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چهارشنبه ۳۰ مهر ۱۳۹۹

 
October 21, 2020
سوم ربیع الاول ۱۴۴۲

مناسبت ها

۲۶ مهر شهادت امام رضا علیه السلام [ ٢٩ صفر ]
[ October 17 ] ۲۶ مهر روز جهانی ریشه کنی فقر

۲۶ مهر روز تربیت بدنی و ورزش
۲۷ مهر هجرت پیامبر اکرم از مکه به مدینه [ ١ ربيع الاول ]

۱ آبان روز آمار و برنامه ریزی



 

1- امضاي تفاهم نامه میان منطقه ویژه اقتتصادي خلیج فارس و بنیاد شهید هرمزگان - آریا نیوز

2- اشتغال زایی 4600 نفر در سه پتروشیمی هلدینگ انرژي سپهر - آریا نیوز

3- داشتن تعامل و ارتباط سازنده با مشتریان، راهکاري مؤثر در جذب منابع - آریا نیوز

4- مدیرکل تعاون،کار و رفاه اجتماعی سمنان: توسعه روستاها در گرو حمایت از تعاونی هاست - آریا نیوز

5- تاکید بر تداوم همکاري هاي فرماندهی انتظامی و جهاددانشگاهی استان ایلام - ایسنا

6- پیش بینی تولید 67 کیلوگرم طلاي سرخ در گیلان - ایسنا

7- افزایش 72 درصدي میزان سرمایه گذاري واحد هاي صنعتی افتتاح شده در نیمه اول 99 - شبستان

8- فعالسازي مجدد 1700 تولیدي تحت تملک بانک ها در دستور کار ستاد تسهیل/ تصویب برنامه زمان بندي بازگشت 4500

معدن غیر فعال به چرخه تولید - شبستان

9- فراخوان ثبت نام واحدهاي متقاضی دریافت گواهینامه و تندیس هاي ملی رعایت حقوق مصرف کنندگان در سال 1399 -
شبستان

10- امضاي تفاهم نامه بین منطقه ویژه اقتصادي خلیج فارس و بنیاد شهید هرمزگان - فرینا

11- امضاي تفاهم نامه میان مرکز رشد و آموزش و پرورش قشم / ایده هاي برتر دانش آموزان قشمی حمایت می شوند - فرینا

12- افزایش 72 درصدي میزان سرمایه گذاري واحدهاي صنعتی در نیمه اول 99 - خبرگزاري صنایع

13- مدیرکل ورزش و جوانان کرمانشاه: به عملکرد فدراسیون فوتبال معترضیم - ایسنا

14- بازدید رئیس و اعضاي شوراي اسلامی شهر سمنان از دانشگاه فنی و حرفه اي سمنان - روزنامه رویداد امروز

15- مدیر کل تعاون، کار و رفاه اجتماعی چهارمحال و بختیاري: نقش مشاغل خانگی در افزایش ایجاد اشتغال موثر است - آریا
نیوز

16- کارآفرینان برتر استان کرمان معرفی و تقدیر شدند - آریا نیوز

17- مرکز آموزشی دوره هاي کوتاه مدت در سماي ساوه راه اندازي می شود - آنا

18- فعالسازي 4500 معدن غیرفعال، اشتغالزایی 888 هزار نفر را در پی دارد - بازار کار

19- دستگیري ماماي متخلف و پلمپ مطب مامایی بدلیل جرم سقط جنایی جنین - بازار کار

20- تعیین تکلیف 4500 معدن غیرفعال/ ایجاد 888 هزار شغل با بازگشت معادن منجمد - روزنامه تجارت

21- شریعتمداري: پرونده همسان سازي حقوق بازنشستگان بسته شد - ایرنا

22- اشتغال هدفمند در فرایند اصلاح و تربیت زندانیان نقش مهمی دارد - ایرنا

23- استحصال بیش از 600 تُن عسل کُنار در قیروکارزین - پانا

24- تحریم و برجام چه تاثیري بر رفاه دهک هاي درآمدي گذاشت؟ - پانا

25- پرداخت بیش از 7 هزار فقره تسهیلات به کسب و کارهاي آسیب دیده از ویروس کرونا - کیوسک خبر

26- داشتن تعامل و ارتباط سازنده با مشتریان، راهکاري مؤثر در جذب منابع جدید است - اعتبار نیوز

27- پرداخت 7 هزار وام کروناي توسط بانک شهر - بانکداري ایرانی

28- فراخوان ثبت نام از واحدهاي متقاضی دریافت تندیس هاي ملی رعایت حقوق مصرف کنندگان - اکونا پرس



29- ایرانسل، ثمره یک تصمیم درست در وقت مناسب است/ سهم ایرانسل در اقتصاد دیجیتال طی سال جاري به 19 هزار میلیارد

تومان می رسد/ درآمدهاي مستقیم و غیرمستقیم دولت از ایرانسل بالغ بر 46 هزار میلیارد تومان ... - سیتنا

30- احداث و مرمت 7 مسجد با اعتباري بیش از 30 میلیارد ریال در سردشت - باشگاه خبرنگاران جوان

31- احداث و مرمت 7 مسجد با اعتباري بیش از 30 میلیارد ریال در سردشت - باشگاه خبرنگاران جوان

32- احداث و مرمت 7 مسجد با اعتباري بیش از 30 میلیارد ریال در سردشت - باشگاه خبرنگاران جوان

33- کشت پاپایا براي نخستین بار در استان فارس؛ خلاقیت و پشتکار کشاورز نی ریزي پس از 8 بار شکست به ثمر نشست - شبکه
ایران

34- آذربایجان غربی پیشتاز در تولید یک سوم عسل کشور - شبکه ایران

35- دسترسی به 5G ایرانسل به زودي در دو نقطه تهران به شکل Hot Spot فراهم می شود - وبنا

36- تلاش می کنیم بابرنامه هاي اشتغال،بازگشت مجددزندانی را ازبین ببریم - خبرگزاري مهر

37- اعضاي ناظر مجلس در شوراي معادن استان ها مشخص شدند - خبرگزاري مهر

38- شش هزار و 769 شغل ایجاد شده است | انعکاس عملکرد ضعیف دستگاه ها به سطح ملی - دیار میرزا

39- امروز آخرین مهلت ثبت نام وام کرونا است - شمال نیوز

40- بازدید از روستاهاي قزوین براي شناسایی ظرفیت مشاغل خانگی - ایسنا

41- درخواست استاندار قزوین براي حمایت از سرمایه گذاران حوزه اقتصاد مقاومتی - خبرگزاري صدا و سیما

42- طرح ملی اصلاح و بهینه سازي موتورخانه واحد هاي مسکونی و تجاري در استان یزد آغاز شد - تسنیم

43- 140 میلیارد تومان تسهیلات تبصره 18 در بوشهر پرداخت شد - اتحاد خبر

44- کرونا، دو سوم از کارکنان هتل هاي کشور را بیکار کرد - روزنامه اعتماد

45- عدم اهلیت مالک فعلی هفت تپه محرز شده است - پارس نیوز

46- آغاز فعال سازي کارت هاي الکترونیکی مرزنشینان پاوه/ فعالان اقتصادي شهرستان آستین بالا بزنند - خبرگزاري فارس

47- مسجدي ها طرح «ایران قوي» را کلید زدند - شهید نیوز

48- گوشی و تبلت غایب، کلاس درس حاضر! - همشهري

49- بانک کشاورزي، حامی تولید و کارآفرینان - آریا نیوز

50- امضاي 4 تفاهم نامه براي توسعه فناوري تجهیزات و مواد آزمایشگاهی - ایرنا

51- منشا اصلی مشکلات امروز تورم انتظاري و اولویت، اصلاح پایه اطلاعاتی کشور است - ایرنا

52- ستاد اجرایی فرمان امام(ره)، 2 هزار واحد مسکونی در آذربایجان غربی احداث می کند - کرد پرس

53- پرداخت بیش از 7 هزار فقره تسهیلات به کسب و کارهاي آسیب دیده از ویروس کرونا - فکر اقتصادي

54- آمادگی کامل گل گهر در جهت حمایت از قطعه سازان و صنعتگران استان - فکر اقتصادي

55- قوه مجریه که یکی از قواي سه گانه محسوب می شود حتی یک سوم سهم را هم ندارد - خبر فوري

56- 90 درصد از نیازلوازم آرایشی در بازار داخل توسط البرز تأمین می شود - روزنامه رویداد امروز

57- تعیین تکلیف 4500 معدن غیرفعال در کشور/هزار و 718 واحد تولیدي در تملک بانک ها هستند - بلاغ

58- بررسی نقش شبکه توزیع کالا در گرانی ها - خبرگزاري صدا و سیما

59- امضاي تفاهم نامه میان مرکز رشد و آموزش و پرورش قشم / ایده هاي برتر دانش آموزان قشمی حمایت می شوند -
روزنامه جهان اقتصاد



60- سقف وام قرض الحسنه روستاییان افزایش یافت + جزئیات - رکنا

61- تشکیل کارگروه مشترك براي حل مشکلات اصناف لازم است - اقتصاد آنلاین

62- آخرین مهلت ثبت نام وام کرونا - افکارنیوز

63- امضاي تفاهم نامه وزارت گردشگري و ورزش در راستاي توسعه گردشگري ورزشی - پول نیوز

64- کارآفرینان استان 582 نفر را مشغول به کار کردند - باشگاه خبرنگاران جوان

65- فراخوان ثبت نام از واحدهاي متقاضی دریافت گواهینامه ملی رعایت حقوق مصرف کنندگان در سال 1399 - روزنامه کسب
و کار

66- افت تدریجی تأثیر کرونا بر محیط کسب وکار - جام نیوز

67- کاهش تمایل به کارفرمایی صنفی درد مشترك اصناف و تامین اجتماعی - فصل اقتصاد

68- درد سر بخش نامه هاي تأمین اجتماعی براي اصناف/ لزوم تشکیل کارگروه مشترك براي حل مشکلات - فصل اقتصاد

69- صنعت خودروي ایران در باتلاق فرو می رود! - پدال نیوز

70- راه اندازي بزرگترین بازار فروش طلاي سرخ کشور در تربت حیدریه - بسیج نیوز

71- قزوین در آموزش مهارتهاي کسب و کار مددجویان در جایگاه دوم کشوري ایستاد - بسیج نیوز

72- نرخ هتل ها حداکثر تا 30 درصد افزایش یافت/ بیکاري دو سوم از کارکنان هتل ها درکشور - افکارنیوز

73- بیش از 600 متخصص ایرانی خارج از کشور تسهیلات سربازي گرفتند - برنا نیوز

74- دردسرهاي مصوبات غیرکارشناسی ستاد رفع موانع تولید براي کشور - صنایع نیوز

75- چالش هاي صنایع پلیمر - صنایع نیوز

76- مبارزه با زمین خواري و حریم راه ها در اردبیل تشدید می شود - تابناك

77- ایرانسل، ثمره یک تصمیم درست در وقت مناسب است - برنا نیوز

78- سرانه ورزشی موجود در استان کمتر از سایر استانها است - برنا نیوز

79- وقف اهرم موثري براي جبران نیازهاي مادي و اقتصادي جامعه است - شبستان

80- آغاز فعال سازي کارت هاي الکترونیکی مرزنشینان پاوه/ فعالین اقتصادي شهرستان آستین هایشان را بالا بزنند - خبرگزاري
فارس

81- فراخوان اعطاي گواهینامه و تندیس هاي ملی رعایت حقوق مصرف کنندگان - خبرگزاري صدا و سیما

82- بازتاب تکاپوي سازندگی دولت در گزارش هاي استانی ایرنا - ایرنا

83- کاهش اقدام به خودکشی در دشتستان / 1700 دانش آموز بی بضاعت نیازمند تبلت / افزایش ظرفیت پذیرش بیماران

کرونایی - اتحاد خبر

84- کشت پاپایا براي نخستین بار در استان فارس؛ خلاقیت و پشتکار کشاورز نی ریزي پس از 8 بار شکست به ثمر نشست -
تسنیم

85- آشنایی با استارت آپ Alibtob که می خواهد دروازه صادرات دیجیتال تولیدکنندگان ایرانی باشد - بورس نیوز

86- فراخوان ثبت نام واحدهاي متقاضی دریافت گواهینامه و تندیس هاي ملی رعایت حقوق مصرف کنندگان در سال 1399/

تمدید ثبت نام واحدها در بیستمین دوره تا دهم آبان 99 - شاتا

87- طرح مختراعان ایرانی براي ارتباط حداقلی کادر درمان با بیماران کرونایی/ کاهش آمار مخترعان به دلیل موانع موجود
- تسنیم



88- آمادگی کامل گل گهر در جهت حمایت از قطعه سازان و صنعتگران استان - آریا نیوز

89- گیلان سومین قطب تولید زیتون در کشور - شبکه ایران

90- 2 هزار واحد صنعتی راکد تا پایان سال به چرخه تولید باز می گردند - ایرنا

91- کمیته امداد قزوین 307 سري جهیزیه به زوج هاي جوان اهدا کرد - ایرنا

92- ایجاد کنسرسیوم تامین قطعات مورد نیاز صنایع کرمان پیگیري می شود - ایرنا

93- بورس همچنان در سراشیبی سقوط - شهرآرا آنلاین

94- در دولت تدبیر و امید بیش از 65 هزارمترمربع فضاي ورزشی در استان قزوین احداث شده است - وزارت ورزش و جوانان

95- تنها زرشک بی دانه جهان در حال پوسیدن - ایسنا

96- راه برون رفت معادن چهارمحال و بختیاري از رکود - ایسنا

97- آمادگی کامل گل گهر در جهت حمایت از قطعه سازان و صنعتگران استان - شما نیوز

98- سلیمانی: عملکرد زغال سنگ طبس قابل تقدیر است - فکر اقتصادي

99- 89 درصد جمعیت کشور، تحت پوشش ایرانسل - روزنامه نوآوران

100- 26 درصد جوان بیکار؛ پاشنه آشیل اقتصاد - دانشجو

101- چرا در دانشگاه ها خبري از کارآفرین شدن نیست؟ - عصر ایران

102- بیش از 600 نفر از متخصصان خارج از کشور تسهیلات نظام وظیفه تخصصی دریافت کردند - پایگاه دولت

103- تشدید صدمات به بخش تولید با مصوبات غیرکارشناسی - اقتصاد آنلاین

104- 4 تفاهم نامه براي توسعه فناوري تجهیزات و مواد آزمایشگاهی امضاء شد - پایگاه دولت

105- معیارهایی براي مقایسه مدل هاي پایش نظام هاي علم، فناوري و نوآوي - اقتصاد آنلاین

106- بیش از 600 متخصص ایرانی خارج از کشور تسهیلات نظام وظیفه تخصصی دریافت کردند - خبرگزاري فارس

107- تمام کارهاي رسانه اي من زیرنظر همین وزارت ارشاد که زیرمجموعه حاکمیت است انجام شده است - سینما پرس

108- مشوق هاي تازه گمرك براي صادرکنندگان - بازار سرمایه

109- آمادگی ایران براي پذیرش سرمایه گذاري پاکستان درمنطقه ویژه اقتصادي چابهار - ایرنا

110- محصولات راهبردي در کشت پاییزه قم تولید می شود - تابناك

111- مطالبه استاندار کرمان در خصوص "ازبین بردن زمینه هاي جرم" باجدیت دنبال شود/موضوع "پیشگیري از جرائم "

بایستی به مطالبه جدي در استان تبدیل شود - برنا نیوز

112- دود گرانی نهاده هاي دامی در چشم مردم | قیمت مرغ اوج گرفت - همشهري

113- رنج کوله بري براي لقمه اي نان/ آیا کوله بران ساماندهی می شوند؟ - ملیت

114- پول پاشی براي اشتغال بدون راهبرد، مُسکنی زودگذر/ راهکار چیست؟ - ایبنا

115- برگزاري جلسه آموزشی صندوق هاي خرد محلی در شهرستان فومن - صندوق کارآفرینی امید

116- همایش مجازي چالش هاي اقتصاد کلان ایران در گنبدکاووس آغاز به کار کرد - ایرنا

117- درد سر بخش نامه هاي تأمین اجتماعی براي اصناف/ لزوم تشکیل کارگروه مشترك براي حل مشکلات - تسنیم

118- مبارزه با زمین خواري و حریم راه ها در اردبیل تشدید می شود - تسنیم

119- کمک میلیاردي بنیاد مستضعفان به مددجویان بهزیستی سیستان و بلوچستان/ توزیع هدایا میان مددجویان آغاز شد -
تسنیم



120- بیش از 600 متخصص ایرانی خارج از کشور تسهیلات سربازي گرفتند - خبرگزاري مهر

121- تاثیر کرونا بر بیمه پردازي/جدیدترین آمار بیمه شدگان و مستمري بگیران تامین اجتماعی - ایسنا

122- سیب زمینی ساوه 20 درصد افزایش تولید دارد - باشگاه خبرنگاران جوان

123- خیّرین بخشی از وقف هاي خود را صرف نیازمندان و فقراي جامعه اسلامی کنند - حوزه نیوز

124- بازي سیاسی یا اراده براي تغییر و عمل ؟! - اتاق بازرگانی تهران

125- دردسرهاي مصوبات غیرکارشناسی ستاد رفع موانع تولید براي کشور - خبرگزاري فارس

126- شهرهاي فرودگاهی؛ بنیان توسعه قرن 21 - فرینا

127- 26 درصد جوان بیکار، میدان مین اقتصاد - روزنامه فرهیختگان

128- کارآفرینان استان 582 نفر را مشغول به کار کردند - ایرنا

129- آذربایجان غربی پیشتاز در تولید یک سوم عسل کشور - فودنا

130- دبستان عشایري "سرباز انقلاب" با اعتباري بالغ بر 5 میلیارد ریال در شهرستان فهرج افتتاح شد - برنا نیوز

131- جزئیات اعطاي تسهیلات «صندوق کارآفرینی امید» - شعار سال

132- آذربایجان غربی پیشتاز در تولید یک سوم عسل کشور - فصل اقتصاد

133- پرداخت 30هزار میلیارد تسهیلات ازدواج در خراسان رضوي/ استان مشکلی براي پرداخت تسهیلات قرض الحسنه ندارد
- روزنامه قدس

134- اجراي طرح ایران قوي گامی در جهت گفتمان سازي زیست بوم فهما است - شبستان

135- برپایی دوره هاي آموزشی الگوسازي و دوخت براي مددکاران بهزیستی با هدف اشتغال زایی براي بانوان سرپرست

خانوار - خبرگزاري هنر

136- 11 هزار شغل برکت براي کولبران 484 روستاي مرزي - بلاغ

137- قصور مدیران دستگاه هاي اجرایی در حمایت از تولید را تحت عنوان ترك فعل مورد پیگیري قضایی قرار می دهیم/

مدیران شخصا در جلسات اقتصاد مقاومتی حضور یابند/تحریم هاي داخلی، مانع بزرگی در مسیر تولیدکنندگان است - برنا نیوز

138- آسیب هاي تولید از قیمت گذاري دستوري - روزنامه اسکناس

139- جولان مافیاي پولی و مالی در اقتصاد - روزنامه اسکناس

140- جولان مافیاي پولی و مالی در اقتصاد - روزنامه اسکناس

141- آسیب هاي تولید از قیمت گذاري دستوري - روزنامه اسکناس

142- از شما براي همکاري در سازمانی پویا و پیشرو دعوت به عمل می آید - کیوسک خبر

143- جزییات مصوبات جدید شوراي پول و اعتبار - ایستانیوز

144- ترویج فرهنگ کارآفرینی با رویکرد مشاغل خرد و کوچک از اولویتهاي اداره کار هرمزگان - برنا نیوز

145- چهار هزار معدن در کشور راکد هستند/ تملک 1718 بنگاه توسط بانک ها - خبرگزاري مهر

146- امضاي تفاهم نامه میان مرکز رشد و آموزش و پرورش قشم / ایده هاي برتر دانش آموزان قشمی حمایت می شوند - خبر
آنلاین

147- بازار سرمایه بهترین روش تأمین مالی؛ مردم یزد 2 برابر متوسط کشور کد بورس دارند - دنیاي معدن

148- ایجاد بسترهاي اشتغال و فقرزدایی راه پیشگیري از جرائم است - آرمان کرمان



149- شمارش معکوس آزادسازي قیمت خودرو/ قدرت خرید یک چهارم شده است/ چه کسانی در پشت صحنه تخلفات ارزي

پنهان شده اند؟ - مشرق

150- افت تدریجی تأثیر کرونا بر محیط کسب وکار - بازار کار

151- عزم پارك علم و فناوري و دانشگاه فنی و حرفه اي استان البرز براي راه اندازي مرکز رشد مشترك - بازار کار

152- راه اندازي صندوق کارآفرینی و اشتغالزایی بانوان خوزستانی - خبرگزاري صدا و سیما

153- صدور اخطار براي 9 معین اقتصادي مشهد - خبرگزاري صدا و سیما

154- رمز پایداري طرح مثلث توسعه اقتصادي مشارکت و اشتغال است - شهرآرا آنلاین

155- رونق روستاگردي از پنج مسیر - پانا

156- مدیرکل تعاون، کار و رفاه اجتماعی زنجان خبر داد: افزایش 83 درصدي بازرسی ها از واحدهاي تولیدي استان در سال

99 - آریا نیوز

157- نرخ بیکاري جوانان ایران 2 برابر میانگین جهانی است - مشرق

158- بانک ها روند پرداخت تسهیلات اشتغال زایی بوشهر را سرعت دهند - اتحاد خبر

159- جزییات مصوبات جدید شوراي پول و اعتبار - صداي پول

160- بازخوانی نگاه ترامپ و بایدن به مسائل داخلی و خارجی در آستانه انتخابات 2020 - ریشه

161- مدافع قزوینی پرسپولیس یاغی می شود؟ - روزنامه ولایت قزوین

162- عقب ماندگی اقتصادي کشور ماحصل بی توجهی به پالایشگاه سازي - خانه ملت

163- نقش بی بدیل توسلی درحفظ وبقاي علوم اجتماعی/ارتقاي شان جامعه شناسی - قم پرس

164- محصولات راهبردي در کشت پاییزه قم تولید می شود - قم پرس

165- واریز حقوق بازنشستگان مهر 99+ جزئیات افزایش حقوق - شمال نیوز

166- روز جهانی زن روستایی به صورت مجازي از طریق ویدئو کنفرانس برگزار شد - شبستان

167- یک واحد آموزشی در فهرج به بهره برداري رسید - ایرنا

168- تولید روزانه 90 هزار ماسک در آستارا - شبستان

169- بیشتر موقوفات مساجد محل مصرف مشخص دارند - شبستان

170- کمک450 میلیارد ریالی خیران یزدي به مراکز نیکوکاري - شبستان

171- 60درصد طلاي کشور در کردستان تولید می شود - تابناك

172- تحولات در ساختار اجتماعی، فرهنگی و سیاسی راهکار کاهش معضل حاشیه نشینی - ایرنا

173- گره کور پرسنل عوارضی ها خیال بازشدن ندارد/ دستور نوبخت هم تضمین نبود - دانا

174- کمک خیران یزدي به مراکز نیکوکاري - خبرگزاري صدا و سیما

175- 140 میلیارد تومان تسهیلات تبصره 18 در بوشهر پرداخت شد - سوك

176- دو مرکز نوآوري در دانشگاه علم و صنعت ایران افتتاح شد - وزارت علوم تحقیقات و فناوري

177- بازگشت 40 واحد تولیدي راکد به چرخه تولید - برنا نیوز

178- کارگردان «نجلا»: قصه سریال «حب الحسین یجمعنا» است - آخرین خبر

179- رونق روستاگردي از پنج مسیر - اقتصاد آنلاین



180- دود گرانی نهاده هاي دامی در چشم مردم/قیمت مرغ در گلستان اوج گرفت - خبرگزاري مهر

181- درس هاي تحریم تسلیحاتی - روزنامه رسالت

182- ذرت هیبرید جایگزینی سودآور براي کشت محصولات پرآب در گچساران - ایرنا

183- تحولات در ساختار اجتماعی و سیاسی جامعه راهکار کاهش معضل حاشیه نشینی - ایرنا

184- 140 میلیارد تومان تسهیلات تبصره 18 در بوشهر پرداخت شد - ایرنا

185- آزمایشگاه دامپزشکی اصفهان مجهز به انجام تست آنفولانزاي فوق حاد است - تسنیم

186- نقش کلیدي سلامت زنان بر بهداشت و سلامت جامعه - ایسنا

187- طراحان استیضاح چه گلی می خواهند بر سر کشور بزنند؟ / میرلوحی: استیضاح رئیس جمهور یک مسئله به مسائل کشور

اضافه می کند - روزنامه اعتماد

188- رشد 10 برابري گازرسانی به صنایع خراسان جنوبی - فصل اقتصاد

189- 70 مجوز معدنی امسال در استان اصفهان صادر شد - ایرنا

190- فرماندار مهریز: نیت وقف به سمت رفع نیازهاي جوانان هدایت شود - ایرنا

191- محصولات راهبردي در کشت پاییزه قم تولید می شود - ایرنا

192- 40 هزار بهره بردار کردستانی محصولات پاییزه باغی برداشت می کنند - ایرنا

193- اشخاص تاریخ را می سازند - روزنامه شهرآرا

194- اخبــار روز - روزنامه شهرآرا

195- بورس همچنان در سراشیبی سقوط - روزنامه شهرآرا

196- رنج کوله بري براي لقمه اي نان/ آیا کوله بران ساماندهی می شوند؟ - باشگاه خبرنگاران جوان

197- دست اندازهاي مسیر کارآفرینی در ایران/ چرا در دانشگاه ها خبري از کارآفرین شدن نیست؟ - باشگاه خبرنگاران جوان

198- پرداخت 825 میلیارد ریال وام به خسارت دیدگان کرونا در گلستان - خبر فوري

199- برنامه اقتصادي مخالفان دولت چیست؟ - برترین ها

200- گلایه بانوي کارآفرین مشهدي/ هیچ حمایتی از فعالان حوزه فرش نمی شود - تسنیم

201- گردشگري و حقوق محیط زیست - ایمنا

202- 1700 واحد تولیدي تحت تملک بانک ها به چرخه تولید بازمی گردند - 55 آنلاین

203- میرلوحی: طراحان «استیضاح» چه گلی می خواهند بر سر کشور بزنند؟ - 55 آنلاین

204- شهرهاي فرودگاهی؛ بنیان توسعه قرن 21 - 55 آنلاین

205- تکاپویی براي شیرین کامی مردم ایران - ایرنا

206- بازخوانی نگاه ترامپ و بایدن به مسائل داخلی و خارجی در آستانه انتخابات 2020 - ایرنا

207- رشد 10 برابري گازرسانی به صنایع خراسان جنوبی - ایرنا

208- 1700 واحد تولیدي تحت تملک بانک ها به چرخه تولید بازمی گردند - درآمد نیوز

209- ایجاد 11 هزار شغل برکت براي کولبران 484 روستاي مرزي - بسیج نیوز

210- گیلان سومین قطب تولید زیتون در کشور - باشگاه خبرنگاران جوان

211- 12 هزار واحد مسکن ملی اول آبان افتتاح می شود - اقتصاد تهران



212- خبرهاي خوش شوراي پول و اعتبار براي تولیدکنندگان - اکو نیوز

213- 1700 واحد تولیدي تحت تملک بانک ها به چرخه تولید بازمی گردند - خبرگزاري مهر

214- 40108 مسکن مهر باقی مانده افتتاح و بهره برداري می شوند - خبرگزاري مهر

215- واگذاري گروهی 135000 واحد مسکن ملی به متقاضیان - گسترش صنعت معدن تجارت

216- وجود بیش از 70 بنیاد علم و فناوري در کشور - حوزه نیوز

217- بیشترین نفع اجراي برجام به خانوارهاي ثروتمند رسید - افکارنیوز

218- 11 هزار شغل برکت براي کولبران 484 روستاي مرزي - روزنامه تعادل

219- خبرهاي خوش شوراي پول و اعتبار براي تولیدکنندگان و نخبگان - عصر ایران

220- مجلس خرید محبوبیت از جیب مردم را متوقف کند - روزنامه تعادل

221- کرونا با اقتصاد ایران چه کرد؟ - روزنامه تعادل

222- کم اثري کرونا بر کسب وکارها - اقتصادگردان

223- بنیاد شهید و امور ایثارگران استانداري گیلان تفاهم کردند ( 29مهر 1399 ساعت PM 10:54) - گیلان 24

224- مدیرعامل ایرانسل: ایرانسل، ثمره یک تصمیم درست در وقت مناسب است - پیک اقتصادي

225- حضور فعال زنان استان کرمانشاه در مراسم روز جهانی زن روستایی - موج

226- تشکیل شوراي سیاستگذاري علمی بسیج در ایلام - خبرگزاري علم و فناوري

227- درس هاي تحریم تسلیحاتی - خبر داغ

228- تنزل نمره کسب وکار در فصل دوم - روزنامه دنیاي اقتصاد

229- ترس از کارآفرینی - روزنامه دنیاي اقتصاد

230- رونق کشاورزي با حل مشکل کم آبی+فیلم - باشگاه خبرنگاران جوان

231- اجراي طرح روستاي بدون بیکار در سه روستاي سوادکوه شمالی - روستا نیوز



 

امضاي تفاهم نامه میان منطقه ویژه اقتتصادي خلیج فارس و بنیاد شهید

هرمزگان

منبع: آریا نیوزشماره خبر:  1  |  تاریخ: 1399/07/30

خبرگزاري آریا - مدیرعامل منطقه ویژه اقتصادي خلیج
فارس ضمن اعلام خبر امضاي تفاهم نامه بین این منطقه
عظیم اقتصادي و بنیاد شهید و امور ایثارگران هرمزگان،
گفت: چنان چه شهدا را در نظر داشته باشیم، هیچ گاه کج
روي و کم کاري در نظام اقتصادي کشور به وجود نخواهد

 
آمد. 

به گزارش خبرگزاري آریا و به نقل از روابط عمومی منطقه
ویژه اقتصادي خلیج فارس، «حسن خلج طهرانی» در
حاشیه مراسم انعقاد تفاهم نامه بین منطقه ویژه ي

اقتصادي صنایع معدنی و فلزي خلیج فارس و بنیاد شهید و امور ایثارگران استان هرمزگان، امنیت و شکوفایی ایران اسلامی را مدیون
خون پاك شهدا دانست و گفت: این بزرگ مردان با اخلاص و ایمان دست به جانفشانی زدند و چنان چه رشادت ها و دلاورمردي

 
شهدا را در نظر داشته باشیم، هیچ گاه کج روي و کم کاري در نظام اقتصادي کشور به وجود نخواهد آمد. 

وي موضوع این تفاهم نامه را تعامل و همکاري متقابل براي استفاده از فرصت ها و ظرفیت هاي موجود در منطقه ویژه اقتصادي خلیج
فارس ذکر کرد و افزود: بر اساس این تفاهم نامه منطقه ویژه اقتصادي صنایع معدنی و فلزي خلیج فارس به عنوان متولی اشتغال در

 
این منطقه عظیم اقتصادي نهایت همکاري را در راستاي بکارگیري خانواده هاي شهدا و ایثارگران خواهد داشت. 

مدیرعامل منطقه ویژه اقتصادي خلیج فارس همکاري در جهت معرفی ایثارگران جویاي کار واجد شرایط به بنگاه هاي اقتصادي را
یکی از تعهدات خود در این تفاهم نامه عنوان کرد و گفت: به استناد ماده 21 قانون جامع خدمات رسانی به ایثارگران و اصلاحیه آن
در بند (ذ) ماده 87 قانون برنامه ششم توسعه، باید در استخدامی ها شهدا و ایثارگران در اولویت قرار گیرند که در این راستا نهایت

 
همکاري را خواهیم داشت. 

وي بیان داشت: البته در ماده 30 قانون جامع نیز آمده است که در اشتغال واحدهاي بخش خصوصی و کارگاه هاي تابع قانون کار نیز

 
باید اولویت با ایثارگران باشد. 

خلج طهرانی بر توانمندسازي خانواده شهدا و ایثارگران نیز تاکید کرد و افزود: اختصاص سهمیه دوره کارورزي براي ایثارگران با

 
معرفی به شرکت هاي مستقر در منطقه ویژه جهت آموزش دوره هاي مهارتی فولادسازي را نیز در برنامه داریم. 

وي تجلیل از مقام شامخ شهدا را یکی از اساسی ترین رویکردهاي فرهنگی این مجموعه عنوان کرد و گفت: هر آن چه داریم از

 
شهداست و امیدوارم بتوانیم در جبهه اقتصادي نیز بر اساس آرمان هاي ایشان گام بر داریم. 

در ادامه این نشست «عطا ناوکی» مدیرکل بنیاد شهید و امور ایثارگران هرمزگان نیز ضمن ابراز خرسندي از امضاي این تفاهم نامه،
توجه به شهدا را برابر با توجه به آرمان هاي انقلاب خواند و تاکید کرد: با حجم گسترده صنایع در استان هرمزگان می توانیم از میزان

 
بیکاري جوانان جامعه ایثارگري بکاهیم. 

وي نخستین دغدغه در کارگروه هاي بنیاد شهید را مساله اشتغال فرزندان جامعه ایثارگري عنوان کرد و افزود: مساله آموزش جوانان

 
جویاي کار نیز در حوزه صنایع با جدیت دنبال می شود که امیدواریم شاهد ثمرات آن در جامعه ي هدف باشیم. 



ناوکی در پایان از همکاري هاي مدیرعامل منطقه ویژه اقتصادي خلیج فارس در راستاي اشتغال خانواده شهدا و ایثارگران هرمزگان
تقدیر کرد.



اشتغال زایی 4600 نفر در سه پتروشیمی هلدینگ انرژي سپهر

منبع: آریا نیوزشماره خبر:  2  |  تاریخ: 1399/07/30

خبرگزاري آریا - مدیرعامل هلدینگ انرژي سپهر بر به
کارگیري نیروي کار بومی تأکید کرد و گفت: با افتتاح سه
طرح پتروشیمی سبلان، دنا و سیراف زمینه اشتغال 1000
نفر به صورت مستقیم و 3600 نفر به صورت غیرمستقیم

 
ایجاد می شود. 

داود باقري با اشاره به اینکه ایجاد اشتغال به عنوان کلید
رفع محرومیت، همواره یکی از اهداف متعالی دولت در
استان هاي کم برخوردار است به خبرنگار شانا گفت: این
هلدینگ که از سهامداري صندوق ذخیره فرهنگیان کشور

و شرکت سرمایه گذاري گروه مالی سپهر صادرات شکل گرفته با هدف توسعه صنعت پتروشیمی، ایجاد فرصت هاي شغلی و حمایت از
تولیدکنندگان داخلی در حال احداث سه پتروشیمی در استان بوشهر است که سبلان به عنوان نخستین پروژه امسال به بهره برداري

 
می رسد. 

وي پیشرفت طرح پتروشیمی سبلان را 95.65 درصد عنوان کرد و افزود: سبد تولید متانول کشور با بهره برداري از این طرح یک

 
میلیون و 650 هزار تنی افزایش و به دنبال آن توان صادراتی کشور نیز گسترش می یابد. 

مدیرعامل هلدینگ انرژي سپهر ادامه داد: بیشترین پیشرفت سه پتروشیمی سبلان، دنا و سیراف به علت گشایش هاي بین المللی
ایجادشده در دولت هاي یازدهم و دوازدهم رخ داده و اکنون در مراحل نهایی بهره برداري از نخستین پتروشیمی این هلدینگ و

 
اشتغال 300 نفر از کارجویان استان بوشهر هستیم. 

باقري با بیان اینکه جهش تولید، اشتغال زایی و رفع محرومیت، سه عامل دولت در حمایت از بخش خصوصی در سرمایه گذاري در
مناطق کمتر برخوردار است، تصریح کرد: با بهره برداري دو پتروشیمی سبلان و دنا در شهرستان عسلویه و پتروشیمی سیراف در
شهرستان بندر دَیر، 1000 شغل مستقیم و 3600 شغل غیرمستقیم ایجاد می شود و تا حد قابل توجهی خواسته هاي دولت در این

 
باره عملیاتی می شود، زیرا برنامه ریزي هاي انجام شده در این مجموعه بر به کارگیري نیروي کار بومی استوار شده است. 

به گفته وي، صندوق ذخیره فرهنگیان کشور به عنوان سهامدار عمده این مجموعه با سرمایه گذاري در صنعت پتروشیمی ایجاد ارزش

 
ملی را در دستور کار قرار داده است. 

طرح پتروشیمی سبلان با پیشرفت 95.65 درصد، پتروشیمی دنا با 64.83 درصد و پتروشیمی سیراف با 46.44 درصد در استان
بوشهر قرار گرفته اند.



داشتن تعامل و ارتباط سازنده با مشتریان، راهکاري مؤثر در جذب منابع
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خبرگزاري آریا - مشتري محوري و تعامل مناسب در جهت
شناسایی نیاز ها و مشکلات مشتریان و تلاش براي رفع آن
سرلوحه فعالیت تمامی کارکنان بانک صنعت و معدن به

 
خصوص شعب این بانک است. 

به گزارش خبرگزاري آریا ، مشتري محوري و تعامل
مناسب در جهت شناسایی نیاز ها و مشکلات مشتریان و
تلاش براي رفع آن سرلوحه فعالیت تمامی کارکنان بانک
صنعت و معدن به خصوص شعب این بانک است و تأکید
مدیران ارشد بانک نیز پیوسته بر رعایت اصول مشتري

 
مداري و حاکمیت شرکتی بوده و هست. 

مشتري محوري و تعامل مناسب در جهت شناسایی نیاز ها و مشکلات مشتریان و تلاش براي رفع آن سرلوحه فعالیت تمامی کارکنان
بانک صنعت و معدن به خصوص شعب این بانک است و تأکید مدیران ارشد بانک نیز پیوسته بر رعایت اصول مشتري مداري و
حاکمیت شرکتی بوده و هست. در همین خصوص روابط عمومی بانک صنعت و معدن در مصاحبه با شهرام بذرافشان مدیر بانک
صنعت ومعدن در استان کرمان در خصوص راهکارها، دلایل موفقیت، فعالیت ها و برنامه هاي آتی این شعبه به گفتگو نشسته است

 
که مشروح آن در ادامه می آید؛ 

 
1- در راستاي تحقق شعار سال(جهش تولید) چه برنامه هایی دارید؟ 

در راستاي تحقق شعار سال 1399 که به درستی از سوي مقام معظم رهبري نامگذاري گردیده است، این مدیریت سعی دارد در
چارچوب سیاست هاي اعتباري ابلاغی سال جاري به هدفگذاري شاخصهاي عملیاتی اعلام شده دستیابی پیدا کند که قطعاً با نیل به

 
این مهم خواهیم توانست به اهداف شعار سال نزدیک شویم. 

 
2- مهمترین برنامه شعبه در سال 99 چیست؟ 

همانگونه که مستحضرید معمولاً در علوم مدیریتی برنامه ها به سه دسته کوتاه مدت، میان مدت و بلندمدت تقسیم بندي می شوند،
لیکن از آنجائیکه شعب بانک ها به طور کلی جزء صف سازمان محسوب می شوند معمولاً مجري اهداف کوتاه مدت سالانه هستیم. در
همین راستا برنامه اي ابلاغی یک ساله را مد نظر قرار داده و در این چارچوب حرکت می کنیم که اهم آنها عبارتند از حفظ و افزایش
مانده سپرده هاي چهارگانه، افزایش کارمزدهاي دریافتی غیرمشاع از طریق ارائه خدمات به مشتریان و کاهش مانده مطالبات

 
غیرجاري و در نهایت ارتقاء رتبه استان در بانک. 

3- مهمترین اقدامات انجام شده در سال 98 چه بوده است و چه میزان درتحقق برنامه هاي سال گذشته موفق بوده اید و دلایل

 
موفقیتتان چه بوده است ؟ 

از مهمترین اقدامات سال قبل می توان به پرداخت تسهیلات تبصره 18 و فروش مناسب تعدادي از اموال تملیکی که نگهداري آنها

 
هزینه قابل توجهی براي بانک داشت از طریق مزایده هاي برگزار شده اشاره نمود. 

در تحقق برنامه هاي ابلاغی سال قبل این شعبه به طور کلی عملکرد خوبی داشته است به نحوي که دستیابی به مانده سپرده ها



 
تحقق170 درصدي و کارمزدهاي دریافتی و کاهش مانده مطالبات غیرجاري هر کدام تحقق 80 درصدي داشته اند. 

4- با توجه به مشکلات ناشی از تحریم هاي ظالمانه و شیوع ویروس کرونا چه اقدامات و راهکاري براي حمایت از تولیدکنندگان

 
استان خود دارید؟ 

این بانک همواره سعی در خدمت رسانی در عالی ترین سطح و حداکثر تعامل با مشتریان خود داشته است، حالا که در شرایط سخت
تحریمی و همزمانی با شیوع کرونا قرار گرفته ایم قطعاً این مساعدت ها در بخش وصول مطالبات و تعاملات ارزي در ارسال حواله ها

 
براي مشتریان ارزي این شعبه نمود بیشتري پیدا خواهد کرد. 

5- پس از تدوین سیاستهاي اعتباري و راهبردي بانک در سال 99، براي اجراي مؤثر سیاست ها و به منظور ایجاد هم افزایی و چابک

 
سازي سازمان، چه اقداماتی را مؤثر می دانید؟ 

قطعاً سیاست هاي اعتباري سال جاري با توجه به محدودیت ها و مشکلات پیش رو اقتصاد و صنعت کشور و پس از ساعت ها بررسی
و نظرسنجی از همکاران کل بانک تدوین شده اند، لیکن براي اجراي موثر آنها و هم افزایی سازمانی به نظر بنده تبیین این سیاست ها
از سوي ارکان بالاتر در ابتداي اجراي آنها و شرح دلایل برخی از تصمیمات براي بدنه اجراکننده سیاست ها، ضمن کاهش برخی

 
چالش ها به هم افزایی اجرایی سیاست ها کمک مؤثري خواهد نمود. 

همچنین با توجه به تغییرات بسیار سریع مسائل اقتصادي کشور در سال جاري به نظر بنده بازبینی برخی سیاست ها در یک بازه 6

 
ماهه علی الخصوص در بحث اختیارات و همچنین هدفگذاري ها به دستیابی اهداف کمک خواهد کرد. 

 
6- براي اجراي حاکمیت شرکتی و بانکداري دیجیتال چه اقداماتی در شعبه تحت مدیریت شما صورت گرفته است؟ 

پس از تأکیدات مدیریت ارشد بانک در اجراي حاکمیت شرکتی و بانکداري دیجیتال و تشکیل جلسات آموزشی و توجیهی سال قبل
در رده مدیران، در وهله اول سعی در انتقال حساسیت و تأکیدات بانک ارکان بانک در اجراي این موضوعات به همکاران شعبه بوده و
پس از آن با توجه به ایجاد کمیته هاي منطقه اي و سپس استانی، تعامل کامل با مجموعه شعب منطقه، شرکت در جلسات مرتبط و
همچنین پیگیري از مراکز، نهادها و شرکت هاي صاحب نام استان در این خصوص جهت ارائه رزومه هاي کاري و بررسی آنها و ارسال

 
به دبیر منطقه جهت اقدامات بعدي انجام پذیرفته است. 

 
7- از چه روشهایی براي جذب منابع بیشتر در استان استفاده می کنید؟ 

به نظر اینجانب جذب منابع در بانک یکی از مهمترین و در عین حال مشکل ترین وظایف هر شعبه می باشد، مخصوصاً در شرایط
فعلی که نرخ سپرده ها پائین، نرخ تورم و جذابیت بازارهاي موازي بسیار بالا و رونق بورس نیز مزید بر علت براي فرار منابع از بانک
می باشد، لیکن این شعبه در این مبحث علاوه بر سعی در ایجاد تسهیل و تعامل با مشتریان جدید در افتتاح حساب و سپس نقل و
انتقالات نقدینگی داشته و در خصوص همکاري لازم با مشتریان قدیم جهت افزایش و تمرکز نقدینگی نیز همکاري لازم صورت می
پذیرد. در این خصوص از ابزارها و روشهاي چون برقراري پرداخت حقوق کل پرسنل شرکت ها از طریق بانک، نصب کارت خوان
متصل به حسابها در دفاتر فروش و بازرگانی کارخانجات، افتتاح حساب هاي وکالتی مشتریان و انجام خریدهاي بورس آن ها از طریق

 
شعبه و ... استفاده می شود. 

همچنین رایزنی هایی در سطح کلان استان جهت تجهیز منابع شعبه از طریق انتقال و تمرکز گردش حساب واحدهاي صنعتی و

 
معدنی بزرگ استان نظیر مجتمع مس سرچشمه رفسنجان و شرکت صنعتی و معدنی گل گهر سیرجان در دست اقدام می باشد. 

 
8- طی یکسال گذشته به چند طرح صنعتی و به چه میزان تسهیلات پرداخت کرده اید؟ 

در طی یکسال گذشته 13 طرح متوسط و کوچک با رقمی بالغ بر 700 میلیارد ریال مستقیماً توسط این شعبه تأمین مالی گردیده

 
است. 

 
9- در این مدت چند طرح صنعتی با تسهیلات بانک در استان به بهره برداري رسیده و به چه میزان اشتغال ایجاد کرده است؟ 

طی سال گذشته و از اواخر سال 97 طرح بزرگ فولاد شهرستان بافت با تسهیلات 120 میلیون یورویی، دو طرح نیروگاهی سیکل
ترکیبی 500 مگاواتی در شهرستان هاي کهنوج و سیرجان با تسهیلات حدود 420 میلیون یورو و یک نیروگاه مقیاس کوچک 60
مگاواتی در شهرستان رفسنجان با تسهیلات حدود 19 میلیون یورو و یک طرح معدنی فلزات قیمتی در شهرستان کهنوج به مبلغ
120 میلیارد ریال به بهره برداري رسیده اند. در این راستا جهت حدود 450 نفر اشتغال جدید ایجاد شده است. دو طرح متوسط



معدنی و فرآوري محصولات صیفی نیز با تسهیلات همچنین در این مدت به سه طرح بزرگ صنعتی در زمینه هاي سیمان، خودرو و
مس و در راستاي حفظ اشتغال حدود 1500 نفر 40 و 70 میلیارد ریالی و اشتغالی بالغ بر 50 نفر نیز به بهره برداري رسیده اند.

 
تسهیلات سرمایه در گردش به میزان 1350 میلیارد ریال پرداخت گردیده است. 

10- چه تعداد واحد صنعتی با تسهیلات بانک در استان در حال اجرا است، چه مقدار پیشرفت داشته است و با بهره برداري از آنها چه

 
مقدار شغل ایجاد شده است؟ 

در حال حاضر یکی از بزرگترین طرح هاي آبرسانی جنوبشرق کشور (طرح آبرسانی به شهر کرمان از سد صفارود) به صورت
سندیکایی و با عاملیت بانک صنعت و معدن و 9 بانک عضو در قالب تفاهم نامه با وزارت نیرو، به مبلغ 10000 میلیارد ریال در این

 
استان در حال اجرا می باشد. 

همچنین دو طرح صنعتی بزرگ دیگر در زمینه توسعه خط دوم فولاد شهرستان بافت و روکش لاستیک هاي ماشین آلات معدنی و

 
راهسازي در شهرستان راور کرمان در حال اجرا می باشند. 

11- وضعیت استان از نظر توسعه صنعتی چگونه است و شما چه پتانسیل هایی را براي توسعه صنعتی و اقتصادي استان می

 
شناسید؟ 

استان کرمان با دارا بودن 11 درصد از مساحت کل کشور پهناورترین استان ایران می باشد و بیشتر به عنوان یک استان معدنی
وکشاورزي شناخته شده است که البته به تبع آن ظرفیت هاي صنعتی بسیاري به عنوان صنایع زنجیره معادن و صنایع تبدیلی

 
کشاورزي ایجاد گردیده است. 

استان کرمان به دلیل وسعت زیاد و کشیدگی در عرض جغرافیایی، تنوع بسیاري در محیط طبیعی و جغرافیایی، زمین شناسی، خاك،
آب، اقیلم و پوشش گیاهی دارد که همین موضوع باعث ایجاد معادن ارزشمند و بی شماري براي این استان شده است. حجم ذخایر
معدنی شناخته شده آن حدود 5/3 میلیارد تن ماده معدنی برآورد گردیده و شامل معادن فلزي مس، کرومیت، تیتانیوم، سرب و روي،
آهن، منگنز و معادن غیرفلزي ذغال سنگ، گچ، آهک و سنگ هاي تزئینی و قیمتی می باشد بنحویکه 40 درصد ارزش افزوده بخش

 
معدن کشور را در اختیار داشته و این استان بهشت معادن لقب گرفته است. 

مشکل عمده معادن این استان خام فروشی بوده است که در سالهاي اخیر با سرمایه گذاري هاي بسیار گسترده در معادن مس
سرچشمه رفسنجان و مس میدوك شهر بابک، معادن سنگ آهن گل گهر سیرجان و زنجیره ذغال سنگ و کک سازي در شهرستان
زرند و 6 کارخانه بزرگ فولادسازي در شهرستانهاي کرمان، سیرجان، زرند، بردسیر و بافت و سایر صنایع پایین دستی مرتبط با معادن
مخصوصا فروآلیاژها که یکی از برزگترین آنها توسط این شعبه تامین سرمایه گردیده، سعی در ایجاد ارزش افزوده بخش صنعت مرتبط

 
با معادن گردیده است. 

همچنین با توجه به تولید بیش از 4 میلیون تنی محصولات زراعی و کشاورزي از قبیل پسته، خرما و رطب، انواع محصولات جالیزي و
صیفی جات و مرکبات شهرستانهاي جنوبی استان می توان در بخش صنایع تبدیلی کشاورزي ظرفیت بالقوه اي جهت صنعتی شدن

 
شناسایی نمود. 

همچنین وجود بزرگترین کارخانه تولید تایر ایران (شرکت لاستیک بارز) در شهر کرمان و بزرگترین قطب اتومبیل سازي بخش
خصوصی ایران در منطقه ویژه اقتصادي بم (شرکتهاي کرمان موتور، مدیران خودرو، راین خودرو، بم خودرو، ریگان خودرو و ...) زمینه

 
هاي مناسب سرمایه گذاري قطعه سازي صنعتی در این استان را فراهم آورده است. 

وجود 5 منطقه ویژه اقتصادي فعال، 5 فرودگاه در کنار شبکه گسترده ریلی، 3 نیروگاه برق بزرگ در کنار 34 شهرك و ناحیه صنعتی

 
در کل زمینه مناسبی براي توسعه صنعتی این استان در سالهاي آتی را رقم زده است. 

 
12- براي وصول مطالبات چه برنامه و راهکاري دارید؟ 

پایه ریسک اعتباري یا NPL هر سیستم تسهیلات دهی در بررسی دقیق و حرفه اي متقاضیان قبل از اعطاي وام می باشد. بنابراین
سنجش و انتخاب مشتریان براساس اصول اعتبارسنجی بهترین راهکار براي وصول مطالبات است. پس از آن ارتباط مداوم با مشتري
در طول دوره بازپرداخت و رصد به موقع مشکلات واحد و تعامل از طریق ساز و کارهاي مهلت و ... قبل از غیرجاري شدن بدهی،
کمک شایانی به وصول به موقع مطالبات می نماید، علی الخصوص با افزایش اختیارات شعب و ارتباط مطلوب با مدیریت محترم



 
وصول مطالبات این مهم به خوبی انجام می پذیرد. 

در خصوص بدهی هاي غیرجاري استفاده از ظرفیت قانونی ونهادهایی چون ستاد تسهیل و کمیته رفع موانع تولید و ... امهال و بروز
رسانی در خصوص آن دسته از طرح هایی که قابلیت ادامه فعالیت دارند) راه حل مناسبی بوده و در نهایت اگر شعبه تشخیص دهد

 
هیچیک از این مراحل جوابگو نیست وارد مراحل قانونی می شود. 

بدیهی است در تمامی این مراحل نقش همکاران شعبه در پیگیري مستمر از طریق تشکیل کمیته داخلی وصول مطالبات، بازدید،

 
تلفن، ارسال اخطاریه هاي به موقع و ... مثمر ثمر می باشد. 

 
13- چه برنامه هایی براي ارائه خدمات هر چه بهتر به مشتریان دارید؟براي افزایش کارمزدها چه راهکارهایی دارید؟ 

در راستاي ارائه خدمات هرچه بهتر به مشتریان، این شعبه اصل را بر شنیدن صداي مشتري گذارده به این نحو که در مورد درخواست
هاي مشتریان جهت اخذ تسهیلات، گشایش اعتبارات اسنادي، صدور ضمانتنامه و مسائل وصول مطالبات سعی در نزدیک کردن
خواسته هاي مشتریان با استفاده حداکثري از ظرفیت اختیارات در چهارچوب ضوابط جهت داشتن حداکثر انعطاف در تطابق خواست

 
مشتري با ضوابط جاري را دارد. 

در همین راستا توانستیم سال قبل با صدور 40 فقره ضمانتنامه و 25 فقره اعتبار اسنادي ریالی در حدود 7500 میلیون ریال کارمزد

 
اخذ نماییم. 

 
14- با توجه به افزایش سطح اختیارات شعب، تعامل شما با ستاد بانک چگونه است و چه انتظاري از ستاد دارید؟ 

به طور کل ارتباط این شعبه در طول سنوات گذشته تا به امروز با کلیه مدیریتهاي ستادي تعامل تنگاتنگ و سازنده بوده است و
مخصوصاً با نظر مدیریت ارشد فعلی بانک مبنی بر تمرکز زدایی و محول نمودن امور به استانها سعی در تسریع و افزایش این تعاملات

 
در راستاي تکریم ارباب رجوع سازمان داریم. 

البته ذکر این نکته خالی از لطف نیست که علی رغم نظر مساعد و صائب مدیریت محترم عامل، اعضا هیئت مدیره و معاونین محترم
بانک در خصوص افزایش حدود اختیارات شعب لیکن به دلیل افزایش شدید تورم طی یکسال گذشته این موضوع نیاز مبرم به
بازنگري و اصلاح دارد چرا که عملاً اختیارات به دلیل افزایش قیمت ها و توان رسیدگی به درخواستهاي مشتریان کمتر از قبل شده

 
است، بنحویکه در سال گذشته این شعبه بیش از 80 درصد مصوبات خود را از ارکان بالاتر اخذ نموده است. 

 
15- تعامل شما با مقامات بالاي استانی نظیر(استانداري، وزارت اموراقتصادي و دارائی و وزارت صنعت، معدن و تجارت) چگونه است؟ 
تعامل این شعبه با مقامات استانی همواره دو جانبه و سازنده بوده است. تصمیمات مرتبط با این بانک در حوزه هاي مختلف
تسهیلاتی، وصول مطالبات، حقوقی و ... معمولاً با جلب نظر مقامات و بدون حاشیه بوده است. در این راستا همواره سعی شده منافع
حداکثري بانک در مذاکرات، دیدارها، جلسات با استاندار، نمایندگان تاثیرگذار استان، اتاق بازرگانی و خانه صنعت و ریاست سازمان

 
صمت و ... تأمین شود. 

16- به نظر شما نقش نیروي انسانی کارآمد در موفقیت و برتري شعب چیست؟ برنامه شما براي افزایش سطح مهارت و دانش

 
کارکنان مجموعه خود و فرآیند جانشین پروري چیست؟ 

در ابتدا لازم می دانم ضمن قدردانی از کلیه همکاران شعبه کرمان که تلاش و همدلی مثال زدنی در انجام وظایف سازمانی خود
دارند، به عرض برسانم کارکنان یک سازمان مانند حلقه هاي یک زنجیر هستند، بدیهی است وقتی که همه با توان و انرژي و انگیزه
کافی باشند، هم افزایی ایجاد شده و رضایت مشتري که خروجی فعالیت ماست را به ارمغان می آورد، به همین ترتیب تعلل و کم

 
کاري در یک بخش می تواند به سرعت در کار سایر بخش هاي سازمان خلل ایجاد کند. 

در همین راستا در این شعبه همواره سعی شده با حفظ کرامت نسبت به تبیین اهداف سازمان و وظایف مربوط به پرسنل اقدام شده و
ضمن ایجاد انگیزه در حد مقدورات سازمانی و البته آموزشهاي دورن شعبه اي و آموزش هاي برنامه ریزي شده نسبت به افزایش
سطح و مهارت و دانش اقدام شود و البته بعلاوه همه اینها با تفویض برخی وظایف در حد اختیارات قدرت تصمیم گیري و جانشین

 
پروروي نیز انجام پذیرد. 

 
17- روشهاي شما براي استفاده از ایده ها و پیشنهادات همکارانتان در جهت بهبود فعالیتهاي شعبه چیست؟ 

شنیدن صداي همکاران بعنوان یک ارباب رجوع درون سازمانی به مانند مشتریان برون سازمانی از الزامات مدیریت در سیستم



سازمانی نوین است. بدیهی است پرسنل یک سازمان با توجه به شناختی که از مشکلات و محدودیتها و زیر و بم امور روزانه آن
سازمان دارند، بهترین ایده پرداز براي رفع ایرادات و بهبود روش هاي انجام کار هستند. به همین جهت همواره در نشست هاي
گروهی و یا خصوصی کلیه نظرات شنیده و در صورت کارآمد بودن آنها حتماً ترتیب اثر داده خواهند شد. البته در سیستم بانک هم

 
بخش ارائه پیشنهادات به صورت الکترونیکی و سازمان یافته موجود است که آنهم براي ارائه پیشنهادات برتر توصیه می گردد. 

18- طرحهایی که با تأمین مالی بانک در آن استان راه اندازي شده و در سطح ملی مطرح هستند را بیان کرده و نحوه حمایت بانک

 
از آنها را تشریح فرمائید؟ 

از طرح هاي مهمی که بانک در این استان به صورت سرمایه ثابت و یا سرمایه در گردش و یا خدمات ارزي در سنوات اخیر حمایت

 
مالی نموده و در سطح ملی قابل ذکر هستند می توان به موارد ذیل اشاره نمود. 

 
شرکت واگن سازي پلور سبز - تولید کننده انواع واگن هاي مسافري و مترو 

 
شرکت سیمان ممتازان کرمان - از برترین برندهاي سیمانی کشور 

 
شرکت گروه صنعتی بارز - تولید کننده انواع لاستیک و تایر خودروهاي سبک و سنگین 

 
شرکت مدیران خودرو - تولید کننده انواع خودرو 

 
شرکت فریکو - تولید کننده بزرگ انواع روغنهاي خوراکی 

 
شرکت احیا استیل فولاد بافت - تولید کننده فولاد سنجی (فاز دوم آن احیاء فولاد-مراحل شروع تأمین مالی) 

 
نیروگاه ماهتاب کهنوج - نیروگاه 500 مگاواتی 

 
نیروکاه سیکل ترکیبی ایرانیان سیرجان - نیروگاه 500 مگاواتی 

 
صنایع مس شهید باهنر کرمان - تولید کننده انواع لوله ها ومقاطع مسی 

و در نهایت یکی از بزرگترین طرح هاي آبرسانی جنوب شرق کشور به نام آبرسانی به شهر کرمان از سد صفارود که به صورت

 
سندیکایی و با عاملیت بانک صنعت و معدن و مشارکت 9 بانک دیگر در حال طی مراحل نهایی تأمین مالی می باشند. 

<--



مدیرکل تعاون،کار و رفاه اجتماعی سمنان: توسعه روستاها در گرو حمایت از

تعاونی هاست

منبع: آریا نیوزشماره خبر:  4  |  تاریخ: 1399/07/30

خبرگزاري آریا - اسماعیل غنیان مدیرکل تعاون،کار و رفاه
اجتماعی استان سمنان با علی اصغرخانی نماینده مردم
شهرستانهاي شاهرود و میامی در مجلس شوراي اسلامی

 
دیدار و گفت وگو کرد. 

به گزارش روابط عمومی اداره کل تعاون،کار و رفاه
اجتماعی استان سمنان، در این دیدار غنیان ضمن ارائه
گزارش مبسوطی از وضعیت و عملکرد اداره کل تعاون، کار
و رفاه اجتماعی و مشاغل آسیب دیده از کرونا و تاکید بر
ضرورت حمایت از کارفرمایان و کارگران در این ایام به

 
وضعیت اشتغال استان و درصد افزایش نرخ بیکاري فارغ التحصیلان دانشگاهی پرداخت. 

وي با اشاره بر لزوم توسعه فرهنگ کار گروهی و استفاده از خرد جمعی در بین جوانان،گفت: استفاده از ظرفیت بخش تعاون در

 
خصوص ایجاد اشتغال هاي جدید و پایدار و ارتقاء فرهنگ کار بسیار ضروري است و توسعه روستاها در گرو حمایت از تعاونی هاست. 

مدیرکل تعاون،کار و رفاه اجتماعی استان سمنان به شیوع ویروس کرونا و آسیب هاي آن بر فعالیت بنگاههاي اقتصادي در استان
اشاره کرد و افزود: با شیوع این بیماري، دولت با برنامه ریزي لازم با اعطاء تسهیلات به واحدها و پرداخت بیمه بیکاري به کارگران

واحدهاي آسیب دیده حمایت هاي لازم را انجام داد.



تاکید بر تداوم همکاري هاي فرماندهی انتظامی و جهاددانشگاهی استان ایلام

منبع: ایسناشماره خبر:  5  |  تاریخ: 1399/07/30

فرمانده انتظامی استان ایلام و رئیس جهاددانشگاهی واحد استان با بر تداوم همکاري هاي آموزشی، پژوهشی ، علمی ،
فرهنگی و اجتماعی تاکید کردند.

«سیدغلامرضا حسینی»، رئیس جهاددانشگاهی واحد استان ایلام، در دیدار با فرمانده انتظامی استان به مناسبت هفته نیروي

 
انتظامی، اظهار کرد: وجود سبزپوشان نیروي انتظامی براي جامعه نویدبخش امنیت است. 

وي با اشاره به همکاري هاي مشترك جهاددانشگاهی و مجموعه انتظامی استان در زمینه هاي علمی و پژوهشی، تصریح کرد:

 
جهاددانشگاهی از آغاز تشکیل منشاء خدمات فراوانی در عرصه هاي مختلف علمی، پژوهشی و فرهنگی بوده است. 

وي گفت: هدف جهاددانشگاهی تبدیل مزیت هاي هر منطقه به ثروت است و در استان ایلام نیزتکیه بر ظرفیت گیاهان دارویی است و
یک اکوسیستم گیاهان دارویی با راه اندازي مجتمع تحقیقاتی گیاهان دارویی گرمسیري در35 هکتار در دهلران براي اولین بار فعال
شده و همزمان پذیرش دانشجوي گیاهان دارویی در مرکز علمی کاربردي جهاددانشگاهی در حال انجام است و مرکز رشد گیاهان
دارویی و محصولات کشاورزي در این نهاد نیز پذیراي ایده هاي دانشجویان و فعالان این عرصه است که می تواند الگوهاي مناسبی را

 
فراروي کشاورزي استان قرار دهد. 

رئیس جهاددانشگاهی واحد استان ایلام از پژوهشگاه رویان به عنوان یکی از سرمایه هاي بزرگ و علمی کشور نام برد و گفت: تلاش ما
براي براي آوردن بخشی از خدمات این پژوهشگاه به استان است که امیدواریم با هم افزایی شاهد این تحقق این خدمت به مردم

 
استان باشیم. 

وي با تشریح طرح الگوي مشاغل خانگی گفت: مرکز نوآوري و شکوفایی که هم اکنون با همکاري ورزش و جوانان استان در حال

 
فعالیت است پذیراي ایده هاي ناب جوانان است و تاکنون میزبان بیش از 45 رویداد اشتغال محور بوده است. 

سردار «نورعلی یاري» فرمانده انتظامی استان نیز در این دیدار با تقدیر از تلاش هاي جهاددانشگاهی گفت: از همکاري هاي پژوهشی،

 
آموزشی و فرهنگی علمی و فرهنگی با جهاددانشگاهی استقبال می کنیم. 

انتهاي پیام



پیش بینی تولید 67 کیلوگرم طلاي سرخ در گیلان

منبع: ایسناشماره خبر:  6  |  تاریخ: 1399/07/30

مدیر باغبانی سازمان جهاد کشاورزي گیلان گفت: پیش بینی می شود، امسال 67 کیلوگرم طلاي سرخ در استان تولید شود.

منوچهر پارسافر در جمع خبرنگاران از آغاز برداشت زعفران
در 22 هکتار از مناطق کوهستانی گیلان خبر داد و گفت:
پیش بینی می شود زعفران کاران گیلانی، امسال بیش از
67 کیلوگرم زعفران به ارزش 16 میلیارد و 820 میلیون

 
ریال برداشت کنند. 

وي افزود: امسال شاهد توسعه سطح اراضی قابلیت کشت
زعفران گیلان بوده ایم و برنامه داریم در سالهاي آتی این

 
میزان سطح زیرکشت را افزایش دهیم. 

پارسافر با بیان اینکه این مقدار زعفران از مناطق کوهستانی شهرستان هاي سیاهکل، رودبار، املش، رشت، رضوانشهر، صومعه سرا و

 
فومن برداشت می شود، خاطرنشان کرد: بیشترین سطح زیر کشت این محصول به مساحت 14 هکتار در شهرستان سیاهکل است. 

مدیر باغبانی سازمان جهاد کشاورزي گیلان کشت این محصول را فرصت مناسبی براي ایجاد اشتغال و درآمدزایی دانست و گفت:

 
زعفران در مناطق کوهستانی گیلان در ارتفاع 1200 تا 2300 متر از سطح دریا کشت می شود. 

وي با اشاره به اینکه این گیاه براي نخستین بار در سال 87 در گیلان کشت شد، تصریح کرد: مصرف زعفران براي افزایش ایمنی بدن،

 
سلامت قلب، کنترل دیابت، کاهش اضطراب، جلوگیري از سرطان و بسیاري از بیماري هاي دیگر مفید است. 

انتهاي پیام



افزایش 72 درصدي میزان سرمایه گذاري واحد هاي صنعتی افتتاح شده در

نیمه اول 99

منبع: شبستانشماره خبر:  7  |  تاریخ: 1399/07/30

معاونت طرح و برنامه وزارت صمت اعلام کرد: با صدور 3055 فقره پروانه بهره برداري در نیمه نخست 99، در شاخص حجم
سرمایه گذاري با 379 هزار و 896 میلیارد ریال، نسبت به مدت مشابه سال قبل با رشد 72 مواجه بوده است.

معاونت طرح و برنامه وزارت صمت اعلام کرد: با صدور 3055 فقره پروانه بهره برداري در نیمه نخست 99، در شاخص حجم

 
سرمایه گذاري با 379 هزار و 896 میلیارد ریال، نسبت به مدت مشابه سال قبل با رشد 72 مواجه بوده است. 

به گزارش خبرگزاري شبستان، معاونت طرح و برنامه وزارت
صمت اعلام کرد: با صدور 3055 فقره پروانه بهره برداري در نیمه
نخست 99، در شاخص حجم سرمایه گذاري با 379 هزار و 896
میلیارد ریال، نسبت به مدت مشابه سال قبل با رشد 72 مواجه
بوده است. با بهره برداري از این تعداد واحد صنعتی زمینه

 
اشتغال مستقیم براي 51 هزار و 595 نفر فرآهم شده است. 

بنابراین گزارش، میزان سرمایه گذاري در واحدهاي مورد بهره

 
برداري در مدت مشابه سال قبل، 220 هزار و 704 میلیارد ریال بوده است. 

پیش بینی می شود میزان سرمایه گذاري جوازهاي تاسیس صادره در این مدت به رقم 2 میلیون و 245 هزارو 816 میلیارد ریال

 
برسد که بر این اساس با رشد 42.5 درصدي نسبت به مدت مشابه سال قبل مواجه خواهد بود. 

 
هزینه عملیات اکتشاف 242 معدن کشف شده نیز درمدت مذکور بالغ بر 574 هزارو 900 میلیارد ریال برآورد می شود. 

همچنین پیش بینی می شود صدور بیش از 18 هزار فقره جواز تاسیس صنعتی با اشتغال بیش از 410 هزار نفر و صدور پروانه بهره

 
برداري معدنی با اشتغال 2 هزارو 541 نفر همراه باشد . 

گفتنی است؛ در 6 ماهه اول سال 99، اشتغال ایجاد شده از محل واحدهاي افتتاح شده صنعتی در نیمه نخست سال با بیش از 8 رصد
رشد و پیش بینی اشتغال جواز هاي تاسیس صادره صنعتی بیش از 36 درصد رشد همراه بوده است.



فعالسازي مجدد 1700 تولیدي تحت تملک بانک ها در دستور کار ستاد تسهیل/

تصویب برنامه زمان بندي بازگشت 4500 معدن غیر فعال به چرخه تولید

منبع: شبستانشماره خبر:  8  |  تاریخ: 1399/07/30

قائم مقام وزیر صنعت، معدن و تجارت در ستاد تسهیل و رفع موانع تولید کشور گفت: بر اساس آخرین آمار هزار و 718 واحد
تولیدي تحت تملک شبکه بانکی قرار دارند که در کوتاه ترین زمان به چرخه تولید باز می گردند.

قائم مقام وزیر صنعت، معدن و تجارت در ستاد تسهیل و رفع موانع تولید کشور گفت: بر اساس آخرین آمار هزار و 718 واحد

 
تولیدي تحت تملک شبکه بانکی قرار دارند که در کوتاه ترین زمان به چرخه تولید باز می گردند. 

به گزارش خبرگزاري شبستان، بابک دین پرست در حاشیه نود و
هشتمین جلسه ستاد تسهیل و رفع موانع تولید در گفتگو با
خبرنگاران افزود: در این جلسه مقرر شد، وزارت اقتصاد با
همکاري بانک مرکزي دستورالعمل هاي ویژه براي بازگشت فوري
واحد هاي تحت تملک بانک ها به چرخه تولید و اشتغال را صادر

 
کنند. 

وي ادامه داد: تفاهم نامه اي نیز میان وزارت اقتصاد به عنوان نماینده بانک ها و معاونت هاي ذیربط وزارت صنعت، معدن و تجارت

 
امضا می شود و تا بتواند در کوتاه ترین زمان واحد هاي تملک شده توسط شبکه بانکی را در اختیار متقاضیان قرار دهد. 

قائم مقام وزیر صنعت، معدن و تجارت در ستاد تسهیل و رفع موانع تولید با اشاره به تعیین و تکلیف چهار هزارو 500 معدن غیر فعال
کشور، اعلام کرد: همچنین در ادامه جلسه امروز مقرر شد در راستاي تاکیدات رئیس جمهور، معادن غیر فعال به چرخه تولید باز

 
گردند. 

دین پرست تاکید کرد: با بازگشت این چهار هزار و 500 معدن غیر فعال به چرخه تولید براي 888 هزار نفر ایجاد اشتغال می شود که
111 هزارِ آن اشتغال مستقیم است، در جلسه امروز برنامه زمانبندي بازگشت معادن به چرخه تولید مصوب شد که به استان ها ابلاغ

 
خواهد شد. 

وي تصریح کرد: دستور کار دیگر ستاد تسهیل و رفع موانع تولید، احیاي واحد هاي صنعتی غیر فعال در شهرك هاي صنعتی بود که

 
بر اساس گزارش هاي رسیده در حال حاضر 10 هزار واحد در شهرك هاي صنعتی غیر فعال هستند. 

قائم مقام وزیر صنعت، معدن و تجارت در ستاد تسهیل و رفع موانع تولید همچنین گفت: مشکلات این واحد هاي صنعتی توسط
کلینیک هاي تخصصی استان ها بررسی می شود تا واحد هایی که قابلیت احیا و بازگشت به چرخه تولید دارند توسط کارگروه هاي

 
تسهیل و رفع موانع تولید اشتغال استان ها تعیین شوند. 



دین پرست افزود: هدف گذاري وزارت صنعت، معدن و تجارت مبنی بر بازگشت هزار و 500 واحد صنعتی غیر فعال شهرك هاي

 
صنعتی به چرخه تولید بود که در جلسه امروز مصوب شد این میزان به دو هزار واحد افزایش یابد. 

وي در ادامه با اشاره به توافق وزیر کشور و صنعت براي راه اندازي مراکز شبانه روزي فوریت هاي رسیدگی به واحد هاي تولیدي
کشور تاکید کرد: ابلاغیه اي به استانداران ارسال شده که این مراکز تاسیس و به صورت شبانه روزي براي حل مشکلات و موانع واحد

 
هاي تولیدي اقدام کنند. 

قائم مقام وزیر صنعت، معدن و تجارت در ستاد تسهیل و رفع موانع تولید همچنین گفت: این مراکز تا 10 روز آینده راه اندازي می
شوند و نمایندگان همه دستگاه هاي ناظر بر تولید در آن مستقرند، سامانه مناسبی هم براي آن پیش بینی شده و نمایندگان دستگاه
ها مشکلات واحد هاي تولیدي را به صورت شبانه روزي دریافت و مورد بررسی قرار داده و براي حل آن در کوتاه ترین زمان اقدام می

کنند.



فراخوان ثبت نام واحدهاي متقاضی دریافت گواهینامه و تندیس هاي ملی

رعایت حقوق مصرف کنندگان در سال 1399

منبع: شبستانشماره خبر:  9  |  تاریخ: 1399/07/30

سازمان حمایت مصرف کنندگان و تولیدکنندگان در اطلاعیه اي اعلام کرد: ثبت نام از متقاضیان دریافت گواهینامه و تندیس
رعایت حقوق مصرف کنندگان ازسوي سازمان حمایت مصرف کنندگان و تولیدکنندگان آغاز شده و تا دهم آذرماه 1399

(1399/9/10) ادامه دارد.

سازمان حمایت مصرف کنندگان و تولیدکنندگان در اطلاعیه اي اعلام کرد: ثبت نام از متقاضیان دریافت گواهینامه و تندیس
رعایت حقوق مصرف کنندگان ازسوي سازمان حمایت مصرف کنندگان و تولیدکنندگان آغاز شده و تا دهم آذرماه 1399

 
(1399/9/10) ادامه دارد. 

به گزارش خبرگزاري شبستان، بیستمین دوره ممیزي و انتخاب
واحدهاي حامی حقوق مصرف کنندگان از سوي این سازمان با
همکاري انجمن ملی حمایت از حقوق مصرف کنندگان و دور
جدید ثبت نام از متقاضیان براي شرکت در این زمینه آغاز شده

 
است. 

هدف از ممیزي عملکرد واحدهاي اقتصادي، بررسی راهکاري
ترویج و گسترش فرهنگ رعایت حقوق مصرف کنندگان در

جامعه، حمایت از شرکتهاي تولیدکننده داخلی در جهت توسعه پایدار، تبیین و تشریح جایگاه کارآفرینی و تولید در جامعه و آثار
اقتصادي آن بر صنعت و تولید کشور و در نهایت بررسی نقش تولید کنندگان در رشد و تعالی اقتصادي کشور و رفاه بیشتر آحاد
جامعه عنوان شده است و این انتخاب در چارچوب تعامل با تولیدکنندگان و عرضه کنندگان کالا و خدمات و افزایش توان رقابتی آنها

 
صورت می گیرد. 

براساس این گزارش؛ شرکتهاي متقاضی جهت حضور در روند ارزیابی بیستمین همایش روز ملی حمایت از حقوق مصرف کنندگان و
آگاهی از شرایط ثبت نام می توانند فایل پیوست را مطالعه و با ورود به پایگاه اینترنتی به نشانی www.esfand9th.com به

 
صورت الکترونیکی نسبت به ثبت نام اولیه خود اقدام نمایند. 

همچنین گفتنی است؛ علاقمندان می توانند در صورت نیاز به کسب اطلاعات بیشتر از طریق شماره تلفن 26200503-22058542
تماس حاصل نمایند.



امضاي تفاهم نامه بین منطقه ویژه اقتصادي خلیج فارس و بنیاد شهید هرمزگان

منبع: فریناشماره خبر:  10  |  تاریخ: 1399/07/30

مدیرعامل منطقه ویژه اقتصادي صنایع معدنی و فلزي خلیج فارس ضمن اعلام خبر امضاي تفاهم نامه بین این منطقه عظیم
اقتصادي و بنیاد شهید و امور ایثارگران هرمز...

مدیرعامل منطقه ویژه اقتصادي صنایع معدنی و فلزي
خلیج فارس ضمن اعلام خبر امضاي تفاهم نامه بین این
منطقه عظیم اقتصادي و بنیاد شهید و امور ایثارگران
هرمزگان، گفت: چنان چه شهدا را در نظر داشته باشیم،
هیچ گاه کج روي و کم کاري در نظام اقتصادي کشور به

 
وجود نخواهد آمد. 

به گزارش فرینا، حسن خلج طهرانی در حاشیه مراسم
انعقاد تفاهم نامه بین منطقه ویژه ي اقتصادي صنایع
معدنی و فلزي خلیج فارس و بنیاد شهید و امور ایثارگران

استان هرمزگان، امنیت و شکوفایی ایران اسلامی را مدیون خون پاك شهدایی دانست و گفت: این بزرگ مردان با اخلاص و ایمان
دست به جانفشانی زدند و چنان چه رشادت ها و دلاورمردي شهدا را در نظر داشته باشیم، هیچ گاه کج روي و کم کاري در نظام

 
اقتصادي کشور به وجود نخواهد آمد. 

خلج طهرانی موضوع این تفاهم نامه را تعامل و همکاري متقابل براي استفاده از فرصت ها و ظرفیت هاي موجود در منطقه ویژه
اقتصادي خلیج فارس ذکر کرد و افزود: بر اساس این تفاهم نامه منطقه ویژه اقتصادي صنایع معدنی و فلزي خلیج فارس به عنوان

 
متولی اشتغال در این منطقه عظیم اقتصادي نهایت همکاري را در راستاي بکارگیري خانواده هاي شهدا و ایثارگران خواهد داشت. 

وي همکاري در جهت معرفی ایثارگران جویاي کار واجد شرایط به بنگاه هاي اقتصادي را یکی از تعهدات خود در این تفاهم نامه
عنوان کرد و گفت: به استناد ماده 21 قانون جامع خدمات رسانی به ایثارگران و اصلاحیه آن در بند (ذ) ماده 87 قانون برنامه ششم

 
توسعه، باید در استخدامی ها شهدا و ایثارگران در اولویت قرار گیرند که در این راستا نهایت همکاري را خواهیم داشت. 

مدیرعامل منطقه ویژه اقتصادي صنایع معدنی و فلزي خلیج فارس بیان داشت: البته در ماده 30 قانون جامع نیز آمده است که در

 
اشتغال واحدهاي بخش خصوصی و کارگاه هاي تابع قانون کار نیز باید اولویت با ایثارگران باشد. 

خلج طهرانی بر توانمندسازي خانواده شهدا و ایثارگران نیز تاکید کرد و افزود: اختصاص سهمیه دوره کارورزي براي ایثارگران با

 
معرفی به شرکت هاي مستقر در منطقه ویژه جهت آموزش دوره هاي مهارتی فولادسازي را نیز در برنامه داریم. 

وي تجلیل از مقام شامخ شهدا را یکی از اساسی ترین رویکردهاي فرهنگی این مجموعه عنوان کرد و گفت: هر آن چه داریم از

 
شهداست و امیدوارم بتوانیم در جبهه اقتصادي نیز بر اساس آرمان هاي ایشان گام بر داریم. 

در ادامه این نشست «عطا ناوکی» مدیرکل بنیاد شهید و امور ایثارگران هرمزگان نیز ضمن ابراز خرسندي از امضاي این تفاهم نامه،
توجه به شهدا را برابر با توجه به آرمان هاي انقلاب خواند و تاکید کرد: با حجم گسترده صنایع در استان هرمزگان می توانیم از میزان

 
بیکاري جوانان جامعه ایثارگري بکاهیم. 

وي نخستین دغدغه در کارگروه هاي بنیاد شهید را مساله اشتغال فرزندان جامعه ایثارگري عنوان کرد و افزود: مساله آموزش جوانان

 
جویاي کار نیز در حوزه صنایع با جدیت دنبال می شود که امیدواریم شاهد ثمرات آن در جامعه ي هدف باشیم. 



ناوکی در پایان از همکاري هاي مدیرعامل منطقه ویژه اقتصادي خلیج فارس در راستاي اشتغال خانواده شهدا و ایثارگران هرمزگان
تقدیر کرد.



امضاي تفاهم نامه میان مرکز رشد و آموزش و پرورش قشم / ایده هاي برتر

دانش آموزان قشمی حمایت می شوند

منبع: فریناشماره خبر:  11  |  تاریخ: 1399/07/30

مدیر مرکز بین المللی رشد قشم از امضاي تفاهم نامه همکاري میان این مرکز و اداره آموزش و پرورش بخش مرکزي
شهرستان قشم با هدف حمایت از ایده هاي برتر دانش...

مدیر مرکز بین المللی رشد قشم از امضاي تفاهم نامه
همکاري میان این مرکز و اداره آموزش و پرورش بخش
مرکزي شهرستان قشم با هدف حمایت از ایده هاي برتر

 
دانش آموزان خبر داد. 

به گزارش فرینا، کمال بیرامیان با اعلام این خبر، اظهار
کرد: این تفاهم نامه با هدف شناسایی استعداد، کشف و
حمایت از ایده هاي برتر میان دانش آموزان، میان مرکز

 
بین المللی رشد و آموزش و پرورش به امضا رسید. 

بیرامیان ادامه داد: با اجراي این تفاهم نامه زمینه همکاري
بیشتر میان مرکز رشد و آموزش پرورش شهرستان قشم در

زمینه برگزاري دوره هاي تخصصی، ایجاد پیوند میان موسسات آموزشی و شرکت هاي دانش بنیان، معرفی دستاوردهاي دانش آموزان

 
و ایجاد زمینه و بسترسازي در جهت کارآفرینی و حمایت از نوآوري و خلافیت دانش آموزان فراهم می شود. 

مدیر مرکز بین المللی رشد قشم با اشاره به برنامه ریزي در جهت استعدادیابی و کشف ایده هاي برتر در میان دانش آموزان، تصریح
کرد: این تفاهم نامه همچنین استفاده از ظرفیت ها و تجهیزات موجود در مرکز بین المللی رشد در راستاي حمایت از ایده هاي برتر

 
یا دانش بنیان فناور مرتبط با دانش آموزان را ممکن می سازد. 

به گفته بیرامیان؛ مرکز بین المللی رشد قشم مطابق رسالت ذاتی خود با در اختیار قرار دادن امکانات، خدمات عمومی و تخصصی
مشترك و ارائه مشاوره هاي لازم در زمینه هاي علمی، مدیریتی، و حقوقی زمینه ایجاد، پرورش و توسعه واحدهاي علمی و فناوري

 
جدید را فراهم می کند. 

وي در پایان خاطرنشان کرد: کشف استعدادها و ایده هاي برتر، توسعه خلاقیت، بروز نوآوري و فرهنگ سازي اقتصاد دانش بنیان در

 
میان دانش آموزان جزیره یکی از برنامه هاي مرکز بین المللی رشد قشم است. 

گفتنی است، مرکز بین المللی رشد در راستاي تحقق سیاست هاي اقتصاد مقاومتی با تاکید بر اقتصاد دانش بنیان، سازمان منطقه
آزاد قشم به منظور ایجاد بستر تحقیقاتی مناسب جهت راه اندازي شرکت هاي اقتصادي درآمدزا در زمینه هاي مختلف و حمایت از

ایجاد شرکت هاي پژوهشی ایجاد گردیده است.



افزایش 72 درصدي میزان سرمایه گذاري واحدهاي صنعتی در نیمه اول 99

منبع: خبرگزاري صنایعشماره خبر:  12  |  تاریخ: 1399/07/30

معاونت طرح و برنامه وزارت صنعت از افزایش 72 درصدي میزان سرمایه گذاري واحدهاي صنعتی افتتاح شده در نیمه اول
99 خبر داد. نوشته افزایش 72 درصدي میزان سرمایه گذاري واحدهاي صنعتی در نیمه اول 99 اولین بار در خبرگزاري

صنایع. پدیدار شد.

 
معاونت طرح و برنامه وزارت صنعت: 

افزایش 72 درصدي میزان سرمایه گذاري واحدهاي صنعتی در نیمه

 
اول 99 

معاونت طرح و برنامه وزارت صنعت از افزایش 72 درصدي میزان
سرمایه گذاري واحدهاي صنعتی افتتاح شده در نیمه اول 99 خبر

 
داد. 

معاونت طرح و برنامه وزارت صنعت از افزایش 72 درصدي میزان سرمایه گذاري واحدهاي صنعتی افتتاح شده در نیمه اول 99 خبر

 
داد. 

 
افزایش میزان سرمایه گذاري واحدهاي صنعتی 

به گزارش خبرگزاري صنایع، با بهره برداري از این تعداد واحدهاي صنعتی زمینه اشتغال مستقیم براي 51 هزار و 595 نفر فرآهم

 
شده است. 

بنابراین گزارش، میزان سرمایه گذاري در واحدهاي مورد بهره برداري در مدت مشابه سال 98، 220 هزار و 704 میلیارد ریال بوده

 
است. 

پیش بینی می شود میزان سرمایه گذاري جوازهاي تاسیس صادره در این مدت به رقم 2 میلیون و 245 هزارو 816 میلیارد ریال

 
برسد که بر این اساس با رشد 42٫5 درصدي نسبت به مدت مشابه سال 98 مواجه خواهد بود. 

 
هزینه عملیات اکتشاف 242 معدن کشف شده نیز درمدت مذکور بالغ بر 574 هزارو 900 میلیارد ریال برآورد می شود. 

 
رشد 8 درصدي میزان اشتغال 

به گزارش خبرگزاري صنایع، پیش بینی می شود صدور بیش از 18 هزار فقره جواز تاسیس صنعتی با اشتغال بیش از 410 هزار نفر و

 
صدور پروانه بهره برداري معدنی با اشتغال 2 هزارو 541 نفر همراه باشد. 



در 6 ماهه اول سال 99، اشتغال ایجاد شده از محل واحدهاي افتتاح شده صنعتی در نیمه نخست سال با بیش از 8 رصد رشد و پیش

 
بینی اشتغال جوازهاي تاسیس صادره صنعتی بیش از 36 درصد رشد همراه بوده است. 

انتهاي پیام///



مدیرکل ورزش و جوانان کرمانشاه: به عملکرد فدراسیون فوتبال معترضیم

منبع: ایسناشماره خبر:  13  |  تاریخ: 1399/07/30

مدیرکل ورزش و جوانان استان کرمانشاه با تاکید براینکه خواهان انتخاباتی رقابتی و سالم در هیات فوتبال استان هستیم،
گفت: به عملکرد فدراسیون نسبت به رد صلاحیت گسترده کاندیداهاي انتخابات هیات فوتبال استان اعتراض داریم و خواهان

اصلاح این رویه هستیم.

 صابر رحیمی به مناسبت هفته تربیت بدنی با حضور در
دفتر ایسناي کرمانشاه، با اشاره به در پیش بودن مجمع انتخابات هیات فوتبال استان و حواشی این روزهاي آن، اظهارکرد: از مجموع
13 نفري که به عنوان کاندیدا براي انتخابات هیات فوتبال کرمانشاه ثبت نام کردند، پنج نفر آنها به دلیل ناقص بودن مدارکشان و

 
هفت نفر را هم به این دلیل که به زعم فدراسیون در خصوص سوابق مدیریتی شاخص هاي لازم را نداشته اند، رد صلاحیت کرده اند. 

وي تصریح کرد: هرچند می دانیم اساسنامه فدراسیون مشکل دارد، اما فدراسیون نیز در این رابطه بسیار بد عمل کرده و به نوعی

 
تفسیر به راي کرده است. 

مدیرکل ورزش و جوانان استان با تاکید براینکه خواهان انتخاباتی رقابتی و سالم هستیم، اعلام کرد: به عنوان متولی ورزش استان،
نسبت به رد صلاحیت گسترده کاندیداهاي انتخابات هیات فوتبال استان اعتراض داریم و با ارسال نامه اي به وزارت ورزش نسبت به

 
این مسئله ورود خواهیم کرد. 

رحیمی یادآورشد: طبق وظیفه ذاتی که داریم نسبت به این مسئله ورود می کنیم، چراکه نمی خواهیم انتخاباتی یکطرفه و بدون

 
رقابت سالم برگزار شود. 

وي در ادامه با ابراز نارضایتی از عملکرد هیات فوتبال استان هم گفت: باوجود پتانسیل هاي خوبی که داریم، کرمانشاه باید هم اکنون
حداقل دو تیم در لیگ هاي مختلف فوتبال می داشت، اما متاسفانه از آنجایی که عملکرد هیات فوتبال خوب نبوده، نماینده اي در

 
لیگ هاي بالا نداریم. 



 
اعتماد را از اسپانسرها گرفته ایم 

مدیرکل ورزش و جوانان استان در ادامه به مشکلات مالی تیم هاي ورزشی در کرمانشاه و گلایه هایی که همواره از عدم حمایت
مسئولین دولتی دارند اشاره کرد و گفت: هرچند تیمداري و حمایت مالی از تیم هاي ورزشی در حیطه وظایف ما نیست، اما همیشه

 
تلاش کرده ایم تا از تیم هایمان حمایت مالی را به دلیل پاي کار نیامدن اسپانسرها داشته باشیم. 

وي افزود: برخی از تیم ها گاها عنوان می کنند حمایتی نمی شوند که آن را تایید نمی کنیم و مستندات تمام کمک هایی که تاکنون

 
به همه تیم ها داشته ایم را هم داریم. 

رحیمی در پاسخ به چرایی عدم ورود اسپانسر به حمایت از تیم هاي کرمانشاهی هم گفت: متاسفانه براي ورود اسپانسرها به ورزش
استان فرهنگ سازي نکرده ایم و از سوي دیگر اسپانسرهایی هم که تاکنون براي حمایت پاي کار آمده اند، گاها برخوردهایی را از

 
بعضی از تیم ها دیده اند که دیگر اعتماد نمی کنند بخواهند دوباره براي کمک به ورزش ورود داشته باشند. 

وي در ادامه عنوان کرد: با این وجود در حال رایزنی با چند اسپانسر هستیم که بتوانیم آنها را براي کمک به ورزش و تیم هاي استانی

 
پاي کار بیاوریم. 

مدیرکل ورزش وجوانان استان در پاسخ به سوالی درباره قول هایی که براي تیمداري کرمانشاه در لیگ هاي والیبال و کشتی داده بود،
گفت: براي تیم والیبال آماده کمک به این تیم جهت حضور در رقابت هاي لیگ دسته اول هستیم. براي تیم کشتی هم پیگیري هاي
زیادي داشتیم و جلساتی هم در وزارت نفت برگزار کردیم و قول حمایت دادند، اما نشد. از سوي دیگر یکی از اهداف ما براي تیمداري
در کشتی این بود که بتوانیم شور و نشاط را با حضور تماشاگران در سالن هاي کشتی کرمانشاه بیاوریم که به دلیل شیوع بیماري

 
کرونا مسابقات بصورت متمرکز و بدون حضور تماشاگر برگزار شد. 

این مسئول اضافه کرد: سال گذشته هم تلاش هاي زیادي براي میزبانی جام حذفی فوتبال در کرمانشاه کردیم و کارها هم خوب پیش

 
می رفت، اما متاسفانه هیات فوتبال استان همکاري لازم را براي گرفتن این میزبانی نداشت. 

 
افزایش 19 سانتی متري سرانه فضاي ورزشی در استان 

مدیرکل ورزش و جوانان استان در ادامه سخنانش به تشریح آخرین وضعیت حوزه ورزش و جوانان استان پرداخت و اظهارکرد: مجموع
اقداماتی که طی دو سال گذشته در حوزه زیرساخت هاي ورزشی در استان انجام داده ایم، باعث شد تا طی این مدت حدود 23 درصد

 
افزایش سرانه ورزشی را در استان داشته باشیم. 

وي افزود: در این مدت سرانه فضاهاي ورزشی در استان 19 سانتی متر نسبت به گذشته افزایش پیدا کرد و اکنون میانگین سرانه

 
فضاي ورزشی در استان حدود 112 سانتیمتر است. 

رحیمی با بیان اینکه این میزان سرانه فضاي ورزشی در استان از میانگین کشوري بالاتر است، گفت: بیشترین سرانه فضاي ورزشی در

 
استان مربوط به شهرستان قصرشیرین با چهار متر و کمترین مربوط به شهر کرمانشاه با 84 سانتی متر است. 

 
براي پروژه هاي نیمه کاره اعتبار می گذاریم 



وي به آخرین روند پیشرفت پروژه هاي مهم ورزشی استان هم اشاره کرد و گفت: پروژه هاي استخر قهرمانی و سالن شش هزار نفري
از مهمترین پروژه هاي ورزشی استان هستند که طی سالهاي گذشته به دلیل کمبود اعتبارات در زمان مقرر به بهره برداري نرسیده

 
اند، اما مسئولین وزارتخانه قول داده اند تا قبل از پایان عمر دولت آنها را افتتاح کنند. 

مدیرکل ورزش و جوانان استان اضافه کرد: پروژه آکادمی پزشکی ورزشی نیز در مراحل پایانی کار قرار دارد، اما براي اتمام پروژه به

 
اعتبارات بیشتري نیاز داریم که با تخصیص اعتبار امیدواریم بتوانیم آن را براي دهه فجر آماده افتتاح کنیم. 

وي بااشاره به ورود خیرین ورزش یار براي احداث 15 زمین ورزشی در استان، اضافه کرد: درکنار این مسئله که سال گذشته براي
اولین بار در استان اتفاق افتاد، احداث حدود 60 زمین ورزشی را نیز در روستاهاي استان از دوسال پیش آغاز کردیم که بخش زیادي

 
از آنها به بهره برداري رسیده اند و تعدادي نیز درحال احداث هستند. 

رحیمی پروژه هاي پیست اسکیت، سوارکاري، اتومبیلرانی و گلف، سنگنوردي و ...را از دیگر پروژه هاي ورزشی خوب درحال ساخت
براي استان نام برد و گفت: هرچند سال گذشته به واسطه تخصیص هشت درصدي که داشتیم، نتوانستیم به برخی از این پروژه ها
اعتبار ترزیق کنیم که خوب پیش بروند، اما امسال خوشبختانه اعتبارات خوبی گرفته ایم و امید داریم بتوانیم بزودي به آنها اعتبار

 
بدهیم تا شاهد افتتاحشان باشیم. 

وي اضافه کرد: از سوي دیگر رویکردي را از ابتداي امسال در پیش گرفته ایم تا در هر شهرستان باتوجه به ظرفیت هایی که دارد کار
کنیم، براي مثال در اورامانات موتورسواري و اتومبیلرانی، در اسلام آبادغرب کشتی، در دالاهو وزنه برداري و... پروژه هایی ورزشی

 
احداث کنیم. 

مدیرکل ورزش و جوانان استان درادامه به گلایه برخی ورزشکاران از وضعیت مجموعه ورزشی 15 خرداد هم اشاره کرد و گفت: این
پروژه چندین سال پیش باوجود اینکه نواقص زیادي داشت افتتاح شد. وجود نواقص موجود را قبول داریم، لذا براي اینکه بتوانیم این

 
مشکلات را رفع کنیم، در نظر داریم شهرداري را براي حفظ و نگهداري آن پاي کار بیاوریم. 

وي افزود: همچنین استادیوم آزادي را بعد از حدود نیم قرن فعالیت از حالت فرسودگی خارج کردیم و با مرمت و نوسازي آن را

 
متحول کردیم. 

 
کرونا ورزش را متوقف نمی کند 

رحیمی در ادامه به تاثیرات شیوع کرونا بر ورزش استان هم اشاره اي کرد و گفت: شیوع بیماري کرونا ورزش دنیا و به تبع کرمانشاه را
هم متاثر کرده، اما در مدت هشت ماه گذشته بخش هاي مختلف ورزش استان تلاش داشتند تا بتوانند مردم را تشویق به ورزش

 
کردن کنند و ورزش در استان متوقف نشود که تاحد زیادي هم موفق بوده ایم. 

وي افزود: همچنین باتوجه به فعال بودن تعدادي از باشگاه هاي ورزشی دراین ایام، با تشکیل تیم هاي نظارتی، بازدیدهایی بصورت

 
مستمر از این اماکن ورزشی صورت می گیرد تا با هرگونه عدم رعایت پروتکل هاي بهداشتی و وقوع تخلفی برخورد صورت گیرد. 

 
وضعیت خوبی درحوزه جوانان داریم 



وي در ادامه اعلام کرد: در بحث توسعه ورزش نیز با راه اندازي خانه هاي ورزش روستایی، برگزاري مسابقاتی همچون جام تختی،
مسابقات جهانی کونگ فو توآ در قصرشیرین، رقابت هاي بین المللی شطرنج، مسابقات سنگنوردي و .. . تلاش کرده ایم مردم را بیشتر
به سمت ورزش سوق دهیم و خوشبختانه بعد از برگزاري هر رقابت شاهد افزایش آمار ورزشکاران سازمان یافته در رشته مربوطه

 
بودیم. 

مدیرکل ورزش و جوانان استان در ادامه به وضعیت حوزه جوانان در استان پرداخت و گفت: طی دوسال گذشته با مجموعه فعالیت

 
هایی که در معاونت جوانان داشته ایم، از رتبه هاي آخر کشوري در این حوزه به رتبه هاي اول رسیده ایم. 

وي بااشاره به پیشرفت خوب پروژه خانه جوان کرمانشاه به عنوان بزرگترین خانه جوان کشور، گفت: در تلاشیم با تزریق اعتبار این

 
پروژه را به بزودي به اتمام برسانیم. 

رحیمی در پایان اعلام کرد: همچنین در کنار پرداخت تسهیلاتی که براي کارآفرینی به جوانان می دهیم، مجوزهایی که براي راه
اندازي باشگاه هاي ورزشی نیز صادر می کنیم، منجر به ایجاد اشتغال براي تعدادي از جوانان می شود که براي نمونه در این مدت

 
براي راه اندازي 200 باشگاه ورزشی در استان مجوز صادر کرده ایم که حداقل 600 شغل را به دنبال دارد. 

 
 

انتهاي پیام



بازدید رئیس و اعضاي شوراي اسلامی شهر سمنان از دانشگاه
فنی و حرفه اي سمنان

بازدید رئیس و اعضاي شوراي اسلامی شهر سمنان از دانشگاه فنی و حرفه اي

سمنان

منبع: روزنامه رویداد امروزشماره خبر:  14  |  تاریخ: 1399/07/30

رئیس و اعضاي شوراي اسلامی شهر سمنان از دانشگاه فنی و حرفه اي سمنان  در دانشگاه فنی و حرفه اي استان سمنان
حضور یافتند و ضمن دیدار با رئیس و هیئت رئیسه دانشگاه به بازدید از قسمت هاي مختلف این مجموعه دانشگاهی

پرداختند.   رییس دانشگاه فنی و حرفه اي استان سمنان مفاهیم اشتغال، کارآفرینی و خوداشتغالی ...

رئیس و اعضاي شوراي اسلامی شهر سمنان از دانشگاه
فنی و حرفه اي سمنان  در دانشگاه فنی و حرفه اي استان
سمنان حضور یافتند و ضمن دیدار با رئیس و هیئت رئیسه

 
دانشگاه به بازدید از قسمت هاي مختلف این مجموعه دانشگاهی پرداختند. 

 
  

 
رییس دانشگاه فنی و حرفه اي استان سمنان مفاهیم اشتغال، کارآفرینی و خوداشتغالی از مفاهیم اصلی و اهداف دانشگاه هستند. 

به گزارش پایگاه خبري رویداد ایران، دکتر رضا نقدي ضمن اشاره به تحصیل 60 درصدي دانشجویان این دانشگاه در مقطع کاردانی و
40 درصدي در مقطع کارشناسی گفت: دانشگاه فنی وحرفه اي دولتی، و تحصیل در مراکز این دانشگاه رایگان است و این دانشگاه به
عنوان تنها دانشگاه دولتی مهارتی در استان با 4000 هزار دانشجو در 58 رشته کاردانی و کارشناسی مهارتی می باشد که از این تعداد

 
38 رشته در مقطع کاردانی و 20 رشته در مقطع کارشناسی در شهرستان هاي سمنان ، شاهرود و امیرآباد دامغان است. 

وي با اشاره به مشکلات دانشگاه  خواستار همکاري شوراي شهر در خصوص آسفالت محوطه هاي عبور و مرور در مجموعه، مبلمان و

 
فضاي سبز دانشگاه شدند. 

رییس دانشگاه فنی و حرفه اي استان سمنان با اشاره به خواسته خود مبنی بر ایجاد ساختمان آموزشی آزمایشگاهی 2400 متري

 
براي این مجموعه ، خواستار حمایت شورا و  سایر دستگاه هاي اجرایی در این زمینه شدند . 

در ادامه این دیدار دکتر سیادتی رئیس شوراي اسلامی سمنان نیز با اشاره به جایگاه ممتاز دانشگاه فنی و حرفه اي و لزوم استفاده از
ظرفیت هاي این مراکز آموزش عالی توسط تمام نهادهاو سازمانهاي مختلف گفت: مساعدت لازم در خصوص رفع مشکلات دانشگاه و

 
انعقاد تفاهم نامه مشترك  انجام خواهد پذیرفت. 

وي  ضمن حمایت از دانشگاه فنی و حرفه اي استان سمنان و اعلام کمک به این مجموعه  گفت : درخواست هاي مورد نظر به صورت

 
کتبی به دفتر معاونت عمرانی استاندار و شورا  ارائه تا پیگیري هاي لازم صورت گیرد. 

در پایان مقرر گردید راهکارهاي تعاملات بیشتر و نیز انعقاد تفاهم نامه هایی در جهت استفاده از ظرفیت ها و پتانسیل هاي دو طرف
مورد بررسی قرار گیرد.



مدیر کل تعاون، کار و رفاه اجتماعی چهارمحال و بختیاري: نقش مشاغل

خانگی در افزایش ایجاد اشتغال موثر است

منبع: آریا نیوزشماره خبر:  15  |  تاریخ: 1399/07/30

خبرگزاري آریا - مدیر کل تعاون، کار و رفاه اجتماعی
استان چهارمحال و بختیاري با بیان اینکه طرح
توانمندسازي زنان سرپرست خانوار در 24 استان در حال
اجراست، گفت: اجراي این طرح نقاط قوت فراوانی، نظیر
شناسایی فرصت ها و مزیت هاي استان، اعطاي تسهیلات
به پیشرانان جهت تهیه تجهیزات براي گسترش و توسعه

 
کاربراي استان دارد. 

به گزارشروابط عمومی اداره کل تعاون، کار و رفاه اجتماعی
استان چهار محال وختیاري، مدیرکل تعاون، کار و رفاه

 
اجتماعی استان گفت: مشاغل خانگی در کمک به افزایشتوان اقتصادي خانوارها به ویژه اقشار کم درآمد موثر است. 

سید حفیظاالله فاضلی با بیان این که طرح توانمندسازیزنان سرپرست خانوار در 24 استان در حال اجراست، گفت: اجراي این طرح
نقاط قوتفراوانی، نظیر شناسایی فرصت ها و مزیت هاي استان، اعطاي تسهیلات به پیشرانان جهتتهیه تجهیزات براي گسترش و

 
توسعه کار برایافرادزیرمجموعه دارد. 

وي افزود:طرح ملی توسعه مشاغل خانگی در دبیرخانه توسعه و حمایت از مشاغل خانگی معاونتتوسعه کارآفرینی و اشتغال وزارت
تعاون، کار و رفاه اجتماعی پس از آسیب شناسی طرحهاي قبلی و انجام مطالعات داخلی و خارجی در سال 1396 طراحی و به

 
تصویب رسید. 

فاضلی ادامه داد: به منظور اجرا و پیاده سازي اینطرح، جهاد دانشگاهی به عنوان یک نهاد توسعه اي، واسطه اي و تسهیلگر مکلف به
شناسایی،توانمندسازي (آموزش و مشاوره) اشخاص حقیقی و حقوقی و پایدارسازي مشاغل خانگی بااتصال به بازار با بهره مندي از

 
شبکه هاي افقی و عمودي شد. 

مدیرکلتعاون، کار و رفاه اجتماعی خاطرنشان کرد: جهاد دانشگاهی با استفاده از شبکهکارشناسان، مشاوران و تسهیل گران خود در
سراسر کشور در نظر دارد با بهره مندي ازظرفیت هاي تمامی سازمان هاي دولتی و غیر دولتی به ویژه بخش خصوصی، حلقه هاي

 
مفقودهو خلا طرح هاي مشابه قبلی را شناسایی و نقش و جایگاه مشاغل خانگی در اقتصاد کشوررا توسعه دهد. 

وي افزود:مطالعات و بررسی ها بیان گر آنست که اجراي مشاغل خانگی بر اساس الگوهاي گذشته بامشکلات و موانع زیادي نظیر؛ کم
توجهی به توسعه فعالیتهاي شبکه اي، راهنمایی،مشاوره و ارزیابی متقاضیان، تنوع شیوه هاي آموزشی، اتصال به بازار، توسعه رشته
هاینوین، توجه به مزیت هاي نسبی و رقابتی، هدفمندي حمایتها، در فرآیند فعلی مشاغلخانگی مواجه است. به همین دلایل در الگوي
جدید نواقص و حلقه هاي مفقوده شناساییمورد بازنگري قرار گرفت. از سوي دیگر، مطالعات موجود نشان می دهد که مشاغل

 
خانگیدر کمک به افزایش توان اقتصادي خانوارها بویژه اقشار کم درآمد موثراست. 

وي با اشارهبه این که به منظور افزایش اثربخشی طرح، شوراي راهبري طرح مذکور شامل مدیران کل وروساي تعداد 15 دستگاه
اجرایی تاثیرگذار بر مشاغل خانگی تشکیل خواهد شد، ادامهداد: این دستگاه ها شامل سازمان هاي جهاد دانشگاهی، معاونت
هماهنگی امور اقتصادیاستانداري، اداره کل تعاون و کار و رفاه اجتماعی، صندوق کار آفرینی امید، شهرداریمرکز استان، جهاد



کشاورزي، صنعت، معدن و تجارت، میراث فرهنگی و گردشگري، بهزیستی،شوراي مجامع صنفی، فرهنگ و ارشاد اسلامی، سازمان

 
فناوري اطلاعات استان، اتاقبازرگانی، رئیس اتاق اصناف، رئیس اتاق تعاون است. 

فاضلی خاطرنشان کرد: فرایند ثبت نام با توجه به مزیت هاي ثبتشده در سامانه www.inhb.ir و بر اساس محدودیت هاي موجود

 
در صدور مجوز هاي مشاغل خانگی تنظیم شده است، 
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کارآفرینان برتر استان کرمان معرفی و تقدیر شدند

منبع: آریا نیوزشماره خبر:  16  |  تاریخ: 1399/07/30

خبرگزاري آریا - در سیزدهمین جشنواره کارآفرینان برتر
استان کرمان بیش از 112 نفر شرکت کردند و در نهایت 6

 
نفر به عنوان کارآفرین برتر انتخاب شدند. 

به گزارش روابط عمومی اداره کل تعاون، کار و رفاه
اجتماعی استان کرمان، مدیر کل تعاون، کار و رفاه
اجتماعی استان کرمان گفت: استان کرماندر این 13 دوره
43 کارآفرین برتر استانی و 9 کار آفرین برتر ملی داشته

 
است. 

رضا اسماعیلی به فعالیت کانون کارآفرینی استان کرمان
اشاره و تصریح کرد:سالانه بیش از 35 هزار نفر در استان کرمان وارد بازار کار می شوند و امسالبیش از 2 هزار نفر وارد عرصه کار هاي

 
دولتی و مابقی در بخش هاي خوداشتغالی،کارآفرینی و مزدبگیري مشغول می شوند. 

وي ایجاد الگوسازي براي دانش آموختگان، برگزاري دوره هایآموزشی و استارت آپ ها در حوزه کارآفرینی را از جمله اقدامات در این

 
حوزهاعلام کرد. 

مداح رییس کانون کارآفرینی استان کرمان نیز در این جشنواره با اشارهبه از سر گیري فعالیت کانون کارآفرینی استان کرمان پس از
5 سال افزود: مهمترین وظیفه کانون تربیت و آموزش نسل آینده در حوزه کارآفرینی است که ازهم اکنون باید براي این نسل برنامه

 
ریزي شود. 

رییس اتاق بازرگانی، صنایع، معادن و کشاورزي استان کرمان گفت:در بخش خصوصی در اتاق بازرگانی کانون کارآفرینی متشکل از

 
کارافرینان استانتشکیل شده و باید فعالیت ها در حوزه کارآفرینی تجمیع شود و به سمت طراحیسیستم کارآفرینی پیش برویم. 

سید مهدي طبیب زاده از پیگیري براي طراحی اکوسیستم کارآفرینی در سهمرحله خبر داد و تاکید کرد: باید در اقدامی هماهنگ با

 
مشارکت دولت، بخشخصوصی و اصحاب رسانه یک نظام جدید در حوزه کارآفرینی استان ایجاد شود. 

حسین مهرابی سرپرست معاون هماهنگی امور اقتصادي استاندار کرمان نیزدر این نشست با بیان اینکه جشنواره کارآفرینان با هدف
انگیزش و اطلاع رسانیدر حوزه هاي کارآفرینی برگزار می شود، گفت: در نهایت کسانی که در اینجشنواره انتخاب می شوند، امید

 
هایی براي سایر کسانی هستند که در این مسیرگام برمی دارند. 

وي با تاکید بر ایجاد زیرساخت ها در حوزه کارآفرینی اظهارکرد: پراکندگیدر مراکز شتابدهی، مراکز رشد و پیش رشد در حوزه
کارآفرینی داریم که بایدتجمیع شوند.



مرکز آموزشی دوره هاي کوتاه مدت در سماي ساوه راه اندازي می شود

منبع: آناشماره خبر:  17  |  تاریخ: 1399/07/30

معاون آموزش هاي عمومی و مهارتی دانشگاه آزاد اسلامی واحد ساوه گفت: درصدد آن هستیم با ایجاد مرکز آموزشی دوره
هاي کوتاه مدت نیاز جوانان به انواع مهارت هاي لازم براي ورود به بازار کار را رفع کنیم.

معاون آموزش هاي عمومی و مهارتی دانشگاه آزاد اسلامی
واحد ساوه گفت: درصدد آن هستیم با ایجاد مرکز آموزشی
دوره هاي کوتاه مدت نیاز جوانان به انواع مهارت هاي لازم
براي ورود به بازار کار را رفع کنیم. به گزارش خبرنگار
خبرگزاري آنا از ساوه، جواد نصر در جلسه عمومی کارکنان
سماي واحد ساوه با بیان برگزاري دوره هاي آموزشی کوتاه
مدت در دانشگاه آزاد اسلامی واحد ساوه اظهار کرد:
درصدد آن هستیم با ایجاد مرکز آموزشی دوره هاي کوتاه
مدت نیاز جوانان به انواع مهارت هاي لازم براي ورود به

 
بازار کار را رفع کنیم و در این زمینه آماده همکاري با شرکت ها و ارگان هاي دولتی و غیردولتی هستیم. 

وي با بیان امکانات، تجهیزات و نیروي انسانی دانشکده سماي واحد ساوه افزود: با توجه به مشکلات اقتصادي جامعه می توان با

 
مدیریت اصولی و استفاده بهینه از امکانات و تجهیزات بر بحران هاي اقتصادي فائق آییم. 

معاون آموزش هاي عمومی و مهارتی دانشگاه آزاد اسلامی واحد ساوه درباره همکاري و همفکري کارکنان دانشکده علمی و مهارتی
سماي واحد ساوه گفت: این دانشکده با داشتن تعداد هشت مدرسه از پایه پیش دبستانی تا دانشگاه به عنوان بزرگ ترین مرکز
آموزشی داراي بیشترین تعداد کارمند و معلم به عنوان نیروي بالقوه است که می تواند با تعامل و همفکري علاوه بر توسعه و رشد

 
دانشکده سهم بسزایی در حل مشکلات شهرستان ایفا کند. 

نصر با تأکید بر رعایت اخلاق حرفه اي براي پیشرفت جوامع عنوان کرد: ازجمله شاخص هاي مهم تمدن اسلامی، نقش محوري اخلاق
و معنویات است که با تأسی از پیامبر اسلام به عنوان بزرگ ترین معلم اخلاق و برخورداري از الگوهاي اخلاقی مانند ائمه اطهار علیهم
السلام که در بدترین شرایط تاریخی بر تعهدات اخلاقی خویش پایداري کرده اند، امکان رشد اخلاقی و پیشرفت معنوي براي همه

 
انسان ها به طور مساوي وجود دارد. 

 
اهداف دانشکده علمی و مهارتی سماي ساوه 

وي درباره ارتقاي سماي سما به دانشکده مهارت و کارآفرینی مطرح کرد: تربیت نیروي انسانی ماهر و کارآمد با توجه به نیاز صنعت از

 
اهداف دانشکده علمی و مهارتی سما است. 



معاون آموزش هاي عمومی و مهارتی دانشگاه آزاد اسلامی واحد ساوه بر اصل تکریم ارباب رجوع و در دانشکده سما تأکید کرد و ادامه
داد: با توجه به اعتماد بیش ازپیش مردم ساوه به مجموعه سما باید با همه توان خدمت رسانی کنیم تا دانشجویان و دانش آموزان

 
بدون هیچ گونه دغدغه اي بتوانند مسیر رشد و ارتقاي آموزشی و فرهنگی را در سما ادامه دهند. 

انتهاي پیام/4121/4062/



فعالسازي 4500 معدن غیرفعال، اشتغالزایی 888 هزار نفر را در پی دارد

منبع: بازار کارشماره خبر:  18  |  تاریخ: 1399/07/30

قائم مقام رئیس ستاد تسهیل و رفع موانع تولید کشور گفت: با فعالسازي 4500 معدن غیر فعال نیز، شاهد اشتغال زایی 888
هزار نفر خواهیم بود که 111 هزار مورد آن اشتغال مستقیم خواهد بود.

قائم مقام رئیس ستاد تسهیل و رفع موانع تولید کشور گفت: با فعالسازي 4500 معدن غیر فعال نیز، شاهد اشتغال زایی 888

 
هزار نفر خواهیم بود که 111 هزار مورد آن اشتغال مستقیم خواهد بود. 

به گزارش بازارکار به نقل از وزارت صمت، بابک دین پرست در مورد دستور کار نود و هشتمین جلسه ستاد تسهیل و رفع موانع تولید
کشور، اظهار داشت: در جلسه امروز ستاد تسهیل، وزارت امور اقتصادي و دارایی و بانک مرکزي، در خصوص نحوه اجراي دستورات

 
رییس جمهور براي بازگشت 2000 واحد تولیدي تملک شده توسط شبکه بانکی گزارش مشترکی را ارائه خواهند نمود. 

قائم مقام رئیس ستاد تسهیل و رفع موانع تولید کشور گفت: همچنین در نود و هشتمین جلسه ستاد تسهیل و رفع موانع تولید برنامه
هاي وزارت صنعت، معدن و تجارت در خصوص فعال سازي 1500 واحد صنعتی غیر فعال از مجموع ده هزار واحد صنعتی راکد

 
مستقر در شهرك ها و نواحی صنعتی تشریح می شود. 

دین پرست روند احیا، مولد سازي و تعیین تکلیف قانونی حدود 4 هزار و 500 معدن غیر فعال از مجموع 10 هزار معدن کشور را

 
دیگر دستور کار نود و هشتمین جلسه ستاد تسهیل و رفع موانع تولید کشور عنوان کرد. 

معاون هماهنگی امور اقتصادي و توسعه منطقه اي وزارت کشور تصریح کرد: بر اساس برنامه از پیش تعیین شده و با احیا 1500 واحد

 
صنعتی راکد در سال 99، براي قریب به 27 هزار نفر اشتغال ایجاد خواهد شد. 

دین پرست اعلام کرد: همچنین با فعالسازي 4500 معدن غیر فعال نیز، شاهد اشتغال زایی 888 هزار نفر خواهیم بود که 111 هزار
مورد آن اشتغال مستقیم خواهد بود.



دستگیري ماماي متخلف و پلمپ مطب مامایی بدلیل جرم سقط جنایی جنین

منبع: بازار کارشماره خبر:  19  |  تاریخ: 1399/07/30

یک دفتر کار مامایی که به صورت غیرمجاز در استان قم اشتغال به سقط جنایی جنین بود، توسط کارشناسان نظارت بر
درمان دانشگاه و با همکاري پلیس آگاهی و با حکم مراجع قضایی پلمب و ماماي متخلف دستگیر شد.

یک دفتر کار مامایی که به صورت غیرمجاز در استان قم اشتغال به سقط جنایی جنین بود، توسط کارشناسان نظارت بر درمان

 
دانشگاه و با همکاري پلیس آگاهی و با حکم مراجع قضایی پلمب و ماماي متخلف دستگیر شد. 

به گزارش خبرگزاري برنا از قم، دکتر پرهام معاون درمان دانشگاه علوم پزشکی قم در این خصوص گفت: با توجه به گزارشات واصله
در خصوص انجام سقط غیرمجاز توسط یکی از کارشناسان مامایی، فعالیت نامبرده در طول چند روز تحت رصد بازرسان این معاونت
قرار گرفت که پس از احراز، موضوع به معاون دادستان ارجاع و با دستور قضایی و همکاري پلیس آگاهی در زمان مناسب و حین

 
ارتکاب جرم وارد عمل شدند و متهم دستگیر، محل فعالیت پلمب و مراتب به مراجع قضایی ارجاع شد. 

وي در ادامه به این نکته اشاره کرد که حوزه نظارت بر درمان دانشگاه با هدف جلوگیري از انجام اقدامات غیرقانونی و از جمله سقط
جنایی جنین که شرعاً حرام و قانوناً جرم و بعضا داراي عارضه هاي جبران ناپذیري است، با جدیت بر ارائه خدمات درمانی در استان

نظارت داشته و هیچگونه مماشاتی در برخورد با کسانی که منافع خود را بر سلامت مردم ترجیح می دهند ندارد.



تعیین تکلیف 4500 معدن غیرفعال/ ایجاد 888 هزار شغل با بازگشت معادن

منجمد

منبع: روزنامه تجارتشماره خبر:  20  |  تاریخ: 1399/07/30

معاون هماهنگی امور اقتصادي وزارت کشوربا تأکید بر تعیین تکلیف تعداد 4 هزار و 500 معدن غیرفعال کشور با دستور
صریح رئیس جمهور بود، گفت: با تعیین تکلیف معادن تعداد 888 هزار اشتغال ایجاد می شود که 111 هزار شغل در این بین

به صورت اشتغال مستقیم هستند.

به گزارش خبرگزاري فارس از شهرستان آمل، بابک دین پرست قبل از ظهر امروز در بازدید از واحدهاي تولیدي و صنعتی این
شهرستان، اظهار کرد: استان مازندران یکی از استان هاي مهم در زمینه تولید، اشتغال، صنعت و تجارت است که براي بررسی

 
مشکلات واحدهاي تولیدي چند شهرستان سفري به این استان داریم. 

وي با اشاره به برگزاري جلسه مشترك ستاد فرماندهی اقتصاد مقاومتی و شوراي گفت وگوي دولت و بخش خصوصی به همراه شوراي
تسهیلات رفع موانع تولید، افزود: بر آن هستیم تا در حد توان مشکلات واحدهایی که دچار موانع هستند بررسی شده و براي ان

 
تصمیم گیري شود. 

معاون هماهنگی امور اقتصادي وزارت کشور با اعلام اینکه یکی از تکالیف ستاد تسهیل و رفع موانع تولید مربوط به بخش صادرات و
واردات است، تصریح کرد: قانون گذار طبق ماده 61 تعیین کرده است بررسی موانع و مشکلات مربوط به بخش صادرات و واردات را
قانون گذار بر اساس ماده 61 تعیین کرده است البته مکاتبات مشخص با دستگاه هاي ذیربط براي رفع موانع انجام شده تا موانع

 
صادراتی موجود بررسی و برطرف شود. 

این مسؤول با اشاره به بازگشت یک هزار و 500 واحد صنعتی راکد مستقر در شهرك ها و نواحی صنعتی به چرخه تولید، یادآور شد:
این تعداد از مجموع 10 هزار واحد تولیدي راکد است تا تعیین تکلیف شده و به چرخه تولید باز گردند البته در جلسه اخیر سعی شد

 
تا تعداد این واحدها از یک هزار و 500 واحد صنعتی به دو هزار واحد افزایش یابد. 

دین پرست با تأکید بر تعیین تکلیف تعداد 4 هزار و 500 معدن غیرفعال کشور با دستور صریح رئیس جمهور بود، بیان کرد: باید
معادن غیرفعال و معادن منجمد فعال شده و به چرخه تولید بازگردد همچنین با تعیین تکلیف معادن تعداد 888 هزار اشتغال ایجاد

 
می شود که 111 هزار شغل در این بین به صورت اشتغال مستقیم هستند. 

انتهاي پیام/86012/ج



شریعتمداري: پرونده همسان سازي حقوق بازنشستگان بسته شد

منبع: ایرناشماره خبر:  21  |  تاریخ: 1399/07/30

تهران- ایرنا- وزیر تعاون، کار و رفاه اجتماعی گفت: با اجرایی شدن مصوبه هاي اخذ شده براي صندوق بیمه اجتماعی عشایر،
روستاییان، کارکنان و بازنشستگان صندوق فولاد، پرونده همسان سازي و متناسب سازي حقوق بسته خواهد شد.

تهران- ایرنا- وزیر تعاون، کار و رفاه اجتماعی گفت: با
اجرایی شدن مصوبه هاي اخذ شده براي صندوق بیمه
اجتماعی عشایر، روستاییان، کارکنان و بازنشستگان
صندوق فولاد، پرونده همسان سازي و متناسب سازي

 
حقوق بسته خواهد شد. 

«محمد شریعتمداري» امروز (چهارشنبه) در حاشیه جلسه
هیات دولت در جمع خبرنگاران افزود: ساعت 16 روز
گذشته (سه شنبه) نخستین واریزي حقوق افزایش یافته
بازنشستگان کشوري که از مطالبات مهم آنان بود، به

 
حساب هایشان واریز شد. 

وي بیان داشت: مطابق گزارش صندوق بازنشستگی کشوري، میزان افزایش براي همسان سازي حقوق تا 90 درصد خالص دریافتی

 
افراد شاغل مشابه بوده است. 

وزیر تعاون، کار و رفاه اجتماعی خاطرنشان کرد: محاسبات این صندوق نشان می دهد متوسط افزایش پرداخت به بازنشستگان 77
درصد بوده است که از محل 16 هزار میلیارد تومانی سهامی که دولت در اختیار صندوق قرار داده و با مکانیسم هاي مالی تعریف

 
شده، روز گذشته پرداخت شده است. 

وي تاکیدکرد: در سال هاي آینده نیز تلاش می شود تا همسان سازي با پیش بینی منابع لازم در بودجه عمومی و همچنین

 
درآمدهاي صندوق ادامه یابد. 

شریعتمداري ادامه داد: در مورد بازنشستگان سازمان تامین اجتماعی نیز همین اقدام در هفته هاي گذشته براي سه میلیون و 500

 
هزار نفر خانواده بازنشستگان انجام و همراه با حقوق مردادماه شان پرداخت شد. 

وي همچنین از انجام اقدامات مشابه در حوزه صندوق بیمه اجتماعی عشایر و روستاییان و کارکنان صندوق فولاد و بازنشستگان آن
خبر داد که مصوبه هاي لازم در جلسه هیات امناي صندوق ها در حاشیه جلسه هیات دولت اخذ شد و هر یک از آنها حدود 100

 
هزار نفر بازنشسته را در بر می گیرند. 



 
این مقام مسوول تاکیدکرد: با اجرایی شدن این دو مصوبه، پرونده همسان سازي و متناسب سازي حقوق بسته خواهد شد. 

 
رشد 26 درصدي اشتغال مناطق روستایی و شهرهاي کوچک 

وي ادامه داد: طرح اعطاي تسهیلات به جوانان روستایی در شهرهاي زیر 10 هزار نفر و مناطق روستایی با استفاده از مکانیسم

 
تسهیلات اشتغال پایدار روستایی و مکانیسم تامین مالی خرد در دستور کار است. 

شریعتمداري خاطرنشان کرد: در صورتی که پروژه هاي ارائه شده از سوي جوانان داراي توجیه اقتصادي بوده و مورد تایید بانک هاي

 
عامل چهارگانه قرار بگیرد، می توانند از تسهیلات ارزان قیمت استفاده کنند. 

وي اضافه کرد: همچنین براي زنان کارآفرین روستایی نیز امتیاز ویژه اي در نظر گرفته شده و آن، صدور ضمانت نامه سرمایه گذاري
بخش تعاون وزارت تعاون به میزان 500 میلیون تومان بدون وثیقه است و در صورتی که این بانوان در حوزه تعاون، فعالیت هاي

 
کارآفرینانه انجام دهند، می توانند از این تسهیلات استفاده کنند. 

وي گفت: این ها قدم هایی مثبت براي ایجاد اشتغال در روستاها و مناطق با کمتر از 10 هزار نفر جمعیت است که سبب شده تا بر

 
اساس اعلام مرکز آمار ایران، سهم اشتغال در این مناطق از سه درصد به 29 درصد افزایش یابد. 

 
برچسب ها 

 
- همسان سازي 

 
- مرکز آمار ایران 

 
- صندوق حمایت و بازنشستگی کارکنان فولاد 

 
- تعاونی 

 
- اشتغال زایی 

 
- صندوق بازنشستگی کشوري 

 
- محمد شریعتمداري 

 
- وزارت تعاون کار و رفاه اجتماعی 

- نرخ اشتغال



اشتغال هدفمند در فرایند اصلاح و تربیت زندانیان نقش مهمی دارد

منبع: ایرناشماره خبر:  22  |  تاریخ: 1399/07/30

تهران - ایرنا - رئیس سازمان زندان ها و اقدامات تامینی و تربیتی کشور گفت: اشتغال مولد و هدفمند زندانیان علاوه بر
اینکه امکان درآمدزایی براي زندانی و کمک به تامین معاش خانواده وي را فراهم می سازد، در فرایند اصلاح و تربیت و

بازاجتماعی کردن زندانیان نیز نقش مهمی دارد.

تهران - ایرنا - رئیس سازمان زندان ها و اقدامات تامینی و
تربیتی کشور گفت: اشتغال مولد و هدفمند زندانیان علاوه
بر اینکه امکان درآمدزایی براي زندانی و کمک به تامین
معاش خانواده وي را فراهم می سازد، در فرایند اصلاح و

 
تربیت و بازاجتماعی کردن زندانیان نیز نقش مهمی دارد. 

به گزارش روز چهارشنبه ایرنا از مرکز رسانه قوه قضاییه،
محمدمهدي حاج محمدي در نشست سراسري هیات

مدیره بنیاد تعاون زندانیان با مدیران کل زندان ها و مدیران نمایندگی هاي بنیاد تعاون سراسر کشور افزود: ریشه بسیاري از بزهکاري

 
ها در جامعه به علت بیکاري و نداشتن شغل و درآمد است و اشتغال بخش جدایی ناپذیر فرایند اصلاح و تربیت است. 

حاج محمدي ادامه داد: تلاش می کنیم با اجراي برنامه هاي اشتغال و حرفه آموزي تا حد امکان زمینه بروز جرم و بازگشت مجدد

 
زندانی به زندان را از بین ببریم. 

وي در این جلسه که به صورت ویدئوکنفرانس و با حضور اعضاي هیات مدیره بنیاد تعاون برگزار می شد، اظهار داشت: هدف گذاري ما
اشتغال 50 درصدي زندانیان محکوم سراسر کشور تا پایان سال است و بنیاد تعاون نقش به سزایی در تحقق این مهم دارد. هیات

 
مدیره جدید به این ماموریت متعهد است و دغدغه اشتغال زندانیان و معاش خانواده هاي آنان را دارد. 

حاج محمدي در بخش دیگري از سخنان خود خطاب به مدیران زندان هاي کشور گفت: براي توسعه اشتغال و رسیدن به نقطه

 
مطلوب در این زمینه از تمام ظرفیت هاي موجود استفاده کنید. 

رئیس سازمان زندان ها با تاکید بر شرایط خاص کشور به علت شیوع ویروس کرونا گفت: زندانیان در نزد ما امانت هستند و رعایت

 
شیوه نامه هاي بهداشتی و مراقبت از سلامت زندانیان نباید به هیچ عنوان مورد غفلت قرار گیرد. 

در ادامه این جلسه سیدصولت مرتضوي، رئیس هیات مدیره بنیاد تعاون گفت: کاهش جمعیت کیفري و ایجاد اشتغال براي زندانیان
دو محور مورد تاکید رئیس قوه قضاییه است و سازمان زندان ها و بنیاد تعاون می توانند با کمک و همکاري هم این دو مساله مهم را

 
محقق سازند. 



رئیس هیات مدیره بنیاد تعاون حرکت در مسیر سیاست هاي قوه قضاییه را مورد تاکید قرار داد و افزود: سرلوحه کار ما تحقق بخشی

 
به عدالت در قوه قضاییه و حمایت قانونی از زندانی و خانواده وي است و اشتغال زندانیان اولویت و تکلیف بنیاد تعاون است. 

وي به سند امنیت قضایی نیز اشاره کرد و اظهارداشت: ایجاد امنیت قضایی به معناي ایجاد آرامش براي شهروندان است؛ آسایش
قضایی و آرامش براي بخشی از جامعه خصوصاً جامعه هدف سازمان زندان ها با همت والاي همکاران متعهد و سخت کوش در زندان

 
ها و بنیاد تعاون محقق می شود. 

مرتضوي ادامه داد: براي توسعه اشتغال باید از تمام ظرفیت هاي موجود از جمله انجمن هاي حمایت از خانواده هاي زندانیان و بخش

 
خصوصی استفاده کنیم. 

رئیس هیات مدیره بنیاد تعاون از طرح تدوین سند تحولی بنیاد تعاون خبر داد و گفت: یکی از کارهاي اساسی تدوین این سند است

 
که به زودي انجام خواهد شد. 

در ادامه این جلسه مدیرعامل بنیاد تعاون گزارشی از فعالیت هاي این بنیاد را ارائه کرد. همچنین تعدادي از اعضاي هیات مدیره بنیاد
تعاون و مدیران کل زندان ها به ارائه دیدگاه ها و نظرات خود جهت اجراي سیاست هاي تحولی در حوزه اشتغال و حرفه آموزي

 
زندانیان پرداختند. 

 
برچسب ها 

 
- ریاست سازمان زندان ها و اقدامات تأمینی و تربیتی 

 
- سازمان زندان ها 

 
- بنیاد تعاون زندانیان 

- قوه قضاییه



استحصال بیش از 600 تُن عسل کُنار در قیروکارزین

منبع: پاناشماره خبر:  23  |  تاریخ: 1399/07/30

شیراز(پانا)-به گفته مدیر جهاد کشاورزي شهرستان قیروکارزین، استحصال عسل کُنار از بیش از 90 هزار کندوي مستقر در
این شهرستان آغاز شده است و پیش بینی می شود تا اواسط آبان ماه نیز ادامه یابد.

شیراز(پانا)-به گفته مدیر جهاد کشاورزي شهرستان
قیروکارزین، استحصال عسل کُنار از بیش از 90 هزار
کندوي مستقر در این شهرستان آغاز شده است و پیش

 
بینی می شود تا اواسط آبان ماه نیز ادامه یابد. 

مهدي همتی با اعلام این خبر اظهار کرد: بر اساس نظر
کارشناسان برآورد می شود زنبورداران در اولین عسل

 
گیري پائیزه خود در سال جاري در این شهرستان بیش از 600 تُن عسل کنار برداشت کنند. 

با توجه به گفته هاي این مقام مسوول ،کُنار از درختان جنگلی و مرتعی غالب در شهرستان قیروکارزین است و زمان ورود زنبورستان
ها به این شهرستان در نیمه شهریور ماه همزمان با آغاز گل دهی و جریان شهد این درختان است از این رو اولین عسل پائیزه در

 
قیروکارزین به عنوان عسل گل کُنار قلمداد می شود. 

او با اشاره به توسعه بیش از پیش جمعیت زنبورستان هاي بومی و مهاجر در شهرستان قیروکارزین افزود: بر اساس آمارهاي موجود

 
بیش از 500 واحد زنبورداري بالغ بر 6 ماه از سال را در این شهرستان سپري می کنند. 

او با تاکید بر اینکه حرفه زنبورداري در شهرستان قیروکارزین با استقبال جوانان جویاي کار مواجه است، ابراز کرد: بیش از یک هزار

 
نفر نیروي انسانی در نگهداري و پرورش کندو هاي زنبور عسل مستقر در شهرستان قیروکارزین اشتغال دارند. 

همتی با بیان اینکه قیمت گذاري عسل غالبا بر مبناي میزان قند ساکارز آن انجام می شود، اضافه کرد: کمبود نقدینگی در تعاونی
زنبورداران و عدم وجود آزمایشگاه تخصصی عسل در شهرستان قیروکارزین موجب شده عمده عسل تولیدي به استان اصفهان

 
فرستاده شود. 

مدیر جهاد کشاورزي شهرستان قیروکارزین با اشاره به اینکه زنبور عسل تولیدات متنوع دیگري نیز دارد، گفت: در صورت ساماندهی
بازار خرید تولیدات زنبور عسل، زنبورداران این شهرستان از توانمندي خوبی براي تولید ژل شاهانه، گرده گل، بره موم و زهر زنبور

 
عسل برخوردار هستند. 

او ابراز امیدواري کرد و ادامه داد: با توجه به وجود زیر ساخت هاي لازم در شهرك صنعتی شهرستان قیروکارزین سرمایه گذاران

 
علاقه مند به بخش صنایع غذایی در این عرصه وارد و ضمن ایجاد ارزش افزوده براي این محصول زنجیره تولید را تکمیل کنند. 

قیروکارزین با تولید نزدیک به 2400 تن عسل سالانه از مناطق مهم زمستان گذرانی زنبورستان هاي بیش از 6 استان کشور است و

 
در فاصله 169 کیلومتري جنوب غربی شیراز قرار دارد. 

عسل عسل کنار زنبور زنبور داران عسل قیروکارزین



تحریم و برجام چه تاثیري بر رفاه دهک هاي درآمدي گذاشت؟

منبع: پاناشماره خبر:  24  |  تاریخ: 1399/07/30

تهران (پانا) - گزارش سازمان برنامه و بودجه نشان می دهد که در اثر اعمال تحریم هاي ابتداي دهه 90 تمام دهک هاي
درآمدي با کاهش رفاه مادي بین 10 تا 20 درصدي مواجه شده اما بعد از برجام وضعیت بین پنج تا10 درصد بهبود یافته

است.

 
 

تهران (پانا) - گزارش سازمان برنامه و بودجه نشان می دهد که در اثر اعمال تحریم هاي ابتداي دهه 90 تمام دهک هاي درآمدي با

 
کاهش رفاه مادي بین 10 تا 20 درصدي مواجه شده اما بعد از برجام وضعیت بین پنج تا10 درصد بهبود یافته است. 

به گزارش خبرآنلاین، دفتر امور اقتصاد کلان سازمان برنامه و بودجه کشور در مطالعه اي که با هدف تحلیل تغییرات رفاه خانوار

 
منتشر کرده، به بررسی نوسانات رفاه مادي خانوار پرداخته است. 

در این مطالعه مهمترین عواملی که بر رفاه مادي خانوار تاثیر داشته از جمله ضریب جینی، اثر اعمال تحریم ها و پرداخت هاي انتقالی

 
(اعم از یارانه نقدي و کمک حق بیمه رایگان) صورت گرفته است. 

بر اساس بررسی هاي دفتر اقتصاد کلان سازمان برنامه و بودجه کشور، شدت نابرابري (ضریب جینی) رفاه مادي خانوار از سال 1390
شاهد افزایش ملایمی بوده در حالیکه ضریب جینی براساس مخارج تقریبا ثابت (تغییرات از نظر آماري غیر معنادار) و افزایش نابرابري

 
درآمدي در طول زمان شدید بوده است. 

از سوي دیگر، در اثر اعمال تحریم هاي ابتداي دهه تمام دهک هاي درآمدي با کاهش رفاه مادي بین 10 الی 20درصدي مواجه شده
است و به نظر می رسد با انجام تفاهم اولیه سال 1392 و آغاز فرایند مذاکرات برجام و تسهیل در برخی مبادلات بین المللی،
خانوارهاي دهک هاي مختلف از لحاظ درآمدي منتفع شدند، اما بهبود در مصرف و رفاه مادي از ابتداي سال 1395 و با حذف تحریم

 
ها و رفع نااطمینانی تحریم، به وقوع پیوست. 



 
 

این مطالعه نشان می دهد طی دو سال پس از رفع تحریم ها، رفاه مادي خانوارهاي شهري بین پنج تا 10 درصد بهبود یافته است.
بیشترین اثر منفی اعمال تحریم هاي بین المللی بر دهک هاي پایین درآمدي به خصوص روستایی و بیشترین نفع از اجراي برجام

 
نصیب خانوارهاي پردرآمد (شهري و روستایی) شده است. 

مشابه سایر مطالعات، بیشترین کاهش در سهم و مقدار اجزاء مصرف خانوار در بخش خوراکی، طی یک دهه گذشته مشاهده می شود
و این در حالی است که از سال 1395 و با اجراي طرح تحول سلامت مخارج خانوار در بخش سلامت) بخصوص در مناطق روستایی)

 
افزایش شدید داشته است. 

در این گزارش آمده است، پرداخت هاي انتقالی (اعم از یارانه نقدي و کمک حق بیمه رایگان) به قیمت ثابت از سال 1390 به صورت
مستمر و به سرعت کاهش داشته است؛ به نحوي که در سال 1397 به یک سوم مقدار سال 1390 رسیده است. درآمد سرانه نیز به
قیمت ثابت در همین دوره حدود 11 درصد کاهش داشته است، به نحوي که فقط از سال 1396 تا سال 1397 نزدیک به 15 درصد

 
کاهش داشته است. 

درآمدهاي انتقالی نزدیک به 26 درصد از کل درآمدهاي خانوارهاي دهک اول و کمتر از چهار درصد از درآمد خانوارهاي دهک دهم را
پوشش می دهند. حقوق و درآمدهاي متفرقه (معمولاً معاف از مالیات) به ترتیب 35 و 41 درصد از درآمدهاي خانوارهاي پردرآمد را

 
تامین می کند. 

همچنین به دلیل همزمانی رفع تحریم ها و رشد اقتصادي در خلال سال هاي 95 - 96 و کاهش نابرابري مصرفی و همزمان رشد
چشمگیر در رفاه خانوار در این دو سال، به نظر می رسد ایجاد اشتغال و رشد اقتصادي اثر غالب در رفع نابرابري، کاهش فقر و افزایش

 
رفاه داشته است. 

تحریم برجام دهک هاي درآمدي پرداخت هاي انتقالی یارانه نقدي کمک حق بیمه رایگان



پرداخت بیش از 7 هزار فقره تسهیلات به کسب و کارهاي آسیب دیده از

ویروس کرونا

منبع: کیوسک خبرشماره خبر:  25  |  تاریخ: 1399/07/30

مدیر امور اعتبارات بانک شهر با بیان اینکه متاسفانه خسارات ناشی از شیوع ویروس "کرونا" در بخش هاي مختلف طی سال
جاري بسیار زیاد بوده است، گفت: خوشبختانه این بانک توانسته با ارائه تسهیلات مناسب در راستاي حمایت و پشتیبانی از

کسب و کارهاي آسیب دیده از این ویروس منحوس، مشکلات بسیاري از واحدهاي بزرگ و ...

مدیر امور اعتبارات بانک شهر با بیان اینکه متاسفانه خسارات ناشی از شیوع ویروس "کرونا" در بخش هاي مختلف طی سال
جاري بسیار زیاد بوده است، گفت: خوشبختانه این بانک توانسته با ارائه تسهیلات مناسب در راستاي حمایت و پشتیبانی از کسب و
کارهاي آسیب دیده از این ویروس منحوس، مشکلات بسیاري از واحدهاي بزرگ و کوچک تولیدي و شرکت هاي خدمات رسان را

 
مرتفع کند. 

به گزارش کیوسک خبر به نقل از مرکز ارتباطات و روابط عمومی
بانک شهر، مجید کاظمی با تاکید بر اینکه از ابتداي سال جاري
بیش از 260 شعبه بانک شهر در سراسر کشور آماده ارائه
تسهیلات به کسب و کارهاي آسیب دیده از ویروس کرونا بوده اند،
افزود: به منظور حفظ اشتغال و تامین هزینه هاي عملیاتی
واحدهاي تولیدي کشور، پرداخت تسهیلات حمایتی تا پایان

 
امسال در دستور کار جدي شعب بانک شهر قرار دارد. 

کاظمی در همین راستا ادامه داد: تاکنون بیش از 7 هزار فقره
تسهیلات با هدف رفع مشکلات بوجود آمده ناشی از شیوع این

 
ویروس منحوس به افراد حقیقی و حقوقی واجد شرایط ، از سوي شعب بانک شهر پرداخت شده است. 

وي با بیان اینکه استان هاي "تهران" ،" البرز"، "قزوین" ، "خراسان رضوي" و "آذربایجان شرقی" در صدر تسهیلات گیرندگان از
بانک شهر بوده اند، تصریح کرد: میزان تسهیلات اعطایی به هر یک از اشخاص نیز بر اساس ظرفیت اعتباري مشتري و نوع واحد و

 
میزان اشتغال در شهرهاي مختلف و سایر ارکان اعتباري ؛ متفاوت بوده است. 

مدیر امور اعتبارات بانک شهر با تاکید بر اینکه اجازه نخواهیم داد خللی در فعالیت واحدهاي تولیدي در شرایط حساس فعلی به خاطر
کمبود سرمایه درگردش ایجاد شود، ادامه داد: تا پایان سال نیز برنامه هاي مدونی را براي حمایت از فعالان اقتصادي و افزایش تولید و

اشتغال در دستور کار قرار داده ایم.



داشتن تعامل و ارتباط سازنده با مشتریان، راهکاري مؤثر در جذب منابع جدید

است

منبع: اعتبار نیوزشماره خبر:  26  |  تاریخ: 1399/07/30

عصر اعتبار- مشتري محوري و تعامل مناسب در جهت شناسایی نیاز ها و مشکلات مشتریان و تلاش براي رفع آن سرلوحه
فعالیت تمامی کارکنان بانک صنعت و معدن به خصوص شعب این بانک است و تأکید مدیران ارشد بانک نیز پیوسته بر

رعایت اصول مشتري مداري و حاکمیت شرکتی بوده و هست.

به گزارش پایگاه خبري«عصر اعتبار» به نقل از روابط عمومی بانک،مشتري محوري و تعامل مناسب در جهت شناسایی نیاز ها و
مشکلات مشتریان و تلاش براي رفع آن سرلوحه فعالیت تمامی کارکنان بانک صنعت و معدن به خصوص شعب این بانک است و
تأکید مدیران ارشد بانک نیز پیوسته بر رعایت اصول مشتري مداري و حاکمیت شرکتی بوده و هست. در همین خصوص روابط
عمومی بانک صنعت و معدن در مصاحبه با شهرام بذرافشان مدیر بانک صنعت ومعدن در استان کرمان در خصوص راهکارها، دلایل

 
موفقیت، فعالیت ها و برنامه هاي آتی این شعبه به گفتگو نشسته است که مشروح آن در ادامه می آید؛ 

 
1- در راستاي تحقق شعار سال(جهش تولید) چه برنامه هایی دارید؟ 

در راستاي تحقق شعار سال 1399 که به درستی از سوي مقام معظم رهبري نامگذاري گردیده است، این مدیریت سعی دارد در
چارچوب سیاست هاي اعتباري ابلاغی سال جاري به هدفگذاري شاخصهاي عملیاتی اعلام شده دستیابی پیدا کند که قطعاً با نیل به

 
این مهم خواهیم توانست به اهداف شعار سال نزدیک شویم. 

 
2- مهمترین برنامه شعبه در سال 99 چیست؟ 

همانگونه که مستحضرید معمولاً در علوم مدیریتی برنامه ها به سه دسته کوتاه مدت، میان مدت و بلندمدت تقسیم بندي می شوند،
لیکن از آنجائیکه شعب بانک ها به طور کلی جزء صف سازمان محسوب می شوند معمولاً مجري اهداف کوتاه مدت سالانه هستیم. در
همین راستا برنامه اي ابلاغی یک ساله را مد نظر قرار داده و در این چارچوب حرکت می کنیم که اهم آنها عبارتند از حفظ و افزایش
مانده سپرده هاي چهارگانه، افزایش کارمزدهاي دریافتی غیرمشاع از طریق ارائه خدمات به مشتریان و کاهش مانده مطالبات

 
غیرجاري و در نهایت ارتقاء رتبه استان در بانک. 

3- مهمترین اقدامات انجام شده در سال 98 چه بوده است و چه میزان درتحقق برنامه هاي سال گذشته موفق بوده اید و دلایل

 
موفقیتتان چه بوده است ؟ 

از مهمترین اقدامات سال قبل می توان به پرداخت تسهیلات تبصره 18 و فروش مناسب تعدادي از اموال تملیکی که نگهداري آنها

 
هزینه قابل توجهی براي بانک داشت از طریق مزایده هاي برگزار شده اشاره نمود. 

در تحقق برنامه هاي ابلاغی سال قبل این شعبه به طور کلی عملکرد خوبی داشته است به نحوي که دستیابی به مانده سپرده ها

 
تحقق170 درصدي و کارمزدهاي دریافتی و کاهش مانده مطالبات غیرجاري هر کدام تحقق 80 درصدي داشته اند. 

4- با توجه به مشکلات ناشی از تحریم هاي ظالمانه و شیوع ویروس کرونا چه اقدامات و راهکاري براي حمایت از تولیدکنندگان

 
استان خود دارید؟ 

این بانک همواره سعی در خدمت رسانی در عالی ترین سطح و حداکثر تعامل با مشتریان خود داشته است، حالا که در شرایط سخت



تحریمی و همزمانی با شیوع کرونا قرار گرفته ایم قطعاً این مساعدت ها در بخش وصول مطالبات و تعاملات ارزي در ارسال حواله ها

 
براي مشتریان ارزي این شعبه نمود بیشتري پیدا خواهد کرد. 

5- پس از تدوین سیاستهاي اعتباري و راهبردي بانک در سال 99، براي اجراي مؤثر سیاست ها و به منظور ایجاد هم افزایی و چابک

 
سازي سازمان، چه اقداماتی را مؤثر می دانید؟ 

قطعاً سیاست هاي اعتباري سال جاري با توجه به محدودیت ها و مشکلات پیش رو اقتصاد و صنعت کشور و پس از ساعت ها بررسی
و نظرسنجی از همکاران کل بانک تدوین شده اند، لیکن براي اجراي موثر آنها و هم افزایی سازمانی به نظر بنده تبیین این سیاست ها
از سوي ارکان بالاتر در ابتداي اجراي آنها و شرح دلایل برخی از تصمیمات براي بدنه اجراکننده سیاست ها، ضمن کاهش برخی

 
چالش ها به هم افزایی اجرایی سیاست ها کمک مؤثري خواهد نمود. 

همچنین با توجه به تغییرات بسیار سریع مسائل اقتصادي کشور در سال جاري به نظر بنده بازبینی برخی سیاست ها در یک بازه 6

 
ماهه علی الخصوص در بحث اختیارات و همچنین هدفگذاري ها به دستیابی اهداف کمک خواهد کرد. 

 
6- براي اجراي حاکمیت شرکتی و بانکداري دیجیتال چه اقداماتی در شعبه تحت مدیریت شما صورت گرفته است؟ 

پس از تأکیدات مدیریت ارشد بانک در اجراي حاکمیت شرکتی و بانکداري دیجیتال و تشکیل جلسات آموزشی و توجیهی سال قبل
در رده مدیران، در وهله اول سعی در انتقال حساسیت و تأکیدات بانک ارکان بانک در اجراي این موضوعات به همکاران شعبه بوده و
پس از آن با توجه به ایجاد کمیته هاي منطقه اي و سپس استانی، تعامل کامل با مجموعه شعب منطقه، شرکت در جلسات مرتبط و
همچنین پیگیري از مراکز، نهادها و شرکت هاي صاحب نام استان در این خصوص جهت ارائه رزومه هاي کاري و بررسی آنها و ارسال

 
به دبیر منطقه جهت اقدامات بعدي انجام پذیرفته است. 

 
7- از چه روشهایی براي جذب منابع بیشتر در استان استفاده می کنید؟ 

به نظر اینجانب جذب منابع در بانک یکی از مهمترین و در عین حال مشکل ترین وظایف هر شعبه می باشد، مخصوصاً در شرایط
فعلی که نرخ سپرده ها پائین، نرخ تورم و جذابیت بازارهاي موازي بسیار بالا و رونق بورس نیز مزید بر علت براي فرار منابع از بانک
می باشد، لیکن این شعبه در این مبحث علاوه بر سعی در ایجاد تسهیل و تعامل با مشتریان جدید در افتتاح حساب و سپس نقل و
انتقالات نقدینگی داشته و در خصوص همکاري لازم با مشتریان قدیم جهت افزایش و تمرکز نقدینگی نیز همکاري لازم صورت می
پذیرد. در این خصوص از ابزارها و روشهاي چون برقراري پرداخت حقوق کل پرسنل شرکت ها از طریق بانک، نصب کارت خوان
متصل به حسابها در دفاتر فروش و بازرگانی کارخانجات، افتتاح حساب هاي وکالتی مشتریان و انجام خریدهاي بورس آن ها از طریق

 
شعبه و ... استفاده می شود. 

همچنین رایزنی هایی در سطح کلان استان جهت تجهیز منابع شعبه از طریق انتقال و تمرکز گردش حساب واحدهاي صنعتی و

 
معدنی بزرگ استان نظیر مجتمع مس سرچشمه رفسنجان و شرکت صنعتی و معدنی گل گهر سیرجان در دست اقدام می باشد. 

 
8- طی یکسال گذشته به چند طرح صنعتی و به چه میزان تسهیلات پرداخت کرده اید؟ 

در طی یکسال گذشته 13 طرح متوسط و کوچک با رقمی بالغ بر 700 میلیارد ریال مستقیماً توسط این شعبه تأمین مالی گردیده

 
است. 

 
9- در این مدت چند طرح صنعتی با تسهیلات بانک در استان به بهره برداري رسیده و به چه میزان اشتغال ایجاد کرده است؟ 

طی سال گذشته و از اواخر سال 97 طرح بزرگ فولاد شهرستان بافت با تسهیلات 120 میلیون یورویی، دو طرح نیروگاهی سیکل
ترکیبی 500 مگاواتی در شهرستان هاي کهنوج و سیرجان با تسهیلات حدود 420 میلیون یورو و یک نیروگاه مقیاس کوچک 60
مگاواتی در شهرستان رفسنجان با تسهیلات حدود 19 میلیون یورو و یک طرح معدنی فلزات قیمتی در شهرستان کهنوج به مبلغ



120 میلیارد ریال به بهره برداري رسیده اند. در این راستا جهت حدود 450 نفر اشتغال جدید ایجاد شده است. دو طرح متوسط
معدنی و فرآوري محصولات صیفی نیز با تسهیلات همچنین در این مدت به سه طرح بزرگ صنعتی در زمینه هاي سیمان، خودرو و
مس و در راستاي حفظ اشتغال حدود 1500 نفر 40 و 70 میلیارد ریالی و اشتغالی بالغ بر 50 نفر نیز به بهره برداري رسیده اند.

 
تسهیلات سرمایه در گردش به میزان 1350 میلیارد ریال پرداخت گردیده است. 

10- چه تعداد واحد صنعتی با تسهیلات بانک در استان در حال اجرا است، چه مقدار پیشرفت داشته است و با بهره برداري از آنها چه

 
مقدار شغل ایجاد شده است؟ 

در حال حاضر یکی از بزرگترین طرح هاي آبرسانی جنوبشرق کشور (طرح آبرسانی به شهر کرمان از سد صفارود) به صورت
سندیکایی و با عاملیت بانک صنعت و معدن و 9 بانک عضو در قالب تفاهم نامه با وزارت نیرو، به مبلغ 10000 میلیارد ریال در این

 
استان در حال اجرا می باشد. 

همچنین دو طرح صنعتی بزرگ دیگر در زمینه توسعه خط دوم فولاد شهرستان بافت و روکش لاستیک هاي ماشین آلات معدنی و

 
راهسازي در شهرستان راور کرمان در حال اجرا می باشند. 

11- وضعیت استان از نظر توسعه صنعتی چگونه است و شما چه پتانسیل هایی را براي توسعه صنعتی و اقتصادي استان می

 
شناسید؟ 

استان کرمان با دارا بودن 11 درصد از مساحت کل کشور پهناورترین استان ایران می باشد و بیشتر به عنوان یک استان معدنی
وکشاورزي شناخته شده است که البته به تبع آن ظرفیت هاي صنعتی بسیاري به عنوان صنایع زنجیره معادن و صنایع تبدیلی

 
کشاورزي ایجاد گردیده است. 

استان کرمان به دلیل وسعت زیاد و کشیدگی در عرض جغرافیایی، تنوع بسیاري در محیط طبیعی و جغرافیایی، زمین شناسی، خاك،
آب، اقیلم و پوشش گیاهی دارد که همین موضوع باعث ایجاد معادن ارزشمند و بی شماري براي این استان شده است. حجم ذخایر
معدنی شناخته شده آن حدود 5/3 میلیارد تن ماده معدنی برآورد گردیده و شامل معادن فلزي مس، کرومیت، تیتانیوم، سرب و روي،
آهن، منگنز و معادن غیرفلزي ذغال سنگ، گچ، آهک و سنگ هاي تزئینی و قیمتی می باشد بنحویکه 40 درصد ارزش افزوده بخش

 
معدن کشور را در اختیار داشته و این استان بهشت معادن لقب گرفته است. 

مشکل عمده معادن این استان خام فروشی بوده است که در سالهاي اخیر با سرمایه گذاري هاي بسیار گسترده در معادن مس
سرچشمه رفسنجان و مس میدوك شهر بابک، معادن سنگ آهن گل گهر سیرجان و زنجیره ذغال سنگ و کک سازي در شهرستان
زرند و 6 کارخانه بزرگ فولادسازي در شهرستانهاي کرمان، سیرجان، زرند، بردسیر و بافت و سایر صنایع پایین دستی مرتبط با معادن
مخصوصا فروآلیاژها که یکی از برزگترین آنها توسط این شعبه تامین سرمایه گردیده، سعی در ایجاد ارزش افزوده بخش صنعت مرتبط

 
با معادن گردیده است. 

همچنین با توجه به تولید بیش از 4 میلیون تنی محصولات زراعی و کشاورزي از قبیل پسته، خرما و رطب، انواع محصولات جالیزي و
صیفی جات و مرکبات شهرستانهاي جنوبی استان می توان در بخش صنایع تبدیلی کشاورزي ظرفیت بالقوه اي جهت صنعتی شدن

 
شناسایی نمود. 

همچنین وجود بزرگترین کارخانه تولید تایر ایران (شرکت لاستیک بارز) در شهر کرمان و بزرگترین قطب اتومبیل سازي بخش
خصوصی ایران در منطقه ویژه اقتصادي بم (شرکتهاي کرمان موتور، مدیران خودرو، راین خودرو، بم خودرو، ریگان خودرو و ...) زمینه

 
هاي مناسب سرمایه گذاري قطعه سازي صنعتی در این استان را فراهم آورده است. 

وجود 5 منطقه ویژه اقتصادي فعال، 5 فرودگاه در کنار شبکه گسترده ریلی، 3 نیروگاه برق بزرگ در کنار 34 شهرك و ناحیه صنعتی

 
در کل زمینه مناسبی براي توسعه صنعتی این استان در سالهاي آتی را رقم زده است. 

 
12- براي وصول مطالبات چه برنامه و راهکاري دارید؟ 



پایه ریسک اعتباري یا NPL هر سیستم تسهیلات دهی در بررسی دقیق و حرفه اي متقاضیان قبل از اعطاي وام می باشد. بنابراین
سنجش و انتخاب مشتریان براساس اصول اعتبارسنجی بهترین راهکار براي وصول مطالبات است. پس از آن ارتباط مداوم با مشتري
در طول دوره بازپرداخت و رصد به موقع مشکلات واحد و تعامل از طریق ساز و کارهاي مهلت و ... قبل از غیرجاري شدن بدهی،
کمک شایانی به وصول به موقع مطالبات می نماید، علی الخصوص با افزایش اختیارات شعب و ارتباط مطلوب با مدیریت محترم

 
وصول مطالبات این مهم به خوبی انجام می پذیرد. 

در خصوص بدهی هاي غیرجاري استفاده از ظرفیت قانونی ونهادهایی چون ستاد تسهیل و کمیته رفع موانع تولید و ... امهال و بروز
رسانی در خصوص آن دسته از طرح هایی که قابلیت ادامه فعالیت دارند) راه حل مناسبی بوده و در نهایت اگر شعبه تشخیص دهد

 
هیچیک از این مراحل جوابگو نیست وارد مراحل قانونی می شود. 

بدیهی است در تمامی این مراحل نقش همکاران شعبه در پیگیري مستمر از طریق تشکیل کمیته داخلی وصول مطالبات، بازدید،

 
تلفن، ارسال اخطاریه هاي به موقع و ... مثمر ثمر می باشد. 

 
13- چه برنامه هایی براي ارائه خدمات هر چه بهتر به مشتریان دارید؟براي افزایش کارمزدها چه راهکارهایی دارید؟ 

در راستاي ارائه خدمات هرچه بهتر به مشتریان، این شعبه اصل را بر شنیدن صداي مشتري گذارده به این نحو که در مورد درخواست
هاي مشتریان جهت اخذ تسهیلات، گشایش اعتبارات اسنادي، صدور ضمانتنامه و مسائل وصول مطالبات سعی در نزدیک کردن
خواسته هاي مشتریان با استفاده حداکثري از ظرفیت اختیارات در چهارچوب ضوابط جهت داشتن حداکثر انعطاف در تطابق خواست

 
مشتري با ضوابط جاري را دارد. 

در همین راستا توانستیم سال قبل با صدور 40 فقره ضمانتنامه و 25 فقره اعتبار اسنادي ریالی در حدود 7500 میلیون ریال کارمزد

 
اخذ نماییم. 

 
14- با توجه به افزایش سطح اختیارات شعب، تعامل شما با ستاد بانک چگونه است و چه انتظاري از ستاد دارید؟ 

به طور کل ارتباط این شعبه در طول سنوات گذشته تا به امروز با کلیه مدیریتهاي ستادي تعامل تنگاتنگ و سازنده بوده است و
مخصوصاً با نظر مدیریت ارشد فعلی بانک مبنی بر تمرکز زدایی و محول نمودن امور به استانها سعی در تسریع و افزایش این تعاملات

 
در راستاي تکریم ارباب رجوع سازمان داریم. 

البته ذکر این نکته خالی از لطف نیست که علی رغم نظر مساعد و صائب مدیریت محترم عامل، اعضا هیئت مدیره و معاونین محترم
بانک در خصوص افزایش حدود اختیارات شعب لیکن به دلیل افزایش شدید تورم طی یکسال گذشته این موضوع نیاز مبرم به
بازنگري و اصلاح دارد چرا که عملاً اختیارات به دلیل افزایش قیمت ها و توان رسیدگی به درخواستهاي مشتریان کمتر از قبل شده

 
است، بنحویکه در سال گذشته این شعبه بیش از 80 درصد مصوبات خود را از ارکان بالاتر اخذ نموده است. 

 
15- تعامل شما با مقامات بالاي استانی نظیر(استانداري، وزارت اموراقتصادي و دارائی و وزارت صنعت، معدن و تجارت) چگونه است؟ 
تعامل این شعبه با مقامات استانی همواره دو جانبه و سازنده بوده است. تصمیمات مرتبط با این بانک در حوزه هاي مختلف
تسهیلاتی، وصول مطالبات، حقوقی و ... معمولاً با جلب نظر مقامات و بدون حاشیه بوده است. در این راستا همواره سعی شده منافع
حداکثري بانک در مذاکرات، دیدارها، جلسات با استاندار، نمایندگان تاثیرگذار استان، اتاق بازرگانی و خانه صنعت و ریاست سازمان

 
صمت و ... تأمین شود. 

16- به نظر شما نقش نیروي انسانی کارآمد در موفقیت و برتري شعب چیست؟ برنامه شما براي افزایش سطح مهارت و دانش

 
کارکنان مجموعه خود و فرآیند جانشین پروري چیست؟ 

در ابتدا لازم می دانم ضمن قدردانی از کلیه همکاران شعبه کرمان که تلاش و همدلی مثال زدنی در انجام وظایف سازمانی خود
دارند، به عرض برسانم کارکنان یک سازمان مانند حلقه هاي یک زنجیر هستند، بدیهی است وقتی که همه با توان و انرژي و انگیزه



کافی باشند، هم افزایی ایجاد شده و رضایت مشتري که خروجی فعالیت ماست را به ارمغان می آورد، به همین ترتیب تعلل و کم

 
کاري در یک بخش می تواند به سرعت در کار سایر بخش هاي سازمان خلل ایجاد کند. 

در همین راستا در این شعبه همواره سعی شده با حفظ کرامت نسبت به تبیین اهداف سازمان و وظایف مربوط به پرسنل اقدام شده و
ضمن ایجاد انگیزه در حد مقدورات سازمانی و البته آموزشهاي دورن شعبه اي و آموزش هاي برنامه ریزي شده نسبت به افزایش
سطح و مهارت و دانش اقدام شود و البته بعلاوه همه اینها با تفویض برخی وظایف در حد اختیارات قدرت تصمیم گیري و جانشین

 
پروروي نیز انجام پذیرد. 

 
17- روشهاي شما براي استفاده از ایده ها و پیشنهادات همکارانتان در جهت بهبود فعالیتهاي شعبه چیست؟ 

شنیدن صداي همکاران بعنوان یک ارباب رجوع درون سازمانی به مانند مشتریان برون سازمانی از الزامات مدیریت در سیستم
سازمانی نوین است. بدیهی است پرسنل یک سازمان با توجه به شناختی که از مشکلات و محدودیتها و زیر و بم امور روزانه آن
سازمان دارند، بهترین ایده پرداز براي رفع ایرادات و بهبود روش هاي انجام کار هستند. به همین جهت همواره در نشست هاي
گروهی و یا خصوصی کلیه نظرات شنیده و در صورت کارآمد بودن آنها حتماً ترتیب اثر داده خواهند شد. البته در سیستم بانک هم

 
بخش ارائه پیشنهادات به صورت الکترونیکی و سازمان یافته موجود است که آنهم براي ارائه پیشنهادات برتر توصیه می گردد. 

18- طرحهایی که با تأمین مالی بانک در آن استان راه اندازي شده و در سطح ملی مطرح هستند را بیان کرده و نحوه حمایت بانک

 
از آنها را تشریح فرمائید؟ 

از طرح هاي مهمی که بانک در این استان به صورت سرمایه ثابت و یا سرمایه در گردش و یا خدمات ارزي در سنوات اخیر حمایت

 
مالی نموده و در سطح ملی قابل ذکر هستند می توان به موارد ذیل اشاره نمود. 

 
شرکت واگن سازي پلور سبز - تولید کننده انواع واگن هاي مسافري و مترو 

 
شرکت سیمان ممتازان کرمان - از برترین برندهاي سیمانی کشور 

 
شرکت گروه صنعتی بارز - تولید کننده انواع لاستیک و تایر خودروهاي سبک و سنگین 

 
شرکت مدیران خودرو - تولید کننده انواع خودرو 

 
شرکت فریکو - تولید کننده بزرگ انواع روغنهاي خوراکی 

 
شرکت احیا استیل فولاد بافت - تولید کننده فولاد سنجی (فاز دوم آن احیاء فولاد-مراحل شروع تأمین مالی) 

 
نیروگاه ماهتاب کهنوج - نیروگاه 500 مگاواتی 

 
نیروکاه سیکل ترکیبی ایرانیان سیرجان - نیروگاه 500 مگاواتی 

 
صنایع مس شهید باهنر کرمان - تولید کننده انواع لوله ها ومقاطع مسی 

و در نهایت یکی از بزرگترین طرح هاي آبرسانی جنوب شرق کشور به نام آبرسانی به شهر کرمان از سد صفارود که به صورت
سندیکایی و با عاملیت بانک صنعت و معدن و مشارکت 9 بانک دیگر در حال طی مراحل نهایی تأمین مالی می باشند.



پرداخت 7 هزار وام کروناي توسط بانک شهر

منبع: بانکداري ایرانیشماره خبر:  27  |  تاریخ: 1399/07/30

مدیر امور اعتبارات بانک شهر از پرداخت بیش از 7 هزار فقره تسهیلات به کسب و کارهاي آسیب دیده از ویروس کرونا خبر
داد.

مدیر امور اعتبارات بانک شهر از پرداخت بیش از 7 هزار
فقره تسهیلات به کسب و کارهاي آسیب دیده از ویروس

 
کرونا خبر داد. 

به گزارش روابط عمومی بانک شهر، مجید کاظمی مدیر امور
اعتبارات بانک شهر با بیان اینکه متاسفانه خسارات ناشی از
شیوع ویروس "کرونا" در بخش هاي مختلف طی سال
جاري بسیار زیاد بوده است، گفت: خوشبختانه این بانک

توانسته با ارائه تسهیلات مناسب در راستاي حمایت و پشتیبانی از کسب و کارهاي آسیب دیده از این ویروس منحوس، مشکلات

 
بسیاري از واحدهاي بزرگ و کوچک تولیدي و شرکت هاي خدمات رسان را مرتفع کند. 

وي با تاکید بر اینکه از ابتداي سال جاري بیش از 260 شعبه بانک شهر در سراسر کشور آماده ارائه تسهیلات به کسب و کارهاي
آسیب دیده از ویروس کرونا بوده اند، افزود: به منظور حفظ اشتغال و تامین هزینه هاي عملیاتی واحدهاي تولیدي کشور، پرداخت

 
تسهیلات حمایتی تا پایان امسال در دستور کار جدي شعب بانک شهر قرار دارد. 

کاظمی در همین راستا ادامه داد: تاکنون بیش از 7 هزار فقره تسهیلات با هدف رفع مشکلات بوجود آمده ناشی از شیوع این ویروس

 
منحوس به افراد حقیقی و حقوقی واجد شرایط ، از سوي شعب بانک شهر پرداخت شده است. 

وي با بیان اینکه استان هاي "تهران" ،" البرز"، "قزوین" ، "خراسان رضوي" و "آذربایجان شرقی" در صدر تسهیلات گیرندگان از
بانک شهر بوده اند، تصریح کرد: میزان تسهیلات اعطایی به هر یک از اشخاص نیز بر اساس ظرفیت اعتباري مشتري و نوع واحد و

 
میزان اشتغال در شهرهاي مختلف و سایر ارکان اعتباري ؛ متفاوت بوده است. 

مدیر امور اعتبارات بانک شهر با تاکید بر اینکه اجازه نخواهیم داد خللی در فعالیت واحدهاي تولیدي در شرایط حساس فعلی به خاطر
کمبود سرمایه درگردش ایجاد شود، ادامه داد: تا پایان سال نیز برنامه هاي مدونی را براي حمایت از فعالان اقتصادي و افزایش تولید و

اشتغال در دستور کار قرار داده ایم.



فراخوان ثبت نام از واحدهاي متقاضی دریافت تندیس هاي ملی رعایت حقوق

مصرف کنندگان

منبع: اکونا پرسشماره خبر:  28  |  تاریخ: 1399/07/30

ثبت نام از متقاضیان دریافت گواهینامه و تندیس رعایت حقوق مصرف کنندگان ازسوي سازمان حمایت مصرف کنندگان و
تولیدکنندگان آغاز شده و تا دهم آذرماه 1399 (10/09/1399) ادامه دارد.

ثبت نام از متقاضیان دریافت گواهینامه و تندیس رعایت حقوق مصرف کنندگان ازسوي سازمان حمایت مصرف کنندگان و

 
تولیدکنندگان آغاز شده و تا دهم آذرماه 1399 (10/09/1399) ادامه دارد. 

به گزارش اکونا پرس، بیستمین دوره ممیزي و انتخاب واحدهاي
حامی حقوق مصرف کنندگان از سوي این سازمان با همکاري
انجمن ملی حمایت از حقوق مصرف کنندگان و دور جدید ثبت

 
نام از متقاضیان براي شرکت در این زمینه آغاز شده است. 

هدف از ممیزي عملکرد واحدهاي اقتصادي ، بررسی راهکاري
ترویج و گسترش فرهنگ رعایت حقوق مصرف کنندگان در

جامعه ، حمایت از شرکتهاي تولیدکننده داخلی در جهت توسعه پایدار ، تبیین و تشریح جایگاه کارآفرینی و تولید در جامعه و آثار
اقتصادي آن بر صنعت و تولید کشور و در نهایت بررسی نقش تولید کنندگان در رشد و تعالی اقتصادي کشور و رفاه بیشتر آحاد
جامعه عنوان شده است و این انتخاب در چارچوب تعامل با تولیدکنندگان و عرضه کنندگان کالا و خدمات و افزایش توان رقابتی آنها

 
صورت می گیرد. 

براساس این گزارش ؛ شرکتهاي متقاضی جهت حضور در روند ارزیابی بیستمین همایش روز ملی حمایت از حقوق مصرف کنندگان و
آگاهی از شرایط ثبت نام می توانند فایل پیوست را مطالعه و با ورود به پایگاه اینترنتی به نشانی www.esfand9th.com ، به

 
صورت الکترونیکی نسبت به ثبت نام اولیه خود اقدام نمایند. 

همچنین گفتنی است ؛ علاقمندان می توانند در صورت نیاز به کسب اطلاعات بیشتر از طریق شماره تلفن 26200503-22058542
تماس حاصل فرمایند.



ایرانسل، ثمره یک تصمیم درست در وقت مناسب است/ سهم ایرانسل در اقتصاد

دیجیتال طی سال جاري به 19 هزار میلیارد تومان می رسد/ درآمدهاي

مستقیم و غیرمستقیم دولت از ایرانسل بالغ بر 46 هزار میلیارد تومان ...

منبع: سیتناشماره خبر:  29  |  تاریخ: 1399/07/30

به گزارش خبرنگار سیتنا، مراسم چهاردهمین سالروز راه اندازي شبکه تلفن
همراه ایرانسل، سه شنبه 29 مهر ماه 1399، با ارائه پنج خدمت جدید در حوزه
زندگی دیجیتال، و با حضور دکتر بیژن عباسی آرند، مدیرعامل و جمعی از
اعضاي هیأت مدیره و مدیران ایرانسل، در سالن همایش هاي ساختمان مرکزي

 
ایرانسل برگزار شد. 

به دلیل شرایط کرونایی و لزوم رعایت پروتکل هاي بهداشتی، ایرانسل به صورت آنلاین از طریق اپلیکیشن تلویزیون اینترنتی لنز و نیز
سامانه «دانا پلاس»، پذیراي خبرنگاران بود و شمار کمی از اصحاب رسانه نیز، از میان افرادي که متقاضی حضور در مراسم بودند و در
قرعه کشی برگزیده شدند، در این مراسم حضور داشتند. در این مراسم، بالغ بر 40 رسانه حضوري و بیش از 80 رسانه به صورت

 
آنلاین از طریق پلتفرم داناپلاس، مشارکت کردند. 

مدیرعامل ایرانسل، در این مراسم، طی سخنانی با اشاره به سال هاي آغاز به کار ایرانسل، اظهار داشت: ایرانسل براي ورود به بازار و
گرفتن سهم بازار، رقابتی جدي با رقبایی سرسخت، با سابقه کار 12 ساله داشت و خوشبختانه با تلاش همکاران من، در این مدت،

 
ایرانسل به یک برند تأثیرگذار و رقیبی جدي براي سایر بازیگرانِ این عرصه تبدیل شده است. 

وي با اشاره به سابقه ورود تلفن همراه به ایران و اینکه زمانی تلفن همراه به عنوان کالایی لوکس در کشور در نظر گرفته می شد،
گفت: در مقطعی که ثبت نام سیم کارت، محلی براي جمع آوري نقدینگی بود، راه اندازي ایرانسل با حضور سرمایه گذار داخلی و
خارجی و یک استراتژي بزرگ، باعث شد انحصار در این زمینه شکسته شده و زمینه بروز و حضور فناوري هاي جدید در کشور فراهم

 
شود. 

عباسی آرند گفت: تجربه ایرانسل نشان داد، اگر اجازه دهیم بخش خصوصی وارد فعالیت ها شود، این امر انحصار را از بین برده و

 
زمینه ارائه خدمات با کیفیت تر را فراهم می کند. 

وي با اشاره به 53.5 میلیون مشترك ایرانسل، افزود: اگر بروز و حضور ایرانسل در وقت مناسب نبود و رقابتی در این 14 سال شکل
نمی گرفت، شاید امروز این شبکه با کیفیت را ذیل شبکه ملی اطلاعات نداشتیم و نمی توانستیم خدمات مناسبی را  در ایام سخت
کرونایی که بسیاري از خدمات بر بستر فضاي مجازي ارائه می شود، عرضه کنیم. ایرانسل، ثمره یک تصمیم درست، در یک وقت

 
مناسب است. 



 
 5G ارائه خدمات

عباسی آرند در ادامه با قدردانی از سهامداران و اعضاي هیأت مدیره ادوار مختلف ایرانسل و افرادي که طی سال هاي گذشته، در
فعالیت هاي این اپراتور نقش داشته اند و تعامل ارزشمند وزارت ارتباطات و رگولاتوري، اظهار کرد: ایرانسل پرچم دار نسل جدید تلفن
همراه در کشور است و همچنان در ارائه خدمات جدید، این پیشتازي را حفظ کرده و با خدمات نسل پنج (5G) که به زودي در نقاط

 
بیشتري از تهران، ارائه خواهد شد و توسعه خدمات دیجیتال، فعالیت هاي خود را دنبال می کند. 

مدیرعامل ایرانسل در ادامه صحبت هاي خود با بیان این که فضاي مجازي، امروز به یک واقعیت انکارناپذیر تبدیل شده که تاثیري
جدي بر زندگی مردم می گذارد، اظهار کرد: طبیعتاً ایرانسل هم به عنوان جزئی از این شبکه، براي توسعه زیرساخت هاي خود تلاش
هاي فراوانی داشته است. بر همین اساس، طبق آمارها، اکنون بیش از 53.5 میلیون مشترك در حال استفاده از خدمات ایرانسل

 
هستند. 

 
40 میلیون مشترك دیتاي ایرانسل 

وي تعداد مشترکان دیتاي ایرانسل را بالغ بر 40 میلیون نفر عنوان کرد و گفت: در حال حاضر بیش 39 میلیون نفر مشترك اینترنت
همراه ایرانسل هستند و بیش از 660 هزار نفر از خدمات اینترنت ثابت ایرانسل استفاده می کنند. از نظر جمعیتی نیز 89 درصد

 
جمعیت کشور، تحت پوشش این اپراتور قرار دارند. 

عباسی آرند در ادامه به نقش ایرانسل در اقتصاد دیجیتال پرداخت و گفت: از ابتداي فعالیت ایرانسل تاکنون، حدود هشت میلیارد دلار
سرمایه گذاري در این شرکت صورت گرفته و تا پایان سال گذشته، سهم این اپراتور در اقتصاد دیجیتال کشور، بالغ بر 15 هزار
میلیارد تومان بوده است و این عدد در سال جاري به بین 18 تا 19 هزار میلیارد تومان می رسد. از سوي دیگر، حدود 70 هزار شغل
مستقیم و غیرمستقیم به واسطه فعالیت این اپراتور در کشور ایجاد شده و سهم درآمدي ما، براي دولت، تاکنون حدود 36 هزار

 
میلیارد تومان و کل درآمدهاي مستقیم و غیرمستقیم ما براي دولت، بیش از 46 هزار میلیارد تومان بوده است. 

مدیرعامل ایرانسل در ادامه صحبت هاي خود به سهم ایرانسل از ترافیک دیتا در سال هاي گذشته پرداخت و گفت: در این سال ها،

 
سرانه دیتاي همراه مشترکان ما 40 برابر و رشد ترافیک دیتاي همراه 1228 برابر شده است. 

وي همچنین متذکر شد: اکنون دسترسی به اینترنت 4G مطالبه شهري و روستایی شده و در این زمینه، رشد بیش از 1400 برابري
داشته ایم و بیش از 1100 شهر و دهستان بزرگ، اکنون از خدمات نسل چهار ارتباطی استفاده می کنند که در حدود 90 درصد این

 
موارد، نسل 4.5 نیز در دسترس است. 

مدیرعامل ایرانسل با اشاره به سیاست هاي چند ساله اخیر دولت در بحث توسعه ارتباطات روستایی و عدالت ارتباطی اظهار کرد:
حدود 11 میلیون نفر از جمعیت روستایی کشور تحت پوشش شبکه پهن باند قرار گرفته اند که از این میان حدود هفت میلیون نفر

 
به صورت مستقیم و در بقیه موارد، با بهره گیري از رومینگ ملی و روستایی و از طریق سایر اپراتورها دسترسی ایجاد شده است. 

وي ادامه داد: در قالب اجراي طرح USO، نصب بیش از 400 سایت در نقاط روستایی براي سال جاري پیش بینی شده که از این

 
میان، تاکنون بیش از 270 مورد راه اندازي شده است. 



عباسی آرند همچنین خاطر نشان کرد: علاوه بر این اقدامات در مناطق روستایی و کوهستانی کشور، پرداختن به نسل پنجم ارتباطی
نیز از برنامه هاي ما بوده که خوشبختانه زیرساخت هاي لازم براي دسترسی به این شبکه ایجاد شده است و بیش از 1.5 سال است

 
که فعالیت براي گذر از LTE به نسل پنجم (5G) را شروع کرده ایم. 

وي ادامه داد: اکنون نیز در دو نقطه، یعنی ساختمان مرکزي ایرانسل و پژوهشگاه ارتباطات و فناوري اطلاعات، خدمات 5G ایرانسل
راه اندازي شده و به زودي در دو نقطه دیگر نیز امکان دسترسی به شکل Hot Spot فراهم می شود که با توجه به محدودیت گوشی

 
هایی که امکان ارائه خدمات نسل پنجم را دارند، نقاطی در شهرها به این شبکه ارتباطی، تجهیز شود. 

 
تلاش براي بهره گیري بهتر از اینترنت اشیاء 

مدیرعامل ایرانسل در ادامه صحبت هاي خود با اشاره به تحریم ها و محدودیت هایی که در حوزه تامین تجهیزات وجود دارد، اظهار
کرد: با این وجود، تلاش می کنیم تجهیزات مدنظر را تأمین کنیم؛ چرا که 5G تنها یک نسل جدید براي استفاده مشترکان نیست

 
بلکه یک زیست بوم از خدمات جدید است که در قالب آن می تواند خدمات مختلفی به جامعه و صنعت ارائه کرد. 

وي ادامه داد: در تجربه اینترنت اشیاء، هنوز ظرفیت تجاري بخش، به شکل شایسته شکل نگرفته است. البته زیرساخت هاي این
موضوع در کشور فراهم شده و امید است با ورود نسل پنجم به کشور و همکاري صنایع، بتوانیم ظرف مدت چند سال آینده به معناي

 
واقعی، شتاب و رشد اقتصاد دیجیتال را شاهد باشیم. 

عباسی آرند، همچنین به تلاش هاي ایرانسل براي بومی سازي تجهیزات اشاره کرد و گفت: از ابتدا در این زمینه تلاش هاي فراوانی
داشتیم و اکنون نیز بخشی از تجهیزات و دستگاه هایی که قرار است در آینده مورد استفاده قرار گیرد، در کشور تولید شده و ما در
حال تست آنها هستیم. برهمین اساس تلاش داریم با شرکت هاي دانش بنیان همکاري بیشتري داشته باشیم، البته کماکان براي

 
حفظ کیفیت، از ظرفیت فروشندگان خارجی نیز، استفاده خواهیم کرد. 

 
ارائه 57 درصدي خدمات پس از فروش آنلاین 

مدیرعامل ایرانسل به موضوع خدمات فروش در محیط هاي فیزیکی و الکترونیک اشاره کرد و گفت: در یک سال گذشته، فروش
دیجیتال ایرانسل از 92 به 95 درصد ارتقا پیدا کرده است. در بحث خدمات پس از فروش نیز، بیش از 18 میلیون گفت وگوي آنلاین
در کانال هاي متنوع پشتیبانی از مشتریان انجام شده که این رقم در نوع خود، یک رکورد محسوب می شود و براساس آن می توان

 
گفت که بیش از 57 درصد ارتباطات مشترکان ایرانسل، به صورت گفت و گوهاي آنلاین بوده است. 

وي با اشاره به این که ایرانسل در زمینه خدمات سازمانی هم به بیش از 8000 کسب و کار، خدمات مختلفی از جمله دسترسی به
محیطی امن براي برگزاري جلسات آنلاین، ارائه داده است، اضافه کرد: از جمله این مراکز، می توان به مجلس شوراي اسلامی اشاره
کرد که براي برگزاري جلسات غیرحضوري خود از این بستر استفاده می کند. البته با نیروي انتظامی هم براي ارائه خدمات هوشمند

 
پلیس همکاري هایی صورت گرفته و به زودي خدماتی در قالب اپراتور مجازي (MVNO) ارائه و راه اندازي خواهد شد. 

عباسی آرند ارائه زیرساخت هاي ارتباطی امن به بانک ها و مؤسسه هاي مالی و ارائه چند سرویس در حوزه اینترنت اشیا، از جمله
پارکینگ هوشمند در شهر مشهد را از دیگر فعالیت هاي ایرانسل برشمرد و در عین حال به تست کنتورهاي هوشمند گاز اشاره کرد و
گفت: در حال حاضر با شرکت گاز، همکاري هایی در این زمینه صورت گرفته و پس از تجاري سازي این طرح، امکان تعمیم آن به



 
سایر حوزه ها نیز وجود خواهد داشت. 

مدیرعامل ایرانسل در بخش دیگري از سخنان خود، خدمات ابري سازمانی را از دیگر خدمات ایرانسل براي کسب و کارهاي کوچک و
متوسط خانگی برشمرد و اظهار کرد: در دوران کرونا، در راستاي مسؤولیت هاي اجتماعی، خدمات متعددي از سوي ایرانسل ارائه شده
است که شاید مهم ترین آنها خدماتی باشد که به مشترکان اینترنت پرسرعت ثابت (TD-LTE) داده شد. کمک به بیمارستان ها
براي بخشی از نیازها، دسترسی رایگان به محتواي آموزشی و مشارکت فعال در کمپین هاي کمک، از جمله ایران همدل و ارائه

 
خدمات به استان هاي محروم، کمک به منابع طبیعی و جنگل ها و ساخت و تجهیز مدارس، از دیگر اقدامات این شرکت بوده است. 

 
تأسیس صندوق پژوهش و فناوري نوآفرین 

مدیرعامل ایرانسل ادامه داد: در حوزه کارآفرینی نیز اقدامات متعددي صورت گرفته و از جمله سرمایه گذاري در صندوق پژوهش و
فناوري نوآفرین براي حمایت از ایده هاي خلاقانه ایجاد شده است. از سوي دیگر، مرکز تحقیق و توسعه نیز در شرکت ایرانسل شکل

 
گرفته که ذیل آن حمایت از استارت آپ ها مورد توجه قرار می گیرد. 

عباسی آرند اظهار کرد: در توسعه کسب و کارها نیز از سوي ایرانسل سرمایه گذاري هاي متعددي صورت گرفت که از جمله در قالب

 
اسنپ، تاکنون حدود 2.5 میلیون شغل غیرمستقیم و بیش از 3000 شغل مستقیم ایجاد شده است. 

وي در عین حال به شکل گیري آکادمی ایرانسل نیز اشاره کرد و گفت: در قالب این آکادمی، بیشتر به ارائه خدمات تخصصی آموزشی

 
پرداخته می شود. 

مدیرعامل اولین و بزرگترین اپراتور دیجیتال ایران، در بخش دیگري از صحبت هاي خود با اشاره به پنج خدمت جدیدي که همزمان
با چهاردهمین سالروز آغاز به کار ایرانسل ارائه شده است، اظهار کرد: به نظر می رسد در زمینه تحول دیجیتال، همه سازمان ها و
ارگان ها به ویژه شرکت هاي تجاري باید توجه کافی، داشته و این موضوع را جزء اولویت هاي سازمانی خود قرار دهند. ما نیز در
شرکت ایرانسل این بحث را در دو حوزه پیگیري کرده ایم؛ اول بحث تحول اساسی در فرآیند هاي داخلی شرکت (توسعه و تکمیل

 
دفتر کار دیجیتال) و دوم، بحث خدماتی که می توان بر این اساس ارائه کرد. 

عباسی آرند اضافه کرد: پیش بینی می شود تا انتهاي سال 2021، این پروژه به نتیجه برسد و بتوان از مزایاي آن و خدماتی که در
این قالب ارائه می شود، استفاده کرد. وي ادامه داد: در حوزه هاي توانمندسازي، بر خدمات محتوایی، خدمات ابري، سلامت، اینترنت

 
اشیا، پیام رسان ها، سرگرمی، آموزش و دولت الکترونیک تمرکز داریم تا بتوانیم خدماتی را در این بخش ها ارائه کنیم. 

وي همچنین به پلتفرم آموزشی «دانا پلاس» به عنوان یک سامانه آموزش مجازي که قابلیت استفاده در دانشگاه ها و مدرسه ها را

 
دارد، اشاره کرد و یادآور شد: در قالب ارائه شبکه دانا در حضور رئیس جمهوري، پلتفرم آموزشی دانا پلاس نیز رونمایی شد. 

وي همچنین با اشاره به تأکید وزیر ارتباطات و فناوري اطلاعات در حوزه تحول در ایجاد محتوا، اظهار داشت: یکی از راه ها، ایجاد
برخی بسترها مانند آنچه امروز تحت سرویس سه -دو- یک ارائه می شود، است. البته نیاز است در این زمینه قوانین خاصی نیز از
سوي سازمان تنظیم مقررات و ارتباطات رادیویی تدوین شود که در حال مذاکره با رگولاتور هستیم تا در مواردي مانند بحث هاي
مالکیتی و غیره، مباحث دیده شود و پس از آن بتوان این خدمات را در قالب یک سرویس، در دسترس عموم مردم قرار داد. البته در
این زمینه چالش هایی مانند «اصالت محتوا» هم مطرح است که باید به آنها پرداخته شود، اما قطعاً استفاده از این نوع سرویس ها



 
باعث افزایش ترافیک دیتاي داخلی در قیاس با دیتاي بین الملل خواهد شد. 

مدیرعامل ایرانسل در زمینه ارائه خدمات نسل پنجم تلفن همراه (5G) و افزایش سرعت اینترنت گفت: با تجمیع فرکانس، سرعت
هاي بالاتري نیز تجربه خواهد شد، اما هنوز دستگاه هاي پشتیبانی کننده از این تکنولوژيِ سرعت هاي بالاتر، وارد بازار نشده و به
محض اینکه این نمونه ها عرضه شوند، آن ها را براي تست در شبکه ایرانسل، مورد استفاده قرار خواهیم داد. در تست هاي قبلی،
سرعت 1.5 گیگابیت بر ثانیه تجربه شده و با گوشی هاي جدیدي که تلاش می کنیم در همین فصل پائیز تهیه کنیم، قابلیت ثبت

 
رکورد جدید تا سه گیگابیت بر ثانیه در شبکه ایرانسل وجود دارد. 

عباسی آرند در بخش دیگري از صحبت هاي خود با اشاره به ارائه سرویس «دانا پلاس» گفت: در گذشته، در حوزه آموزش، به طور
پراکنده از پلتفرم هایی استفاده می شد که در اغلب موارد  از بسترهاي خارجی تأمین می شدند. از سویی، مؤسسات و مدارس نیز
هزینه هاي زیادي براي تجهیز و نگهداري زیرساخت ها متحمل می شوند که با توجه به تکنولوژي هاي آموزشیِ روز دنیا، با بهره
گیري از خدمات ابري می توان این هزینه ها را کاهش داد. ما اکنون بر این باوریم که باید این فضا به سمت بومی شدن پیش رود،
چرا که استفاده از بسترهاي قبلی و نگهداري از اطلاعات آن ها، هزینه هاي بسیاري را به شرکت هاي استفاده کننده، تحمیل می
کند؛ در زمینه نگهداري از داده ها نیز مشکلاتی وجود دارد که با بهره گیري از سامانه هاي ابري، مانند داناپلاس، این مشکلات برطرف

 
خواهد شد. 

 
تجاري سازي پنج سرویس دیجیتال 

در این مراسم همچنین مهندس باقر صمدي، معاون دیجیتال ایرانسل به ارائه توضیحاتی درباره پنج خدمت جدید دیجیتالِ این

 
اپراتور، پرداخت و گفت: این خدمات بر اساس دو استراتژي ارائه خدمت به مشترکان و توانمندسازي کسب و کارها ارائه شده است. 

وي در معرفی این پنج سرویس، به یلوهاب (Yellow Hub)، سامانه خدمات API براي توانمندسازي کسب و کارها، سامانه تبلیغات
دیجیتال «یلو ادوایز (Yellow Adwise)»، سامانه پایش هوشمند «یلو مانیتورینگ»، بستر توزیع محتواي «سه، دو، یک» و خدمات
ذخیره سازي ابري «ابرتو» اشاره و اظهار کرد: با توجه به شرایط فعلی باید از مدیرانی که فعالانه از توسعه این نوع دستاوردها حمایت
می کنند، تقدیر کرد. با وجود مشکلات موجود، این مسیر در ایرانسل ادامه خواهد یافت و در حوزه هاي جدید نیز سعی داریم، در

 
آینده نزدیک، با ارائه سرویس هاي جدید، در مسیر توسعه اقتصاد دیجیتال گام برداریم. 

 
تلاش براي خلق ارزش برمبناي تحقیق و توسعه 

دکتر حسن بولوردي معاون فنی و مهندسی ایرانسل نیز در این مراسم، به ارائه توضیحاتی درباره فعالیت هاي این شرکت در زمینه
هاي تحقیق و توسعه پرداخت و ابراز امیدواري کرد با توسعه زیرساخت هاي لازم و نیروي انسانی، شرایط به گونه اي پیش رود که
ایرانسل به جایگاه برتر در این حوزه تبدیل شده و براي خلق ارزش در حوزه ارتباطات و فناوري اطلاعات، محصولات و خدمات

 
جدیدي ارائه کند. 

وي با بیان اینکه در این بخش، سه مجموعه کلی طراحی شده، متذکر شد: مرکز نوآوري ایرانسل در حوزه هایی مانند رباتیک، کلان

 
داده، رایانش ابري، زنجیره بلوکی، پردازش زبان طبیعی، اینترنت اشیا، هوش مصنوعی و بیومتري، فعالیت هاي خود را دنبال می کند. 

بولوردي افزود: در این مرکز، بر حوزه هایی مانند سلامت هوشمند، تبلیغات دیجیتال، خدمات شهر هوشمند، احراز هویت دیجیتال



و… تمرکز شده و نیمه آبان ماه نیز یک رویداد استارتاپی خواهیم داشت که براي حضور در آن، 12 تیم انتخاب می شوند تا از سوي
مرکز نوآوري ایرانسل مورد حمایت قرار گیرند. در این زمینه، با وجود آنکه دو هفته از انتشار فراخوان می گذرد، درخواست هاي

 
متعددي به دست ما رسیده است. 

وي همچنین به آکادمی ایرانسل اشاره و اظهار کرد: در این آکادمی به دنبال آموزش هاي دیجیتال و دسترسی به آنها و ارتقاي سطح

 
دانش فنی هستیم که این خدمات به کل زیست بوم ایرانسل و سایر سازمان ها انتقال پیدا خواهد کرد. 

در انتهاي این مراسم، با حضور دکتر بیژن عباسی آرند مدیرعامل و دکتر سعید عسکري مدیرکل روابط عمومی و ارتباطات سازمانی
ایرانسل، بخش پرسش و پاسخ برگزار شد و به پرسش هاي خبرنگاران حاضر در سالن و خبرنگارانی که از طریق سامانه داناپلاس به

صورت آنلاین در مراسم شرکت کرده بودند، پاسخ داده شد.



احداث و مرمت 7 مسجد با اعتباري بیش از 30 میلیارد ریال در سردشت

منبع: باشگاه خبرنگاران جوانشماره خبر:  30  |  تاریخ: 1399/07/30

رییس اداره اوقاف و امور خیریه سردشت گفت: تا پایان سالجاري 7 باب مسجد احداث، مرمت و بازسازي می شوند.

به گزارش خبرنگار گروه استان هاي باشگاه خبرنگاران
جوان از ارومیه، اقصی نخشی پور فرماندار سردشت در
دیدار با کارکنان اداره اوقاف و امور خیریه گفت: وقف یک
امر فراگیر و بدون محدودیت است که هیچ محدودیتی چه

 
از لحاظ زمان چه از لحاظ مکان در آن راه ندارد. 

او با تاکید بر اینکه بروز رسانی وقف باید متناسب با نیاز
امروز جامعه صورت گیرد، افزود: وقف براي حوزه درمان و

 
سلامت، اشتغال، ازدواج جوانان، کمک به مستمندان و برنامه هاي قرآنی از جمله مهم ترین نیاز هاي امروز جامعه است. 

نقشی پور ضمن تقدیر از عملکرد اداره اوقاف سردشت، به ایجاد وقف هاي نوین در حوزه هاي مختلف همچون حوزه کارآفرینی اشاره
و تصریح کرد: با توجه به اینکه اکنون در جبهه اقتصادي قرار گرفته ایم باید مردم را تشویق و ترغیب به وقف در زمینه کارآفرینی کرد

 
و با راه اندازي بنگاه هاي کارآفرینی به اشتغال جوانان، تحصیل آنان و همچنین فعالیت در زمینه آموزشی کمک کرد. 

شمسی رییس اداره اوقاف و امور خیریه سردشت نیز در این دیدار گفت: براي نخستین بار شوراي امور خیریه متشکل از خیران،
معتمدین و متنفذین شهرستان با هدف حفظ یاریگري و تکریم از ایتام و بی سرپرستان، خانواده هاي نیازمند در عرصه بهداشت و

 
درمان، آزادي زندانیان جرائم غیر عمد، کمک و تسهیل به امر ازدواج تشکیل شده است. 

او همچنین تصریح کرد: به همت خیران نیک اندیش نیز در راستاي افزایش سرانه فضاي مذهبی و حفظ و نگهداري آن ها 5 مسجد
مرمت و بازسازي و 2 مسجد نیز با متراژ کلی 800 متر مربع با هزینه بالغ بر 30 میلیارد ریال تا پایان سال اتمام و به بهره برداري

خواهند رسید.



احداث و مرمت 7 مسجد با اعتباري بیش از 30 میلیارد ریال در سردشت

منبع: باشگاه خبرنگاران جوانشماره خبر:  31  |  تاریخ: 1399/07/30

رییس اداره اوقاف و امور خیریه سردشت گفت: تا پایان سالجاري 7 باب مسجد احداث، مرمت و بازسازي می شوند.

به گزارش خبرنگار گروه استان هاي باشگاه خبرنگاران جوان از ارومیه، اقصی نخشی پور فرماندار سردشت در دیدار با کارکنان
اداره اوقاف و امور خیریه گفت: وقف یک امر فراگیر و بدون محدودیت است که هیچ محدودیتی چه از لحاظ زمان چه از لحاظ مکان

 
در آن راه ندارد. 

او با تاکید بر اینکه بروز رسانی وقف باید متناسب با نیاز امروز جامعه صورت گیرد، افزود: وقف براي حوزه درمان و سلامت، اشتغال،

 
ازدواج جوانان، کمک به مستمندان و برنامه هاي قرآنی از جمله مهم ترین نیاز هاي امروز جامعه است. 

نقشی پور ضمن تقدیر از عملکرد اداره اوقاف سردشت، به ایجاد وقف هاي نوین در حوزه هاي مختلف همچون حوزه کارآفرینی اشاره
و تصریح کرد: با توجه به اینکه اکنون در جبهه اقتصادي قرار گرفته ایم باید مردم را تشویق و ترغیب به وقف در زمینه کارآفرینی کرد

 
و با راه اندازي بنگاه هاي کارآفرینی به اشتغال جوانان، تحصیل آنان و همچنین فعالیت در زمینه آموزشی کمک کرد. 

شمسی رییس اداره اوقاف و امور خیریه سردشت نیز در این دیدار گفت: براي نخستین بار شوراي امور خیریه متشکل از خیران،
معتمدین و متنفذین شهرستان با هدف حفظ یاریگري و تکریم از ایتام و بی سرپرستان، خانواده هاي نیازمند در عرصه بهداشت و

 
درمان، آزادي زندانیان جرائم غیر عمد، کمک و تسهیل به امر ازدواج تشکیل شده است. 

او همچنین تصریح کرد: به همت خیران نیک اندیش نیز در راستاي افزایش سرانه فضاي مذهبی و حفظ و نگهداري آن ها 5 مسجد
مرمت و بازسازي و 2 مسجد نیز با متراژ کلی 800 متر مربع با هزینه بالغ بر 30 میلیارد ریال تا پایان سال اتمام و به بهره برداري

خواهند رسید.
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منبع: باشگاه خبرنگاران جوانشماره خبر:  32  |  تاریخ: 1399/07/30

رییس اداره اوقاف و امور خیریه سردشت گفت: تا پایان سالجاري 7 باب مسجد احداث، مرمت و بازسازي می شوند.

به گزارش خبرنگار گروه استان هاي باشگاه خبرنگاران
جوان از ارومیه، اقصی نخشی پور فرماندار سردشت در
دیدار با کارکنان اداره اوقاف و امور خیریه گفت: وقف یک
امر فراگیر و بدون محدودیت است که هیچ محدودیتی چه

 
از لحاظ زمان چه از لحاظ مکان در آن راه ندارد. 

او با تاکید بر اینکه بروز رسانی وقف باید متناسب با نیاز
امروز جامعه صورت گیرد، افزود: وقف براي حوزه درمان و

 
سلامت، اشتغال، ازدواج جوانان، کمک به مستمندان و برنامه هاي قرآنی از جمله مهم ترین نیاز هاي امروز جامعه است. 

نقشی پور ضمن تقدیر از عملکرد اداره اوقاف سردشت، به ایجاد وقف هاي نوین در حوزه هاي مختلف همچون حوزه کارآفرینی اشاره
و تصریح کرد: با توجه به اینکه اکنون در جبهه اقتصادي قرار گرفته ایم باید مردم را تشویق و ترغیب به وقف در زمینه کارآفرینی کرد

 
و با راه اندازي بنگاه هاي کارآفرینی به اشتغال جوانان، تحصیل آنان و همچنین فعالیت در زمینه آموزشی کمک کرد. 

شمسی رییس اداره اوقاف و امور خیریه سردشت نیز در این دیدار گفت: براي نخستین بار شوراي امور خیریه متشکل از خیران،
معتمدین و متنفذین شهرستان با هدف حفظ یاریگري و تکریم از ایتام و بی سرپرستان، خانواده هاي نیازمند در عرصه بهداشت و

 
درمان، آزادي زندانیان جرائم غیر عمد، کمک و تسهیل به امر ازدواج تشکیل شده است. 

او همچنین تصریح کرد: به همت خیران نیک اندیش نیز در راستاي افزایش سرانه فضاي مذهبی و حفظ و نگهداري آن ها 5 مسجد
مرمت و بازسازي و 2 مسجد نیز با متراژ کلی 800 متر مربع با هزینه بالغ بر 30 میلیارد ریال تا پایان سال اتمام و به بهره برداري

خواهند رسید.



کشت پاپایا براي نخستین بار در استان فارس؛ خلاقیت و پشتکار کشاورز نی

ریزي پس از 8 بار شکست به ثمر نشست
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کشاورز نی ریزي پس از 8 بار شکست، موفق به کشت پاپایا شد و با این کار استان فارس را در چرخه تولیدکنندگان جهانی
این میوه استوایی قرار داد.

کشاورز نی ریزي پس از 8 بار شکست، موفق به کشت
پاپایا شد و با این کار استان فارس را در چرخه

 
تولیدکنندگان جهانی این میوه استوایی قرار داد. 

استان فارس در زمینه کشاورزي در سطح کشور به خوبی
عمل کرده است به گونه اي که به ادعاي متولیان جهاد
کشاورزي استان فارس رتبه نخست باغداري و رتبه دوم

 
زراعت را در سطح کشور دارد. 

این موضوع در حالی است در یک دهه گذشته استان با
مشکل خشکسالی دست و پنجه نرم کرده است و کنار دیگر مشکلات سبب شده است بسیاري از کشاورزان مشکلات بسیاري را تجربه
کنند و حتی گاه از کشاورزي پشیمان شوند اما در این میان هستند افرادي که خلاقانه مسیر دیگري پیش گرفتند و در جهت رونق

 
کشاورزي و اشتغال زایی تلاش کردند. 

کشت محصولات نوین و تازه می تواند هم اقتصاد استان را رونق دهد، هم امیدي تازه در کشاورزي استان باشد، نمونه این امر کشاورز
نی ریزي است که پس از 8 بار شکست، موفق به کشت پاپایا شد و با این کار استان فارس را در چرخه تولیدکنندگان جهانی این میوه

 
استوایی قرار داد. 

آرش ضامنی تولیدکننده پاپایا که در نهمین بار کشت موفق به تولید این محصول شد در گفت وگو با تسنیم اظهار داشت: از دي ماه
سال گذشته به سراغ کشت نژاد پاپایاي پاکوتاه رفتم، درختی که ویژه کشورهاي استوایی است و امروز موفق به تولید میوه هاي آن

 
شدم که در زمان حاضر با استانداردهاي جهانی برابري می کند. 

وي علاقه خود را کشت گیاهان دارویی و گیاهان متفاوت اعلام می کند و می گوید: به دنبال این بودم که گیاهی را تولید کنم که در

 
اقتصاد کشور نیز مؤثر باشد. 

 
ضامنی با این کشت نه تنها به علاقه خود پرداخته بلکه اشتغالزایی و کارآفرینی نیز کرده است. 

پاپایا گیاهی استوایی است که نخستین بار در کشور در استان یزد کشت شده و در استان فارس نخستین بار توسط این کشاورز نی

 
ریزي کشت شده است. ضامنی شروع به کار خود را با حمایت ستاد اجرایی فرمان امام و با هزینه کرد 20 میلیارد ریال اعلام کرد. 



وي درباره درآمدزایی از این محصول می گوید: هزینه راه اندازي یک گلخانه 20 میلیارد ریال است اما با فروش و درآمد سالانه می

 
توان این رقم را بازپرداخت کرد که سه سال پی درپی ادامه دارد. 

وي معتقد است از آنجا که کار را تازه شروع کرده و به تولید رسیده است در زمان حاضر نمی تواند به بحث صادرات ورود کند اما این

 
موضوع را در افق کاري خود قرار داده است و در سال هاي آینده حتماً به این موضوع نیز ورود می کند. 

ضامنی در ادامه به اشتغال زایی که توانسته در استان ایجاد کند، اشاره کرد و افزود: در زمان حاضر چهار نفر به طور مستقیم و 15 نفر

 
نیز به طور غیرمستقیم در حال فعالیت هستند. 

وي بیان کرد: در زمان حاضر در استان فارس شهرستان نی ریز تنها شهرستانی است که این گیاه را تولید می کند و این گیاه در عمق

 
30 سانتی متري زمین رشد و تا سه سال مداوم محصول را تولید می کند. 

ضامنی با توجه به اینکه دو هزار و 700 درخت کشت شده است افزود: هر درخت پاپایا به طور میانگین 30 تا 40 کیلو میوه دارد و با

 
توجه به خشکسالی استان این محصول که حداقل یک دهم دیگر محصولات آب مصرف می کند مقرون به صرفه است. 

 
به گفته این کشاورز نی ریزي به عبارتی به ازاي 2700 درخت پاپایا میانگین آب مصرفی آن در هفته 180 هزار لیتر است. 

 
وي در ادامه می گوید: حجم کود مصرفی این گیاه بسیار بالا بوده و حتماً باید از آب شیرین استفاده شود. 

ضامنی درباره مشکلات و چالش هاي کشت این محصول نیز می گوید: از آنجایی که در هر یک از سالن ها حدود دو تا دو نیم میلیون
کود مصرف می شود و با کودهایی که در کارخانه هاي ایرانی تولید می شود، سازگاري ندارد باید از کودهاي خارجی استفاده شود که

 
قیمت آنها بسیار بالا است. 

حساسیت بالاي پاپایا در ساعت دقیق آبدهی و کوددهی همچنین آفت هایی که به روي گیاه می نشیند از دیگر مشکلات کشت این

 
محصول است که این کشاورزي نی ریزي به آن اشاره می کند. 

این کارآفرین اظهار داشت: این محصول نیازمند رطوبت کافی است و نمی توان در زمین باز آن را کشت کرد به همین دلیل در فضاي

 
گلخانه تولید می شود. 

به گفته وي به این محصول شماره پروانه داروسازي تعلق گرفته است که می تواند در تولید محصولات دارویی، آرایشی و بهداشتی

 
مورد استفاده قرار گیرد. 

ضامنی با توجه به اینکه این گیاه دارویی ارزآوري مناسبی براي استان به ارمغان آورده است ابراز کرد: تولید گسترده این میوه می
تواند در زمینه کشاورزي به اقتصاد استان رونق دهد./ تسنیم



آذربایجان غربی پیشتاز در تولید یک سوم عسل کشور
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زنبورداري از مشاغل سبز و پرطرفدار در آذربایجان غربی به شمار می رود؛ در این صنعت بیش از 11 هزار نفر از فعالان در
بخش تولید و عرضه عسل فعالیت دارند که همه تلاش آنان براي شیرین کامی و سلامت مردم ایران است.

 زنبورداري از مشاغل سبز و پرطرفدار در آذربایجان غربی
به شمار می رود؛ در این صنعت بیش از 11 هزار نفر از فعالان در بخش تولید و عرضه عسل فعالیت دارند که همه تلاش آنان براي

 
شیرین کامی و سلامت مردم ایران است. 

اواخر پاییز پارسال که هنوز سوز سرما و گرماي تابستان با هم کشتی می گرفتند، صبح که می شد اغلب کشاورزان و دامداران که در
مزارع و یا ییلاقات بودند راهی شهر می شدند تا محصولات خود را از شیر و کره و عسل گرفته تا انواع میوه ها را به مشتریان عرضه

 
کنند. 

بسیاري از اهالی شهر و روستاهاي اطراف ارومیه هم به طمع تهیه محصولات سنتی اصیل، ارزان و تازه تر راهی بازار می شدند و ظهر

 
سرمست و شادان با کوله اي آذوقه، نان و نمک و عشق راهی منازل خود می شدند. 

اما از اسفند پارسال با شیوع کرونا و ادامه دار بودن آن، دیگر بازار مرکز شهر ارومیه آن شور و شوق و تکاپوي گذشته را به خود ندیده

 
است. 

کرونا هم که مشتاقانه یقه بسیاري از واحد هاي صنعتی و مشاغل مختلف را گرفته است و نفسشان را به شماره انداخته، ولی صاحبان
مشاغلی هستند و بودند که در این گیرو دار وانفساي شهر به جاي غوطه ور شدن در بحر اندوه و بیماري، فرصت هایی نو خلق کردند

 
و در آخرین لحظات هم شده خودشان را نجات دادند. 

صاحبان این مشاغل وارد بازارهاي مجازي و اینترنتی و به قول خودشان ""شاپینگهاي اینترنتی و نت وورك مارکتینگ"" شدند و در

 
این فضاي ویروس آلود محصولشان را عرضه و سود خوبی کسب کردند و به تبع آن کسب و کارشان را نجات دادند. 



""آراز محمدي"" جزو این افرادي است که با منتقل کردن کسب و کار خود به فضاي اینترنت و راه اندازي مغازه اي مجازي در فضاي

 
اینستاگرام و صفحات دیگر با عرضه مستقیم محصولاتش رونق کسب و کارش را بیشتر کرده است. 

وي، شغلش زنبورداري است که در نیم هکتار زمین کشاورزي در روستایی در 17 کیلومتري ارومیه با 600 کندو مشغول کسب و کار

 
است و در فصل برداشت 6 نفر در زنبورستانش کار می کنند. 

در تابستان امسال 350 کندویش به علت بارش غیر منتظره باران از بین رفت ولی همچنان به امید کسب و کار اینترنتی با رونقی که

 
دارد دست از تکاپو و تلاش براي رونق بازارمحصولش برنداشته است. 

محمدي که دفتري کوچک، مصفا و معطر به بوي عسل حاصل از دشتهاي ارومیه در کوچه مسجد خطیب دارد، با رویی خوش و

 
دستی گشاده در آخرین شب پاییزي پذیراي مان شد، تا درباره کسب و کارش دراین ایام کرونایی توضیحاتی بدهد. 

پاي صحبتهاي این زنبوردار کهنه کار بود که فهمیدیم بیکاري، آخر دنیا نیست و می تواند آغازي بر کار آفرینی هم باشد چرا که

 
زنبورداري را با راهنمایی و همفکري و همکاري یک دوستش که در اثر بیماري بیکار شده بود، شروع کرده بودند. 

محمدي و دوستش کار و کارگري در باغ و زنبورستان را عار نمیدانند چرا که توانسته اند به ازاي هر100 کندو، براي سرپرست یک
خانواده اشتغال دایم را ثبت کنند و گذشته از این کارآفرینی محصولاتی متنوع هم در نتیجه تلاش زنبورهاي عسل تولید و روانه بازار

 
می کنند که خواص درمانی فوق العاده آنها براي همه اثبات شده است. 

وي براین باور است که زندگی با زنبور عسل سرشار از درس هاي عبرت و تجربه هایی ارزشمند است که به ثمنی بخس حاصل نمی

 
شود و باید نیش هاي زنبور را تحمل کرد تا به نوشهاي آن که در شیرینی هر قطره عسل پنهان است رسید. 

این زنبور دار ارومیه اي بسته بودن مرزهاي کشور همسایه براي صادرات، وجود محصولات تقلبی مختلف از فرآورده هاي عسل که از

 
کشور چین وارد بازارهاي داخلی شده را آفتی براي این بخش معرفی کرد. 

وي گفت: هرگز نمی شود فرآورده هاي قاچاق را از فرآورده هاي اصل ایرانی تشخیص داد و همیشه در این زمینه شرمنده مشتریان

 
هستیم. 

طبق گفته هاي این تولید کننده زنبورهاي عسل نیاز به مکانی آرام و دشت هایی پر گل دارند و تا 2 کیلومتر می توانند پرواز و گرده

 
افشانی کنند و دشتهاي ارومیه مکانی زیبا و بکر براي این کار تولیدي است. 

آراز با اشاره به قیمت برخی فراورده هاي زنبورستان ادامه داد: خود عسل قیمتهاي متفاوتی دارد و ناب ترین عسل عسل فصل بهار

 
است و عسل تولیدي در اواخر تابستان اغلب به کارخانجات جهت مصارف صنعتی منتقل می شود. 

این تولید کننده با بیان اینکه در بازار قیمت هر کیلو ""گرده"" بین 1.5 تا سه میلیون ریال (150 تا 300 هزار تومان) در نوسان
است، گفت: قیمت هر گرم ژل رویال هم حداقل 180 هزار ریال است و تشخیص گرده اصل با قاچاق کاري دشوار بوده که باید توسط

 
آزمایشگاه انجام شود. 



وي با اشاره به اینکه کشورهاي اروپایی و عراقی ها این روزها علاقه بسیاري به خرید بره موم و موم دارند، افزود: موم تولیدي در این

 
بخش در آرایشگاه هاي زنانه، زرگري ها، شکسته بندي و کارهاي پزشکی کاربردي وسیع دارد. 

محمدي گسترش تولیدات زنبورستانش را جزو برنامه هاي سال آینده اش بیان کرد و افزود: تک محصولی در شرایط فعلی که

 
متقاضیان زیادي براي فرآوده هاي حاصل از عسل وجود دارد آفتی براي این شغل است. 

این زنبوردار با اشاره به اینکه زنبورداري شغلی است که با سرمایه اندك هم می شود به آن پرداخت گفت: هر کندوي سنتی با 2

 
میلیون و 500 هزار ریال تهیه می شود و بقیه کارها بعد از گذاشتن موم مصنوعی در کندو برعهده زنبورهاست. 

از گفته هاي وي می شود فهمید که در هر دوره برداشت بین پنج تا 25 کیلوگرم عسل هم می توان از کندوها برداشت کرد و زنبورها

 
و نژادشان در میزان تولید نقش دارند. 

وي در این باره گفت: زنبورهاي به اصطلاح محلی ""دیوانه""، زنبورهاي پر کار و فعالی هستند که میزان تولید عسلشان بسیار

 
بالاست و تغذیه و آب و هوا تاثیر زیادي بر نوع عسل تولیدي دارد. 

وي بیان کرد: هم اکنون کندوها در حال انتقال به انبار هستند تا بعد از یک استراحت چند ماهه در فصل سرد سال دوباره در بهار به

 
دشت ها منتقل شوند. 

این تولید کننده عسل در این دیدار براي بازدید از زنبورستان در فصل بهار دعوتمان کرد با یک شرط که تلفن همراه به زنبورستان

 
برده نشود چرا که معتقد بود امواج حاصل از تلفن همراه تاثیر منفی برزنبورهاي عسل دارد. 

 
رونق بازار عسل؛ لبخند رضایت برلب زنبورداران 

آذربایجان غربی به لحاظ داشتن منابع لایزال الهی و شرایط آب و هوایی مناسب، وجود مراتع و منابع غنی سرشار از شهد و گرده یکی

 
از قطب هاي مهم براي پرورش زنبورعسل در سطح کشور به شمار می آید. 

این استان با دارا بودن 120 هزار هکتار باغ در ایام بهار ظرفیتی بکر براي پرورش زنبور عسل دارد که تولید عسل هایی از شهد گلهاي

 
بهاري توانسته همه ساله کام گردشگران را شیرین و این محصول را به سوغاتی ارزشمند براي میهمانان و گردشگران تبدیل کند. 

این موضوع باعث شده تا زنبورداري در استان آذربایجان غربی به کسب و کاري پر رونق تبدیل شود که لبخند رضایت را برلبان فعالان

 
این بخش نشانده است. 

رییس سازمان جهاد کشاورزي آذربایجان غربی در این زمینه در گفت و گو با خبرنگار ایرنا با اشاره به اینکه 27 درصد عسل تولیدي

 
کشور در این استان تولید می شود، گفت: سالانه 21 هزار و 500 تن عسل مرغوب در این استان تولید می شود. 

رسول جلیلی با اشاره به اینکه این استان داراي بیش از یک میلیون و 350 هزارکندوي مدرن و بومی است، ادامه داد: این موضوع

 
موجب اشتغال دایم و فصلی بیش از 11 هزار نفر در صنعت زنبورداري استان شده است. 



وي بیان کرد: میانگین تولید از هر کندوي مدرن 17 کیلوگرم و از کندوهاي بومی 5.5 کیلوگرم بوده و در مجموع در سطح استان،

 
یک میلیون و 345 هزار و 171کندو وجود دارد که از این میزان 110 هزار و 471 کندو بومی و بقیه مدرن هستند. 

رییس سازمان جهاد کشاورزي آذربایجان غربی اظهار داشت: شهرستان خوي با داشتن بیش از 390 هزار کندو و تولید بیش از10

 
هزار تن عسل، مقام اول استان را در تولید عسل به خود اختصاص داده است. 

وي گفت: در حال حاضر تعداد بهره برداران این صنعت که به طور مستقیم فعالیت دارند، 6 هزار و 165 نفر بوده و تعداد بیش از پنج

 
هزار نفر به صورت فصلی در زنبورستان ها مشغول به کار هستند. 

وي با بیان اینکه این استان امسال مقام اول کشوري را از لحاظ تعداد کندو و تولید عسل به خود اختصاص داد، گفت: آذربایجان غربی

 
با 16 تعاونی زنبور داري تحت پوشش در تهیه و توزیع نهاده هاي زنبورداري فعالیت چشم گیري را دارد. 

جلیلی ادامه داد: زنبورداران استان با وجود چهار کارخانه بسته بندي عسل به صورت مدرن و اتوماتیک در شهرستان هاي ارومیه،
خوي و مهاباد و نیز با داشتن 6 کارگاه بسته بندي عسل در شهرستان هاي مختلف در فراوري و صنایع تبدیلی این محصول نیز

 
فعالیت دارند. 

 
آذربایجان غربی استان پیشتاز کشور در تولید عسل 

این استان با رشد خوب پنج درصدي در سالجاري در صنعت زنبورداري توانسته در سالهاي اخیر رتبه اول کشور را کسب کند و

 
زنبورستانهاي مدرن استان هر روز در حال افزایش است. 

آموزشهاي مقدماتی و پیشرفته در تولید عسل و فراورده هاي آن گام مهمی است که بخش ترویج جهاد کشاورزي در این راستا

 
برداشته است و نتایج مستقیم آن امسال نیز در تولیدات فعالان این بخش به نمایش گذاشته شده است. 

معاون بهبود تولیدات دامی سازمان جهادکشاورزي آذربایجان غربی در این زمینه به خبرنگار ایرنا گفت: میزان رشد سالانه در صنعت

 
زنبورداري استان پنج درصد بوده است. 

رضا یوسف رضایی افزود: توزیع شکر به ازاي هر کندو 20 کیلوگرم سالانه در استان انجام می شود و نهاده هاي تخصیص یافته نیز از

 
طریق اتحادیه ها به تفکیک شهرستانها و با نظارت و بازرسی هر شهرستان انجام می شود. 

وي با اشاره به اینکه تولید عسل در استان به صورت تک محصولی نیست گفت: تولید ژله رویال، بره موم، گرده گل، موم و زهر زنبور

 
نیز در زنبورستانهاي استان انجام می شود. 

یوسف رضایی با بیان اینکه به روزرسانی آموزشهاي مرتبط با زنبورداري و آموزش پرورش زنبور عسل همواره جزو برنامه هاي جهاد

 
کشاورزي در بخش ترویج است گفت: برگزاري دوره مقدماتی پرورش زنبور عسل درجه یک و 2 در طول سال اجرا می شود. 

وي با اشاره به لزوم تولید فراورده هاي دیگر از عسل و خروج از صنعت تک محصولی در این بخش بیان کرد: براي نخستین بار در

 
استان دوره پیشرفته نحوه تولید ژله رویال به شکل صنعتی برگزار شد که با استقبال زنبورداران استان مواجه شد. 



 
خوشه عسل آذربایجان غربی خوشه برتر کشوري است 

طبق اظهارات مسوولان و کارشناسان صنعتی خوشه عسل آذربایجان غربی که از سال 1394 فعالیت خود را آغاز کرده با تولید 24

 
درصد عسل کشور، به عنوان خوشه برتر کشوري انتخاب شده است. 

خوشه صنعتی (Industrial Cluster) به مجموعه اي از واحدهاي کسب و کار گفته می شود که در یک منطقه جغرافیایی و یک
گرایش صنعتی متمرکز شده و با همکاري و تکمیل فعالیت هاي یکدیگر به تولید و عرضه تعدادي کالا و خدمات می پردازند و از

 
چالش ها و فرصت هاي مشترك برخوردار هستند. 

مدیرعامل شرکت شهرك هاي صنعتی آذربایجان غربی در این باره به خبرنگار ایرنا گفت: 13 واحد تولیدکننده عسل در قالب 6 عضو

 
کنسرسیوم این بخش فعالیت می کند که 21 هزار و 800 تن عسل را سالانه تولید، بسته بندي و روانه بازار هدف می کند. 

حسن حاتمی با اشاره به صادرات این محصول، ادامه داد: سالانه هزار و 200 تن عسل توسط این خوشه به کشورهاي قطر، کویت،

 
عراق و کشورهاي همسایه صادر می شود. 

وي گفت: واحدهاي تولیدي فعال در صنایع وابسته نیز در بخش تولید کندو، تولید عسل، تولید داروي مورد نیاز صنعت زنبورداري و

 
صنایع وابسته به عسل فعال است و حدود 800 نفر به صورت مستقیم و غیرمستقیم در آن مشغول فعالیت هستند. 

مدیرعامل شرکت شهرك هاي صنعتی آذربایجان غربی با اشاره به دستاوردهاي خوشه عسل اظهار داشت: تولید پودر عسل براي

 
نخستین بار در کشور از افتخارهاي خوشه صنعتی عسل آذربایجان غربی است. 

 
حاتمی اضافه کرد: پودر عسل طبیعی همان عسل معمولی است که داراي ماندگاري بیشتري است. 

وي بیان کرد: پودرعسل در صنایع شیرینی سازي و صنایع وابسته به این امر کاربرد فراوانی دارد و بازار کشورهاي حوزه خلیج فارس،

 
ارمنستان و جمهوري آذربایجان را هدف قرار داده است. 

وي اضافه کرد: واحدهاي تولیدي در قالب خوشه، فعالیت هاي همدیگر را هم پوشانی کرده و براي رسیدن به اهداف خود از جمله در

 
حوزه تهیه مواد اولیه با قیمت مناسب و بازاریابی با یکدیگر ارتباط و همکاري برقرار می کنند. 

به گزارش ایرنا زنبور عسل یکی از شگفت انگیزترین مخلوقات خداوندبوده و ارزش اقتصادي گرده افشانی زنبور عسل بسیار بیشتر از
عسل و موم تولید شده توسط این حشره مولد است و کارشناسان معتقد هستند که «حذف زنبور عسل از چرخه تولید به منزله هشدار

 
زیست محیطی است و زنبورها براي تنوع زیستی و بقاي بشریت لازم هستند» 

در کنار مردم تلاشگري که پرورش زنبور عسل را نسل به نسل و از طریق فعالیت هاي ترویجی جهاد کشاورزي آموخته اند، وجود
مراتع غنی و آب و هواي مساعد موجب توسعه صنعت زنبورداري در آذربایجان غربی شده و رتبه اول تولید عسل کشور را به این

 
استان کوهستانی اختصاص داده است./ ایرنا 





Hot 5 ایرانسل به زودي در دو نقطه تهران به شکلG دسترسی به

Spot فراهم می شود

منبع: وبناشماره خبر:  35  |  تاریخ: 1399/07/30

مراسم چهاردهمین سالروز راه اندازي شبکه تلفن همراه ایرانسل، صبح امروز سه شنبه 29 مهر ماه 1399، با ارائه پنج خدمت
جدید در حوزه زندگی دیجیتال، برگزار شد. به گزارش روابط عمومی ایرانسل، در این مراسم که با حضور دکتر بیژن عباسی

آرند، مدیرعامل و جمعی از اعضاي هیأت مدیره و مدیران ایرانسل، در ... نوشته ...

 
تاریخ انتشار: 30 مهر 1399 

مراسم چهاردهمین سالروز راه اندازي شبکه تلفن همراه
ایرانسل، صبح امروز سه شنبه 29 مهر ماه 1399، با ارائه

 
پنج خدمت جدید در حوزه زندگی دیجیتال، برگزار شد. 

به گزارش روابط عمومی ایرانسل، در این مراسم که با
حضور دکتر بیژن عباسی آرند، مدیرعامل و جمعی از
اعضاي هیأت مدیره و مدیران ایرانسل، در سالن همایش
هاي ساختمان مرکزي ایرانسل برگزار شد. به دلیل شرایط
کرونایی و لزوم رعایت پروتکل هاي بهداشتی، ایرانسل به
صورت آنلاین از طریق اپلیکیشن تلویزیون اینترنتی لنز و

نیز سامانه «دانا پلاس»، پذیراي خبرنگاران بود و شمار کمی از اصحاب رسانه نیز، از میان افرادي که متقاضی حضور در مراسم بودند و
در قرعه کشی برگزیده شدند، در این مراسم حضور داشتند. در این مراسم، بالغ بر 40 رسانه حضوري و بیش از 80 رسانه به صورت

 
آنلاین از طریق پلتفرم داناپلاس، مشارکت کردند. 

مدیرعامل ایرانسل، در این مراسم، طی سخنانی با اشاره به سال هاي آغاز به کار ایرانسل، اظهار داشت: ایرانسل براي ورود به بازار و
گرفتن سهم بازار، رقابتی جدي با رقبایی سرسخت، با سابقه کار 12 ساله داشت و خوشبختانه با تلاش همکاران من، در این مدت،

 
ایرانسل به یک برند تأثیرگذار و رقیبی جدي براي سایر بازیگرانِ این عرصه تبدیل شده است. 

وي با اشاره به سابقه ورود تلفن همراه به ایران و اینکه زمانی تلفن همراه به عنوان کالایی لوکس در کشور در نظر گرفته می شد،
گفت: در مقطعی که ثبت نام سیم کارت، محلی براي جمع آوري نقدینگی بود، راه اندازي ایرانسل با حضور سرمایه گذار داخلی و
خارجی و یک استراتژي بزرگ، باعث شد انحصار در این زمینه شکسته شده و زمینه بروز و حضور فناوري هاي جدید در کشور فراهم

 
شود. 

عباسی آرند گفت: تجربه ایرانسل نشان داد، اگر اجازه دهیم بخش خصوصی وارد فعالیت ها شود، این امر انحصار را از بین برده و

 
زمینه ارائه خدمات با کیفیت تر را فراهم می کند. 

وي با اشاره به 53.5 میلیون مشترك ایرانسل، افزود: اگر بروز و حضور  ایرانسل در وقت مناسب نبود و رقابتی در این 14 سال شکل



نمی گرفت، شاید امروز این شبکه با کیفیت را ذیل شبکه ملی اطلاعات نداشتیم و نمی توانستیم خدمات مناسبی را  در ایام سخت
کرونایی که بسیاري از خدمات بر بستر فضاي مجازي ارائه می شود، عرضه کنیم. ایرانسل، ثمره یک تصمیم درست، در یک وقت

 
مناسب است. 

 
 5G ارائه خدمات

عباسی آرند در ادامه با قدردانی از سهامداران و اعضاي هیأت مدیره ادوار مختلف ایرانسل و افرادي که طی سال هاي گذشته، در
فعالیت هاي این اپراتور نقش داشته اند و تعامل ارزشمند وزارت ارتباطات و رگولاتوري، اظهار کرد: ایرانسل پرچم دار نسل جدید تلفن
همراه در کشور است و همچنان در ارائه خدمات جدید، این پیشتازي را حفظ کرده و با خدمات نسل پنج (5G) که به زودي در نقاط

 
بیشتري از تهران، ارائه خواهد شد و توسعه خدمات دیجیتال، فعالیت هاي خود را دنبال می کند. 

مدیرعامل ایرانسل در ادامه صحبت هاي خود با بیان این که فضاي مجازي، امروز به یک واقعیت انکارناپذیر تبدیل شده که تاثیري
جدي بر زندگی مردم می گذارد، اظهار کرد: طبیعتاً ایرانسل هم به عنوان جزئی از این شبکه، براي توسعه زیرساخت هاي خود تلاش
هاي فراوانی داشته است. برهمین اساس، طبق آمارها، اکنون بیش از 53.5 میلیون مشترك در حال استفاده از خدمات ایرانسل

 
هستند. 

 
40 میلیون مشترك دیتاي ایرانسل 

وي تعداد مشترکان دیتاي ایرانسل را بالغ بر 40 میلیون نفر عنوان کرد و گفت: در حال حاضر بیش 39 میلیون نفر مشترك اینترنت
همراه ایرانسل هستند و بیش از 660هزار نفر از خدمات اینترنت ثابت ایرانسل استفاده می کنند. از نظر جمعیتی نیز 89 درصد

 
جمعیت کشور، تحت پوشش این اپراتور قرار دارند. 

عباسی آرند در ادامه به نقش ایرانسل در اقتصاد دیجیتال پرداخت و گفت: از ابتداي فعالیت ایرانسل تاکنون، حدود هشت میلیارد دلار
سرمایه گذاري در این شرکت صورت گرفته و تا پایان سال گذشته، سهم این اپراتور در اقتصاد دیجیتال کشور، بالغ بر 15هزار میلیارد
تومان بوده است و این عدد در سال جاري به بین 18 تا 19هزار میلیارد تومان می رسد. از سوي دیگر، حدود 70 هزار شغل مستقیم
و غیرمستقیم به واسطه فعالیت این اپراتور در کشور ایجاد شده و سهم درآمدي ما، براي دولت، تاکنون حدود 36 هزار میلیارد تومان و

 
کل درآمدهاي مستقیم و غیرمستقیم ما براي دولت، بیش از 46 هزار میلیارد تومان بوده است. 

مدیرعامل ایرانسل در ادامه صحبت هاي خود به سهم ایرانسل از ترافیک دیتا در سال هاي گذشته پرداخت و گفت: در این سال ها،

 
سرانه دیتاي همراه مشترکان ما 40 برابر و رشد ترافیک دیتاي همراه 1228 برابر شده است. 

وي همچنین متذکر شد: اکنون دسترسی به اینترنت 4G مطالبه شهري و روستایی شده و در این زمینه، رشد بیش از 1400 برابري
داشته ایم و بیش از 1100 شهر و دهستان بزرگ، اکنون از خدمات نسل چهار ارتباطی استفاده می کنند که در حدود 90 درصد این

 
موارد، نسل 4.5 نیز در دسترس است. 

مدیرعامل ایرانسل با اشاره به سیاست هاي چند ساله اخیر دولت در بحث توسعه ارتباطات روستایی و عدالت ارتباطی اظهار کرد:
حدود 11 میلیون نفر از جمعیت روستایی کشور تحت پوشش شبکه پهن باند قرار گرفته اند که از این میان حدود هفت میلیون نفر

 
به صورت مستقیم و در بقیه موارد، با بهره گیري از رومینگ ملی و روستایی و از طریق سایر اپراتورها دسترسی ایجاد شده است. 



وي ادامه داد: در قالب اجراي طرح USO، نصب بیش از 400 سایت در نقاط روستایی براي سال جاري پیش بینی شده که از این

 
میان، تاکنون بیش از 270 مورد راه اندازي شده است. 

عباسی آرند همچنین خاطر نشان کرد: علاوه بر این اقدامات در مناطق روستایی و کوهستانی کشور، پرداختن به نسل پنجم ارتباطی
نیز از برنامه هاي ما بوده که خوشبختانه زیرساخت هاي لازم براي دسترسی به این شبکه ایجاد شده است و بیش از 1.5 سال است

 
که فعالیت براي گذر از  LTE به نسل پنجم (5G) را شروع کرده ایم. 

وي ادامه داد: اکنون نیز در دو نقطه، یعنی ساختمان مرکزي ایرانسل و پژوهشگاه ارتباطات و فناوري اطلاعات، خدمات 5G ایرانسل
راه اندازي شده و به زودي در دو نقطه دیگر نیز امکان دسترسی به شکل Hot Spot فراهم می شود که با توجه به محدودیت

 
گوشی هایی که امکان ارائه خدمات نسل پنجم را دارند، نقاطی در شهرها به این شبکه ارتباطی، تجهیز شود. 

 
تلاش براي بهره گیري بهتر از اینترنت اشیا 

مدیرعامل ایرانسل در ادامه صحبت هاي خود با اشاره به تحریم ها و محدودیت هایی که در حوزه تامین تجهیزات وجود دارد، اظهار
کرد: با این وجود ، تلاش می کنیم تجهیزات مدنظر را تأمین کنیم؛ چرا که 5G تنها یک نسل جدید براي استفاده مشترکان نیست

 
بلکه یک زیست بوم از خدمات جدید است که در قالب آن می تواند خدمات مختلفی به جامعه و صنعت ارائه کرد. 

وي ادامه داد: در تجربه اینترنت اشیا، هنوز ظرفیت تجاري بخش، به شکل شایسته شکل نگرفته است. البته زیرساخت هاي این
موضوع در کشور فراهم شده و امید است با ورود نسل پنجم به کشور و همکاري صنایع، بتوانیم ظرف مدت چند سال آینده به معناي

 
واقعی، شتاب و رشد اقتصاد دیجیتال را شاهد باشیم. 

عباسی آرند، همچنین به تلاش هاي ایرانسل براي بومی سازي تجهیزات اشاره کرد و گفت: از ابتدا در این زمینه تلاش هاي فراوانی
داشتیم و اکنون نیز بخشی از تجهیزات و دستگاه هایی که قرار است در آینده مورد استفاده قرار گیرد، در کشور تولید شده و ما در
حال تست آنها هستیم. برهمین اساس تلاش داریم با شرکت هاي دانش بنیان همکاري بیشتري داشته باشیم، البته کماکان براي

 
حفظ کیفیت، از ظرفیت فروشندگان خارجی نیز، استفاده خواهیم کرد. 

 
ارائه 57 درصدي خدمات پس از فروش آنلاین 

مدیرعامل ایرانسل به موضوع خدمات فروش در محیط هاي فیزیکی و الکترونیک اشاره کرد و گفت: در یک سال گذشته، فروش
دیجیتال ایرانسل از 92 به 95 درصد ارتقا پیدا کرده است. در بحث خدمات پس از فروش نیز، بیش از 18 میلیون گفت وگوي آنلاین
در کانال هاي متنوع پشتیبانی از مشتریان انجام شده که این رقم در نوع خود، یک رکورد محسوب می شود و براساس آن می توان

 
گفت که بیش از 57 درصد ارتباطات مشترکان ایرانسل، به صورت گفت و گوهاي آنلاین بوده است. 

وي با اشاره به این که ایرانسل در زمینه خدمات سازمانی هم به بیش از 8000 کسب و کار، خدمات مختلفی از جمله دسترسی به
محیطی امن براي برگزاري جلسات آنلاین، ارائه داده است، اضافه کرد: از جمله این مراکز، می توان به مجلس شوراي اسلامی اشاره
کرد که براي برگزاري جلسات غیرحضوري خود از این بستر استفاده می کند. البته با نیروي انتظامی هم براي ارائه خدمات هوشمند

 
پلیس همکاري هایی صورت گرفته و به زودي خدماتی در قالب اپراتور مجازي (MVNO) ارائه و راه اندازي خواهد شد. 



عباسی آرند ارائه زیرساخت هاي ارتباطی امن به بانک ها و مؤسسه هاي مالی و ارائه چند سرویس در حوزه اینترنت اشیا، از جمله
پارکینگ هوشمند در شهر مشهد را از دیگر فعالیت هاي ایرانسل برشمرد و در عین حال به تست کنتورهاي هوشمند گاز اشاره کرد و
گفت: در حال حاضر با شرکت گاز، همکاري هایی در این زمینه صورت گرفته و پس از تجاري سازي این طرح، امکان تعمیم آن به

 
سایر حوزه ها نیز وجود خواهد داشت. 

مدیرعامل ایرانسل در بخش دیگري از سخنان خود، خدمات ابري سازمانی را از دیگر خدمات ایرانسل براي کسب و کارهاي کوچک و
متوسط خانگی برشمرد و اظهار کرد: در دوران کرونا، در راستاي مسؤولیت هاي اجتماعی، خدمات متعددي از سوي ایرانسل ارائه شده
است که شاید مهم ترین آنها خدماتی باشد که به مشترکان اینترنت پرسرعت ثابت (TD-LTE) داده شد. کمک به بیمارستان ها
براي بخشی از نیازها، دسترسی رایگان به محتواي آموزشی و مشارکت فعال در کمپین هاي کمک، از جمله ایران همدل و ارائه

 
خدمات به استان هاي محروم، کمک به منابع طبیعی و جنگل ها و ساخت و تجهیز مدارس، از دیگر اقدامات این شرکت بوده است. 

 
تأسیس صندوق پژوهش و فناوري نوآفرین 

مدیرعامل ایرانسل ادامه داد: در حوزه کارآفرینی نیز اقدامات متعددي صورت گرفته و از جمله سرمایه گذاري در صندوق پژوهش و
فناوري نوآفرین براي حمایت از ایده هاي خلاقانه ایجاد شده است. از سوي دیگر، مرکز تحقیق و توسعه نیز در شرکت ایرانسل شکل

 
گرفته که ذیل آن حمایت از استارت آپ ها مورد توجه قرار می گیرد. 

عباسی آرند اظهار کرد: در توسعه کسب و کارها نیز از سوي ایرانسل سرمایه گذاري هاي متعددي صورت گرفت که از جمله در قالب

 
اسنپ، تاکنون حدود 2.5 میلیون شغل غیرمستقیم و بیش از 3000 شغل مستقیم ایجاد شده است. 

وي در عین حال به شکل گیري آکادمی ایرانسل نیز اشاره کرد و گفت: در قالب این آکادمی، بیشتر به ارائه خدمات تخصصی آموزشی

 
پرداخته می شود. 

مدیرعامل اولین و بزرگترین اپراتور دیجیتال ایران، در بخش دیگري از صحبت هاي خود با اشاره به پنج خدمت جدیدي که همزمان
با چهاردهمین سالروز آغاز به کار ایرانسل ارائه شده است، اظهار کرد: به نظر می رسد در زمینه تحول دیجیتال، همه سازمان ها و
ارگان ها به ویژه شرکت هاي تجاري باید توجه کافی، داشته و این موضوع را جزء اولویت هاي سازمانی خود قرار دهند. ما نیز در
شرکت ایرانسل این بحث را در دو حوزه پیگیري کرده ایم؛ اول بحث تحول اساسی در فرآیند هاي داخلی شرکت (توسعه و تکمیل

 
دفتر کار دیجیتال) و دوم، بحث خدماتی که می توان بر این اساس ارائه کرد. 

عباسی آرند اضافه کرد: پیش بینی می شود تا انتهاي سال 2021، این پروژه به نتیجه برسد و بتوان از مزایاي آن و خدماتی که در
این قالب ارائه می شود، استفاده کرد. وي ادامه داد: در حوزه هاي توانمندسازي، بر خدمات محتوایی، خدمات ابري، سلامت، اینترنت

 
اشیا، پیام رسان ها، سرگرمی، آموزش و دولت الکترونیک تمرکز داریم تا بتوانیم خدماتی را در این بخش ها ارائه کنیم. 

وي همچنین به پلتفرم آموزشی «دانا پلاس» به عنوان یک سامانه آموزش مجازي که قابلیت استفاده در دانشگاه ها و مدرسه ها را

 
دارد، اشاره کرد و یادآور شد: در قالب ارائه شبکه دانا در حضور رئیس جمهوري، پلتفرم آموزشی دانا پلاس نیز رونمایی شد. 

وي همچنین با اشاره به تأکید وزیر ارتباطات و فناوري اطلاعات در حوزه تحول در ایجاد محتوا، اظهار داشت: یکی از راه ها، ایجاد



برخی بسترها مانند آنچه امروز تحت سرویس سه -دو- یک ارائه می شود، است. البته نیاز است در این زمینه قوانین خاصی نیز از
سوي سازمان تنظیم مقررات و ارتباطات رادیویی تدوین شود که در حال مذاکره با رگولاتور هستیم تا در مواردي مانند بحث هاي
مالکیتی و غیره، مباحث دیده شود و پس از آن بتوان این خدمات را در قالب یک سرویس، در دسترس عموم مردم قرار داد. البته در
این زمینه چالش هایی مانند «اصالت محتوا» هم مطرح است که باید به آنها پرداخته شود، اما قطعاً استفاده از این نوع سرویس ها

 
باعث افزایش ترافیک دیتاي داخلی در قیاس با دیتاي بین الملل خواهد شد. 

مدیرعامل ایرانسل در زمینه ارائه خدمات نسل پنجم تلفن همراه (5G) و افزایش سرعت اینترنت گفت: با تجمیع فرکانس، سرعت
هاي بالاتري نیز تجربه خواهد شد، اما هنوز دستگاه هاي پشتیبانی کننده از این تکنولوژيِ سرعت هاي بالاتر، وارد بازار نشده و به
محض اینکه این نمونه ها عرضه شوند، آن ها را براي تست در شبکه ایرانسل، مورد استفاده قرار خواهیم داد. در تست هاي قبلی،
سرعت 1.5 گیگابیت بر ثانیه تجربه شده و با گوشی هاي جدیدي که تلاش می کنیم در همین فصل پائیز تهیه کنیم، قابلیت ثبت

 
رکورد جدید تا سه گیگابیت بر ثانیه در شبکه ایرانسل وجود دارد. 

عباسی آرند در بخش دیگري از صحبت هاي خود با اشاره به ارائه سرویس «دانا پلاس» گفت: در گذشته، در حوزه آموزش، به طور
پراکنده از پلتفرم هایی استفاده می شد که در اغلب موارد  از بسترهاي خارجی تأمین می شدند. از سویی، مؤسسات و مدارس نیز
هزینه هاي زیادي براي تجهیز و نگهداري زیرساخت ها متحمل می شوند که با توجه به تکنولوژي هاي آموزشیِ روز دنیا، با بهره
گیري از خدمات ابري می توان این هزینه ها را کاهش داد. ما اکنون بر این باوریم که باید این فضا به سمت بومی شدن پیش رود،
چرا که استفاده از بسترهاي قبلی و نگهداري از اطلاعات آن ها، هزینه هاي بسیاري را به شرکت هاي استفاده کننده، تحمیل می
کند؛ در زمینه نگهداري از داده ها نیز مشکلاتی وجود دارد که با بهره گیري از سامانه هاي ابري، مانند داناپلاس، این مشکلات برطرف

 
خواهد شد. 

 
تجاري سازي پنج سرویس دیجیتال 

در این مراسم همچنین مهندس باقر صمدي، معاون دیجیتال ایرانسل به ارائه توضیحاتی درباره پنج خدمت جدید دیجیتالِ این

 
اپراتور، پرداخت و گفت: این خدمات بر اساس دو استراتژي ارائه خدمت به مشترکان و توانمندسازي کسب و کارها ارائه شده است. 

وي در معرفی این پنج سرویس، به یلوهاب (Yellow Hub)، سامانه خدمات API براي توانمندسازي کسب و کارها، سامانه تبلیغات
دیجیتال «یلو ادوایز (Yellow Adwise)»، سامانه پایش هوشمند «یلو مانیتورینگ»، بستر توزیع محتواي «سه، دو، یک» و خدمات
ذخیره سازي ابري «ابرتو» اشاره و اظهار کرد: با توجه به شرایط فعلی باید از مدیرانی که فعالانه از توسعه این نوع دستاوردها حمایت
می کنند، تقدیر کرد. با وجود مشکلات موجود، این مسیر در ایرانسل ادامه خواهد یافت و در حوزه هاي جدید نیز سعی داریم، در

 
آینده نزدیک، با ارائه سرویس هاي جدید، در مسیر توسعه اقتصاد دیجیتال گام برداریم. 

 
تلاش براي خلق ارزش برمبناي تحقیق و توسعه 

دکتر حسن بولوردي معاون فنی و مهندسی ایرانسل نیز در این مراسم، به ارائه توضیحاتی درباره فعالیت هاي این شرکت در زمینه
هاي تحقیق و توسعه پرداخت و ابراز امیدواري کرد با توسعه زیرساخت هاي لازم و نیروي انسانی، شرایط به گونه اي پیش رود که
ایرانسل به جایگاه برتر در این حوزه تبدیل شده و براي خلق ارزش در حوزه ارتباطات و فناوري اطلاعات، محصولات و خدمات

 
جدیدي ارائه کند. 



وي با بیان اینکه در این بخش، سه مجموعه کلی طراحی شده، متذکر شد: مرکز نوآوري ایرانسل در حوزه هایی مانند رباتیک، کلان

 
داده، رایانش ابري، زنجیره بلوکی، پردازش زبان طبیعی، اینترنت اشیا، هوش مصنوعی و بیومتري، فعالیت هاي خود را دنبال می کند. 

بولوردي افزود: در این مرکز، بر حوزه هایی مانند سلامت هوشمند، تبلیغات دیجیتال، خدمات شهر هوشمند، احراز هویت دیجیتال و...
تمرکز شده و نیمه آبان ماه نیز یک رویداد استارتاپی خواهیم داشت که براي حضور در آن، 12 تیم انتخاب می شوند تا از سوي مرکز
نوآوري ایرانسل مورد حمایت قرار گیرند. در این زمینه، با وجود آنکه دو هفته از انتشار فراخوان می گذرد، درخواست هاي متعددي به

 
دست ما رسیده است. 

وي همچنین به آکادمی ایرانسل اشاره و اظهار کرد: در این آکادمی به دنبال آموزش هاي دیجیتال و دسترسی به آنها و ارتقاي سطح

 
دانش فنی هستیم که این خدمات به کل زیست بوم ایرانسل و سایر سازمان ها انتقال پیدا خواهد کرد. 

در انتهاي این مراسم، با حضور دکتر بیژن عباسی آرند مدیرعامل و دکتر سعید عسکري مدیرکل روابط عمومی و ارتباطات سازمانی
ایرانسل، بخش پرسش و پاسخ برگزار شد و به پرسش هاي خبرنگاران حاضر در سالن و خبرنگارانی که از طریق سامانه داناپلاس به

صورت آنلاین در مراسم شرکت کرده بودند، پاسخ داده شد.



تلاش می کنیم بابرنامه هاي اشتغال،بازگشت مجددزندانی را ازبین ببریم

منبع: خبرگزاري مهرشماره خبر:  36  |  تاریخ: 1399/07/30

رییس سازمان زندان ها با بیان اینکه اشتغال بخش لاینفک فرآیند اصلاح و تربیت است، گفت: تلاش می کنیم با اجراي
برنامه هاي اشتغال تا حد امکان زمینه بروز جرم و بازگشت مجدد زندانی را از بین ببریم.

رییس سازمان زندان ها با بیان اینکه اشتغال بخش لاینفک
فرآیند اصلاح و تربیت است، گفت: تلاش می کنیم با
اجراي برنامه هاي اشتغال تا حد امکان زمینه بروز جرم و

 
بازگشت مجدد زندانی را از بین ببریم. 

به گزارش خبرگزاري مهر، محمدمهدي حاج محمدي،
رئیس سازمان زندان ها و اقدامات تأمینی و تربیتی کشور
در نشست سراسري هیأت مدیره بنیاد تعاون زندانیان با
مدیران کل زندان ها و مدیران نمایندگی هاي بنیاد تعاون
سراسر کشور گفت: اشتغال بخش لاینفک فرآیند اصلاح و

تربیت است و ریشه بسیاري از بزهکاري ها در جامعه به علت بیکاري و نداشتن شغل و درآمد است و ما تلاش می کنیم با اجراي

 
برنامه هاي اشتغال و حرفه آموزي تا حد امکان زمینه بروز جرم و بازگشت مجدد زندانی به زندان را از بین ببریم. 

رئیس سازمان زندان ها خاطرنشان کرد: اشتغال مولد و هدفمند زندانیان علاوه بر اینکه امکان درآمدزایی براي زندانی و کمک به

 
تأمین معاش خانواده وي را فراهم می سازد در فرآیند اصلاح و تربیت و بازاجتماعی کردن زندانیان نیز نقش مهمی دارد. 

وي در این جلسه که به صورت ویدئوکنفرانس و با حضور اعضاي هیأت مدیره بنیاد تعاون برگزار می شد، اظهار کرد: هدف گذاري ما

 
اشتغال 50 درصدي زندانیان محکوم سراسر کشور تا پایان سال است و بنیاد تعاون نقش به سزایی در تحقق این مهم دارد. 

 
وي ادامه داد: هیأت مدیره جدید به این مأموریت متعهد است و دغدغه اشتغال زندانیان و معاش خانواده هاي آنان را دارد. 

حاج محمدي در بخش دیگري از سخنان خود خطاب به مدیران زندان هاي کشور گفت: براي توسعه اشتغال و رسیدن به نقطه

 
مطلوب در این زمینه از تمام ظرفیت هاي موجود استفاده کنید. 

رئیس سازمان زندان ها با تاکید به شرایط خاص کشور به علت شیوع ویروس کرونا گفت: زندانیان در نزد ما امانت هستند و رعایت

 
شیوه نامه هاي بهداشتی و مراقبت از سلامت زندانیان نباید به هیچ عنوان مورد غفلت قرار گیرد. 

در ادامه این جلسه سیدصولت مرتضوي، رئیس هیأت مدیره بنیاد تعاون گفت: کاهش جمعیت کیفري و ایجاد اشتغال براي زندانیان
دو محور مورد تاکید آیت االله رئیسی است و سازمان زندان ها و بنیاد تعاون می توانند با کمک و همکاري هم این دو مساله مهم را

 
محقق سازند. 



رئیس هیأت مدیره بنیاد تعاون حرکت در مسیر سیاست هاي قوه قضائیه را مورد تاکید قرار داد و گفت: سرلوحه کار ما تحقق بخشی

 
به عدالت در قوه قضائیه و همچنین حمایت قانونی از زندانی و خانواده وي است و اشتغال زندانیان اولویت و تکلیف بنیاد تعاون است. 

وي به سند امنیت قضائی نیز اشاره کرد و گفت: ایجاد امنیت قضائی یعنی ایجاد آرامش براي شهروندان. آسایش قضائی محقق نمی
شود و آرامش براي بخشی از جامعه خصوصاً جامعه هدف سازمان زندان ها محقق نمی شود مگر با همت والاي همکاران متعهد و

 
سخت کوش در زندان ها و بنیاد تعاون. 

مرتضوي ادامه داد: براي توسعه اشتغال باید از تمام ظرفیت هاي موجود از جمله انجمن هاي حمایت از خانواده هاي زندانیان و بخش

 
خصوصی استفاده کنیم. 

رئیس هیأت مدیره بنیاد تعاون از طرح تدوین سند تحولی بنیاد تعاون خبر داد و گفت: یکی از کارهاي اساسی تدوین این سند است

 
که به زودي انجام خواهد شد. 

 
در ادامه این جلسه مدیرعامل بنیاد تعاون گزارشی از فعالیت هاي این بنیاد را ارائه کرد. 

همچنین تعدادي از اعضاي هیأت مدیره بنیاد تعاون و مدیران کل زندان ها به ارائه دیدگاه ها و نظرات خود جهت اجراي سیاست
هاي تحولی در حوزه اشتغال و حرفه آموزي زندانیان پرداختند.



اعضاي ناظر مجلس در شوراي معادن استان ها مشخص شدند

منبع: خبرگزاري مهرشماره خبر:  37  |  تاریخ: 1399/07/30

اعضاي ناظر مجلس شوراي اسلامی در شوراي معادن استان ها در جلسه علنی امروز مشخص شدند.

اعضاي ناظر مجلس شوراي اسلامی در شوراي معادن

 
استان ها در جلسه علنی امروز مشخص شدند. 

به گزارش خبرنگار مهر، سید امیرحسین قاضی زاده
هاشمی در جلسه علنی امروز مجلس شوراي اسلامی
اسامی اعضاي ناظر در شوراي معادن استان ها را به شرح

 
زیر قرائت کرد: 

- آذربایجان غربی: انور حبیب زاده بوکانی، عادل نجف زاده

 
- اصفهان: سید جواد ساداتی نژاد، رحمت االله فیروزي پوربادي 

 
- بوشهر: ابراهیم رضایی، غلامحسین کرمی 

 
- چهارمحال و بختیاري: حسین بامیري، احمد راستینه هفشجانی 

 
- خراسان جنوبی: مصطفی نخعی، مجید نصیرایی 

 
- خوزستان: ابراهیم متینیان، مجید ناصري نژاد 

 
- سمنان: علی اصغر خانی، علی اکبر علیزاده برمی 

 
- فارس: حجت االله فیروزي، فرهاد طهماسبی 

 
- قزوین: لطف االله سیاهکلی، روح االله عباسپور 

 
- گیلان: محمدرضا احمدي، مهرداد گودرزوند چگینی 

همچنین محمد علیپور از استان آذربایجان غربی، پروین صالحی از استان اصفهان، علی حدادي از استان البرز، موسی احمدي از استان
بوشهر، امیر قلی جعفري از استان چهارمحال و بختیاري، مجید نصیرایی از استان خراسان جنوبی، سیداحمد آوایی از استان



خوزستان، علی اصغر خانی از استان سمنان، مجید انصاري از استان فارس، لطف االله سیاهکلی از استان قزوین و غلامرضا مرحبا از
استان گیلان به عنوان نمایندگان ناظر در کمیته هماهنگی اشتغال در استان ها انتخاب شدند.



شش هزار و 769 شغل ایجاد شده است | انعکاس عملکرد ضعیف دستگاه ها به

سطح ملی

منبع: دیار میرزاشماره خبر:  38  |  تاریخ: 1399/07/30

استاندار گیلان با تأکید بر ضرورت اهتمام جدي دستگاه ها و بانک ها در پرداخت تسهیلات حمایتی کرونا، اجراي تعهدات
اشتغال را براي مدیران یک تکلیف خواند و گفت: عملکرد ضعیف دستگاه هاي استانی در خصوص تحقق شعار سال و برنامه

هاي ابلاغی دولت، ارزیابی و سپس به سطح ملی منعکس می شود. The post شش هزار و 769 ...

استاندار گیلان با تأکید بر ضرورت اهتمام جدي دستگاه ها و بانک ها در پرداخت تسهیلات حمایتی کرونا، اجراي تعهدات اشتغال را
براي مدیران یک تکلیف خواند و گفت: عملکرد ضعیف دستگاه هاي استانی در خصوص تحقق شعار سال و برنامه هاي ابلاغی دولت،

 
ارزیابی و سپس به سطح ملی منعکس می شود. 

به گزارش پایگاه اطلاع رسانی دیارمیرزا، ارسلان زارع در جلسه کارگروه اشتغال و سرمایه گذاري گیلان، انجام تعهدات اشتغال استان
را مهمترین انتظار از مدیران دستگاه هاي اجرایی و بانک ها عنوان و اظهار کرد: از 15 هزار و 663 نفر تعهد اشتغال استان براساس

 
سامانه رصد تا زمان حاضر، 43 درصد معادل شش هزار و 769 شغل ایجاد شده است. 

وي به رتبه نخست گیلان در جذب تسهیلات حمایتی کرونا به میزان 71 درصد اشاره و خاطرنشان کرد: ویروس منحوس کرونا آسیب
هاي جدي به زندگی مردم، فعالان اقتصادي، کسب و کار و تولید در سطح دنیا وارد کرده که این موضوع در مسائل اجتماعی به وضوح

 
متبلور می شود. 

نماینده عالی دولت در گیلان بر لزوم اهتمام جدي در سطح دستگاه هاي اجرایی و سپس بانک ها در پرداخت تسهیلات حمایتی
ناشی از بیماري کرونا و پیگیري هاي میدانی تأکید و تصریح کرد: دولت و ستاد ملی مقابله با کرونا علیرغم محدودیت هاي موجود در
منابع، با بررسی هاي کارشناسی از رسته هاي مختلف، حمایت هاي قانونی را ابلاغ کرده که تلاش مستمر در این مسیر مورد انتظار

 
مردم و دولت است. 

وي اقدامات دستگاه ها و بانک هایی که زندگی مردم، اشتغال، تحقق شعار جهش تولید و برنامه هاي ابلاغی دولت برایشان داراي
اهمیت است را شایسته تقدیر و تشویق دانست و افزود: عملکرد بانک ها و دستگاه هاي ضعیف در این عرصه نیز به صورت دقیق رصد

 
و ضمن انعکاس به سطح ملی، در ارزیابی آن ها نیز لحاظ می شود. 

استاندار گیلان همچنین به ابلاغ وزیر اقتصاد و دارائی مبنی بر اختصاص حداقل 50 درصد از منابع هر بانک در عرصه تولید و اشتغال
همان استان اشاره کرد و گفت: در این میان بانک هاي خصوصی به لحاظ مسئولیت هاي اجتماعی، شرعی و قانونی، تکالیفی دارند که

 
متأسفانه برخی از این بانک ها بین 10 تا 20 درصد از منابع را در استان مصرف می کنند. 

وي بر ضرورت اجراي صد درصدي برنامه ها و اهداف تعیین شده در تفاهم نامه ها و توافقات با نهادها و دستگاه هاي اجرایی و برخی
از ابلاغیه هاي کشوري تأکید کرد و افزود: انتظار می رود در فرصت باقیمانده تا پایان سال از ظرفیت هاي موجود براي خدمت بیشتر



 
به مردم بهره گیري شود. 

زارع تصمیمات و جمع بندي جلسات را به عنوان یک تکلیف براي دستگاه ها و بانک ها عنوان و تصریح کرد: سامانه رصد به نوعی
کارنامه دستگاه ها و بانک هاي عضو کارگروه اشتغال و سرمایه گذاري محسوب می شود و براین اساس باید بیش از گذشته متناسب با

 
شرایط اقتصادي ناشی از تحریم ها و بیماري کرونا با مردم و فعالان اقتصادي شاهد انعطاف و تسهیل امور باشیم. 

در این جلسه گزارش آخرین وضعیت عملکرد بند الف تبصره 18 قانون بودجه، طرح هاي جهش تولید، میزان اشتغال بر اساس سامانه
رصد، وضعیت جذب تسهیلات بنگاه هاي آسیب دیده از کرونا، میزان جذب تسهیلات روستایی و عشایري، طرح کارورزي فارغ
التحصیلان دانشگاهی و مشوق هاي بیمه اي کارفرمایی مربوطه توسط مدیران دستگاه هاي اجرایی و بانک هاي عامل مرتبط ارائه شد.



امروز آخرین مهلت ثبت نام وام کرونا است

منبع: شمال نیوزشماره خبر:  39  |  تاریخ: 1399/07/30

امروز آخرین روز مهر ماه و آخرین روز ثبت نام وام کرونا است. بنگاه هاي آسیب دیده امروز براي آخرین روز می توانند براي
دریافت این وام ثبت نام کنند. به گفته ي معاون اشتغال وزیرکار مهلت تمدید نمی شود.

به گزارش شمال نیوز، مطابق اعلام ستاد کرونا در پایان مرداد ماه قرار بود آخرین مهلت تشکیل پرونده و پرداخت تسهیلات به
کسب کار هاي بیمه نشده و بیمه شده پایان شهریور ماه باشد,، اما علی ربیعی، سخنگوي دولت 4 مهر ماه از تمدید وام کرونا براي

 
کسب و کار هاي آسیب دیده تا پایان مهر ماه خبر داد. 

پرداخت تسهیلات حمایتی به کسب وکار هاي آسیب دیده از کرونا یکی از سیاست هاي وزارت کار در جهت حفظ اشتغال بنگاه ها و
صیانت از نیرو هاي کار است و بر همین اساس 14 رسته شغلی شناسایی شده که بیشترین آسیب از شیوع ویروس کرونا را متحمل
شده و داراي لیست بیمه در قالب کارفرمایی یا خویش فرمایی هستند، می توانند براي ثبت نام در سامانه کارآ اقدام کنند و از

 
تسهیلات مذکور بهره مند شوند. 

مطابق جدول ارائه شده از سوي وزارت کار مبلغ تسهیلات ویژه کسب و کار کرونا در صورتی که تسهیلات تا 160 میلیون ریال باشد،
سفته فرد متقاضی یا چک به تشخیص بانک، تسهیلات 160 تا 480 میلیون ریال نوع وثیقه سفته فرد متقاضی یا چک به تشخیص
بانک به همراه یک ضامن (واحد اقتصادي دیگر یا کارمند) , مبلغ تسهیلات 480 تا 1600 میلیون ریال و نوع وثیقه سفته فرد متقاضی
یا چک به تشخیص بانک به همراه 2 ضامن (واحد اقتصادي دیگر یا کارمند) ,مبلغ تسهیلات 1600 تا 2000 میلیون ریال با نوع سفته
فرد متقاضی یا چک به تشخیص بانک به همراه 3 ضامن (واحد اقتصادي دیگر یاکارمند) , مبلغ تسهیلات از 2000 میلیون ریال بالاتر
و با نوع وثیقه ارائه تضمین صادره ازسوي صندوق هاي ضمانت و یا بنا به تشخیص بانک ارائه وثایق متعارف و سقف مبلغ سفته 1.5

 
برابر اصل و سود تسهیلات است. 

مطابق تصمیمات ستاد کرونا در اواخر مرداد ماه، کارگروه همچنین مهلت زمانی تشکیل پرونده و پرداخت تسهیلات به «کسب وکار

 
هاي بیمه نشده» را تا پایان شهریور 99 و به «کسب و کار هاي بیمه شده» را تا 15 شهریورماه 99 تعیین کرده بود. 

اما علی ربیعی، سخنگوي دولت 4 مهر ماه در پنجاه و چهارمین نشست خبري سخنگوي دولت با رسانه هاي ارتباط جمعی سیستان و
بلوچستان، از تمدید مهلت ثبت نام این وام خبر داد. پرداخت وام به مشاغل آسیب دیده از کرونا تا پایان مهر و وام ودیعه مسکن تا

 
پایان دي تمدید شده است. 

براساس این گزارش در کارگاه هایی که مستقیم از کرونا لطمه دیده و به اجبار تعطیل شده اند، مبلغ 16 میلیون تومان وام به ازاي هر
نیروي انسانی اختصاص می یابد و در واحد هاي کسب وکاري که فعال بوده، تعطیل نشده و غیر مستقیم از کرونا آسیب دیده اند،

 
مبلغ 12 میلیون تومان تسهیلات پرداخت می شود. نرخ سود تسهیلات نیز 12 درصد بوده و بازپرداخت آن از مهرماه است. 

وثایق لازم براي دریافت تسهیلات، سفته و چک است. براي 16 میلیون تومان یک سفته یا چک لازم است یک سفته یا چک همراه با
یک ضامن براي بنگاه هایی است که 16 تا 48 میلیون تومان تسهیلات دریافت می کنند. 



وثیقه تسهیلات 48 تا 160 میلیون تومانی یک سفته یا چک، همراه دو ضامن است و 160 تا 200 میلیون تومانی علاوه بر چک و
سفته باید سه ضامن معرفی کند و براي بیش از 200 میلیون تومان تسهیلات نیز باید از سوي صندوق هاي ضمانت و یا بنا به

 
تشخیص بانک باید وثیقه ارائه شود. 

نکته قابل توجه اینکه سقف مبلغ سفته 1.5 برابر اصل و سود تسهیلات است، همچنین یکی از موانع پیش رو براي دریافت تسهیلات
حمایتی کرونا، «نداشتن چک برگشتی» بود که کارگروه این شرط را از مقررات پرداخت تسهیلات بانکی مستثنی کرد تا روند پرداخت

 
تسهیلات کرونا به متقاضیان و صاحبان کسب و کار ها تسهیل شود. 

عیسی منصوري، معاون اشتغال وزیرکار از تمدید نشدن این وام خبر داد و گفت:زمان ثبت نام فعالان کسب وکار هاي آسیب دیده از
کرونا، براي دریافت تسهیلات کرونایی تا پایان مهرماه است و این زمان تمدید نخواهد شد./تسنیم



بازدید از روستاهاي قزوین براي شناسایی ظرفیت مشاغل خانگی

منبع: ایسناشماره خبر:  40  |  تاریخ: 1399/07/30

مدیر اجرایی طرح ملی توسعه مشاغل خانگی استان قزوین از بازدید میدانی روستاهاي قزوین براي شناسایی ظرفیت مشاغل
خانگی خبر داد و گفت: جهاددانشگاهی به عنوان مجري طرح ملی توسعه مشاغل خانگی درصدد آن است که زنجیره ارزش

مشاغل خانگی را تکمیل کند.

سید مصطفی زرآبادي در گفت وگو با ایسنا، اظهار کرد: در
راستاي اجراي طرح ملی توسعه مشاغل خانگی در استان
قزوین، به صورت میدانی از روستاهاي استان بازدید و

 
مزیت هاي هر منطقه احصا می شود. 

وي ادامه داد: ممکن است یک منطقه و یا روستا مزیت
گردشگري و دیگري مزیت کشاورزي و دام پروري داشته
باشد، جهاددانشگاهی به عنوان مجري طرح ملی توسعه
مشاغل خانگی درصدد آن است که زنجیره ارزش مشاغل

 
خانگی را تکمیل کند. 

مدیر اجرایی طرح ملی توسعه مشاغل خانگی استان قزوین بیان کرد: 6 روستاي الموت شرقی به نام هاي زرآباد، زوار دشت، اوان،
کوشک، بیکین و گرمارود سفلی مورد بازدید قرار گرفتند، در بین روستاهایی که مورد بازدید قرار گرفتند زرآباد با 300 نفر، بیشترین

 
جمعیت را به خود اختصاص داده بود. 

وي تصریح کرد: پیش از بازدید از روستاها معمولاً با دهیار منطقه هماهنگی می شود تا طی ساعتی مشخص علاقه مندان در مسجد
روستا جمع و نسبت به این طرح آگاه شوند، ضمن حضور در روستا فرم هایی تهیه می شود و در آن افراد فعال لیست می شوند و
علاوه بر آن در لیستی دیگر اطلاعات افراد جویاي کار را دریافت می کنیم. در جلسه توجیهی دهیار و اهالی از مزیت هاي منطقه نیز

 
سخن می گویند تا در راستاي شناسایی مزیت ها از آن استفاده کنیم. 

این مسئول گفت: روستاهاي زرآباد، زواردشت و اوان ظرفیت هاي گردشگري دارند و حتی در اوان فضاي مناسب براي پذیرایی از
گردشگر نیز وجود دارد؛ در دیگر روستاها نیز زنبورداري، کشاورزي و باغات فندق، گردو و آلبالو ازجمله پتانسیل هاي منطقه به شمار

 
می رود. 

 
مشکل نبود نیروي جوان در روستاهاست 

وي بیان کرد: مهاجرت جوانان به شهر باعث شده روستاها خالی از سکنه شوند، البته افراد ساکن در شهر اغلب پس از بازنشستگی به

 
این روستاها بازمی گردند ولی عملاً نیروي جوان فعال در روستاها اندك است و با جمیعت مسن در روستاها مواجه هستیم. 



زرآبادي تصریح کرد: خالی بودن روستا از سکنه در طارم سفلی و الموت باعث شده است درختچه هاي جنگلی و علفزارها افزایش پیدا

 
کنند و مرز زندگی انسان و حیوان به هم نزدیک شود، این امر موجب شده است خوك ها به محصولات کشاورزي روستا آسیب بزنند. 

وي گفت: روستاي کوشک، روستایی کوچک و با ساخت وسازهاي قدیمی بوده و فاقد آب است. در روستاي گرمارود سفلی نیز برنج
کشت می شود و محصول برداشت شده به دلیل نبود کارخانه برنج کوبی به استان هاي گیلان و مازندران ارسال می شود. محصول

 
تولیدي قزوین علی رغم مرغوب بودن نسبت به برنج منطقه شمال کشور به نام برنج شمال به مشتري فروخته می شود. 

مدیر اجرایی طرح ملی توسعه مشاغل خانگی استان قزوین ادامه داد: در این بازدید یکی از روستاییان به دلیل نبود صنایع تبدیلی و
توان تولید محصول لبنی، روزانه 60 لیتر شیر را به بیرون می ریخت، اگر صنایع تبدیلی در حوزه محصولات لبنی در این منطقه ایجاد

 
شود قطعاً علاوه بر اشتغال زایی موجب رونق تولید نیز خواهد شد. 

وي اشاره کرد: یک واحد مرغداري سنتی در زرآباد نیز توان افزودن پنج نفر نیروي شاغل را داشت ولی متأسفانه نیروي جوانی در

 
روستا وجود نداشت که در آن مشغول به کار شود. 

زرآبادي خاطرنشان کرد: برندسازي یکی از مشکلات مشاغل خانگی است به همین دلیل تولیدکنندگان نمی توانند محصول خود را با
قیمت مناسب بفروشند براي همین امر در طرح ملی توسعه مشاغل خانگی لیستی از افراد پیشران تهیه شده است تا صاحبان مشاغل

 
با آن ها ارتباط بگیرند و این مشکل حل شود. 

مدیر اجرایی طرح ملی توسعه مشاغل خانگی استان قزوین یادآور شد: علاقه مندان به ثبت نام در طرح ملی توسعه مشاغل خانگی
استان قزوین تا هفتم آبان می توانند به سایت http://www.inhb.ir/ مراجعه کرده و در این طرح ثبت نام کنند و پس از گذراندن

 
دوره آموزشی با وصل شدن به پیشران ها، شاغل شوند. 

انتهاي پیام



درخواست استاندار قزوین براي حمایت از سرمایه گذاران حوزه اقتصاد

مقاومتی

منبع: خبرگزاري صدا و سیماشماره خبر:  41  |  تاریخ: 1399/07/30

استاندار قزوین خطاب به مدیران ارشد استان گفت: هیچ مدیري حق ندارد سرمایه گذار اقتصاد مقاومتی را معطل کند.

به گزارش خبرگزاري صداوسیما مرکز قزوین، هدایت االله جمالی پور، استاندار قزوین در جلسه ستاد فرماندهی اقتصاد مقاومتی
استان گفت: سرمایه گذارانی که براي شکوفایی طرح هاي اقتصاد
مقاومتی ورود می کنند ذخیره و حافظان اقتصاد کشور هستند و

 
نباید آن ها را معطل کرد. 

وي تاکید کرد: در شرایطی که بیکاري به یک مشکل اجتماعی
تبدیل شده است مدیران باید بیش از پیش از سرمایه گذاران

 
طرح هاي صنعتی حمایت کنند. 

استاندار قزوین گفت: سرمایه گذاران ایرانی که در ترکیه، دبی و

 
گرجستان سرمایه گذاري می کنند همان کسانی هستند که مسئولان ما با بی تدبیري آن ها را از خود رانده اند. 

وي با تاکید بر اینکه رسیدگی به امور مردم تکلیف شرعی مدیران است افزود: دولت ایجاد شده تا کار و مشکلات مردم را منطبق با

 
ضوابط و قوانین کشوري پیش ببرد. 

جمالی پور گفت: باید سرمایه گذاران را پذیرفت و در چارچوب قانون به مشکلات آن ها رسیدگی کرد، چرا که آن ها ذخیره و حافظان

 
اقتصاد کشور محسوب می شوند و فرهنگ بستن در به روي مردم، مدیریت محسوب نمی شود. 

 
قزوین، رتبه برتر کشور در زمینه جذب سرمایه گذار 

مدیرعامل شرکت شهرك هاي صنعتی استان قزوین اظهار داشت: استان قزوین یکی از قطب هاي صنعتی کشور به شمار می رود که

 
تاکنون حمایت هاي ویژه اي از سرمایه گذاران کرده است. 

خانپور با اشاره به اینکه در دو الی سه سال اخیر استان قزوین رتبه برتر کشور در زمینه جذب سرمایه گذار را کسب کرده است افزود:
این موضوع بیانگر آن است که استان ظرفیت هاي لازم براي سرمایه گذاري را داشته و تاکنون قدم هاي موثري را در جهت تسهیل

 
مسائل و مشکلات آن ها برداشته است. 

وي گفت: با حمایت هاي صورت گرفته از سرمایه گذاران در سال جهش تولید به زودي شاهد ایجاد اشتغال پایدار براي جوانان قزوینی

 
خواهیم بود. 



مدیرعامل شرکت شهرك هاي صنعتی استان قزوین گفت: با برنامه ریزي هاي سازمان مدیریت و سرمایه گذاري استان کلیه مشکلات
و مسائل سرمایه گذاران مورد رسیدگی و تسهیل گري قرار گرفته تا شاهد سهولت در گردش چرخ هاي تولید در سطح استان و

شکوفایی اقتصاد ملی باشیم.



طرح ملی اصلاح و بهینه سازي موتورخانه واحد هاي مسکونی و تجاري در

استان یزد آغاز شد

منبع: تسنیمشماره خبر:  42  |  تاریخ: 1399/07/30

گروه استان ها - مدیرعامل شرکت گاز استان یزد با اشاره به هدف مصرف بهینه سوخت گاز طبیعی از اجراي طرح ملی
اصلاح و بهینه سازي موتورخانه واحد هاي مسکونی و تجاري در استان یزد خبر داد.

گروه استان ها - مدیرعامل شرکت گاز استان یزد با اشاره
به هدف مصرف بهینه سوخت گاز طبیعی از اجراي طرح
ملی اصلاح و بهینه سازي موتورخانه واحد هاي مسکونی و

 
تجاري در استان یزد خبر داد. - اخبار استانها - 

علی اکبر میدان شاهی در گفت وگو با خبرنگار تسنیم در
یزد اظهار داشت: در طرح اصلاح موتورخانه ها, اصلاح و
ترمیم عایق کاري، تنظیم مشعل و نصب رسوب گیر به

 
عنوان سه اقدام مهم و اساسی انجام می شود. 

وي گفت: مشترکین خانگی – تجاريِ داراي سیستم گرمایشی موتورخانه می توانند با مراجعه به سایت شرکت ملی گاز ایران به نشانی

 
www.nigc.ir و شرکت گاز استان یزد به آدرس www.nigc-yazd.ir جهت ثبت درخواست خود اقدام نمایند. 

مدیرعامل شرکت گاز استان یزد افزود: درخواست همکاري شرکت هاي تأسیساتی واجدالشرایط در سایت هاي فوق فراهم شده که در

 
صورت ثبت نام این شرکت ها، این طرح در سطح استان با سرعت بیشتري اجرا می شود. 

وي تصریح کرد: با اجراي کامل طرحِ رایگانِ بهینهسازي موتورخانه هاي مشترکین مسکونی - تجاري, در کنار حفظ هواي پاك استان
و کاهش میزان آلاینده هاي زیست محیطی، هزینه گاز بهاي مشترکین تقلیل و در مصرف گاز بخش خانگی - تجاري صرفه جویی می

 
شود. 

 
صرفه جویی سالانه 500 میلیون مترمکعب گاز با اصلاح و بهینه سازي موتورخانه ها 

 
موتورخانه واحدهاي مسکونی و تجاري بهینه سازي می شوند 

 
طرح بهینه سازي رایگان موتورخانه ها در دستور کار دولت است 

 
طرح هاي نوآورانه بهینه سازي مصرف سوخت موتورخانه ها حمایت می شوند 

میدان شاهی اجراي این طرح را کمک بسیار خوبی در تحقق شعار «گاز براي همه نسل ها» دانست و گفت: با اجراي طرح اصلاح و
بهینه سازي موتورخانه ها علاوه بر کمک به چرخش چرخ اقتصاد کشور، آیندگان می توانند به خوبی از این نعمت خدادادي استفاده

 
کنند. 

وي با اشاره به اینکه اصلاح و بهینه سازي موتورخانه ها براي شرکت گاز استان یزد هزینه بالایی دارد بیان کرد: با در نظر گرفتن



صرفه جویی حاصله از اجراي کامل این طرح, علاوه بر افزایش راندمان تأسیسات و موتورخانه ها, توزیع منطقی و مصرف صحیح گاز

 
در سایر بخش ها انجام می شود. 

مدیرعامل شرکت گاز استان یزد با اشاره به اینکه مردم نافع اصلی این طرح هستند تصریح کرد: گاز طبیعی به عنوان یک انرژي پاك

 
از طریق طبیعت در اختیار ما قرار داده شده; بنابراین حفظ آن براي نسل هاي آینده که حق مسلم آنهاست بر عهده ما است. 

وي گفت: امیدواریم مردم در تحقق این امر کمک نمایند تا با این اقدام, اشتغال زایی براي صاحبین فن و صنعتگرانی که در شرکت
هاي تأسیساتی مشغول به کار هستند هم فراهم شود.



140 میلیارد تومان تسهیلات تبصره 18 در بوشهر پرداخت شد

منبع: اتحاد خبرشماره خبر:  43  |  تاریخ: 1399/07/30

اتحادخبر: رئیس سازمان جهاد کشاورزي استان بوشهر گفت: از ابتداي سال جاري تاکنون 140 میلیارد تومان تسهیلات بند
الق تبصره 18 به 77 طرح این استان در حوزه کشاورزي پرداخت شده است.

اتحادخبر: رئیس سازمان جهاد کشاورزي استان بوشهر گفت: از ابتداي سال جاري تاکنون 140 میلیارد تومان تسهیلات بند الق

 
تبصره 18 به 77 طرح این استان در حوزه کشاورزي پرداخت شده است. 

به گزارش ایرنا؛ محمد تقی منوچهري افزود: با پرداخت این
میزان تسهیلات براي 550 نفر اشتغال ایجاد شده که پیش بینی
شده تا پایان سال میزان اشتغال حاصل از تسهیلات تبصره در

 
استان بوشهر به بیش از 2 برابر افزایش یابد. 

وي بیان کرد: از مجموع تسهیلات پرداختی 120 میلیارد تومان
مربوط به بانک کشاورزي، 11 میلیارد تومان مربوط به بانک
توسعه تعاون و مابقی نیز پرداختی از سوي سایر بانک ها بوده

 
است. 

 
منوچهري یادآورشد: عمده تسهیلات پرداختی مربوط به احداث گلخانه و طرح هاي مربوط به آبزي پروري است. 

وي افزود: براي پرداخت تسهیلات یاد شده اقدامی ابتکاري نیز از سوي فرمانداري ها بدین شکل اجرا شده که نشست نهایی پرداخت

 
تسهیلات در خود فرمانداري ها انجام می شود. 

منوچهري اظهار کرد: در این نشست ها با حضور نماینده بانک، جهاد کشاورزي و فرمانداري براي پرداخت تسهیلات مدنظر سرمایه

 
گذاران تصمیم گیري می شود. 

وي گفت: در این نشست فرمانداران در صورت وجود اشکال در پرداخت تسهیلات زمانی براي رفع مشکل می گذارند که این روند در

 
تسریع روند پرداخت تسهیلات کمک شایانی کرده است. 

منوچهري اظهار کرد: در استان بوشهر حجم درخواستی تسهیلات براي شیلات و گلخانه 550 میلیارد تومان است که در این زمینه
گلوبال بودن تسهیلات در سطح حائز اهمیت ویژه اي است تا استان هایی پیشگام بتوانند به میزان بیشتري از تسهیلات برخوردار

 
شوند. 



وي گفت: در بحث کمک هاي فنی اعتباري تفاهمنامه اي براي کاهش سود تسهیلات در سازمان مدیریت و برنامه ریزي براي کاهش
سه درصدي سود تسهیلات در مناطق غیربرخوردار و برخوردار امضا شد که این مهم انگیزه خوبی براي ورود سرمایه گذاران است.



کرونا، دو سوم از کارکنان هتل هاي کشور را بیکار کرد

منبع: روزنامه اعتمادشماره خبر:  44  |  تاریخ: 1399/07/30

 
رئیس جامعه هتل داران کشور: 

کرونا، دو سوم از کارکنان هتل هاي کشور را بیکار کرد
رئیس جامعه هتل داران کشور از افزایش حداکثر 30

 
درصدي نرخ کرایه هتل ها خبر داد. 

اعتمادآنلاین| جمشید حمزه زاده رئیس جامعه هتل داران
کشور، درباره افزایش نرخ هتل ها در کشور اظهار داشت: هر ساله در ماه مهر با توجه به افزایش نرخ تورم، نرخ کرایه هتل ها نیز

 
افزایش می یابد. 

وي افزود: نرخ تورم در حال حاضر در کشور نسبت به سال گذشته با بیش از 100 درصد رشد همراه بوده ولی امسال ما نرخ کرایه
هتل ها را بر اساس افزایش نرخ تورم در نظر نگرفته ایم و به جامعه هتل داران در استان هاي مختلف اعلام کرده ایم حداکثر تا 30

 
درصد می توانند نرخ کرایه هتل ها را افزایش دهند. 

رئیس جامعه هتل داران کشوربا اشاره به اینکه علیرغم اعلام این مسأله برخی هتل ها به دلیل کمبود مراجعه کننده و شرایط
اقتصادي تمایل به افزایش نرخ هتل ها ندارند، گفت: نرخ کرایه هتل بستگی به ستاره هتل، موقعیت آن و امکاناتش دارد و در حال
حاضر در صورتی که مدیران هتل ها بخواهند افزایش نرخ جدید را اعمال کنند باید به جامعه هتل داران استان خود مراجعه کرده و

 
متناسب با وضعیت استان نرخ را حداکثر تا 30 درصد افزایش دهند. 

حمزه زاده گفت: در حال حاضر 1250 هتل و 800 هتل آپارتمان در کشور وجود دارد که پیش از شیوع کرونا 75 هزار نفر در هتل و

 
هتل آپارتمان هاي کشور اشتغال مستقیم داشتند. 

وي خاطرنشان کرد: شیوع کرونا سبب تعدیل دو سوم از افراد اشتغال به کار در هتل هاي کشور را شده و شرایط کنونی آسیب هاي

 
اقتصادي فراوانی براي جامعه هتل داران به همراه داشته است. 

منبع: فارس



عدم اهلیت مالک فعلی هفت تپه محرز شده است

منبع: پارس نیوزشماره خبر:  45  |  تاریخ: 1399/07/30

نماینده مردم شوش در مجلس شوراي اسلامی با اشاره به محرز شدن عدم اهلیت مالک فعلی هفت تپه گفت: این شرکت از
خصوصی سازي اشتباه زخم خورده است، بنابراین نباید به گونه اي عمل کنیم که مجموعه هاي اقتصادي به سمت رکود و

ورشکستی بروند، چون این ها زمینه ساز رونق تولید و اشتغال در کشور هستند.

محمد کعب عمیر در گفت و گو با پارس نیوز اظهار کرد: اعتراض به عدم پرداخت معوقات بیمه اي از سوي کارفرما و تاخیر
طولانی در پرداخت دستمزدها و لغو خصوصی سازي و بازگرداندن مالکیت مجتمع به دولت از مهمترین مطالبات کارگران هفت تپه
بود و پس از آن بود که سه تن از نمایندگان مجلس باهدف دیدار و پیگیري این مطالبات به خوزستان سفر کردند، باتوجه به اینکه از
اواخر خرداد ماه سال جاري اعتراضات کارگران این مجموعه شروع شده بود، بررسی هاي لازم انجام گرفت و مشخص شد، کارگران
خواستار پرداخت کامل حقوق سه ماهه اول امسال و حق بیمه ها و خلع ید اسدبیگی ها و لغو فوري قرارداد واگذاري شرکت هستند و

 
همچنین خواهان جلوگیري از هرگونه خصوصی سازي دیگرند. 

این نماینده مجلس با اشاره به محرز شدن عدم اهلیت مالک فعلی هفت تپه گفت: این شرکت از خصوصی سازي اشتباه، زخم خورده
است، نباید به گونه اي عمل کنیم که مجموعه هاي اقتصادي به سمت رکود و ورشکستی بروند، چون این ها زمینه ساز رونق تولید و
اشتغال در کشور هستند لذا بر سر خلع ید مالک شرکت نیشکر هفت تپه به صورت قطعی تا پایان آبان ماه موافقت شده و قرارداد
شرکت فسخ و مدیریت جدید جایگزین می شود. باتوجه به اینکه حدود سه ماه حقوق کارگران به تعویق افتاده، بنا شد تا 15 مهرماه

 
حقوق و اضافه کاري تیرماه و مردادماه را هم پرداخت کنند. 

گفتنی است؛ تاکنون نزدیک به هشت جلسه با هدف پیگیري حق و حقوق کارگران هفت تپه در مجلس شوراي اسلامی برگزار شده
اما جلسه دیروز چند مصوبه داشت. نخست آنکه تا نیمه آبان ماه حداقل سه هزار هکتار نیشکر کشت شود چرا که اگر کشت صورت

 
نگیرد ادامه حیات کارخانه منتفی می شود. 

به گفته نایب رئیس مجلس شوراي اسلامی به دنبال پیگیري هاي مجلس دفترچه بیمه تأمین اجتماعی کارگران تا آخر سال تمدید
شده است.



آغاز فعال سازي کارت هاي الکترونیکی مرزنشینان پاوه/ فعالان اقتصادي

شهرستان آستین بالا بزنند

منبع: خبرگزاري فارسشماره خبر:  46  |  تاریخ: 1399/07/30

به گزارش خبرگزاري فارس از کرمانشاه، پرویز ایده پور
امروز در جلسه هماهنگی به منظور واردات کالا با فعالین
اقتصادي و تجاري پاوه، اظهار داشت: اولین فرمانداري
هستیم که سازو کار استفاده از کارت هاي الکترونیکی

 
مرزنشینان را براي واردات کالا فراهم می کنیم. 

وي افزود: دولت در صدد است براي مقابله با فشارهاي
تحریم بر مناطق مرزي کشور که مناطق محروم نیز است

 
تجارت چمدانی را تسهیل کند و پاوه با سرعت بیشتري و با همکاري فعالین اقتصادي و تجاري در حال آغاز این کار است . 

فرماندار پاوه اضافه کرد: 9 هزار خانوار شهرستان پاوه مشمول داشتن کارت مرزنشینان بوده اند که این خانوارها می توانند با فعال

 
کردن کارت هاي خود در این پروسه شرکت کنند. 

وي با بیان اینکه در سامانه «تجارت آسان» کالاهایی که مجاز و مشمول واردات از طریق کارت هاي الکترونیکی هستند مشخص شده
است، گفت: کالا یا کالاهایی که مورد نظر صاحب کارت براي واردات هستند در همان سامانه ثبت می شود و صاحب کارت برگه

 
مخصوص واردات همان کالا را دریافت می کند. 

ایده پور تصریح کرد: در سامانه تجارت آسان تمامی مقررات و شرایط واردات از طریق کارت الکترونیکی مرزنشینان تعبیه شده اند و ما
هم با مطالعه همین سایت شرایط و مقررات را اخذ و کسب می کنیم، لذا در این خصوص فقط باید از این سامانه استفاده کنیم و نیاز

 
به مراجعات بعدي به فرمانداري نیست. 

فرماندار پاوه افزود: فرماندار و فرمانداري و مسئولین کارشان این بوده که ساز و کار مربوطه را فراهم کنند جزئیات بعدي با ادارات
گمرك و صنعت، معدن و تجارت است و آن ها سریعا باید خود را براي جوابگویی به مشکلاتی که ممکن است بعدا پیش آید آماده

 
کنند. 

ایده پور گفت: مشکلات مرز و زمان لازمه براي صادرات و واردات، نوع ترددها و زمان آن ها موارد مربوط به بانک و از این قبیل از
اموري است که فرمانداري باید هماهنگ کندکه ما در این خصوص شرایط را فراهم و خود را مسئول تسهیل این امور براي فعالین

 
اقتصادي شهرستان می دانیم. 

وي خاطرنشان کرد: استراتژي دولت بر این موضوع است که ما با استفاده از ظرفیت هاي این تجارت پویا شرایط ایجاد کار مولد را در



 
منطقه فراهم کنیم و از این تجارت بهترین بهره وري را داشته باشیم 

 
آغاز نهضت مونتاژ کالاهاي وارداتی در پاوه 

فرماندار پاوه اظهار داشت: این هنر فعالین اقتصادي و تاجرین مجرب پاوه است که سازو کار استفاده از این ظرفیت را براي کارآفرینی
در منطقه براي همشهریان خود فراهم کنند و من از آن ها می خواهم این شرایط را فراهم کنند دولت در این خصوص معافیت هاي

 
خوبی را اختصاص داده است. 

وي در توضیح یکی از این معافیت ها، اضافه کرد: واردکنندگان به جاي وارد کردن کالاهاي آماده از همان مبداء کالا را از تولید کننده
به صورت غیرمونتاژ شده دریافت کنند، مثلا اگر می خواهید دوچرخه وارد کنید دوچرخه ها را بصورت قطعات وارد شهرستان کنید
در شهرستان کارگاه هایی به منظور مونتاژ بر پا کنید و زنان و مردان بیکار و جویاي کار را جهت مونتاژ این کالاها با آموزش چند روزه
بکار ببرید و نهضت مونتاژ کالاهاي وارداتی را در شهرستان آغاز کنید مطمئن باشید ما دیگر شاهد وجود هیچ زن و مرد بیکاري در
شهرستان نخواهیم بود ما هم بعنوان دولت فعالین اقتصادي که این روش را در پیش خواهند گرفت مشمول معافیت هاي مختلف

 
خواهیم کرد و براي برپایی کارگاه هاي مونتاژ با آن ها همکاري لازم را به سرعت آغاز خواهیم کرد. 

 
 تجارت شخصیت اقتصادي می آورد ولی قاچاق شهرت زودگذر 

ایده پور با بیان اینکه تجارت شخصیت اقتصادي می آورد ولی قاچاق شهرت زودگذر، گفت: مردم ما از قاچاق چیزي نه یادگرفته اند و
نه اکثریت از آن استفاده کرده اند بلکه موجبات گرانی انواع کالاها در منطقه نیز فراهم شده است، در همین چند روز در نودشه به
دلیل قاچاق گوشت ، روغن و انواع حبوبات مردم شدیدا معترض بوده اند لذا اکثریت از پدیده  قاچاق در شهرستان متضرر شده اند و

 
فقط عده ایی قاچاقچی سودجو که اتفاقا اهل شهرستان پاوه نیز نیستند از این پدیده مخرب سود برده اند. 

فرماندار پاوه ادامه داد: 200 نفر از کسانی که امروزه در مرزهاي شهرستان پاوه کار قاچاق می کنند اهل شهرستان پاوه نیستند این در
حالی است که این قاچاقچیان و مافیاي سازمان یافته از خوشنامی مردم شهرستان نزد حاکمیت، دولت، قوه قضائیه،نیروهاي نظامی و

 
انتظامی و امنیتی سوء استفاده می کنند. 

وي افزود: ما براي آغاز واردات کالا مجبور بوده ایم تا سازوکارهاي این موضوع را ازبندر بصره تا انبارهاي سلیمانیه و تا شهر طویله و تا
برسد به مرز و بازارچه ي شوشمی آماده کنیم و امیدواریم تاجرین ما از این فعالیت ها بهترین استفاده را ببرند و مرزنشینان ما که

 
داراي کارت هستند نیز بالاترین بهره مالی را از آن داشته باشند. 

ایده پور گفت: به بخشداران و دهیاران نفویض اختیار می دهم به جهت عدم تجمع و جلوگیري از شیوع کرونا در بخش ها و
روستاهاي خود اقدام به شناسایی کارت هاي الکترونیکی مرزنشینان شهرستان کرده و از افراد خوشنام، موفق و فعال در مرز براي امر

 
واردات اقدام  کنند. 

وي ادامه داد: شهرستان ما پیش قراول  واردات از طریق کارت هاي مرزنشینان است ما امیدواریم تجار ما نیز بهترین بهره را از این

 
ظرفیت برده و صاحبان کارت ها نیز ماهیانه از درآمد این تجارات قانونی بهره مند شوند.. 

ایده پور تصریح کرد: در صورتی که تجار ما بتوانند از تمامی ظرفیت کارت هاي الکترونیکی مرزنشینان بهترین بهره را ببرند ما سازو



کار استفاده از کارت هاي الکترونیکی سایر شهرستان ها را که در مرزهاي خود از این ظرفیت استفاده نکرده اند فراهم خواهیم کرد،

 
لذا لازم است فعالین اقتصادي شهرستان آستین هایشان را بالا بزنند. 

ایده پور گفت: افرادي که علاقمند به تجارت هستند نیز می توانند سریعا به فرمانداري مراجعه و براي امر واردات از طریق کارت هاي
مرزنشینان اقدام کنند، ما بعنوان دولت، مرزبانی، تاجران و مرزنشینان فعالیت مان را با دقت و موشکافی لازمه آغاز می کنیم با کار
دقیق ما واژه کولبري که مترادف فقر است منسوخ خواهد شد و وارد کنندگان و صادرکنندگان شهرستان در کل کشور مرجع رجوع

 
خواهند بود. 

وي تصریح کرد: ما بعنوان یک شهرستان مرزي با وجود ظرفیت نیروي تحصیلکرده و جوان باید از ظرفیت مرز بهترین استفاده  قانونی

 
را ببریم ما باید در شهرستان کمتر از یک هزار تاجر که به قوانین آگاهی و تسلط کامل داشته باشند نداشته باشیم. 

ایده پور افزود: بار دیگر به تاجرین توصیه  موکد می کنیم از امروز به فکر ایجاد کارگاه هاي مونتاژ باشند، چند سال پیش یکی از تجار
زردویی به توصیه  اینجانب در همان روستا کارگاه مونتاژ میز تلویزیون را ایجاد کرد که علاوه بر ایجاد اشتغال براي زنان و مردان آن
روستا براي چند سال توانست همین کالا را بار دیگر به کشور عراق به صورت آماده صادر کند و از معافیت هاي مربوطه نیز بهترین

 
استفاده را ببرد. 

فرماندار پاوه افزود: دو دهه پیش تمامی ساختمان هاي پاوه داراي اسکلت آهنی بودند چون بیشترین تکنیسین جوشکاري را داشتند،
اما امروز بواسطه کار کارگران منطقه در پروژه  سد داریان ده ها تکنیسن بتن تربیت شده اند و ساختمان هاي بتی جاي ساختمان

 
هاي با اسکلت فلزي را گرفته اند. 

وي اضافه کرد: تاجرین ما و کسانی که علاقمند به تجارت هستند با استفاده از ظرفیت بزرگ قانونی ایجاد شده در مرز شرایط ورود
دیگر علاقمندان را براي  بهره مندي از تجارت قانونی در مرز شوشمی فراهم کنند چنانچه ما بهترین بهره را ببریم ساختار حکومت و

 
دولت نیز همراه و پشستیبان خواهد بود. 

ایده پور ادامه داد: استراتژي ما ایجاد کارگاه هاي مونتاژ در شهرستان بدون زمین پاوه است ما بنا را بر این نهاده ایم چنانچه فعالین
اقتصادي پاوه همراه باشند که خوشبختانه بسیاري از آن ها همراه بوده و در این رابطه عرق نیز دارند کالاهاي مونتاژ شده را دوباره

 
صادر کنیم  تا بهترین بهره وري را در این خصوص داشته باشیم. 

 
بازار تشنه عراق حق مرزنشینان پاوه است 

فرماندار پاوه گفت: همشهریان تاجرین و فعالین اقتصادي شهرستان پاوه بدانید که بازار تشنه عراق حق ماست ما با ایجاد سازو
کارمونتاژ و صادرات کالاهاي دیگر باید براي سال ها کنترل این بازار اقتصادي را به دست بگیریم باید از این ظرفیت بزرگ اقتصادي

 
بهترین بهره ي قانونی را ببریم. 

وي افزود: تلاش آمریکایی ها این بوده و هست که مرزها را ببندند و مردم ایران را در تنگناي اقتصادي قرار دهند اما تلاشه اي ما براي

 
باز گذاشتن مرزها با توجه به عطش بازار عراق به کالاي ایرانی موفق تر بوده است. 

ایده پور در پایان گفت: کشوري که با 15 کشور همسایه است و همه آن ها نیازمند کالاي ایرانی هستند به هیچ عنوان به زانو در



نخواهد آمد ما خوشحال هستیم که در این شرایط سخت جنگ اقتصادي امروز می توانیم نوید بازگشایی مرز شوشمی را براي امر مهم

 
صادرات و هم براي واردات از طریق کارت هاي الکترونیکی مرزنشینان را دهیم. 

انتهاي پیام/پ/ح



مسجدي ها طرح «ایران قوي» را کلید زدند

منبع: شهید نیوزشماره خبر:  47  |  تاریخ: 1399/07/30

طرح ملی ایران قوي چندي قبل از سوي حجت الاسلام حبیب رضا ارزانی رئیس ستاد کانون هاي فرهنگی و هنري مساجد
(فهما) معرفی و رونمایی شد؛ این طرح در قالب هاي مختلف سعی در ایجاد بستر مشارکت و نقش آفرینی، رقابت سالم، تولید و
اشتراك محتوا، هماهنگی و انسجام فعالیت کانون هاي فرهنگی هنري مساجد کشور دارد. ایران قوي مبتنی بر اقتضائات روز و قابلیت
ها و مقدورات بومی، کارکردها و فعالیت هاي مبتکرانه کانون ها و استفاده هدفمند از ظرفیت رسانه و فناوري هاي نوین اجرا می شود.

 
طرحی با 3 شبستان و 12 رواق 

سعید سعادتی معاون فرهنگی هنري ستاد فهما با اشاره به جزییات این طرح و با بیان اینکه طرح ملی ایران قوي در گام دوم انقلاب
اسلامی و متشکل از 40 عنوان برنامه انسجام یافت، اظهار کرد: این برنامه ها در قالب 3 شبستان و 12 رواق طراحی شده اند تا در

 
بیش از 25 هزار کانون مسجدي اجرا شوند. 

معاون فرهنگی هنري ستاد فهما، در ادامه به بخش هایی از بیانات مقام معظم رهبري(مدظله العالی) در گستره بحث تحقق ایران قوي
اشاره کرد و گفت: معظم له تاکید دارند: «در زمینه فرهنگی باید قوي بشوید، در زمینه حفظ هویت اسلامی و انقلابی باید روزبه روز
قوي تر و عمیق تر بشوید؛ این پاسخِ دشمنی هاي دشمن است»، با توجه به منویات مقام معظم رهبري، ستاد هماهنگی کانون هاي
فرهنگی هنري مساجد کشور، در دومین سال برگزاري رویداد فهما با ارائه طرح ملی ایران قوي، بستر جریان سازي این گفتمان را
میان آحاد مردم به ویژه اعضاي کانون هاي فرهنگی هنري مساجد و زمینه رقابت سالم بچه هاي مسجد را در ظهور و بروز این رویداد

 
مهم در بستر فضاي مجازي فراهم کرده است. 

 
هدف از اجراي طرح ایران قوي 

سعادتی ادامه داد: «ایران قوي» با بسترسازي براي مشارکت و نقش آفرینی، رقابت سالم، تولید و اشتراك محتوا، هماهنگی و انسجام
فعالیت کانون هاي فرهنگی هنري مساجد کشور، درصدد تقویت مولفه هاي استحکام فرهنگی نظام اسلامی بر محور مسجد است و در
این راستا اهدافی نظیر شناسایی و توانمندسازي استعدادهاي فرهنگی و هنري انقلاب اسلامی، جریان سازي گفتمان ایران قوي و

 
ترویج روحیه، امید و تلاش و حضور موثر و هدفمند بچه هاي مسجد در فضاي مجازي را دنبال می کند. 

وي در ادامه به محورهاي طرح ملی ایران قوي اشاره کرد و گفت: «قرآن و سیره اهل بیت(ع)» با زیرمجموعه هایی نظیر فرهنگ
ولایت مداري، سبک زندگی ایرانی - اسلامی، داستان هاي قرآنی، بزرگداشت مناسبت هاي مذهبی، نماز، امر به معروف و نهی از منکر
و ...، «مسجد و گام دوم انقلاب اسلامی» با زیرمجموعه هایی همچون نقش مسجد در خودسازي، نقش مسجد در جامعه پردازي، نقش

 
جوانان مسجدي در قوي شدن ایران اسلامی و ... دو محور نخست این طرح را تشکیل می دهند. 

سعادتی افزود: پیشرفت و امید به آینده با زیرمحورهاي نشاط آفرینی در جامعه، تقویت روحیه امید و تلاش در بین جوانان، توجه به



کارآفرینی و جهش تولید، خدمت رسانی و محرومیت زدایی، نمادها و جلوه هاي پیشرفت و عدالت، ابتکارات، اختراعات، خلاقیت ها،
الگوهاي موفق محلی، استانی و ملی و ... و مقاومت و عزت ایران اسلامی با موضوعاتی از قبیل دفاع مقدس، شهداي مقاومت، هسته
اي، سلامت و ... ، شهید سردار سلیمانی، نمایش جلوه هاي مشارکت مردم (همدلی، مواسات، راهپیمایی و ...)، رشد علم و فن آوري و

 
سایر اسوه ها و نمادهاي عزت و مقاومت دیگر محورهاي ایران قوي هستند. 

 
بازه زمانی اجراي طرح ایران قوي 

وي با بیان اینکه اطلاع رسانی درباره این طرح از 19 مهرماه آغاز شده است، اظهار کرد: بازه زمانی اجراي آن از هفته دفاع مقدس تا
میلاد حضرت زهرا(سلام ااالله علیها) در سطح کانون هاي فرهنگی هنري سراسر کشور است. بعد از اتمام مهلت شرکت، نیمه دوم دي
ماه تا بهمن ماه فرآیند ارزیابی و داوري آثار صورت گرفته و آئین اختتامیه و معرفی برترین هاي طرح 18 اسفند ماه، همزمان با

 
سالروز تأسیس کانون هاي فرهنگی هنري مساجد برگزار می شود. 

معاون فرهنگی هنري ستاد هماهنگی کانون هاي مساجد کشور با بیان اینکه این طرح در قالب سه شبستان «شبستان فرهنگ»،
«شبستان هنر» و «شبستان نوآوري» اجرا می شود، گفت: ذیل این شبستان ها 12 رواق تعریف شده که در طرح ملی ایران قوي هر

 
یک از آنها توسط استانی معین راهبري می شوند. 

 
کدام استان ها معین رواق ها هستند؟ 

سعادتی با اشاره به استان هاي معین و رواق هاي تحت نظارت آنها، تصریح کرد: خراسان رضوي در رواق نور، چهارمحال و بختیاري
در رواق کتاب، قم در رواق دانش، تهران در رواق همدلی، فارس در رواق رسانه، هرمزگان در رواق سرود، گلستان در رواق فیلم، البرز
در رواق نمایش، اردبیل در رواق ترنج، یزد در رواق قلم، اصفهان در رواق کارآفرینی وخراسان جنوبی در رواق فن آوري با هدف برون

 
سپاري فعالیت ها و بهره مندي از ظرفیت هاي استانی، استان هاي معین هستند. 

وي درباره وظایف کانون هاي فرهنگی هنري براي اجراي هر چه کیفی تر و اثرگذارتر طرح ملی ایران قوي، گفت: جریان سازي
گفتمان ایران قوي در محله، اطلاع رسانی و انگیزه بخشی به اعضا براي شرکت حداکثري در برنامه ها، ثبت دقیق گزارش و مستندات
عملکرد کانون در سامانه بچه هاي مسجد، رعایت ضوابط ستاد کرونا و پروتکل هاي بهداشتی در اجراي برنامه هاي مسجد و کانون و

 
تعامل در قالب شبکه رابطین فهما و ارتباط مستمر با ستاد استان ازجمله این وظایف است. 

 
جوایز پیش بینی شده براي برگزیدگان طرح ایران قوي 

سعادتی ادامه داد: ارزیابی و داوري طرح ملی ایران قوي در دو مرحله انجام می شود؛ ارزیابی اولیه در مرحله استانی و داوري نهایی در
سطح ملی است که در سطح استان از کانون هاي برتر هر استان براساس بیشترین امتیاز کسب شده در سامانه بچه هاي مسجد تقدیر
ویژه صورت می گیرد و در سطح ملی از رتبه برتر با جایزه نقدي یکصدمیلیون ریالی، رتبه شایسته تقدیر جایزه نقدي پنجاه میلیون

 
ریالی و از هفت رتبه شایسته تقدیر در هر رواق با جایزه نقدي سی میلیون ریال تقدیر می شود. 

وي با بیان اینکه همه فعالیت هاي ذیل این طرح منطبق با مصوبات ستاد مقابله با شیوع ویروس کرونا در هر استان انجام می شود،
افزود: وظایف ستادهاي استانی در اجراي این طرح هم در قالب شیوه نامه اجرایی به آنها ابلاغ می شود.



گوشی و تبلت غایب، کلاس درس حاضر!

منبع: همشهريشماره خبر:  48  |  تاریخ: 1399/07/30

حمایت از کودکان بازمانده از تحصیل و راه اندازي مدرسه آرزوي همیشگی اش بود. رویایی که از حدود یک دهه قبل با
عزمی راسخ گام هاي هدفمند خود را براي تحقق آن برداشته است.

 همشهري آنلاین _ زهرا بلندي : «مریم خالقی» بانوي 38
ساله اي است که کارش را با مشارکت در گروه ها و مؤسسه هاي خیریه مختلف شروع و سال 1395 مؤسسه حمایت از کودکان
بازمانده از تحصیل را با نام «نهال» راه اندازي کرد. او از یک سال قبل فعالیت هایش گسترده تر شده و در مرکز پرتو شهرداري منطقه

 
19 مستقر شده است. براي آشنایی بیشتر بااین بانوي خیّر و فعالیت هایش به مؤسسه نهال آمده ایم. 

مؤسسه حمایت از تحصیل کودکان کار نهال بعد از میدان باران در خیابان مهرآور 2 قرار گرفته است. در روزهاي شیوع کرونا که
بیشتر دانش آموزان در کلاس هاي آنلاین مدارس شرکت می کنند، بچه هاي این مدرسه به دلیل عدم دسترسی به تلفن همراه
هوشمند، با رعایت نکات بهداشتی و فاصله اجتماعی طبق تقسیم بندي هاي مشخص روزانه یک ساعت به اینجا می آیند. ساعت
نزدیک 9 است. ا ولین گروه در حال خروج از مدرسه هستند و بچه هاي ساعت بعد شادي کنان از داخل بوستان نسترن وارد مدرسه
می شوند. «رومینا» یکی از دانش آموزانی است که دوست دارد ضمن تقدیر از مدیر مدرسه، احساساتش را از حضور در اینجا ابراز

 
کند. 

 
 



این دانش آموز مقطع چهارم که در محله نعمت آباد سکونت دارد، با اشاره به اینکه همیشه دلش می خواست در کنار بچه هاي ایرانی
تحصیل کند، اما به دلیل نداشتن مدارك لازم هویتی خواسته اش محقق نشده است، می گوید: «به پیشنهاد پسردایی ام که جزء
دانش آموزان اینجا بود، از سال قبل در این مؤسسه نامنویسی کردم.» او از معلم هاي خوب و همکلاسی هاي مهربانش قدردانی کرده
و می گوید: «از حمایت هاي خوب مسئولان این مدرسه قدردانی می کنم و دوست دارم روزي ما هم مانند همه بچه ها در مدارس
دولتی درس بخوانیم. در آنجا دانش آموزان هدفمندتر درس می خوانند و این موضوع باعث می شود انگیزه ما براي ادامه تحصیل و

 
معلمان هم براي تدریس بیشتر شود.» 

«مسلم» یکی دیگر از بچه هاي این مدرسه است که از 2 سال پیش با معرفی یکی از دوستانش در اینجا ثبت نام کرده است. این
ساکن محله نعمت آباد می گوید: «دوره اول و دوم دبستان را در افغانستان گذراندم و بعد از گذشت 5 ماه از مهاجرتمان در این
مدرسه نامنویسی کردم. خدا را شکر با داشتن معلم هاي خوب رشد تحصیلی خوبی داشته ام. آنقدر شرایط اینجا را دوست دارم که

 
دلم نمی خواهد به هیچ مدرسه دیگري بروم.» 

 
آرزوي تحصیل در مدارس عادي 

 
 

حداکثر 8 دانش آموز با رعایت فاصله اجتماعی روي نیمکت هاي 4 کلاس نشسته اند. بچه ها بدون ماسک مجوز ورود به کلاس را
ندارند. به همین دلیل بیشترشان حین ورود ماسک به صورت زده یا در صورت نداشتن آن مستقیم به دفتر مدیر مجموعه مراجعه و
ماسک رایگان دریافت می کنند. «شبیر» کودك 10 ساله اي است که از 2 سال پیش دانش آموز این مدرسه است. او با اشاره به اینکه
خیلی از ادامه تحصیل دادن در این مدرسه خوشحال است، می گوید: «سال گذشته دوره پیش دبستانی را گذراندم و امسال کلاس

 
اول هستم. اینجا خانه دوم ماست. اینجا درس می خوانیم و از محبت هاي بی دریغ معلمان مان هم بهره مند می شویم.» 

«زینب» دختر 11 ساله ساکن خیابان سهیل، جزء دانش آموزان کلاس دوم این مدرسه است. او با اشاره به اینکه پدرش براي پیدا
کردن چنین جایی خیلی زحمت کشیده است، می گوید: «پدرم تلاش کرد من را در مدارس بچه هاي ایرانی نامنویسی کند، اما به
دلیل نداشتن شناسنامه چنین اتفاقی نیفتاد.» او از امکانات خوب اینجا یاد کرده و می گوید: «معلم ها و مدیر این مدرسه علاوه بر
حمایت هاي تحصیلی، تکیه گاه امن براي ما محسوب می شوند. در این مدرسه لوازم موردنیاز تحصیل را به صورت رایگان دریافت می
کنیم و کمک هاي مالی هم از ما دریغ نمی شود. اینجا را خیلی دوست دارم، ولی خیلی خوشحال می شوم که روزي بتوانم در مدارس

 
عادي کنار بچه هاي ایرانی درس بخوانم.» 

«ماریا» دختر 10 ساله حاضر در این جمع است که از طریق یکی از دوستانش با این مدرسه آشنا شده. این ساکن کوره هاي آجرپزي



شهرك دولتخواه که اکنون در پایه اول تحصیل می کند، از زحمات مدیر مدرسه و معلمانش قدردانی کرده و می گوید: «در اینجا

 
راحت و بدون دغدغه درس می خوانیم. اینجا را خیلی دوست دارم و براي شرکت در کلاس ها لحظه شماري می کنم.» 

 
7 سال مددکاري 

 
دست راست مدیر مرکز پرتو (مؤسسه حمایت از کودکان کار نهال) است و در نبود «مریم خالقی» مسئولیت مؤسسه را برعهده دارد. 

با همه بچه ها به گرمی سلام و احوالپرسی می کند و غیرمستقیم تک تک آنها را زیرنظر دارد. «ناهید رضایی» مددکار 35 ساله اي را
می گوییم که فعالیت خود در امور این چنینی را از 7 سال پیش در این منطقه آغاز کرده است. رضایی با اشاره به اینکه از 5 سال
پیش با مؤسسه ایلیا در این مکان همکاري می کرد و با آمدن مؤسسه نهال، با این گروه همسو شده است، می گوید: «رشته تحصیلی
ام امور اداري است، اما خیلی کار کردن در چنین فضاهایی و خدمت به کودکان به خصوص کودکانی که در نزدیکی محل سکونتم
زندگی می کنند را دوست دارم. علاوه بر مدیریت داخلی این مجموعه در شناسایی بچه هاي بازمانده از تحصیل و جذب خیّران با

 
گروه مشارکت می کنم.» 

او با اشاره به اینکه بیشتر دانش آموزان اینجا کودکان بازمانده از تحصیل ساکن در کوره هاي آجرپزي شهرك هاي دولتخواه و
اسماعیل آباد و دیگر محله هاي حاشیه اي منطقه هستند که به دلیل شرایط خاصی که داشته اند از تحصیل بازمانده اند، می گوید:
«علاوه بر حمایت تحصیلی، برنامه بازدید از منزل هم داریم و به خانواده هایی که از شرایط مالی خوبی برخوردار نباشند کمک هاي
مالی و معیشتی می دهیم. هرکدام از دانش آموزان پس از ورود به این مدرسه صاحب پرونده مددکاري می شوند که در آن شرایط

 
خانوادگی آنها ذکر شده و مؤسسه تا جایی که در توان داشته باشد از آنها حمایت می کند.» 

او از توزیع محلول هاي ضدعفونی کننده و ماسک بین خانواده هاي این دانش آموزان یاد کرده و می گوید: «من هر روز اینجا حضور

 
دارم و ماسک همه بچه ها کنترل می شود. تمام سعی ما این است که مشکلی براي کودکان پیش نیاید.» 

رضایی به اقدامات حمایتی مؤسسه که با وجود شیوع کرونا فعلاً اجرا نمی شوند، اشاره کرده و می گوید: «هر روز تا قبل از شیوع کرونا
توزیع لقمه داشتیم. ورزش صبحگاهی در زمین بازي خارج از مدرسه، مشاوره فردي، بازدید از منزل و پر کردن فرم مددکاري، کارگاه

 
کتابخوانی و... برگزار می شد، اما فعلاً به دلیل محدودیت هاي موجود این برنامه ها اجرا نمی شوند.» 

 
تحقق یک رویا 

 
 



رسم کمک به همنوعان و انجام فعالیت هاي خیرخواهانه به شیوه هاي مختلف را در دوران کودکی از پدر و مادرم یاد گرفتم. همیشه

 
آرزویم این بود که من هم روزي بتوانم مثل آنها به صورت مستقل فعالیت هاي خیرخواهانه انجام بدهم. 

«مریم خالقی» مدیر 38 ساله مرکز پرتو (مؤسسه حمایت از کودکان کار نهال) این موضوع را بیان کرده و می گوید: «سال 1386 به
رویاي همیشگی ام سازوکار بخشیدم. راه اندازي یک مؤسسه براي خدمت رسانی به بچه هاي آسیب دیده به هدف اصلی ام تبدیل شد
و نخستین فعالیت هاي این چنینی را با کمک به اقشار آسیب دیده، چه به صورت فردي و چه گروهی، با همکاري مؤسسه هاي

 
خیریه مختلف شروع کردم.» 

وي با اشاره به اینکه تا قبل از سال 1395 فعالیت هایش به همین شکل ادامه داشت تا اینکه با نوشتن یک پروپوزال (پیشنهاد
پژوهشی) درباره راه اندازي مؤسسه نهال، مقدمات کار اصلی اش چیده می شود، می گوید: «ابتدا همراه گروهی دیگر، به مدت کوتاهی
در ارائه خدمات آموزشی، فرهنگی، درمانی، مهارت هاي زندگی، تغذیه و... براي بچه هاي بازمانده از تحصیل کوره هاي آجرپزي
شمس آباد مشارکت داشتم. در آن مدت با فضاي حاکم در کوره هاي آجرپزي آشنا شدم و بعد از مدتی کوتاه از طریق یک تماس

 
تلفنی به کوره هاي آجرپزي دولتخواه جنوبی دعوت شدم. 

بعد از آشنایی با کودکان ساکن در این کوره ها و بعد از یک ماه فعالیت در سراي محله و برگزاري کلاس هاي آموزشی، فعالیت جدي
خود را با ایجاد مؤسسه حمایت از کودکان بازمانده از تحصیل نهال در سراي محله شهید کاظمی با حمایت از 45 دانش آموز آغاز
کردم.» وي ادامه می دهد: «با مشارکت خیّران ضمن برگزاري دوره هاي تقویتی براي همه مقاطع تحصیلی، اقدامات دیگري همچون
پر کردن کوله هاي پشتی دانش آموزان با نوشت افزار و رفع سوء تغذیه و... را در دستورکار قرار دادیم.» وي با بیان اینکه آن روزها
همه دبیران داوطلبانه و بدون حقوق در اینجا کار می کردند، می گوید: «روزهاي پنجشنبه و جمعه که روز تعطیلی معلمان بود، به

 
مؤسسه می آمدند تا به دانش آموزان خدمات آموزشی رایگان ارائه کنند. 

خودمان به کوره هاي آجرپزي می رفتیم و از خانواده ها می خواستیم تا کودکان شان را براي استفاده از امکانات رایگان تحصیلی در
این مؤسسه ثبت نام کنند. تعداد شاگردان در سراي محله شهید کاظمی به مرور زمان به 85 نفر رسید که در همه مقاطع تحصیلی
مورد حمایت قرار می گرفتند.» او از ورود مؤسسه نهال به فعالیت هاي مرکز پرتو و حمایت هاي خوب شهرداري منطقه 19 به عنوان
یک معجزه یاد کرده و می گوید: «در تمام سال هاي فعالیت در کنار این بچه ها هیچ وقت احساس ثبات نمی کردم و می ترسیدم

 
یک روز به دلیل نداشتن فضایی مناسب براي حضور این بچه ها شرمنده شان بشوم. 

مدام با اداره و نهادهاي مختلف مکاتبه می کردم، طرحم را ارائه می دادم و نیاز مؤسسه به یک فضاي ثابت براي حمایت تحصیلی از
کودکان بازمانده از تحصیل منطقه 19 را مطرح می کردم تا اینکه از تیر سال 1398 با تخلیه این ساختمان توسط مؤسسه خیریه
قبلی، با پیشنهاد شهرداري فعالیتمان را هم به شکل مدرسه روزانه براي 130 دانش آموز پیش دبستانی تا پایه پنجم و هم دوره هاي
تقویتی براي همه پایه هاي تحصیلی در روزهاي پنجشنبه و جمعه آغاز کردیم.» وي که لیسانس ادبیات فارسی و فوق لیسانس
مدیریت اجرایی دارد، با بیان اینکه با شیوع ویروس کرونا سازوکار این مدرسه هم مانند همه نهادها کمی تغییر کرده است، می گوید:
«برگزاري دوره هاي تقویتی، کلاس هاي ورزشی، زبان انگلیسی، مهارت آموزي، کارآفرینی با چرم دوزي و نقاشی روي سفال و... جزء

 
اقدامات مهمی است که با همکاري 50 معلم داوطلب در این مؤسسه اجرا می شود. 



 
 

این طرح قبل از شیوع ویروس کرونا به صورت ثابت در روزهاي پنجشنبه و جمعه براي همه مقاطع سنی دانش آموزان برگزار می شد،
اما با شیوع ویروس کرونا فعلاً متوقف شده است. کلاس هاي روزانه مدرسه هم به دلیل عدم دسترسی دانش آموزان به تلفن هاي
همراه هوشمند، به شکل حضوري و با رعایت پروتکل هاي بهداشتی طی 4 نوبت و در هریک از کلاس ها با حداکثر 8 دانش آموز
برگزار می شود.» وقتی به بشقاب هاي رنگ آمیزي شده اي که روي دیوار راهرو نصب شده اشاره می کنیم و از او می خواهیم تا
بیشتر درباره دوره هاي مهارت آموزي این مؤسسه حرف بزند، می گوید: «بعد از برگزاري دوره هاي هنري، مواد اولیه دراختیار بچه ها
قرار می گیرد. هریک می توانند ضمن تولید آثار هنري، دست سازه هاي خود را در نمایشگاه هایی که در اینجا برپا می شود به فروش

 
برسانند.» 

او به یکی از نمایشگاه هاي مهمی که سال گذشته در اینجا برگزار شده اشاره کرده و می گوید: «سال گذشته برخی از هنرجویان،
چهره هنرمندانی همچون «رضا یزدانی» و «شبنم مقدمی» را روي بشقاب هایشان نقاشی کرده بودند و این هنرمندان هم با
حضورشان در این نمایشگاه، آثار مختص به خود را خریداري کردند.» همه کودکان این مدرسه در حال حاضر افغانستانی هستند.
وقتی از خالقی می خواهیم تا در این باره توضیح بیشتري بدهد، می گوید: «هدف اصلی ما به صورت انحصاري حمایت از بچه هاي
افغانستانی نبود، اما به مرور زمان تعداد دانش آموزان ایرانی کمتر شد و اکنون فقط 85 دانش آموز از اتباع افغان که اغلب مدارك

 
اقامتی و هویتی ندارند تحت پوشش ما هستند. 

68 دختر و 68 پسر هم در اینجا تحصیل می کنند که برخی از آنها نتیجه شناسایی هاي خود ما بوده و برخی دیگر خودشان دهان به
دهان شنیده اند و به اینجا مراجعه کرده اند.» خالقی به نیاز مؤسسه براي جذب خیّران بیشتر اشاره کرده و می گوید: «علاقه مندان
براي کسب اطلاعات بیشتر درباره اقدامات این مؤسسه و حمایت از کودکان بازمانده از تحصیل می توانند به این مرکز در بزرگراه
شهید آیت الهی سعیدي، خروجی نعمت آباد، بلوار شهید ورامینی، بعد از میدان ثاراالله، میدان باران، خیابان سهیل شمالی، خیابان

 
مهرآور 2، جنب ورزشگاه شهید باکري مراجعه کنند یا با شماره 55945120 تماس بگیرند.» 

 
خدمات مهم مرکز حمایت از کودکان کار 

 
- تخصیص سرویس رفت و برگشت رایگان براي دانش آموزان 

 
- توزیع سبد کالا بین خانواده ها 

 
- ارائه مشاوره فردي و گروهی رایگان 

 
- خدمات آموزشی و معیشتی در حد خوراك و پوشاك و اقلام آموزشی به دانش آموزان 



 
- برگزاري کلاس هاي کارآفرینی، نقاشی روي سفال و چرم دوزي و فروش آثار دانش آموزان در نمایشگاه هاي کارآفرینی 

- معاینه پزشکی مستمر دانش آموزان و ارائه خدمات درمانی به دانش آموزانی که داراي بیماري خاص هستند.



بانک کشاورزي، حامی تولید و کارآفرینان

منبع: آریا نیوزشماره خبر:  49  |  تاریخ: 1399/07/30

خبرگزاري آریا - در حاشیه شمال شرقی دشت لوت و در
فاصله اي کمتر از یک ساعت با مرز افغانستان، در
شهرستان محروم سربیشه ، یکی از بزرگترین مجتمع هاي
کشت و صنعت کشور قرار دارد که با حمایت و مشارکت
70 میلیارد ریالی بانک کشاورزي راه اندازي شده و با ایجاد
اشتغال براي بیش از 179 نفر، 25 سال است که نقش
مهمی در توسعه پایدارو رونق اقتصادي این منطقه ایفا می

 
کند. 

به گزارش خبرگزاري آریا ، در بازدید از مجتمع کشت و
صنعت بیدمشک منظره چشم نواز 2000 هکتار زمین
زراعی که با استفاده از تسهیلات بانک کشاورزي به سیستم

آبیاري تحت فشارمجهز شده و زیر کشت محصولات مهمی چون زرشک، پسته، عناب، گل محمدي، کلزا ، ذرت، گندم و ... قرار دارد ،
مایه ي دلگرمی است و بی درنگ مفاهیمی چون رونق تولید، اشتغالزایی، شکوفایی اقتصادي، کشاورزي دانش محور و امنیت غذایی را

 
به ذهن متبادر می سازد. 

در بخش دیگري از این مجتمع ، واحدهاي بزرگ تولیدي چون گاوداري شیري هزار راسی با ظرفیت فعلی 850 راس گاو شیري و
تولید روزانه 13 تن شیر ، مرغداري گوشتی 45 هزار قطعه اي با تولید 400 تن گوشت سفید در سال ، مرغداري تخم گذار 230 هزار
قطعه اي با میزان تولید 3هزار و 600 تن تخم مرغ در سال و پولت تخم گذار 110 هزار قطعه اي، که همگی با استفاده از تسهیلات
بانک کشاورزي احداث و راه اندازي شده اند، برگ افتخار دیگري از عملکرد بانک کشاورزي در حمایت از کارآفرینی و تولید به ویژه در

 
مناطق محروم و دورافتاده کشور است. 

سیروس مشار مدیر کشت و صنعت بیدمشک، با تاکید بر حمایت 70 میلیارد ریالی بانک کشاورزي و همراهی بانک با این مجموعه در
طول 25 سال فعالیت خود ، به عناوین وموفقیت هاي مهم دیگر این مجموعه اشاره می کند و می گوید: با پشتیبانی بانک کشاورزي و
به همت مدیر و کارکنان کوشا و کارآفرین کشت و صنعت بیدمشک ، کارنامه موفق فعالیت هاي این مجموعه به ثبت رسیده است . از
جمله این موفقیت ها می توان گندم کار نمونه ، پروار بند نمونه گوساله ، پرورش دهنده نمونه ماهی گرمابی ، کشاورز نمونه محصول
ذرت علوفه اي ، گاودار نمونه صنعتی ، واحد نمونه صنایع تبدیلی و تکمیلی ، برگزیده نمونه جشنواره شهید رجایی به عنوان کارآفرین
برتر، واحد برگزیده صنایع غذایی استان ، گاودار نمونه صنعتی ، مرغدار نمونه تخم گذار ، برگزیده صنعت غذایی محصول ذرت علوفه
اي در سطح خراسان جنوبی و مرغدار نمونه ي تخم گذار در سی و سومین دوره ي انتخاب و معرفی نمونه هاي ملی بخش کشاورزي

 
را نام برد. 

شایان ذکر است در بازدید اخیر روح اله خدارحمی مدیرعامل بانک کشاورزي از این مجموعه که با حضور دکتر خاوازي وزیر جهاد
کشاورزي صورت گرفت، عنوان شد که در حال حاضر با حمایت بانک کشاورزي زنجیره تولید محصولات لبنی در مجتمع کشت و
صنعت بیدمشک کامل شده و این مجتمع در حال تکمیل زنجیره تولید گوشت مرغ شامل سالن هاي پرورش مرغ گوشتی و کارخانه



 
خوراك دام است. 

<--



امضاي 4 تفاهم نامه براي توسعه فناوري تجهیزات و مواد آزمایشگاهی

منبع: ایرناشماره خبر:  50  |  تاریخ: 1399/07/30

تهران- ایرنا- کانون هماهنگی دانش، صنعت و بازار تجهیزات و مواد آزمایشگاهی ایران ساخت در سال جاري 4 تفاهم نامه
براي توسعه فناوري تجهیزات و مواد آزمایشگاهی با بخش هاي مختلف امضا کرد.

تهران- ایرنا- کانون هماهنگی دانش، صنعت و بازار
تجهیزات و مواد آزمایشگاهی ایران ساخت در سال جاري 4
تفاهم نامه براي توسعه فناوري تجهیزات و مواد

 
آزمایشگاهی با بخش هاي مختلف امضا کرد. 

به گزارش روز چهارشنبه ایرنا از معاونت علمی و فناوري
ریاست جمهوري، انعقاد تفاهم نامه با صنعت بومی سازي
مواد غیرفلزي (ساصد) و امضاي تفاهم نامه با مرکز
متالورژي دانشگاه آزاد واحد زنجان در راستاي توسعه
فناوري در این حوزه و برقراري ارتباط با صنایع بزرگ، از

 
جمله تفاهم نامه هایی است که با کانون هماهنگی دانش، صنعت و بازار تجهیزات آزمایشگاهی انجام شده است. 

همچنین با رایزنی و امضاي تفاهم نامه با برخی واحدهاي بزرگ فعال در حوزه باتري سازي نسبت به ایجاد یک کنسرسیوم بزرگ در

 
حوزه فناوري باتري اقدام شد تا زمینه همکاري شرکت هاي دانش بنیان، فناور و صنایع بزرگ این حوزه فراهم شود. 

با توجه به ظرفیت هاي صادراتی قابل توجه در صنعت تجهیزات و مواد آزمایشگاهی کشور، شرکت هاي فعال در این حوزه همواره
درخواست داشته اند تا زمینه صادرات این محصولات به خارج از کشور تسهیل شود. در این راستا این کانون با بررسی و امکان سنجی
بازار کشورهاي سوریه و آذربایجان براي ورود شرکت هاي فناور زیرمجموعه کانون به این مقاصد صادراتی گام برداشت. بر اساس نتایج
این امکان سنجی، شرکت هاي زیرمجموعه این کانون اطلاعات دقیقی از نیازهاي این کشورها و چگونگی تعامل با خریداران بین

 
المللی را دریافت کردند. 

امضاي تفاهم نامه با مرکز نوآوري شهرداري تهران نیز دیگر اقدام این کانون است که براي توسعه هر چه بیشتر تعامل و همکاري با

 
مدیریت شهري صورت گرفته است. 

 
برگزاري نمایشگاه نفت، نانو، تجهیزات راهبردي و مواد در ماه هاي آینده 

با توجه به اینکه یکی از سیاست هاي راهبردي معاونت علمی و فناوري ریاست جمهوري برگزاري رویدادهاي کارآفرینانه براي ترغیب
هر چه بیشتر فعالان فناور است، کانون هماهنگی دانش، صنعت و بازار تجهیزات و مواد آزمایشگاهی ایران ساخت با صندوق نوآوري و

شکوفایی به توافق رسید تا در سال جاري 4 رویداد کارآفرینی برگزار کند. 



برگزاري نمایشگاه در 4 حوزه مختلف نفت، نانو، تجهیزات راهبردي و مواد، از جمله اهدافی است که این کانون براي ماه هاي پیش رو
تعیین کرده است. ایجاد مرکز نوآوري تجهیزات و مواد آزمایشگاهی ایران ساخت نیز از جمله برنامه هاي کانون است که در صورت

 
تحقق می تواند تحرك قابل توجهی در زیست بوم نوآوري این رشته ایجاد کند. 

معاونت علمی و فناوري ریاست جمهوري با تشکیل کانون هاي هماهنگی دانش، صنعت و بازار در حوزه هاي مختلفی مانند رنگ و
رزین، پسماند و فناوري اطلاعات تلاش کرده است تا ارتباط قوي تري میان سه رکن اساسی پیشرفت در تولید (صنعت، دانشگاه، بازار)

 
ایجاد کند. 

 
برچسب ها 

 
- نمایشگاه تجهیزات و مواد آزمایشگاهی ساخت داخل 

 
- ایران ساخت 

- معاونت علمی و فناوري ریاست جمهوري



منشا اصلی مشکلات امروز تورم انتظاري و اولویت، اصلاح پایه اطلاعاتی کشور

است
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تهران- ایرنا- شرکت کنندگان در میزگرد «مدیریت بازار» ضمن تاکید بر لزوم کنترل تورم انتظاري با اصلاح نگرش جامعه،
راهکار اساسی مدیریت تلاطم بازار را اصلاح ساختار اقتصاد کشور و اولویت کنونی را اصلاح پایه اطلاعاتی و شفافیت دانستند.

 تهران- ایرنا- شرکت کنندگان در میزگرد «مدیریت بازار»
ضمن تاکید بر لزوم کنترل تورم انتظاري با اصلاح نگرش جامعه، راهکار اساسی مدیریت تلاطم بازار را اصلاح ساختار اقتصاد کشور و

 
اولویت کنونی را اصلاح پایه اطلاعاتی و شفافیت دانستند. 

افزایش نرخ ارز طی ماه هاي گذشته تمام بازارها، واردات و به دنبال آن تولید را تحت تاثیر قرار داد و در شرایطی که تشدید تحریم ها
و شیوع ویروس کرونا ضربه هاي عمیقی بر پیکره اقتصاد کشور وارد آورده، با ایجاد انتظارات تورمی در افکار عمومی، تلاطم قیمت ها
و اقدام برخی سودجویان در بالا بردن قیمت ها، باعث تنش در برخی بازارها شد. در این شرایط براي اصلاح این روند و گسترش
شفافیت، دولت اقداماتی را در دست اجرا و پیگیري دارد که از جمله آنها سامانه انبارها و رصد کالا از آغاز واردات یا تولید تا مرحله

 
توزیع و ورود آن به بازار است. 

اداره کل پژوهش و بررسی هاي خبري ایرنا درباره چالش مدیریت بازار در شرایط سخت کنونی، میزگردي با حضور «سیدحمید
حسینی» رئیس سابق اتاق بازرگانی ایران و عراق و «مهرداد ایزدي» مدیرکل برنامه ریزي سازمان حمایت از مصرف کنندگان و

 
تولیدکنندگان برگزار کرده که مشروح آن از نظر خوانندگان می گذرد. 

ایرنا: این روزها بازار تحت تاثیر تحریم ها و تلاطم بازار ارز قرار دارد و در کنار این عوامل، کاهش برخی از کالاها در بازار باعث شده
شاهد افزایش قیمت ها باشیم. این وضعیت باعث شده حتی کالاهایی که تولید داخلند و به وفور در بازار هم وجود دارند، تحت تاثیر
این شرایط قرار بگیرند. طبعا این نوسانات قیمتی باعث نارضایتی شدید مردم شده است. چه میزان از منشا این نوسانات بازار مربوط به

 
کمبود کالا و چقدر نشات گرفته از فرایند توزیع است؟ 

حسینی: در شرایط بحران باید مجموعه اي از راهکارها به صورت هماهنگ اتخاذ شود. باید توجه داشته باشیم که کشورمان به دلیل



 
تحریم ها و شرایط شیوع ویروس کرونا در شرایط عادي قرار ندارد که بتوان با راه حل هاي معمولی، مشکلات را برطرف سازیم. 

پس از خروج آمریکا از برجام، صادرات نفت ایران متوقف شد و به دنبال آن درآمدهاي نفتی و ارزي کاهش پیدا کرد. به همین دلیل از
سال گذشته مجبور شدیم کسري بودجه دولت را از محل صندوق توسعه ملی تامین و جبران کنیم که این خود باعث ایجاد نقدینگی

 
چند برابري شد و در نهایت بانک مرکزي را مجبور به انتشار ریال کرد. 

 
حسینی: برخلاف گذشته، دست دولت در کنترل بازار باز نیست. نیاز به شوك روانی و سیاسی داریم 

در شرایط حال حاضر هم با افزایش نرخ تورم و هم کمبود کالا مواجهیم. اغلب کالاها در کشور تحت تاثیر واردات قرار دارند و حتی در
بخش کشاورزي، سم، کود و بذر هم وارداتی است. تمام این عوامل باعث شده نظم بازار به هم بریزد و شاهد افزایش قیمت ها در بازار

 
باشیم. 

نکته حائز اهمیت این است که دست دولت هم در کنترل این شرایط بازار باز نیست. دولتی که سالانه 50 الی 60 میلیارد دلار درآمد
نفتی داشته و عادت کرده با این منابع به راحتی در بازار دخالت کند و عملیات تنطیم بازار را به اجرا برساند و بخشی از این کنترل را
با واردات اعمال کند، در شرایط حاضر توان مالی کنترل گري بالا ندارد. مجموع این شرایط باعث شده صاحبان کالا، کالاهاي موجود

 
را به راحتی نفروشند و انتظار افزایش قیمت کالا در آینده نزدیک را داشته باشند. 

در تحلیل اقتصاد خرد و رفتار مصرف کننده، قبلا گفته می شد انسان براساس نیاز خرید می کند و باید براي مردم احساس نیاز ایجاد
کرد. سپس موضوع مطلوبیت به میان آمد، اما امروز مردم با توجه به وضعیت آینده تصمیم به خرید می گیرند. در حال حاضر هم این
ذهنیت در جامعه وجود دارد که با تشدید تحریم ها قیمت ها بالاتر می روند. بنابراین شاهد آنیم که واردکننده حاضر نیست
کالاهایش را از گمرك ترخیص کند. تا وقتی این ذهنیت در جامعه حاکم باشد که در آینده قیمت ها افزایش می یابد، این شرایط هم
ادامه دارد و براي توقف این روند، نیاز به شوك روانی و سیاسی داریم. به نظر نمی آید با اقدامات اقتصادي مقطعی بتوان این روند را

 
متوقف و این ذهنیت شکل گرفته را کنترل کرد. 

 
ایرنا : اگر شوك سیاسی و روانی ایجاد نشد، باید چه اقداماتی به اجرا برسد؟ 

حسینی: منابع ایران در کشورهاي همسایه مانند ترکیه، عمان و سایر کشورها وجود دارد. بانک مرکزي هم ذخایر ارزي خوبی دارد، اما

 
بخشی از آن در دسترس نیست و اگر مردم باور کنند منابع در حال آزادسازي است، می توان این روند انتظارات تورمی را کنترل کرد. 

 
ایرنا: آقاي ایزدي تحلیل شما درباره منشا مشکلات امروز بازار چیست و چه راهکارهایی براي اصلاح این روند وجود دارد؟ 

ایزدي: معتقدم در کنار بحث بررسی تورم و وضعیت موجود، باید به وضعیت قبل هم نگاهی داشته باشیم. متاسفانه وضعیت اقتصاد
ایران پیش از این شرایط هم، اوضاع خوبی نداشت و مشکلات ساختاري در بحث تولید، توزیع و قیمت گذاري عواملی بودند و هستند

 
که سال ها کشور را تحت الشعاع قرار داده اند و این فشارها در پیچ هاي اقتصادي خود را نشان می دهد. 

در وضعیت امروز تشدید تحریم ها، فشار را افزایش داده و به مشکلات ساختاري کشورمان افزوده است که مشکلات برون زا هستند و
راهکار رفع این مشکلات را هم باید در بلندمدت دید. اما بحث این است که در کوتاه مدت با مشکلات ساختاري چگونه می توان از

 
این مرحله عبور کرد؟ 



 
ایزدي: منشا اصلی مشکلات امروز، تورم انتظاري است 

ابتدا باید گفت با دو مدل تورم ساختاري و انتظاري مواجه هستیم. آنچه امروز می بینیم، بیشتر از محل تورم انتظاري است که به
دلایل مختلف این انتظار تورمی ایجاد شده و نتیجه آن افزایش قیمت ها است و ثبات اقتصادي را تحت الشعاع قرار داده که در این
جریان و روند، تولیدکننده هم ناراضی است. چرا که از به فروش نرسیدن محصولات و تولیدات خود، سودي نمی برد و تولیدکننده هم

 
به دنبال ثبات در نرخ و میزان مواد اولیه است تا تولید برنامه ریزي داشته باشد. 

بیشترین علت تورم هم، تورم انتظاري است که مهم ترین راهکار آن در کوتاه مدت، ایجاد آرامش در بازار است و از طریق مسائل
روانی می توان تا حدي انتظارات تورمی را کنترل کرد. می توان با انتشار خبرهاي عملیاتی و اطلاع رسانی از اقدامات انجام شده و
گشایش ها در بازار ارز، بورس و ... در کوتاه مدت برنامه هایی براي کنترل تورم انتظاري داشت و از این طریق جامعه را به سمت

 
آرامش برد. 

ایرنا: چرا شاهد افزایش قیمت کالا و خدماتی هستیم که کم ترین ارتباط را به نرخ ارز دارند؟ چرا این اقلام و خدمات تحت تاثیر بازار

 
ارز قرار گرفته اند؟ 

حسینی: بخشی از این موضوعات در بازار بستگی به انصاف و استمرار دسترسی فروشندگان به کالا دارد. باید توجه داشته باشیم که
بسیاري از کالاها از جمله اقلام الکترونیکی در لیست ممنوعه در واردات قرار دارند و در فروشنده این ذهنیت شکل گرفته که در آینده
می تواند این کالا را با قیمت بالاتري بفروشد و به همین دلیل انگیزه اي براي فروش ندارد. تنها راهکار براي رفع این مشکلات این

 
است که ثبات به اقتصاد برگردد. 

نکته اي که وجود دارد، این است که بعد از انقلاب همواره یک اشتباه در دولت هاي مختلف تکرار شده است؛ در تمام دوره هاي اول
ریاست جمهوري، مدیران با پمپاژ پول ارز را تثبیت کرند اما در چهار سال دوم شاهد افزایش قیمت بودیم. در دوره اول ریاست
جمهوري مرحوم هاشمی دلار 35 تومان بود که به 175 تومان رسید. آقاي خاتمی هم دولت را با دلار 175 تومان تحویل گرفت و در
پایان دوره ریاست جمهوري وي دلار به حدود 900 تومان رسید. آقاي احمدي نژاد هم در پایان دوره 8 ساله، دولت را با دلار 3هزار و
500 تومان تحویل داد. بنابراین می بینیم که در تمام دولت هاي پیش از دولت یازدهم و دوازدهم هم قیمت دلار بین دو دوره حداقل
رشد 4 الی 5 برابري داشته است. اما در دوره ریاست جمهوري آقاي روحانی به دلایلی از جمله تشدید تحریم ها و پاندومی ویروس

 
کرونا نرخ دلار رشد بیشتري پیدا کرد. 

تکرار سیاست هاي غلط ارزي و پولی، آغاز اجراي پروژه هاي بدون توجیه اقتصادي، سیاست هاي غلط یارانه اي و ... از جمله عوامل به

 
وجودآورنده این شرایط در کشورمان هستند. 



 
 

 
حسینی: اجماع و تفاهم ملی در کنترل شرایط موثر و اولین اقدام لازم، اصلاح پایه اطلاعاتی در کشور است 

در کشورمان در سال هاي گذشته چند تصمیم سخت گرفته شده که برخی امروز از اجراي این تصمیمات پشیمان هستند. یکی از این
تصمیمات پذیرش قطعنامه 598 بود که البته اخیرا مقام معظم رهبري محکم از آن دفاع کردند، اما به هر حال عده اي امروز مخالف

 
این قطعنامه هستند. 

دومین تصمیمی که باعث تحول شد، بحث هدفمندي یارانه ها بود که در نوع خود تصمیم شجاعانه اي بود، هرچند در مسیر اجرا به

 
اشتباهاتی دچار شد و برخی از واحدهاي تولیدي مانند واحدهاي گازي را زمین گیر کرد. 

خصوصی سازي هم تصمیم مهمی بود که در اجرا دچار اشتباهاتی شد و باعث شد همه نظام از خصوصی سازي پشیمان شوند در
حالی که از هزاران خصوصی سازي موفق فقط چند مورد انحراف از برنامه داشت و به دلیل مشکل ساختاري موجود در آن شرکت ها،
این شرکت ها به هر فردي داده می شد، همین مشکلات برایشان پیش می آمد، چون واحدهایی بودند که براي دولت بسیار

 
دردسرساز بودند. 

برجام هم از دیگر تصمیمات مهمی بود که در شرایط سخت گرفته شد. اما در هیچ کدام از این تصمیمات اجماع عمومی ایجاد نشد.
در حالی که اجماع و تفاهم ملی می تواند در کنترل شرایط بسیار موثر باشد. قواي سه گانه به جاي مچ گیري از هم، باید به تفاهم
برسند و لازم نیست از تریبون هاي بیرونی به یکدیگر پیام بدهند. در حال حاضر جامعه دچار شکاف شده آیا در این شرایط می

 
خواهیم شکاف ها را افزایش دهیم یا تفاهم ایجاد کنیم؟ ایجاد تفاهم ملی می تواند اولین قدم باشد که به تثبیت شرایط کمک کند. 

در حال حاضر با سه مشکل اصلی مواجه هستیم: مشکلات ساختاري اقتصاد، تجارت را نابود کرده است. وقتی در ایران انقلاب شد، در
دنیا انقلاب تجاري در حال شکل گیري بود و همه کشورها توانستند از آن موقعیت استفاده کنند. کشورهایی که تولید ناخالص داخل
بسیار پایین تري از ایران داشتند، حداکثر استفاده را از انقلاب تجاري داشتند، اما ایران در آن سال ها کاري با دنیاي بیرون نداشت.
امروز هم در حالی که در دنیا انقلاب دیجیتال رخ داده و بیشترین استفاده را از هوش مصنوعی و اقتصاد هوشمند می کند، ایران در

 
بهترین حالت در عصر IT به سر می برد. 

در این شرایط در کشور هیچ یک از سامانه هاي نهادها و دستگاه هاي مختلف به یکدیگر وصل نیستند و در خلاء آن فساد ایجاد می
شود. براي مثال جریان تخلف در واردات خودرو این بود که اپراتور، شبانه سامانه را براي ثبت سفارش باز کرده بود. اگر در عصر
دیجیتال بودیم، اپراتور و انسان باید در این سیستم ها حذف می شد. سالانه میلیاردها تومان از طریق معاونت عملی و فناوري ریاست



 
جمهوري هزینه می شود اما یک برنامه درست و کاربردي براي برگزاري وبینارها نداریم. 

علاوه بر مشکلات ساختاري، مشکل دیگر در حوزه قوانین و مقررات است. سال ها است که گفته می شود تحول در نظام توزیع ایجاد
خواهد شد، اما قانون تجارت کشور هنوز پس از 50 سال اصلاح نشده است. یک سري از قوانین بروزرسانی نمی شود و هر یک از
دستگاه ها براي صدور مجوز یا اتخاذ تصمیمات به قانونی استناد می کند و باعث موازي کاري در بخش هاي مختلف شده ایم. نیازي

 
به وضع قانون جدید نیست؛ بلکه قوانین باید پالایش شوند. 

سومین مشکل بحث رفتار مدیران است. امروز مردم احساس می کنند مسئولان به فکر آنان نیستند و می توانند وضع موجود را سرو
سامان دهند و نمی دهند. اما مردم نمی دانند که در این شرایط کاري از دست آقایان هم بر نمی آید و بیشترین نارضایتی ها هم از
این محل است. شاهد آن هستیم که ساعت ها براي تنظیم بازار تخم مرغ جلسه و مذاکره انجام می شود اما از آنجایی که اطلاعات

 
صحیح وجود ندارد، برنامه ها محقق نمی شود و سرمایه گذاران هم نمی توانند به این آمار و اطلاعات اعتماد کنند. 

وقتی گفته می شود یارانه به کسانی تعلق گرفته که تولید ندارند، نشان می دهد در پایه اطلاعاتی، در کشور دچار مشکل هستیم و
اولین اقدام لازم، تصمیم براي اصلاح پایه اطلاعاتی در کشور است. باید به این نکته توجه داشته باشیم که اگر آمار درست در اختیار

 
بود، اجازه صادرات تخم مرغ داده نمی شد که در بازار داخل با مشکل مواجه شویم. 

ایرنا: یکی از مشکلات حاضر بحث نظام اطلاعاتی است، آقاي ایزدي، شما به عنوان مسئولی که هم با مصرف کنندگان و هم
تولیدکنندگان در ارتباط هستید، آیا فرایند واردات، تولید و توزیع کالا قابل رصد است؟ اخیرا رئیس جمهوري اعلام کردند که نظام
گردش اطلاعات زنجیره تامین دچار اشکال است و باید یک نظام واحد و یکپارچه ایجاد شود. آیا نظام ثبت اطلاعات در تمام این

 
مراحل وجود دارد؟ چقدر از آن تحت نظارت دولت قرار دارد و چه بخشی خارج از اراده دولت و در دست دلالان قرار دارد؟ 

ایزدي: آقاي حسینی اشاره اي به بحث قانون داشتند که در این باره امروز خیلی شنیده ایم. همه می دانیم قوانین بسیاري وجود دارد
و یکی از مشکلات اقتصاد ما هم وجود این قوانین زیاد است. قانون حد و مرز را تعریف می کند و ویژگی آن کامل، جامع و مانع بودن
است و اینکه تکراري نباشد. اما موضوع مهم این است که مردم باید با قوانین آشنا شوند. مردم کسانی هستند که قانون را باید به اجرا
برسانند، بنابراین این نکته بسیار حائز اهمیت است. مشکل بعدي پذیرش قانون است، آیا همه این قانون را قبول دارند؟ اگر قانون
بسیار خوب نوشته شده باشد و مردم هم با آن آشنا باشند، ممکن است عده اي این قانون را نپذیرند و حتی اگر قانون را قبول هم
داشته باشند، نخواهند آن را به اجرا برسانند. مهم تر اینکه در صورت اجراي قانون هم ممکن است مشکلات برطرف نشوند، چراکه

 
نحوه اجراي آن از سوي مردم بسیار اهمیت دارد. 

 
حسینی: فقط 2 درصد نمایندگان قبل از مجلس سابقه کارآفرینی داشته اند 

حسینی: در اینجا باید این نکته را متذکر شویم که 60 درصد نمایندگان مجلس ترکیه پیش از ورود به مجلس کارآفرین بودند و این
عدد در مجلس کانادا به 80 درصد می رسد. اما در ایران فقط 2 درصد نمایندگان در سابقه خود کارآفرینی داشتند. بنابراین از فردي
که کار اجرایی نکرده و سابقه فعالیت در بخش خصوصی را نداشته، نمی توان انتظار داشت در این حوزه قانون خوب بنویسد. مشخص

 
است که با ترکیب مجلس در این دوره هم نمی توان انتظار داشت خروجی کار وضع قانون اثرگذار باشد. 



 
 

ایزدي: اقتصاد کشورمان مشکل ساختاري دارد و براي رفع این مشکل باید قانون درست وضع شود. اما در این شرایط با بخشی نگري

 
هم مواجه هستیم. 

 
ایزدي: زیرساخت ها براي ایجاد سازوکار رصد کالا وجود دارد 

درباره اینکه آیا امکان رصد کالا در مراحل واردات یا تولید و توزیع وجود دارد، باید بگویم این اقدام قابل اجراست، اما به هزار و یک
دلیل می توان گفت امکان رصد وجود ندارد. یکی از این دلایل، ساختار اقتصادي نادرست و دیگري وجود رانت در اقتصاد کشورمان
است. عده اي باید نسبت به نحوه هزینه کرد ارز 4200 تومانی دریافتی خود پاسخگو باشند. بنابراین حاضرند مرتکب تخلف هایی
مانند رشوه شوند تا زیر ذره بین قرار نگیرند. آن کسی که فاسد و اختلاس گر است، بیشترین ضربه را به این ملت زده است، هرچند
تعداد آن ها بسیار کم است. تمام زیرساخت ها براي ایجاد سازوکار رصد کالا وجود دارد. اما همین افراد اجازه نمی دهند سامانه هاي

 
رصد کالا راه اندازي یا سامانه جامع ایجاد شود. 

 
ایرنا: آیا نظارتی بر روي عملکرد این سامانه وجود دارد؟ این نظارت به چه نحو است؟ 

ایزدي: در حال حاضر سامانه رصد موجودي انبار کالا فعال است که وزارت صمت آن را راه اندازي کرده و این سامانه عملیاتی شده
است. با این سامانه امکان رصد انبار و موجودي کالاي آن وجود دارد و حدود 500 هزار انبار از این طریق رصد می شود و 500 هزار

 
کد پستی با عنوان انبار در اختیار داریم که مورد رصد قرار می گیرند. 

اساسا یکی از وظایف وزارت صمت شناسایی انبارها است و باید مشخص شود مالک هر انبار چه کسانی هستند، چه کالایی وارد شده و
متعلق به چه کسی است و به کجا می رود. با شناسایی این انبارها راستی آزمایی هم صورت می گیرد و بازرسان براي انجام این

 
اقدامات به انبارها مراجعه می کنند و نظارت مستمر صورت می گیرد. 

اواخر سال 98 در یکی، دو مرحله اعلام شد سرپرست خانوار با کارت ملی امکان دریافت سبد کالا را دارد. این اقدام به معناي رصد
توزیع کالا و رصد روند واگذاري کالا به مصرف کننده است. بنابراین امکان اجراي چنین برنامه هایی وجود دارد. نگاه سازمان حمایت و
وزارت صمت این نیست که به سمت اقداماتی چون سهمیه بندي کالاها برویم و در اقتصاد سالم این اقدام درستی نیست، اما در زمان

 
وجود مشکلات متعدد و نبود کالا در بازار چاره اي جز سهمیه بندي نیست. 

براي کنترل بازار، یکی از اقدامات رصد کالاي موجود است. در این میان یک سري از کالاها مشمول کالاي قاچاق می شوند، مانند



لوازم خانگی که این خود به معضلی تبدیل شده است. براي مثال لوازم خانگی با مشکلات متعدد به تولید می رسند، اما در توزیع این
کالاها در بازار با مشکل مواجه می شویم. به هرحال فاصله قیمتی بین کارخانه تا بازار باعث می شود شاید برخی از نمایندگان دست
به احتکار بزنند یا اینکه فردي نسبت به خرید چند دستگاه تلویزیون اقدام کند تا در اوج تقاضا با افزایش قیمت آن را به فروش
برساند. راهکار اصلی براي کنترل بازار در این شرایط، اصلاح ساختار اقتصاد است. در شرایط عادي باید آن قدر کالا فراوان باشد که
هیچ تولیدکننده اي به دنبال احتکار نباشد و نتواند گران بفروشد، همچنین هیچ مصرف کننده اي با انتظارات تورمی دست به خرید

 
مازاد بر نیاز خود نزند. 

 
برچسب ها 

 
- سازمان حمایت مصرف کنندگان و تولیدکنندگان 

 
- بازار ارز 

 
- اتاق بازرگانی ایران 

 
- میزگرد ایرنا 

 
- تورم 

 
- ستاد تنظیم بازار 

 
- صمت 

- نرخ تورم



ستاد اجرایی فرمان امام(ره)، 2 هزار واحد مسکونی در آذربایجان غربی

احداث می کند

منبع: کرد پرسشماره خبر:  52  |  تاریخ: 1399/07/30

به گزارش کردپرس؛ محمدمهدي شهریاري در نشست
تامین مسکن نیازمندان که با حضور رئیس هیات مدیره
مرکز عمران ستاد اجرایی فرمان حضرت امام(ره) برگزار
شد، تصریح کرد: این طرح با مشارکت ستاد اجرایی فرمان
امام(ره) در قالب 2 هزار واحد مسکونی در سه شهر ارومیه،

 
خوي و مهاباد احداث می شود. 

او ادامه داد: در دیگر شهرهاي استان نیز با اولویت تامین زمین در نقاط مناسب و بهره مند از امکانات زیرساختی با مشارکت ستاد

 
اجرایی فرمان امام(ره) مسکن محرومین احداث خواهد شد. 

شهریاري با اشاره به این که در راستاي تداوم همکاري با ستاد اجرایی فرمان امام براي توسعه بخش هاي مختلف استان این اقدام مهم
صورت می پذیرد، گفت: ستاد اجرایی فرمان امام در حوزه هاي خدمات رسانی در سه محور اشتغال، محرومیت زدایی و اجراي طرح
هاي اقتصادي فعالیت دارد و استان نیز با همه توان از تمام ظرفیت هاي این ستاد در جهت خدمت رسانی به محرومین و توسعه حوزه

 
هاي مختلف بهره می برد و در این راستا نهایت همکاري را می نماید . 

رئیس هیات مدیره مرکز عمران ستاد اجرایی فرمان حضرت امام نیز در این نشست از آغاز عملیات اجرایی ساخت مسکن نیازمندان
در ارومیه و مهاباد خبر داد و گفت: در شهرستان خوي نیز پس از بررسی هایی که به زودي به اتمام می رسد عملیات احداث آغاز می

 
شود. 

 
علی اکبر محرابیان افزود: این پروژه در تمام استانها و با همکاري دستگاه هاي اجرایی در حال انجام است. 

مدیرکل راه و شهرسازي آذربایجان غربی نیز در این جلسه با اشاره به اینکه ساخت این مساکن در قالب اقدام ملی مسکن انجام می
گیرد گفت: سهمیه استان در اقدام ملی مسکن 20 هزار و 970 واحد است که در 3 مرحله از مجموع 41هزار ثبت نامی 32 هزار نفر

 
واجد شرایط شدند. 

سید محسن حمزه لو افزود: از مجموع واجدین شرایط 5 هزار و 240 نفر افتتاح حساب نموده که از این تعداد 2 هزار و 567 نفر وجه

 
اولیه را واریز نموده اند. 

او با اشاره به تامین زمین در شهرهاي ارومیه، خوي و مهاباد براي ساخت مسکن محرومین با مشارکت ستاد اجرایی فرمان امام(ره)



افزود: براي تامین زمین به عنوان رکن اساسی تامین مسکن علاوه بر استفاده از ظرفیت سازمان ملی زمین و مسکن، از راهکار تغییر

 
کاربري نیز استفاده شده است. 

حمزه لو گفت: راه و شهرسازي استان اتمام پروژه هاي مسکن مهر و تامین مسکن براي نیازمندان را در اولویت خود قرار دارد به
نحوي که در یکسال گذشته 5 هزار واحد مسکن مهر تحویل متقاضیان شده است.



پرداخت بیش از 7 هزار فقره تسهیلات به کسب و کارهاي آسیب دیده از

ویروس کرونا

منبع: فکر اقتصاديشماره خبر:  53  |  تاریخ: 1399/07/30

فکراقتصادي: مدیر امور اعتبارات بانک شهر با بیان اینکه متاسفانه خسارات ناشی از شیوع ویروس "کرونا" در بخش هاي
مختلف طی سال جاري بسیار زیاد بوده است، گفت: خوشبختانه این بانک توانسته با ارائه تسهیلات مناسب در راستاي

حمایت و پشتیبانی از کسب و کارهاي آسیب دیده از این ویروس منحوس، مشکلات بسیاري از ...

فکراقتصادي: مدیر امور اعتبارات بانک شهر با بیان اینکه
متاسفانه خسارات ناشی از شیوع ویروس "کرونا" در بخش
هاي مختلف طی سال جاري بسیار زیاد بوده است، گفت:
خوشبختانه این بانک توانسته با ارائه تسهیلات مناسب در
راستاي حمایت و پشتیبانی از کسب و کارهاي آسیب دیده
از این ویروس منحوس، مشکلات بسیاري از واحدهاي بزرگ
و کوچک تولیدي و شرکت هاي خدمات رسان را مرتفع کند.

به گزارش مرکز ارتباطات و روابط عمومی بانک شهر، مجید
کاظمی با تاکید بر اینکه از ابتداي سال جاري بیش از 260 شعبه بانک شهر در سراسر کشور آماده ارائه تسهیلات به کسب و کارهاي
آسیب دیده از ویروس کرونا بوده اند، افزود: به منظور حفظ اشتغال و تامین هزینه هاي عملیاتی واحدهاي تولیدي کشور، پرداخت

 
تسهیلات حمایتی تا پایان امسال در دستور کار جدي شعب بانک شهر قرار دارد. 

کاظمی در همین راستا ادامه داد: تاکنون بیش از 7 هزار فقره تسهیلات با هدف رفع مشکلات بوجود آمده ناشی از شیوع این ویروس

 
منحوس به افراد حقیقی و حقوقی واجد شرایط ، از سوي شعب بانک شهر پرداخت شده است. 

وي با بیان اینکه استان هاي "تهران" ،" البرز"، "قزوین" ، "خراسان رضوي" و "آذربایجان شرقی" در صدر تسهیلات گیرندگان از
بانک شهر بوده اند، تصریح کرد: میزان تسهیلات اعطایی به هر یک از اشخاص نیز بر اساس ظرفیت اعتباري مشتري و نوع واحد و

 
میزان اشتغال در شهرهاي مختلف و سایر ارکان اعتباري ؛ متفاوت بوده است. 

مدیر امور اعتبارات بانک شهر با تاکید بر اینکه اجازه نخواهیم داد خللی در فعالیت واحدهاي تولیدي در شرایط حساس فعلی به خاطر
کمبود سرمایه درگردش ایجاد شود، ادامه داد: تا پایان سال نیز برنامه هاي مدونی را براي حمایت از فعالان اقتصادي و افزایش تولید و

اشتغال در دستور کار قرار داده ایم.



آمادگی کامل گل گهر در جهت حمایت از قطعه سازان و صنعتگران استان

منبع: فکر اقتصاديشماره خبر:  54  |  تاریخ: 1399/07/30

فکراقتصادي: نشست ستاد استانی اجراي سیاست هاي اقتصاد مقاومتی در ابعاد حقوقی و قضایی استان کرمان، صبح امروز، به
میزبانی دادگستري استان برگزار شد. به گزارش روابط عمومی و امور بین الملل شرکت معدنی و صنعتی گل گهر، این نشست

با محوریت بررسی راهکارهاي کمک به قطعه سازان استان کرمان با حضور حجت الاسلام و ...

فکراقتصادي: نشست ستاد استانی اجراي سیاست هاي اقتصاد مقاومتی در ابعاد حقوقی و قضایی استان کرمان، صبح امروز، به

 
میزبانی دادگستري استان برگزار شد. 

به گزارش روابط عمومی و امور بین الملل شرکت معدنی و
صنعتی گل گهر، این نشست با محوریت بررسی راهکارهاي
کمک به قطعه سازان استان کرمان با حضور حجت الاسلام و
المسلمین علیدادي سلیمانی نماینده ولی فقیه در استان و امام
جمعه کرمان، آقایان؛ دکتر موحد رئیس کل دادگستري استان،
سالاري، دادستان عمومی و انقلاب استان، آبیار، مدیرکل بازرسی
استان و نمایندگان ارگان هاي نظارتی و قطعه سازان و مدیران و

 
نمایندگان شرکت هاي بزرگ معدنی استان برگزار شد. 

در این نشست ضمن ارائه و بررسی راهکارهاي لازم به منظور
کمک به قطعه سازان استان، مدیران و نمایندگان شرکت هاي
بزرگ معدنی به ارائه پیشنهادات لازم و همچنین بیان مشکلات و

 
موانع موجود در این حوزه کاري پرداختند. 

رئیس کل دادگستري استان نیز در این نشست گفت: دستگاه قضایی استان کرمان بر مبناي تاکیدات رهبر معظم انقلاب اسلامی و
ریاست قوه قضاییه درصدد حمایت همه جانبه و قانونی از سرمایه گذاران و تولیدکنندگان به منظور ایجاد اشتغال است و انتظار این

 
مجموعه از مدیران اجرایی نیز همگامی در مسیر حمایت از تولید و سرمایه گذاري می باشد. 

شرکت معدنی و صنعتی گل گهر، آمادگی کامل خود را در جهت حمایت از قطعه سازان و صنعتگران استان اعلام و ضمن مطرح
کردن مشکلات موجود در زمینه کیفیت، قیمت، زمان تحویل و مباحث قانونی مربوط به انتخاب پیمانکاران، پیشنهادهایی را به منظور

 
کمک به این حوزه ارائه نمود. 

شایان ذکر است، گل گهر به عنوان یکی از شرکت هاي موفق در حوزه بومی سازي و ساخت قطعات تاکنون 120 هزار کدقطعه براي
بومی سازي ایجاد کرده و تاکنون 90 هزار قطعه (75 درصد) بومی سازي شده است.



قوه مجریه که یکی از قواي سه گانه محسوب می شود حتی یک سوم سهم را هم

ندارد

منبع: خبر فوريشماره خبر:  55  |  تاریخ: 1399/07/30

فعال سیاسی اصلاح طلب گفت: حال بر فرض با استیضاح آقاي روحانی کنار برود چه کسی فرداي آن روز باید دولت تشکیل
بدهد؟ باید انتخابات انجام شود و مراحل طی شود اینکه کشور بی سرپرست باشد و مسئولی نداشته باشد، خواسته دشمنان

است.

فعال سیاسی اصلاح طلب گفت: حال بر فرض با استیضاح
آقاي روحانی کنار برود چه کسی فرداي آن روز باید دولت
تشکیل بدهد؟ باید انتخابات انجام شود و مراحل طی شود
اینکه کشور بی سرپرست باشد و مسئولی نداشته باشد،

 
خواسته دشمنان است. 

توهین، هجمه، تخریب و حمله از ابتداي روي کار آمدن
دولت حسن روحانی در دستور کار دلواپسان قرار داشته
است. چنانکه هر از چندي مساله اي را دستاویز قرار داده و

رئیس جمهور و دولتش را به انحاي مختلف مورد تخریب و حمله قرار داده اند. گویی اینکه روحانی و مردانش از این آب و خاك
نیستند و براي این کشور زحمت نمی کشند. نکته اینجا است که اگر این تخریب ها و توهین ها تا دیروز از سوي دشمنان و مخالفین
نظام مطرح می شد؛ اکنون از سوي برخی جریانات داخلی و حتی از درون مجلس شوراي اسلامی به گوش می رسد . چنانکه روزي
برخلاف فرمایش صریح مقام معظم رهبري مبنی بر اینکه «دولت تا پایان دوره به کار خود ادامه می دهد» پروژه استیضاح روحانی را
علم می کنند و روزي دیگر صحبت از اعدام روحانی براي رضایت مردم به میان می آورند. این در حالی است که دولت صرفا یکی از
نهادهایی است که در وقوع مشکلات جامعه نقش آفرین بوده است و سایر نهادها نیز نحوي از انحا سهم و نقشی داشته اند. کما اینکه
نقش تحریم ها، کرونا و ... را نیز باید جداگانه در نظر گرفت. آنچه مسلم است تا زمانی که به تخریب یکدیگر بپردازیم نمی توان
انتظاري برون از این شرایط را داشت. براي بررسی هجمه ها و حملات به دولت، علل این مساله؛ عملکرد مجلس و راه هاي برون رفت
از شرایط فعلی با محمد هاشمی رفسنجانی عضو سابق مجمع تشخیص مصلحت نظام و رئیس اسبق صداوسیما به گفت و گو پرداخته

 
ایم که می خوانید: 

چندي است که هجمه ها و تخریب هاي زیادي علیه رئیس جمهور و دولت انجام می شود و حتی برخی بحث اعدام رئیس جمهور را
پیش کشیده اند؛ اساسا این نوع رویکردها از چه رو است و چرا باید از این نوع ادبیات براي مخاطب قرار دادن شخص دوم کشور

 
استفاده شود؟ 

این نوع مسائل از اول انقلاب و علیه مرحوم شهید بهشتی نیز بود. چقدر شعار می دادند و چه مسائلی را مطرح می کردند. چنانکه
مرحوم آقاي هاشمی در خاطرات خود می گوید؛ روزي در جمع یاران به بهشتی گفتم این تهمت هاي تلخ آزارت نمی دهد؟؛ نگاهم
کرد و گفت «این آسیاب به نوبت است؛ نوبت تو هم خواهد رسید، بنابراین انقلاب دوستان و دشمنانی دارد. دشمنان انقلاب به عناوین
مختلف و هر چقدر که بتوانند سعی می کنند با بداخلاقی، توهین و اهانت واکنش مسئولان نظام را بگیرند. این مسائل مربوط به امروز
و دیروز نیست حتی در زمانی که امام در پاریس بودند و قصد آمدن به ایران داشتند، آقاي کارتر نماینده اي فرستاد و گفت شما الان



به ایران نروید چون براي شما خطر دارد. بعد آقاي هایزر را به ایران فرستاده بود تا در ایران کودتا کند. یعنی نظام ما حتی قبل از
پیروزي نیز وقتی نهضت به جایی رسیده بود و شاه از کشور بیرون رفته بود و احتمال پیروزي زیاد بود آمریکایی ها می خواستند
کودتا کنند. لذا با دشمنی به مسئولان نظام توهین می کردند. امروز آقاي ترامپ چند نفر از مسئولان و مدیران نظام و اشخاص را
تحریم کرده و نسبت به آنها رفتاري تحقیرآمیز و همراه با توهین داشته است؟ یا به وزیر خارجه توهین می کند. بالاخره وقتی انقلاب
و دگرگونی در جامعه رخ می دهد عده اي که زیان کرده اند همیشه مترصد توهین هستند تا اگر بتوانند وضع را برگردانند. امروز هم
شرایط به همین گونه است. البته اکنون تفاوتی وجود دارد در اوایل انقلاب و در سال هاي بعد بیشتر این کارها با کمک خارج نشین
ها و منافقین و گروه هاي مخالف و الحادي انجام می شد اما امروز این حرکات به درون نظام آمده و مثلا به درون مجلس وارد شده
است. جایگاه مجلس این نیست. از آن طرف هم شاهد اظهاراتی بودیم که خواهان حکم اعدام براي رئیس جمهور بودند. هر چند که

 
بالاخره این به ویژگی هاي شخصیتی افراد باز می گردد. 

اما به هر صورت وظیفه مجلس این نیست که به این امور وارد شود و رئیس جمهور را مورد اهانت یا توهین قرار دهد. البته در مورد
صحبت هاي آقاي روحانی نیز که راجع به شیوه امام حسن(ع) صحبت کردند. چند سال پیش بود که مقام معظم رهبري در
فرمایشاتشان از نرمش قهرمانانه سخن گفتند. یعنی کسی منکر صلح امام حسن(ع) در تاریخ نشده و نمی شود. به هر صورت روایت ها
مختلف است. عده اي می گویند که در درون لشگر و طرفداران امام حسن(ع) کسانی بودند که اکثرا با معاویه ساخته بودند و زمانی
که حضرت دیدند عده اي از یاران ایشان با معاویه ساخته اند امکان جنگ نداشت. به هر حال این نوع مسائل تاریخی نیاز به واکنش
هاي اینگونه ندارد. البته هر که کلام حضرت رسول(ص) و ائمه را تحریف کند و به آنها نسبت ناروا بدهد گناه کبیره مرتکب شده
است. هم این طرف قضیه را باید در نظر گرفت و نباید پیشوایانمان را تحریف کنیم و نسبت دروغ بدهیم و این طرف قضیه هم این
است که ائمه به نسبت شرایط زمانه خود تصمیم گرفته اند و شرایط را در نظر گرفتند و شیوه هاي متفاوتی داشتند. حاصل این
بداخلاقی ها به ضرر نظام و بازي در زمین دشمن است و توقع نیست این مسائل از درون نظام باشد. هرچند که ممکن است عده اي
این را به جنگ قدرت تعبیر کنند. امروز می بینیم که در آمریکا بین دو کاندیدا انتخابات چه رفتاري وجود دارد و آنها چه حرف هایی
به هم می زنند و چه نسبت هایی به هم می دهند الگوي جمهوري اسلامی دولتمردان آمریکا نیستند و اخلاق اسلامی و شیوه ائمه و

 
سیره حضرت رسول(ص) است. حضرت رسول می فرماید من براي تکامل اخلاق آمده ام و ما باید از این سیره پیروي کنیم. 

به هر صورت وظیفه مجلس این نیست که به این امور وارد شود و رئیس جمهور را مورد اهانت یا توهین قرار دهد. البته در مورد
صحبت هاي آقاي روحانی نیز که راجع به شیوه امام حسن(ع) صحبت کردند. چند سال پیش بود که مقام معظم رهبري در

 
فرمایشاتشان از نرمش قهرمانانه سخن گفتند 

به لحاظ موقعیتی مــردم در شرایط اقتصادي خاص و تنگناهاي معیشتی به سر می برند؛ بسیاري دولــت را مقصر اصلی این شرایط

 
جلوه می دهند. اساسا باید دولت را مقصر اصلی دانست و سهمی براي دیگر نهادها قائل نشد؟ 

در شرایط موجود دولت به معنی قوه مجریه که یکی از قواي سه گانه محسوب می شود حتی یک سوم سهم را هم ندارد. در کنار قوه
قضائیه و قوه مقننه و نیروهاي مسلح و سایر نهادها نیز هستند که هم در حوزه اقتصاد و هم در حوزه سیاست و هم در سایر حوزه ها
مشارکت دارند و رفتار می کنند. لذا این مساله کل نظام است نه یک فرد یا قوه خاص. دولت تنها و به قول معروف یک دست صدا
ندارد. این وظیفه همه است که رعایت کنند، صرفه جویی کنند، به فکر مردم باشند، نیازهاي مردم را تامین کنند. به جاي این
بداخلاقی هایی که بازي در زمین دشمن است یا هدف دیگري دارد باید به حل مشکلات مردم بپردازند. مردم هم از هر تریبونی که

 
داشته باشند استفاده کرده و می گویند که مسئولان اختلافاتشان را در جاي دیگري حل کنند و به مشکلات ما رسیدگی کنند. 

پس از بیانات مقام معظم رهبري با مجلسی ها مبنی بر اینکه دولت باید تا پایان دوره کار خود را ادامه دهد برخی از جریانات و



نمایندگان همچنان به دنبال مطرح کردن طرح استیضاح آقاي روحانی هستند اساسا با توجه به این مسائل آیا با استیضاح و برکناري

 
آقاي روحانی همه چیز حل خواهد شد؟ یا اینها به دنبال اهداف سیاسی هستند؟ 

بی ثباتی در دولت و نظام خواست آمریکا و ترامپ و خواسته رژیم صهیونیستی و عربستان است. آنها تاکنون تلاش کردند که ثبات را
از نظام بگیرند ولی نظام تا اینجا مقاومت کرده است. نظام هم ثبات سیاسی داشته، اقتدار داشته و هم ثبات اقتصادي داشته است. به
هر حال تا آنجا که میسر بوده کارها و پیشرفت هاي مناسبی صورت گرفته است. این درست که کمبودها زیاد است اما در مقابل
اقدامات مثبت نیز زیاده بود و نمی شود به آنها نپرداخت. بحث کرونا نیز عامل دیگري است که ویژه ایران نیست و گریبان همه جهان
را گرفته هرچند که ایران نسبت به دیگر کشورها وضعیت بهتري دارد. شما آمریکا، روسیه، انگلیس، فرانسه، آلمان و... را نگاه کنید می
بینید که فاجعه خیلی بیشتر از ایران است. بنابراین الان هر اقدامی که باعث تضعیف نظام شود خواسته دشمنان نظام مثل آقاي
ترامپ، نتانیاهو و بن سلمان است. مگر آقاي بولتون دو سال پیش در جمع منافقین نگفت که نظام جمهوري اسلامی عید امسال را
نمی بیند و ما عید امسال را در ایران خواهیم بود. خب ،خواسته آنها همین است و هر اقدامی در جهت تضعیف نظام در راستاي
خواسته آنها است. استیضاح هم از همین جنس است. ما این تجربه را در مورد یک وزارتخانه داشتیم. چه مدت وزارتخانه اي بی
سرپرست بود و وزیر داشت و نمی توانست کاري بکند. حال بر فرض با استیضاح آقاي روحانی کنار برود چه کسی فرداي آن روز باید
دولت تشکیل بدهد؟ باید انتخابات انجام شود و مراحل طی شود اینکه کشور بی سرپرست باشد و مسئولی نداشته باشد و لطمه اي به

 
کشور وارد شود خواسته دشمنان است. 

بعد از گذشت چند ماه از شروع به کار مجلس هنوز شاهد عملکرد مثبتی از آنها نبودیم و هنوز به مرز وعده هایی که دادند نرسیده اند
و با فرافکنی دولت را متهم می کنند، این نوع رویکرد مجلس در روند امور تاثیرگذار است و نگاه جامعه را نسبت به انتخابات آینده

 
تضعیف نمی کند؟ 

من معتقدم مقام معظم رهبري توقع بیشتري از این داشتند و صحبت هایی هم که با نمایندگان مطرح کردند چند تذکر هم دادند که
به نظر من هیچ کدام از آنها اصلاح نشده است. چون نوعی تندروي و بداخلاقی در مجلس وجود دارد. حال ممکن است براي یک گروه
و فرد خاصی باشد اما عملکرد مجلس فعلا مطلوب نیست. آنچه که رهبري بیان کردند و آنها هم می خواستند براي اجراي منویات
رهبري مجلسی انقلابی بر پا کنند آن نشده و آثاري از آن ندیده ایم. البته عده اي می گویند هنوز چهار ماه بیشتر نگذشته است و به
زمان نیاز است ولی وقتی از آغاز «خشت اول گر نهد معمار کج/ تا ثریا می رود دیوار کج» و این وضعیت از ابتدا وجود دارد و با

 
تذکرات رهبري هنوز اصلاح نشده است. به نظر نمی رسد این مجلس آن مجلس مطلوب مردم باشد. 

با توجه به اینکه نارضایتی هاي اقتصادي و معیشتی در جامعه وجود دارد توسط دولت و سایر ارکان نظام چه اقداماتی باید صورت

 
بگیرد تا میزان نارضایتی مردم کاهش پیدا کند و به رضایتمندي تبدیل شود و در آینده شاهد انتخاباتی باشکوه باشیم؟ 

مشکل مردم مشکل معیشتی است و چالشی که در نظام بین مردم وجود دارد اقتصادي است. بیکاري و تورم و کاهش ارزش پول ملی
را داریم. مسائل ما کلا اقتصادي است و اقتصاددانان راهکارهایی را پیشنهاد داده اند که می توان با این راهکارها در حوزه اقتصاد و
بهبود معیشت مردم تغییري ایجاد کرد. منتها اینجا به هماهنگی نیاز است و همه باید با هم عمل کنند. یکی از مشکلات اقتصاد که
بحث رونق تولید مطرح است سرمایه است که به اندازه کافی وجود ندارد. سرمایه یا باید توسط بخش خصوصی بیاید یا توسط دولت
وارد اقتصاد شود یا توسط سرمایه گذار خارجی وارد شود. سرمایه گذار خارجی که نمی آید؛ دولت هم که تکلیفش روشن است و پولی
در جهت سرمایه گذاري ندارد چون هزینه هایی مثل کروناو... دارد. البته برخی هم مناسب نیست مثلا اگر همین یارانه صرف تولید
می شد نتیجه بهتر از این بود که سبد کالا به مردم تخصیص دهند. اینها یک بار مصرف است اما اگر در حوزه تولید سرمایه گذاري
شود اشتغال و تولید به وجود می آورد و صادرات انجام می شود که ارزآوري دارد و هم باعث تقویت پول ملی شود. ولی متاسفانه
مسیري انحرافی شروع شده و همچنان ادامه دارد. بنابراین اصلاح این روش ها می طلبد که همه با هم باشند و نباید وقتی چنین



حرکتی شروع می شود عده اي شروع به تخریب بکنند و مردم را متوقع کنند و کار را خراب کنند. اگر همه نهاد هاي عمومی و دولتی
و بخش خصوصی با هم حرکت کنند راهکاري که در اصلاح مسیر اقتصاد وجود دارد عملی است. البته این زودهنگام نیست وقتی راه
درستی طی شود هر روز ضریب مثبتی نشان می دهد ولی اگر وضعیت به این صورت باشد کار بهتر می شود. تحقق این راهکار به
همه برمی گردد همه باید همدل باشند؛ نه اینکه مجلس به نحوي تخریب کند و صدا و سیما جوري دیگر تخریب کند و عده اي در

 
جاي دیگري تخریب کنند. اگر همدل و همسو باشیم کار شدنی است. 

مــحســن هـــاشمی اخــیرا در صحبتی گفتند مدیریت جامعه در شرایط فعلی مدیریت آیت ا... هاشمی را می طلبد، اساسا مولفه

 
ها و ویژگی هاي مدیریت ایشان در دوران حیات خود چه بود که امروز می توان به عنوان الگو از آنها یاد کرد؟ 

آقاي هاشمی در سیاست خارجی خود استراتژي تنش زدایی را به جاي تنش افزایی به کار می گرفت و این در اصلاح امور موثر بود.
در حوزه اقتصاد به تولید و صادرات توجه داشت، ایشان وقتی جمعیت کشور 40 تا 45 میلیون بود و کار را شروع کردند وقتی با
تولیدکنندگان صحبت می کردند به آنها می گفتند هدفگذاري تولید خود را براي 300 میلیون در نظر بگیرید و فقط به فکر مصرف
داخل نباشید. ما باید بازارهاي منطقه را به دست بگیریم چون هم انرژي ارزان داریم و هم مواد اولیه را داریم. تمام مواد جدول
مندلیف از Aتا Zدر ایران وجود دارد. انرژي ارزان نیز داریم نیروي کار ارزان هم داریم پس می توانیم تولید و صادرات داشته باشیم،
ضمن اینکه از منظر سوق الجیشی هزینه هاي حمل کالا براي ما کمتر است. آقاي هاشمی در تولید براي بازار پیرامونی و بازار منطقه
هدف گذاري کرده بودند. این برنامه می توانست کاهش وابستگی به نفت را در پی داشته باشد و همچنین ارز آوري و هم اشتغال

 
داشت و طبعا در این شرایط تورم وجود نداشت. 

مساله دستیابی به بازارهاي منطقه بحث تنش زدایی بود نه تنش افزایی و ما دیدیم که روابط ما با کشورهاي منطقه و کشورهاي
اروپایی به کلی ترمیم شده بود و روال روال دیگري بود. از نظر سیاست داخلی نیز ایشان همان فرمایشات امام را تحقق می بخشیدند
که امام فرموده بود هر کاري را که مردم می توانند انجام بدهند به مردم بدهید و دولت به دنبال آن کارها نرود. در حقیقت ایشان به
دنبال مشارکت عمومی و مشارکت مردم و بخش خصوصی در حوزه اقتصاد بود. طبق وصیت امام نیروهاي مسلح باید مرزبان باشند و
در کنار مرزها باشند و در امور سیاسی دخالت نکنند این بحث مهمی بود و امروز باید مورد توجه باشد. به طور مثال یکی از مشکلات
مهم کشور در بحث قاچاق است. قاچاق که از آسمان نمی آید بلکه از مرزها وارد می شود. متاسفانه به جاي اینکه کالاهایمان را صادر
کنیم از مرزهایمان قاچاق وارد می شود و به تولید ضربه می زند و تورم و بیکاري را به همراه می آورد. در حوزه فرهنگی نیز ایشان
روي فرهنگ جلامعه بسیار حساس بود. خطبه هاي آیت ا... هاشمی در بخش اول خود همیشه مسائل اجتماعی و فرهنگی بود و

راهکار نشان می دادند.



90 درصد از نیازلوازم آرایشی در بازار داخل توسط البرز تأمین
می شود

90 درصد از نیازلوازم آرایشی در بازار داخل توسط البرز تأمین می شود

منبع: روزنامه رویداد امروزشماره خبر:  56  |  تاریخ: 1399/07/30

به گزارش روابط عمومی شرکت شهرکهاي صنعتی استان البرز؛ علی مهدي پور، سرپرست شرکت شهرك هاي صنعتی استان
البرزبا بیان اینکه استان البرز ظرفیت هاي بالایی در حوزه صنعت و اقتصاد دارد، گفت: 90 درصد از محصولات آرایشی و

بهداشتی کشور در استان البرز تولید می شود.

به گزارش روابط عمومی شرکت شهرکهاي صنعتی استان
البرز؛ علی مهدي پور، سرپرست شرکت شهرك هاي
صنعتی استان البرزبا بیان اینکه استان البرز ظرفیت هاي

 
بالایی در حوزه صنعت و اقتصاد دارد، گفت: 90 درصد از محصولات آرایشی و بهداشتی کشور در استان البرز تولید می شود. 

مهدي پور افزود: خوشه آرایشی، بهداشتی و شوینده با هدف توسعه تولیدات و صادرات این محصولات در البرز در آینده نزدیک راه

 
اندازي می شود. 

سرپرست شرکت شهرك هاي صنعتی استان البرز با بیان اینکه خوشه پوشاك این استان امسال به عنوان خوشه برتر کشوري معرفی

 
شد، ادامه داد: حمایت هر چه بیشتر از تولیدات در استان با هدف اشتغال هر چه بیشتر و صادرات در دستور کار قرار گرفته است. 

به گفته این مقام مسؤول اقدامات صورت گرفته براي حمایت از تولید و صادرات در استان موجب شده تا در 6 ماهه نخست امسال 30
میلیون دلار صادرات که شامل مواد غذایی، دارویی، بهداشتی، شوینده ها، پلاستیک و پارافین است به دیگر کشورها از جمله عراق

 
صورت گیرد. 

وي با بیان اینکه براي توسعه صادرات کنسرسیوم صادراتی در حال تشکیل است اظهار کرد: به همین منظور برنامه هاي از جمله تهیه
حمایت از حضور واحدهاي صنعتی در نمایشگاه هاي داخلی و خارجی، بازاریابی و اقداماتی از این قبیل در دست اجرا قرار دارد.



تعیین تکلیف 4500 معدن غیرفعال در کشور/هزار و 718 واحد تولیدي در

تملک بانک ها هستند

منبع: بلاغشماره خبر:  57  |  تاریخ: 1399/07/30

به گزارش بلاغ، بابک دین پرست در بازدید از شرکت
رویش طبرستان آمل اظهار کرد: در این دوره از فعالیت
دولت هفت دستور مستقیم از رییس جمهور مبنی بر
خروج واحد هاي تولیدي از تملک بانک ها صادر شده

 
است. 

وي گفت: در حال حاضر یکهزار و 718 واحد تولیدي تحت تملک بانک ها قرار دارند که تاکید رییس جمهور خروج از تملک این بانک

 
ها در اسرع وقت و بازگرداندن آنها به چرخه تولید است. 

معاون اقتصادي و توسعه منطقه اي وزیر کشور اظهار داشت: در جلسه اي که دیروز برگزار شد قرار شد تمامی واحدهایی که توانایی

 
بازگشت به چرخه تولید را دارند مشکلاتشان احصا و به کارگروه رفع موانع تولید استان ها معرفی شوند. 

وي با بیان اینکه تمام این واحدهاي تولیدي تا انتهاي سال تعیین تکلیف خواهند شد، افزود: بیشترین موانعی که وجود دارد قوانین
تامین اجتماعی از جمله ماده 37 آن است که متعلق به 46 سال قبل است و طبق آن امکان واگذاري واحدهاي تولیدي در تملک

 
بانک ها، به افراد و یا خرید افراد متقاضی وجود ندارد. 

دین پرست با بیان اینکه ستاد تسهیل در حال بررسی و رفع مشکل این قانون است، گفت: با برطرف شدن این مشکل و امکان

 
واگذاري واحدها به افراد، مشکلات حدود 40 درصد از واحدهاي تولیدي احصا و به چرخه تولید باز می گردند. 

وي افزود: طبق توافق انجام شده با روساي بانک ها قرار شد تملک واحدهاي تولیدي به حداقل برسد و هیچ تملک بانکی منجر به

 
تعطیلی واحد تولیدي نشود. 

معاون اقتصادي وزیر کشور همچنین از تعیین تکلیف چهار هزار و 500 معدن غیرفعال خبر داد و گفت: طبق آمار وزارت صنعت و

 
معدن و تجارت با بازگشت این واحدهاي راکد 888 هزار اشتغال ایجاد می شود که 111 هزار مورد آن اشتغال مستقیم خواهد بود. 

شرکت رویش طبرستان در زمینه تولید گیاهان زینتی و صاردات انتریوم، رز و لیلیوم فعالیت دارد. از دیگر فعالیت هاي این شرکت

 
ساخت و راه اندازي پروژه هاي گلخانه اي مدرن به روش هیدروپونیک (بدون خاك) است. 

افتتاح نخستین مرکز شبانه روزي رفع مشکلات تولید، برگزاري کارگروه اقتصاد مقاومتی، بررسی مسایل و مشکلات بخش اشتغال و



کارگري و شرکت در نشست ستاد تسهیل و رفع موانع تولید از دیگر برنامه هاي معاون وزیر کشور در سفر یک روزه اش به مازندران

 
است. 

انتهاي پیام/



بررسی نقش شبکه توزیع کالا در گرانی ها

منبع: خبرگزاري صدا و سیماشماره خبر:  58  |  تاریخ: 1399/07/30

سخنگوي هیات رئیسه مجلس درباره محتواي جلسه غیرعلنی امروز گفت: در این جلسه تمرکز بر علت یابی مشکلات شبکه
توزیع کالا و ارائه راه حل در دستور کار قرار داشت.

به گزارش خبرنگار خبرگزاري صدا و سیما، آقاي محمد
حسین فرهنگی پس از جلسه غیرعلنی امروز که حدودا 2
ساعت به طول انجامید، تصریح کرد: مسئله توزیع کالا،
محور اصلی بحث هاي امروز بود و پیرو جلساتی که قبلا با
حضور چند وزیر اقتصادي و مسئولان ذیربط برگزار شده

 
بود امروز در دستور کار قرار گرفت. 

وي ادامه داد: در جلسات قبلی درباره ارز و طلا، اتفاقاتی
افتاد و امروز هم بیشتر شبکه توزیع محل بحث بود؛ شبکه هاي توزیع کالا معیوب است و علتش هم نبود شبکه توزیع است. دولت
تصمیماتی می گیرد، امکانات کشور در اختیارشان قرار می گیرد، ارز هایی که در اختیار دولت هست نیز توزیع می شود، اما توزیع کالا

 
به درستی انجام نمی شود. 

سخنگوي هیات رئیسه مجلس ادامه داد: نبود یک شبکه مطمئن سالم براي توزیع، علت این مسئله است؛ در جلسه امروز موضوعات
خاصی مثل آرد، مرغ، فولاد و خودرو مورد بحث قرار گرفت. بعضی از این ها سازوکار هاي جداگانه اي دارند و وزیر صمت هم قول

 
همراهی با مجلس را داد. 

آقاي فرهنگی با تاکید بر اینکه به طور ویژه در حوزه فولاد که مجلس هم درباره آن گزارشی تهیه کرده است قول هایی داده شد،
اظهار داشت: درباره خودرو هم بدون این که به سمت آزادسازي قیمت برویم لازم است که حتما سازوکار هاي مناسب تري انتخاب

 
کنیم و زنجیره تولید و توزیع باید در شرایط مناسبی نسبت به وضع فعلی باشد. 

وي در پاسخ به این سوال که وزیر صنعت، معدن و تجارت چقدر براي حل مسائل آمادگی دارد؟ گفت: اظهار نظر در این زمینه یک
مقدار زود است، چون ایشان تازه کار را در وزارت خانه شروع کرده اند، در آینده باید ببینیم چه میزان در اجرا وعده ها را به منصه

 
ظهور می گذارند. 

آقاي فرهنگی درباره دیدگاه نمایندگان در این جلسه اظهار داشت: هر کدام از نمایندگان از زاویه اي موضوع گرانی ها را پیگیري
کردند، از جمله بحث هاي مرتبط با معدن را پیگیري کردند که می تواند جایگزین مناسبی براي نفت باشد و با توجه به تنوع معادن

 
می تواند در جهت ایجاد اشتغال نقش ایفا کند. 

سخنگوي هیات رئیسه مجلس ادامه داد: همچنین بنا شد موضوع فروش صادراتی هم براي تامین نیاز داخلی و هم براي ارز آوري به

 
صورت جدي مورد توجه قرار گیرد، وزیر صمت براي توجه به این دیدگاه هاي نمایندگان اعلام آمادگی کرد. 

وي همچنین با توجه به تعطیلات پیش رو در دو هفته آینده گفت: در هفته پیش رو روز یکشنبه تعطیل رسمی است که به جاي آن
جلسه علنی مجلس روز سه شنبه برگزار می شود و در هفته بعدتر به دلیل تعطیلی روز چهارشنبه جلسه در روز سه شنبه برگزار

خواهد شد.



امضاي تفاهم نامه میان مرکز رشد و آموزش و پرورش قشم / ایده هاي برتر

دانش آموزان قشمی حمایت می شوند

منبع: روزنامه جهان اقتصادشماره خبر:  59  |  تاریخ: 1399/07/30

مدیر مرکز بین المللی رشد قشم از امضاي تفاهم نامه همکاري میان این مرکز و اداره آموزش و پرورش بخش مرکزي
شهرستان قشم با هدف حمایت از ایده هاي برتر دانش آموزان خبر داد.

مدیر مرکز بین المللی رشد قشم از امضاي تفاهم نامه همکاري میان این مرکز و اداره آموزش و پرورش بخش مرکزي شهرستان قشم

 
با هدف حمایت از ایده هاي برتر دانش آموزان خبر داد. 

به گزارش روزنامه جهان اقتصاد به نقل از روابط عمومی و امور بین الملل سازمان منطقه آزاد قشم، کمال بیرامیان با اعلام این خبر،
اظهار کرد: این تفاهم نامه با هدف شناسایی استعداد، کشف و حمایت از ایده هاي برتر میان دانش آموزان، میان مرکز بین المللی

 
رشد و آموزش و پرورش به امضا رسید. 

وي ادامه داد: با اجراي این تفاهم نامه زمینه همکاري بیشتر میان مرکز رشد و آموزش پرورش شهرستان قشم در زمینه برگزاري دوره
هاي تخصصی، ایجاد پیوند میان موسسات آموزشی و شرکت هاي دانش بنیان، معرفی دستاوردهاي دانش آموزان و ایجاد زمینه و

 
بسترسازي در جهت کارآفرینی و حمایت از نوآوري و خلافیت دانش آموزان فراهم می شود. 

مدیر مرکز بین المللی رشد قشم با اشاره به برنامه ریزي در جهت استعدادیابی و کشف ایده هاي برتر در میان دانش آموزان، تصریح
کرد: این تفاهم نامه همچنین استفاده از ظرفیت ها و تجهیزات موجود در مرکز بین المللی رشد در راستاي حمایت از ایده هاي برتر

 
یا دانش بنیان فناور مرتبط با دانش آموزان را ممکن می سازد. 

به گفته بیرامیان؛ مرکز بین المللی رشد قشم مطابق رسالت ذاتی خود با در اختیار قرار دادن امکانات، خدمات عمومی و تخصصی
مشترك و ارائه مشاوره هاي لازم در زمینه هاي علمی، مدیریتی، و حقوقی زمینه ایجاد، پرورش و توسعه واحدهاي علمی و فناوري

 
جدید را فراهم می کند. 

وي در پایان خاطرنشان کرد: کشف استعدادها و ایده هاي برتر، توسعه خلاقیت، بروز نوآوري و فرهنگ سازي اقتصاد دانش بنیان در

 
میان دانش آموزان جزیره یکی از برنامه هاي مرکز بین المللی رشد قشم است. 

گفتنی است، مرکز بین المللی رشد در راستاي تحقق سیاست هاي اقتصاد مقاومتی با تاکید بر اقتصاد دانش بنیان، سازمان منطقه
آزاد قشم به منظور ایجاد بستر تحقیقاتی مناسب جهت راه اندازي شرکت هاي اقتصادي درآمدزا در زمینه هاي مختلف و حمایت از

ایجاد شرکت هاي پژوهشی ایجاد گردیده است.



سقف وام قرض الحسنه روستاییان افزایش یافت + جزئیات

منبع: رکناشماره خبر:  60  |  تاریخ: 1399/07/30

اقتصادي رکنا: وام قرض الحسنه براي روستائیان با هدف اشتغالزایی به 20 میلیون تومان افزایش یافت.

شوراي پول و اعتبار عصر دیروز در مصوباتی جداگانه با
افزایش سقف مانده تسهیلات سرمایه در گردش واحدهاي
تولیدي، تخصیص منابع بانکی به اولویت هاي دو بخش
صنعت و معدن و مسکن، افزایش سقف تسهیلات
اشتغالزایی روستاییان و افزایش تسهیلات ساخت و خرید

 
مسکن نخبگان موافقت کرد. 

بر اساس مصوبه دیروز سقف فردي تسهیلات قرض الحسنه براي توانمندسازي و توسعه اشتغال در مناطق روستایی و محروم کشور به
مبلغ 200 (دویست) میلیون ریال (20 میلیون تومان) افزایش یافت. مدت بازپرداخت این تسهیلات حداکثر 7 سال در نظر گرفته

شده است.



تشکیل کارگروه مشترك براي حل مشکلات اصناف لازم است

منبع: اقتصاد آنلاینشماره خبر:  61  |  تاریخ: 1399/07/30

رئیس اتاق اصناف ایران با اشاره به این که مشکلات قوانین کار و بیمه اي اصناف بیشتر مربوط به بخش نامه هاي تأمین
اجتماعی است، گفت: لازم است کارگروهی مشترك براي تبادل نظر و رفع مشکلات اصناف تشکیل شود.

رئیس اتاق اصناف ایران با اشاره به این که مشکلات قوانین
کار و بیمه اي اصناف بیشتر مربوط به بخش نامه هاي
تأمین اجتماعی است، گفت: لازم است کارگروهی مشترك

 
براي تبادل نظر و رفع مشکلات اصناف تشکیل شود. 

به گزارش اقتصادآنلاین به نقل از تسنیم، سعید ممبینی با
اشاره به جلسه اتاق اصناف با تأمین اجتماعی، اظهار داشت:
تا پیش از این، اصناف در اجلاس هیات نمایندگان اتاق

اصناف ایران میزبان مدیران این سازمان بوده اند اما پس از 7دوره از هیات رئیسه اتاق اصناف ایران، این نخستین بار بود که چنین

 
نشستی در این سازمان برگزار شد. بنابراین راه هاي تعامل گشوده شده است که امیدواریم این روش ادامه داشته باشد. 

وي ادامه داد: مدیران سازمان تامین اجتماعی، حدود 85 درصد اصناف لیست بیمه اي را به طور مرتب و ماهانه ارائه می کنند که این
امر، قانون مداري و انضباط کارفرمایان صنفی را می رساند. در مقابل لازم است تا سازمان تامین اجتماعی نیز همین اهتمام را پیگیري

 
مطالبات اصناف داشته باشد. 

رییس اتاق اصناف ایران افزود: خانواده بزرگ اصناف در 4 حوزه تولیدي، توزیعی، خدماتی و خدمات فنی با مشکلات زیادي رو برو

 
هستند که برخی از این مشکلات بدون همکاري دولت رفع شدنی نیست. 

ممبینی اظهار کرد: در حوزه قوانین کار و بیمه، مشکلات اصناف مربوط به قوانین و بخش نامه هاي سازمان تامین اجتماعی است که

 
در تلاشیم با افزایش تعامل و راه اندازي کارگروهی مشترك با این سازمان، از این مشکلات بکاهیم یا به آن ها پایان دهیم. 

رئیس اتاق اصناف ایران گفت: بخشی از مطالبات ما در خصوص تقویت بنگاه هاي کوچک است که می توانند اشتغالزایی را توسعه
دهند. امروز به واسطه شیوع کرونا شاهد کاهش تمایل افراد به کارفرمایی در حوزه اصناف هستیم و این یک هشدار است که نباید از
نظر دولت به ویژه سازمان تامین اجتماعی مغفول بماند. اصناف و این سازمان دردهاي مشترکی دارند که کاهش تمایل به کارفرمایی

 
در حوزه اصناف یکی از این دردهاي مشترك است. 

وي افزود: مدیر عامل سازمان تامین اجتماعی در جلسه اي که داشتیم، اصناف را از شرکاي این سازمان دانست. اگر تمایل به
کارفرمایی در اصناف کاهش یابد، در واقع دولت شانس دریافت حق بیمه از مشاغلی را از دست می دهد که بدون هزینه سرباري بر



دولت ایجاد شده و اداره می شوند. این در حالی است که دولت هزینه هاي کلانی براي ایجاد شغل در حوزه هاي صنعتی پرداخت می
کند. بنابراین حمایت از کارفرمایان صنفی و کمک به تقویت رابطه کارگر و کارفرما در حوزه اصناف یکی از انتظارات ما از تامین

 
اجتماعی است. 

ممبینی بیان کرد: در این راستا، دولت باید از توسعه کسب و کارها حمایت کرده و قوانین را اصلاح کند. به طور مثال عدم حمایت
قوانین بیمه اي از افزایش تعداد کارگر در واحدهاي صنفی مشکل بزرگی است که تنها از سوي دولت رفع می شود. مواردي از جمله
توسعه کارگاه هاي زیر 5 نفر که مشمول معافیت سهم کارفرما هستند می تواند زمینه افزایش سطح اشتغال در بنگاه هاي صنفی را به
همراه داشته باشد. همچنین رویکرد سه جانبه گرایی در ساختار و در مدیریت تامین اجتماعی با استفاده از ظرفیت تشکل هاي

 
کارگري و کارفرمایی توامان مورد انتظار است. 

وي تصریح کرد: اصلاح فهرست مشاغل مورد حمایت قانون در خصوص پرداخت حق بیمه کارفرما از سوي دولت نیز یکی از اموري
است که باید بدان رسیدگی شود. برخی از مشاغلی که در سال هاي گذشته مشمول این قانون شده اند در گذر زمان تغییر شکل یافته

 
یا از بین رفته اند و دیگر کاربردي در جامعه ندارند. بنابراین لازم است تا این فهرست به روزرسانی شود. 

مشکلات تشکل ها در حوزه تامین اجتماعی وي در ادامه تاکید کرد: لازم است تا بدانیم مشکلات اصناف در حوزه تامین اجتماعی
منحصر به واحدهاي صنفی نیست و اتحادیه ها و اتاق هاي اصناف نیز در این باره مشکلاتی پیرامون حسابرسی، پیمانکاري و ... دارند.

 
همه این موارد و مشکلات تنها با تعامل موثر بین اصناف و سازمان تامین اجتماعی قابل حل است. 

رئیس اتاق اصناف ایران اعلام کرد: اصناف و سازمان تامین اجتماعی تاکید بر ایجاد کارگروهی مشترك دارند که به زودي برقرار می
شود. در این کارگروه می توان به صورت ماهانه به تبادل نظر، تصمیم گیري و گزارش دهی پرداخت تا نتیجه تصمیمات و اقدامات دو

 
طرف مشخص شده و ابتر نماند. 

ممبینی همچنین بر ایجاد تعامل با موسسه عالی پژوهشی سازمان تامین اجتماعی نیز تاکید و ابزار کرد: به تازگی نشستی با موسسه

 
عالی پژوهشی سازمات تامین اجتماعی داشته ایم و موافق امضاي تفاهم نامه اي با این موسسه پژوهشی هستیم. 

پربیننده ترین تامین 20قلم کالا در طرح توزیع اقلام اساسی/ شارژ کارت سرپرستان خانوارها هر 2ماه یکبار ماءالشعیر و مالت
50درصد گران شد حبوبات همچنان طلایه دار گرانی گوجه فرنگی و پیاز چرا گران شد؟ کاهش قیمت مرغ در راه است



آخرین مهلت ثبت نام وام کرونا

منبع: افکارنیوزشماره خبر:  62  |  تاریخ: 1399/07/30

امروز آخرین روز مهر ماه و آخرین روز ثبت نام وام کرونا است. بنگاه هاي آسیب دیده امروز براي آخرین روز می توانند براي
دریافت این وام ثبت نام کنند.به گفته ي معاون…

امروز آخرین روز مهر ماه و آخرین روز ثبت نام وام کرونا است. بنگاه هاي آسیب دیده امروز براي آخرین روز می توانند براي

 
دریافت این وام ثبت نام کنند.به گفته ي معاون اشتغال وزیرکار مهلت تمدید نمی شود. 

به گزارش افکارنیوز، مطابق اعلام ستاد کرونا در پایان مرداد ماه قرار
بود آخرین مهلت تشکیل پرونده و پرداخت تسهیلات به کسب
کارهاي بیمه نشده و بیمه شده پایان شهریور ماه باشد, اما علی
ربیعی،سخنگوي دولت 4مهر ماه از تمدید وام کرونا براي کسب و

 
کارهاي آسیب دیده تا پایان مهر ماه خبر داد. 

پرداخت تسهیلات حمایتی به کسب وکارهاي آسیب دیده از کرونا
یکی از سیاست هاي وزارت کار در جهت حفظ اشتغال بنگاه ها و

صیانت از نیروهاي کار است و بر همین اساس 14 رسته شغلی شناسایی شده که بیشترین آسیب از شیوع ویروس کرونا را متحمل
شده و داراي لیست بیمه در قالب کارفرمایی یا خویش فرمایی هستند، می توانند براي ثبت نام در سامانه کارآ اقدام کنند و از

 
تسهیلات مذکور بهره مند شوند. 

مطابق جدول ارائه شده از سوي وزارت کار مبلغ تسهیلات ویژه کسب و کار کرونا در صورتی که تسهیلات تا 160 میلیون ریال باشد,
سفته فرد متقاضی یا چک به تشخیص بانک, تسهیلات 160تا480 میلیون ریال نوع وثیقه سفته فرد متقاضی یا چک به تشخیص
بانک به همراه یک ضامن(واحد اقتصادي دیگر یا کارمند), مبلغ تسهیلات 480تا1600میلیون ریال و نوع وثیقه سفته فرد متقاضی یا
چک به تشخیص بانک به همراه 2ضامن(واحد اقتصادي دیگر یا کارمند),مبلغ تسهیلات1600تا2000میلیون ریال با نوع سفته فرد
متقاضی یا چک به تشخیص بانک به همراه 3ضامن(واحد اقتصادي دیگر یاکارمند), مبلغ تسهیلات از 2000میلیون ریال بالاتر و با نوع
وثیقه ارائه تضمین صادره ازسوي صندوق هاي ضمانت و یا بنا به تشخیص بانک ارائه وثایق متعارف و سقف مبلغ سفته 1.5 برابر اصل

 
و سود تسهیلات است. 

مطابق تصمیمات ستاد کرونا در اواخر مرداد ماه، کارگروه همچنین مهلت زمانی تشکیل پرونده و پرداخت تسهیلات به «کسب

 
وکارهاي بیمه نشده» را تا پایان شهریور 99 و به «کسب و کارهاي بیمه شده» را تا 15 شهریورماه 99 تعیین کرده بود. 

اما علی ربیعی، سخنگوي دولت 4مهر ماه در پنجاه و چهارمین نشست خبري سخنگوي دولت با رسانه هاي ارتباط جمعی سیستان و
بلوچستان، از تمدید مهلت ثبت نام این وام خبر داد. پرداخت وام به مشاغل آسیب دیده از کرونا تا پایان مهر و وام ودیعه مسکن تا

پایان دي تمدید شده است. 



براساس این گزارش در کارگاه هایی که مستقیم از کرونا لطمه دیده و به اجبار تعطیل شده اند، مبلغ 16میلیون تومان وام به ازاي هر
نیروي انسانی اختصاص می یابد و در واحدهاي کسب وکاري که فعال بوده، تعطیل نشده و غیر مستقیم از کرونا آسیب دیده اند، مبلغ

 
12میلیون تومان تسهیلات پرداخت می شود. نرخ سود تسهیلات نیز 12درصد بوده و بازپرداخت آن از مهرماه است. 

وثایق لازم براي دریافت تسهیلات، سفته و چک است. براي 16میلیون تومان یک سفته یا چک لازم است یک سفته یا چک همراه با

 
یک ضامن براي بنگاه هایی است که 16تا 48میلیون تومان تسهیلات دریافت می کنند. 

وثیقه تسهیلات 48تا 160میلیون تومانی یک سفته یا چک، همراه دو ضامن است و 160 تا 200 میلیون تومانی علاوه بر چک و سفته
باید سه ضامن معرفی کند و براي بیش از 200میلیون تومان تسهیلات نیز باید از سوي صندوق هاي ضمانت و یا بنا به تشخیص بانک

 
باید وثیقه ارائه شود. 

نکته قابل توجه اینکه سقف مبلغ سفته 1.5 برابر اصل و سود تسهیلات است، همچنین یکی از موانع پیش رو براي دریافت تسهیلات
حمایتی کرونا، «نداشتن چک برگشتی» بود که کارگروه این شرط را از مقررات پرداخت تسهیلات بانکی مستثنی کرد تا روند پرداخت

 
تسهیلات کرونا به متقاضیان و صاحبان کسب و کارها تسهیل شود. 

عیسی منصوري, معاون اشتغال وزیرکار از تمدید نشدن این وام خبر داد و گفت:زمان ثبت نام فعالان کسب وکارهاي آسیب دیده از
کرونا، براي دریافت تسهیلات کرونایی تا پایان مهرماه است و این زمان تمدید نخواهد شد.



امضاي تفاهم نامه وزارت گردشگري و ورزش در راستاي توسعه گردشگري

ورزشی

منبع: پول نیوزشماره خبر:  63  |  تاریخ: 1399/07/30

وزارت میراث فرهنگی، گردشگري و صنایع دستی و وزارت ورزش و جوانان با هدف تقویت همکاري هاي این دو وزارتخانه، صبح

 
امروز یکشنبه 27 مهرماه 99 تفاهم نامه همکاري امضا کردند. 

به گزارش پول نیوز، این تفاهم نامه در محل وزارت ورزش و
جوانان با حضور جمعی از مدیران و معاونان این دو وزارتخانه، به
امضاي دکتر علی اصغر مونسان وزیر میراث فرهنگی، گردشگري

 
و صنایع دستی و مسعود سلطانی فر وزیر ورزش و جوانان رسید. 

دکتر مونسان در این مراسم در سخنانی ضمن تبریک فرا رسیدن
هفته تربیت بدنی و حلول ماه ربیع الاول گفت: «امیدوارم روند
رو به رشد ورزش کشور ادامه یابد و شاهد پیشرفت هاي هرچه

 
بیشتر در حوزه هاي مختلف ورزشی در کشور باشیم.» 

او افزود: «مشترکات زیادي بین این دو وزارتخانه وجود دارد که به نظر می رسد بخش زیادي از آن ها مغفول واقع شده و شناسایی و

 
توجه به آن ها می تواند به تقویت همکاري هاي بین این دو دستگاه کمک کند.» 

وزیر میراث فرهنگی، گردشگري و صنایع دستی ادامه داد: «دو بخش از بخش هاي مهمی که می تواند به ایجاد نشاط اجتماعی و نیز

 
توسعه رفاه اجتماعی در جامع کمک کند بخش گردشگري و بخش ورزش است.» 

او افزود: «سند توسعه گردشگري خوشبختانه بعد از پیگیري هاي انجام شده در دولت به تصویب رسید و ابلاغ شد. در این سند براي
28 دستگاه اجرایی حکم ابلاغ شده است که نشان دهنده این است که گردشگري یک موضوع فرابخشی است. در این میان براي
وزارت ورزش و جوانان احکامی ارسال شده که به طور حتم تقویت همکاري هاي این وزارتخانه در حوزه گردشگري می تواند نتایج

 
خوبی را به دنبال داشته باشد.» 

 
تنوع بخشی به حوزه هاي گردشگري 

دکتر مونسان در ادامه به مهمترین اتفاقاتی که در حوزه گردشگري در سال هاي اخیر روي داده است اشاره کرد و گفت: «یکی از
کارهاي مهمی که انجام دادیم تنوع بخشی به حوزه گردشگري است. حوزه هاي مختلف گردشگري از جمله گردشگري معدن،
گردشگري کشاورزي، اکوتوریسم و ... به وجود آمدند و در کنار آن گردشگري سلامت نیز سامان دهی شده است. در کنار این ها،
گردشگري ورزشی نیز بخش مهمی از حوزه گردشگري به حساب می آید که رویدادهاي ورزشی باید به رویدادهاي ورزشی -

 
گردشگري تبدیل شود تا براي کشور درآمدزایی و اشتغال بیشتري ایجاد کند.» 



وزیر میراث فرهنگی، گردشگري و صنایع دستی در ادامه گفت: «به عنوان مثال در حوزه اکوتوریسم اتفاقات خوبی روي داده و شاهد
استقبال بی نظیري از سوي گردشگران داخلی و خارجی از این حوزه هستیم در حال حاضر ساخت بوم گردي به عنوان زیرساخت این
حوزه از گردشگري در کشور شتاب گرفته و 2200 واحد بوم گردي در کشور تاکنون احداث شده است. به طور حتم در حوزه

 
گردشگري ورزشی نیز ظرفیت هاي فراوانی وجود دارد که باید از آن ها استفاده بهینه کرد.» 

او در بخش دیگري از صحبت هاي خود گفت: «رویدادهاي گردشگري از اهمیت بالایی برخوردار هستند باید به این رویدادها بیش از
پیش توجه کرد و تورهاي رویدادهاي گردشگري می تواند در قالب تورهاي ورزشی - گردشگري برگزار شود تا هم سامان دهی شوند و

 
هم براي کشور درآمدزایی ایجاد کند.» 

مسعود سلطانی فر وزیر ورزش و جوانان نیز در این نشست در سخنانی گفت: «پنج سال پیش سند همکاري سازمان وقت میراث
فرهنگی، صنایع دستی و گردشگري با وزارت ورزش و جوانان امضا شد که امروز سند همکاري ارتقا یافته و موارد جدیدي نیز به آن
اضافه شده است. اکنون بعد از پنج سال به نظر می رسد کارشناسان و مدیران هر دو دستگاه به بلوغ کامل براي اجراي این سند

 
همکاري رسیده اند و با آمادگی بیشتري مفاد این تفاهم نامه همکاري از سوي دو دستگاه اجرایی خواهد شد.» 

 
کمک به جذب گردشگر از طریق رویدادهاي ورزشی 

او افزود: «گردش مالی که در حوزه رویدادهاي ورزشی در دنیا وجود دارد موضوعی است که می تواند زمینه مناسب همکاري در حوزه
گردشگري را فراهم کند که موفقیت هرچه بیشتر در این دو حوزه در گروي تعامل بیشتر مدیران و کارشناسان این دو دستگاه است تا

 
با تقویت همکاري ها شاهد درآمدزایی، ارزآوري و اشتغال بیشتر براي کشور باشیم.» 

سلطانی فر در ادامه گفت: «مسابقات و رویدادهاي ورزشی باعث می شود تا میلیون ها گردشگر در سال به کشورهاي مختلف سفر
کنند. به عنوان مثال رویداد ورزشی المپیک همه ساله باعث می شود گردشگرانی از 200 کشور دنیا در کشور محل برگزاري رویداد
حضور یابند. بعد از آن مسابقات جام جهانی فوتبال است که بیشترین گردشگر را به دنبال دارد و بعد از آن نیز مسابقات جام ملت ها

 
و نیز لیگ هاي معتبر دنیا است که باعث حضور گردشگران می شود.» 

وزیر ورزش و جوانان اضافه کرد: «در کشور ما نیز ظرفیت هاي فراوانی براي میزبانی از رویدادهاي گردشگري وجود دارد. خوشبختانه
زیرساخت هاي خوبی فراهم شده و با این که تا قبل از پیروزي انقلاب تنها دو ورزشگاه استاندارد براي برگزاري مسابقات بین المللی
فوتبال داشتیم اکنون تعداد ورزشگاه ها افزایش یافته و شهرهاي مختلف مانند تهران، مشهد، تبریز، اصفهان، اهواز و شیراز می توانند

 
محل مناسبی براي برگزاري و میزبانی از رویدادهاي ورزشی باشد.» 

او خاطرنشان کرد: «در کنار رویدادهاي ورزشی، بازي هاي بومی و محلی نیز یکی دیگر از ظرفیت هایی است که می تواند در جذب
گردشگر تاثیرگذار باشد و با توجه به این که این نوع از ورزش ها و بازي ها براي گردشگران خارجی از جذابیت بالایی برخوردار است و

 
می توان در این خصوص نیز براي جذب گردشگر می توان برنامه ریزي کرد.» 

 
اهداف تفاهم نامه 

این تفاهم نامه به استناد سند چشم انداز افق 1404 سیاست هاي کلی نظام در بخش گردشگري به ویژه گردشگري ورزشی و لزوم
توسعه و سامان دهی آن و نقش و اهمیت گردشگري ورزشی در توسعه و تحکیم روابط دوستی بین ملت ها و وظایف وزارت ورزش و
جوانان و سهم ارزنده فدراسیون هاي ورزشی در میادین بین المللی در معرفی ایران اسلامی و نظر به اهمیت و ضرورت بهره مندي از
تمام ظرفیت هاي ملی و بین المللی کشور در راستاي ایجاد اشتغال پایدار، توسعه اقتصادي خدمات محور، جذب سرمایه گذاران



داخلی و خارجی، نمانام سازي (برندسازي) مناسب منابع فرهنگی - ورزشی و طبیعی - ورزشی کشور با هدف توسعه گردشگري

 
ورزشی به امضا رسید. 

توسعه و ارتقاي کمی و کیفی بسترهاي گردشگري ورزشی در ابعاد داخلی و بین المللی، استفاده حداکثري از ظرفیت هاي اشتغال و
کارآفرینی در بین جوانان در حوزه گردشگري، صنایع دستی و هنرهاي سنتی کشور و افزایش امکان دسترسی آن ها به فرصت برابر
در بازار کار، استفاده از ظرفیت هاي قانونی مناسب در راستاي بهره مندي از ظرفیت هاي ملی و بین المللی ورزش کشور، به منظور
ایجاد اشتغال پایدار با جذب گردشگران ورزشی، توسعه اقتصاد خدمات محور از طریق جلب مشارکت فدراسیون ها و سایر نهادهاي
ورزشی در گردشگري ورزشی، توسعه و تحکیم مراودات و مناسبات منطقه اي و بین المللی کشور با استفاده از ظرفیت هاي
گردشگري ورزشی و بسترسازي و توسعه برندسازي رویدادهاي ورزشی ملی ایران و استفاده از ظرفیت هاي مربوطه در سطوح بین

 
المللی ذیل برند ملی گردشگري کشور از مهمترین اهداف امضاي این تفاهم نامه است. 

همچنین از دیگر اهداف این تفاهم نامه می توان به کمک به افزایش درآمدهاي پایدار زیرساخت ها و منابع مرتبط با صنعت
گردشگري کشور از طریق گردشگران ورزشی، کمک به تامین ساز و کار مناسب براي جذب سرمایه گذاران داخلی و خارجی علاقه
مند به فعالیت در بخش گردشگري ورزشی، حمایت از علاقه مندان داراي معیارهاي مورد تائید طرفین براي فعالیت در کسب و
کارهاي مرتبط با گردشگري ورزشی با تاکید بر سازمان هاي مردم نهاد جوانان، شناسایی مناطق کمتر شناخته شده، محروم و داراي
ظرفیت هاي توسعه پایدار گردشگري ورزشی در راستاي معرفی به علاقه مندان و سرمایه گذاران داخلی و خارجی، ترویج فرهنگ
دینی، اخلاقی و ورزشی با الگو برداري از زندگی ائمه معصوم براي نسل جوان و ایجاد امنیت براي گردشگران خارجی به منظور بازدید

 
از فضاهاي ورزشی اشاره کرد. 

 
وظایف دو دستگاه در تفاهم نامه 

بر اساس این تفاهم نامه مقرر شد وزارت ورزش و جوانان اقداماتی را انجام دهد که از مهم ترین اقدامات این وزارتخانه در این تفاهم
نامه می توان به برنامه ریزي راهبردي و عملیاتی براي جذب و هدایت سرمایه گذاران داخلی و خارجی به منظور توسعه زیرساخت ها
و تجهیزات مورد نیاز گردشگران ورزشی، رعایت استانداردهاي مورد تائید وزارت میراث فرهنگی، گردشگري و صنایع دستی در
تورهاي گردشگري ورزشی، از جمله استفاده از راهنمایان تخصصی گردشگري، تهیه و توزیع اقلام تبلیغاتی و نیز همکاري و مشارکت
در تائید و تقاصاي روادید، حمایت از تاسیس و فعال سازي موزه ورزش و استقرار ویترین هایی از صنایع دستی هنرهاي سنتی و
ماکت هاي آثار تاریخی و فرهنگی، اساطیر و چهره هاي ماندگار ورزشی، همکاري با وزارت میراث فرهنگی، براي شناسایی و ثبت و
ترویج آیین هاي ملی - ورزشی، سنتی و بازي هاي بومی و محلی اقوام ایرانی، برنامه ریزي براي استفاده از ظرفیت ورزشکاران ملی در
معرفی جاذبه هاي گردشگري کشور با عنوان سفیر گردشگري در رویدادهاي بین المللی، برنامه ریزي براي استفاده از صنایع دستی به
عنوان جایزه قهرمانان و کاپ هاي ورزشی، برنامه ریزي براي درج عنوان و تصاویر شهرها و روستاهاي جهانی صنایع دستی بر روي
لباس ورزشکاران، همکاري و مشارکت در حفظ، مرمت و احیاي بناهاي تاریخی مرتبط با ورزش هاي آیینی - باستانی و همکاري در
سامان دهی محورها و محوطه هاي تاریخی داراي پتانسیل هاي طبیعت گردي و کوهپیمایی و معرفی آن ها در سطح ملی و بین

 
المللی اشاره کرد. 

همچنین مقرر شد وزارت میراث فرهنگی، گردشگري و صنایع دستی نیز بر اساس این تفاهم نامه اقداماتی را انجام دهد که از
مهمترین اقدامات این وزارت خانه می توان به همکاري با وزارت ورزش و جوانان در تهیه پرونده ثبت جهانی و ملی منابع داراي
قابلیت بهره برداري، همکاري در شناسایی ظرفیت هاي سرمایه گذاري در گردشگري ورزشی کشور و حمایت از وزارت ورزش و

 
جوانان در تاسیس و فعال سازي موزه هاي ورزشی در سراسر کشور اشاره کرد. 



احیاي طرح سفرکارت جوانان و ارائه تسهیلات تخفیفی براي رشد گردشگري جوانان با رعایت قوانین و مقررات ناظر نیز از اقدامات

 
مشترکی است که در این تفاهم نامه بر عهده دو دستگاه گذاشته شده است. 

هم چنین بر اساس این تفاهم نامه مقرر شد، کمیته راهبري گردشگري ورزشی با هدف تحقق مفاد این تفاهم نامه با عضویت

 
نمایندگان تام الاختیار دو دستگاه تشکیل شود. 

 
مدت اعتبار این تفاهم نامه چهار سال است و در صورت موافقت طرفین براي مدت مشابه قابل تمدید است. 

 
ارتقاي گردشگري و ورزش در دولت تدبیر و امید 

دکتر مونسان در حاشیه امضاي این تفاهم نامه در گفت وگو با خبرنگاران نیز گفت: «گردشگري اشتغال آفرین است و با سرمایه
(GDP) گذاري اندك می تواند اقتصاد خوبی را براي کشور ایجاد کند. ما در سال 2019، 11.8 میلیارد دلار از تولید ناخالص داخلی
سهم داشتیم که عدد مناسبی به نظر می آید. امیدوارم با فعال کردن بخش گردشگري ورزشی بتوانیم شاهد جذب بیشتر گردشگر

 
خارجی باشیم و به میزان آن بتوانیم ایجاد اشتغال کنیم. 

او افزود: «در دولت تدبیر و امید، هر دو بخش ورزش و گردشگري خیلی خوب به اهداف خود نزدیک شده اند و ما بیش از 490 هتل
با ستاره هاي مختلف در دولت تدبیر و امید افتتاح کردیم. بیش از 2200 واحد بوم گردي به بهره برداري رسید و زیرساخت هاي

 
گردشگري در این دولت به خوبی جلو رفته است.» 

دکتر مونسان افزود: «این وزارتخانه در حال حاضر 137 هزار میلیارد تومان پروژه در حال اجرا دارد که 500 واحد از این پروژه ها هتل

 
هستند که به بهره برداري خواهد رسید.» 

مسعود سلطانی فر وزیر ورزش و جوانان نیز در حاشیه امضاي این تفاهم نامه گفت: «توسعه یک کشور نیازمند مردمی است که به
لحاظ جسمی و روحی از یک سلامت مناسبی رو به رو باشند و ورزش هم به عنوان ارزان ترین ابزار براي پر کردن اوقات فراغت مردم

 
و همچنین ایجاد شور و نشاط در جامعه محسوب می شود و همچنین می تواند باعث وحدت و غرور ملی شود.» 

او افزود: «در ارتباط با سندي که ما 5 سال قبل مبادله کردیم، اساس و پایه اي براي تعریف چگونگی همکاري و استفاده از ظرفیت
متقابل این دو بخش بود. خوشبختانه در شرایط حاضر یک بلوغ خوبی بین مدیران و کارشناس هاي دو وزارت خانه به وجود آمده که
امید وارم بهتر از گذشته از این ظرفیت ها استفاده شود. بعد از جلسات مختلف بین کارشناسان و معاونان دو وزارتخانه پیش نویس
سند جدید تنظیم شد و به امید خدا در آینده از ظرفیت هاي مختلف این دو بخش استفاده شود. به عنوان مثال بخش گردشگري،
بخشی با توجیه اقتصادي بسیار بالا اشتغال زایی خیلی سریع و سرمایه گذاري کم می تواند مشکلات اقتصادي را کمتر کند و ورزش

 
هم که ارزان ترین و موثر ترین ابزار براي شادي مردم و ایجاد وحدت ملی بین مردم است.» 

سلطانی فر در ارتباط با این تفاهم نامه و تشویق فدراسیون ها به پذیرفتن میزبانی ها بیشتر عنوان کرد: «ما با توجه به ظرفیت ها و
زیر ساخت ها کشور، و هزاران استادیوم و سالن هاي ورزشی ساخته شده از جهت توانایی میزبانی همواره پیشگام بودیم. الان هم براي
2027 پیشنهاد میزبانی جام ملت هاي آسیا را دادیم و همچنین براي رویداد هاي مهم بین المللی در رشته هاي سالنی ما می توانیم

 
میزبانی مسابقات جهانی را داشته باشیم، 

اما امیدواریم این شرایط خاتمه پیدا کند و ملت قهرمان ما همانطور که در چهل سال گذشته نشان دادند، بتوانند سر بلند از این



تحریم هاي ظالمانه بیرون آیند و با خاتمه این تحریم ها حتما میزبانی هاي ما گسترده می شود و حضور گردشگران خارجی گسترش
پیدا خواهد کرد.»



کارآفرینان استان 582 نفر را مشغول به کار کردند

منبع: باشگاه خبرنگاران جوانشماره خبر:  64  |  تاریخ: 1399/07/30

مدیرکل آموزش فنی و حرفه اي استان همدان گفت: 26 نفر کارآفرین نخبه و مجرب استان، با ایجاد کارگاه هاي تولیدي و
آموزشی، 582 نفر را مشغول به کار کردند.

به گزارش خبرنگار گروه استان هاي باشگاه خبرنگاران
جوان از همدان، وهب مختاران، مدیرکل آموزش فنی و
حرفه اي استان همدان گفت: در 6 ماهه نخست امسال،
26 کارآفرین استان در مسیر توسعه، اشتغالزایی و ارتقا
سطح کیفی آموزش هاي مهارتی، با ایجاد و توسعه کارگاه

 
هاي تولیدي و آموزشی، براي 582 نفر شغل ایجاد کردند. 

او با بیان اینکه کارآفرین ارتباط دهنده دانش و علوم با
صنعت و بازار است، ادامه داد: کارآفرینی یکی از عناصر
مهم توسعه اقتصاد بر پایه دانش است که با نوآوري و

 
خلاقیت، در چرخه اقتصادي کشور نقش ارزنده خود را ایفا می کند. 

مدیرکل آموزش فنی و حرفه اي استان همدان افزود: آموزش هاي مهارتی مجموع آموزش هاي نظري و عملی است که با هدف ایجاد
مهارت هاي لازم به منظور به فعلیت رساندن استعداد هاي نهفته اجرا و مهارت آموزان را براي احراز شغل و کسب و کار در مشاغل

 
مختلف آماده می کند و توانایی آنان را براي انجام کار و فعالیت در حرفه هاي مختلف افزایش می دهد. 

مختاران عنوان کرد: در راستاي تبدیل کارگاه هاي آموزشی فنی و حرفه اي به تولید و آموزش توام، با دعوت از کارآفرینان بخش

 
خصوصی، کارگاه هایی با داشتن توانایی آموزش، انتخاب شدند. 

او با بیان اینکه سازمان فنی و حرفه اي با واگذاري کارگاه هاي فرسوده به بخش خصوصی و احیاي آن، اشتغال کارآموزان، تولید و
آموزش را همزمان در دست گرفت، افزود: با استفاده از تجهیزات و افراد جدید و آموزش رشته هاي به روزتر به کارآموزان، چرخه

 
بازاریابی و فروش نیز به جریان افتاده است. 

مدیرکل آموزش فنی و حرفه اي استان همدان، در این طرح ابتکاري، سازمان فنی و حرفه اي به دنبال این است که با ورود محیط
واقعی کار به مراکز آموزشی و ایجاد شرایط واقعی کار در حوزه آموزش، کارآموزان بصورت عملی حتی در حوزه بازار و فروش نیز

 
آموزش ببیند. 

مختاران اضافه کرد: سازمان آموزش فنی و حرفه اي کشور بر توانمندسازي حرفه اي و شغلی افراد تاکید دارد و با توجه به رشته هاي
آموزشی، 40 درصد شاغلان را زنان سرپرست خانوار تشکیل می دهند. 



او با بیان عملکرد 6 ماهه در بخش آموزش هاي دولتی اظهار داشت: در کارگاه هاي ثابت شهري، پادگان، روستا، زندان، سیار شهري،

 
سکونتگاه هاي غیررسمی و کارگاه هاي صنایع، در مجموع دو میلیون و 423 هزار و 312 نفر ساعت ثبت شده است. 

مدیرکل آموزش فنی و حرفه اي استان همدان ادامه داد: در مدت زمان مشابه 10 هزار و 448 نفردوره آموزش فنی و حرفه اي با

 
هدف هدایت موثر اشتغال، در 22 مرکز دولتی ثابت و سیار استان آموزش دیدند. 

مختاران اظهار داشت: در بخش آموزشگاه هاي خصوصی چهار هزار و 783 نفر دوره آموزش مهارتی فراگرفتند و یک میلیون و 367

 
هزار و 429 عملکرد نفر ساعت در فهرست آموزش خصوصی امسال فنی و حرفه اي قرار دارد. 

او با اشاره به میانگین قبولی 74 درصد در آزمونها، اعلام کرد: کارآموزان فنی و حرفه اي در 6 ماهه نخست سال 65 درصد در آزمون
آنلاین و 63 درصد در آزمون هماهنگ و 79 درصد در تفاهم نامه، 98 درصد در صنعت ساختمان، 89 درصد در آزمون ادواري نمره

 
قابل قبول کسب کردند. 

اداره کل آموزش فنی و حرفه اي استان همدان در گروه آموزشی، پژوهشی و فرهنگی جشنواره شهید رجایی در مجموع شاخص هاي
عمومی و اختصاصی، براي چهارمین سال متوالی، رتبه نخست را به دست آورد.



فراخوان ثبت نام از واحدهاي متقاضی دریافت گواهینامه ملی رعایت حقوق

مصرف کنندگان در سال 1399

منبع: روزنامه کسب و کارشماره خبر:  65  |  تاریخ: 1399/07/30

به گزارش کسب و کار نیوز به نقل از روابط عمومی سازمان حمایت مصرف کنندگان و تولیدکنندگان ؛ بیستمین دوره ممیزي
و انتخاب واحدهاي حامی حقوق مصرف کنندگان از سوي این سازمان با همکاري انجمن ملی حمایت از حقوق مصرف

... The post ... کنندگان و دور جدید ثبت نام از متقاضیان براي شرکت در این زمینه آغاز شده

کسب و کار نیوز - ثبت نام از متقاضیان دریافت گواهینامه و تندیس رعایت حقوق مصرف کنندگان ازسوي سازمان حمایت

 
مصرف کنندگان و تولیدکنندگان آغاز شده و تا دهم آذرماه 1399 (10/09/1399) ادامه دارد. 

به گزارش کسب و کار نیوز به نقل از روابط عمومی سازمان حمایت مصرف کنندگان و تولیدکنندگان ؛ بیستمین دوره ممیزي و
انتخاب واحدهاي حامی حقوق مصرف کنندگان از سوي این سازمان با همکاري انجمن ملی حمایت از حقوق مصرف کنندگان و دور

 
جدید ثبت نام از متقاضیان براي شرکت در این زمینه آغاز شده است. 

هدف از ممیزي عملکرد واحدهاي اقتصادي ، بررسی راهکاري ترویج و گسترش فرهنگ رعایت حقوق مصرف کنندگان در جامعه ،
حمایت از شرکتهاي تولیدکننده داخلی در جهت توسعه پایدار ، تبیین و تشریح جایگاه کارآفرینی و تولید در جامعه و آثار اقتصادي
آن بر صنعت و تولید کشور و در نهایت بررسی نقش تولید کنندگان در رشد و تعالی اقتصادي کشور و رفاه بیشتر آحاد جامعه عنوان
شده است و این انتخاب در چارچوب تعامل با تولیدکنندگان و عرضه کنندگان کالا و خدمات و افزایش توان رقابتی آنها صورت می

 
گیرد. 

براساس این گزارش ؛ شرکتهاي متقاضی جهت حضور در روند ارزیابی بیستمین همایش روز ملی حمایت از حقوق مصرف کنندگان و
آگاهی از شرایط ثبت نام می توانند فایل پیوست را مطالعه و با ورود به پایگاه اینترنتی به نشانی www.esfand9th.com ، به

 
صورت الکترونیکی نسبت به ثبت نام اولیه خود اقدام نمایند. 

همچنین گفتنی است ؛ علاقمندان می توانند در صورت نیاز به کسب اطلاعات بیشتر از طریق شماره تلفن 26200503-22058542
تماس حاصل فرمایند.



افت تدریجی تأثیر کرونا بر محیط کسب وکار

منبع: جام نیوزشماره خبر:  66  |  تاریخ: 1399/07/30

نتایج پایش ملی محیط کسب وکار در فصل تابستان 1399 از سوي مرکز آمار و اطلاعات اقتصادي اتاق ایران نشان می دهد
که فعالان اقتصادي به طور متوسط، میزان تأثیر کرونا بر محیط کسب وکار را 6.62 واحد ارزیابی کرده اند که در مقایسه با

فصل بهار 0.48 واحد بهبود یافته است.

 
افت تدریجی تأثیر کرونا بر محیط کسب وکار 

نتایج پایش ملی محیط کسب وکار در فصل تابستان 1399 از سوي مرکز آمار و اطلاعات اقتصادي اتاق ایران نشان می دهد که
فعالان اقتصادي به طور متوسط، میزان تأثیر کرونا بر محیط کسب وکار را 6.62 واحد ارزیابی کرده اند که در مقایسه با فصل بهار

 
0.48 واحد بهبود یافته است. 

به گزارش سرویس اقتصادي جام نیـوز، نتایج پایش ملی محیط
کسب وکار ایران در تابستان 1399 از رسیدن عدد این شاخص
به 6.05 واحد (نمره 10 بدترین ارزیابی است) حکایت دارد که
مساعدتر از وضعیت این شاخص در ارزیابی فصل گذشته با

 
میانگین 6.01 است. 

در تابستان سال جاري، فعالان اقتصادي مشارکت کننده در این
پایش، به ترتیب سه مؤلفه غیرقابل پیش بینی بودن و تغییرات

قیمت مواد اولیه و محصولات، بی ثباتی سیاست ها، قوانین و مقررات و رویه هاي اجرایی ناظر بر کسب وکار و دشواري تأمین مالی از

 
بانک ها را نامناسب ترین مؤلفه هاي محیط کسب وکار کشور نسبت به سایر مؤلفه ها ارزیابی کرده اند. 

بر اساس یافته هاي این طرح در مدت زمان اعلام شده، استان هاي کردستان، کرمان و سیستان و بلوچستان به ترتیب داراي بدترین
وضعیت محیط کسب وکار و استان هاي سمنان، آذربایجان غربی و مرکزي به ترتیب داراي بهترین وضعیت محیط کسب وکار نسبت

 
به سایر استان ها ارزیابی شده اند. 

همچنین بررسی ها نشان می دهد: میانگین ظرفیت تولیدي بنگاه هاي اقتصادي شرکت کننده در طرح فصل تابستان معادل 37.31

 
درصد بوده که نسبت به همین میزان در فصل بهار 35.57 درصد، با افزایش تقریبی 2 واحدي مواجه شده است. 

فعالان اقتصادي به طور متوسط، میزان تأثیر کرونا بر محیط کسب وکار را 6.62 واحد ارزیابی کردند که در مقایسه با همین مقدار در
فصل بهار 7.1 واحد تا حدودي بهبود یافته است. لازم به ذکر است که شاخص کل کشور، شاخص استانی و سایر شاخص ها نیز در

 
این فصل با در نظر گرفتن این عامل محاسبه و گزارش شده اند. 



 
شاخص استانی محیط کسب وکار در فصل تابستان 1399 نیز به شرح جدول زیر است: 

در فصل تابستان 1399، میزان آسیب وارده بر کسب وکارها از شیوع ویروس کرونا در استان هاي اردبیل 8.75، ایلام 7.72، لرستان
7.58 و خوزستان 7.47، بیشترین مقدار و در استان هاي سمنان 5.31، قم 5.98، فارس 6.12 و قزوین 6.13، کمترین مقدار نسبت به

 
سایر استان ها توسط فعالان اقتصادي ارزیابی شده اند. 

بر اساس نتایج این پایش، وضعیت محیط کسب وکار در بخش کشاورزي 5.93، در مقایسه با بخش هاي خدمات 6.11 و صنعت 5.94
مناسب تر ارزیابی شده است.در بین رشته فعالیت هاي اقتصادي برحسب طبقه بندي استاندارد ISIC.rev4، رشته فعالیت هاي
اطلاعات و ارتباطات، حمل ونقل و انبارداري و سلامت انسان و مددکاري اجتماعی داراي بدترین وضعیت محیط کسب وکار بوده اند و
رشته فعالیت هاي آموزش، سایر فعالیت هاي خدماتی و تولید صنعتی بهترین وضعیت محیط کسب وکار را در مقایسه با سایر رشته

 
فعالیت هاي اقتصادي در کشور داشته اند. 

وضعیت محیط کسب وکار کشور برحسب تعداد کارکنان شاغل در بنگاه ها به گونه اي است که بنگاه هاي با 6 تا 10 نفر کارکن 6.1
داراي بدترین وضعیت و بنگاه هاي با 101 تا 200 کارکن 5.67 داراي بهترین وضعیت محیط کسب وکار نسبت به سایر بنگاه ها
ارزیابی شده اند.وضعیت محیط کسب وکار کشور برحسب سال تأسیس بنگاه اقتصادي در کارگاه هاي کمتر از 2 سال، بدترین وضعیت

 
6.13 و در کارگاه هاي بیشتر از 16 سال، داراي بهترین وضعیت 5.92 ارزیابی شده اند. 

 
شاخص کسب وکار بر اساس نظریه شین 

بر اساس نظریه عمومی کارآفرینی شین، شاخص ملی محیط کسب وکار ایران در تابستان 1399، عدد 6.15 به دست آمده است که
بدتر از وضعیت این شاخص در ارزیابی فصل گذشته بهار 1399 با میانگین 6.1 است. میانگین ارزیابی محیط اقتصادي عدد 6.39
است که در ارزیابی فصل گذشته عدد 6.3 حاصل شده بود و میانگین ارزیابی محیط نهادي عدد 5.96 است که در فصل گذشته عدد

 
5.93 ارزیابی شده بود. 

بر این اساس، همانند فصل گذشته محیط جغرافیایی با عدد 5.3 و محیط مالی با عدد 8.35 به ترتیب مساعدترین و نامساعدترین
محیط ها بر اساس نظریه عمومی کارآفرینی شین بوده اند. لازم به ذکر است که شاخص شین به دلیل در نظر گرفتن وزن عوامل

 
مختلف در محاسبه، از دقت بیشتري نسبت به شاخص کل برخوردار است. 

در بین رشته فعالیت هاي اقتصادي برحسب طبقه بندي استاندارد ISIC.rev4 در فصل تابستان، فعالیت هاي سایر فعالیت هاي
خدماتی شامل تعمیرات رایانه و کالاهاي شخصی و خانگی، آرایشگاه ها، شستشو و خشک شویی منسوجات، خدمات سونا، ماساژ و
گرمابه 8.45، تأمین مکان و غذا شامل هتل ها، اقامتگاه ها و رستوران ها و تالارهاي پذیرایی 8.14 و اداري و خدمات پشتیبانی شامل
آژانس هاي توریستی و مسافرتی، مؤسسات حمل مسافر و مؤسسات کرایه لوازم، ابزار و ماشین آلات 7.86 بیشترین آسیب را از شیوع

 
ویروس کرونا متحمل شده اند. 

در مقابل رشته فعالیت هاي مالی و بیمه 5.28، آب رسانی، مدیریت پسماند، فاضلاب و فعالیت هاي تصفیه 5.58، و استخراج معدن

 
5.78 کمترین آسیب را از شیوع ویروس کرونا نسبت به سایر فعالیت ها متحمل شده اند. 

 
آخرین خبر 



2025



کاهش تمایل به کارفرمایی صنفی درد مشترك اصناف و تامین اجتماعی

منبع: فصل اقتصادشماره خبر:  67  |  تاریخ: 1399/07/30

فصل اقتصاد - تهران- ایرنا- رییس اتاق اصناف ایران گفت: امروز به واسطه شیوع کرونا شاهد کاهش تمایل افراد به
کارفرمایی در حوزه اصناف هستیم و این یک هشدار است که نباید مغفول بماند و یکی مشکلات مشترك اصناف و سازمان

تامین اجتماعی است.

فصل اقتصاد - رییس اتاق اصناف ایران گفت: امروز به
واسطه شیوع کرونا شاهد کاهش تمایل افراد به کارفرمایی
در حوزه اصناف هستیم و این یک هشدار است که نباید
مغفول بماند و یکی مشکلات مشترك اصناف و سازمان

 
تامین اجتماعی است. 

به گزارش روز چهارشنبه ایرنا به نقل از اتاق اصناف ایران،
«سعید ممبینی» با اشاره به روحیه تعامل گراي «مصطفی

سالاري» مدیر عامل سازمان تامین اجتماعی، اظهار داشت: جلسه اي با هیات رییسه اتاق اصناف و مدیران این سازمان تامین

 
اجتماعی برگزار شد که موجب گشوده شدن راه هاي تعامل شده است. 

وي افزود: به اذعان مدیران سازمان تامین اجتماعی، حدود 85 درصد اصناف، لیست بیمه اي خود را به طور مرتب و ماهانه ارائه می
کنند که این امر، قانون مداري و انضباط کارفرمایان صنفی را نشان می دهد اما در مقابل نیازمند اهتمام سازمان تامین اجتماعی در

 
پیگیري مطالبات اصناف داریم. 

وي با بیان اینکه خانواده بزرگ اصناف در چهار حوزه تولیدي، توزیعی، خدماتی و خدمات فنی با مشکلاتی رو برو هستند که برخی از
این مشکلات بدون همکاري رفع شدنی نیست، اظهار کرد: در حوزه قوانین کار و بیمه، مشکلات مربوط به قوانین و بخش نامه هاي
سازمان تامین اجتماعی است که در تلاش هستیم با افزایش تعامل و راه اندازي کارگروهی مشترك با این سازمان، از این مشکلات

 
بکاهیم یا به آن ها پایان دهیم. 

وي با اشاره به اینکه اصناف از شرکاي سازمان تامین اجتماعی محسوب می شوند، خاطرنشان کرد:. اگر تمایل به کارفرمایی در اصناف
کاهش یابد، در واقع شانس دریافت حق بیمه از مشاغلی از دست می رود که بدون هزینه سرباري بر دولت ایجاد شده و اداره می

 
شوند. 

وي افزود: این در حالی است که دولت هزینه هاي کلانی براي ایجاد شغل در حوزه هاي صنعتی پرداخت می کند بنابراین حمایت از

 
کارفرمایان صنفی و کمک به تقویت رابطه کارگر و کارفرما در حوزه اصناف یکی از انتظارات ما از تامین اجتماعی است. 

ممبینی خاطرنشان کرد: با حمایت از توسعه کسب و کارها و اصلاح قوانین از جمله عدم حمایت قوانین بیمه اي از افزایش تعداد
کارگر در واحدهاي صنفی مشکل بزرگی است و که نیاز به حمایت دارند، همچنین مواردي مانند توسعه کارگاه هاي زیر 5 نفر که
مشمول معافیت سهم کارفرما هستند می تواند زمینه افزایش سطح اشتغال در بنگاه هاي صنفی را به همراه داشته باشد. همچنین
رویکرد سه جانبه گرایی در ساختار و در مدیریت تامین اجتماعی با استفاده از ظرفیت تشکل هاي کارگري و کارفرمایی توامان مورد

 
انتظار است. 

وي تصریح کرد: اصلاح فهرست مشاغل مورد حمایت قانون در خصوص پرداخت حق بیمه کارفرما از سوي دولت نیز یکی از اموري



است که باید به آن رسیدگی شود. برخی از مشاغلی که در سال هاي گذشته مشمول این قانون شده اند در گذر زمان تغییر شکل

 
یافته یا از بین رفته اند و دیگر کاربردي در جامعه ندارند بنابراین لازم است تا این فهرست به روزرسانی شود. 

 
مشکلات تشکل ها در حوزه تامین اجتماعی 

ممبینی تاکید کرد: لازم است تا بدانیم مشکلات اصناف در حوزه تامین اجتماعی منحصر به واحدهاي صنفی نیست و اتحادیه ها و
اتاق هاي اصناف نیز در این زمینه مشکلاتی پیرامون حسابرسی، پیمانکاري و … دارند. همه این موارد و مشکلات تنها با تعامل موثر

 
بین اصناف و سازمان تامین اجتماعی قابل حل است. 

رییس اتاق اصناف ایران تصریح کرد: اصناف و سازمان تامین اجتماعی تاکید بر ایجاد کارگروهی مشترك دارند که به زودي برقرار می
شود. در این کارگروه می توان به صورت ماهانه به تبادل نظر، تصمیم گیري و گزارش دهی پرداخت تا نتیجه تصمیمات و اقدامات دو

 
طرف مشخص شده و ابتر نماند. 

ممبینی همچنین بر ایجاد تعامل با با موسسه عالی پژوهشی سازمان تامین اجتماعی نیز تاکید کرد و گفت: به تازگی نشستی با
موسسه عالی پژوهشی سازمات تامین اجتماعی داشته ایم و موافق امضاي تفاهم نامه اي با این موسسه هستیم زیرا فعالیت هاي این

 
بخش موجب رفع بسیاري از مشکلات خواهد شد. 

وي تاکید کرد: اتاق اصناف ایران، شهرستان ها و اتحادیه هاي صنفی، با برگزاري جلسات متعدد با سازمان ها و نهادها بر رفع یا

 
کاهش مشکلات صنفی تاکید دارند بوده و روش ها و راهکارهاي کارشناسی شده را ارائه می دهند. 

وي افزود: چنانچه دولت به معناي واقعی به بخش خصوصی اعتماد کند، می توان با تکیه بر توان داخلی به ویژه در کسب و کارهاي

 
کوچک، بخش عظیمی از مشکلات اقتصادي و اشتغالزایی، اجتماعی و فرهنگی را کاهش داد. 

وي با بیان اینکه ظرفیت اصناف گسترده است، اظهار داشت: در گذشته شاهد نقش آفرینی این بخش در حل مسائل ملی بوده ایم و
انتظار داریم دولت بیش از پیش به راهکارهاي ارائه شده از سوي کارشناسان صنفی اعتماد کند تا همگی و در کنار هم از دشواري

هاي اقتصادي عبور کنیم.



درد سر بخش نامه هاي تأمین اجتماعی براي اصناف/ لزوم تشکیل کارگروه

مشترك براي حل مشکلات

منبع: فصل اقتصادشماره خبر:  68  |  تاریخ: 1399/07/30

فصل اقتصاد - رئیس اتاق اصناف ایران با اشاره به این که مشکلات قوانین کار و بیمه اي اصناف بیشتر مربوط به بخش نامه
هاي تأمین اجتماعی است، گفت: لازم است کارگروهی مشترك براي تبادل نظر و رفع مشکلات اصناف تشکیل شود.

فصل اقتصاد - رئیس اتاق اصناف ایران با اشاره به این که
مشکلات قوانین کار و بیمه اي اصناف بیشتر مربوط به
بخش نامه هاي تأمین اجتماعی است، گفت: لازم است
کارگروهی مشترك براي تبادل نظر و رفع مشکلات اصناف

 
تشکیل شود. 

به گزارش فصل اقتصاد ، سعید ممبینی با اشاره به جلسه
اتاق اصناف با تأمین اجتماعی، اظهار داشت: تا پیش از این، اصناف در اجلاس هیات نمایندگان اتاق اصناف ایران میزبان مدیران این
سازمان بوده اند اما پس از 7دوره از هیات رئیسه اتاق اصناف ایران، این نخستین بار بود که چنین نشستی در این سازمان برگزار شد.

 
بنابراین راه هاي تعامل گشوده شده است که امیدواریم این روش ادامه داشته باشد.  

وي ادامه داد: مدیران سازمان تامین اجتماعی، حدود 85 درصد اصناف لیست بیمه اي را به طور مرتب و ماهانه ارائه می کنند که این
امر، قانون مداري و انضباط کارفرمایان صنفی را می رساند. در مقابل لازم است تا سازمان تامین اجتماعی نیز همین اهتمام را پیگیري

 
مطالبات اصناف داشته باشد.  

رییس اتاق اصناف ایران افزود: خانواده بزرگ اصناف در 4 حوزه تولیدي، توزیعی، خدماتی و خدمات فنی با مشکلات زیادي رو برو

 
هستند که برخی از این مشکلات بدون همکاري دولت رفع شدنی نیست. 

ممبینی اظهار کرد: در حوزه قوانین کار و بیمه، مشکلات اصناف مربوط به قوانین و بخش نامه هاي سازمان تامین اجتماعی است که

 
در تلاشیم با افزایش تعامل و راه اندازي کارگروهی مشترك با این سازمان، از این مشکلات بکاهیم یا به آن ها پایان دهیم. 

رئیس اتاق اصناف ایران گفت: بخشی از مطالبات ما در خصوص تقویت بنگاه هاي کوچک است که می توانند اشتغالزایی را توسعه
دهند. امروز به واسطه شیوع کرونا شاهد کاهش تمایل افراد به کارفرمایی در حوزه اصناف هستیم و این یک هشدار است که نباید از
نظر دولت به ویژه سازمان تامین اجتماعی مغفول بماند. اصناف و این سازمان دردهاي مشترکی دارند که کاهش تمایل به کارفرمایی

 
در حوزه اصناف یکی از این دردهاي مشترك است. 

وي افزود: مدیر عامل سازمان تامین اجتماعی در جلسه اي که داشتیم، اصناف را از شرکاي این سازمان دانست. اگر تمایل به
کارفرمایی در اصناف کاهش یابد، در واقع دولت شانس دریافت حق بیمه از مشاغلی را از دست می دهد که بدون هزینه سرباري بر
دولت ایجاد شده و اداره می شوند. این در حالی است که دولت هزینه هاي کلانی براي ایجاد شغل در حوزه هاي صنعتی پرداخت می
کند. بنابراین حمایت از کارفرمایان صنفی و کمک به تقویت رابطه کارگر و کارفرما در حوزه اصناف یکی از انتظارات ما از تامین

 
اجتماعی است.  

ممبینی بیان کرد: در این راستا، دولت باید از توسعه کسب و کارها حمایت کرده و قوانین را اصلاح کند. به طور مثال عدم حمایت



قوانین بیمه اي از افزایش تعداد کارگر در واحدهاي صنفی مشکل بزرگی است که تنها از سوي دولت رفع می شود. مواردي از جمله
توسعه کارگاه هاي زیر 5 نفر که مشمول معافیت سهم کارفرما هستند می تواند زمینه افزایش سطح اشتغال در بنگاه هاي صنفی را به
همراه داشته باشد. همچنین رویکرد سه جانبه گرایی در ساختار و در مدیریت تامین اجتماعی با استفاده از ظرفیت تشکل هاي

 
کارگري و کارفرمایی توامان مورد انتظار است. 

وي تصریح کرد: اصلاح فهرست مشاغل مورد حمایت قانون در خصوص پرداخت حق بیمه کارفرما از سوي دولت نیز یکی از اموري
است که باید بدان رسیدگی شود. برخی از مشاغلی که در سال هاي گذشته مشمول این قانون شده اند در گذر زمان تغییر شکل یافته

 
یا از بین رفته اند و دیگر کاربردي در جامعه ندارند. بنابراین لازم است تا این فهرست به روزرسانی شود. 

 
مشکلات تشکل ها در حوزه تامین اجتماعی 

وي در ادامه تاکید کرد: لازم است تا بدانیم مشکلات اصناف در حوزه تامین اجتماعی منحصر به واحدهاي صنفی نیست و اتحادیه ها
و اتاق هاي اصناف نیز در این باره مشکلاتی پیرامون حسابرسی، پیمانکاري و ... دارند. همه این موارد و مشکلات تنها با تعامل موثر

 
بین اصناف و سازمان تامین اجتماعی قابل حل است. 

رئیس اتاق اصناف ایران اعلام کرد: اصناف و سازمان تامین اجتماعی تاکید بر ایجاد کارگروهی مشترك دارند که به زودي برقرار می
شود. در این کارگروه می توان به صورت ماهانه به تبادل نظر، تصمیم گیري و گزارش دهی پرداخت تا نتیجه تصمیمات و اقدامات دو

 
طرف مشخص شده و ابتر نماند.  

ممبینی همچنین بر ایجاد تعامل با موسسه عالی پژوهشی سازمان تامین اجتماعی نیز تاکید و ابزار کرد: به تازگی نشستی با موسسه

 
عالی پژوهشی سازمات تامین اجتماعی داشته ایم و موافق امضاي تفاهم نامه اي با این موسسه پژوهشی هستیم. 

انتهاي پیام/



صنعت خودروي ایران در باتلاق فرو می رود!

منبع: پدال نیوزشماره خبر:  69  |  تاریخ: 1399/07/30

پدال نیوز: این روزها از گوشه و کنار خبر هایی از ورود برند هاي مختلف چینی به گوش میرسد و هر از چندگاهی شرکت
هاي خودروساز و مونتاژکار داخلی از ورود خودرویی جدید به بازار پرده برداري می کنند......

به گزارش پدال نیوز؛ این روزها از گوشه و کنار خبر هایی از ورود برند هاي مختلف چینی به گوش میرسد و هر از چندگاهی
شرکت هاي خودروساز و مونتاژکار داخلی از ورود خودرویی جدید به بازار پرده برداري می کنند اما خبري از نشان برند هاي چینی
برروي محصولات نیست و شرکت هاي داخلی نشان خود را بر روي محصولات قرار می دهند ویا براي آنها برند سازي می کنند ،همین
موضوع باعث شد تا به سراغ یکی از مدیران باسابقه در حوزه مارکتینگ وفروش خودرو در کشور برویم فردي که بسیاري آن را استاد
برند سازي خودرو در ایران می دانند از آئودي وسانگ یانگ گرفته تا لوکسژن همه اینها باعث شد تا دقایقی با عقیل مصطفایی در

 
خصوص حال وآینده صنعت خودرو به گفتگو بنشینیم 

به گزارش خودروپلاس،این روزها از گوشه و کنار خبر هایی از ورود برند هاي مختلف چینی به گوش می رسد و هر از چندگاهی
شرکت هاي خودروساز و مونتاژکار داخلی از ورود خودرویی جدید به بازار پرده برداري می کنند اما خبري از نشان برند هاي چینی
برروي محصولات نیست و شرکت هاي داخلی نشان خود را بر روي محصولات قرار می دهند ویا براي آنها برند سازي می کنند ،همین
موضوع باعث شد تا به سراغ یکی از مدیران باسابقه در حوزه مارکتینگ وفروش خودرو در کشور برویم فردي که بسیاري آن را استاد
برند سازي خودرو در ایران می دانند از آئودي وسانگ یانگ گرفته تا لوکسژن همه اینها باعث شد تا دقایقی با عقیل مصطفایی در

 
خصوص حال وآینده صنعت خودرو به گفتگو بنشینیم 

 
نظر شما در خصوص ورود برندهاي چینی به بازار خودرو پس از سالها سلطه فرانسوي ها چیست ؟ 

در شرایطی که تحریم ها قیمت خروج خارجی ها به ویژه فرانسوي هایی که سال نون از سفره بازار ایران خورده اند شده و همچنین
خودتحریمی هم سبب بسته شدن واردات و رو به تعطیلی رفتن بسیاري از شرکت هاي واردکننده و درنهایت بیکاري تعداد زیادي از
شاغلین در صنعت خودرو در بخش واردات شده گزینه تولید خودروهاي چینی می تواند شرایط خوبی را براي شرکت ها و کارکنان
شاغل به وجود بیاورد، از طرفی با توجه به اینکه بخش عمده اي خواست و نیاز بازار براي خودروي نو و جدید بی پاسخ می ماند به
هرحال گزینه خودروهاي چینی می تواند ترمیم بخش مناسبی باشد، به شرط آنکه برند، محصول، قیمت، کیفیت و تجهیزات و

 
امکانات متناسب با خواست بازار هدف باشد نه شرکت واسط. 

 
دلایل وجود خودروهاي چینی با برندهاي ساختگی داخلی چیست ؟ 

با توجه به اینکه دولت ایالات متحده بخش تولید صنعت خودروي ایران را تحریم کرد و فشارهاي که به شرکت ها مانند هوآوي در
حوزه ارتباطات آورد و بسیاري از شرکت هاي دیگر را تهدید و یا جریمه نمود طبیعتاً چینی ها به صرف افزایش تولید و توسعه
محصول حاضر به توسعه بازار بدون نام تجاري هستند تا با فروش بیشتر قطعات CKD و افزایش فروش و به طبع آن سودآوري در
کسب وکار خود حاضر شوند برخی از مدل هاي خودرویی خود را با تغییر نام و لوگو که به اصطلاح Rebadge می گویند وارد



بازاري خوب و مستعدي بنام ایران کنند، هرچند در ایران این موضوع هم مورد استقبال شرکت هاي کوچک و بزرگ داخلی ست تا به
اصطلاح به شوي قدرت خود بپردازند و مدعی شوند خودرو با برند ایرانی داریم هرچند که فقط نام تجاري و برند عوض می شود ولی
باز جاي امیدواري هست که تولید ( بهتر است بگوییم مونتاژکاري )که بسیار پروسه اي جذاب است بقا دارد و کارکنان هم درآمد و

 
شغل دارند، در حقیقت اصل کارآفرینی محفوظ باقی می ماند. 

 
به نظر شما ما در صنعت خودرو سري کارشده ایم و یا به دنبال کپی برداري و تولید خودروهاي جدید هستیم ؟ 

ما در صنعت خودروي ایرانی فقط واردکننده ایم تا مونتاژ کنیم، وقتی متولیان امور در وزارت صمت اعلام می نمایند که هنوز تا حدود
زیادي وابستگی به واردات قطعه هست اساساً بیش از 70٪  وابستگی ارزي در تأمین مواد اولیه صنایع مختلف در کشور وجود که
شامل صنعت خودرو هم می شود پس در بهترین حالت هنوز واردکننده ایم فقط در یک رقابت ناسالم و به اسم جلوگیري از خروج
ارز، حمایت از تولید داخل و ازاین گونه شعارهاي پوپولیستی سر واردکننده هاي خودرو بریده شده و تولید و حمایت از تولیدشده نان

 
شب تولیدي که به واردات وابسته است. 

در ابتداي تولید خودرو توسط ژاپنی ها، کره اي ها و یا حتی همین چینی همه ي دنیا آن ها را تمسخر کردند ولی امروز شرکت هاي
چینی مالک، سهام دار یا شریک برندهاي بزرگ آمریکایی، اروپایی و آسیایی هستند و یا در بخش تولید خودرو با برندهاي چینی دنیا
را متحیر کرده اند، ذاتاً کپی برداري، الهام گرفتن و یا از همه مهم تو به استخدام درآوردن مدیران ارزنده و کار بلد خارجی یا با نسخه
ها و ژن ایرانی که بسیار مشتاق نقش آفرینی در صنعت خودروي ایران هستند صد افسوس که منجلاب سو مدیریت و کوتوله محوري

 
اجازه حضور نمی دهد. 

 
نتیجه اینکه صنعت خودروي ایران هر چه بیشتر دست وپا می زند بیشتر درباتلاق فرو می رود. 

 
آیا با وضعیت موجود امیدي به ثبات بازار خودرو هست ؟ 

خیر، متأسفانه با بیش از 1000 درصد رشد قیمت خودرو از اواخر سال 96 تاکنون خودرو کاملاً به یک کالاي سرمایه اي تبدیل شده
که خریدوفروش آن به نسبت سایر بازارهاي موازي سرمایه اي جایگاه ویژه اي پیداکرده که این امر به نوعی سبب ایجاد تورم هست،
در جایگاهی که ارزش ریال کاهش پیدا می کند و دلار و سایر ارزها افزایش و از طرفی عرضه و تقاضا هیچ موازنه اي ندارد لذا افزایش

بی رویه قیمت خودرو که فقط متأثر از هیجانات کاذب است سبب تورم ایجاد در سایر بخش ها می شود.



راه اندازي بزرگترین بازار فروش طلاي سرخ کشور در تربت حیدریه

منبع: بسیج نیوزشماره خبر:  70  |  تاریخ: 1399/07/30

محسن قندهاري گفت: در آستانه فصل برداشت زعفران، بزرگترین بازار فروش این محصول در مجاورت پایانه مسافربري تربت
حیدریه راه اندازي شد.

محسن قندهاري در گفت و گو با خبرنگار خبرگزاري بسیج از خراسان رضوي؛ اظهار کرد: با توجه به اینکه زعفران یکی از
مهمترین محصولات استراتژیک بخش کشاورزي منطقه تربت حیدریه به شار می رود، لذا بازار خرید و فروش گل زعفران امسال از 20

 
مهرماه در مجاورت پایانه مسافربري آغاز به کار کرده است. 

وي تصریح کرد: این بازار هر ساله به مدت 55 روز با مساحت حدود 8 هزار متر به متقاضیان خرید و فروش گل زعفران در شهرستان

 
هاي تربت حیدریه، زاوه و مه ولات واگذار می شود. 

قندهاري به راه ادازي این بازار با توجه به شرایط خاص بیماري کرونا اشاره کرد و افزود: در جلسه با معاونت برنامه ریزي فرمانداري
ساماندهی در اولویت کار قرار گرفت و مصوب شد تا بین هر 5 غرفه یک سرویس بهداشتی، احداث شود، ضمن آنکه صدور کارت
شناسایی، نصب سایبان جلو غرفه ها، بروز رسانی دوربین هاي نظارت تصویري وقرارداد با نیروي محترم انتظامی نیز انجام گرفته است.

رئیس سازمان مدیریت و حمل و نقل شهرداري تربت حیدریه بیان داشت: بازار گل زعفران هر روز از ساعت 9 صبح الی 21 دایر است
و امسال با توجه به شیوع بیماري کرونا، ضمن ابلاغ دستورالعمل هاي بهداشتی دانشگاه علوم پزشکی از تمامی غرفه داران و مراجعین

 
تقاضا داریم نسبت به رعایت تمامی دستورالعمل هاي بهداشتی، خصوصا استفاده از ماسک و شستشوي مرتب دست ها اقدام کنند. 

منطقه تربت حیدریه با سطح زیر کشت بیش از 22 هزار هکتار و تولید بیش از 70 تن محصول خشک زعفران، بزرگترین مرکز تولید
زعفران در دنیا محسوب می شود، اما مهمترین نیاز براي تولید ثروت، تثبیت اشتغال پایدار و ارز آوري در این منطقه ساماندهی بازار
زعفران است. تنها بازار عرضه زعفران در سطح کشور در تربت حیدریه بر پا می شود و حجم بسیار بالایی شامل چند هزار تن از
محصول پیاز زعفران منطقه تربت حیدریه وشهرستان هاي مجاور و حتی استان خراسان جنوبی در این بازار عرضه می شود که داراي
گردش مالی چند ده میلیارد تومانی است. در فصل برداشت زعفران، تمام زعفرانکاران شهرستان هاي مجاور، محصول خود را براي

 
فروش به این شهرستان منتقل می کنند که اگر بازار زعفران ساماندهی شود ارز آوري خوبی نیز براي کشورمان دارد. 

متوسط عملکرد این محصول در منطقه تربت حیدریه 4.2 کیلوگرم در هکتار است که به لحاظ عملکرد در واحد سطح رتبه اول را در
استان خراسان رضوي دارد. 79 درصد نیروي کار تربت حیدریه در گستره 90 هزار هکتاري عرصه کشاورزي این شهرستان اشتغال
دارند که به تولید 37 نوع محصول زراعی و 31 نوع محصول باغی مشغول هستند و به ترتیب رتبه هاي پنجم و سوم را از این نظر در

 
خراسان رضوي دارند. 

یکی از شاخص ترین محصولات این منطقه که در ایران و جهان رتبه نخست را به خود اختصاص داده زعفران است که کشت آن در
سطح بیش از 22 هزار هکتار با تولید سالانه 70 تن صورت می گیرد.



قزوین در آموزش مهارتهاي کسب و کار مددجویان در جایگاه دوم کشوري

ایستاد

منبع: بسیج نیوزشماره خبر:  71  |  تاریخ: 1399/07/30

معاون اشتغال و خودکفایی کمیته امداد استان قزوین گفت: در شش ماهه نخست سال جاري استان قزوین با سه هزار و 840
مورد آموزش مهارتهاي کسب و کار ، رتبه دوم کشوري آموزش مددجویان در زمینه اشتغال را کسب کرد.

به گزارش خبرگزاري بسیج، سید مرتضی دهقانی
محمدآبادي بیان کرد: یکی از رویکردهاي جدي و اساسی
کمیته امداد امام خمینی (ره) اشتغال زایی و توانمندسازي

 
مددجویان است. 

وي ادامه داد: تحقق این مهم منوط به شناسایی توانایی
مددجویان و آموزش هاي مهارت آموزي براي اشتغال

 
متناسب با توانایی ها و استعدادهاي نیازمندان است. 

معاون اشتغال و خودکفایی کمیته امداد استان قزوین
اضافه کرد: در شش ماهه نخست سال جاري استان قزوین با سه هزار و 840 مورد آموزش مهارتهاي کسب و کار ، رتبه دوم کشوري

 
آموزش مددجویان در زمینه اشتغال را کسب کرد. 

وي افزود: موضوع آموزش در اشتغال زایی تأثیر مهم و بسزایی دارد، یکی از عوامل موثر در پایداري اشتغال است در واقع اگر مددجو
مهارت هاي مورد نیاز در زمینه فعالیت خود را کسب کرده باشد به راحتی قادر به انجام و پیشبرد اهداف تعیین شده براي کسب

 
توانمندي خواهد بود. 

دهقانی محمدآبادي عنوان کرد: کمیته امداد امام خمینی (ره) با توجه به ضرورت هاي آموزشی در حوزه اشتغال، برنامه آموزشی خود

 
را با همکاري سازمان آموزش فنی و حرفه اي و مراکز معتبر آموزشی اجرا می کند. 

وي یادآورشد: در حال حاضر براي اشتغال مددجویان حداکثر 50 میلیون تومان تسهیلات اشتغال زایی پرداخت می شود که در
صورت اشتغال سایر مددجویان در این طرح اشتغال، به ازاي هر مددجو 50 میلیون تومان تسهیلات به مددجوي کارفرما، پرداخت می

 
شود. 

1010/پ30/ب



نرخ هتل ها حداکثر تا 30 درصد افزایش یافت/ بیکاري دو سوم از کارکنان

هتل ها درکشور

منبع: افکارنیوزشماره خبر:  72  |  تاریخ: 1399/07/30

رئیس جامعه هتل داران کشور از افزایش حداکثر 30 درصدي نرخ کرایه هتل ها خبر داد.

 
رئیس جامعه هتل داران کشور از افزایش حداکثر 30 درصدي نرخ کرایه هتل ها خبر داد. 

به گزارش افکارنیوز، جمشید حمزه زاده رئیس جامعه هتل داران
کشور درباره افزایش نرخ هتل ها در کشور اظهار داشت: هر ساله در
ماه مهر با توجه به افزایش نرخ تورم ، نرخ کرایه هتل ها نیز افزایش

 
می یابد. 

وي افزود: نرخ تورم در حال حاضر در کشور نسبت به سال گذشته با
بیش از 100 درصد رشد همراه بوده ولی امسال ما نرخ کرایه هتل ها را بر اساس افزایش نرخ تورم در نظر نگرفته ایم و به جامعه هتل

 
داران در استان هاي مختلف اعلام کرده ایم حداکثر تا 30 درصد می توانند نرخ کرایه هتل ها را افزایش دهند. 

رئیس جامعه هتل داران کشوربا اشاره به اینکه علیرغم اعلام این مسأله برخی هتل ها به دلیل کمبود مراجعه کننده و شرایط
اقتصادي تمایل به افزایش نرخ هتل ها ندارند، گفت: نرخ کرایه هتل بستگی به ستاره هتل، موقعیت آن و امکاناتش دارد و در حال
حاضر در صورتی که مدیران هتل ها بخواهند افزایش نرخ جدید را اعمال کنند باید به جامعه هتل داران استان خود مراجعه کرده و

 
متناسب با وضعیت استان نرخ را حداکثر تا 30 درصد افزایش دهند. 

حمزه زاده گفت: در حال حاضر 1250 هتل و 800 هتل آپارتمان در کشور وجود دارد که پیش از شیوع کرونا 75 هزار نفر در هتل و

 
هتل آپارتمان هاي کشور اشتغال مستقیم داشتند. 

وي خاطرنشان کرد: شیوع کرونا سبب تعدیل دو سوم از افراد اشتغال به کار در هتل هاي کشور را شده و شرایط کنونی آسیب هاي
اقتصادي فراوانی براي جامعه هتل داران به همراه داشته است.



بیش از 600 متخصص ایرانی خارج از کشور تسهیلات سربازي گرفتند

منبع: برنا نیوزشماره خبر:  73  |  تاریخ: 1399/07/30

معاونت علمی و فناوري اعلام کرد: بیش از 600 نفر از متخصصان خارج از کشور تسهیلات نظام وظیفه تخصصی دریافت
کردند.

معاونت علمی و فناوري ریاست جمهوري اعلام کرد: بیش
از 600 متخصص ایرانی خارج از کشور تسهیلات سربازي
گرفتند معاونت علمی و فناوري اعلام کرد: بیش از 600
نفر از متخصصان خارج از کشور تسهیلات نظام وظیفه

 
تخصصی دریافت کردند. 

به گزارش گروه اجتماعی خبرگزاري برنا؛ برنامه همکاري با
متخصصان و کارآفرینان ایرانی خارج از کشور تسهیلاتی
براي گذراندن دوران سربازي به متخصصان و کارآفرینان

 
ایرانی 400 دانشگاه برتر دنیا ارائه می شود. در این برنامه تاکنون بیش از 600 نفر توانسته اند از این تسهیلات بهره مند شوند. 

مرکز تعاملات بین المللی علم و فناوري معاونت علمی و فناوري ریاست جمهوري در قالب برنامه حمایت از انجام پروژه هاي تخصصی
براي مشمولان سربازي، متخصصان و کارآفرینان 400 دانشگاه برتر دنیا، به این افراد تسهیلات گذراندن دوره پروژه 14 ماهه جایگزین
خدمت سربازي و طی دوره 45 روزه آموزشی ارائه می کند. این افراد پس از گذراندن دوره هاي مشخص شده موفق به اخذ کارت

 
پایان خدمت می شوند. 

در این طرح، ثبت درخواست تا تایید نهایی متقاضی با احتساب فرآیند راستی آزمایی و اخذ مستندات مورد نیاز حداکثر یک ماه زمان
می برد. همزمان با اجراي این حمایتها متقاضیان می توانند از حمایت هاي دیگر مانند پسادکتري، جذب هیئت علمی، اشتغال در

 
شرکتهاي دانش بنیان استفاده کنند. 

از 820 در خواست پروژه تخصصی تخصصی ثبت شده در سامانه connect.isti.ir تاکنون بیش از 600 نفر از متقاضیان موفق به

 
استفاده از این حمایت شده اند و این روند در سال جدید هم ادامه خواهد داشت. 

36 درصد متقاضیان انجام پروژه از امریکا و 31 درصد از کانادا و مابقی از اروپا، استرالیا و کشورهاي آسیایی و حدود نیمی از آنها

 
دانش آموخته یکصد دانشگاه برتر دنیا هستند. 

مرکز تعاملات بین المللی علم و فناوري معاونت علمی و فناوري ریاست جمهوري با اجراي این برنامه در تلاش است تا در قالب
حمایت از انجام پروژه هاي تحقیقاتی و فناورانه همچون «پسادکتري»، «فرصت مطالعاتی»، «استاد مدعو و معین»، «راه اندازي کسب
وکارهاي فناورانه»، «اشتغال در شرکت هاي فناور» و «برگزاري سخنرانی و کارگاه هاي تخصصی» به ارتباط موثر متخصصان ایرانی



 
خارج از کشور با مراکز علمی و فناوري برگزیده کشور کمک کند. 

«ارتقاي سطح علمی و حرفه اي پایگاه تخصصی همکار»، «فراهم کردن شرایط مناسب براي توسعه فناوري هاي نوظهور و پیشرفته در
کشور»، «فراهم کردن شرایط انتقال مهارت ها، روش ها و قابلیت هاي خدماتی نوین توسط متخصصان ایرانی خارج از کشور به
داخل» و «کمک به تاسیس شرکت هاي فناور در حوزه هاي فناوري پیشرفته» از جمله مهم ترین اهداف اجرایی کردن این برنامه

توسط معاونت علمی و فناوري ریاست جمهوري است.



دردسرهاي مصوبات غیرکارشناسی ستاد رفع موانع تولید براي کشور

منبع: صنایع نیوزشماره خبر:  74  |  تاریخ: 1399/07/30

بعضی از مصوبات ستاد تسهیل و رفع موانع تولید که با هدف حمایت از بخش تولید تشکیل شده، غیرکارشناسی بوده و
موجب تشدید صدمات به بخش تولید در کشور را فراهم می کند.

یکی از مشکلات اصلی صنعت در کشور ایران، نبود
سیاستی کلان براي مدیریت آن است. شاهد این موضوع
هم تغییر چند سال یکبار سیاست هاي اقتصادي درباره
نگاه به مقوله صنعت می باشد، در کنار آن، تحریم هاي
ظالمانه آمریکا و هم چنین سوءمدیریت برخی مسئولین
اجرایی کشور سبب ایجاد مشکلات متعدد براي

 
تولیدکنندگان شده است. 

 
ایجاد ستادهاي پرضرر به بهانه کمک به تولید 

متاسفانه خروجی عملکرد بسیاري از نهادهایی که با هدف یاري رسانی به بخش تولید راه اندازي شده اند، سخت تر شدن وضعیت
براي تولیدکننده و مصرف کننده بوده است به گونه اي که  عملا نبودن این نهادها ضرر کمتري براي جامعه داشته است. با این وجود،
سالهاست در کشور به بهانه هاي مختلف، ستادهاي مختلفی براي رفع مشکل ارگان هاي مختلف کشور پایه گذاري شده اند که در
بسیاري از موارد، این ستادها جنبه تشریفاتی داشته و حتی تصمیماتی که در آن ها اتخاذ شده ، باعث سردرگمی و بی ثباتی قوانین

 
کشور گردیده است و افراد و نهادهاي درگیر با قانون، دچار آشفتگی در عملکرد خود شده اند. 

یکی از این عناوینی که به کرات در تاسیس ستادها دیده شده است، ستادهایی تحت عنوان حمایت از تولید، تسهیل کار در صنعت و...
است. معمولا اساس کار این ستادها، حمایت بی قید و شرط از هر مجموعه تولیدي بدون در نظر گرفتن تراز مالی آن شرکت، بهره
وري و هم چنین فایده آن بنگاه براي کشور است. حتی اگر این صنعت ها دچار ورشکستگی به دلیل سومدیریت و اهمال در تصمیم
گیري و... شده باشند و حتی با کمک و حمایت دولتی نیز هم چنان زیان ده باقی بمانند، براي این ستادها تفاوت زیادي ندارد و مهم
این است که صنعتی حتی زیان ده و بدون فایده براي مردم و کشور، به هر وسیله اي تعطیل نگردد. این نگرش آسیب هاي بسیاري را
براي کشور به همراه داشته و دارد، زیرا ملاك حمایت از یک بنگاه، باید عقلانی باشد و البته نوع حمایت نیز باید منطقی باشد و این

 
ستادها نباید به دلیل حمایت از یک بنگاه، به طور مثال سبب زیان دیدن طلبکاران همان بنگاه گردد. 

 
حمایت از تولیدکننده زیان ده به هر قیمتی! 

در حالت کلی، می توان گفت که حمایت از تولیدکننده اي که در صنعت خود زیان ده قلمداد می شود و هم چنین با این شیوه
مدیریت در حال استفاده از منابع محدود سرمایه و نیروي کار کشور است، فقط در صورتی منطقی است که از اصلاح آن تولیدي و
سودده شدن با ضمانتی قابل پذیرش اطمینان وجود داشته باشد و در غیر اینصورت نه تنها حمایت از این بنگاه ها مشکلی از آن ها را



مرتفع نمی کند بلکه باعث به هدر رفتن ظرفیت هاي اندك حمایتی در کشور خواهد شد. در صورتیکه اگر این حمایت ها از بنگاهی با

 
ظرفیت بالا صورت می گرفت، اثرات بسیار مثبتی هم براي آن بنگاه و هم براي کشور داشت. 

نکته مهم بعدي، نحوه حمایت این ستادها از بخش تولید است. به طور مثال، از سال 97 و با پیشنهاد دولت، ستاد تسهیل و رفع موانع
تولید در کشور ایجاد شده است که وظیفه آن، پیگیري مشکلات بنگاه هاي تولیدي و اقتصادي و رفع مشکلات صنعت بخاطر تحریم
هاي ظالمانه است. با این وجود و در حالی که انتظار می رود این ستاد با ارائه راهکارهایی مدون سبب آسان شدن چرخیدن صنعت

 
شود، تصمیمات گرفته شده توسط ستاد مذکور در بسیاري از موارد، حذف صورت مسئله و دست بردن در قوانین مصوب کشور است. 

 با این راهکارهاي غیرمنطقی، جامعه شاهد اخته شدن قوانین و بروز حفره هاي بزرگ به دلیل مکمل بودن بندها و تبصره هاي هر
قانون است. به طور مثال در یک قانون، در تبصره اي محدودیتی براي یک متخلف در نظر گرفته شده و در تبصره اي دیگر، نحوه دور
زدن افراد از تبصره اول، مسدود شده است، حال اگر به دلیل اینکه براي یک صنعت یا بنگاه تولیدي، تسهیلاتی فراهم شود، تبصره

 
ضمانت اجراي محدودیت تعلیق گردد، به این معناست که فلسفه و اساس آن قانون دچار فروپاشی شده است. 

 
چرا ستاد رفع موانع تولید از کیسه خلیفه می بخشد؟ 

اگر قصد ستاد تسهیل و رفع موانع تولید، افزایش تولید و اشتغال در کشور است، باید به طور مثال قیمت گذاري دستوري محصولات و
فرآورده هاي صنعت را سریعا متوقف کند زیرا پایین نگه داشتن قیمت ها در حالی که قیمت ارز هر روز بالاتر می رود قطعا منجر به
زیان دیدن صنایع و بنگاه ها می شود. در این شرایط هیچ بنگاه و تولیدي قادر به پرداخت معوقات خود به بانک و نهادهاي دیگر
نخواهد بود و در عین داشتن شرایط کار مناسب، دچار زیان دهی می گردد. در این شرایط حق بانک یا هر نهاد یا فردي است که
وثیقه یا ضمانتی که از آن بنگاه دارد را تصرف کند، اما دیده می شود که ستاد تسهیل جلوي این کار را می گیرد و به عبارتی از کیسه

 
خلیفه می بخشد. 

این چه مدیریت و تصمیم گیري است که در آن، هیچ حقی براي اشخاصی که طلبکار از این بنگاه ها هستند، قائل نشده و صرفا براي
سرپا نگه داشتن یک بنگاه، افراد و نهادهایی دیگر از حق خود محروم می مانند، این موارد نشان می دهد که در ستاد تسهیل و رفع
موانع تولید، فقط زنده ماندن بنگاه ها هرچند زیان ده مهم است و حتی به قیمت زیان دیدن دیگران، نباید یک تولیدي بدون
کوچکترین برنامه اي براي آینده تعطیل شود. از طرفی خیلی از این بنگاه ها به بانک ها بدهی دارند که با حمایت اشتباهی که ستاد
تسهیل از این بنگاه ها دارد، بانک ها از ضمانت و وثیقه این بنگاه ها نیز نمی تواند استفاده کند و در نتیجه اقدام به اضافه برداشت از
بانک مرکزي خواهند شد که خود سبب افزایش نقدینگی و تشدید تورم است، این امر سبب می شود هدف اولیه این ستاد که حمایت

 
از تولیدي ها است، تحقق نیافته و با افزایش تورم، به کلی از دست برود. 

 
ستاد تسهیل در نوع حمایت خود تجدید نظر کند 

ستاد تسهیل و رفع موانع تولید در راستاي برطرف نمودن مشکلات بخش تولید در کشور باید به حمایت از صنایعی بپردازد که آینده
روشنی دارند و استفاده از منابع محدود کشور براي آن صنایع، نتیجه بخش باشد. در ضمن، این ستاد باید از دست بردن در قوانین
کشور بدون دقت کارشناسی خودداري کند زیرا این اقدام سبب ایجاد مشکلاتی بزرگتري در کشور می شود و زمینه را براي سوء
استفاده سودجویان از اخته شدن قانون را فراهم می کند. ضمنا ایجاد تعلیق در اجراي بعضی قوانین کشور، سبب خسارت سنگین به
اشخاص و نهادهایی می شود که از برخی بنگاه ها طلبکار هستند و در نتیجه، ضرورت دارد ستاد تسهیل و رفع موانع تولید راهکاري

 
براي رفع مشکلات این افراد و نهادها هم درنظر بگیرد. 



یادداشتی از مجید معظمی کارشناس اقتصادي



چالش هاي صنایع پلیمر

منبع: صنایع نیوزشماره خبر:  75  |  تاریخ: 1399/07/30

رئیس هیات مدیره انجمن صنایع پلیمر گفت: دلالان باعث تشدید رقابت براي دریافت مواد اولیه صنایع پلیمر از بورس کالا و
افزایش قیمت ها شده اند. پتروشیمی ها هم با مهندسی عرضه در بورس، مواد اولیه را به میزان موردنیاز عرضه نمی کنند.

به طور کلی تأمین قابل اتکاي مواد اولیه مورد نیاز به لحاظ
کمّی وکیفی از جمله الزامات توسعه صنایع پایین دستی پتروشیمی است. بررسی وضعیت صنایع پایین دستی کشور حاکی از آن است

 
که یکی از مشکلات جدي این صنایع کمبود مواد اولیه موردنیاز آنها است. 

مهم ترین جایی که زنجیره ارزش صنایع پتروشیمی تکمیل می شود نیز انواع زیرشاخه هاي صنایع پلیمر است. چنانکه در این بخش
هم ارزش محصولات نهایی و ساخته شده چند برابر مواد اولیه است و هم اشتغال این بخش قابل مقایسه با بخش بالادستی صنعت

 
نفت و صنایع پتروشیمی نیست. 

اما سوداگري در حوزه مواد اولیه این صنعت یا در واقع همان محصولات پتروشیمی در کنار افزایش قیمت این محصولات متاثر از
قیمت دلار مشکلات قابل توجهی براي صنعتگران در این حوزه ایجاد کرده است. عرضه بخشی از محصولات پتروشیمی خارج از بورس

 
کالا که به پتروشیمی ها اجازه قیمت سازي و بالاتر بردن قیمت ها را می دهد نیز بر مشکلات این صنعت افزوده است. 

در این راستا براي بررسی این موضوع و ارائه راهکارهاي موجود با سعید ترکمان رئیس هیات مدیره انجمن ملی صنایع پلیمر ایران به

 
گفتگو نشستیم. 

 
مشروح این مصاحبه به شرح زیر است: 

 
دلالان باعث تشدید رقابت در بورس کالا و افزایش قیمت مواد اولیه صنایع پلیمر شده اند 

لطفا توضیح دهید که در حال حاضر صنعت پلیمر با چه مشکلاتی دست و پنجه نرم می کند؟ آیا مواد اولیه موردنیاز این صنایع در

 
بورس کالا عرضه می شود؟ 



ترکمان: در اقتصاد کلان آن قدر مولفه ها، تغییرات ناهمگون و روزانه اي دارند که به تبع آن همه واحدهاي تولیدي دچار سردرگمی
هستند. صنعت پلیمر هم خارج از این اقتصاد نیست، پس قطعا مشکلاتش بسیار زیاد است. در این بین می توان با بررسی تجارب
کشورهاي پیشرو دریافت که چگونه می توان در این تنگناها، مشکلات را با کمترین هزینه مدیریت و حل کرد. ما در انجمن ملی
پلیمر ایران به این نتیجه رسیدیم که مشکلات یک شبه حل نمی شود، بلکه باید ساختارهایی داشته باشیم که موانع موجود را هر

 
چند خیلی اندك برطرف کند تا بتوانیم از این پیچ تاریخی صنعت پلیمر به همراه همکاران مان گذر کنیم. 

در این راستا نباید دیدگاه ما به اقتصاد صرفا دستوري باشد و به عنوان مصرف کننده تنها یک طرف ماجرا را نگاه کنیم یا مسئله ما
فقط قیمت باشد. متاسفانه صنعت پلیمر تجارب تلخی را در ماجراي ارز 4200 تومانی در سال 97 پشت سر گذرانده است. در سال
97 شاهد بودیم که پلی پروپیلن با ارز 4200 تومانی تولید می شد و حدود 5 هزار تومان در بورس کالا معامله میشد اما اخلالگران

 
بازار شرایطی را ایجاد کردند که تولید کنندگان واقعی مجبور بودند این ماده را با نرخ 20 هزار تومان خریداري کنند. 

میزان ظرفیت تولید پتروشیمی ها حدود 63 الی 67 میلیون تن است که این تولیدات مربوط به صنایع بالادستی است اما میزان
ظرفیت تولید مواد پلیمري حدود 7 الی 6.5 میلیون تن است که 50 درصد آن یعنی حدود 3.3  میلیون تن صادرات می شود و 3.3
میلیون تن از این میزان نیز در داخل توزیع می شود. در واقع علیرغم توسعه پتروشیمی ها که واحدهاي بالادستی محسوب می شوند،
صنایع پلیمري که واحدهاي پایین دستی هستند به خوبی توسعه پیدا نکرده اند. به بیان دیگر سیاست هاي کلان دولت به سمتی
نبوده است که زنجیره پایین دستی را کامل کند در حالی که ارزش افزوده و اشتغال واحدهاي پایین دستی چند برابر پتروشیمی ها

 
است. 

قسمتی از هزینه هاي پتروشیمی ها دلاري است و معتقدند که باید صادرات داشته باشند. الان حدود 50 درصد مواد مورد نیاز صنایع
پلیمري کشور که در پتروشیمی تولید می شود صادر می شود و 50 درصد در داخل توزیع می شود. یعنی پتروشیمی ها تنها نصف
مواد موردنیاز صنایع پایین دستی را در بورس عرضه می کنند که خود همین موضوع نقض غرض است. در نتیجه از طرفی پتروشیمی
ها برخی کالاهایی را که ما در تامین آنها با بحران مواجه هستیم، با قیمت فوب خلیج فارس صادر می کنند و از طرفی دیگر در داخل
شاهد هستیم رقابت هاي 60 الی 70 درصد بالاي قیمت فوب خلیج فارس براي تامین آن کالاهاي تولیدي ایجاد می شود و

 
تولیدکنندگان داخلی باید در این فضا با هم رقابت کنند.  

از طرفی در این بازار سودجوهایی حضور دارند که هم در بالادست و هم پایین دست صنعت پتروشیمی فعال هستند، در این بازار
دلالی و بازارگرمی می کنند، باعث افزایش قیمت همین مواد اولیه توزیع شده در داخل کشور می شوند و از این طریق سود کلانی به
جیب می زنند. الان اوضاع به گونه اي است که دلال ها مواد اولیه را از بورس کالا خریداري می کنند و تولیدکننده هاي واقعی مجبور

 
می شوند مواد اولیه موردنیاز را از بازار آزاد و با قیمت بالا از دلال خریداري کنند. 

خب وقتی این اتفاقات می افتد مصرف کننده نهایی این هزینه رقابت را در سبد مصرف روزانه اش می بیند یا خیلی از واحدهاي
تولیدي پایین دست پتروشیمی که می توانند در این شرایط تحریم به صادرات کشور کمک کنند، مزیت صادراتی شان از بین خواهد
رفت. چون نسبت به رقباي خود مثل ترکیه یا دیگر کشورها که مواد اولیه را از ایران با قیمت جهانی می خرند، نمی توانند مواد اولیه

 
شان را به قیمت فوب بخرند، بلکه در بازار داخل 70 الی 80 درصد رقابت روي آن ایجاد می شود. 

 
پتروشیمی ها با مهندسی عرضه مواد اولیه در بورس کالا قانون را دور می زنند 

طبق قانون بهبود فضاي کسب و کار مگر اولویت با تامین نیاز داخلی نیست؟ یعنی صادرات یک کالا زمانی انجام می شود که نیاز



داخلی براي آن وجود نداشته باشد. پس چرا این قانون در حال حاضر براي تامین نیاز داخلی صنایع پایین دستی پتروشیمی اجرا نمی

 
شود؟ 

ترکمان: سوال اساسی این است که وقتی در قیمت گذاري خوراك پتروشیمی ها رقابتی در کار نیست، چرا در صنایع پایین دستی
باید مواد اولیه بر اساس عرضه و تقاضا قیمت گذاري شود. در واقع پتروشیمی ها براي دریافت خوراك قراردادهاي بلندمدت دارند و بر
این اساس تسویه هایشان را انجام می دهند ولی متاسفانه در صنایع پایین دست اینگونه نیست و در نظام عرضه و تقاضاي ایجاد شده،

 
قیمت مواد اولیه صنایع تکمیلی تا 70 درصد بالاي قیمت فوب به دست آنها می رسد. 

اقتصاد پیچیدگی هاي زیادي دارد. قانونگذار طبق قانون بهبود فضاي کسب و کار این موضوع را در نظر گرفته است که مواد اولیه اي
که می خواهد صادر شود حتما باید ابتدا در بورس عرضه شود و اگر در سه بار عرضه مشتري نداشت می تواند بعد از آن صادر شود.

 
ولی متاسفانه نکته اي که هست ناظر به مهندسی عرضه مواد اولیه توسط پتروشیمی ها و تولیدکننده نماها است. 

به عنوان مثال پتروشیمی ها کالایی را تولید می کند و بعد به صورت متناوب در یک بازه زمانی کوتاه سه بار پشت سرم هم این کالا
را عرضه میکند. طبیعی است صنایع پایین دستی طبق ظرفیت خود به کالا نیاز دارند و در یک بازه زمانی کوتاه به آن حجم نیازي
نیست، در نتیجه کسی آن کالا را خریداري نمی کند و این پتروشیمی می رود براي اخذ مجوز صادرات اقدام می کند و شروع به
صادرات می کند. مثلا شما ببینید در پلی پروپیلن ما با کمبود مواجه هستیم ولی از ابتداي سال جاري صادرات این محصول بیش از

 
دو برابر سال گذشته شده است. 

به عنوان مثال فرض کنید در یک گرید خاص نیاز یک ماه واحدهاي تولیدي به مواد اولیه 6 هزار تن است در این بین پتروشیمی ها
10 هزار تن در یک هفته عرضه می کنند و 6 هزار تن آن خریداري شده و 4 هزار تن آن مازاد باقی می ماند. نکته عجیب اینکه در
حالی که نیاز ماه این واحدها تامین شده در هفته آینده دوباره 10 هزار تن مواد اولیه توسط پتروشیمی ها عرضه می شود که
خریداري پیدا نمی کند. پتروشیمی ها از سواد اقتصادي بالایی برخوردارند و زیرکانه بدون اینکه تولیدي داشته باشند دوباره به میزان
10 هزار تن عرضه می کنند چون می دانند کسی خریدار این مواد اولیه نیست. در نتیجه با نبود خریدار، براي اخذ مجوز صادرات

 
اقدام می کنند درحالیکه این چرخه معیوب است و وزارت صمت باید فکري به حال آن کند. 

 
 



 
 

در این بین برخی دلال ها با کدهاي بورسی برخی تولیدکنندگانی که به دلایل اقتصادي کارخانه هایشان فعال نیست، براي خرید مواد
اولیه صنایع پایین دستی از بورس اقدام می کنند و در نتیجه باعث تشدید رقابت و افزایش قیمت می شوند. در این حوزه مافیاي
پرقدرتی شکل گرفته است. این مافیا، برق کارخانه غیرفعال یا نیمه فعال را براي تولید بیت کوین مصرف می کنند. نکته بعدي اینکه
به دلیل افزایش قیمت اینقدر این فعالیت دلالانه سوددهی دارد که آنها حاضر هستند براي ده ها نفر بیمه رد کنند. همچنین براي

 
اینکه این کارخانه غیرفعال آمار تولید داشته باشد، فاکتور فروشی می کنند. 

 
ظرفیت صنایع پلیمر در دوره تحریم دو برابر شد 

در صحبت هایتان به ارزش افزوده تولیدي در صنایع پایین دستی پتروشیمی اشاره کردید. می توانید با مثالی این موضوع بیشتر

 
توضیح دهید؟ 

ترکمان: ایجاد ارزش افزوده و اشتغال در صنایع پایین دستی نسبت به پتروشیمی بسیار بیشتر است. میزان صادرات صنایع پایین
دستی پتروشیمی سالانه 2.5 میلیارد دلار است. در حالی که پتروشیمی ها از آن 50 درصد صادراتی که دارند نزدیک 2.5 میلیارد
دلار درآمدزایی دارد. در واقع پتروشیمی ها محصولاتشان را با نرخ میانگین 800 دلار در تن می فروشند و 3.3 میلیون تن محصول
نیز صادرات می کنند که ارزش آن حدود 2.5 میلیارد دلار می شود. در حالی که صنایع پایین دستی، هر تن محصول نهایی را 3 هزار

 
دلار می فروشند. یعنی ارزش افزوده محصولات پایین دستی پتروشیمی بسیار بیشتر از محصولات پتروشیمی است. 

همچنین توجه داشته باشید که ما توانستیم با این 50 درصد مواد اولیه اي که صادر نمی شود و به دست صنعت پایین دستی می
رسد هم نیاز داخلی را تامین کنیم و هم با مازادش معادل پتروشیمی هایی که تولیدات نهایی پلیمري دارند، صادرات داشته باشیم.
حال شما محاسبه کنید که آن 50 درصد مواد اولیه موردنیاز ما را که پتروشیمی ها در داخل عرضه نمی کنند و صادرات می کنند،
اگر در داخل عرضه شود و محصول تولید شود چقدر ارزش افزوده و درآمد ارزي بیشتري براي کشور به ارمغان می آورد. طبق آماري
که داریم صنعت پلیمر در تحریم ها توانست رشد کند. در مجموع ظرفیت تولید صنایع پلیمر در ده سال گذشته بیش از دو برابر شده

 
است و لذا این صنعت باید بیش از اینها مورد توجه قرار گیرد. 

 
موجودي انبار پتروشیمی ها همچنان غیرشفاف است 

طبق گفته شما صنایع پایین دستی هم اکنون با دو چالش کمبود عرضه مواد اولیه و حضور دلالان در این بازار مواجه هستند. راهکار

 
شما براي تنظیم بازار چیست؟ 



ترکمان: یکی از نکاتی که می تواند این مشکل را حل کند این است که بیاییم زنجیره توزیع را مثل همه جاي دنیا شفاف کنیم. چراکه
در دنیا کالاي قاچاق معنی ندارد، زیرا زنجیره توزیع براي همه بازیگران شفاف است و اطلاعاتش تقریبا براي همه قابل مشاهده است.
اگر ما این کار را بکنیم که الان وزارت صمت شروع کرده است و آقاي رئیسی هم در دستوراتش به وزیر جدید به این اشاره کرده که
سیستم نظام توزیع را باید اصلاح کند، با این مدل هر کسی که خریدي انجام می دهد باید در قبال آن خرید فاکتور رسمی ارائه دهد
و هر کسی به تولیدکننده نهایی می فروشد باید فاکتور رسمی ثبت کند. این نشان می دهد که تولید و فروش در حال انجام است. هر
کسی هم که بخواهد از رانت موجود چه بالادست چه پایین دست براي افزایش قیمت مواد اولیه استفاده کرده و سودجویی کند تقریبا

 
در این زنجیره شناسایی میشود. اما نکته این است که این مدل نیاز به زیرساخت هاي فرهنگی، اطلاعات نظام جامع مالیاتی دارد. 

در واقع موضوعی که این فرصت را به دلال می دهد که در این بازار ورود کند این است که مواد اولیه اي که پتروشیمی ها به صنایع
پایین دستی می فروشند، معلوم نیست به چه سرنوشتی دچار می شود یعنی شفاف نیست و کسی اطلاع ندارد که آیا این مواد اولیه
به تولید رسید یا در انبار دلال ذخیره شد. از همه مهمتر اینکه خود انبارهاي پتروشیمی ها براي صنایع پایین دستی مشخص نیست.
در صورتی که در دنیا فروشندگان کلانی که کالاهایشان در بورس کالا عرضه می شود مکلف هستند میزان موجودي انبارهایشان در

 
بورس کالا را اعلام کنند. این هم یکی از مواردي است که حتما باید شفافیت در آن ایجاد شود. 

براي اجراي راهکار ذکر شده و ایجاد شفافیت، مقاومت بدنه کارشناسی و کسانی که در وزارت صمت امضاي طلایی داشتتند، وجود
داشت. اما خوشبختانه در چند ماه گذشته، با ارتباط موثر ذي نفعان با وزارت صمت و مدیران مقتدري که از آبرویشان گذشتند و تمام
فشارها را به جان خریدید، حرکاتى به سمت انجام برخی اصلاحات آغاز شده است. براي مثال ظرفیت هایی که در پروانه واحدهاي
پایین دستی ثبت شده بود از اول انقلاب بازبینی نشده بود. در این صنعت واحدهایی حضور داشتند که سال ها تعطیل بودند ولی
پروانه شان باطل نشده بود و داشتند از مزایاي آن بهره می بردند. با تمام فشارهایی که روي وزارت صمت بود این ظرفیت ها مورد

 
بازبینی قرار گرفته است و امیدواریم این وزارتخانه با جدیت این کار را ادامه دهد. 

به عنوان نکته آخر خدمت شما بگویم که کشور ترکیه مواد اولیه پتروشیمی ندارد ولی میزان صادرات محصولات پلیمري این کشور
سالانه 8.4 میلیارد دلار است و در اروپا دومین صادرکننده محصولات پلیمري است. اولین صادرکننده کشور آلمان است با 12 میلیارد
دلار صادرات. این کشورها بدون اینکه پایه نفتی داشته باشند توانسته اند چنین کارهاي بزرگی کنند ولی ما با منابع سرشار نفت و گاز
سال 98 حدود 2.3 میلیارد دلار صادرات محصولات پلیمري داشتیم و لازم است با توجه به ظرفیت هاي موجود توجه بیشتري به

 
صنایع پلیمري کشور صورت بگیرد. 

مصاحبه از سیداحسان حسینی



مبارزه با زمین خواري و حریم راه ها در اردبیل تشدید می شود

منبع: تابناكشماره خبر:  76  |  تاریخ: 1399/07/30

 
مبارزه با زمین خواري و حریم راه ها در اردبیل تشدید می شود 

رئیس کل دادگستري استان اردبیل گفت: مبارزه با زمین خواري و حریم راه ها در اردبیل تشدید می شود و در این زمینه استفاده از

 
ظرفیت هاي قانونی دستگا ه هاي اجرایی براي پیشگیري از تخلفات اولویت اساسی است. 

ناصر عتباتی صبح امروز در دیدار با معاونین و جمعی از قضات دادگستري استان اردبیل اظهار داشت: امنیت بسترساز پیشرفت و

 
توسعه در تمامی حوزه هاي اقتصادي، اجتماعی و فرهنگی است. 

وي افزود: نیروي انتظامی وظایف و رسالت هاي بسیار گسترده اي در سطح جامعه عهده دار است و از آنجا که بسیاري از امورات
مجموعه قضایی و انتظامی در بحث تامین امنیت، آرامش و اجراي عدالت در جامعه در ارتباط تنگاتنگ با هم هستند، لذا شرایط حاکم
در استان از حیث ثبات امنیت و آرامش پایدار ناشی از همکاري، هماهنگی، تعامل، هم افزایی و انسجام این دو مجموعه قضایی و

 
انتظامی است که امید است استمرار و تداوم این هماهنگی ها به ارتقاي بیش از پیش خدمت رسانی به مردم منجر شود. 

رئیس کل دادگستري استان اردبیل با اشاره به نقش امنیت در توسعه اقتصاد، اشتغال و بطور کلی در ارتقاي رفاه عمومی جامعه گفت:

 
مسلماً اگر امنیت یا احساس امنیت در جامعه وجود نداشته باشد پیشرفت تمام امور با مشکل اساسی مواجه خواهد شد. 

عتباتی با قدردانی از همکاري و هماهنگی هاي مردم در انجام رسالت هاي دستگاه قضایی و نیروي انتظامی به ویژه در تامین امنیت و
آرامش خاطر نشان کرد: مسلما ثمره این همکار هاي مردمی در کنار انسجام مجموعه هاي قضایی و انتظامی موجب شده که استان

 
اردبیل از امن ترین استان هاي کشور محسوب شود. 

رئیس کل دادگستري استان اردبیل با اشاره به ظرفیت هاي قانونی در مبارزه با تخلفات و جرایم یاد آور شد: در بسیاري از موارد از
جمله در امر صیانت و حفاظت از اراضی ملی و منابع طبیعی، مقابله با سرقت، حفظ حریم راه ها و بستر رودخانه ها می توان با

 
استفاده از ظرفیت هاي قانونی دستگاه اجرایی و انجام وظایف ذاتی آنان از وقوع بسیاري از تخلفات پیشگیري کرد. 

عتباتی مبارزه قاطعانه با مواد مخدر و مشروبات الکلی، مقابله با سرقت، برخورد با مفاسد و جرایم خشن را از مهمترین اولویت هاي
دستگاه قضایی و نیروي انتظامی بر شمرد و از روسا و دادستان هاي حوزه قضایی و نیز از مجموعه انتظامی خواست در برخورد با

اینگونه جرایم با متخلفین و مجرمین طبق قانون به شدت برخورد کنند.



ایرانسل، ثمره یک تصمیم درست در وقت مناسب است

منبع: برنا نیوزشماره خبر:  77  |  تاریخ: 1399/07/30

مراسم چهاردهمین سالروز راه اندازي شبکه تلفن همراه ایرانسل، صبح امروز سه شنبه 29 مهر ماه 1399، با ارائه پنج خدمت
جدید در حوزه زندگی دیجیتال، برگزار شد.

 
 

مدیرعامل ایرانسل: ایرانسل، ثمره یک تصمیم درست در وقت مناسب است مراسم چهاردهمین سالروز راه اندازي شبکه تلفن همراه

 
ایرانسل، صبح امروز سه شنبه 29 مهر ماه 1399، با ارائه پنج خدمت جدید در حوزه زندگی دیجیتال، برگزار شد. 

به گزارش گروه خبر خبرگزاري برنا، در این مراسم که با حضور دکتر بیژن عباسی آرند، مدیرعامل و جمعی از اعضاي هیأت مدیره و
مدیران ایرانسل، در سالن همایش هاي ساختمان مرکزي ایرانسل برگزار شد. به دلیل شرایط کرونایی و لزوم رعایت پروتکل هاي
بهداشتی، ایرانسل به صورت آنلاین از طریق اپلیکیشن تلویزیون اینترنتی لنز و نیز سامانه «دانا پلاس»، پذیراي خبرنگاران بود و شمار
کمی از اصحاب رسانه نیز، از میان افرادي که متقاضی حضور در مراسم بودند و در قرعه کشی برگزیده شدند، در این مراسم حضور

 
داشتند. در این مراسم، بالغ بر 40 رسانه حضوري و بیش از 80 رسانه به صورت آنلاین از طریق پلتفرم داناپلاس، مشارکت کردند. 

مدیرعامل ایرانسل، در این مراسم، طی سخنانی با اشاره به سال هاي آغاز به کار ایرانسل، اظهار داشت: ایرانسل براي ورود به بازار و
گرفتن سهم بازار، رقابتی جدي با رقبایی سرسخت، با سابقه کار 12 ساله داشت و خوشبختانه با تلاش همکاران من، در این مدت،

 
ایرانسل به یک برند تأثیرگذار و رقیبی جدي براي سایر بازیگرانِ این عرصه تبدیل شده است. 

وي با اشاره به سابقه ورود تلفن همراه به ایران و اینکه زمانی تلفن همراه به عنوان کالایی لوکس در کشور در نظر گرفته می شد،
گفت: در مقطعی که ثبت نام سیم کارت، محلی براي جمع آوري نقدینگی بود، راه اندازي ایرانسل با حضور سرمایه گذار داخلی و
خارجی و یک استراتژي بزرگ، باعث شد انحصار در این زمینه شکسته شده و زمینه بروز و حضور فناوري هاي جدید در کشور فراهم

 
شود. 

عباسی آرند گفت: تجربه ایرانسل نشان داد، اگر اجازه دهیم بخش خصوصی وارد فعالیت ها شود، این امر انحصار را از بین برده و

 
زمینه ارائه خدمات با کیفیت تر را فراهم می کند. 



وي با اشاره به 53.5 میلیون مشترك ایرانسل، افزود: اگر برُوز و حضور ایرانسل در وقت مناسب نبود و رقابتی در این 14 سال شکل
نمی گرفت، شاید امروز این شبکه با کیفیت را ذیل شبکه ملی اطلاعات نداشتیم و نمی توانستیم خدمات مناسبی را در ایام سخت
کرونایی که بسیاري از خدمات بر بستر فضاي مجازي ارائه می شود، عرضه کنیم. ایرانسل، ثمره یک تصمیم درست، در یک وقت

 
مناسب است. 

 
 5G ارائه خدمات

عباسی آرند در ادامه با قدردانی از سهامداران و اعضاي هیأت مدیره ادوار مختلف ایرانسل و افرادي که طی سال هاي گذشته، در
فعالیت هاي این اپراتور نقش داشته اند و تعامل ارزشمند وزارت ارتباطات و رگولاتوري، اظهار کرد: ایرانسل پرچم دار نسل جدید تلفن
همراه در کشور است و همچنان در ارائه خدمات جدید، این پیشتازي را حفظ کرده و با خدمات نسل پنج (5G) که به زودي در نقاط

 
بیشتري از تهران، ارائه خواهد شد و توسعه خدمات دیجیتال، فعالیت هاي خود را دنبال می کند. 

مدیرعامل ایرانسل در ادامه صحبت هاي خود با بیان این که فضاي مجازي، امروز به یک واقعیت انکارناپذیر تبدیل شده که تاثیري
جدي بر زندگی مردم می گذارد، اظهار کرد: طبیعتاً ایرانسل هم به عنوان جزئی از این شبکه، براي توسعه زیرساخت هاي خود تلاش
هاي فراوانی داشته است. برهمین اساس، طبق آمارها، اکنون بیش از 53.5 میلیون مشترك در حال استفاده از خدمات ایرانسل

 
هستند. 

 
 

 
40 میلیون مشترك دیتاي ایرانسل 

وي تعداد مشترکان دیتاي ایرانسل را بالغ بر 40 میلیون نفر عنوان کرد و گفت: در حال حاضر بیش 39 میلیون نفر مشترك اینترنت
همراه ایرانسل هستند و بیش از 660هزار نفر از خدمات اینترنت ثابت ایرانسل استفاده می کنند. از نظر جمعیتی نیز 89 درصد

 
جمعیت کشور، تحت پوشش این اپراتور قرار دارند. 

عباسی آرند در ادامه به نقش ایرانسل در اقتصاد دیجیتال پرداخت و گفت: از ابتداي فعالیت ایرانسل تاکنون، حدود هشت میلیارد دلار
سرمایه گذاري در این شرکت صورت گرفته و تا پایان سال گذشته، سهم این اپراتور در اقتصاد دیجیتال کشور، بالغ بر 15هزار میلیارد
تومان بوده است و این عدد در سال جاري به بین 18 تا 19هزار میلیارد تومان می رسد. از سوي دیگر، حدود 70 هزار شغل مستقیم



و غیرمستقیم به واسطه فعالیت این اپراتور در کشور ایجاد شده و سهم درآمدي ما، براي دولت، تاکنون حدود 36 هزار میلیارد تومان و

 
کل درآمدهاي مستقیم و غیرمستقیم ما براي دولت، بیش از 46 هزار میلیارد تومان بوده است. 

مدیرعامل ایرانسل در ادامه صحبت هاي خود به سهم ایرانسل از ترافیک دیتا در سال هاي گذشته پرداخت و گفت: در این سال ها،

 
سرانه دیتاي همراه مشترکان ما 40 برابر و رشد ترافیک دیتاي همراه 1228 برابر شده است. 

وي همچنین متذکر شد: اکنون دسترسی به اینترنت 4G مطالبه شهري و روستایی شده و در این زمینه، رشد بیش از 1400 برابري
داشته ایم و بیش از 1100 شهر و دهستان بزرگ، اکنون از خدمات نسل چهار ارتباطی استفاده می کنند که در حدود 90 درصد این

 
موارد، نسل 4.5 نیز در دسترس است. 

مدیرعامل ایرانسل با اشاره به سیاست هاي چند ساله اخیر دولت در بحث توسعه ارتباطات روستایی و عدالت ارتباطی اظهار کرد:
حدود 11 میلیون نفر از جمعیت روستایی کشور تحت پوشش شبکه پهن باند قرار گرفته اند که از این میان حدود هفت میلیون نفر

 
به صورت مستقیم و در بقیه موارد، با بهره گیري از رومینگ ملی و روستایی و از طریق سایر اپراتورها دسترسی ایجاد شده است. 

وي ادامه داد: در قالب اجراي طرح USO، نصب بیش از 400 سایت در نقاط روستایی براي سال جاري پیش بینی شده که از این

 
میان، تاکنون بیش از 270 مورد راه اندازي شده است. 

عباسی آرند همچنین خاطر نشان کرد: علاوه بر این اقدامات در مناطق روستایی و کوهستانی کشور، پرداختن به نسل پنجم ارتباطی
نیز از برنامه هاي ما بوده که خوشبختانه زیرساخت هاي لازم براي دسترسی به این شبکه ایجاد شده است و بیش از 1.5 سال است

 
که فعالیت براي گذر از LTE به نسل پنجم (5G) را شروع کرده ایم. 

وي ادامه داد: اکنون نیز در دو نقطه، یعنی ساختمان مرکزي ایرانسل و پژوهشگاه ارتباطات و فناوري اطلاعات، خدمات 5G ایرانسل
راه اندازي شده و به زودي در دو نقطه دیگر نیز امکان دسترسی به شکل Hot Spot فراهم می شود که با توجه به محدودیت گوشی

 
هایی که امکان ارائه خدمات نسل پنجم را دارند، نقاطی در شهرها به این شبکه ارتباطی، تجهیز شود. 

 
تلاش براي بهره گیري بهتر از اینترنت اشیا 

مدیرعامل ایرانسل در ادامه صحبت هاي خود با اشاره به تحریم ها و محدودیت هایی که در حوزه تامین تجهیزات وجود دارد، اظهار
کرد: با این وجود ، تلاش می کنیم تجهیزات مدنظر را تأمین کنیم؛ چرا که 5G تنها یک نسل جدید براي استفاده مشترکان نیست

 
بلکه یک زیست بوم از خدمات جدید است که در قالب آن می تواند خدمات مختلفی به جامعه و صنعت ارائه کرد. 

وي ادامه داد: در تجربه اینترنت اشیا، هنوز ظرفیت تجاري بخش، به شکل شایسته شکل نگرفته است. البته زیرساخت هاي این
موضوع در کشور فراهم شده و امید است با ورود نسل پنجم به کشور و همکاري صنایع، بتوانیم ظرف مدت چند سال آینده به معناي

 
واقعی، شتاب و رشد اقتصاد دیجیتال را شاهد باشیم. 

عباسی آرند، همچنین به تلاش هاي ایرانسل براي بومی سازي تجهیزات اشاره کرد و گفت: از ابتدا در این زمینه تلاش هاي فراوانی
داشتیم و اکنون نیز بخشی از تجهیزات و دستگاه هایی که قرار است در آینده مورد استفاده قرار گیرد، در کشور تولید شده و ما در
حال تست آنها هستیم. برهمین اساس تلاش داریم با شرکت هاي دانش بنیان همکاري بیشتري داشته باشیم، البته کماکان براي



 
حفظ کیفیت، از ظرفیت فروشندگان خارجی نیز، استفاده خواهیم کرد. 

 
ارائه 57 درصدي خدمات پس از فروش آنلاین 

مدیرعامل ایرانسل به موضوع خدمات فروش در محیط هاي فیزیکی و الکترونیک اشاره کرد و گفت: در یک سال گذشته، فروش
دیجیتال ایرانسل از 92 به 95 درصد ارتقا پیدا کرده است. در بحث خدمات پس از فروش نیز، بیش از 18 میلیون گفت وگوي آنلاین
در کانال هاي متنوع پشتیبانی از مشتریان انجام شده که این رقم در نوع خود، یک رکورد محسوب می شود و براساس آن می توان

 
گفت که بیش از 57 درصد ارتباطات مشترکان ایرانسل، به صورت گفت و گوهاي آنلاین بوده است. 

وي با اشاره به این که ایرانسل در زمینه خدمات سازمانی هم به بیش از 8000 کسب و کار، خدمات مختلفی از جمله دسترسی به
محیطی امن براي برگزاري جلسات آنلاین، ارائه داده است، اضافه کرد: از جمله این مراکز، می توان به مجلس شوراي اسلامی اشاره
کرد که براي برگزاري جلسات غیرحضوري خود از این بستر استفاده می کند. البته با نیروي انتظامی هم براي ارائه خدمات هوشمند

 
پلیس همکاري هایی صورت گرفته و به زودي خدماتی در قالب اپراتور مجازي (MVNO) ارائه و راه اندازي خواهد شد. 

عباسی آرند ارائه زیرساخت هاي ارتباطی امن به بانک ها و مؤسسه هاي مالی و ارائه چند سرویس در حوزه اینترنت اشیا، از جمله
پارکینگ هوشمند در شهر مشهد را از دیگر فعالیت هاي ایرانسل برشمرد و در عین حال به تست کنتورهاي هوشمند گاز اشاره کرد و
گفت: در حال حاضر با شرکت گاز، همکاري هایی در این زمینه صورت گرفته و پس از تجاري سازي این طرح، امکان تعمیم آن به

 
سایر حوزه ها نیز وجود خواهد داشت. 

مدیرعامل ایرانسل در بخش دیگري از سخنان خود، خدمات ابري سازمانی را از دیگر خدمات ایرانسل براي کسب و کارهاي کوچک و
متوسط خانگی برشمرد و اظهار کرد: در دوران کرونا، در راستاي مسؤولیت هاي اجتماعی، خدمات متعددي از سوي ایرانسل ارائه شده
است که شاید مهم ترین آنها خدماتی باشد که به مشترکان اینترنت پرسرعت ثابت (TD-LTE) داده شد. کمک به بیمارستان ها
براي بخشی از نیازها، دسترسی رایگان به محتواي آموزشی و مشارکت فعال در کمپین هاي کمک، از جمله ایران همدل و ارائه

 
خدمات به استان هاي محروم، کمک به منابع طبیعی و جنگل ها و ساخت و تجهیز مدارس، از دیگر اقدامات این شرکت بوده است. 

 
تأسیس صندوق پژوهش و فناوري نوآفرین 

مدیرعامل ایرانسل ادامه داد: در حوزه کارآفرینی نیز اقدامات متعددي صورت گرفته و از جمله سرمایه گذاري در صندوق پژوهش و
فناوري نوآفرین براي حمایت از ایده هاي خلاقانه ایجاد شده است. از سوي دیگر، مرکز تحقیق و توسعه نیز در شرکت ایرانسل شکل

 
گرفته که ذیل آن حمایت از استارت آپ ها مورد توجه قرار می گیرد. 

عباسی آرند اظهار کرد: در توسعه کسب و کارها نیز از سوي ایرانسل سرمایه گذاري هاي متعددي صورت گرفت که از جمله در قالب

 
اسنپ، تاکنون حدود 2.5 میلیون شغل غیرمستقیم و بیش از 3000 شغل مستقیم ایجاد شده است. 

وي در عین حال به شکل گیري آکادمی ایرانسل نیز اشاره کرد و گفت: در قالب این آکادمی، بیشتر به ارائه خدمات تخصصی آموزشی

 
پرداخته می شود. 

مدیرعامل اولین و بزرگترین اپراتور دیجیتال ایران، در بخش دیگري از صحبت هاي خود با اشاره به پنج خدمت جدیدي که همزمان



با چهاردهمین سالروز آغاز به کار ایرانسل ارائه شده است، اظهار کرد: به نظر می رسد در زمینه تحول دیجیتال، همه سازمان ها و
ارگان ها به ویژه شرکت هاي تجاري باید توجه کافی، داشته و این موضوع را جزء اولویت هاي سازمانی خود قرار دهند. ما نیز در
شرکت ایرانسل این بحث را در دو حوزه پیگیري کرده ایم؛ اول بحث تحول اساسی در فرآیند هاي داخلی شرکت (توسعه و تکمیل

 
دفتر کار دیجیتال) و دوم، بحث خدماتی که می توان بر این اساس ارائه کرد. 

عباسی آرند اضافه کرد: پیش بینی می شود تا انتهاي سال 2021، این پروژه به نتیجه برسد و بتوان از مزایاي آن و خدماتی که در
این قالب ارائه می شود، استفاده کرد. وي ادامه داد: در حوزه هاي توانمندسازي، بر خدمات محتوایی، خدمات ابري، سلامت، اینترنت

 
اشیا، پیام رسان ها، سرگرمی، آموزش و دولت الکترونیک تمرکز داریم تا بتوانیم خدماتی را در این بخش ها ارائه کنیم. 

وي همچنین به پلتفرم آموزشی «دانا پلاس» به عنوان یک سامانه آموزش مجازي که قابلیت استفاده در دانشگاه ها و مدرسه ها را

 
دارد، اشاره کرد و یادآور شد: در قالب ارائه شبکه دانا در حضور رئیس جمهوري، پلتفرم آموزشی دانا پلاس نیز رونمایی شد. 

وي همچنین با اشاره به تأکید وزیر ارتباطات و فناوري اطلاعات در حوزه تحول در ایجاد محتوا، اظهار داشت: یکی از راه ها، ایجاد
برخی بسترها مانند آنچه امروز تحت سرویس سه -دو- یک ارائه می شود، است. البته نیاز است در این زمینه قوانین خاصی نیز از
سوي سازمان تنظیم مقررات و ارتباطات رادیویی تدوین شود که در حال مذاکره با رگولاتور هستیم تا در مواردي مانند بحث هاي
مالکیتی و غیره، مباحث دیده شود و پس از آن بتوان این خدمات را در قالب یک سرویس، در دسترس عموم مردم قرار داد. البته در
این زمینه چالش هایی مانند «اصالت محتوا» هم مطرح است که باید به آنها پرداخته شود، اما قطعاً استفاده از این نوع سرویس ها

 
باعث افزایش ترافیک دیتاي داخلی در قیاس با دیتاي بین الملل خواهد شد. 

مدیرعامل ایرانسل در زمینه ارائه خدمات نسل پنجم تلفن همراه (5G) و افزایش سرعت اینترنت گفت: با تجمیع فرکانس، سرعت
هاي بالاتري نیز تجربه خواهد شد، اما هنوز دستگاه هاي پشتیبانی کننده از این تکنولوژيِ سرعت هاي بالاتر، وارد بازار نشده و به
محض اینکه این نمونه ها عرضه شوند، آن ها را براي تست در شبکه ایرانسل، مورد استفاده قرار خواهیم داد. در تست هاي قبلی،
سرعت 1.5 گیگابیت بر ثانیه تجربه شده و با گوشی هاي جدیدي که تلاش می کنیم در همین فصل پائیز تهیه کنیم، قابلیت ثبت

 
رکورد جدید تا سه گیگابیت بر ثانیه در شبکه ایرانسل وجود دارد. 

عباسی آرند در بخش دیگري از صحبت هاي خود با اشاره به ارائه سرویس «دانا پلاس» گفت: در گذشته، در حوزه آموزش، به طور
پراکنده از پلتفرم هایی استفاده می شد که در اغلب موارد از بسترهاي خارجی تأمین می شدند. از سویی، مؤسسات و مدارس نیز
هزینه هاي زیادي براي تجهیز و نگهداري زیرساخت ها متحمل می شوند که با توجه به تکنولوژي هاي آموزشیِ روز دنیا، با بهره
گیري از خدمات ابري می توان این هزینه ها را کاهش داد. ما اکنون بر این باوریم که باید این فضا به سمت بومی شدن پیش رود،
چرا که استفاده از بسترهاي قبلی و نگهداري از اطلاعات آن ها، هزینه هاي بسیاري را به شرکت هاي استفاده کننده، تحمیل می
کند؛ در زمینه نگهداري از داده ها نیز مشکلاتی وجود دارد که با بهره گیري از سامانه هاي ابري، مانند داناپلاس، این مشکلات برطرف

 
خواهد شد. 



 
 

 
تجاري سازي پنج سرویس دیجیتال 

در این مراسم همچنین مهندس باقر صمدي، معاون دیجیتال ایرانسل به ارائه توضیحاتی درباره پنج خدمت جدید دیجیتالِ این

 
اپراتور، پرداخت و گفت: این خدمات بر اساس دو استراتژي ارائه خدمت به مشترکان و توانمندسازي کسب و کارها ارائه شده است. 

وي در معرفی این پنج سرویس، به یلوهاب (Yellow Hub)، سامانه خدمات API براي توانمندسازي کسب و کارها، سامانه تبلیغات
دیجیتال «یلو ادوایز (Yellow Adwise)»، سامانه پایش هوشمند «یلو مانیتورینگ»، بستر توزیع محتواي «سه، دو، یک» و خدمات
ذخیره سازي ابري «ابرتو» اشاره و اظهار کرد: با توجه به شرایط فعلی باید از مدیرانی که فعالانه از توسعه این نوع دستاوردها حمایت
می کنند، تقدیر کرد. با وجود مشکلات موجود، این مسیر در ایرانسل ادامه خواهد یافت و در حوزه هاي جدید نیز سعی داریم، در

 
آینده نزدیک، با ارائه سرویس هاي جدید، در مسیر توسعه اقتصاد دیجیتال گام برداریم. 

 
 

 
تلاش براي خلق ارزش برمبناي تحقیق و توسعه 

دکتر حسن بولوردي معاون فنی و مهندسی ایرانسل نیز در این مراسم، به ارائه توضیحاتی درباره فعالیت هاي این شرکت در زمینه
هاي تحقیق و توسعه پرداخت و ابراز امیدواري کرد با توسعه زیرساخت هاي لازم و نیروي انسانی، شرایط به گونه اي پیش رود که



ایرانسل به جایگاه برتر در این حوزه تبدیل شده و براي خلق ارزش در حوزه ارتباطات و فناوري اطلاعات، محصولات و خدمات

 
جدیدي ارائه کند. 

وي با بیان اینکه در این بخش، سه مجموعه کلی طراحی شده، متذکر شد: مرکز نوآوري ایرانسل در حوزه هایی مانند رباتیک، کلان

 
داده، رایانش ابري، زنجیره بلوکی، پردازش زبان طبیعی، اینترنت اشیا، هوش مصنوعی و بیومتري، فعالیت هاي خود را دنبال می کند. 

بولوردي افزود: در این مرکز، بر حوزه هایی مانند سلامت هوشمند، تبلیغات دیجیتال، خدمات شهر هوشمند، احراز هویت دیجیتال و...
تمرکز شده و نیمه آبان ماه نیز یک رویداد استارتاپی خواهیم داشت که براي حضور در آن، 12 تیم انتخاب می شوند تا از سوي مرکز
نوآوري ایرانسل مورد حمایت قرار گیرند. در این زمینه، با وجود آنکه دو هفته از انتشار فراخوان می گذرد، درخواست هاي متعددي به

 
دست ما رسیده است. 

وي همچنین به آکادمی ایرانسل اشاره و اظهار کرد: در این آکادمی به دنبال آموزش هاي دیجیتال و دسترسی به آنها و ارتقاي سطح

 
دانش فنی هستیم که این خدمات به کل زیست بوم ایرانسل و سایر سازمان ها انتقال پیدا خواهد کرد. 

 
 

در انتهاي این مراسم، با حضور دکتر بیژن عباسی آرند مدیرعامل و دکتر سعید عسکري مدیرکل روابط عمومی و ارتباطات سازمانی
ایرانسل، بخش پرسش و پاسخ برگزار شد و به پرسش هاي خبرنگاران حاضر در سالن و خبرنگارانی که از طریق سامانه داناپلاس به

صورت آنلاین در مراسم شرکت کرده بودند، پاسخ داده شد.



سرانه ورزشی موجود در استان کمتر از سایر استانها است

منبع: برنا نیوزشماره خبر:  78  |  تاریخ: 1399/07/30

مدیرکل ورزش و جوانان استان: سرانه ورزشی موجود در استان حدود 60 سانتی متر به ازاي هر نفر و نسبت به استان هاي
مجاورکمتر است.

مدیرکل ورزش و جوانان قزوین: سرانه ورزشی موجود در
استان کمتر از سایر استانها است مدیرکل ورزش و جوانان
استان: سرانه ورزشی موجود در استان حدود 60 سانتی
متر به ازاي هر نفر و نسبت به استان هاي مجاورکمتر

 
است. 

به گزارش برنا از قزوین؛ عباس علایی مقدم گفت: سرانه
ورزشی موجود در استان حدود 60 سانتی متر به ازاي هر
نفر است و قزوین نسبت به سایر استان هاي مجاور از

 
سرانه پایینی برخوردار است. 

وي افزود: با توجه به مصوبه مجلس درباره افزایش اعتبارات ناشی از مالیات بر ارزش افزوده، بودجه جاري ورزش استان در سال هاي

 
گذشته رشد خوبی داشته است. 

 
مدیرکل ورزش و جوانان استان گفت: در حال حاضر 37 پروژه نیمه تمام ورزشی و 40 پروژه تعمیراتی نیز در استان وجود دارد. 

علایی مقدم تصریح کرد: امسال 6 پروژه چمن مصنوعی در اقصی نقاط استان افتتاح شده و تا پایان سال نیز 8 سالن ورزشی در استان

 
افتتاح خواهد شد. 

 
وي افزود: دو پروژه ورزشی استان، ملی هستند و بیش از 200 میلیارد تومان براي تکمیل آن ها نیاز است. 

به گفته مدیرکل ورزش و جوانان استان ؛ تا پایان سال نود و هشت 85 هزار نفر از ورزشکاران استان سازمان دهی و بیمه شدند اما

 
امسال به دلیل شیوع ویروس کرونا، ورزش قهرمانی استان کمرنگ شده است. 

علایی مقدم افزود: بیش از 260 هزار نفر نیروي سازمان نیافته ورزشکار در استان داریم که این رقم با توجه به گسترش ورزش

 
همگانی، افزایش داشته است. 

وي بیان کرد: استعدادیابی در دستور کار هیئت هاي ورزشی استان قرار گرفته و با برگزاري مسابقات استعدادیابی در استان،
ورزشکاران نمونه در رشته هاي مختلف ورزشی به تیم هاي ملی معرفی خواهند شد. 



مدیرکل ورزش و جوانان استان به تشکیل ستاد بازي هاي آسیایی در استان اشاره کرد و گفت: هدف ما این است که با تشکیل ستاد

 
بازي هاي آسیایی در معاونت ورزش، 8 ورزشکار از استان به بازي هاي آسیایی اعزام تا بتوانیم 4 مدال رنگارنگ کسب کنیم. 

علایی مقدم افزود: با بهبود وضعیت کرونا در کشور، تمرینات تیم هاي ملی نیز آغاز خواهد شد و ورزشکاران استان نیز براي شرکت در

 
بازي هاي آسیایی تمرینات خود را آغاز خواهند کرد. 

 
وي گفت: 129 قهرمان در استان شناسایی و هیئت هاي ورزشی مجاب شده اند که نیازهاي قهرمانان را برآورده کنند. 

مدیرکل ورزش و جوانان استان به اثراث منفی کرونا بر ورزش استان اشاره کرد و گفت: اگر چه کرونا اثرات منفی بر روي برخی از
ورزش ها در استان گذاشت اما با راه اندازي پویش ورزش در خانه، توسعه ورزش بانوان، بازگشایی و نظارت بر باشگاه هاي ورزشی،

 
اقدامات خوبی براي توسعه ورزش در استان انجام دهیم. 

علایی مقدم ادامه داد: براي جلوگیري از ضرر هنگفت باشگاه داران، اجاره بهاي باشگاه هاي دولتی و بخشی از باشگاه هاي خصوصی

 
بخشیده شد و تا به امروز 800 پرونده دریافت تسهیلات کرونایی ورزشی در استان تشکیل شده است. 

وي با اشاره به آزادسازي بخشی از ورزشگاه تختی در قزوین گفت: محله هاي جنوب شهر قزوین نیازمند فضاي ورزشی هستند و در

 
آینده نزدیک برخی از سالن هاي ورزشی استان در اختیار مردم قرار خواهد گرفت. 

مدیرکل ورزش و جوانان استان افزود: برخی از وسایل ورزشی براي مناطق محروم استان خریداري شده و در آینده نزدیک در اختیار

 
آنها قرار خواهد گرفت. 

علایی مقدم به اقدامات صورت گرفته براي ورزش معلولان نیز اشاره کرد و گفت: سعی کردیم در پروژه هاي ورزشی ، براي معلولان

 
مناسب سازي صورت گیرد و به میزانی که به افراد سالم جایزه تعلق می گیرد براي افراد معلول هم به همان اندازه باشد. 

وي افزود: براي بهبود وضعیت اشتغال جوانان طی تفاهم صورت گرفته با صندوق کارآفرینی امید، اعطاي وام به جوانان کارآفرین در

 
دستور کار قرار گرفته است. 

این مسئول گفت: 71 سازمان مردم نهاد در استان وجود دارد و 10 سازمان نیز در حال تشکیل شدن است که در بسیاري از امورات
اجتماعی در حال فعالیت هستند.



وقف اهرم موثري براي جبران نیازهاي مادي و اقتصادي جامعه است

منبع: شبستانشماره خبر:  79  |  تاریخ: 1399/07/30

حجت الاسلام مهدوي وقف را از تعالیم ارزشمند اسلامی و اهرمی موثر براي جبران نیازهاي مادي و اقتصادي جامعه برشمرد
و گفت: وقف از سنت هاي زیباي اسلامی و تجلی احسان و نیکوکاري است که در سیره ائمه اطهار (س) دیده می شود.

حجت الاسلام مهدوي وقف را از تعالیم ارزشمند اسلامی و اهرمی موثر براي جبران نیازهاي مادي و اقتصادي جامعه برشمرد و

 
گفت: وقف از سنت هاي زیباي اسلامی و تجلی احسان و نیکوکاري است که در سیره ائمه اطهار (س) دیده می شود. 

«حجت الاسلام سید ولی االله مهدوي» در گفت و گو با خبرنگار
خبرگزاري شبستان در اندیمشک، وقف را از تعالیم ارزشمند
اسلامی و اهرمی موثر براي جبران نیازهاي مادي و اقتصادي
جامعه برشمرد و اظهار کرد: وقف از سنت هاي زیباي اسلامی و
تجلی احسان و نیکوکاري است که در سیره ائمه اطهار (س)

 
دیده می شود. 

امام جمعه موقت اندیمشک با اشاره به اینکه در منابع فقهی و دینی ما درباره فضیلت وقف پاداش فراوانی در نظر گرفته شده است
افزود: این عمل حسنه یکی از مصادیق باقیات و صالحات به حساب می آید که می توان آن را کامل ترین مصداق تزکیه نیز در نظر

 
گرفت. 

وي اذعان کرد: افزایش و گسترش آشنایی با فرهنگ وقف یکی از نیازهاي جامعه اسلامی است که بستر مناسبی براي رشد ارزش هاي

 
معنوي و الهی می شود. 

حجت الاسلام مهدوي تصریح کرد: دین اسلام بر سنت حسنه وقف به عنوان یکی از اهرم هاي موثر اعتقادي و فرهنگی براي جبران
نیازهاي مادي و معنوي جامعه تاکید کرده و از سال هاي گذشته تاکنون هم انسان هاي نیکوکار و خیراندیش در جامعه اسلامی با
اختصاص بخشی از مال خود براي خدمت دائمی به جامعه در قالب سنت پسندیده وقف، بارزترین مصداق احسان، صدقه جاریه و

 
باقیات و صالحات را از خود به یادگار گذاشته اند. 

وي عنوان کرد: وقف می تواند منشا خدمات فراوان علمی، فرهنگی، رفاهی و بهداشتی در جامعه شود که وجود درمانگاه ها و
بیمارستان ها، مدارس، دارالیتام، کتابخانه ها، مساجد، قنات ها، پل ها و آب انبارها نشان می دهد که مردم ما هرساله با این سنت

 
حسنه آشنا بودند و به آن عمل می کردند. 

امام جمعه موقت اندیمشک با بیان اینکه گسترش وقف در جامعه باعث بهره مندي تمام اقشار جامعه از نعمت الهی می شود بیان
کرد: در جامعه اسلامی افراد نسبت به هم مسئولیت دارند و این همبستگی اجتماعی و این مسئولیت پذیري باعث می شود که



 
احساس مسئولیت در جامعه بنیادین شود. 

وي با اشاره به اینکه نظام وقف و توجه به این سنت حسنه یکی از راهکارهایی است که تحقق عدالت اجتماعی در جامعه را در پی
دارد ادامه داد: وقف یکی از موثرترین راه هاي توزیع عادلانه ثروت میان جامعه محسوب می شود و نقش مهمی را در حمایت از کیان

 
خانواده که سنگ بناي انسجام و یکپارچگی جامعه است، ایفا می کند. 

حجت الاسلام مهدوي اضافه کرد: سنت حسنه وقف حیطه گسترده اي را در بر می گیرد و تاثیر زیادي در راستاي رفع کمبودهاي

 
اقتصادي، اجتماعی و آموزش هاي جامعه دارد و می تواند پاسخگو و جبران کننده آنها باشد. 

وي هدف اصلی از وقف را ایجاد عدالت اسلامی و از بین بردن فقر در جامعه دانست و ابراز کرد: به هر میزانی که فرهنگ وقف و انفاق

 
در راه خدا افزایش پیدا کند، به همان میزان فقر و محرومیت از جامعه کاهش می یابد. 

امام جمعه موقت اندیمشک کارآفرینی و ایجاد اشتغال را از بزرگترین دغدغه هاي جامعه اسلامی برشمرد و خاطر نشان کرد: وقف می
تواند در افزایش سطح اشتغال براي افراد بیکار موثر باشد.



آغاز فعال سازي کارت هاي الکترونیکی مرزنشینان پاوه/ فعالین اقتصادي

شهرستان آستین هایشان را بالا بزنند

منبع: خبرگزاري فارسشماره خبر:  80  |  تاریخ: 1399/07/30

به گزارش خبرگزاري فارس از کرمانشاه، پرویز ایده پور
امروز در جلسه هماهنگی به منظور واردات کالا با فعالین
اقتصادي و تجاري پاوه، اظهار داشت: اولین فرمانداري
هستیم که سازو کار استفاده از کارت هاي الکترونیکی

 
مرزنشینان را براي واردات کالا فراهم می کنیم. 

وي افزود: دولت در صدد است براي مقابله با فشارهاي
تحریم بر مناطق مرزي کشور که مناطق محروم نیز است

 
تجارت چمدانی را تسهیل کند و پاوه با سرعت بیشتري و با همکاري فعالین اقتصادي و تجاري در حال آغاز این کار است . 

فرماندار پاوه اضافه کرد: 9 هزار خانوار شهرستان پاوه مشمول داشتن کارت مرزنشینان بوده اند که این خانوارها می توانند با فعال

 
کردن کارت هاي خود در این پروسه شرکت کنند. 

وي با بیان اینکه در سامانه «تجارت آسان» کالاهایی که مجاز و مشمول واردات از طریق کارت هاي الکترونیکی هستند مشخص شده
است، گفت: کالا یا کالاهایی که مورد نظر صاحب کارت براي واردات هستند در همان سامانه ثبت می شود و صاحب کارت برگه

 
مخصوص واردات همان کالا را دریافت می کند. 

ایده پور تصریح کرد: در سامانه تجارت آسان تمامی مقررات و شرایط واردات از طریق کارت الکترونیکی مرزنشینان تعبیه شده اند و ما
هم با مطالعه همین سایت شرایط و مقررات را اخذ و کسب می کنیم، لذا در این خصوص فقط باید از این سامانه استفاده کنیم و نیاز

 
به مراجعات بعدي به فرمانداري نیست. 

وي افزود: فرماندار و فرمانداري و مسئولین کارشان این بوده که ساز و کار مربوطه را فراهم کنند جزئیات بعدي با ادارات گمرك و

 
صنعت، معدن و تجارت است و آن ها سریعا باید خود را براي جوابگویی به مشکلاتی که ممکن است بعدا پیش آید آماده کنند. 

ایده پور گفت: مشکلات مرز و زمان لازمه براي صادرات و واردات، نوع ترددها و زمان آن ها موارد مربوط به بانک و از این قبیل از
اموري است که فرمانداري باید هماهنگ کندکه ما در این خصوص شرایط را فراهم و خود را مسئول تسهیل این امور براي فعالین

 
اقتصادي شهرستان می دانیم. 

وي خاطرنشان کرد: استراتژي دولت بر این موضوع است که ما با استفاده از ظرفیت هاي این تجارت پویا شرایط ایجاد کار مولد را در

 
منطقه فراهم کنیم و از این تجارت بهترین بهره وري را داشته باشیم 



 
آغاز نهضت مونتاژ کالاهاي وارداتی در پاوه 

فرماندار پاوه اظهار داشت: این هنر فعالین اقتصادي و تاجرین مجرب پاوه است که سازو کار استفاده از این ظرفیت را براي کارآفرینی
در منطقه براي همشهریان خود فراهم کنند و من از آن ها می خواهم این شرایط را فراهم کنند دولت در این خصوص معافیت هاي

 
خوبی را اختصاص داده است. 

وي در توضیح یکی از این معافیت ها، اضافه کرد: واردکنندگان به جاي وارد کردن کالاهاي آماده از همان مبداء کالا را از تولید کننده
به صورت غیرمونتاژ شده دریافت کنند، مثلا اگر می خواهید دوچرخه وارد کنید دوچرخه ها را بصورت قطعات وارد شهرستان کنید
در شهرستان کارگاه هایی به منظور مونتاژ بر پا کنید و زنان و مردان بیکار و جویاي کار را جهت مونتاژ این کالاها با آموزش چند روزه
بکار ببرید و نهضت مونتاژ کالاهاي وارداتی را در شهرستان آغاز کنید مطمئن باشید ما دیگر شاهد وجود هیچ زن و مرد بیکاري در
شهرستان نخواهیم بود ما هم بعنوان دولت فعالین اقتصادي که این روش را در پیش خواهند گرفت مشمول معافیت هاي مختلف

 
خواهیم کرد و براي برپایی کارگاه هاي مونتاژ با آن ها همکاري لازم را به سرعت آغاز خواهیم کرد. 

 
 تجارت شخصیت اقتصادي می آورد ولی قاچاق شهرت زودگذر 

ایده پور با بیان اینکه تجارت شخصیت اقتصادي می آورد ولی قاچاق شهرت زودگذر، گفت: مردم ما از قاچاق چیزي نه یادگرفته اند و
نه اکثریت از آن استفاده کرده اند بلکه موجبات گرانی انواع کالاها در منطقه نیز فراهم شده است، در همین چند روز در نودشه به
دلیل قاچاق گوشت ، روغن و انواع حبوبات مردم شدیدا معترض بوده اند لذا اکثریت از پدیده  قاچاق در شهرستان متضرر شده اند و

 
فقط عده ایی قاچاقچی سودجو که اتفاقا اهل شهرستان پاوه نیز نیستند از این پدیده مخرب سود برده اند. 

فرماندار پاوه ادامه داد: 200 نفر از کسانی که امروزه در مرزهاي شهرستان پاوه کار قاچاق می کنند اهل شهرستان پاوه نیستند این در
حالی است که این قاچاقچیان و مافیاي سازمان یافته از خوشنامی مردم شهرستان نزد حاکمیت، دولت، قوه قضائیه،نیروهاي نظامی و

 
انتظامی و امنیتی سوء استفاده می کنند. 

وي افزود: ما براي آغاز واردات کالا مجبور بوده ایم تا سازوکارهاي این موضوع را ازبندر بصره تا انبارهاي سلیمانیه و تا شهر طویله و تا
برسد به مرز و بازارچه ي شوشمی آماده کنیم و امیدواریم تاجرین ما از این فعالیت ها بهترین استفاده را ببرند و مرزنشینان ما که

 
داراي کارت هستند نیز بالاترین بهره مالی را از آن داشته باشند. 

ایده پور گفت: به بخشداران و دهیاران نفویض اختیار می دهم به جهت عدم تجمع و جلوگیري از شیوع کرونا در بخش ها و
روستاهاي خود اقدام به شناسایی کارت هاي الکترونیکی مرزنشینان شهرستان کرده و از افراد خوشنام، موفق و فعال در مرز براي امر

 
واردات اقدام  کنند. 

وي ادامه داد: شهرستان ما پیش قراول  واردات از طریق کارت هاي مرزنشینان است ما امیدواریم تجار ما نیز بهترین بهره را از این

 
ظرفیت برده و صاحبان کارت ها نیز ماهیانه از درآمد این تجارات قانونی بهره مند شوند.. 

ایده پور تصریح کرد: در صورتی که تجار ما بتوانند از تمامی ظرفیت کارت هاي الکترونیکی مرزنشینان بهترین بهره را ببرند ما سازو
کار استفاده از کارت هاي الکترونیکی سایر شهرستان ها را که در مرزهاي خود از این ظرفیت استفاده نکرده اند فراهم خواهیم کرد،



 
لذا لازم است فعالین اقتصادي شهرستان آستین هایشان را بالا بزنند. 

ایده پور گفت: افرادي که علاقمند به تجارت هستند نیز می توانند سریعا به فرمانداري مراجعه و براي امر واردات از طریق کارت هاي
مرزنشینان اقدام کنند، ما بعنوان دولت، مرزبانی، تاجران و مرزنشینان فعالیت مان را با دقت و موشکافی لازمه آغاز می کنیم با کار
دقیق ما واژه کولبري که مترادف فقر است منسوخ خواهد شد و وارد کنندگان و صادرکنندگان شهرستان در کل کشور مرجع رجوع

 
خواهند بود. 

وي تصریح کرد: ما بعنوان یک شهرستان مرزي با وجود ظرفیت نیروي تحصیلکرده و جوان باید از ظرفیت مرز بهترین استفاده  قانونی

 
را ببریم ما باید در شهرستان کمتر از یک هزار تاجر که به قوانین آگاهی و تسلط کامل داشته باشند نداشته باشیم. 

ایده پور افزود: بار دیگر به تاجرین توصیه  موکد می کنیم از امروز به فکر ایجاد کارگاه هاي مونتاژ باشند، چند سال پیش یکی از تجار
زردویی به توصیه  اینجانب در همان روستا کارگاه مونتاژ میز تلویزیون را ایجاد کرد که علاوه بر ایجاد اشتغال براي زنان و مردان آن
روستا براي چند سال توانست همین کالا را بار دیگر به کشور عراق به صورت آماده صادر کند و از معافیت هاي مربوطه نیز بهترین

 
استفاده را ببرد. 

فرماندار پاوه افزود: دو دهه پیش تمامی ساختمان هاي پاوه داراي اسکلت آهنی بودند چون بیشترین تکنیسین جوشکاري را داشتند،
اما امروز بواسطه کار کارگران منطقه در پروژه  سد داریان ده ها تکنیسن بتن تربیت شده اند و ساختمان هاي بتی جاي ساختمان

 
هاي با اسکلت فلزي را گرفته اند. 

وي اضافه کرد: تاجرین ما و کسانی که علاقمند به تجارت هستند با استفاده از ظرفیت بزرگ قانونی ایجاد شده در مرز شرایط ورود
دیگر علاقمندان را براي  بهره مندي از تجارت قانونی در مرز شوشمی فراهم کنند چنانچه ما بهترین بهره را ببریم ساختار حکومت و

 
دولت نیز همراه و پشستیبان خواهد بود. 

ایده پور ادامه داد: استراتژي ما ایجاد کارگاه هاي مونتاژ در شهرستان بدون زمین پاوه است ما بنا را بر این نهاده ایم چنانچه فعالین
اقتصادي پاوه همراه باشند که خوشبختانه بسیاري از آن ها همراه بوده و در این رابطه عرق نیز دارند کالاهاي مونتاژ شده را دوباره

 
صادر کنیم  تا بهترین بهره وري را در این خصوص داشته باشیم. 

 
بازار تشنه عراق حق مرزنشینان پاوه است 

فرماندار پاوه گفت: همشهریان تاجرین و فعالین اقتصادي شهرستان پاوه بدانید که بازار تشنه عراق حق ماست ما با ایجاد سازو
کارمونتاژ و صادرات کالاهاي دیگر باید براي سال ها کنترل این بازار اقتصادي را به دست بگیریم باید از این ظرفیت بزرگ اقتصادي

 
بهترین بهره ي قانونی را ببریم. 

وي افزود: تلاش آمریکایی ها این بوده و هست که مرزها را ببندند و مردم ایران را در تنگناي اقتصادي قرار دهند اما تلاشه اي ما براي

 
باز گذاشتن مرزها با توجه به عطش بازار عراق به کالاي ایرانی موفق تر بوده است. 

ایده پور در پایان گفت: کشوري که با 15 کشور همسایه است و همه آن ها نیازمند کالاي ایرانی هستند به هیچ عنوان به زانو در
نخواهد آمد ما خوشحال هستیم که در این شرایط سخت جنگ اقتصادي امروز می توانیم نوید بازگشایی مرز شوشمی را براي امر مهم



 
صادرات و هم براي واردات از طریق کارت هاي الکترونیکی مرزنشینان را دهیم. 

انتهاي پیام/پ



فراخوان اعطاي گواهینامه و تندیس هاي ملی رعایت حقوق مصرف کنندگان

منبع: خبرگزاري صدا و سیماشماره خبر:  81  |  تاریخ: 1399/07/30

ثبت نام از متقاضیان دریافت گواهینامه و تندیس رعایت حقوق مصرف کنندگان از سوي سازمان حمایت مصرف کنندگان و
تولیدکنندگان آغاز شده و تا دهم آذر 1399 ادامه دارد.

به گزارش گروه اقتصادي خبرگزاري صدا و سیما و به نقل از روابط
عمومی سازمان حمایت مصرف کنندگان و تولیدکنندگان؛ بیستمین
دوره ممیزي و انتخاب واحد هاي حامی حقوق مصرف کنندگان از
سوي این سازمان با همکاري انجمن ملی حمایت از حقوق مصرف
کنندگان و دور جدید ثبت نام از متقاضیان براي شرکت در این زمینه

 
آغاز شده است. 

هدف از ممیزي عملکرد واحد هاي اقتصادي، بررسی راهکاري ترویج و گسترش فرهنگ رعایت حقوق مصرف کنندگان در جامعه،
حمایت از شرکت هاي تولیدکننده داخلی در جهت توسعه پایدار، تبیین و تشریح جایگاه کارآفرینی و تولید در جامعه و آثار اقتصادي
آن بر صنعت و تولید کشور و در نهایت بررسی نقش تولید کنندگان در رشد و تعالی اقتصادي کشور و رفاه بیشتر آحاد جامعه عنوان
شده است و این انتخاب در چارچوب تعامل با تولیدکنندگان و عرضه کنندگان کالا و خدمات و افزایش توان رقابتی آن ها صورت می

 
گیرد. 

بر این اساس؛ شرکت هاي متقاضی براي حضور در روند ارزیابی بیستمین همایش روز ملی حمایت از حقوق مصرف کنندگان و آگاهی
از شرایط ثبت نام می توانند فایل پیوست را مطالعه و با ورود به پایگاه اینترنتی به نشانی www.esfand9th.com، به صورت

 
الکترونیکی نسبت به ثبت نام اولیه خود اقدام نمایند. 

همچنین گفتنی است؛ علاقمندان می توانند در صورت نیاز به کسب اطلاعات بیشتر از طریق شماره تلفن 26200503-22058542
تماس حاصل کنند.



بازتاب تکاپوي سازندگی دولت در گزارش هاي استانی ایرنا

منبع: ایرناشماره خبر:  82  |  تاریخ: 1399/07/30

استان ها- ایرنا- طرح هاي عمرانی و اقتصادي همواره در اولویت اقدامات و برنامه هاي دولت یازدهم و دوازدهم بوده و تاکنون
با تخصیص اعتبارات و عزم راسخ متولیان امر بسیاري از اهداف محقق شده و این راه تا پایان دولت ادامه دارد.

 استان ها- ایرنا- طرح هاي عمرانی و اقتصادي همواره در
اولویت اقدامات و برنامه هاي دولت یازدهم و دوازدهم بوده و تاکنون با تخصیص اعتبارات و عزم راسخ متولیان امر بسیاري از اهداف

 
محقق شده و این راه تا پایان دولت ادامه دارد. 

عمده تلاش هاي دولتمردان زدودن چهره فقر و محرومیت از مناطق کم برخوردار و ارائه خدماتی همچون آب، برق و گاز بوده است تا
چراغ روستاهاي محروم همواره روشن مانده و از مهاجرت آنان به شهرها کاسته شود، هدفی که بر اساس آنچه که از فعالیت هاي

 
دولت موجود است، جامه عمل پوشانده و چشم اندازهاي ترسیم شده در مدت 7 سال گذشته به مرحله بهره برداري رسیده است. 

خبرنگاران مراکز استانی ایرنا در ادامه سلسله گزارش هاي خود از رهاوردهاي دولت تدبیر و امید در چند سال گذشته این بار نیز در
بازه زمانی 20 تا 30 مهرماه تلاش کردند تا مهمترین طرح ها و برنامه هایی که اینک به ثمر نشسته و از مرحله برنامه ریزي، تخصیص
بودجه و اقدامات زیربنایی خارج شده و مردم از نتایج آنها استفاده می کنند، گزارش هایی تهیه کرده و منتشر کنند تا آحاد جامعه از
جزئیات طرح ها مطلع شوند که در ادامه به بخشی از مطالب اشاره می شود و مخاطبان براي کسب اطلاعات بیشتر می توانند به

 
لینک هاي مربوطه مراجعه کنند. 

 
آذربایجان شرقی 

گام هاي رو به جلوي آذربایجان شرقی در توسعه صادرات غیرنفتی عنوان گزارشی از مرکز تبریز است که در آن بر این نکته تاکید
شده که تحریم، تورم و کرونا، مشکلات و سختی هایی بر جامعه تحمیل کرده اما تلاش هاي ارزشمند کشاورزان، صنعتگران و
تولیدکنندگان آذربایجان شرقی در بخش هاي مختلف موجب کاهش فشار این مشکلات و سختی ها شده تا جایی که در سایه این

 
تلاش ها، صادرات استان از مرز 2 میلیارد دلار گذشته است. 



این مرکز در گزارش صادرات سالیانه 2 میلیارد دلاري آذربایجان شرقی به 98 کشور نیز به حدود چهار هزار واحد صنعتی داراي مجوز

 
در آذربایجان شرقی اشاره کرده که حدود 5 درصد واحدهاي صنعتی کشور را شامل می شود. 

تنها کارخانه نفلین سینیت خاورمیانه در یک قدمی توسعه گزارش دیگري است که به بیان اهمیت احداث مجتمع نفلین سینیت
کلیبر به عنوان تنها کارخانه واحد فرآوري این محصول راهبردي در خاورمیانه با سرمایه گذاري 60 میلیارد تومانی و سه میلیون

 
دلاري می پردازد. 

خبرنگاران مرکز ایرنا در آذربایجان شرقی همچنین با موضوع رشد صنعت گلخانه اي در این استان به مزایاي این روش کشت و
اقدامات دولت براي توسعه صنعت گلخانه اي پرداخته اند که می توانید این گزارش را با عنوان رشد چهار برابري صنعت گلخانه اي

 
آذربایجان شرقی بخوانید. 

در مقدمه این گزارش آمده است: " آذربایجان شرقی از استان هاي پیشرو در توسعه کشت گلخانه اي کشور در هفت سال گذشته

 
بوده، به طوري که بر اساس آمار و اطلاعات منتشر شده، در این مدت، این صنعت در این خطه رشد چهار برابري را تجربه کرده است. 

کشت گلخانه اي به ویژه در استان هایی همچون آذربایجان شرقی که به دلیل واقع شدن در حوضه آبریز درایچه ارومیه، تغییر الگوي
کشت در آن ضرورت حیاتی است، بهترین راهکار صرفه جویی در مصرف آب محسوب می شود، به ویژه اینکه بخش کشاورزي به

 
استفاده بیش از 70 درصدي منابع آب متهم است. 

آذربایجان شرقی نیز که تا قبل از شروع خشکسالی هاي 2 دهه قبل تنها آب آورد رودخانه «اجی چاي» (تلخه رود) آن سالیانه به 2.2
میلیارد مترمکعب می رسید و جاده هاي روستایی و حتی بین شهري آن در اثر طغیان دریاچه ارومیه به زیر آب می رفت، اکنون با

 
مشکل حاد کم آبی مواجه است. 

با این رویکرد بخش کشاورزي آذربایجان شرقی در سال هاي اخیر شاهد جهش در سطح زیرکشت گلخانه اي بوده، به گونه اي که
امروز بزرگ ترین مجتمع گلخانه اي کشور و خاورمیانه با بیش از 200 میلیون یورو سرمایه گذاري ارزي در منطقه آزاد ارس در 130

 
کیلومتري شمال غرب تبریز واقع است." 

 
 

 
آذربایجان غربی 



اجراي 1600 طرح اشتغال روستایی عامل مهاجرت معکوس در آذربایجان غربی عنوان گزارشی است که به واکاوي دلایل مهاجرت
روستاییان به شهرها و در امتداد آن اقدامات دولت براي ایجاد انگیزه و چشم انداز روشن به منظور بازگرداندن روستاییان به زادگاه
خود پرداخته است که در بخشی از آن می خوانیم: "افزایش اشتغال روستایی علاوه بر ثبات در توسعه اقتصادي روستاها، یکی از
عوامل مهم در مهاجرت معکوس از شهرها به روستاهاست که در این راستا، در دولت تدبیر و امید بیش از یک هزار میلیارد ریال وام

 
اشتغال روستایی براي اجراي حدود یک هزار و 600 طرح توسط صندوق کارآفرینی امید در آذربایجان غربی پرداخت شده است. 

توجه به مناطق روستایی می تواند تأثیر قابل توجهی در توسعه شاخص هاي کلان اقتصادي از جمله رشد اشتغال و کاهش فقر داشته
باشد و دولت با اعطاي تسهیلات اشتغال زایی و ایجاد طرح هاي پایدار در روستاها از جمله طرح هر روستا یک محصول، روستاي
بدون بیکار و طرح هاي اشتغال روستایی با همکاري صندوق کارآفرینی امید از مهاجرت ها به شهر جلوگیري کرده و با توسعه روستاها

 
زمینه مهاجرت معکوس از شهر به روستاها نیز فراهم شده است. 

آذربایجان غربی پیشتاز در تولید یک سوم عسل کشور عنوان گزارشی است که به جایگاه این استان در تولید محصول عسل می
پردازد و بر این نکته تاکید دارد که زنبورداري از مشاغل سبز و پرطرفدار در آذربایجان غربی به شمار می رود؛ در این صنعت بیش از

 
11 هزار نفر از فعالان در بخش تولید و عرضه عسل فعالیت دارند که همه تلاش آنان براي شیرین کامی و سلامت مردم ایران است. 

گازرسانی به 866 روستا براي محرومیت زدایی در آذربایجان غربی عنوان گزارش دیگري از این استان است که تلاش هاي دولت براي
گازرسانی به روستاها را مورد بررسی قرار داده که با این مقدمه آغاز شده است: ارتقاي شاخص هاي رفاه و محرومیت زدایی به ویژه
بین روستاییان همواره مورد توجه دولت تدبیر و امید بوده که همین موضوع در گازرسانی به 866 روستاي آذربایجان غربی به ویژه

 
مناطق محروم در این استان جلوه اي از آن است. 

با نیم نگاهی به آمار گازرسانی به روستاها در آذربایجان غربی، مشاهده می شود که آمار گاز رسانی به روستاها در طول هفت سال از
دولت تدبیر و امید بیش از سه برابر سرجمع تمامی دولت هاي پیش از آن است. رشد 114 درصدي گازرسانی به روستاهاي همه
استان هاي کشور تنها در کمتر از هفت سال نشان از عزم راسخ دولت تدبیر و امید در تحقق وعده ها دارد که آذربایجان غربی نیز از

 
این امر مستثنی نبوده است. 

خبرنگاران مرکز ایرنا در آذربایجان غربی همچنین با انتشار گزارش رشد 2 برابري خدمات بیمه اي به روستاییان آذربایجان غربی
موضوع دیگري از رفع مشکلات روستاییان به همت دولت تدبیر و امید را براي گزارش خود انتخاب کرده اند که به بخشی از آن اشاره
می شود و در ادامه می توانید با مراجعه به لینک، جزئیات مطلب را بخوانید: " ارتقاي ضریب نفوذ بیمه در روستاها با حمایت از طرح
هاي مختلفی نظیر بیمه سلامت و صندوق بیمه اجتماعی روستاییان و عشایر به اهتمام دولت تدبیر و امید در سراسر کشور محقق
شده ولی این رشد در آذربایجان غربی بسیار بیشتر بوده و در این حوزه شاهد رشد 2 برابري خدمات بوده ایم که البته این روند

 
همچنان تا پایان کار دولت تداوم دارد. 

عملکرد دولت در بخش بیمه اجتماعی روستاییان و عشایر با رشد 2 برابري میزان بیمه شدگان و توسعه خدمات بیمه اي نشان از

 
توجه دولت تدبیر و امید به رفاه و آسایش روستاییان در سطح جامعه است. 



 
 

 
اردبیل 

گیاهان دارویی امروزه در صنعت داروسازي و نیز طب سنتی کاربرد وسیعی یافته و علاوه بر نقش ویژه در حوزه سلامت، در بخش
اقتصادي نیز جایگاه خاصی یافته، اما خام فروشی بعنوان مانعی در برابر صنعتی شدن کشت و زرع و فرآوري آن در استان اردبیل عمل

 
کرده است که جزئیات آن را می توانید در گزارش گیاهان دارویی در بند خام فروشی بخوانید. 

 
اصفهان 

اجراي طرح هاي آبخیزداري 124 هزار هکتاري در استان اصفهان با صرف 750 میلیارد ریال اعتبار گامی براي توسعه و مهمتر
پیشگیري از حوادث و مدیریت منابع در منطقه بوده است که ایرنا در گزارش اجراي 124 هزار هکتار طرح آبخیزداري اصفهان گامی

 
براي مدیریت منابع به آن پرداخته است. 

585 گونه گیاه دارویی در اصفهان راه مناسب براي تحقق جهش تولید عنوان گزارش دیگري است که در بخش هایی از آن آمده است:
وجود افزون بر 585 گونه انواع گیاه و بذر گیاهان دارویی در اصفهان فرصتی مناسب براي اجراي طرح هاي تولیدي در استان مهیا

 
کرده است که باید با اتخاذ تدابیر و راهکارهاي علمی زمینه تحقق جهش تولید را در این بخش اقتصادي فراهم کرد. 

 
البرز 

وقتی صنعت اشتهارد تشنه نیروي کار است عنوان گزارش خبرنگاران ایرنا در البرز است که مشکل تامین نیروي کار در شهرك
صنعتی اشتهارد آن هم در همسایگی تهران می پردازد؛ موضوعی که باید علت اصلی آن را در برخی کاستی ها مانند کمبود سرویس

 
ایاب و ذهاب کارگران جستجو کرد. 



 
 

 
ایلام 

پایان رنج ایلامیان از ده ها سال تهیه سیلندر گاز عنوان گزارشی است از مرکز ایلام که از حذف سیلندرهاي گاز خانگی پس از 10

 
سال در این استان خبر داده و به مرور فعالیت هاي دولت تدبیر و امید براي تحقق این مهم پرداخته است. 

در مقدمه این گزارش آمده است: بیش از یک دهه است که صداي ماشین هاي حمل و تعویض سیلندرهاي گاز خانگی در مناطق
شهري و بعضا روستایی ایلام به گوش نمی رسد و مردم پس از ده ها سال دیگر براي دریافت سیلندر گاز صف هاي عریض و طویل

 
نمی بندند. 

از سال 1392 تاکنون جهشی چشم گیر در گازرسانی به شهرها و روستاها به ویژه مناطق دورافتاده و سخت گذر استان ایلام صورت
گرفته به طوریکه میزان گازرسانی روستایی و شهري در این استان از آغاز دولت تدبیر و امید در بعد روستایی 58 و شهري 78 درصد

 
کل میزان گازرسانی شرکت گاز استان از بدو تاسیس است. 

قبل از روي کار آمدن دولت تدبیر و امید، ضریب نفوذ گاز شهري 70 درصد و روستایی 31 درصد در این استان بود که هم اکنون

 
میزان گازرسانی به مناطق شهري 99 درصد و روستایی 94 درصد رسیده است. 

چراغ خانه عروس زاگرس روشن از سرمایه گذاري هاي حوزه نفت و گاز عنوان گزارش دیگري از مرکز ایلام است که در بخش هایی از
آن آمده است: بر اساس اکتشافات و مطالعات انجام گرفته استان ایلام در غرب ایران داراي چهار درصد ذخایر نفت و 11 درصد ذخایر
گاز کشور است و طبق اعلام کارشناسان، این استان با تولید 90 درصد نفت و گاز غرب کشور، قطب اصلی حوزه انرژي در غرب ایران

 
محسوب می شود به همین دلیل طی سال هاي گذشته واحدهاي بزرگ نفت و گاز در این استان راه اندازي شده است. 

هم اکنون روزانه بیش از 230 هزار بشکه نفت و سالانه 1.5 میلیارد مترمعکب گاز در این استان تولید می شود، همین ظرفیت ها

 
باعث راه اندازي پتروشیمی دهلران و ایلام و سه پالایشگاه پتروشیمی دیگر در شهرستان هاي مهران، دره شهر و هلیلان شده است. 



 
 

 
بوشهر 

خورشید، روشنی بخش شب هاي "دشت پلنگ" گزارش مرکز بوشهر است که به ضرورت استفاده از انرژي خورشیدي در جنوب
کشور می پردازد؛ در مقدمه این گزارش آمده است: بوشهر در زمره استان هایی با تعداد روزهاي آفتابی بالا است که شرایطی مساعد
براي تولید برق خورشیدي دارد، در این ارتباط راه اندازي نیروگاه خورشیدي در آن خیزش کرد طوریکه به گفته مدیر عامل شرکت
توزیع نیروي برق استان شمار نیروگاه هاي خورشیدي در این استان بوشهر به 20 واحد رسیده است و با در مدار قرار گرفتن نیروگاه

 
خورشیدي 2 مگاواتی دشت پلنگ، ظرفیت برق تولیدي بوشهر از انرژي خورشید به 2 هزار و 570 مگاوات رسید. 

ایجاد شهرك تخصصی خرما نیاز دشتستان عنوات گزارش دیگري است که به ظرفیت هاي استان در حوزه نخلداري پرداخته و نوشته
است: در استان بوشهر نخلستان ها ظرفیت بزرگی در زمینه رونق اقتصادي بویژه در دشتستان است زیرا درخت نخل در همه فصل
هاي سال ظرفیت اشتغال و درآمد زایی دارد و بخش عمده اي از جمعیت این شهرستان از طریق پرورش این درخت و تولید خرما

 
امرار معاش می کنند. 

علاوه بر خرما و شیره آن که آخرین محصول این درختان شیرین بار است، فروش میوهاي خارك و رطب نخیلات نیز در مراحل پیش

 
از رسیدن خرما درآمدي نصیب باغ داران و دیگر فعالان مرتبط با این محصول می کند. 

 
خراسان شمالی 

باران که می بارد، نگران فرو ریختن سقف لرزان بالاي سرش نیست، دیگر خبري از خانه هایی ساخته شده از سنگ و گل در بیشتر
نقاط روستایی خراسان شمالی نیست استانی که 44 درصد از جمعیت 863 هزار نفري آن در روستاها سکونت دارند؛ این گزارش را در

 
دل قرص روستاییان خراسان شمالی از سقف هاي مستحکم منازل بخوانید. 

 
خراسان رضوي 

ایرناي خراسان رضوي در دهه پایانی مهرماه گزارش هایی از جنس کشاورزي را دستمایه تولیدات با محوریت «جهش تولید» قرار داده
است؛ در گزارش خراسان رضوي سربلند در جهش تولید گلخانه اي می خوانیم: بیش از 16 هزار هکتار از زمین هاي کشاورزي
خراسان رضوي زیر کشت گلخانه است و سالانه سه میلیون تن محصول از این سطوح برداشت می شود و این استان با تولید بیش از
هفت میلیون تن انواع محصولات زراعی، باغی و دامی به ارزش ناخالص اقتصادي 95 هزار و 730 میلیارد و 423 میلیون ریال جایگاه



 
تاثیرگذار در اقتصاد ایران دارد. 

استان خراسان رضوي به عنوان یکی از استان هاي موفق و برتر در حوزه کشاورزي داراي توانمندي هاي فراوان است و کسب رتبه

 
دوم کشور در کشت گلخانه اي نشان از توان و ظرفیت بسیار در این بخش دارد. 

کشت گلخانه اي مرهمی بر کشاورزي کویر عنوان گزارش دیگري از سبزوار است که در آن آمده است: نگاه ویژه دولت به کشاورزي
مناطق کویري کشور سبب پرداخت تسهیلات ویژه کشت گلخانه اي در این بخش شده است. شهرستانهاي غرب خراسان رضوي نیز به
عنوان یکی از مناطق کویري کشور توانسته اند با این حمایت هاي ویژه گام بلندي در مسیر کشاورزي نوین بردارند به گونه اي که
سطح کشت گلخانه اي در شهرستان هاي سبزوار، داورزن و جوین در غرب خراسان رضوي از 37 هزار مترمربع در سال 1392 به

 
بیش از 170 هزار متر در سال جاري افزایش یافته است. 

حلقه مفقوده صنایع تبدیلی در زنجیره تولید گیاهان دارویی سومین گزارش کشاورزي این استان است که می نویسد: صنایع تبدیلی
از میزان بیکاري  هاي دائمی و فصلی در مناطق روستایی کم کرده و زمینه مناسب جهت توسعه بخش کشاورزي را فراهم می کند و
به افزایش تولیدات، بهره وري، ایجاد فرصت  هاي شغلی، تامین نیازهاي اساسی، پیوند با دیگر بخش  هاي اقتصادي و کاهش نابرابري-

 
هاي منطقه اي منجر می شود. 

مثلث توسعه اقتصادي نوید بخش رونق بجستان عنوان گزارشی از دفتر گناباد است که در آن آمده است: از مجموع 35 واحد صنعتی
بجستان 24 واحد فعال است و از 31 معدن در این شهرستان 14 واحد تعطیل و 17 واحد فعالیت دارند و در مجموع 195 هزار و
408 میلیون ریال در بخش صنعت و معدن بجستان سرمایه گذاري شده و براي 318 نفر اشتغال ایجاد شده است از این رو استفاده از
ظرفیتهاي مشارکت مردمی و سرمایه گذاران در قالب معین هاي اقتصادي طرح مثلث توسعه اقتصادي، فرهنگی خراسان رضوي، نوید

 
بخش توسعه و رونق اقتصادي شهرستان بجستان این استان است. 

دوران طلایی پوشش بیمه درمان روستایی در خراسان رضوي گزارش دیگر مرکز مشهد به شمار می رود که در آن ارتقاي سطح
زندگی روستاییان استان مورد بررسی قرار گرفته و آمده است:هم اینک حدود 58 درصد از جمعیت 6 میلیون و 400 هزار نفري
استان خراسان رضوي زیر پوشش بیمه سلامت قرار دارند و بقیه جمعیت زیر پوشش سایر سازمانهاي بیمه گر هستند و در این میان

 
سهم بیمه شدگان روستایی پررنگتر از بقیه است. 

 
 

خراسان جنوبی 



انرژي یکی از مهمترین ارکان اساسی چرخه اقتصادي است و در این میان گاز از جمله تاثیرگذارترین حامل هاي انرژي است که نه

 
تنها در تحول جامعه صنعتی نقش اساسی دارد بلکه به لحاظ زیست محیطی نیز حائز اهمیت است. 

ایرناي بیرجند در گزارش رشد 10 برابري گازرسانی به صنایع خراسان جنوبی این نکته را مورد تاکید قرار داده است که نهضت
گازرسانی در خراسان جنوبی علاوه بر روستاها در بخش صنعت هم شکل گرفته به طوري که فقط در 2 سال اخیر سرعت گازرسانی به

 
واحدهاي صنعتی و تولیدي استان نسبت به میانگین سنوات قبل بیش از 10 برابر رشد داشته است. 

 
سمنان 

کمک 52 میلیارد تومانی جان دوباره به روستاي حسین آباد سمنان بخشید عنوان گزارشی از ایرناي سمنان است که روند بازسازي
یک روستاي آسیب دیده از سیل 98 را روایت می کند؛ در این گزارش آمده است: روزهاي آغازین سال 98 رانش زمین خانوارهاي
زیادي را در روستاي حسین آباد کالپوش در شهرستان میامی بی خانمان کرد و اکنون با تلاش مضاعف دولتمردان و تکمیل

 
زیرساخت ها در آینده اي نزدیک جان دوباره به این روستا تزریق می شود. 

بر اثر رانش زمین که در روزهاي آغازین سال 98 روي داد، 330 خانه در روستاي حسین آباد کالپوش شهرستان میامی در شرق
استان سمنان خسارت دید که 163 خانه به علت شدت آسیب ها و خطر براي ساکنان تخلیه شد و به همین دلیل بدون فوت وقت با
رعایت ملاحظات اجتماعی و جلوگیري از گسستگی روستا، جانمایی جدید براي اسکان اهالی حسین آباد کالپوش مورد توجه مسوولان
اجرایی قرار گرفت. از این رو محدوده 64 هکتاري مشرف به سد کالپوش براي ساخت و ساز خانه هاي اهالی روستاي حسین آباد

 
اختصاص یافت و مطالعه و بررسی فنی و علمی لازم بر روي آن انجام شد. 

 
سیستان و بلوچستان 

تحقق توسعه همه جانبه سیستان و بلوچستان در آینده نزدیک عنوان گزارشی است که به بررسی اقدامات دولت در راستاي توسعه
همه جانبه و فقرزدایی از این استان پرداخته و از زوایاي پنهان و متفاوت براي عمران و آبادانی این منطقه نوشته است که در مقدمه
آن می خوانید: "توسعه همه جانبه سیستان و بلوچستان با عمق محرومیت هاي تاریخی از جمله وعده هاي اصلی دولت ها بوده که

 
اکنون با اجراي 2 سند محرومیت زدایی و مگا پروژه هاي زیربنایی دولت تدبیر و امید روز به روز به تحقق نزدیک تر می شود. 

محرومیت زدایی از چهره پهناورترین استان کشور همواره یکی از دغدغه هاي مسوولان نظام و دولت ها از ابتداي پیروزي انقلاب
اسلامی بوده و همچنان در اولویت قرار دارد بر همین اساس دولت تدبیر و امید به این استان نگاه ویژه اي دارد و در طول 7 سال
گذشته نیز با اجراي ابرپروژه هاي ملی همچون طرح توسعه بندر چابهار، ساخت راه آهن چابهار– زاهدان– مشهد، ساخت بزرگراه
چابهار – زاهدان، گازرسانی، ایجاد کارخانه ها و مجتمع هاي بزرگ پتروشیمی و فولادو صدها طرح بزرگ و کوچک سعی دارد تا این

 
استان را به شاه کلید توسعه کریدور جنوب شرق تبدیل کند. 

ساخت فرودگاه چابهار زمینه ساز رونق گردشگري وسرمایه گذاري عنوان گزارش دیگري از دفتر چابهار است که در آن آمده است:
ساخت فرودگاه بین المللی چابهار در محدوده منطقه آزاد با توجه به قوانین آسان می تواند زمینه ساز رونق گردشگري وسرمایه

 
گذاري و توسعه روابط تجاري، اقتصادي و بازرگانی با کشورهاي مختلف و تسریع در جابجایی کالا و مسافر داخلی و خارجی شود. 

ساخت شهر فرودگاهی چابهار در پنج برنامه و سند بالادستی کشور مورد توجه و تاکید قرار گرفته است و با توجه به موقعیت ویژه



 
بندر چابهار، بخش مهمی از ظرفیت این شهر به ترانزیت و صادرات کالا به مقاصد بین المللی اختصاص خواهد یافت. 

 
 

 
فارس 

فارس و پتروشیمی هایی که نیست، توقعاتی که هست گزارشی است از مرکز ایرنا در فارس که با این مقدمه آغاز شده است: "کلنگ
زنی چند طرح پتروشیمی در استان فارس که تنها به صدور مجوز آن ها در دولت نهم بسنده و عملیات ساخت این مجتمع هاي
صنعتی به دولت هاي بعد واگذار شد، اینک طی 13 سالی که گذشته باعث ایجاد توقعاتی در استان شده که بعضی ها به سرانجام

 
نرسیدن آن ها را متوجه مسئولان کنونی بدانند. 

در این گزارش بر این موضوع تاکید شده است که hنتقال طرح هاي نیمه کاره از دولتی به دولت دیگر امري طبیعی است و این مهم
ناشی از نگاه بلند مدت توسعه اي کشور است و نیز می دانیم که اینگونه نیست که با تغییر دولت ها همه مسائل به نقطه صفر برسند
و دولت جدید بخواهد رسیدگی به همه امور کشور را از نو آغاز کند بلکه دولت جدید همواره موظف است طرح هاي نیمه کاره دولت
پیش از خود را به سرانجام برساند. حال، انتقادي که هم اکنون بعضی ها به دولت تدبیر و امید وارد می آورند این است که این دولت
چرا پس از گذشت هشت سال، هنوز بسیاري از طرح هایی را که در دولت نهم و دهم کلنگ زده شد به پایان نرسانده است؟ که این

 
انتقاد در مورد پتروشیمی هاي فارس نیز مطرح است. 

راه آهن فارس در مسیر توسعه و شکوفایی عنوان مصاحبه اي با مدیرکل راه آهن استان فارس است که در آن جزئیات اقدامات دولت
تشریح شده و آمده است: راه آهن فارس در حوزه جابه جایی مسافر از 21 هزار نفر مسافر در سال 1389، اکنون بیش از 500 هزار
مسافر در سال جابه جا می کند و در حوزه بار با تعامل خوبی که با صنایع سیمان، خودرو، پتروشیمی و معادن خاك نسوز انجام شده،
محصولات این صنایع به صورت مستمر در حال انتقال است؛ حتی ایستگاه راه آهن شیراز داراي پتانسیل مناسب جذب بار در
بندرهاي جنوب کشور است و می تواند به عنوان یک نقطه اتصال در زمینه جذب بارهاي ترانزیتی با حمل و نقل ترکیبی نقش آفرینی

 
کند. 



 
 

 
قزوین 

برق رایگان، از رویا تا واقعیت عنوان گفت و گوي اختصاصی ایرنا در قزوین با مدیرعامل شرکت توزیع نیروي برق استان قزوین است
که با این مقدمه آغاز شده است: اجراي طرح ملی برق امید، این صنعت کشور را در آستانه آزمونی بزرگ در حوزه مدیریت و مصرف

 
انرژي قرار داده و فرصت طلایی را نیز جهت اصلاح الگوي مصرف مشترکان جهت رایگان کردن بهاي آن فراهم ساخته است. 

با توجه به وضعیت اقتصادي کشور در حوزه ساخت نیروگاه هاي جدید و امکان پذیر نبودن آن، توجه به تغییر الگوي مصرف در نزد
مشترکان خانگی مورد توجه دولت و وزارت نیرو در سال هاي اخیر قرار گرفت تا جایی که برنامه ریزان این حوزه درصدد رایگان کردن

 
برق مشترکان کم مصرف برآمدند. 

دولت با کمک وزارت نیرو براي مصرف بهینه مشترکان برق و تشویق به اصلاح الگوي مصرف از این نوع انرژي پروژه اي را در قالب
طرح ملی برق امید جهت رایگان کردن برق مشترکان کم مصرف ارایه داده که به همین منظور ایرناي مرکز قزوین مصاحبه اي را با
سعید بهادیوند چگینی، مدیرعامل شرکت توزیع نیروي برق استان به عمل آورده است که با کلیک روي لینک خبر قابل دسترسی

 
است. 

 
قم 

باز شدن درهاي اشتغال درقم با گسترش واحدهاي تولیدي گزارشی از مرکز قم است که در مقدمه آن می خوانیم: بخش صنعت قم
طی سال هاي اخیر حرکت رو به رشدي داشته است و اکنون این استان در کنار قابلیت هاي زیارتی و گردشگري به عنوان یک استان
صنعتی نیز شناخته می شود که محصولات تولیدي آن علاوه بر تامین بازارهاي داخلی قابلیت عرضه در بازارهاي بین المللی را نیز

 
دارد. 



 
 

 
کرمان 

توجه دولت به حوزه گاز رسانی استان کرمان بویژه در بخش روستایی نتایج بسیار درخشانی داشته است، بطوریکه طی هفت سال

 
گذشته تعداد انشعابات روستایی با عدد خیره کننده رشد 152 درصدي نسبت به ابتداي آغاز به کار دولت یازدهم بوده است. 

استان کرمان از سال 72 به شبکه سراسري گاز کشور متصل شده است و پس از 27 سال، بیش از 93 درصد جمعیت شهري و 66
درصد جمعیت روستایی استان از این نعمت برخوردار شده اند. این مطلب بخشی از مقدمه گزارشی با عنوان گازرسانی محرك توسعه

 
روستایی کرمان است که می توانید براي دسترسی به متن کامل آن روي لینک آبی کلیک کنید. 

 
کرمانشاه 

کرمانشاه، پیشتاز در جشن بازسازي سیل 98 عنوان گزارش ایرناي کرمانشاه است که در مقدمه آن می خوانیم: در جریان سیل
فروردین ماه 1398 استان هاي زیادي به ویژه در شمال، جنوب، جنوب غرب و غرب کشور خسارت دیدند که دولت توانست با تزریق
15 هزار و 270 میلیارد تومان اعتبار در کمتر از یک و نیم سال پس از حادثه، پرونده بازسازي و نوسازي همه مناطق سیل زده کشور

 
را ببندند یا به مراحل انتهایی برساند. 

استان کرمانشاه نیز از این آسیب در امان نماند و انبوه بارانی که خیلی زود تبدیل به سیل و سیلاب شد و به سه هزار و 250 واحد
مسکونی آسیب کلی و جزئی وارد کرد به طوري که براساس ارزیابی هاي انجام شده این سیل در مجموع هزار و 560 میلیارد تومان

 
خسارت به بخش هاي مسکونی، کشاورزي و زیرساختی استان وارد کرد. 



 
 

 
گلستان 

هفت هزار میلیارد ریال سرمایه گذاري در مینودشت طی 7 سال گزارشی است از مرکز گلستان که به تشریح اقدامات زیرساختی و
عمرانی دولت در مینودشت پرداخته که در مقدمه آن آمده است: "ادارات و نهادهاي دولتی در مینودشت از هفت سال گذشته تاکنون
با هدف رفع مشکلات و جبران برخی محرومیت هاي این شهرستان در مجموع حدود هفت هزار میلیارد ریال اعتبار و تسهیلات براي
ایجاد یا تکمیل زیرساخت هاي توسعه اي نظیر گردشگري، کشاورزي، عمران شهري، راه هاي ارتباطی، بهداشت و درمان هزینه

 
کردند. 

پیگیري تکمیل سد نرماب چهل چاي، احداث بیمارستان 155 تخت خوابی، تعریض جاده اصلی مینودشت - گالیکش به عنوان بخشی
از بزرگراه گرگان - مشهد، توجه به گردشگري روستایی (بوم گردي)، عمران و توسعه شهري و انجام زیرساخت هاي بخش کشاورزي

 
براي تامین امنیت غذایی پایدار از جمله اقدامات زیرساختی و عمرانی دولت در مینودشت است." 

 
 

 
گیلان 

خبرنگار ایرنا در آستارا نیز طرح سالم سازي دریاي خزر در نوار ساحلی شهرستان هاي غرب استان گیلان را دستمایه گزارش خود
کرده و گزارش خود با عنوان افزایش طرح هاي ساحلی غرب گیلان را اینگونه آغاز کرده است: "اگرچه شیوع ویروس کرونا محدودیت



هایی در مناطق گردشگري و ساحلی گیلان به وجود آورده اما اجرا و توسعه طرح هاي سالم سازي دریاي خزر در نوار ساحلی
شهرستان هاي غرب این استان، نشانه توجه دولتمردان به اقتصاد توریسم و حفاظت اراضی ملی و درآمدزایی براي ساحل نشینان این

 
منطقه است. 

دریا و ساحل، همواره تفریحات و ورزش هایی همچون شنا، قایق سواري و بازي هاي ساحلی را در اذهان تداعی می کند و در این
میان شهرستان هاي تالش و آستارا در غرب گیلان و نوار ساحلی دریاي خزر از مناطق گردشگرپذیر این استان محسوب می شوند و
مردان دولت تدبیر و امید که از همه فرصت ها و ظرفیت ها براي توسعه و آبادانی استفاده می کنند، از موهبت دریا و ساحل نیز غافل

 
نبوده اند و در سال هاي اخیر بر شمار طرح هاي سالمسازي دریا در حوزه هاي استحفاظی این شهرستان ها افزوده اند. 

ساخت 60 درصد واحدهاي مسکن مهر گیلان در هفت سال اخیر گزارش دیگر مرکز رشت است که در آن می خوانیم: بخش اعظمی
از پروژه ساخت واحدهاي مسکونی که تحت عنوان مسکن مهر با بی ثباتی و جهش قیمت هاي مسکن در سال 86 پا به عرصه وجود
گذاشت، به صورت نیمه تمام به دولت یازدهم رسید هرچند دولت تدبیر و امید تلاش خود را براي ساخت و تکمیل این واحدها به کار

 
برد تا امروز 60 درصد واحدهاي مسکن مهر استان نتیجه اقدامات این دولت باشد. 

 
 

 
مرکزي 

الیاف دلیجان، صنعتی که شیشه تحریم ها را شکست عنوان گزارشی است از خمین که تحقق شعار جهش تولید را در تار و پود
نخستین واحد تولید الیاف شیشه شهرستان دلیجان پیدا کرده و با این موضوع اقدامات دولت را تشریح کرده است که در بخشی از آن
می خوانیم: "نامگذاري هوشمندانه امسال توسط رهبر معظم انقلاب به سال «جهش تولید»، حرکت هاي مهم و تحول جامعه را در
سال کنونی جهت دهی کرده است و حتی سایه سنگین کرونا نیز نتوانسته اراده فعالان اقتصادي براي تحقق جهش تولید را تضعیف

 
کند. 



 
 

 
هرمزگان 

خبرنگار ایرنا در بندرعباس نیز صنعت برق در هرمزگان را به عنوان موضوع گزارش خود برگزیده و با عنوان بالندگی صنعت برق

 
هرمزگان در دولت تدبیر و امید خدمات رسانی دولت به این خطه از کشورمان را در حوزه برق تبیین کرده است. 

در مقدمه این مطلب آمده است: "صنعت برق از مهمترین و اصلی ترین زیرساخت هاي مورد نیاز توسعه اقتصادي در هر جامعه اي
است که امروز با تدبیر دولت تدبیر و امید، شاهد بالندگی این صنعت در استان هرمزگان هستیم و براساس آمارهاي اعلام شده از

 
سوي مسوولان برق هرمزگان ، از ابتداي دولت یازدهم تاکنون میزان تولید برق در این استان 50 درصد افزایش یافته است. 

هرمزگان مستعد کشت میوه گرمسیري چیکو گزارشی در حوزه کشاورزي استان هرمزگان به شمار می رود که ظرفیت هاي این

 
استان در کشت درخت چیکو می پردازد به طوري که سالانه 400تن محصول چیکو از باغهاي میناب برداشت می شود. 

امنیت صادرات نفت با سرمایه گذاري2میلیارد دلاري در خط لوله گوره - جاسک عنوان گزارش دیگري از این مرکز است که با این
مقدمه شروع شده است: "خط لوله انتقال نفت خام گوره به جاسک و پایانه صادراتی در منطقه مکران با 2 میلیارد دلار سرمایه گذاري

 
و پیش بینی اشتغال 4 هزار نفر که به همت دولت تدبیر و امید از مرداد ماه جاري شروع شده به سرعت در حال انجام است. 

در طرح خط لوله نفتی گوره به جاسک که یکی از طرحهاي مهم وزارت نفت در سال جهش تولید است، حدود 500 تا 600 میلیون
دلار قرارداد تأمین لوله و حدود 48 میلیون دلار مربوط به ساخت پمپ هاي انتقال می شود که از کارخانجات داخلی و با تکیه بر توان

 
داخلی در حال تأمین است. 

این اعتبار که توسط دولت تامین و اجرایی شده با هدف توسعه صادرات و بازکردن مسیر جدید براي فروش محصولات نفتی به

 
کشورهاي هدف منطقه بویژه در شرق آسیابوده و قرار است با همین سرعت تاپایان سال هم به بهره برداري برسد. 



 
 

 
یزد 

وقوع خشکسالی هاي پی درپی در 2 دهه اخیر و متناسب نبودن میزان برداشت با ظرفیت ذخایر آب موجود در یزد که کم بارش ترین
استان کشور، کاهش و کسري ذخایر آب هاي زیرزمینی را به دنبال داشته و وضعیتی بحرانی آب را در یزد تشدید کرده است؛ از این
رو ایرناي یزد در گزارش بقاي کشاورزي استان یزد در گرو تغییر الگوي آبیاري و کشت به راهکارهاي علوم کشاورزي براي حفظ

 
صنعت کشاورزي استان در شرایط کنونی پرداخته است. 

 
برچسب ها 

 
- توسعه ایران 

 
- دولت تدبیر و امید 

 
- جهش تولید 

 
پروندهٔ خبري 

 
- وعده هایی که تحقق یافت 
- سال 99؛ سال جهش تولید



کاهش اقدام به خودکشی در دشتستان / 1700 دانش آموز بی بضاعت نیازمند

تبلت / افزایش ظرفیت پذیرش بیماران کرونایی

منبع: اتحاد خبرشماره خبر:  83  |  تاریخ: 1399/07/30

اتحاد خبر: فرماندار دشتستان در پاسخ به سئوالات اعضاي گروه مجازي اتحاد جنوب از کاهش اقدام به خودکشی در
دشتستان، نیازمندي 1700 دانش آموز بی بضاعت دشتستان به تبلت، افرایش ظرفیت پذیرش بیماران کرونایی در دشتستان،

مشکلات تیم فوتبال پرسپولیس برازجان و تیم هندبال ستارگان و ... خبر داد. اتحاد خبر شما را ...

اتحاد خبر: فرماندار دشتستان در پاسخ به سئوالات اعضاي گروه مجازي اتحاد جنوب از کاهش اقدام به خودکشی در دشتستان،

 
نیازمندي 1700 دانش آموز بی بضاعت دشتستان به تبلت و افرایش ظرفیت پذیرش بیماران کرونایی در دشتستان خبر داد. 

به گزارش اتحاد خبر، فتح اله نوروزي دوشنبه شب گذشته در قالب نشستی مجازي با اعضاي گروه اتحاد جنوب به سئوالات تعدادي از
شهروندان پاسخ داد و با تشریح اولویت هاي فرمانداري براي دشتستان اهم عملکردهاي خود را در این حوزه را اعلام کرد. اتحاد خبر

 
شما را به ملاحظه این پرسش و پاسخ ها دعوت می کند: 

 
 

- مهمترین معضل جامعه اشتغال جوانان بوده است به خصوص شهرستان دشتستان که آمار بیکاري بالایی را دارد شما طی این

 
یکسال چه اقداماتی انجام داده اید و در آینده چه برنامه هایی دارید؟ 

فرماندار: موضوع اشتغال یکی از بحث هاي جدي است که امروزه در سطح کشور مطرح می باشد و از دغدغه هاي اصلی جوانان
شهرستان ما است. تسهیلات اشتغالزایی در حوزه دشتستان در گذشته در سطح شهرستان با وجود هماهنگی ها به خوبی رقم خورد و
حدود 862 مورد تسهیلات به جوانان در شهرستان با رقم ریالی 74 میلیارد تومان اعطا شد که در زمینه اشتغال زایی اقدامات مناسبی
انجام شد و موضوع اصلی در حوزه شهرستان بحث تقویت کارآفرینی است که انتظار می رود با توجه به شرایط کشور و فضایی که
وجود دارد اگر چنانچه میسر شود ما در ادامه مسیر در راستاي تقویت کارآفرین ها و تسهیلات اشتغالزایی بتوانیم قدم هایی را برداریم.
همه شما که دغدغه اشتغال را دارید استحضار دارید که کشور در شرایط خاصی است اما از تمام ظرفیت ها در ادامه مسیر استفاده

 
خواهیم کرد. 



- با توجه به شیوع وحشتناك خودکشی در بین نوجوانان بی بضاعت استان، چه تدابیري براي جلوگیري از این پدیده در شهرستان
اندیشیده اید. آیا آماري از دانش آموزانی که دسترسی به امکانات مناسب آموزش مجازي ندارند دارید و تاکنون تلاشی براي رفع

 
نگرانی آنها کرده اید؟ 

فرماندار: خوشبختانه در دشتستان با توجه به جلساتی که در خصوص ویروس کرونا داشتیم قبل از اینکه بخواهد مطالب در سطح
استان به این شکل بررسی و اعلام شود پیگیر موضوع بودیم و نگاهمان این بود که از ظرفیت شهرستان به نفع دانش آموزان بی
بضاعت استفاده کنیم. آمار دانش آموزي در حوزه شهرستان در چهار منطقه آموزشی مشخص است و نیاز به اعلام نیست چون گویا
است. در شهرستان ظرفیتها و پتانسیل هایی را براي کمک به دانش آموزان استفاده کردیم. همچنین از مدیران کمیته امداد مناطق و

 
مرکز شهرستان دشتستان سپاسگزاري خود را براي همگام بودن در این موضوع اعلام می کنم. 

در بحث خودکشی باتوجه به آمار موجود اقدام به خودکشی ها در دشتستان کاهش پیدا کرده که این مطلب حائز اهمیتی است. گروه
هاي مشاوري در سیستم اداري شبکه بهداشت و بهزیستی قطعاً پاي کار هستند و موضوعات را پیگیري می کنند. کمیته خودکشی در

 
حوزه شهرستان وجود دارد و در زمینه اقدام به خودکشی کاهش بسیار خوبی در حوزه شهرستان مشاهده می شود. 

با توجه به کرونا و شرایط به وجود آمده جمع بندي آماري که داشتیم یکهزار و 700 دانش آموز بی بضاعت به تبلت آموزشی نیاز
دارند. اکنون در مناطق 9 گانه شهري همچنین بخش هاي شش گانه 688 تبلت را تا به حال سعی کردیم برنامه ریزي کنیم و با
پشتیبانی کمیته امداد پول واریز شده و امید است که بتوانیم تبلت ها را خریداري کنیم و تا پایان ماه به تعدادي از دانش آموزان
تحویل دهیم. بقیه هم در حال جمع آوري و به دنبال این هستیم که از ظرفیت ها استفاده کنیم. تمایل داریم بسته هاي مومنانه و
معیشتی را به سمت خرید تبلت دانش آموزي ببریم که خوشبختانه اقدامات ارزشمندي هم در ایام اربعین، رحلت نبی اکرم و شهادت
امام رضا در این زمینه انجام شد. که در اقدامات خرید تبلت دانش آموزي کمیته امداد کمک خواهد کرد. به تفکیک در برازجان 292،
سعدآباد 132، شبانکاره 110، آبپخش 100، بوشکان 40 و اهرم 12 مورد جمع آوري شده است. تمام نگاه و تلاشمان این است که

 
نگذاریم دانش آموزي به دلیل نداشتن تبلت دانش آموزي از تحصیل عقب بماند. 

- شهرستان هایی مانند کازرون و جهرم در استان همسایه ما فرمانداري ویژه شدند. چرا فرمانداري ویژه به دشتستان تاکنون داده

 
نشده؟ آیا جنابعالی پیگیري در این خصوص داشته اید؟ 

فرماندار: در بدو ورودم با توجه به شرایط و گستره دشتستان نیاز بود که این موضوع را ورود کنیم و تعدادي از دوستان نیز این موضوع
را پیگیري کردند که درخواست شان را به حق دیدم اما در خصوص بحث فرمانداري ویژه پنج فاکتور را باید شهرستان مورد نظر
داشته باشد از جمله آمار شهرستان، آمار مرکز شهرستان، سابقه فرمانداري، وسعت شهرستان و فاصله آن با مرکز استان است. دفتر
تقسیمات کشوري نگاه آنها این بود که از این پنج فاکتور چهار فاکتور را آن شهرستان داشته باشد تا بتواند در این زمینه ورود کند.
آمار سرشماري سال 95 ملاك عمل است که این آمار در سال 95، 252 هزار و 47 نفر بوده که آمار بالاي 250 هزار در بحث یکی از
فاکتورها مورد قبول است. آمار مرکز شهرستان باید بالاي 120 هزار نفر باشد که در سال 95 آمار مرکز شهرستان 110 هزار و 567
نفر بود. من این آمار را بررسی کردم و سال 99 را لحاظ کردم که آمار مرکز شهرستان در سال جاري 121 هزار و 505 نفر از طریق
سازمان مدیریت به ما اعلام شد و مرکز شهرستان هم 271 هزار و 791 نفر بود . گزینه سوم که سابقه بود که در این زمینه موردي
وجود ندارد. دشتستان در سال 32 فرمانداري داشته و از این حیث سابقه بالاي 50 سال دارد. وسعت شهرستان باید بالاي 10 هزار
کیلومتر مربع باشد که دشتستان شش هزار و 300 کیلومتر مربع است. همچنین فاصله شهرستان با مرکز استان باید 150 کیلومتر

 
باشد که ما با مرکز استان 65 کیلومتر فاصله داریم و از این پنج مورد ما سه مورد را دارا هستیم. 

- هر چند با شنیده شدن سوت قطار در استان سالهاي زیادي فاصله داریم اما آن طور که مطرح است جانمایی ریل قطار دور از
برازجان است. درباره این نگرانی مردم بزرگترین و پرجمعیت ترین شهرستان که هم از فرودگاه دورند هم از ایستگاه قطار و هم خبري

 
از دوبانده شدن مسیر برازجان شیراز نمی شنوند لطفا توضیح دهید. 



فرماندار: در خصوص قطار جانمایی قبل از حضور ما در این خصوص انجام شده گرچه ما پیگیري هایی هم در این خصوص داشته ایم
اما در خصوص موضوع بحث مسیر کنارتخته - دالکی عملیات اجرایی پروژه احداث محور کنارتخته - دالکی در حوزه ما به طول 18
کیلومتر است در دو قطعه، قطعه اول به طول 11.5 کیلومتر که چهار کیلومتر آن به بهره برداري رسیده و 7.5 کیلومتر آن باقیمانده
توسط شرکت جهاد نصر در مرحله خاکبرداري که پیشرفت فیزیکی آن 42 درصد است یک تونل با طول 240 متر دارد قطعه دوم به
طول 6.5 کیلومتر است توسط شرکت پایا کوثر در در حال انجام است و قطعه دوم داراي 7 درصد پیشرفت فیزیکی است و آنجا هم
تونل و یک پل بزرگ دارد و حوزه رودخانه دالکی است. براي اینکه کار پیشرفت پیدا کند به همراه نماینده مردم دشتستان در مجلس
شوراي اسلامی دیداري با مهندس خادمی معاون وزیر راه و شهرسازي داشتیم. این پروژه فارس بوشهر است یعنی یک پروژه قلمداد
می شود و بخشی از آن در حوزه استان بوشهر است. و دو هفته گذشته مهندس خادمی در محل پروژه حضور پیدا کرد و تاکیداتی را
مطرح و در خصوص بحث فعال شدن پروژه با پیمانکاران صحبت شد و قرار شد که تخصیص اعتباري داده شود که این پروژه انجام

 
شود. 

نکته اول اینکه براي تکمیل پروژه حدود 200 میلیارد تومان نیاز دارد تا این پروژه به جمع بندي برسد و تکمیل شود. نکته دوم بحث
صعب العبور بودن و شرایط خاص پروژه است. نکته دیگر بحث معارضین بود که قول دادیم این بحث را حل کنیم. پیگیر هستیم که
تخصیص اعتبار زودتر داده شود و پروژه فعال شود. قرار بر این شد که سال آینده اعتبار بیشتري به این پروژه تخصیص داده شود تا در

 
تسریع بهره برداري پروژه تاثیرگذار باشد. 

- با توجه به این که دشتستان از مسیر توسعه دور افتاده و کمترین نگاه مردم جنوب کشور را متوجه خودش کرده، آیا برنامه بلند

 
مدتی براي خروج دشتستان از رکود دارید؟ 

فرماندار: من از 25 شهریورماه 98 توفیق پیدا کردم که خدمت مردم خوب شهرستان باشم حدود آبان ماه بود اولین جلسه تسهیلات
خدمات سفر را برگزار کردیم آن روز خبري از کرونا نبود و شرایط حاکم بر شهرستان، استان و در مجموع کشور شرایط انتخاباتی بود
اما ما جلسه تسهیلات خدمات سفر را برگزار کردیم و چندین جلسه پیش رفتیم نگاه ما این بود که با تشکیل کمیته اي، راه هاي
جذب گردشگر، شناسایی بیشتر پتانسیل ها و ظرفیت ها را براي جذب گردشگران و مسافران برنامه ریزي کنیم که متاسفانه بلافاصله
بعد از جریان کرونا اتفاقاتی رقم خورد که در ذهن هیچکس نمی گنجید. اگر شهرستان هاي دیگر دریا دارند و بازار ما هم ظرفیت ها

 
و پتانسیل هاي بسیار خوبی را در حوزه شهرستان دشتستان داریم که می توان آنها را به نحو صحیح معرفی کرد. 

- آیا در این مدت مسئولیت برنامه اي براي توسعه و حمایت از راه اندازي شرکت و کارگاه هاي تولیدي براي ایجاد اشتغال در
شهرستان داشته اید؟ همچون شرکت هاي مثل حصیر بافی یا توپ سازي که زمانی نچندان دور در اطراف شهرستان بودند و بخش

 
قابل توجهی از اشتغال مردم این دیار را بر عهده داشتند؟ 

فرماندار: با توجه به نام سال و شرایط حاکم بر حوزه تولید، کار گروه رفع موانع تولید را در سطح شهرستان داریم که نشست هاي
متعدد و متفاوتی را در خصوص بحث عملیاتی شدن طرح ها و برنامه ها در هر زمینه با حضور، پیگیري و همراهی بی تردید ورود
کردیم و حل کردیم. در آینده این مسیر را با قاطعیت هرچه تمام تر ادامه خواهیم داد. حوزه معاونت برنامه ریزي و توسعه ما در این
مسیر گام بر می دارد و خود به شخصه با علاقه مندي کامل در این راستا اقدام خواهم کرد چرا که هر شرکتی که با ظرفیت اسمی
کامل و فعال شود قطعا در حوزه اشتغال می تواند به ما کمک کند. اکنون در کارگروه رفع موانع تولید در این مسیر اقداماتی را انجام
می دهیم. روز گذشته نشستی در خصوص شرکت هاي تولیدي با ظرفیت اسمی که وجود دارند در حال احیا آنها هستیم و تلاش می
کنیم که بتوانیم این اقدام را در حوزه شهرستان به خوبی انجام دهیم شک نکنید که در این مسیر از هیچ کوششی فرو گذار نبودیم و

 
نخواهیم بود. 



موضوع حصیر بافی در حوزه شهرستان را پیگیر هستیم. دو هفته گذشته در تهران در جلسه اي شرکت داشتم و میراث فرهنگی کشور
با معاونت میراث فرهنگی بحث معرفی یکی از شهرهاي شهرستان به عنوان شهر ملی حصیر را دنبال می کنیم تا بتوانیم از این

 
ظرفیت و جایگاه بتوانیم بهتر استفاده کنیم و شاهد احیا این شغل خوب در حوزه شهرستان باشیم. 

گزارش هاي هفتگی را از شرکت ها می گیریم و در ادامه اقدامات مناسب و موثري در راستاي احیاي شرکت ها آنجایی که مدیر

 
شرکت خود پاي کار باشد اگر سیستم اداري مشکل ایجاد کرده باشد آن را بدون شک حل خواهیم کرد. 

- فساد خاموش یکی از معضلات ادارات ماست که ریشه فسادهاي اداري و مالی بزرگ می شود؛ یعنی لابی هاي سفارشی مسئولین با
هم براي ایجاد فضاي امن براي تخلف بعضی افراد به شکل گسترده اي وجود دارد و به شکل دستورات شفاهی از بالا دست به پایین
دستان القا می شود. آیا در جلسات فرمانداري با معاونان خود و دیگر مسولین به این ناهنجاري فرهنگی اشاره شده و راه حلی تاکنون

 
اندیشیده اند؟ 

فرماندار: همواره تلاشم این بوده که در انجام امور صداقت، سلامت و شفافیت را سر لوحه کار خود و همراهانم داشته باشم و تمام
سعی ام بر این است که اول خود و بعد دیگران را به خوبی رعایت مسائل را داشته باشیم و داشته باشند. موضوع فساد یکی از بحث
هاي اصلی و جدي است که قطعا با شعاري که اشاره کردم (صداقت، سلامت و شفافیت) همخوانی ندارد. با تمام توان در راستاي
مقابله با این موضوع اقدام خواهیم کرد و اجازه نخواهیم داد این موضوع گستره پیدا کند و شرایطی را براي حوزه شهري و شهرستان
ایجاد کند. امروز ما وظیفه داریم که صادقانه با مردم باشیم و این رفتار زیبنده هیچ یک از مدیران ما نیست. همچنین اگر کسی
تخلفی داشته، دارد و یا خواهد داشت انتظار می رود خود باید پاسخ گوي اعمال و رفتارش باشد و دستگاه هاي نظارتی باید روي

 
چنین افرادي دقت لازم را داشته باشند و برخورد مجدانه اي را در راستاي مقابله با این موضوع انجام دهند. 

- با توجه به اینکه در دوران شما به عنوان فرماندار جم، پارس جنوبی جم در لیگ برتر حضور داشت و با کمک هاي صنایع نفت و گاز
نتایج خوبی نیز کسب کرد هم اکنون در شهرستانی مسئولیت دارید که چندین سال هست تیم پرسپولیس برازجان بدلیل مشکلات
مالی نمیتواند تیم داري کند آیا طرح و برنامه اي براي احیاي این تیم دارید؟ همچنین تیم لیگ برتري هندبال ستارگان هر ساله

 
درگیر مسائل مالی و عدم حمایت صنایع هستند پیگیري هاي شما به چه نتایجی رسیده است؟ 

فرماندار: همواره یکی از علاقه هایم این بوده است که بتوانیم به حوزه ورزش توجه کنیم چرا که حوزه ورزش در راستاي خود باوري،
تقویت اعتماد به نفس و ایجاد شور و نشاط در بین جوانان نقش اصلی و اساسی را بازي می کند. در حوزه تیم پارس جنوبی جم
وظیفه داشتیم با توجه به شرایط از ظرفیت ها و پتانسیل ها استفاده کنیم و خوشبختانه آن زمان تیم از لیگ 2 به لیگ برتر آمد و
درخشید. تشکر می کنم از عزیزانی که تیم ستارگان هندبال را در سالهاي قبل حمایت کردند از جمله شهرداري و اعضاي شوراي
اسلامی شهر واقعا همت و تلاش کردند. مدیران تیم و نمایندگان مجلس چه نماینده امروز و دیروز همراهی کردند و ما هم به سهم

 
خودمان سعی کردیم مدیر تیم را همراهی کنیم. 

ظرفیت و پتانسیل موجود در بحث تیم داري در شهرستان دشتستان بالا نیست و با این ظرفیت پایین با توجه به شرایط کرونا مجبور

 
شدیم در سطح شهرستان بخش اعظمی از این ظرفیت ها را براي مقابله با ویروس منحوس کرونا بسیج کنیم. 

تیم پرسپولیس با من نشستی داشتند فوق العاده علاقمندم که بتوانم ظرفیتی را ایجاد کنیم تا به این تیم کمک کنیم از ایده آل هاي
ذهنی خودم توجه به این تیم است اما با شرایط موجود تا به امروز نتوانسته ام ظرفیت جدید را علاوه بر ظرفیتی که کنار تیم ستارگان
باید باشد در حوزه شهرستان داشته باشیم تا بتوانیم در کنار ستارگان هندبال تیم پرسپولیس هم احیا کنیم. باتوجه به هزینه هاي
امروزي در بحث حوزه ورزش که هزینه ها سال به سال بالا تر رفته و شرایط کنونی اقتصادي چه در حوزه صنعتی محدود دشتستان
چه حوزه هاي دیگر که می توانند پشتیبانی کنند اعم از شهرداري ها و شوراها محدودیت هاي خاصی داریم که امید دارم در ادامه

 
مسیر بتوانیم همراهی با این تیم داشته باشیم چون خود علاقمند به انجام این موضوع هستم. 



توجه به تیم پرسپولیس یا هر تیم ورزشی دیگر می تواند در راستاي شور و نشاط در بین جوانان و نوجوانان در سطح شهرستان نقش

 
بسیار خوبی را ایفا کند. 

از ظرفیت صنایع و مواردي که امکان داشته به تیم ستارگان کمک کردیم. شاید آن کمک ها، کمک هایی نباشد که مشکل ستارگان
هندبال را کامل حل کند اما در ادامه مسیر قطعا از ظرفیت ها استفاده خواهیم کرد ضمن اینکه تیم هم باید دنبال اسپانسر باشد و
شرایطی را ایجاد کند که بخشی از هزینه ها را بتواند تامین کند تا بخش دوم تکمیلی را بتوانیم با بهره گیري از ظرفیت هاي موجود

 
در شهرستان داشته باشیم. 

- دهیاري روستاي نظرآقا که از روستاهاي پرجمعیت و پیشرو در عرصه هاي مختلف است بیش از 6 ماه است که با سرپرستی اداره
میشود در حالی از طرف شوراي اسلامی دهیار تعیین و معرفی گردیده و لیکن تاکنون منجر به صدور ابلاغ نشده است. علت تاخیر

 
زیاد در این زمینه چه میتواند باشد!؟ 

همچنین یک سال است متصدي مخابرات نظرآقا بازنشسته شده این روستا چهارهزار نفر جمعیت دارد اما یک سال قبل تا امروز تمام
خرابیها، قطعیها، هیچ توسعه اي در این روستا نداشتیم، قطع وایفاي مشترکین با وجود بازگشایی مدارس وپیش دبستانی ها، ونیاز
مبرم به اینترنت که در تمام این موارد مردم با مشکل مواجه شده اند، چندین بار پیگیري کرده ایم ولی هیچ نتیجه اي نداشته، رسماً

 
مخابرات در شهرستان تعطیل شده و هیچ فریادرسی نیست. لطفا در این خصوص هم توضیح بفرمایید. 

فرماندار: شورا دهیار معرفی می کند و روال اداري آن باید طی شود بررسی هایی که حتی امروز هم داشتیم در حال طی روند حوزه
اداري است و پیگیري می شود. مصاحبه اول انجام شده شاید به مصاحبه دیگري هم نیاز داشته باشد براي اینکه کار جمع بندي شود

 
در مرکز استان قطعا مورد را پیگیر خواهیم بود که در ابلاغ دهیار نظرآقا تسریع شود. 

در خصوص نیروي مخابرات روستاي نظرآقا نیرو به آن اداره تزریق خواهد شد اما اینکه مخابرات تعطیل است واقعا اینگونه نیست شاید
پاسخگوي تمامی نیازمندي ها و درخواست هاي به حق مردم نباشد اما در همین هفته دولتی که گذشت در حوزه مخابرات شهرستان
بالغ بر 30 میلیارد تومان افتتاح پروژه داشتیم. در بحث فیبر نوري و همچنین ارتقاء سایت هاي تلفن همراه از 2G به 3G و 4G که
یکی از اقدامات بسیار خوب در حوزه شهرستان بود ما 100 کیلومتر فیبرنوري را در حوزه شهرستان اجرا کردیم و بخشی از آن در
حال اجرا است و همراهی خوب مدیران مخابرات استان و همچنین شهرستان در این زمینه تاثیر داشته است. در ادامه مسیر هم از

 
ظرفیت مخابرات براي تقویت زیرساخت هاي حوزه ارتباطات و همچنین اداره کل ارتباطات استان بهره مند خواهیم شد. 

- تشریح برنامه ها و اقدامات عملی و درنظر گرفته شده جهت آمادگی مقابله با شیوع بیماري آنفلوآنزاي فصلی و تداخل با بیماري

 
کووید 19 در بیمارستان و مراکز درمانی شهرستان چه تدابیر و برنامه ریزي هایی داشته اید؟ 

فرماندار: شب انتخابات موضوع بحث کرونا تقریبا اعلام شد ما از روز 4 اسفند 98 که اولین جلسه ستاد کرونا شهرستان را برگزار
کردیم تا امروز که خدمت شما عزیزان هستیم، پیگیري هاي مکرري را پیرامون بحث حوزه کرونا و مسائل موارد حوزه شهرستان

 
داشتیم. نمی گویم تمام مسائل انجام شد اما از تمام ظرفیت ها و پتانسیل هاي موجود در شهرستان سعی کردیم استفاده کنیم. 

از اواخر مهر یا اول آبان به بعد که تغییر فصل آب و هوا را خواهیم داشت با ورود آنفولانزا و وجود ویروس کرونا برنامه ریزي کردیم و
از شبکه بهداشت شهرستان دشتستان خواستار این بودیم که ظرفیت هاي شهرستان را براي مقابله با آن پیکی که بحثش مطرح
هست را داشته باشیم. مراکز درمانی را فعال کردیم و بیمارستان هم در ابتدا حدود 16 تخت داشتیم و امروز ظرفیتی که از شبکه
بهداشت و درمان اعلام شده 82 تخت آماده داریم براي بحث اینکه بتوانیم از ظرفیت بیمارستان بهتر استفاده کنیم تجهیزات
بیمارستان را افزایش دادیم تا از ظرفیت بیمارستان مهر بیشتر و کامل تر استفاده کنیم. آنجا که بیمه مشکل داشت با بیمه تامین
اجتماعی قراردادي را بیمه سلامت با تامین اجتماعی منعقد کردند که بتوانند افرادي که دفترچه تامین اجتماعی هم ندارند در شرایط



سخت از ظرفیت بیمارستان مهر استفاده کنند. از ظرفیت درمانگاه سپاه، درمانگاه فرهنگیان و درمانگاه مراکز درمانی شبکه بهداشت و
مرکز درمانی امام موسی کاظم (ع) تامین اجتماعی در یک دوره زمانی برنامه ریزي شده است. سعی کردیم برنامه ریزي را به سمتی
ببریم که تمام مراکز درمانی که در حوزه شهرستان به نحو مطلوب مورد استفاده قرار گیرد و تا جایی که امکان دارد از حضور مردم به

 
بیمارستان گنجی جلوگیري شود. 

در بازدید از بیمارستان شهید گنجی با حضور آقاي دکتر رئیسی که خود از فرزندان و سرمایه انسانی خوب شهرستان دشتستان است
قول داده شد که اورژانس تقویت شود در حوزه زیرساخت بخش سی تی اسکن اضافه شود. در ادامه توسعه بیمارستان مهر و افزایش

 
تخت را نیز خواهیم داشت. 

 
- با توجه به پر شدن آرامستان شهر برازجان آیا انتقال آن به محل جدید ضروري به نظر نمی رسد؟ 

فرماندار: این موضوع به عنوان یک اولویت در شهر برازجان است و آرامستان جدید شهر برازجان نیاز به مسیر ورودي دارد یعنی با این
شرایط اگر چنانچه بخواهد از ظرفیت آرامستان جدید استفاده شود بی تردید تلفات انسانی زیادي را در مسیر خواهیم داشت. در
کمیته برنامه ریزي مبلغی را براي تقاطع غیرهمسطح گذاشتیم که در ورودي آرامستان باید شکل بگیرد. با شرایط خاص و حاکم در
کمیته برنامه ریزي سال جاري با توجه به شرایط نقدینگی و فضایی که بود ما این موضوع را در اولویت قرار دادیم و منتظر تخصیص
اعتبار هستیم. تخصیص اعتبار باید به اداره راه و شهرسازي اعلام شود که پروژه به مناقصه برود و بتوانیم کار را شروع کنیم. باید مسیر

 
ورودي به آرامستان اصلاح شود تا بتوان از این ظرفیت استفاده کرد . 

 
 

 
- تکلیف صنایع تبدیلی خرما به نتیجه اي هم رسیده است یا خیر؟ 

فرماندار: یکی از ظرفیت هاي بسیار خوب حوزه شهرستان بدون شک در حوزه کشاورزي است و خوشبختانه این را می توانیم با افتخار
بگوییم که در دولت تدبیر و امید نمی خواهم بگویم کل کارها انجام شده اما بخش اعظمی از مسائل و دغدغه ها در حوزه کشاورزي
مورد توجه مسئولین قرار گرفت. یکی از طرح هاي بسیار مهم و خوبی که در حوزه کشاوزي می توان دید بحث طرح تحول کشاورزي
در حوزه شهرستان دشتستان که دو هزار و 400 هکتار در بخش سعدآباد در حال اجرا است و خوشبختانه یکی از برنامه هایی که در
هفته دولت شاهد آغاز عملیات اجرایی آن بودیم سه هزار و 160 هکتاري در شهر آپخش بود که طرح نوین تغییر و تحول کشاورزي

 
به عنوان یک مطلب بسیار جدي است. 

خط انتقال آب از سد ریس علی دلواري به سمت بخش آپخش و در نهایت به بخش مرکزي انشااالله که این هم جز بحث هاي اصلی در

 
راستاي جلوگیري از هدر رفت آب براي استفاده بهینه در حوزه کشاورزي است. 

نکته دیگر اقدامات خوبی که انجام شده موضوع توجه به خرما در حوزه شهرستان در راستاي بحث برنامه تکمیلی این محصول خوب



که در بحث مربوط به بسته بندي خرما و همچنین سردخانه ها در دولت اقدامات خوبی و وام هاي اشتغال زایی که سال هاي قبل
داده شد اقدامات خوبی در شهرستان انجام شد و همین امروز حدود 10 سردخانه دیگر در حال اجرا هست که به زودي شاهد افتتاح

 
آنها هستیم. 

بحث ساخت و پیگیري مربوط به ناحیه صنعتی غیر دولتی کشاورزي در بخش بوشکان که براي اولین بار در این ناحیه صنعتی در

 
حال شکل گیري در راستاي تقویت زیرساخت هاي حوزه کشاورزي می تواند قطعا تاثیر گذاري لازم را داشته باشد. 

در نشستی با انجمن خرما و اتاق بازرگانی استان در راستاي بحث شهرك خرما در حوزه شهرستان که امید است پیگیري ها نتیجه
دهد و دنبال این هستیم که این شهرك خرما را در حوزه شهرستان داشته باشیم تا بتوانیم از این ظرفیت خدادادي خوبی که در حوزه

 
شهرستان است، جوانان بتوانند مفید تر استفاده کنند. 

در حوزه بحث کیفیت و تنوع استفاده از این محصول خوب و هم بحث اشتغال زایی این موضوع را از طریق اتاق بازرگانی و انجمن
خرما در حوزه معاونت اقتصادي استان در حال پیگیري هستیم که بحث شهرك خرما را بتوانیم در شهرستان با قوت هر چه بیشتر

 
پیگیر باشیم و در نهایت به جمع بندي برسانیم که انتظار می رود باتوجه به شرایط موجود منجر به نتیجه خیر شود. 

- چه برنامه اي براي وضعیت فرهنگی شهرستان دشتستان و تزریق روحیه نشاط و شادابی در این اوضاع فلاکت بار اقتصادي داشته و

 
دارید؟ 

فرماندار: حوزه فرهنگ باتوجه به گستره اي که دارد نیاز به برنامه ریزي مفیدتر دارد و انسجام و هماهنگی بیشتر نیاز حوزه فرهنگ
شهرستان است. ما در راستاي تقویت زیرساخت هاي حوزه فرهنگ براي پلاتو اعتبار گذاشتیم در سال 98 عملیات اجرایی آن آغاز شد
و سال 99 اعتبار به آن تخصیص گرفت. سالن شهید شاهینی دنبال تخصیص اعتبار هستیم که بتوانیم شاهد تکمیل این پروژه باشیم.
متاسفانه همزمان با حضور ما در شهرستان دشتستان باتوجه به شیوع ویروس کرونا دامنه فعالیت را در حوزه فرهنگی کاهش داد امید
است که بتوانیم از ظرفیت فرهنگی شهرستان استفاده کنیم و خود علاقمند به انجام برنامه هاي فرهنگی هستم چون من خودم

 
فرهنگی هستم و از این حیث افتخار میکنم در این زمینه اقدامی داشته باشم . 

 
- آیا در عزل و نصب مدیران از گروه هاي سیاسی همراه مشورت می گیرید؟ 

فرماندار: من معلم هستم و اگر از دید معلمی به مسائل بپردازم بدون شک مشورت و توجه به نظرات دیگران را باید داشته باشیم. اما
من با توجه به شناختی که از مجموعه دارم هر جا که نیاز باشد از ظرفیت فکري استفاده می کنیم و سعی می کنیم در نهایت از

 
نیروي استفاده کنیم که به نفع جامعه و مردم باشد. 

 
- لطفا سه مورد از مهمترین دستاورد حضورتان طی 13 ماه فرمانداري دشتستان را اشاره بفرمایید؟ 

فرماندار: یکی از بحث هاي اساسی در حوزه شهرستان که مورد پیگیري قرار گرفت موضوع آب و تقویت زیرساخت هاي مربوط به
حوزه آب در سطح شهرستان بود. در حوزه آب آشامیدنی براي مردم دشتستان که خوشبختانه تابستان مناسبی را سپري کردیم. در
حوزه کشاورزي در بحث آب حوزه شهرستان اتفاقات خوبی رقم خورد. سد ارغون کلمه را هفته دولت 98 شروع کردیم با پیگیري ها و
بازدیدهاي مستمري که از حوزه استان و شهرستان انجام شد پروژه به عنوان یکی از منابع ذخیره آب شهرستان پروژه درحال تکمیل
شدن است. فعال شدن سد دالکی به عنوان یکی دیگر از پروژه هاي خوب بود که قطعاً تاثیرگذاري بسیار خوبی را در حوزه کشاورزي

 
در آینده براي شهرستان خواهد داشت و به عنوان یکی از پروژهاي ماندگار دولت تدبیر و امید در حوزه شهرستان لحاظ خواهد شد . 

موضوع پیگیري طرح تحول کشاورزي و طرح نوین کشاورزي بحث آبیاري تحت فشار در حوزه شهرستان پیگیري ادامه کار پروژه دو
هزار و 400 هکتاري که شرایط خاص را داشت و شرایط آغاز عملیات اجرایی پروژه جدید بحثی جدي بود. در حوزه توجه به
زیرساخت هاي حوزه سلامت در شهرستان اقدامات خوبی انجام شد. در بخش هاي مختلف پروژه هاي مناسبی در حوزه سلامت رقم



خورده است. کلینیک حوزه بهداشت یکی از پروژه هایی است که در آینده شاهد افتتاح آن خواهیم بود و در راستاي تقویت حوزه
سلامت کمک خواهد کرد. مرکز درمانی شهر آبپخش، شبانکاره، تنگ ارم افتتاح شد و خانه بهداشت هاي خوبی که افتتاح کردیم
تحویل مردم روستاهاي شهرستان شد. این مواردي بود که در سال جاري باتوجه به کمبود نقدینگی، شرایط تخصیص اعتباراتی که در
سطح استان و کشور حاکم بر پروژه ها بود. توجه به زیرساخت هاي حوزه آموزشی و تعداد واحدهاي آموزشی که شروع شد و تقویت
زیرساختی فصل هاي مختلف در حال انجام است که تکمیل آنها می تواند تاثیرگذار باشد. یکی از مهمترین برنامه هایی که در زمان

 
پیش رو داریم پیگیري و تکمیل پروژه هاي نیمه تمام است. 

یکی از اقدامات مورد توجه تقویت زیرساخت هاي حوزه ارتباطات بوده است. چه در حوزه مخابرات و چه در حوزه ارتباطات، اداره کل
ارتباطات استان همراهی خوبی داشتند و در این راستا توفیقات خوبی براي شهرستان داشته در زمینه فیبر نوري، افزایش تعداد دکل

 
هاي مخابراتی، ایستگاه ها و تقویت ایستگاه ها اتفاقات خوبی رقم خورده است. 

 
- در خصوص کمربندي آبپخش هم لطفا توضیح دهید. 

فرماندار: مسیر اهرم - برازجان و برازجان - گناوه - دیلم که بخشی از آن مسیر در حوزه آبپخش است. نکته اي که در بحث کمربندي
آبپخش مطرح است بحث بخشی که به مساحت 40 هکتار است و تعداد نخیلاتی که موضوع آن باید حل شود. تعداد نخیلات آنجا
چهار هزار و 467 اصله نخل است که برآورد هزینه آن بالاي 20 میلیارد تومان است تا بتوانیم پروژه را تکمیل کنیم و به مردم تحویل
دهیم. در سفر مهندس خادمی از پروژه بازدید داشتیم که تقاطع بین آبپخش و سعدآباد در حال انجام است و تا دهه فجر باید به بهره

 
برداري برسد. نگاهمان این است به گونه اي حرکت کنیم که شهر آبپخش آسیب نبیند. 

- بزرگ ترین خواسته مردم تنگ ارم راه است که همچنان لاینحل مانده است. این جاده موجود سالیانه چندین کشته، زخمی و هزینه
هاي مالی براي مردم به بار می آورد. اهالی بخش خواستار اصلاح و تعریض جاده نمازگاه به تنگ ارم هستند. آیا برنامه اي براي

 
تعریض و استاندارد سازي این جاده دارید؟ 

فرماندار: تمام نگاهمان این است که مطالبات مردم خوب شهرستان را در بخش ها و شهرهاي مختلف رصد کنیم و با توجه به شرایط
موجود با اولویت بندي براي آن برنامه ریزي کنیم و پیگیر باشیم چرا که حق مردم است. مسیر نمازگاه - تنگ ارم به بوشکان حدود
90 کیلومتر است و در سال گذشته و جاري پیگیر آن هستیم. در نشستی که با مهندس خادمی معاون وزیر راه و شهر بازي داشتیم
یکی از بحث هایی که مطرح شد همین موضوع محور نمازگاه تنگ ارم به سمت بوشکان است. بعد از تنگ ارم حدود 20 کیلومتر تا
دهرود بخشی از مسیرش انجام شده است. بر اساس پیگیري هایی که انجام شده مطالعه مسیر نمازگاه تنگ ارم به سمت بوشکان در
دو فاز انجام شده است مسیر بالاي 90 کیلومتر است و رقم ریالی که در مطالعه اکنون مد نظر است بالغ بر 310 میلیارد تومان است.
این پروژه باید در لایحه بودجه قرار گیرد در حال حاضر پیگیري این پروژه به اتفاق نماینده مردم دشتستان در مجلس شوراي اسلامی
و هماهنگی هایی که با حوزه وزارت راه و شهرسازي و سازمان برنامه و بودجه شده که ردیف بودجه اي در سازمان مدیریت قرار

بگیرد. امید است بتوانیم طوري عمل کنیم که این مسیر در برنامه کاري سازمان برنامه و بودجه قرار گیرد.



کشت پاپایا براي نخستین بار در استان فارس؛ خلاقیت و پشتکار کشاورز نی

ریزي پس از 8 بار شکست به ثمر نشست

منبع: تسنیمشماره خبر:  84  |  تاریخ: 1399/07/30

گروه استان ها ــ کشاورز نی ریزي پس از 8 بار شکست، موفق به کشت پاپایا شد و با این کار استان فارس را در چرخه
تولیدکنندگان جهانی این میوه استوایی قرار داد.

گروه استان ها ــ کشاورز نی ریزي پس از 8 بار شکست،
موفق به کشت پاپایا شد و با این کار استان فارس را در
چرخه تولیدکنندگان جهانی این میوه استوایی قرار داد. -

 
اخبار استانها - 

به گزارش خبرگزاري تسنیم از شیراز ، استان فارس در
زمینه کشاورزي در سطح کشور به خوبی عمل کرده است
به گونه اي که به ادعاي متولیان جهاد کشاورزي استان
فارس رتبه نخست باغداري و رتبه دوم زراعت را در سطح

 
کشور دارد. 

این موضوع در حالی است در یک دهه گذشته استان با مشکل خشکسالی دست و پنجه نرم کرده است و کنار دیگر مشکلات سبب
شده است بسیاري از کشاورزان مشکلات بسیاري را تجربه کنند و حتی گاه از کشاورزي پشیمان شوند اما در این میان هستند افرادي

 
که خلاقانه مسیر دیگري پیش گرفتند و در جهت رونق کشاورزي و اشتغال زایی تلاش کردند. 

کشت محصولات نوین و تازه می تواند هم اقتصاد استان را رونق دهد، هم امیدي تازه در کشاورزي استان باشد، نمونه این امر کشاورز
نی ریزي است که پس از 8 بار شکست، موفق به کشت پاپایا شد و با این کار استان فارس را در چرخه تولیدکنندگان جهانی این میوه

 
استوایی قرار داد. 

آرش ضامنی تولیدکننده پاپایا که در نهمین بار کشت موفق به تولید این محصول شد در گفت وگو با تسنیم اظهار داشت: از دي ماه
سال گذشته به سراغ کشت نژاد پاپایاي پاکوتاه رفتم، درختی که ویژه کشورهاي استوایی است و امروز موفق به تولید میوه هاي آن

 
شدم که در زمان حاضر با استانداردهاي جهانی برابري می کند. 

 
تولید 3 محصول کشاورزي راهبردي در استان قزوین جهش پیدا می کند 

 
خسارت 236میلیاردتومانی به محصولات کشاورزي فارس بر اثر سرمازدگی 

 
130هزار هکتار از اراضی کشاورزي استان کرمانشاه به سیستم آبیاري تحت فشار مجهز شده است 

وي علاقه خود را کشت گیاهان دارویی و گیاهان متفاوت اعلام می کند و می گوید: به دنبال این بودم که گیاهی را تولید کنم که در

 
اقتصاد کشور نیز مؤثر باشد. 



 
ضامنی با این کشت نه تنها به علاقه خود پرداخته بلکه اشتغالزایی و کارآفرینی نیز کرده است. 

پاپایا گیاهی استوایی است که نخستین بار در کشور در استان یزد کشت شده و در استان فارس نخستین بار توسط این کشاورز نی

 
ریزي کشت شده است. ضامنی شروع به کار خود را با حمایت ستاد اجرایی فرمان امام و با هزینه کرد 20 میلیارد ریال اعلام کرد. 

وي درباره درآمدزایی از این محصول می گوید: هزینه راه اندازي یک گلخانه 20 میلیارد ریال است اما با فروش و درآمد سالانه می

 
توان این رقم را بازپرداخت کرد که سه سال پی درپی ادامه دارد. 

وي معتقد است از آنجا که کار را تازه شروع کرده و به تولید رسیده است در زمان حاضر نمی تواند به بحث صادرات ورود کند اما این

 
موضوع را در افق کاري خود قرار داده است و در سال هاي آینده حتماً به این موضوع نیز ورود می کند. 

ضامنی در ادامه به اشتغال زایی که توانسته در استان ایجاد کند، اشاره کرد و افزود: در زمان حاضر چهار نفر به طور مستقیم و 15 نفر

 
نیز به طور غیرمستقیم در حال فعالیت هستند. 

وي بیان کرد: در زمان حاضر در استان فارس شهرستان نی ریز تنها شهرستانی است که این گیاه را تولید می کند و این گیاه در عمق

 
30 سانتی متري زمین رشد و تا سه سال مداوم محصول را تولید می کند. 

ضامنی با توجه به اینکه دو هزار و 700 درخت کشت شده است افزود: هر درخت پاپایا به طور میانگین 30 تا 40 کیلو میوه دارد و با

 
توجه به خشکسالی استان این محصول که حداقل یک دهم دیگر محصولات آب مصرف می کند مقرون به صرفه است. 

 
به گفته این کشاورز نی ریزي به عبارتی به ازاي 2700 درخت پاپایا میانگین آب مصرفی آن در هفته 180 هزار لیتر است. 

 
وي در ادامه می گوید: حجم کود مصرفی این گیاه بسیار بالا بوده و حتماً باید از آب شیرین استفاده شود. 

ضامنی درباره مشکلات و چالش هاي کشت این محصول نیز می گوید: از آنجایی که در هر یک از سالن ها حدود دو تا دو نیم میلیون
کود مصرف می شود و با کودهایی که در کارخانه هاي ایرانی تولید می شود، سازگاري ندارد باید از کودهاي خارجی استفاده شود که

 
قیمت آنها بسیار بالا است. 

حساسیت بالاي پاپایا در ساعت دقیق آبدهی و کوددهی همچنین آفت هایی که به روي گیاه می نشیند از دیگر مشکلات کشت این

 
محصول است که این کشاورزي نی ریزي به آن اشاره می کند. 

این کارآفرین اظهار داشت: این محصول نیازمند رطوبت کافی است و نمی توان در زمین باز آن را کشت کرد به همین دلیل در فضاي

 
گلخانه تولید می شود. 

به گفته وي به این محصول شماره پروانه داروسازي تعلق گرفته است که می تواند در تولید محصولات دارویی، آرایشی و بهداشتی

 
مورد استفاده قرار گیرد. 



ضامنی با توجه به اینکه این گیاه دارویی ارزآوري مناسبی براي استان به ارمغان آورده است ابراز کرد: تولید گسترده این میوه می
تواند در زمینه کشاورزي به اقتصاد استان رونق دهد.



آشنایی با استارت آپ Alibtob که می خواهد دروازه صادرات دیجیتال

تولیدکنندگان ایرانی باشد

منبع: بورس نیوزشماره خبر:  85  |  تاریخ: 1399/07/30

آشنایی با استارت آپ Alibtob که می خواهد دروازه صادرات دیجیتال تولیدکنندگان ایرانی باشداستارت آپ مشهدي
AliBtoB قصد دارد علاوه بر کمک به کارآفرین ها و تولیدکنندگان کشور در صادر کردن محصولاتشان، مشکلات ناشی از

تحریم هاي بانکی را هم دور بزند و با قرارداد هاي هوشمند مبتنی بر بلاك چین، مشکلات انتقال ...

 
آشنایی با استارت آپ Alibtob که می خواهد دروازه صادرات دیجیتال تولیدکنندگان ایرانی باشد 

AliBtoB که می خواهد دروازه صادرات دیجیتال تولیدکنندگان ایرانی باشداستارت آپ مشهدي Alibtob آشنایی با استارت آپ
قصد دارد علاوه بر کمک به کارآفرین ها و تولیدکنندگان کشور در صادر کردن محصولاتشان، مشکلات ناشی از تحریم هاي بانکی را
هم دور بزند و با قرارداد هاي هوشمند مبتنی بر بلاك چین، مشکلات انتقال مالی در وضعیت فعلی کشور را براي صادرکننده ها

 
برطرف کند. 

به گزارش بورس نیوز، بی گمان نام جاده ابریشم بار ها به گوشتان خورده است، شبکه راه هایی به هم پیوسته با هدف بازرگانی در
آسیا که شرق، غرب و جنوب قاره کهن را به هم و به شمال آفریقا و شرق اروپا پیوند می داد. این مسیر تا قرن پانزدهم میلادي به
مدت 1700 سال بزرگ ترین شبکه بازرگانی و صادراتی دنیا بود. امروزه توسعه فناوري ها و اینترنت همه چیز از جمله حوزه هاي
بازرگانی و صادرات را متحول کرده است. در این بین، استارت آپ مشهدي AliBtoB قصد دارد علاوه بر کمک به کارآفرین ها و
تولیدکنندگان کشور در صادر کردن محصولاتشان، مشکلات ناشی از تحریم هاي بانکی را هم دور بزند و با قرارداد هاي هوشمند

 
مبتنی بر بلاك چین، مشکلات انتقال مالی در وضعیت فعلی کشور را براي صادرکننده ها برطرف کند. 

 
از کارگاه تولیدي تا استارت آپ 

علیرضا محمودي، بنیان گذار این پلتفرم دیجیتال، متولد 25 شهریور 1351 در مشهد است. او که کارشناسی خود را در رشته ژنتیک
و اصلاح نباتات گرفته است، قبل از راه اندازي استارت آپ خود، شغل هاي مختلفی را تجربه کرده است: 10 سال کارگاه تولیدي
قطعات پلاستیکی داشتم. ابتدا کار را با 2 کارگر آغاز کرده بودم و پس از 10 سال، حدود 350 نفر در مجموعه مشغول به کار بودند،

 
اما کار تولید در سال هاي گذشته در کشور مشکلات فراوانی پیدا کرد و فشار هاي مختلفی به تولیدکنندگان وارد شد. 

همین فشار ها باعث شد در نهایت مجموعه تولیدي خود را واگذار کنم. پس از آن هم مدتی مشغول فعالیت در حوزه ساختمان بودم،
اما در نهایت، تصمیم گرفتم با توجه به تجربه اي که در زمینه تولید داشتم، کسب و کاري براي ارائه خدمات صادراتی به

 
تولیدکنندگان راه اندازي کنم.چایده اولیه از سرزمین اژد هاي سرخ 

محمودي ایده اولیه شکل گیري استارت آپ خود را به سفري که به کشور چین داشت مربوط می داند: یکی از نکات جالب این بود که
در مدارس چین، از همان سنین کم، تلاش می کردند بچه ها را با کارآفرینی و خلاقیت در تولید آشنا کنند. از طرفی، در آنجا بستر
هاي موفقی مانند سایت علی بابا وجود دارد که مردم می توانند با استفاده از آن، محصولات خود را به کل دنیا عرضه کنند. اما در
کشور ما با اینکه جوانان با استعداد فراوانی داریم، تقریبا هیچ بستري براي عرضه توانمندي هاي آن ها وجود ندارد. استفاده از حمایت
هاي نهاد هاي دولتی در موارد بسیاري نیازمند داشتن رانت است. اگر هم براي توسعه کارشان به دنبال سرمایه گذار خصوصی باشند،
معمولا سرمایه گذار بخش عمده اي از سود کار را براي خود می خواهد. همین شرایط باعث شده است نتوانند کار و توانایی خود را به

 
خوبی عرضه و به مشتري هاي خارج از مرز هاي کشورمان ارائه کنند. 



این وضعیت باعث شد فکر ایجاد بستري دیجیتال براي حل این مشکل در ذهنم ایجاد شود. البته میزان نیاز به چنین بستر هایی در
کشور ما بسیار بیشتر از ظرفیت و توان استارت آپ ماست، اما همین قدر که بتوانیم به بخشی از این نیاز هم پاسخ دهیم و تعدادي از
کارآفرینان ایرانی بتوانند محصولات خود را با استفاده از این بستر به دست مشتریان داخلی و خارجی برسانند، براي من ارزشمند

 
است. با همین هدف پلتفرم AliBtoB را راه اندازي کردم. 

 
پلتفرمی با 2700 گروه کالایی 

به گفته محمودي، با توجه به تحریم هایی که در سال هاي گذشته کشورمان با آن روبه رو شده است، این استارت آپ مشهدي تمرکز
اصلی خود را روي کمک به صادرات محصولات شرکت ها و کارآفرینان قرار داده است: بستري را فراهم کردیم براي کارآفرینان تا
بتوانند تولیدات خود یا حتی ایده هایی را که براي تولید محصول دارند در بازار جهانی عرضه کنند. با توجه به وضعیت سخت
اقتصادي که این روز ها در کشورمان حاکم است، کارآفرینان و تولیدکننده ها تا آخر امسال می توانند کالا هاي خود را براي عرضه به

 
بازار هاي جهانی، به صورت رایگان در پلتفرم ما قرار دهند. 

AliBtoB در 30 شاخه کلی و حدود 2700 گروه کالایی تعریف شده است و سعی کردیم تقریبا هر چیزي که در حوزه هاي مختلف
قابلیت تولید و صادرات دارد در پلتفرم خود بگنجانیم. استارت آپ ما به نوعی یک دفتر فروش دیجیتالی و جهانی براي تولیدکننده ها
و کارآفرینان به حساب می آید. افراد پس از ورود و ثبت نام در این پلتفرم، می توانند فهرست محصولات خود را در این دفتر فروش
دیجیتالی بارگزاري کنند و درباره کارخانه و نحوه فعالیتشان هم توضیحاتی به مشتري ها ارایه دهند. مشخصات تماس خود را هم در
این دفتر فروش آنلاین می گذارند. از آن طرف، مشتري ها هم پس از ورود به پلتفرم ما، به دسته بندي موردنظر خود می روند و از
بین محصولات موجود، انتخاب خود را انجام می دهند. سپس با استفاده از اطلاعات تماسی که هر تولیدکننده در بخش محصولاتش

 
قرار داده است، با تولیدکننده محصولی که انتخاب کرده اند ارتباط می گیرند. 

 
تعامل کسب و کار ها 

بنا به صحبت هاي بنیان گذار این پلتفرم، فضاي کار این کسب و کار با یک فروشگاه آنلاین متفاوت است: در واقع، ما برنامه خود را با
توجه به مشتري هاي عمده براي کسب و کار ها تعریف کرده ایم. در واقع، مفهوم BtoB (کسب و کار با کسب و کار) هم به همین
نکته اشاره می کند. به نوعی شبیه به یک نمایشگاه بین المللی آنلاین از توانمندي هاي کارآفرینان ایرانی است که کسب و کار ها و

 
شرکت هاي خارجی می توانند با استفاده از آن، نیاز هاي خود را به صورت عمده از آنجا تهیه کنند. 

یکی از چالش هاي موجود براي صادرات، داشتن تیم بازرگانی متخصص و هزینه هاي بسیار زیادي است که افراد باید براي آن
بپردازند. شرکت هاي بزرگی که چه در ایران چه در دنیا در حال فعالیت هستند، از نظر مالی بسیار قدرتمندند و توان لازم براي
پرداخت این هزینه ها را دارند، اما تولیدکنندگان و کارآفرینان متوسط و کوچک توان پرداخت هزینه هاي این چنینی را ندارند. جامعه
هدف پلتفرم ما این بخش هستند که می توانند با کمک استارت آپ ما و بدون نیاز به پرداخت هزینه هاي مربوط به تیم بازرگانی، به

 
حوزه صادرات محصولاتشان وارد شوند. 

 
عبور از تحریم با قرارداد هوشمند 

زمانی که صحبت از صادرات به میان می آید، یکی از مهم ترین چالش هاي آن در شرایط فعلی یعنی تحریم هاي بین المللی علیه
کشورمان، یکی از موضوعات اصلی که باید براي آن چاره اي اندیشید، مسئله اي که به گفته محمودي، کسب و کار او براي آن راه حل
دارد: در حال طراحی قرارداد هاي هوشمند براي عبور از مشکلاتی هستیم که به دلیل تحریم ها، کسب و کار هاي ایرانی با آن ها
درگیرند. قرارداد هاي هوشمند به این صورت است که طرفین معامله در هرکجاي دنیا می توانند پس از ارائه خدمت یا محصول مورد



معامله، آن را فعال کنند. در قالب قرارداد هاي هوشمند راه هایی را گنجانده ایم که بتوان با استفاده از آن ها، نقل و انتقالات مالی را
در شرایط تحریم انجام داد. علاوه بر آن، در معامله با شرکت هاي خارجی، خیلی از تولیدکنندگان داخلی شاید با موارد حقوقی و

 
قرارداد ها آشنا نباشند. 

به همین دلیل، در تیم ما افرادي آشنا به حقوق بین الملل هم هستند که تولیدکنندگان می توانند در صورت نیاز، آموزش هاي لازم
در زمینه قرارداد هاي بین المللی و لازمه هاي آن را ببینند و از مشاوره هاي کافی بهره مند شوند. در کنار این روش، براي آگاهی
بیشتر هم فضایی کارگاهی با نام «دونات» ایجاد کرده ایم که افراد می توانند هر 2 هفته یک بار در آن شرکت کنند و با شرایط ویژه

 
حقوقی و قراردادي در حوزه کاري خودشان آشنا شوند. 

 
درآمدزایی در کنار کمک به کارآفرینان 

به گفته بنیان گذار AliBtoB کار راه اندازي این استارت آپ از حدود 5 سال پیش آغاز شده است: در این مدت، مشکلات فراوانی که
با آن روبه رو بودیم باعث شد رونمایی از پلتفرم به تعویق بیفتد. در نهایت، از چندماه پیش کار هاي نهایی را هم انجام دادیم و شروع
به ارائه خدمات به تولیدکننده ها کردیم. الان 19 نیرو در بخش هاي مختلف در حال همکاري با ما هستند. کار را با سرمایه اولیه اي
که از کار هاي قبلی داشتم آغاز کردم و تا امروز چیزي حدود 800 میلیون تومان براي آن هزینه شده است. البته عجله اي در
بازگشت سرمایه ندارم و تا الان تلاش براي کمک به کارآفرینان و تولیدکننده هاي کشور اولویت بیشتري از رسیدن سریع به
درآمدزایی داشته است. زمانی که در حوزه تولید فعال بودم، با مشکلات فراوان این حوزه به خوبی آشنا شدم. هدفم از راه اندازي این
استارت آپ هم بیشتر این بود که بتوانم قدم مثبتی براي جوان هاي بااستعدادي که در حوزه کارآفرینی مشغول هستند بردارم. البته

 
صددرصد در آینده به دنبال سوددهی این پلتفرم هم هستیم، اما در وضعیت فعلی براي رسیدن به نقطه سوددهی خیلی عجله ندارم. 

 
حرکت به سمت بلاك چین 

صحبت از آینده این استارت آپ که می شود، مسیر گفتگو با محمودي دوباره به موضوع تحریم ها و وضعیت کشور در برابر آن ها
برمی گردد: یکی از بزرگ ترین چالش هایی که امروزه با توجه به تحریم ها در کشور داریم، نگرانی هاي مختلف تولیدکنندگان در
حوزه صادرات است. یکی از مهم ترین بخش هایی که در آینده استارت آپ AliBtoB قصد داریم روي آن مانور بدهیم، همان موضوع
قرارداد هاي هوشمند است که می تواند تا حد زیادي مشکلات ناشی از تحریم ها را براي صادرکنندگان کشور مرتفع کند. این کار
بسیار بزرگی است که در حال انجام آن هستیم و احتمالا در آینده، بسیاري از تولیدکننده هایی که در کشور مشغول فعالیت هستند

 
به جمع استفاده کننده ها از قرارداد هاي هوشمند ما بپیوندند. 

تا حدود 3 ماه آینده این پروژه وارد فاز عملیاتی خواهد شد و می تواند بخشی از گره هاي موجود به دلیل تحریم ها را باز کند. این
قرارداد ها یکی از کاربرد هاي فناوري بلاك چین است که در آن هیچ واسطه اي وجود نخواهد داشت. در این مدل قرارداد، هزینه کار
از خریدار نهایی گرفته می شود و زمانی که محصول یا خدمت به دست او برسد و تأیید شود، هزینه به فروشنده پرداخت خواهد شد.
پیاده سازي این پروژه از نظر فنی، کار بسیار سنگینی است، اما مزیت آن علاوه بر امکان عبور از تحریم ها، اعتمادي است که در قالب

 
آن به طرفین معامله داده خواهد شد. 

 
به دنبال جایگاه ایران در بازار جهان 

محمودي با توجه به تجربیاتی که در سال هاي گذشته به دست آورده است، توصیه هایی هم براي افرادي داشت که قصد دارند
استارت آپی در حوزه صادرات راه بیندازند: یکی از نیاز هاي اساسی کشور براي پیشرفت، توسعه صادرات است و کسانی که می
خواهند در استارت آپ هاي حوزه صادرات وارد شوند، مسیري سخت، اما ارزشمند را انتخاب کرده اند. براي موفقیت در این زمینه
باید بتوانند در شاخه هاي مختلفی دوره هاي آموزشی را بگذرانند. اگر با همه وجود در این مسیر تلاش کنند، می توانند در کمتر از



 
یک سال به درآمد برسند و موفق باشند. 

شاید خیلی ها تصور کنند با وجود تولیدات سرشار کشوري مانند چین در بازار هاي جهانی، کار صادرات محصولات ایرانی و پیدا
کردن بازار جهانی براي آن بسیار سخت است، اما در همین وضعیت فعلی، بسیاري از کشور هاي همسایه مشتري هاي تولیدات ایرانی
هستند. با توجه به افزایش قیمت ارز در کشور، اکنون بهاي تمام شده محصولات ما در دنیا حتی از چین هم کمتر است. همین مسئله
می تواند مزیت رقابتی خیلی خوبی براي صادرات کالا هاي ایرانی در دنیا به حساب بیاید. باید بتوانیم با همین وضعیت و حتی با
حضور کشور هایی مانند چین و هند، جایگاه خودمان را در بازار محصولات منطقه و جهان به دست بیاوریم و آهسته آهسته پیشرفت

بیشتري در این زمینه داشته باشیم. این اتفاق با توجه به توانمندي هایی که در جوانان کشورمان وجود دارد، کاملا شدنی است.



فراخوان ثبت نام واحدهاي متقاضی دریافت گواهینامه و تندیس هاي ملی

رعایت حقوق مصرف کنندگان در سال 1399/ تمدید ثبت نام واحدها در

بیستمین دوره تا دهم آبان 99

منبع: شاتاشماره خبر:  86  |  تاریخ: 1399/07/30

سازمان حمایت مصرف کنندگان و تولیدکنندگان در اطلاعیه اي اعلام کرد: ثبت
نام از متقاضیان دریافت گواهینامه و تندیس رعایت حقوق مصرف کنندگان
ازسوي سازمان حمایت مصرف کنندگان و تولیدکنندگان آغاز شده و تا دهم

 
آذرماه 1399 (1399/9/10) ادامه دارد. 

به گزارش شاتا، بیستمین دوره ممیزي و انتخاب واحدهاي حامی حقوق مصرف کنندگان از سوي این سازمان با همکاري انجمن ملی

 
حمایت از حقوق مصرف کنندگان و دور جدید ثبت نام از متقاضیان براي شرکت در این زمینه آغاز شده است. 

هدف از ممیزي عملکرد واحدهاي اقتصادي، بررسی راهکاري ترویج و گسترش فرهنگ رعایت حقوق مصرف کنندگان در جامعه،
حمایت از شرکتهاي تولیدکننده داخلی در جهت توسعه پایدار، تبیین و تشریح جایگاه کارآفرینی و تولید در جامعه و آثار اقتصادي آن
بر صنعت و تولید کشور و در نهایت بررسی نقش تولید کنندگان در رشد و تعالی اقتصادي کشور و رفاه بیشتر آحاد جامعه عنوان شده

 
است و این انتخاب در چارچوب تعامل با تولیدکنندگان و عرضه کنندگان کالا و خدمات و افزایش توان رقابتی آنها صورت می گیرد. 

براساس این گزارش؛ شرکتهاي متقاضی جهت حضور در روند ارزیابی بیستمین همایش روز ملی حمایت از حقوق مصرف کنندگان و
آگاهی از شرایط ثبت نام می توانند فایل پیوست را مطالعه و با ورود به پایگاه اینترنتی به نشانی www.esfand9th.com به

 
صورت الکترونیکی نسبت به ثبت نام اولیه خود اقدام نمایند. 

همچنین گفتنی است؛ علاقمندان می توانند در صورت نیاز به کسب اطلاعات بیشتر از طریق شماره تلفن 26200503-22058542
تماس حاصل نمایند.



طرح مختراعان ایرانی براي ارتباط حداقلی کادر درمان با بیماران کرونایی/

کاهش آمار مخترعان به دلیل موانع موجود

منبع: تسنیمشماره خبر:  87  |  تاریخ: 1399/07/30

گروه هاي جوان و مبتکر کشور براي جدي گرفته شدن در حوزه علم و فناوري مشکلات زیادي دارند که بخشی از این
مشکلات نشأت گرفته از فقدان مدیریت مشخص بر جامعه نخبگانی است. درباره مشکلات این جامعه با دو نفر از شرکت

کنندگان چالشهاي جهانی حوزه علم گفت وگو کردیم.

 
 

گروه هاي جوان و مبتکر کشور براي جدي گرفته شدن در حوزه علم و فناوري مشکلات زیادي دارند که بخشی از این مشکلات نشأت
گرفته از فقدان مدیریت مشخص بر جامعه نخبگانی است. درباره مشکلات این جامعه با دو نفر از شرکت کنندگان چالشهاي جهانی

 
حوزه علم گفت وگو کردیم. - اخبار اجتماعی - 

به گزارش خبرنگار اجتماعی خبرگزاري تسنیم؛ مدتی قبل تیم اختراعات ایران براي نخستین بار از ایران در چالش جهانی نوآوري
دانشگاه «ام آي تی» آمریکا پذیرش شد؛ دانشگاه MIT تاکنون 80 بار در رشته هاي مختلف جایزه نوبل و 47 مدال ملی آمریکا را

 
کسب کرده است. 

دانشکده فناوري و گروه نوآوري دانشگاه «ام آي تی» در بالاترین سطح رقابتهاي نوآوري در آمریکا "چالش جهانی نوآوري ام آي تی"
را خلق کرده است؛ در سال 2019 از 100 کشور جهان 2 هزار نوآوري در مرحله نیمه نهایی پذیرش شدند که در 5 حوزه و در هر

 
حوزه 20 نوآوري بر روي سایت قرار گرفت. 

چالش جهانی نوآوري در سال 2020 در زمینه نوآوري هاي مرتبط با کرونا، ساخت سیستمهاي آزمایشگاهی و در حوزه کمک به رشد
کسب و کار بین جوانان با کمک سازمانهاي پژوهشی و بانک جهانی از اردیبهشت ماه فراخوان داد؛ از ایران براي نخستین بار در چالش
جهانی نوآوري دانشگاه ام آي تی، امیرعباس محمدي کوشکی، مبینا قزي، زهرا قضاوي و آریانا نوري راه حل هاي نوآورانه اي در
خصوص کرونا ارائه کردند. همچنین در حوزه استعداد جوانان و کمک به کسب و کار طرح دکتر سید محمد آرین اکبري با موضوع

 
فرمول موفقیت ژنتیکی به عنوان طرح برتر پذیرش و روي سایت ام آي تی منتشر شد. 

از طرف دیگر تیم اختراعات ایران در مسابقات جهانی نوآوري کرونا به میزبانی کشور ترکیه و با حمایت سازمان ثبت اختراعات جهانی



WIPO حضور یافت و در این رقابت ها، مخترعینی از کشورهایی مانند انگلستان، فرانسه، کرواسی، ترکیه، لهستان، آمریکا، ایران و

 
برخی کشورهاي دیگر با هم رقابت کردند که در نهایت 230 نوآوري، مقاله و اختراع از 32 کشور جهان به مرحله نهایی رسیدند. 

در رابطه با عملکرد و مشکلات اختراع در سطح بین المللی و ملی با امیرعباس محمدي کوشکی، سرپرست تیم اختراعات ایران و دکتر

 
سید محمد آرین اکبري، پژوهشگر و محقق ایرانی گفت وگو کردیم که بخش دوم آن را در ادامه می خوانید: 

 
بی توجهی رسانه ها به کسب رتبه گروه هاي مستقل در مسابقات جهانی 

تسنیم: در رابطه با طرح هایی که در مسابقات جهانی و به خصوص در چالش هاي نوآوري ام آي تی به ثبت رسیده است توضیح

 
بدهید. 

محمدي: دانشگاه MIT سالهاست به عنوان یکی از برترین دانشگاه هاي جهان شناخته می شود و رتبه برتر را در بسیاري از رشته ها
دارد. در واقع حدود 6 سال است که برترین دانشگاه دنیا است. این دانشگاه 87 جایزه نوبل دارد و حدود 50 جایزه ملی آمریکا را

 
دریافت کرده است. 

چالش نوآوري ام آي تی هم توسط اساتید خود دانشگاه و دانشگاه هاروارد داوري می شود. براي شرکت در این چالش باید طرح در
چند مرحله ارسال شود و در هر مرحله جزئیات بیشتري از طرح را درخواست می کنند و در نهایت بعد از عبور از این مراحل در
صورت پذیرفته شدن بر سایت دانشگاه منتشر می شود که طرح ما در زمینه نوآوري هاي مرتبط با کرونا، ساخت سیستمهاي

 
آزمایشگاهی و در حوزه کمک به رشد کسب و کار بین جوانان مورد پذیرش قرار گرفت. 

حالا با این مشکلات و عبور از مراحل پیچیده پذیرفته شدن در چالش؛ رسانه هاي داخلی ما اهمیت چندانی براي این رویداد قائل
نیستند و حتی برخی خبرنگاران به خود زحمت ندادند بر روي لینک مقاله ما کلیک کنند و ببینند آیا اصلا این موضوع صحت دارد یا

 
خیر؟! 

 
 

جداي از این موضوع چندي قبل شرکت در مسابقات جهانی براي محققان و دانشمندان ایرانی بسیار مشکل بود و ابهامات زیادي
داشت. گاهی حتی طعمه سودجویان می شدند، براي شرکت در مسابقات جهانی چند هزار دلار هزینه می کردند و این مبلغ را به
شرکتهاي واسطه می دادند، در صورتی که هزینه شرکت در این مسابقات و چالش ها بسیار پایین تر از این است. تازه بعد از این



 
هزینه هاي سنگین، مخترع در بخش اصلی مشارکت نداشتند و تنها در نمایشگاه هاي حاشیه رویداد اصلی حضور پیدا می کردند. 

 
حجم بالاي بیماران مبتلا به کرونا و تعداد اندك پرستار 

با تمام این مشکلات ما براي حضور در چالش نوآوري کرونا شرکت کردیم و براي ارائه طرحمان به بیمارستان هاي بسیاري سر زدیم.
در برخی وبینارهایی که سازمان بهداشت جهانی به صورت خصوصی برگزار کرده بود و خود رئیس سازمان بهداشت جهانی در آن
حضور داشت شرکت کردیم. در نهایت با بررسی وضعیت 100 بیمار کرونایی در آي سی یو به این نتیجه رسیدیم که رسیدگی به
وضعیت این بیماران توسط پرستاران اهمیت بسیار زیادي دارد. یک بیمار کرونایی باید سر زمان خود داروهایش را مصرف کند و دوز
مشخصی از داروها وارد بدن بیمار شود؛ با توجه به حجم بالاي بیماران مبتلا به کرونا و کمبود پرستاران در بیمارستان ها مشکل
اساسی براي رسیدگی به بیماران وجود دارد. پرستاران نمی توانند در زمان مشخص به بیمار رسیدگی لازم را داشته باشد و داروها و

 
مایعات تقویت کننده به بیمار برساند. 

ما براي حل این مشکل دستگاهی را طراحی کردیم که در کنار تخت قرار می گیرد و دارو ها، محلول ها و مایعات لازم در محفظه
هاي آن انباشته می شود، آب هم در بخش دیگري از دستگاه قرار می گیرد و با استفاده از هوش مصنوعی طبق برنامه ارائه شده دارو
هاي لازم به هر تخت را در زمان خودش به بیمار ارائه می دهد. این دستگاه هر سه ساعت یک بار هم گزارش وضعیت بیمار را به
پزشک تعیین شده یا بخش پرستاري بیمارستان ارسال می کند. این کار باعث می شود ارتباط پرستاران و کادر درمان با بیمار

 
کرونایی به حداقل ممکن برسد. 

 
 

 
تسنیم: الان وضعیت ثبت و اختراع این طرح چگونه است و به کجاها ارائه شده؟ 

این طرح به صورت اظهارنامه ثبت اختراع ارسال شده و در مسابقه طرح نوآورانه کرونا که وزارت علوم ترکیه، سازمان بهداشت جهانی،
سازمان مالکیت فکري جهانی و فدراسیون مخترعان جهانی برگزار کردند مدال طلا را دریافت کرده است. این طرح براي شرکت در

 
مسابقات تسلاي کروواسی هم پذیرش شده است. 

 
کشورهاي دیگر به دنبال به دست آوردن نوآوري هستند و ما از این نوآوري ها هیچ استفاده اي نمی کنیم 

نقشه فنی طرح کشیده شده است و آزمایش هاي میدانی براي ساخت، اجرا شده است. براي تولید این دستگاه با چند نهاد صحبت



کردیم اما به نتیجه نرسیدیم. این نهادها می گویند اول باید دستگاه ساخته شود و بعد ما آن را بررسی می کنیم. این نهادها نمی
دانند وقتی براي یک اختراع نقشه فنی طراحی می شود دیگر تولید آن مشکلی ندارد و تنها نیاز به سرمایه گذاري براي ساخت نمونه

 
دارد. این طرح در واقع یک اثبات براي تولید است اما متاسفانه تولید انجام نشد. 

کشورهاي دیگر چالش هاي مرتبط با حوزه کرونا برگزار می کنند که این نوآوري ها را بدست بیاورند و در راستاي تولید این اختراعات
اقدام کنند، بعد کشور خودمان از این طرح براي کاهش ارتباط کادر درمان با بیماران کرونایی استفاده نمی کند. ایران به نوآوري هاي

 
کرونا هیچ پتنتی نمی دهد. 

معاونت علمی و فناوري هم تمام فعالیت ها را به شرکت هاي دانش بنیان محدود کرده است و باید صرفا در قالب این شرکت ها
فعالیت کرد که براي مخترعان جوان کشور امکان این فعالیت وجود ندارد. در ضمن اگر بخواهیم وارد این پروسه هم بشویم چند سال
طول می کشد در صورتی که این طرح الان مورد نیاز جامعه است. متأسفانه این موضوع الان تبدیل به یک فرهنگ شده است و هر

 
کس زیرمجموعه شرکت دانش بنیان نباشد انگار نمی تواند اقدام به فعالیت علمی کند. 

 
 

 
تسنیم: چرا این طرح که مورد نیاز بیمارستان هاي ماست اجرایی نمی شود و تبدیل به یک محصول نمی شود؟ 

اکبري: ببینید تجاري شدن یک محصول نیازمند یک بودجه زیاد است. تولید در حد آزمایشگاه یک بحث است که موثر بودن آن
ریسک زیادي دارد حالا اگر بخواهیم آن را تجاري سازي کنیم که بودجه زیادي احتیاج دارد، سرمایه گذار هم علاقه اي به این سرمایه

 
گذاري پرریسک ندارد. کشور هم در حوزه پژوهش سرمایه گذاري زیادي نداشته است. 

محمدي: بگذارید من یک پروسه را شرح دهم. فرض کنید منِ دانشجو یک اختراع دارم که دانشگاه به من می گوید به پارك علم و
فناوري مراجعه کن، بعد مورد داوري قرار می گیرد. اما هیچ راهنمایی براي دانشجویان وجود ندارد که بدانند از ایده تا اختراع چه کار

 
باید انجام دهند. 

 
چرخه باطل تجاري سازي اختراعات در کشور 

به تازگی هم باب شده است که مخترع و ایده پرداز را با سرمایه گذار به صورت مستقیم مواجه می کنند. در این جلسات نه منِ
مخترع اطلاعاتی از سرمایه گذار دارم و نه سرمایه گذار اطلاعات عمیقی از ایده و اختراع من. 90 درصد این جلسات بازدهی نداشته



است. در میان این شرکت ها هم طرح ساخته شده و فرآیند تجاري سازي انجام شده اما بازار وجود نداشته و حالا مالکان شرکت ها

 
بدهکار شده اند. 

بسیاري از این مشکلات دست به دست هم داده اند تا ما دیگر در کشور مخترع زیادي نداشته باشیم و روز به روز از آمار این مخترعان
کاسته شود. این درست نیست که ما شرکت دانش بنیان ثبت کنیم و گواهی آن را در دست بگیریم و ادعا کنیم دانش بنیانیم، اما

 
بازدهی و تولیدمان چیست خدا می داند؟ 

بسیاري از این مشکلات دست به دست هم داده اند تا ما دیگر در کشور مخترع زیادي نداشته باشیم و روز به روز از آمار این مخترعان

 
کاسته شود. 

این باعث تأسف است که ما عضو فدراسیون مخترعین جهانی و عضو وایپو هستیم اما در بنیاد نخبگان کشور عضویت نداریم. چرا که
براي عضویت در بنیاد نخبگان باید یک گواهی ثبت اختراع داشته باشیم و این اختراع را به جشنواره سینا ارائه کنیم و داوران به
اختراع امتیاز بدهد. حالا اینکه این جشنواره هر بار کی و کجا برگزار می شود خود جاي بحث دارد چون یک جشنواره منطقه اي

 
است. 

 
برخی اساتید کارآفرینی خودشان اقدام به آفرینش یک ار نکرده اند 

اکبري: مشکل اصلی این است که مثلا اساتید حوزه کار آفرینی اقدام به تدریس این رشته ها می کنند اما خودشان تا به حال اقدام به

 
کار آفرینی نکرده اند. تمام موضوعات را به صورت تئوري آموخته اند و از شرایط بازار اطلاعی ندارند. 

وقتی استاد خودش اطلاعی ندارد چگونه می تواند به دانشجو راهنمایی لازم را ارائه کند. این استاد نه می تواند برآورد مالی ساخت

 
نمونه اختراع را داشته باشد، نه می تواند قیمت ساخت تجاري نمونه را ارزیابی کند و نه شناختی از بازار و فروش محصول دارد. 

سرمایه گذار هم به مخترع اعلام می کند من فقط سرمایه می گذارم و تو به من اعلام کن کی این سرمایه گذاري براي من بازدهی
خواهد داشت. مخترع هم که شناختی از بازار ندارد و تنها تخصصش فناوري و علم است. اینجاست که دانشگاه باید شخصی آشنا به

 
این مقولات را داشته باشد تا خدمات ارائه کند که متأسفانه وجود ندارد. 

این سیکل باطل زمانی درست می شود که دانشگاه ها از کار آفرینان براي حضور در دانشگاه بدون توجه به مدرك تحصیلی شان
دعوت کند. یک فرد با مدرك دیپلم می تواند راهنماي خوبی در این حوزه باشد. چه عیبی دارد او در دانشگاه حضور داشته باشد.
اتفاقا حضورش در دانشگاه مفیدتر از حضور برخی اساتید دانشگاهی با مدرك بالاست که به واسطه این مدرك تنها مغرور شده اند و

 
هیچ علم کاربردي ندارند. دفاتر ارتباط با صنعت در دانشگاه می تواند محل حضور این کارآفرینان باشد. 

این سیکل باطل زمانی درست می شود که دانشگاه ها از کار آفرینان براي حضور در دانشگاه بدون توجه به مدرك تحصیلیشان دعوت

 
کند. 



 
 

 
استاد دانشگاهی که الان براي اجاره خانه اش مشکل دارد چگونه می تواند به اختراع و تعالی علم فکر کند 

متأسفانه دانشگاه ها صرفا به تولید مقاله می پردازند. مقالات صرفی که در نهایت هیچ فایده اي نخواهند داشت. گاهی این مقالات تنها
براي ارتقا رتبه اساتید دانشگاهی نوشته می شوند تا در نهایت بر حقوق آنها موثر باشد. استاد دانشگاهی که الان براي اجاره خانه اش

 
مشکل دارد چگونه می تواند به اختراع و تعالی علم فکر کند. حالا دیگر به جاي کیفیت به دنبال کمیت و تعداد مقالات خواهند بود. 

ما در چند سال پیش رکورد تولید علم در جهان را شکستیم و تعداد مقالات ما رشد بالاي 1000 درصد داشته، اما چرا در حوزه علمی
جامانده ایم و این مقالات و یافته ها به محصول تبدیل نمی شوند و افزایش کیفیت زندگی و سطح رفاه در کشور را شاهد نیستیم؟!
برخی از این مقالات فقط مصرف کاغذ بوده است، یا کیفیت پایان نامه هایی که تولید می شود را بررسی کنید ببینید تنها افزایش

 
کمیت براي استاد و دریافت حقوق بیشتر شده است. 

چرا در حوزه علمی جامانده ایم و این مقالات و یافته ها به محصول تبدیل نمی شوند و افزایش کیفیت زندگی و سطح رفاه در کشور

 
را شاهد نیستیم؟! 

در دانشگاه هاي خارجی مگر یک استاد راهنما با چند نفر می تواند پایان نامه داشته باشد، در دانشگاه هاي خوب دنیا یک استاد
راهنما تنها می تواند تعداد محدودي دانشجو داشته باشد اما در ایران برخی استادان را می بینیم که در یک ترم با تعداد زیادي از
دانشجویان در حال تولید پایان نامه و مقاله است. بحث اصلی در حوزه علم کشور این است که کیفیت جاي خود را با کمیت عوض

 
کرده است. متأسفانه افراد بر اساس لیاقت مقام به دست نمی آورند. 

چطور طرح برتر جهانی دانشجوي نخبه ایرانی با تمسخر استاد مربوطه ویران شد!/ ثبت ایده "ژنتیک موفقیت" توسط مخترع ایرانی



آمادگی کامل گل گهر در جهت حمایت از قطعه سازان و صنعتگران استان

منبع: آریا نیوزشماره خبر:  88  |  تاریخ: 1399/07/30

خبرگزاري آریا - نشست ستاد استانی اجراي سیاست هاي
اقتصاد مقاومتی در ابعاد حقوقی و قضایی استان کرمان،

 
صبح امروز، به میزبانی دادگستري استان برگزار شد. 

به گزارش خبرگزاري آریا به نقل از روابط عمومی و امور
بین الملل شرکت معدنی و صنعتی گل گهر، این نشست با
محوریت بررسی راهکارهاي کمک به قطعه سازان استان
کرمان با حضور حجت الاسلام و المسلمین علیدادي
سلیمانی نماینده ولی فقیه در استان و امام جمعه کرمان،
آقایان؛ دکتر موحد رئیس کل دادگستري استان، سالاري،
دادستان عمومی و انقلاب استان، آبیار، مدیرکل بازرسی
استان و نمایندگان ارگان هاي نظارتی و قطعه سازان و
مدیران و نمایندگان شرکت هاي بزرگ معدنی استان

 
برگزار شد. 

در این نشست ضمن ارائه و بررسی راهکارهاي لازم به منظور کمک به قطعه سازان استان، مدیران و نمایندگان شرکت هاي بزرگ

 
معدنی به ارائه پیشنهادات لازم و همچنین بیان مشکلات و موانع موجود در این حوزه کاري پرداختند. 

رئیس کل دادگستري استان نیز در این نشست گفت: دستگاه قضایی استان کرمان بر مبناي تاکیدات رهبر معظم انقلاب اسلامی و
ریاست قوه قضاییه درصدد حمایت همه جانبه و قانونی از سرمایه گذاران و تولیدکنندگان به منظور ایجاد اشتغال است و انتظار این

 
مجموعه از مدیران اجرایی نیز همگامی در مسیر حمایت از تولید و سرمایه گذاري می باشد. 

شرکت معدنی و صنعتی گل گهر، آمادگی کامل خود را در جهت حمایت از قطعه سازان و صنعتگران استان اعلام و ضمن مطرح
کردن مشکلات موجود در زمینه کیفیت، قیمت، زمان تحویل و مباحث قانونی مربوط به انتخاب پیمانکاران، پیشنهادهایی را به منظور

 
کمک به این حوزه ارائه نمود. 

شایان ذکر است، گل گهر به عنوان یکی از شرکت هاي موفق در حوزه بومی سازي و ساخت قطعات تاکنون 120 هزار کدقطعه براي
بومی سازي ایجاد کرده و تاکنون 90 هزار قطعه (75 درصد) بومی سازي شده است.



گیلان سومین قطب تولید زیتون در کشور

منبع: شبکه ایرانشماره خبر:  89  |  تاریخ: 1399/07/30

باغداران رودباري به عنوان تنها شهرستان تولید کننده زیتون در گیلان، برداشت این محصول را از حدود 9 هزار هکتار از باغ
هایشان آغازکردند.

 باغداران رودباري به عنوان تنها شهرستان تولید کننده

 
زیتون در گیلان، برداشت این محصول را از حدود 9 هزار هکتار از باغ هایشان آغازکردند. 

شهرستان رودبار که به شهر شکوفه هاي زیتون در کشور شهرت دارد ، به علت داشتن آب و هواي خشک تنها شهرستان تولید کننده

 
زیتون در گیلان است ، سابقه کشت زیتون در رودبار بیش از هزار سال است. 

باغداران رودباري به عنوان تنها شهرستان تولید کننده زیتون در گیلان این روز ها کمر همت بستند و برداشت زیتون را از بیش از 9

 
هزار هکتار از باغ هایشان آغاز کردند. 

به سراغ بانویی رفتیم که درآمد و امورات زندگی اش از راه برداشت زیتون می گذرد، او با شکرگزاري از محصول خوب زیتون در سال
جاري در گفتگو با خبرنگار گروه استان هاي باشگاه خبرنگاران جوان از رشت،گفت: به لطف خداوند باغ هاي زیتون امسال خیلی بارور

 
شدند و هرچقدر باغ ها محصولشان بیشتر باشد به همان میزان درآمد هاي کارگران از جمله خودم بیشتر می شود. 

آن سوي باغ زیتون، سراغ باغداري رفتم که محصولش را بدون واسطه و خودش در مغازه اش به فروش می رساند، او هم با ابراز
رضایت از محصول امسال در گفتگو با خبرنگار گروه استان هاي باشگاه خبرنگاران جوان از رشت، گفت: قیمت زیتون سبز در باغ به

 
قیمت 10 هزار تومان و زیتون فرآوري شده و آماده مصرف 15 هزار تومان است. 

 
 

 
برداشت زیتون از رقم ماري شروع و با رقم روغنی پایان می یابد 

اسماعیل گودرزوند چگینی یکی از باغداران نمونه اهل قره تیکان لوشان رودبار که 10 هکتار از اراضی کشاورزي خود را به کشت
زیتون اختصاص داده است ؛ در گفتگو با خبرنگار ما گفت: زیتون هاي مختلف از جمله گلوله، زرد، ماري، روغنی، فیشمی، شنگه،



 
مانزالینا، کنسروالیا و آربیکن را در باغ هاي خودم کشت و برداشت می کنم. 

او با بیان اینکه در راستاي جهش تولید باغ هاي خود را به سیستم آبیاري نوین مجهز و درختان زیتون را هرس و اصلاح کرده ام ،
افزود: پرورش زیتون نه تنها موجب گذران زندگی خودم و خانواده ام شده است، بلکه با برداشت این محصول که به مدت سه ماه طول

 
می کشد کارگران زیادي کسب درآمد می کنند. 

 
سرنوشت زیتون هاي برداشت شده چه می شود؟ 

 
سراغ آقاي ناصر کشاورز کارخانه دار رودباري رفتیم تا برایمان از سرنوشت زیتون هاي برداشت شده از سوي باغداران بگوید. 

او در گفتگو با خبرنگار ما با بیان اینکه در این کارخانه ارقام زیتون و همچنین سایز زیتون جدا سازي می شود ، گفت: از زیتون هاي

 
روغنی و سایز هاي ریز براي روغن کشی استفاده می کنیم و زیتون هاي درشت را نیز فرآوري و در بازار هاي مصرف عرضه می کنیم. 

این کارخانه دار با اشاره به مرغوبیت روغن هاي زیتون رودبار افزود: مرغوبیت محصولات فرآوري شده به حدي است که پاي مسافران

 
و گردشگران زیادي را به کارخانه باز کرده است. 

مسعود الماسی، رئیس سازمان جهد کشاورزي گیلان در گفتگو با خبرنگار ما، با اشاره به اینکه شهرستان رودبار با 9 هزار و 150
هکتار باغ زیتون یکی از قطب هاي کشت و تولید زیتون در کشور است، گفت: شهرستان رودبار یکی از 3 قطب اول تولید زیتون در

 
کشور است. 

 
 

 
فعالیت 10 واحد روغن کشی در رودبار 

او با اشاره به فعالیت 10 واحد روغن کشی با ظرفیت تولید سالانه 24 هزار تن روغن در رودبار، افزود: پیش بینی شده امسال 18 هزار

 
تن زیتون برداشت شود. 

الماسی به اهمیت فرآوري زیتون اشاره کرد و با بیان اینکه یکی از برنامه هاي دولت و وزارت جهاد کشاورزي خودکفایی در تولید دانه

 
هاي روغنی است، گفت: رودبار داراي 10 کارگاه روغن کشی است. 

او در ادامه با بیان اینکه این تعداد واحد روغن ظرفیت اسمی تولید سالانه 24 هزار تن دارند، افزود: 100 کارگاه فرآوري و بسته بندي

 
سنتی، مدرن و نیمه مدرن با ظرفیت سالانه 12 هزار تن نیز در رودبار فعال است. 

 
کیفیت زیتون هاي رودبار موجب راه یابی آن به بازار بورس شد 

داود صفري، رئیس اتحادیه صنف زیتون شهرستان رودبا در گفتگو با خبرنگار ما گفت: بازار زیتون رودبار تنها بازار اقتصادي بورس
بازار زیتون در کشور است که توانسته براي حدود 8 هزار نفر به صورت مستقیم و حدود 14 هزار نفر نیز به صورت غیر مستقیم در

 
این بازار شغل ایجاد کند. 



 
مردمان رودبار چطور محصولاتشان را به گردشگران و مسافران معرفی می کنند؟ 

خانم فروشنده اي که در یکی از فروشگاه هاي زنجیره اي فروش محصولات زیتون رودبار مشغول کار است در گفتگو با خبرنگار ما
گفت: ما به محض ورود هر مسافر و گردشگري داخلی و خارجی به فروشگاه با زیتون پرورده که خیلی هم خوشمزه و پر طرفدار است

 
پذیرایی می کنیم . 

 
او افزود: امکان ندارد کسی طعم و مزه زیتون پرورده و یا زیتون را بچشد و خرید نکند. 

سراغ مسافري رفتیم که مشغول خرید زیتون بود، این خانم که اهل تهران بود در گفتگو با خبرنگار ما، گفت: هر وقت وارد گیلان می

 
شوم امکان ندارد زیتون نخرم و با خودم سوغات نبرم. 

او با بیان اینکه زیتون رودبار بسیار خوشمزه و مرغوب است، افزود: تعریف من از زیتون رودبار موجب شد تا اقوام و دوستانم که وارد

 
گیلان می شوند از آن خریداري می کنند. 

 
زیتون هاي رودبار از صفر تا صد فرآوري می شوند 

فروشنده یکی از فروشگاه هاي زنجیره اي عرضه محصولات زیتون در رودبار در گفتگو با خبرنگار ما گفت: ما همه محصولات فرآوري

 
شده زیتون را داریم و به مشتریان عرضه می کنیم. 

او افزود: روغن طبی، روغن بو دار، روغن بدون بدون بو، صابون زیتون، زیتون بی هسته، زیتون کنسروي، زیتون پروده، زیتون ماري،

 
زیتون شکسته از مهمترین محصولات عرضه شده فروشگاه به مشتریان است. 

 
هسته زیتون هم این روز ها به کمک غذاي دام و طیور آمده است 

آقاي کشاورز در گفتگو با خبرنگار ما گفت: تفاله حاصل از زیتون را از کارخانه فرآوري و روغن کشی زیتون پدرم به جاي آنکه دور

 
بریزم جمع آوري می کنم و در این کارگاه خودم خشک و سپس آسیاب می کنم. 

او با بیان اینکه این محصول تولیدي، بهترین جایگزین سویا و ذرتی است که با هزینه هاي زیاد از کشور هاي مختلف وارد کشور می

 
شود، این خوراك دام و طیور با قیمت خیلی پایین تر به فروش می رسد. 

این جوان خلاق از خریداران دام وطیور خواست تا با خرید از این محصولات که از نظر مرغوبیت چیزي از سویا و ذرت هاي وارداتی

 
کم ندارد ، خرید کنند. 

آقاي کشاورز تصریح کرد: با خرید از محصولات ایرانی با کیفیت می توان هم به چرخه تولید و اشتغال جامعه کمک کرد و هم مانع

 
خروج ارز از کشور شد. 

پیش بینی می شود باغداران رودباري امسال حدود 18 هزار تن زیتون به ارزش اقتصادي هزار و 440 میلیارد ریال برداشت و روانه

 
بازار کنند. 

اصلاح باغ هاي سنتی زیتون در رودبار، مبارزه بیولوژیک با آفت مگس زیتون و همچنین حمایت هرچه بهتر بیمه اي باغ هاي باغداران



رودباري نه تنها به بهبود وضعیت تولیدي و افزایش درآمد باغداران کمک می کند بلکه موجب می شود عرصه هایی را که در حال
حاضر بدون کشت رها شده اند با هدف رونق و جهش تولید به زیر کشت زیتون رود و رودبار را به قطب نخست تولید زیتون در کشور

 
تبدیل کند./ باشگاه خبرنگاران جوان 



2 هزار واحد صنعتی راکد تا پایان سال به چرخه تولید باز می گردند

منبع: ایرناشماره خبر:  90  |  تاریخ: 1399/07/30

ساري- ایرنا- معاون اقتصادي و توسعه منطقه اي وزیر کشور از افزایش بازگشت واحدهاي صنعتی راکد کشور به مدار تولید
خبر داد و گفت: طبق دستور جلسه ستاد تسهیل و رفع موانع تولید قرار شد تعداد 2 هزار واحد صنعتی راکد مستقر در

شهرك هاي صنعتی تا پایان سال به چرخه تولید بازگردند.

ساري- ایرنا- معاون اقتصادي و توسعه منطقه اي وزیر
کشور از افزایش بازگشت واحدهاي صنعتی راکد کشور به
مدار تولید خبر داد و گفت: طبق دستور جلسه ستاد
تسهیل و رفع موانع تولید قرار شد تعداد 2 هزار واحد
صنعتی راکد مستقر در شهرك هاي صنعتی تا پایان سال

 
به چرخه تولید بازگردند. 

به گزارش ایرنا،بابک دین پرست روز چهارشنبه در حاشیه
بازدید از شرکت رویش طبرستان آمل در جمع خبرنگاران
افزود: در این دوره از فعالیت دولت هفت دستور مستقیم از
رییس جمهور مبنی بر خروج واحد هاي تولیدي از تملک

 
بانک ها صادر شده است. 

وي گفت : در حال حاضر یکهزار و 718 واحد تولیدي تحت تملک بانک ها قرار دارند که تاکید رییس جمهور خروج از تملک این

 
بانک ها در اسرع وقت و بازگرداندن آنها به چرخه تولید است. 

معاون اقتصادي و توسعه منطقه اي وزیر کشور اظهار داشت : در جلسه اي که دیروز برگزار شد قرار شد تمامی واحدهایی که توانایی

 
بازگشت به چرخه تولید را دارند مشکلاتشان احصا و به کارگروه رفع موانع تولید استان ها معرفی شوند. 

وي با بیان اینکه تمام این واحدهاي تولیدي تا انتهاي سال تعیین تکلیف خواهند شد ، افزود : بیشترین موانعی که وجود دارد قوانین
تامین اجتماعی از جمله ماده 37 آن است که متعلق به 46 سال قبل است و طبق آن امکان واگذاري واحدهاي تولیدي در تملک

 
بانک ها، به افراد و یا خرید افراد متقاضی وجود ندارد. 

دین پرست با بیان اینکه ستاد تسهیل در حال بررسی و رفع مشکل این قانون است ، گفت: با برطرف شدن این مشکل و امکان

 
واگذاري واحدها به افراد ، مشکلات حدود 40 درصد از واحدهاي تولیدي احصا و به چرخه تولید باز می گردند. 

وي افزود : طبق توافق انجام شده با روساي بانک ها قرار شد تملک واحدهاي تولیدي به حداقل برسد و هیچ تملک بانکی منجر به

 
تعطیلی واحد تولیدي نشود. 

معاون اقتصادي وزیر کشور همچنین همچنین از تعیین و تکلیف چهار هزار و 500 معدن غیرفعال خبر داد و گفت : طبق آمار وزارت
صنعت و معدن و تجارت با بازگشت این واحدهاي راکد 888 هزار اشتغال ایجاد می شود که 111 هزار مورد آن اشتغال مستقیم

 
خواهد بود. 

شرکت رویش طبرستان در زمینه تولید گیاهان زینتی و صاردات انتریوم، رز و لیلیوم فعالیت دارد. از دیگر فعالیت هاي این شرکت
ساخت و راه اندازي پروژه هاي گلخانه اي مدرن به روش هیدروپونیک (بدون خاك) است. 



افتتاح نخستین مرکز شبانه روزي رفع مشکلات تولید ، برگزاري کارگروه اقتصاد مقاومتی ، بررسی مسایل و مشکلات بخش اشتغال و
کارگري و شرکت در نشست ستاد تسهیل و رفع موانع تولید از دیگر برنامه هاي معاون وزیر کشور در سفر یک روزه اش به مازندران

 
است. 

استان مازندران بیش از سه هزار واحد تولیدي و صنعنی با سرمایه گذاري 80 هزار میلیارد ریالی دارد که بیش از 80 هزار نفر در این

 
واحدها مشغول کار هستند. 

 
برچسب ها 

 
- جهش تولید 

 
- مازندران 

 
- اشتغال زایی 

- آمل



کمیته امداد قزوین 307 سري جهیزیه به زوج هاي جوان اهدا کرد

منبع: ایرناشماره خبر:  91  |  تاریخ: 1399/07/30

قزوین-ایرنا-مدیر کل کمیته امداد استان قزوین گفت: در 6 ماه نخست امسال، کمیته امداد امام خمینی (ره) استان 307
سري جهیزیه را با 15 هزار و 958 میلیون ریال اعتبار به مددجویان نیازمند و در شرف ازدواج اهدا کرده است.

قزوین-ایرنا-مدیر کل کمیته امداد استان قزوین گفت: در
6 ماه نخست امسال، کمیته امداد امام خمینی (ره) استان
307 سري جهیزیه را با 15 هزار و 958 میلیون ریال
اعتبار به مددجویان نیازمند و در شرف ازدواج اهدا کرده

 
است. 

مهرعلی حق گویان روز چهارشنبه در گفت و گو با خبرنگار
ایرنا اظهار داشت: کمیته امداد امام خمینی (ره) استان
قزوین تمامی تلاش خود را انجام می دهد تا با کمک هاي
خیران استان بتواند در ادامه سال هم تعداد زیادي جهیزیه

 
براي ازدواج جوانان تحت پوشش فراهم کند. 

وي گفت: این دستگاه در 6 ماه نخست امسال در زمینه هاي مختلفی مانند پرداخت جهیزیه، تامین لوازم ضروري زندگی براي خانواده
هاي تحت پوشش، پرداخت وام ودیعه مسکن به مستاجران، وام ضروري کارگشایی به نیازمندان، وام اشتغال، کاریابی و تامین مسکن

 
اقدامات متعددي را انجام داده است. 

این مسوول اضافه کرد: کمیته امداد امام خمینی (ره) برنامه گسترده اي براي توانمند سازي زنان سرپرست خانوار و دختران در شرف

 
ازدواج دارد و این مهم به عنوان یکی از اولویت هاي اصلی این اداره کل به حساب می آید. 

حق گویان اظهار داشت: امیدواریم در راستاي کمک رسانی هر چه بهتر کمیته امداد امام به محرومان و نیازمندان استان قزوین تمامی
دستگاه ها، مسوولان و به ویژه بانک ها همکاري لازم را داشته باشند تا بتوانیم گام هاي بلندي را براي خدمت رسانی بهتر به جامعه

 
هدف و رفع بخشی از کمبودها و مشکلات آنها برداریم. 

 
برچسب ها 

 
- خرید جهیزیه 

 
- مددجوي کمیته امداد 

 
- کمیته امداد امام خمینی 

 
- استان قزوین 

- محرومیت



ایجاد کنسرسیوم تامین قطعات مورد نیاز صنایع کرمان پیگیري می شود

منبع: ایرناشماره خبر:  92  |  تاریخ: 1399/07/30

کرمان - ایرنا - با بیان اینکه براي ایجاد کنسرسیوم هاي بزرگ تولید قطعات صنایع بزرگ اقتصادي در این استان نیاز به
حمایت و همگرایی صنایع بزرگ، کوچک و متوسط داریم گفت: باید لینک ارتباطی بین واحدهاي بزرگ صنعتی، معدنی و

واحدهاي قطعه سازي ایجاد شود.

کرمان - ایرنا - با بیان اینکه براي ایجاد کنسرسیوم هاي
بزرگ تولید قطعات صنایع بزرگ اقتصادي در این استان
نیاز به حمایت و همگرایی صنایع بزرگ، کوچک و متوسط
داریم گفت: باید لینک ارتباطی بین واحدهاي بزرگ

 
صنعتی، معدنی و واحدهاي قطعه سازي ایجاد شود. 

به گزارش ایرنا، یداالله موحد روز چهارشنبه در نشست ستاد
استانی اجراي سیاست هاي اقتصاد مقاومتی در ابعاد
حقوقی و قضایی کرمان با حضور مدیران عامل صنایع
بزرگ استان کرمان با اشاره به اینکه مدیران و دست

اندرکاران حوزه صنعتی و اقتصادي استان رزمندگان خط مقدم جهاد اقتصادي با توطئه هاي استکبار جهانی علیه ملت ایران هستند،
افزود: باید لینک ارتباطی بین واحدهاي بزرگ صنعتی، معدنی و واحدهاي قطعه سازي ایجاد و در راستاي توانمندسازي صنایع قطعه

 
سازي و خرید و تامین قطعات واحدهاي بزرگ صنعتی و معدنی اقدام شود. 

وي اظهار داشت: متعاقب بازدیدهاي انجام شده اعضاي ستاد اجرایی سیاست هاي اقتصاد مقاومتی استان در ابعاد حقوقی و قضایی از
واحدهاي بزرگ اقتصادي از جمله کارخانه روغن نباتی گلنار، قطعه گستر و کارخانه آلومینیوم هزار مقرر شد جلسات لازم براي رفع

 
مشکلات این واحدهاي صنعتی با مدیران واحدهاي بزرگ اقتصادي برگزار شود. 

وي تصریح کرد: هدف بازدیدهاي انجام شده از واحدهاي اقتصادي و صنعتی استان کرمان این بود موانع و خلاهاي مقابل این واحدها
را مشاهده کرده و راهکارهاي عملی براي رفع آنها را مشخص کنیم تا در راستاي تحقق شعار رهبر معظم انقلاب اسلامی مبنی بر

 
جهش تولید گام هاي بلندتري برداشته شود. 

نماینده عالی قوه قضاییه در استان کرمان با اشاره به این مطلب که واحدهاي صنعتی این استان در حوزه هاي بانکی، مالیاتی و تامین
اجتماعی با مشکلات متعددي روبرو هستند، گفت: در بسیاري از نقاط دستگاه هاي اجرایی حمایت هاي مورد انتظار را از واحدهاي

 
صنعتی و اقتصادي نداشته اند. 

موحد یادآور شد: یکی از مشکلات مطرح شده این است، محصولات و قطعات تولیدي در استان کرمان براي صنایع بزرگ مورد
استفاده قرار نمی گیرد و همین قطعات از خارج از کشور وارد می شود و بنگاه ها نمی توانند از این ظرفیت ها استفاده کنند. 



وي به طرح برخی صحبت ها درباره وجود مافیا در حوزه خرید قطعات مورد نیاز صنایع بزرگ اقتصادي اشاره و بیان کرد: مجموعه
هاي نظارتی باید بررسی هاي لازم را داشته باشند که اگر این مطلب صحت دارد و افراد یا گروه هایی نمی گذارند این خریدها در
داخل کشور صورت گیرد، برخوردهاي لازم با آنها صورت گیرد زیرا براي ما در مجموعه هاي قضایی و نظارتی دشوار است بدانیم

 
مافیاهایی وجود دارد که اجازه نمی دهند خرید از داخل استان و کشور صورت گیرد. 

رییس کل دادگستري استان کرمان ضمن اشاره به این مطلب که پس از سال ها و با اتخاذ سیاست هاي مختلف و با وجود منابع و
تلاش هاي انجام شده در سطح استانی و ملی هنوز در تامین کوچکترین زیرساخت هاي صنعتی دچار مشکل هستیم و این موضوع
جاي تعجب دارد، گفت: به اراده جمعی براي توسعه تولید قطعات مورد نیاز استان نیاز داریم و اگر این اراده جمعی رخ دهد حرکت

 
بزرگی در راستاي صنعتی شدن این استان رخ می دهد. 

موحد تاکید کرد: در دستگاه هاي اجرایی در زمینه دریافت مجوزها با مشکلات متعدد روبرو هستیم و عدم پاسخگویی دستگاه هاي
اجرایی باید از سوي مقامات عالی استان مورد رسیدگی قرار گیرد و دستگاه هاي نظارتی و اطلاعاتی نیز باید به این موضوع ورود کنند
تا مجموعه هاي بزرگ اقتصادي بدانند که دستگاه قضایی در مسیر توسعه صنعتی و معدنی کرمان نیز پشتیبانی لازم را از آنها انجام

 
خواهد داد. 

وي یادآور شد: مراجع مربوطه دولتی و خصوصی و نیز سرمایه گذاران باید موانع موجود در مسیر توسعه سرمایه گذاري را به دادستان

 
گزارش دهند تا نقایص موجود را مورد رصد قرار داده و با کاستی هاي احتمالی برخورد کنند. 

رییس کل دادگستري استان کرمان تدوین ظرفیت هاي قانونی نظارتی در حوزه حمایت از صنایع و بنگاه هاي تولیدي تاکید کرد و
ادامه داد: دستگاه هاي نظارتی با تدوین ظرفیت هاي قانونی می توانند خط قرمزها را به صورت مشخص در اختیار واحدهاي تولیدي

 
قرار داده و در همین محدوده از آنها انتظار داشته باشند. 

رییس اتاق بازرگانی، صنایع، معادن و کشاورزي استان کرمان نیز از رویکرد قوه قضاییه در حمایت از تولید و توسعه تقدیر کرد و ادامه

 
داد: دید بسیار مثبتی در قوه قضاییه براي تحقق شعار جهش تولید شکل گرفته که بسیار قابل تقدیر است. 

سید مهدي طبیب زاده با تاکید بر اینکه نگاه مثبت و جدیت دادگستري و دادستانی استان کرمان در حمایت از تولید قابل تقدیر

 
است، اظهار داشت: در بخش خصوصی به دنبال راهی نیستیم که مانند برخی صنایع با بهره گیري از رانت هاي موجود حرکت کنیم. 

وي با اشاره به اینکه تولیدکنندگان باید به سه عنصر زمان، کیفیت و قیمت رقابتی توجه داشته باشند، گفت: در حوزه تامین قطعات
صنایع بزرگ استان از صنایع استانی و داخلی اصلا دنبال آن نیستیم که رانت ایجاد شود و تمام قطعات مورد نیاز صنایع کرمان در

 
همین استان تامین شود، بلکه درصدد تولیدات با کیفیت هستیم و در این مسیر نیاز به صبر، تحمل و تامین مالی صنایع بزرگ داریم. 

وي با اشاره به اینکه کشور در شرایط خاصی قرار دارد و با قوانین عادي نمی توان کشور را اداره کرد، تصریح کرد: تمام دستگاه هاي
نظارتی از کار سالم حمایت می کنند و لازم است این اطمینان به سرمایه گذاران و تولیدکنندگان داده شود که حرکت هاي آنها در

 
محدوده قانون همواره مورد حمایت دستگاه هاي قضایی و نظارتی قرار دارد. 

رییس اتاق بازرگانی، صنایع، معادن و کشاورزي استان کرمان با اشاره به این مطلب که استان کرمان رتبه 29 کشوري در حوزه فضاي



کسب و کار را دارد، گفت: مواردي از جمله بی سوادي، ترس و مسائل فرهنگی مو جب ضربه به فضاي کسب و کار این استان شده و
این موارد باید با ارائه آموزش هاي تخصصی، توسعه همکاري هاي صنایع، جلب همراهی و همکاري دستگاه هاي اجرایی و نیز با کمک

 
ائمه جمعه در حوزه فرهنگ سازي رفع شود. 

طبیب زاده بر اجراي نظام مبادلات پیمانکاري فرعی در استان کرمان تاکید کرد و افزود: این نظام یکی از راه هاي مدرن و موثر

 
سازمان براي تولید محصولات صنعتی از راه همکاري واحدهاي تولیدي مکمل است که با جدیت دنبال می شود. 

در این نشست مقرر شد مجموعه صنعتی قطعه گستر کرمان در راستاي ساخت پمپ هاي صنعتی، درام (غلطک هاي زیر نوار نقاله) و
اجراي پروژه CSM مشابه ساخت شرکت اتوتک آلمان در پالایشگاه خاتون آباد براي مجموعه صنایع ملی مس ایران و نیز ساخت

 
تایرهاي سنگ شکن HPGR براي مجموعه گهر زمین، گل گهر و سایر مجموعه هاي فولادي اقدام کند. 

همچنین مقرر شد، نسبت به انتقال واحد بومی سازي شرکت گهرزمین از تهران به محل کارخانه قطعه گستر کرمان به منظور توسعه

 
بومی سازي قطعات و در رابطه با ساخت، مونتاژ و دمونتاژ تایرهاي HPGR در محل کارخانه قطعه گستر نیز اقدامات لازم انجام شود. 

بر اساس تصمیم ستاد استانی اجراي سیاست هاي اقتصاد مقاومتی در ابعاد حقوقی و قضایی کرمان مقرر شد تایرهاي HPGR که

 
نمونه داخلی آن در استان کرمان تولید می شود از لیست خرید خارجی تمامی شرکت هاي فولادي خارج شود. 

 
بر پایه مصوبات این نشست با ثبت این قراردادها براي 400 نفر اشتغال ثابت اولیه براي مدت سه سال ایجاد خواهد شد. 

 
برچسب ها 

 
- خبرگزاري جمهوري اسلامی 

 
- دادگستري 

 
- جهش تولید 

- اقتصاد مقاومتی



بورس همچنان در سراشیبی سقوط

منبع: شهرآرا آنلاینشماره خبر:  93  |  تاریخ: 1399/07/30

نماگر اصلی بازار سرمایه از ابتداي هفته با 160 هزار واحد سقوط، 10 درصد ریزش را تجربه کرده است

مسعود سلطانی | شهرآرانیوز؛ آنچه معامله گران بازار سرمایه از آن ترس داشتند، اتفاق افتاد. دیروز شاخص کل بازار سرمایه با
ریزش 42 هزار واحدي به کف کانال یک میلیون و 400 هزار واحدي نزدیک تر شد. درمجموع از ابتداي هفته تا دیروز، شاخص کل،
ریزش 160 هزار واحدي داشته و معادل 10 درصد افت کرده است. در جریان معاملات دیروز نیز نماگر اصلی بازار به سطح یک
میلیون و 412 هزار واحدي رسید و در این میان هیچ اتفاق امیدوارکننده اي نتوانست مقابل حجم تقاضاي فروش را بگیرد. تنها

 
کورسوي امید در دل معامله گران، افزایش قدرت خریداران بازار در معاملات سه شنبه نسبت به دوشنبه هفته جاري است. 

همان طور که پیش بینی کرده بوده است، دیروز روند معاملات بازهم تحت تأثیر قدرت زیاد جبهه عرضه کنندگان سهام بود. بررسی
ها نشان می دهد که دیروز، افزایش عرضه در 312 نماد، موجب قفل شدن معاملات در این نماد ها و تشکیل صف فروشی به ارزش 5
هزارو 953 میلیارد تومان شد. ازسوي دیگر افزایش تقاضا تنها در 35 نماد باعث شد که براي این نمادها، صف خریدي به ارزش 2
هزارو 74 میلیارد تومان تشکیل شود. مقایسه تعداد نماد هاي معامله شده در صف، در جریان معاملات دیروز نشان می دهد که ارزش
صف هاي فروش در بازار سرمایه، 187 درصد بیشتر از ارزش صف هاي خرید بوده است که این موضوع، از غلبه جبهه عرضه کنندگان
در بازار سرمایه حکایت می کند، با این حال درمقایسه با روز دوشنبه، وضعیت بازار دیروز به نسبت بهتر بود، زیرا ارزش صف هاي

 
فروش در معاملات دوشنبه حدود 480 درصد بیشتر از ارزش صف هاي خرید بود. 

بررسی آخرین قیمت معاملاتی و همچنین قیمت پایانی معاملات در تمامی نماد هاي بورسی و فرابورسی، نیز نکته مهمی را یادآوري
می کند؛ درمجموع طی معاملات دیروز و در زمان بسته شدن پنجره معاملاتی، 304 نماد در بورس و فرابورس وجود داشتند که
آخرین قیمت معامله شان، بیش از 2 درصد کمتر از قیمت پایانی شان بود و انتظار می رود قیمت این نماد ها طی معاملات امروز
کمتر شود. در نقطه مقابل، آخرین قیمت معامله در 91 نماد، بیش از 2 درصد بیشتر از قیمت پایانی (میانگین قیمت معاملات روز)

 
بود که این موضوع، نوید رشد قیمت این نماد ها را طی معاملات امروز می دهد. 

با بررسی این آمار ها و شرایط پیش آمده در صف هاي خریدوفروش و همچنین تفاوت ایجادشده در آخرین قیمت معاملاتی و قیمت
پایانی معاملات، می توان پیش بینی کرد که امروز روند حاکم بر بازار نسبت به 2 روز قبل بهبود یابد و شاهد قدرت گرفتن جبهه

 
خریداران باشیم، با این حال احتمالا بازهم شاخص هاي بورسی، نزولی خواهد بود. 

همان طور که اشاره شد، دیروز شاخص کل بورس سقوط 42 هزارو 970 واحدي را تجربه کرد و با 94/2 درصد افت، به سطح یک
میلیون و 419 هزار واحدي بازگشت. شاخص کل هم وزن نیز با 5 هزارو 693 پله سقوط، معادل 42/1 درصد افت کرد و به سطح
394 هزارواحدي رسید. فاصله زیاد میان ریزش شاخص کل و شاخص هم وزن، نشان می دهد که دیروز ریزش نماد هاي بزرگ
شاخص ساز سهم بیشتري در سقوط شاخص کل بورس داشته اند. شاخص کل فرابورس نیز دیروز، 266 واحد افت کرد و به سطح 17

 
هزار واحدي رسید. 



توسعه محلی با سرمایه بومی از راه بورس یکی از انتقاد هایی که به صورت مداوم از زبان مسئولان استانی درباره سیستم بانکی در
کشور شنیده می شود، تخصیص نیافتن سپرده هاي بانکی استان به پروژه هاي نیمه کاره و معطل سرمایه در استان است. به بیان
ساده تر این انتقاد سال هاي سال در خراسان رضوي مطرح شده است که چرا سپرده هاي مردم در بانک هاي خراسان رضوي صرف
توسعه استان خودشان نمی شود. این موضوع، مسئله اي بود که عضو هیئت مدیره بورس تهران در حاشیه افتتاح نخستین
سوپرمارکت مالی در مشهد، به آن پرداخت. محمدرضا خواجه نصیري در این رویداد با اشاره به اینکه در کشور هاي پیشرفته دنیا 80
درصد مردم با مقوله سرمایه گذاري آشنا هستند، گفت: یکی از کارکرد هاي اصلی صندوق هاي مالی بومی و سوپرمارکت هاي مالی،

 
استفاده از سرمایه هاي خرد محلی براي توسعه پروژه ها در همان منطقه است. 

وي افزود: طبق بررسی هاي صورت گرفته، حجم سرمایه گذاري مردم در یکی از شهرستان هاي کوچک خراسان رضوي در بورس،
بیش از 2 هزار میلیارد تومان است. این درحالی است که در همان شهرستان یک پروژه اقتصادي و کارآفرینی معطل بودجه 50
میلیارد تومانی است. متاسفانه به دلیل ضعف ساختار هاي مالی و بانکی، تخصیص اعتبارات به شیوه صحیح انجام نمی شود و این

 
پروژه نیمه کاره رها شده است. 

عضو هیئت مدیره بورس تهران افزود: مشکل سیستم بانکی این است که تمامی اعتبارات را در مرکز تجمیع می کند و در آنجا در
زمان راه اندازي یک پروژه اقتصادي به ظرفیت هاي هر منطقه با واقع بینی نگاه نمی شود، بلکه میزان برش تیغ نماینده آن منطقه در
مجلس تعیین کننده شیوه توزیع منابع خواهد بود. این درحالی است که تشکیل صندوق هاي سرمایه گذاري بومی از طریق

سوپرمارکت هاي مالی، امکان توسعه بومی هر منطقه را با سرمایه هاي خرد همان منطقه فراهم می کند.



در دولت تدبیر و امید بیش از 65 هزارمترمربع فضاي ورزشی در استان قزوین

احداث شده است

منبع: وزارت ورزش و جوانانشماره خبر:  94  |  تاریخ: 1399/07/30

 
 

مدیرکل ورزش و جوانان استان قزوین در برنامه گفتگوي ویژه خبري سیماي مرکز قزوین با اشاره به توسعه زیرساخت هاي ورزشی
استان در دولت تدبیر و امید و افزایش سرانه ورزشی استان؛اظهار داشت:در دولت تدبیر و امید بیش از 65 هزارمتر مربع فضاي ورزشی

 
در سطح استان احداث شده است در حالیکه با میانگین کشوري فاصله داریم. 

به گزارش پایگاه خبري وزارت ورزش و جوانان و به نقل از روابط عمومی اداره کل ورزش و جوانان استان قزوین؛عباس علایی مقدم
مدیرکل ورزش و جوانان استان قزوین در برنامه گفتگوي ویژه خبري سیماي مرکز قزوین با اشاره به توسعه زیرساخت هاي ورزشی
استان در دولت تدبیر و امید و افزایش سرانه ورزشی استان؛افزود:در دولت تدبیر و امید بیش از 65 هزارمتر مربع فضاي ورزشی در
سطح استان احداث شده است و این مهم رشد بیش از 25 درصدي را در استان نشان می دهد در حالیکه با میانگین کشوري فاصله

 
داریم. 

وي افزود:نگاه ارزشمند دولت تدبیر و امید به ورزش موجب شده است هم اکنون در تمامی شهرها و همچنین اکثر روستاهاي استان
فضاهاي ورزشی به تناسب نیاز و امکانات آنجا احداث و راه اندازي شود که این مهم موجبات افزایش سرانه ورزشی استان را رقم زده

 
است. 

مدیرکل ورزش و جوانان استان قزوین در ادامه با اشاره به رشد سرانه ورزشی استان با تکمیل و راه اندازي پروژه هاي نیمه تمام
ورزشی در شهرها و روستاها؛گفت:توسعه متوازن امکانات و فضاهاي ورزشی یکی از دستاوردهاي ارزشمند دولت تدبیر و امید و بالطبع
وزارت ورزش و جوانان است بطوریکه از ابتداي دولت تدبیر و امید بیش از 22 مکان ورزشی شامل سالن سرپوشیده چند منظوره و
زمین چمن مصنوعی در روستاهاي مختلف استان احداث و به بهره برداري رسیده است و این مهم در کنار احداث،راه اندازي و تکمیل

 
بیش از 135 خانه ورزش روستایی در سایر مناطق استان است. 

وي افزود: با توجه به مصوبه مجلس درباره افزایش اعتبارات ناشی از مالیات بر ارزش افزوده، بودجه جاري ورزش استان در سال هاي

 
گذشته رشد خوبی داشته است. 

مدیرکل ورزش و جوانان استان گفت: در حال حاضر 37 پروژه نیمه تمام ورزشی و 40 پروژه تعمیراتی نیز در استان وجود دارد.علایی
مقدم تصریح کرد: امسال 6 پروژه چمن مصنوعی در اقصی نقاط استان افتتاح شده و تا پایان سال نیز 8 سالن ورزشی در استان افتتاح

 
خواهد شد. 



 
وي افزود: دو پروژه ورزشی استان، ملی هستند و بیش از 200 میلیارد تومان براي تکمیل آن ها نیاز است. 

علایی مقدم افزود: بیش از 260 هزار نفر ورزشکار در استان داریم که این تعداد در سامانه فدراسیون پزشکی ورزشی کشورمان ثبت

 
نشده است و بنا داریم این تعداد را باتوجه به توسعه همه جانبه ورزش همگانی؛افزایش دهیم. 

وي بیان کرد: استعدادیابی در دستور کار هیئت هاي ورزشی استان قرار گرفته و با برگزاري مسابقات استعدادیابی در استان،

 
ورزشکاران نمونه در رشته هاي مختلف ورزشی به تیم هاي ملی معرفی خواهند شد. 

مدیرکل ورزش و جوانان استان به تشکیل ستاد بازي هاي آسیایی در استان اشاره کرد و گفت: هدف ما این است که با تشکیل ستاد

 
بازي هاي آسیایی در معاونت ورزش، 8 ورزشکار از استان به بازي هاي آسیایی اعزام تا بتوانیم 4 مدال رنگارنگ کسب کنیم. 

علایی مقدم افزود: با بهبود وضعیت کرونا در کشور، تمرینات تیم هاي ملی نیز آغاز خواهد شد و ورزشکاران استان نیز براي شرکت در

 
بازي هاي آسیایی تمرینات خود را آغاز خواهند کرد. 

 
وي گفت: 129 قهرمان در استان شناسایی و هیئت هاي ورزشی مجاب شده اند که نیازهاي قهرمانان را برآورده کنند. 

مدیرکل ورزش و جوانان استان به اثراث منفی کرونا بر ورزش استان اشاره کرد و گفت: اگر چه کرونا اثرات منفی بر روي برخی از
ورزش ها در استان گذاشت اما با راه اندازي پویش ورزش در خانه، توسعه ورزش بانوان، بازگشایی و نظارت بر باشگاه هاي ورزشی،

 
اقدامات خوبی براي توسعه ورزش در استان انجام دهیم. 

علایی مقدم ادامه داد: براي جلوگیري از ضرر هنگفت باشگاه داران، اجاره بهاي باشگاه هاي دولتی و بخشی از باشگاه هاي خصوصی

 
بخشیده شد و تا به امروز 800 پرونده دریافت تسهیلات کرونایی ورزشی در استان تشکیل شده است. 

مدیرکل ورزش و جوانان استان افزود: برخی از وسایل ورزشی براي مناطق محروم استان خریداري شده و در آینده نزدیک در اختیار

 
آنها قرار خواهد گرفت. 

علایی مقدم به اقدامات صورت گرفته براي ورزش معلولان نیز اشاره کرد و گفت: سعی کردیم در پروژه هاي ورزشی ، براي معلولان

 
مناسب سازي صورت گیرد و به میزانی که به افراد سالم جایزه تعلق می گیرد براي افراد معلول هم به همان اندازه باشد. 

وي افزود: براي بهبود وضعیت اشتغال جوانان طی تفاهم صورت گرفته با صندوق کارآفرینی امید، اعطاي وام به جوانان کارآفرین در

 
دستور کار قرار گرفته است. 

مدیرکل ورزش و جوانان استان در خاتمه گفت: 71 سازمان مردم نهاد فعال در استان وجود دارد و 10 سازمان نیز در حال تاسیس

 
است که تمامی سمن ها در حوزه هاي مختلف اجتماعی در استان حضوري موثر و پررنگ دارند. 

http://news.msy.gov.ir/news/2017554.htm  :لینک کوتاه



تنها زرشک بی دانه جهان در حال پوسیدن

منبع: ایسناشماره خبر:  95  |  تاریخ: 1399/07/30

زرشک یکی از محصولات اصلی خراسان جنوبی است، حال آنکه حتی مردم ایران آن را به نام خراسان جنوبی نمی شناسند
که اگر می شناختند این محصول روي دست کشاورز باد نمی کرد.

 زرشک کاران خراسان جنوبی چند وقتی است که کار
برداشت محصولشان را آغاز کرده اند. پیش بینی می شود امسال حدود 21 هزار و 900 تن زرشک از باغات زیر کشت این محصول

 
استراتژیک در استان برداشت شود. 

تنها زرشک بی دانه جهان در خراسان جنوبی تولید می شود و خراسان جنوبی از شرق تا عرب و از شمال تا جنوب زیر کشت
مرواریدهاي قرمز رنگ است، از درمیان گرفته تا قاین و تا افین زیرکوه، زرشک را می پرورانند. زرشکی که گاهی زخم خار مشکلاتش

 
بیش از سودي است که می برند اما عشق به تولید هیچ گاه کشاورزان را از کار دور نمی کند. 

به گزارش ایسنا، زرشک زرشک کاران در بارگاه هاي زرشک اندوخته شده و در بهمن و اسفندماه اوج فروش خود را تجربه می کند،
اما اتفاقی که در سال گذشته افتاد این بود که کشاورزان به دلیل عدم جبران هزینه هایشان نتوانستند زرشک خود را بفروشند و هنوز

 
زرشک هاي سال گذشته شان در انبارها مانده است، زرشکی که تا مرز نابودي و خرابی پیش رفته است. 

یکی از کشاورزان از هزینه اي که برایش بسیار گران تمام می شود می گوید و ادامه می دهد: جایی براي ذخیره زرشک ندارم و هنوز

 
زرشک هاي پارسال نیز مانده است که نیاز به توجه مسئولان داریم. 



 
 

او از سودجویی دلالان می گوید و اظهار می کند: سه سال پیش شاخه زرشک کیلویی 10 هزار تومان بوده و اکنون به قیمت 7 هزار

 
تومان به فردش می رسد و این به معناي بی عدالتی در حق کشاورز است. چرا باید قیمت را دلال تعیین کند. 

او از خرید توافقی تعاون روستایی به قیمت پایین نیز خبر می دهد و می گوید: خرید واحدهاي فرآوري نیز مشکلات فروانی دارد

 
چراکه باید براي فروش ساعت ها در صف بایستیم. 

حبیبه آلمانی مهمویی، یکی از زرشک کاران عمده خراسان جنوبی است که با وجود سه فرزند معلول کار کشاورزي را آغاز کرده است.

 
او همواره با شوق و ذوق به کار کشاورزي مشغول بوده اما امسال خنده اي تلخ از زرشک هاي بر زمین مانده اش بر لب دارد. 

وي چند سالی است که محصول سالم را تولید می کند و یکی از تولیدکنندگان عمده زرشک است که سالانه از حدود 7 هکتار زرشک
خشک تولید می کند. در حال کار در باغ زرشکی اش با نهایت آرامش و ذوق خارهاي زرشک را کنار می زند و زرشک برداشت می

 
کند. 

پس از برداشت ما را به گوشه اي باغ براي نشستن و آسودن دعوت می کند، نان تازه اش را از تنور درمی آورد و با آب زرشک

 
پذیراییمان می کند. 

او از تولید سالم می گوید، از قیمتی که پس از چیدن زرشک ها باید تحمل کند، قیمتی که حتی هزینه هاي کارگر و کود کشاورزي

 
را پوشش نمی دهد. 

آلمانی، دلش نمی آید محصولی که سال ها برایش زحمت کشیده با این قیمت بفروشد، در نتیجه زرشک پارسالش در انبار مانده و
هنوز نفروخته است. او می گوید دلالان محصولش را کیلویی 40 هزار تومان می خرند و این مبلغ حتی کفاف هزینه هایش را نمی

 
دهد. 

این کشاورز ادامه داد: تسهیلات جهاد کشاورزي نیز به درد کشاورز نمی خورد چرا که قرضی روي قرض کشاورز ایجاد می کند،

 
درست است که سود کمی دارد اما کشاورز توان دادن این قرض را ندارد. 

او از مسئولان انتظار دارد به فکر خراب شدن زرشک کشاورزان در بارگاه ها باشند، زرشکی که سال ها برایش در سرما و گرما زحمت
کشیده اند. 



این کشاورز پیشنهاد می دهد که مسئولان قیمت تضمینی براي زرشک درنظر بگیرند که کشاورز اطمینان داشته باشد که یک نهاد از

 
او حمایت می کند. 

او از مسئولان می خواهد بودجه اي براي کشاورز در نظر بگیرند و کشاورزي که محصول سالم براي سفره هاي مردم تولید می کند را

 
ببینند. 

او گلایه کرد از روزهایی که براي کشورش محصول سالم و ارگانیک تولید می کند اما حتی برخی استان ها زرشک را نمی شناسند در

 
حالی که اگر کشاورزي نباشد صنعت نیز از رونق می افتد. 

او معتقد است کشاورزي مادر تمام صنایع است و اگر کشاورزي احیا شود کل اقتصاد کشور احیا می شود، اما افسوس که حتی

 
محصولات کشاورزي را در کشور خودمان نیز نمی شناسند. 

 
 

 
ویترین زرشک راه اندازي می شود 

غلامرضا قوسی، رییس سازمان جهاد کشاورزي خراسان جنوبی گفت: سازمان جهاد کشاورزي استان در نامه اي از وزارت امور خارجه
کشور خواسته است براي توسعه صادرات زرشک در سفارتخانه هاي ایران، ویترین زرشک راه اندازي شود تا این محصول به مشتریان
خارجی بیشتر شناسانده شود و متقاضیان خارجی خرید این محصول افزایش یابد که گویا وزارت امور خارجه نیز با این درخواست

 
موافقت کرده است. 

وي اظهار کرد: سالانه حدود 22 هزار تن زرشک خشک در استان تولید می شود و بر حسب میزان تولید، مقدار کمی محصول زرشک

 
خراسان جنوبی به بازارهاي جهانی راه می یابد. 

وي افزود: بیش از 16 هزار و 726 هکتار از سطح زیرکشت باغات استان مربوط به محصول زرشک است که سالانه 22 هزار تن

 
محصول از این باغات برداشت می شود. 

رییس سازمان جهاد کشاورزي خراسان جنوبی با بیان اینکه سالانه 6600 تن محصول زرشک در استان بسته بندي و 2770 تن
فرآوري می شود، بیان کرد: سالانه کمتر از دو درصد زرشک خراسان جنوبی صادر و بیشتر محصول زرشک در داخل کشور مصرف می



 
شود که به دلیل شیوع ویروس کرونا مصرف آن کاهش یافته است. 

قوسی با اشاره به ضربه مهلک کرونا به زرشک کاران استان و تمهیدات اندیشیده شده براي جبران بخشی از این ضررها، گفت: هفت

 
غرفه در میادین میوه و تره بار در تهران و مشهد پیش بینی و هماهنگی هاي لازم براي توزیع زرشک تازه و خشک انجام شده است. 

وي با بیان اینکه به دلیل شیوع ویروس کرونا، خرید و فروش زرشک سخت و کاهش قیمت و رکود بر بازار هم بر مشکلات افزوده

 
است، اظهار کرد: به صورت تخمینی حدود یک سوم محصول زرشک استان روي دست کشاورزان باقی مانده است. 

قوسی ادامه داد: با تعدادي از کارخانه هاي فرآوري و تولید محصولات غذایی بزرگ کشور در حال رایزنی هستیم تا زرشک تازه در

 
اختیارشان قرار گیرد و یک خط تولید به این محصول اختصاص یابد. 

رییس سازمان جهاد کشاورزي خراسان جنوبی با اشاره به دیدار انجام شده با رئیس سازمان توسعه تجارت و بازرگانی وزارت صمت و
معاون امور اقتصادي وزارت امور خارجه و رایزنی براي صادرات زرشک، یادآور شد: به نماینده مردم قاینات و زیرکوه پیشنهاد دادیم تا
براي ارائه تسهیلات ارزان قیمت به زرشک کاران، تسهیلات ارزان قیمت براي راه اندازي واحدهاي فرآوري و استمهال تسهیلات بهره

 
برداران زرشک، مصوبه مجلس را بگیرد. 

 
 

 
دغدغه هاي کشاورزان تنها با عملگرایی و تحقق وعده هاي مسئولان رفع می شود 

حسین خسروي، رئیس مجمع نمایندگان خراسان جنوبی نیز چندي پیش گفت: هفت هزار تن از محصول زرشک سال گذشته در
انبارهاي کشاورزان استان باقی مانده است؛ این در حالی است که زرشک جدید نیز در حال برداشت از باغات بوده و کشاورزان

 
مستاصل هستند که با این محصول چکار کنند. 

وي اظهار کرد: مسئولان استان باید گزارش دقیق از خسارت هاي سیل شهریورماه داشته باشند چراکه براي زمستان علاج واقعه را

 
قبل از وقوع باید کرد. 

رئیس مجمع نمایندگان خراسان جنوبی با بیان اینکه امنیت غذایی یکی از شاخه هاي امنیت است و اگر امنیت غذایی نباشد حتی
امنیت سیاسی با چالش مواجه می شود، افزود: در دیدار ابتداي سال جاري با وزیر جهادکشاورزي موضوع تکمیل آزمایشگاه دامپزشکی

خراسان جنوبی و نیاز اعتباري پنج میلیاري این پروژه مطرح شد. 



خسروي با بیان اینکه با گذشت شش ماه هنوز این اعتبار اجرایی نشد و با توجه به تورم اکنون پروژه به اعتبار بیشتري نیاز دارد،
تصریح کرد: تاکنون 85 درصد آزمایشگاه دامپزشکی تکمیل شده است که راه اندازي سریعتر آن کمک هاي فراوانی به استان خواهد

 
کرد. 

وي با بیان اینکه لازم است نیازهاي تشکل هاي کشاورزي از سوي مسئولان جدي گرفته شود، اظهار کرد: رئیس سازمان تعاون
روستایی می گوید کشاورزان نگران نباشند، اما صرف گفتن، نگرانی کشاورزان را رفع نمی کند چرا که امروز از گفتار درمانی عبور

 
کردیم. 

نماینده مردم شهرستان هاي بیرجند، درمیان و خوسف در مجلس شوراي اسلامی با بیان اینکه دغدغه هاي کشاورزان تنها با
عملگرایی و تحقق وعده هاي مسئولان رفع می شود، یادآور شد: برخی روستاییان خراسان جنوبی در مزرعه خود خانه کارگري احداث

 
کردند تا تولید و اشتغال ایجاد کنند، اما جلوي آن گرفته می شود. 

 
 

 
زرشک ابتدا باید معرفی شود 

سلمان اسحاقی، نماینده مردم قاین و زیرکوه در مجلس نیز تنها راه حل مشکل را رونق صادرات می داند و ادامه می دهد: باید واسطه

 
بین تولیدکننده و صادرکننده را برداشت. 

وي افزود: در دیدار با معاون دیپلماسی اقتصادي وزارت امور خارجه بر روي این موضوع تمرکز کردیم و وي اولین قدم براي صادرات را

 
معرفی محصول به کل جهان دانست. 

نماینده مردم قاین و زیرکوه در مجلس ادامه داد: در اولین گام در سایت رسمی اتاق کشاورزي مجارستان به زبان مجاري و انگلیسی

 
در خصوص توانمندي کشاورزي، به خصوص زرشک مطالبی بارگذاري شد. 

اسحاقی ادامه داد: امیدوارم بتوانیم با اتاق کشاورزي کشورهاي دیگر نیز مذاکرات لازم را انجام دهیم و با معرفی مستقیم محصولات

 
کشاورزي، سهم زرشک را در صادرات کشور و معرفی به جهانیان پیدا کنیم. 

حال چشم امید کشاورزان به اقداماتی است که مسئولان انجام می دهند تا در ابتدا زرشک را با نام خراسان جنوبی به ایران و جهان



بشناسانند، کاري که باید از سال هاي گذشته انجام می گرفت. ابتدا باید زرشک را بشناسند تا بخرند و این تمام آن چیزي است که
بغضی در گلوي کشاورز است. کشاورزان منتظرند تا رایزنی ها جواب دهد و بتوانند زرشک هاي بر زمین مانده خود را بفروشند، اما این
اقدامات نباید درست در فصل برداشت اوج گیرد و تا سال بعد هیچ کس اثري از زرشک نبیند، زرشکی که با این سختی به دست می

 
آید باید در طول سال در بازارهاي ایران و جهان حرف اول را بزند، آن هم به نام خراسان جنوبی. 

انتهاي پیام



راه برون رفت معادن چهارمحال و بختیاري از رکود

منبع: ایسناشماره خبر:  96  |  تاریخ: 1399/07/30

توسعه معادن ظرفیت بزرگی براي ایجاد اشتغال در چهارمحال و بختیاري است اما تنها حدود نیمی از معادن این چهارمحال
و بختیاري فعال بوده و هشت ماده معدنی از این معادن استخراج می شود، یقینا رونق فعالیت این معادن می تواند گرهی از

مشکلات اقتصادي و بیکاري این استان را باز کند.

عبدالکریم کریمی رئیس خانه معدن چهارمحال و بختیاري در گفت وگو با
ایسنا کمبود ماشین آلات و قطعات را مشکل اصلی حوزه معدن دانست و
اظهار کرد: ماشین آلات وارداتی است، به علاوه نرخ تعمیرات نیز به شدت
افزایش یافته است، رفع مشکلات اقتصادي گره کار معادن مسکوت را باز

 
می کند. 

وي اختصاص پیدا نکردن تسهیلات براي معدن کاران را موضوع قابل
بررسی در سطح کشور دانست و افزود: تسهیلات ارزان قیمت در شرایط

تحریم و مشکلات اقتصادي باید براي معادن درنظر گرفته شود، بهره هاي بانکی بالا است و این خود عاملی براي رکود و کاهش تولید

 
بوده و در حال حاضر شرایط تنها براي دلالان مساعد شده است. 

رئیس خانه معدن چهارمحال و بختیاري با بیان اینکه حدود 190 معدن در استان وجود دارد، گفت: در شرایط کنونی از این تعداد 80

 
معدن با ظرفیت پایین مشغول به کار هستند و تعدادي از معدن کاران از کار بیکار شده اند. 

کریمی با اشاره به اینکه صادرات از معادن استان در سال هاي قبل صورت می گرفت، خاطرنشان کرد: به دلیل مشکلات اقتصادي در
سال جاري صادرات صورت نگرفته است، فاصله چهارمحال و بختیاري نیز از شهرهاي بندري و مرزي نیز سبب افزایش هزینه حمل

 
ونقل شده و نبود توجیه اقتصادي سبب تعطیلی تعدادي از معادن در چهارمحال و بختیاري شده است. 

در ادامه مهرداد قاسمی معاون امور معادن و صنایع معدنی سازمان صنعت، معدن و تجارت چهارمحال و بختیاري در خصوص غیرفعال
بودن و رکود برخی از معادن استان توضیح داد: عمده ترین مشکل پیش روي معدن کاران وجود مشکل محلی با دامداران و مرتع
داران مناطق معدنی است که هرچند در زمان صدور مجوز، حقوق مرتع داران توسط اداره کل منابع طبیعی از متقاضی معدن اخذ و

 
به آن ها پرداخت می شود، اما زمان شروع فعالیت مجددا درگیري هایی با افراد محلی صورت می گیرد. 

قاسمی در خصوص بهره برداري از ذخایر دولومیت در چهارمحال و بختیاري، اظهار کرد: طی فرآیند برگزاري مزایده عمومی براي یکی
از معادن دولومیت استان عامل بهره برداري انتخاب شد و قرار است ماده معدنی استخراج شده به یک واحد صنعتی در حال احداث

 
که حدود 60 درصد پیشرفت فیزیکی دارد، انتقال یافته و طی فرآیند فرآوري، ماده معدنی منیزیم از دولومیت استحصال شود. 

وي افزود: با تسریع در سرعت ساخت ابنیه و طراحی خط تولید که توسط سرمایه گذار در حال انجام است امیدواریم تا پایان سال



 
شاهد تکمیل این واحد باشیم. 

معاون امور معادن و صنایع معدنی سازمان صنعت، معدن و تجارت چهارمحال و بختیاري اضافه کرد: پیش بینی می شود با راه اندازي

 
معدن مذکور تنها 15 نفر به صورت مستقیم در بخش معدن و حدود 130 نفر در واحد فرآوري مشغول به کار شوند. 

معاون امور معادن و صنایع معدنی سازمان صنعت، معدن و تجارت چهارمحال و بختیاري گفت: عملیات فرآوري سنگ لاشه به صورت
کامل در استان انجام می شود، فرآوري خاك نسوز تولیدي استان به سایر استان هاي کشور از جمله اصفهان که داراي چند واحد

 
صنعتی نسوز است، انتقال پیدا می کند. 

وي خاطرنشان کرد: معادن چهارمحال و بختیاري در زمینه استخراج سنگ لاشه، سنگ نما، سیلیس، سنگ گچ، خاك نسوز، سنگ

 
هاي تزیینی و مواد اولیه سیمان فعالیت دارند. 

انتهاي پیام



آمادگی کامل گل گهر در جهت حمایت از قطعه سازان و صنعتگران استان

منبع: شما نیوزشماره خبر:  97  |  تاریخ: 1399/07/30

نشست ستاد استانی اجراي سیاست هاي اقتصاد مقاومتی در ابعاد حقوقی و قضایی استان کرمان، صبح امروز، به میزبانی
دادگستري استان برگزار شد.

نشست ستاد استانی اجراي سیاست هاي اقتصاد مقاومتی در ابعاد حقوقی و قضایی استان کرمان، صبح امروز، به میزبانی

 
دادگستري استان برگزار شد. 

به گزارش شمانیوز به نقل از روابط عمومی و امور بین الملل
شرکت معدنی و صنعتی گل گهر، این نشست با محوریت بررسی
راهکارهاي کمک به قطعه سازان استان کرمان با حضور حجت
الاسلام و المسلمین علیدادي سلیمانی نماینده ولی فقیه در
استان و امام جمعه کرمان، آقایان؛ دکتر موحد رئیس کل
دادگستري استان، سالاري، دادستان عمومی و انقلاب استان،
آبیار، مدیرکل بازرسی استان و نمایندگان ارگان هاي نظارتی و
قطعه سازان و مدیران و نمایندگان شرکت هاي بزرگ معدنی

 
استان برگزار شد. 

در این نشست ضمن ارائه و بررسی راهکارهاي لازم به منظور
کمک به قطعه سازان استان، مدیران و نمایندگان شرکت هاي
بزرگ معدنی به ارائه پیشنهادات لازم و همچنین بیان مشکلات و

 
موانع موجود در این حوزه کاري پرداختند. 

رئیس کل دادگستري استان نیز در این نشست گفت: دستگاه قضایی استان کرمان بر مبناي تاکیدات رهبر معظم انقلاب اسلامی و
ریاست قوه قضاییه درصدد حمایت همه جانبه و قانونی از سرمایه گذاران و تولیدکنندگان به منظور ایجاد اشتغال است و انتظار این

 
مجموعه از مدیران اجرایی نیز همگامی در مسیر حمایت از تولید و سرمایه گذاري می باشد. 

شرکت معدنی و صنعتی گل گهر، آمادگی کامل خود را در جهت حمایت از قطعه سازان و صنعتگران استان اعلام و ضمن مطرح
کردن مشکلات موجود در زمینه کیفیت، قیمت، زمان تحویل و مباحث قانونی مربوط به انتخاب پیمانکاران، پیشنهادهایی را به منظور

 
کمک به این حوزه ارائه نمود. 

شایان ذکر است، گل گهر به عنوان یکی از شرکت هاي موفق در حوزه بومی سازي و ساخت قطعات تاکنون 120 هزار کدقطعه براي
بومی سازي ایجاد کرده و تاکنون 90 هزار قطعه (75 درصد) بومی سازي شده است.



سلیمانی: عملکرد زغال سنگ طبس قابل تقدیر است

منبع: فکر اقتصاديشماره خبر:  98  |  تاریخ: 1399/07/30

به گزارش روابط عمومی شرکت زغال سنگ طبس؛ غلامرضا سلیمانی، مدیرعامل شرکت سرمایه گذاري صدر تامین در جلسه
بررسی عملکرد 6 ماه شرکت زغال سنگ طبس گفت: عملکرد زغال سنگ پروده طبس بویژه در بحث تولید، اشتغال، بومی

سازي و کاهش بهاي تمام شده، علیرغم مشکلات مختلف و دشواري هاي معدنکاري زیرزمینی، قابل تقدیر ...

به گزارش روابط عمومی شرکت زغال سنگ طبس؛ غلامرضا سلیمانی، مدیرعامل شرکت سرمایه گذاري صدر تامین در جلسه
بررسی عملکرد 6 ماه شرکت زغال سنگ طبس گفت: عملکرد زغال سنگ پروده طبس بویژه در بحث تولید، اشتغال، بومی سازي و

 
کاهش بهاي تمام شده، علیرغم مشکلات مختلف و دشواري هاي معدنکاري زیرزمینی، قابل تقدیر است. 

وي با اشاره به دشواري هاي معدنکاري و استخراج زغال سنگ از عمق زمین و همچنین مشکلات جاري ناشی از تحریم هاي
اقتصادي، از تلاش مدیرعامل، هیأت مدیره و کلیه کارکنان شرکت زغال سنگ پروده طبس قدردانی کرد و افزود حفظ اشتغال و
ارتزاق 2500 خانوار، مدیریت مؤثر در حوزه HSE و بهداشت و مبارزه با شیوع کرونا و همچنین ایفاي تعهدات و مسئولیت هاي
اجتماعی براي خدمت به عموم شهروندان منطقه و البته دستیابی به اهداف تولید با کاهش هزینه بهاي تمام شده و توجه ویژه به

 
بومی سازي و استفاده از توان داخلی، حاکی از عملکرد مناسب این شرکت است. 

وي ضمن اشاره به اهمیت تولید به خصوص با توجه به برنامه اورهال آتی تجهیزات استخراج، توجه به توسعه صادرات جهت ارزآوري و

 
بویژه صادرات خدمات فنی و مهندسی شرکت زغال سنگ پروده طبس را مورد تأکید قرار داد. 

سلیمانی در پایان، نیمه اول آبان ماه را مصادف با اخبار خوش شرکت زغال سنگ اعلام کرد و گفت این شرکت در نیمه اول آبان ماه

 
بیش از هر زمان بر سر زبان فعالان اقتصادي خواهد بود. 

در ادامه این جلسه که به خاطر رعایت پروتکل هاي بهداشتی پیشگیري از شیوع کرونا، به صورت آنلاین و از طریق ویدئو کنفرانس
برگزار شد، رمضان کریتی ثانی به عنوان مدیرعامل شرکت زغال سنگ پروده طبس، عملکرد شرکت در حوزه هاي مختلف عملیاتی را

 
تشریح کرد. 

وي در ادامه با اشاره به جایگاه شرکت در صنعت کشور به عنوان بزرگترین تولیدکننده زغال سنگ ایران و تأمین کننده عمده نیاز
زغالی ذوب آهن اصفهان، افزود: این شرکت از تمام ظرفیت مدیریتی، منابع انسانی و تجهیزاتی خود استفاده کرده است تا در شش
ماهه اول سال جاري، علیرغم تمامی محدودیت هاي ناشی از انتشار کووید 19 و همچنین مشکلات ارزي ناشی از تحریم هاي ظالمانه
که روند تأمین قطعات و تجهیزات موردنیاز را با چالش جدي مواجه کرده است، اهداف برنامه را محقق کند تا علاوه بر حفظ حدود
2500 فرصت شغلی ایجاد شده در منطقه کمتر برخوردار طبس، روند تأمین منابع موردنیاز صنعت فولاد کشور را نیز پشتیبانی کرده

 
و در راستاي مسئولیت هاي اجتماعی، خدمات ارزنده اي نیز به منطقه و استان ارائه کند. 

کریتی ثانی همچنین با اشاره به توان فنی و مهندسی شرکت به عنوان یک سرمایه ارزشمند، طرح هاي توسعه در دست اجرا را
تشریح کرد و اقدامات مهم و قابل توجه شرکت زغال سنگ پروده طبس در راستاي بومی سازي دانش و تجهیزات مورد استفاده

 
معدنکاري مکانیزه را که منجر به داخلی سازي بیش از 1400 قطعه شده است، تببین کرد. 

وي در پایان بر لزوم حمایت و پشتیبانی شرکت سرمایه گذاري صدرتأمین جهت تداوم و بهبود روند جاري فعالیت شرکت زغال سنگ

 
پروده طبس تأکید کرد. 

شایان ذکر است که شرکت زغال سنگ پروده طبس به عنوان اولین و تنها معدن تمام مکانیزه استخراج زیرزمینی زغال سنگ کشور
که در 6 سال اخیر بزرگترین تولیدکننده کشور بوده و به تنهایی حدود 40 درصد تولید ملی را دراختیار داشته و حدود نیمی از



کنسانتره موردنیاز ذوب آهن اصفهان و بخشی از نیاز سایر کک سازي هاي کشور را تأمین می کند، مجوز ورود به بازار سرمایه را
دریافت نموده و در آستانه ورود به فرابورس کشور است.



89 درصد جمعیت کشور، تحت پوشش ایرانسل

منبع: روزنامه نوآورانشماره خبر:  99  |  تاریخ: 1399/07/30

 
 

ایرانسل 14 ساله شد 89 درصد جمعیت کشور، تحت پوشش ایرانسل مراسم چهاردهمین سالروز راه اندازي شبکه تلفن همراه

 
ایرانسل، صبح امروز سه شنبه 29 مهر ماه 1399، با ارائه پنج خدمت جدید در حوزه زندگی دیجیتال، برگزار شد 

نوآوران آنلاین- به گزارش روابط عمومی ایرانسل، در این مراسم که با حضور دکتر بیژن عباسی آرند، مدیرعامل و جمعی از اعضاي
هیأت مدیره و مدیران ایرانسل، در سالن همایش هاي ساختمان مرکزي ایرانسل برگزار شد. به دلیل شرایط کرونایی و لزوم رعایت
پروتکل هاي بهداشتی، ایرانسل به صورت آنلاین از طریق اپلیکیشن تلویزیون اینترنتی لنز و نیز سامانه «دانا پلاس»، پذیراي
خبرنگاران بود و شمار کمی از اصحاب رسانه نیز، از میان افرادي که متقاضی حضور در مراسم بودند و در قرعه کشی برگزیده شدند،
در این مراسم حضور داشتند. در این مراسم، بالغ بر 40 رسانه حضوري و بیش از 80 رسانه به صورت آنلاین از طریق پلتفرم داناپلاس،

 
مشارکت کردند. 

مدیرعامل ایرانسل، در این مراسم، طی سخنانی با اشاره به سال هاي آغاز به کار ایرانسل، اظهار داشت: ایرانسل براي ورود به بازار و
گرفتن سهم بازار، رقابتی جدي با رقبایی سرسخت، با سابقه کار 12 ساله داشت و خوشبختانه با تلاش همکاران من، در این مدت،

 
ایرانسل به یک برند تأثیرگذار و رقیبی جدي براي سایر بازیگرانِ این عرصه تبدیل شده است. 

وي با اشاره به سابقه ورود تلفن همراه به ایران و اینکه زمانی تلفن همراه به عنوان کالایی لوکس در کشور در نظر گرفته می شد،
گفت: در مقطعی که ثبت نام سیم کارت، محلی براي جمع آوري نقدینگی بود، راه اندازي ایرانسل با حضور سرمایه گذار داخلی و
خارجی و یک استراتژي بزرگ، باعث شد انحصار در این زمینه شکسته شده و زمینه بروز و حضور فناوري هاي جدید در کشور فراهم

 
شود. 

عباسی آرند گفت: تجربه ایرانسل نشان داد، اگر اجازه دهیم بخش خصوصی وارد فعالیت ها شود، این امر انحصار را از بین برده و

 
زمینه ارائه خدمات با کیفیت تر را فراهم می کند. 



وي با اشاره به 53.5 میلیون مشترك ایرانسل، افزود: اگر بروز و حضور ایرانسل در وقت مناسب نبود و رقابتی در این 14 سال شکل
نمی گرفت، شاید امروز این شبکه با کیفیت را ذیل شبکه ملی اطلاعات نداشتیم و نمی توانستیم خدمات مناسبی را در ایام سخت
کرونایی که بسیاري از خدمات بر بستر فضاي مجازي ارائه می شود، عرضه کنیم. ایرانسل، ثمره یک تصمیم درست، در یک وقت

 
مناسب است. 

 
 5G ارائه خدمات

عباسی آرند در ادامه با قدردانی از سهامداران و اعضاي هیأت مدیره ادوار مختلف ایرانسل و افرادي که طی سال هاي گذشته، در
فعالیت هاي این اپراتور نقش داشته اند و تعامل ارزشمند وزارت ارتباطات و رگولاتوري، اظهار کرد: ایرانسل پرچم دار نسل جدید تلفن
همراه در کشور است و همچنان در ارائه خدمات جدید، این پیشتازي را حفظ کرده و با خدمات نسل پنج (5G) که به زودي در نقاط

 
بیشتري از تهران، ارائه خواهد شد و توسعه خدمات دیجیتال، فعالیت هاي خود را دنبال می کند. 

مدیرعامل ایرانسل در ادامه صحبت هاي خود با بیان این که فضاي مجازي، امروز به یک واقعیت انکارناپذیر تبدیل شده که تاثیري
جدي بر زندگی مردم می گذارد، اظهار کرد: طبیعتاً ایرانسل هم به عنوان جزئی از این شبکه، براي توسعه زیرساخت هاي خود تلاش
هاي فراوانی داشته است. برهمین اساس، طبق آمارها، اکنون بیش از 53.5 میلیون مشترك در حال استفاده از خدمات ایرانسل

 
هستند. 

 
 

 
40 میلیون مشترك دیتاي ایرانسل 

وي تعداد مشترکان دیتاي ایرانسل را بالغ بر 40 میلیون نفر عنوان کرد و گفت: در حال حاضر بیش 39 میلیون نفر مشترك اینترنت
همراه ایرانسل هستند و بیش از 660هزار نفر از خدمات اینترنت ثابت ایرانسل استفاده می کنند. از نظر جمعیتی نیز 89 درصد

 
جمعیت کشور، تحت پوشش این اپراتور قرار دارند. 

عباسی آرند در ادامه به نقش ایرانسل در اقتصاد دیجیتال پرداخت و گفت: از ابتداي فعالیت ایرانسل تاکنون، حدود هشت میلیارد دلار
سرمایه گذاري در این شرکت صورت گرفته و تا پایان سال گذشته، سهم این اپراتور در اقتصاد دیجیتال کشور، بالغ بر 15هزار میلیارد
تومان بوده است و این عدد در سال جاري به بین 18 تا 19هزار میلیارد تومان می رسد. از سوي دیگر، حدود 70 هزار شغل مستقیم
و غیرمستقیم به واسطه فعالیت این اپراتور در کشور ایجاد شده و سهم درآمدي ما، براي دولت، تاکنون حدود 36 هزار میلیارد تومان و

 
کل درآمدهاي مستقیم و غیرمستقیم ما براي دولت، بیش از 46 هزار میلیارد تومان بوده است. 

مدیرعامل ایرانسل در ادامه صحبت هاي خود به سهم ایرانسل از ترافیک دیتا در سال هاي گذشته پرداخت و گفت: در این سال ها،

 
سرانه دیتاي همراه مشترکان ما 40 برابر و رشد ترافیک دیتاي همراه 1228 برابر شده است. 

وي همچنین متذکر شد: اکنون دسترسی به اینترنت 4G مطالبه شهري و روستایی شده و در این زمینه، رشد بیش از 1400 برابري
داشته ایم و بیش از 1100 شهر و دهستان بزرگ، اکنون از خدمات نسل چهار ارتباطی استفاده می کنند که در حدود 90 درصد این

 
موارد، نسل 4.5 نیز در دسترس است. 



مدیرعامل ایرانسل با اشاره به سیاست هاي چند ساله اخیر دولت در بحث توسعه ارتباطات روستایی و عدالت ارتباطی اظهار کرد:
حدود 11 میلیون نفر از جمعیت روستایی کشور تحت پوشش شبکه پهن باند قرار گرفته اند که از این میان حدود هفت میلیون نفر

 
به صورت مستقیم و در بقیه موارد، با بهره گیري از رومینگ ملی و روستایی و از طریق سایر اپراتورها دسترسی ایجاد شده است. 

وي ادامه داد: در قالب اجراي طرح USO، نصب بیش از 400 سایت در نقاط روستایی براي سال جاري پیش بینی شده که از این

 
میان، تاکنون بیش از 270 مورد راه اندازي شده است. 

عباسی آرند همچنین خاطر نشان کرد: علاوه بر این اقدامات در مناطق روستایی و کوهستانی کشور، پرداختن به نسل پنجم ارتباطی
نیز از برنامه هاي ما بوده که خوشبختانه زیرساخت هاي لازم براي دسترسی به این شبکه ایجاد شده است و بیش از 1.5 سال است

 
که فعالیت براي گذر از LTE به نسل پنجم (5G) را شروع کرده ایم. 

وي ادامه داد: اکنون نیز در دو نقطه، یعنی ساختمان مرکزي ایرانسل و پژوهشگاه ارتباطات و فناوري اطلاعات، خدمات 5G ایرانسل
راه اندازي شده و به زودي در دو نقطه دیگر نیز امکان دسترسی به شکل Hot Spot فراهم می شود که با توجه به محدودیت گوشی

 
هایی که امکان ارائه خدمات نسل پنجم را دارند، نقاطی در شهرها به این شبکه ارتباطی، تجهیز شود. 

 
تلاش براي بهره گیري بهتر از اینترنت اشیا 

مدیرعامل ایرانسل در ادامه صحبت هاي خود با اشاره به تحریم ها و محدودیت هایی که در حوزه تامین تجهیزات وجود دارد، اظهار
کرد: با این وجود ، تلاش می کنیم تجهیزات مدنظر را تأمین کنیم؛ چرا که 5G تنها یک نسل جدید براي استفاده مشترکان نیست

 
بلکه یک زیست بوم از خدمات جدید است که در قالب آن می تواند خدمات مختلفی به جامعه و صنعت ارائه کرد. 

وي ادامه داد: در تجربه اینترنت اشیا، هنوز ظرفیت تجاري بخش، به شکل شایسته شکل نگرفته است. البته زیرساخت هاي این
موضوع در کشور فراهم شده و امید است با ورود نسل پنجم به کشور و همکاري صنایع، بتوانیم ظرف مدت چند سال آینده به معناي

 
واقعی، شتاب و رشد اقتصاد دیجیتال را شاهد باشیم. 

عباسی آرند، همچنین به تلاش هاي ایرانسل براي بومی سازي تجهیزات اشاره کرد و گفت: از ابتدا در این زمینه تلاش هاي فراوانی
داشتیم و اکنون نیز بخشی از تجهیزات و دستگاه هایی که قرار است در آینده مورد استفاده قرار گیرد، در کشور تولید شده و ما در
حال تست آنها هستیم. برهمین اساس تلاش داریم با شرکت هاي دانش بنیان همکاري بیشتري داشته باشیم، البته کماکان براي

 
حفظ کیفیت، از ظرفیت فروشندگان خارجی نیز، استفاده خواهیم کرد. 

 
ارائه 57 درصدي خدمات پس از فروش آنلاین 

مدیرعامل ایرانسل به موضوع خدمات فروش در محیط هاي فیزیکی و الکترونیک اشاره کرد و گفت: در یک سال گذشته، فروش
دیجیتال ایرانسل از 92 به 95 درصد ارتقا پیدا کرده است. در بحث خدمات پس از فروش نیز، بیش از 18 میلیون گفت وگوي آنلاین
در کانال هاي متنوع پشتیبانی از مشتریان انجام شده که این رقم در نوع خود، یک رکورد محسوب می شود و براساس آن می توان

 
گفت که بیش از 57 درصد ارتباطات مشترکان ایرانسل، به صورت گفت و گوهاي آنلاین بوده است. 

وي با اشاره به این که ایرانسل در زمینه خدمات سازمانی هم به بیش از 8000 کسب و کار، خدمات مختلفی از جمله دسترسی به



محیطی امن براي برگزاري جلسات آنلاین، ارائه داده است، اضافه کرد: از جمله این مراکز، می توان به مجلس شوراي اسلامی اشاره
کرد که براي برگزاري جلسات غیرحضوري خود از این بستر استفاده می کند. البته با نیروي انتظامی هم براي ارائه خدمات هوشمند

 
پلیس همکاري هایی صورت گرفته و به زودي خدماتی در قالب اپراتور مجازي (MVNO) ارائه و راه اندازي خواهد شد. 

عباسی آرند ارائه زیرساخت هاي ارتباطی امن به بانک ها و مؤسسه هاي مالی و ارائه چند سرویس در حوزه اینترنت اشیا، از جمله
پارکینگ هوشمند در شهر مشهد را از دیگر فعالیت هاي ایرانسل برشمرد و در عین حال به تست کنتورهاي هوشمند گاز اشاره کرد و
گفت: در حال حاضر با شرکت گاز، همکاري هایی در این زمینه صورت گرفته و پس از تجاري سازي این طرح، امکان تعمیم آن به

 
سایر حوزه ها نیز وجود خواهد داشت. 

مدیرعامل ایرانسل در بخش دیگري از سخنان خود، خدمات ابري سازمانی را از دیگر خدمات ایرانسل براي کسب و کارهاي کوچک و
متوسط خانگی برشمرد و اظهار کرد: در دوران کرونا، در راستاي مسؤولیت هاي اجتماعی، خدمات متعددي از سوي ایرانسل ارائه شده
است که شاید مهم ترین آنها خدماتی باشد که به مشترکان اینترنت پرسرعت ثابت (TD-LTE) داده شد. کمک به بیمارستان ها
براي بخشی از نیازها، دسترسی رایگان به محتواي آموزشی و مشارکت فعال در کمپین هاي کمک، از جمله ایران همدل و ارائه

 
خدمات به استان هاي محروم، کمک به منابع طبیعی و جنگل ها و ساخت و تجهیز مدارس، از دیگر اقدامات این شرکت بوده است. 

 
تأسیس صندوق پژوهش و فناوري نوآفرین 

مدیرعامل ایرانسل ادامه داد: در حوزه کارآفرینی نیز اقدامات متعددي صورت گرفته و از جمله سرمایه گذاري در صندوق پژوهش و
فناوري نوآفرین براي حمایت از ایده هاي خلاقانه ایجاد شده است. از سوي دیگر، مرکز تحقیق و توسعه نیز در شرکت ایرانسل شکل

 
گرفته که ذیل آن حمایت از استارت آپ ها مورد توجه قرار می گیرد. 

عباسی آرند اظهار کرد: در توسعه کسب و کارها نیز از سوي ایرانسل سرمایه گذاري هاي متعددي صورت گرفت که از جمله در قالب

 
اسنپ، تاکنون حدود 2.5 میلیون شغل غیرمستقیم و بیش از 3000 شغل مستقیم ایجاد شده است. 

وي در عین حال به شکل گیري آکادمی ایرانسل نیز اشاره کرد و گفت: در قالب این آکادمی، بیشتر به ارائه خدمات تخصصی آموزشی

 
پرداخته می شود. 

مدیرعامل اولین و بزرگترین اپراتور دیجیتال ایران، در بخش دیگري از صحبت هاي خود با اشاره به پنج خدمت جدیدي که همزمان
با چهاردهمین سالروز آغاز به کار ایرانسل ارائه شده است، اظهار کرد: به نظر می رسد در زمینه تحول دیجیتال، همه سازمان ها و
ارگان ها به ویژه شرکت هاي تجاري باید توجه کافی، داشته و این موضوع را جزء اولویت هاي سازمانی خود قرار دهند. ما نیز در
شرکت ایرانسل این بحث را در دو حوزه پیگیري کرده ایم؛ اول بحث تحول اساسی در فرآیند هاي داخلی شرکت (توسعه و تکمیل

 
دفتر کار دیجیتال) و دوم، بحث خدماتی که می توان بر این اساس ارائه کرد. 

عباسی آرند اضافه کرد: پیش بینی می شود تا انتهاي سال 2021، این پروژه به نتیجه برسد و بتوان از مزایاي آن و خدماتی که در
این قالب ارائه می شود، استفاده کرد. وي ادامه داد: در حوزه هاي توانمندسازي، بر خدمات محتوایی، خدمات ابري، سلامت، اینترنت

 
اشیا، پیام رسان ها، سرگرمی، آموزش و دولت الکترونیک تمرکز داریم تا بتوانیم خدماتی را در این بخش ها ارائه کنیم. 

وي همچنین به پلتفرم آموزشی «دانا پلاس» به عنوان یک سامانه آموزش مجازي که قابلیت استفاده در دانشگاه ها و مدرسه ها را



 
دارد، اشاره کرد و یادآور شد: در قالب ارائه شبکه دانا در حضور رئیس جمهوري، پلتفرم آموزشی دانا پلاس نیز رونمایی شد. 

وي همچنین با اشاره به تأکید وزیر ارتباطات و فناوري اطلاعات در حوزه تحول در ایجاد محتوا، اظهار داشت: یکی از راه ها، ایجاد
برخی بسترها مانند آنچه امروز تحت سرویس سه -دو- یک ارائه می شود، است. البته نیاز است در این زمینه قوانین خاصی نیز از
سوي سازمان تنظیم مقررات و ارتباطات رادیویی تدوین شود که در حال مذاکره با رگولاتور هستیم تا در مواردي مانند بحث هاي
مالکیتی و غیره، مباحث دیده شود و پس از آن بتوان این خدمات را در قالب یک سرویس، در دسترس عموم مردم قرار داد. البته در
این زمینه چالش هایی مانند «اصالت محتوا» هم مطرح است که باید به آنها پرداخته شود، اما قطعاً استفاده از این نوع سرویس ها

 
باعث افزایش ترافیک دیتاي داخلی در قیاس با دیتاي بین الملل خواهد شد. 

مدیرعامل ایرانسل در زمینه ارائه خدمات نسل پنجم تلفن همراه (5G) و افزایش سرعت اینترنت گفت: با تجمیع فرکانس، سرعت
هاي بالاتري نیز تجربه خواهد شد، اما هنوز دستگاه هاي پشتیبانی کننده از این تکنولوژيِ سرعت هاي بالاتر، وارد بازار نشده و به
محض اینکه این نمونه ها عرضه شوند، آن ها را براي تست در شبکه ایرانسل، مورد استفاده قرار خواهیم داد. در تست هاي قبلی،
سرعت 1.5 گیگابیت بر ثانیه تجربه شده و با گوشی هاي جدیدي که تلاش می کنیم در همین فصل پائیز تهیه کنیم، قابلیت ثبت

 
رکورد جدید تا سه گیگابیت بر ثانیه در شبکه ایرانسل وجود دارد. 

عباسی آرند در بخش دیگري از صحبت هاي خود با اشاره به ارائه سرویس «دانا پلاس» گفت: در گذشته، در حوزه آموزش، به طور
پراکنده از پلتفرم هایی استفاده می شد که در اغلب موارد از بسترهاي خارجی تأمین می شدند. از سویی، مؤسسات و مدارس نیز
هزینه هاي زیادي براي تجهیز و نگهداري زیرساخت ها متحمل می شوند که با توجه به تکنولوژي هاي آموزشیِ روز دنیا، با بهره
گیري از خدمات ابري می توان این هزینه ها را کاهش داد. ما اکنون بر این باوریم که باید این فضا به سمت بومی شدن پیش رود،
چرا که استفاده از بسترهاي قبلی و نگهداري از اطلاعات آن ها، هزینه هاي بسیاري را به شرکت هاي استفاده کننده، تحمیل می
کند؛ در زمینه نگهداري از داده ها نیز مشکلاتی وجود دارد که با بهره گیري از سامانه هاي ابري، مانند داناپلاس، این مشکلات برطرف

 
خواهد شد. 

 
 

 
تجاري سازي پنج سرویس دیجیتال 

در این مراسم همچنین مهندس باقر صمدي، معاون دیجیتال ایرانسل به ارائه توضیحاتی درباره پنج خدمت جدید دیجیتالِ این

 
اپراتور، پرداخت و گفت: این خدمات بر اساس دو استراتژي ارائه خدمت به مشترکان و توانمندسازي کسب و کارها ارائه شده است. 

وي در معرفی این پنج سرویس، به یلوهاب (Yellow Hub)، سامانه خدمات API براي توانمندسازي کسب و کارها، سامانه تبلیغات
دیجیتال «یلو ادوایز (Yellow Adwise)»، سامانه پایش هوشمند «یلو مانیتورینگ»، بستر توزیع محتواي «سه، دو، یک» و خدمات
ذخیره سازي ابري «ابرتو» اشاره و اظهار کرد: با توجه به شرایط فعلی باید از مدیرانی که فعالانه از توسعه این نوع دستاوردها حمایت
می کنند، تقدیر کرد. با وجود مشکلات موجود، این مسیر در ایرانسل ادامه خواهد یافت و در حوزه هاي جدید نیز سعی داریم، در

 
آینده نزدیک، با ارائه سرویس هاي جدید، در مسیر توسعه اقتصاد دیجیتال گام برداریم. 

 
 



 
تلاش براي خلق ارزش برمبناي تحقیق و توسعه 

دکتر حسن بولوردي معاون فنی و مهندسی ایرانسل نیز در این مراسم، به ارائه توضیحاتی درباره فعالیت هاي این شرکت در زمینه
هاي تحقیق و توسعه پرداخت و ابراز امیدواري کرد با توسعه زیرساخت هاي لازم و نیروي انسانی، شرایط به گونه اي پیش رود که
ایرانسل به جایگاه برتر در این حوزه تبدیل شده و براي خلق ارزش در حوزه ارتباطات و فناوري اطلاعات، محصولات و خدمات

 
جدیدي ارائه کند. 

وي با بیان اینکه در این بخش، سه مجموعه کلی طراحی شده، متذکر شد: مرکز نوآوري ایرانسل در حوزه هایی مانند رباتیک، کلان

 
داده، رایانش ابري، زنجیره بلوکی، پردازش زبان طبیعی، اینترنت اشیا، هوش مصنوعی و بیومتري، فعالیت هاي خود را دنبال می کند. 

بولوردي افزود: در این مرکز، بر حوزه هایی مانند سلامت هوشمند، تبلیغات دیجیتال، خدمات شهر هوشمند، احراز هویت دیجیتال و...
تمرکز شده و نیمه آبان ماه نیز یک رویداد استارتاپی خواهیم داشت که براي حضور در آن، 12 تیم انتخاب می شوند تا از سوي مرکز
نوآوري ایرانسل مورد حمایت قرار گیرند. در این زمینه، با وجود آنکه دو هفته از انتشار فراخوان می گذرد، درخواست هاي متعددي به

 
دست ما رسیده است. 

وي همچنین به آکادمی ایرانسل اشاره و اظهار کرد: در این آکادمی به دنبال آموزش هاي دیجیتال و دسترسی به آنها و ارتقاي سطح

 
دانش فنی هستیم که این خدمات به کل زیست بوم ایرانسل و سایر سازمان ها انتقال پیدا خواهد کرد. 

 
 

در انتهاي این مراسم، با حضور دکتر بیژن عباسی آرند مدیرعامل و دکتر سعید عسکري مدیرکل روابط عمومی و ارتباطات سازمانی
ایرانسل، بخش پرسش و پاسخ برگزار شد و به پرسش هاي خبرنگاران حاضر در سالن و خبرنگارانی که از طریق سامانه داناپلاس به

 
صورت آنلاین در مراسم شرکت کرده بودند، پاسخ داده شد. 

 
 

/ پایان خبر /



26 درصد جوان بیکار؛ پاشنه آشیل اقتصاد

منبع: دانشجوشماره خبر:  100  |  تاریخ: 1399/07/30

به گزارش گروه اقتصادي خبرگزاري دانشجو، در حالی که براساس آمارهاي رسمی، ایران از سال 1380 در وضعیت «پنجره
جمعیتی» قرار گرفته و بیش از دوسوم جمعیت کشور در سن کار و فعالیت یعنی 15 تا 64 سال قرار گرفته اند و درنتیجه

فرصت طلایی و منحصربه فردي فراروي اقتصاد ایران فراهم شده است، اما بررسی ها نشان می ...

به گزارش گروه اقتصادي خبرگزاري دانشجو، در حالی که
براساس آمارهاي رسمی، ایران از سال 1380 در وضعیت
«پنجره جمعیتی» قرار گرفته و بیش از دوسوم جمعیت
کشور در سن کار و فعالیت یعنی 15 تا 64 سال قرار گرفته
اند و درنتیجه فرصت طلایی و منحصربه فردي فراروي
اقتصاد ایران فراهم شده است، اما بررسی ها نشان می دهد
نتوانسته ایم از این وضعیت براي توسعه اقتصادي کشور،
کاهش بار تکفل نیرو و همچنین بهبود معیشت خانوارها
استفاده کنیم. شاهد این وضعیت، تعداد بالاي جمعیت

جوان بیکار در کشور است، به طوري که درحالی نرخ بیکاري کل نیروي کار ایران در تابستان امسال حدود 9.5 درصد بوده که این
میزان براي جوانان 15 تا 24 ساله کشور بیش از 23 درصد و در سال گذشته و قبل از شیوع کرونا نیز بیش از 26 درصد بوده است.
همچنین مقایسه نرخ بیکاري جوانان در سن مذکور با آمارهاي جهانی نیز نشان می دهد نرخ بیکاري جوانان کشورمان 2 برابر
میانگین جهانی است. اما عدم توانایی در استفاده مؤثر از پنجره جمعیتی که یکی از مؤلفه هاي آن، فقط به همین موارد محدود نمی
شود، چنانکه در ادامه بحث شده، طی 10 سال اخیر یک میلیون نفر از تعداد شاغلان در سن 15 تا 24 سال کشور کاسته شده است،
همچنین درحال حاضر از 12.6 میلیون جوان در این سن، کمتر از دو میلیون جوان شاغل هستند. تعداد کم شاغلان جوان ایران در
ظاهر با افزایش تمایل به تحصیل در دانشگاه هاي داخلی و خارجی شاید قابل توجیه باشد، اما نکته قابل تأمل اینکه، درحال حاضر از
حدود 12.6 میلیون جوان در سن 15 تا 24 سال ایران، نزدیک به 3/3 میلیون نفر یا معادل 26 درصد از آنان نه مشغول تحصیلند، نه

 
مشغول مهارت آموزي و نه درجایی شاغلند. 

 
کاهش یک میلیونی تعداد شاغلان جوان 

براساس آمارهاي مرکز آمار ایران و مرکز آمار و اطلاعات راهبردي وزارت کار، در تابستان سال جاري تعداد 574هزار و 705 نفر از
جوانان در سن 15 تا 24 ساله کشور بیکار بوده اند. این تعداد بیکار جوان در سن 15 تا 24 سال حکایت از نرخ بیکاري 23درصدي
این گروه دارد. البته این نرخ در سال هاي گذشته بین 26 تا 29 درصد بوده است. همچنین تعداد بیکاران در سن مذکور از یک
میلیون نفر در سال هاي 90 و 91 به 713هزار نفر در سال 98 و درنهایت به 574هزار و 705 نفر در تابستان سال جاري رسیده است.
روند نرخ بیکاري و تعداد بیکاران در سن 15 تا 24 ساله کشور طی سال هاي اخیر در ظاهر گویاي وضعیت مطلوبی است، چراکه هم
از نرخ بیکاري و هم از تعداد بیکاران کاسته شده است. اما اگر سایر ابعاد جمعیت در سن 15 تا 24 سال را در نظر بگیریم، تازه مساله



نه تنها گواه وضعیت مطلوب نخواهد بود، بلکه از یک بحران گریزناپذیر هم خبر می دهد. مولفه هاي این بحران را به ترتیب می توانیم
به این صورت بررسی کنیم. مورد اول مربوط به تعداد شاغلان این گروه است. براساس آنچه هردو نهاد آماري بر آن صحه گذاشته اند،
تعداد شاغلان جوانان در سن 15 تا 24 ساله کشور از دومیلیون و 970 هزار نفر در سال 90 به دومیلیون و 30 هزار نفر تا سال 98 و

 
به یک میلیون و 913 هزار نفر در تابستان سال جاري رسیده است. 

دومین شاخص آماري که گواه وضعیت نامطلوب اشتغال و بیکاري جوان 15 تا 24 ساله بوده، مربوط به تعداد جمعیت فعال و غیرفعال
این نیروي کار است، به طوري که براساس آمارهاي دو نهاد آماري مرکز آمار و وزارت کار، تعداد کل جمعیت جوانان در این سن از
حدود 14.8میلیون نفر در سال 90 به 12.6میلیون نفر در سال جاري رسیده است. همچنین درحالی که تعداد جمعیت غیرفعال (نه
شاغل و نه در جست وجوي کار) جوانان در این سن در سال 90 حدود 10.8 میلیون نفر بوده، در سال هاي بعد این جمعیت به حدود
8 تا 9 میلیون نفر نیز رسیده بود اما حالا در تابستان 99 جمعیت غیرفعال در سن 15 تا 24 ساله به 10 میلیون و 154 هزار نفر
رسیده است. درکنار افزایش جمعیت غیرفعال، جمعیت فعال در این سن نیز از چهارمیلیون و 42 هزار نفر در سال 90 به 2.7 میلیون

 
تا سال 98 و به حدود 2.5 میلیون نفر در تابستان سال جاري رسیده است. 

به طور خلاصه اینکه، درحالی طی سال هاي 1390 تا تابستان سال جاري تعداد بیکاران در سن 15 تا 24 سال کاهش 497هزار
نفري داشته که طی این مدت از تعداد شاغلان در این سن حدود یک میلیون نفر کاسته شده و از تعداد جمعیت فعال (شاغل یا در

 
جست وجوي کار) نیز یک میلیون و 554 هزار نفر کم شده است. 

این نکته نیز قابل ذکر است که در نگاه اول ممکن است کاهش تعداد شاغلان و بیکاران را ناشی از کاهش تعداد جمعیت در سن 15 تا
24 سال تصور کنیم، اما زمانی که تعداد جمعیت غیرفعال در این سن را براي مثال با سال 97 هم مقایسه می کنیم، مشاهده می شود
به تعداد جمعیت غیرفعال بیش از 1.7 میلیون افزوده شده است. همچنین در تابستان سال جاري در مقایسه با تابستان سال گذشته

 
این تعداد 418هزار نفر افزایش نشان می دهد. 

مرور این آمارها نشان می دهد همانند دیگر سنین نیروي کار در ایران، یکی از دلایل کاهش نرخ بیکاري جوانان در سن 15 تا 24
سال، خروج برخی بیکاران از بازار کار و پیوستن به خیل ناامیدان یا افراد دلسرد از یافتن کار بوده است. به عبارتی دیگر این وضعیت
را می توان با اثر «جویندگان دلسرد» بر بازار کار تحلیل کرد. اثر کارگران دلسرد توضیح می دهد که در دوران رکود بسیاري از افراد
بیکار یافتن شغل را تقریبا غیرممکن می یابند و بنابراین منصرف می شوند. این کارگران به جاي تحمل هزینه هاي مرتبط با فعالیت
هاي جست وجوي شغلی بی ثمر، تصمیم می گیرند از بازار رکودي و نیروي کار خارج شوند. نتیجه اثر جویندگان دلسرد این است که
نرخ مشارکت نیروي کار روند دوره اي هم جهت با چرخه تجاري دارد و در زمان رکود کاهش یافته و در زمان رونق افزایش می یابد.

 
به عبارت دیگر این اثر باعث کاهش نرخ مشارکت در زمان رکود می شود. 

پژوهش هاي انجام شده در این خصوص نشان می دهد یکی از دلایل این موضوع (کاهش نرخ بیکاري در کنار افزایش جمعیت
غیرفعال)، وضعیت ترکیب شغلی شاغلان کشور است؛ به گونه اي که از کل شاغلان ایران 54.6 درصد مزد و حقوق بگیر، 3.7درصد
کارفرما، 36.8 درصد کارکن مستقل و 4.9 درصد کارکن فامیلی بدون مزد هستند. این درحالی است که در کشوري همچون آمریکا از
کل شاغلان کشور، نزدیک به 94 درصد مزد و حقوق بگیر، 6 درصد کارکن مستقل و کمتر از یک درصد نیز کارکن فامیلی بدون مزد
هستند. در آلمان نیز 90.4 درصد از شاغلان جزء افراد مزد و حقوق بگیر، در فرانسه نزدیک به 88 درصد، در کانادا نزدیک به 85
درصد، در استرالیا 83.4 درصد و در کره جنوبی نیز بیش از 75 درصد شاغلان جزء افراد مزد و حقوق بگیر هستند. در توضیح این
تفاوت باید گفت در اقتصادهایی که داراي بازار کار متشکل تري هستند سهم کارکنان مزد و حقوق بگیر از مجموع شاغلان در این
اقتصاد بسیار بالاست، در مقایسه با اقتصادي که سهم کارکنان مزبور به نسبت، کمتر است. در شرایط مشابه رکودي، در اقتصادي که



بازار کار متشکل تري دارد، افراد حتی در صورت از دست دادن شغل خود غالبا از بازار کار خارج نشده و به حالت بیکار در جست
وجوي کار تبدیل خواهند شد. (معمولا به دلیل وجود سیستم هاي تامین اجتماعی و بیمه هاي بیکاري) بنابراین تعداد بیکاران در این
اقتصادها به دلیل تبدیل بخشی از جمعیت شاغل به بیکار افزایش می یابد و همچنین جمعیت غیرفعال و نرخ مشارکت اقتصادي به
دلیل عدم خروج از بازار کار بدون تغییر می ماند. اما در اقتصادهایی که همانند کشورمان بازار کار متشکل تري نداشته و درصد
شاغلان مزد و حقوق بگیر و داراي بیمه تامین اجتماعی کمتر است، افراد بیکار شده در حالت رکود، از جمعیت شاغل و بیکار به
جمعیت غیرفعال تبدیل می شوند؛ چراکه ماندن در وضعیت در جست وجوي کار، منافعی براي افراد مزبور نداشته و شاید مشمول

 
هزینه هایی هم بشود. 

 
نرخ بیکاري جوانان ایرانی 2 برابر میانگین جهانی 

گفته شد که نرخ بیکاري جوانان 15 تا 24 ساله ایران بدون درنظر گرفتن شرایط دوره کرونایی که به طور قابل توجهی موجب بیکار
شدن بخشی از نیروي کار به ویژه در بخش هاي خدماتی (گردشگري، مشاغل پذیرایی، آموزشی و...) شده، طی 10 سال اخیر بین 26
تا 29 درصد بوده است. اما بررسی آمارهاي سازمان بین المللی کار (ILO) نشان می دهد میانگین این نرخ در جهان طی سال 2019
حدود 13.6 درصد بوده است. برآورد ILO این است که تعداد بیکاران جوان در سن 15 تا 24 سال در کل جهان تا سال گذشته به

 
67 میلیون و 600 هزار نفر رسیده است. 

طبق آمارهاي مذکور، در سال گذشته شمال آفریقا با 30.2 درصد بالاترین بیکاري جوانان 15 تا 24 ساله جهان را داشته است.
کشورهاي عربی با میانگین نزدیک به 23 درصدي در رتبه دوم، جنوب آسیا با نرخ بیکاري 18.7 درصد در رتبه سوم، آمریکاي لاتین و
حوزه کارائیب با نرخ بیکاري 17.9 درصدي در رتبه چهارم، آسیاي مرکزي و غربی با نرخ بیکاري 17.8 درصد، اروپاي شرقی با نرخ
بیکاري 14.9 درصد، اروپاي شمالی، جنوبی و غربی با نرخ بیکاري 14.8 درصد، جنوب شرقی آسیا و اقیانوس آرام با10.5 درصد،
آسیاي شرقی با 9.8 درصد، آمریکاي شمالی با 8/8 درصد و درنهایت جنوب صحراي آفریقا نیز با نرخ بیکاري 8.7 درصدي در رتبه
هاي بعدي قرار دارند. نرخ بیکاري مذکور در مناطق جغرافیاي سیاسی درحالی است که نرخ بیکاري جوانان در ایران براي سال 98
(قبل از کرونا) 26 درصد و میانگین سال هاي 90 تا 98 در همین حول وحوش بوده است. به عبارتی، نرخ بیکاري جوانان در ایران

 
درحالی به کشورهاي آفریقایی و عربی که جمعیت جوان بیشتري دارند، نزدیک بوده که این میزان 2 برابر میانگین جهانی است. 

ILO معتقد است یکی از دلایل بالا بودن نرخ بیکاري بین جوانان به ویژه در کشورهاي درحال توسعه، موانع ساختاري اي است که
مانع از ورود جوانان به بازار کار می شود. فرآیند انتقال از تحصیل به مراکز اشتغال، فرآیندهاي اقتصادي-اجتماعی، طولانی شدن دوره

 
هاي رکود در اقتصاد و پایین بودن فرصت هاي اشتغال در بازار کار ازجمله این موانع ساختاري هستند. 

 
جمعیت NEET ها به 3/3 میلیون نفر رسید 

یکی از ویژگی هاي جمعیت جوان در سن 15 تا 24 سال، قرار داشتن آنها در یک شرایط گذار است. از یک سو با پایان تحصیلات
دوره قبل از دانشگاه، برخی از محصلان تصمیم به ادامه تحصیل و ورود به دانشگاه می گیرند، برخی ها تحصیل را کنار گذاشته و وارد
بازار کار می شوند، اما بخشی از این جمعیت هم نه ادامه تحصیل می دهند، نه وارد مهارت آموزي در مشاغل فنی و غیرفنی می شوند
و نه اشتیاق یا مهارت ورود به بازار کار را دارند. این گروه آخري در سطح جهان به عنوان NEET ها شناخته می شوند. قبل از اینکه
درخصوص NEET ها توضیح بیشتري ارائه کنیم، لازم به ذکر است «فرهیختگان» در گزارش قبلی خود به طور مفصل به بررسی
Not in» که مختصر واژگان NEET واژه ،(ILO) هاي ایران پرداخت. اما براساس تعاریف سازمان بین المللی کار NEET جمعیت
Employment, Education or Training» بوده، روایتگر وضعیت جوانان در سن 15 تا 24 ساله اي است که نه در حال



تحصیلند (ترك تحصیل کرده اند) نه مشغول مهارت آموزي و نه در جایی مشغول به کار هستند. براساس مطالعات مختلف در
کشورهاي جهان، این جوانان بیشتر در معرض بزهکاري، اعتیاد به مواد مخدر و ارتکاب اعمال مجرمانه بوده و بر همین اساس
سیاستگذاران و برنامه ریزان در سطح دنیا بیشترین توجه را براي فراهم کردن امکان اشتغال و مهارت آموزي براي این دسته از

 
جمعیت معطوف می دارند. 

بررسی ها نشان می دهد بالاترین نرخ شاخص NEET جوانان در سطح جهان مربوط به کشور ترینیدادوتوباگو در آمریکاي جنوبی
است، به طوري که نرخ NEET جوانان این کشور در سال گذشته حدود 52 درصد بوده است. پس از این کشور، زیمبابوه با نرخ 48
درصدي در رتبه دوم، یمن با نرخ 45 درصدي رتبه سوم، زامبیا با نرخ 44 درصدي در رتبه چهارم و تاجیکستان با نرخ 42 درصدي
در رتبه پنجم قرار دارند. رتبه ششم مربوط به کشور افغانستان، رتبه هفتم مربوط به عراقی ها، رتبه هشتم مربوط به کشور موریتانی،
رتبه نهم مربوط به ارمنستان و رتبه دهم مربوط به کشور سنگال است. در رتبه دهم به بعد نیز برتري عددي عمدتا با کشورهاي
آفریقایی است، اما در رتبه 34 جهان، کشورمان ایران قرار دارد که طبق داده هاي آماري سازمان بین المللی کار و آمارهاي وزارت کار،
26 درصد از جوانان 15 تا 24 ساله ایران طی سال 98 در ردیف NEET ها یا جوانانی که نه مشغول کار، نه مشغول مهارت آموزي و
نه مشغول تحصیلند، قرار دارند. در آسیاي شرقی حدود 8 درصد، در اروپا حدود 12 درصد و در کشورهاي عربی نیز این میزان 27
درصد است. در سطح کشورهاي با وضعیت مطلوب نیز، این میزان در کشور قطر حدود 2 درصد، در ژاپن حدود 3 درصد، در هلند
حدود 4 درصد، در کشورهاي نروژ و لوکزامبورگ حدود 5 درصد، در کشورهاي سوئد، آلمان و سوئیس حدود 6 درصد، در کشورهاي
دانمارك و اتریش حدود 7 درصد، در کشورهاي فنلاند، بلژیک و استرالیا حدود 9 درصد و در اتحادیه اروپا حدود 10 درصد است. در
کنار ایران، کشورهایی چون پاکستان، مصر، تونس، ترکیه و لبنان هم ازجمله کشورهایی هستند که داراي نرخ بالاي NEET ها

 
هستند. 

اما موضوع NEET ها زمانی جالب توجه می شود که طبق آمارها، نرخ NEET طی 10 سال اخیر از حدود 31 درصد در سال 90 به
حدود 26 درصد در دو سال اخیر کاهش یافته است. همچنین تعداد جمعیت NEET ها نیز از حدود 6/4 میلیون نفر در سال 90 به
حدود 3/3 میلیون نفر در سال 98 و سال جاري رسیده است. در ظاهر آمارها حکایت از کاهش تعداد جوانان در سن NEET ها است،
اما همچنان که آمارها نشان می دهد، طی این 10 سال اخیر تعداد کل جوانان در سن 15 تا 24 سال کشور نیز با کاهش 2 میلیون و
233 هزار نفري از 14.8 میلیون نفر در سال 90 به 12.6 میلیون نفر در سال 98 و تابستان 99 رسیده است. اما طی این مدت
جمعیت NEET ها نیز کاهش یک میلیون و 330 هزار نفري داشته است. با درنظر گرفتن پویایی جمعیت یعنی رفتن بخشی از
جمعیت NEET قبلی به بالاتر از سن 24 سال و کاهش کل جمعیت در سن NEET ها، می توان گفت درمجموع اتفاق مثبتی در

 
این مولفه رخ نداده و همچنان جایگزینی جمعیت NEET ها ادامه دارد. 

گرچه وزارت کار آمار جدیدي از وضعیت NEET ها در استان هاي کشور منتشر نکرده، اما در آخرین گزارش وزارت کار استان
سیستان وبلوچستان با نرخ NEET حدود 48.2 درصدي در رتبه اول کشور، گلستان با نرخ 44 درصدي در رتبه دوم، هرمزگان با نرخ
43.8 درصدي در رتبه سوم، کرمانشاه با نرخ 42.8 درصدي در رتبه چهارم، لرستان با نرخ 42.1 درصدي در رتبه پنجم، آذربایجان
غربی با نرخ 41.7 درصدي در رتبه ششم، خوزستان با نرخ 41.2 درصدي در رتبه هفتم، کردستان با نرخ 41 درصدي در رتبه هشتم،
همدان با نرخ 40.1 درصدي در رتبه نهم و اردبیل با نرخ 39.6 درصدي در رتبه دهم، بالاترین نرخ NEET ها را در سطح کشور
داشته اند. درمورد اینکه ساختار جامعه یا وضعیت شخصی نوجوان یا جوان بیکار دلیل اصلی «NEET شدن» فرد است، بحث هاي
گسترده اي در ادبیات مطالعات مربوط به اشتغال و کار جوانان در جهان انجام شده، اما درمجموع در سطح جهان سه مولفه 1-نحوه

 
گذار از تحصیل به کار، 2- طرد اجتماعی و 3-اقتصاد سیاسی، به عنوان اصلی ترین عوامل فرآیند NEET شدگی محسوب می شود. 

1- نحوه گذار از تحصیل به کار: این مفهوم به فرآیندي اشاره می کند که در آن جوانان با توجه به اتمام دوران تحصیلی خود، به



مشاغل مستقر و رضایت بخشی که با آموزش هاي دریافتی آنها هماهنگی دارد، منتقل نمی شوند درنتیجه، دوره هاي وابستگی
خانوادگی بلندمدت تر شده و میانگین سن ازدواج و بچه دار شدن بالا می رود. ضعف ساختاري نظام اقتصادي، کیفیت پایین آموزش
در مدارس و حوزه آموزشی عالی، ضعف مهارت پذیري و کارآفرینی در دانش آموزان یا دانش آموختگان دانشگاهی، عدم تطبیق عرضه
و تقاضاي سرمایه انسانی و سیاست هاي نامناسب اقتصادي و آموزش عالی از جمله مواردي هستند که گذار از تحصیل به کار را براي

 
جوانان ایرانی بسیار دشوار کرده اند. 

2- طرد اجتماعی: پیامدهاي منفی NEET فقط به هزینه هاي اقتصادي (که رقم قابل توجهی نیز هست) محدود نمی شود؛ بلکه
پیامدهاي اجتماعی و سیاسی آن نیز دامن گیر جوامع خواهد شد. کنارگذاري یا طرد اجتماعی و سیاسی و کاهش مشارکت این دسته
از جوانان در جامعه به همراه افزایش بیگانگی آنان با هنجارها و ارزش هاي اجتماعی، زمینه را براي انحراف و ارتکاب جرائم مختلف
فراهم می کند. رویکرد طرد اجتماعی، محرومیت را پدیده اي چندوجهی می داند که فراتر از کمبودهاي مادي بر دامنه متنوعی از
محرومیت هاي اجتماعی، فرهنگی و سیاسی دلالت دارد. طبق این رویکرد، فراتر از فقر و نابرابري، وضع نامساعد اجتماعی می تواند از
طریق فرآیندها و سازوکارهاي طرد نیز تداوم یابد. از این رو، این رویکرد به کنش ها و وقایعی می پردازد که خارج از کنترل افراد در

 
جامعه رخ می دهد و آنها را به حاشیه می راند. 

3- اقتصاد سیاسی: اگرچه عوامل سطح خرد و ترجیحات شخصی در شکل دهی به زندگی جوانان بی اهمیت نیستند و کنش ها و
باورهاي جوانان می توانند فرصت هاي زندگی آنها را تحت تاثیر قرار دهند، اما تصمیمات سیاسی اتخاذ شده در سطح ملی و بین
المللی، علاوه بر اینکه قابلیت دسترسی به شغل، تحصیل و کارآموزي را شکل داده و تعیین می کنند، تخصیص منابع به شکل بهینه با
دستمزد مناسب، مزایاي رفاهی و تسهیلات آموزشی و دسترسی به خدمات عمومی و تامین بودجه و زیرساخت هاي محلی را نیز
تحت تاثیر قرار می دهند. براي نمونه بررسی ها نشان می دهد طی 16 سال اخیر خالص اشتغالزایی در اقتصاد ایران سالانه کمتر از
250 هزار شغل بوده است، نکته قابل تامل هم اینکه این مشاغل در سال هایی ایجاد شده که نرخ رشد اقتصادي ایران منفی بوده
است. یعنی مشاغلی که در اثر فشار اقتصادي به خانوار در بخش غیررسمی و به صورت ناپایدار و بی کیفیت خلق شده اند. این موضوع

می تواند توضیح دهد که تعداد زیادي از جمعیت NEET ها به ناچار از بازار کار و اشتغال کنار رفته اند.



چرا در دانشگاه ها خبري از کارآفرین شدن نیست؟

منبع: عصر ایرانشماره خبر:  101  |  تاریخ: 1399/07/30

دیسفاژي یا دشواري در بلع موجب می شود تا بیمار هنگام عبور چیزي از گلوي خود با احساس درد و ناراحتی مواجه شود.

در راستاي جدي تر شدن بحث کار آفرینی در کشور
بایستی دانشگاه ها به سمت و سویی هدایت شوند که

 
کارآفرین تربیت کنند. 

به گزارش باشگاه خبرنگاران جوان، عمده ترین مسئله اي
که باعث رشد و توسعه اقتصادي می شود، تغییر در کیفیت
آموزش و توجه به نیروي انسانی است. اگر می خواهیم
بحث کار آفرینی را در کشور جدي بگیریم باید نظام

 
آموزشی ما به سمتی برود که نیرو هایی با شهامت در تصمیم گیري پرورش یابند. 

طبق تحقیقات گوناگون، آموزش هاي کسب وکار و فرهنگ کارآفرینانه، گسترش مراکز تحقیق و توسعه کارآفرینی، برگزاري کارگاه
هاي آموزش کارآفرینی دیجیتالی و ... راهکار هایی هستند که به عنوان ایجاد اشتغال و بهبود بحران بیکاري فارغ التحصیلان شناخته

 
شده اند. 

آموزش کار آفرینی یکی از برنامه هاي اصلی در توسعه کارآفرینی است که مواردي از جمله شیوه هاي جدید آموزشی و تعیین نقش

 
هاي نوین دانشجو و استادان را شامل می شود، اما دانشگاه ها تا کنون توجهی به این نکته نداشته اند. 

توجه به مهارت نیروي انسانی، مهم ترین عامل رشد و توسعه اقتصادي مهم ترین عامل رشد و توسعه اقتصادي در کشور بحث تغییر
کیفی آموزش و توجه به مهارت نیروي انسانی است. به منظور جدي گرفتن بحث کار آفرینی در جامعه لازم است تا نظام آموزشی به

 
سمت و سویی هدایت شود که بتواند نیرو هاي قوي جهت شرکت در تصمیم گیري هاي مربوط به کشور آموزش دهد. 

اشتغال زایی و رفاه دو دستاورد مهم کارآفرینی براي سیاستگذاران جامعه است و باید بتوانیم به ترویج این فرهنگ در کشور اقدام
کنیم. لازم است تا آموزشگاه هایی به منظور شناسایی استعداد ها و توانایی هاي فارغ التحصیلان دانشگاهی راه اندازي شود تا به
سمت کارآفرین بودن در حال حرکت باشیم. همچنین ناگفته نماند که دانشگاه ها باید در راستاي کارآفرین شدن به صورت جدي

 
تلاش کنند. 

 
ایجاد کارآفرینی یکی از مهم ترین مباحث ضروري در جامعه بوده که پرداختن به آن در شرایط سخت اقتصادي احساس می شود. 

چند سالی می شود که از تب کارآفرینی در کشور می گذرد، اما هنوز آن چنان که باید و شاید به حوزه اشتغال و کسب و کار فارغ
التحصیلان بها داده نمی شود و متخصصان کار آفرینی مدعی هستند که فاصله زیادي تا رسیدن به جایگاه برجسته در این حوزه



داریم، در واقع تاکنون واژه کارآفرینی مفهوم واقعی خود را پیدا نکرده است، به همین علت مسئولان مملکت تصمیم گرفته اند تا در

 
سخنرانی هاي خود همواره از این واژه به عنوان راه حلی براي رفع معضل بیکاري یاد کنند. 

اقتصاددانان و روساي دانشگاه ها مدعی هستند که رابطه مستقیمی بین اقتصاد و کارآفرینی وجود دارد و باید به این حوزه بیش از
پیش توجه شود تا بتوانیم پیشرفت چشمگیري داشته باشیم و استعداد هاي جوانان دانشجو و فارغ التحصیلان ایرانی را در جامعه به

 
نمایش بگذاریم. 

 
واژه کارآفرین در واقع به معناي هدایت، نظارت، کنترل و مخاطره پذیري است که باعث توسعه اقتصادي در جامعه می شود. 

کارآفرینان موتور رشد اقتصادي جامعه هستند اقتصاد دانان از کارآفرینان به عنوان «موتور رشد اقتصادي» جامعه یاد می کنند و
جامعه شناسان این افراد را ترویج دهنده فرهنگ رقابت، نواندیشی و پویایی اقتصادي به شمار می آورند، حتی اندیشمندان این گروه را

 
به عنوان اصلی ترین عامل تحرك و نو آوري سازمانی در عصر کنونی تلقی می کنند. 

کارآفرینی تنها به معنا و مفهوم کسب و کار تلقی نخواهد شد، بلکه ارزش آفرینی یکی دیگر از مفاهیم این حوزه است که باعث رشد و

 
پیشرفت اجتماعی، سیاسی و فرهنگی می شود. 

اعتماد به نفس بالا، خلاق، خوش بین، پر انرژي، مبتکر، دور اندیش، با پشتکار، انعطاف پذیر و داراي استقلال از ویژگی هاي افراد

 
کارآفرین به شمار می روند. 

ژاپن، اولین کشور توسعه دهنده کارآفرینی در جهان اولین کشوري که در حوزه کارآفرینی به صورت آموزشی در اواخر دهه 50
میلادي رشد کرد ژاپن بود که فرهنگ کار آفرینی را از سطح دبیرستان شروع کرد. آموزش کار آفرینی به عنوان سیاستی شناخته
شده است که به صورت مستقیم در سطح کمی و کیفی بودن تمامی مسائل جامعه اثر گذار است، همین عامل باعث شده است تا
دانشگاه ها مسئله کارآفرینی را به عنوان مهم ترین ویژگی آموزش عالی جلوه دهند و بتوانند در این حوزه فعالیت هاي به خصوصی از

 
خود به نمایش بگذارند. 

برخی از دانشگاه هاي کشور در راستاي کارآفرین شدن اقدامات زیادي انجام داده اند، اما طبق بررسی هاي گوناگون تا تحقق آن
فاصله زیادي داریم و مراکز آموزش عالی با برنامه ریزي هاي خاص باید در این زمینه بکوشند تا معضل اشتغال فارغ التحصیلان کشور

 
حل شود. 

حرکت دانشگاه تهران به سمت دانشگاهی کارآفرین مهدي پور فتح، مدیرکل امور پژوهش هاي کاربردي دانشگاه تهران در گفت وگو با
خبرنگار حوزه دانشگاهی، درباره فعالیت هاي دانشگاه تهران براي پیشبرد اهداف صنایع فولاد اظهار کرد: دانشگاه تهران مطابق با

 
برنامه هایی که در کشور وجود دارد به سمت دانشگاه هاي کارآفرین در حال حرکت است. 

او افزود: دانشگاه ها در گذشته به سمت آموزش و پژوهش در حرکت بودند و روي این موضوع تمرکز داشتند که امروزه در کنار

 
آموزشی و پژوهشی بودن به سمت و سوي کار آفرینی هم در حال حرکت هستند. 

پور فتح تصریح کرد: یک مسئله بسیار مهم در توسعه و تحقق کارآفرینی دانشگاه ها این است که ارتباط تنگاتنگی بین دانشگاه ها و
صنعت ایجاد شود. خوشبختانه در سطح مدیران دانشگاه تهران، مدیران فولاد مبارکه و سایر بخش هاي صنعت روابط بسیار خوبی را



 
ایجاد کرده ایم و حمایت هاي بسیار جدي از این مسئله صورت گرفته است. 

مدیرکل امور پژوهش هاي کاربردي دانشگاه تهران ادامه داد: ارتباط بین استادان، دانشجویان و شرکت هاي دانش بنیان یکی از برنامه
ریزي هاي ما به منظور تقویت و ایجاد رابطه بین این افراد و صنایع است و به منظور مفید بودن آن براي جامعه باید این ارتباط دو

 
جانبه باشد. 

او با بیان اینکه باید حضور جدي در خود صنعت و عرصه هاي میدانی داشته باشیم، تاکید کرد: تمام صنایع کشور باید روي مشکلات

 
متمرکز شوند. 

مدیرکل امور پژوهش هاي کاربردي دانشگاه تهران اظهار کرد: تاکید بر حل مشکلات صنعت یکی دیگر از برنامه هاي ما بوده است که
در حوزه هاي پژوهش دانشگاهی و شرکت هاي دانش بنیان مرتبط با دانشگاه، پارك علم و فناوري و ... فعال هستیم و ارتباط میان

 
این چند بخش را تقویت خواهیم کرد. 

asriran.com/0039ie :لینک کوتاه



بیش از 600 نفر از متخصصان خارج از کشور تسهیلات نظام وظیفه تخصصی

دریافت کردند

منبع: پایگاه دولتشماره خبر:  102  |  تاریخ: 1399/07/30

در قالب برنامه همکاري با متخصصان و کارآفرینان ایرانی خارج از کشور (connect.isti.ir)، تسهیلاتی براي گذراندن دوران
سربازي به متخصصان و کارآفرینان ایران...

در قالب برنامه همکاري با متخصصان و کارآفرینان ایرانی خارج از کشور (connect.isti.ir)، تسهیلاتی براي گذراندن دوران سربازي
به متخصصان و کارآفرینان ایرانی 400 دانشگاه برتر دنیا ارائه می شود. در این برنامه تاکنون بیش از 600 نفر توانسته اند از این

 
تسهیلات بهره مند شوند. 

به گزارش پایگاه اطلاع رسانی دولت به نقل از معاونت علمی و فناوري رییس جمهور، مرکز تعاملات بین المللی علم و فناوري معاونت
علمی و فناوري ریاست جمهوري در قالب برنامه حمایت از انجام پروژه هاي تخصصی براي مشمولان سربازي، متخصصان و کارآفرینان
400 دانشگاه برتر دنیا، به این افراد تسهیلات گذراندن دوره پروژه 14 ماهه جایگزین خدمت سربازي و طی دوره 45 روزه آموزشی

 
ارائه می کند. این افراد پس از گذراندن دوره هاي مشخص شده موفق به اخذ کارت پایان خدمت می شوند. 

در این طرح، ثبت درخواست تا تایید نهایی متقاضی با احتساب فرآیند راستی آزمایی و اخذ مستندات مورد نیاز حداکثر یک ماه زمان
می برد. همزمان با اجراي حمایت مذکور متقاضیان می توانند از حمایت هاي دیگر مانند پسادکتري، جذب هیئت علمی، اشتغال در

 
شرکتهاي دانش بنیان استفاده کنند. 

از 820 در خواست پروژه تخصصی تخصصی ثبت شده در سامانه connect.isti.ir تاکنون بیش از 600 نفر از متقاضیان موفق به

 
استفاده از این حمایت شده اند و این روند در سال جدید هم ادامه خواهد داشت. 

36 درصد متقاضیان انجام پروژه از امریکا و 31 درصد از کانادا و مابقی از اروپا، استرالیا و کشورهاي آسیایی و حدود نیمی از آنها

 
دانش آموخته یکصد دانشگاه برتر دنیا هستند. 

مرکز تعاملات بین المللی علم و فناوري معاونت علمی و فناوري ریاست جمهوري با اجراي این برنامه در تلاش است تا در قالب
حمایت از انجام پروژه هاي تحقیقاتی و فناورانه همچون «پسادکتري»، «فرصت مطالعاتی»، «استاد مدعو و معین»، «راه اندازي کسب
وکارهاي فناورانه»، «اشتغال در شرکت هاي فناور» و «برگزاري سخنرانی و کارگاه هاي تخصصی» به ارتباط موثر متخصصان ایرانی

 
خارج از کشور با مراکز علمی و فناوري برگزیده کشور کمک کند. 

«ارتقاي سطح علمی و حرفه اي پایگاه تخصصی همکار»، «فراهم کردن شرایط مناسب براي توسعه فناوري هاي نوظهور و پیشرفته در
کشور»، «فراهم کردن شرایط انتقال مهارت ها، روش ها و قابلیت هاي خدماتی نوین توسط متخصصان ایرانی خارج از کشور به
داخل» و «کمک به تاسیس شرکت هاي فناور در حوزه هاي فناوري پیشرفته» از جمله مهم ترین اهداف اجرایی کردن این برنامه

توسط معاونت علمی و فناوري ریاست جمهوري است.





تشدید صدمات به بخش تولید با مصوبات غیرکارشناسی

منبع: اقتصاد آنلاینشماره خبر:  103  |  تاریخ: 1399/07/30

بعضی از مصوبات ستاد تسهیل و رفع موانع تولید که با هدف حمایت از بخش تولید تشکیل شده، غیرکارشناسی بوده و
موجب تشدید صدمات به بخش تولید در کشور را فراهم می کند.

بعضی از مصوبات ستاد تسهیل و رفع موانع تولید که با
هدف حمایت از بخش تولید تشکیل شده، غیرکارشناسی
بوده و موجب تشدید صدمات به بخش تولید در کشور را

 
فراهم می کند. 

به گزارش اقتصادآنلاین به نقل از فارس، یکی از مشکلات
اصلی صنعت در کشور ایران، نبود سیاستی کلان براي مدیریت آن است. شاهد این موضوع هم تغییر چند سال یکبار سیاست هاي
اقتصادي درباره نگاه به مقوله صنعت می باشد، در کنار آن، تحریم هاي ظالمانه آمریکا و هم چنین سوءمدیریت برخی مسئولین

 
اجرایی کشور سبب ایجاد مشکلات متعدد براي تولیدکنندگان شده است. 

ایجاد ستادهاي پرضرر به بهانه کمک به تولید متاسفانه خروجی عملکرد بسیاري از نهادهایی که با هدف یاري رسانی به بخش تولید
راه اندازي شده اند، سخت تر شدن وضعیت براي تولیدکننده و مصرف کننده بوده است به گونه اي که عملا نبودن این نهادها ضرر
کمتري براي جامعه داشته است. با این وجود، سالهاست در کشور به بهانه هاي مختلف، ستادهاي مختلفی براي رفع مشکل ارگان
هاي مختلف کشور پایه گذاري شده اند که در بسیاري از موارد، این ستادها جنبه تشریفاتی داشته و حتی تصمیماتی که در آن ها
اتخاذ شده ، باعث سردرگمی و بی ثباتی قوانین کشور گردیده است و افراد و نهادهاي درگیر با قانون، دچار آشفتگی در عملکرد خود

 
شده اند. 

یکی از این عناوینی که به کرات در تاسیس ستادها دیده شده است، ستادهایی تحت عنوان حمایت از تولید، تسهیل کار در صنعت و...
است. معمولا اساس کار این ستادها، حمایت بی قید و شرط از هر مجموعه تولیدي بدون در نظر گرفتن تراز مالی آن شرکت، بهره
وري و هم چنین فایده آن بنگاه براي کشور است. حتی اگر این صنعت ها دچار ورشکستگی به دلیل سومدیریت و اهمال در تصمیم
گیري و... شده باشند و حتی با کمک و حمایت دولتی نیز هم چنان زیان ده باقی بمانند، براي این ستادها تفاوت زیادي ندارد و مهم
این است که صنعتی حتی زیان ده و بدون فایده براي مردم و کشور، به هر وسیله اي تعطیل نگردد. این نگرش آسیب هاي بسیاري را
براي کشور به همراه داشته و دارد، زیرا ملاك حمایت از یک بنگاه، باید عقلانی باشد و البته نوع حمایت نیز باید منطقی باشد و این

 
ستادها نباید به دلیل حمایت از یک بنگاه، به طور مثال سبب زیان دیدن طلبکاران همان بنگاه گردد. 

حمایت از تولیدکننده زیان ده به هر قیمتی! در حالت کلی، می توان گفت که حمایت از تولیدکننده اي که در صنعت خود زیان ده
قلمداد می شود و هم چنین با این شیوه مدیریت در حال استفاده از منابع محدود سرمایه و نیروي کار کشور است، فقط در صورتی
منطقی است که از اصلاح آن تولیدي و سودده شدن با ضمانتی قابل پذیرش اطمینان وجود داشته باشد و در غیر اینصورت نه تنها



حمایت از این بنگاه ها مشکلی از آن ها را مرتفع نمی کند بلکه باعث به هدر رفتن ظرفیت هاي اندك حمایتی در کشور خواهد شد.
در صورتیکه اگر این حمایت ها از بنگاهی با ظرفیت بالا صورت می گرفت، اثرات بسیار مثبتی هم براي آن بنگاه و هم براي کشور

 
داشت. 

نکته مهم بعدي، نحوه حمایت این ستادها از بخش تولید است. به طور مثال، از سال 97 و با پیشنهاد دولت، ستاد تسهیل و رفع موانع
تولید در کشور ایجاد شده است که وظیفه آن، پیگیري مشکلات بنگاه هاي تولیدي و اقتصادي و رفع مشکلات صنعت بخاطر تحریم
هاي ظالمانه است. با این وجود و در حالی که انتظار می رود این ستاد با ارائه راهکارهایی مدون سبب آسان شدن چرخیدن صنعت

 
شود، تصمیمات گرفته شده توسط ستاد مذکور در بسیاري از موارد، حذف صورت مسئله و دست بردن در قوانین مصوب کشور است. 

با این راهکارهاي غیرمنطقی، جامعه شاهد اخته شدن قوانین و بروز حفره هاي بزرگ به دلیل مکمل بودن بندها و تبصره هاي هر
قانون است. به طور مثال در یک قانون، در تبصره اي محدودیتی براي یک متخلف در نظر گرفته شده و در تبصره اي دیگر، نحوه دور
زدن افراد از تبصره اول، مسدود شده است، حال اگر به دلیل اینکه براي یک صنعت یا بنگاه تولیدي، تسهیلاتی فراهم شود، تبصره

 
ضمانت اجراي محدودیت تعلیق گردد، به این معناست که فلسفه و اساس آن قانون دچار فروپاشی شده است. 

چرا ستاد رفع موانع تولید از کیسه خلیفه می بخشد؟ اگر قصد ستاد تسهیل و رفع موانع تولید، افزایش تولید و اشتغال در کشور است،
باید به طور مثال قیمت گذاري دستوري محصولات و فرآورده هاي صنعت را سریعا متوقف کند زیرا پایین نگه داشتن قیمت ها در
حالی که قیمت ارز هر روز بالاتر می رود قطعا منجر به زیان دیدن صنایع و بنگاه ها می شود. در این شرایط هیچ بنگاه و تولیدي قادر
به پرداخت معوقات خود به بانک و نهادهاي دیگر نخواهد بود و در عین داشتن شرایط کار مناسب، دچار زیان دهی می گردد. در این
شرایط حق بانک یا هر نهاد یا فردي است که وثیقه یا ضمانتی که از آن بنگاه دارد را تصرف کند، اما دیده می شود که ستاد تسهیل

 
جلوي این کار را می گیرد و به عبارتی از کیسه خلیفه می بخشد. 

این چه مدیریت و تصمیم گیري است که در آن، هیچ حقی براي اشخاصی که طلبکار از این بنگاه ها هستند، قائل نشده و صرفا براي
سرپا نگه داشتن یک بنگاه، افراد و نهادهایی دیگر از حق خود محروم می مانند، این موارد نشان می دهد که در ستاد تسهیل و رفع
موانع تولید، فقط زنده ماندن بنگاه ها هرچند زیان ده مهم است و حتی به قیمت زیان دیدن دیگران، نباید یک تولیدي بدون
کوچکترین برنامه اي براي آینده تعطیل شود. از طرفی خیلی از این بنگاه ها به بانک ها بدهی دارند که با حمایت اشتباهی که ستاد
تسهیل از این بنگاه ها دارد، بانک ها از ضمانت و وثیقه این بنگاه ها نیز نمی تواند استفاده کند و در نتیجه اقدام به اضافه برداشت از
بانک مرکزي خواهند شد که خود سبب افزایش نقدینگی و تشدید تورم است، این امر سبب می شود هدف اولیه این ستاد که حمایت

 
از تولیدي ها است، تحقق نیافته و با افزایش تورم، به کلی از دست برود. 

ستاد تسهیل در نوع حمایت خود تجدید نظر کند ستاد تسهیل و رفع موانع تولید در راستاي برطرف نمودن مشکلات بخش تولید در
کشور باید به حمایت از صنایعی بپردازد که آینده روشنی دارند و استفاده از منابع محدود کشور براي آن صنایع، نتیجه بخش باشد.
در ضمن، این ستاد باید از دست بردن در قوانین کشور بدون دقت کارشناسی خودداري کند زیرا این اقدام سبب ایجاد مشکلاتی
بزرگتري در کشور می شود و زمینه را براي سوء استفاده سودجویان از اخته شدن قانون را فراهم می کند. ضمنا ایجاد تعلیق در
اجراي بعضی قوانین کشور، سبب خسارت سنگین به اشخاص و نهادهایی می شود که از برخی بنگاه ها طلبکار هستند و در نتیجه،

 
ضرورت دارد ستاد تسهیل و رفع موانع تولید راهکاري براي رفع مشکلات این افراد و نهادها هم درنظر بگیرد. 

پربیننده ترین تامین 20قلم کالا در طرح توزیع اقلام اساسی/ شارژ کارت سرپرستان خانوارها هر 2ماه یکبار ماءالشعیر و مالت
50درصد گران شد حبوبات همچنان طلایه دار گرانی گوجه فرنگی و پیاز چرا گران شد؟ کاهش قیمت مرغ در راه است





4 تفاهم نامه براي توسعه فناوري تجهیزات و مواد آزمایشگاهی امضاء شد

منبع: پایگاه دولتشماره خبر:  104  |  تاریخ: 1399/07/30

کانون هماهنگی دانش، صنعت و بازار تجهیزات و مواد آزمایشگاهی ایران ساخت، یکی از کانون هاي تشکیل شده با حمایت
معاونت علمی و فناوري ریاست جمهوري است که ت...

کانون هماهنگی دانش، صنعت و بازار تجهیزات و مواد آزمایشگاهی ایران ساخت، یکی از کانون هاي تشکیل شده با حمایت معاونت
علمی و فناوري ریاست جمهوري است که تلاش دارد تا ارتباط بهینه تري میان هر سه بخش صنایع، دانشگاه و بازار ایجاد کند. این

 
کانون در سال جاري با امضاي 4 تفاهم نامه با بخش هاي مختلف، تلاش کرد تا در این حوزه رونق بیشتري ایجاد کند. 

به گزارش پایگاه اطلاع رسانی دولت به نقل از معاونت علمی و فناوري رییس جمهور، انعقاد تفاهمنامه با صنعت بومی سازي مواد
غیرفلزي (ساصد) و امضاي تفاهم نامه با مرکز متالوژي دانشگاه آزاد واحد زنجان در راستاي توسعه فناوري در این حوزه و برقراري

 
ارتباط با صنایع بزرگ، انجام گرفت. 

همچنین کانون هماهنگی دانش، صنعت و بازار تجهیزات و مواد آزمایشگاهی ایران ساخت، با رایزنی و امضاي تفاهم نامه با برخی
واحدهاي بزرگ فعال در حوزه باطریسازي نسبت به ایجاد یک کنسرسیوم بزرگ در حوزه فناوري باطري اقدام کرد تا زمینه همکاري

 
شرکت هاي دانش بنیان، فناور و صنایع بزرگ این حوزه فراهم شود. 

با توجه به وجود ظرفیت هاي صادراتی قابل توجه در صنعت تجهیزات و مواد آزمایشگاهی کشور، شرکت هاي فعال در این حوزه
همواره درخواست داشته اند تا زمینه صادرات این محصولات به خارج از کشور تسهیل شود. در این راستا این کانون با بررسی و امکان
سنجی بازار کشورهاي سوریه و آذربایجان براي ورود شرکت هاي فناور زیرمجموعه کانون به این مقاصد صادراتی گام برداشت. بر
اساس نتایج این امکان سنجی، شرکت هاي زیرمجموعه این کانون اطلاعات دقیقی از نیازهاي این کشورها و چگونگی تعامل با

 
خریداران بین المللی را دریافت کردند. 

امضاي تفاهم نامه با مرکز نوآوري شهرداري تهران نیز دیگر اقدام این کانون است که براي توسعه هر چه بیشتر تعامل و همکاري با

 
مدیریت شهري صورت گرفته است. 

با توجه به اینکه یکی از سیاست هاي راهبردي معاونت علمی و فناوري ریاست جمهوري برگزاري رویدادهاي کارآفرینانه براي ترغیب
هر چه بیشتر فعالان فناور است، کانون هماهنگی دانش، صنعت و بازار تجهیزات و مواد آزمایشگاهی ایران ساخت با صندوق نوآوري و

 
شکوفایی به توافق رسید تا در سال جاري 4 رویداد کارآفرینی برگزار کند. 

 
افق هاي کاري 

برگزاري نمایشگاه در 4 حوزه مختلف نفت، نانو، تجهیزات راهبردي و مواد، از جمله اهدافی است که این کانون براي ماه هاي پیش رو
تعیین کرده است. 



ایجاد مرکز نوآوري تجهیزات و مواد آزمایشگاهی ایران ساخت نیز از جمله برنامه هاي کانون است که در صورت تحقق می تواند

 
تحرك قابل توجهی در زیست بوم نوآوري این رشته ایجاد کند. 

معاونت علمی و فناوري ریاست جمهوري با تشکیل کانون هاي هماهنگی دانش،صنعت و بازار در حوزه هاي مختلفی مانند رنگ و
رزین، پسماند و فناوري اطلاعات تلاش کرده است تا ارتباط قوي تري میان سه رکن اساسی پیشرفت در تولید (صنعت، دانشگاه، بازار)

ایجاد کند.



معیارهایی براي مقایسه مدل هاي پایش نظام هاي علم، فناوري و نوآوي

منبع: اقتصاد آنلاینشماره خبر:  105  |  تاریخ: 1399/07/30

بررسی و مقایسه مدل هاي مختلف ارزیابی نظام هاي علم، فناوري و نوآوري می تواند نقش بسزایی در طراحی هر چه بهتر
یک مدل کارآمد ملی براي سنجش وضعیت علم و فناوري در کشور ایفا کند.

 
علی ملکی 

بررسی و مقایسه مدل هاي مختلف ارزیابی نظام هاي علم، فناوري و نوآوري می تواند نقش بسزایی در طراحی هر

 
چه بهتر یک مدل کارآمد ملی براي سنجش وضعیت علم و فناوري در کشور ایفا کند. 

چنین اقدامی، علاوه بر استفاده از تجارب کشورهاي مختلف و پرهیز از آزمون و خطاهاي مکرر منجر به تسریع روند طراحی مدل ملی
مذکور می شود. با این حال، مواردي مانند تعدد و تکثر مدل هاي پایش وضعیت علم و فناوري و مضامین به کار رفته در آن ها
(مضامینی مانند اقتصاد، نوآوري، نیروي کار، آموزش، فناوري و یادگیري)، جمع بندي و بهره برداري از این مدل ها را با دشواري هاي
بسیاري مواجه ساخته است. در همین رابطه، در سال 1393 و پس از واگذاري پروژه پایش وضعیت علم و فناوري کشور به پژوهشکده
سیاستگذاري دانشگاه صنعتی شریف و به منظور استفاده از تجارب کشورها و سازمان هاي مختلف در این زمینه، تبیین چارچوب و
شاخص هایی براي مقایسه و دسته بندي انواع مدل هاي ارزیابی نظام هاي علم، فناوري و نوآوري در دستور کار این نهاد قرار گرفت.
در همین زمینه، شش معیار 1) جامعیت، 2) پیاده سازي، 3) سادگی، 4) مقایسه پذیري، 5) اهداف و 6) کارکردها براي مقایسه و

 
طبقه بندي مدل هاي مذکور پیشنهاد شد که در ادامه به تشریح هر یک از آن ها خواهیم پرداخت. 

 
1- پوشش (جامعیت) 

در شکل حدي، مدل هاي پایش نظام هاي علم و فناوري، یا در جهت حل مسائل اجتماعی و سیاستی خاص با محدوده پوشش
تخصصی (مانند وضعیت علم و فناوري در حوزه سلامت، انرژي و ...) به کار گرفته می شوند و یا در پی بررسی وضعیت کلی علم و
فناوري یک شور (در جامع ترین حالت آن) هستند. در همین رابطه، از جمله مدل هاي داراي پوشش محدود و خاص می توان به

 
موارد زیر اشاره کرد: 

 
1) مدل سامپات (2011): این مدل صرفا به بررسی وضعیت علم و فناوري در حوزه سلامت می پردازد. 

2) مدل آرکو (آرچیبوگی و کوکو، 2004): این مدل تنها بر روي مساله توانمندي فناورانه تمرکز داشته و مسائلی مانند علم و نوآوري

 
و حتی دیگر ابعاد فناوري مانند صادرات و واردات را در نظر نمی گیرد. 

3) راهنماي نیروي انسانی نوآوري کانبرا (سازمان همکاري هاي اقتصادي و توسعه، 1995): این مدل صرفا جنبه نیروي انسانی نظام

 
علم و فناوري را مد نظر قرار داده و به مباحثی مانند صادرات، تولید محصولات با فناوري پیشرفته و محیط کسب و کار نمی پردازد. 

 
2- مقایسه پذیري 



مقایسه پذیري را می توان مهمترین معیار براي طبقه بندي مدل هاي پایش نظام هاي علم و فناوري بر شمرد. به طور کلی، منظور از
مدل پایشی مقایسه پذیر، مدلی است که شاخص هاي جزئی و کلان و همچنین مولفه هاي اصلی آن با تعداد قابل توجهی از مدل
هاي پایش شناخته در زمینه علم، فناوري و نوآوري قابل مقایسه باشد. در همین زمینه می توان به چارچوب علم، فناوري و نوآوري
کشور کره جنوبی (این و همکاران، 2016) به عنوان یکی از مدل هاي مقایسه پذیر اشاره کرد. این چارچوب از مولفه هاي اصلی پر
تکرار در مدل هاي دیگر (مولفه هایی مانند محیط فرهنگی، زیرساخت، فعالت هاي R&D و منابع انسانی) تشکیل شده است و
شاخص هاي آن از قبیل تعداد پژوهشگران، میزان ثبت اختراع، تعداد مقالات، هزینه R&D و صادرات محصولات با فناوري پیشرفته

 
نیز از جمله شاخص هاي پوشش داده شده در دیگر مدل هاي مطرح جهانی هستند. 

 
3- پیاده سازي 

 
به طور کلی، معیار پیاده سازي به منظور بررسی و پاسخگویی به سه سوال زیر مورد استفاده قرار می گیرد: 

 
1) آیا مدل مورد بررسی صرفا از مولفه هاي انتزاعی تشکیل شده یا شاخص هاي خاصی براي آن تعریف شده و توسعه یافته است؟ 

 
2) آیا داده هاي مربوط به شاخص ها، در دسترس هستند یا خیر؟ 

 
3) آیا این داده ها به صورت دوره اي استخراج شده و به شکل منظم منتشر می شوند یا خیر؟ 

از این جهت، مدل هاي پایش داراي مولفه هاي اندازه گیري نشده و شاخص هاي تعریف نشده که داده هاي شاخص آن ها نیز به

 
صورت دوره اي و منظم منتشر نمی شود، از مطلوبیت بسیار پایینی برخوردارند. 

 
4- سادگی 

معیار سادگی در پی بررسی این مساله است که کدام یک از مدل ها در عین اینکه شاخص ها و روابط ضروري را در خود جاي داده
اند، داراي منطق ساده و روانی نیز هستند. لازم به ذکر است که در اینجا، معیار سادگی به منطق کلی مدل اشاره دارد و نه شاخص
هاي آن. به طور کلی، منظور از مدل هاي پایشی ساده، آن دسته از مدل ها هستند که داراي طراحی قابل فهم و تعداد شاخص ها و
مولفه هاي نسبتا اندکی هستند و همچنین از گنجاندن پیوندهاي علی و همبستگی میان شاخص هاي پایه یا مولفه هاي کلان تر
خودداري می کنند. از جمله مشهورترین مدل هاي پایش ساده می توان به مدل شاخص جهانی نوآوري (GII)، چارچوب اقتصاد
دانش بنیان بانک جهانی، مدل پایش علم، فناوري و نوآوري ایالات متحده و مدل توانمندي فناورانه آرکو اشاره کرد. این در حالی
است که مدل هایی مانند گزارش انجمن ملی علوم ایالات متحده و دیاگرام شماتیک نظام ملی نوآوري آنکتاد در زمره مدل هاي

 
پیچیده جاي می گیرند. 

 
5- اهداف 

به طور کلی، اهداف انواع مدل هاي پایش نظام هاي علم، فناوري و نوآوري به شش دسته 1) بهبود تحقیق و توسعه، 2) توسعه
فناوري، 3) توسعه نوآوري، 4) توسعه علم، فناوري، نوآوري و تحقیقات، 5) توسعه اقتصادي و صنعتی و 6) توسعه منابع انسانی تقسیم

 
می شود. 



 
6- کارکردها 

کارکرد انواع مدل هاي پایش را می توان به هشت بخش کلی تقسیم نمود که عبارتند از: 1)منابع انسانی، نیروي کار و آموزش، 2)
بنگاه ها و بخش خصوصی، کارآفرینی و صنعت، 3) نهادها، 4) زیرساخت هاي فناوري اطلاعات و ارتباطات و زیرساخت هاي فیزیکی،
5) محیط هاي آموزش، کار، تجارت، حقوقی، مالکیت فکري و کسب و کار، 6) خروجی هاي علمی، بازار، صادرات و تجارت، 7) فعالیت

 
ها و منابع تحقیق و توسعه و 8) هزینه کردها و تامین مالی نظام علم، فناوري و نوآوري. 

 
رئیس پژوهشکده سیاستگذاري علم، فناوري و صنعت دانشگاه صنعتی شریف 

پربیننده ترین انواع موبایل شیائومی چند؟ +جدول قیمت روز لپ تاپ مایکروسافت در بازار +جدول بیت کوین در آستانه 12هزار
دلاري شدن پیشگامان تجارت الکترونیک در سنگاپور/ ارزان ترین الزاما محبوب ترین نیست محبوب ترین اپلیکیشن ها براي آمریکایی

ها/ وابستگی مردم آمریکا به شبکه هاي اجتماعی



بیش از 600 متخصص ایرانی خارج از کشور تسهیلات نظام وظیفه تخصصی

دریافت کردند

منبع: خبرگزاري فارسشماره خبر:  106  |  تاریخ: 1399/07/30

به گزارش گروه علمی و دانشگاهی خبرگزاري فارس به نقل
از مرکز ارتباطات و اطلاع رسانی معاونت علمی و فناوري
ریاست جمهوري، در قالب برنامه همکاري با متخصصان و
کارآفرینان ایرانی خارج از کشور تسهیلاتی براي گذراندن
دوران سربازي به متخصصان و کارآفرینان ایرانی 400
دانشگاه برتر دنیا ارائه می شود. در این برنامه تاکنون بیش

 
از 600 نفر توانسته اند از این تسهیلات بهره مند شوند. 

 مرکز تعاملات بین المللی علم و فناوري معاونت علمی و فناوري ریاست جمهوري در قالب برنامه حمایت از انجام پروژه هاي تخصصی
براي مشمولان سربازي، متخصصان و کارآفرینان 400 دانشگاه برتر دنیا، به این افراد تسهیلات گذراندن دوره پروژه 14 ماهه جایگزین
خدمت سربازي و طی دوره 45 روزه آموزشی ارائه می کند. این افراد پس از گذراندن دوره هاي مشخص شده موفق به اخذ کارت

 
پایان خدمت می شوند. 

در این طرح، ثبت درخواست تا تایید نهایی متقاضی با احتساب فرآیند راستی آزمایی و اخذ مستندات مورد نیاز حداکثر یک ماه زمان
می برد. همزمان با اجراي این حمایت ها  متقاضیان می توانند از حمایت هاي دیگر مانند پسادکتري، جذب هیئت علمی، اشتغال در

 
شرکت هاي دانش بنیان استفاده کنند. 

از 820 در خواست پروژه تخصصی تخصصی ثبت شده در سامانه connect.isti.ir  تاکنون بیش از 600 نفر از متقاضیان موفق به

 
استفاده از این حمایت شده اند و این روند در سال جدید هم ادامه خواهد داشت. 

36 درصد متقاضیان انجام پروژه از امریکا و 31 درصد از کانادا و مابقی از اروپا، استرالیا و کشورهاي آسیایی و حدود نیمی از آنها

 
دانش آموخته یکصد دانشگاه برتر دنیا هستند. 

مرکز تعاملات بین المللی علم و فناوري معاونت علمی و فناوري ریاست جمهوري با اجراي این برنامه در تلاش است تا در قالب
حمایت از انجام پروژه هاي تحقیقاتی و فناورانه همچون «پسادکتري»، «فرصت مطالعاتی»، «استاد مدعو و معین»، «راه اندازي کسب
وکارهاي فناورانه»، «اشتغال در شرکت هاي فناور» و «برگزاري سخنرانی و کارگاه هاي تخصصی» به ارتباط موثر متخصصان ایرانی

 
خارج از کشور با مراکز علمی و فناوري برگزیده کشور کمک کند. 

«ارتقاي سطح علمی و حرفه اي پایگاه تخصصی همکار»، «فراهم کردن شرایط مناسب براي توسعه فناوري هاي نوظهور و پیشرفته در
کشور»، «فراهم کردن شرایط انتقال مهارت ها، روش ها و قابلیت هاي خدماتی نوین توسط متخصصان ایرانی خارج از کشور به



داخل» و «کمک به تاسیس شرکت هاي فناور در حوزه هاي فناوري پیشرفته» از جمله مهم ترین اهداف اجرایی کردن این برنامه

 
توسط معاونت علمی و فناوري ریاست جمهوري است. 

انتهاي پیام/



تمام کارهاي رسانه اي من زیرنظر همین وزارت ارشاد که زیرمجموعه حاکمیت

است انجام شده است

منبع: سینما پرسشماره خبر:  107  |  تاریخ: 1399/07/30

سینماپرس: در ششمین جلسه رسیدگی به اتهامات محمد امامی، وکیل متهم گفت: سند امنیت قضایی را باید شاهکار ریاست
عدلیه دانست.

 سینماپرس: در ششمین جلسه رسیدگی به اتهامات محمد

 
امامی، وکیل متهم گفت: سند امنیت قضایی را باید شاهکار ریاست عدلیه دانست. 

 
به گزارش سینماپرس، ششمین جلسه رسیدگی به اتهامات محمد امامی و دیگر متهمان به ریاست قاضی مسعودي مقام برگزار شد. 

 
در ابتداي جلسه قاضی از وکیل متهم خواست در جایگاه قرار گیرند و به دفاعیات خود بپردازند. 

وکیل متهم امامی در جایگاه قرار گرفت و گفت: خداي را شاکرم که سند امنیت قضایی ابلاغ شده است و تبعیت از آن لازم است. سند
امنیت قضایی در واقع تجمیع اصول مهمی است که در جاي جاي قانون اساسی و قوانین قبلی آمده است. به واقع ریاست عدلیه با
صدور چنین سندي به همه افراد و دستگاه قضایی متذکر گردیده هر عملی می خواهید انجام دهید باید در چارچوب قانون و با رعایت

 
این اصول باشد. 

 
سند امنیت قضایی؛ شاهکار ریاست عدلیه 

وي ادامه داد: سند امنیت قضایی را باید شاهکار ریاست عدلیه دانست آن هم در زمانی که قضات ما اصولی، چون اصل شفافیت و حق

 
دسترسی به ادله را مورد توجه قرار نمی دهند؛ البته نه اکثریت قضات. 

وکیل متهم افزود: باید از رییس قوه قضاییه تشکر کرد که با وضع این سند، تحقیر رفتاري و عملی متهمان را ممنوع اعلام کرده است.

 
وي افزود: چرا درباره برخی از احکام قانونی که داراي ابهام است از مجلس تقاضاي تفسیر نمی شود. 



 
 

 
وکیل متهم افزود: فعالان اقتصادي باید بدانند اقتصاد کشور دولتی، خصوصی یا آزاد است. 

وي بیان داشت: براي بانک فرقی نمی کند که مشتري چه کسی باشد چرا که به واقع قصد مشارکت ندارد و تنها به فکر سود است و
اگر سود به موقع پرداخت نشود مشتري باید جریمه پرداخت کند، آیا می توانید از بانک سرمایه بخواهید که صورت وضعیت حساب

 
هاي بدهکاران داخلی خود را ارائه کند و نظري به سودهاي بانک بیفکند. 

 
وکیل مدافع متهم امامی در ادامه خطاب به نماینده دادستان گفت: چه تعداد از حقوقدانان داخلی با نظر قضایی شما موافق هستند؟ 

 
وي افزود: زمانی که پرونده در دادسرا تشکیل می شود در ابتدا شکایت شاکی مطرح است که در این پرونده خبري ازآن نیست. 

 
وکیل متهم امامی: چرا از شاکی حمایت می کنید؟ 

وکیل مدافع متهم امامی خطاب به ریاست دادگاه گفت: چرا از شاکی حمایت و او را راهنمایی می کنید؛ متهم باید اسناد را ببیند و

 
ایرادات آن شنیده شود. شما گوش شنوا دارید، ولی حرف شنیدن براي متهمی که در معرض شدیدترین حکم قرار دارد کافی نیست. 

وي افزود: خدا را شکر می کنم که تا قبل از این جلسات مورد اعتماد دستگاه قضایی بودم و به درجه بازنشستگی نائل آمدم که همین

 
موضوع نشان دهنده این اعتماد است. 

وي خطاب به ریاست دادگاه گفت: چرا زمانی که نماینده دادستان موضوعی را در خارج از کیفرخواست مطرح می کند به او تذکر نمی

 
دهید؟ 



 
 

وکیل مدافع متهم امامی بیان کرد: بانک سرمایه بر اساس پیشنهاد دادسراي پولی و بانکی علیه من طرح شکایت کرد و وقت رسیدگی

 
داده اند. 

وي اظهارکرد: در دادگاه از تعارض اظهارات نماینده دادستان صحبت شد، اما این موضوع در اخبار و حتی در صورتجلسه محکمه نیز

 
درج نشده است؟ انتظار اجراي قانون در این دادگاه مورد درخواست است. 

وي در ادامه گفت: در این پرونده اثري از شکایت اولیه و قرارداد مستند دعوي نیست. نماینده دادستان بگوید که تسهیلات بعدي از
کدام جیب بانک خارج شده؟ بهترین دفاع، در چنین شرایطی سکوت تا زمان ارائه مدرك است؛ این حق موکل است که براي یک

 
بارهم که شده اصول اسناد را ببیند. 

وکیل مدافع متهم امامی گفت: اینکه بانک سرمایه قصد مشارکت با موکل را نداشته همان درد مملکت است و اینکه اقدام به حبس

 
تسهیلات کرده آیا در تعارض با مشارکت نیست؟ 

 
وي ادامه داد: پرونده مالیاتی موکل مشخص، واضح و در حال بررسی است. 

 
وکیل مدافع متهم امامی گفت: کارهایی که در دادسراي پولی وبانکی انجام می شود به هیچ وجه تخصصی نیست. 

 
 



وي در ادامه خطاب به ریاست دادگاه گفت: شما با نتیجه اقدامات دادسرا حکم صادر می کنید؛ چگونه می گویید کاري به عملکرد
بازپرس ندارید؛ بخش عمده استدلال دادسرا در انتساب جرم از متن یکی از آراي پیشین شما وام گرفته شده است؛ چگونه می توان
تصور کرد که بازپرس با ارشاد سرپرست دادسرا سه روز قبل از آخرین دفاع موکل به معاونت قوه قضاییه نامه می زند که آخرین دفاع

 
اخذ شده است. 

وکیل مدافع متهم امامی گفت: چگونه می توان تصور کرد که آقاي قهرمانی و بازپرس در تاریخ 16 فروردین 98 با دعوت از دو
کارشناس ساختمان از آنها خواسته اند که در مورد قیمت املاك توضیح دهند تا مبادا با اتهام بازداشت غیرقانونی مواجه شوند و اساسا
چرا با نظر یک شعبه دیگر کارشناسی انجام گرفته است و شعبه 8 موکل را بدون ارسال احضاریه راس ساعت 5 و نیم عصر بازداشت و

 
روانه زندان می کند؟ 

 
قاضی خطاب به وکیل متهم: مطالب شما در چارچوب کیفرخواست نبود 

در این بخش از جلسه دادگاه قاضی مسعودي مقام با پایان دفاعیات وکیل مدافع متهم امامی اظهار کرد: مطالب شما در چارچوب
کیفرخواست نبود این وظیفه شما است که پرونده را بخوانید و مستندات را اخذ کنید. شاکی می گوید که شکایت طبق مستندات

 
است. 

رییس دادگاه خطاب به وکیل گفت: شما نماینده یا وکیل محکومان و متهمان نیستید و باید از پرونده خود دفاع کنید، اما تا امروز از

 
شما دفاع ماهیتی ندیدیم. 

وي با اشاره به یکی از پرونده هایی که وکیل متهم امامی در دفاعیات خود به آن اشاره کرده بود، گفت: آن پرونده 139 میلیارد تومان
است که وصول و پرداخت شده است مطالبی که می گویید دفاع از موکلتان نیست و این خطابه ها نیز موثر نیست چرا که باید دفاع

 
حقوقی داشته باشید. 

 
قاضی گفت: اگر توانایی علمی دارید، دفاع ماهیتی و شکلی کنید و اگر ندارید نوبت به سایرین می رسد. 

وي افزود: در خصوص مطالبی که در مورد رسانه ها مطرح کردید باید بگویم که من مسئول رسانه نیستم و باید قضاوت کنم. من فقط
باید به پرونده رسیدگی کنم و می دانم رسیدگی به مفاسد اقتصادي در هر مرحله از مراحل اشخاص چه اقداماتی را انجام می دهند؛

 
از اقدام حیثیتی گرفته تا اقدام جانی. اما ما ایستادگی کامل داریم و از مدار قانون خارج نمی شویم. 

 
قاضی عنوان کرد: ارزیابی دادگاه در راي است. شما دنبال جدل هستید. در چارچوب کیفرخواست دفاع کنید. 

 
وي با اشاره به ذکر اشتباه برخی از مواد قانونی توسط وکیل متهم امامی گفت: اینکه مواد قانونی را اشتباه می گویید صحیح نیست. 

 
در ادامه رییس دادگاه از متهم امامی خواست تا جهت ارائه توضیحات در خصوص بخش دیگري از اتهامات خود در جایگاه قرار گیرد. 

 
متهم امامی: رسانه اي شدن دادگاه به درخواست من نبوده 

متهم امامی گفت: قبل از ورود به دفاعیات لازم دانستم که براي طراحی دفاع نکاتی را عرض کنم من در جلسه قبل ماهیتی دفاع
کردم و حواشی را می نویسم که زودتر تمام شود؛ از طرفی رسانه اي شدن دادگاه به درخواست من نبوده بلکه به درخواست شما و با



مجوز دادستانی بوده و شما خواستید که دوربین ها در اینجا باشند و زمانی که قرار است دوربین ها در اینجا باشند بر خود لازم می
دانم که در خصوص ادعاهایی که خارج از کیفرخواست توسط نماینده دادستان مطرح می شود صحبت کنم چرا که این سمت میز

 
هم، شخص، خانواده و آبرو دارد. 

 
در ادامه این جلسه دادگاه متهم امامی گفت: ما اول انسان هستیم بعد قاضی؛ من اول انسان هستم بعد متهم. 

این متهم ادامه داد: من نیز مثل شما خانواده دارم؛ من شروع کننده جنگ رسانه اي نبودم؛ من دست تک تک افراد رسانه ایم را می

 
بوسم تمام کارهاي رسانه اي من زیرنظر همین وزارت ارشاد که زیرمجموعه حاکمیت است انجام شده است. 

متهم امامی ادامه داد: اگر این جلسات دادگاه علنی بود و آن را همگان می دیدند در جلسه چهارم و پنجم تناقضات آن مشخص می

 
شد 

این متهم ادامه داد: وقتی ناخواسته از رسانه هایی که من را دزد نامیده اند شکایت کردهم تنها به من یک سند ارائه دادند و آن هم به

 
قول نماینده دادستان، عکس یک وایتبورد در پرونده بانک سرمایه بوده که شما قاضی آن بوده اید. 

 
متهم امامی ادامه داد: آقاي قهرمانی با کلیپ قدردانی رییس دیوان و 20:30 نمی توان راه را کوتاه کرد. 

 
 

در ادامه این جلسه دادگاه متهم گفت: وقتی مدرکی ارائه می دهیم می گویند چگونه این مدارك را پیدا کرده اید در حالی که بانک

 
سرمایه باید اطلاعاتش در معرض دید عموم باشد ترس از افشاي چه رازي است که همه را نگران کرده است. 

این متهم اضافه کرد: آقاي بانکی که دارید از قراردادها دفاع می کنید افرادي در دادگاه با همین قراردادها محاکمه شده اند اگر این
قراردادها درست است چرا محاکمه شده اند اگر نیست، چرا به آن استناد می شود، من هنوز نفهمیدم شرکت سون با داشتن حساب و
وثیقه بانکی احداث پالایشگاه چه عمل مجرمانه اي انجام داده است؟ در پرونده سون چه اشکال کیفري وجود دارد؟ من مدارکی را

 
ارائه می کنم. 

 
قاضی از متهم خواست مدارکش را ارائه کند. 

قاضی پس از بررسی مدارك، تأکید کرد: بخش عمده اي از مدارکی که ارائه شده است دست نوشته خودتان است و مابقی مدارك نیز
در پرونده وجود دارد. 



 
قاضی خطاب به متهم امامی گفت: صورت حساب و گردش حساب شما باید قبل از اخذ تسهیلات باشد. 

 
متهم پاسخ داد: ما سندي داریم که 24 میلیارد گردش داریم. 

 
قاضی خطاب به محمد امامی گفت: شما باید ریز موارد قبل از 92 را ارائه دهید، مستندات را باید ارائه دهید تا ما نیز استعلام کنیم. 

 
قاضی ادامه داد: شما در چه تاریخی وام گرفته اید و در چه تاریخی افتتاح حساب کرده اید؟ 

 
متهم پاسخ داد: 92.07.22 افتتاح حساب کردم و در پایان برج 9 تسهیلات گرفته ام. 

 
این متهم ادامه داد: تا قبل از اخذ تسهیلات 24 میلیارد تومان گردش حساب داشتم. 

متهم امامی اضافه کرد: اصل ادعاها فراموش نشود، در دادگاه گفته شد که من صبح افتتاح حساب کردم و بعد از ظهر تسهیلات

 
گرفتم. 

 
بررسی مدارك ارائه شده از سوي متهم امامی توسط نماینده بانک سرمایه 

 
در ادامه این جلسه دادگاه قاضی از نماینده بانک سرمایه خواست تا مدرکی که متهم امامی نشان می دهد را بررسی کند. 

 
نماینده بانک سرمایه گفت: این حساب پشتیبان یک حساب دیگر است یعنی از حساب جاري به حساب دیگري واریز می شده است. 

 
قاضی ادامه داد: گردش حسابی که شما داده اید آخرین رقمش در سال 99، 24 میلیارد تومان است. 

متهم پاسخ داد: نه اینطور نیست. نماینده بانک هم قبول کرده است. 24 میلیارد تومان قبل از تسهیلات گردش حساب داشتم، گردش

 
تسهیلات مربوط به سال 92 است مربوط به سال 99 نیست الان هم بانک تأیید کرد. 

 
قاضی خطاب به این متهم گفت: کسی تأیید نکرد. 

 
در این بخش دادگاه نمایندگان بانک سرمایه هم اعلام کردند که تأیید نمی کنیم. 

 
متهم امامی افزود: من سند گردش مالی 24 میلیاردي خود را به شما نشان دادم. 

 
قاضی به متهم گفت: شما سند را نشان دادید اما هنوز احراز نشده است. 

متهم امامی افزود: ما براي تامین اولین تسهیلات، یک سپرده 5 میلیاردي از منابع خودمان تامین کردیم. هیچیک براي آقاي هادي

 
رضوي نبوده است. 



 
وي ادامه داد: بانک سرمایه براي جمع آوري سند و مدرك، با ما همکاري نمی کند و ما با سختی این اسناد را به دست می آوریم. 

متهم امامی گفت: یکسري مدارك را به شما ارائه می دهیم؛ از سپرده گذاري تا گردش حساب. اما اجازه دهید گردش سایر بانک ها را

 
براي شرکت سون بیاوریم. 

 
متهم امامی: مشاور بخشایش بودم 

متهم امامی افزود: در زمان اخذ تسهیلات اصلا آقاي توسلی و کاظمی را نمی شناختم اما آقاي بخشایش را می شناختم و مشاور او

 
بودم. 

 
قاضی مسعودي مقام خطاب به متهم گفت: آیا با آقاي بخشایش مراوده مالی داشته اید؟ 

متهم امامی پاسخ داد : خیر، من هیچ ارتباط مالی نداشته ام و البته او هم چیزي از من نخواسته بود حتی کارکنان من نیز با وي

 
مراوده نداشتند. 

متهم امامی در ادامه بیان کرد: در خصوص ردیابی هاي مالی عنوان کردند که از محل تسهیلات به حساب صرافی ها پول ریخته ام،
اما یک مورد را بیاورید. آنچه پرداخت شده از محل سپرده خودم بوده. نه وام است و نه مال کس دیگري؛ البته از محل سپرد ه نیز به

 
صرافی پول نداده ام. 

 
متهم امامی: 10 میلیارد تومان در ایران به مهدي محمدي دادم 

وي گفت: من 10 میلیارد تومان در ایران به مهدي محمدي دادم و دلیلش این بود شرکت هایی در بازار قیر بودند و این پول را به او
دادم که اگر شخصی در بازار خواست قیر بفروشد براي من بخرد. محمدي با کارکرد خودش و تجارتی که داشت و پولی که در اختیار

 
وي گذاشتم ممکن بود از طریق صرافی ها کار کرده باشد، اما او کارمند من نیست. با این حال از کارکردن با او سود کردیم. 

متهم امامی گفت: یک ریال از این پول را به صرافی واریز نکردم. اعلام شد که براي پدرم آئودي خریدم، اما خرید آئودي مربوط به
سال 95 است و اسناد نیز موجود است که پدرم خودش خریده و پول واریز شده و سند آن نیز موجود است؛ او از محل فروش ملک

 
پدري مبالغ زیاد تري و بیشتر از پول آئودي به من داد و ارتباطی با این موضوع ندارد. 

 
وي در ادامه گفت: در خصوص معافیت مالیاتی از دادگاه می خواهم تا استعلام به عمل آورد. 

متهم امامی خاطر نشان کرد: جمله اي را آقاي قهرمانی بارها مطرح کرد و مدعی شد که من اساسا پولی نداشته ام و وارد بانک
سرمایه شدم و تمامی پول ها از محل تسهیلات بوده است. لازم است که بگویم که در مورد روشه که اولین همکاري با بانک سرمایه

 
بود پیش از تسهیلات 18 میلیارد گردش داشتم و در بانک ملت نیز بیش از 45 میلیارد تومان گردش داشتم. 

این متهم بیان کرد: در مورد سون برخلاف گفته آقاي قهرمانی که گردش حساب تا قبل از اخذ تسهیلات نداشته؛ لازم است که بگویم

 
24 میلیارد گردش داشته است و در دو مورد از سررسیدها از حساب خودم پرداخت و تمدید شده است. 



 
متهم امامی: در برج 11 افتتاح حساب کردیم و در برج 12 وام گرفتیم 

وي بیان کرد: در مورد روشه ادعا شد که ما صبح حساب باز کردیم و شب وام گرفتیم. اما ما در برج 11 افتتاح حساب کردیم و در برج

 
12 وام گرفتیم و اولین تسهیلات 20 میلیاردي روشه را در اسفند ماه 91 اخذ کردیم. 

متهم امامی گفت: در جلسات قبل بر یک نکته اي تاکید شد و آن این بود که ما وثیقه ملکی نداشتیم این در حالی است که ما وثیقه

 
ملکی نیز گذاشتیم و سند رهنی آن نیز موجود است و سهل البیع و درون شهري بوده است. 

 
وي گفت: روشه قراردادهاي زیاد بازرگانی از صادرات قیر و چیزهاي دیگر داشته است و کارکرد و رزومه مدیران آن نیز مشخص است. 

این متهم با بیان اینکه بالاترین نرخ تسهیلات در حوزه بازرگانی اعطا می شود گفت: بنده از نرخ مصوبه بانک مرکزي نیز سود بیشتري

 
پرداخت کردم از طرفی روال قانونی طی شده و هیچ روابط ناسالمی در اخذ تسهیلات وجود نداشته است. 

 
متهم امامی گفت: من در کنار این شرکت ها تصویر گستر پاسارگاد را داشتم. 

 
وي خطاب به نماینده دادستان گفت: من هنوز نفهمیده ام که اگر بدهکار بودم آیا غیر از اینی بود که الان هستم؟ 

در این بخش از جلسه دادگاه قاضی مسعودي مقام از نماینده دادستان خواست تا مطالب خود را در خصوص شرکت هاي سون و

 
روشه ارائه دهد. 

 
نماینده دادستان: صورت هاي مالی ارائه شده توسط متهم امامی به بانک، واهی است 

نماینده دادستان گفت: امروز ورود ماهوي به پرونده داشتیم و جلسه خوبی بود؛ شما گفتید 109 میلیارد تومان فروش دارید و بانک
نیز 50 میلیارد تسهیلات داده ادعاي ما این است که صورت هاي مالی که به بانک داده اید واهی است و اساسا خرید و فروشی نداشته

 
اید؛ شما اکنون باید اسناد 109 میلیارد تومان خرید و فروش و گردش حساب را بیاورید. 

وي گفت: امامی ادعا کرد که از سون قشم واریزي به صرافی ها از محل تسهیلات نداشته. در ادامه گزارشی از واریزي هایی که انجام

 
شده است را قرائت می کنم. 

قهرمانی ضمن قرائت گزارش واریزي ها به حساب برخی از صرافی ها گفت: به حساب مادر و خواهر امامی نیز واریز شده است، اما 4
دست چرخیده و در تاریخ 12 مرداد ماه سال 94 پول به حساب مادر و خواهر وي واریز شده است؛ ما می گوییم امامی صلاحیت وام

 
کلان را نداشته است. 

 
شرکت «سون» بدون گزارش اعتبار سنجی، تسهیلات گرفته است 

نماینده دادستان گفت: وقتی سون را بررسی می کنیم متوجه می شویم که بدون گزارش اعتبار سنجی تسهیلات گرفته و در روشه
کمیسیون اعتباري شعبه گفته که شرکت نوپا است و صورت هاي مالی سال گذشته را ندارد و برگ سبز گمرکی نیز ندارد و فاقد
توجیه اقتصادي است و با اعطاي تسهیلات مخالفت کرده است؛ حال چه اتفاقی افتاد که ده روز پس از آن تسهیلات 55 میلیاردي

 
روشه مصوب شد؟ 



وي با بیان اینکه اولین اقدام امامی در بانک سرمایه، روشه بوده است گفت: ردیابی ها نشان می دهد پول ها مربوط به شرکت توسعه

 
ساختمان بوده است. 

نماینده دادستان تصریح کرد: امامی در روشه در خصوص کارشناسی اعتباري نظر منفی دارد، اما موفق شد تسهیلات بگیرد. در سون

 
که تسهیلات دوم بود حتی اعتبارسنجی هم نشد. تحقیقات در این زمینه ادامه دارد. 

 
اعطاي ملک بلوار آفریقا به مدیر عامل وقت بانک سرمایه 

وي گفت: در شرکت روشه که امامی تسهیلات گرفته، پول هایی به حساب آن وکیل مقتول به نام حاجیان در تاریخ هاي 6.7.92،
7.7.92 و 19.6.92 رفته است و در تاریخ 9.7.92 این وکیل از مدیر عامل وقت بانک سرمایه وکالت داشته و ملکی را در بلوار آفریقا به
نام آن مدیر عامل کرده است و این اقدام در دفتر خانه اي انجام شده که بعد از قتل حاجیان براي آن پرونده قضایی تشکیل شده و

 
کانون وقوع جرایم بوده است. سه هفته بعد از آن، امامی به آن فردي که خانه را گرفته نامه می زند و با تسهیلات موافقت می شود. 

نماینده دادستان ادامه داد: از محل تسهیلات پالایشگاه سون پولی به پالایشگاه سیراف نرفته است. درباره موضوع پالایشگاه سیراف

 
تعدادي افراد نامه اي به وزارت نفت می زنند و این وزارتخانه نیز درخواست ضمانت نامه یک میلیون دلاري می کند. 

نماینده دادستان اضافه کرد: سید مهدي هاشمی نامه اي به شعبه اسکان معادلی براي ضمانت نامه یک میلیون دلاري می زند که این

 
ضمانت نامه را بدهید. 

نماینده دادستان اضافه کرد: یاسر ضیایی هم یک نامه به اعلایی سرپرست امور شعبه می زند تا با درخواست ضمانت نامه یک میلیون

 
دلاري که معادل 2 میلیارد و 700 میلیون تومان است موافقت کند. 

 
ارائه تسهیلات به امامی بدون مصوبه هیئت مدیره بانک 

نماینده دادستان ادامه داد: ضمانت نامه و تسهیلاتی که مبالغ بالایی دارد باید به تصویب هیئت مدیره برسد، این تسهیلات به تصویب

 
هیئت مدیره نمی رسد، اما تسهیلات ارائه می شود و در سال 95 تمدید می شود. 

قهرمانی افزود: آقاي امامی که می گوید در سیراف تولید داشته است حتی یک ضمانت نامه درست حسابی نیز ارائه نداده است، چطور
می گوید در سیراف تولید داشته است. ایشان هیچ تولیدي در سیراف نداشته است. شما هدفتان این بود که وارد «خوراك» شوید و

 
همانطور که در قیر عمل کرده اید در اینجا نیز انجام دهید. 

نماینده دادستان اضافه کرد: نکته دیگري که باید بگویم این است که هم امامی و هم وکیلش می گویند وقتی تسهیلات گرفته ایم
مقداري از آن نزد بانک ماند، اما نمی گویند به این خاطر بوده است که وثیقه نداده اند. خودشان درخواست کرده بودند، چون وثیقه

 
نداده اند بخشی از تسهیلات را مسدود کنند. 

در ادامه نماینده دادستان بخشی از این نامه را قرائت کرد. در تاریخ 91.12.15 نامه اي به شعبه کوي نصر زده می شود که 6 میلیارد

 
تومان از تسهیلات نزد حساب بانک از محل اخذ تسهیلات محفوظ بماند. 



 
نماینده دادستان خطاب به متهم امامی: شما سینما را کثیف کرده اید 

نماینده دادستان اضافه کرد: امامی می خواهد ما را در مقابل هنرمندان قرار دهد، اما متوجه شده ایم که هنرمندان سوء نیت نداشتند

 
و ما حتی آن ها را احضار هم نکرده ایم. آقاي امامی شما ما را در مقابل سینمایی ها قرار ندهید اتفاقاً شما سینما را کثیف کرده اید. 

 
قاضی خطاب به نماینده دادستان گفت: در چارچوب کیفرخواست صحبت کنید. 

 
ادامه دفاعیات متهم امامی 

 
در ابتداي جلسه نوبت دوم قاضی از متهم خواست دفاعیات خود را بیان کند. 

متهم امامی در جایگاه قرار گرفت و گفت: در ابتدا تسهیلات اخذ شده براي شرکت روشه از محل سپرده خودمان بود که به مبلغ 6

 
میلیارد تومان سپرده گذاري کردیم. 

وي افزود: ما 3 سند رهنی آوردیم، اما گویا دوستان یک نمونه از آن را استعلام کرده اند؛ ما به مقداري که بانک مشخص کرده بود

 
تأمین وثیقه کردیم و این تأمین وثیقه از محل تسهیلات نبوده بلکه خودمان تأمین کردیم. 

 
این متهم خطاب به قاضی افزود: اگر شما اجازه دهید ما هم سندي که به شما می دهیم را در اختیار رسانه ها قرار دهیم. 

 
قاضی خطاب به متهم گفت: هر کاري می خواهید می تواند انجام دهید، اما رسانه ها شما را محاکمه نمی کنند. 

 
اظهارات متهم امامی در مورد پروژه سیراف 

در ادامه متهم امامی در مورد پروژه سیراف گفت: سیراف کار ایجادي است و موضوعی است که باید حتماً درگیر آن باشیم، سیراف کار

 
بازرگانی نیست و موضوعی نیست که در یک شب زاییده شود، ما در تابستان 92 آن را کلید زدیم. 

 
وي ادامه داد: بهترین زمین عسلویه به سیراف اختصاص پیدا کرد و دور تا دور آن دیوارکشی شده است. 

متهم امامی افزود: اینکه بگوییم سیراف بعد از ضمانت نامه کارتون خواب است، درست نیست. من هر آنچه پول گرفتم را تسویه کردم،

 
اما اگر تسویه ام ایراد دارد حاضرم دیونم را پرداخت کنم. 

امامی گفت: نمی توانید ماهیت کارآفرینی را از من بگیرید. من تسهیلات بازرگانی گرفته ام و هنوز مشارکتی محقق نشده است؛ بنده

 
در کار بازرگانی بالاترین سود را دادم و به موقع تسویه کردم. 

 
رییس دادگاه از متهم امامی پرسید: چرا بابت یک امر تسهیلات گرفتید و در امر دیگري مصرف کردید؟ 

متهم امامی پاسخ داد: در کجا باید هزینه می کردم؟ آقاي قهرمانی می گوید که شرکت ها صوري بوده ثابت کنید که شرکت ها

 
صوري بوده است. من در هیچ جاي قرارداد ننوشتم که موضوع ذرت بوده است. 



 
وي خطاب به نماینده دادستان گفت: شما فکر می کردید که آدم شکست خورده اي را بعد از سه سال پاي میز محاکمه می آورید 

 
قاضی از متهم امامی پرسید: شما از سیستم بانکی بابت چه امري تقاضاي تسهیلات کردید؟ 

متهم امامی گفت: در سون بابت احداث پالایشگاه و در روشه نیز بابت امور بازرگانی است، اما مشارکت ما محقق نشده و مصوبه بابت

 
بازرگانی بوده است و فاکتور نیز بابت کاغذ بوده است و قرار داد من سرمایه در گردش بوده است. 

 
رییس دادگاه خطاب به متهم امامی: گفتید مستندات را تا ظهر می دهید، اما هنوز چیزي نداده اید 

رییس دادگاه خطاب به متهم امامی گفت: اگر با شخصی جنگ و دعوا دارید در بیرون از دادگاه این کار را کنید؛ شما گفتید که
مستندات را تا ظهر می دهید، اما هنوز چیزي نداده اید. ادعاهاي شما باید ارزیابی شود شما نمی توانید کسی را محکوم کنید. شما

 
یک کاغذ در دست می گیرید و می گویید این کار را کرده ام. 

 
متهم امامی گفت: تفاهم نامه همکاري بین سون قشم، سرمایه گذاري فرهنگیان، فراب و ناردیس با هم اتفاق افتاد. 

وي افزود: وزارت نفت براي شخصی که تقاضاي پالایشگاه می کند دو کار باید انجام دهد که یکی اختصاص زمین است. این پروژه بین
150 شرکتی که تقاضا دادند، بود. پتروفرهنگ مستقل شرکت کرد، اما موفق نشد و به واسطه شرکت هاي ما و پشتوانه صورت هاي

 
مالی توانست امتیاز خوراك را بگیرد. این پروژه یک موسس داشته و آن نیز من هستم. 

 
رییس دادگاه خطاب به متهم امامی گفت: آیا شما تعاریف ضمانتنامه را می دانید. 

 
متهم امامی گفت: بله می دانم. ما ضمانتنامه با چک و سفته نیز داریم. 

وي خطاب به نماینده دادستان گفت: سال 95 به برکت شما اتفاقی در زندگی ما افتاد که به واسطه آن همه به معلوم الحال تبدیل

 
شدند ... 

 
نماینده دادستان: بیانیه خوانی ها و استفاده از اکانت هاي فیک در فضاي مجازي با هدف تخریب من بوده است 

در ادامه جلسه دادگاه، نماینده دادستان، گفت: این بیانیه خوانی ها و فیلم ها و استفاده از اکانت هاي فیک در فضاي مجازي با هدف
ایجاد درگیري و تخریب من بوده است؛ سابقه نداشته است که وکیلی در حضور چندین دوربین و به صورتی که آهنگی نیز پخش شود

 
علیه نماینده دادستان صحبت کند. 

نماینده دادستان ادامه داد: اگر ما صحبت از پرونده هاي دیگر می کنیم، چون امامی در آن پرونده ها نیز نقش داشته است و به همین

 
علت در آن پرونده ها از ایشان نام می بریم. 

نماینده دادستان درباره کارشناسی نیز گفت: چه موردي را براي کارشناسی انجام دهیم؟ تمام کارشناسی ها انجام شده است؛ مگر

 
ضمانت نامه کارشناسی دارد؟ 



قهرمانی اضافه کرد: در خصوص ضمانت نامه 5 شرکت وجود دارد یکی از این شرکت ها جهان گستر پژواك که فاقد هرگونه مجوز

 
است؛ حتی مدیر این شرکت سوابق کیفري نیز داشته است. 

 
در گذشته شاهد چپاول ها و غارت هاي زیادي در بانک سرمایه بوده ایم 

در ادامه جلسه دادگاه، نماینده بانک سرمایه گفت: در گذشته شاهد چپاول ها و غارت هاي زیادي در بانک سرمایه بوده ایم در گذشته

 
اشتباهات فراوانی از سوي مدیران این بانک صورت گرفته بود که بعدها مشخص شد که ضررهاي هنگفتی به این بانک زده اند. 

وي ادامه داد: وکیل امامی تنها کاري که کرده این بود که از افراد مختلف به بهانه هاي گوناگون شکایت کرده است و به جز این کاري

 
نکرده است. 

این نماینده بانک سرمایه ادامه داد: آقاي امامی با پول هاي هنگفتی که به برخی از بازیگران داده اند باعث شده اند تا نظام دستمزد

 
بازیگران در سینما تغییر پیدا کند. 

 
صورت هاي مالی عجیب و غریب چهار شرکت 

در ادامه جلسه دادگاه، نماینده دادستان گفت: غیر از شرکت جهان گستر، چهارشرکت دیگر وجود دارد که صورت هاي مالی شرکت
ها بسیار عجیب و غریب است چرا که این صورت هاي مالی کپی یکدیگر است به معناي آنکه صورت هاي مالی سال 91 شبیه صورت

 
مالی سال 92 است. 

وي ادامه داد: در هیچ یک از شرکت ها اعتبارسنجی نشده است و اظهارنظرهایی که براي صورت هاي مالی انجام شده اصلا تاییدیه

 
ندارد. 

در ادامه نماینده بانک سرمایه نیز درجایگاه قرار گرفت و گفت: آنچه ما را دچار مشکل کرده مقوله مالیاتی است؛ ما درآمدهایی در

 
دفاترمان شناسایی و اعمال کردیم که همه آن صوري است. 

گفتنی است در پایان قاضی مسعودي مقام ختم جلسه را اعلام کرد و گفت : جلسه بعدي پنجم آبان ماه در ساعت 8:30 برگزار خواهد

 
شد. 

گفتنی است، از نمایندگان رسانه هاي ایلنا، رکنا، فارس، ایرنا، ایسنا، تسنیم، مهر، دانشجو، موج، نیسم آنلاین، آنا، جوان، فرهیختگان،
راه دانا، مشرق، روزنامه جام جم و میزان جهت پوشش ششمین جلسه رسیدگی به اتهامات محمد امامی و سی و سه متهم دیگر این

پرونده دعوت بعمل آمده بود.



مشوق هاي تازه گمرك براي صادرکنندگان

منبع: بازار سرمایهشماره خبر:  108  |  تاریخ: 1399/07/30

رئیس کل گمرك ایران در آستانه روز ملی صادرات از اعطاي تسهیلات و مشوق هاي بیشتر گمرکی به صادرکنندگان با هدف
رونق تولید و ایجاد اشتغال در کشور خبر داد.

رئیس کل گمرك ایران در آستانه روز ملی صادرات از
اعطاي تسهیلات و مشوق هاي بیشتر گمرکی به
صادرکنندگان با هدف رونق تولید و ایجاد اشتغال در کشور

 
خبر داد. 

به گزارش پایگاه خبري بازارسرمایه (سنا) و به نقل از شادا،
مهدي میراشرفی، قبول ضمانت بانکی براي کالاهایی که در
تولید کالاهاي صادراتی مورد استفاده قرار می گیرند، ایجاد
دروازه مشترك مرزي با کشورهاي ترکیه و افغانستان به
منظور حذف کنترل هاي مجدد گمرکی کالاهاي صادراتی

ایران در ماه هاي آتی، تبدیل ضمانت نامه نقدي به ضمانت نامه کتبی در موارد اختلاف ارزش صادرات فرآورده هاي نفتی تا زمان رفع
اختلاف را از جمله تسهیلات و مشوق هاي جدید گمرك براي صادرکنندگان عنوان و ابراز امیداوري کرد که با همکاري سازمان هاي

 
ذي ربط در تجارت، مشکلات صادرکنندگان و تولیدکنندگان برطرف شود. 

مهدي میراشرفی اظهار داشت: گمرك ایران براي ایجاد دروازه مشترك مرزي با کشورهاي ترکیه و افغانستان در ماه هاي باقی مانده
سال گفت وگوهاي لازم را انجام داده و امیدواریم این موضوع محقق شود ، یا به این سمت پیش برویم که این امر در کنترل هاي

 
مرزي می تواند به شدت باعث تسهیل تجارت شود و کنترل ها از دوگانگی به کنترل واحد در مرز تبدیل شود. 

وي افزود: در مورد تسهیل عبور کالا (ترانزیت) در مرز، بحث گسترش کنوانسیون تیر به سمت شرق و جنوب شرقی آسیا در دستور
کار قرار دارد، به این نحو که در حال حاضر کنوانسیون تیر که یکی از مهمترین کنوانسیون هاي تسهیل کننده در حمل کالاست، از
یک کنوانسیون اروپایی به یک کنوانسیون جهانی در حال تبدیل است و ایران به عنوان یک کشور بسیار تأثیرگذار در گسترش این
کنوانسیون به شرق دنیا می تواند نقش مؤثري داشته باشد. رئیس کل گمرك ادامه داد: عضویت کشورهاي هند، پاکستان و افغانستان
و کشورهاي آسیاي میانه در کنوانسیون تیر می تواند یک امکان بسیار عالی به جهت سهولت در حمل ونقل و صادرات کالاهاي ایرانی
و ترانزیت کالاهاي مورد مصرف در آسیاي میانه و جنوب شرق و شرق آسیا باشد. در همین ارتباط ما در ماه هاي اخیر توانستیم با
ایجاد دو کریدور "کتاي" که شامل قزاقستان، تاجیکستان، افغانستان و ایران است و کریدور ایران، افغانستان و ازبکستان، در
کریدورهاي ترانزیتی و صادراتی کشور تنوع ایجاد کنیم که این موضوع می تواند گشایش بهتري را در بحث صادرات و ترانزیت کالاها

 
از ایران به دنبال داشته باشد. 

میراشرفی اظهارداشت: ما در مبحث مربوط به کالاي مشتق از نفت و گاز و فرآورده، مزیت نسبی و مطلق داریم و در پی این هستیم
که با رایزنی با وزارتخانه هاي ذي ربط، این مسائل به نحوي مدیریت شود که صادرات این فرآورده ها سهل تر شود و بتوانیم از این



 
مزیت خدادادي بهتر استفاده کنیم. 

 
اقداماتی در جهت تقویت نقدینگی بخش تولید 

رئیس کل گمرك ایران تأکید کرد: در حال حاضر چنانچه صادرکنندگان اختلافی در بحث مربوط به ارزش یا سایر موارد فرآورده ها از
نظر ماهیت داشته باشند مکلفند تا زمان رفع اختلاف، ضمانت نقدي به گمرك بسپارند که این موضوع با رایزنی هاي انجام شده، به
ارائه تعهد کتبی تولیدکننده به وزارت نفت تا زمان رفع اختلاف تبدیل شده است و می تواند به تقویت نقدینگی بخش تولید کمک

 
کند. 

میراشرفی در ادامه گفت: در بحث صادرکنندگان خوشنامی که تعهدات ارزي خود را به موقع ایفا کنند، گمرك کماکان تسهیلاتی
مانند استفاده از مسیر سبز گمرکی و اخذ ضمانت براي کالاهایی که در تولید کالاهاي صادراتی به کار رفته را اعمال خواهد کرد و
همچنین بحث درابک یا استرداد حقوق ورودي به صادرکنندگانی که مواد اولیه تولید کالاهاي صادراتی شان وارداتی بوده، ادامه
خواهد داشت وما تا مدت 3 سال آن را مسترد می کنیم که یک مشوق بسیار عالی براي صادرکنندگان عزیز است، اما در مورد
صادرکنندگانی که تعهدات ارزي خود را ایفا نکنند و همچنین دارندگان کارت هاي بازرگانی مشکوك، گمرك این موارد را پایش و

 
شناسایی کرده و فهرست آنها را به وزارت صمت ارسال می کند تا محدودیت و پیگردهاي قانونی در مورد آنها اعمال شود. 

رئیس کل گمرك در ادامه، 24 ساعته بودن انجام تشریفات صادرات و ارزیابی کالاهاي صادراتی در محل تولید و استفاده شرکت هاي
بزرگ تولیدي از انبارها و گمرکات اختصاصی را که به گفته وي در کاهش هزینه هاي تولید و صادرات، تخلیه و بارگیري و حتی
دموراژ کانتینر تأثیرگذار است مورد اشاره قرار دارد و گفت: امیدواریم علاوه بر موارد تشویقی یادشده با همکاري همه سازمان هاي
مسئول در امر تجارت، مشوق ها و تسهیلات بهتري را در اختیار صادرکنندگان که عمدتاً تولیدکنندگان کشور هستند قرار دهیم و به

ایجاد اشتغال و رونق تولید کمک کنیم.



آمادگی ایران براي پذیرش سرمایه گذاري پاکستان درمنطقه ویژه اقتصادي

چابهار

منبع: ایرناشماره خبر:  109  |  تاریخ: 1399/07/30

اسلام آباد - ایرنا - رئیس هیات ایرانی در نشست دو روزه کمیته مشترك تجارت مرزي جمهوري اسلامی ایران و پاکستان از
اعلام آمادگی کشورمان براي میزبانی از بازرگانان و شرکت هاي پاکستانی براي سرمایه گذاري در منطقه ویژه اقتصادي

چابهار، میرجاوه و گذرگاه جدید مرزي ریمدان خبر داد.

 اسلام آباد - ایرنا - رئیس هیات ایرانی در نشست دو روزه
کمیته مشترك تجارت مرزي جمهوري اسلامی ایران و پاکستان از اعلام آمادگی کشورمان براي میزبانی از بازرگانان و شرکت هاي

 
پاکستانی براي سرمایه گذاري در منطقه ویژه اقتصادي چابهار، میرجاوه و گذرگاه جدید مرزي ریمدان خبر داد. 

به گزارش روز چهارشنبه ایرنا، "ماندانا زنگنه" معاون هماهنگی امور اقتصادي استاندار سیستان و بلوچستان و رئیس هیات اعزامی
کشورمان به پاکستان جهت حضور در هشتمین نشست کمیته مشترك تجارت مرزي در شهر "کویته" اعلام کرد: دروازه مناطق ویژه

 
اقتصادي چابهار، میرجاوه و ریمدان ایران به سوي سرمایه گذاران پاکستانی باز است. 

وي همچنین با تاکید بر راه اندازي گذرگاه هاي جدید مرزي میان ایران و پاکستان به ویژه گیت "ریمدان-گبد" ظرف یکماه آینده و
موافقت دو طرف با آن، افزود: ظرفیت هاي مناسب و پرباري میان دو کشور به خصوص استان سیستان و بلوچستان و ایالت بلوچستان

 
وجود دارد و ما باید از این فرصت ها به ویژه در حوزه هاي حمل و نقل، تجارت و گردشگري استفاده کنیم. 

رئیس هیات ایرانی پیشنهاد افزایش ساعات کاري گمرك در نقطه صفر مرزي میرجاوه-تفتان به روزانه 12 ساعت از تاریخ 1 نوامبر

 
2020 و افزایش آن به 24 ساعت تا سه ماه آینده را مطرح کرد که با استقبال و موافقت طرف پاکستانی همراه شد. 

زنگنه گفت: برگزاري دور جدید نشست کمیته مشترك تجارت مرزي بیانگر علاقه جمهوري اسلامی ایران و پاکستان براي تعمیق
مناسبات فی مابین است. دو کشور از طریق استان هاي همجوار مرزي به یکدیگر متصل شده و نامیدن نوار مرزي ایران و پاکستان به
مرز صلح و دوستی فرصت استثنایی جهت تحکیم همکاري ها به ویژه برقراري امنیت در مرزهاي دو کشور همسایه محسوب می شود.

وي ابراز امیدواري کرد که با اتخاذ تصمیم هاي موثر و سازنده در این نشست مسیر رونق اقتصادي در منطقه، بهبود زندگی و معیشت



 
مرزنشینان دو کشور، ایجاد اشتغال پایدار و تقویت امنیت مرزها هموار شود. 

 
 

 
آمادگی ایران براي همکاري با پاکستان در زمینه راه اندازي بازارچه هاي مرزي 

معاون امور هماهنگی اقتصادي استاندار سیستان و بلوچستان ایران با اعلام آمادگی کشورمان براي مشارکت در زمینه راه اندازي
بازارچه هاي مرزي در پاکستان که نخست وزیر این کشور ماه هاي اخیر دستورات ویژه اي در این خصوص صادر کرده است، گفت:

 
ایران می تواند تجربیات خود درباره احداث و راه اندازي بازارچه هاي جدیدمرزي را براي پاکستان به اشتراك بگذارد. 

اعلام آمادگی جمهوري اسلامی ایران براي راه اندازي مکانیزم تجارت تهاتري و اتخاذ تصمیم ظرف یکماه آینده، موافقت طرف ایرانی با
ایجاد گیت جداگانه در مرز میرجاوه براي تجار پاکستانی عازم ایران، پیشنهاد احداث سردخانه توسط سرمایه گذاران پاکستانی براي
ذخیره و انبار کالاهاي خود تا در فرصت مناسب به ایران صادر نمایند، درخواست از طرف پاکستانی براي ارسال دستورالعمل هاي
بهداشتی جهت صادرات مرکبات به ایران و بالعکس با هدف حفظ سلامت مردم و رعایت امنیت غذایی از دیگر محورهایی است که

 
توسط رئیس و اعضاي هیات ایرانی در جلسه کمیته مشترك تجارت مرزي مطرح شد. 

طرف ایرانی با تخصیص زمین براي طرف پاکستانی جهت احداث سردخانه موافقت کرد و همچنین توافق شد تا دو کشور نسبت به
تشکیل دو کمیته جداگانه توسط اتاق هاي بازرگانی زاهدان و کویته در قالب کمیته تهاتر و کمیته حل اختلاف براي رسیدگی به

 
مشکلات مالی و حقوقی تجار دو کشور اقدام نمایند. 

 
 

 
پاکستان متعهد به توسعه همکاري ها با ایران است 



رئیس گمرکات بلوچستان پاکستان و سرپرست هیات این کشور در جلسه کمیته مشترك تجارت مرزي با اشاره به اشتراکات دیرینه و

 
عمیق دو کشور، گفت: ایران و پاکستان بیش از 900 کیلومتر مرز مشترك دارند که مرز صلح و دوستی نامیده شده است. 

"عبدالوحید مروت" افزود: ما به دنبال بهبود زندگی مرزنشینان دو کشور، کمک به توسعه اشتغال و یافتن مکانیزم هایی جهت تقویت

 
تجارت دوجانبه هستیم. 

وي تاکید کرد که برگزاري تازه ترین اجلاس کمیته مشترك تجارت مرزي نشان دهنده علاقه و تعهد پاکستان براي توسعه روابط و

 
همکاري ها با جمهوري اسلامی ایران است. 

رئیس هیات پاکستانی موافقت دولت متبوعش با ورود کامیون هاي ایرانی حامل بار تا شهر کویته و ادامه مسیر به سایر نقاط پاکستان
پس از دریافت مجوز از دولت فدرال این کشور و همچنین تشکیل کمیته میان اتاق هاي زاهدان و کویته جهت حل اختلافات مالی و

 
حقوقی را مطرح کرد. 

براساس این گزارش، دومین روز از نشست کمیته مشترك تجارت مرزي ایران و پاکستان در سالن کنفرانس اتاق بازرگانی و تجارت

 
کویته جریان دارد و قرار است روساي هیات هاي دو کشور تفاهم نامه اختتامیه نشست کمیته مشترك تجارت مرزي را امضاء کنند. 

نمایندگان سرکنسولگري پاکستان در زاهدان، "حسن درویش وند" سرکنسول ایران در کویته، گمرکات بلوچستان پاکستان، اعضاي
اتاق بازرگانی کویته، نمایندگان استانداري هاي دو کشور، مسئولانی از وزارتخانه هاي راه آهن، راه و ترابري و نیروهاي مرزبانی ایران و

 
پاکستان در این نشست دو روزه حضور دارند. 

 
برچسب ها 

 
- سرمایه گذاري خارجی 

 
- منطقه مرزي کویته 

 
- سیستان و بلوچستان 

 
- پاکستان 

 
- ایالت بلوچستان 

 
- منطقه آزاد تجاري صنعتی چابهار 

 
- تجارت 

- مرز میرجاوه



محصولات راهبردي در کشت پاییزه قم تولید می شود

منبع: تابناكشماره خبر:  110  |  تاریخ: 1399/07/30

 
محصولات راهبردي در کشت پاییزه قم تولید می شود 

رییس سازمان جهاد کشاورزي قم گفت: با نظارت کارشناسان پهنه این سازمان مطابق برنامه تعیین شده در سال جهش تولید، در

 
کشت پاییزه استان، تولید محصولات راهبردي همچون غلات، گندم، جو و دانه هاي روغنی کلزا دنبال می شود. 

به گزارش تابناك قم، عباس پورمیدانی بیان کرد: روند کشت پاییزه استان از ابتداي مهرماه آغاز شده و زمین هاي کشاورزي قم با

 
تلاش بهره برداران به زیر کشت محصولات مورد نظر رفته است. 

وي افزود: از جمله مشکلات پیش روي کشاورزان استان در این نوبت کشت، قیمت بالاي کودهاي فسفاته است که براي کمک به رفع
این مساله در جریان همکاري علمی با مراکز تحقیقات کشاورزي، تصمیم بر این شد که کودها همزمان با کشت مورداستفاده قرار

 
گیرد تا مقدار فسفات اولیه مورد نیاز گیاه تامین شود. 

وي ادامه داد: درکشت پاییزه استان به اندازه موردنیاز بذرهاي اصلاح شده، کودهاي شیمیایی و همه نهاده هاي لازم براي فعالیت

 
کشاورزان قمی تامین شده است و امیدواریم با تلاش هاي صورت گرفته سطح برداشت محصول در این نوبت فراتر از حد انتظار باشد. 

پورمیدانی بیان کرد:درهمین رابطه درکشت پاییزه سال جاري 22هزار و 500 هکتار از مزارع قم به کشت جو و چهارهزار و 500
هکتار نیز براي کشت گندم اختصاص دارد که پیش بینی می کنیم بیش از 100 هزار تن جو و 22هزار و 500 تن گندم از زمین هاي

 
کشاورزي استان برداشت شود. 

وي همچنین با اشاره به این که در کشت پاییزه سال جاري، 2هزار و 500 هکتار کلزا در قم کشت می شود، ادامه داد: پیش بینی می
کنیم بیش از پنج هزار تن محصول از مزارع کلزا استان برداشت شود که این رقم در مقایسه با دوره هاي قبلی رشد قابل توجهی را

 
نشان می دهد. 

اراضی زراعی زیر کشت قم بیش از 43 هزار هکتار است و با اجراي راهبرد تغییر الگوي کشت، محصولات این بخش ازنظر کمی و

 
کیفی روند رو به رشدي دارد. 

32 هزار هکتار از مزارع استان به کشت گندم، جو، کلزا و ذرت اختصاص یافته است که در تامین امنیت غذایی مهم ترین نقش را

 
دارد. 

همچنین در مزارع قم، یونجه، پنبه، صیفی جات و محصولات دیگر به تناسب شرایط آب و هوایی مناطق مختلف استان کشت می

 
شود و کشاورزان قمی مهارت بالایی در فرآیند تولید محصولات زراعی دارند. 

هم اکنون از مجموع بیش از 14 هزار بهره بردار قمی در حوزه کشاورزي، یک هزار و 100 تن خانم هستند، همچنین میزان متوسط



 
تولید بخش کشاورزي استان قم در سال برابر 805 هزار تن در زمینهٔ محصولات زراعی، باغی، دامی و شیلات است. 

بیشتر بهره برداران بخش کشاورزي قم را روستاییان استان تشکیل می دهند به نحوي که کشاورزي به تنهایی 45 درصد اشتغال
روستاییان در بخش هاي مختلف استان را به خود اختصاص داده است.



مطالبه استاندار کرمان در خصوص "ازبین بردن زمینه هاي جرم" باجدیت

دنبال شود/موضوع "پیشگیري از جرائم " بایستی به مطالبه جدي در استان

تبدیل شود

منبع: برنا نیوزشماره خبر:  111  |  تاریخ: 1399/07/30

معاون اجتماعی و پیشگیري از وقوع جرم دادگستري کل استان کرمان از تاکیدات اخیر استاندار کرمان در خصوص از بین
بردن زمینه هاي جرم که در رسانه ها بازتاب مثبتی داشت، تشکر و قدردانی کرد و گفت: بایستی موضوع ''پیشگیري از جرائم

'' به مطالبه جدي در استان تبدیل گردد.

معاون اجتماعی و پیشگیري از وقوع جرم دادگستري کل
استان کرمان: مطالبه استاندار کرمان در خصوص ""ازبین
بردن زمینه هاي جرم"" باجدیت دنبال شود/موضوع
""پیشگیري از جرائم "" بایستی به مطالبه جدي در استان
تبدیل شود معاون اجتماعی و پیشگیري از وقوع جرم
دادگستري کل استان کرمان از تاکیدات اخیر استاندار
کرمان در خصوص از بین بردن زمینه هاي جرم که در
رسانه ها بازتاب مثبتی داشت، تشکر و قدردانی کرد و
گفت: بایستی موضوع ""پیشگیري از جرائم "" به مطالبه

 
جدي در استان تبدیل گردد. 

به گزارش خبرگزاري برنا از کرمان؛ سید مهدي قویدل افزود: توجه مدیر عالی اجرایی استان کرمان به موضوع پیشگیري از وقوع جرم
،مسئولیت مدیران اجرایی استان را در خصوص توجه به موضوع پیشگیري و فراهم کردن بسترهاي اشتغال و کارآفرینی و فقر زدایی

 
که از عوامل مهم بروز جرم و آسیب در سطح جامعه می باشد را بیشتر می کند. 

وي بیان کرد: معاونت اجتماعی و پیشگیري از وقوع جرم دادگستري استان کرمان با عزمی راسخ آمادگی دارد تا با ایجاد تعامل،
هماهنگی و هم افزایی با سایر دستگاه هاي اجرایی، انتظامی و امنیتی در جهت کاهش آسیب هاي اجتماعی و پیشگیري از وقوع جرم

 
همکاري موثري با سایر سازمان هاي ذیربط داشته باشد. 

این مقام قضایی یادآور شد: در نشست مشترك ریاست کل دادگستري استان و استاندار کرمان به مناسبت هفته قوه قضائیه نیز بر
موضوع پیشگیري از وقوع جرم تاکید شده و کار تدوین برنامه عملیاتی در این حوزه به معاونت اجتماعی و پیشگیري از وقوع جرم
دادگستري استان کرمان واگذار و مقرر شد استانداري کرمان در زمینه تامین اعتبارات موردنیاز براي اجراي این طرح ها همکاري لازم

 
را داشته باشد. 

وي اظهارداشت: در این راستا بازدیدهاي متعددي از مناطق جرم خیز استان، شناسایی و اولویت بندي آسیب هاي موجود، تدوین

 
شناسنامه جرم خیزي استان و سایر بررسی هاي تخصصی انجام و برخی طرح هاي پیشنهادي نیز آماده شده است. 



وي یکی از مهمترین اقدامات در راستاي پیشگیري از وقوع جرم را ساماندهی حاشیه شهرها برشمرد و ادامه داد: دادگستري استان
کرمان با ایجاد پایگاه پیشگیري و انسجام بخشی در صدد ایجاد هماهنگی بین اقدامات دستگاه هاي مربوطه و اجراي طرح هاي

 
تاثیرگذار در این مناطق است و به یقین اثرات این اقدامات در آمار کلی شهر به خوبی قابل مشاهده خواهد بود. 

وي پیشگیري از وقوع جرم را نیازمند احساس تکلیف و عمل جهادي تمامی مسوولان دانست و خاطرنشان کرد: دادگستري استان
کرمان بر مبناي چارچوب هاي قانونی و بر اساس تاکیدات ریاست قوه قضاییه عزم راسخ دارد ضمن مشارکت با نهاد هاي مردمی و

 
اجتماعی، از مسئولین اجرایی که برابر قانون در خصوص کاهش جرائم تلاش دارند حمایت خواهیم کرد . 

این مقام قضایی اضافه کرد:انتظار می رود مدیران اجرایی و فرهنگی استان نیز در این خصوص با استفاده از تکالیف و اختیارات قانونی
خود و همگرایی و انسجام و حضور میدانی و اقدام جهادي نسبت به رصد، شناسایی و رفع مشکلات و معضلات آسیب زا در سطح

 
جامعه اقدام نمایند. 

قویدل در پایان از تلاش ها و زحمات تمامی دستگاه ها که در زمینه پیشبرد اهداف متعالی نظام مقدس جمهوري اسلامی باحسن

 
توجه در جهت پیشگیري از جرائم و آسیب هاي اجتماعی همکاري می کنند، تشکر کرد. 

گفتنی است دکتر فدایی، استاندار کرمان در آئین صبحگاه عمومی به مناسبت هفته ناجا گفت: مدیران باید به صورت جدي براي از

 
بین بردن زمینه هاي جرم، تخلف و ناامنی اقدام کنند. 

در بخشی از این خبر محمدجواد فدائی استاندار کرمان با تاکید بر اینکه مسئولان باید زمینه هاي جرم را از بین ببرند، گفت: به عنوان
مثال یکی از مواردي که اشرار از آن سوء استفاده می کنند، استفاده از افراد بیکار براي قاچاق مواد مخدر است و اگر براي حل معضل

بیکاري گام جدي برداشته نشود، در نهایت کار پلیس افزایش می یابد.



دود گرانی نهاده هاي دامی در چشم مردم | قیمت مرغ اوج گرفت

منبع: همشهريشماره خبر:  112  |  تاریخ: 1399/07/30

افزایش قیمت گوشت مرغ و کمبود آن در بازار گلستان موجب گلایه هاي مردم از وضعیت موجود شده و مسئولان افزایش
قیمت نهاده ها را دلیل این مساله می دانند.

به گزارش همشهري آنلاین به نقل از مهر، این روزها شاهد
اوج گرفتن قیمت مرغ در دومین قطب تولیدکننده این
محصول در کشور هستیم و به نظر می رسد که این
کمبودها و افزایش قیمت ها استمرار داشته باشد. گلستان
به دلیل شرایط خاص جغرافیایی، محل استقرار حدود هزار
واحد مرغداري و یکی از استان هاي مطرح در زمینه تأمین
گوشت مرغ و تخم مرغ کشور است، به گونه اي که
تولیدات آن به 10 استان کشور صادر می شود. تولیدات
گلستان سبب خودکفایی کشور از واردات مرغ شده و حجم
بالاي مبادلات مالی در حوزه مرغ و مرغداري و اشتغال

 
مستقیم و غیرمستقیم ده ها هزار نفر در این بخش ضرورت حمایت بیشتر از این صنعت را نشان می دهد. 

در چند ماه اخیر مشکلات ناشی از تحریم و محدودیت هاي پیش آمده به سبب واردات نهاده هاي دامی و همچنین بالا رفتن قیمت
دلار سبب شد تا فعالان صنعت پرورش طیور گرفتار چالش هاي متعددي از جمله تأمین نقدینگی، تأمین نهاده هاي دامی و همچنین
محدودیت هایی در حوزه تأمین مکمل ها و داروهاي مورد نیاز شوند. این مشکلات تا جایی پیش رفته که تعدادي از مرغداران استان
حجم جوجه ریزي خود را کاهش و یا به صورت موقت از چرخه تولید کنار رفتند. همه این مسائل بر روي موجودي بازار و قیمت تمام
شده تأثیر گذاشته و هم اکنون هر کیلوگرم مرغ آماده طبخ حدود 25 هزار تومان عرضه می شود و این آشفته بازار سبب شده تا این
محصول پروتئینی از سفره غذایی بسیاري از آحاد جامعه پر بکشد و گله و شکایت مردم را به دنبال داشته باشد. بدون شک ساماندهی

 
توزیع نهاده ها و حمایت از مرغدار می تواند در تعدیل قیمت ها مؤثر باشد. 

قیمت مرغ در گلستان پایین تر از میانگین کشوري باشد هادي حق شناس، استاندار گلستان در جلسه ستاد تنظیم بازار استان با
اشاره به نوسانات قیمت مرغ، گفت: قیمت مرغ در گلستان باید پنج درصد پایین تر از میانگین کشوري تعیین شود. هدف ما حمایت
همزمان از مصرفکنندگان و تولیدکنندگان است و با توجه به اینکه گلستان یکی از قطب هاي تولید مرغ در کشور است، باید قیمت
این محصول پایین تر از میانگین کشوري باشد. همه دستگاه هاي اجرایی و نظارتی مرتبط، موظف به نظارت بر وضعیت بازار هستند تا
مبادا افراد سودجو اجحافی در حق مردم داشته باشند. با توجه به مشکلات صنعت مرغداري استان سویا و کنجاله آن جهت مصارف

 
تولیدکنندگان گلستان در استان باقی خواهد ماند و مازاد آن به خارج از استان ارسال می شود. 

اما در حالی که حق شناس بیان کرد قیمت مرغ در استان باید پایین تر از میانگین کشوري باشد این روزها شاهد افزایش قیمت تا

 
کیلویی 24 هزار و 500 تومان هستیم. 



85 درصد مرغ گلستان صادر می شود حبیب االله طاشی، مدیر امور طیور جهاد کشاورزي گلستان در خصوص مرغ تولیدي استان
گفت: 975 واحد مرغداري در گلستان وجود دارد که به طور میانگین ماهیانه 11 میلیون جوجه ریزي داشته و حدود 25 هزار تن مرغ
آماده طبخ تولید می کنند. گلستان معین تهران در تأمین مرغ است، تقریباً 85 درصد تولیدات از استان خارج می شود. 85 درصد
نهاده ها وارداتی است، تهیه نهاده ها به دلیل مشکلات تأمین ارز و واردات آن از چند ماه پیش دچار مشکل شده و این عوامل علاوه بر
افزایش قیمت تمام شده، مرغداران را با چالش روبرو کرده است. این امر یک مسأله کشوري است و باید با برنامه ریزي در خصوص
تهیه ارز برطرف شود. نسبت به سال قبل قیمت مرغ بیش از 100 درصد افزایش یافته است. هم اکنون قیمت مرغ در استان به

 
کیلویی 24 هزار تومان رسیده و قیمت مرغ زنده هم 16 هزار و 500 الی 17 هزار تومان است. 

رانت در توزیع نهاده کامران فلاح که بیش از هفت سال در صنعت مرغ فعال است، در خصوص مشکلات مرغداران گفت: در سابق
سویا و ذرت با قیمت دولتی در اختیار مرغداران قرار می گرفت و تولید کننده می توانست آن نهاده را مدیریت کرده و مرغ با کیفیت
به بازار عرضه کند. متأسفانه توزیع سویا و ذرت به کارخانه دان سپرده شد و آنها نهاده را با هر کیفیتی که بخواهند فرآوري می کنند.
از طرف دیگر در این بخش رانت هم ایجاد شده و مرغداران نمی توانند سهم خود را به راحتی از کارخانه دان دریافت کنند. اگر سویا و
ذرت به صورت مستقیم در اختیار مرغدار قرار بگیرد می تواند آن را با هر فرمولی که بخواهد تهیه کرده و بهترین مرغ را وارد بازار
کند. علاوه بر کیفیت پایین نهاده، تهیه دان هم براي مرغدار مشکل است و ما نصف سهمیه خود را هم دریافت نمی کنیم، جهاد
کشاورزي به مرغدار حواله داده و ما به کارخانه مراجعه می کنیم ولی حتی دان با کیفیت پایین هم به ما نمی دهند. مرغداري این
روزها بسیار سخت شده و مرغدار باید با چند جناح از جمله جهاد کشاورزي، دامپزشکی، اتحادیه دان و قیمت هاي سرسام آور مکمل
ها و داروها درگیر باشد و هر چه جلوتر می رویم مشکلات بیشتر می شود. مرغداران سویا را با قیمت کیلویی 14 هزار تومان از بازار

 
آزاد تهیه کرده تا جوجه گرسنه نماند و قیمت تمام شده ما با قیمت عرضه برابر شده یا حتی متحمل ضرر می شویم. 

دوره پرورش مرغ افزایش یافت وي افزود: 6 ماه پیش سویا چهار هزار تومان و ذرت هم با قیمت دو هزار تومان به دست مرغدار می
رسید و ما آن را به شکل کامل مدیریت می کردیم و قیمت تمام شده هم مناسب بود اما هم اکنون متأسفانه با افتادن توزیع دان به
دست کارخانه کسانی که بازار خرد یا مرغداري متوسط دارند به مضیقه افتادند. کیفیت دان بر روي پرورش جوجه مؤثر است، قبلاً
طی 45 روز، یک مرغ سه کیلویی باکیفیت تولید می کردیم ولی هم اکنون دوره پرورش به 65 روز رسیده است. این 20 روز افزایش،
هزینه هاي آب، برق، تأسیسات و تجهیزات را افزایش داده و 25 درصد روي قیمت تمام شده تأثیر می گذارد. هم اکنون قیمت تمام
شده هر کیلو مرغ 16 هزار تومان بوده و به دلیل بالا بودن هزینه ها بسیاري از مرغداري ها جوجه ریزي نداشته اند و یکی از علل
کمبود مرغ در بازار به همین دلیل است. قیمت یک مکمل از کیلویی 20 هزار تومان به 120 هزار تومان رسیده و با افزایش هزینه ها

 
حجم جوجه ریزي هم کاهش یافته است. 

جوجه ریزي کاهش نیافته است عبدالغفار تخله، معاون بهبود تولیدات دامی جهاد کشاورزي گلستان هم گفت: سال گذشته 295 هزار
تن گوشت مرغ آماده طبخ در گلستان تولید و بخش مازاد آن به استان هاي دیگر صادر شد. دلیل اصلی افزایش قیمت را باید در
تأمین نهاده جستجو کرد، جوجه ریزي و تولید مرغ گلستان در ماه هاي گذشته کاهش نیافته و در 6 ماهه نخست سال 150 هزار تن
مرغ در استان تولید شده است. با توجه به سپري کردن فصل تابستان میزان جوجه ریزي در کشور کاهش یافته ولی گلستان کمبودي
در حوزه تولید مرغ ندارد. طی ماه هاي گذشته تلاش کردیم نهاده ها را براي تولیدکنندگان استان تأمین کنیم و تاکنون بین 60 تا

 
70 درصد نهاده هاي مورد نیاز مرغداران استان تأمین شده است. 

بهبود توزیع نهاده هاي دامی و مدیریت مطلوب تر و نظارت اقلام مورد نیاز مرغداري ها می تواند بخشی از مشکلات بخش تولیدي را
برطرف کند و این امر علاوه بر حرکت در مسیر جهش تولید، زمینه ساز کاهش قیمت تمام شده محصول و به تبع آن دسترسی بیشتر

افراد جامعه به خصوص قشر متوسط و کم برخوردار از این نوع محصول خواهد شد.





رنج کوله بري براي لقمه اي نان/ آیا کوله بران ساماندهی می شوند؟

منبع: ملیتشماره خبر:  113  |  تاریخ: 1399/07/30

کولبران جانشان را کف دستشان می گیرند و براي کسب درآمد پا روي سلامت و خیلی چیز هاي دیگر می گذارند تا سفره
شان خالی نشود.

به گزارش ملیت به نقل از باشگاه خبرنگاران جوان، با وجود مشکلات اقتصادي چندسال اخیر و نبود درآمد هاي مکفی پدیده اي
در مرز هاي کشور درحال رواج یافتن است که اگر چه سال ها شاید در کشور وجود داشت، اما حالا چندسالی است که بسیار مطرح

 
شده و به گوش خیلی از ما ها خورده است. 

کولبري پدیده است که اگرچه درآمد بالایی دارد، اما در کنار این درآمد بالا مزایا و معایب دیگري نیز دارد. کوبران اغلب در راه مرز

 
هاي کردستان، کرمانشاه و آذربایجان غربی هستند و این استان ها بیشترین درگیري را با این پدیده دارد. 

این افراد جانشان را کف دستشان می گذارند و براي کسب درآمد پا روي سلامت، امنیت و خیلی چیز هاي دیگر می گذارند تا سفره

 
زندگی خودشان و زن و بچه هایشان خالی نشود. 

هرچند وقت یکبار خبر هایی مبنی بر فوت این کولبران به گوش می رسید و اذهان عمومی را درگیر خود می کند برخی صاحب
نظران صدا بلند می کنند و می گویند وجود و فعالیت این افراد در شأن کشور ما نیست و برخی هم نداي دیگري سر می دهند و می

 
گویند بیاید کاري برایشان کنیم. 

اما در واقعیت باید براي این افراد چه کرد؟دو مسئله اي که این روزا بسیار مطرح می شود این است که بیایم براي این افراد شغل
هایی با درآمد خوب ایجاد کنیم تا آن ها سختی راه و جور و مشقت چنین کاري را به دوش نکشند و در آینده با مشکلات غالبا
جسمی، روحی و... مواجه نشوند، و از طرفی هم مطرح می شود این شغل امري است که در کشور رواج یافته و نمی شود آن را از بین

 
برد همچنین باید براي بهبود آن شرایطی در زمینه کنترل و ساماندهی آن ها انجام داد. 

قطعا که متولی امور کولبران وزارت کشور است و آن ها معتقد به ساماندهی چنین گروهی از جامعه هستند؛ اما در این میان حسین
ذوالفقاري معاون امنیتی انتظامی وزارت کشور گفته است همه زیرساخت ها براي حمایت از جامعه کولبري فراهم شده است و ما براي
کمک به معیشت مرزنشینان بازارچه هاي مرزي را در نظر گرفتیم، اما به دلیل تحریم ها ورود برخی کالا ها به کشور ها ممنوع شد و

 
عملا مرزنشینان نتوانستند از لایحه حمایتی دولت بهره مند شوند. 

اقدامات مختلفی براي بهبود شرایط کولبران در کشور انجام شده است و حسین قاسمی مدیرکل امور مرزي وزارت کشور در گفت وگو
با باشگاه خبرنگاران جوان با اشاره به اینکه در حوزه بهبود معیشت مردم مرزنشین اقدامات مختلفی صورت گرفته تا از یک طرف راه
هاي ورودي غیرقانونی کالا و قاچاق را محدود و از طرفی معیشت مردم مرزنشین را تقویت کنیم، بیان کرد: وزارت کشور دو موضوع

 
بهبود معیشت مرزنشینان و اقدامات عمرانی را به صورت موازي با هم جلو برده است تا ورود کالاي قاچاق به کشور را مدیریت کند. 

از طرفی هم مرزیابی نیروي انتظامی خود را پشتیبان امنیت کولبران معرفی می کند و نیروي انتظامی بیان می کند کولبر کسی است
که در یک زمان و مکان اقلام مشخصی را که قانون برایش تعیین کرده تحت نظارت مستقیم مرزبانان از یک گذر مرزي عبور می کند.



البته مرزبانی نگرانی هایی درخصوص رد و بدل شدن کالا هاي قاچاق و اطلاعات امنیتی توسط این افراد دارد و در این باره سردار
احمد علی گودرزي فرمانده مرزبانی نیروي می گوید: افراد سودجو با سوء استفاده از کولبران آن ها را براي رد و بدل کردن کالا هاي
قاچاق به آن طرف مرز ها می فرستند و در مواقعی نیرو هاي ما دو تا سه بار دستور ایست می دهند و اعلام خطر می کنند، اما در

 
برخی از مواقع مجبور به تیراندازي می شوند. 

سردار گودرزي تصریح کرد: پیشنهاد ما این است که مسئولان امر و دستگاه هاي ذي ربط، اقداماتی را انجام دهند تا افراد مشخص

 
شوند و در یک زمان و مکان خاص اقلام مشخصی تحت نظارت مسئولان مرزبانی از مرز ها به کشور ورود پیدا کنند. 

برخی نمایندگان مجلس هم با نظرات وزارت کشور همسو هستند و خواستار ساماندهی در قالب تصویب مصوباتی در مجلس شوراي
اسلامی براي حمایت از کولبران شده اند به طوري که چندي پیش مهدي عیسی زاده رئیس کمیسیون اجتماعی مجلس شوراي
اسلامی اظهار کرد: کولبري یکی از معضلات بزرگ کشور است و هر ساله بسیاري از جوانان تحصیلکرده و نخبه درگیر این معضل می

 
شوند. 

 
عیسی زاده افزود: باید به معضل کولبري یک نگاه جامع داشت و کولبري هزاران معانی در پشت خود دارد. 

او با بیان اینکه ما علاوه بر اشتغال زایی پایدار و دائمی در مناطق مرزي، باید امنیت مرز ها و کشور را نیز لحاظ و تامین کنیم، ادامه

 
داد: بزرگترین پایگاه هاي آمریکا و اسرائیل در نزدیکی مرز هاي غربی ایران است. 

رئیس کمیسیون اجتماعی مجلس شوراي اسلامی تصریح کرد: گهگاه دشمنان کشور در آن سوي مرز ها کولبران را تخلیه اطلاعاتی
می کنند و از منظر امنیتی و اطلاعاتی هم باید به معضل کولبري پرداخت. از سوي دیگر، کولبران کالا هاي اساسی و مورد نیاز مردم

 
را جابه جا نمی کنند و همه چیز از قبل برنامه ریزي شده است. 

عیسی زاده با بیان اینکه نباید کولبران را بیگانه بدانیم و لازم است تا آن ها را ساماندهی کنیم، تصریح کرد: حتی می توانیم معابر

 
مشخصی را براي کولبران تعریف و مقرر کنیم تا کالا هاي مشخصی را حمل کنند. 

او افزود: ما در کمیسیون اجتماعی آماده همه نوع همکاري براي رفع معضل کولبري هستیم و حتی می توانیم هر پیشنهادي را در این

 
رابطه، در قالب طرح در صحن علنی مجلس مطرح و تصویب کنیم تا به شکل قانون درآید. 

اما مسئولان ذي ربطی که کولبري را زیبنده کشور نمی دانند راهکار هایی را مطرح می کنند که هم به کرامت انسانی این افراد

 
خدشه وارد نمی کند و هم آسیب هاي جانبی اي براي آن ها نخواهد داشت. 

بنیاد برکت ستاد اجرایی فرمان امام (ره) با همفکري نخبگان سعی دارد این پدیده را هرطور شده از کشور بزداید. آن ها با این هدف
که درحال حاضر کولبري در کشور یک مسئله عمومی است و موضوعیت این را دارد که هر چه سریعتر این پدیده را از کشور پاك

 
شود، در این باره برنامه ریزي هاي کلانی را هدف گذاري کرده اند. 

سید امیرحسین مدنی مدیر عامل بنیاد برکت ستاد اجرایی فرمان امام (ره) در اولین نشست تخصصی بررسی راهکار هاي اشتغال



کولبران اظهار کرد: ما با دستگاه هایی که در جهت رفع مشکل
کولبران و ساماندهی آن ها فعالیت می کنند جلساتی را برگزار

 
کردیم. 

او گفت: با رویکرد اشتغالزایی دنبال رفع این مشکل تلخ کشور در

 
مناطق روستایی و مرزنشین هستیم. 

مدنی افزود: ستاد اجرایی فرمان امام(ره) به عنوان نهادي که حل
مشکل کولبران را به عنوان یک دغدغه محوري خود دنبال می کند، بحث اشتغالزایی براي کولبران روستایی استان هاي کردستان،

 
کرمانشاه و آذربایجان غربی را در اولویت قرار داد. 

مدیرعامل بنیاد برکت با بیان اینکه در این سه استان 482 روستا شناسایی شده است که بخش عمده اي از کولبران ساکن این روستا

 
ها هستند، گفت: شناسایی ظرفیت هاي این روستا ها در دستور کار قرار گرفت. 

 
او ادامه داد: این استان ها در حوزه آبزي پروري، کشاورزي و صنایع دستی ظرفیت هاي خوبی دارند. 

مدیرعامل بنیاد برکت با بیان اینکه با مدل هاي ستاد اجرایی فرمان امام دارد بحث اشتغالزایی را دنبال می کنیم، گفت: 3 هزار و 500

 
طرح در روستا هاي مرزنشین اجرایی می شود که 10 هزار شغل را براي کولبران در بر میگیرد. 

او با بیان اینکه از ابتداي سال تاکنون 2 هزار 500 طرح اشتغالزایی شناسایی شده اند و براي دریافت تسهیلات به بانک معرفی شده

 
اند، گفت: تاکنون در 333 روستا حضور پیدا کرده ایم و در مابقی روستا ها تا پایان سال فعالیت هایی انجام خواهد گرفت. 

مدنی گفت: با راه اندازي ظرفیت اشتغالزایی می توانیم در ادامه در خصوص کنترل مرز ها با نهاد هاي حاکمیتی تعامل هایی داشته

 
باشیم. 

او با بیان اینکه جا به جایی کالا ها باید به صورت رسمی در کشور انجام شود و دستگاه هاي دولتی و قانون گذار باید پاي کار بیایند،

 
گفت: رویداد کاك برکت از ایده هاي مردمی و سایر دستگاه ها براي اشتغالزایی کولبران این مناطق استقبال می کند 

البته بنیاد برکت تنهایی نه، بلکه در زمینه ایجاد شغل براي کولبران با راه اندازي رویداد کاك برکت سعی دارد نظرات و ایده هاي
نخبگان را با خود همراه کند. کارآفرینان و ایده پردازان می توانند با مراجعه به آدرس سایت event.barkat.ir طرح ها و ایده هاي

 
نوآورانه خود را ارائه کنند تا طرح هاي منتخب پس از بررسی و داوري، از سوي بنیاد برکت حمایت و اجرا شوند. 

همچنین در این باره مدنی تصریح کرد: در نهایت شاید این ایده ها در قالب طرحی به مجلس شوراي اسلامی وارد شود و براي مناطق
مفید باشد همچنین تاکنون 180 ایده مردمی در حوزه اشتغالزایی به رویداد کاك برکت ارسال شده است و این تعداد افزایش پیدا می

 
کند. 

او با بیان اینکه همکاري با دستگاه ها و نهاد ها ایده ها افزایش می یابند، گفت: در نهایت به چند مدل خوب می رسیم که بتوانیم با

 
کمک مجلس و دولت طرح هاي خوبی را در این مناطق اجرایی کنیم. 



معضل کولبري به ظاهر مسأله ساده اي است، اما در واقع فقط با همدردي، همفکري و همراهی با مردم مناطق مرزي مرتفع می شود

 
و نیازمند یک همزیستی است. 

بر اساس آمار هاي غیررسمی، تا 40 هزار نفر در استان هاي مرزي کشور مشغول به کولبري هستند که بر اساس این نیاز، ایجاد

 
اشتغال براي کولبران توسط بنیاد برکت در سال هاي آینده هم ادامه خواهد داشت. 

به هر حال براي کولبران چه شغل هاي جدید و محلی ایجاد شود و چه فعالیت در حال حاضرشان ساماندهی شود باید کرامت
انسانیشان حفظ شود و در کنار آن درآمدي در حد شغل کولبري داشته باشند. درست است که برخی کولبران همچنان مصر هستند
شغلشان را ادامه دهند اما از دیدگاه بیشتر صاحب نظران کولبري به عنوان یک آسیب اجتماعی، تنها زمانی کاهش خواهد یافت که

کولبران بتوانند بر اثر اجراي برنامه هاي حمایتی، شغل مناسب جایگزینی را براي خود بیابند.



پول پاشی براي اشتغال بدون راهبرد، مُسکنی زودگذر/ راهکار چیست؟

منبع: ایبناشماره خبر:  114  |  تاریخ: 1399/07/30

عضو هیات نمایندگان اتاق ایران معتقد است: صرفا پول پاشی و تسهیلات بانکی بدون راهبردهاي کلان توسعه صنعتی، نمی
تواند منجر به توسعه اشتغال در کشور شود و در بهترین حالت مُسکنی زودگذر خواهد بود.

عضو هیات نمایندگان اتاق ایران معتقد است: صرفا پول
پاشی و تسهیلات بانکی بدون راهبردهاي کلان توسعه
صنعتی، نمی تواند منجر به توسعه اشتغال در کشور شود و

 
در بهترین حالت مُسکنی زودگذر خواهد بود. 

اقتصاد کشور در ماه هاي اخیر علاوه بر فشار حداکثري
تحریم هاي ظالمانه و خصمانه دولت آمریکا بر علیه ملت
ایران، با مانعی دیگري به نام کرونا نیز دست و پنجه نرم
می کند. عواملی که در مجموع باعث تعطیلی بسیاري از
کسب و کارها و واحدهاي تولیدي و صنعتی شده است. در

این میان، برخی تنها راه درمان آشفتگی تولید و ایجاد اشتغال را در تزریق منابع بانکی و ارائه تسهیلات به صاحبان کسب و کار می
دانند، اما به نظر می رسد که پیش نیاز این راه کار در رفع موانع مختلف در نهادهایی نظیر وزارت خانه متولی صنعت در کشور و

 
همچنین بهبود فضاي کسب و کار است. 

موضوعی که امیرحسین کاوه از تولیدکنندگان با سابقه صنعت لوله و پروفیل فولادي کشور نیز به آن اشاره دارد و معتقد است
"سرمایه گذاري، تحریک تقاضا، خروج از رکود و در نهایت بهبود فضاي کسب و کار، سبب رشد نظام تولید و افزایش تولید با کیفیت

 
رقابتی، رشد تولید ناخالص ملی و در نهایت اشتغال زایی می گردد." 

در ادامه متن کامل گفتگوي اختصاصی خبرنگار ایبِنا با امیرحسین کاوه؛ عضو هیات نمایندگان اتاق ایران و از فعالان صنعت را می

 
خوانید؛ 

خبرنگار ایبِنا: در شرایط تحریم و هزینه هاي مضاعف کشور در اثر ویروس کرونا، وزارت صمت چه ظرفیت هایی را باید فعال کند که

 
تولید از حرکت نایستد؟ 

امیرحسین کاوه: تامین منابع مالی، پیشران و الزام اساسی و بنیادین در راستاي تحقق رونق و جهش تولید است. بدون سرمایه در
گردش کافی حتی در صورت وجود شرایط عادي در حوزه بازار و تقاضا، درصد بالایی از ظرفیت هاي تولیدي کشور بی شک بلا

 
استفاده باقی می ماند و حجم عظیم سرمایه گذاري هاي انجام شده طی سال هاي مختلف، راکد باقی می ماند. 

در شرایط فعلی نیز که حوزه هاي صنعت و اقتصاد از چند منظر بیرونی و درونی همانند تحریم ها و عدم سرمایه گذاري هاي خارجی،
آثار سوء پاندمی کرونا در حوزه صادرات، نرخ بالاي رشد تورم و افزایش هزینه هاي تولید، افزایش نرخ ارز و گرانی سرسام آور مواد



اولیه تولید، کاهش درآمدهاي ارزي و ضعف در تحقق بودجه هاي عمرانی و ...اثرپذیري بالایی گرفته و به شدت در فشار است؛ موضوع

 
تامین منابع بنگاه هاي اقتصادي، قطعا اولویت اصلی سیاستگذاران صنعتی کشور به رهبري وزارت صمت است. 

عمده ترین راهکار وزارت صمت در این خصوص، بهره گیري از ظرفیت هاي سیاستگذاري و حمایتی به صورت یکپارچه و واحد و با

 
رویکرد عدم بخشی نگري خصوصا در حوزه صادرات و تامین منابع مالی بنگاه ها است. 

 
مهم ترین نقش هاي سیاستگذاري وزارت صمت در حوزه صادرات شامل موارد زیر است: 

× بازبینی و بررسی عملیاتی استرداد مالیات بر ارزش افزوده تولید کنندگان صادرات گرا که منوط به رفع تعهد هاي ارزي است در

 
ستاد رفع موانع تولید با حضور سازمان مالیاتی 

 
× تسهیل شرایط واردات در مقابل صادرات با همکاري بانک مرکزي در ستاد رفع موانع تولید 

 
× بررسی راهکارهاي ارایه مواد اولیه با قیمت مناسب جهت رقابتی شدن قیمت تمام شده در بازارهاي بین المللی 

 
× نظارت بر نظام توزیع و قیمت گذاري مواد اولیه 

 
× برگزاري جلسات مرتبط با بانک مرکزي در خصوص بازبینی و تسهیل مصوبات رفع تعهد ارزي با تعامل با بخش خصوصی 

× رفع ابهامات در خصوص موضوع تمدید و صدور کارتهاي بازرگانی و یکپارچگی از طریق سامانه اي واحد همچون سامانه جامع

 
تجارت 

 
× تقویت تشکل هاي صادراتی و اخذ نظرات مشورتی 

 
× تدوین مشوق هاي صادراتی عملیاتی 

 
× تدوین پروتکل هاي مشترك با بازارهاي 15 کشور همسایه و نیز کشور هاي چین و هند به عنوان مقاصد صادراتی 

 
× حذف قوانین زاید در راستاي تسریع در روندهاي صادراتی 

 
× شناسایی و اعزام رایزنان تجاري با همکاري وزارت امور خارجه جهت بازارهاي هدف 

 
همچنین عمده ترین نقش هاي سیاستگذاري وزارت صمت در بخش تامین منابع مالی به شرح ذیل است: 

 
× تعامل با بانک مرکزي در راستاي ضمانت اجرایی مصوبات حمایتی تسهیلاتی ستاد رفع موانع تولید 

 
× بررسی چگونگی ایجاد خطوط مشترك مالی و تهاتر کالایی در بازارهاي هدف 



× تسریع در ابلاغ و عملیاتی نمودن آیین نامه هاي اجرایی مصوبات و بخشنامه هاي نظام بانکی در بخش ارائه تسهیلات و مصوبات

 
حمایتی مرتبط 

 
× بهره گیري از پتانسیل هاي قوه قضاییه درخصوص ضمانت هاي اجرایی و نظارت بر حسن اجراي قوانین و مصوبات حمایتی مرتبط 

× تدوین و ابلاغ بسته هاي حمایتی عملیاتی تامین منابع مالی در شرایط فورس ماژور پاندمی کرونا به کسب وکارها و تمدید قوانین

 
حمایتی موجود 

 
× استفاده از ظرفیت بالاي بازار سرمایه در تامین منابع مالی بنگاه هاي مختلف 

 
× فروش اعتباري مواد اولیه توسط تولید کنندگان صنایع بالادستی به صنایع پایین دستی جهت تقویت تامین منابع مالی 

× بهره گیري مناسب از شیوه هاي تقویت ساختار و منابع مالی تولیدکنندگان و بنگاه هاي اقتصادي همچون طرح گام و طرح خرید

 
دین کالا 

موارد فوق میتوانند بعنوان مهمترین راهکارهاي این مهم در برهه کنونی؛ مد نظر قرار گرفته و در نهایت موجب فعالیت بنگاه ها، رونق

 
و جهش تولید در کشور شود. 

خبرنگار ایبِنا: چقدر از مشکلات فعلی بخش تولید و بنگاه ها ناشی از تسهیلات بانکی است؟ آیا اینکه نتیجه بگیریم اگر تسهیلات

 
بانکی و پول باشد، تولید شکوفا می شود، نتیجه درستی است؟ نقش سیاست گذاري و حمایت هاي وزارت صمت چه می شود؟ 

امیرحسین کاوه: تقریبا طی چند دهه گذشته حدود 90 درصد تامین منابع بنگاه ها از طریق نظام بانکی بوده و اتکاي بیش از اندازه به
نظام بانکی وجود داشته که البته در سیاست گذاري هاي اخیر، طبق اظهار نظرهاي مسئولان بانک مرکزي مقرر شده تا 50 درصد

 
تامین منابع طی یک برنامه مشخص، از طریق بازار سرمایه محقق گردد. 

هر بنگاهی از بخش هاي وظیفه اي مختلفی تشکیل شده منابع انسانی، مالی، بازرگانی، تولید و پروژه، بازاریابی و فروش و ...این
درست است که اگر حوزه هاي دیگر فعالیت خود را بدرستی انجام ندهند سازمان به مشکل بر می خورد، اما منابع مالی همچون
چتري بر تمامی بخش هاي وظیفه اي سایه می گستراند؛ بنابراین نقش پُررنگ تري در شکوفایی تولید بنگاه ها داشته و به همین

 
دلیل از آن به شریان حیاتی سازمان ها تعبیر می شود. 

در واقع می توان گفت سیاست ها و حمایت هاي صمت طی سال هاي اخیر اگر انجام شده به قدر کفایت نبوده تا نظام تولید آنچنان
که باید سرپا بماند هر چند عوامل بیرونی مختلف دیگري نیز در خصوص مشکلات تولید کنندگان نیز در این میان همچون نظام

 
تحریم ها، رشد هزینه هاي تولید و ...نیز بی تاثیر نبوده که در هر حال راهکارهاي استفاده شده، از کفایت لازم برخوردار نبوده است. 

خبرنگار ایبِنا: آیا تنها با تزریق منابع بانکی به بخش تولید و بنگاه ها می توان اشتغال ایجاد کرد، با تولیدات خارجی رقابت داشته

 
باشیم و کیفیت مطلوب تولیدات به دست مصرف کننده برسد؟ 

امیرحسین کاوه: مسیر اشتغال پایدار قطعا از توسعه اقتصادي میگذرد. توسعه اقتصادي نیز خود وابسته به وجود ده ها عامل است.



بهره مندي از استراتژي توسعه صنعتی، ارتقا و امنیت سرمایه گذاري و اصلاح موانع در حوزه سرمایه گذاري داخلی و خارجی، بهره
مندي از فناوري هاي روز در نظام تولید، تقویت صنایع تکمیلی با ارزش افزوده بالا، اجراي پروژه هاي عمرانی و تسهیل ده ها زیر

 
ساخت دیگر؛ منجر به توسعه اقتصادي و در نهایت اشتغال پایدار می شود. 

 
اشتغال در واقع خروجی نهایی فعالیت هاي نظام اقتصادي کشور است که منبعث از استراتژي توسعه صنعتی در هر کشوري است. 

در واقع سرمایه گذاري، تحریک تقاضا، خروج از رکود و در نهایت بهبود فضاي کسب و کار، سبب رشد نظام تولید و افزایش تولید با

 
کیفیت رقابتی، رشد تولید ناخالص ملی و در نهایت اشتغال زایی می شود. 

بنابراین صرفا پول پاشی بدون راهبردهاي کلان توسعه صنعتی، نمی تواند منجر به توسعه اشتغال در کشور شود و در بهترین حالت

 
مُسکنی زودگذر خواهد بود. 

 
خبرنگار ایبِنا: اگر تسهیلات بانکی به تولید و بنگاه ها تزریق شود، قیمت ها در بازار خواهد شکست؟ نقش نظارت کجاست؟ 

امیرحسین کاوه: در نظام اقتصادي و صنعتی کشور، تزریق منابع به بنگاه ها و به طور فرض؛ قرار داشتن در بهترین شرایط مناسب
مالی کسب و کارها، هرچند می تواند در نظام تولید اثرگذار باشد و اثرات هزینه هاي مالی بنگاه ها را مرتفع یا کاهش داده و بخشی از

 
قیمت تمام شده را کاهش دهد؛ اما لزوما منتج به کاهش قیمت نهایی محصولات نمی شود. 

به طور مثال نظام قیمت گذاري در کشور در حوزه فولاد، متاثر از نرخ هاي جهانی و ارزش گذاري با ارزهاي خارجی بوده و به دلیل
رشد تورم؛ همواره صعودي بوده است به طوري که قیمت ورق گرم فولاد مبارکه در بورس کالا که از منابع مالی مناسب برخوردار بوده
و با شیوه هاي فروش خود از صنایع پایین دستی تامین منابع می کند و یارانه انرژي و مواد اولیه ارزان قیمت داخلی و ریالی استفاده
می کند؛ از 2700 تومان در فروردین 97 به 13000 هزار تومان در هفته اول مهر 99 افزایش پیدا کرده که با فرضیه مرتبط
درخصوص کاهش قیمت صرفا به دلیل نظام مالی مناسب، مغایر است. البته با ایفاي نقش کامل و دایمی دستگاه هاي نظارتی، اصلاح
شیوه قیمت گذاري و توزیع مناسب و کافی مواد اولیه و حذف دلالان از این صنعت، می توان شاهد متعادل شدن بازار و کاهش

التهابات قیمتی بود.



برگزاري جلسه آموزشی صندوق هاي خرد محلی در شهرستان فومن

منبع: صندوق کارآفرینی امیدشماره خبر:  115  |  تاریخ: 1399/07/30

 
 

 
برگزاري جلسه آموزشی صندوق هاي خرد محلی در شهرستان فومن 

به گزارش روابط عمومی صندوق کارآفرینی امید استان گیلان در مورخه 28 مهر 99 و درپیش بودن آزمون فرآینده هاي صندوق خرد
محلی روستایی در آبان سالجاري ، کلاس آموزشی و هم اندیشی خرد محلی در فضاي آزاد و با رعایت کامل پروتکل هاي بهداشتی

 
اقامتگاه بوم گردي دادا واقع در شهرستان فومن برگزارگردید . 

در این جلسه مرتضی شهبازي ضمن خوشامدگویی و تبریک حلول ماه ربیع الاول به تشریح عملکرد صندوق استان در 6 ماهه اول

 
سال 99 پرداختند و از تلاش هاي همکاران قدردانی نمودند. 

در حاشیه این جلسه از 3طرح تولید کالاي خواب خانم المیرالسادات باقري ، طرح تولید مواد ضدعفونی کننده شرکت شهاب شیمی و

 
نیز طرح اقامتگاه بوم گردي آقاي اسماعیل عیب طاهري بازدید بعمل آمد . 





همایش مجازي چالش هاي اقتصاد کلان ایران در گنبدکاووس آغاز به کار کرد

منبع: ایرناشماره خبر:  116  |  تاریخ: 1399/07/30

گنبدکاووس - ایرنا - سومین همایش ملی چالش هاي اقتصاد کلان ایران به منظور آشنایی بیشتر استادان، دانشجویان و
پژوهشگران حوزه اقتصاد، مدیریت و حسابداري با مشکلات اقتصاد کشور امروز چهارشنبه به میزبانی دانشکده علوم انسانی

دانشگاه گنبدکاووس به صورت مجازي آغاز به کار کرد.

گنبدکاووس - ایرنا - سومین همایش ملی چالش هاي
اقتصاد کلان ایران به منظور آشنایی بیشتر استادان،
دانشجویان و پژوهشگران حوزه اقتصاد، مدیریت و
حسابداري با مشکلات اقتصاد کشور امروز چهارشنبه به
میزبانی دانشکده علوم انسانی دانشگاه گنبدکاووس به

 
صورت مجازي آغاز به کار کرد. 

عضو هیات علمی دانشگاه گنبدکاووس و دبیر این همایش
به خبرنگار ایرنا گفت: 80 مقاله تخصصی از صاحب نظران
و استادان حوزه اقتصاد از مراکز آموزش عالی سراسر کشور

به دبیرخانه این همایش یک روزه ارسال شد که با بررسی کمیته داوران تعداد 40 مقاله تایید و براي چاپ در مجموعه مقالات این

 
رخداد علمی مورد پذیرش قرار گرفت. 

رضا مظهري افزود: در همایش امروز نویسندگان هشت مقاله از جمله "حسین راغفر" استاد دانشگاه الزهرا و "فرشاد مومنی" استاد

 
دانشگاه علامه طباطبایی به صورت مجازي سخنرانی می کنند. 

وي، رشد اقتصادي، تورم و بیکاري، فقر و توزیع درآمد، مالیات و نقش آن در تولید و توزیع، عملکرد نظام بانکی درسه دهه اخیر،
کارآفرینی و توسعه پایدار، اثرات سیاست تعدیل و خصوصی سازي بر اقتصاد ایران، تحریم هاي اقتصادي و اثرات آن بر متغیرهاي

 
کلان و تلاطم نرخ ارز و اثرات آن را از مهمترین محورهاي این همایش ملی اعلام کرد. 

(elc.gonbad.ac.ir/eghtesad99) مظهري گفت: علاقمندان براي استفاده از مطالب و مقالات این همایش می توانند از لینک

 
استفاده نمایند. 

به گزارش ایرنا، پیش از این نخستین و دومین دوره همایش ملی چالش هاي اقتصاد کلان ایران هم به میزبانی دانشکده علوم انسانی

 
گنبدکاووس برگزار شده بود. 

 
گنبدکاووس با 350 هزار نفر جمعیت، دومین شهرستان بزرگ استان گلستان است. 



 
برچسب ها 

 
- وزارت علوم تحقیقات و فناوري 

 
- گنبدکاووس 

 
- توسعه اقتصادي 

 
- علوم انسانی 

- گلستان



درد سر بخش نامه هاي تأمین اجتماعی براي اصناف/ لزوم تشکیل کارگروه

مشترك براي حل مشکلات

منبع: تسنیمشماره خبر:  117  |  تاریخ: 1399/07/30

رئیس اتاق اصناف ایران با اشاره به این که مشکلات قوانین کار و بیمه اي اصناف بیشتر مربوط به بخش نامه هاي تأمین
اجتماعی است، گفت: لازم است کارگروهی مشترك براي تبادل نظر و رفع مشکلات اصناف تشکیل شود.

رئیس اتاق اصناف ایران با اشاره به این که مشکلات قوانین
کار و بیمه اي اصناف بیشتر مربوط به بخش نامه هاي
تأمین اجتماعی است، گفت: لازم است کارگروهی مشترك
براي تبادل نظر و رفع مشکلات اصناف تشکیل شود. -

 
اخبار اقتصادي - 

به گزارش خبرگزاري تسنیم، سعید ممبینی با اشاره به
جلسه اتاق اصناف با تأمین اجتماعی، اظهار داشت: تا پیش
از این، اصناف در اجلاس هیات نمایندگان اتاق اصناف
ایران میزبان مدیران این سازمان بوده اند اما پس از 7دوره

از هیات رئیسه اتاق اصناف ایران، این نخستین بار بود که چنین نشستی در این سازمان برگزار شد. بنابراین راه هاي تعامل گشوده

 
شده است که امیدواریم این روش ادامه داشته باشد. 

وي ادامه داد: مدیران سازمان تامین اجتماعی، حدود 85 درصد اصناف لیست بیمه اي را به طور مرتب و ماهانه ارائه می کنند که این
امر، قانون مداري و انضباط کارفرمایان صنفی را می رساند. در مقابل لازم است تا سازمان تامین اجتماعی نیز همین اهتمام را پیگیري

 
مطالبات اصناف داشته باشد. 

رییس اتاق اصناف ایران افزود: خانواده بزرگ اصناف در 4 حوزه تولیدي، توزیعی، خدماتی و خدمات فنی با مشکلات زیادي رو برو

 
هستند که برخی از این مشکلات بدون همکاري دولت رفع شدنی نیست. 

ممبینی اظهار کرد: در حوزه قوانین کار و بیمه، مشکلات اصناف مربوط به قوانین و بخش نامه هاي سازمان تامین اجتماعی است که

 
در تلاشیم با افزایش تعامل و راه اندازي کارگروهی مشترك با این سازمان، از این مشکلات بکاهیم یا به آن ها پایان دهیم. 

رئیس اتاق اصناف ایران گفت: بخشی از مطالبات ما در خصوص تقویت بنگاه هاي کوچک است که می توانند اشتغالزایی را توسعه
دهند. امروز به واسطه شیوع کرونا شاهد کاهش تمایل افراد به کارفرمایی در حوزه اصناف هستیم و این یک هشدار است که نباید از
نظر دولت به ویژه سازمان تامین اجتماعی مغفول بماند. اصناف و این سازمان دردهاي مشترکی دارند که کاهش تمایل به کارفرمایی

 
در حوزه اصناف یکی از این دردهاي مشترك است. 

وي افزود: مدیر عامل سازمان تامین اجتماعی در جلسه اي که داشتیم، اصناف را از شرکاي این سازمان دانست. اگر تمایل به



کارفرمایی در اصناف کاهش یابد، در واقع دولت شانس دریافت حق بیمه از مشاغلی را از دست می دهد که بدون هزینه سرباري بر
دولت ایجاد شده و اداره می شوند. این در حالی است که دولت هزینه هاي کلانی براي ایجاد شغل در حوزه هاي صنعتی پرداخت می
کند. بنابراین حمایت از کارفرمایان صنفی و کمک به تقویت رابطه کارگر و کارفرما در حوزه اصناف یکی از انتظارات ما از تامین

 
اجتماعی است. 

ممبینی بیان کرد: در این راستا، دولت باید از توسعه کسب و کارها حمایت کرده و قوانین را اصلاح کند. به طور مثال عدم حمایت
قوانین بیمه اي از افزایش تعداد کارگر در واحدهاي صنفی مشکل بزرگی است که تنها از سوي دولت رفع می شود. مواردي از جمله
توسعه کارگاه هاي زیر 5 نفر که مشمول معافیت سهم کارفرما هستند می تواند زمینه افزایش سطح اشتغال در بنگاه هاي صنفی را به
همراه داشته باشد. همچنین رویکرد سه جانبه گرایی در ساختار و در مدیریت تامین اجتماعی با استفاده از ظرفیت تشکل هاي

 
کارگري و کارفرمایی توامان مورد انتظار است. 

وي تصریح کرد: اصلاح فهرست مشاغل مورد حمایت قانون در خصوص پرداخت حق بیمه کارفرما از سوي دولت نیز یکی از اموري
است که باید بدان رسیدگی شود. برخی از مشاغلی که در سال هاي گذشته مشمول این قانون شده اند در گذر زمان تغییر شکل یافته

 
یا از بین رفته اند و دیگر کاربردي در جامعه ندارند. بنابراین لازم است تا این فهرست به روزرسانی شود. 

 
مشکلات تشکل ها در حوزه تامین اجتماعی 

وي در ادامه تاکید کرد: لازم است تا بدانیم مشکلات اصناف در حوزه تامین اجتماعی منحصر به واحدهاي صنفی نیست و اتحادیه ها
و اتاق هاي اصناف نیز در این باره مشکلاتی پیرامون حسابرسی، پیمانکاري و ... دارند. همه این موارد و مشکلات تنها با تعامل موثر

 
بین اصناف و سازمان تامین اجتماعی قابل حل است. 

رئیس اتاق اصناف ایران اعلام کرد: اصناف و سازمان تامین اجتماعی تاکید بر ایجاد کارگروهی مشترك دارند که به زودي برقرار می
شود. در این کارگروه می توان به صورت ماهانه به تبادل نظر، تصمیم گیري و گزارش دهی پرداخت تا نتیجه تصمیمات و اقدامات دو

 
طرف مشخص شده و ابتر نماند. 

ممبینی همچنین بر ایجاد تعامل با موسسه عالی پژوهشی سازمان تامین اجتماعی نیز تاکید و ابزار کرد: به تازگی نشستی با موسسه
عالی پژوهشی سازمات تامین اجتماعی داشته ایم و موافق امضاي تفاهم نامه اي با این موسسه پژوهشی هستیم.



مبارزه با زمین خواري و حریم راه ها در اردبیل تشدید می شود

منبع: تسنیمشماره خبر:  118  |  تاریخ: 1399/07/30

گروه استان ها - رئیس کل دادگستري استان اردبیل گفت: مبارزه با زمین خواري و حریم راه ها در اردبیل تشدید می شود و
در این زمینه استفاده از ظرفیت هاي قانونی دستگا ه هاي اجرایی براي پیشگیري از تخلفات اولویت اساسی است.

گروه استان ها - رئیس کل دادگستري استان اردبیل گفت:
مبارزه با زمین خواري و حریم راه ها در اردبیل تشدید می
شود و در این زمینه استفاده از ظرفیت هاي قانونی دستگا
ه هاي اجرایی براي پیشگیري از تخلفات اولویت اساسی

 
است. - اخبار استانها - 

به گزارش خبرگزاري تسنیم از اردبیل، ناصر عتباتی صبح
امروز در دیدار با معاونین و جمعی از قضات دادگستري
استان اردبیل اظهار داشت: امنیت بسترساز پیشرفت و
توسعه در تمامی حوزه هاي اقتصادي، اجتماعی و فرهنگی

 
است. 

وي افزود: نیروي انتظامی وظایف و رسالت هاي بسیار گسترده اي در سطح جامعه عهده دار است و از آنجا که بسیاري از امورات
مجموعه قضایی و انتظامی در بحث تامین امنیت، آرامش و اجراي عدالت در جامعه در ارتباط تنگاتنگ با هم هستند، لذا شرایط حاکم
در استان از حیث ثبات امنیت و آرامش پایدار ناشی از همکاري، هماهنگی، تعامل، هم افزایی و انسجام این دو مجموعه قضایی و

 
انتظامی است که امید است استمرار و تداوم این هماهنگی ها به ارتقاي بیش از پیش خدمت رسانی به مردم منجر شود. 

رئیس کل دادگستري استان اردبیل با اشاره به نقش امنیت در توسعه اقتصاد، اشتغال و بطور کلی در ارتقاي رفاه عمومی جامعه گفت:

 
مسلماً اگر امنیت یا احساس امنیت در جامعه وجود نداشته باشد پیشرفت تمام امور با مشکل اساسی مواجه خواهد شد. 

عتباتی با قدردانی از همکاري و هماهنگی هاي مردم در انجام رسالت هاي دستگاه قضایی و نیروي انتظامی به ویژه در تامین امنیت و
آرامش خاطر نشان کرد: مسلما ثمره این همکار هاي مردمی در کنار انسجام مجموعه هاي قضایی و انتظامی موجب شده که استان

 
اردبیل از امن ترین استان هاي کشور محسوب شود. 

 
سمنان| برخورد با متخلفان حوزه تولید و توزیع نهاده هاي دامی در دستور کار قرار گیرد 

 
تخلفات مجتمع تجاري بام لند به کمیسیون ماده 100 ارجاع شده است 

 
طالبان: تشدید جنگ پیامد ادامه تخلف آمریکا از پیمان قطر است 

رئیس کل دادگستري استان اردبیل با اشاره به ظرفیت هاي قانونی در مبارزه با تخلفات و جرایم یاد آور شد: در بسیاري از موارد از
جمله در امر صیانت و حفاظت از اراضی ملی و منابع طبیعی، مقابله با سرقت، حفظ حریم راه ها و بستر رودخانه ها می توان با



 
استفاده از ظرفیت هاي قانونی دستگاه اجرایی و انجام وظایف ذاتی آنان از وقوع بسیاري از تخلفات پیشگیري کرد. 

عتباتی مبارزه قاطعانه با مواد مخدر و مشروبات الکلی، مقابله با سرقت، برخورد با مفاسد و جرایم خشن را از مهمترین اولویت هاي
دستگاه قضایی و نیروي انتظامی بر شمرد و از روسا و دادستان هاي حوزه قضایی و نیز از مجموعه انتظامی خواست در برخورد با

اینگونه جرایم با متخلفین و مجرمین طبق قانون به شدت برخورد کنند.



کمک میلیاردي بنیاد مستضعفان به مددجویان بهزیستی سیستان و بلوچستان/

توزیع هدایا میان مددجویان آغاز شد

منبع: تسنیمشماره خبر:  119  |  تاریخ: 1399/07/30

گروه استان ها- مدیرکل بنیاد مستضعفان سیستان و بلوچستان گفت: توزیع هدایاي بنیاد مستضعفان انقلاب اسلامی میان
مددجویان بهزیستی در جنوب استان آغاز شد.

گروه استان ها- مدیرکل بنیاد مستضعفان سیستان و
بلوچستان گفت: توزیع هدایاي بنیاد مستضعفان انقلاب
اسلامی میان مددجویان بهزیستی در جنوب استان آغاز

 
شد. - اخبار استانها - 

به گزارش خبرگزاري تسنیم از چابهار، صبح امروز مراسم
اهداي نمادین هدایاي بنیاد مستضعفان انقلاب اسلامی به
مددجویان بهزیستی در جنوب سیستان و بلوچستان با
حضور مسئولان استانی و رعایت پروتکل هاي بهداشتی

 
برگزار شد. 

آرشام هنرکار مدیرکل اموال و املاك بنیاد مستضعفان انقلاب اسلامی استان سیستان و بلوچستان در این مراسم در جمع خبرنگاران
اظهار داشت: پیرو سفر ماه هاي اخیر ریاست بنیاد به شهرستان هاي چابهار و قصرقند، کمک هاي قابل توجهی از جانب بنیاد براي

 
نیازمندان این شهرستان ها در نظر گرفته شد. 

 
گزارش ویدئویی| همدلی بنیاد مستضعفان در سیستان و بلوچستان / توزیع سبد غذایی میان اقشار آسیب پذیر 

 
اقدامات بنیاد مستضعفان در سیستان و بلوچستان منشاء تحول است 

 
گزارش ویدیوئی| توزیع 10 هزار سبد غذایی اهدایی بنیاد مستضعفان به حاشیه نشینان چابهار 

وي ادامه داد: پیرو سفر مبلغ 15 میلیارد تومان از جانب بنیاد براي تامین نیازهاي مددجویان بهزیستی در دو شهرستان چابهار و
قصرقند تخصیص پیدا کرد که بلافاصله تامین اقلام مورد نیاز مددجویان شامل 405 دستگاه ویلچر معمولی، 10 دستگاه ویلچر برقی،
790 دستگاه کولر گازي، 900 دستگاه یخچال، 720 تخته فرش، یک هزار و 20 دستگاه اجاق گاز و 200 دستگاه چرخ خیاطی در
دستور کار قرار گرفت که همه اقلام از تولیدات داخلی تامین شده و امروز شاهد توزیع نمادین آنها میان 50 نفر از مددجویان منطقه

 
هستیم. 

هنرکار اضافه کرد: همچنین مقرر شد با مبلغ اهدایی کمک نقدي پانصد هزار تومانی به همه خانوارهاي پشت نوبتی حمایت بهزیستی

 
دو شهرستان چابهار و قصرقند شامل 740 خانوار پرداخت شود که این امر نیز محقق شده است. 

مدیرکل اموال و املاك بنیاد مستضعفان سیستان و بلوچستان گفت: همچنین دو میلیارد و 100 میلیون میلیون تومان از این مبلغ
جهت کمک به اتمام ساخت 140 واحد مسکونی مددجویان بهزیستی دو شهرستان تخصیص پیدا کرده و امر ساخت این منازل نیز در



 
حال انجام است. 

وي با اشاره به اینکه بنیاد مستضعفان در دو شهرستان زهک و قصرقند به ترتیب در شمال و جنوب استان سیستان و بلوچستان به
طور ویژه فعالیت دارد، اظهار داشت: این دو شهرستان به عنوان پایلوت هاي پیشرفت و آبادانی بنیاد در نظر گرفته شده اند و نهادهاي
پیشرفت محلی تحت حمایت بنیاد به مدت سه سال آبادانی شهرستان ها در همه ابعاد بهداشت، درمان و سلامت، عمران و زیرساخت

 
، فرهنگی، آموزشی و تعلیم و تربیت و اشتغال و معیشت را در دستور کار دارند. 

هنرکار به توجه ویژه بنیاد به حاشیه شهر چابهار اشاره کرد و گفت: در سفر اخیر ریاست بنیاد به چابهار و در پی بازدید انجام شده از
حاشیه شهر مبالغ خوبی جهت رفع برخی نیازهاي مردم محروم ساکن این مناطق از جمله احداث مدرسه و مراکز بهداشت در نظر

گرفته شد که اجرایی شدن آن نیز در دستور کار است.



بیش از 600 متخصص ایرانی خارج از کشور تسهیلات سربازي گرفتند

منبع: خبرگزاري مهرشماره خبر:  120  |  تاریخ: 1399/07/30

معاونت علمی و فناوري اعلام کرد بیش از 600 نفر از متخصصان خارج از کشور تسهیلات نظام وظیفه تخصصی دریافت
کردند.

معاونت علمی و فناوري اعلام کرد بیش از 600 نفر از
متخصصان خارج از کشور تسهیلات نظام وظیفه تخصصی

 
دریافت کردند. 

به گزارش خبرگزاري مهر به نقل از معاونت علمی و
فناوري، در قالب برنامه همکاري با متخصصان و کارآفرینان
ایرانی خارج از کشور تسهیلاتی براي گذراندن دوران
سربازي به متخصصان و کارآفرینان ایرانی 400 دانشگاه
برتر دنیا ارائه می شود. در این برنامه تاکنون بیش از 600

 
نفر توانسته اند از این تسهیلات بهره مند شوند. 

مرکز تعاملات بین المللی علم و فناوري معاونت علمی و فناوري ریاست جمهوري در قالب برنامه حمایت از انجام پروژه هاي تخصصی
براي مشمولان سربازي، متخصصان و کارآفرینان 400 دانشگاه برتر دنیا، به این افراد تسهیلات گذراندن دوره پروژه 14 ماهه جایگزین
خدمت سربازي و طی دوره 45 روزه آموزشی ارائه می کند. این افراد پس از گذراندن دوره هاي مشخص شده موفق به اخذ کارت

 
پایان خدمت می شوند. 

در این طرح، ثبت درخواست تا تایید نهایی متقاضی با احتساب فرآیند راستی آزمایی و اخذ مستندات مورد نیاز حداکثر یک ماه زمان
می برد. همزمان با اجراي این حمایتها متقاضیان می توانند از حمایت هاي دیگر مانند پسادکتري، جذب هیئت علمی، اشتغال در

 
شرکتهاي دانش بنیان استفاده کنند. 

از 820 در خواست پروژه تخصصی تخصصی ثبت شده در سامانه connect.isti.ir تاکنون بیش از 600 نفر از متقاضیان موفق به

 
استفاده از این حمایت شده اند و این روند در سال جدید هم ادامه خواهد داشت. 

36 درصد متقاضیان انجام پروژه از امریکا و 31 درصد از کانادا و مابقی از اروپا، استرالیا و کشورهاي آسیایی و حدود نیمی از آنها

 
دانش آموخته یکصد دانشگاه برتر دنیا هستند. 

مرکز تعاملات بین المللی علم و فناوري معاونت علمی و فناوري ریاست جمهوري با اجراي این برنامه در تلاش است تا در قالب
حمایت از انجام پروژه هاي تحقیقاتی و فناورانه همچون «پسادکتري»، «فرصت مطالعاتی»، «استاد مدعو و معین»، «راه اندازي کسب
وکارهاي فناورانه»، «اشتغال در شرکت هاي فناور» و «برگزاري سخنرانی و کارگاه هاي تخصصی» به ارتباط موثر متخصصان ایرانی

 
خارج از کشور با مراکز علمی و فناوري برگزیده کشور کمک کند. 



«ارتقاي سطح علمی و حرفه اي پایگاه تخصصی همکار»، «فراهم کردن شرایط مناسب براي توسعه فناوري هاي نوظهور و پیشرفته در
کشور»، «فراهم کردن شرایط انتقال مهارت ها، روش ها و قابلیت هاي خدماتی نوین توسط متخصصان ایرانی خارج از کشور به
داخل» و «کمک به تاسیس شرکت هاي فناور در حوزه هاي فناوري پیشرفته» از جمله مهم ترین اهداف اجرایی کردن این برنامه

توسط معاونت علمی و فناوري ریاست جمهوري است.



تاثیر کرونا بر بیمه پردازي/جدیدترین آمار بیمه شدگان و مستمري بگیران

تامین اجتماعی

منبع: ایسناشماره خبر:  121  |  تاریخ: 1399/07/30

مدیر آمار، اطلاعات و محاسبات سازمان تامین اجتماعی ضمن بررسی مهمترین برنامه ها و طرح هاي آماري در سازمان
تامین اجتماعی، آماري از آخرین تعداد بیمه شدگان و کارگاه هاي فعال تحت پوشش تامین اجتماعی را اعلام کرد.

دکتر حسام نیکوپور در گفت وگو با ایسنا، با توجه به
فرارسیدن اول آبان ماه، روز آمار و برنامه ریزي اظهار کرد:
اول آبان هر سال در تقویم رسمی کشور به عنوان روز آمار
و برنامه ریزي نامگذاري شده است. سازمان تامین اجتماعی

 
نیز جزئی از شبکه آماري کشور است. 

وي افزود: روز آمار را به فعالان حوزه آمار تبریک می گویم
و امیدوارم آمار به شفافیت و عملکرد سازمان ها و تقویت
حوزه تصمیم گیري کمک کند. با توجه به پوشش نیمی از
جمعیت کشور، خودمان را با اطلاعات مختلف موجود در

بانک هاي اطلاعاتی اعم از کارگاهها، دستمزد، حوزه درمان و حوزه اقتصادي در این شبکه تعریف می کنیم تا به نظام تصمیم سازي

 
کشور کمک کنیم. 

مدیر آمار، اطلاعات و محاسبات سازمان تامین اجتماعی با بیان اینکه امسال شعار آماري سازمان تامین اجتماعی «ارتباط آماري،
اعتبار سازمانی» است گفت: تبادل آمار در یک شبکه منجر به افزایش کیفیت آن می شود و ضمن شفافیت، به نظام تصمیم سازي

 
کشور براي اتخاذ تصمیمات بهتر کمک می کند. 

نیکوپور ادامه داد: در حال حاضر جزو سازمان هاي پیشرو در آمار ثبتی هستیم. از سال 81 نظام آماري ثبتی را در حوزه بیمه اي آغاز
کردیم و اکنون پایگاههاي داده اي ما رکورد بالایی دارند تا جایی که جزو بزرگترین پایگاههاي داده اي کشور نیز محسوب می شوند.
ما اکنون به جاي ثبت آماري صرف، بیشتر به دنبال پیدا کردن الگوهاي رفتاري ذینفعان، کمک به بهبود فرایندها، کشف تقلب ها،

 
اصلاح بخشنامه ها، شناسایی گلوگاه ها، کنترل هزینه ها و راهکارهاي افزایش درآمدها در داخل سازمان هستیم. 

وي افزود: در بیرون از سازمان نیز به دستگاه هاي مرتبط کمک می کنیم. به عنوان مثال به وزارت صنعت در زمینه تغییرات اشتغال
کارگاههاي صنعتی، نرخ دستمزدهاي دریافتی در کارگاهها، به وزارت رفاه در زمینه تکمیل بانک اطلاعات رفاه ایرانیان جهت شناسایی
دهک هاي درآمدي، خدمات حمایتی که افراد می خواهند دریافت کنند، پرداخت یارانه ها و ... کمک می کنیم. با وزارت بهداشت

 
تبادل داده داریم و در مجموع تلاش می کنیم یک نظام رفاه اجتماعی جامعی داشته باشیم. 

مدیر آمار، اطلاعات و محاسبات سازمان تامین اجتماعی درباره اتصال داده اي با سازمان ثبت احوال گفت: از قبل سال 89 که
هدفمندسازي یارانه ها در کشور به اجرا در آمد زیر 20 درصد افراد در بانک هاي اطلاعاتی ما داراي کدملی بودند، اما از آن پس



 
بسیاري از دستگاه ها اطلاعات افراد تحت پوشش خود را با کدملی ثبت کردند. 

نیکوپور افزود: سازمان ثبت احوال نیز کمک کرد تا این ارتباط برقرار شود. اکنون تقریبا اکثر بانک هاي اطلاعاتی کشور می توانند از
طریق کدملی با یکدیگر ارتباط داشته باشند. مشکل چندانی در این زمینه وجود ندارد. در این میان مسئله مهم آن است که در جریان

 
توسعه این ارتباطات، منشور محرمانگی و سطح بندي اطلاعات اهمیت پیدا می کند. 

به گفته وي سازمان از سال 92 به این سو، کمیته صیانت از آمار و اطلاعات طراحی کرده است. درباره اطلاعات هویتی که قرار است با

 
دستگاه دیگري تبادل شود در این کمیته تصمیم گیري می کنند. 

مدیر آمار، اطلاعات و محاسبات سازمان تامین اجتماعی درباره بروزرسانی هاي آماري در سازمان تامین اجتماعی نیز توضیح داد و در
این باره اظهار کرد: طبق قانون هرکارفرما تا یک ماه بعد فرصت دارد لیست بیمه شدگانش را ارسال کند. حدود 20 درصد کارگاه ها
نیز از معافیت هایی برخوردارند و تا دوماه فرصت دارند. در نتیجه آمار بروز بیمه شدگان مربوط به دوماه قبل تر است. اما اقلام آماري

 
دیگري چون تعداد مستمري بگیران، حوادث، تعهدات کوتاه مدت و جریان مالی به روز است. 

نیکوپور درباره بازنگري در مفاهیم و قوانین بیمه اي نیز توضیح داد و گفت: هر قلم آماري داراي یک شناسنامه آماري است و مشخص
می کند که منطق شمارش چگونه باشد. اکنون همه اقلام آماري ما داراي شناسنامه هستند و به دنبال آن هستیم که گواهی کیفیت

 
اقلام آماري را از مرکز آمار دریافت کنیم. 

نیکوپور درباره طرح هاي آماري که اکنون در سازمان تامین اجتماعی در دست اجراست نیز گفت: یک تغییر ساختار در سازمان تامین
اجتماعی به وجود آمد که از ابتداي سال 99 به اجرا درآمد. حوزه آمار زیرمجموعه معاونت اقتصادي و برنامه ریزي بود اما به واسطه
وظیفه ذاتی نظارتی که دارد سال ها طول کشید تا مرکز فناوري، اطلاعات، آمار و محاسبات شکل بگیرد که فناوري و آمار زیرمجموعه

 
این مرکز هستند. 

وي افزود: ذیل مدیریت آمار، یک گروه هوش مصنوعی داریم که داده کاوي آماري را انجام می دهد. داده کاوي قبلا متولی مشخص
نداشت و هر معاونت و گروهی جداگانه این کار را انجام می داد. یکی از طرح هایی که امسال دنبال می کنیم طراحی داشبوردهاي

 
مدیریتی است که البته وجود دارد اما تجمیع شده نیست و پراکنده است. این امر نیز باعث افزایش کیفیت اقلام آماري می شود. 

مدیر آمار، اطلاعات و محاسبات سازمان تامین اجتماعی درباره تاثیر کرونا بر آمارهاي بیمه اي گفت: کرونا تاثیر گذار بوده است. در
اسفند 98، حدود 14 میلیون و 147 هزار بیمه شده داشتیم که در تیرماه سال 99 به 13 میلیون و 966 هزار نفر رسیده است. در کل

 
تعداد بیمه شدگان ما 1.3 درصد کاهش یافته است. 

نیکوپور ادامه داد: اما مهم این است که این رقم را در اجزاي این آمار ببینید. در روند کار، در مدت یاد شده نسبت به مدت مشابه، هر
ماه تعداد بیمه شدگان ما حدود نیم درصد افزوده شده است که البته آمار بدون احتساب بیمه بیکاري است. سرجمعِ کل بیمه شدگان

 
ما کم نشده است، اما در مقایسه اسفند 98 با تیرماه 99 مقداري کاهش داشته ایم. 

وي افزود: شمار بیمه شدگان اجباري در تیر 99 نسبت به اسفند 98 حدود 1.7 درصد کاهش یافته است و از 9 میلیون و 930 هزار
به 9 میلیون و 750 هزار نفر رسیده است اما در بیمه شدگان حرف و مشاغل آزاد، تعداد بیمه شدگان ما 5 درصد افزایش یافته است.

 
ترکیب اینها را باید درنظر گرفت. 



مدیر آمار، اطلاعات و محاسبات سازمان تامین اجتماعی با اشاره به آمار بیمه پردازان گفت: بیمه پرداز کسی است که در آخرین ماه
حق بیمه پرداخت کرده است که سه حالت دارد. یا می توانند تنها حق بیمه بدهند و لیست رد نکنند، یا تنها لیست رد کنند و حق
بیمه را ندهند و یا می توانند هم حق بیمه را بدهند و هم لیست رد کنند. در دوران کرونا سهم کسانی که لیست تنها می دادند و حق

 
بیمه نمی دادند بیشتر شده و به این معناست که ما ریزش بیمه شده به آن معنا نداریم بلکه کیفیت پرداخت تغییر کرده است. 

وي افزود: در واقع یکسري بیمه پردازان بدهکاري می شوند و مطالبات جزو دیونشان می رود، از آن سو هم در 10 رشته معافیت هایی

 
اعلام شد اما در مجموع کرونا روي حوزه بیمه اي در خصوص نوع بیمه و ... تاثیر آنچنانی نداشته است. 

نیکوپور با بیان اینکه تعداد کارگاههاي تحت پوشش نیز کاهش یافته است و از یک میلیون و 317 هزار کارگاهی که تحت پوشش
داشته ایم به یک میلیون و 297 هزار کارگاه در تیرماه رسیده ایم گفت: تعداد کارگاههاي تحت پوشش ما 1.6 درصد کاهش یافته
است. در حالی که در سالهاي گذشته روند صعودي داشته ایم ولی اکنون به واسطه کرونا با کاهش روبه رو شده ایم هرچند آنقدر

 
شدید نبوده است. 

به گفته مدیر آمار، اطلاعات و محاسبات سازمان تامین اجتماعی، در حال حاضر سازمان تامین اجتماعی سه میلیون و 954 هزار
مستمري بگیر دارد که از این تعداد دومیلیون و 900 هزار نفر تبعی دارند و مجموع مستمري بگیران اصلی و تبعی به 6میلیون و 890
هزار نفر می رسد. نسبت پشتیبانی بیمه شده به مستمري بگیر نیز کاهشی است که تعادل منابع و مصارف سازمان را با مشکل مواجه

 
می کند و اکنون این نسبت 4.6 دهم است. 

انتهاي پیام



سیب زمینی ساوه 20 درصد افزایش تولید دارد

منبع: باشگاه خبرنگاران جوانشماره خبر:  122  |  تاریخ: 1399/07/30

سیب زمینی کاران ساوجی امسال 20 درصد برداشت محصول را افزایش داده اند.

به گزارش خبرنگار گروه استان هاي باشگاه خبرنگاران
جوان از اراك، بعد از ماه ها تلاش کشاورزان ساوجی در
مرحله کاشت و داشت سیب زمینی حالا زحمت هاي آن
ها به بار نشسته و با شروع فصل برداشت محصول در ساوه
سیب زمینی کاران ساوجی مشغول برداشت محصول

 
هستند. 

خلیلی معاون جهاد کشاورزي ساوه در گفت و گو با خبرنگار گروه استان هاي باشگاه خبرنگاران جوان از اراك، با اشاره به برداشت 30
تن محصول در هر هکتار زمین زیر کشت سیب زمینی در این شهرستان گفت: امسال تولید سیب زمینی در ساوه 20 درصد افزایش

 
دارد. 

خلیلی افزود: پیش بینی می شود کشاورزان شهرستان ساوه، بیش از 25 هزارتن از این محصول را تولید و به بازار مصرف عرضه کنند.

او با اشاره به مرغوبیت سیب زمینی ساوه اضافه کرد: اقلیم مناسب و وجود ناچیز نیترات در خاك کشاورزي از عوامل اصلی مرغوبیت

 
سیب زمینی ساوه است. 

معاون جهاد کشاورزي ساوه بیان کرد: سیب زمینی ساوه اگر در چرخه فراوري قرار گیرد، علاوه بر ایجاد اشتغال، می توان زمینه ي

 
صادرات آن را هم فراهم کرد. 

 
بخش نوبران شهرستان ساوه بیشترین کشت و تولید محصول سیب زمینی شهرستان را به خود اختصاص داده است. 

امرا... کارگر مسئول جهاد کشاورزي نوبران ساوه هم در گفت و گو با خبرنگار گروه استان هاي باشگاه خبرنگاران جوان از اراك، گفت:
بیش از 850 هکتار از اراضی آبی کشاورزي شهرستان ساوه به کشت سیب زمینی اختصاص دارد که بیش از 90 درصد آن در اراضی

 
بخش نوبران قرار دارد. 

 
کارگر افزود: 250 بهره بردار سیب زمینی، زمینه ي اشتغال بیش از 2 هزار نفر از خانوار هاي روستایی را فراهم کرده اند. 

 
او اضافه کرد: از ارقام مختلف سیب زمینی، جیلی و بامبا، بیشترین رقم هاي تولیدي در بین کشاورزان این منطقه است. 



ایجاد زمینه صادرات سیب زمینی از ساوه، می تواند علاوه بر افزایش انگیزه تولید در بین کشاورزان، موجب اشتغالزایی بیشتر را فراهم

 
نماید. 

انتهاي پیام / ج



خیّرین بخشی از وقف هاي خود را صرف نیازمندان و فقراي جامعه اسلامی

کنند

منبع: حوزه نیوزشماره خبر:  123  |  تاریخ: 1399/07/30

حوزه/ حجت الاسلام موسوي از مؤمنین واقف درخواست کرد با توجه به اینکه جامعه امروز از نظر اقتصادي با مشکلاتی
مواجه است، پسندیده تر است که خیرین بخشی از وقف هاي خود را صرف نیازمندان و فقراي جامعه اسلامی کنند.

 
امام جمعه خمینی شهر: خیّرین بخشی از وقف هاي خود را صرف نیازمندان و فقراي جامعه اسلامی کنند 

حوزه/ حجت الاسلام موسوي از مؤمنین واقف درخواست کرد با
توجه به اینکه جامعه امروز از نظر اقتصادي با مشکلاتی مواجه
است، پسندیده تر است که خیرین بخشی از وقف هاي خود را

 
صرف نیازمندان و فقراي جامعه اسلامی کنند. 

به گزارش خبرنگار خبرگزاري «حوزه» در اصفهان، حجت الاسلام
سید محمد موسوي، امام جمعه خمینی شهر صبح امروز در
دیداري که با جمعی از مسئولین اداره اوقاف و امور خیریه

شهرستان خمینی شهر به مناسبت هفته وقف داشت، اظهار کرد: سند وقف به دست مبارك حضرت علی(ع) نگاشته شده که به نام

 
صدقه جاریه نام گذاري گردیده است. 

وي با بیان این موضوع که موقوفات یک میراث جاودان هستند، افزود: وقف، باقیات الصالحاتی است که ماندگاري آن الی الابد است و
تا زمانی که از موقوفه بهره برداري عام المنفعه می شود ثواب و حسنه آن براي شخص وقف کننده در نامه عملش ثبت و ضبط می

 
شود. 

امام جمعه خمینی شهر تصریح کرد: طبق احادیث و روایات معصومین انسان زمانی که از دنیا می رود نامه عملش نیز مختومه می
شود، غیر از کسانی که اولاد صالح، منابع منتفع و یا وقف هایی که بهره و منفعت آن شامل مردم جامعه می شود به یادگار از خود

 
باقی گذاشته اند. 

حجت الاسلام موسوي با اشاره به این مطلب که امروزه وقف هاي معیشتی از مهم ترین وقف ها محسوب می شود، به خیرین و واقفین
توصیه کرد: وقف هاي خود را به سمت و سویی گرایش دهند که جهت انجام امور خیر مانند کمک به فقرا، برگزاري جلسات اهل

 
بیت(ع)، ترویج دین مبین اسلام، تقویت حوزه هاي علمی شیعی و مراکز آموزشی و علمی باشد. 

استاد حوزه از مؤمنین واقف درخواست کرد با توجه به اینکه جامعه امروز از نظر اقتصادي با مشکلاتی مواجه است، پسندیده تر است

 
که خیرین بخشی از وقف هاي خود را صرف نیازمندان و فقراي جامعه اسلامی کنند. 

وي افزود: بسیاري از افراد جامعه هستند که از نظر معیشت و بهداشت و درمان دچار مشکلات فراوانی شده اند و آسیب هاي فراوانی



 
دیده اند و بهتر آن است که از طرف خیرین برخی وقف ها به این سمت هدایت شوند. 

حجت الاسلام موسوي همچنین وقف هاي آموزشی و علمی را براي جوانان سودمند برشمرد و تشریح کرد: احداث مراکز علمی و

 
بالابردن سطح آموزش هاي علمی، فرهنگی و تربیتی جوانان از دیگر وقف هاي ارزشمند جامعه اسلامی است. 

امام جمعه خمینی شهر واقفان را به وقف هاي بهداشتی درمانی توصیه کرد و ادامه داد: توسعه بخش سلامت جامعه از جمله کارهایی

 
است که واقفان می توانند در این حوزه نقش مهمی ایفا کنند. 

حجت الاسلام موسوي به بقاع متبرکه شهرستان اشاره کرد و گفت: در شهرستان خمینی شهر امامزادگان بسیاري وجود دارد که مایه

 
خیر و برکت در شهرستان هستند و امامزاده سید محمد خمینی شهر به جهت عمران و امور فرهنگی در اولویت قرار دارد. 

امام جمعه خمینی شهر اظهار کرد: توسعه امامزاده از اولویت هاي فعالیت هاي عمرانی امامزاده است که رونق امامزاده می تواند نقش

 
موثري در اشتغال و کسب و کار جوانان شهرستان و تبدیل بقاع متبرکه به قطب هاي فرهنگی جامعه باشد. 

وي در پایان ابراز امیدواري کرد: در دوران پساکرونا می توان امور عمرانی و فعالیت هاي فرهنگی را در آستان امامزاده گسترش داد.



بازي سیاسی یا اراده براي تغییر و عمل ؟!

منبع: اتاق بازرگانی تهرانشماره خبر:  124  |  تاریخ: 1399/07/30

رییس قوه مقننه اخیرا در ارتباط با تهیه مقدمات برنامه هفتم توسعه اظهار گفت: در خوشبینانه ترین حالت ممکن هیچ کدام
از برنامه هاي توسعه نتوانستند بیش از 30 درصد اجرا شوند (تسنیم- 21/7)

حسین حقگو رییس قوه مقننه اخیرا در ارتباط با تهیه مقدمات برنامه هفتم
توسعه اظهار گفت: در خوشبینانه ترین حالت ممکن هیچ کدام از برنامه هاي

 
توسعه نتوانستند بیش از 30 درصد اجرا شوند (تسنیم- 21/7) 

این سخن، سخن درستی است و حتی خوشبینانه . چرا که اگر عملکرد کلی دو
برنامه آخر یعنی پنجم و ششم را که در قالب رشد اقتصادي نمود می یابد، در
نظر بگیریم، وضع به مراتب خراب تر و در حد زیر صفر درصد است . میانگین
رشد برنامه پنجم منفی 6 درصد و برنامه ششم (با توجه به پیش بینی ها از
رشد امسال و سال آتی) منفی 3 تا 4 درصد خواهد بود. این در حالی است که
میانگین هدف گذاري شده براي این برنامه ها 8 درصد و طبق سند چشم انداز
20 ساله، به عنوان مهم ترین سندي راهبردي کشور، قرار بوده ایران در سال

1404 کشوري توسعه یافته با جایگاه اول اقتصادي علمی و فناوري در سطح منطقه باشد. اما اینکه چرا علیرغم این تکاپوي چند دهه
اي و تدوین و تصویب انبوهی از راهبردها و برنامه ها، قوانین، مقررات و... امر توسعه در کشورمان تحقق نیافته است، پرسشی اساسی
است و نمی توان آسانی از آن گذشت. مشکل ترین بخش این پرسش، تعریف ما از مفهوم «توسعه» است. چرا که از این مفهوم تعاریف
مختلف ارایه شده است. آرتورلوئیس (w.Arthur Lewis) توسعه اقتصادي را فرآیندي می داند که به موجب تولید سرانه شاغلین
نیروي کار در بلندمدت افزایش می یابد. می یرز (Gerald M.Meier) توسعه اقتصادي را فرآیندي می داند که موجب افزایش
درآمد سرانه در بلندمدت می شود. هیگینز Higgins توسعه اقتصادي را فرآیندي می داند، که اقتصاد را از یک دوگانگی (بخش
سنتی و بخش مدرن) به یک اقتصاد مدرن برساند. کوزنتس (Simon Kuznets) توسعه اقتصادي را افزایش ظرفیت هاي تولیدي و
تنوع در تولیدات یک جامعه در بلندمدت می داند. برخی از طرفداران مکتب وابستگی و اعضاي کمیسیون اقتصادي امریکاي لاتین،

 
دسترسی به توسعه را در گرو تغییر رابطه بین کشورهاي مرکز و کشورهاي پیرامونی می دانند و.... 

اگر بتوان توسعه را فرآیند بهبودي زندگی جامعه، باتوجه به مجموعه اي از شاخص ها و معیارها یا ارزش ها تعریف کرد، فرآیندي که
نحوه مدیریت نهادهاي اقتصادي، سیاسی، اجتماعی و فرهنگی و مبانی علمی و فنی تولید را جهت بهبود سطح زندگی دگرگون می
کند، آنگاه باید گفت متاسفانه برنامه هاي توسعه اي کشورمان ازاین تعریف بسیار دور بوده است. علاوه بر فقدان تعریف روشن از

 
مفهوم «توسعه »، ضعف هاي اساسی دیگري نیز در ناکامی کشورمان در این امر حیاتی قابل احصا است: 

 
فقدان یک رویکرد سیستمی، جامع و کل نگر و غلبه رشد کمی تولید ناخالص داخلی بر رویکرد برنامه ها. 

تمرکز گرایی بالا در نظام برنامه ریزي و ضرورت تمرکززدایی. 



 
بی توجهی به نقش نهادهاي مدنی، سیاسی و بخش خصوصی در طراحی، اجرا و نظارت و ارزشیابی برنامه ها. 

برنامه هاي توسعه غالبا برنامه هاي تخصیص منابع در بخش دولتی بوده و در بسیاري از موارد ضرورت سیاست گذاري، علامت دهی و

 
هدایت فعالیت بخش خصوصی به عنوان یک عامل مهم اقتصادي در نظر گرفته نشده است. 

تفصیل بیش از حد برنامه ها براي بخش ها، زیربخش ها و ... بی آنکه الزامات و ضرورتهاي اساسی اینگونه برنامه ریزي از جمله وجود

 
اطلاعات گسترده، جزئی و تفضیلی، صنایع عظیم مالی، نظام کارشناسی بسیار قوي و گسترده مورد توجه قرار گیرد. 

 
عدم توجه به برنامه ریزي فضایی بر مبناي آمایش سرزمین و تقسیم کارهاي بین مناطق یا تقسیم کار منطقه اي بین نواحی. 

مدیریت سیاسی یا سفارش دهنده و متقاضی اصلی برنامه ها نبوده یا تعهد لازم را در اجراي آنها نداشته و پیگیري و دغذغه هاي نظام

 
کارشناسی سبب تدوین برنامه ها شده است. 

 
تحت الشعاع قرار گرفتن برنامه ها از اتفاقات خارج از برنامه. 

 
عدم ارتباط برنامه هاي میان مدت با برنامه هاي بلندمدت. 

 
عدم ارتباط بودجه هاي سالانه با چشم اندازهاي بلندمدت و برنامه هاي میان مدت. 

 
اجرایی و عملیاتی نشدن مواد برنامه ها و حتی عدم تهیه ایین نامه ها و مقررات اجرایی بعضی از مواد برنامه توسط دولت ها. 

 
ناهماهنگی و گسیختگی هاي شدید در نظام تهیه، تصویب، اجرا و نظارت بر برنامه هاي توسعه. 

 
عدم نظارت قدرتمند بر اجراي برنامه هاي توسعه و محدود شدن آن به نظارت عملیاتی و پیشرفت فیزیکی پروژه. 

در اینجا این نکته مهم نیز قابل ذکر است که ناکامی کشورمان فقط در برنامه هاي توسعه اي نبوده است و سایر راهبردها و سیاست
ها و قوانین مهم دیگري نیز که در بالاترین سطوح سیاست گذاري و قانونگذاري مصوب شده اند، بسیار کم به اهداف شان رسیده اند .
مواردي مانند: سند چشم انداز 1404، منشور اقتصاد مقاومتی، سیاست هاي کلی نظام در بخش هاي مختلف و به خصوص صنعت،

 
معدن و ...، سیاست هاي کلی اصلی 44 قانون اساسی، قانون بهبود فضاي کسب و کار و.... 

بر این اساس در گام اول نیازمند یک نظریه یا الگوي توسعه اي هستیم که این نظریه یک برنامه توسعه اي نیست بلکه در برگیرنده

 
خطوط اصلی برنامه هاي میان مدت و در مواردي بلندمدت توسعه در بخش هاي مختلف است. 

امري که متاسفانه سال هاي متمادي است به دلیل فقدان آن و ترسیم نکردن یک مدیریت توسعه اي در حوزه هاي مختلف، بیشتر به
سمت نگاه هاي غیرعلمی رفته و از واقعیت ها فاصله گرفته ایم. در حالی که براي تحقق امر توسعه و پیامدهاي مثبت آن همچون
افزایش رفاه عمومی و قدرت خرید جامعه و ایجاد اشتغال و....می بایست در حوزه داخلی با بسط آزادي هاي مشروع و قانونی و حقوق
شهروندي و افزایش قدرت جامعه مدنی و در حوزه خارجی با نگاهی برونگرا و مشارکت جویانه در مناسبات جهانی و قرار دادن



 
دیپلماسی داخلی و خارجی در خدمت رفاه و اقتصاد جامعه حرکت شود. 

«ما سومین کشور برخوردار از ذخایر نفت دنیا هستیم، دومین کشور برخوردار از ذخایر گاز دنیاییم، حدود یکصد سال از ساخت اولین
کارخانه در کشورمان می گذرد. اولین کشور منطقه هستیم که دانشگاه درست کردیم، کشوري هستیم که از نظر جاذبه هاي تاریخی
و طبیعت توریستی جزو کشورهاي جذاب دنیا محسوب می شویم و بسیاري مثال ها از این دست. اما امروز نقش نفتی ما را عربستان،
نقش گازي را قطر و ترکیه هم نقش صنعت و تولید ما را برعهده گرفته است.... در حالی که سینرژي ایجاد شده از نفت، گاز، صنعت و

 
توریسم و... می تواند از ایران یک کشور کاملا مرفه بسازد». (دکتر نیلی - روزنامه اعتماد، 25/7/90) 

حدود یک دهه از توصیه فوق به عنوان نمونه اي از هزاران از این توصیه ها در طی چند دهه می گذرد و..... آیا بالاخره این صداها

 
شنیده می شوند یا سخن از ضرورت «توسعه»، صرفا حرف است و بازي سیاسی و نه تغییر نگاه و اراده عمل ؟! 

منبع:روزنامه تعادل



دردسرهاي مصوبات غیرکارشناسی ستاد رفع موانع تولید براي کشور

منبع: خبرگزاري فارسشماره خبر:  125  |  تاریخ: 1399/07/30

خبرگزاري فارس؛ یکی از مشکلات اصلی صنعت در کشور
ایران، نبود سیاستی کلان براي مدیریت آن است. شاهد
این موضوع هم تغییر چند سال یکبار سیاست هاي
اقتصادي درباره نگاه به مقوله صنعت می باشد، در کنار آن،
تحریم هاي ظالمانه آمریکا و هم چنین سوءمدیریت برخی
مسئولین اجرایی کشور سبب ایجاد مشکلات متعدد براي

 
تولیدکنندگان شده است. 

 
ایجاد ستادهاي پرضرر به بهانه کمک به تولید 

متاسفانه خروجی عملکرد بسیاري از نهادهایی که با هدف یاري رسانی به بخش تولید راه اندازي شده اند، سخت تر شدن وضعیت
براي تولیدکننده و مصرف کننده بوده است به گونه اي که  عملا نبودن این نهادها ضرر کمتري براي جامعه داشته است. با این وجود،
سالهاست در کشور به بهانه هاي مختلف، ستادهاي مختلفی براي رفع مشکل ارگان هاي مختلف کشور پایه گذاري شده اند که در
بسیاري از موارد، این ستادها جنبه تشریفاتی داشته و حتی تصمیماتی که در آن ها اتخاذ شده ، باعث سردرگمی و بی ثباتی قوانین

 
کشور گردیده است و افراد و نهادهاي درگیر با قانون، دچار آشفتگی در عملکرد خود شده اند. 

یکی از این عناوینی که به کرات در تاسیس ستادها دیده شده است، ستادهایی تحت عنوان حمایت از تولید، تسهیل کار در صنعت و...
است. معمولا اساس کار این ستادها، حمایت بی قید و شرط از هر مجموعه تولیدي بدون در نظر گرفتن تراز مالی آن شرکت، بهره
وري و هم چنین فایده آن بنگاه براي کشور است. حتی اگر این صنعت ها دچار ورشکستگی به دلیل سومدیریت و اهمال در تصمیم
گیري و... شده باشند و حتی با کمک و حمایت دولتی نیز هم چنان زیان ده باقی بمانند، براي این ستادها تفاوت زیادي ندارد و مهم
این است که صنعتی حتی زیان ده و بدون فایده براي مردم و کشور، به هر وسیله اي تعطیل نگردد. این نگرش آسیب هاي بسیاري را
براي کشور به همراه داشته و دارد، زیرا ملاك حمایت از یک بنگاه، باید عقلانی باشد و البته نوع حمایت نیز باید منطقی باشد و این

 
ستادها نباید به دلیل حمایت از یک بنگاه، به طور مثال سبب زیان دیدن طلبکاران همان بنگاه گردد. 

 
حمایت از تولیدکننده زیان ده به هر قیمتی! 

در حالت کلی، می توان گفت که حمایت از تولیدکننده اي که در صنعت خود زیان ده قلمداد می شود و هم چنین با این شیوه
مدیریت در حال استفاده از منابع محدود سرمایه و نیروي کار کشور است، فقط در صورتی منطقی است که از اصلاح آن تولیدي و
سودده شدن با ضمانتی قابل پذیرش اطمینان وجود داشته باشد و در غیر اینصورت نه تنها حمایت از این بنگاه ها مشکلی از آن ها را
مرتفع نمی کند بلکه باعث به هدر رفتن ظرفیت هاي اندك حمایتی در کشور خواهد شد. در صورتیکه اگر این حمایت ها از بنگاهی با



 
ظرفیت بالا صورت می گرفت، اثرات بسیار مثبتی هم براي آن بنگاه و هم براي کشور داشت. 

نکته مهم بعدي، نحوه حمایت این ستادها از بخش تولید است. به طور مثال، از سال 97 و با پیشنهاد دولت، ستاد تسهیل و رفع موانع
تولید در کشور ایجاد شده است که وظیفه آن، پیگیري مشکلات بنگاه هاي تولیدي و اقتصادي و رفع مشکلات صنعت بخاطر تحریم
هاي ظالمانه است. با این وجود و در حالی که انتظار می رود این ستاد با ارائه راهکارهایی مدون سبب آسان شدن چرخیدن صنعت

 
شود، تصمیمات گرفته شده توسط ستاد مذکور در بسیاري از موارد، حذف صورت مسئله و دست بردن در قوانین مصوب کشور است. 

 با این راهکارهاي غیرمنطقی، جامعه شاهد اخته شدن قوانین و بروز حفره هاي بزرگ به دلیل مکمل بودن بندها و تبصره هاي هر
قانون است. به طور مثال در یک قانون، در تبصره اي محدودیتی براي یک متخلف در نظر گرفته شده و در تبصره اي دیگر، نحوه دور
زدن افراد از تبصره اول، مسدود شده است، حال اگر به دلیل اینکه براي یک صنعت یا بنگاه تولیدي، تسهیلاتی فراهم شود، تبصره

 
ضمانت اجراي محدودیت تعلیق گردد، به این معناست که فلسفه و اساس آن قانون دچار فروپاشی شده است. 

 
چرا ستاد رفع موانع تولید از کیسه خلیفه می بخشد؟ 

اگر قصد ستاد تسهیل و رفع موانع تولید، افزایش تولید و اشتغال در کشور است، باید به طور مثال قیمت گذاري دستوري محصولات و
فرآورده هاي صنعت را سریعا متوقف کند زیرا پایین نگه داشتن قیمت ها در حالی که قیمت ارز هر روز بالاتر می رود قطعا منجر به
زیان دیدن صنایع و بنگاه ها می شود. در این شرایط هیچ بنگاه و تولیدي قادر به پرداخت معوقات خود به بانک و نهادهاي دیگر
نخواهد بود و در عین داشتن شرایط کار مناسب، دچار زیان دهی می گردد. در این شرایط حق بانک یا هر نهاد یا فردي است که
وثیقه یا ضمانتی که از آن بنگاه دارد را تصرف کند، اما دیده می شود که ستاد تسهیل جلوي این کار را می گیرد و به عبارتی از کیسه

 
خلیفه می بخشد. 

این چه مدیریت و تصمیم گیري است که در آن، هیچ حقی براي اشخاصی که طلبکار از این بنگاه ها هستند، قائل نشده و صرفا براي
سرپا نگه داشتن یک بنگاه، افراد و نهادهایی دیگر از حق خود محروم می مانند، این موارد نشان می دهد که در ستاد تسهیل و رفع
موانع تولید، فقط زنده ماندن بنگاه ها هرچند زیان ده مهم است و حتی به قیمت زیان دیدن دیگران، نباید یک تولیدي بدون
کوچکترین برنامه اي براي آینده تعطیل شود. از طرفی خیلی از این بنگاه ها به بانک ها بدهی دارند که با حمایت اشتباهی که ستاد
تسهیل از این بنگاه ها دارد، بانک ها از ضمانت و وثیقه این بنگاه ها نیز نمی تواند استفاده کند و در نتیجه اقدام به اضافه برداشت از
بانک مرکزي خواهند شد که خود سبب افزایش نقدینگی و تشدید تورم است، این امر سبب می شود هدف اولیه این ستاد که حمایت

 
از تولیدي ها است، تحقق نیافته و با افزایش تورم، به کلی از دست برود. 

 
ستاد تسهیل در نوع حمایت خود تجدید نظر کند 

ستاد تسهیل و رفع موانع تولید در راستاي برطرف نمودن مشکلات بخش تولید در کشور باید به حمایت از صنایعی بپردازد که آینده
روشنی دارند و استفاده از منابع محدود کشور براي آن صنایع، نتیجه بخش باشد. در ضمن، این ستاد باید از دست بردن در قوانین
کشور بدون دقت کارشناسی خودداري کند زیرا این اقدام سبب ایجاد مشکلاتی بزرگتري در کشور می شود و زمینه را براي سوء
استفاده سودجویان از اخته شدن قانون را فراهم می کند. ضمنا ایجاد تعلیق در اجراي بعضی قوانین کشور، سبب خسارت سنگین به
اشخاص و نهادهایی می شود که از برخی بنگاه ها طلبکار هستند و در نتیجه، ضرورت دارد ستاد تسهیل و رفع موانع تولید راهکاري

 
براي رفع مشکلات این افراد و نهادها هم درنظر بگیرد. 



 
یادداشتی از مجید معظمی کارشناس اقتصادي 

انتهاي پیام/
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مدیر روابط عمومی و امور بین الملل منطقه آزاد چابهار در یادداشتی با اشاره به موقعیت استراتژیکی منطقه آزاد چابهار،
برخورداري این منطقه از شهر فرودگاهی ...

مدیر روابط عمومی و امور بین الملل منطقه آزاد چابهار در
یادداشتی با اشاره به موقعیت استراتژیکی منطقه آزاد
چابهار، برخورداري این منطقه از شهر فرودگاهی را ضروري

 
دانست. 

به گزارش فرینا به نقل از ایسنا، در یادداشت حسام الدین
یوسفی آمده است: پروژه ساخت شهر فرودگاهی چابهار بعد
از نزدیک دو دهه وقفه و البته دو بار کلنگ زنی ناموفق و
نیمه کاره، در روزهاي پایانی سال97 به تصویب هیات
وزیران رسید و پس از طی مراحل فنی و اداري، در

تیرماه99 وارد فاز اجرایی شد. آغاز به کار یک شهر فرودگاهی در تنها بندر اقیانوسی ایران که به اذعان کارشناسان، می تواند نقطه
عطفی در بهبود زندگی مردم منطقه و توسعه اقتصادي سواحل مکران باشد، در روند اجرا، اما با مخالفت هایی روبه رو شده است.
مخالفت هایی که در در گام نخست، این پرسش ها را به ذهن متبادر می سازد که از اساس ضرورت ساخت شهر فرودگاهی چیست؟
شهرهاي فرودگاهی با تکیه بر چه مزیت هایی، توسعه جامعه پیرامونی خود را محقق می کنند؟ کدام تجربه هاي موفق جهانی، الگوي

 
چابهار براي ساخت و توسعه شهر فرودگاهی به شمار می روند؟ و ... 

مقاله حاضر که بر گرفته از کتاب global airport cities است، فارغ از آراء و نظرات موافق و مخالف ساخت شهر فرودگاهی
چابهار، نقش، کارکردها و ظرفیت هاي شهرهاي فرودگاهی را در توسعه اقتصادي و اجتماعی بررسی کرده و چند نمونه موفق شهر

 
فرودگاهی در جهان را موردکاوي می کند. 

 
عوامل تعیین کننده ایجاد شهرهاي فرودگاهی 

شهرهاي فرودگاهی با فرم هاي فضایی متنوع مبتنی بر پیش بینی در مورد اراضی موجود و همین طور حمل ونقل زمینی، ظهور و

 
تکامل تدریجی پیدا کرده اند، ولی عملاً در پاسخ به چهار عامل اصلی به وجود می آیند که عبارتند از: 

- نیاز فرودگاه ها به ایجاد منابع درآمدي جدید غیرپروازي به منظور رقابت بیشتر و همین طور انجام بهتر امور متداول مرتبط با

 
هوانوردي 

 
- تقاضاي بخش تجاري براي دستیابی به اراضی اداري با قیمت مناسب و قابل دسترسی 



 
- افزایش ترافیک مسافري و باري ایجاد شده از سوي فرودگاه هاي اصلی و کانونی 

 
- عملکرد فرودگاه ها به عنوان واسطه و تسهیل گر و نیروي جاذبه اي براي رونق کارهاي برون فرودگاهی. 

 
- طیف گسترده تاسیسات تجاري شهر فرودگاهی 

 
متداول ترین تاسیسات تجاري سمت پروازي و سمت غیرپروازي شهرهاي فرودگاهی در موارد زیر جاي می گیرد: 

 
- رستوران ها، خدمات تهیه غذا و دیگر خدمات غذایی 

 
- فروشگاه هاي خرده فروشی مارك هاي بین المللی و کالاهاي خاص 

 
- بانک ها و صرافی ها 

 
- فروشگاه هاي معاف از حقوق گمرکی 

 
- سالن هاي پذیرایی خطوط هوایی مختلف 

 
- اتاق هاي جلسات اختصاصی 

 
- هتل ها و امکانات اقامتی 

 
- ساختمان هاي اداري و دفتري 

 
- مراکز همایشی و نمایشگاهی 

 
- مراکز فرهنگی مانند موزه ها، گالري هاي هنري و سینماها 

 
- امکانات تفریحی مانند زمین هاي گلف، پیست مسابقات و بازي ها 

 
- خدمات رفاهی شخصی و خانوادگی مانند سالن ورزش، ماساژ و مهدکودك روزانه براي کارکنان فرودگاه و مسافران 

 
- امکانات پزشکی و سلامتی 

 
- فروشگاه هاي عرضه مستقیم کالا براي مسافران و افراد محلی 

 
- مجتمع هاي تجاري، مکان برگزاري حراج ها و مبادلات بازرگانی 



 
- صنایع مرتبط با هوانوردي مانند نگهداري، رفع نواقص فنی و تعمیرات اساسی هواپیما 

- تدارکات و توزیع، مانند تاسیسات سردخانه اي براي نگهداري مواد و کالاهاي فاسدشدنی و منجمد و ایجاد ارزش افزوده مانند

 
برچسب گذاري، بسته بندي و آزمایش مناطق آزاد تجاري، مناطق ویژه اقتصادي و انبارهاي نگهداري کالاهاي گمرکی. 

 
مسیر تجارت جهانی از شهرهاي فرودگاهی می گذرد 

آنچه باعث پیشرفت شهرهاي فرودگاهی می شود مزایایی است که براي کسب وکار در شبکه اقتصادي جهانی پرسرعت جدید، ایجاد
می کنند. شهر فرودگاهی در صدد اثبات این موضوع است که براي بخش خصوصی، جلب دفاتر مرکزي شرکت هاي منطقه، ایجاد
شعبه هاي نمایندگی و موسسات مبتنی بر دانش که کارکنان حرفه اي و متخصصی دارند که باید به طور مرتب به سفرهاي دور بروند،

 
مکان مناسب و ویژه اي است. 

افرادي که براي کسب وکار سفر می کنند، ترجیح می دهند از فرودگاه هایی رفت وآمد کنند که مزایاي قابل توجهی در اختیار آنها
می گذارد. مزایایی مانند دسترسی به فرودگاه هاي عمده و مهم با انتخاب هاي بیشتر از نظر پروازها و مقصدها، بهره مندي از قابلیت

 
آسان تغییر برنامه سفر و اجتناب از هزینه اقامت هاي شبانه در هتل ها، تاثیر بسزایی در جلب مسافران تجاري دارد. 

شرکت هاي متخصص در زمینه فنآوري مخابرات و اطلاعات و دیگر صنایع مرتبط با فنآوري هاي مدرن، معتقدند که دسترسی هوایی
بسیار حائز اهمیت است. تعداد سفرهاي هوایی متخصصان کارهاي دانش محور و متکی به فنآوري هاي نوین، نسبت به افراد دیگر،

 
بسیار زیاد بوده و روز به روز هم در حال افزایش است. 

شهر فرودگاهی، مزایاي بی نظیري نیز براي بسیاري از تولیدکننده ها به همراه دارد. امروزه، تولیدکنندگان بزرگ و به نام دنیا از
فنآوري اطلاعاتی پیشرفته و حمل ونقل سریع السیر براي برآورده کردن نیازهاي منحصر به فرد مشتریان استفاده می کنند. این
شرکت ها، سامانه هاي تولیدي سریعی را ایجاد می کنند که آن ها را به تامین کنندگان مواد اولیه و همین طور مشتریان سراسر
جهان مرتبط می کند و این امکان را فراهم می کند تا به تامین کنندگان مواد اولیه دسترسی پیدا کرده و محصولات مونتاژ شده را در

 
زمان مشخص، به موقع و پیوسته ارسال کنند. 

قابلیت یک تولیدکننده در برآوردن درخواست هاي مشتري به عوامل متعددي از جمله، وجود یک شبکه فراگیر ارسال هوایی بستگی
دارد که شهر فرودگاهی همان شبکه فراگیر هوایی در اختیار تولیدکننده قرار می دهد. این نوع شبکه، به عنوان یک نیاز و الزام براي
تولید محصولاتی که زمان در آن ها بسیار با اهمیت است و همین طور رشد و توسعه بخش توزیع، ایجاد و تقویت شده است. شبکه
ارسال زمینی به هوایی که عمدتا نزدیک فرودگاه است، این امکان را به تولیدکنندگان می دهد که میزان موجودي انبارهاي خود را به
حداقل رسانده، چرخه تولید را کوتاه تر کرده و دسترسی سریعی به نهاده هاي جدید مورد نیاز براي محصولات سفارشی مشتریان که

 
خود ایجاد ارزش افزوده می کند، پیدا کنند. 

 
استراتژي هاي درآمدي شهرهاي فرودگاهی 

پنج استراتژي اصلی درآمدي غیرپروازي یعنی «بهبود کیفیت خدمات»، «جذب و ایجاد ارزش»، «تغییر ساختار فرآیند کسب وکار»،
«تلفیق و تکامل افقی و عمودي» و «تنوع عملکردها»، در حال نفوذ به حیطه فرودگاه داري و استراتژي شهرهاي فرودگاهی هستند.

 
این استراتژي ها با یکدیگر همپوشانی داشته و براي ایجاد بسیاري از عناصر شهرهاي فرودگاهی، با یکدیگر تلفیق می شوند. 



با نگاهی جامع تر متوجه می شویم که با افزایش ترافیک هوایی، مجموعه نیازهاي مسافران، موسسات و صاحبان محموله ها نیز

 
گسترده تر شده و امکان افزایش خدمات هم به همین منوال فراهم می شود. 

محرکه یک مسافر کسب وکار، ملاقات رودررو با کارفرماها و یا افراد مرتبط با حرفه اش است. اگر این ملاقات بتواند در فرودگاه و یا در
نزدیکی آن صورت پذیرد، زمان و هزینه سفر می توانند به حداقل برسد. هنگامی که هزینه به حداقل و نفع به حداکثر برسد، پرواز به
آن مکان افزایش پیدا می کند؛ تاسیسات شهر فرودگاهی موجب کاهش هزینه هاي برگزاري ملاقات ها و کنفرانس ها و قرارهاي

 
تجاري می شود. 

 
طرح هاي بلندپروازانه در آسیا 

بلندپروازانه ترین طرح هاي شهرهاي فرودگاهی، بی تردید در آسیا دیده می شوند. پس از فرودگاه هاي سنگاپور، هنگ کنگ و
اینچئون، فرودگاه بین المللی کوالالامپور، به گونه اي طراحی شده که نه تنها یک شالوده هوانوردي، بلکه یک مرکز کشش بازرگانی
براي «سوپر کریدور تجاري» است. در خاورمیانه، دبی پیشرو آشکار در احداث شهر فرودگاهی بوده است. دبی با استفاده از موقعیت
جغرافیایی خود بین آسیا و اروپا و نزدیک بودن به دیگر بازارهاي عمده منطقه خلیج فارس، یکی از موفق ترین شهرهاي فرودگاهی را

 
ایجاد کرده است. 

 
مروري بر چند تجربه بین المللی 

 
1- شهر فرودگاهی آتن 

شهر فرودگاهی آتن مانند یک کاتالیزور براي توسعه بلندمدت کسب و کار و به عنوان یک سکوي تجاري براي بیش از 300موسسه که
ارتباط مستقیمی با عملیات فرودگاه دارند اداره می شود. شهر فرودگاهی آتن از نظر زیباشناسی داراي جذابیت بوده و بازدیدکنندگان
را به گذراندن وقت خود در یک محیط جذاب ترغیب می کند. افزون بر این، زیرساخت فن آوري اطلاعات و ارتباطات این امکان را در

 
اختیار می گذارد تا کسب وکار خود را به طور کارآمد و موثري انجام دهند. 

این فرودگاه به مجرد افتتاح، به طور خودکار حدود 3,300 شغل جدید ایجاد کرد و با توسعه بعدي خرده فروشی ها و بخش املاك،
بیش از 16هزار شغل در مجموعه فرودگاهی ایجاد شد که شهر فرودگاهی آتن را به یکی از بزرگ ترین پیشرانه هاي استخدامی در

 
کشور یونان تبدیل کرد. 

شهر فرودگاهی آتن، یکی از فرودگاه هاي اصلی اروپا، یک فرودگاه چندنقشی است که به یکی از آینده دارترین پیشرانه هاي رشد،
توسعه و استخدام کشور یونان تبدیل شده است. تاثیر اقتصادي این فرودگاه براي اولین بار در مطالعاتی که توسط دانشگاه اقتصاد و
کسب وکار آتن به انجام رسید، روشن شد. یافته هاي اصلی این مطالعات نشان دادند که این فرودگاه یک سرمایه اصلی براي اقتصاد

 
یونان است که تاثیر قابل توجهی در استخدام، تاسیس شرکت ها و همچنین گردشگري در سطح محلی و ملی دارد. 

 
2 - شهر فرودگاهی پکن 

با یک اقتصاد در حال رشد سریع و یک صنعت هوانوردي که با سرعت غیرقابل باوري در حال گسترش است، تعجب آور نیست که



فرودگاه بین المللی به دنبال تثبیت موقعیت خود به عنوان کانون پیشرو تدارکات هوایی باشد و توسعه شهرفرودگاهی، مصدق تحقق
این هدف است. شهر فرودگاهی پکن در روند توسعه خود، سالانه 19میلیون دلار به منطق پیرامونی کمک مالی کرده و زمینه ایجاد

 
500هزار شغل را فراهم کرده است. 

ایجاد شهر فرودگاهی پکن، توسط فرودگاه و پارك تدارکاتی شهر فرودگاهی که مسوولیت برنامه ریزي، ساخت وساز و مدیرت پارك
تدارکاتی باري را بر عهده دارد، پیش می رود. هنگامی که شهر فرودگاهی پکن به طور کامل تثبیت شود، یک ساختار عظیم معماري
چندمنظوره با محوریت فرودگاه، حمل ونقل هوایی یکپارچه، تدارکات، مراکز خرید، جهانگردي، تفریحاتی و توسعه صنعتی خواهد بود.

پارك تدارکاتی شهر فرودگاهی علاوه بر تقویت قابلیت هاي تجزیه و تفکیک، بسته بندي و حمل محموله هاي باري فرودگاه بین
المللی پکن، موجب پیشرفت توسعه اقتصادي نواحی شون یی، چائویانگ و تونگ ژو و همچنین وضعیت رقابتی بین المللی پکن

 
خواهد شد. 

 
3- شهر فرودگاهی کوالالامپور 

با اینکه فرودگاه بین المللی کوالالامپور هم یکی از چهارراه هاي اصلی مسافري آسیا بود، ولیکن چشم انداز آن فراتر از این بود که تنها
مکانی براي مقصدهاي پروازي مسافران باشد. از آنجا که فرودگاه ها هرچه بیش تر به یک حلقه مهم تر ارتباط با بازارهاي جهانی و
یک عامل تعیین کننده رقابتی کشورها تبدیل می شوند، اراضی 6هزار هکتاري فرودگاه بین المللی کوالالامپور فرصت منحصر به

 
فردي در اختیار آن گذاشت تا خود را به عنوان یک سکو براي کسب وکار و تجارت بین المللی، معرفی و تثبیت کند. 

شهر فرودگاهی کوالالامپور پاسخ روشنی به کسب سهم از بازار جهانی لجستیک بود که دست کم 22هزار فرصت شغلی را به مناطق
همجوار داد. این شهر فرودگاهی از طریق فراهم کردن املاك و مستغلات تجاري، یک مقصد براي کسب وکارها و همایش هاي بین
المللی و وارد شدن به بازار تامین کالا از طریق حمل محموله هاي باري، انبارداري و امکانات و تاسیسات پشتیبانی توانست تا با

 
حداکثر ظرفیت بالقوه از درآمدهاي غیرهوانوردي استفاده کند. 

شهر فرودگاهی بین المللی کوالالامپور، با ایجاد ثروت جدید براي ناحیه از طریق افزایش امکانات بالقوه یک فرودگاه با کلاس جهانی
در فرودگاه بین المللی کوالالامپور، بستر توسعه مناطق پیرامونی فرودگاه را فراهم کرد. در عین حال شهر فرودگاهی کوالالامپور خود
را نسبت به محیط زیست مسوول و متعهد دانسته و هرگونه ساخت وساز برنامه ریزي شده اي که بر زیستگاه هاي محلی تاثیر بگذارند
را مورد توجه قرار می دهد. حفظ اعتبارنامه هاي سبز و حصول اطمینان از پایداري بلندمدت فرودگاه بین المللی کوالالامپور حائز

 
اهمیت بسیار است. 

 
4 - شهر فرودگاهی فرانکفورت 

تبدیل فرودگاه فرانکفورت از دروازه اصلی کشور آلمان به یکی از قطب هاي بزرگ اروپایی، کار بسیار برجسته اي بوده است که با
ساخت شهر فرودگاهی محقق شده است. این فرودگاه بیشترین تعداد کارکنان در یک محل را دارد و موفق شده است که تبدیل به
یکی از مهمترین و پررونق ترین شهرهاي فرودگاهی جهان شود. امروزه بالغ بر 80هزار نفر به طور مستقیم در شهر فرودگاهی

 
فرانکفورت مشغول به کار هستند. 

 
اهداف شهر فرودگاهی فرانکفورت براي رشد اقتصادي بر سه پایه اصلی استوار بوده است: 



- تثبیت در فرودگاه فرانکفورت؛ تمرکز بر امتیاز بالاي هوانوردي و امور اجرایی زمینی، تحکیم روابط با مشتریان کلیدي و به حداکثر

 
رساندن بهره وري و کارآیی. 

 
- گسترش و افزایش ظرفیت؛ گسترش و نوسازي پایانه هاي فرودگاه و محل هاي خرده فروشی و توسعه املاك و مستغلات. 

- توسعه بیرونی؛ صادر کردن توانایی ها و مهارت هاي فرودگاهی به سایر نقاط جهان و همچنین جذب و اداره فرودگاهها و پایانه هاي

 
مسافري و اخذ قراردادهاي مدیریتی و ارایه خدمات. 

- شهر فرودگاهی فرانکفورت که بر پایه نقش آفرینی در حمل مسافر و کالا توسعه یافته، تبدیل به بزرگ ترین مجتمع استخدامی
آلمان در یک نقطه متمرکز شده است، طوري که از دیگر مجتمع هاي صنعتی و قدیمی آلمان چون فولکس واگن در وولفسبرگ هم

 
پیشی گرفته است. 

- شهر فرودگاهی فرانکفورت از نوآوران و مصرف کنندگان پیشرو در زمینه فنآوري پیشرفته در دنیاي سیار امروزي بوده و همانند یک
آهن ربا در جذب و پیاده سازي فن آوري هاي نو، محصولات و ایده هاي جدید عمل می کند. به علت وجود و تمرکز شرکت هاي نرم

 
افزاري، به این منطقه لقب «دره سیلیکون آلمان» را داده اند. 

 
5 - شهر فرودگاهی هلسینکی فنلاند 

شهر فرودگاه هلسینکی یک چهارراه کلیدي چندمنظوره بین اروپا و آسیا و همچنین بین اروپاي غربی و شرقی بوده و یکی از پیشرانه
هاي اصلی رشد اقتصادي آتی فنلاند است. این شهر فرودگاهی از نظر ارتباطات رتبه دوم را در اروپاي شمالی دارد و فرصت اشتغال را

 
براي 30هزار نفر فراهم کرده است. 

این شهر فرودگاهی براي توسعه حرکت هواپیماهاي دورپرواز شکل گرفت و اکنون یکی از مزایاي اصلی، این است که این فرودگاه
سریع ترین مسیر براي رسیدن به 10 مقصد در چین، ژاپن، کره، تایلند، هند و نیویورك است. این شهر فرودگاهی با استفاده از شبکه
اي بسیار کارآمد و پروازهاي متعدد، آسیا و اروپا را به یکدیگر متصل می کند. بر خلاف سایر فرودگاه هاي پرازدحام، شهر فرودگاهی
هلیسینکی، پایانه هاي خود را طوري طراحی کرده است تا محیطی زیبا و آرام بخش براي مسافران ایجاد شود. چنانکه در پروژخ
توسعه شهر فرودگاهی، از بخش جدیدي از پایانه پروازهاي طولانی خود پرده برداري کرد که در این بخش الحاقی که هزینه ساخت
آن 150 میلیون یورو بود، محلی لوکس براي استراحت و تمدد اعصاب ایجاد شده است. تمرکز بر نوآوري و کارآیی مسافرت، فلسفه

 
ساخت این طرح توسعه بود. 

 
6 - شهر فرودگاهی اینچئون 

شهر فرودگاهی بین المللی اینچئون نمونه موفقی در هوانوردي تجاري است. این فرودگاه هم یک قطب مسافري پررونق و هم یکی از
پیشرفته ترین شهرهاي فرودگاهی جهان است. این شهر فرودگاهی از نظر ارایه خدمات مسافري، بالاترین رتبه را در جهان دریافت
کرده است. بر اساس جایزه اهدا شده توسط شوراي بین المللی فرودگاه ها، این فرودگاه پنج سال متوالی موفق به دریافت جایزه

 
«کیفیت خدمات فرودگاهی» شده است. شهر فرودگاهی اینچئون نزدیک به 50هزار نفر را مشغول به کار کرده است. 



تاسیسات پیشرفته شهر فرودگاهی اینچئون، به عنوان یک دروازه بین المللی و تجاري، موجب اعتبار این فرودگاه در سراسر جهان
شده و بر موقعیت رقابتی آن افزوده است. تاسیسات موجود در این فرودگاه به پردازش سریع و مناسب مسافران خروجی و ورودي
کمک فراوانی می کند. همچنین فرهنگ منحصر به فرد و جاذبه هاي هنري و امکانات رفاهی باعث می شوند تا مسافران تجربه خوبی
از سفر خود داشته باشند. این فرودگاه، از نظر میزان بار جابجا شده داراي رتبه دوم و از نظر حجم مسافران بین المللی داراي رتبه

 
دوازدهم در جهان است. 

شهر فرودگاهی اینچئون، یک منطقه آزاد اقتصادي با مزایاي مالیاتی و معافیت هاي گمرکی خاص، در جزیره یونگ جونگ قرار گرفته
است. این فرودگاه بهترین محل براي کسب درآمدهاي غیرهوایی است و موجب شده تا این منطقه با محل هایی براي خرید و فروش،
امکانات کسب وکار، جاذبه هاي تفریحی و رفاهی و پارك هاي تدارکاتی تبدیل به یک شهر فرودگاهی چندمنظوره شود. این امکانات

 
نه تنها موجب شده که مسافران از سفر خود تجربه خوبی داشته باشند، بلکه باعث شکوفایی اقتصادي ملی نیز شده است. 

 
جمع بندي 

امروزه شهرهاي فرودگاهی، یک حرکت جهانی تثبیت شده مشخص و در حال گسترش هستند که فرودگاه هایی با هر اندازه در همه
قاره هاي این سیاره را دربر می گیرند. آري؛ شهرهاي فرودگاهی آینده صنعت حمل ونقل جهانی را در دست خواهند داشت و

توانمندي ها و ظرفیت هاي شان، عیار و معیار توسعه اقتصادي کشورها خواهد بود.



26 درصد جوان بیکار، میدان مین اقتصاد

منبع: روزنامه فرهیختگانشماره خبر:  127  |  تاریخ: 1399/07/30

براساس آمارهاي مرکز آمار ایران و مرکز آمار و اطلاعات راهبردي وزارت کار، در تابستان سال جاري تعداد 574هزار و 705 نفر
از جوانان در سن 15 تا 24 ساله کشور بیکار بوده اند. این تعداد بیکار جوان در سن 15 تا 24 سال حکایت از نرخ بیکاري 23درصدي

 
این گروه دارد. 

 به گزارش «فرهیختگان»، درحالی که براساس آمارهاي رسمی،
ایران از سال 1380 در وضعیت «پنجره جمعیتی» قرار گرفته و بیش از دوسوم جمعیت کشور در سن کار و فعالیت یعنی 15 تا 64
سال قرار گرفته اند و درنتیجه فرصت طلایی و منحصربه فردي فراروي اقتصاد ایران فراهم شده است، اما بررسی ها نشان می دهد
نتوانسته ایم از این وضعیت براي توسعه اقتصادي کشور، کاهش بار تکفل نیرو و همچنین بهبود معیشت خانوارها استفاده کنیم. شاهد
این وضعیت، تعداد بالاي جمعیت جوان بیکار در کشور است، به طوري که درحالی نرخ بیکاري کل نیروي کار ایران در تابستان امسال
حدود 9.5 درصد بوده که این میزان براي جوانان 15 تا 24 ساله کشور بیش از 23 درصد و در سال گذشته و قبل از شیوع کرونا نیز
بیش از 26 درصد بوده است. همچنین مقایسه نرخ بیکاري جوانان در سن مذکور با آمارهاي جهانی نیز نشان می دهد نرخ بیکاري
جوانان کشورمان 2 برابر میانگین جهانی است. اما عدم توانایی در استفاده مؤثر از پنجره جمعیتی که یکی از مؤلفه هاي آن، فقط به
همین موارد محدود نمی شود، چنانکه در ادامه بحث شده، طی 10 سال اخیر یک میلیون نفر از تعداد شاغلان در سن 15 تا 24 سال
کشور کاسته شده است، همچنین درحال حاضر از 12.6 میلیون جوان در این سن، کمتر از دو میلیون جوان شاغل هستند. تعداد کم
شاغلان جوان ایران در ظاهر با افزایش تمایل به تحصیل در دانشگاه هاي داخلی و خارجی شاید قابل توجیه باشد، اما نکته قابل تأمل
اینکه، درحال حاضر از حدود 12.6 میلیون جوان در سن 15 تا 24 سال ایران، نزدیک به 3/3 میلیون نفر یا معادل 26 درصد از آنان

 
نه مشغول تحصیلند، نه مشغول مهارت آموزي و نه درجایی شاغلند. 

 
کاهش یک میلیونی تعداد شاغلان جوان 

براساس آمارهاي مرکز آمار ایران و مرکز آمار و اطلاعات راهبردي وزارت کار، در تابستان سال جاري تعداد 574هزار و 705 نفر از
جوانان در سن 15 تا 24 ساله کشور بیکار بوده اند. این تعداد بیکار جوان در سن 15 تا 24 سال حکایت از نرخ بیکاري 23درصدي
این گروه دارد. البته این نرخ در سال هاي گذشته بین 26 تا 29 درصد بوده است. همچنین تعداد بیکاران در سن مذکور از یک
میلیون نفر در سال هاي 90 و 91 به 713هزار نفر در سال 98 و درنهایت به 574هزار و 705 نفر در تابستان سال جاري رسیده است.
روند نرخ بیکاري و تعداد بیکاران در سن 15 تا 24 ساله کشور طی سال هاي اخیر در ظاهر گویاي وضعیت مطلوبی است، چراکه هم



از نرخ بیکاري و هم از تعداد بیکاران کاسته شده است. اما اگر سایر ابعاد جمعیت در سن 15 تا 24 سال را در نظر بگیریم، تازه مساله
نه تنها گواه وضعیت مطلوب نخواهد بود، بلکه از یک بحران گریزناپذیر هم خبر می دهد. مولفه هاي این بحران را به ترتیب می توانیم
به این صورت بررسی کنیم. مورد اول مربوط به تعداد شاغلان این گروه است. براساس آنچه هردو نهاد آماري بر آن صحه گذاشته اند،
تعداد شاغلان جوانان در سن 15 تا 24 ساله کشور از دومیلیون و 970 هزار نفر در سال 90 به دومیلیون و 30 هزار نفر تا سال 98 و

 
به یک میلیون و 913 هزار نفر در تابستان سال جاري رسیده است. 

دومین شاخص آماري که گواه وضعیت نامطلوب اشتغال و بیکاري جوان 15 تا 24 ساله بوده، مربوط به تعداد جمعیت فعال و غیرفعال
این نیروي کار است، به طوري که براساس آمارهاي دو نهاد آماري مرکز آمار و وزارت کار، تعداد کل جمعیت جوانان در این سن از
حدود 14.8میلیون نفر در سال 90 به 12.6میلیون نفر در سال جاري رسیده است. همچنین درحالی که تعداد جمعیت غیرفعال (نه
شاغل و نه در جست وجوي کار) جوانان در این سن در سال 90 حدود 10.8 میلیون نفر بوده، در سال هاي بعد این جمعیت به حدود
8 تا 9 میلیون نفر نیز رسیده بود اما حالا در تابستان 99 جمعیت غیرفعال در سن 15 تا 24 ساله به 10 میلیون و 154 هزار نفر
رسیده است. درکنار افزایش جمعیت غیرفعال، جمعیت فعال در این سن نیز از چهارمیلیون و 42 هزار نفر در سال 90 به 2.7 میلیون

 
تا سال 98 و به حدود 2.5 میلیون نفر در تابستان سال جاري رسیده است. 

به طور خلاصه اینکه، درحالی طی سال هاي 1390 تا تابستان سال جاري تعداد بیکاران در سن 15 تا 24 سال کاهش 497هزار
نفري داشته که طی این مدت از تعداد شاغلان در این سن حدود یک میلیون نفر کاسته شده و از تعداد جمعیت فعال (شاغل یا در

 
جست وجوي کار) نیز یک میلیون و 554 هزار نفر کم شده است. 

این نکته نیز قابل ذکر است که در نگاه اول ممکن است کاهش تعداد شاغلان و بیکاران را ناشی از کاهش تعداد جمعیت در سن 15 تا
24 سال تصور کنیم، اما زمانی که تعداد جمعیت غیرفعال در این سن را براي مثال با سال 97 هم مقایسه می کنیم، مشاهده می شود
به تعداد جمعیت غیرفعال بیش از 1.7 میلیون افزوده شده است. همچنین در تابستان سال جاري در مقایسه با تابستان سال گذشته

 
این تعداد 418هزار نفر افزایش نشان می دهد. 

مرور این آمارها نشان می دهد همانند دیگر سنین نیروي کار در ایران، یکی از دلایل کاهش نرخ بیکاري جوانان در سن 15 تا 24
سال، خروج برخی بیکاران از بازار کار و پیوستن به خیل ناامیدان یا افراد دلسرد از یافتن کار بوده است. به عبارتی دیگر این وضعیت
را می توان با اثر «جویندگان دلسرد» بر بازار کار تحلیل کرد. اثر کارگران دلسرد توضیح می دهد که در دوران رکود بسیاري از افراد
بیکار یافتن شغل را تقریبا غیرممکن می یابند و بنابراین منصرف می شوند. این کارگران به جاي تحمل هزینه هاي مرتبط با فعالیت
هاي جست وجوي شغلی بی ثمر، تصمیم می گیرند از بازار رکودي و نیروي کار خارج شوند. نتیجه اثر جویندگان دلسرد این است که
نرخ مشارکت نیروي کار روند دوره اي هم جهت با چرخه تجاري دارد و در زمان رکود کاهش یافته و در زمان رونق افزایش می یابد.

 
به عبارت دیگر این اثر باعث کاهش نرخ مشارکت در زمان رکود می شود. 

پژوهش هاي انجام شده در این خصوص نشان می دهد یکی از دلایل این موضوع (کاهش نرخ بیکاري در کنار افزایش جمعیت
غیرفعال)، وضعیت ترکیب شغلی شاغلان کشور است؛ به گونه اي که از کل شاغلان ایران 54.6 درصد مزد و حقوق بگیر، 3.7درصد
کارفرما، 36.8 درصد کارکن مستقل و 4.9 درصد کارکن فامیلی بدون مزد هستند. این درحالی است که در کشوري همچون آمریکا از
کل شاغلان کشور، نزدیک به 94 درصد مزد و حقوق بگیر، 6 درصد کارکن مستقل و کمتر از یک درصد نیز کارکن فامیلی بدون مزد
هستند. در آلمان نیز 90.4 درصد از شاغلان جزء افراد مزد و حقوق بگیر، در فرانسه نزدیک به 88 درصد، در کانادا نزدیک به 85
درصد، در استرالیا 83.4 درصد و در کره جنوبی نیز بیش از 75 درصد شاغلان جزء افراد مزد و حقوق بگیر هستند. در توضیح این
تفاوت باید گفت در اقتصادهایی که داراي بازار کار متشکل تري هستند سهم کارکنان مزد و حقوق بگیر از مجموع شاغلان در این



اقتصاد بسیار بالاست، در مقایسه با اقتصادي که سهم کارکنان مزبور به نسبت، کمتر است. در شرایط مشابه رکودي، در اقتصادي که
بازار کار متشکل تري دارد، افراد حتی در صورت از دست دادن شغل خود غالبا از بازار کار خارج نشده و به حالت بیکار در جست
وجوي کار تبدیل خواهند شد. (معمولا به دلیل وجود سیستم هاي تامین اجتماعی و بیمه هاي بیکاري) بنابراین تعداد بیکاران در این
اقتصادها به دلیل تبدیل بخشی از جمعیت شاغل به بیکار افزایش می یابد و همچنین جمعیت غیرفعال و نرخ مشارکت اقتصادي به
دلیل عدم خروج از بازار کار بدون تغییر می ماند. اما در اقتصادهایی که همانند کشورمان بازار کار متشکل تري نداشته و درصد
شاغلان مزد و حقوق بگیر و داراي بیمه تامین اجتماعی کمتر است، افراد بیکار شده در حالت رکود، از جمعیت شاغل و بیکار به
جمعیت غیرفعال تبدیل می شوند؛ چراکه ماندن در وضعیت در جست وجوي کار، منافعی براي افراد مزبور نداشته و شاید مشمول

 
هزینه هایی هم بشود. 

 
نرخ بیکاري جوانان ایرانی 2 برابر میانگین جهانی 

گفته شد که نرخ بیکاري جوانان 15 تا 24 ساله ایران بدون درنظر گرفتن شرایط دوره کرونایی که به طور قابل توجهی موجب بیکار
شدن بخشی از نیروي کار به ویژه در بخش هاي خدماتی (گردشگري، مشاغل پذیرایی، آموزشی و...) شده، طی 10 سال اخیر بین 26
تا 29 درصد بوده است. اما بررسی آمارهاي سازمان بین المللی کار (ILO) نشان می دهد میانگین این نرخ در جهان طی سال 2019
حدود 13.6 درصد بوده است. برآورد ILO این است که تعداد بیکاران جوان در سن 15 تا 24 سال در کل جهان تا سال گذشته به

 
67 میلیون و 600 هزار نفر رسیده است. 

طبق آمارهاي مذکور، در سال گذشته شمال آفریقا با 30.2 درصد بالاترین بیکاري جوانان 15 تا 24 ساله جهان را داشته است.
کشورهاي عربی با میانگین نزدیک به 23 درصدي در رتبه دوم، جنوب آسیا با نرخ بیکاري 18.7 درصد در رتبه سوم، آمریکاي لاتین و
حوزه کارائیب با نرخ بیکاري 17.9 درصدي در رتبه چهارم، آسیاي مرکزي و غربی با نرخ بیکاري 17.8 درصد، اروپاي شرقی با نرخ
بیکاري 14.9 درصد، اروپاي شمالی، جنوبی و غربی با نرخ بیکاري 14.8 درصد، جنوب شرقی آسیا و اقیانوس آرام با10.5 درصد،
آسیاي شرقی با 9.8 درصد، آمریکاي شمالی با 8/8 درصد و درنهایت جنوب صحراي آفریقا نیز با نرخ بیکاري 8.7 درصدي در رتبه
هاي بعدي قرار دارند. نرخ بیکاري مذکور در مناطق جغرافیاي سیاسی درحالی است که نرخ بیکاري جوانان در ایران براي سال 98
(قبل از کرونا) 26 درصد و میانگین سال هاي 90 تا 98 در همین حول وحوش بوده است. به عبارتی، نرخ بیکاري جوانان در ایران

 
درحالی به کشورهاي آفریقایی و عربی که جمعیت جوان بیشتري دارند، نزدیک بوده که این میزان 2 برابر میانگین جهانی است. 

ILO معتقد است یکی از دلایل بالا بودن نرخ بیکاري بین جوانان به ویژه در کشورهاي درحال توسعه، موانع ساختاري اي است که
مانع از ورود جوانان به بازار کار می شود. فرآیند انتقال از تحصیل به مراکز اشتغال، فرآیندهاي اقتصادي-اجتماعی، طولانی شدن دوره

 
هاي رکود در اقتصاد و پایین بودن فرصت هاي اشتغال در بازار کار ازجمله این موانع ساختاري هستند. 

 
جمعیت NEET ها به 3/3 میلیون نفر رسید 

یکی از ویژگی هاي جمعیت جوان در سن 15 تا 24 سال، قرار داشتن آنها در یک شرایط گذار است. از یک سو با پایان تحصیلات
دوره قبل از دانشگاه، برخی از محصلان تصمیم به ادامه تحصیل و ورود به دانشگاه می گیرند، برخی ها تحصیل را کنار گذاشته و وارد
بازار کار می شوند، اما بخشی از این جمعیت هم نه ادامه تحصیل می دهند، نه وارد مهارت آموزي در مشاغل فنی و غیرفنی می شوند
و نه اشتیاق یا مهارت ورود به بازار کار را دارند. این گروه آخري در سطح جهان به عنوان NEETها شناخته می شوند. قبل از اینکه
درخصوص NEETها توضیح بیشتري ارائه کنیم، لازم به ذکر است «فرهیختگان» در گزارش قبلی خود به طور مفصل به بررسی
Not in»که مختصر واژگان NEET واژه ،(ILO) هاي ایران پرداخت. اما براساس تعاریف سازمان بین المللی کارNEET جمعیت



Employment, Education or Training» بوده، روایتگر وضعیت جوانان در سن 15 تا 24 ساله اي است که نه در حال
تحصیلند (ترك تحصیل کرده اند) نه مشغول مهارت آموزي و نه در جایی مشغول به کار هستند. براساس مطالعات مختلف در
کشورهاي جهان، این جوانان بیشتر در معرض بزهکاري، اعتیاد به مواد مخدر و ارتکاب اعمال مجرمانه بوده و بر همین اساس
سیاستگذاران و برنامه ریزان در سطح دنیا بیشترین توجه را براي فراهم کردن امکان اشتغال و مهارت آموزي براي این دسته از

 
جمعیت معطوف می دارند. 

بررسی ها نشان می دهد بالاترین نرخ شاخص NEET جوانان در سطح جهان مربوط به کشور ترینیدادوتوباگو در آمریکاي جنوبی
است، به طوري که نرخ NEET جوانان این کشور در سال گذشته حدود 52 درصد بوده است. پس از این کشور، زیمبابوه با نرخ 48
درصدي در رتبه دوم، یمن با نرخ 45 درصدي رتبه سوم، زامبیا با نرخ 44 درصدي در رتبه چهارم و تاجیکستان با نرخ 42 درصدي
در رتبه پنجم قرار دارند. رتبه ششم مربوط به کشور افغانستان، رتبه هفتم مربوط به عراقی ها، رتبه هشتم مربوط به کشور موریتانی،
رتبه نهم مربوط به ارمنستان و رتبه دهم مربوط به کشور سنگال است. در رتبه دهم به بعد نیز برتري عددي عمدتا با کشورهاي
آفریقایی است، اما در رتبه 34 جهان، کشورمان ایران قرار دارد که طبق داده هاي آماري سازمان بین المللی کار و آمارهاي وزارت کار،
26 درصد از جوانان 15 تا 24 ساله ایران طی سال 98 در ردیف NEETها یا جوانانی که نه مشغول کار، نه مشغول مهارت آموزي و نه
مشغول تحصیلند، قرار دارند. در آسیاي شرقی حدود 8 درصد، در اروپا حدود 12 درصد و در کشورهاي عربی نیز این میزان 27 درصد
است. در سطح کشورهاي با وضعیت مطلوب نیز، این میزان در کشور قطر حدود 2 درصد، در ژاپن حدود 3 درصد، در هلند حدود 4
درصد، در کشورهاي نروژ و لوکزامبورگ حدود 5 درصد، در کشورهاي سوئد، آلمان و سوئیس حدود 6 درصد، در کشورهاي دانمارك
و اتریش حدود 7 درصد، در کشورهاي فنلاند، بلژیک و استرالیا حدود 9 درصد و در اتحادیه اروپا حدود 10 درصد است. در کنار

 
ایران، کشورهایی چون پاکستان، مصر، تونس، ترکیه و لبنان هم ازجمله کشورهایی هستند که داراي نرخ بالايNEETها هستند. 

اما موضوع NEETها زمانی جالب توجه می شود که طبق آمارها، نرخ NEET طی 10 سال اخیر از حدود 31 درصد در سال 90 به
حدود 26 درصد در دو سال اخیر کاهش یافته است. همچنین تعداد جمعیت NEETها نیز از حدود 6/4 میلیون نفر در سال 90 به
حدود 3/3 میلیون نفر در سال 98 و سال جاري رسیده است. در ظاهر آمارها حکایت از کاهش تعداد جوانان در سن NEETها است،
اما همچنان که آمارها نشان می دهد، طی این 10 سال اخیر تعداد کل جوانان در سن 15 تا 24 سال کشور نیز با کاهش 2 میلیون و
233 هزار نفري از 14.8 میلیون نفر در سال 90 به 12.6 میلیون نفر در سال 98 و تابستان 99 رسیده است. اما طی این مدت
جمعیت NEETها نیز کاهش یک میلیون و 330 هزار نفري داشته است. با درنظر گرفتن پویایی جمعیت یعنی رفتن بخشی از
جمعیت NEET قبلی به بالاتر از سن 24 سال و کاهش کل جمعیت در سن NEETها، می توان گفت درمجموع اتفاق مثبتی در این

 
مولفه رخ نداده و همچنان جایگزینی جمعیت NEETها ادامه دارد. 

گرچه وزارت کار آمار جدیدي از وضعیت NEETها در استان هاي کشور منتشر نکرده، اما در آخرین گزارش وزارت کار استان
سیستان وبلوچستان با نرخ NEET حدود 48.2 درصدي در رتبه اول کشور، گلستان با نرخ 44 درصدي در رتبه دوم، هرمزگان با نرخ
43.8 درصدي در رتبه سوم، کرمانشاه با نرخ 42.8 درصدي در رتبه چهارم، لرستان با نرخ 42.1 درصدي در رتبه پنجم، آذربایجان
غربی با نرخ 41.7 درصدي در رتبه ششم، خوزستان با نرخ 41.2 درصدي در رتبه هفتم، کردستان با نرخ 41 درصدي در رتبه هشتم،
همدان با نرخ 40.1 درصدي در رتبه نهم و اردبیل با نرخ 39.6 درصدي در رتبه دهم، بالاترین نرخ NEETها را در سطح کشور داشته
اند. درمورد اینکه ساختار جامعه یا وضعیت شخصی نوجوان یا جوان بیکار دلیل اصلی «NEETشدن» فرد است، بحث هاي گسترده
اي در ادبیات مطالعات مربوط به اشتغال و کار جوانان در جهان انجام شده، اما درمجموع در سطح جهان سه مولفه 1-نحوه گذار از

 
تحصیل به کار، 2- طرد اجتماعی و 3-اقتصاد سیاسی، به عنوان اصلی ترین عوامل فرآیند NEETشدگی محسوب می شود. 

1- نحوه گذار از تحصیل به کار: این مفهوم به فرآیندي اشاره می کند که در آن جوانان با توجه به اتمام دوران تحصیلی خود، به



مشاغل مستقر و رضایت بخشی که با آموزش هاي دریافتی آنها هماهنگی دارد، منتقل نمی شوند درنتیجه، دوره هاي وابستگی
خانوادگی بلندمدت تر شده و میانگین سن ازدواج و بچه دار شدن بالا می رود. ضعف ساختاري نظام اقتصادي، کیفیت پایین آموزش
در مدارس و حوزه آموزشی عالی، ضعف مهارت پذیري و کارآفرینی در دانش آموزان یا دانش آموختگان دانشگاهی، عدم تطبیق عرضه
و تقاضاي سرمایه انسانی و سیاست هاي نامناسب اقتصادي و آموزش عالی از جمله مواردي هستند که گذار از تحصیل به کار را براي

 
جوانان ایرانی بسیار دشوار کرده اند. 

2- طرد اجتماعی: پیامدهاي منفی NEET فقط به هزینه هاي اقتصادي (که رقم قابل توجهی نیز هست) محدود نمی شود؛ بلکه
پیامدهاي اجتماعی و سیاسی آن نیز دامن گیر جوامع خواهد شد. کنارگذاري یا طرد اجتماعی و سیاسی و کاهش مشارکت این دسته
از جوانان در جامعه به همراه افزایش بیگانگی آنان با هنجارها و ارزش هاي اجتماعی، زمینه را براي انحراف و ارتکاب جرائم مختلف
فراهم می کند. رویکرد طرد اجتماعی، محرومیت را پدیده اي چندوجهی می داند که فراتر از کمبودهاي مادي بر دامنه متنوعی از
محرومیت هاي اجتماعی، فرهنگی و سیاسی دلالت دارد. طبق این رویکرد، فراتر از فقر و نابرابري، وضع نامساعد اجتماعی می تواند از
طریق فرآیندها و سازوکارهاي طرد نیز تداوم یابد. از این رو، این رویکرد به کنش ها و وقایعی می پردازد که خارج از کنترل افراد در

 
جامعه رخ می دهد و آنها را به حاشیه می راند. 

3- اقتصاد سیاسی: اگرچه عوامل سطح خرد و ترجیحات شخصی در شکل دهی به زندگی جوانان بی اهمیت نیستند و کنش ها و
باورهاي جوانان می توانند فرصت هاي زندگی آنها را تحت تاثیر قرار دهند، اما تصمیمات سیاسی اتخاذ شده در سطح ملی و بین
المللی، علاوه بر اینکه قابلیت دسترسی به شغل، تحصیل و کارآموزي را شکل داده و تعیین می کنند، تخصیص منابع به شکل بهینه با
دستمزد مناسب، مزایاي رفاهی و تسهیلات آموزشی و دسترسی به خدمات عمومی و تامین بودجه و زیرساخت هاي محلی را نیز
تحت تاثیر قرار می دهند. براي نمونه بررسی ها نشان می دهد طی 16 سال اخیر خالص اشتغالزایی در اقتصاد ایران سالانه کمتر از
250 هزار شغل بوده است، نکته قابل تامل هم اینکه این مشاغل در سال هایی ایجاد شده که نرخ رشد اقتصادي ایران منفی بوده
است. یعنی مشاغلی که در اثر فشار اقتصادي به خانوار در بخش غیررسمی و به صورت ناپایدار و بی کیفیت خلق شده اند. این موضوع

 
می تواند توضیح دهد که تعداد زیادي از جمعیت NEETها به ناچار از بازار کار و اشتغال کنار رفته اند. 

 
 



 
 

 
 

نویسنده: مهدي عبداللهی، دبیر گروه اقتصاد



کارآفرینان استان 582 نفر را مشغول به کار کردند

منبع: ایرناشماره خبر:  128  |  تاریخ: 1399/07/30

همدان - ایرنا - مدیرکل آموزش فنی و حرفه اي استان همدان گفت: 26 نفر کارآفرین نخبه و مجرب استان همدان، با ایجاد
کارگاه هاي تولیدي و آموزشی، 582 نفر را مشغول به کار کردند.

همدان - ایرنا - مدیرکل آموزش فنی و حرفه اي استان
همدان گفت: 26 نفر کارآفرین نخبه و مجرب استان
همدان، با ایجاد کارگاه هاي تولیدي و آموزشی، 582 نفر را

 
مشغول به کار کردند. 

به گزارش ایرنا، وهب مختاران روز چهارشنبه در گفت
وگوي اختصاصی با ایرنا گفت: در 6 ماهه نخست امسال ،
26 کارآفرین استان در مسیر توسعه، اشتغالزایی و ارتقا
سطح کیفی آموزش هاي مهارتی، با ایجاد و توسعه کارگاه

 
هاي تولیدي و آموزشی، براي 582 نفر شغل ایجاد کردند. 

وي با بیان اینکه کارآفرین ارتباط دهنده دانش و علوم با صنعت و بازار است، ادامه داد: کارآفرینی یکی از عناصر مهم توسعه اقتصاد بر

 
پایه دانش است که با نوآوري و خلاقیت، در چرخه اقتصادي کشور نقش ارزنده خود را ایفا می کند. 

مدیرکل آموزش فنی و حرفه اي استان همدان افزود: آموزش هاي مهارتی مجموع آموزش هاي نظري و عملی است که با هدف ایجاد
مهارت هاي لازم به منظور به فعلیت رساندن استعدادهاي نهفته اجرا و مهارت آموزان را براي احراز شغل و کسب و کار در مشاغل

 
مختلف آماده می کند و توانایی آنان را براي انجام کار و فعالیت در حرفه هاي مختلف افزایش می دهد. 

مختاران عنوان کرد: در راستاي تبدیل کارگاه هاي آموزشی فنی و حرفه اي به تولید و آموزش توام، با دعوت از کارآفرینان بخش

 
خصوصی، کارگاه هایی با داشتن توانایی آموزش، انتخاب شدند. 

وي با بیان اینکه سازمان فنی و حرفه اي با واگذاري کارگاه هاي فرسوده به بخش خصوصی و احیاي آن، اشتغال کارآموزان، تولید و
آموزش را همزمان در دست گرفت، افزود: با استفاده از تجهیزات و افراد جدید و آموزش رشته هاي به روزتر به کارآموزان، چرخه

 
بازاریابی و فروش نیز به جریان افتاده است. 

به گفته مدیرکل آموزش فنی و حرفه اي استان همدان، در این طرح ابتکاري، سازمان فنی و حرفه اي به دنبال این است که با ورود
محیط واقعی کار به مراکز آموزشی و ایجاد شرایط واقعی کار در حوزه آموزش، کارآموزان بصورت عملی حتی در حوزه بازار و فروش

 
نیز آموزش ببیند. 



مختاران اضافه کرد: سازمان آموزش فنی و حرفه اي کشور بر توانمندسازي حرفه اي و شغلی افراد تاکید دارد و با توجه به رشته هاي

 
آموزشی، 40 درصد شاغلان را زنان سرپرست خانوار تشکیل می دهند. 

وي با بیان عملکرد 6 ماهه در بخش آموزش هاي دولتی اظهار داشت: در کارگاه هاي ثابت شهري، پادگان، روستا، زندان، سیار شهري،

 
سکونتگاه هاي غیررسمی و کارگاه هاي صنایع،در مجموع دو میلیون و 423 هزار و 312 نفر ساعت ثبت شده است. 

مدیرکل آموزش فنی و حرفه اي استان همدان خاطرنشان کرد: در مدت زمان مشابه 10 هزار و 448 نفردوره آموزش فنی و حرفه اي

 
با هدف هدایت موثر اشتغال، در 22 مرکز دولتی ثابت و سیار استان آموزش دیدند. 

مختاران اظهار داشت: در بخش آموزشگاه هاي خصوصی چهار هزار و 783 نفر دوره آموزش مهارتی فراگرفتند و یک میلیون و 367

 
هزار و 429 عملکرد نفر ساعت در فهرست آموزش خصوصی امسال فنی و حرفه اي قرار دارد. 

وي با اشاره به میانگین قبولی 74 درصد در آزمونها، اعلام کرد: کارآموزان فنی و حرفه اي در 6 ماهه نخست سال 65 درصد در آزمون
آنلاین و 63 درصد در آزمون هماهنگ و 79 درصد در تفاهم نامه، 98 درصد در صنعت ساختمان، 89 درصد در آزمون ادواري نمره

 
قابل قبول کسب کردند. 

اداره کل آموزش فنی و حرفه اي استان همدان در گروه آموزشی، پژوهشی و فرهنگی جشنواره شهید رجایی در مجموع شاخص هاي

 
عمومی و اختصاصی، براي چهارمین سال متوالی، رتبه نخست را به دست آورد. 

 
برچسب ها 

 
- سازمان آموزش فنی و حرفه اي کشور 

 
- همدان 

- آموزشگاه



آذربایجان غربی پیشتاز در تولید یک سوم عسل کشور

منبع: فودناشماره خبر:  129  |  تاریخ: 1399/07/30

زنبورداري از مشاغل سبز و پرطرفدار در آذربایجان غربی به شمار می رود؛ در این صنعت بیش از 11 هزار نفر از فعالان در
بخش تولید و عرضه عسل فعالیت دارند که همه تلاش آنان براي شیرین کامی و سلامت مردم ایران است.

اواخر پاییز پارسال که هنوز سوز سرما و گرماي تابستان با
هم کشتی می گرفتند، صبح که می شد اغلب کشاورزان و
دامداران که در مزارع و یا ییلاقات بودند راهی شهر می
شدند تا محصولات خود را از شیر و کره و عسل گرفته تا

 
انواع میوه ها را به مشتریان عرضه کنند. 

بسیاري از اهالی شهر و روستاهاي اطراف ارومیه هم به
طمع تهیه محصولات سنتی اصیل، ارزان و تازه تر راهی

 
بازار می شدند و ظهر سرمست و شادان با کوله اي آذوقه، نان و نمک و عشق راهی منازل خود می شدند. 

اما از اسفند پارسال با شیوع کرونا و ادامه دار بودن آن، دیگر بازار مرکز شهر ارومیه آن شور و شوق و تکاپوي گذشته را به خود ندیده

 
است. 

کرونا هم که مشتاقانه یقه بسیاري از واحد هاي صنعتی و مشاغل مختلف را گرفته است و نفسشان را به شماره انداخته، ولی صاحبان
مشاغلی هستند و بودند که در این گیرو دار وانفساي شهر به جاي غوطه ور شدن در بحر اندوه و بیماري، فرصت هایی نو خلق کردند

 
و در آخرین لحظات هم شده خودشان را نجات دادند. 

صاحبان این مشاغل وارد بازارهاي مجازي و اینترنتی و به قول خودشان "شاپینگهاي اینترنتی و نت وورك مارکتینگ" شدند و در این

 
فضاي ویروس آلود محصولشان را عرضه و سود خوبی کسب کردند و به تبع آن کسب و کارشان را نجات دادند. 

"آراز محمدي" جزو این افرادي است که با منتقل کردن کسب و کار خود به فضاي اینترنت و راه اندازي مغازه اي مجازي در فضاي

 
اینستاگرام و صفحات دیگر با عرضه مستقیم محصولاتش رونق کسب و کارش را بیشتر کرده است. 

وي، شغلش زنبورداري است که در نیم هکتار زمین کشاورزي در روستایی در 17 کیلومتري ارومیه با 600 کندو مشغول کسب و کار

 
است و در فصل برداشت 6 نفر در زنبورستانش کار می کنند. 

در تابستان امسال 350 کندویش به علت بارش غیر منتظره باران از بین رفت ولی همچنان به امید کسب و کار اینترنتی با رونقی که

 
دارد دست از تکاپو و تلاش براي رونق بازارمحصولش برنداشته است. 

محمدي که دفتري کوچک، مصفا و معطر به بوي عسل حاصل از دشتهاي ارومیه در کوچه مسجد خطیب دارد، با رویی خوش و

 
دستی گشاده در آخرین شب پاییزي پذیراي مان شد، تا درباره کسب و کارش دراین ایام کرونایی توضیحاتی بدهد. 

پاي صحبتهاي این زنبوردار کهنه کار بود که فهمیدیم بیکاري، آخر دنیا نیست و می تواند آغازي بر کار آفرینی هم باشد چرا که

 
زنبورداري را با راهنمایی و همفکري و همکاري یک دوستش که در اثر بیماري بیکار شده بود، شروع کرده بودند. 

محمدي و دوستش کار و کارگري در باغ و زنبورستان را عار نمیدانند چرا که توانسته اند به ازاي هر100 کندو، براي سرپرست یک
خانواده اشتغال دایم را ثبت کنند و گذشته از این کارآفرینی محصولاتی متنوع هم در نتیجه تلاش زنبورهاي عسل تولید و روانه بازار



 
می کنند که خواص درمانی فوق العاده آنها براي همه اثبات شده است. 

وي براین باور است که زندگی با زنبور عسل سرشار از درس هاي عبرت و تجربه هایی ارزشمند است که به ثمنی بخس حاصل نمی

 
شود و باید نیش هاي زنبور را تحمل کرد تا به نوشهاي آن که در شیرینی هر قطره عسل پنهان است رسید. 

این زنبور دار ارومیه اي بسته بودن مرزهاي کشور همسایه براي صادرات، وجود محصولات تقلبی مختلف از فرآورده هاي عسل که از

 
کشور چین وارد بازارهاي داخلی شده را آفتی براي این بخش معرفی کرد. 

وي گفت: هرگز نمی شود فرآورده هاي قاچاق را از فرآورده هاي اصل ایرانی تشخیص داد و همیشه در این زمینه شرمنده مشتریان

 
هستیم. 

طبق گفته هاي این تولید کننده زنبورهاي عسل نیاز به مکانی آرام و دشت هایی پر گل دارند و تا 2 کیلومتر می توانند پرواز و گرده

 
افشانی کنند و دشتهاي ارومیه مکانی زیبا و بکر براي این کار تولیدي است. 

آراز با اشاره به قیمت برخی فراورده هاي زنبورستان ادامه داد: خود عسل قیمتهاي متفاوتی دارد و ناب ترین عسل عسل فصل بهار

 
است و عسل تولیدي در اواخر تابستان اغلب به کارخانجات جهت مصارف صنعتی منتقل می شود. 

این تولید کننده با بیان اینکه در بازار قیمت هر کیلو "گرده" بین 1.5 تا سه میلیون ریال (150 تا 300 هزار تومان) در نوسان است،
گفت: قیمت هر گرم ژل رویال هم حداقل 180 هزار ریال است و تشخیص گرده اصل با قاچاق کاري دشوار بوده که باید توسط

 
آزمایشگاه انجام شود. 

وي با اشاره به اینکه کشورهاي اروپایی و عراقی ها این روزها علاقه بسیاري به خرید بره موم و موم دارند، افزود: موم تولیدي در این

 
بخش در آرایشگاه هاي زنانه، زرگري ها، شکسته بندي و کارهاي پزشکی کاربردي وسیع دارد. 

محمدي گسترش تولیدات زنبورستانش را جزو برنامه هاي سال آینده اش بیان کرد و افزود: تک محصولی در شرایط فعلی که

 
متقاضیان زیادي براي فرآوده هاي حاصل از عسل وجود دارد آفتی براي این شغل است. 

این زنبوردار با اشاره به اینکه زنبورداري شغلی است که با سرمایه اندك هم می شود به آن پرداخت گفت: هر کندوي سنتی با 2

 
میلیون و 500 هزار ریال تهیه می شود و بقیه کارها بعد از گذاشتن موم مصنوعی در کندو برعهده زنبورهاست. 

از گفته هاي وي می شود فهمید که در هر دوره برداشت بین پنج تا 25 کیلوگرم عسل هم می توان از کندوها برداشت کرد و زنبورها

 
و نژادشان در میزان تولید نقش دارند. 

وي در این باره گفت: زنبورهاي به اصطلاح محلی "دیوانه"، زنبورهاي پر کار و فعالی هستند که میزان تولید عسلشان بسیار بالاست و

 
تغذیه و آب و هوا تاثیر زیادي بر نوع عسل تولیدي دارد. 

وي بیان کرد: هم اکنون کندوها در حال انتقال به انبار هستند تا بعد از یک استراحت چند ماهه در فصل سرد سال دوباره در بهار به

 
دشت ها منتقل شوند. 

این تولید کننده عسل در این دیدار براي بازدید از زنبورستان در فصل بهار دعوتمان کرد با یک شرط که تلفن همراه به زنبورستان

 
برده نشود چرا که معتقد بود امواج حاصل از تلفن همراه تاثیر منفی برزنبورهاي عسل دارد. 

 
رونق بازار عسل؛ لبخند رضایت برلب زنبورداران 

آذربایجان غربی به لحاظ داشتن منابع لایزال الهی و شرایط آب و هوایی مناسب، وجود مراتع و منابع غنی سرشار از شهد و گرده یکی

 
از قطب هاي مهم براي پرورش زنبورعسل در سطح کشور به شمار می آید. 

این استان با دارا بودن 120 هزار هکتار باغ در ایام بهار ظرفیتی بکر براي پرورش زنبور عسل دارد که تولید عسل هایی از شهد گلهاي

 
بهاري توانسته همه ساله کام گردشگران را شیرین و این محصول را به سوغاتی ارزشمند براي میهمانان و گردشگران تبدیل کند. 

این موضوع باعث شده تا زنبورداري در استان آذربایجان غربی به کسب و کاري پر رونق تبدیل شود که لبخند رضایت را برلبان فعالان

 
این بخش نشانده است. 

رییس سازمان جهاد کشاورزي آذربایجان غربی در این زمینه با اشاره به اینکه 27 درصد عسل تولیدي کشور در این استان تولید می

 
شود، گفت: سالانه 21 هزار و 500 تن عسل مرغوب در این استان تولید می شود. 

رسول جلیلی با اشاره به اینکه این استان داراي بیش از یک میلیون و 350 هزارکندوي مدرن و بومی است، ادامه داد: این موضوع



 
موجب اشتغال دایم و فصلی بیش از 11 هزار نفر در صنعت زنبورداري استان شده است. 

وي بیان کرد: میانگین تولید از هر کندوي مدرن 17 کیلوگرم و از کندوهاي بومی 5.5 کیلوگرم بوده و در مجموع در سطح استان،

 
یک میلیون و 345 هزار و 171کندو وجود دارد که از این میزان 110 هزار و 471 کندو بومی و بقیه مدرن هستند. 

رییس سازمان جهاد کشاورزي آذربایجان غربی اظهار داشت: شهرستان خوي با داشتن بیش از 390 هزار کندو و تولید بیش از10

 
هزار تن عسل، مقام اول استان را در تولید عسل به خود اختصاص داده است. 

وي گفت: در حال حاضر تعداد بهره برداران این صنعت که به طور مستقیم فعالیت دارند، 6 هزار و 165 نفر بوده و تعداد بیش از پنج

 
هزار نفر به صورت فصلی در زنبورستان ها مشغول به کار هستند. 

وي با بیان اینکه این استان امسال مقام اول کشوري را از لحاظ تعداد کندو و تولید عسل به خود اختصاص داد، گفت: آذربایجان غربی

 
با 16 تعاونی زنبور داري تحت پوشش در تهیه و توزیع نهاده هاي زنبورداري فعالیت چشم گیري را دارد. 

جلیلی ادامه داد: زنبورداران استان با وجود چهار کارخانه بسته بندي عسل به صورت مدرن و اتوماتیک در شهرستان هاي ارومیه،
خوي و مهاباد و نیز با داشتن 6 کارگاه بسته بندي عسل در شهرستان هاي مختلف در فراوري و صنایع تبدیلی این محصول نیز

 
فعالیت دارند. 

 
آذربایجان غربی استان پیشتاز کشور در تولید عسل 

این استان با رشد خوب پنج درصدي در سالجاري در صنعت زنبورداري توانسته در سالهاي اخیر رتبه اول کشور را کسب کند و

 
زنبورستانهاي مدرن استان هر روز در حال افزایش است. 

آموزشهاي مقدماتی و پیشرفته در تولید عسل و فراورده هاي آن گام مهمی است که بخش ترویج جهاد کشاورزي در این راستا

 
برداشته است و نتایج مستقیم آن امسال نیز در تولیدات فعالان این بخش به نمایش گذاشته شده است. 

معاون بهبود تولیدات دامی سازمان جهادکشاورزي آذربایجان غربی گفت: میزان رشد سالانه در صنعت زنبورداري استان پنج درصد

 
بوده است. 

رضا یوسف رضایی افزود: توزیع شکر به ازاي هر کندو 20 کیلوگرم سالانه در استان انجام می شود و نهاده هاي تخصیص یافته نیز از

 
طریق اتحادیه ها به تفکیک شهرستانها و با نظارت و بازرسی هر شهرستان انجام می شود. 

وي با اشاره به اینکه تولید عسل در استان به صورت تک محصولی نیست گفت: تولید ژله رویال، بره موم، گرده گل، موم و زهر زنبور

 
نیز در زنبورستانهاي استان انجام می شود. 

یوسف رضایی با بیان اینکه به روزرسانی آموزشهاي مرتبط با زنبورداري و آموزش پرورش زنبور عسل همواره جزو برنامه هاي جهاد

 
کشاورزي در بخش ترویج است گفت: برگزاري دوره مقدماتی پرورش زنبور عسل درجه یک و 2 در طول سال اجرا می شود. 

وي با اشاره به لزوم تولید فراورده هاي دیگر از عسل و خروج از صنعت تک محصولی در این بخش بیان کرد: براي نخستین بار در

 
استان دوره پیشرفته نحوه تولید ژله رویال به شکل صنعتی برگزار شد که با استقبال زنبورداران استان مواجه شد. 

 
خوشه عسل آذربایجان غربی خوشه برتر کشوري است 

طبق اظهارات مسوولان و کارشناسان صنعتی خوشه عسل آذربایجان غربی که از سال 1394 فعالیت خود را آغاز کرده با تولید 24

 
درصد عسل کشور، به عنوان خوشه برتر کشوري انتخاب شده است. 

خوشه صنعتی (Industrial Cluster) به مجموعه اي از واحدهاي کسب و کار گفته می شود که در یک منطقه جغرافیایی و یک
گرایش صنعتی متمرکز شده و با همکاري و تکمیل فعالیت هاي یکدیگر به تولید و عرضه تعدادي کالا و خدمات می پردازند و از

 
چالش ها و فرصت هاي مشترك برخوردار هستند. 

مدیرعامل شرکت شهرك هاي صنعتی آذربایجان غربی گفت: 13 واحد تولیدکننده عسل در قالب 6 عضو کنسرسیوم این بخش

 
فعالیت می کند که 21 هزار و 800 تن عسل را سالانه تولید، بسته بندي و روانه بازار هدف می کند. 

حسن حاتمی با اشاره به صادرات این محصول، ادامه داد: سالانه هزار و 200 تن عسل توسط این خوشه به کشورهاي قطر، کویت،

 
عراق و کشورهاي همسایه صادر می شود. 

وي گفت: واحدهاي تولیدي فعال در صنایع وابسته نیز در بخش تولید کندو، تولید عسل، تولید داروي مورد نیاز صنعت زنبورداري و



 
صنایع وابسته به عسل فعال است و حدود 800 نفر به صورت مستقیم و غیرمستقیم در آن مشغول فعالیت هستند. 

مدیرعامل شرکت شهرك هاي صنعتی آذربایجان غربی با اشاره به دستاوردهاي خوشه عسل اظهار داشت: تولید پودر عسل براي

 
نخستین بار در کشور از افتخارهاي خوشه صنعتی عسل آذربایجان غربی است. 

 
حاتمی اضافه کرد: پودر عسل طبیعی همان عسل معمولی است که داراي ماندگاري بیشتري است. 

وي بیان کرد: پودرعسل در صنایع شیرینی سازي و صنایع وابسته به این امر کاربرد فراوانی دارد و بازار کشورهاي حوزه خلیج فارس،

 
ارمنستان و جمهوري آذربایجان را هدف قرار داده است. 

وي اضافه کرد: واحدهاي تولیدي در قالب خوشه، فعالیت هاي همدیگر را هم پوشانی کرده و براي رسیدن به اهداف خود از جمله در

 
حوزه تهیه مواد اولیه با قیمت مناسب و بازاریابی با یکدیگر ارتباط و همکاري برقرار می کنند. 

زنبور عسل یکی از شگفت انگیزترین مخلوقات خداوندبوده و ارزش اقتصادي گرده افشانی زنبور عسل بسیار بیشتر از عسل و موم
تولید شده توسط این حشره مولد است و کارشناسان معتقد هستند که «حذف زنبور عسل از چرخه تولید به منزله هشدار زیست

 
محیطی است و زنبورها براي تنوع زیستی و بقاي بشریت لازم هستند» 

در کنار مردم تلاشگري که پرورش زنبور عسل را نسل به نسل و از طریق فعالیت هاي ترویجی جهاد کشاورزي آموخته اند، وجود
مراتع غنی و آب و هواي مساعد موجب توسعه صنعت زنبورداري در آذربایجان غربی شده و رتبه اول تولید عسل کشور را به این

استان کوهستانی اختصاص داده است.



دبستان عشایري "سرباز انقلاب" با اعتباري بالغ بر 5 میلیارد ریال در شهرستان

فهرج افتتاح شد

منبع: برنا نیوزشماره خبر:  130  |  تاریخ: 1399/07/30

دبستان عشایري ''سرباز انقلاب'' با اعتباري بالغ بر 5 میلیارد ریال در روستاي چاه دگال نگین کویر شهرستان فهرج با حضور
معاون ابتدایی آموزش و پرورش استان کرمان افتتاح شد.

دبستان عشایري ""سرباز انقلاب"" با اعتباري بالغ بر 5
میلیارد ریال در شهرستان فهرج افتتاح شد دبستان
عشایري ""سرباز انقلاب"" با اعتباري بالغ بر 5 میلیارد
ریال در روستاي چاه دگال نگین کویر شهرستان فهرج با
حضور معاون ابتدایی آموزش و پرورش استان کرمان افتتاح

 
شد. 

به گزارش خبرگزاري برنا از کرمان؛ دبستان 3 کلاسه
عشایري سرباز انقلاب با زیر بناي 200 متر مربع در زمینی

به مساحت 2000 متر مربع با اعتباري بالغ بر 5 میلیارد ریال با همت چهل تن از معلمان بازنشسته در شهرستان فهرج به بهره

 
برداري رسید. 

معاون آموزش ابتدایی آموزش و پرورش استان کرمان در آیین افتتاح این واحد آموزشی گفت: در دنیاي امروز آموزش و پرورش در

 
تعلیم و تربیت دانش آموزان نقش بسزایی دارد و این دانش آموزان در توسعه آینده کشور تاثیرگذار هستند. 

عباس ضیا افزود: به همین خاطر آموزش و پرورش تلاش می کند تا دانش آموزانی خلاق، فعال و شاداب تربیت کند و نگرش ها به

 
تعلیم و تربیت از سمت نمره گرفتن و حفظ کردن مطالب باید به سمت مهارت آموزي، خلاقیت، تفکر و کارآفرینی تغییر کند. 

وي همچنین با اشاره به تلاش خیران مدرسه ساز براي ساخت واحدهاي آموزشی اظهار داشت: اقدام ارزشمند این افراد در زمینه

 
مدرسه سازي براي همیشه در جامعه ماندگار خواهد بود. 

در ادامه، رئیس آموزش و پرورش عشایري استان کرمان گفت: خیران مدرسه ساز داشته هاي خویش را از آن خدا می دانند و همت و
ثروت خود را به پاي چشمه زاینده مدرسه سازي می ریزند، آن ها انسان هاي متعالی هستند که پاي در خاك و دست بر افلاك دارند.

منوچهرامیرتیموري در ادامه بیان داشت: دبستان عشایري سرباز انقلاب با همت و پشتکار 40 تن از معلمان بازنشسته آموزش و

 
پرورش به بهره برداري رسیده است که این به نوبه خود جاي ستایش دارد و باید بر دست تک تک این بزرگواران بوسه زد. 

 
لازم به ذکر است؛ این واحد آموزشی داراي 47 دانش آموز در 6 پایه تحصیلی و همچنین 7 نوآموز پیش دبستانی است. 



در پایان، طی مراسمی از زحمات نمایندگان خیران تجلیل شد.



جزئیات اعطاي تسهیلات «صندوق کارآفرینی امید»

منبع: شعار سالشماره خبر:  131  |  تاریخ: 1399/07/30

شعار سال: به نقل از روابط عمومی اداره کل هنر هاي نمایشی، شیوه نامه اعطاي تسهیلات قرض الحسنه معاونت امور هنري
(موضوع تبصره 18 قانون بودجه کل کشور) با ذکر جزئیات شرایط مربوط به حوزه نمایش منتشر شد. این شیوه نامه در

راستاي اعطاي تسهیلات با کارمزد 4 درصد با عاملیت «صندوق کارآفرینی امید» به منظور ...

شعار سال: به نقل از روابط عمومی اداره کل هنر هاي نمایشی، شیوه نامه اعطاي تسهیلات قرض الحسنه معاونت امور هنري

 
(موضوع تبصره 18 قانون بودجه کل کشور) با ذکر جزئیات شرایط مربوط به حوزه نمایش منتشر شد. 

این شیوه نامه در راستاي اعطاي تسهیلات با کارمزد 4 درصد با عاملیت «صندوق کارآفرینی امید» به منظور ایجاد انگیزه براي

 
کارآفرینان و با هدف تثبیت فرصت هاي شغلی و حمایت از فعالان هنري تنظیم شده است. 

متقاضیان مشمول این شیوه نامه شامل کلیه اشخاص حقیقی و حقوقی بخش هاي خصوصی و تعاونی در حوزه فعالیت هاي اقتصاد
هنر داراي مجوز رسمی یا فعالیت شاخص و مورد تایید حوزه هاي تخصصی ادارات کل این معاونت شامل «نمایش»، «آموزش»،

 
«موسیقی»، «تجسمی» و «مد و لباس» است. 

 
مشمولین بخش «نمایش» شامل موارد زیر است: 

 
1- گروه هایی که داراي مجوز نمایش بوده و اجراي آن ها متوقف شده است. (در حال اجرا) 

 
2- گروه هایی که در حال آماده سازي براي اجرا بوده و فعالیت آن ها متوقف شده است. (در حال تولید) 

 
3- گروه هاي خیابانی، آیینی و تعزیه که براساس قرارداد و توافق جداگانه (نهاد هاي عمومی) آماده اجرا بوده اند. 

 
4- گروه ها و کانون هاي سرگرمی هاي نمایشی که مجوز اجرا و تولید دریافت کرده و یا در مسیر دریافت بوده اند. 

 
5- تماشاخانه هاي داراي اجراي عمومی مستمر (در شش ماهه دوم سال 1398) 

سامانه الکترونیکی برخط مستقر در وزارت فرهنگ و ارشاد اسلامی به آدرس www.tohfeh.farhang.gov.ir براي اجرا و
نظارت بر حسن اجراي برنامه هاي موضوع این تفاهم نامه مورد استفاده قرار خواهد گرفت و در آن، تمام اطلاعات مربوط به مراحل

 
پذیرش، بررسی و پرداخت تسهیلات به طرح هاي موضوع این شیوه نامه ثبت شده است. 

 
جزئیات اعطاي تسهیلات «صندوق کارآفرینی امید» 

شعار سال، با اندکی تلخیص و اضافات برگرفته از خبرگزاري ایلنا، تاریخ انتشار: 29 مهر 1399، کد خبر: 984655،
www.ilna.news



آذربایجان غربی پیشتاز در تولید یک سوم عسل کشور

منبع: فصل اقتصادشماره خبر:  132  |  تاریخ: 1399/07/30

فصل اقتصاد - ارومیه- ایرنا- زنبورداري از مشاغل سبز و پرطرفدار در آذربایجان غربی به شمار می رود؛ در این صنعت بیش
از 11 هزار نفر از فعالان در بخش تولید و عرضه عسل فعالیت دارند که همه تلاش آنان براي شیرین کامی و سلامت مردم

ایران است.

 
 

فصل اقتصاد - ارومیه- زنبورداري از مشاغل سبز و پرطرفدار در آذربایجان غربی به شمار می رود؛ در این صنعت بیش از 11 هزار نفر

 
از فعالان در بخش تولید و عرضه عسل فعالیت دارند که همه تلاش آنان براي شیرین کامی و سلامت مردم ایران است. 

به گزارش فصل اقتصاد، اواخر پاییز پارسال که هنوز سوز سرما و گرماي تابستان با هم کشتی می گرفتند، صبح که می شد اغلب
کشاورزان و دامداران که در مزارع و یا ییلاقات بودند راهی شهر می شدند تا محصولات خود را از شیر و کره و عسل گرفته تا انواع

 
میوه ها را به مشتریان عرضه کنند. 

بسیاري از اهالی شهر و روستاهاي اطراف ارومیه هم به طمع تهیه محصولات سنتی اصیل، ارزان و تازه تر راهی بازار می شدند و ظهر

 
سرمست و شادان با کوله اي آذوقه، نان و نمک و عشق راهی منازل خود می شدند. 

اما از اسفند پارسال با شیوع کرونا و ادامه دار بودن آن، دیگر بازار مرکز شهر ارومیه آن شور و شوق و تکاپوي گذشته را به خود ندیده

 
است. 

کرونا هم که مشتاقانه یقه بسیاري از واحد هاي صنعتی و مشاغل مختلف را گرفته است و نفسشان را به شماره انداخته، ولی صاحبان
مشاغلی هستند و بودند که در این گیرو دار وانفساي شهر به جاي غوطه ور شدن در بحر اندوه و بیماري، فرصت هایی نو خلق کردند

 
و در آخرین لحظات هم شده خودشان را نجات دادند. 

صاحبان این مشاغل وارد بازارهاي مجازي و اینترنتی و به قول خودشان "شاپینگهاي اینترنتی و نت وورك مارکتینگ" شدند و در این

 
فضاي ویروس آلود محصولشان را عرضه و سود خوبی کسب کردند و به تبع آن کسب و کارشان را نجات دادند. 

"آراز محمدي" جزو این افرادي است که با منتقل کردن کسب و کار خود به فضاي اینترنت و راه اندازي مغازه اي مجازي در فضاي

 
اینستاگرام و صفحات دیگر با عرضه مستقیم محصولاتش رونق کسب و کارش را بیشتر کرده است. 

وي، شغلش زنبورداري است که در نیم هکتار زمین کشاورزي در روستایی در 17 کیلومتري ارومیه با 600 کندو مشغول کسب و کار

 
است و در فصل برداشت 6 نفر در زنبورستانش کار می کنند. 



 
 

در تابستان امسال 350 کندویش به علت بارش غیر منتظره باران از بین رفت ولی همچنان به امید کسب و کار اینترنتی با رونقی که

 
دارد دست از تکاپو و تلاش براي رونق بازارمحصولش برنداشته است. 

محمدي که دفتري کوچک، مصفا و معطر به بوي عسل حاصل از دشتهاي ارومیه در کوچه مسجد خطیب دارد، با رویی خوش و

 
دستی گشاده در آخرین شب پاییزي پذیراي مان شد، تا درباره کسب و کارش دراین ایام کرونایی توضیحاتی بدهد. 

پاي صحبتهاي این زنبوردار کهنه کار بود که فهمیدیم بیکاري، آخر دنیا نیست و می تواند آغازي بر کار آفرینی هم باشد چرا که

 
زنبورداري را با راهنمایی و همفکري و همکاري یک دوستش که در اثر بیماري بیکار شده بود، شروع کرده بودند. 

محمدي و دوستش کار و کارگري در باغ و زنبورستان را عار نمیدانند چرا که توانسته اند به ازاي هر100 کندو، براي سرپرست یک
خانواده اشتغال دایم را ثبت کنند و گذشته از این کارآفرینی محصولاتی متنوع هم در نتیجه تلاش زنبورهاي عسل تولید و روانه بازار

 
می کنند که خواص درمانی فوق العاده آنها براي همه اثبات شده است. 

وي براین باور است که زندگی با زنبور عسل سرشار از درس هاي عبرت و تجربه هایی ارزشمند است که به ثمنی بخس حاصل نمی

 
شود و باید نیش هاي زنبور را تحمل کرد تا به نوشهاي آن که در شیرینی هر قطره عسل پنهان است رسید. 

 
 

این زنبور دار ارومیه اي بسته بودن مرزهاي کشور همسایه براي صادرات، وجود محصولات تقلبی مختلف از فرآورده هاي عسل که از

 
کشور چین وارد بازارهاي داخلی شده را آفتی براي این بخش معرفی کرد. 

وي گفت: هرگز نمی شود فرآورده هاي قاچاق را از فرآورده هاي اصل ایرانی تشخیص داد و همیشه در این زمینه شرمنده مشتریان

 
هستیم. 

طبق گفته هاي این تولید کننده زنبورهاي عسل نیاز به مکانی آرام و دشت هایی پر گل دارند و تا 2 کیلومتر می توانند پرواز و گرده

 
افشانی کنند و دشتهاي ارومیه مکانی زیبا و بکر براي این کار تولیدي است. 



آراز با اشاره به قیمت برخی فراورده هاي زنبورستان ادامه داد: خود عسل قیمتهاي متفاوتی دارد و ناب ترین عسل عسل فصل بهار

 
است و عسل تولیدي در اواخر تابستان اغلب به کارخانجات جهت مصارف صنعتی منتقل می شود. 

این تولید کننده با بیان اینکه در بازار قیمت هر کیلو "گرده" بین 1.5 تا سه میلیون ریال (150 تا 300 هزار تومان) در نوسان است،
گفت: قیمت هر گرم ژل رویال هم حداقل 180 هزار ریال است و تشخیص گرده اصل با قاچاق کاري دشوار بوده که باید توسط

 
آزمایشگاه انجام شود. 

وي با اشاره به اینکه کشورهاي اروپایی و عراقی ها این روزها علاقه بسیاري به خرید بره موم و موم دارند، افزود: موم تولیدي در این

 
بخش در آرایشگاه هاي زنانه، زرگري ها، شکسته بندي و کارهاي پزشکی کاربردي وسیع دارد. 

محمدي گسترش تولیدات زنبورستانش را جزو برنامه هاي سال آینده اش بیان کرد و افزود: تک محصولی در شرایط فعلی که

 
متقاضیان زیادي براي فرآوده هاي حاصل از عسل وجود دارد آفتی براي این شغل است. 

این زنبوردار با اشاره به اینکه زنبورداري شغلی است که با سرمایه اندك هم می شود به آن پرداخت گفت: هر کندوي سنتی با 2

 
میلیون و 500 هزار ریال تهیه می شود و بقیه کارها بعد از گذاشتن موم مصنوعی در کندو برعهده زنبورهاست. 

از گفته هاي وي می شود فهمید که در هر دوره برداشت بین پنج تا 25 کیلوگرم عسل هم می توان از کندوها برداشت کرد و زنبورها

 
و نژادشان در میزان تولید نقش دارند. 

وي در این باره گفت: زنبورهاي به اصطلاح محلی "دیوانه"، زنبورهاي پر کار و فعالی هستند که میزان تولید عسلشان بسیار بالاست و

 
تغذیه و آب و هوا تاثیر زیادي بر نوع عسل تولیدي دارد. 

وي بیان کرد: هم اکنون کندوها در حال انتقال به انبار هستند تا بعد از یک استراحت چند ماهه در فصل سرد سال دوباره در بهار به

 
دشت ها منتقل شوند. 

 
 

این تولید کننده عسل در این دیدار براي بازدید از زنبورستان در فصل بهار دعوتمان کرد با یک شرط که تلفن همراه به زنبورستان

 
برده نشود چرا که معتقد بود امواج حاصل از تلفن همراه تاثیر منفی برزنبورهاي عسل دارد. 

 
رونق بازار عسل؛ لبخند رضایت برلب زنبورداران 

آذربایجان غربی به لحاظ داشتن منابع لایزال الهی و شرایط آب و هوایی مناسب، وجود مراتع و منابع غنی سرشار از شهد و گرده یکی

 
از قطب هاي مهم براي پرورش زنبورعسل در سطح کشور به شمار می آید. 

این استان با دارا بودن 120 هزار هکتار باغ در ایام بهار ظرفیتی بکر براي پرورش زنبور عسل دارد که تولید عسل هایی از شهد گلهاي

 
بهاري توانسته همه ساله کام گردشگران را شیرین و این محصول را به سوغاتی ارزشمند براي میهمانان و گردشگران تبدیل کند. 

این موضوع باعث شده تا زنبورداري در استان آذربایجان غربی به کسب و کاري پر رونق تبدیل شود که لبخند رضایت را برلبان فعالان

 
این بخش نشانده است. 



 
 

رییس سازمان جهاد کشاورزي آذربایجان غربی در این زمینه با اشاره به اینکه 27 درصد عسل تولیدي کشور در این استان تولید می

 
شود، گفت: سالانه 21 هزار و 500 تن عسل مرغوب در این استان تولید می شود. 

رسول جلیلی با اشاره به اینکه این استان داراي بیش از یک میلیون و 350 هزارکندوي مدرن و بومی است، ادامه داد: این موضوع

 
موجب اشتغال دایم و فصلی بیش از 11 هزار نفر در صنعت زنبورداري استان شده است. 

وي بیان کرد: میانگین تولید از هر کندوي مدرن 17 کیلوگرم و از کندوهاي بومی 5.5 کیلوگرم بوده و در مجموع در سطح استان،

 
یک میلیون و 345 هزار و 171کندو وجود دارد که از این میزان 110 هزار و 471 کندو بومی و بقیه مدرن هستند. 

رییس سازمان جهاد کشاورزي آذربایجان غربی اظهار داشت: شهرستان خوي با داشتن بیش از 390 هزار کندو و تولید بیش از10

 
هزار تن عسل، مقام اول استان را در تولید عسل به خود اختصاص داده است. 

وي گفت: در حال حاضر تعداد بهره برداران این صنعت که به طور مستقیم فعالیت دارند، 6 هزار و 165 نفر بوده و تعداد بیش از پنج

 
هزار نفر به صورت فصلی در زنبورستان ها مشغول به کار هستند. 

وي با بیان اینکه این استان امسال مقام اول کشوري را از لحاظ تعداد کندو و تولید عسل به خود اختصاص داد، گفت: آذربایجان غربی

 
با 16 تعاونی زنبور داري تحت پوشش در تهیه و توزیع نهاده هاي زنبورداري فعالیت چشم گیري را دارد. 

جلیلی ادامه داد: زنبورداران استان با وجود چهار کارخانه بسته بندي عسل به صورت مدرن و اتوماتیک در شهرستان هاي ارومیه،
خوي و مهاباد و نیز با داشتن 6 کارگاه بسته بندي عسل در شهرستان هاي مختلف در فراوري و صنایع تبدیلی این محصول نیز

 
فعالیت دارند. 

 
آذربایجان غربی استان پیشتاز کشور در تولید عسل 

این استان با رشد خوب پنج درصدي در سالجاري در صنعت زنبورداري توانسته در سالهاي اخیر رتبه اول کشور را کسب کند و

 
زنبورستانهاي مدرن استان هر روز در حال افزایش است. 

آموزشهاي مقدماتی و پیشرفته در تولید عسل و فراورده هاي آن گام مهمی است که بخش ترویج جهاد کشاورزي در این راستا

 
برداشته است و نتایج مستقیم آن امسال نیز در تولیدات فعالان این بخش به نمایش گذاشته شده است. 

معاون بهبود تولیدات دامی سازمان جهادکشاورزي آذربایجان غربی در این زمینه به خبرنگار ایرنا گفت: میزان رشد سالانه در صنعت

 
زنبورداري استان پنج درصد بوده است. 

رضا یوسف رضایی افزود: توزیع شکر به ازاي هر کندو 20 کیلوگرم سالانه در استان انجام می شود و نهاده هاي تخصیص یافته نیز از

 
طریق اتحادیه ها به تفکیک شهرستانها و با نظارت و بازرسی هر شهرستان انجام می شود. 

وي با اشاره به اینکه تولید عسل در استان به صورت تک محصولی نیست گفت: تولید ژله رویال، بره موم، گرده گل، موم و زهر زنبور

 
نیز در زنبورستانهاي استان انجام می شود. 

یوسف رضایی با بیان اینکه به روزرسانی آموزشهاي مرتبط با زنبورداري و آموزش پرورش زنبور عسل همواره جزو برنامه هاي جهاد



 
کشاورزي در بخش ترویج است گفت: برگزاري دوره مقدماتی پرورش زنبور عسل درجه یک و 2 در طول سال اجرا می شود. 

وي با اشاره به لزوم تولید فراورده هاي دیگر از عسل و خروج از صنعت تک محصولی در این بخش بیان کرد: براي نخستین بار در

 
استان دوره پیشرفته نحوه تولید ژله رویال به شکل صنعتی برگزار شد که با استقبال زنبورداران استان مواجه شد. 

 
 

 
خوشه عسل آذربایجان غربی خوشه برتر کشوري است 

طبق اظهارات مسوولان و کارشناسان صنعتی خوشه عسل آذربایجان غربی که از سال 1394 فعالیت خود را آغاز کرده با تولید 24

 
درصد عسل کشور، به عنوان خوشه برتر کشوري انتخاب شده است. 

خوشه صنعتی (Industrial Cluster) به مجموعه اي از واحدهاي کسب و کار گفته می شود که در یک منطقه جغرافیایی و یک
گرایش صنعتی متمرکز شده و با همکاري و تکمیل فعالیت هاي یکدیگر به تولید و عرضه تعدادي کالا و خدمات می پردازند و از

 
چالش ها و فرصت هاي مشترك برخوردار هستند. 

مدیرعامل شرکت شهرك هاي صنعتی آذربایجان غربی در این باره به خبرنگار ایرنا گفت: 13 واحد تولیدکننده عسل در قالب 6 عضو

 
کنسرسیوم این بخش فعالیت می کند که 21 هزار و 800 تن عسل را سالانه تولید، بسته بندي و روانه بازار هدف می کند. 

حسن حاتمی با اشاره به صادرات این محصول، ادامه داد: سالانه هزار و 200 تن عسل توسط این خوشه به کشورهاي قطر، کویت،

 
عراق و کشورهاي همسایه صادر می شود. 

وي گفت: واحدهاي تولیدي فعال در صنایع وابسته نیز در بخش تولید کندو، تولید عسل، تولید داروي مورد نیاز صنعت زنبورداري و

 
صنایع وابسته به عسل فعال است و حدود 800 نفر به صورت مستقیم و غیرمستقیم در آن مشغول فعالیت هستند. 

مدیرعامل شرکت شهرك هاي صنعتی آذربایجان غربی با اشاره به دستاوردهاي خوشه عسل اظهار داشت: تولید پودر عسل براي

 
نخستین بار در کشور از افتخارهاي خوشه صنعتی عسل آذربایجان غربی است. 

 
حاتمی اضافه کرد: پودر عسل طبیعی همان عسل معمولی است که داراي ماندگاري بیشتري است. 

وي بیان کرد: پودرعسل در صنایع شیرینی سازي و صنایع وابسته به این امر کاربرد فراوانی دارد و بازار کشورهاي حوزه خلیج فارس،

 
ارمنستان و جمهوري آذربایجان را هدف قرار داده است. 

وي اضافه کرد: واحدهاي تولیدي در قالب خوشه، فعالیت هاي همدیگر را هم پوشانی کرده و براي رسیدن به اهداف خود از جمله در

 
حوزه تهیه مواد اولیه با قیمت مناسب و بازاریابی با یکدیگر ارتباط و همکاري برقرار می کنند. 

به گزارش فصل اقتصاد زنبور عسل یکی از شگفت انگیزترین مخلوقات خداوندبوده و ارزش اقتصادي گرده افشانی زنبور عسل بسیار
بیشتر از عسل و موم تولید شده توسط این حشره مولد است و کارشناسان معتقد هستند که «حذف زنبور عسل از چرخه تولید به

 
منزله هشدار زیست محیطی است و زنبورها براي تنوع زیستی و بقاي بشریت لازم هستند» 

در کنار مردم تلاشگري که پرورش زنبور عسل را نسل به نسل و از طریق فعالیت هاي ترویجی جهاد کشاورزي آموخته اند، وجود
مراتع غنی و آب و هواي مساعد موجب توسعه صنعت زنبورداري در آذربایجان غربی شده و رتبه اول تولید عسل کشور را به این

استان کوهستانی اختصاص داده است.





پرداخت 30هزار میلیارد تسهیلات ازدواج در خراسان رضوي/ استان مشکلی

براي پرداخت تسهیلات قرض الحسنه ندارد

منبع: روزنامه قدسشماره خبر:  133  |  تاریخ: 1399/07/30

دبیر شوراي هماهنگی بانک هاي خراسان رضوي گفت: تا پایان سال جاري 30هزار میلیارد ریال تسهیلات ازدواج در استان
پرداخت خواهد شد.

دبیر شوراي هماهنگی بانک هاي خراسان رضوي گفت: تا
پایان سال جاري 30هزار میلیارد ریال تسهیلات ازدواج در

 
استان پرداخت خواهد شد. 

حمید صفاي نیکو در گفتگو با قدس آنلاین اظهار کرد: از
ابتداي سال تاکنون به 31هزار و یکصد و چهل نفر در
خراسان رضوي تسهیلات قرض الحسنه ازدواج پرداخت
شده است. وي تصریح کرد: اگرچه هدف گذاري نظام بانکی

استان پرداخت 15هزار میلیارد ریال تسهیلات ازدواج در طول شش ماهه ابتدایی سال جاري بود اما با تلاش بانک هاي خراسان
رضوي در پرداخت این تسهیلات و تسهیل در روند اجراي آن ، این عدد به 16هزار میلیارد ریال افزایش یافت . دبیر شوراي هماهنگی
بانک هاي خراسان رضوي با بیان اینکه تا پایان سال جاري 30هزار میلیارد ریال تسهیلات ازدواج در استان پرداخت خواهد شد، افزود:
در طول شش ماهه ابتدایی سال جاري این تسهیلات به 80درصد از متقاضیان پرداخت شده است و امید می رود تا پایان سال جاري
این عدد به بالغ بر 90درصد رشد پیدا کند تا صف انتظار دریافت این تسهیلات در خراسان رضوي به حداقل ممکن برسد. صفاي نیکو
بیان داشت: صف انتظار براي دریافت این تسهیلات دربانک هاي مختلف متفاوت است اما حداکثر مدت زمانی که یک فرد براي
دریافت این تسهیلات در صورتی که مدارك خود و ضامن او کامل باشد بین 30تا 45 روز می باشد. وي با اشاره به اینکه تسهیلات
ازدواج با یک ضامن معتبر و ارائه سفته از سوي متقاضی قابل پرداخت است، ادامه داد: به همه بانک هاي استان تاکید شده است که
اولویت پرداخت تسهیلات قرض الحسنه با تسهیلات ازدواج باشد زیرا از محل تبصره 16تسهیلات قرض الحسنه زیادي با مصارف
گوناگون پرداخت می شود که بند الف آن مربوط به تسهیلات ازدواج می باشد. صفاي نیکو با بیان اینکه در خراسان رضوي مشکل
پرداخت تسهیلات قرض الحسنه نداریم، افزود: در سرفصل هاي پرداخت تسهیلات قرض الحسنه از جمله تسهیلات ازدواج ، تسهیلات
کارآفرینی کمیته امداد و تسهیلات بهزیستی در طول شش ماهه ابتدایی سال جاري به همه اهداف از پیش تعیین شده دست پیدا
کرده ایم. وي ادامه داد: تسهیلات ازدواج به تمام افرادي که تاریخ ازدواج آنها از اول فروردین سال 1396باشد و در سامانه دریافت این
تسهیلات ثبت نام کرده باشند مبلغ 500میلیون ریال با دوره 7ساله پرداخت خواهد شد که تقاضاي ما از افراد این است که از خرید و
فروش آن پرهیز کنند زیرا این کار اولا تخلف است و پیگرد قانونی دارد و دوما نظام بانکی در صورت بروز هر گونه مشکلی از جمله

عدم پرداخت تسهیلات ، تنها فرد دریافت کننده تسهیلات را مورد پیگیري و اعمال قانون قرار خواهد داد. انتهاي پیام/



اجراي طرح ایران قوي گامی در جهت گفتمان سازي زیست بوم فهما است

منبع: شبستانشماره خبر:  134  |  تاریخ: 1399/07/30

حجت الاسلام شکري با اشاره به اجراي طرح ایران قوي گفت: اجراي طرح ایران قوي گامی در جهت گفتمان سازي زیست
بوم فهما است.

حجت الاسلام شکري با اشاره به اجراي طرح ایران قوي گفت: اجراي طرح ایران قوي گامی در جهت گفتمان سازي زیست بوم

 
فهما است. 

« حجت الاسلام کاظم شکري» در گفت و گو با خبرنگار
خبرگزاري شبستان از البرز در خصوص اجراي طرح ایران قوي با
محوریت کانون هاي فرهنگی هنري مساجد البرز گفت: طرح

 
ایران قوي در قالب تحقق زیست بوم فهما طراحی شده است. 

مدیرستاد هماهنگی کانون هاي فرهنگی هنري مساجد البرز
افزود: طرح ایران قوي به مناسبت چهلمین سالگرد دفاع مقدس

 
همزمان با میلاد حضرت زهرا سلام االله علیها طراحی شده است. 

وي با اشاره به اهمیت ایجاد رقابت سالم، تولید و اشتراك محتوا، هماهنگی و انسجام کانون هاي فرهنگی هنري مساجد البرز عنوان

 
کرد: طرح ایران قوي با هدف تحقق جریان سازي گفتمانی اجرا می شود. 

حجت الاسلام شکري بیان کرد: محور اصلی طرح ایران قوي قرآن، سیره اهل بیت(ع)، مسجد و گام دوم انقلاب همچنین پیشرفت و

 
امید به آینده و مقاومت و عزت ایرانی است. 

مدیرکانون هاي فرهنگی هنري مساجد البرز متذکر شد: مدیران کانون هاي فرهنگی هنري مساجد البرز برنامه ها و اطلاعات کانون
خود را با مراجعه به سامانه بچه هاي مسجد در 12 بخش با عناوین رواق نمایش، سرود، قلم، فیلم، ترنج، نور، کتاب، دانش، رسانه،

همدلی، کارآفرینی و فن آوري فعالیت هاي خود را ثبت کنند.



برپایی دوره هاي آموزشی الگوسازي و دوخت براي مددکاران بهزیستی با

هدف اشتغال زایی براي بانوان سرپرست خانوار

منبع: خبرگزاري هنرشماره خبر:  135  |  تاریخ: 1399/07/30

مینو پدرام عضو هیئت مدیره انجمن طراحان پارچه و لباس ایران از برپایی دوره هاي آموزشی الگوسازي و دوخت براي
مددکاران بهزیستی با هدف ایجاد اشتغال مبتنی بر آموزش در میان بانوان سرپرست خانوار خبر داد.

سرویس مد و لباس هنرآنلاین: مینو پدرام عضو هیئت
مدیره انجمن طراحان پارچه و لباس ایران درباره فعالیت
هاي پیش روي این مجموعه در نیمه دوم سال به خبرنگار
هنرآنلاین گفت: هر چندارتقاء سطح کیفی بسیاري از
برنامه هاي انجمن از مهم ترین چشم اندازهاي ما در سال
گذشته بود اما شیوع ویروس کرونا و تعطیلی بسیاري از
رخدادهاي فرهنگی و هنري به ویژه در عرصه مد و لباس،
روند فعالیت انجمن را نیز تحت الشعاع قرار داد و بارها و

 
بارها، سبب تغییر در برنامه ریزي ها شد. 

پدرام درباره برنامه هاي آموزشی انجمن گفت: علی رغم این که تلاش کردیم به فراخور فرصت هاي به وجود آمده، مانع تعطیلی این
بخش شویم و بنا داشتیم با تکیه بر شیوه آموزش مجازي، موضوعاتی که قابل انتقال از این مسیر بودند را دنبال کنیم، اما واقعیت این
است که کلاس هاي آنلاین هم مشکلاتی دارد که ممکن است ما را از اهداف خود دور سازد و این در حالی است که از سوي

 
متقاضیان، این انتظار وجود دارد که سال به سال، دوره هاي آموزشی انجمن به سمت تخصصی تر شدن پیش رود. 

عضو هیئت مدیره انجمن طراحان پارچه و لباس ایران در ادامه از برپایی دوره هاي آموزشی الگوسازي و دوخت براي مددکاران
بهزیستی با هدف ایجاد اشتغال مبتنی بر آموزش در میان بانوان سرپرست خانوار خبر داد و گفت: همواره انجمن یکی از رسالت هاي
خود را در امر کارآفرینی و ایجاد اشتغال متصور بوده است و با توجه به انجام برخی آسیب شناسی هاي اجتماعی و ظرفیت هایی که
حوزه طراحی پارچه و لباس می تواند در این زمینه داشته باشد، به سراغ سازمان بهزیستی رفته و بنا داریم از طریق آموزش

 
مددکاران، در ادامه مسیر درست آموزش به زنان سرپرست خانوار و کودکان کار را ایجاد کنیم. 

پدرام در پاسخ به این پرسش که آیا انجمن طراحان پارچه و لباس ایران، برنامه اي به منظور همکاري با کارگروه ساماندهی مد و
لباس کشور در راستاي برگزاري سومین جشنواره طراحی پارچه و لباس کودك و نوجوان دارد و یا خیر، بیان کرد: با توجه به شرایط
موجود و مخاطرات برگزاري جشنواره به شیوه مرسوم هر سال، طرح برگزاري این رویداد به شکل مجازي مطرح شد، اما گویا کارگروه،
برنامه و شیوه برگزاري دیگري را در دستور کار قرار داده و در نتیجه امسال مسئولیت مستقیم برگزاري این رویداد با انجمن طراحان

 
پارچه و لباس ایران نخواهد بود. 

او همچنین از انجام مذاکراتی با مؤسسه فرهنگی اکو خبر داد و گفت: علی رغم آنکه کرونا سبب تعطیلی بسیاري از فعالیت ها شده



است اما چه بسا می توان به ایجاد فرصت هاي پژوهشی در این برهه امید داشت و از طریق این همکاري، ابعاد پژوهشی حوزه مد و
لباس را به سطوح بین المللی نزدیک کرد.



11 هزار شغل برکت براي کولبران 484 روستاي مرزي

منبع: بلاغشماره خبر:  136  |  تاریخ: 1399/07/30

به گزارش بلاغ به نقل ازاستانداري کرمانشاه، هادي جوهري در جلسه همفکري مدیران بنیاد برکت با مدیران اقتصادي کرمانشاه
در چهارچوب رویداد «کاك برکت» که در محل استانداري برگزار شد، از ایجاد 3 هزار و 500 طرح اشتغالزایی براي کولبران 484

 
روستاي مرزي در استان هاي کردستان، آذربایجان غربی و کرمانشاه خبر داد. 

وي اظهار داشت: راه اندازي این تعداد طرح اشتغال زایی، نزدیک به 11 هزار فرصت شغلی را در مناطق مرزي کشور به وجود خواهد

 
آورد. 

معاون تامین نهاده ها و مشارکت هاي اقتصادي بنیاد برکت افزود: 34 مجري و تسهیل گر در مناطق مرزي سه استان کردستان،
آذربایجان غربی و کرمانشاه مشغول به فعالیت هستند و تا به امروز 2 هزار و 500 نفر از کولبرانی که متقاضی شغل بوده اند براي

 
دریافت تسهیلات به بانک هاي عامل معرفی شده اند. 

وي با اشاره به فعالیت هاي این بنیاد در مناطق مرزي، گفت: بنیاد تمرکز خود را بر اشتغال زایی در این مناطق معطوف کرده است و
برنامه هاي ویژه اي را براي ایجاد فرصت هاي کسب و کار براي کولبران استان هاي مرزي به خصوص سه استان کردستان، آذربایجان

 
غربی و کرمانشاه دارد. 

جوهري تصریح کرد: این 11 هزار فرصت شغلی در هشت رسته اصلی دام داري سبک و سنگین، پرورش زنبور عسل، طیور، تولیدي

 
پوشاك، صنایع دستی، آبزي پروري، خدمات گردشگري و مشاغل فنی راه اندازي می شود. 

جوهري از برگزاري رویداد ملی «کاك برکت» خبر داد و خاطرنشان کرد: این رویداد توسط ستاد اجرایی فرمان امام و با همکاري
دانشگاه علم و صنعت با هدف اشتغال زایی براي کولبران استان هاي مرزي برگزار می شود؛ هدف از برگزاري این رویداد، جلب

 
مشارکت هاي مردمی و جذب ایده ها و پیشنهادات خلاقانه و نوآورانه جهت ایجاد شغل براي کولبران است. 

معاون تامین نهاده ها و مشارکت هاي اقتصادي بنیاد برکت با تاکید بر فعالیت هاي این بنیاد براي بالا نگهداشتن پرچم اشتغال در
کشور گفت: بنیاد تا به امروز بیش از 60 هزار طرح اشتغال زایی خرد و خانگی را در کشور راه اندازي کرده که ایجاد بیش از 180 هزار

 
شغل را به دنبال داشته است. 

وي بیان کرد: هم اکنون 500 تسهیل گر بنیاد برکت در مناطق محروم سراسر کشور مشغول به فعالیت هستند و تعداد طرح هاي

 
اشتغال زایی بنیاد تا پایان سال به 100 هزار طرح می رسد که باعث راه اندازي 300 هزار شغل خرد و خانگی می شود. 

جوهري اظهار داشت: بنیاد برکت از طریق سرمایه گذاري و مشارکت اقتصادي در بنگاه هاي کوچک و متوسط نیز اقدام به اشتغال
زایی در مناطق محروم می کند. بنیاد تا به امروز با 360 بنگاه مشارکت کرده است که بسیاري از این واحدهاي صنعتی و تولیدي،

 
حکم پشتیبان را براي مشاغل خرد و خانگی دارند. 

معاون هماهنگی امور اقتصادي استانداري کرمانشاه در این جلسه نیز با بیان این که زندگی در جوار مرز دشواري هاي خاص خود را
دارد، یادآور شد: باید به ایجاد شغل در مرزها توجه کنیم و براي آن ها مدل و ساز و کار مشخص تعریف کنیم و در کنار آن مدلی هم

 
براي حمایت از اشتغال موجود در نواحی مرزها خصوصا روستاها داشته باشیم. 

هدایت حاتمی تاکید کرد: در صورت نیاز باید آموزش هاي لازم براي مرزنشینان در نظر گرفته شود و یا حتی پشتیبان هایی براي

 
کمک به پیشبرد طرح هاي اشتغال زا بین آن ها مشخص شود. 

وي از آمادگی بنیاد برکت براي کمک به اشتغال مرزنشینان یاد کرد و ادامه داد: منابعی هم در داخل استان در اختیار داریم که می

 
توانیم از آن نیز براي کمک به ایجاد اشتغال در روستاهاي مرزي استفاده کنیم. 



همچنین در وبینار افتتاحیه رویداد «چرخ برکت» با حضور اعضاي هیات علمی دانشگاه هاي الزهرا و علم و صنعت، مدیران شرکت
هاي ریسندگی و بافندگی و فعالان و طراحان تولید پوشاك، نقاط قوت و ضعف صنعت پوشاك در کشور مورد بحث و بررسی قرار

 
گرفت. 

در این وبینار، ضمن طرح موانع بر سر راه صنعت تولید پوشاك از جمله مشکلات سخت افزاري و نرم افزاري، فرسوگی ماشین آلات،

 
تامین مواد اولیه، مالیات، بیمه، بالابودن قیمت تمام شده محصول و ... بر تشکیل و تکمیل زنجیره تولید در این صنعت تاکید شد. 

گفتنی است، «چرخ برکت» رویدادي ملی است که توسط ستاد اجرایی فرمان امام و با متولی گري بنیاد برکت با هدف تولید 5
میلیون دست پوشاك و ایجاد 2 هزار شغل برگزار می شود. هدف این رویداد، جذب طرح ها و ایده هاي نوآورانه و کارآفرینانه براي

 
تحول صنعت پوشاك و تولید 5 میلیون دست لباس تا پایان سال جاري است. 

کارآفرینان و ایده پردازان می توانند با مراجعه به آدرس event.barkat.ir طرح ها و ایده هاي نوآورانه خود را در رابطه با دو

 
رویکرد «کاك برکت» و «چرخ برکت» ارائه کنند. 

بلاغ: انتشار مطالب و اخبار تحلیلی سایر رسانه هاي داخلی و خارجی لزوما به معناي تایید محتواي آن نیست و صرفا جهت اطلاع
کاربران از فضاي رسانه اي منتشر می شود.



قصور مدیران دستگاه هاي اجرایی در حمایت از تولید را تحت عنوان ترك

فعل مورد پیگیري قضایی قرار می دهیم/مدیران شخصا در جلسات اقتصاد

مقاومتی حضور یابند/تحریم هاي داخلی، مانع بزرگی در مسیر تولیدکنندگان

است

منبع: برنا نیوزشماره خبر:  137  |  تاریخ: 1399/07/30

رییس کل دادگستري استان کرمان با تاکید بر این مطلب که هرگونه قصور مدیران دستگاه هاي اجرایی در مسیرحمایت از
تولید و اشتغال را تحت عنوان ترك فعل مورد پیگیري قضایی قرار خواهیم داد، گفت: مدیران دستگاه هاي ذیربط باید با

شناخت دقیق از شرایط اقتصادي کنونی با اقدامات جهادي در مسیر ارائه راهکارهایی براي ...

رییس کل دادگستري استان کرمان: قصور مدیران دستگاه
هاي اجرایی در حمایت از تولید را تحت عنوان ترك فعل
مورد پیگیري قضایی قرار می دهیم/مدیران شخصا در
جلسات اقتصاد مقاومتی حضور یابند/تحریم هاي داخلی،
مانع بزرگی در مسیر تولیدکنندگان است رییس کل
دادگستري استان کرمان با تاکید بر این مطلب که هرگونه
قصور مدیران دستگاه هاي اجرایی در مسیرحمایت از تولید
و اشتغال را تحت عنوان ترك فعل مورد پیگیري قضایی
قرار خواهیم داد، گفت: مدیران دستگاه هاي ذیربط باید با

 
شناخت دقیق از شرایط اقتصادي کنونی با اقدامات جهادي در مسیر ارائه راهکارهایی براي حل مشکلات تولید کنندگان اقدام کنند. 

به گزارش خبرگزاري برنا از کرمان؛ یداالله موحد در ستاد استانی اجراي سیاست هاي اقتصاد مقاومتی در ابعاد حقوقی و قضایی افزود:
دستگاه قضایی استان کرمان بر مبناي تاکیدات رهبر معظم انقلاب اسلامی و ریاست قوه قضاییه در صدد حمایت همه جانبه و قانونی
از سرمایه گذاران و تولیدکنندگان به منظور حفظ اشتغال موجود و توسعه اقتصادي تا زمان برون رفت از شرایط اقتصادي کنونی است

 
و انتظار این مجموعه از مدیران اجرایی نیز همگامی در مسیر حمایت از تولید و سرمایه گذاري است. 

وي خاطرنشان کرد: دستگاه قضایی استان کرمان با برگزاري جلسات ستاد استانی اجراي سیاست هاي اقتصاد مقاومتی در ابعاد
حقوقی و قضایی به صورت مستمر در صدد رفع مشکلات تولیدکنندگان است و از همین رو مدیران اجرایی مربوطه باید شخصا در
جلسات حضور یافته و از تمام ظرفیت ها و امکانات موجود خود براي حل مشکلات اقتصادي واحدهاي تولیدي و صنعتی استفاده

 
کنند. 

نماینده عالی قوه قضاییه در استان کرمان با تاکید بر این مطلب که حضور معاونین و کارشناسان دستگاه هاي اجرایی در جلسات ستاد
استانی اجراي سیاست هاي اقتصاد مقاومتی در ابعاد حقوقی و قضایی تنها در همراهی با مدیران مربوطه به منظور تبادل اندیشه براي
کسب راهکارهاي بهتر بلامانع است، گفت: عدم حضور مدیران مربوطه موجب ابتر ماندن مصوبات و دستورجلسات می شود و از این رو
تاکید شده که تمامی مدیران شخصا در جلسات ستاد استانی اجراي سیاست هاي اقتصاد مقاومتی در ابعاد حقوقی و قضایی حضور



 
یابند. 

موحد ضمن تاکید بر این مطلب که دستگاه قضایی بر مبناي اقدامات قانونی به دنبال حفظ سرمایه هاي موجود در استان و جلب
سرمایه گذاري هاي جدید است، عنوان کرد: به نظر می رسد که برخی دستگاه هاي اجرایی که وظیفه حمایت از تولید را بر عهده
دارند به مانعی براي تولید تبدیل شده اند و از این رو می توان از آنها به عنوان تحریم هاي داخلی یاد کرد که اثرات آنها به مراتب بدتر

 
از تحریم هاي خارجی است. 

وي خاطرنشان کرد: مدیران دستگاه هاي اجرایی بر اساس مسئولیت هایی که برعهده دارند، باید اولین مدافعان سرمایه گذاران و
تولیدکنندگان باشند در حالی که در حال حاضر به نظر می رسد بخشی از مسئولیت هاي مدیران در حوزه حمایت از سرمایه گذاران و

 
تولیدکنندگان مورد بی توجهی قرار گرفته است. 

رییس کل دادگستري استان کرمان یادآور شد: مدیران اجرایی باید توجه داشته باشند که سرمایه گذاران بخش هاي غیر دولتی در
حالی با سرمایه خود اقدام به توسعه اشتغال می کنند که دستگاه هاي اجرایی براي جذب یک یا دو کارمند با مشکلات عدیده اي

 
روبرو هستند. 

بر پایه این خبر، در این جلسه مشکلات کارخانه سیمان ماهان در رابطه با شرکت شهرك هاي صنعتی و تخصیص زمین مورد بررسی

 
قرار گرفت و مقرر شد مشکلات این واحد ظرف 10 روز و با محوریت سازمان بازرسی تعیین تکلیف و حل شود. 

شرکت سیمان ماهان در سال هاي گذشته با زیان دهی روبرو بوده اما در دو سال اخیر با تولید 1500 تن سیمان در روز به سود دهی
رسیده و در حال حاضر 300 نفر در این مجموعه مشغول به کار هستند.



آسیب هاي تولید از قیمت گذاري دستوري

منبع: روزنامه اسکناسشماره خبر:  138  |  تاریخ: 1399/07/30

آسیب هاي تولید از قیمت گذاري دستوري

گروه صنعت و تجارت:تصمیم جدید دولت براي تعیین قیمت دستوري فولاد،صداي تولیدکنندگان فولاد و مسئولان بازار سرمایه
را درآورده است به نحوي که فعالان اقتصادي اعتقاد دارند سرکوب قیمت فولاد تنها به سود دلالان و رانتخواران است.به
گزارش«اسکناس»،به نظر میرسد قیمت گذاري دستوري فولاد تکرار همان راهی است که بارها پیموده شده و شکست خورده اما

 
مشخص نیست اصرار دولت براي دخالت در قیمت گذاري با چه استدلالی صورت میگیرد؟ 

 
انتقاد اهالی بازار بورس از دخالت دولت در قیمت گذاري 

شاهین چراغی، عضو شوراي عالی بورس در توییتر نوشته است: « تصمیمات اقتصادي باید مبتنی بر منافع ملی باشد،مداخله درقیمت
فولادو پتر شیمی دربورس کالا،ارزان فروشی خودرو،اجبارتخصیص ارزان ارزپتروشیمی هابه کالاهاي غیر ضروري،افزایش کالاي قاچاق
بدلیل کنترل واردات و جدیدا زمزمه افزایش نرخ سودبانکی وضعیت رابدتر میکند،دولت تکلیف مردم وبورس رامشخص کند.»مصطفی
مصري پور هم توییت کرده است: « نتایج قیمت گذاري دستوري آرد، دارو، سویا و تخم مرغ جلوي چشم، ایشان است و دم خروس
دلار 4200 تومانی هنوز بیرون! به ناگاه فکر قیمت گذاري فولاد افتاده اند. توزیع هزاران میلیارد رانت در سالهاي 96 و 97 بس
نبود؟»سعید اسلامی، عضو شوراي عالی بورس هم در توییتی نوشت: « قیمت گذاري محصولات شرکت هاي بورسی، یعنی از جیب
سهامدار برداشتن و به جیب واسطه ها ریختن. تجربه نشان داده که این گونه قیمت گذاري تاثیري در کنترل قیمت محصولات نهایی
هم ندارد.»حسن قالیباف اصل، رئیس سازمان بورس نیز در گفتگویی با سنا گفت: قیمت گذاري فولاد در بورس کالا هیچ نتیجه
مفیدي در بر نخواهد داشت و تنها به توزیع رانت در میان عده اي خاص منجر می شود و این اقدام تضییع حقوق 50 میلیون سهامدار

 
سهام عدالت است. 

 
اشتباه سال 97 را تکرار نکنید 

رئیس انجمن تولیدکنندگان فولاد ایران گفت: سرکوب قیمت فولاد نتیجه اي جز ایجاد رانت براي عده اي واسطه ندارد. بهرام
سبحانی، رئیس انجمن تولیدکنندگان فولاد ایران خطاب به وزیر صمت اظهار داشت: تجربه هاي پیشین نشان داده که سرکوب قیمت
فولاد در بورس کالا به هر شکلی که باشد قیمت ها براي مصرف کننده نهایی کم نمی شود و فقط دود آن به چشم تولید کننده می
رود و سود آن با ایجاد رانت، نصیب عده اي واسطه می شود. وي از وزیر صمت درخواست کرد که اجازه ندهد تصمیمات غلط و
ناکارآمد گذشته در حوزه تنظیم بازار فولاد تکرار شود.با افزایش ناگهانی نرخ ارز در دو سال گذشته، قیمت کالا و خدمات سیر صعودي
به خود گرفت. در این مدت مسئولین وزارت صمت و ستاد تنظیم بازار که همواره دغدغه التهاب بازار و فشار به مصرف کننده نهایی را
داشته اند با تصمیماتی سعی در کنترل بازار نموده و قیمت محصولات فولادي در مسیر این تصمیم گیري ها فراز و نشیب زیادي را
پشت سر گذاشته و گاها با یک تصمیم غیرکارشناسی که هدف آن کاهش قیمت براي مصرف کننده نهایی بوده نه فقط این هدف
محقق نشده بلکه میلیاردها تومان رانت ناشی از تفاوت قیمت فروش کارخانجات تولیدي با قیمت کف بازار به جیب عده اي واسطه

 
سرازیر گشته است. 

سبحانی گفت: بورس کالا که بر اساس قانون و با هدف کشف قیمت بر اساس عرضه و تقاضا و رقابت تاسیس شده با تعیین قیمت پایه
و سقف بسته رقابت دستوري بدون توجه به کاهش ارزش پول ملی و افزایش هزینه جاري و سرمایه اي تولیدکنندگان، فلسفه وجودي
خود را از دست خواهد داد.وي افزود: تجربه هاي مکرر قبلی نشان داد با سرکوب قیمت به هر شکلی که باشد قیمت ها براي مصرف
کننده نهایی کم نمی شود و فقط دود آن به چشم تولید کننده اي می رود که در این شرایط سخت بدون وقفه بار سنگین تولید،
اشتغال و ارزآوري و کمک به اقتصاد کشور را به دوش می کشد.رئیس انجمن فولاد خطاب به وزیر صمت بیان داشت: تعیین قیمت



پایه بر اساس نرخ ارزي که در عمل وجود خارجی ندارد و بستن سقف رقابت با کدام منطق اقتصادي منطبق است که بعضی از
معاونین جنابعالی سعی در پیاده کردن آن دارند؟ مگر در مرداد 97 همین منطق غلط را علیرغم تذکرات قبلی در قالب دستورالعمل
قیمت گذاري نیازمودند و 50 روز بعد وقتی هزاران میلیارد تومان رانت به جیب عده اي سرازیر شد نه فقط دستور ابطال دستورالعمل

را صادر کردند.
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جولان مافیاي پولی و مالی در اقتصاد

گروه اقتصاد کلان:استاد اقتصاد دانشگاه علامه طباطبایی اظهار داشت: فاجعه آمیزترین و البته گویاترین داده مطرح شده در
گزارش مجمع جهانی اقتصاد مربوط به رتبه ایران در تنظیم گري مالی و کنترل رفتارهاي پرفساد و نابرابرساز بانک ها و بویژه بانک
هاي خصوصی است که رتبه آخر جهان را در میان کل کشورهاي مورد بررسی دارد، این مسئله کوچکی نیست و نیازمند گفت وگوي
ملی است. فرشاد مومنی در گفت وگو با ایلنا در مورد شرایط کنونی اقتصاد کشور اظهار داشت: در شرایطی که نیازمند برانگیختن یک
اراده نیرومند براي مواجهه با طیف متنوعی از گرفتاري ها، مشکلات و بحران ها هستیم و در شرایطی که دشمنان بیرونی عریان تر و
با صراحت بیشتري نسبت به گذشته اهتمام براي براندازي حکومت ایران را دارند، ما بنوعی شاهد سردرگمی و آشفتگی در فرایندهاي
تصمیم گیري و تخصیص منابع هستیم. از همین روي، همه کسانی که دل در گرو این مردم و کشور دارند باید تا سر حد توان کمک
کنند تا تسخیر شدگی ها، آسیب پذیري ها و کاستی هاي بزرگی که نظام تصمیم گیري هاي اساسی کشور از خود نشان داده به
حداقل برسد و یک چشم انداز امیدوارکننده تري براي کشور به وجود بیاید.وي ادامه داد: ما شاهد طیف قابل اعتنایی از گروه هاي
پرنفوذ، ذي نفع و البته مسئولیت گریز هستیم که گویی قادر هستند از بحران ها و آب گل آلوده ماهی هاي درشت تر بگیرند و به
صورت سازمان یافته تر به جریان سازي و طرح مطالبات خودشان اهتمام می ورزند و در این میان کلاه تولیدکنندگان و عموم مردم با
تاکید بر فرودستان، به طرز غیرمتعارفی برداشته می شود. جالب آنکه در این شرایط نهادهاي نظارتی اساسی که باید دقت خود را
افزایش دهند و سخت گیري هاي خود را در زمینه ارزیابی دقیق منطق ها و نحوه اتخاذ تصمیم ها و تخصیص منابع ارتقاء دهند تا
حدود زیادي در اثر این جریان سازي ها دچار نوعی انفعال شده اند.مومنی تصریح کرد: از این زاویه شاید مهمترین هشداري که بتوان
به نظام و تصمیم گیري هاي اساسی داد، هوشیار سازي آنها نسبت به پدیده موسوم به «سیکل سیاسی» است. در تمام دنیا و در ابعاد
غیرمتعارف تري در ایران حتی در شرایط عادي و در آستانه سیکل هاي سیاسی ما شاهد یک سلسله خطاهاي کوته نگرانه هستیم که
گرچه منافع کوتاه مدت بخش هایی از اصحاب قدرت و ثروت را تامین می کند اما فشارهاي طاقت فرساي آن در بلندمدت بر دوش
مردم و تولیدکنندگان سنگینی می کند.این استاد دانشگاه بر ضرورت فراخوان نخبگان کشور براي ایجاد گفت وگوي ملی اظهار
داشت: در شرایطی که آسیب پذیري ها ابعاد شکنندگی آور و بی سابقه اي پیدا کرده باید از آفات این سیکل سیاسی مصون بمانیم
که یک وجه نمایان آن در شرایط کنونی، منفعل شدن و بی عمل شدن بخش هاي قابل اعتنایی از مجریان کشور است. معمولا قاعده
بر این بوده که در سال پایانی دولت همه فکرها هر جایی کشیده می شود غیر از ایفاي مسئولیت. البته این موضوع شامل همه
مسئولان نیست بلکه کسانی که به هر قیمتی بدنبال باقی ماندن در قدرت هستند را شامل می شود.وي ادامه داد: بر این باور هستم
که به ویژه درباره رفتار کاندیداهاي ریاست جمهوري آینده نظام تصمیم گیري هاي اساسی کشور باید به صورت اضطراري و با ارائه
طرح سه فوریتی به مجلس در مورد مهار انگیزه هاي فریبکارانه، خرید محبوبیت از جیب مردم، تحریک انگیزه هاي تصمیم گیري
هاي کوته نگرانه، دادن وعده هاي ناشدنی و اغلب ضد توسعه از طریق مجلس اقدام کند. چون بنا بر ویژگی هاي خاص اقتصاد سیاسی
ایران؛ افرادي که طمع کسب قدرت و ثروت را دارند معمولا در بخش اعظمی از زمان به صورت چراغ خاموش حرکت کرده و در
فرصت هایی که به نام انتخابات برایشان فراهم می شود آتش به پا می کنند.استاد اقتصاد دانشگاه علامه تاکید کرد: باید با هرگونه
تلاش براي پول پاشی هاي غیر شفاف و شبهه ناك برخورد فعال و عالمانه داشته باشیم. سیاست هاي انبساطی مالی و به دنبال آن
آثار شوم تورمی و اشتغال زدا یکی از بدیهی ترین پیامدهاي چنین مناسباتی است و باید با ترتیبات قانونی مانع این فرصت طلبی ها،
آینده سوزي ها و مملکت فروشی ها شد. از نظر ساختار انگیزشی، اینگونه شیوه ها این پیام را می رساند که در چارچوب ساختار
نهادي کنونی، چنین کارهایی هزینه اي براي شخص فرصت طلبان به همراه نخواهد داشت گرچه جامعه به شدت آسیب می



بیند.رئیس موسسه دین و اقتصاد با تاکید بر نیاز شدید به همدلی جمعی و نیاز شدت یافته به ذخایر دانایی ملی و کاربست هرچه
بیشتر آن در نظام تصمیم گیري هاي اساسی کشور نسبت به مهاجرت نخبگان هشدار داد و افزود: باید یک گفتگوي ملی راهبردي در
مورد چگونگی جلوگیري از سرخوردگی دانایان و گرایش نامتعارف آنها به مهاجرت ایجاد شود. اخیرا پژوهشکده سیاست گذاري
دانشگاه شریف در گزارشی سالنامه مهاجرتی را منتشر کرده که حاوي نکات مهمی است و باید این گزارش و داده هاي آن را زیر ذره
بین قرار دهیم. براساس این گزارش به موازات سهل انگاري ها و بی اعتنایی به سرنوشت فرودستان، شاهد موج سرخوردگی دانایان و
مهاجرت آنها هم هستیم. خود این مسئله می تواند بعنوان شاقول و معیار براي انتخاب هر سیاستی باشد و حتما زیان هاي ناشی از
سرخوردگی و خروج سرمایه هاي انسانی و مادي را باید در محاسبات هر سیاست اقتصادي یا اجتماعی اتخاذ شده جدید از این به بعد
منظور کرد.وي افزود: براساس این گزارش و با لحاظ همه شرایط از نظر روابط رسمی ایران و آمریکا، ایرانی تبارهاي تحصیلات تکمیلی
گذرانده داراي رتبه نخست میان 67 گروه نژادي موجود در آمریکا هستند و این به اندازه کافی بیانگر آن است که شیوه اعمال دوستی
و دشمنی با این کشور نیازمند بازنگري است. همین الان نزدیک به معادل 20 درصد کل اعضاي هیات علمی ایران که به مقام
پروفسوري رسیده اند، ایرانیان داراي همین رتبه علمی مقیم آمریکا هستند. تا پیش از دو نقطه عطف سال 97 که رانت هاي حاصل از
سیاست هاي اقتصادي پرفساد و نابرابرساز دولت از رانت صدور نفت خام و گاز فزونی گرفت و 98 که براي اولین بار در 50 سال اخیر
میزان استهلاك سرمایه بیشتر از میزان سرمایه گذاري دولت و بخش خصوصی شد، تقریبا 30 درصد دانشجویان مورد بررسی تمایل
به مهاجرت داشتند اما با این جهت گیري هاي نابرابرساز، این تمایل به 63 درصد رسیده است!مومنی خاطرنشان کرد: به موازات این
سیاست ها که محصول گفتگوي ملی نبوده و بیشتر منافع غیرمولدها را در نظر دارد، از نقطه عطف سال هاي 90 تا 98 حدود 100
میلیارد دلار فقط از کانال هاي رسمی خروج سرمایه داشتیم. همانطور که براساس گزارش هاي بانک مرکزي همچنان شاهد پدیده
مستمر و پایدار منفی بودن خالص حساب سرمایه هستیم، از همین روي پیشگیري از خروج سرمایه مادي و جلوگیري از آن به شیوه
هاي عقلایی و نهادمند و اعتماد برانگیز باید در اولویت باشد. براي من جالب است در شرایطی که در دو سال اخیر خرید ملک در
ترکیه توسط ایرانیان در میان خارجی ها رتبه اول را داشته چرا گفتگوي ملی درباره ریشه هاي چنین ماجرایی نداریم و سهل انگارانه
از آن عبور می کنیم؟رییس موسسه اقتصاد با اشاره به گزارش مجمع جهانی اقتصاد اظهار داشت: الان مدت زمان قابل توجهی است
که این گزارش تحت عنوان شاخص رقابت پذیري براي سال 2019 منتشر شده است و یکی از نکات حیاتی مطرح شده در آن رتبه
ایران از نظر ثبات مالی است که رتبه پنجم را در میان کل اقتصادهاي بی ثبات جهان دارد. اما فاجعه آمیزترین و البته گویاترین داده
مطرح شده در این گزارش مربوط به رتبه ایران در تنظیم گري مالی و کنترل رفتارهاي پرفساد و نابرابرساز بانک ها و بویژه بانک هاي
خصوصی است که رتبه آخر جهان را در میان کل کشورهاي مورد بررسی دارد، این مسئله کوچکی نیست و نیازمند گفت وگوي ملی
است و هزینه فرصت هر لحظه تأخیر بابت آن به صورت نمایی در حال افزایش است. مومنی افزود: همکاران و دوستان ما در اتاق
بازرگانی مشهد، گزارش هاي متعددي در مورد روندهاي مشکوك سیاست گذاري بانکی ، خصلت هاي اشتغال زدایی ضد مردمی و
ضد تولید در تخصیص منابع ارزي و ریالی منتشر کرده اند. بطوریکه در 15 سال اخیر سهم منابع تخصیصی براي بخش صنعت و
کشاورزي در مانده تسهیلات اعطایی به نصف رسیده اما سهم غیرمولدها افزایش داشته است. اما درجه تکان دهندگی آنها به اندازه
اینکه ایران بر اساس گزارش WEF بی انگیزه ترین کشور در کنترل مافیاي پولی و مالی بوده، شایسته تامل است. وي متذکر شد:
مایه شگفتی است که حساسیت نهادهاي نظارتی مسئول در این زمینه تا این اندازه به این مسئله پایین است و ما تا این درجه از دنیا
عقب مانده ایم. در تمام دنیا به محض اینکه بازي هاي سیاستی مشکوك بین مقامات شایع می شود براي مثال اولین نکته قابل
پیگیري آن است که در تصمیم گیري هاي کلیدي پولی، تا چه اندازه شاهد پدیده «درب هاي گردان» در سیاست گذاري پولی
هستیم. بررسی می شود که آیا کرسی هاي کلیدي تصمیم گیري پولی به تسخیر کسانی که سابقه مسئولیت در بانک هاي خصوصی
داشتند درآمده است یا خیر؟ چرا ما با این موضوع سهل انگارانه برخورد کردیم؟ آیا سقوط وحشتناك رتبه ایران و تبدیل شدن به
بدترین کشور جهان در میان کشور ها در تنظیم گري مالی، شایسته بررسی نیست؟وي افزود: چرا ما به هیچ وجه شاهد برانگیختن
یک اراده همگانی و جدي در نظام تصمیم گیري براي تجهیز تمام امکانات و ظرفیت هاي دانایی کشور براي رویارویی با آثار این
پدیده خانمان سوز نیستیم. در غیاب گفت وگوي ملی شاهد نفوذ گروه هایی هستیم که به شکل مافیایی رسانه ها را بکار می گیرند و

اولویت هاي حیاتی کشور را دستکاري و مسائل دیگر را دغدغه اصلی تصمیم گیران می کنند.





جولان مافیاي پولی و مالی در اقتصاد
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جولان مافیاي پولی و مالی در اقتصاد

گروه اقتصاد کلان:استاد اقتصاد دانشگاه علامه طباطبایی اظهار داشت: فاجعه آمیزترین و البته گویاترین داده مطرح شده در
گزارش مجمع جهانی اقتصاد مربوط به رتبه ایران در تنظیم گري مالی و کنترل رفتارهاي پرفساد و نابرابرساز بانک ها و بویژه بانک
هاي خصوصی است که رتبه آخر جهان را در میان کل کشورهاي مورد بررسی دارد، این مسئله کوچکی نیست و نیازمند گفت وگوي
ملی است. فرشاد مومنی در گفت وگو با ایلنا در مورد شرایط کنونی اقتصاد کشور اظهار داشت: در شرایطی که نیازمند برانگیختن یک
اراده نیرومند براي مواجهه با طیف متنوعی از گرفتاري ها، مشکلات و بحران ها هستیم و در شرایطی که دشمنان بیرونی عریان تر و
با صراحت بیشتري نسبت به گذشته اهتمام براي براندازي حکومت ایران را دارند، ما بنوعی شاهد سردرگمی و آشفتگی در فرایندهاي
تصمیم گیري و تخصیص منابع هستیم. از همین روي، همه کسانی که دل در گرو این مردم و کشور دارند باید تا سر حد توان کمک
کنند تا تسخیر شدگی ها، آسیب پذیري ها و کاستی هاي بزرگی که نظام تصمیم گیري هاي اساسی کشور از خود نشان داده به
حداقل برسد و یک چشم انداز امیدوارکننده تري براي کشور به وجود بیاید.وي ادامه داد: ما شاهد طیف قابل اعتنایی از گروه هاي
پرنفوذ، ذي نفع و البته مسئولیت گریز هستیم که گویی قادر هستند از بحران ها و آب گل آلوده ماهی هاي درشت تر بگیرند و به
صورت سازمان یافته تر به جریان سازي و طرح مطالبات خودشان اهتمام می ورزند و در این میان کلاه تولیدکنندگان و عموم مردم با
تاکید بر فرودستان، به طرز غیرمتعارفی برداشته می شود. جالب آنکه در این شرایط نهادهاي نظارتی اساسی که باید دقت خود را
افزایش دهند و سخت گیري هاي خود را در زمینه ارزیابی دقیق منطق ها و نحوه اتخاذ تصمیم ها و تخصیص منابع ارتقاء دهند تا
حدود زیادي در اثر این جریان سازي ها دچار نوعی انفعال شده اند.مومنی تصریح کرد: از این زاویه شاید مهمترین هشداري که بتوان
به نظام و تصمیم گیري هاي اساسی داد، هوشیار سازي آنها نسبت به پدیده موسوم به «سیکل سیاسی» است. در تمام دنیا و در ابعاد
غیرمتعارف تري در ایران حتی در شرایط عادي و در آستانه سیکل هاي سیاسی ما شاهد یک سلسله خطاهاي کوته نگرانه هستیم که
گرچه منافع کوتاه مدت بخش هایی از اصحاب قدرت و ثروت را تامین می کند اما فشارهاي طاقت فرساي آن در بلندمدت بر دوش
مردم و تولیدکنندگان سنگینی می کند.این استاد دانشگاه بر ضرورت فراخوان نخبگان کشور براي ایجاد گفت وگوي ملی اظهار
داشت: در شرایطی که آسیب پذیري ها ابعاد شکنندگی آور و بی سابقه اي پیدا کرده باید از آفات این سیکل سیاسی مصون بمانیم
که یک وجه نمایان آن در شرایط کنونی، منفعل شدن و بی عمل شدن بخش هاي قابل اعتنایی از مجریان کشور است. معمولا قاعده
بر این بوده که در سال پایانی دولت همه فکرها هر جایی کشیده می شود غیر از ایفاي مسئولیت. البته این موضوع شامل همه
مسئولان نیست بلکه کسانی که به هر قیمتی بدنبال باقی ماندن در قدرت هستند را شامل می شود.وي ادامه داد: بر این باور هستم
که به ویژه درباره رفتار کاندیداهاي ریاست جمهوري آینده نظام تصمیم گیري هاي اساسی کشور باید به صورت اضطراري و با ارائه
طرح سه فوریتی به مجلس در مورد مهار انگیزه هاي فریبکارانه، خرید محبوبیت از جیب مردم، تحریک انگیزه هاي تصمیم گیري
هاي کوته نگرانه، دادن وعده هاي ناشدنی و اغلب ضد توسعه از طریق مجلس اقدام کند. چون بنا بر ویژگی هاي خاص اقتصاد سیاسی
ایران؛ افرادي که طمع کسب قدرت و ثروت را دارند معمولا در بخش اعظمی از زمان به صورت چراغ خاموش حرکت کرده و در
فرصت هایی که به نام انتخابات برایشان فراهم می شود آتش به پا می کنند.استاد اقتصاد دانشگاه علامه تاکید کرد: باید با هرگونه
تلاش براي پول پاشی هاي غیر شفاف و شبهه ناك برخورد فعال و عالمانه داشته باشیم. سیاست هاي انبساطی مالی و به دنبال آن
آثار شوم تورمی و اشتغال زدا یکی از بدیهی ترین پیامدهاي چنین مناسباتی است و باید با ترتیبات قانونی مانع این فرصت طلبی ها،
آینده سوزي ها و مملکت فروشی ها شد. از نظر ساختار انگیزشی، اینگونه شیوه ها این پیام را می رساند که در چارچوب ساختار
نهادي کنونی، چنین کارهایی هزینه اي براي شخص فرصت طلبان به همراه نخواهد داشت گرچه جامعه به شدت آسیب می



بیند.رئیس موسسه دین و اقتصاد با تاکید بر نیاز شدید به همدلی جمعی و نیاز شدت یافته به ذخایر دانایی ملی و کاربست هرچه
بیشتر آن در نظام تصمیم گیري هاي اساسی کشور نسبت به مهاجرت نخبگان هشدار داد و افزود: باید یک گفتگوي ملی راهبردي در
مورد چگونگی جلوگیري از سرخوردگی دانایان و گرایش نامتعارف آنها به مهاجرت ایجاد شود. اخیرا پژوهشکده سیاست گذاري
دانشگاه شریف در گزارشی سالنامه مهاجرتی را منتشر کرده که حاوي نکات مهمی است و باید این گزارش و داده هاي آن را زیر ذره
بین قرار دهیم. براساس این گزارش به موازات سهل انگاري ها و بی اعتنایی به سرنوشت فرودستان، شاهد موج سرخوردگی دانایان و
مهاجرت آنها هم هستیم. خود این مسئله می تواند بعنوان شاقول و معیار براي انتخاب هر سیاستی باشد و حتما زیان هاي ناشی از
سرخوردگی و خروج سرمایه هاي انسانی و مادي را باید در محاسبات هر سیاست اقتصادي یا اجتماعی اتخاذ شده جدید از این به بعد
منظور کرد.وي افزود: براساس این گزارش و با لحاظ همه شرایط از نظر روابط رسمی ایران و آمریکا، ایرانی تبارهاي تحصیلات تکمیلی
گذرانده داراي رتبه نخست میان 67 گروه نژادي موجود در آمریکا هستند و این به اندازه کافی بیانگر آن است که شیوه اعمال دوستی
و دشمنی با این کشور نیازمند بازنگري است. همین الان نزدیک به معادل 20 درصد کل اعضاي هیات علمی ایران که به مقام
پروفسوري رسیده اند، ایرانیان داراي همین رتبه علمی مقیم آمریکا هستند. تا پیش از دو نقطه عطف سال 97 که رانت هاي حاصل از
سیاست هاي اقتصادي پرفساد و نابرابرساز دولت از رانت صدور نفت خام و گاز فزونی گرفت و 98 که براي اولین بار در 50 سال اخیر
میزان استهلاك سرمایه بیشتر از میزان سرمایه گذاري دولت و بخش خصوصی شد، تقریبا 30 درصد دانشجویان مورد بررسی تمایل
به مهاجرت داشتند اما با این جهت گیري هاي نابرابرساز، این تمایل به 63 درصد رسیده است!مومنی خاطرنشان کرد: به موازات این
سیاست ها که محصول گفتگوي ملی نبوده و بیشتر منافع غیرمولدها را در نظر دارد، از نقطه عطف سال هاي 90 تا 98 حدود 100
میلیارد دلار فقط از کانال هاي رسمی خروج سرمایه داشتیم. همانطور که براساس گزارش هاي بانک مرکزي همچنان شاهد پدیده
مستمر و پایدار منفی بودن خالص حساب سرمایه هستیم، از همین روي پیشگیري از خروج سرمایه مادي و جلوگیري از آن به شیوه
هاي عقلایی و نهادمند و اعتماد برانگیز باید در اولویت باشد. براي من جالب است در شرایطی که در دو سال اخیر خرید ملک در
ترکیه توسط ایرانیان در میان خارجی ها رتبه اول را داشته چرا گفتگوي ملی درباره ریشه هاي چنین ماجرایی نداریم و سهل انگارانه
از آن عبور می کنیم؟رییس موسسه اقتصاد با اشاره به گزارش مجمع جهانی اقتصاد اظهار داشت: الان مدت زمان قابل توجهی است
که این گزارش تحت عنوان شاخص رقابت پذیري براي سال 2019 منتشر شده است و یکی از نکات حیاتی مطرح شده در آن رتبه
ایران از نظر ثبات مالی است که رتبه پنجم را در میان کل اقتصادهاي بی ثبات جهان دارد. اما فاجعه آمیزترین و البته گویاترین داده
مطرح شده در این گزارش مربوط به رتبه ایران در تنظیم گري مالی و کنترل رفتارهاي پرفساد و نابرابرساز بانک ها و بویژه بانک هاي
خصوصی است که رتبه آخر جهان را در میان کل کشورهاي مورد بررسی دارد، این مسئله کوچکی نیست و نیازمند گفت وگوي ملی
است و هزینه فرصت هر لحظه تأخیر بابت آن به صورت نمایی در حال افزایش است. مومنی افزود: همکاران و دوستان ما در اتاق
بازرگانی مشهد، گزارش هاي متعددي در مورد روندهاي مشکوك سیاست گذاري بانکی ، خصلت هاي اشتغال زدایی ضد مردمی و
ضد تولید در تخصیص منابع ارزي و ریالی منتشر کرده اند. بطوریکه در 15 سال اخیر سهم منابع تخصیصی براي بخش صنعت و
کشاورزي در مانده تسهیلات اعطایی به نصف رسیده اما سهم غیرمولدها افزایش داشته است. اما درجه تکان دهندگی آنها به اندازه
اینکه ایران بر اساس گزارش WEF بی انگیزه ترین کشور در کنترل مافیاي پولی و مالی بوده، شایسته تامل است. وي متذکر شد:
مایه شگفتی است که حساسیت نهادهاي نظارتی مسئول در این زمینه تا این اندازه به این مسئله پایین است و ما تا این درجه از دنیا
عقب مانده ایم. در تمام دنیا به محض اینکه بازي هاي سیاستی مشکوك بین مقامات شایع می شود براي مثال اولین نکته قابل
پیگیري آن است که در تصمیم گیري هاي کلیدي پولی، تا چه اندازه شاهد پدیده «درب هاي گردان» در سیاست گذاري پولی
هستیم. بررسی می شود که آیا کرسی هاي کلیدي تصمیم گیري پولی به تسخیر کسانی که سابقه مسئولیت در بانک هاي خصوصی
داشتند درآمده است یا خیر؟ چرا ما با این موضوع سهل انگارانه برخورد کردیم؟ آیا سقوط وحشتناك رتبه ایران و تبدیل شدن به
بدترین کشور جهان در میان کشور ها در تنظیم گري مالی، شایسته بررسی نیست؟وي افزود: چرا ما به هیچ وجه شاهد برانگیختن
یک اراده همگانی و جدي در نظام تصمیم گیري براي تجهیز تمام امکانات و ظرفیت هاي دانایی کشور براي رویارویی با آثار این
پدیده خانمان سوز نیستیم. در غیاب گفت وگوي ملی شاهد نفوذ گروه هایی هستیم که به شکل مافیایی رسانه ها را بکار می گیرند و

اولویت هاي حیاتی کشور را دستکاري و مسائل دیگر را دغدغه اصلی تصمیم گیران می کنند.
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گروه صنعت و تجارت:تصمیم جدید دولت براي تعیین قیمت دستوري فولاد،صداي تولیدکنندگان فولاد و مسئولان بازار سرمایه
را درآورده است به نحوي که فعالان اقتصادي اعتقاد دارند سرکوب قیمت فولاد تنها به سود دلالان و رانتخواران است.به
گزارش«اسکناس»،به نظر میرسد قیمت گذاري دستوري فولاد تکرار همان راهی است که بارها پیموده شده و شکست خورده اما

 
مشخص نیست اصرار دولت براي دخالت در قیمت گذاري با چه استدلالی صورت میگیرد؟ 

 
انتقاد اهالی بازار بورس از دخالت دولت در قیمت گذاري 

شاهین چراغی، عضو شوراي عالی بورس در توییتر نوشته است: « تصمیمات اقتصادي باید مبتنی بر منافع ملی باشد،مداخله درقیمت
فولادو پتر شیمی دربورس کالا،ارزان فروشی خودرو،اجبارتخصیص ارزان ارزپتروشیمی هابه کالاهاي غیر ضروري،افزایش کالاي قاچاق
بدلیل کنترل واردات و جدیدا زمزمه افزایش نرخ سودبانکی وضعیت رابدتر میکند،دولت تکلیف مردم وبورس رامشخص کند.»مصطفی
مصري پور هم توییت کرده است: « نتایج قیمت گذاري دستوري آرد، دارو، سویا و تخم مرغ جلوي چشم، ایشان است و دم خروس
دلار 4200 تومانی هنوز بیرون! به ناگاه فکر قیمت گذاري فولاد افتاده اند. توزیع هزاران میلیارد رانت در سالهاي 96 و 97 بس
نبود؟»سعید اسلامی، عضو شوراي عالی بورس هم در توییتی نوشت: « قیمت گذاري محصولات شرکت هاي بورسی، یعنی از جیب
سهامدار برداشتن و به جیب واسطه ها ریختن. تجربه نشان داده که این گونه قیمت گذاري تاثیري در کنترل قیمت محصولات نهایی
هم ندارد.»حسن قالیباف اصل، رئیس سازمان بورس نیز در گفتگویی با سنا گفت: قیمت گذاري فولاد در بورس کالا هیچ نتیجه
مفیدي در بر نخواهد داشت و تنها به توزیع رانت در میان عده اي خاص منجر می شود و این اقدام تضییع حقوق 50 میلیون سهامدار

 
سهام عدالت است. 

 
اشتباه سال 97 را تکرار نکنید 

رئیس انجمن تولیدکنندگان فولاد ایران گفت: سرکوب قیمت فولاد نتیجه اي جز ایجاد رانت براي عده اي واسطه ندارد. بهرام
سبحانی، رئیس انجمن تولیدکنندگان فولاد ایران خطاب به وزیر صمت اظهار داشت: تجربه هاي پیشین نشان داده که سرکوب قیمت
فولاد در بورس کالا به هر شکلی که باشد قیمت ها براي مصرف کننده نهایی کم نمی شود و فقط دود آن به چشم تولید کننده می
رود و سود آن با ایجاد رانت، نصیب عده اي واسطه می شود. وي از وزیر صمت درخواست کرد که اجازه ندهد تصمیمات غلط و
ناکارآمد گذشته در حوزه تنظیم بازار فولاد تکرار شود.با افزایش ناگهانی نرخ ارز در دو سال گذشته، قیمت کالا و خدمات سیر صعودي
به خود گرفت. در این مدت مسئولین وزارت صمت و ستاد تنظیم بازار که همواره دغدغه التهاب بازار و فشار به مصرف کننده نهایی را
داشته اند با تصمیماتی سعی در کنترل بازار نموده و قیمت محصولات فولادي در مسیر این تصمیم گیري ها فراز و نشیب زیادي را
پشت سر گذاشته و گاها با یک تصمیم غیرکارشناسی که هدف آن کاهش قیمت براي مصرف کننده نهایی بوده نه فقط این هدف
محقق نشده بلکه میلیاردها تومان رانت ناشی از تفاوت قیمت فروش کارخانجات تولیدي با قیمت کف بازار به جیب عده اي واسطه

 
سرازیر گشته است. 

سبحانی گفت: بورس کالا که بر اساس قانون و با هدف کشف قیمت بر اساس عرضه و تقاضا و رقابت تاسیس شده با تعیین قیمت پایه
و سقف بسته رقابت دستوري بدون توجه به کاهش ارزش پول ملی و افزایش هزینه جاري و سرمایه اي تولیدکنندگان، فلسفه وجودي
خود را از دست خواهد داد.وي افزود: تجربه هاي مکرر قبلی نشان داد با سرکوب قیمت به هر شکلی که باشد قیمت ها براي مصرف
کننده نهایی کم نمی شود و فقط دود آن به چشم تولید کننده اي می رود که در این شرایط سخت بدون وقفه بار سنگین تولید،
اشتغال و ارزآوري و کمک به اقتصاد کشور را به دوش می کشد.رئیس انجمن فولاد خطاب به وزیر صمت بیان داشت: تعیین قیمت



پایه بر اساس نرخ ارزي که در عمل وجود خارجی ندارد و بستن سقف رقابت با کدام منطق اقتصادي منطبق است که بعضی از
معاونین جنابعالی سعی در پیاده کردن آن دارند؟ مگر در مرداد 97 همین منطق غلط را علیرغم تذکرات قبلی در قالب دستورالعمل
قیمت گذاري نیازمودند و 50 روز بعد وقتی هزاران میلیارد تومان رانت به جیب عده اي سرازیر شد نه فقط دستور ابطال دستورالعمل

را صادر کردند.



از شما براي همکاري در سازمانی پویا و پیشرو دعوت به عمل می آید

منبع: کیوسک خبرشماره خبر:  142  |  تاریخ: 1399/07/30

بانک ایران زمین، براي فعالیت در سازمانی پیشرو از بین متقاضیان مرد و زن واجد شرایط دعوت به همکاري می کند

 
بانک ایران زمین، براي فعالیت در سازمانی پیشرو از بین متقاضیان مرد و زن واجد شرایط دعوت به همکاري می کند 

بانک ایران زمین در نظر دارد به منظور ارائه خدمات بهینه بانکی
به مشتریان و تکمیل کادر اجرایی شعب و ادارات در سمت
بانکدار (متصدي امور بانکی ) و کارشناس (اعتبارات و بانکداري
شرکتی، حسابرسی و حقوقی ) بر اساس ضوابط ، مقررات وآئین
نامه استخدامی بانک از بین متقاضیان مرد و زن واجد شرایط
ذیل، نیروي انسانی مورد نیاز خود را پس از کسب موفقیت در
آزمون کتبی علمی، آزمون روانشناختی ، مصاحبه عمومی و
تخصصی ، گزینش و معاینات پزشکی، با انعقاد « قرارداد کار با
مدت معین و بیمه درمان و بازنشستگی تامین اجتماعی»

استخدام نماید.شایان ذکر است آزمون استخدامی بانک ایران زمین براي دارندگان مدرك کارشناسی و کارشناسی ارشد در شهرهاي
تهران ، شیراز ، اهواز ، کرمان و یزد برگزار می گردد.الف: رشته و گرایشهاي تحصیلی مورد پذیرش (دانشگاههاي مورد تائید وزارت

 
علوم تحقیقات و فناوري)جدول « الف »نیرو هاي مورد نیاز در شعب فقط با مدرك کارشناسی (به عنوان متصدي امور بانکی) 

گرایشرشتهسمتاستانهاي مورد نیاز
تهران، فارس، بوشهر،خوزستان، کرمان، هرمزگان، یزد ،

البرز، قزوین و کهکیلویه و بویراحمد
حسابداريمتصدي امور بانکی

کلیه
گرایشها

کلیه گرایشهاآمار

علوم اقتصادي
اقتصاد، پول و بانکداري ، نظري، بازرگانی، صنعتی،بین

الملل ، اقتصادسنجی، اسلامی، مالی

مدیریت
صنعتی ، بازرگانی، دولتی، مالی، بیمه، امور بانکی

(بانکداري) ، امور شعب، اجرائی
کلیه گرایشهابانکداري و امور بانکی

 
نیرو هاي مورد نیاز در ستاد با مدرك کارشناسی ارشد (به عنوان کارشناس) 

گرایشرشتهسمتاستان مورد نیاز
 
 

کلیهحسابداريکارشناس اعتبارات و بانکداري شرکتی
گرایشها



تهران

علوم اقتصادي
اقتصاد، پول و بانکداري ، نظري، بازرگانی، صنعتی،بین الملل ، اقتصادسنجی، اسلامی،

مالی
مالی، بازرگانیمدیریت

کارشناس
حسابرسی

حسابرسی
کلیه

گرایشها

حقوقکارشناس حقوقتهران و یزد
کلیه

گرایشها
تبصره 1 : داوطلبان استخدامی در رشته هاي مورد نیاز ستاد باید رشته و گرایش تحصیلی آنان در مقاطع کارشناسی نیز صرفاً با رشته
هاي مندرج در جداول مذکور باشد. خیلی مهم : براي احراز سمت هاي کارشناس در واحدهاي ستادي ، " کارشناس اعتبارات و
بانکداري شرکتی و حسابرسی " ، داشتن حداقل 3 تا 5 سال سابقه کاري مرتبط در حوزه هاي فوق الذکر الزامی است. بدیهی است در
خصوص شرایط سنی، سابقه مربوطه به حداکثر سن ذکر شده در بند 9 ، اضافه خواهد شد .ب – شرایط ورودي عمومی و اختصاصی :

 
- تابعیت ایران و متعهد بودن به نظام جمهوري اسلامی ایران 

 
- تدین به دین مبین اسلام و یا یکی از ادیان رسمی مصرح در قانون اساسی کشور 

 
- عدم سوء پیشینه کیفري منتج به محرومیت از حقوق اجتماعی و همچنین عدم اشتهار و محکومیت به فساد اخلاقی 

 
- عدم سابقه وابستگی یا عضویت در احزاب و گروه هاي سیاسی معارض با نظام جمهوري اسلامی ایران 

 
- عدم اعتیاد به دخانیات ، مواد مخدر و روان گردان 

- داشتن کارت پایان خدمت وظیفه عمومی دائمی یا معافیت دائم ( براي داوطلبان ذکور) توجه : به تقاضاي داوطلبانی که داراي کارت
یا برگ معافیت موقت تحت هر عنوان هستند به هیچ وجه ترتیب اثر داده نخواهد شد.تبصره 2 : براي دارندگان کارت معافیت پزشکی

 
در صورت قبولی در مراحل سنجش ، تائید پزشک معتمد بانک در مورد توانائی انجام کار الزامی است. 

 
- تندرستی و توانائی کامل جسمی ، روحی و اخلاقی جهت انجام فعالیت هاي شغلی بانکی ( به تائید پزشک معتمد) 

 
- نداشتن منع استخدامی به موجب آراء مراجع قضائی ذیصلاح 

- براي متصدیان امور بانکی حداکثر سن 28 سال تمام شمسی (متولدین 1371/07/01 به بعد ) و براي سمت کارشناس با مدرك

 
کارشناسی ارشد حداکثر سن 30 سال تمام شمسی (متولدین 1369/07/01 به بعد ) می باشد. 

 
- حداقل معدل کل در مقطع کارشناسی 13 تمام و کارشناسی ارشد 15 تمام 

- نکته بسیار مهم: کلیه داوطلبان استخدامی در صورت قبولی در آزمون هنگام تشکیل پرونده ملزم به ارائه اصل کارت پایان خدمت و

 
مدرك تحصیلی ( یا گواهینامه موقت معتبر ) می باشند و در صورت عدم ارائه مدارك ، استخدام آنان منتفی خواهد شد. 

 
- متقاضیان باید بومی و ساکن استان مورد تقاضا باشند. 

 
- تبصره 3 :بومی به شخصی اطلاق می گردد که داراي حداقل یک شرط از سه شرط ذیل باشد: 

 
- محل تولد وي یکی از شهرهایاستان مورد تقاضا باشد. 

- حداقل در سه سال گذشته به طور پیوسته در یکی از شهرهاي استان مورد تقاضا ساکن بوده باشد( با ارائه مدرك معتبر سند

 
مالکیت یا اجاره نامه با کد رهگیري) 

- داوطلب استخدامی حداقل چهار (4) سال از سنوات تحصیلی (ابتدائی، راهنمائی، دبیرستان و یا دانشگاه) را بصورت متوالی در یکی
از شهرهاي استان مورد تقاضاطی کرده باشد. 



- تبصره 4 :متقاضیان، صرفاً در یکی از شهرهاي استان مورد تقاضا و بر اساس نیاز و آئین نامه و مقررات بانک بکارگیري خواهند
گردید. لذا در مراکز استانهائی که شهرهاي مختلف در سطح استان اعلام نیاز شده است ، هر یک از افراد متقاضی می توانند الویت
اول ، دوم و سوم خود را انتخاب نمایند . از پذیرفته شدگان تعهدي مبنی بر عدم درخواست جابجائی (انتقال) به استانهاي دیگربه

 
مدت 10 سال اخذ خواهد شد. 

- تبصره 5 :در صورت نیاز، پذیرفته شدگان در طول مدت خدمت مطابق با مقررات داخلی بانک به سایر شهرهاي استان مربوطه

 
انتقال یافته و هیچگونه اعتراضی از سوي پذیرفته شدگان مورد قبول نخواهد بود. 

- صرفا فارغ التحصیلان رشته و گرایشهاي تحصیلی مقاطع کارشناسی براي متصدیان امور بانکی و کارشناسی ارشد براي کارشناسان
ستاد با شرایط اعلامی مندرج در جداول فوق، می توانند در فرآیند استخدامی شرکت نمایند و پذیرش دیگر رشته ها یا گرایش ها

 
امکان پذیر نمی باشند. 

- استخدام در بانک مستلزم دارا بودن شرایط عمومی و اختصاصی و همچنین قبولی در آزمون، مصاحبه ها، معاینات پزشکی و تائید
گزینش بانک می باشد. لذا ثبت نام، ارائه مدارك و شرکت در هر یک از مراحل فوق هیچگونه تعهدي را براي بانک جهت استخدام

 
ایجاد نمی نماید. 

- چنانچه خلاف هریک از شرایط اشاره شده در آگهی استخدام در مورد هریک از داوطلبان به اثبات برسد ، از استخدام و اشتغال بکار

 
وي ممانعت بعمل آمده و در صورت احراز پس از جذب ، اقدامات لازم جهت قطع رابطه استخدامی انجام خواهد شد. 

- مسئولیت هرگونه اشتباه در اطلاعات ارسالی یا تفسیر اشتباه به شرایط اعلام شده در آگهی، با متقاضی می باشد. توجه :چون از
نفرات برتر در مرحله آزمون کتبی جهت شرکت در مصاحبه استخدامی طی تماس تلفنی دعوت بعمل می آید، لذا مقتضی است

 
داوطلبان دقت لازم را درخصوص درج تلفنهاي ضروري تماس در فرم تقاضاي ثبت نام مبذول نمایند. 

- بدیهی است درصورتیکه در هر مرحله مشخص گردد تاریخ فارغ التحصیلی ، پایان یا معافیت از خدمت داوطلب در زمان ثبت نام،
بعد از تاریخ مدنظر در این آگهی بوده است تخلف محسوب گردیده و از استخدام و اشتغال بکار وي در هر مرحله اي ممانعت بعمل

 
خواهد آمد. 

 
- دروس آزمون: مواد آزمون عمومی مشترك در کلیه رشته هاي امتحانی 

مواد آزمون

1- معارف اسلامی
2- ادبیات و نگارش اداري

3- زبان انگلیسی ـ عمومی
4- اطلاعات عمومی

ICDL 5- مهارت هاي
(GMAT) 6- هوش و استعداد تحصیلی

 
آزمون هاي تخصصی آزمون 

 
تخصصی وی ژه رشته حسابداري و حسابرسی 

مواد آزمون

1- اصول حسابداري 1 و 2



2- حسابداري میانی 1 و 2
3- حسابداري شرکت ها

4- قانون تجارت
5- مدیریت مالی

6- مبانی سازمان و مدیریت

 
آزمون تخصصی وی ژه رشته آمار 

مواد آزمون

1- مفاهیم و روش هاي آماري
2- احتمال 1

3- رگرسیون 1
4- نمونه گیري 1 و 2

 
آزمون تخصصی وی ژه رشته علوم اقتصادي 

مواد آزمون

1- اقتصاد خرد و کلان
2- اقتصادسنجی

3- پول، ارز و بانکداري
4- اقتصاد ایران

5- بانکداري الکترونیک
6- اقتصاد بخش عمومی

 
آزمون تخصصی وی ژه رشته مدیریت 

مواد آزمون

1- آمار و کاربرد آن در مدیریت
2- اقتصاد خرد و کلان

3- مبانی سازمان و مدیریت
4- رفتار سازمانی و مدیریت منابع انسانی

5- بازاریابی و تحقیقات بازار

 
آزمون تخصصی وی ژه رشته بانکداري و امور بانکی 

مواد آزمون

1- اصول حسابداري 1 و 2
2- قانون تجارت



3- اصول بانکداري
4- حسابداري بانکی

5- بانکداري داخلی و بانکداري بین الملل
6- مدیریت مالی

7- پول، ارز و بانکداري

 
آزمون تخصصی وی ژه رشته حقوق 

مواد آزمون

1- حقوق مدنی
2- حقوق جزاي اختصاصی (جرایم علیه اموال(

3- آیین دادرسی مدنی
4- حقوق تجارت

5- حقوق کار
6- حقوق اساسی و اداري

آزمون داراي نمره منفی می باشد.نکته : براي همکاران تحت پوشش (شرکت تامین آتیه سرزمین ایرانیان) که در واحدهاي اجرائی
بانک فعالیت دارند در صورت داشتن شرایط اعلامی تا 5 سال سابقه این افراد به شرط سن آنان اضافه خواهد شد.ج – نحوه ثبت نام
– هزینه ثبت نام – دریافت کد رهگیري – مهلت ثبت نام – دریافت کارت ورود به جلسه آزمون – زمان و محل برگزاري آزموننحوه
ثبت نام : صرفاً از طریق سایت اینترنتی شرکت تعاونی خدمات آموزشی کارکنان سازمان سنجش آموزش کشور به نشانی
WWW.SANJESHSERV.IR انجام می پذیرد و دواطلبان می بایست ابتدا به سایت شرکت تعاونی خدمات آموزشی کارکنان
سازمان سنجش آموزش کشور مراجعه و پس از مطالعه دقیق شرایط و ضوابط استخدام ( در صورت دارا بودن شرایط ) نسبت به
تکمیل فرم ثبت نام الکترونیکی اقدام نمایند.توجه : کلیه متقاضیان استخدام می بایست ضمن تکمیل مشخصات و فرم تقاضانامه
الکترونیکی در سایت فوق الذکر عکس 4×3 پرسنلی جدید خود را با عرض 150 و ارتفاع 200 پیکسل و با فرمت JPG و حجم
حداکثر 200 کیلو بایت اسکن نموده و در قسمت مربوطه بارگذاري نمایند.هزینه ثبت نام: داوطلبان می بایست مبلغ 1/200/000
ریال (یک میلیون و دویست هزار ریال) را به عنوان هزینه شرکت در آزمون از طریق درگاه اینترنتی موجود در صفحه ثبت نام (با
داشتن الزامات آن همانند CVV 2و رمز دوم کارت بانکهاي عضو شتاب) پرداخت نمایند.توجه : در صورت عدم احراز شرایط آگهی
استخدام ، هزینه ثبت نام به هیچ وجه مسترد نخواهد شد.دریافت کد رهگیري: کلیه متقاضیان می بایست پس از پرداخت هزینه ثبت
نام ، نسبت به ثبت اطلاعات و ارسال موفق آن اطمینان حاصل نموده و پس از اخذ کد رهگیري، آن را جهت دریافت کارت ورود به
جلسه آزمون نزد خود نگه دارند.مهلت ثبت نام: از روز دوشنبه مورخ 1399/07/28 لغایت پایان روز یکشنبه مورخ 1399/08/04
میباشد.دریافت کارت ورود به جلسه : کلیه متقاضیان واجد شرایط می بایست در روزهاي چهارشنبه مورخ 1399/08/28 و پنج شنبه
مورخ 1399/08/29با مراجعه به سایت شرکت تعاونی خدمات آموزشی کارکنان سازمان سنجش آموزش کشور به نشانی
WWW.Sanjeshserv.ir کارت ورود به جلسه آزمون را پریت و با توجه به آدرس حوزه امتحانی ، در جلسه آزمون شرکت
نمایند.توجه : کلیه متقاضیان واجد شرایط لازم است براي روز آزمون کارت چاپی ورود به جلسه آزمون و اصل کارت ملی یا شناسنامه
عکس دار خود را به همراه داشته باشند در غیر این صورت از ورود به محل حوزه امتحانی جلوگیري به عمل خواهد آمد.زمان و محل
برگزاري آزمون : روز جمعه مورخ 1399/08/30 ساعت 8 صبح و محل آن نیز در کارت ورود به جلسه آزمون (چاپی) درج خواهد شد.

 
« جدول ب »تعدادنیروهاي مورد نیاز به عنوان متصدي اموربانکی به تفکیک شهرستانها 



مجموعتعدادنام شهراستاننام مدیریت
7070تهران  

220شیرازفارسفارس،بوشهروکهکیلویه و بویراحمد
2خنجفارس،بوشهروکهکیلویهوبویراحمد
2گراشفارس،بوشهروکهکیلویهوبویراحمد
3دارابفارس،بوشهروکهکیلویهوبویراحمد
1فسافارس،بوشهروکهکیلویهوبویراحمد
2مرودشتفارس،بوشهروکهکیلویهوبویراحمد
1اردفارس،بوشهروکهکیلویهوبویراحمد
1آبادهفارس،بوشهروکهکیلویهوبویراحمد
2قائمیهفارس،بوشهروکهکیلویهوبویراحمد
1نورآبادفارس،بوشهروکهکیلویهوبویراحمد
2بوشهربوشهرفارس،بوشهروکهکیلویهوبویراحمد
1یاسوجکهکیلویه و بویراحمدفارس،بوشهروکهکیلویهوبویراحمد

610اهوازخوزستانخوزستان
2ماهشهرخوزستان
1شوشخوزستان
1آبادانخوزستان

56یزدیزدیزد
1میبدیزد

15کرمانکرمانکرمان و هرمزگان
کرمان و هرمزگان

اخبار مرتبط



جزییات مصوبات جدید شوراي پول و اعتبار

منبع: ایستانیوزشماره خبر:  143  |  تاریخ: 1399/07/30

ایستانیوز:شوراي پول و اعتبار در مصوباتی با افزایش سقف مانده تسهیلات سرمایه در گردش واحدهاي تولیدي، تخصیص
منابع به اولویت هاي صنعت و معدن و مسکن، افزایش تسهیلات اشتغال روستایی و تسهیلات مسکن نخبگان موافقت کرد.

به گزارش پایگاه اطلاع رسانی بازارهاي مالی(ایستانیوز) به نقل از روابط عمومی بانک مرکزي، شوراي پول و اعتبار در یکهزار و
سیصد و دومین جلسه مورخ 99.7.29 خود به ریاست دکتر همتی، در راستاي حمایت از تولید، به ویژه برنامه هاي کارگروه رفع موانع
جهش تولید، سقف مانده تسهیلات سرمایه در گردش اعطایی به بنگاه هاي تولیدي را تا 90 درصد فروش سال گذشته آنها افزایش

 
داد. 

شوراي پول و اعتبار همچنین به منظور هدایت و تخصیص منابع بانکی به اولویت هاي دو بخش صنعت و معدن و مسکن و در راستاي
تحقق جهش تولید، مقرر کرد تا سقف 500 (پانصد) هزار میلیارد ریال منابع بانکی براي پرداخت تسهیلات از طریق سامانه وزارت
صنعت، معدن و تجارت و تا سقف 200 (دویست) هزار میلیارد ریال به منظور پرداخت تسهیلات به بخش مسکن (ساخت) از طریق

 
سامانه وزارت راه و شهرسازي در اختیار واحدهاي مرتبط با این دو بخش قرار گیرد. 

افزایش سقف فردي تسهیلات قرض الحسنه براي توانمندسازي و توسعه اشتغال در مناطق روستایی و محروم کشور به مبلغ 200
(دویست) میلیون ریال با مدت بازپرداخت حداکثر 7 سال دیگر مصوبه شوراي پول و اعتبار در راستاي مساعدت به رفع مشکلات

 
روستاییان بود. 

در پایان به پیشنهاد بانک مرکزي جمهوري اسلامی ایران، سقف فردي تسهیلات ساخت و خرید مسکن نخبگان و استعدادهاي برتر از
مبلغ دو میلیارد ریال به سه میلیارد ریال افزایش یافت. شایان ذکر است که دوره بازپرداخت این تسهیلات 20 ساله و بر اساس نرخ

هاي مصوب شوراي پول و اعتبار خواهد بود.



ترویج فرهنگ کارآفرینی با رویکرد مشاغل خرد و کوچک از اولویتهاي اداره

کار هرمزگان

منبع: برنا نیوزشماره خبر:  144  |  تاریخ: 1399/07/30

مدیرکل تعاون، کار ورفاه اجتماعی هرمزگان گفت: ایجاد بستر مناسب و تقویت و گسترش فرهنگ کارآفرینی با رویکرد
مشاغل خرد و کوچک در راستاي ایجاد اشتغال پایدار، از اولویت هاي این اداره کل است.

مدیرکل تعاون وکار هرمزگان: ترویج فرهنگ کارآفرینی با
رویکرد مشاغل خرد و کوچک از اولویتهاي اداره کار
هرمزگان مدیرکل تعاون، کار ورفاه اجتماعی هرمزگان
گفت: ایجاد بستر مناسب و تقویت و گسترش فرهنگ
کارآفرینی با رویکرد مشاغل خرد و کوچک در راستاي

 
ایجاد اشتغال پایدار، از اولویت هاي این اداره کل است. 

به گزارش خبرگزاري برنا در هرمزگان،هادي ابراهیمی در
حاشیه انعقاد تفاهم نامه همکاري بین اداره کل و مرکز

رسیدگی به امور مساجد استان افزود: بخش عمده اي از رشد اشتغال کشورها بر پایه مشاغل کوچک استوار است و این کشورها با
تکیه بر این مشاغل ، اقتصاد خود را توسعه دادند و ما نیز از طریق تسهیلات، شناسایی مزیت هاي مشاغل خانگی بر اساس ظرفیت

 
استان از این مشاغل حمایت می کنیم. 

وي اظهار داشت: طرح ملی توسعه مشاغل خانگی توسط وزارت تعاون، کار و رفاه اجتماعی و جهاد دانشگاهی به منظور کمک و رونق
اقتصاد خانوار و تحقق شعار سال و توسعه جایگاه مشاغل خانگی در اقتصاد در حال اجرا است که این طرح در سه فاز بررسی و
شناسایی مزیت ها، توانمندسازي و اتصال به بازار انجام می شود و آموزش و مشاوره، رصد و پایش، ارزیابی، اثربخشی، شبکه سازي،

 
هم افزایی، توجه به زنجیره ارزش و ظرفیت سازي و .... توسط جهاد دانشگاهی بعنوان نهاد توسعه اي و واسطه اي انجام می شود. 

ابراهیمی از طرح کارورزي، مشوق بیمه اي کارفرما و یارانه دستمزد بعنوان طرحهایی نام برد که در راستاي ایجاد اشتغال در دستور

 
کار وزارتخانه قرار دارد و استان با هم افزایی سایر دستگاهها باید از این ظرفیت براي اشتغال جوانان استفاده کند. 

رئیس مرکز رسیدگی به امور مساجد استان گفت: کمک به اشتغال جوانان یکی از دغدغه هاي مسئولان است که باید به صورت

 
جهادي در این زمینه تلاش کرد. 

مصطفی خطاط افزود: استان داراي ظرفیتهاي خوبی بویژه در حوزه کشاورزي و صنایع دستی براي ایجاد است که با حمایت از صنایع

 
خرد در بخش کشاورزي می توان براي جوانان زیادي اشتغال ایجاد کرد. 

وي گفت: با همت این مرکز تیمی در جهت راه اندازي خط تولید مشاغل کوچک تشکیل شده که آمادگی همکاري در این خصوص را



 
داریم. 

با هدف استفاده حداکثري از امکانات و ظرفیتهاي اداره کل تعاون، کار و رفاه اجتماعی و مرکز رسیدگی به مساجد به منظور
توانمندسازي افراد جویاي کار و شناسایی فرصتهاي شغلی موجود جهت کمک به تامین اشتغال جوانان و ساماندهی و توسعه طرحهاي

 
خوداشتغالی و کارآفرینی مناطق کم برخوردار در جهت اشتغال پایدار و مولد این تفاهم نامه همکاري منعقد شد. 

ایجاد زمینه همکاري متقابل در خصوص بستر سازي مناسب و تقویت و گسترش فرهنگ کارآفرینی و ایجاد اشتغال پایدار به
جویندگان کار و متقاضیان کسب و کارهاي خرد در قالب طرح هاي مشاغل خانگی و تشکیل تعاونی و هدایت آنها به سمت فرصتها و

ظرفیتهاي شغلی خالی شناسایی شده توسط کاریابی ها از جمله موضوعات این تفاهم نامه است.



چهار هزار معدن در کشور راکد هستند/ تملک 1718 بنگاه توسط بانک ها

منبع: خبرگزاري مهرشماره خبر:  145  |  تاریخ: 1399/07/30

ساري- معاون هماهنگی امور اقتصادي وزارت کشور با اشاره به غیرفعال بودن چهار هزار معدن در کشور، تعیین تکلیف آنها را
جزو برنامه هاي اساسی براي رونق تولید ذکر کرد.

ساري- معاون هماهنگی امور اقتصادي وزارت کشور با
اشاره به غیرفعال بودن چهار هزار معدن در کشور، تعیین
تکلیف آنها را جزو برنامه هاي اساسی براي رونق تولید ذکر

 
کرد. 

به گزارش خبرنگار مهر، بابک دین پرست صبح چهارشنبه
در حاشیه سفر به مازندران و بازدید از واحدهاي تولیدي و
کشاورزي، تعیین تکلیف چهار هزار و 500 معدن غیرفعال
در کشور را جزو برنامه هاي مهم براي رونق تولید ذکر کرد
و افزود: طبق دستور صریح رئیس جمهور با استانداران باید

 
این معادن غیرفعال، فعال شوند. 

وي با اظهار اینکه مهلت هاي قانونی براي فعال شدن معادن راکد داده می شود، افزود: کسانی که مجوز معادنی را گرفتند اما آن را

 
فعال نکردند، باید نسبت به فعالیت آن اقدام کنند. 

وي با عنوان اینکه فعال شدن معادن راکد سبب اشتغال 880 هزار شغل جدید می شود، گفت: از این تعداد 111 هزار شغل مستقیم

 
خواهد بود. 

دین پرست رونق تولید و رفع موانع فراروي صادرات و واردات از از برنامه هاي مهم ذکر کرد و گفت: باید موانع صادراتی را شناسایی و

 
در ستاد تسهیل رفع کنیم. 

معاون هماهنگی امور اقتصادي وزارت کشور، فعال شدن واحدهاي صنعتی و تولیدي راکد را از برنامه هاي مهم برشمرد و گفت: هزار و

 
718 واحد تولیدي تحت تملک بانک ها قرار دارند که خروج آن به جد پیگیري میش ود. 

وي با اظهار اینکه 10 هزار واحد تولیدي راکد و غیرفعال در شهرك هاي صنعتی کشور داریم، ادامه داد: طبق مصوبه امسال دو هزار
واحد تولیدي و صنعتی راکد فعال می شوند.



امضاي تفاهم نامه میان مرکز رشد و آموزش و پرورش قشم / ایده هاي برتر

دانش آموزان قشمی حمایت می شوند

منبع: خبر آنلاینشماره خبر:  146  |  تاریخ: 1399/07/30

مدیر مرکز بین المللی رشد قشم از امضاي تفاهم نامه همکاري میان این مرکز و اداره آموزش و پرورش بخش مرکزي
شهرستان قشم با هدف حمایت از ایده هاي برتر دانش آموزان خبر داد.

مدیر مرکز بین المللی رشد قشم از امضاي تفاهم نامه
همکاري میان این مرکز و اداره آموزش و پرورش بخش
مرکزي شهرستان قشم با هدف حمایت از ایده هاي برتر

 
دانش آموزان خبر داد. 

به گزارش خبرآنلاین از قشم، کمال بیرامیان با اعلام این
خبر، اظهار کرد: این تفاهم نامه با هدف شناسایی استعداد،
کشف و حمایت از ایده هاي برتر میان دانش آموزان، میان

 
مرکز بین المللی رشد و آموزش و پرورش به امضا رسید. 

وي ادامه داد: با اجراي این تفاهم نامه زمینه همکاري
بیشتر میان مرکز رشد و آموزش پرورش شهرستان قشم در

زمینه برگزاري دوره هاي تخصصی، ایجاد پیوند میان موسسات آموزشی و شرکت هاي دانش بنیان، معرفی دستاوردهاي دانش آموزان

 
و ایجاد زمینه و بسترسازي در جهت کارآفرینی و حمایت از نوآوري و خلافیت دانش آموزان فراهم می شود. 

مدیر مرکز بین المللی رشد قشم با اشاره به برنامه ریزي در جهت استعدادیابی و کشف ایده هاي برتر در میان دانش آموزان، تصریح
کرد: این تفاهم نامه همچنین استفاده از ظرفیت ها و تجهیزات موجود در مرکز بین المللی رشد در راستاي حمایت از ایده هاي برتر

 
یا دانش بنیان فناور مرتبط با دانش آموزان را ممکن می سازد. 

به گفته بیرامیان؛ مرکز بین المللی رشد قشم مطابق رسالت ذاتی خود با در اختیار قرار دادن امکانات، خدمات عمومی و تخصصی
مشترك و ارائه مشاوره هاي لازم در زمینه هاي علمی، مدیریتی، و حقوقی زمینه ایجاد، پرورش و توسعه واحدهاي علمی و فناوري

 
جدید را فراهم می کند. 

وي در پایان خاطرنشان کرد: کشف استعدادها و ایده هاي برتر، توسعه خلاقیت، بروز نوآوري و فرهنگ سازي اقتصاد دانش بنیان در

 
میان دانش آموزان جزیره یکی از برنامه هاي مرکز بین المللی رشد قشم است. 

گفتنی است، مرکز بین المللی رشد در راستاي تحقق سیاست هاي اقتصاد مقاومتی با تاکید بر اقتصاد دانش بنیان، سازمان منطقه
آزاد قشم به منظور ایجاد بستر تحقیقاتی مناسب جهت راه اندازي شرکت هاي اقتصادي درآمدزا در زمینه هاي مختلف و حمایت از

 
ایجاد شرکت هاي پژوهشی ایجاد گردیده است. 
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بازار سرمایه بهترین روش تأمین مالی؛ مردم یزد 2 برابر متوسط کشور کد

بورس دارند

منبع: دنیاي معدنشماره خبر:  147  |  تاریخ: 1399/07/30

یزد- برخی کارشناسان معتقد هستند که فعالیت یزدي ها در بازار سرمایه نسبت به جمعیت و موقعیت این استان مناسب
است تا جایی که آمار 11 درصدي مشارکت بازار سرمایه قبل از ورود سهام عدالت در این استان، طبق اعلام رسمی منابع

کشوري، پنج درصد از دیگر استان ها بیشتر بود و این نشان از استقبال مردم یزد از بازار ...

جذابیت بازار سرمایه در ابتداي سال 99، آوازه بورس را به گوش عموم جامعه اعم از غیر سرمایه گذار و سرمایه گذار رساند.
امسال، پس از سال 92و 97، یکی از سال هاي جهش اقتصادي بود و بازار بورس هم به مانند دیگر بازارهاي موازي، البته زودتر از آنها،

 
وارد سودهاي چند برابري شد. 

احتمالأ شنیده اید، نقدینگی به سمت هر بازاري که برود، آن بازار را نابود می کند و اکنون در پنج ماه نخست امسال، شاهد حجمی از

 
نقدینگی بوده ایم که به واسطه هیجان هاي زیاد جامعه به سمت بازار بورس سرازیر شده است. 

بازار بورس، اگر به درستی مدیریت می شد، می توانست بهترین کمک کننده به اقتصاد و تولید این کشور جهان سومی باشد، اما
عوامل متعدد سیاسی و اقتصادي نگذاشت بورس راه خود را با تکیه بر مردم ادامه دهد و دخالت هایی را متحمل شد که نتیجه اي جز

 
بی اعتمادي عموم جامعه به سرمایه گذاري در بازار بورس در پی نداشت. 

سید علی اصغر خبیري از پیشکسوتان بازار سرمایه در استان یزد و نیز مؤسس و رئیس نخستین و تنها کارگزاري بورس ثبت شده در

 
اداره ثبت شرکت هاي استان یزد به سوالات خبرنگار بازار در این باره پاسخ می دهد: 

 
از پتانسیل هاي بازار سرمایه در برهه زمانی فعلی بگویید؟ 

بازار سرمایه ابزارهاي مالی متنوعی درون خود دارد. در مورد این بازار اصطلاح سوپرمارکت مالی مطرح می شود؛ به این معنی که با
ورود به آن محوطه، هرچه می خواهید و نیاز دارید در اختیارتان قرار دارد. پس، افراد از نظر حقیقی و حقوقی تمام نیازهاي خود را

 
می توانند در بازار سرمایه تأمین کنند. 

خرید اوراق، سهام، کالا، انرژي، واگذاري مدیریت سهام، سرمایه گذاري، صندوق بازارگردانی، صندوق سهام، صندوق درآمد ثابت،
سرمایه در گردش، طلا و... همه از خدمات بازار سرمایه است که شناخت آنها نقش مهمی در یک سرمایه گذاري موفق دارد؛ چراکه
بورس یک بازار کاملأ حرفه اي است. سیستم احراز، خرید و فروش سهام از طریق سیستم سوپرآنلاین، استفاده از سیستم همراه تریدر

 
و مواردي از این دست هم جزو اقدامات به روز برخی کارگزاري ها است. 

 
«رفع تمام نیازهاي سرمایه گذاران توسط بازار سرمایه»، این گفته مبالغه نیست؟ 

منظور از رفع تمام نیازها این است که حتی اگر تقاضایی وجود داشته باشد و به شخصه خود من از ابزارهاي آن آگاه نباشم، بلافاصله

 
آن را به متخصصان سراسر کشور منتقل می کنم تا راهکار آن را پیدا کنیم. 

کمیته ها و مجموعه هایی در بازار بورس فعالیت می کنند که ابزارهاي مالی را تعریف می کنند. این ابزارها وارد شوراهاي مختلف



شده و پس از انطباق با قوانین فعلی کشور، وارد بازار می شود. البته در صورت موافقت با این ابزارها، ابزارهاي آموزشی آن نیز فرآهم

 
می شود. 

خرید اوراق، سهام، کالا، انرژي، واگذاري مدیریت سهام، سرمایه گذاري، صندوق بازارگردانی، صندوق سهام، صندوق درآمد ثابت،

 
سرمایه در گردش، طلا و... همه از خدمات بازار سرمایه است 

 
معتقد هستید افراد آموزش ندیده نباید دارایی هاي مورد نیاز خود را وارد بازار بورس کنند؟ 

بله قطعأ. همه ما براي زندگی نیاز به ابزار داریم. فرد هنگامی که بداند ابزار زندگی اش فرآهم است، می تواند مازاد آن را خرج خرید
سهام کند، البته به صورت هوشمند و پس از آموزش و آشنایی با بازار بورس. ظرفیت هایی براي افرادي که فرصت مدیریت سهام خود

 
را ندارند، وجود دارد. سپردن پرتفو به سبدگردان ها یکی از این ظرفیت ها است. 

افراد می توانند به کارگزاري ها و یا شرکت هاي سبدگردان مراجعه کرده و پرتفوي خود را طی یک قرارداد رسمی به کارگزاري
تحویل دهند. کارگزاري نیز از طریق کارشناسان خبره براي معامله گران تولید ثروت می کند. تعداد کارگزارانی که کار سهام گردانی

 
انجام می دهند در کشور محدود است. در یزد این اقدام توسط کارگزاري ایساتیس پویا انجام می شود. 

 
سرمایه گذاري هوشمند را مبتنی بر چه اصولی می دانید؟ 

سرمایه گذاري هوشمند مبتنی بر واقعیت روز است. براي مثال، مردم یزد همان لحظه که فرزندي از آنها متولد می شد، شروع به
سرمایه گذاري می کردند. اما به مرور زمان، از آن روش سرمایه گذاري فاصله گرفته و به سرمایه گذاري در سهام پرداخته اند؛ چراکه
گذشت زمان ثابت به آنها کرده است نسل هاي متفاوت نیازهاي متفاوتی هم دارند و نمی توان نیازهاي نسل بیست سال دیگر را با
نیازهاي امسال تطبیق داد. این رفتار کاملأ واقع بینانه و مبتنی بر یک سرمایه گذاري هوشمند است. به همین دلیل سرانه یزد در

 
مورد کد بورسی نسبت به کشور بالاتر است. البته استان هاي مثل زنجان آمارهاي بالاتري از یزد دارند. 

افراد می توانند به کارگزاري ها و یا شرکت هاي سبدگردان مراجعه کرده و پرتفوي خود را طی یک قرارداد رسمی به کارگزاري

 
تحویل دهند 

 
چه تعداد از مردم یزد داراي کد بورسی اند؟ 

قبل از طرح موضوع سهام عدالت و قابلیت خرید و فروش آن در بازار سرمایه، حدود 11 درصد مردم یزد کد بورسی داشتند. الان قطعأ

 
این آمار افزایش یافته است؛ چراکه بیش از 20 درصد مردم یزد سهام عدالت به روش مستقیم دارند. 

این پرسش از نگاهی دیگر نیز قابل تحلیل است؛ آن هنگام که 11 درصد مردم یزد کد بورسی داشتند، به طور متوسط شش درصد
مردم کشور داراي کد بورسی بودند. آمار کنونی نیز حاکی از این است که 80 درصد جمعیت ایران صاحب کد بورسی هستند که اگر

 
بر طبق این آمار، درصد یزدي ها تعیین شود، قطعأ یزد دو برابر بیش از متوسط کشوري داراي کد بورسی است. 

 
به نظر شما مردم استان یزد بورس باز هستند؟ 

اصطلاح «بورس باز» را قبول ندارم. مردم یزد مردم فهیمی هستند. تلاش می کنند ابتدا مطمئن شوند و بر اساس شناخت، اقدام به
سرمایه گذاري کنند. مردم یزد علی رغم اینکه مرجع هاي قابل قبولی دارند، خود نیز مطالعه می کنند. این را شاخص هاي علمی می

 
گوید. یزدي ها مثل مردم ژاپن هستند؛ هم حسابگر و هم از نظر سبک مدیریت مانند مدیریت ژاپنی عمل می کنند. 



یکی از شاخص هاي موجود در بازار سرمایه، سرانه افرادي است که در بازار سرمایه کار می کنند. پس اگر از نظر شاخص ها نگاه

 
کنیم، شاخص ها نشان دهنده این است که مردم یزد جایگاه خوبی در بازار سرمایه دارند. 

 
درباره ضرورت ورود واحدهاي تولیدي به بازار سرمایه بگویید 

در برهه فعلی، امور پذیرش هشت شرکت یزدي، تنها از سوي کارگزاري ایساتیس پویا انجام شده که البته هنوز پذیرش آنها نهایی

 
نشده است. این شرکت ها شامل شرکت هاي کاشی، صنایع معدنی، صنایع سلولزي، نساجی، نیمه پالایشی و... هستند. 

به نظر می رسد حمایت دولت از ورود شرکت ها به بورس، برخی شرکت ها را به این سمت ترغیب کرده است. شرکت هایی که قصد
دارند سهام شان در بازار سرمایه خرید و فروش شود، باید فرآیندي را طی کنند و طی آن فرآیند، مورد پذیرش قرار گرفته، عرضه

 
اولیه شوند و سهام شان را مورد مبادله قرار دهند. قطعأ همه شرکت ها شرایط ورود به این بازار را ندارند. 

البته ابهاماتی که در بازار سرمایه وجود دارد باعث شده است شرکت هایی که شرایط کاري آنها منطبق با قوانین جاري باشد، از ورود
به بورس استقبال کنند و شرکت هایی که نمی توانند منطبق بر قوانین جاري باشند، وارد بورس نشوند. این موضوع با توجه به شرایط

 
اقتصادي کشور طبیعی به نظر می رسد. 

هشت شرکت در یکسال گذشته اقدام به پذیرش در بورس تنها توسط یک کارگزاري کرده اند در حالی که در یک دهه اخیر در

 
مجموع 11 شرکت یزدي براي پذیرش در بورس اقدام کرده بودند 

 
استقبال از سوي شرکت هاي صنعتی یزد براي ورود به بازار بورس چگونه بوده است؟ 

در گذشته استقبال از بازار سرمایه کم بود؛ زیرا به این دید به بازار سرمایه نگاه می شد که جهت تأمین مالی است و واقعیت این است
که صنعتگران و فعالان صنعتی یزد با توجه به نقش کارآفرینی خود و اصالت مدیریت سنتی حاکم بر جامعه یزد، کمتر از ورود به بازار

 
سرمایه استقبال می کردند. 

یزدي ها در گذشته نیاز به منابع مالی نداشتند و اگر هم داشتند سعی می کردند از طریق بانک آن را تأمین کنند. آنها بیشتر از طریق
سیستم بانکی به فکر تأمین مالی بوده اند. اما اکنون اکثر فعالان صنعتی استان نسبت به بازار سرمایه دیدگاه مثبتی دارند و این مدت

 
نیز تلاش شده است این بازار و ابعاد آن به جامعه شناسانده شود. 

اکنون استقبال به گونه اي است که هشت شرکت در یکسال گذشته اقدام به پذیرش در بورس تنها توسط کارگزاري ایساتیس پویا

 
کرده اند و این در حالی است که در یک دهه اخیر در مجموع 11 شرکت یزدي براي پذیرش در بورس اقدام کرده بودند. 

 
چشم انداز کارگزاري ها امروز باید چه باشد؟ 

تلاش براي تداوم نگاه توسعه محور، جاذب و فناورانه است. همچنین اینکه با در دست داشتن تمام زیرساخت هاي بازار سرمایه، تمام
نیازهاي معامله گران را برطرف کند. البته در این خصوص نیاز به فرهنگ سازي در مورد ارجحیت سرمایه گذاري در بورس نسبت به

 
دیگر بازارهاي موازي است. 

لازم است جامعه بداند که فعالیت در بازار بورس، البته بازار بورسی که منظم و کنترل شده باشد، به مراتب بیشتر از سرمایه گذاري در
بازارهاي دیگر اعم از مسکن و طلا و خودرو و ارز و... براي خود و تولید جامعه شان کمک کننده است و من نیز به افرادي که جهت

مشاوره براي تأمین مالی کلان مراجعه می کنند، در وهله اول بازار سرمایه را پیشنهاد می کنم.





ایجاد بسترهاي اشتغال و فقرزدایی راه پیشگیري از جرائم است

منبع: آرمان کرمانشماره خبر:  148  |  تاریخ: 1399/07/30

سید مهدي قویدل گفت: توجه مدیر عالی اجرایی استان کرمان به موضوع پیشگیري از وقوع جرم ،مسئولیت مدیران اجرایی
استان را در خصوص توجه به موضوع پیشگیري و فراهم کردن بسترهاي اشتغال و کارآفرینی و فقر زدایی که از عوامل مهم

بروز جرم و آسیب در سطح جامعه می باشد را بیشتر می کند. به (...)



شمارش معکوس آزادسازي قیمت خودرو/ قدرت خرید یک چهارم شده است/

چه کسانی در پشت صحنه تخلفات ارزي پنهان شده اند؟

منبع: مشرقشماره خبر:  149  |  تاریخ: 1399/07/30

 
- اقتصاد 

گزیده اقتصادي روزنامه ها شمارش معکوس آزادسازي قیمت خودرو/ قدرت خرید یک چهارم شده است/ چه کسانی در پشت صحنه

 
تخلفات ارزي پنهان شده اند؟ 

دلالان با قیمت گذاري فولاد آبدیده می شوند، انزواي تجاري ایران در دولت
روحانی و داغ پیش فروش روي تن خریداران مسکن، سایر عناوین اقتصادي

 
مهم امروز روزنامه ها هستند. 

سرویس اقتصادي مشرق- هر روز صبح، «گزیده مطالب اقتصادي روزنامه
ها» را شامل خلاصه گزارش ها، یادداشت ها، خبرهاي اختصاصی و مصاحبه

 
هاي اقتصادي رسانه هاي مکتوب، در مشرق بخوانید. 

 
آرمان ملی 

 
- داغ پیش فروش روي تن خریداران مسکن 

آرمان ملی به مشکلات پیش فروش مسکن پرداخته است: وضعیت نابسامان اقتصادي باعث شده تا بسیاري از معادلات معیشتی مردم
دچار آشفتگی شود، از طرفی با افزایش قیمت ها به ویژه قیمت مسکن که یکی از مهمترین نیازهاي مردم تلقی می شود، آنهایی که
توانایی خرید داشتند در هر جایی که توانستند یک خانه خریدند و آنهایی هم توانایی نداشتند اجاره نشین ماندند. در این بین افرادي
هم بودند که با داشتن 300 تا 400 میلیون تومان زورشان به خرید نرسید. از این رو بسیاري از آنها به دنبال خانه هاي پیش فروش

 
بودند چون معمولا از خانه هاي آماده ارزان تر هستند ولی این بخش هم خالی از خطر نیست. 

از ابتداي سال 99 تا امروز قیمت مسکن بیش از 300 در برخی از موارد تا 500 درصد رشد کرد، رشدي که با هیچ حساب و کتابی
درست درنمی آید، با بازار آشفته و بدون سقف قیمتی، رشد روزافزون قیمت و تعیین دلبخواهی نرخ؛ باعث شد بسیاري از خانه خود
آواره شوند. با کاهش قدرت خرید مردم، اجاره نشینی شدت گرفت و قیمت ها در این بخش هم افزایش یافت، از این رو آنهایی که
پولی داشتند سعی کردند حداقل براي آینده کاري کنند و به سمت خرید خانه هاي پیش فروش یا مشارکت در ساخت بروند که
معمولا قیمت آنها از خانه هاي آماده کمتر است و البته به دلیل مدت دار بودن پرداخت قیمت خانه، فرصت جمع کردن آن را هم

 
دارند. 

ولی این بازار هم هدف کلاهبرداران قرار گرفته است تا اندك سرمایه هایی را که مردم جمع آوري کرده اند با خود ببرند. از این رو



مسئولان درباره هوشیاري مردم در مراجعه به آگهی هاي پیش فروش و مشارکت هشدار می دهند که تا مردم با چشم خود خانه را

 
ندیده اند براي آن پولی پرداخت نکنند. 

مدیرعامل اتحادیه تعاونی هاي عمرانی شهر تهران، با اشاره به روند افزایش قیمت مسکن در کشور و به خصوص شهر تهران گفت:
«نوسانات قیمت و اتفاقاتی که طی چند ماه اخیر در بازار مسکن رخ داده است نگرانی هایی را براي افراد به وجود آورده تا هرچه

 
سریع تر دارایی هاي نقدي خود را تبدیل به سرمایه ملکی کنند.» 

خشایار باقرپور، با اشاره به روند جذب سرمایه هاي خرد مردم به بازارهاي سکه، طلا، ارز و خودرو و پس از آن بورس اضافه کرد:
«سرمایه گذاران خرد و مردم براي حفظ ارزش دارایی هاي خود به دنبال موقعیتی براي سرمایه گذاري مطمئن هستند، اما متاسفانه
مشاهده شده در خلأ نظارت، افراد سودجو از این موقعیت سوءاستفاده کرده و با سیگنال هاي غلط سرمایه هاي مردم را در معرض
مخاطره قرار می دهند.» او اضافه کرد: «طی ماه هاي اخیر و با افزایش قیمت مسکن از یک سو و بالا رفتن ریسک سرمایه گذاري در
بازارهاي موازي مانند بورس و ارز و طلا از سوي دیگر مردم به دنبال پروژه هاي ملکی براي سرمایه گذاري مطمئن هستند، اما میزان
نقدینگی خیلی از افراد در جامعه با رشد قیمت مسکن دیگر قابل تبدیل به سرمایه در بازار مسکن نیست و متاسفانه در این میان

 
سودجویان هم بیکار ننشسته و در این بازار فعال شده اند. ” 

به گفته باقرپور، در آشفته بازار تبلیغات نیز دیده می شود که عده اي افراد سودجو با آگهی ها و پیشنهادات اغواکننده سعی در جذب
سرمایه هاي خرد به سمت پروژه هایی دارند که حتی وجود خارجی ندارند. او ادامه داد: «براي مثال مبالغی حدود 300 تا 400
میلیون تومان براي خرید پروژه از مشتریان درخواست می کنند در حالی که حتی زمین این پروژه هم هنوز تهیه نشده است. این افراد
با ارائه اسناد ساختگی، اعتماد اولیه مشتریان را جلب می کنند و مردم بی اطلاع از واقعیت امر، سرمایه خود را به پروژه اي تزریق می
کنند که وجود خارجی ندارد.» مدیرعامل اتحادیه تعاونی هاي عمرانی شهر تهران، تاکید کرد: «به مردم توصیه می کنیم قبل از
هرگونه اقدام به سرمایه گذاري در پروژه هاي ساختمانی، تحقیقات کامل و جامع درباره آن پروژه انجام دهند و قبل از حصول
اطمینان نسبت به امنیت سرمایه گذاري خود، به هیچ عنوان وجهی را پرداخت نکنند. از دستگاه هاي نظارتی و دولتی نیز انتظار می
رود روي اتفاقاتی که در بازار ساخت و ساز اتفاق می افتاد نظارت بیشتري داشته باشند تا سوء استفاده افرادي معدود، موجب ایجاد

 
پرونده هاي قضائی و متضرر شدن هموطنانمان نشود.» 

 
- قدرت خرید مردم یک چهارم شده است 

آرمان ملی درباره وضعیت معیشت مردم نوشته است: وضعیت اقتصادي کشور از ابتداي امسال به شدت دستخوش تغییر و تحول شد؛
تحولاتی که حتی در 40 سال گذشته بی سابقه بودند. در همه دوران هاي اقتصادي و فشارهاي سیاسی و تحریم ها مردم به هر شکلی
بود دوام آوردند و براي بهبود وضعیت معیشتی خود دست از تلاش برنداشتند. یکی از نکاتی که در سال هاي گذشته دیده می شد
وجود ثبات نسبی بود. این ثبات نسبی که بعد از هر افزایش تورم و به دنبال آن بالا رفتن قیمت ها رخ می داد، باعث می شد تا مردم
بتوانند درآمدهاي خود را با وضعیت اقتصادي وفق دهند، اما امروز این شرایط وجود ندارد و همچنان قیمت ها بر اثر تورم دورقمی
بالاي 30 درصد که برخی این رقم را حتی نزدیک به 50 درصد می دانند از یک طرف، کاهش درآمدها و کاهش قدرت خرید مردم از
طرف دیگر همچنین کاهش ارزش پول ملی؛ آن توان سابق در مردم به شدت کاهش یافته است. امروز هزینه هاي زندگی براي مردم
در همه طبقات اقتصادي افزایش یافته است، اما طبقات متوسط و متوسط رو به پایین هستند که فشارهاي بیشتري را تجربه می

 
کنند. جامعه کارگري و حقوق بگیران یا افراد داراي درآمد ثابت همگی افرادي هستند که در این طبقه قرار می گرفتند. 

ضریب جینی یکی از مولفه هایی است که نشان می دهد وضعیت فقر در کشور به چه شکلی پیش رفته و این نمودار چگونه حرکت



کرده است. با اینکه این مولفه می تواند اطلاعات مفیدي را درباره این موضوع جمع آوري کند، اما مدت هاست که مرکز آمار ایران
ضریب جینی را اعلام نمی کند. مولفه دیگري که به شفاف تر شدن وضعیت موجود کمک می کند، تعیین و اعلام خط فقر است که
این مولفه هم چند سالی است از سوي مسئولان اقتصادي تحریم شده و حتی درباره آن بحثی هم نمی شود، اما هیچ کدام از این
چشم پوشی ها نمی تواند واقعیت هاي جامعه را تغییر دهد. واقعیت هایی تلخ از شرایط اقتصادي و فشارهایی که این شرایط بر اقشار
کم درآمد یا حقوق ثابت وارد کرده است. افزایش لحظه اي قیمت ها در سایه تورم دو رقمی و کاهش ارزش پول ملی باعث شده تا
بسیاري از مردم حتی در تامین مایحتاج روزانه خود دچار مشکل شوند. سفره ها به حداقل اندازه اي که می توانند رسیده و سبدهاي
خانوار هر روز خالی تر می شوند و همه اینها موضوعاتی هستند که به تغییر در دسته بندي طبقات اجتماعی جامه منجر شده اند. این
تغییرات می تواند آثار بسیار تلخی در آینده این کشور داشته باشد و این موضوعی است که در ماه هاي گذشته، صرفا موضوع بحث و

 
دعواهاي سیاسی مسئولان کشور بوده است. 

 
کشمکش هاي بی نتیجه 

مسلما کشمکش ها و دعواهاي سیاسی و متهم کردن یکدیگر، اتفاقاتی نیستند که بتوانند باعث بهبود وضعیت مردم در این شرایط
بحرانی شوند. مجلس یازدهم حدود چهار ماه است کار خود را آغاز کرده و با جریانی یک دست هنوز هم نتوانسته کاري براي نجات
اقتصاد و مردم انجام دهد. در ماه هاي گذشته مردم شاهد دعواهاي زرگري نمایندگان در خانه ملت بودند که بزرگترین شعارش بهبود
وضعیت اقتصادي و معیشتی مردم بود. در این ماه هاي گذشته از مجلس یازدهم به جز حرف، کار دیگري برنیامده است. مسئولان هم
چندان قدم موثري براي بهبود وضعیت برنداشته اند و به نظر هم نمی رسد با توجه به اینکه دولت دوازدهم در ماه هاي پایانی خود
قرار دارد، بتواند اقدام عملی موثري براي تغییر رویه موجود انجام دهد! از طرفی با تشدید تحریم ها و همچنین کرونا و لطماتی که به
تجارت خارجی کشور وارد شده است، بدون برنامه ریزي نابسامانی هاي اقتصادي همچنان ادامه خواهد داشت. مشکلات ساختاري در
حوزه اقتصادي همیشه مورد تاکید کارشناسان اقتصادي بوده و هست، با این حال نشانه اي از تغییر این رویه هایی که بارها مورد
انتقاد قرار گرفته است، وجود ندارد. در واقع شاید دلیل آن هم این است که مسئولان اقتصادي فکر می کنند بهترین نسخه براي مردم
همان مقاومت است! مقاومتی که طبقه بندي اجتماعی را به چالش کشیده و شکاف فقیر و غنی را تا حداکثر افزایش داده است و به

 
اعتقاد برخی از کارشناسان به جز قشر ثروتمندان، هیچ یک از طبقات جامعه دیگر توان مقاومت در برابر گرانی ها را ندارند. 

امروز بسیاري از کارشناسان اقتصادي کشور به این موضوع تاکید دارند که روش هاي کمک و اعطاي یارانه به مردم غلط و سیاست
هایی صرفا آنی است که نه تنها اثري در افزایش توان خرید مردم ندارد، بلکه باعث عادي سازي شرایط نابه هنجار اقتصادي مردم می
شود. عباس آرگون، نایب رئیس کمیسیون پول و سرمایه اتاق بازرگانی تهران، در رابطه با تاثیر تورم کنونی بر زندگی مردم گفت: «در
شرایط فعلی و با نرخ تورم موجود سفره هاي مردم کوچک تر می شود. اگر فردي تا دو سال گذشته حقوق چهار میلیون تومانی
دریافت می کرد، یعنی درآمد هزار دلاري داشت، در صورتی که اکنون با احتساب 20 درصد افزایش حقوق اگر به پنج میلیون تومان
رسیده باشد، این رقم نزدیک به 250 دلار است یعنی در دوسال اخیر قدرت خرید مردم یک چهارم شده است. با چنین رویه اي طبقه
متوسط ما به سمت طبقه فقیر حرکت و طبقه فقیر در فقر مطلق قرار می گیرد، به طوري که این قشر امکان تامین بدیهیات زندگی

 
مانند خورام و پوشاك را ندارند که این امر ریشه در کاهش درآمد سرانه دارد.» 

به گزارش ایلنا، او اضافه کرد: «متاسفانه در کشور ما این موضوع عادي سازي می شود زیرا زمانی که مجلس تصویب کند به 60
میلیون نفر کمک کالایی تعلق بگیرد، نشان دهنده نیازمند بودن این اقشار است. همچنین بخش عمده اي از جامعه ما را طبقه
متوسط تشکیل می دهند، این طبقه کاهش درآمدي روز افزون دارند که با هزینه هاي موجود تناسبی ندارد.» این روزها مردم نیازي
به نطق هاي خوب و احساسی مسئولان ندارند، با حرکت طبقه متوسط به سمت طبقه ناتوان، باید این تصویر را در ذهن داشت که
طبقه ناتوان به چه سمتی حرکت خواهد کرد. محرومیت شدید در مناطق مختلف کشور موج می زند و در حالیکه برخی از مسئولان



در این شرایط از سیاست هایی صحبت می کنند که نه تنها به بهبود وضعیت اقتصادي مردم و بازگرداندن شان ایرانی ها کمکی نمی
کند، بلکه باعث خفت آنها هم می شود. شاید برخی از مسئولان نمی دانند که رسیدگی به امور کشور و در اولویت قراردادن منافع ملی
و رفع مشکلات با تصمیم گیري درست و همچنین اقدام سریع جزو وظایفشان است. ایران امروز می توانست در جایگاهی باشد که

 
رفاه مردمانش آرزوي سایرین باشد نه اینکه مردم کارگري در سایر کشورها را به شهروندي ایران، ترجیح دهند. 

 
ابتکار 

 
- دور باطل گرانی و رکود 

ابتکار آثار متقابل تورم و کاهش خرید و فروش کالاها را بررسی کرده است: این روزها نابسامانی وضعیت اقتصاد موجب افزایش قیمت
در بازارهاي مختلف شده و این روند گرانی بیش از هر زمان دیگري سبد خرید خانوارها را محدود کرده است. اگر چرخی در خیابان
بزنیم و پاي صحبت عابران پیاده اي که تنها قیمت کالاي مختلف را از فروشندگان می پرسند و پس از آن به راه شان ادامه می دهند،
بنشینیم خواهیم دید که عدم تناسب میان درآمد و افزایش قیمت ها حرف دل بسیاري از آنها است. البته گرانی تنها مصرف کنندگان
را مورد هدف قرار نداده و تولیدکنندگان و فروشندگان نیز از گزند افزایش هاي سرسام آور قیمت در امان نمانده اند. به گفته آنها
نوسانات و افزایش قیمت موجب رکود در کسب و کارهاي شان شده و ادامه گرانی می تواند ورشکستگی را براي بسیاري از مشاغل به

 
همراه داشته باشد. 

طی سال هاي اخیر گرانی و تورم باعث شده بود که برخی از مردم خرید کالاهاي غیرضروري را کنار بگذارند و تنها به تهیه نیازهاي
ضروري شان بپردازند اما اکنون شرایط به طور کامل تغییر پیدا کرده و افزایش قیمت ها موجب شده است که بسیاري از خانوارها در
خرید کالاهاي ضرور و مصرفی روزانه خود ناتوان شوند و این نخریدن ها رکود در بخش هاي مختلف را به همراه داشته باشد. این در
حالی است که رکود به وجود آمده در کنار تورم سایر اقلام و افزایش هزینه ها علی رغم نبود مشتري باعث افزایش بیشتر قیمت ها
می شود. این فرآیند نشان می دهد که گرانی، کاهش قدرت خرید، رکود ناشی از کاهش فروش و افزایش مجدد قیمت ها تبعاتی را

 
براي اقتصاد به همراه خواهد داشت. 

محمدمهدي مفتح، کارشناس مسائل اقتصادي با اشاره به افزایش سرسام آور قیمت ها، به وجود آمد رکود در بازارهاي مختلف و
تبعات این فرآیند به «ابتکار» گفت: ما در بحث گرانی و چگونگی رفتار مصرف کنندگان درگیر یک دور باطل شده ایم، هنگامی که
کالایی دچار افزایش قیمت شود مصرف کنندگان قدرت خرید خود را از دست می دهند و میزان فروش کاهش پیدا می کند. زمانی
که فروش کم شود تولید کاهش یافته و این مساله تولیدکنندگان را با چالش هایی همراه می کند و رکود بازار را در بر می گیرد. در
آن شرایط رکود در کنار افزایش قیمت سایر کالاها، هزینه هاي کارخانه و تولید کالا را گران تر می کند و این سیکل باطل مدام تکرار

 
می شود. 

این کارشناس اقتصادي با بررسی تبعات گرانی ها براي جامعه و اقتصاد ادامه داد: نکته مهم این است که تکرار یک چرخه معیوب
تبعات اقتصادي سنگینی داشته و سلامت جامعه به خطر می اندازد. به عنوان نمونه می توان به گران شدن محصولات لبنی اشاره
کرد، هنگامی که لبنیات افزایش قیمت پیدا می کند خانوارها از خرید آن ناتوان می شوند و همین مساله سلامت جامعه را به خطر
می اندازد. این در حالی است که عدم استفاده از چنین محصولاتی تبعات سنگین اقتصادي را براي تولیدکنندگان به همراه خواهد

 
داشت و درنهایت اقتصاد کلان کشور را مورد هدف قرار می دهد. 

وي با تاکید ضرورت از بین رفتن چرخه باطل گرانی ها گفت: این چرخه باطل اگر شکسته نشود و یا تغییر نکند قطعا ورشکستگی



کارخانه ها را به دنبال داشته و یک رکود سنگین براي اقتصادي به همراه می آورد، این درحالی است که چنین چرخه معیوبی سلامت

 
جامعه را نیز تهدید می کند. 

مفتح در بخش دیگري از صحبت هایش با اشاره به تفاوت روند افزایش قیمت و از بین رفتن قدرت خرید در گذشته گفت: چرخه
افزایش قیمت، نخرید مصرف کننده و به وجود آمدن رکود در گذشته به شکل دیگري بود و کالاهایی همچون مسکن را در برمی
گرفت اما اکنون به شکل دیگري است. هنگامی که درآمد خانوارها کاهش پیدا می کند و یا با توجه به تورم قدرت خریدشان را از

 
دست می دهند به طور طبیعی یک نظام اولویت بندي در مصارف ایجاد می شود. 

این کارشناس اقتصادي ادامه داد: اولین چیزي که از نمودار اولویت ها حذف می شود مسکن است. به عنوان نمونه به دلیل گرانی ها
خانوارها محل سکونت خود را تغییر می دهند و به سمت محله هاي پایین تر با متراژهاي کوچک تر می روند. این تغییر محل سکونت
مقداري هزینه ها را جبران می کند اما بعد از آن به دلیل بیشتر شدن تورم خانوارها به سراغ کاهش اقلام مصرفی مثل گوشت، مرغ،

 
لبنیات و... می روند و خطر اصلی در همین نقطه است. 

وي در ادامه افزود: کاهش قدرت خرید هنگامی تبدیل به یک تهدید می شود که بخش سلامت جامعه را مورد هدف قرار دهد و این
مساله در میان مدت خود را به صورت بحران نشان خواهد داد. اکنون گفته می شود خط فقر 10 میلیون است، خانوارهایی که زیر
خط فقر هستند براي جبران هزینه ها محل سکونت خود را تغییر می دهند و پس از آن به صرفه جویی در مصرف کالاهاي ضروري

 
می پردازند که خود این مساله یک بحران جدي براي جامعه و اقتصاد است. 

 
اعتماد 

 
- سود ارز 4200 در جیب قاچاقچیان 

اعتماد سیاست ارزي دولت را نقد کرده است: از تابستان 1397 کم کم زمزمه هاي تعیین محدودیت براي دریافت کنندگان دلار
4200 تومانی یا ارز دولتی به گوش می رسید، در همان روزها بود که خبر آمد فعالان اقتصادي و تجار اگر بخواهند نسبت به واردات
کالا اقدام کنند باید مبلغی نزدیک به قیمت روز دلار در بازار آزاد را بپردازند و تخصیص ارز دولتی براي کالاهاي گروه سوم که شامل

 
خودرو، موبایل، لوازم خانگی و لوازم آرایش می شد، متوقف شد. 

در نهایت تصمیم بر آن شد تا تقسیم بندي کالاها و اولویت بندي آنها براي تخصیص ارز در سه گروه کالاهاي اساسی و حیاتی، مواد

 
اولیه و ضروري و سایر کالاهاي مورد نیاز ارزي صورت گیرد. 

در همان روزهاي نخست اجراي سیاست جدید ارزي که از ابتداي سال 1397 کلید خورد، مسوولان دولتی به مردم اطمینان دادند که
تمام نیازهاي ارزي با دلار 4200 تومانی پوشش داده خواهد شد؛ اما رفته رفته واقعیت بازار با وعده هاي دولتی ها تناقض اساسی پیدا

 
کرد تا جایی که ارز با نرخ 4200 تومان حالا به معضلی براي ایجاد رانت قیمتی براي کالاهاي وارداتی و غیروارداتی تبدیل شده است. 

 
قاچاق معکوس کالاهاي اساسی 

پس از کاهش ارزش پول ملی و ارزان تمام شدن کالاهاي ایرانی و سود حاصل از قاچاق کالاهاي ایرانی به آن سوي مرزها آنقدر براي
شهروندان کشورهاي همسایه و قاچاقچیان جذاب شد که خروج کالاهاي اساسی از شهر مریوان در استان کردستان و هجوم شهروندان



عراقی به شهرهاي خرمشهر، آبادان و اهواز براي خرید کالاهاي اساسی و حتی درمان عراقی ها در این شهرها باعث کمیاب شدن

 
برخی داروها و اقلام اساسی و اعتراض شهروندان شد. 

در حال حاضر نیز شرایط در بازار ارز پیچیده تر از گذشته شده و شیوع ویروس کرونا و تحریم ها موجب شده تا سمت عرضه ارز با

 
مشکل جدي مواجه شود. 

از یک سو مشکلات مربوط به صادرات و بازگشت ارزهاي صادراتی و از سوي دیگر تحریم هاي نفتی و کاهش تقاضا براي خرید نفت و
افت قیمت آن موجب شده است تا ورود دلارهاي نفتی به سختی انجام شود. این در حالی است که سمت تقاضاي ارز نه تنها ثابت

 
نمانده، بلکه افزایش هم داشته است. 

کارشناسان اقتصادي معتقدند؛ یکی از خسارت هاي کاهش ارزش پول ملی در مقابل سایر ارزها، این است که کالاهاي ایرانی براي

 
شهروندان کشورهاي همسایه ارزان تر تمام شود و همین موضوع می تواند روند قاچاق معکوس کالاها را شدیدتر کند. 

سید محمدرضا میرتاج الدینی، نایب رییس کمیسیون برنامه و بودجه مجلس نیز اخیرا در این باره گفته است؛ براساس گزارش
کمیسیون قضایی و حقوقی مجلس، پس از افزایش قیمت ارز در کشور قاچاق کالا به داخل کشور کاهش یافته و در مقابل، شاهد
قاچاق معکوس هستیم و متاسفانه برخی کالاهاي اساسی کشورمان به طور قاچاق به خارج ارسال می شود که باید در مقابل این

 
پدیده هم مقابله کنیم و نگذاریم که در شرایط نابسامان اقتصادي، این موضوعات نمکی بر زخم اقتصاد کشورمان باشد. 

 
کشورهایی با آرامش اقتصادي را الگو قرار دهیم نه کشورهایی با سیستم معیوب 

موسی احمدزاده، عضو اتاق بازرگانی استرالیا و کانادا در این باره به «اعتماد» می گوید: در اقتصاد سالم ارز تک نرخی است، زمانی که

 
ارز چند نرخی می شود قاچاق هم افزایش پیدا می کند و فرصت طلبان از این سیاست دولت سوءاستفاده می کنند. 

احمدزاده با تاکید بر اینکه در همه کشورها عرضه و تقاضا نرخ ارز را تعیین می کند، ادامه می دهد: با اجراي ارز سه نرخی قشر آسیب
پذیر هر روز سفره اش کوچک تر می شود و هر چند توقعش این است که کالاهاي اساسی که با ارز 4200 تومانی وارد سوپرمارکت ها
و مغازه ها می شود را متناسب با همین نرخ ارز دریافت کند، اما هر روز شاهد افزایش قیمت کالاهاي اساسی است و در حالی که در

 
گذشته با 100 هزار تومان می توانست کالایی را خریداري کند امروز باید براي همان کالا 400 هزار تومان بپردازد. 

این عضو اتاق بازرگانی استرالیا در ادامه به کشورهاي موفق اشاره می کند و می گوید: باید از کشورهایی که این مسیر را طی کرده اند
و امروز به ثبات و آرامش رسیده اند الگوبرداري کنیم، زیرا با اقتصاد دستوري، هرگز به آرامش اقتصادي نخواهیم رسید ضمن آنکه

 
ریسک تولید و فعالیت نیز بالا می رود و باعث ایجاد رانت بیشتر در جامعه می شود. 

او ادامه می دهد: اگر امروز صادرکننده ارز خود را به سامانه نیما نمی دهد، چون منافع خود را در نظر می گیرد البته این نکته هم
حایز اهمیت است که سیاست هاي تنبیهی به جاي سیاست هاي تشویقی براي صادرکنندگان بیشتر شده و متاسفانه نظارت هم به

 
درستی صورت نمی گیرد. 

احمدزاده معتقد است؛ براي برون رفت از این مشکل باید از کشورهایی که امروز به آرامش اقتصادي رسیده اند و این مسیر را رفته اند،
الگوبرداري کرد نه از کشورهایی با سیستم اقتصادي معیوب، ضمن آنکه باید در کشور ابتدا توسعه فرهنگی در اولویت قرار گیرد تا



بتوان به توسعه اقتصادي دست یافت، زمانی که قیمت دلار رشد می کند و مردم براي خرید دلار به صرافی ها هجوم می برند، نشان
می دهد که فرهنگ سازي درستی در این زمینه صورت نگرفته است و با ادامه این رویه مردم آسیب پذیر اوضاع شان روز به روز وخیم

 
تر می شود و سرمایه دارها هم هر روز پولدارتر خواهند شد. 

 
زنگ خطر ارز چند نرخی سال ها پیش به صدا درآمد 

شریف نظام مافی، رییس اتاق مشترك بازرگانی ایران و سوییس در این خصوص معتقد است؛ تفاوت نرخ ارز رسمی و آزاد در بازار
باعث رانت می شود. او به «اعتماد» می گوید: این قضیه از سوي تجار بخش خصوصی پیش بینی شده بود و زنگ خطر آن از زمان

 
اجراي ارز سه نرخی به صدا درآمد و گفته شد نرخ پایین ارز رسمی اصلا به صلاح نیست. 

نظام مافی با تاکید بر اینکه کالاهاي یارانه اي در ایران نسبت به بازارهاي جهانی بسیار ارزان تر است، ادامه می دهد: امروز شاهد
قاچاق معکوس اقلامی مانند غلات، دارو و نهاده هاي دامی هستیم و تا زمانی که بانک مرکزي ارز با نرخ 4200 به این کالاها

 
اختصاص می دهد؛ این روند ادامه خواهد داشت. 

رییس اتاق مشترك بازرگانی ایران و سوییس با اشاره به سقوط پول ملی کشور توضیح می دهد: فروش نفت بسیار محدود شده این
در حالی است که در سال هایی که وضع اقتصادي کشور به مراتب بهتر از امروز بود دولت باز هم به اختصاص ارز با نرخ ارزان به
واردات کالا اصرار داشت و کالاهاي اساسی و صنعت به این ارز عادت کرده اند و همین موضوع باعث قاچاق معکوس کالا از ایران شده

 
است. 

او با بیان اینکه سودجویان از چند نرخی بودن ارز بیشترین استفاده را می کنند، می گوید: مسلما قاچاق به اقتصاد ضربه می زند، زیرا
قاچاقچیان نه عوارضی می دهند و نه مالیاتی پرداخت می کنند و اگر هدف دولت کسب درآمد براي مردم جامعه است باید در
سیاست هاي خود بازنگري کند، امروز از تمامی نقاط ایران قاچاق صورت می گیرد، این در حالی است که باید گلوگاه هاي قاچاق

 
شناسایی و مسدود شود. 

در روزهاي گذشته بحث قاچاق معکوس در حوزه دارو تیتر یک رسانه ها شد هر چند پس از آن اخبار گوناگونی در مورد این موضوع
منتشر شد، اما کارشناسان اقتصادي معتقدند؛ به دلیل هزینه پایین تولید دارو در کشور و تخصیص ارز 4200 تومانی به آن، صرفه
اقتصادي بالایی براي سودجویی در حوزه دارو شکل می گیرد. این در حالی است که این اتفاق محدود به بخش دارو نمی شود، بلکه

 
در همه اقلام اساسی و کالاهاي با نرخ ارز رسمی قاچاق معکوس کالا رخ داده و گزارش هایی از آن منتشر شده است. 

 
تعادل 

 
- چه کسانی در پشت صحنه تخلفات ارزي پنهان شده اند؟ 

تعادل درباره تخلفات ارزي گزارش داده است: بازهم صحبت از کارتن خواب هاي صادراتچی به میان آمد؛ اما اینبار در جمع خود
صادرکنندگان. میلیون ها دلار کالا که به گفته متولی بانک مرکزي به اسم 70 کارتن خواب صادر شده، اما هیچگاه ارزش به کشور
بازنگشته است. چه کسانی در پشت صحنه تخلفات ارزي پنهان شده اند که رییس بانک مرکزي می گوید از آن مطلع است، اما فکتی

 
نمی دهد. 



او می گوید: در دو سال گذشته پرونده 250 نفر به قوه قضاییه ارجاع شده که این افراد با حدود 7 میلیارد دلار بدهی حتی یک دلار
ارز حاصل از صادراتشان را به کشور بازنگردانده وجزوي از تولیدکنندگان هم نبوده اند. اما براساس آنچه که همتی روایت کرده، 70
نفر از افراد بازداشتی بر اساس آخرین اعلام وزارت اطلاعات کارتن خواب بودند که با کارت یک بار مصرف فعل صادرات را انجام داده

 
اند. 

نکته جالب داستان در اینجاست که در سوم شهریور هم همتی همین سخنان را به زبان آورد که در شماره چهارم شهریور روزنامه
تعادل با تیتر کارتن خواب هاي صادراتچی منتشر کردیم حال با وجود گذشت 2 ماه همتی بار دیگر همین سخنان را تکرار کرده در
حالی که هنوز پاسخی به سوالات درباره بانیان این تخلفات داده نشده است. سوال اصلی این است که بازیگران اصلی این نوع تخلفات
ارزي چه کسانی هستند؛ اطلاعاتی به دست نیامده یا حداقلش این است که منتشر نشده. اما این سوال باقی می ماند، اگر نهادهاي
اطلاعاتی و قضایی و حتی خود بانک مرکزي هنوز نتوانسته اند به حقیقت این ماجرا پی ببرند و متخلفان ارزي را شناسایی کنند، باید
از آنها پرسید دلیل این همه تعلل و این سوء مدیریت ها چیست. اگر هم می دانند، اما چیزي نمی گویند بازهم باید گفت، پس اینهمه

 
هیاهو براي چیست. 

 
وقتی کارتن خواب ها هم صادراتچی می شوند 

نشست شوراي گفت وگوي دولت بخش خصوصی، درحالی با حضور وزراي اقتصاد و صمت و البته رییس کل بانک مرکزي برگزار شد
که یک بار دیگر، بسته سیاست ارزي و شیوه بازگشت ارز صادراتی به بحثی میان بخش خصوصی و سکاندار بانک مرکزي تبدیل شد.
بحثی که ماه هاست سبب یک دعواي ارزي بین فعالان اقتصادي و بانک مرکزي شده است. بانک مرکزي یکی از دلایل افزایش نرخ ارز
در بازار را کمبود ارز می داند که آنهم نشات گرفته از این است که صادرکنندگان ارزشان را برنگردانده اند؛ بنابراین انگشت اتهام به
سمت اتاقی ها نشانه می رود. در مقابل بخش خصوصی، سیاست هاي اشتباه ارزي بانک مرکزي را منشأ بروز التهابات ارزي در بازار

 
می دانند. 

با این حال، عبدالناصر همتی که پس از مدت ها در جمع بخش خصوصی حضور یافته بود، همان صحبت هاي قبلی را که بارها از
تریبون هاي مختلف وبه قول رییس اتاق ایران از دوربین صدا وسیما هم گفته بود، روایت کرد آنهم با این عبارت: «صادرکنندگان
کارتن خوابی، صادرات انجام داده اند اما ارزي به کشور برنگردانده اند.» همتی، البته در صحبت هایش گفت که بانک مرکزي هیچ
علاقه اي ندارد، براي حل مساله ارزي، صادرکنندگان را به قوه قضاییه ارجاع دهد، اما بنا به قانون مکلف شده براي رسیدگی به پرونده
این افراد از ظرفیت قوه قضاییه استفاده کند. حال براساس روایت او، در این رابطه فقط دو لیست شامل 250 نفر در انتهاي سال هاي
97 و 98 به قوه قضاییه ارجاع داده شدند که حتی یک دلار هم برنگردانده بودند و هیچ یک تولیدکننده هم نبودند، هرچند رقم

 
صادرات آنها بیش از 100 میلیون دلار بوده است. 

به گفته همتی، این 250 نفر صادر کننده تا کنون 7 میلیارد دلار بدهی دارند و حتی یک دلار ارز از صادراتی که داشته اند به کشور
بازنگشته است. البته تعدادي از این بدهکاران میلیاردي هویتی نامشخص دارند، اما براساس اعلام وزارت اطلاعات 70 نفر از این

 
صادرکنندگان کارتن خواب هستند که با استفاده از کارت هاي یک بار مصرف با نام این افراد صادرات انجام داده اند. 

 
واکنش تند رییس اتاق به سخنان همتی 

این صحبت هاي همتی بارها واکنش بخش خصوصی را در پی داشته؛ اما روز گذشته رییس اتاق ایران هم به شدت از نحوه رفتار با
اتاق ایران به عنوان نماینده بخش خصوصی کشور انتقاد کرد و خطاب به رییس کل بانک مرکزي گفت: جناب آقاي همتی شما در



یک برنامه تلویزیونی مشکلات ارزي امروز کشور را به گونه اي بر گردن بخش خصوصی انداختید و فعالان اقتصادي را گناهکار جلوه
دادید. غلامحسین شافعی ادامه داد: در سازمان ثبت 700 هزار شرکت کاغذي با ارایه مدارك لازم به ثبت رسیده که براي برخورد با
آنها سازمان ثبت را مواخذه نمی کنند. تعداد قابل توجهی حساب اجاره اي در شعب بانک ها گشوده می شود که براي برخورد با آنها
نیز مدیران بانک ها را مواخذه نمی کنند؛ پس چه طور است که درباره کارت هاي بازرگانی به گونه اي صحبت می شود که گویی اتاق

 
ایران متخلف بوده و مرتب در حال انجام امور غیرقانونی است. 

 
در پشت صحنه چه خبر است؟ 

فارغ از اینکه در این دعواي ارزي حق با کیست؛ بانک مرکزي یا بخش خصوصی؟ در اینجا چند مساله مهم قابل طرح است؛ نخست
اینکه چه کسانی از این کارتن خواب ها که به گفته آقاي همتی تعداد آنها 70 نفر است و اکنون در بازداشت هستند، سوءاستفاده
کرده اند؛ آیا در این زمینه تحقیقاتی صورت گرفته و نتایجی به دست آمده است یا خیر؟ قطعا شناسایی افراد پشت پرده براي
نهادهاي امنیتی و قوه قضاییه کارچندان سختی نباشد؛ مگر اینکه کسانی در پشت صحنه تخلفات ارزي باشند که اسم بردن از آن
براي نظام هزینه داشته باشد. در غیر اینصورت، ماه هاست که صحبت از شناسایی و معرفی و حتی بازداشت شدگان ارزي می شود، اما

 
خبري از اینکه این افراد چه کسانی هستند نمی شود. 

بنابراین باید از بانک مرکزي و قوه قضاییه پرسید چرا براي شناسایی و معرفی این افراد تعلل می ورزند و تنها به روایت کردن تخلفات
ارزي اکتفا کردند که آنهم نتیجه اي جز متشنج کردن جو جامعه و بالا گرفتن دعوا بین نهادهاي دولتی و بخش خصوصی، ندارد. اگر
هم فرض را بر این بگیریم که نهادهاي اطلاعاتی یا قوه قضاییه در این زمینه به اطلاعاتی دست پیدا کردند؛ سوال اینجاست، پس چرا
منتشر نمی کنند؛ شاید هم قضیه چیز دیگري باشد. هرچند همتی امروز درخلال صحبت هاي خود در اظهاراتی عنوان کرد که از
پشت پرده هاي ارزي خبر دارد، اما در مورد اینکه پاي چه کسانی به این ماجرا کشیده شده یا احتمالا کشیده خواهد شد، حرفی به
میان نیاورد. با همه اینها باید واکاوي کرد که چه کسانی و چگونه به اسم 70 کارتن خواب، کارت بازرگانی یک بار مصرف صادر کرده

 
اند تا بتوانند به دور از چشم نهادهاي نظارتی، میلیون ها دلار کالاي این مملکت را صادر کرده و ارزش را برنگردانند. 

با این حال، همتی تاکید کرد که با صادرکننده خوش نام هیچ مشکلی نداریم و به تازگی با 108 نفر از آنها که طی دو سال اخیر 26
میلیارد دلار ارز به کشور آورده اند، جلسه داشتیم و از آنها قدردانی کردیم. رییس بانک مرکزي همچنین این نوید را داد که در شش
ماهه دوم سال جهش خوبی در حوزه صادرات رخ خواهد داد و با توجه به افزایش عرضه ارز در سامانه نیما نرخ ارز به زودي کنترل
خواهد شد. به گفته او، در روزهاي گذشته به طور متوسط 150 میلیون دلار ارز در سامانه نیما ثبت شده و امیدواریم با عبور از اوج

 
تحریم ها قیمت ها در این بازار کنترل شود. 

 
تمامی محدودیت هاي یک بسته ارزي 

در بخش دیگري از این نشست، نمایندگان بخش خصوصی انتقادات خود را نسبت به بسته سیاستی نحوه بازگشت ارز صادراتی سال
99 عنوان کردند و در ادامه 10 پیشنهاد براي تسهیل برگشت ارز صادراتی ارایه دادند. کیوان کاشفی عضو هیات رییسه اتاق ایران از
تجدیدنظر بانک مرکزي درباره سیاست هاي ارزي خود در سال 99 و در نتیجه توقف کامل صادرات و واردات به دلیل افزایش موانع
داخلی سخن گفت و به برخی مشکلات شناسایی شده درباره سیاست هاي ارزي اشاره کرد که شامل موارد زیر است: «محدود بودن
روش هاي برگشت ارز به چرخه اقتصادي به دو سامانه نیما و سنا»، «محدود بودن تأمین ارز واردات در مقابل صادرات به تأییدیه
وزارت صمت که روندي بسیار طولانی، غیرمنطقی وغیرعملیاتی است»، «تعیین مدت 4 ماه براي ایفاي تعهدات که براي بسیاري از
گروه هاي کالایی غیرممکن است»، «مکلف بودن آن دسته از صادرکنندگان که بخشی یا تمام تعهدات خود را ایفا نکرده اند به ایفاي



تعهدات در بازار دوم (سامانه نیما) به نرخ روز پایانی مهلت یا قیمت روز بازار (هر کدام کمتر باشد)»، عدم شفافیت و تعیین تکلیف
منطقی در خصوص پروانه هاي صادرات از محل ورود موقت»، «تعیین مالیات هاي سنگین به منظور حذف نرخ صفر مالیاتی صادرات
و عدم عودت مالیات بر ارزش افزوده صادرکنندگانی که تعهدات خود را به هر علتی در زمان هاي اعلام شده ایفا نکرده اند»، «تشکیل
پرونده هاي متعدد قضایی و تعزیراتی براي صادرکنندگان که در تاریخ صادرات کشور بی سابقه بوده»، «عدم امکان پرداخت و یا

 
تمدید تسهیلات واحدهاي تولیدي و تجار به دلیل عدم ایفاي کامل تعهدات ارزي» است. 

در ادامه محمدلاهوتی، رییس کنفدراسیون صادرات نیز به تشریح مساله نحوه تعیین قیمت پایه کالاهاي صادراتی و نامناسب بودن
فرمولی که امروز مورد استفاده قرار می گیرد، پرداخت و خواستار اصلاح آن شد. محمدرضا پورابراهیمی، رییس کمیسیون اقتصادي
مجلس هم با تاکید بر اینکه سیاست هاي ارزي کشور باید مشوق صادرات باشد و نه دفع کننده آن، گفت: مجلس خواستار تجدیدنظر
روي سیاست هاي ارزي جاري کشور است. سید جواد ساداتی نژاد، رییس کمیسیون کشاورزي مجلس هم بر تسهیل شرایط تخصیص
ارز براي واردات نهاده هاي دامی تاکید ورزید. رییس بانک مرکزي پس از شنیدن نقطه نظرات بخش خصوصی، درباره پیشنهاد مطرح
شده در رابطه با تهاتر ارز واردات و صادرات نیز بیان کرد: اگر وزیر صمت در این زمینه قبول مسوولیت می کند و براي مثال به ما
اعلام می کند که فلان صادرکننده براي واردات اولویت دارد ما این موضوع را قبول می کنیم اما باید مسوولیت آن تقبل شود. همتی
همچنین بر این نکته تاکید کرد که کاهش صادرات به دلیل بخشنامه هاي بانک مرکزي نبوده و این موضوع پشت پرده هایی دارد که

 
ما از آن خبر داریم. 

 
جوان 

 
- دلالان با قیمت گذاري فولاد آبدیده می شوند! 

جوان به تصمیم جدید وزارت صمت براي دستوري کردن قیمت فولاد واکنش نشان داده است: قیمت هاي دستوري مصرف کننده را
منتفع نمی کند و منافع آن نصیب دلال و واسطه می شود. این نکته نیز حائز اهمیت است که منافع دلال ها و واسطه ها براي دولت
زیاد است؛ متأسفانه چنین شرایطی سهامداران را روزها قفل در صف فروش می کند، در جایی که ممکن است حتی دلیل این قفل

 
شدن را ندانند 

هجمه علیه قیمت گذاري دستوري؛ فولادي ها و مسئولان بازار سرمایه با انتقاد از تصمیم وزارت صمت براي تعیین قیمت جهت

 
محصولات فولادي، خواستار بازنگري دولت و ابطال این تصمیم شدند. 

فولاد از جمله کالاهاي استراتژیک در بورس کالاست که مورد معامله قرار می گیرد. اصول قیمت گذاري فولاد و سایر کالاها در بورس
کالا بدین شکل است که متقاضیان و عرضه کنندگان با ارائه پیشنهادهاي خود به کشف قیمت کمک کرده و در این بستر و قیمت
مشخص، معاملات صورت می گیرد؛ اما وزارت صمت تصمیم گرفته است تا قیمت فولاد را یک رقم تعیین کند تا از این مسیر بتواند
قیمت هاي وابسته به فولاد را در صنایعی مانند خودرو کنترل نماید. براساس تصویري که از این تصمیم در رسانه ها دست به دست
می شود، قیمت پایه ارزان براي شمش فولاد بعضاً تا 60 درصد قیمت جهانی تعیین شده و سقف قیمت براي معاملات در بورس کالا

 
نیز محدود خواهد شد. 

 
ایجاد رانت براي چه کسانی؟ 

 
این تصمیم با انتقادات بسیاري مواجه شده است به ویژه از جانب وزارت اقتصاد و بورسی ها. 



شاهین چراغی، عضو عالی شوراي بورس درخصوص اینکه با اجراي این قیمت گذاري دستوري در بورس کالا به طور تقریبی چقدر
رانت ایجاد می شود، گفت: «در حال حاضر قیمت ورق فولاد در بورس کالا حدود 12 تا 13 هزار تومان است و در بازار آزاد این ورق

 
ها با نرخ هاي حداقل 22 هزار تومان فروخته می شود. دولت به جاي کنترل نقدینگی، راهکاري کاملاً اشتباه را انتخاب کرده است.» 

وي با اشاره به اینکه این رانت چند هزار میلیاردي به جیب دلال ها و واسطه ها می رود، گفت: «چنین رانتی می تواند پروژه هاي
قضایی زیادي را به وجود بیاورد. شرکت هایی مثل فولاد مبارکه 50 میلیون سهامدار عدالت دارند و با این تصمیم حق این سهامداران
تضییع شده و رانت بزرگی در اختیار افرادي قرار می گیرد که نه تنها سهامدار عدالت نیستند بلکه در گروه واسطه ها و دلالان قرار

 
دارند.» 

 
تکرار تاریخ 

حسن قالیباف اصل، رئیس سازمان بورس و اوراق بهادار در واکنش به انتشار دستورالعمل قیمت گذاري فولاد از سوي وزارت صنعت،
معدن و تجارت گفت: «برخی از تصمیمات احتمالی آتی در حوزه قیمت گذاري و تعیین سقف رقابت براي محصولات فولادي در

 
بورس کالا حاکی از تکرار اقدامات اشتباه سال 97 و دخالت در فرآیند ذاتی اقتصاد است.» 

وي ادامه داد: «براساس تجربه قبلی این اقدام هیچ نتیجه مفیدي در بر نخواهد داشت و تنها به توزیع رانت در میان عده اي خاصی
منجر می شود. با توجه به تأثیر قابل توجه سهام شرکت هاي فولادي در بازار سهام این اقدام تضییع حقوق 50 میلیون سهامدار به
شمار می رود و علاوه بر کاهش درآمد شرکت هایی که سود آن متعلق به سهامداران حقیقی، حقوقی و سهامداران سهام عدالت است،
روند کلی بازار را نیز دستخوش تغییرات نامطلوب می کند.» وي ادامه داد: «متأسفانه در سال 97 هم اقدامی مشابه انجام گرفت و در
نتیجه تا برداشته شدن سقف رقابت در بورس کالا بازار دچار تنش هاي شدیدي شد و نتیجه آن توزیع رانت و افزایش تقاضاهاي

 
کاذب محصولات فولادي جهت سوداگري و سفته بازي بود.» 

قالیباف افزود: «هرچند تصمیم گیران با قصد حمایت از مصرف کنندگان و کاهش قیمت هاي نهایی دست به این اقدامات می زنند،

 
ولی متأسفانه این اقدامات نهایتاً به کاهش قیمت نهایی منجر نشده و تنها به التهاب بازار و توزیع رانت منتهی می شود.» 

رئیس سازمان بورس ضمن درخواست از تصمیم گیران براي توجه به نظرات کارشناسان و افراد باتجربه اضافه کرد: «امیدوارم اقتصاد
ملی شاهد تکرار این تجربه نامناسب نباشد و بهتر است براي حمایت از صنایع کشور و مصرف کنندگان از روش هاي بهینه، منطقی،

 
اثر بخش و هدفمندتر استفاده کنیم.» 

 
دستکاري براي فرار به جلو 

علیرضا تاجبر، کارشناس بازار سرمایه در این زمینه در گفتگو با مهر گفت: «همانند بورس اوراق بهادار که به فرد و نهادي اجازه اخلال
در روند معاملات را نمی دهد، پیشنهاد می دهد چنین سازوکاري براي بورس کالا نیز فراهم شود تا هر نهاد یا وزارتخانه اي نتواند

 
برخلاف قانون در قیمت یک کالا در بورس دخالت کند.» 

این کارشناس بازار سرمایه تأکید کرد: «بورس کالا بستر کشف قیمت براساس عرضه و تقاضاست، اما عده اي به دلیل ناکارآمدي
اقداماتشان براي تنظیم بازار، بخش هاي دیگر را مقصر گرانی ها اعلام می کنند، در این زمینه باید به سراغ کسانی رفت که با



 
دستکاري ها، روند عرضه و تقاضا را به هم می زنند و موجب افزایش قیمت ها می شوند.» 

وي در خصوص قیمت گذاري گفت: «در این خصوص می توان به بورس اوراق بهادار اشاره کرد که سابقه بیشتري دارد و می تواند
الگوي مناسبی باشد؛ اگر فردي (چه حقیقی و چه حقوقی) در بورس اوراق بهادار، قیمت ها را دستکاري و کارکرد آن را دچار اختلال
کند، بلافاصله از طریق سازمان بورس، شناسایی و با او برخورد می شود، چون این کار تخلف محسوب شده و با آن فرد به عنوان یک
مجرم رفتار می کنند. حال سؤال این است چرا چنین سازوکاري را در بورس کالا نداریم؟ چرا خود سیاستگذار در بورس کالا اجازه
دخالت قیمتی دارد؟ اگر دولت و دیگر نهادها نگرانند که برخی افراد و دلال ها با خرید عرضه هاي بورسی و فروش خریدهاي خود در
بازار آزاد به عامل افزایش قیمت تبدیل شده اند، چرا با آنان برخورد پیشگیرانه و قانونی نمی کنند؟ چرا به جاي تعقیب دلال ها که با
مجوز وزارت صمت امکان خرید مواداولیه را دارند، بورس کالا را زیر سؤال می برند و با دخالت در مکانیسم بازار، ماهیت بورس کالا را

 
تخریب می کنند؟ 

این کارشناس بازار سرمایه گفت: «اقدام اخیر وزارت صمت در حوزه فولاد، بازار را به دوران اوایل دهه 80 برمی گرداند که دلالان

 
حرف اول را در بازار می زدند و امکان نظارت بر فعالیت آن ها نیز وجود ندارد.» 

 
بهشتی براي دلالان 

سعید جعفري، کارشناس بازار سرمایه در مورد علت قیمت گذاري هاي دستوري که از سوي دولت انجام می شود، به فارس گفت: «از
آنجا که دولت نمی تواند از راه اصولی و درست مشکل تورم را حل کند، اقدام به فشار بر قیمت هاي تولیدي می کند و، چون مدیران

 
این شرکت ها خصولتی هستند، پذیرش چنین دستوري برایشان سخت نیست.» 

جعفري افزود: «قیمت هاي دستوري مصرف کننده را منتفع نمی کند و منافع آن نصیب دلال و واسطه می شود. این نکته نیز حائز
اهمیت است که منافع دلال ها و واسطه ها براي دولت زیاد است؛ متأسفانه چنین شرایطی سهامداران را روزها قفل در صف فروش می

 
کند، در جایی که ممکن است حتی دلیل این قفل شدن را ندانند.» 

به اعتقاد این کارشناس بازار سرمایه در چنین شرایطی شوراي عالی بورس و شخص وزیر اقتصاد می تواند ورود کند و جلوي این
وضعیت را بگیرد. براي مثال براساس قانون، فولاد حتماً باید در بورس کالا عرضه شود و لازمه عرضه محصولات در بورس، خروج از

 
نظام قیمت گذاري است؛ پس اگر وزیر اقتصاد ایستادگی کند، وزارت صمت نمی تواند دستوري قیمت فولاد را تعیین کند. 

جعفري گفت: «باید کانون نهادهاي سرمایه گذاري به نمایندگی از شرکت ها و سهامداران وارد یک دعواي حقوقی شود تا کسانی که
چنین تصمیماتی می گیرند و منافع سهامداران را به خطر می اندازند، پاسخگو باشند.» تشکیل کانون سهامداران حقیقی از مهم ترین
اقداماتی است که باید انجام شود تا از طریق طرح شکایت وارد عمل شویم. به این ترتیب اگر سهامداران اهرمی براي اقدام قانونی
داشته باشند، وزارت صمت دیگر نمی تواند قانون را زیرپا گذاشته و قیمت محصولات شرکت هاي تولیدي را به صورت دستوري تعیین

 
کند. 

 
جهان صنعت 

 
- انزواي تجاري ایران در دولت روحانی 



جهان صنعت وضعیت اقتصادي ایران در روز ملی صادرات را بررسی کرده است: هنگامی که آتش جنگ جهانی دوم فروکش کرد و
برندگان و بازندگان جنگ به حساب و کتاب نشستند و دنبال این بودند بفهمند چرا جنگ شد به این نتیجه رسیدند که یکی از دلایل
جنگ، سخت گیري هاي تجارت میان کشورها بوده است. رشد تکنولوژي به رشد تولید انبوه منجر شده بود و بازارهاي داخلی جواب
رشد شتابان را نمی داد. کشورهاي پیشرفته تر با این اندیشه که اگر فقط صادر کنند، برنده اند، با وضع سنگین تعرفه واردات راه ورود
کالاي رقیب خود را مسدود می کردند یا با دامپینگ و ارزان فروشی می خواستند بازارهاي رقیب را از چنگش بیرون بیاورند. این

 
وضعیت به لجبازي سیاسی رسید و از آنجا بود که نهال جنگ کاشته شد. 

پس از پایان جنگ کشورهاي برنده و بازنده در نخستین نشست هاي خود براي ترسیم جهان آینده به تشکیل موافقتنامه عمومی
تعرفه و تجارت فکر کردند و 353 کشور جهان آن را امضا کردند. از قضاي روزگار ایران هم یکی از کشورهایی بود که در 1945 این
پیمان را امضا کرد. اما حالا که 75 سال از آن سال می گذرد و با وجودي که 200 کشور در جهان عضو سازمان تجارت جهانی مشهور
به «دبلیوتی او» شده اند ایران هنوز عضویت این سازمان را قبول نکرده و در سال 1984 پس از رفت وآمدهاي پرشمار عضو ناظر شده

 
است. 

 
تلاش براي حفظ انحصار 

در همین خصوص عضو هیات نمایندگان اتاق بازرگانی ایران با انتقاد از عدم ایجاد زیرساخت هاي لازم براي پیوستن ایران به پیمان
هاي منطقه اي و تجاري بین المللی به «جهان صنعت» گفت: افزایش ارتباطات تجاري و عضویت در پیمان هاي منطقه اي از جمله
ضروریاتی است که دولتمردان باید به آن توجه کنند اما متاسفانه به دلایلی از جمله بی توجهی به فراهم کردن زیرساخت هاي لازم

 
براي عضویت در سازمان هایی مثل سازمان تجارت جهانی و همچنین تلاش براي حفظ انحصار برخی صنایع، چنین اتفاقی نمی افتد. 

مهرداد بازرگان تاکید کرد: نباید از ترس ضربه خوردن به برخی صنایع یا ترس از واردات کالا، از تلاش جدي براي پیوستن به پیمان
هاي منطقه اي و سازمان هاي بین المللی تجارت جلوگیري کنیم چراکه در این صورت از قافله تجارت جهانی عقب می مانیم و مدام
باید خسارت دهیم. بنابراین دولت باید شرایط لازم براي افزایش ارتباطات بین المللی را فراهم کند و صنایعی که با انحصار فعالیت می

 
کنند نیز باید براي نجات خود برنامه ریزي کنند. 

بازرگان با اشاره به کاهش صادرات غیرنفتی در سال جاري اظهار کرد: در حالی که با توجه به افزایش بی رویه نرخ ارز باید وضعیت
صادرات بهبود پیدا کند اما با کاهش ارزش صادرات به دلیل تحریم ها و همچنین بی توجهی به افزایش ارتباطات تجاري با بسیاري از

 
کشورها روبه رو هستیم. 

به گفته وي، ارتباطات صنعتی و تجاري از الزامات توسعه کشورها به حساب می آید اما متاسفانه در حال حاضر شاهد این هستیم که
ایران نتوانسته در سازمان هاي تجاري و منطقه اي عضو شود یا حضور موثري داشته باشد. به عنوان مثال یکی از تجربه هاي ایران در
همکاري هاي منطقه، عضویت در سازمان اکو است که بیشتر کشورهاي همسایه و کشورهاي اسلامی در این سازمان عضو هستند اما
واقعیت این است که ارتباطات صنعتی و تجاري در این سازمان در سطح مطلوبی قرار ندارد. این در حالی است که به طور کلی ایران

 
در هیچ کدام از پیمان هاي مشترك موثر جهانی عضویت ندارد. 

 
کاهش هر چه بیشتر قدرت رقابت 

رییس اتحادیه تولیدکنندگان و صادرکنندگان آبزیان استان هرمزگان با بیان اینکه باید با فراهم کردن فضاي آزاد اقتصادي و همچنین



توجه به یکسري چارچوب ها به سرعت شرایط پیوستن به این پیمان ها را فراهم کرد، گفت: اگر چنین اقداماتی انجام شود، به مرور

 
زمان می توان حتی فضا را براي عضویت در سازمان تجارت جهانی فراهم کرد. 

وي ادامه داد: در شرایط فعلی باید نرخ ارز تثبیت شود تا صادرکنندگان و همچنین فعالان اقتصادي از وضعیت آینده مطمئن باشند و

 
تکلیف خود را بدانند. اما متاسفانه با بلاتکلیفی و سردرگمی فعالان اقتصادي روبه رو هستیم. 

به گفته این فعال بخش خصوصی، این روزها وضعیت صادراتی کشور نگران کننده است و همان طور که همان چند سال پیش نیز
پیش بینی می شد، نمی توانیم از لحاظ قیمت تمام شده و تعرفه ها با سایر کشورها رقابت کنیم. این در حالی است که در صورت بی
توجهی به پیمان هاي منطقه اي و تجاري، قدرت رقابت ما بیش از حالا کاهش پیدا خواهد کرد و به کشوري منزوي تر از لحاظ

 
تجاري تبدیل خواهیم شد. 

 
بازارهاي صادراتی از دست می رود 

در این رابطه همچنین یکی از اعضاي اتاق بازرگانی تهران با بیان اینکه ایران با سیاست هایی که در حال حاضر در پیش گرفته،
آمادگی پیوستن به سازمان هاي تجارت جهانی و برخی پیمان ها را ندارد، گفت: این در حالی است که پیوستن به این سازمان ها و
افزایش تنوع شرکاي تجاري، امري اجباري است و در صورت بی توجهی به آن می توان گفت که بازارهاي صادراتی محدودتر می شود

 
و از دست خواهد رفت. 

حمیدرضا صالحی با بیان اینکه ما هنوز در کشورمان متولی صادرات نداریم، اظهار کرد: براي افزایش صادرات باید نهادي تشکیل شود
که این هدف را به درستی دنبال کند و با استفاده از دیپلماسی اقتصادي و سیاسی، براي افزایش صادرات بسترسازي شود. به عبارت
دیگر در صورتی که صادرات متولی داشته باشد، پیوستن به پیمان هاي منطقه اي و تجاري نیز به طور حتم پیگیري خواهد شد در
حالی که در شرایط فعلی همین بدون متولی بودن صادرات خود یکی از دلایل مهم بی توجهی به فراهم کردن توسعه زیرساخت هاي

 
صادراتی است. 

وي با بیان اینکه در این خصوص تا امروز در حال پاك کردن صورت مساله بودیم، افزود: حتی اکنون نیز نباید از بازارهاي جهانی غافل
شویم بلکه باید سهم خود را در این بازارها افزایش دهیم. در این راستا باید روابط سیاسی خود را نیز با کشورها تقویت کنیم زیرا اگر

 
روابط سیاسی خوب نباشد، نمی توان انتظار داشت کشورها بازار خود را در اختیار کالاهاي ایرانی قرار دهند. 

 
شرایط نابرابر 

به گفته این فعال بخش خصوصی، شرایط صادرکنندگان ایرانی با همتایان خارجی خود بسیار متفاوت است. این در حالی است که
مشکلاتی مانند کمبود بودجه به عنوان بهانه اي براي معطل ماندن مشوق هاي صادراتی و… عنوان می شود در حالی که به عقیده
بنده، اراده دولت در این مساله بیشتر دخیل است تا میزان بودجه. در واقع در صورتی که به صادرکنندگان و بخش خصوصی توجه

 
شود، می توان براي دستیابی به بازارهاي جدید صادراتی دست به کار شد. 

صالحی اظهار کرد: در شرایط فعلی بازارهاي صادراتی ایران محدود است و ما باید نگاه خود را به بازارهاي متفاوتی جز کشورهاي
همسایه متمرکز کنیم چرا که حتی افغانستان هم عضو سازمان تجارت جهانی شده و شرایط جدیدي را می تواند براي تجارت خود با

 
کشورهاي دیگر ایجاد کند. 



وي با تاکید بر گسترش تعداد بازارهاي صادراتی بیان کرد: اگر این کار انجام نشود، کل بازار صادراتی ایران با اندك تنشی در بازارهاي

 
منطقه و کشورهاي همسایه، از دست خواهد رفت. 

 
ایران درون گرا 

اقتصاد ایران در دوران مدرن و از دهه 1340 به بعد که وضعیت صادرات نفت درآمد مناسبی براي کشور فراهم کرد با دوري از
سیاست توسعه صادرات و پذیرش سیاست جایگزینی واردات، به سوي درون گرایی اقتصادي رانده شد. درآمد نفت به اندازه اي بود که
ایران احساس کسب درآمد ارزي از مسیر صادرات کالاهاي غیر از نفت نمی کرد. ایران تصور می کند آنقدر ثروتمند است که نیاز به
کشور دیگري ندارد و می تواند تا ابد تنها و گوشه گیر باشد. واقعیت این است که این اندیشه اي ناصواب بود و براي آینده این
سرزمین تهدید و تحدید به بار آورد و روزنه هاي نفس کشیدن براي ایرانیان را تنگ و تاریک کرد. در حالی که در تاریخ معاصر
کشورهاي دیگر با شتابی باورنکردنی به سوي بهره برداري همگانی از همه دنیا پیش می رفتند و از مسیر دادوستد کالا و سرمایه
اقتصاد خود را با دنیا گسترش می دادند و اقتصادشان رونق می یافت اما ایران درون گرایی را در دستور کار داشت. نتایج پژوهش ها
نشان می دهد ایران یکی از منزوي ترین اقتصادها را در دنیا دارد و برخلاف سایر کشورها که با برنامه ریزي و انعطاف در تجارت

 
خارجی دنبال ورود به پیمان هاي جهانی، منطقه اي و دوجانبه هستند راه را براي خودش باریک کرده است. 

 
جاي خالی ایران در پیمان هاي تجاري 

علیرضا ساعدي پژوهشگر همکار با موسسه عالی آموزش و پژوهش برنامه ریزي و مدیریت که زیر نظر مسعود نیلی فعالیت می کند
روز 25 آذر در کنفرانس اقتصاد ایران در تهران درباره برون گرایی و تجارت خارجی و همچنین درباره استفاده کارآمد از مناطق
تجاري و آزاد ایران سخن گفت و نتایج پژوهش انجام شده را بیان کرد. این پژوهش در کتاب کنفرانس اقتصاد ایران درج شده است. بر
اساس یافته هاي این تحقیق برون گرایی بخشی از اصلاحات فراگیر در کشورهاي گوناگون براي کمتر کردن اندازه فقر، دستیابی به
رشدهاي بالا و استیلا یافتن بر بحران هاي اقتصادي بوده است. برون گرایی از سه مسیر برون گرایی تجاري، برون گرایی در تولید و
برون گرایی مالی و سرمایه اي راه خود را باز می کند. در برون گرایی تجاري که رشد تجارت خارجی را به همراه دارد، نه تنها سهم
واردات و صادرات در تولید ناخالص داخلی افزایش می یابد بلکه ترکیب و تنوع محصولات صادراتی و وارداتی نیز دستخوش دگرگونی
می شود. آسان سازي و شتاب بخشیدن به رشد تجارت منجر به عقد قراردادهاي دوجانبه و چندجانبه و عضویت در بلوك هاي تجاري

 
و سازمان تجارت جهانی می شود. 

این ترتیبات به کاهش موانع تعرفه اي و غیرتعرفه اي منجر می شود و شرایط را براي آسان شدن تجارت مهیا می کند. بهبود در
تجارت به معناي دسترسی به بازار کشورهاي دیگر با موانع مختلف است که البته رابطه اي دوسویه است. از زمان تاسیس سازمان
تجارت جهانی که بزرگ ترین پیمان تجاري در دنیا به حساب می آید تاسیس 400 پیمان جدید دوجانبه و چندجانبه منطقه اي به

 
این سازمان گزارش شده است و شمار پیمان هاي منطقه اي فعال در جهان به 423 پیمان افزایش یافته است. 

این پیمان هاي تجاري براي آسان و گسترده شدن تجارت میان کشورهاي عضو اقدام به کاهش موانع در مسیر تجارت کرده اند. این
آسان سازي راه را براي کاهش هزینه تجارت باز کرده و قراردادهاي آسان سازي تجارت را رونق داده است. در حال حاضر 80 کشور
در جهان که عضو سازمان تجارت جهانی هستند این نوع قرارداد را اجرا می کنند. ایران تنها در پیمان گروه کشورهاي هشت و
سازمان همکاري هاي منطقه اي اکو عضویت دارد. پیمان اکو پیمانی منطقه اي است اما هم گرایی اندك میان کشورهاي عضو موجب
شده است در سال 2012 تجارت میان کشورهاي عضو تنها 9 درصد از کل تجارت کشورهاي عضو اکو را تشکیل دهد و در فاصله



 
2003 تا 200 تنها سه درصد رشد را تجربه کرده است. 

از آنجایی که ایران عضو سازمان تجارت جهانی نشده، ورود به قراردادهاي دوجانبه یا چندجانبه مشکل شده است. پس از سپري شدن
دو دهه از عضویت کشورها در این سازمان همگرایی تعرفه ها بین کشورهاي مختلف صورت می پذیرد و تعرفه تجاري کشورها نسبت
به ایران کمتر است. این موضوع به چالش براي ایران تبدیل شده، زیرا بدون کاهش تعرفه ها انگیزه براي انعقاد پیمان تجاري با ایران

 
کاهش می یابد. 

 
انحصار چندجانبه 

شوربختانه ایران در همین دهه هاي تازه سپري شده به دلیل تحریم هاي آمریکا به مرور سطح تجارت و نیز کیفیت تجارت خارجی
کاهنده اي را تجربه کرده است. ایران دیگر با اروپا تجارت ندارد، سطح تجارت با هند به کمترین عدد رسیده، کره جنوبی نیز با ایران

 
در بدترین موقعیت تجاري قرار گرفته و نیز با ژاپن دادوستدي ندارد. 

 
انحصار امارات کوچک و چین بزرگ 

واقعیت این است که تجارت خارجی یک خواست و اراده دلبخواه دولت ها و حکومت ها نیست و دنباله و ادامه منطقی اقتصاد ملی به
حساب می آید و باید در شرایط کارآمدي باشد تا بتواند به اقتصاد داخلی کمک کند. یکی از شرایط این است که کشورها علاوه بر
تنوع گروه هاي کالایی در صادرات به کشورهاي گوناگونی نیز کالا صادر کنند تا در بزنگاه هاي تاریخی، سیاسی و بین المللی با تنگنا
روبه رو نشوند. از سوي دیگر کشورهاي جهان راه واردات را گونه اي باز می کنند که کاروان کالاهاي کشورهاي گوناگون از آن راه ها

 
به بازار داخلی بیایند و انحصاري شکل نگیرد. ایران اما شوربختانه فاقد تجارت خارجی باکیفیت است که شرایط بالا را داشته باشد. 

 
چین خزنده 

آمارهاي ارائه شده از تجارت خارجی ایران نشان می دهد ایران در چهار ماه منتهی به پایان تیرماه امسال 4/28 درصد صادراتش را به
کشور چین فرستاده است. به عبارت دیگر سهم چین از صادرات ایران بیش از 25 درصد است و اگر روزي چینی ها در کوتاه مدت
بخواهند به تجارت ایران آسیب وارد کنند به سادگی نزدیک به 30 درصد صادرات ایران را فلج خواهند کرد. از سوي دیگر آمارها نشان
می دهند سهم چین در واردات ایران نیز با رقم 7/25 درصد یک رقم بسیار بالا به حساب می آید و به نظر می رسد ایران یکی از
وابسته ترین کشورها به چین از نظر تجارت خارجی به حساب می آید. درجه انحصار بالاي چین و سایه سنگین این کشور بر تجارت
خارجی ایران اتفاق خوبی از نظر سیاسی و اقتصادي نیست و می تواند در صورت هرگونه تغییر معنادار در چین از نظر راهبردهاي

 
سیاسی داخلی و سازش ها با جهان تجارت ایران را در فشار قرار دهد. 

 
سهم بزرگ کشور کوچک 

نظام سیاسی حاکم بر امارات عربی متحده در دهه هاي اخیر متحد درجه یک عربستان سعودي در مواجهه با ایران بوده و از این نظر
یکی از کشورهاي به شدت مخالف نظام سیاسی ایران به حساب می آید. اماراتی ها از نخستین کشورهایی بودند که در بستن راه هاي
ورود ارزهاي ایران به دلیل تحریم آمریکا اقدام کردند. به این ترتیب انتظار می رفت حجم تجارت ایران با این کشور محدود شود اما
آمارهاي تجارت خارجی چهار ماه نخست امسال ایران نشان می دهد سهم امارات از کل واردات ایران به 7/22 درصد رسیده است. این
کشور کوچک حاشیه خلیج فارس در همین حال با سهمی معادل 14 درصد سومین کشور مقصد صادرات ایران بوده است. یک



محاسبه ساده نشان می دهد چین و امارات روي هم کمی کمتر از 50 درصد واردات ایران و 42 درصد صادرات ایران را در چهار ماه

 
گذشته به خود اختصاص داده اند که از نظر تنوع بازارهاي وارداتی ایران را در موقعیت دشواري قرار می دهد. 

 
تجارت محدود 

آمارهاي ارائه شده از سوي نهادهاي رسمی نشان می دهد در چهار ماه نخست امسال ارزش صادرات ایران با 41 درصد و ارزش واردات
نیز با کاهش 24 درصدي مواجه شده است. در صورتی که تنگناهاي برآمده از شیوع کرونا را عامل کاهش و کوچک شدن تجارت
خارجی بدانیم و نیز توجه داشته باشیم این وضعیت به سرعت بهبود پیدا نمی کند باید روزهاي پرکاري براي جبران صادرات و واردات

 
کوچک شده در ماه هاي آتی در دستور کار باشد که البته یکی از اصلی ترین گره ها اصلاح نشدن سیاست هاي ارزي ایران است. 

 
صلح و تجارت 

تجربه نشان می دهد کشورهایی که آرامش و آسایش ذهنی و مادي شهروندانش به خاطر رفاه مادي مناسب در سطح بالاتري است
احتمال وقوع منازعه با دیگر کشورها برایشان کمتر است. واقعیت این است که وقتی کشوري به کشور دیگر کالا صادر می کند یا از
کشوري کالا وارد می کند علاقه دارد آن کشور در صلح باشد چون از تجارت منفعت می برد. ایران نیز باید با توسعه تجارت با همه

 
کشورها بتواند راه صلح را هموار کند و این اتفاق نمی افتد مگر اینکه ایران از انزواي تجاري خارج شود. 

 
- تیغ دولت زیر گلوي سهامداران فولادي 

جهان صنعت درباره قیمتگذاري فولاد نوشته است: حاشیه سازي براي صنعت فولاد که یکی از مهم ترین صنایع بورسی به شمار می
رود پایان ندارد. هر روز خبري و شایعه اي، گریبان سهامداران صنایع فولادي حاضر در بازار سرمایه را می فشارد و بورس را با تکانه
هاي شدیدي مواجه می کند. در حالی که به نظر می رسید بازار سرمایه آماده خیز براي خروج از فاز اصلاحی باشد، اقدامات مداخله
گرانه دولت در معاملات بورسی بار دیگر بازار سرمایه را از مسیر متعادل خود منحرف کرد. گفته می شود دولت بنا دارد تا با اجراي
مصوبه اي، فولادسازان را مجبور به ارزان فروشی محصولات خود در بورس کالا کند. اگرچه این تصمیم درگیر و دار تایید و تکذیب ها
مانده است اما درز جزئیات مصوبه اخیر به رسانه ها و واکنش هاي مسوولان سازمان بورس نشان می دهد چنین دخالتی در قیمت
گذاري محصولات فولادي واقعی است! به نظر می رسد دولت از خطاهاي گذشته درس نگرفته و حالا قرار است دوباره تیغ قیمت
گذاري دستوري را زیر گلوي سهامداران شرکت هاي فولادي بگذارد؛ اقدامی که تنها نتیجه اش زمین زدن صنایع کشور در سال

 
جهش تولید و سرازیرکردن سود سهامداران فولادي به جیب دلالان است. 

دولت از سال گذشته مردم را براي ورود به بازار سرمایه تشویق کرده است تا از این محل بتواند کسري بودجه خود را جبران کند. اگر
چه در سرداشتن چنین هدفی ذاتا خالی از اشکال است اما نباید به این معنا هم باشد که به محض جبران کسري بودجه، پشت
سهامداران را خالی کند. آن گونه که وزیر اقتصاد روز گذشته اعلام کرده دولت توانسته است کسري منابع خود را از محل فروش اوراق
و واگذاري سهام شرکت هاي دولتی جبران کرده و در نیمه نخست سال جاري 33 هزار میلیارد تومان نیز از محل واگذاري سهام
دولت در بازار سرمایه درآمد کسب کند. با این حال اکنون که پس از تبلیغات بی وقفه دولت، اغلب مردم سرمایه هاي خرد و کلان
خود را به بازار سرمایه آورده و با آزادسازي سهام عدالت نیز بر تعداد فعالان بازار افزوده شده است، اهرم قیمت گذاري دستوري دولت
مجددا فعال شده و سرمایه دست کم 50 میلیون نفر در بازار سهام را تهدید می کند. مصوبه اخیر تعیین کف و سقف براي عرضه
محصولات فولادي در بورس کالا را می توان نمونه اي از پشت کردن دولت به سهامدارانی دانست که قرار است از مسیر قیمت گذاري

 
دستوري زنجیره فولاد و ارزان فروشی محصولات در بورس کالا، شاهد واریز سودهاي خود به جیب دلالان باشند. 



چوب حراج زدن به محصولات فولادي به معناي افت درآمد شرکت هاست که در نهایت کاهش سود و منفی شدن عملکرد شرکت ها
را به دنبال خواهد داشت و اثر مستقیمی بر ارزش سهام مردم در بورس دارد. این در حالی است که به گفته مدیرعامل شرکت بورس
کالاي ایران قیمت گذاري دستوري کالاي مورد معامله در بورس اساسا غیرقانونی است. حامد سلطانی نژاد با اشاره به ماده 18 قانون
توسعه ابزارها و نهادهاي مالی و ماده 36 قانون احکام دائمی برنامه هاي توسعه کشور گفته است: بر اساس قانون، کالاي پذیرفته شده
در بورس از نظام قیمت گذاري خارج می شود و دخالت در فرآیند قیمت گذاري خلاف نص مصرح قانون است. به نظر می رسد تلاش
هاي چند ماهه دلالان و برخی صنایع ذي نفوذ همچون خودروسازي براي خارج کردن محصولات فولادي از بورس کالا نیز به دلیل

 
همین مانع مستحکم قانونی صورت می گرفته است. 

 
تکرار اشتباهات 

دخالت در بازارها به یکی از عادت هاي دولت تبدیل شده است. در حال حاضر نیز مصوبه مداخله گرانه یادشده در بازار سرمایه و
بورس کالا مورد انتقاد بسیاري از فعالان و کارشناسان بازار سهام قرار گرفته است. رییس سازمان بورس و اوراق بهادار در این باره
اظهار کرده است: تصمیم اخیر در مورد فرآیند قیمت گذاري و تعیین سقف رقابت براي محصولات فولادي در بورس کالا، نتیجه اي
جز توزیع رانت و تضییع حقوق 50 میلیون سهامداران نخواهد داشت. حسن قالیباف اصل افزوده است: برخی از تصمیمات احتمالی
آتی در حوزه قیمت گذاري و تعیین سقف رقابت براي محصولات فولادي در بورس کالا حاکی از تکرار اقدامات اشتباه سال 97 و
دخالت در فرآیند ذاتی اقتصاد است؛ بر اساس تجربه قبلی این اقدام هیچ نتیجه مفیدي در بر نخواهد داشت و تنها به توزیع رانت در

 
میان عده اي خاصی منجر می شود. 

رییس سازمان بورس همچنین تاکید کرده است: با توجه به تاثیر قابل توجه سهام شرکت هاي فولادي در بازار سهام این اقدام تضییع
حقوق 50 میلیون سهامدار به شمار می رود و علاوه بر کاهش درآمد شرکت ها که سود آن متعلق به سهامداران حقیقی، حقوقی و
سهامداران سهام عدالت است، روند کلی بازار را نیز دستخوش تغییرات نامطلوب می کند؛ متاسفانه در سال 97 هم اقدامی مشابه
انجام گرفت و در نتیجه تا برداشته شدن سقف رقابت در بورس کالا بازار دچار تنش هاي شدیدي شد و نتیجه آن توزیع رانت و

 
افزایش تقاضاهاي کاذب محصولات فولادي جهت سوداگري و سفته بازي بود. 

 
بزرگ ترین رانت اقتصادي در 40 سال گذشته 

یک عضو شوراي عالی بورس هم با بیان اینکه وزیر اقتصاد در موضوع قیمت گذاري دستوري محصولات فولادي ورود کرده است گفت:
شوراي عالی بورس هم موضوع را پیگیري می کند. شاهین چراغی در گفت و گو با همفکران تاکید کرد: از ابتداي انقلاب اسلامی تا
امروز این چنین رانتی در کشور توزیع نشده بود و چنین اتفاقی یک فاجعه بزرگ براي اقتصاد است. وي افزود: پیگیري ها براي

 
جلوگیري از اجراي این مصوبه در حال اجراست و شوراي عالی بورس هم به طور جدي موضوع را پیگیري می کند. 

این عضو شوراي عالی بورس با تاکید بر اینکه این مصوبه کارکرد بورس کالا را هم زیر سوال برده است، ابراز کرد: دولت به جاي
کنترل نقدینگی، راهکاري کاملا اشتباه را انتخاب کرده است. به گفته وي بانک مرکزي در شش سال اول دولت روحانی عملکرد خوبی
نداشت؛ عدم کنترل نقدینگی در آن دوره و افزایش سپرده گذاري در بانک ها امروز آثار خود را در ساختار اقتصاد نشان می دهد و
دولت هم به جاي درمان و رفع مشکل بدترین گزینه را انتخاب کرده است. چراغی اعلام کرد: در حال حاضر قیمت ورق فولاد در
بورس کالا حدود 12 تا 13 هزار تومان است و در بازار آزاد این ورق ها با نرخ هاي حداقل 22 هزار تومان فروخته می شود. او با اشاره
به اینکه این رانت چند هزار میلیاردي به جیب دلال ها و واسطه ها می رود، گفت: چنین رانتی می تواند پروژه هاي قضایی زیادي را



به وجود بیاورد. این عضو شوراي عالی بورس همچنین به موضوع مهم حق الناس اشاره کرد و گفت: شرکت هایی مثل فولادمبارکه 50
میلیون سهامدار عدالت دارند و با این تصمیم حق این سهامداران تضییع شده و رانت بزرگی در اختیار افرادي قرار می گیرد که نه

 
تنها سهامدار عدالت نیستند بلکه در گروه واسطه ها و دلالان قرار دارند. 

 
بالا گرفتن اعتراض ها به مداخله دولت در بازار سرمایه 

در همین حال دو عضو دیگر شوراي عالی بورس نیز به تصمیم جدید و منفی دولت مبنی بر تعیین کف و سقف قیمت براي عرضه
محصولات فولادي در بورس کالا واکنش نشان داده اند. سعید اسلامی بیدگلی با انتشار پیامی در توئیتر اعلام کرد: قیمت گذاري
محصولات شرکت هاي بورسی، یعنی از جیب سهامدار برداشتن و به جیب واسطه ها ریختن؛ تجربه نشان داده که این گونه قیمت
گذاري، تاثیري در کنترل قیمت محصولات نهایی هم ندارد. حسین سلاح ورزي نیز در همین باره نوشته است: افت اخیر ارزش بازار
سرمایه بابت تصمیم غیراصولی در مورد قیمت گذاري دستوري فولاد حدود 350 هزار میلیارد تومان و معادل یک مجتمع تولید فولاد

 
مانند فولاد مبارکه است. 

دستاورد این زیان چه بوده؟ توزیع چند میلیون تن فولاد یارانه اي وقتی حتی مشخص نیست چقدر از این یارانه به مصرف کننده
نهایی می رسد!؟ در همین حال، مدیر نظارت بر بورس هاي سازمان بورس و اوراق بهادار، هرگونه دخالت در قیمت گذاري و تعیین
سقف رقابت براي محصولات فولادي در بورس کالا را فاقد منطق اقتصادي و مغابر با قانون توسعه ابزارها و نهادهاي مالی جدید

 
دانست. 

محسن خدابخش نیز در گفت و گو با پایگاه خبري بازار سرمایه (سنا) بر مواد قانونی موجود تاکید و اظهارکرد: بر اساس ماده 18
قانون توسعه ابزارها و نهادهاي مالی جدید که مصوب 25 آذر 88 مجلس شوراي اسلامی است، دولت مکلف است کالاي پذیرفته شده
در بورس را از نظام قیمت گذاري خارج کند و تنها استثنایی که این قانون قایل شده بحث دارو بوده است؛ بنابراین هر کالایی که در
بورس پذیرفته شده، از دایره قیمت گذاري خارج است. وي همچنین افزود: طبق ماده 36 قانون احکام دائمی برنامه هاي توسعه
کشورکالاهایی که در بورس هاي کالایی به عنوان بازار متشکل، سازمان یافته و تحت نظارت پذیرفته می شوند و مورد دادوستد قرار
می گیرند، الزاما طبق قوانین و مقررات حاکم بر آن بورس ها عرضه شده و مورد معامله قرار می گیرند و تاکنون سیاست شوراي عالی
بورس و سازمان بورس و اوراق بهادار مبتنی بر رعایت اصل عرضه و تقاضا و رقابت در معاملات بوده است. خدابخش ادامه داد: الان با
احتساب سهام عدالت، 50 میلیون سهامدار داریم و قاعدتا اگر محصولات فولادي در بورس کالا مشمول قیمت گذاري دستوري شوند،
ممکن است سود شرکت ها کاهش پیدا کند و در اثر این سهامداران متضرر شوند. از سوي دیگر مدیرعامل فرابورس نیز اظهارکرد:
عرضه محصولات خارج از مکانیسم بازار، خلاف قانون است و دولت نباید تصمیمی بگیرد که منافع 50 میلیون سهامدار خرد به خطر
بیفتد. امیرهامونی در صفحه توئیتر خود نوشته است: تضعیف بورس هاي کالایی، تضعیف بورس هاي اوراق بهادار است. ماده 18 قانون
توسعه ابزارها و نهادهاي مالی، دولت را مکلف کرده کالاي پذیرفته شده در بورس را از نظام قیمت گذاري خارج کند. عرضه محصولات
خارج از مکانیسم بازار، خلاف قانون است و دولت نباید تصمیمی بگیرد که منافع 50 میلیون سهامدار خرد به خطر بیفتد. اگرچه این
اظهارات و انتقادات می تواند بر تجدید نظر طرف دولتی در تصمیم اخیر خود اثرگذار باشد اما همچنان این سوال مطرح است که آیا
بهتر نیست که شوراي عالی بورس در کنار اظهار نظرهاي پراکنده، اقدام به تشکیل جلسه فوق العاده براي اخذ یک موضع مشخص و

 
یکپارچه کند؟ 

 
پافشاري دولت بر توزیع رانت 

در حالی که مسوولان و کارشناسان بازار سرمایه مراتب انتقاد و اعتراض خود به مصوبه اخیر را اعلام کرده اند اما با این حال روز



گذشته معاون معدنی وزارت صمت با بیان اینکه کار کارشناسی روي بخشنامه هنوز به پایان نرسیده اعلام کرده است که قیمت
گذاري محصولات فولادي دلالی و رانت را حذف می کند. این در حالی است که عرضه محصولات فولادي در سال هاي گذشته با
هدف کاهش دلالی و واسطه گري در این بازار به بورس کالا منتقل شده و با استفاده از بستر شفاف بازار سرمایه توانسته بود در قیمت
هاي واقعی معامله شود. داریوش اسماعیلی همچنین ابراز امیدواري کرده است که به زودي شاهد نهایی شدن و اجراي این مصوبه
باشیم. وي در گفت و گو با مهر از تشکیل جلساتی با عمده تولیدکنندگان شمش، فولاد و محصولات فولادي، مدیر بخش معدن مرکز
پژوهش هاي مجلس، کمیسیون صنایع و معادن مجلس و رییس کمیته صنعت کمیسیون، رییس کمیته معدن و صنایع معدنی و نایب

 
رییس اول مجلس خبر داده است. 

با این حال در این میان نامی از سازمان بورس و اوراق بهادار یا بورس کالا به میان نیامده است تا به عنوان نماینده 50 میلیون
سهامدار گروه هاي فلزي و معدنی به تهدید سرمایه هاي خود توسط دولت اعتراض کنند. پیش از این نیز فعالان بازار سرمایه و
مسوولان سازمان بورس از خالی بودن جاي نمایندگان خود در جلسات تصمیم گیري و نیز صندلی خالی رییس سازمان بورس و اوراق
بهادار در هیات دولت براي حمایت از سرمایه و دارایی بخش اعظم جمعیت کشور انتقاد کرده بودند. در همین حال این سوال در میان
سهامداران مطرح است که نمایندگان آنان در خانه ملت که در مدت اخیر توئیتر را با اظهار نظرهاي بورسی درنوردیده بودند، اکنون در

 
کدام سمت این ماجرا قرار گرفته اند؟ 

 
دودستگی در تصمیم گیري 

از سوي دیگر روز گذشته مدیرکل دفتر صنایع معدنی وزارت صمت ابلاغیه قیمت گذاري دستوري فولاد را تکذیب کرد و گفت:
دستورالعملی که در فضاي مجازي منتشر شده یک پیشنهاد خام بوده که در جلسه اي مطرح شده و فقط در حد صحبت بوده است.
سیف اله امیري در گفت وگو با همفکران مصوبه دستورالعمل جدید قیمت گذاري فولاد در بورس کالا را تکذیب و تاکید کرد: چنین
ابلاغیه اي کاملا تکذیب می شود. وي با تاکید بر اینکه، این موضوع اصلا ابلاغ نشده است، گفت: یک دستورالعمل زمانی ابلاغیه،

 
مصوبه و لازم الاجراست که با امضاي مقام عالی رتبه (وزیر صنعت، معدن وتجارت) و یا با امضا و توافق ستاد تنظیم بازار همراه باشد. 

مدیرکل دفتر صنایع معدنی وزارت صنعت، معدن و تجارت ادامه داد: این موضوع حدود یک سال و نیم است که در حال بررسی است
و بارها درباره آن جلسات مختلفی تشکیل شده، پیشنهادهایی مطرح می شود اما فقط در حد پیشنهاد است و براي اجرایی شدن باید
از هفت خان رد شود که هنوز حتی از یک خان هم رد نشده است. برخی فعالان بازار سرمایه این تکذیبیه را به معناي عقب نشینی
ضمنی دولت از تصمیم مخرب اخیر خود تحلیل می کنند؛ در همین حال با نیم نگاهی به اظهارات دیگر مسوولان دولتی می توان به
این باور رسید که دودستگی در دولت بر سر مصوبه اخیر بسیار شدید است. به نظر می رسد در میانه نبرد واسطه گران و ذي نفعان

 
دلالی فولاد با اصحاب بازار سرمایه دولت دچار سرگردانی و دودستگی در تصمیم گیري شده است. 

 
دنیاي اقتصاد 

 
- سریال بی پایان ارزهاي صادراتی 

دنیاي اقتصاد درباره بازگشت ارز صادراتی گزارش داده است: گفت وگو بین حاکمیت و بخش خصوصی در مورد ارزهاي صادراتی و
بازگشت آن به کشور، بعد از گذشت بیش از 2 سال و نیم از تصمیم دولت براي اخذ تعهد ارزي از صادرکنندگان، ادامه دارد. بخشنامه
ها و دستورالعمل هاي مختلفی از سوي بانک مرکزي در این باره ابلاغ شده که به گفته صادرکنندگان، آنها را سردرگم کرده است و
هر دستورالعملی نسبت به دستورالعمل ما قبل خود سختگیرانه تر بوده و تجار را براي بازگشت ارز بیش از پیش تحت فشار قرار می



دهد. در عین حال نهاد سیاست گذار سختگیري براي بازگشت ارز را به تامین ارز براي واردات کالاهاي ضروري نسبت می دهد و بر
این باور است که محدودیت هاي بسیاري به دلیل وجود تحریم ها ایجاد شده است و از این رو باید سختگیري براي بازگرداندن ارز

 
صورت بگیرد. 

 
سریال بی پایان ارزهاي صادراتی عکس: سینا شیري، دنیاي اقتصاد 

البته بخش خصوصی هم در این مدت منفعل نبوده و بارها پیشنهادهاي خود را براي کاهش مشکلات بازگشت ارز مطرح کرده، ولی
هیچ گاه این پیشنهادها از سوي سیاست گذار به اجرا در نیامده است. آخرین بسته پیشنهادي اتاق بازرگانی ایران و کمیته ارزي نیز
شامل 9 پیشنهاد بود که به نظر می رسید 7 پیشنهاد از سوي متولیان مورد قبول واقع شده است. اما این بسته نیز مورد بی مهري

 
قرار گرفت و تنها یک مورد به اجرا درآمد و آن هم موضوع محدود شدن ثبت سفارش براي کارت اولی ها بود. 

هرچند رئیس اتاق ایران عنوان کرد که این پیشنهاد از مرداد 97 بوده است که تا همین اواخر مورد توجه قرار نگرفته است. اما بخش
خصوصی همچنان امیدوار است که پیشنهادهایش براي تسهیل بازگشت ارز شنیده شود و از این رو در جلسه دوشنبه شب شوراي
گفت وگوي دولت و بخش خصوصی، 10 پیشنهاد جدید از سوي کمیته ارزي ارائه شد. گزارشی که در ابتداي آن به مشکلات
صادرکنندگان درخصوص بسته سیاستی بانک مرکزي هم اشاره شده بود. اما این جلسه به ارائه پیشنهادها ختم نشد؛ بلکه محلی شد
براي انتقادات صریح تر صادرکنندگان از رویه هاي تعیین شده بازگشت ارز از سوي بانک مرکزي؛ آن هم در حضور رئیس کل بانک.
اگرچه بخش خصوصی عنوان کرد که این مسائل را بارها اعلام کرده است؛ اما چالش ها همچنان پا برجاست. هرچند فعالان اقتصادي
در این نشست پشت تریبون از مشکلات خود سخن گفتند؛ اما واکنش هاي منفعلانه و حتی بی تفاوت رئیس کل موجب اعتراض آنها

 
شد. 

آنها عنوان کردند این مشکلات را صادرکنندگان لمس می کنند و اگر در این جلسه بازگو می شود براي این است که آقاي رئیس کل
بانک مرکزي آنها را بشنود که او هم به نظر می رسد چندان تمایلی به این کار ندارد. این جلسه هم مانند تمام جلسات قبل به هیچ
نتیجه اي نرسید جز آنکه رئیس اتاق در جلسات کمیته ماده 2 ارزي شرکت کند و پیشنهادهاي 10 گانه کمیته ارزي اتاق ایران نیز
در این جلسات بررسی شود. اما فعالان اقتصادي چندان به پذیرش این پیشنهادها امیدوار نیستند؛ چراکه به گفته آنها مسوولان

 
همیشه در جلسات چراغ سبز نشان می دهند، اما در اجرا هیچ اقدامی انجام نمی شود. 

سکوت رئیس کل بانک مرکزي در این نشست بار دیگر با پیش کشیدن موضوع کارت هاي بازرگانی یک بار مصرف شکسته شد و توپ
را در زمین متولیان صدور کارت انداخت که موجب اعتراض رئیس اتاق ایران شد. غلامحسین شافعی این سخنان را نادرست خواند و
خطاب به عبدالناصر همتی گفت شرکت هاي کاغذي زیادي در حال حاضر در کشور وجود دارد آیا شما ثبت شرکت ها را مقصر می
دانید؟ حساب هاي فیک زیادي در بانک هاي تحت نظارت شما ایجاد شده است. آیا شما روساي بانک ها را دستگیر می کنید؟ او

 
گفت: تا زمانی که روش حمله و دفاع را در پیش می گیریم به هیچ نقطه مثبتی نمی رسیم. فقط مانع از پیشرفت کار می شویم. 

در این نشست که نمایندگان سه قوه حضور داشتند، هم نمایندگان مجلس و هم نماینده قوه قضائیه در این موضوع اتفاق نظر داشتند
که رویه کنونی بانک مرکزي براي بازگشت ارز صادراتی براي صادرکنندگان مانع ایجاد کرده است. علاوه بر این، ماحصل صحبت هاي
مطرح شده در جلسه نشان می دهد که دستگاه هاي حاکمیتی با یکدیگر لینک نیستند و هر کدام راه خود را می روند. فرآیند
بازگشت ارز بین نهادهایی تقسیم شده است که هیچ توافق آرا و نگاه مشترکی با یکدیگر ندارند. به گونه اي که صادرکنندگان عنوان
کردند میزان تعهد ارزي شان در هر دستگاه متفاوت است و میزان رفع تعهد ارزي آنها هم در همین راستا با ارقام مختلف ثبت شده

 
است. 



 
مشکلات صادرکنندگان و پیشنهادهاي بخش خصوصی 

کیوان کاشفی، عضو هیات رئیسه اتاق ایران، در این نشست گزارشی درخصوص مشکلات صادرکنندگان ارائه داد. «محدود بودن روش
هاي برگشت ارز به چرخه اقتصادي به 2 سامانه نیما و سنا»، «محدود بودن تامین ارز واردات در مقابل صادرات به تاییدیه وزارت
صنعت، معدن و تجارت که روندي بسیار طولانی، غیرمنطقی و غیرعملیاتی است و در عمل این روش را فاقد تاثیرگذاري لازم کرده
است « «تعیین مدت 4 ماه براي ایفاي تعهدات که براي بسیاري از گروه هاي کالایی غیرممکن و با توجه به شرایط تشدید تحریم ها
انجام تکالیف در این مدت را غیرممکن می کند»، «مکلف بودن آن دسته از صادرکنندگان که بخشی یا تمام تعهدات خود را ایفا
نکرده اند به ایفاي تعهدات در بازار دوم (سامانه نیما) به نرخ روز پایانی مهلت یا قیمت روز بازار (هرکدام کمتر باشد)»، عدم شفافیت و
تعیین تکلیف منطقی درخصوص پروانه هاي صادرات از محل ورود موقت»، «تعیین مالیات هاي سنگین به منظور حذف نرخ صفر
مالیاتی صادرات و عدم عودت مالیات ارزش افزوده صادرکنندگانی که تعهدات خود را به هر علتی در زمان هاي اعلام شده ایفا نکرده
اند»، «تشکیل پرونده هاي متعدد قضایی و تعزیراتی براي صادرکنندگان که در تاریخ صادرات کشور بی سابقه بوده است» و «عدم
امکان پرداخت یا تمدید تسهیلات واحدهاي تولیدي و تجار به دلیل عدم ایفاي کامل تعهدات ارزي» مشکلاتی بود که از سوي او

 
عنوان شد. 

کاشفی در ادامه 10 پیشنهاد براي بهبود شرایط موجود ارائه داد که توسط کمیته ارزي اتاق و با نظر تشکل ها و کمیسیون هاي

 
واردات و صادرات اتاق ایران تهیه شده است. این 10 مورد به شرح زیر است: 

1؛ نظر به اثبات ناکارآمدي سیاست هاي متخذه سال هاي 97 تا مهر 99 و براي رفع محدودیت هاي فعلی و پیش روي صادرکنندگان
براي افزایش سرعت برگشت ارز به چرخه اقتصاد، امکان ایجاد تنوع در روش هاي ایفاي تعهدات و کم کردن فشار تامین ارز بر بانک
مرکزي، بسته سیاست ارزي سال 1399 کان لم یکن و روش هاي مصوب هیات وزیران در تاریخ 02/ 02/ 97 بدون تعیین سقف و
کف ملاك عمل قرار گیرد. (1- واردات در مقابل صادرات، 2- پرداخت بدهی ارزي خود، 3- فروش ارز به بانک ها و صرافی هاي مجاز

 
و 4- سپرده گذاري ارزي نزد بانک ها). 

2؛ با توجه به محدودیت هاي منابع ارزي دولتی و تبعات دخالت هاي دولت در خرید و فروش ارز صادراتی و عدم تامین به موقع
نیازهاي ارزي واردکنندگان، پیشنهاد می شود بانک مرکزي جمهوري اسلامی ایران تنها متعهد به تامین ارز کالاهاي اساسی بوده و
فرآیند تامین تمامی کالاها را به ارز حاصل از صادرات و تعامل صادرکنندگان و واردکنندگان بدون دخالت دولت و بر مبناي عرضه و

 
تقاضاي بازار موکول کند. 

3؛ تعدیل 20 درصدي میزان بازگشت ارز اظهارنامه هاي صادراتی به منظور جبران هزینه هاي مترتب به واسطه تحریم ها اعمال شود
تا بخشی از هزینه هاي تغییر اسناد، انبارداري مضاعف، هزینه هاي نامتعارف نقل و انتقال پول و سایر هزینه هاي غیرقابل پیش بینی

 
صادرات را جبران کند. 

4؛ واردات تمامی کالاها از محل ارز صادراتی، با توافق بین صادرکننده و واردکننده به شیوه واردات در مقابل صادرات مجاز تلقی شده
و با تجربه موفق به ثبت رسیده در این حوزه، رفع تعهد ارزي با ثبت واگذاري کوتاژ صادراتی به واردکننده تنها در سامانه جامع تجارت
صورت گیرد و در مقابل، نظارت دستگاه هاي اجرایی بر بازگشت ارز حاصل از صادرات به چرخه اقتصادي کشور، از طریق این سامانه

 
انجام شود و مداخلات در تعیین نرخ به صفر برسد. 



5؛ زمان بازگشت ارز صادراتی از 4 ماه به حداقل 6 ماه افزایش یابد به استثناي فرش دستبافت که به دلیل شرایط ناشی از صادرات
این کالا، باید به 12 ماه افزایش یابد و براي برخی از اقلامی که بر اساس تشخیص وزارت صمت و اتاق ایران امکان بازگشت ارز در
مهلت 6 ماه را ندارند، توسط وزارت مزبور نسبت به تعیین مهلت مناسب اقدام شود. همچنین صادرکنندگانی که نسبت به رفع تعهد

 
ارزي قبل از مهلت مقرر اقدام می کنند شامل 10 درصد تشویق صادراتی در ارزش اظهارنامه صادراتی شوند. 

6؛ مهلتی حداقل سه ماهه به تمام صادرکنندگان تولیدي و غیرتولیدي که تا این تاریخ موفق به ایفاي تعهدات خود نشده اند، داده

 
شود تا براي آخرین بار به یکی از 4 روش مطرح در مصوبه 2/ 2/ 97 رفع تعهد کنند. 

7؛ در راستاي اجراي بند 7 تصویب نامه مورخ 02/ 02/ 1397 هیات محترم وزیران، صادرکنندگان به کشورهاي عراق و افغانستان و
بازارچه هاي مرزي در مقطع زمانی 22/ 01/ 1397 لغایت 16/ 05/ 1397 بتوانند اطلاعات اظهارنامه هاي صادراتی خود را در سامانه

 
جامع تجارت براي رفع تعهدات ارزي ثبت کنند. 

8؛ سازمان امور مالیاتی درباره اعمال معافیت هاي مالیاتی براي آن دسته از صادرکنندگانی که بعد از تاریخ 30/ 10/ 1398 نسبت به

 
برگشت ارز اقدام کرده اند بر مبناي اطلاعات دریافتی از بانک مرکزي درباره ایفاي تعهدات ارزي، اقدام کند. 

9؛ امکان گزارش گیري برخط مربوط با وضعیت رفع تعهد ارزي از سوي صادرکنندگان در سامانه هاي بانک مرکزي فراهم شود و
همچنین امکان دسترسی برخط ادارات کل امور مالیاتی استان ها از وضعیت رفع تعهد ارزي صادرکنندگان به منظور استرداد به موقع
مالیات ارزش افزوده با رعایت مفاد مربوطه در قانون رفع موانع تولید میسر شود. (30 روز از زمان رفع تعهد ارزي که متاسفانه در حال
حاضر استرداد بخشی از مالیات ارزش افزوده سال 97 و سال هاي 98 و 99 صورت نگرفته که بر اساس محاسبات برآوردي در حدود

 
2500 میلیارد تومان است.) 

10؛ صادرکنندگانی که نسبت به رفع تعهد ارزي قبل از مهلت مقرر اقدام می کنند شامل 10 درصد تشویق صادراتی در ارزش

 
اظهارنامه صادراتی و ملزم به رفع تعهد 90 درصد از ارز صادراتی خود شوند. 

 
از صادرکنندگان خوشنام حمایت کنید 

محمدرضا پورابراهیمی، رئیس کمیسیون اقتصادي مجلس نیز در جلسه شوراي گفت وگو با تاکید بر اینکه باید در راهبردها و سیاست
هاي بانک مرکزي تغییري ایجاد شود، اظهار کرد: مساله تحریم قابل کتمان نیست، اما باید این مساله را بررسی کنیم که آیا ما در برابر
این تحریم ایستاده ایم یا اینکه خود نیز عاملی براي التهاب ارز شده ایم. او با اشاره به منفی شدن ترازنامه تجاري کشور در نیمه
نخست سال افزود: ما به عنوان نمایندگان مجلس از دولتی ها درخواست داریم که دو موضوع نحوه تسویه تعهدات ارزي و معافیت
صادرکنندگان خوشنام بر اساس تشکیل سندیکا را مورد بررسی قرار دهند. پورابراهیمی ادامه داد: پیشنهاد می کنیم صادرکنندگان
خوشنامی که معوقه مالیاتی، معوقه بانکی، مشکلات تامین اجتماعی و... ندارند مشخص شوند و در حوزه هایی همچون پیمان سپاري

 
ارزي مورد حمایت قرار گیرند. 

در آن صورت خواهیم دید که صادرات بخش خصوصی چند برابر می شود. در اقتصاد کشور ظرفیت هاي زیادي وجود دارد اما تاکنون
مورد غفلت واقع شده است. او همچنین به صدور بخشنامه هاي متعدد در حوزه ارز اشاره کرد و اظهار کرد: متاسفانه بخشنامه هاي
متعددي در حوزه ارز صادر می شود که مشکلات عدیده اي را ایجاد کرده است. رئیس کمیسیون اقتصادي مجلس تاکید کرد: با
مشوق هاي صادرات و برداشتن محدودیت ها و توجه به بازرگانان خوشنام می توانیم از ظرفیت هاي کشور براي صادرات استفاده



کنیم. در شرایط کنونی حوزه تصمیمات ارزي به منابع ارزي ناشی از بخش خصوصی منتقل شده است. این مساله یعنی اینکه منابع

 
کشور از بخش نفت جدا شده است و به گونه اي صادرات غیرنفتی متولی منابع ارزي شده است. 

 
هشدار کمبود نهاده هاي دامی 

رئیس کمیسیون کشاورزي مجلس نیز با بیان اینکه در تامین نهاده هاي دامی به شدت مشکل داریم، گفت: اگر دولت تدبیري
نیندیشد قیمت مرغ 5/ 1 تا 2 برابر افزایش می یابد. سیدجواد ساداتی نژاد با بیان اینکه در حوزه نهاده هاي دامی به شدت دچار
مشکل شده ایم، اظهار کرد: وضعیت در حوزه نهاده هاي دامی به شکلی است که در بخش سویا شاهد کاهش 48 درصدي واردات
نسبت به پارسال هستیم. این مساله موجب شده که نرخ سویا در بازار از 2 هزار و 700 تومان به 14 هزار تومان برسد که همین
موضوع منجر به آشفتگی در بازار مرغ و تخم مرغ شده است. او ادامه داد: قیمت مرغ امروز 27 هزار تومان است که اگر چاره اي

 
اندیشیده نشود قطعا این نرخ 5/ 1 تا 2 برابر افزایش می یابد. 

ساداتی نژاد تصریح کرد: البته طی سه هفته اخیر با تسهیلاتی که بانک مرکزي اتخاذ کرده تامین ارز سویا مشکلی نداشته است. از
دولت درخواست داریم که براي رفع مشکلات نهاده هاي دامی اجازه دهد در مقابل صادرات، واردات نهاده هاي دامی انجام شود چراکه
در صورت کاهش شدید جوجه ریزي وضعیت بدي در آینده خواهیم داشت. او همچنین خطاب به وزیر صمت گفت: در حال حاضر
بخش خصوصی براي نهاده هاي دامی ثبت سفارش نمی کند و شرکت پشتیبانی امور دام میدان دار این موضوع است. درخواست

 
داریم در ستاد تنظیم بازار درخصوص نرخ گذاري تدبیري اندیشیده شود تا بخش خصوصی نیز به این حوزه ورود کند. 

 
صادرکنندگان عصبی هستند 

محمدرضا انصاري، نایب رئیس اتاق ایران نیز در این نشست به دوره طلایی صادرات با توجه به نرخ ارز اشاره کرد و گفت: در این دوره
طلایی دو برخورد می توان انجام داد. یکی اینکه نگران این موضوع باشیم که ارز به کشور وارد نمی شود؛ در نتیجه همان کسانی که
می خواهند ارز را به کشور بازگردانند را محدود کنیم. این اتفاقی است که در حال حاضر افتاده است. البته این برخورد در راستاي یک
حسن نیت است که بانک مرکزي می خواهد حتما ارز به کشور برگردد. اما مگر تا الان چه کسانی به کشور ارز آورده اند؟ الان که
صادرات نفت وجود ندارد. همین صادرکنندگان هستند که این کار را کرده اند. اما تمام صادرکنندگان کشور در حال حاضر عصبی
هستند. او خطاب به رئیس کل بانک مرکزي گفت: شما فشار را روي کسانی گذاشته اید که می خواهند به کشور ارز برگردانند و نیاز
ارزي را برطرف کنند. اما انتخاب دیگري هم دارید و آن بهره گیري از تجربه کشورهاي دیگر است. همه آنها به توسعه صادرات بها

 
دادند و از صادرکنندگان حمایت کردند. 

جمشید نفر، رئیس کمیسیون صادرات اتاق ایران هم به بی توجهی رئیس کل بانک مرکزي اشاره کرد و گفت: در این جلسه هنگام
صحبت هاي بخش خصوصی متوجه شدم که این حرف ها براي آقاي همتی حرف هایی تکراري است. ولی به اعتقاد من باید همه

 
نظرات را هرچند تکراري شنید. 

 
کارتن خوابی 70 بازداشت شده ارزي 

رئیس کل بانک مرکزي پس از شنیدن سخنان بخش خصوصی در ابتدا موافقت خود را با برخی از اظهارات سخنرانان اعلام کرد. اما
این نکته را هم مورد تاکید قرار داد که دلیل افزایش نرخ ارز و کاهش صادرات هیچ ارتباطی با بخشنامه هاي بانک مرکزي ندارد. به
گفته عبدالناصر همتی، دلیل افزایش نرخ ارز کاهش درآمدهاي ارزي و کاهش فروش نفت است. او گفت: یک زمانی کشور 50 میلیارد



دلار درآمد نفتی داشت اما امروز ما این درآمد را نداریم. دوستان باید حتما این مسائل را مورد توجه قرار دهند. او همچنین عنوان کرد

 
که از پشت صحنه کاهش صادرات خبر دارد و این مساله را بیشتر ناشی از تحریم ها دانست. 

همتی تصریح کرد: امروز شرایط کشور را همه می دانند؛ به دلیل تحریم محدودیت هایی ایجاد شده که مجبور هستیم سختگیري ها
را بیشتر کنیم و این مساله به معناي این نیست که ما به دنبال ایجاد فشار به صادرکنندگان هستیم. صادرات غیرنفتی براي ما بسیار

 
مهم است زیرا در صورت رشد این بخش، کشور نیز به مراحل بالاتري از توسعه و رفاه عمومی می رسد. 

او افزود: اما واقعیت این است که طی دو سال و سه ماهی که من به بانک مرکزي آمده ام با بی سابقه ترین تحریم ها مواجه شده ایم
که روز به روز هم فشار بیشتر می شود. الان من از این جلسه بیرون بروم از همه بخش ها به بانک مرکزي درخواست فرستاده می
شود. این طور نیست که فقط صادرکنندگان ارز بخواهند بلکه همه دستگاه ها و بخش ها از بانک مرکزي ارز، کالا و نهاده می خواهند؛
از سوي دیگر نیز بانک مرکزي باید براي ارزش پول ملی، توان مردم، توزیع درآمد، نقدینگی و … نیز فکري بکند، همه این فشارها به

 
بانک مرکزي وارد می شود و اگر یک دستگاهی دقیق کار نکند باقی دستگاه ها به مشکل می خورند. 

همتی با اشاره به سخنان یکی از حاضران در مورد صادرکنندگان خوشنام تصریح کرد: بنده با صادرکنندگان خوشنام مشکل ندارم
حتی هفته گذشته با این افراد جلسه اي گذاشتیم و به دلیل حجم ارزي که آورده بودند مورد قدردانی قرار گرفتند. طی دو سال 108
صادرکننده 26 میلیارد دلار ارز به کشور آوردند که این مساله نشان می دهد این بخش در حال اداره کشور است. رئیس کل بانک
مرکزي با اشاره به بازگشت ارز حاصل از صادرات گفت: از 27 میلیارد دلار ارزي که بازنگشته بود تا تیرماه 8 میلیارد دلار به کشور
بازگشت و نشان می دهد صادرکنندگان خوب عمل کردند. وي افزود: اینکه معاون قوه قضائیه از ما بابت معرفی صادرکنندگان به این
نهاد گلایه دارند باید بگویم که بانک مرکزي به قانون عمل کرد. در جلسه شوراي هماهنگی سران قوا به بانک مرکزي تکلیف شده بود
که اگر در مورد بازگشت ارز حاصل از صادرات به نتیجه نرسید موضوع را به قوه قضائیه ارجاع دهد. من حتی در مواردي مورد سوال
بودم که چرا این مساله را به قوه قضائیه ارجاع نداده ام. بانک مرکزي علاقه اي به معرفی همه صادرکنندگان به قوه قضائیه ندارد.
رئیس کل بانک مرکزي تاکید کرد: 250 نفر را در اواخر سال هاي 97 و 98 به قوه قضائیه معرفی کردیم. این افراد حتی یک دلار به
کشور برنگرداندند و از طرفی هیچ کدام تولیدکننده نبودند. ارزش دلارهاي بازنگشته این افراد به کشور هم حدود 7 میلیارد دلار بود.
برخی می گویند ما در بخشنامه سال هاي قبل، با توجه به تصمیم گیري ها، صادرات خرد را رواج دادیم. چراکه گفتیم هر کسی کمتر
از یک میلیون یورو دارد می تواند ارز به کشور برنگرداند. این در حالی است که صادرات این 250 نفر بین 100، 200 و 50 میلیون

 
دلار بوده است. 

همتی ادامه داد: باید بگویم که از این بازداشت شدگان ارزي، 70 نفر کارتن خواب هستند یا در حاشیه روستاها زندگی می کنند. این
افراد کارت بازرگانی را به کسانی دیگر داده اند و صادرکننده نیز ارز را به کشور وارد نکرده است. ما به این نفرات فشار هم بیاوریم

 
کاري از پیش نمی رود. 

او گفت: من به رئیس قوه قضائیه گفتم که اصلا تمایلی به ارجاع صادرکنندگان به قوه قضائیه ندارم. فقط باید خواهش کنیم که ارز را
به کشور برگردانند. رئیس کل بانک مرکزي اظهار کرد: ما از دولت و صادرکنندگان می خواهیم که دغدغه بانک مرکزي را ببینند؛
وقتی جلوي بانک مرکزي تجمع می کنند که چرا ارز تخصیص داده نمی شود ما باید چه جوابی بدهیم. آیا بگوییم ارز را به کشور
برنمی گردانند؟ نظر دولت و شخص رئیس جمهور، حمایت از صادرکنندگان است اما صادرکننده نیز باید ارز را به کشور بازگرداند. من
سوال می کنم آیا بین کسی که ارز را با 12 هزار تومان آورده و کسی که به دلیل تعلل ارز را با 25 هزار تومان آورده فرقی نیست؟ با
کسی که به دلیل تعلل در بازگشت ارز موجب پیشی گرفتن تقاضا بر عرضه شده چه رفتاري باید کرد؟ او تصریح کرد: 80 میلیون نفر
از ناحیه نرخ ارز آسیب می بینند. از این رو نباید اجازه دهیم که مشکلات این حوزه بیشتر شود. باید بدانیم که صرفا خروج سرمایه



 
نمی تواند کمکی به کشور کند. تزریق و نشر ارز باید تعادل داشته باشد. 

همتی در ادامه با بیان اینکه پیشنهادات صادرکنندگان را به بانک مرکزي بدهید تا در کمیته مربوطه بررسی کنیم، گفت: هم اکنون
شرایط ما روان شده و بهتر هم خواهد شد. او گفت: نرخ ارز را کنترل می کنیم، چه بسا که هم اکنون بازار مثبت تر شده است و
عرضه صادرکنندگان در سامانه نیما روان تر شده است. وقتی که صادرکنندگان عرضه روان داشته باشند محدودیت هم کم می شود.
بر اساس آماري که چند روز پیش گرفتم روزي 150 میلیون دلار عرضه داشتیم که روند خوبی تلقی می شود. رئیس کل بانک
مرکزي افزود: شرایط تحریم اوج خود را گذرانده است. افرادي که در مورد صدور بخشنامه ها گلایه دارند باید شکایت خود را به ترامپ
ببرند؛ چراکه تحریم ها روز به روز جدیدتر می شود و ما مجبور به تغییر بخشنامه ها می شویم؛ به ما حمله می شود و ما باید دفاع

 
کنیم. 

 
صادرکنندگان را گناهکار نشان ندهید 

غلامحسین شافعی، رئیس اتاق بازرگانی ایران پس از صحبت هاي همتی خطاب به وي عنوان کرد: بنده احساس می کنم تا وقتی که

 
ما در جنگ و دفاع با هم قرار داریم، مساله اي حل نمی شود. ما به دنبال این هستیم که یک مشکل مشترك را با هم حل کنیم. 

او با اشاره به صحبت هاي همتی مبنی بر ارائه پیشنهادات اتاق در کمیته ماده 2 گفت: شما بر اساس قانون باید درخصوص هر
تصمیمی که براي ما می گیرید، با ما مشورت کنید و ما را در جریان بگذارید. این اتفاقات نیفتاده است. شافعی همچنین با اشاره به
گفته رئیس کل بانک مرکزي مبنی بر کارت هاي اجاره اي گفت: شما مساله کارتن خواب و کارت یکبار مصرف را بارها مطرح می
کنید. اما بنده دو سوال از شما دارم: اول اینکه در اداره ثبت شرکت ها 700 هزار شرکت کاغذي ثبت شده است. حتما این اداره
مدارك مورد نیاز را هم دریافت کرده است. آیا براي این شرکت هاي کاغذي اداره ثبت شرکت ها را محاکمه می کنند؟ در بانک هایی
که شما بر آنها نظارت می کنید، تعداد زیادي حساب اجاره اي وجود دارد. آیا شما مدیر بانک را محاکمه می کنید؟ در صورتی که ما
اگر کارت بازرگانی صادر می کنیم، یک امضا داریم و وزارت صمت است که امضاي نهایی را می کند. اما به گونه اي صحبت می کنید

 
که گویی اتاق ایران متخلف بوده و مرتب در حال انجام امور غیرقانونی است. 

شافعی خطاب به رئیس کل بانک مرکزي گفت: شما جناب آقاي همتی، در یک برنامه تلویزیونی مشکلات ارزي امروز کشور را به گونه
اي بر گردن بخش خصوصی انداختید و فعالان اقتصادي را گناهکار جلوه دادید. ما همه به دنبال حل یک مشکل هستیم و اتاق می
خواهد به این رویه کمک کند. همتی در پاسخ به این گفته شافعی گفت: من هنوز هم معتقدم که یکی از دلایل افزایش نرخ ارز
بازنگرداندن ارز صادراتی است. اما نمی گویم که همه بازنگردانده اند. بلکه صادرکنندگانی هم هستند که به میزان قابل قبولی ارز را به
کشور بازگردانده اند. در انتهاي این نشست تصمیم گرفته شد که رئیس اتاق ایران در جلسه بعدي کمیته ماده 2 ارزي شرکت کند و
نظرات بخش خصوصی را به آن کمیته ببرد. هرچند فعالان اقتصادي عنوان کردند که چیزي بیشتر از آنچه در گزارش ارائه شده در
جلسه شوراي گفت وگو وجود ندارد. به هر حال این رشته سر دراز دارد و این داستان مسلما به این جلسه ختم نخواهد شد. چراکه
هیچ تصمیم قطعی و مهمی در این رابطه اتخاذ نشد. نه بانک مرکزي از موضع خود کوتاه آمد و نه بخش خصوصی از توضیحات قانع

 
شد. 

 
– شمارش معکوس آزادسازي قیمت خودرو 

دنیاي اقتصاد درباره قیمت خودرو نوشته است: وزارت صمت طرحی تحت عنوان «عدالت در توزیع و واقعی کردن تقاضا» در دستور
کار دارد. آنچه مشخص است در این طرح علاوه بر عرضه 153 هزار دستگاه خودرو تا پایان سال، ایجاد محدودیت در تقاضاي کاذب



بازار با واقعی سازي قیمت مدنظر سیاست گذار خودرو قرار دارد. به این ترتیب تک نرخی کردن قیمت ها منجر به حذف سوداگري و

 
دلالی در بازار خودرو خواهد شد. 

وزارت صمت پس از برگزاري چندین جلسه با نمایندگان مجلس، برخی وزرا و همچنین مدیران و دست اندرکاران صنعت خودرو در
نهایت اقدام به تدوین طرحی تحت عنوان «عدالت در توزیع و واقعی کردن تقاضا» کرده است. این خبر در شرایطی روز گذشته از
سوي مهدي صادقی نیارکی، معاون امور صنایع وزارت صمت اعلام شد که عرضه 153 هزار دستگاه خودرو تا پایان سال یکی از برنامه
هاي این وزارتخانه براي پاسخ گویی به بخشی از تقاضاي بازار عنوان شده است؛ هرچند وي توضیح بیشتري درمورد طرح واقعی کردن
تقاضا و عدالت در توزیع خودرو نداده، اما اظهارات وي بیانگر برنامه ریزي و اقداماتی از سوي رزم حسینی وزیر صمت، براي ایجاد

 
محدودیت در تقاضاي کاذب بازار است. 

پیش از این نمایندگان کمیسیون صنایع و معادن مجلس در طرح تحول صنعت و بازار خودرو با الزام خودروسازان به عرضه محصولات
خود در بورس کالا اولین قدم را براي واقعی کردن تقاضا در بازار خودرو برداشتند. این در شرایطی است که بررسی و درنهایت قانونی
شدن طرح مجلس به زمان زیادي نیاز دارد؛ به همین دلیل وزارت صمت تا تصویب طرح مذکور اقداماتی براي توزیع عادلانه و حذف
تقاضاي کاذب را در دستور کار قرار داده است. اما با وجود میلیون ها تقاضاي کاذب که به واسطه استفاده از رانت فاصله قیمتی
کارخانه و بازار شکل گرفته، وزارت صمت چگونه قادر خواهد بود خودرو را به متقاضیان واقعی تحویل دهد نه سوداگران ودلالان بازار؟
آنچه مشخص است تقاضاي واقعی خودرو در ایران طبق اظهارات کارشناسان و دست اندرکاران صنعت خودرو بیش از 800 هزار

 
دستگاه نیست. 

این در شرایطی است که با صدور هر اطلاعیه اي از سوي خودروسازان مبنی بر فروش فوق العاده بیش از 3 میلیون نفر به یکباره
متقاضی خرید خودرو می شوند. واضح است که بخش اعظم این تقاضا کاذب و تنها براي استفاده از رانت تفاوت قیمتی کارخانه و بازار
شکل گرفته است. اما مسبب رانت موجود در بازار نیز تنها تصمیم سازان و سیاست گذارانی هستند که قیمت گذاري دستوري را به

 
صرف حمایت از تولیدکننده ومصرف کننده خودرو در دستور کار دارند. 

حال آنکه این اقدام از یکسو به زیان انباشته و ضرر تولید خودروسازان افزوده و از سوي دیگر مصرف کنندگان را هم از دستیابی به
خودرو محروم کرده است. دراین بین تنها دلالان و واسطه گران از قیمت گذاري دستوري خودرو نفع می برند و نهایت استفاده را از
التهابات شکل گرفته در بازار می برند. حال به نظر می رسد که برنامه وزارت صمت مبنی بر واقعی کردن تقاضا هم باید از مسیر حذف
قیمت گذاري خودرو باشد. همان طور که عنوان شد معاون وزیر توضیحی درمورد طرح «عدالت در توزیع و واقعی کردن تقاضا» نداده.
این در شرایطی است که به احتمال زیاد تغییر مرجع قیمت گذاري و واقعی کردن قیمت محصولات تولیدي مدنظر سیاست گذار

 
خودرو است. 

آنچه مشخص است تک نرخی کردن قیمت ها در بازار کمک زیادي به حذف سوداگران بازار و همچنین عرضه خودرو به متقاضیان
واقعی خواهد کرد. اگر قیمت خودرو در کارخانه و بازار تک نرخی شود، رانت موجود در بازار نیز حذف و واسطه گران انگیزه اي براي
دادوستد خودرو نخواهند داشت. اما تک نرخی شدن نیز خود نیازمند الزاماتی است؛ از جمله حذف قیمت گذاري دستوري و درنهایت
تعیین قیمت در حاشیه بازار. هر چند مجلس و دولت مخالف قیمت گذاري خودروسازان هستند، اما آنچه مشخص است تعیین قیمت
در حاشیه بازار می تواند مسیري براي حذف دلالان و تحویل خودرو به متقاضیان واقعی باشد؛ حال آنکه محصولات تولیدي با قیمت

 
گزافی نیز به دست مشتریان واقعی خواهد رسید. 

 
به نظر می رسد وزارت صمت تصمیم دارد که خودرو را به متقاضیان واقعی تحویل دهد که امکان مالی نیز براي خرید داشته باشند. 



 
میزان تقاضاي واقعی 

همان طور که عنوان شد واقعی کردن تقاضا در بازار خودرو بعد از التهابات بازار بارها مورد توجه سیاست گذار خودرویی قرار گرفته
است. سیاست گذار کلان خودرو به دنبال این است که التهابات موجود در بازار خودرو را با شناسایی متقاضیان واقعی و اخراج تقاضاي

 
غیرمصرفی محقق کند؛ اما این سوال مطرح می شود که در شرایط فعلی میزان تقاضاي واقعی بازار خودرو چه میزان است؟ 

در این ارتباط چندي پیش سعید زرندي، معاون طرح و برنامه وزارت صنعت، معدن و تجارت نیاز واقعی بازار خودرو در شرایط کنونی
را یک میلیون دستگاه و حداکثر یک میلیون و 100 هزار دستگاه بیان کرده بود. این مقام صنعتی تشکیل صف هاي چندمیلیونی براي

 
شرکت در طرح هاي فروش فوق العاده خودروسازان را نشان دهنده وجود تقاضاي غیرمصرفی عنوان کرد. 

اما کارشناسان خودرو کف اعلامی براي تقاضاي واقعی توسط این مسوول صنعتی را به عنوان سقف در نظر گرفته اند. آنها معتقدند
حداکثر تقاضاي واقعی در بازار ایران عددي حول و حوش 800 هزار دستگاه است و باقی تقاضا به صورت کاذب در بازار شکل گرفته

 
است. حال بازگردیم به بازار کنونی خودرو که به دلیل سرریز تقاضاهاي دو سال گذشته بیش از 800 هزار دستگاه عنوان می شود. 

در سال 96 که هنوز سایه تحریم ها روي سر خودروسازي کشور سنگینی نکرده بود و وضعیت کلان اقتصادي کشور آرام بود، شرکت
هاي خودروساز نزدیک به یک میلیون و 400 هزار دستگاه خودرو تولید کردند؛ اما براي فروش محصولات تولیدي خود با چالش هاي
گوناگون روبه رو بودند و نتوانستند تولیدات خود را به راحتی به فروش برسانند. مدیران خودروساز در آن مقطع چاره کار را در فروش

 
قسطی و ارا ئه تسهیلات به مشتریان دیدند. 

به این ترتیب با توجه به شرایط حاکم بر اقتصاد کشور و ضعیف شدن قدرت خرید مصرف کنندگان چنانچه سیاست گذار خودرویی
بتواند تقاضا به قصد سرمایه گذاري را از بازار خودرو خارج کند و در کف بازار تنها تقاضاي واقعی باقی بماند، نیازي بیش از 800 هزار
دستگاه در بازار وجود نخواهد داشت. البته این رقم بدون در نظر گرفتن تقاضاي مصرفی مربوط به سرریز سال هاي 97 و 98 است که

 
تولید خودروسازان با افت همراه بود و نتوانستند نیاز واقعی بازار را به طور کامل پوشش دهند. 

 
مسیرهاي ممکن براي واقعی کردن تقاضا 

واقعی کردن تقاضا و ایجاد عدالت در توزیع در شرایطی مورد توجه مدیران ارشد وزارت صمت به عنوان سیاست گذار کلان خودرو قرار

 
گرفته است که به نظر می رسد براي تحقق آن ابزار چندانی در اختیار سیاست گذاران خودرویی قرار ندارد. 

سعید مدنی، مدیر عامل پیشین خودروسازي سایپا در این ارتباط به «دنیاي اقتصاد» می گوید در یک اقتصاد دولتی صحبت از برنامه
ریزي براي ایجاد عدالت در بازار در حد حرف باقی می ماند و هیچ گاه عملیاتی نخواهد شد. این کارشناس خودرو ادامه می دهد: در
حال حاضر اقتصاد کلان کشور به ویروس تورم مبتلا شده است. در این شرایط برنامه ریزي براي کنترل بازار و واقعی کردن تقاضا اگر

 
نگوییم غیر ممکن، خیلی سخت و پرچالش خواهد بود. 

مدیرعامل پیشین سایپا معتقد است: در شرایط فعلی اگر سیاست گذار کلان خودرو به دنبال این است که عدالت در توزیع و واقعی
کردن تقاضا را محقق کند باید تمرکز خود را روي افزایش تولید قرار دهد. این کارشناس خودرو می گوید: سیاست گذار خودرویی
پیش از برنامه ریزي براي بازار با یک نگاه دقیق وضعیت تولید را رصد کند چنانچه مسئولان ارشد وزارت صمت بتوانند چالش هاي



موجود در مسیر تولید را برطرف کند، بالا رفتن راندمان تولید در شرکت هاي خودروساز سبب خواهد شد تا بازار از این مسیر تنظیم

 
شود. 

مدنی تاکید می کند: از مسیر افزایش تولید و تنظیم شدن بازار متناسب با رشد تولید نمودار قیمت ها نزولی می شود و همین مساله
باعث خواهد شد تا تعداد بیشتري از متقاضیان امکان خرید خودرو داشته باشند. این کارشناس خودرو هموار کردن مسیر خروج دولت

 
از خودروسازي و همچنین ایجاد بازار رقابتی را از دیگر مسیرهایی می داند که می تواند به عدالت در توزیع خودرو منجر شود. 

مدنی معتقد است که حضور دولت در پروسه تولید و در ادامه تلاش براي مدیریت بازار از طریق نهادهاي نظارتی گوناگون نه تنها

 
کمکی نمی کند بلکه تا چه میزان آسیب زا می تواند باشد. 

فربد زاوه کارشناس خودرو نظري متفاوت از مدنی دارد. زاوه به خبرنگار ما می گوید: اگر بخواهیم برنامه سیاست گذار خودرویی درباره
توزیع عدالت محور و واقعی کردن تقاضا را در یک جمله تعریف کنیم این مساله از مسیر افزایش قیمت در مبدا محقق خواهد شد. این
کارشناس خودرو ادامه می دهد: در حال حاضر شاهد هستیم که با قیمت هاي اعلامی در فروش هاي فوق العاده خودروسازان صف
میلیونی براي چند هزار دستگاه خودرو ایجاد می شود اما هنگامی که به بازار مراجعه می کنیم هیچ کدام از افرادي که در فروش فوق
العاده خودروسازان ثبت نام کرده اند را مشاهده نمی کنیم و بازار در رکود کامل قرار دارد. زاوه دلیل این اتفاق را استفاده از رانت

 
موجود میان قیمت کارخانه و بازار عنوان می کند. 

این کارشناس خودرو معتقد است اگر سیاست گذار خودرویی به دنبال واقعی کردن تقاضا است می تواند با به رسمیت شناختن قیمت

 
بازار این مساله را محقق کند. 

به اعتقاد زاوه با یکی کردن قیمت کارخانه و بازار دیگر شاهد تشکیل صف هاي میلیونی براي توزیع چند هزار دستگاه خودرو نخواهیم
بود و این اتفاق همان واقعی کردن تقاضاي مدنظر سیاست گذار خودرویی خواهد بود، زیرا تنها افرادي در فروش هاي فوق العاده

 
شرکت می کنند که علاوه بر نیاز واقعی براي خودرو سرمایه مورد نیاز را نیز در اختیار داشته باشند. 

البته این کارشناس خودرو معتقد است شاید مدیران ارشد صمت در مصاحبه ها از این گونه اظهارنظرها داشته باشند اما در عمل

 
حاضر به به رسمیت شناختن قیمت هاي بازار و واقعی کردن تقاضا از این مسیر نخواهند بود. 

احمد نعمت بخش، دبیر انجمن خودروسازان نیز با زاوه موافق است. نعمت بخش به خبرنگار ما می گوید: اگر سیاست گذار خودرویی

 
به دنبال مشخص کردن تقاضاي واقعی باشد، حذف چندنرخی قیمت خودرو می تواند سریع ترین راه ممکن باشد. 

دبیر انجمن خودروسازان ادامه می دهد: در حال حاضر شاهد هستیم که دو قیمت براي هر یک از محصولات شرکت هاي خودروساز
وجود دارد. یک قیمت که به صورت دستوري توسط شوراي رقابت به مدیران خودروساز دیکته می شود و یک قیمت بازار. نعمت
بخش همین فاصله قیمتی میان کارخانه و بازار را اصلی ترین دلیل براي حضور میلیونی متقاضیان در طرح هاي فروش فوق العاده
خودروسازان می داند و می گوید: چنانچه سیاست گذار خودرویی قیمت هاي موجود در بازار را ملاك قرار دهد و به مدیران
خودروساز اجازه دهد تا قیمت هاي حاشیه بازار را در طرح هاي فروش خود اعمال کنند، این مساله خود به خود به ریزش تقاضاي

 
کاذب و واقعی شدن تقاضا کمک می کند. 

به گفته نعمت بخش، بر اساس تحقیقی که در مرکز تحقیقات استراتژیک دو خودروساز بزرگ کشور صورت گرفته است، در حال



 
حاضر تقاضاي واقعی بازار خودروي کشور عددي حول و حوش 800 هزار تقاضا را نشان می دهد. 

دبیر انجمن خودروسازان با ملاك قرار دادن رقم ذکرشده می گوید: زمانی که شاهد هستیم چند میلیون نفر براي توزیع چند هزار
دستگاه خودرو به سایت هاي فروش خودروسازان هجوم می آورند، مشخص است که تمام این افراد نیاز به خودرو ندارند و بخش قابل
توجهی از آنها تنها براي استفاده از رانت موجود در فاصله قیمتی کارخانه و بازار و حفظ ارزش دارایی ریالی خود در این طرح ها
حضور پیدا می کنند. نعمت بخش تاکید می کند: تک نرخی شدن قیمت ها علاوه بر ریزش تقاضاي کاذب و واقعی شدن تقاضا سبب
خواهد شد تا بالانسی میان توان تولیدي خودروسازان در شرایط فعلی و تقاضاي بازار ایجاد شود و همین مساله کمک فراوانی به ایجاد

 
آرامش در بازار خواهد کرد. 

 
فرهیختگان 

 
- 26 درصد جوان بیکار، میدان مین اقتصاد 

فرهیختگان از وضع اشتغال گزارش داده است: درحالی که براساس آمارهاي رسمی، ایران از سال 1380 در وضعیت «پنجره جمعیتی»
قرار گرفته و بیش از دوسوم جمعیت کشور در سن کار و فعالیت یعنی 15 تا 64 سال قرار گرفته اند و درنتیجه فرصت طلایی و
منحصربه فردي فراروي اقتصاد ایران فراهم شده است، اما بررسی ها نشان می دهد نتوانسته ایم از این وضعیت براي توسعه اقتصادي
کشور، کاهش بار تکفل نیرو و همچنین بهبود معیشت خانوارها استفاده کنیم. شاهد این وضعیت، تعداد بالاي جمعیت جوان بیکار در
کشور است، به طوري که درحالی نرخ بیکاري کل نیروي کار ایران در تابستان امسال حدود 9.5 درصد بوده که این میزان براي
جوانان 15 تا 24 ساله کشور بیش از 23 درصد و در سال گذشته و قبل از شیوع کرونا نیز بیش از 26 درصد بوده است. همچنین
مقایسه نرخ بیکاري جوانان در سن مذکور با آمارهاي جهانی نیز نشان می دهد نرخ بیکاري جوانان کشورمان 2 برابر میانگین جهانی
است. اما عدم توانایی در استفاده مؤثر از پنجره جمعیتی که یکی از مؤلفه هاي آن، فقط به همین موارد محدود نمی شود، چنانکه در
ادامه بحث شده، طی 10 سال اخیر یک میلیون نفر از تعداد شاغلان در سن 15 تا 24 سال کشور کاسته شده است، همچنین درحال
حاضر از 12.6 میلیون جوان در این سن، کمتر از دو میلیون جوان شاغل هستند. تعداد کم شاغلان جوان ایران در ظاهر با افزایش
تمایل به تحصیل در دانشگاه هاي داخلی و خارجی شاید قابل توجیه باشد، اما نکته قابل تأمل اینکه، درحال حاضر از حدود 12.6
میلیون جوان در سن 15 تا 24 سال ایران، نزدیک به 3/3 میلیون نفر یا معادل 26 درصد از آنان نه مشغول تحصیلند، نه مشغول

 
مهارت آموزي و نه درجایی شاغلند. 

 
کاهش یک میلیونی تعداد شاغلان جوان 

براساس آمارهاي مرکز آمار ایران و مرکز آمار و اطلاعات راهبردي وزارت کار، در تابستان سال جاري تعداد 574هزار و 705 نفر از
جوانان در سن 15 تا 24 ساله کشور بیکار بوده اند. این تعداد بیکار جوان در سن 15 تا 24 سال حکایت از نرخ بیکاري 23درصدي
این گروه دارد. البته این نرخ در سال هاي گذشته بین 26 تا 29 درصد بوده است. همچنین تعداد بیکاران در سن مذکور از یک
میلیون نفر در سال هاي 90 و 91 به 713هزار نفر در سال 98 و درنهایت به 574هزار و 705 نفر در تابستان سال جاري رسیده است.
روند نرخ بیکاري و تعداد بیکاران در سن 15 تا 24 ساله کشور طی سال هاي اخیر در ظاهر گویاي وضعیت مطلوبی است، چراکه هم
از نرخ بیکاري و هم از تعداد بیکاران کاسته شده است. اما اگر سایر ابعاد جمعیت در سن 15 تا 24 سال را در نظر بگیریم، تازه مساله
نه تنها گواه وضعیت مطلوب نخواهد بود، بلکه از یک بحران گریزناپذیر هم خبر می دهد. مولفه هاي این بحران را به ترتیب می توانیم
به این صورت بررسی کنیم. مورد اول مربوط به تعداد شاغلان این گروه است. براساس آنچه هردو نهاد آماري بر آن صحه گذاشته اند،
تعداد شاغلان جوانان در سن 15 تا 24 ساله کشور از دومیلیون و 970 هزار نفر در سال 90 به دومیلیون و 30 هزار نفر تا سال 98 و



 
به یک میلیون و 913 هزار نفر در تابستان سال جاري رسیده است. 

دومین شاخص آماري که گواه وضعیت نامطلوب اشتغال و بیکاري جوان 15 تا 24 ساله بوده، مربوط به تعداد جمعیت فعال و غیرفعال
این نیروي کار است، به طوري که براساس آمارهاي دو نهاد آماري مرکز آمار و وزارت کار، تعداد کل جمعیت جوانان در این سن از
حدود 14.8میلیون نفر در سال 90 به 12.6میلیون نفر در سال جاري رسیده است. همچنین درحالی که تعداد جمعیت غیرفعال (نه
شاغل و نه در جست وجوي کار) جوانان در این سن در سال 90 حدود 10.8 میلیون نفر بوده، در سال هاي بعد این جمعیت به حدود
8 تا 9 میلیون نفر نیز رسیده بود اما حالا در تابستان 99 جمعیت غیرفعال در سن 15 تا 24 ساله به 10 میلیون و 154 هزار نفر
رسیده است. درکنار افزایش جمعیت غیرفعال، جمعیت فعال در این سن نیز از چهارمیلیون و 42 هزار نفر در سال 90 به 2.7 میلیون

 
تا سال 98 و به حدود 2.5 میلیون نفر در تابستان سال جاري رسیده است. 

به طور خلاصه اینکه، درحالی طی سال هاي 1390 تا تابستان سال جاري تعداد بیکاران در سن 15 تا 24 سال کاهش 497هزار
نفري داشته که طی این مدت از تعداد شاغلان در این سن حدود یک میلیون نفر کاسته شده و از تعداد جمعیت فعال (شاغل یا در

 
جست وجوي کار) نیز یک میلیون و 554 هزار نفر کم شده است. 

این نکته نیز قابل ذکر است که در نگاه اول ممکن است کاهش تعداد شاغلان و بیکاران را ناشی از کاهش تعداد جمعیت در سن 15 تا
24 سال تصور کنیم، اما زمانی که تعداد جمعیت غیرفعال در این سن را براي مثال با سال 97 هم مقایسه می کنیم، مشاهده می شود
به تعداد جمعیت غیرفعال بیش از 1.7 میلیون افزوده شده است. همچنین در تابستان سال جاري در مقایسه با تابستان سال گذشته

 
این تعداد 418هزار نفر افزایش نشان می دهد. 

مرور این آمارها نشان می دهد همانند دیگر سنین نیروي کار در ایران، یکی از دلایل کاهش نرخ بیکاري جوانان در سن 15 تا 24
سال، خروج برخی بیکاران از بازار کار و پیوستن به خیل ناامیدان یا افراد دلسرد از یافتن کار بوده است. به عبارتی دیگر این وضعیت
را می توان با اثر «جویندگان دلسرد» بر بازار کار تحلیل کرد. اثر کارگران دلسرد توضیح می دهد که در دوران رکود بسیاري از افراد
بیکار یافتن شغل را تقریبا غیرممکن می یابند و بنابراین منصرف می شوند. این کارگران به جاي تحمل هزینه هاي مرتبط با فعالیت
هاي جست وجوي شغلی بی ثمر، تصمیم می گیرند از بازار رکودي و نیروي کار خارج شوند. نتیجه اثر جویندگان دلسرد این است که
نرخ مشارکت نیروي کار روند دوره اي هم جهت با چرخه تجاري دارد و در زمان رکود کاهش یافته و در زمان رونق افزایش می یابد.

 
به عبارت دیگر این اثر باعث کاهش نرخ مشارکت در زمان رکود می شود. 

پژوهش هاي انجام شده در این خصوص نشان می دهد یکی از دلایل این موضوع (کاهش نرخ بیکاري در کنار افزایش جمعیت
غیرفعال)، وضعیت ترکیب شغلی شاغلان کشور است؛ به گونه اي که از کل شاغلان ایران 54.6 درصد مزد و حقوق بگیر، 3.7درصد
کارفرما، 36.8 درصد کارکن مستقل و 4.9 درصد کارکن فامیلی بدون مزد هستند. این درحالی است که در کشوري همچون آمریکا از
کل شاغلان کشور، نزدیک به 94 درصد مزد و حقوق بگیر، 6 درصد کارکن مستقل و کمتر از یک درصد نیز کارکن فامیلی بدون مزد
هستند. در آلمان نیز 90.4 درصد از شاغلان جزء افراد مزد و حقوق بگیر، در فرانسه نزدیک به 88 درصد، در کانادا نزدیک به 85
درصد، در استرالیا 83.4 درصد و در کره جنوبی نیز بیش از 75 درصد شاغلان جزء افراد مزد و حقوق بگیر هستند. در توضیح این
تفاوت باید گفت در اقتصادهایی که داراي بازار کار متشکل تري هستند سهم کارکنان مزد و حقوق بگیر از مجموع شاغلان در این
اقتصاد بسیار بالاست، در مقایسه با اقتصادي که سهم کارکنان مزبور به نسبت، کمتر است. در شرایط مشابه رکودي، در اقتصادي که
بازار کار متشکل تري دارد، افراد حتی در صورت از دست دادن شغل خود غالبا از بازار کار خارج نشده و به حالت بیکار در جست
وجوي کار تبدیل خواهند شد. (معمولا به دلیل وجود سیستم هاي تامین اجتماعی و بیمه هاي بیکاري) بنابراین تعداد بیکاران در این
اقتصادها به دلیل تبدیل بخشی از جمعیت شاغل به بیکار افزایش می یابد و همچنین جمعیت غیرفعال و نرخ مشارکت اقتصادي به



دلیل عدم خروج از بازار کار بدون تغییر می ماند. اما در اقتصادهایی که همانند کشورمان بازار کار متشکل تري نداشته و درصد
شاغلان مزد و حقوق بگیر و داراي بیمه تامین اجتماعی کمتر است، افراد بیکار شده در حالت رکود، از جمعیت شاغل و بیکار به
جمعیت غیرفعال تبدیل می شوند؛ چراکه ماندن در وضعیت در جست وجوي کار، منافعی براي افراد مزبور نداشته و شاید مشمول

 
هزینه هایی هم بشود. 

 
نرخ بیکاري جوانان ایرانی 2 برابر میانگین جهانی 

گفته شد که نرخ بیکاري جوانان 15 تا 24 ساله ایران بدون درنظر گرفتن شرایط دوره کرونایی که به طور قابل توجهی موجب بیکار
شدن بخشی از نیروي کار به ویژه در بخش هاي خدماتی (گردشگري، مشاغل پذیرایی، آموزشی و...) شده، طی 10 سال اخیر بین 26
تا 29 درصد بوده است. اما بررسی آمارهاي سازمان بین المللی کار (ILO) نشان می دهد میانگین این نرخ در جهان طی سال 2019
حدود 13.6 درصد بوده است. برآورد ILO این است که تعداد بیکاران جوان در سن 15 تا 24 سال در کل جهان تا سال گذشته به

 
67 میلیون و 600 هزار نفر رسیده است. 

طبق آمارهاي مذکور، در سال گذشته شمال آفریقا با 30.2 درصد بالاترین بیکاري جوانان 15 تا 24 ساله جهان را داشته است.
کشورهاي عربی با میانگین نزدیک به 23 درصدي در رتبه دوم، جنوب آسیا با نرخ بیکاري 18.7 درصد در رتبه سوم، آمریکاي لاتین و
حوزه کارائیب با نرخ بیکاري 17.9 درصدي در رتبه چهارم، آسیاي مرکزي و غربی با نرخ بیکاري 17.8 درصد، اروپاي شرقی با نرخ
بیکاري 14.9 درصد، اروپاي شمالی، جنوبی و غربی با نرخ بیکاري 14.8 درصد، جنوب شرقی آسیا و اقیانوس آرام با10.5 درصد،
آسیاي شرقی با 9.8 درصد، آمریکاي شمالی با 8/8 درصد و درنهایت جنوب صحراي آفریقا نیز با نرخ بیکاري 8.7 درصدي در رتبه
هاي بعدي قرار دارند. نرخ بیکاري مذکور در مناطق جغرافیاي سیاسی درحالی است که نرخ بیکاري جوانان در ایران براي سال 98
(قبل از کرونا) 26 درصد و میانگین سال هاي 90 تا 98 در همین حول وحوش بوده است. به عبارتی، نرخ بیکاري جوانان در ایران

 
درحالی به کشورهاي آفریقایی و عربی که جمعیت جوان بیشتري دارند، نزدیک بوده که این میزان 2 برابر میانگین جهانی است. 

ILO معتقد است یکی از دلایل بالا بودن نرخ بیکاري بین جوانان به ویژه در کشورهاي درحال توسعه، موانع ساختاري اي است که
مانع از ورود جوانان به بازار کار می شود. فرآیند انتقال از تحصیل به مراکز اشتغال، فرآیندهاي اقتصادي-اجتماعی، طولانی شدن دوره

 
هاي رکود در اقتصاد و پایین بودن فرصت هاي اشتغال در بازار کار ازجمله این موانع ساختاري هستند. 

 
جمعیت NEET ها به 3/3 میلیون نفر رسید 

یکی از ویژگی هاي جمعیت جوان در سن 15 تا 24 سال، قرار داشتن آنها در یک شرایط گذار است. از یک سو با پایان تحصیلات
دوره قبل از دانشگاه، برخی از محصلان تصمیم به ادامه تحصیل و ورود به دانشگاه می گیرند، برخی ها تحصیل را کنار گذاشته و وارد
بازار کار می شوند، اما بخشی از این جمعیت هم نه ادامه تحصیل می دهند، نه وارد مهارت آموزي در مشاغل فنی و غیرفنی می شوند
و نه اشتیاق یا مهارت ورود به بازار کار را دارند. این گروه آخري در سطح جهان به عنوان NEET ها شناخته می شوند. قبل از اینکه
درخصوص NEET ها توضیح بیشتري ارائه کنیم، لازم به ذکر است «فرهیختگان» در گزارش قبلی خود به طور مفصل به بررسی

 
جمعیت NEET هاي ایران پرداخت. اما براساس تعاریف سازمان بین المللی کار (ILO)، واژه NEET که مختصر واژگان 

«Not in Employment, Education or Training» بوده، روایتگر وضعیت جوانان در سن 15 تا 24 ساله اي است که نه
در حال تحصیلند (ترك تحصیل کرده اند) نه مشغول مهارت آموزي و نه در جایی مشغول به کار هستند. براساس مطالعات مختلف در
کشورهاي جهان، این جوانان بیشتر در معرض بزهکاري، اعتیاد به مواد مخدر و ارتکاب اعمال مجرمانه بوده و بر همین اساس



سیاستگذاران و برنامه ریزان در سطح دنیا بیشترین توجه را براي فراهم کردن امکان اشتغال و مهارت آموزي براي این دسته از

 
جمعیت معطوف می دارند. 

بررسی ها نشان می دهد بالاترین نرخ شاخص NEET جوانان در سطح جهان مربوط به کشور ترینیدادوتوباگو در آمریکاي جنوبی
است، به طوري که نرخ NEET جوانان این کشور در سال گذشته حدود 52 درصد بوده است. پس از این کشور، زیمبابوه با نرخ 48
درصدي در رتبه دوم، یمن با نرخ 45 درصدي رتبه سوم، زامبیا با نرخ 44 درصدي در رتبه چهارم و تاجیکستان با نرخ 42 درصدي
در رتبه پنجم قرار دارند. رتبه ششم مربوط به کشور افغانستان، رتبه هفتم مربوط به عراقی ها، رتبه هشتم مربوط به کشور موریتانی،
رتبه نهم مربوط به ارمنستان و رتبه دهم مربوط به کشور سنگال است. در رتبه دهم به بعد نیز برتري عددي عمدتا با کشورهاي
آفریقایی است، اما در رتبه 34 جهان، کشورمان ایران قرار دارد که طبق داده هاي آماري سازمان بین المللی کار و آمارهاي وزارت کار،
26 درصد از جوانان 15 تا 24 ساله ایران طی سال 98 در ردیف NEET ها یا جوانانی که نه مشغول کار، نه مشغول مهارت آموزي و
نه مشغول تحصیلند، قرار دارند. در آسیاي شرقی حدود 8 درصد، در اروپا حدود 12 درصد و در کشورهاي عربی نیز این میزان 27
درصد است. در سطح کشورهاي با وضعیت مطلوب نیز، این میزان در کشور قطر حدود 2 درصد، در ژاپن حدود 3 درصد، در هلند
حدود 4 درصد، در کشورهاي نروژ و لوکزامبورگ حدود 5 درصد، در کشورهاي سوئد، آلمان و سوئیس حدود 6 درصد، در کشورهاي
دانمارك و اتریش حدود 7 درصد، در کشورهاي فنلاند، بلژیک و استرالیا حدود 9 درصد و در اتحادیه اروپا حدود 10 درصد است. در
کنار ایران، کشورهایی چون پاکستان، مصر، تونس، ترکیه و لبنان هم ازجمله کشورهایی هستند که داراي نرخ بالاي NEET ها

 
هستند. 

اما موضوع NEET ها زمانی جالب توجه می شود که طبق آمارها، نرخ NEET طی 10 سال اخیر از حدود 31 درصد در سال 90 به
حدود 26 درصد در دو سال اخیر کاهش یافته است. همچنین تعداد جمعیت NEET ها نیز از حدود 6/4 میلیون نفر در سال 90 به
حدود 3/3 میلیون نفر در سال 98 و سال جاري رسیده است. در ظاهر آمارها حکایت از کاهش تعداد جوانان در سن NEET ها است،
اما همچنان که آمارها نشان می دهد، طی این 10 سال اخیر تعداد کل جوانان در سن 15 تا 24 سال کشور نیز با کاهش 2 میلیون و
233 هزار نفري از 14.8 میلیون نفر در سال 90 به 12.6 میلیون نفر در سال 98 و تابستان 99 رسیده است. اما طی این مدت
جمعیت NEET ها نیز کاهش یک میلیون و 330 هزار نفري داشته است. با درنظر گرفتن پویایی جمعیت یعنی رفتن بخشی از
جمعیت NEET قبلی به بالاتر از سن 24 سال و کاهش کل جمعیت در سن NEET ها، می توان گفت درمجموع اتفاق مثبتی در

 
این مولفه رخ نداده و همچنان جایگزینی جمعیت NEET ها ادامه دارد. 

گرچه وزارت کار آمار جدیدي از وضعیت NEET ها در استان هاي کشور منتشر نکرده، اما در آخرین گزارش وزارت کار استان
سیستان وبلوچستان با نرخ NEET حدود 48.2 درصدي در رتبه اول کشور، گلستان با نرخ 44 درصدي در رتبه دوم، هرمزگان با نرخ
43.8 درصدي در رتبه سوم، کرمانشاه با نرخ 42.8 درصدي در رتبه چهارم، لرستان با نرخ 42.1 درصدي در رتبه پنجم، آذربایجان
غربی با نرخ 41.7 درصدي در رتبه ششم، خوزستان با نرخ 41.2 درصدي در رتبه هفتم، کردستان با نرخ 41 درصدي در رتبه هشتم،
همدان با نرخ 40.1 درصدي در رتبه نهم و اردبیل با نرخ 39.6 درصدي در رتبه دهم، بالاترین نرخ NEET ها را در سطح کشور
داشته اند. درمورد اینکه ساختار جامعه یا وضعیت شخصی نوجوان یا جوان بیکار دلیل اصلی «NEET شدن» فرد است، بحث هاي
گسترده اي در ادبیات مطالعات مربوط به اشتغال و کار جوانان در جهان انجام شده، اما درمجموع در سطح جهان سه مولفه 1-نحوه

 
گذار از تحصیل به کار، 2- طرد اجتماعی و 3-اقتصاد سیاسی، به عنوان اصلی ترین عوامل فرآیند NEET شدگی محسوب می شود. 

1- نحوه گذار از تحصیل به کار: این مفهوم به فرآیندي اشاره می کند که در آن جوانان با توجه به اتمام دوران تحصیلی خود، به
مشاغل مستقر و رضایت بخشی که با آموزش هاي دریافتی آنها هماهنگی دارد، منتقل نمی شوند درنتیجه، دوره هاي وابستگی
خانوادگی بلندمدت تر شده و میانگین سن ازدواج و بچه دار شدن بالا می رود. ضعف ساختاري نظام اقتصادي، کیفیت پایین آموزش



در مدارس و حوزه آموزشی عالی، ضعف مهارت پذیري و کارآفرینی در دانش آموزان یا دانش آموختگان دانشگاهی، عدم تطبیق عرضه
و تقاضاي سرمایه انسانی و سیاست هاي نامناسب اقتصادي و آموزش عالی از جمله مواردي هستند که گذار از تحصیل به کار را براي

 
جوانان ایرانی بسیار دشوار کرده اند. 

2- طرد اجتماعی: پیامدهاي منفی NEET فقط به هزینه هاي اقتصادي (که رقم قابل توجهی نیز هست) محدود نمی شود؛ بلکه
پیامدهاي اجتماعی و سیاسی آن نیز دامن گیر جوامع خواهد شد. کنارگذاري یا طرد اجتماعی و سیاسی و کاهش مشارکت این دسته
از جوانان در جامعه به همراه افزایش بیگانگی آنان با هنجارها و ارزش هاي اجتماعی، زمینه را براي انحراف و ارتکاب جرائم مختلف
فراهم می کند. رویکرد طرد اجتماعی، محرومیت را پدیده اي چندوجهی می داند که فراتر از کمبودهاي مادي بر دامنه متنوعی از
محرومیت هاي اجتماعی، فرهنگی و سیاسی دلالت دارد. طبق این رویکرد، فراتر از فقر و نابرابري، وضع نامساعد اجتماعی می تواند از
طریق فرآیندها و سازوکارهاي طرد نیز تداوم یابد. از این رو، این رویکرد به کنش ها و وقایعی می پردازد که خارج از کنترل افراد در

 
جامعه رخ می دهد و آنها را به حاشیه می راند. 

3- اقتصاد سیاسی: اگرچه عوامل سطح خرد و ترجیحات شخصی در شکل دهی به زندگی جوانان بی اهمیت نیستند و کنش ها و
باورهاي جوانان می توانند فرصت هاي زندگی آنها را تحت تاثیر قرار دهند، اما تصمیمات سیاسی اتخاذ شده در سطح ملی و بین
المللی، علاوه بر اینکه قابلیت دسترسی به شغل، تحصیل و کارآموزي را شکل داده و تعیین می کنند، تخصیص منابع به شکل بهینه با
دستمزد مناسب، مزایاي رفاهی و تسهیلات آموزشی و دسترسی به خدمات عمومی و تامین بودجه و زیرساخت هاي محلی را نیز
تحت تاثیر قرار می دهند. براي نمونه بررسی ها نشان می دهد طی 16 سال اخیر خالص اشتغالزایی در اقتصاد ایران سالانه کمتر از
250 هزار شغل بوده است، نکته قابل تامل هم اینکه این مشاغل در سال هایی ایجاد شده که نرخ رشد اقتصادي ایران منفی بوده
است. یعنی مشاغلی که در اثر فشار اقتصادي به خانوار در بخش غیررسمی و به صورت ناپایدار و بی کیفیت خلق شده اند. این موضوع

می تواند توضیح دهد که تعداد زیادي از جمعیت NEET ها به ناچار از بازار کار و اشتغال کنار رفته اند.



افت تدریجی تأثیر کرونا بر محیط کسب وکار

منبع: بازار کارشماره خبر:  150  |  تاریخ: 1399/07/30

نتایج پایش ملی محیط کسب وکار در فصل تابستان 1399 از سوي مرکز آمار و اطلاعات اقتصادي اتاق ایران نشان می دهد
که فعالان اقتصادي به طور متوسط، میزان تأثیر کرونا بر محیط کسب وکار را 6.62 واحد ارزیابی کرده اند که در مقایسه با

فصل بهار 0.48 واحد بهبود یافته است.

نتایج پایش ملی محیط کسب وکار در فصل تابستان 1399 از سوي مرکز آمار و اطلاعات اقتصادي اتاق ایران نشان می دهد که
فعالان اقتصادي به طور متوسط، میزان تأثیر کرونا بر محیط کسب وکار را 6.62 واحد ارزیابی کرده اند که در مقایسه با فصل بهار

 
0.48 واحد بهبود یافته است. 

به گزارش روز سه شنبه ایرنا به نقل از اتاق بازرگانی، صنایع، معادن و کشاورزي ایران، نتایج پایش ملی محیط کسب وکار ایران در
تابستان 1399 از رسیدن عدد این شاخص به 6.05 واحد (نمره 10 بدترین ارزیابی است) حکایت دارد که مساعدتر از وضعیت این

 
شاخص در ارزیابی فصل گذشته با میانگین 6.01 است. 

در تابستان سال جاري، فعالان اقتصادي مشارکت کننده در این پایش، به ترتیب سه مؤلفه غیرقابل پیش بینی بودن و تغییرات قیمت
مواد اولیه و محصولات، بی ثباتی سیاست ها، قوانین و مقررات و رویه هاي اجرایی ناظر بر کسب وکار و دشواري تأمین مالی از بانک

 
ها را نامناسب ترین مؤلفه هاي محیط کسب وکار کشور نسبت به سایر مؤلفه ها ارزیابی کرده اند. 

بر اساس یافته هاي این طرح در مدت زمان اعلام شده، استان هاي کردستان، کرمان و سیستان و بلوچستان به ترتیب داراي بدترین
وضعیت محیط کسب وکار و استان هاي سمنان، آذربایجان غربی و مرکزي به ترتیب داراي بهترین وضعیت محیط کسب وکار نسبت

 
به سایر استان ها ارزیابی شده اند. 

همچنین بررسی ها نشان می دهد: میانگین ظرفیت تولیدي بنگاه هاي اقتصادي شرکت کننده در طرح فصل تابستان معادل 37.31

 
درصد بوده که نسبت به همین میزان در فصل بهار 35.57 درصد، با افزایش تقریبی 2 واحدي مواجه شده است. 

فعالان اقتصادي به طور متوسط، میزان تأثیر کرونا بر محیط کسب وکار را 6.62 واحد ارزیابی کردند که در مقایسه با همین مقدار در
فصل بهار 7.1 واحد تا حدودي بهبود یافته است. لازم به ذکر است که شاخص کل کشور، شاخص استانی و سایر شاخص ها نیز در

 
این فصل با در نظر گرفتن این عامل محاسبه و گزارش شده اند. 

 
شاخص استانی محیط کسب وکار در فصل تابستان 1399 نیز به شرح جدول زیر است: 

در فصل تابستان 1399، میزان آسیب وارده بر کسب وکارها از شیوع ویروس کرونا در استان هاي اردبیل 8.75، ایلام 7.72، لرستان
7.58 و خوزستان 7.47، بیشترین مقدار و در استان هاي سمنان 5.31، قم 5.98، فارس 6.12 و قزوین 6.13، کمترین مقدار نسبت به

 
سایر استان ها توسط فعالان اقتصادي ارزیابی شده اند. 

بر اساس نتایج این پایش، وضعیت محیط کسب وکار در بخش کشاورزي 5.93، در مقایسه با بخش هاي خدمات 6.11 و صنعت 5.94

 
مناسب تر ارزیابی شده است. 

در بین رشته فعالیت هاي اقتصادي برحسب طبقه بندي استاندارد ISIC.rev4، رشته فعالیت هاي اطلاعات و ارتباطات، حمل ونقل
و انبارداري و سلامت انسان و مددکاري اجتماعی داراي بدترین وضعیت محیط کسب وکار بوده اند و رشته فعالیت هاي آموزش، سایر
فعالیت هاي خدماتی و تولید صنعتی بهترین وضعیت محیط کسب وکار را در مقایسه با سایر رشته فعالیت هاي اقتصادي در کشور



 
داشته اند. 

وضعیت محیط کسب وکار کشور برحسب تعداد کارکنان شاغل در بنگاه ها به گونه اي است که بنگاه هاي با 6 تا 10 نفر کارکن 6.1
داراي بدترین وضعیت و بنگاه هاي با 101 تا 200 کارکن 5.67 داراي بهترین وضعیت محیط کسب وکار نسبت به سایر بنگاه ها

 
ارزیابی شده اند. 

وضعیت محیط کسب وکار کشور برحسب سال تأسیس بنگاه اقتصادي در کارگاه هاي کمتر از 2 سال، بدترین وضعیت 6.13 و در

 
کارگاه هاي بیشتر از 16 سال، داراي بهترین وضعیت 5.92 ارزیابی شده اند. 

 
شاخص کسب وکار بر اساس نظریه شین 

بر اساس نظریه عمومی کارآفرینی شین، شاخص ملی محیط کسب وکار ایران در تابستان 1399، عدد 6.15 به دست آمده است که
بدتر از وضعیت این شاخص در ارزیابی فصل گذشته بهار 1399 با میانگین 6.1 است. میانگین ارزیابی محیط اقتصادي عدد 6.39
است که در ارزیابی فصل گذشته عدد 6.3 حاصل شده بود و میانگین ارزیابی محیط نهادي عدد 5.96 است که در فصل گذشته عدد

 
5.93 ارزیابی شده بود. 

بر این اساس، همانند فصل گذشته محیط جغرافیایی با عدد 5.3 و محیط مالی با عدد 8.35 به ترتیب مساعدترین و نامساعدترین
محیط ها بر اساس نظریه عمومی کارآفرینی شین بوده اند. لازم به ذکر است که شاخص شین به دلیل در نظر گرفتن وزن عوامل

 
مختلف در محاسبه، از دقت بیشتري نسبت به شاخص کل برخوردار است. 

در بین رشته فعالیت هاي اقتصادي برحسب طبقه بندي استاندارد ISIC.rev4 در فصل تابستان، فعالیت هاي سایر فعالیت هاي
خدماتی شامل تعمیرات رایانه و کالاهاي شخصی و خانگی، آرایشگاه ها، شستشو و خشک شویی منسوجات، خدمات سونا، ماساژ و
گرمابه 8.45، تأمین مکان و غذا شامل هتل ها، اقامتگاه ها و رستوران ها و تالارهاي پذیرایی 8.14 و اداري و خدمات پشتیبانی شامل
آژانس هاي توریستی و مسافرتی، مؤسسات حمل مسافر و مؤسسات کرایه لوازم، ابزار و ماشین آلات 7.86 بیشترین آسیب را از شیوع

 
ویروس کرونا متحمل شده اند. 

در مقابل رشته فعالیت هاي مالی و بیمه 5.28، آب رسانی، مدیریت پسماند، فاضلاب و فعالیت هاي تصفیه 5.58، و استخراج معدن
5.78 کمترین آسیب را از شیوع ویروس کرونا نسبت به سایر فعالیت ها متحمل شده اند.



عزم پارك علم و فناوري و دانشگاه فنی و حرفه اي استان البرز براي راه

اندازي مرکز رشد مشترك

منبع: بازار کارشماره خبر:  151  |  تاریخ: 1399/07/30

مهدي عباسی رییس پارك علم و فناوري البرز و دکتر ترکیان در جریان نشست مشترك پارك علم و فناوري و دانشگاه فنی
و حرفه اي ضمن امضاي تفاهم نامه همکاري بر توسعه همکاري هاي علمی و فناوري بین دو مجموعه و راه اندازي مرکز رشد

مشترك با هدف توسعه کسب و کارهاي دانشجویان و فناوران استان تاکید کردند.

مهدي عباسی رییس پارك علم و فناوري البرز و دکتر ترکیان در جریان نشست مشترك پارك علم و فناوري و دانشگاه فنی و
حرفه اي ضمن امضاي تفاهم نامه همکاري بر توسعه همکاري هاي علمی و فناوري بین دو مجموعه و راه اندازي مرکز رشد مشترك با

 
هدف توسعه کسب و کارهاي دانشجویان و فناوران استان تاکید کردند. 

به گزارش بازارکار به نقل از روابط عمومی پارك علم و فناوري البرز، رییس پارك علم و فناوري البرز در این نشست با اشاره به
ظرفیت هاي همکاري مجتمع تحقیقاتی شهداي جهاد دانشگاهی که شامل مراکزي مانند پژوهشکده گیاهان دارویی جهاد دانشگاهی
است گفت: پژوهشکده گیاهان دارویی جهاد دانشگاهی پژوهشکده ایست که در سطح ایران منحصر به فرد است و در هیچ نقطه اي از
کشور نظیر ندارد چرا که مراحل کاشت، داشت و فرآوري و عصاره گیري همه در این مجموعه انجام می شود. تا کنون دارو هاي زیادي
در این مجموعه تولید و عرضه شده است. همچنین پژوهشکده برق جهاد دانشگاهی که بزرگترین پژوهشکده برق ایران است در اینجا
قرار دارد و محصولات برقی قبل ورود به بازار در اینجا تست می شوند. همچنین بزرگترین پژوهشکده شیمی کشور نیز در این مجتمع
قرار دارد. به علاوه مراکز مذکور 13 مرکز دیگر شامل مرکز خزانه ژنی و ... نیز در این مجتمع قرار دارد.این مجتمع به دلیل انجام

 
پروژه هاي ارزشمند و محرمانه از اهمیت زیادي در کشور برخوردار است. 

رییس مجتمع تحقیقاتی با اشاره به ظرفیت هاي پارك علم و فناوري البرز گفت: در تمام کشور هاي پیشرفته ، وجود پارك هاي علم
و فناوري اهمیت بالایی براي مسئولین و دولت دارد. فعالان عرصه علم و فناوري در کشور ما همیشه از این سخن می گویند که اي
کاش چاه هاي نفت خشک شود و کشور ما از وابستگی به اقتصاد نفتی رها شود. اکنون با توجه به شرایط موجود و شیوع ویروس

 
کرونا و تحریم هاي ظالمانه ، عملا چنین اتفاقی افتاده و زمینه براي فعالیت هاي علمی و فناوري فراهم شده است. 

وي با اشاره به فرمایشات مقام معظم رهبري، تاکید کرد: ما باید از این شرایط به عنوان فرصت استفاده کنیم و اقتصاد را از حالت
وابستگی به نفت به سوي اقتصاد دانش بنیان حرکت بدهیم. اقتصاد دانش بنیان نیازمند بستر ها و الزاماتی است. براي محقق شدن
اهداف اقتصاد دانش بنیان باید تمام این ساختار ها در کنار یکدیگر قرار بگیرند. یکی از این الزامات برقراري پیوند بین مراکز علمی و

 
پژوهشی مانند پارك علم و فناوري و دانشگاه هاست. 

وي افزود: یکی از دانشگاه هاي فنی که همکاري با آن می تواند براي پارك بسیار مفید باشد دانشگاه علمی وکاربردي است. تفاهم نامه

 
سه ساله اي که با این دانشگاه منعقد شده است می تواند براي تحقق اهداف اقتصاد دانش بنیان بسیار مفید باشد. 

دکتر ترکیان با استقبال از همکاریهاي علمی و فناوري در حوزه دانش بنیان و مهارتی با پارك علم و فناوري البرز گفت: دانشگاه فنی

 
و حرفه اي با 173 مرکز علمی فناوري ، پتانسیل بسیار خوبی براي همکاري با پارك علم و فناوري دارد. 

وي با اشاره به ضرورت ارتباط دانشگاه ها با بخش خصوصی و صنعت افزود: نکته بسیار مهمی که قابل ذکر است این است که دانشگاه
ها می بایست از حالت سنتی خود خارج شوند. دانشگاه ها براي ایفاي نقش درست خود در تحقق اهداف اقتصاد دانش بنیان ، باید از

 
رویکرد صرفا تئوري و آموزش هاي بیهوده به رویکرد نوآوري و برقراري پیوند با مراکز علمی و فناوري روي بیاورند. 

براساس این گزارش، راه اندازي مرکز برگزاري تورهاي علمی دانشجویان از پارك علم و فنآوري استان، برگزاري رویدادهاي کارآفرینی
و همچنین استارت آپ هاي چاره جو با موضوعات مشخص و همکاري علمی و فنی و همچنین راهکارهاي ارتباط موثر دانشجویان و



اساتید با صنایع از طریق پارك علم و فنآوري و جهت دهی جذب کارآموزي دانشجویان توسط پارك علم و فنآوري از محورهاي
امضاي تفاهم نامه همکاري دو مجموعه است.



راه اندازي صندوق کارآفرینی و اشتغالزایی بانوان خوزستانی

منبع: خبرگزاري صدا و سیماشماره خبر:  152  |  تاریخ: 1399/07/30

124 صندوق کارآفرینی و اشتغالزایی به منظورحمایت از زنان روستایی استان راه اندازي شد.

به گزارش خبرگزاري صدا و سیما مرکز آبادان ، مدیر
ترویج سازمان جهاد کشاورزي خوزستان گفت: 124
صندوق کارآفرینی و اشتغالزایی به منظور حمایت از زنان

 
روستایی در استان راه اندازي شده است. 

علی کرد با بیان اینکه پرداخت تسهیلات به زنان روستایی
به منظور ایجاد اشتغال صورت گرفت، افزود: در روستا هاي
استان کارشناسان مسئول، زنان روستایی نیازمند حمایت را
شناسایی کرده و آموزش هایی در زمینه اقتصادي،

 
دامداري، کشاورزي و ... به آن ها ارائه می کنند. 

وي تصریح کرد: کلاس هاي آموزشی در همه زمینه ها اعم
از اقتصادي، دامداري و کشاورزي بوسیله متخصصان سازمان جهاد کشاورزي برگزار می شود که در پایان کلاس ها، گواهینامه پایان

دوره نیز به شرکت کنندگان اهدا می شود.



صدور اخطار براي 9 معین اقتصادي مشهد

منبع: خبرگزاري صدا و سیماشماره خبر:  153  |  تاریخ: 1399/07/30

9 معین اقتصادي مشهد اخطار گرفتند.

به گزارش خبرگزاري صدا و. سیما، مرکز خراسان رضوي، معاون برنامه ریزي و توسعه فرماندار شهرستان مشهد گفت: از مجموع
31 معین اقتصاد مقاومتی این شهرستان 9 معین که در چارچوب توافق شده،

 
عملکرد قابل قبولی نداشتند اخطار دریافت کردند. 

شکوه میرشاهی در حاشیه نشست معین هاي اقتصادي شهرستان مشهد افزود:
در صورتی که این 9 معین اقتصادي نسبت به اصلاح روند فعالیت خود در قالب
هاي مورد توافق نظیر امور فرهنگی، کارآفرینی، راه اندازي واحدهاي راکد یا
خدمات بهداشتی و آموزشی اقدام نکنند با داوطلبان جدید که خواستار فعالیت

 
در حوزه معین اقتصادي فرهنگی در مشهد هستند جایگزین خواهند شد. 

وي فعالیت این 9 معین اقتصادي شهرستان را با محوریت بانوان اعلام کرد و گفت: فعالیت معین ها در حوزه هاي فرهنگی، اجتماعی،
آموزشی و اقتصادي است و فعالیت در حوزه اشتغال آفرینی، راه اندازي مجدد واحدهاي صنعتی راکد یا نیمه فعال و شناسایی کسب و

 
کارهاي جدید براي اهالی بومی یک منطقه مورد تاکید فرمانداري است. 

معاون برنامه ریزي و توسعه فرماندار شهرستان مشهد در خصوص نحوه رصد فعالیت این معین ها گفت: این بنگاههاي فرهنگی و

 
اقتصادي مکلف به ثبت عملکرد خود در سامانه نهاد اقتصاد مقاومتی استان هستند و از این طریق عملکرد آنها پایش می گردد. 

میرشاهی افزود: معین هاي اقتصاد مقاومتی به صورت داوطلبانه در طرح مثلث توسعه اقتصادي فرهنگی استان مشارکت دارند و به
هیچ عنوان بخشنامه یا دستورالعمل دولتی در این ارتباط صادر نشده که فعالان اقتصادي را ملزم به مشارکت در این طرح ها کرده

باشد.



رمز پایداري طرح مثلث توسعه اقتصادي مشارکت و اشتغال است

منبع: شهرآرا آنلاینشماره خبر:  154  |  تاریخ: 1399/07/30

نشست معین هاي اقتصادي فرهنگی شهرستان مشهد درفرمانداري برگزار شد.

به گزارش شهرآرانیوز، معاونت برنامه ریزي و توسعه فرمانداري در نشست معین هاي اقتصادي ، فرهنگی که در مشهد برگزار
شدگفت: تمامی معین ها به صورت دوره اي ارزیابی می شوند که در ارزیابی کنونی تعدادي از معین ها به هر دلیلی موفق به ثبت

 
فعالیتهاي خود در سامانه نشده اند، به آنها اعلام شد تا در این خصوص اقدام نمایند. 

میرشاهی با اشاره به موانع و مشکلات پیش روي معین ها عنوان کرد: این جلسه و جلسات آتی براي گفتگو و شناسایی موانع و

 
مشکلاتبرگزار می شود تا با شناسایی و رفع آنها، بتوانیم منشاء اثر در اقتصاد و اشتغال شهر و استان باشیم. 

در ادامه جلسه علی اکبر لبافی دبیر نهاد مردمی اقتصاد مقاومتی استان در خصوص تغییر استاندار خراسان رضوي گفت: این
تغییراتخللی در راه و هدف ما ایجاد نخواهد کرد و اتفاقا باعث دلگرمی بیشتر ما شد،آقاي رزم حسینی این طرح را به عنوان برنامه دوم
خود بهمجلس ارائه و جداگانه در مجمع نمایندگان استان ها و کمیسیون هاي مختلف معرفی نموده که مورد اقبال همه نمایندگان
مجلس شورایاسلامی قرار گرفت که راي قاطع نمایندگان به برنامه هاي ایشان باعث می شود این طرح ملی شده و در استان هاي

 
دیگر، مشروط بهخواست استاندار آن استان و دیگر حاکمیت استانها اجرایی شود. 

وي افزود: در حال حاضر دو وزارت کشور و صمت به این طرح ورود کرده و علاوه بر آن، چند تن از استانداران استان هاي مختلف

 
ضمنپیگیري، درخواست معرفی و اجراي طرح مثلث توسعه اقتصادي در استان خود را داشته اند. 

دبیر نهاد مردمی اقتصاد مقاومتی خاطر نشان کرد: در حال حاضر استان خراسان رضوي به عنوان الگوي مثلث توسعه اقتصادي

 
معرفیشده و در صورت عملکرد مناسب ما تمامی استان ها خواهان پیوستن به این طرح خواهند بود. 

وي در ادامه سخنان خود به ارائه آمار فعالیت معین هاي مشهد پرداخت و گفت: تا کنون 495 فعالیت اقتصادي با پیش بینی 20 هزار
و153 نفر اشتغال در سامانه ثبت شده که از این تعداد236 فعالیت با سرمایه اي بالغ بر 1500 میلیارد تومان و 11 هزار و 291

 
نفراشتغال به تایید گروه کارشناسی نهاد رسیده است. 

لبافی تاکید کرد: با توجه به تمرکز 50 درصد از جمعیت و 65 درصد از اقتصاد استان در مشهد، معین هاي این شهر نمره قبولی
دریافتنکرده اند، این به آن معنی که فعالیتی انجام نگرفته نیست، بلکه توقع ما از کلان شهر مشهد به عنوان الگو باید بیش از این

 
باشد. 

وي در خصوص دسته بندي معین ها گفت: بعضی از معین ها وظایف ذاتی خود را در قالب معین ارائه می نمایند، بعضی ها به
دنبالتوسعه واحد و سازمان خود می باشند و تعداد زیادي هم برنامه خود را بر پایه مشارکت مردمی بنا نموده اند که هدف اصلی این

 
طرحهمین است و اگر بر پایه مشارکت، اشتغال باشد پایدار می ماند 



لبافی در همین زمینه افزود: باید از موازي کاري با نهادهاي حمایتی مانند کمیته امداد امام خمینی، بنیاد برکت و بهزیستی پرهیز

 
شود وتداخلی با ماموریت ذاتی آن نهاد ایجاد نشود. 

دیگر سخنران این جلسه رضا حسینی دبیر کمیته راهبري معین هاي اقتصادي استان بود که به معرفی فعالیت این کمیته پرداخت و
گفت: این کمیته فعالیت خود را از شهریور ماه با هماهنگی و نظارت نهاد مردمی اقتصاد مقاومتی و استانداري خراسان آغاز نموده و
هدف آنرفع موانع و مشکلات معین هاست که در همین زمینه و بعد از بررسی و کار کارشناسی و شناخت بعضی از مشکلات کار گروه
هایمالی، ارزیابی، کارآفرینی، اشتغال و تسهیل گري، فرهنگی و اجتماعی و کار گروه روابط عمومی ایجاد نمودیم تا در توانمندسازي

 
وتسهیل امور معین ها تاثیر گذار باشیم. 

در پایان جلسه نمایندگان معین هاي اقتصادي فرهنگی استان ضمن ارائه فعالیت هاي خود به مشکلات و موانع خود اشاره نموده و
دراین خصوص به بحث و تبادل نظر و ارائه راهکار پرداختند.



رونق روستاگردي از پنج مسیر

منبع: پاناشماره خبر:  155  |  تاریخ: 1399/07/30

تهران (پانا) - سازمان جهانی گردشگري که در روز جهانی گردشگري سال 2021-2020 را سال «گردشگري و توسعه
روستایی» با هدف دستیابی به توسعه پایدار نامیده، مسیرهاي دستیابی به آن را نیز براساس یک طرح استراتژیک جامع و

فراگیر با رویکردي مشارکتی در جهت رونق روستاگردي اعلام کرده است.

تهران (پانا) - سازمان جهانی گردشگري که در روز جهانی
گردشگري سال 2021-2020 را سال «گردشگري و
توسعه روستایی» با هدف دستیابی به توسعه پایدار نامیده،
مسیرهاي دستیابی به آن را نیز براساس یک طرح
استراتژیک جامع و فراگیر با رویکردي مشارکتی در جهت

 
رونق روستاگردي اعلام کرده است. 

به گزارش دنیاي اقتصاد، سازمان جهانی گردشگري جغرافیاي جدید گردشگري را در پنج توصیه با هدف حمایت از دولت ها، بخش
خصوصی و جامعه جهانی در توسعه گردشگري مناطق روستایی مطرح کرده تا به توسعه فراگیر، پایدار و مقاوم دست یابد که منجر به
ایجاد اشتغال، محافظت از منابع طبیعی و میراث فرهنگی، توانمندسازي جوامع محلی و گروه هاي محروم سنتی به ویژه زنان و

 
جوانان و بومیان شود. 

پس از همه گیري ویروس کرونا، نقش گردشگري در توسعه روستایی بیش از هر زمان دیگري مورد توجه قرار گرفته است زیرا باتوجه
به اینکه گردشگران به دنبال مقاصد کم جمعیت و فعالیت ها و تجربه ها در فضاي باز هستند، گردشگري در مناطق روستایی فرصت
هاي بسیاري را براي بازیابی فراهم می کند. همچنین باتوجه به تسریع ارتباط توسعه شهري و روستایی در بحران فعلی و تغییر در
جمعیت جهان به سمت مناطق شهري فرصت هایی براي یک نگاه پویاي جدید در جهت چگونگی بهبود بهتر ارتباطات شهري و
روستایی ایجاد شده است که براین اساس سازمان جهانی گردشگري براي دستیابی به ابزاري موثر براي توسعه روستایی پنج توصیه

 
کلیدي را به عنوان راهنماي ایجاد گردشگري مطرح کرده است. 

در نخستین گام، گردشگري باید به عنوان یک ستون استراتژیک در سیاست هاي توسعه روستایی قرار داده شود که این امر نیازمند
همکاري مشترك دولت هاي ملی، منطقه اي و محلی است که باتوجه به اقتصاد متنوع روستایی باید اقدام به ایجاد یک چارچوب
هنجاري، سرمایه گذاري کافی، راهنمایی و مشوق توسعه و مدیریت گردشگري در مناطق روستایی به طور موثر و پایدار کرد. دولت
ملی و محلی باید به طراحی برنامه هاي توسعه فراگیر، مقاوم و پایدار مناطق روستایی بپردازند و با ایجاد سیاست گذاري هایی در
سطح ملی، منطقه اي و محلی با توجه به پتانسیل هاي توسعه روستایی، گردشگري را به حداکثر برسانند. این امر با مشارکت تمامی
ذي نفعان بخش گردشگري، ایجاد فرصت هاي برابر براي زنان و مردان، بهره گیري از تمامی ظرفیت هاي گردشگري به منظور ارتقا و
افزایش سرمایه گذاري ها، نوآوري، کارآفرینی و دیجیتال سازي و ارتقاي ارتباط بین بافت هاي شهري و روستایی امکان پذیر است.
جامعه جهانی و سازمان هاي بین المللی با همکاري چندجانبه با دولت ها می توانند به ترویج سیاست ها و ابتکاراتی در جهت



دستیابی به رشد اقتصادي و مشاغل روستاها و کاهش فقر با استفاده از تنوع زیستی، تنوع زراعی، میراث فرهنگی و غذاي محلی
مناطق روستایی بپردازند و تامین مالی کشورهاي وابسته به گردشگري با درآمد بالا را بهبود بخشند و از میزان آسیب پذیري این

 
مناطق بکاهند. 

سازمان جهانی گردشگري در دومین توصیه کاربردي خود، گردشگري را به ایجاد بخشی عادلانه، فراگیر، مقاوم و پایدار رهنمون کرده
که به نفع و رفاه جوامع روستایی منجر شود و حس برد را در فعالان گردشگري ایجاد کند. سیاست هاي ملی، منطقه اي و محلی باید
اولویت اصلی خود را بر مبناي توجه اقتصادي، فرهنگی، اجتماعی و زیست محیطی جوامع روستایی قرار دهند. این امر با تقویت
مدیریت محلی، حمایت گسترده و موثر جامعه در مناطق روستایی، احترام به فرهنگ روستایی، تقسیم مساوي سود حاصل از
گردشگري با جوامع روستایی و مشارکت کامل تمامی اعضاي جامعه در زنجیره گردشگري به ایجاد یک مکانیزم جامع تقسیم منافع
در سطح محلی منجر می شود و شرایط محیط مساعد کارآفرینی در یک سیستم نظارتی مناسب براي تمامی اقشار جامعه به ویژه
گروه هاي در حاشیه همچون زنان و جوانان فراهم کند. این امر با آموزش و پرورش و توسعه مهارت هاي متخصصان و کارآفرینان
گردشگري در مناطق روستایی با تمرکز بر اقتصاد دیجیتالی امکان پذیر است تا به بهبود جوامع بومی و ایجاد رفاه و فرصت هاي

 
شغلی جدید منجر شود. 

در گام سوم توصیه ها باید با ایجاد فرصت هاي جدید براي گردشگري و توسعه روستایی به نوآوري، فناوري و دیجیتالی شدن روي
آورد. ایجاد سیاست هاي نوآورانه، فناوري و دیجیتالی سازي منجر به تسریع دسترسی مشاغل گردشگري محلی و ایجاد رقابت و
توسعه زیرساخت هاي گردشگري و افزایش محصولات سبز می شود که به تقویت و ارتقاي پایداري در غذا، کشاورزي، تولید، سلامتی،
ورزش و طبیعت کمک خواهد کرد. براي دستیابی به این امر تمامی فعالان گردشگري باید شرایط اتصال و دسترسی به فناوري ها را
همانند مناطق شهري براي جوامع روستایی فراهم کنند که این امر با همکاري مشترك فعالان این بخش و ارائه دهندگان خدمات

 
فناوري و ایجاد برنامه ها و مدیریت صحیح در حوزه گردشگري امکان پذیر است. 

سازمان جهانی گردشگري در چهارمین توصیه خود به توسعه محصولات زنجیره بازار گردشگري براي تجربه یک سفر پایدار و پیشرفته
اشاره کرده است. توسعه محصولات گردشگري مناطق روستایی باید به بررسی و مطالعه نقاط قوت و ضعف هاي پتانسیل هاي محیطی
آنها جهت توانمندسازي بپردازد که این امر تنها بر اساس ایجاد یک برنامه بلندمدت راهبردي اقتصادي و از یک دیدگاه جامع امکان
پذیر است که با مشارکت تمامی ذي نفعان در زنجیره فعالیت هاي اقتصادي-اجتماعی و زیست محیطی روستایی صورت می گیرد.
براي دستیابی به این منظور فعالان بخش گردشگري باید به ارتقاي مسیرهاي ارتباطی مقاصد روستایی، ترویج تجربه هاي جدید و
معتبر منحصر به مناطق روستایی، توجه به فرهنگ و طبیعت روستایی، بازاریابی و ارتقاي گردشگري در مناطق روستایی، توجه به
اهمیت جوامع روستایی و سهم آنها در اقتصاد ملی به منظور ارتقاي بازار داخلی، به روزرسانی محصولات و خدمات سفر روستایی،

 
ایجاد انگیزه و اعتماد سازي در گردشگران با ایجاد رقابت در بازار داخلی بپردازند. 

و در پایان پنجمین توصیه سازمان جهانی گردشگري براي دستیابی به توسعه روستایی پرورش سیاست ها و عملکردهاي پایدار در
مقاصد روستایی است که باتوجه به چشم انداز برنامه 2030 و اهداف مهم آن همچون رفع فقر، برابري جنسیتی، کار مناسب و رشد
اقتصادي، صنعت، نوآوري و زیرساخت ها، کاهش نابرابري ها، جوامع پایدار، مصرف و تولید انبوه می توان از گردشگري به عنوان
ابزاري موثر براي دستیابی به توسعه روستایی بهره وري کرد. براي دستیابی به این امر فعالان بازار گردشگري باید پنج مفهوم «مقصد
هوشمند» یعنی حاکمیت، نوآوري، فناوري، قابلیت دسترسی و پایداري را به اجرا درآورند که براي این منظور باید به ترویج شیوه هاي
پایدار و کارآمدتر منابع محلی و کاهش ضایعات با اقداماتی همچون استفاده از انرژي پاك ممنوعیت استفاده از پلاستیک و مواد مضر
در جهت رسیدن به اقتصاد سبز بپردازند. همچنین با ادغام منابع طبیعی و فرهنگی، نظارت بر تاثیرات اقتصادي، و اجتماعی و
فرهنگی و زیست محیطی مناطق روستایی و بهینه سازي منابع، جمع آوري اطلاعات و پردازش و ارزیابی آنها با همکاري و مشارکت



 
سازمان جهانی گردشگري می توانند به توسعه و رشد گردشگري دست یابند. 

رونق روستاگردي جغرافیاي جدید گردشگري روز جهانی گردشگري دستیابی به توسعه پایدار برابري جنسیتی چشم انداز برنامه
2030



مدیرکل تعاون، کار و رفاه اجتماعی زنجان خبر داد: افزایش 83 درصدي

بازرسی ها از واحدهاي تولیدي استان در سال 99

منبع: آریا نیوزشماره خبر:  156  |  تاریخ: 1399/07/30

خبرگزاري آریا - مدیر کل تعاون، کار و رفاه اجتماعی
استان زنجان گفت: در 6 ماهه نخست سال جاري شاهد
افزایش 83 درصدي بازرسی ها از واحدهاي تولیدي استان

 
هستیم. 

به گزارش روابط عمومی اداره کل تعاون، کار ورفاه
اجتماعی استان زنجان، محمد رضا یوسفی با اشاره به این
که یکی از وظایف حوزهروابط کار بازرسی از واحدهاي
تولیدي است، اظهارکرد: به طور کلی ما دو نوعبازرسی
دوره اي و موردي داریم که هر بازرس در ماه 55 بازرسی

 
انجام داده وگزارش تهیه می کند. 

 
وي افزود: همچنین طبق خواسته دستگاه هاي نظارتی، حوادث ناشی از کار و یا خود واحدها نیز بازرسی موردي انجام می شود. 

مدیر کل تعاون، کار و رفاه اجتماعی استان زنجان تصریح کرد:وظیفه اصلی بازرسان نظارت بر اجراي مقررات، حمایت از مشاغل سخت
و زیانآور، مزد، رفاه کارگران، اشتغال بانوان، مدت کار، اشتغال نوجوانان، نظارتبر اجراي صحیح حفاظت فنی و رسیدگی به حوادث

 
ناشی از کار است. 

یوسفی خاطرنشان کرد: در 6 ماهه نخست سال گذشته، دو هزار و 459 بازرسی داشتیمکه این رقم در مدت مشابه سال جاري به
چهار هزار و 500 بازرسی رسیده که ازاین منظر شاهد رشد 83 درصدي در بازرسی ها هستیم.



نرخ بیکاري جوانان ایران 2 برابر میانگین جهانی است

منبع: مشرقشماره خبر:  157  |  تاریخ: 1399/07/30

 
- اقتصاد 

 
نرخ بیکاري جوانان ایران 2 برابر میانگین جهانی است 

 درحالی نرخ بیکاري کل نیروي کار ایران در تابستان امسال حدود 9.5
درصد بوده که این میزان براي جوانان 15 تا 24 ساله کشور بیش از 23 درصد و در سال گذشته و قبل از شیوع کرونا نیز بیش از 26

 
درصد بوده است. 

 
به گزارش مشرق، روزنامه فرهیختگان از وضع اشتغال گزارش می دهد. بخش هاي مهم این گزارش را در ادامه می خوانید. 

درحالی که براساس آمارهاي رسمی، ایران از سال 1380 در وضعیت «پنجره جمعیتی» قرار گرفته و بیش از دوسوم جمعیت کشور در
سن کار و فعالیت یعنی 15 تا 64 سال قرار گرفته اند و درنتیجه فرصت طلایی و منحصربه فردي فراروي اقتصاد ایران فراهم شده
است، اما بررسی ها نشان می دهد نتوانسته ایم از این وضعیت براي توسعه اقتصادي کشور، کاهش بار تکفل نیرو و همچنین بهبود

 
معیشت خانوارها استفاده کنیم. 

 
کاهش یک میلیونی تعداد شاغلان جوان 

براساس آمارهاي مرکز آمار ایران و مرکز آمار و اطلاعات راهبردي وزارت کار، در تابستان سال جاري تعداد 574هزار و 705 نفر از
جوانان در سن 15 تا 24 ساله کشور بیکار بوده اند. این تعداد بیکار جوان در سن 15 تا 24 سال حکایت از نرخ بیکاري 23درصدي
این گروه دارد. البته این نرخ در سال هاي گذشته بین 26 تا 29 درصد بوده است. همچنین تعداد بیکاران در سن مذکور از یک
میلیون نفر در سال هاي 90 و 91 به 713هزار نفر در سال 98 و درنهایت به 574هزار و 705 نفر در تابستان سال جاري رسیده است.



 
 

روند نرخ بیکاري و تعداد بیکاران در سن 15 تا 24 ساله کشور طی سال هاي اخیر در ظاهر گویاي وضعیت مطلوبی است، چراکه هم
از نرخ بیکاري و هم از تعداد بیکاران کاسته شده است. اما اگر سایر ابعاد جمعیت در سن 15 تا 24 سال را در نظر بگیریم، تازه مساله

 
نه تنها گواه وضعیت مطلوب نخواهد بود، بلکه از یک بحران گریزناپذیر هم خبر می دهد. 

بیشتر بخوانید: نرخ بیکاري در تابستان چند درصد بود؟ درحالی طی سال هاي 1390 تا تابستان سال جاري تعداد بیکاران در سن 15
تا 24 سال کاهش 497هزار نفري داشته که طی این مدت از تعداد شاغلان در این سن حدود یک میلیون نفر کاسته شده و از تعداد

 
جمعیت فعال (شاغل یا در جست وجوي کار) نیز یک میلیون و 554 هزار نفر کم شده است. 

این نکته نیز قابل ذکر است که در نگاه اول ممکن است کاهش تعداد شاغلان و بیکاران را ناشی از کاهش تعداد جمعیت در سن 15 تا
24 سال تصور کنیم، اما زمانی که تعداد جمعیت غیرفعال در این سن را براي مثال با سال 97 هم مقایسه می کنیم، مشاهده می شود
به تعداد جمعیت غیرفعال بیش از 1.7 میلیون افزوده شده است. همچنین در تابستان سال جاري در مقایسه با تابستان سال گذشته

 
این تعداد 418هزار نفر افزایش نشان می دهد. 

مرور این آمارها نشان می دهد همانند دیگر سنین نیروي کار در ایران، یکی از دلایل کاهش نرخ بیکاري جوانان در سن 15 تا 24

 
سال، خروج برخی بیکاران از بازار کار و پیوستن به خیل ناامیدان یا افراد دلسرد از یافتن کار بوده است. 

 
نرخ بیکاري جوانان ایرانی 2 برابر میانگین جهانی 

گفته شد که نرخ بیکاري جوانان 15 تا 24 ساله ایران بدون درنظر گرفتن شرایط دوره کرونایی که به طور قابل توجهی موجب بیکار
شدن بخشی از نیروي کار به ویژه در بخش هاي خدماتی (گردشگري، مشاغل پذیرایی، آموزشی و...) شده، طی 10 سال اخیر بین 26
تا 29 درصد بوده است. اما بررسی آمارهاي سازمان بین المللی کار (ILO) نشان می دهد میانگین این نرخ در جهان طی سال 2019
حدود 13.6 درصد بوده است. برآورد ILO این است که تعداد بیکاران جوان در سن 15 تا 24 سال در کل جهان تا سال گذشته به

 
67 میلیون و 600 هزار نفر رسیده است. 



 
 

طبق آمارهاي مذکور، در سال گذشته شمال آفریقا با 30.2 درصد بالاترین بیکاري جوانان 15 تا 24 ساله جهان را داشته است. نرخ
بیکاري مذکور در مناطق جغرافیاي سیاسی درحالی است که نرخ بیکاري جوانان در ایران براي سال 98 (قبل از کرونا) 26 درصد و
میانگین سال هاي 90 تا 98 در همین حول وحوش بوده است. به عبارتی، نرخ بیکاري جوانان در ایران درحالی به کشورهاي آفریقایی

 
و عربی که جمعیت جوان بیشتري دارند، نزدیک بوده که این میزان 2 برابر میانگین جهانی است. 

ILO معتقد است یکی از دلایل بالا بودن نرخ بیکاري بین جوانان به ویژه در کشورهاي درحال توسعه، موانع ساختاري اي است که
مانع از ورود جوانان به بازار کار می شود. فرآیند انتقال از تحصیل به مراکز اشتغال، فرآیندهاي اقتصادي-اجتماعی، طولانی شدن دوره

 
هاي رکود در اقتصاد و پایین بودن فرصت هاي اشتغال در بازار کار ازجمله این موانع ساختاري هستند. 

 
جمعیت NEET ها به 3/3 میلیون نفر رسید 

یکی از ویژگی هاي جمعیت جوان در سن 15 تا 24 سال، قرار داشتن آنها در یک شرایط گذار است. از یک سو با پایان تحصیلات
دوره قبل از دانشگاه، برخی از محصلان تصمیم به ادامه تحصیل و ورود به دانشگاه می گیرند، برخی ها تحصیل را کنار گذاشته و وارد
بازار کار می شوند، اما بخشی از این جمعیت هم نه ادامه تحصیل می دهند، نه وارد مهارت آموزي در مشاغل فنی و غیرفنی می شوند

 
و نه اشتیاق یا مهارت ورود به بازار کار را دارند. این گروه آخري در سطح جهان به عنوان NEETها شناخته می شوند. 

 
 

در رتبه 34 جهان، کشورمان ایران قرار دارد که طبق داده هاي آماري سازمان بین المللی کار و آمارهاي وزارت کار، 26 درصد از



جوانان 15 تا 24 ساله ایران طی سال 98 در ردیف NEETها یا جوانانی که نه مشغول کار، نه مشغول مهارت آموزي و نه مشغول

 
تحصیلند، قرار دارند. 

اما موضوع NEETها زمانی جالب توجه می شود که طبق آمارها، نرخ NEET طی 10 سال اخیر از حدود 31 درصد در سال 90 به
حدود 26 درصد در دو سال اخیر کاهش یافته است. همچنین تعداد جمعیت NEETها نیز از حدود 6/4 میلیون نفر در سال 90 به
حدود 3/3 میلیون نفر در سال 98 و سال جاري رسیده است. در ظاهر آمارها حکایت از کاهش تعداد جوانان در سن NEETها است،
اما همچنان که آمارها نشان می دهد، طی این 10 سال اخیر تعداد کل جوانان در سن 15 تا 24 سال کشور نیز با کاهش 2 میلیون و
233 هزار نفري از 14.8 میلیون نفر در سال 90 به 12.6 میلیون نفر در سال 98 و تابستان 99 رسیده است. اما طی این مدت
جمعیت NEETها نیز کاهش یک میلیون و 330 هزار نفري داشته است. با درنظر گرفتن پویایی جمعیت یعنی رفتن بخشی از
جمعیت NEET قبلی به بالاتر از سن 24 سال و کاهش کل جمعیت در سن NEETها، می توان گفت درمجموع اتفاق مثبتی در این

مولفه رخ نداده و همچنان جایگزینی جمعیت NEETها ادامه دارد.



بانک ها روند پرداخت تسهیلات اشتغال زایی بوشهر را سرعت دهند

منبع: اتحاد خبرشماره خبر:  158  |  تاریخ: 1399/07/30

اتحادخبر: استاندار بوشهر گفت: نظام بانکی روند پرداخت تسهیلات حوزه اشتغال زا را سرعت دهد زیرا در شرایط کنونی
تولید و اشتغال از اولویت هاي مهم کشور و بویژه این استان است. عبدالکریم گراوند در نشست کارگروه هاي مشترك اشتغال

و رفع موانع تولید در استان بوشهر افزود: شیوع کرونا مشکلات عدیده  اي فراروي ...

اتحادخبر: استاندار بوشهر گفت: نظام بانکی روند پرداخت تسهیلات حوزه اشتغال زا را سرعت دهد زیرا در شرایط کنونی تولید و

 
اشتغال از اولویت هاي مهم کشور و بویژه این استان است. 

به گزارش ایرنا، عبدالکریم گراوند در نشست کارگروه هاي
مشترك اشتغال و رفع موانع تولید در استان بوشهر افزود: شیوع
کرونا مشکلات عدیده اي فراروي واحدهاي تولید قرار داده که در
این زمینه می طلبد نظام بانکی با درك شرایط حساس کنونی

 
بیش از پیش از واحدهاي تولیدي حمایت کند. 

وي بیان کرد: در ارتباط با طرح هاي نیمه تمام حوزه روستایی
نیز انتظار است بانک ها با هدف افزایش اشتغال در موعد زمانی

 
مناسب آن را ساماندهی کنند. 

گراوند ادامه داد:براي شتاب بخشی به روند حل مشکلات واحد تولیدي و طرح هاي اقتصادي بالاي 100 میلیارد تومان سرمایه گذاري

 
در کارگروه ملی مورد بررسی قرار می گیرد. 

وي در ارتباط با سد باغان اظهار داشت: براي سرعت بخشی به روند اجراي این پروژه در دیدار با مدیرعامل بانک رفاه پنج میلیارد

 
تومان تسهیلات از محل منابع استانی براي پرداخت به شرکت آب منطقه اي استان بوشهر به تصویب رسید. 

گراوند ادامه داد: در این زمینه بانک هاي ملت و صادرات نیز باید اهتمام جدي براي اختصاص سهم تسهیلات پنج میلیارد تومانی خود

 
در اجراي سد باغان داشته باشند. 

وي یادآور شد: نظام بانکی باید در اجراي پروژه هاي کلان نگاه گره گشایی داشته باشد زیرا اجراي پروژه هایی مانند سد باغان کمک

 
وافري به روند توسعه و آبادانی این استان می کند. 

 
گراوند یادآور شد: سد در دست احداث باغان با یکهزار و 600 میلیارد تومان اعتبار اکنون 40 درصد پیشرفت فیزیکی دارد. 



 
وي افزود: اعتبار این سد از محل فاینانس تامین می شود که پیش بینی شده اختلالی در روند اجراي این پروژه صورت نگیرد. 

گراوند اظهار کرد: عمده اعتبارات موردنیاز احداث سدها براي تامین سیمان است که با توجه به نقدینگی لازم براي تامین سیمان باید

 
روند تخصیص اعتبار آن از محل فاینانس با اولویت پیگیري شود. 

وي افزود: به دلیل احداث سد از محل اعتبارات فاینانس امکان تامین اعتبار این سد از محل استانی وجود ندارد.



جزییات مصوبات جدید شوراي پول و اعتبار

منبع: صداي پولشماره خبر:  159  |  تاریخ: 1399/07/30

شوراي پول و اعتبار در مصوباتی با افزایش سقف مانده تسهیلات سرمایه در گردش واحدهاي تولیدي، تخصیص منابع به
اولویت هاي صنعت و معدن و مسکن، افزایش تسهیلات اشتغال روستایی و تسهیلات مسکن نخبگان موافقت کرد.  به گزارش

صداي پول به نقل از روابط عمومی بانک مرکزي، شوراي پول و اعتبار در یکهزار و سیصد و دومین ...

 
جزییات مصوبات جدید شوراي پول و اعتبار 

شوراي پول و اعتبار در مصوباتی با افزایش سقف مانده تسهیلات سرمایه در
گردش واحدهاي تولیدي، تخصیص منابع به اولویت هاي صنعت و معدن و
مسکن، افزایش تسهیلات اشتغال روستایی و تسهیلات مسکن نخبگان

 
موافقت کرد. 

 به گزارش صداي پول به نقل از روابط عمومی بانک مرکزي، شوراي پول و
اعتبار در یکهزار و سیصد و دومین جلسه مورخ 99.7.29 خود به ریاست دکتر همتی، در راستاي حمایت از تولید، به ویژه برنامه هاي
کارگروه رفع موانع جهش تولید، سقف مانده تسهیلات سرمایه در گردش اعطایی به بنگاه هاي تولیدي را تا 90 درصد فروش سال

 
گذشته آنها افزایش داد. 

شوراي پول و اعتبار همچنین به منظور هدایت و تخصیص منابع بانکی به اولویت هاي دو بخش صنعت و معدن و مسکن و در راستاي
تحقق جهش تولید، مقرر کرد تا سقف 500 (پانصد) هزار میلیارد ریال منابع بانکی براي پرداخت تسهیلات از طریق سامانه وزارت
صنعت، معدن و تجارت و تا سقف 200 (دویست) هزار میلیارد ریال به منظور پرداخت تسهیلات به بخش مسکن (ساخت) از طریق

 
سامانه وزارت راه و شهرسازي در اختیار واحدهاي مرتبط با این دو بخش قرار گیرد. 

افزایش سقف فردي تسهیلات قرض الحسنه براي توانمندسازي و توسعه اشتغال در مناطق روستایی و محروم کشور  به مبلغ 200
(دویست) میلیون ریال با مدت بازپرداخت حداکثر 7 سال دیگر مصوبه شوراي پول و اعتبار در راستاي مساعدت به رفع مشکلات

 
روستاییان بود. 

در پایان به پیشنهاد بانک مرکزي جمهوري اسلامی ایران، سقف فردي تسهیلات ساخت و خرید مسکن نخبگان و استعدادهاي برتر از
مبلغ دو میلیارد ریال به سه میلیارد ریال افزایش یافت. شایان ذکر است که دوره بازپرداخت این تسهیلات 20 ساله و بر اساس نرخ

هاي مصوب شوراي پول و اعتبار خواهد بود.
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در حالی که شمارش معکوس براي برگزاري انتخابات ریاست جمهوري آمریکا آغاز شده و تقویم هر روز به تاریخ سوم نوامبر
(13 آبان) نزدیکتر می شود، مرور وعده هاي انتخاباتی «دونالد ترامپ» نامزد جمهوري خواه و «جو بایدن» سناتور کهنه کار

دموکرات، پیرامون برخی مسائل کلیدي حاکم بر احوال این روزهاي آمریکا جالب ...

در حالی که شمارش معکوس براي برگزاري انتخابات
ریاست جمهوري آمریکا آغاز شده و تقویم هر روز به تاریخ
سوم نوامبر (13 آبان) نزدیکتر می شود، مرور وعده هاي
انتخاباتی «دونالد ترامپ» نامزد جمهوري خواه و «جو
بایدن» سناتور کهنه کار دموکرات، پیرامون برخی مسائل
کلیدي حاکم بر احوال این روزهاي آمریکا جالب توجه

 
است. 

پایگاه خبري ریشه: فرآیند یک ساله انتخابات ریاست جمهوري آمریکا بیانگر این مطلب است که موضوعاتی مانند ویروس کرونا،
سیاست هاي اقتصادي، اشتغال و تجارت، مهاجرت و موقیت اقلیت ها، تغییرات اقلیمی و سیاست خارجی از مواردي است که به عنوان

 
محور اصلی منازعه هاي انتخاباتی این دو رقیب، افکار عمومی این کشور براي انتخاب گزینه مورد نظر خود را هدایت خواهد کرد.  

 
ویروس کرونا 

استراتژي جو بایدن براي مهار ویروس کرونا به عنوان تازه ترین و آشکارترین چالش حال حاضر کشور، انجام آزمایش رایگان در سطح

 
ملی و استخدام 100 هزار نفر براي راه اندازي برنامه ردیابس تماس هاي مبتلایان است. 

بایدن قصد دارد در هر ایالت دست کم 10 مرکز آزمایش ایجاد کرده و از آژانس هاي فدرال بخواهد منابع اعزام کنند. او همچنین
اعلام کرد طبق نظر کارشناسان فدرال، تدابیر سختگیرانه تري همچون استفاده اجباري از ماسک در همه ایالت ها را اعمال خواهد

 
کرد. 

در حالی که چالش ویروس کرونا، تلاش هاي ترامپ براي تمدید حضورش در مسند ریاست جمهوري آمریکا را با تهدید مواجه کرده
است اما او در ادامه نادیده انگاشتن ها و بی تفاوتی ها نسبت به امنیت بهداشتی شهروندان آمریکایی، هیچ برنامه مشخصی براي مقابله
با بیماري همه گیر در این کشور ارائه نکرده و حتی در نخستین مناظره انتخاباتی، رقیبش را به دلیل استفاده از ماسک دستمایه خنده

 
قرار می دهد.   

جو بایدن همچنین گفته است طرح بیمه سلامت عمومی که وقتی معاون باراك اوباما بود به تصویب رسید را گسترش خواهد داد و

 
طرحی را به اجرا در خواهد آورد که 97 درصد از آمریکایی ها تحت پوشش بیمه قرار بگیرند.  



 
سیاست هاي اقتصادي، اشتغال و تجارت 

پایگاه تحلیلی پراجکت سیندیکیت در مقاله اي تحلیلی با عنوان «چرا بایدن براي اقتصاد بهتر از ترامپ است؟ نوشت: این فرض که

 
جمهوري خواهان از نظر اقتصادي بهتر از دموکرات ها هستند، یک افسانه دیرینه است که باید از بین برود. 

پرداخت وام بیشتر به کسب و کارهاي کوچک، افزایش پرداخت هاي مستقیم به خانواده ها، افزایش 200 دلاري پرداخت هاي ماهانه

 
تامین اجتماعی، لغو قانون کاهش مالیات و بخشش 10 هزار دلار وام هر دانشجو از جمله طرح هاي اقتصادي بایدن است. 

وي همچنین از افزایش حداقل دستمزد دولت فدرال به 15 دلار در ساعت حمایت می کند، اقدامی که در بین جوانان محبوبیت یافته
و به نوعی به نماد حزب دموکرات در سال 2020 تبدیل شده است. چنین حرکتی همچنین از گرایش این حزب به جناج چپ هم
حکایت دارد. او علاوه بر این قصد دارد 2 تریلیون دلار در انرژي پاك سرمایه گذاري کند، با این استدلال که تقویت صنایع پاك به

 
ایجاد اشتغال براي کارگران کمک می کند. 

او علاوه بر این وعده داده است 400 میلیارد دلار از بودجه دولت فدرال را براي خرید کالاهاي ساخت آمریکا اختصاص دهد و قانون

 
«خرید کالاي آمریکایی» را به شکل گسترده تري در پروژه هاي جدید حمل و نقل به اجرا درآورد. 

بایدن در کارزار انتخاباتی 2020 این را هم وعده داده که از دولت فدرال بخواهد 300 میلیارد دلار بودجه به اجناس و خدمات

 
آمریکایی و همین طور تحقیقات و فناوري در کشور اختصاص دهد. 

ترامپ همیشه روي شعار انتخاباتی «اول آمریکا» تاکید داشته و براي رونق فرصت هاي شغلی و صنایع تولیدي آمریکا تلاش کرده
است. تجارت در دوران ترامپ به نقطه کانونی فعالیت هاي وي بدل شده است. وي از همان ابتدا درصدد بازنگري توافق هایی بوده
است که در دوره هاي قبل از وي به امضا رسیده و سیستمی را به چالش کشانده که به گفته وي نسبت به کارگران آمریکایی ناعادلانه
بوده است. در حالیکه ایالات متحده مدتها است رهبري تجارت آزاد جهانی را برعهده دارد، افزایش نابرابري ها منجر به بالاگرفتن

 
انتقادات از رویکرد ترامپ به این مساله شده است. 

او در جریان اولین کارزار انتخاباتی خود قول داد مالیات آمریکایی هاي شاغل را به میزان چشمگیري کاهش دهد. کاهش مالیات

 
شرکت ها، تحول وضع تجاري موجود و احیاي تولید داخلی آمریکا از جمله وعده هاي دیگر او به مردم بود. 

 
عدالت کیفري و قوانین اقلیت ها 

به دنبال اعتراضات نژادي که آمریکا امسال با آن روبرو بود، بایدن ضمن اذعان به وجود معضل نژادپرستی در این کشور گفت براي
مقابله با آن به برنامه هاي گسترده اجتماعی و سیاسی در حمایت از اقلیت ها نیاز است. یکی از بخش هاي اساسی برنامه «دوباره
بسازیم» او، طرحی 30 میلیارد دلاري براي حمایت از کسب وکارهاي جوامع اقلیت است. او همچنین سیاست هایی در جهت کاهش
مجازات حبس، رسیدگی به نابرابري هاي نژادي، جنسی و مبتنی بر درآمد در نظام عدالت کیفري و بازپروري زندانیان پس از آزادي

 
مطرح کرده است. 

آتش اعتراضات نژادي در حالی به یکی از چالش هاي جدي آمریکا در پرونده چهارساله حضور ترامپ ثبت شد که اگرچه به گفته
ترامپ، روش جنجالی فشار زانو بر گردن براي بازداشت مظنونین باید در حالت کلی غیرقانونی شود اما براي اعمال این ممنوعیت تا
کنون اقدامی انجام نداده است. ترامپ حتی در بحبوحه اعتراضات علیه نابرابري نژادي در این کشور، حمایت خود از پلیس را افزایش

 
داد. 



ترامپ با اعلام قانون «قدم اول» خود به عنوان اقدامی کلیدي در جهت اصلاح عدالت کیفري کشور، تبلیغات زیادي انجام داده است.
این قانون دو حزبی که سال 2018 تصویب شد، با اصلاح قوانین در سطح فدرال به قضات در رابطه با تعیین مجازات و تقویت برنامه

 
هاي بازپروري براي زندانیان، آزادي عمل بیشتري می داد. 

ترامپ همچنین وعده داد به دنبال آن قانون «قدم دوم» که بر موانع مربوط به اشتغال زندانیان پس از آزادي تمرکز داشت را به

 
تصویب برساند. البته تاکنون چنین قانونی ارائه نشده است. 

 
  

 
مهاجرت 

مهاجرت همواره موضوع تنش آفرینی در روابط ترامپ و دموکرات ها بوده و کاهش مهاجران قانونی و غیرقانونی شعار اصلی ترامپ در

 
انتخابات بود. 

بایدن رویکرد ترامپ درباره مهاجرت و پناهجویان را رد کرده و آن را «شکست اخلاقی» توصیف کرده است. این نامزد دموکرات

 
همواره از اصلاحات جامع در زمینه مهاجرت حمایت کرده و بر ریشه یابی معضل مهاجرت تاکید دارد. 

با این حال ترامپ براي پیروزي دوباره در انتخابات، وعده داده است که به ساخت دیوار مرزي میان آمریکا و مکزیک ادامه دهد. ترامپ

 
تاکنون موفق شده بودجه ساخت 716 کیلومتر از این دیوار مرزي که 1162 کیلومتر طول خواهد داشت، را تامین کند 

از طرفی بایدن اعلام کرده است در طول 100 روز اول حضور خود در کاخ سفید، سیاست هاي ترامپ که باعث جدایی والدین از
فرزندان خود در مرز مکزیک و آمریکا شده را تغییر دهد. او همچنین گفته محدودیت تعداد تقاضاهاي پناهندگی و ممنوعیت سفر

 
اتباع چندین کشور عمدتا مسلمان به آمریکا - که توسط ترامپ وضع شد- را هم لغو خواهد کرد. . 

 
تغییرات اقلیمی 

در حالی که مساله تغییرات آب و هوایی و گرمایش کره زمین یکی از دغدغه هاي بزرگ در جهان امروز و تهدیدي جدي محسوب می
شود اما براي حیات در کره خاکی محسوب می شود، ترامپ همانطور که در کارزار انتخاباتی 2016 خود وعده داد بود، از زمان آغاز

 
کار در کاخ سفید، صدها مقررات زیست محیطی از جمله محدودیت تصاعد دي اکسید کربن از نیروگاه ها و وسایل نقلیه را لغو کرد. 

او علاوه بر این ضمن خارج کردن آمریکا از معاهده اقلیمی پاریس گفت این توافق براي آمریکا زیان بار و صرفا به نفع سایر

 
کشورهاست.  

در مقابل، بایدن تغییر اقلیمی را تهدیدي واقعی توصیف کرده و اعلام کرد با بازگشت به معاهده اقلیمی پاریس، سایر کشورها را نیز به
اقدام هر چه سریع تر در جهت کاهش تولید گازهاي گلخانه اي فرا خواهد خواند. بر اساس این توافق که دونالد ترامپ از آن خارج

 
شد، آمریکا متعهد شده بود تا سال 2025 تصاعد دي اکسید کربن خود را نسبت به سال 2005 به میزان 28 درصد کاهش دهد. 

اقدامات ترامپ با نادیده انگاشتن تغییرات آب و هوایی و لغو محدودیت هاي مربوط به فعالیت هاي آلاینده، سبب شده تا این کشور

 
تولیدکننده 15 درصد گازهاي سمی در اتمسفر باشد. 



 
  

 
سیاست خارجی 

اگر چه همه گیري کنونی، بیکاري گسترده، اختلافات سیاسی عمیق به معناي تمرکز بیشتر بر مسائل داخلی در مقابل مسائل خارجی
است، با این حال بازگرداندن بخشی از سیاست خارجی گذشته امکان پذیر است. ترامپ در زمینه سیاست هاي خارجی هم مثل

 
تجارت وعده داده آمریکا را در اولویت قرار دهد. 

از زمان پایان جنگ جهانی دوم، واشنگتن رهبري تلاش هاي دیپلماتیک جهانی را براي ایجاد اتحاد و نهادهایی براي ارتقا برعهده

 
داشته است. 

واشنگتن از معماران سازمان ملل، بانک جهانی، صندوق بین المللی پول، سازمان تجارت جهانی (WTO) و سازمان پیمان آتلانتیک

 
شمالی (ناتو) و همچنین بسیاري از نهادهاي بین المللی دیگر بوده است.   

اما با روي کارآمدن ترامپ، وي کشور را از توافقنامه ها و تعهدات بین المللی که به زعم وي باعث کاهش منابع ایالات متحده می
شود، خارج کرده و با متحدان دیرینه خود در مورد مسائل دفاعی تا تجارت مخالفت ورزیده و از نهادهاي جهانی انتقاد کرده است که
به گفته وي آمریکا را مجبور به «تسلیم حاکمیت» می کند. وي در پیشنهادات بودجه خود تلاش کرده کمک هاي خارجی را کاهش

 
دهد و آن را منوط به حمایت از سیاست هاي ایالات متحده کند.   

بایدن تاکید می کند که ایالات متحده نمی تواند بدون روابط نزدیک با متحدان خود و همکاري نهادهاي بین المللی با چالش هاي
جدیدي که روبرو است مقابله کند. او می گوید کناره گیري ترامپ از معاهدات و تحقیر متحدانش قدرت آمریکا را در جهان کاهش

 
داده است.  

این رویکرد به خروج آمریکا از برخی توافق نامه هاي بزرگ چندجانبه از جمله معاهده اقلیمی پاریس و لغو عضویت این کشور در

 
بعضی سازمان هاي بین المللی از جمله سازمان جهانی بهداشت منجر شده است. 

در مقابل بایدن وعده داده است که با وجود تمرکز بر مسائل ملی کشور، در نقطه مقابل رویکرد انزوا طلبانه ترامپ، به ترمیم روابط

 
آمریکا با هم پیمانانش، چند جانبه گرایی و تعامل با جهان خواهد پرداخت. 

 
منبع: خبرگزاري ایرنا 

انتهاي پیام



مدافع قزوینی پرسپولیس یاغی می شود؟

منبع: روزنامه ولایت قزوینشماره خبر:  161  |  تاریخ: 1399/07/30

گروه ورزش ـ بازیکن قزوینی تیم فوتبال پرسپولیس که اقدامی از سوي این باشگاه براي تمدید قراردادش ندید، سراغ
پیشنهادهایش ازجمله استقلال رفت.

 
عروسک هاي دودي 

 
آیا اعتیاد از دامن دخترکان پاك می شود؟ نفیسه کلهر 

سحر تنها 16 سال سن دارد. با موهاي مش شده و فُکُلی که بالاي سرش درست کرده؛ اما اندام ظریف و ریزنقشش داد می زند که
کودك است. ـ3 سال پیش در 13 سالگی ازدواج کرده و تا حالا 2 بار سابقه حضور در کمپ ترك اعتیاد را دارد. از همان ابتداي
ورودم، بین زنانی که کمترینشان 30 سال سن داشتند، سحر بیشتر نظرم را جلب کرد. بین بیشتر خانم هایی که دورم را گرفته بودند
و سعی می کردند از داستان زندگی پر رنجشان بگویند که آن ها را به دامن اعتیاد کشانده، او اما بی تفاوت لب حوضِ خالیِ حیاط
مرکز ترك اعتیاد نشسته بود و پاهایش را تکان می داد و با سري که کمی رو به پایین بود، خیره نگاهم می کرد. کمی بعدتر که
کنارش نشستم از جواب هاي کوتاهی که داد فهمیدم حتی صحبت کردنش هم از روي بی تفاوتی است. مثل بقیه دخترهاي نوجوان
معتادي که دیده بودم؛ تصور درستی از اعتیاد و تبعات آن نداشت و تنها منتظر بود تا دوره ي ترکش تمام شود و درهاي بزرگ و
آهنین و چند قفله ي کمپ باز شوند تا او دوباره بتواند آینده و زندگی اش را دود کند. حتی بی آنکه مدیر کمپ بخواهد موقع رفتن
آرام در گوشم زمزمه کند که همه حرف هاي سحر دروغ بوده هم معلوم بود که دروغ هاي کودکانه ي یک دختر 16 ساله را می
شنوم. با همان لحن بی تفاوتش می گوید که وقتی ازدواج کرد، پدر شوهرش معتاد بود و همین باعث شد که او هم به راحتی به مواد
دسترسی داشته باشد و کم کم مصرف را شروع کند؛ اما خواهرش که همراه با او دستگیر شده، می گوید که از کودکی پدر و برادرشان
مصرف کننده بودند و توضیح می دهد: «با خیال راحت در خانه بساط پهن می کردند و جلوي چشم ما نشئه می شدند. آنقدر که همه
فوت و فن کار را نزده بلد بودیم.» شهلا با خنده به سحر نگاه می کند و ادامه می دهد: « این بار دیگر شوهر سحر طلاقش را می دهد
و باید به خانه برگردد.». «فاطمه» نوجوان دیگري است که در این مرکز ترك اعتیاد همراه با مادر و خواهرش براي ترك مواد مخدر
بستري است، برعکس سحر، هم لبخند می زند و هم زیاد صحبت می کند. می گوید مادرش از دست کارهاي پدرش و بساطی که
همیشه در خانه پهن بود و اینکه باید یک تنه کار می کرد و خرج خانه را می داد، به ستوه آمده بود و براي همین به قهر رفت پیش
پدربزرگ و مادربزرگ؛ اما وقتی بعد از چند روز برگشت باورش نمی شد که دو دختر 15 و 12 ساله اش در نبود او پاي همان بساط
معتاد شده باشند. آن طور که فاطمه می گوید فقط چند ماه طول کشیده تا مادرش هم مقابل پدرش کم بیاورد و همه ي خانواده با
هم پاي آن بساط بنشینند و اگر عموهاي فاطمه به زور همه آن ها را براي ترك به کمپ نیاورده بودند، هنوز هم وضع همان بود.
فاطمه هنوز هم وقتی از روزهاي اعتیادش می گوید لذت نشئگی زیر زبانش است: «اوایل که مخفیانه مواد می زدم، هول هولکی بود و
بعد سریع جیم می شدم و می رفتم مدرسه، یادمه با بچه ها گوشه ي حیاط می نشستیم؛ آخ چه حالی می داد.» از برق چشمانش
می شود دید که دنیاي بیرون از کمپ براي او دیگر تنها لذت مصرف دوباره است. ��� «آزاده سرخی» مسئول و موسس یکی از
«شلتر»هاي بانوان و پزشکی که سال هاست در حوزه اعتیاد فعالیت می کند، در مورد علت شروع مصرف مواد بین زنان می گوید: «به
لحاظ آماري بیشترین دلیل اعتیاد در زنان، همسر معتاد است و در مرحله بعدي می توان به داشتن خانواده معتاد؛ پدر، برادر و یا مادر
مصرف کننده، اشاره کرد.» او همینطور اشاره می کند: «حتی بعضی از دختربچه ها را هم دیده ام که پدر و مادر مدت ها مقابل چشم
آن ها مواد مخدر مصرف می کردند و این باعث شده بود تا بچه ها از سر کنجکاوي در نبود پدر و مادر وسائل مصرف آن ها را بردارند
و مصرف کنند و به مرور تبدیل به مصرف کننده دائم شده اند.» سرخی همچنین توضیح می دهد: «دودي که در خانه ي مصرف



کننده ها هست خودش می تواند زمینه اعتیاد بقیه اعضا را فراهم کند.» در کنار دلایلی مثل ابتلا به پا درد، کمر درد، زایمان و... که
در سنین بالاتر دلیل اعتیاد زنانی است که زمینه هاي اعتیاد را داشته اند. � «فاطمه نوري» کارشناس اعتیاد سازمان بهزیستی در
رابطه با این موضوع می گوید: «این که جامعه ما در حال گذار هست در حالی که سیاست هاي کلان کشور هم کمکی به تسریع طی
شدن این مرحله نکرده، خود آسیب زاست. این مسئله که روند تغییرات اجتماعی ما خیلی طولانی شده همین طور پدیده هایی مثل
کار جنسی یا روابط بین دختر و پسر هم در مصرف برخی از مواد مخدري که محرك هستند موثر بوده است.» به عقیده ي او بخشی
از علت اینکه بعضی از دختران به روابط متعدد با جنس مخالف دچار شدند می تواند مربوط به مصرف مواد محرك باشد. این
کارشناس با اشاره به این موضوع که در حال حاضر شاهد تغییر ارزش ها و ابرازگري در زنان هستیم، توضیح می دهد: «دیگر در خانه
ماندنِ دخترها ارزش تلقی نمی شود. از طرفی مشکلات اقتصادي جامعه، مشکلات عاطفی خانواده ها را بیشتر کرده و خلاهاي عاطفی
به وجود آورده و تمایل به ثروتمند شدن را در پی داشته؛ که همین مسئله باعث شده که دخترها بخواهند کار کنند و یا با پسرهاي
ثروتمند آشنا بشوند.» نوري ادامه می دهد: «کارهایی که براي درمان اعتیاد انجام می شود خوب است؛ اما کافی نیست. سیاست هاي
کلان کشوري طوري است که از انتها به مشکل می پردازد و متاسفانه براي پیشگیري کمتر حرکتی انجام شده است.» وي در مورد
راهکارهاي پیشگیري چنین می گوید: «براي پیشگیري از اعتیاد، عوامل مهمی دخیل هستند از جمله: اشتغال، رفاه عمومی، شادابی
اجتماعی، توانمندي و تعامل خوب با بچه ها؛ چه در مدرسه و چه در خانواده و...» او همینطور می افزاید: «متاسفانه ما در کشورمان
فستیوال و جشنواره هاي شادسازي خیلی کم داریم. روحیه عمومی جامعه ما پایین است و این مسئله خود زمینه ساز اعتیاد است.»
همچنین ادامه می دهد: «عوامل زیادي در نشاط عمومی موثر هستند و همه این ها مستلزم اعتبار و بودجه است و متاسفانه در حال
حاضر که کشور ما در وضعیت تحریم به سر می برد، اولین چیزي که بودجه آن کم و یا قطع می شود همین اعتبارات است. در حالی

که این برنامه هاي پیشگیري از اعتیاد گام هایی موثرتري هستند و از هر کاري واجب تر.»



عقب ماندگی اقتصادي کشور ماحصل بی توجهی به پالایشگاه سازي

منبع: خانه ملتشماره خبر:  162  |  تاریخ: 1399/07/30

عضو کمیسیون انرژي مجلس، عقب ماندگی اقتصادي کشور را ماحصل بی توجهی به پالایشگاه سازي دانست و افزود: به یقین
تولید هر نوع محصولی براي کشور اشتغال و ارزآوري به دنبال دارد و مانع از خروج ارز خواهد شد.

رمضانعلی سنگدوینی در گفت وگو با خبرنگار خبرگزاري خانه ملت، با اشاره به بهره برداري تنها یک طرح پالایشی باعنوان
ستاره خلیج فارس از میان چندین طرح تعریف شده، گفت: به یقین جلوگیري از خام فروشی یکی از مسیرهاي تحقق اقتصاد مقاومتی
است بدین معنا که نفت به عنوان محصول اولیه به مواد متعدد و مختلف تبدیل شود و تا جایی که امکان پذیر است از آن ارزش

 
افزوده گرفت لذا احداث پالایشگاه ها و پرتوپالایشگاه ها براي دستیابی به محصولات و ارزش افزوده بیشتر ضروري است. 

نماینده مردم مردم گرگان و آق قلا در مجلس شوراي اسلامی با یادآوري اینکه بهره برداري از پالایشگاه ستاره خلیج فارس کشور را از
واردات بنزین بی نیاز کرد، افزود: اگر کشور اکنون براي تامین بنزین مشکل داشت، انواع فشارهاي اقتصادي دیگري به کشور وارد شده

 
بود. 

وي توسعه و بهره برداري از پالایشگاه ها را در گرو تفکر و اراده مدیران دانست و ادامه داد: به یقین تولید هر نوع محصولی براي کشور

 
اشتغال و ارزآوري به دنبال دارد و مانع از خروج ارز خواهد شد. 

سنگدوینی با اشاره به منویات مقام معظم رهبري مبنی بر ضرورت پالایشگاه سازي براي جلوگیري از خام فروشی، گفت: با توجه به

 
فعال شدن تحریم هاي دشمنان و جنگ اقتصادي علیه کشور، ساخت پالایشگاه ابزار دفاعی بسیار خوبی براي مبارزه با تحریم است. 

عضو کمیسیون انرژي مجلس شوراي اسلامی یادآور شد: اگرچه تاکنون قانون ""توسعه صنایع پایین دستی نفت خام و میعانات گازي
با استفاده از سرمایه گذاري مردمی"" اجرا نشده است اما مجلس اجراي هرچه سریع تر این قانون را پیگیري می کند تا شاهد کنگ

 
زنی پالایشگاه هاي متعددي باشیم./ 

پایان پیام



نقش بی بدیل توسلی درحفظ وبقاي علوم اجتماعی/ارتقاي شان جامعه شناسی

منبع: قم پرسشماره خبر:  163  |  تاریخ: 1399/07/30

به گزارش قم پرس غلامعباس توسلی، جامعه شناس برجسته ایرانی پس از گذراندن یک دوره طولانی بیماري و بر اثر کهولت
سن، روز 25 مهرماه در سن 85 سالگی درگذشت. توسلی متولد اول خرداد ماه سال 1314 در رشتخوار (از شهرستان هاي

استان خراسان...

به گزارش قم پرس غلامعباس توسلی، جامعه شناس برجسته ایرانی پس از گذراندن یک دوره طولانی بیماري و بر اثر کهولت
سن، روز 25 مهرماه در سن 85 سالگی درگذشت. توسلی متولد اول خرداد ماه سال 1314 در رشتخوار (از شهرستان هاي استان
خراسان رضوي) بود. وي عضو پیوسته فرهنگستان علوم بود و تالیفات و ترجمه هاي زیادي داشت. توسلی اولین کسی است که کتاب
جامعه شناسی کلاسیک را ترجمه کرده است؛ او زمانی که علوم اجتماعی مورد تهاجم و سوءظن قرارداشت به تأسیس انجمن جامعه
شناسی ایران همت گمارد. بسیاري از جامعه شناسان معاصر وي را تاریخ جامعه شناسی پس از انقلاب می دانند. غلامعباس توسلی
تاکنون بیست جلد کتاب تألیف کرده است که برخی از آن ها مانند نظریه هاي جامعه شناسی، جامعه شناسی کار و شغل، جامعه
شناسی دین و … به چاپ هاي مکرر رسیده اند. وي همچنین در حدود شصت مقاله علمی پژوهشی در مجلات معتبر داخلی و بین

 
المللی منتشر کرده است. 

پس از درگذشت این استاد جامعه شناسی، افراد و نهادهاي مختلفی درباره وي یادداشتهاي مختلفی نوشتند که در ادامه مروري بر

 
مهم ترین این مطالب خواهیم داشت؛ 

 
علوم اجتماعی ایران وامدار تلاش هاي استاد توسلی 

انجمن جامعه شناسی ایران در پیام تسلیت استاد توسلی نوشت: دکتر توسلی متولد 1314، از نیمه دهه 40 تا نیمه دهه 90 شمسی
در کسوت استادي در مؤسسه تحقیقات اجتماعی و دانشکده علوم اجتماعی دانشگاه تهران و سایر دانشگاه ها به تدریس نظریات و
حوزه هاي جامعه شناسی به آموزش و پژوهش اشتغال داشته، آثار ارزشمندي تألیف و ترجمه کرده اند و بسیاري از دانش آموختگان

 
علوم اجتماعی افتخار شاگردي ایشان را داشته اند. 

استاد دکتر توسلی در دوران پس از انقلاب نقش تعیین کننده اي در حفظ و تداوم و تثبیت رشته هاي علوم اجتماعی و جامعه
شناسی داشت و علوم اجتماعی ایران از این رو وامدار تلاش هاي مسئولانه این استاد فرزانه هستند. وي همچنین از مؤسسان و اولین

 
رئیس انجمن جامعه شناسی ایران بوده است و نقش تعیین کننده اي در ایجاد و تثبیت جایگاه انجمن ایفا کرد. 

درگذشت این استاد بزرگ جامعه شناسی ایران را به خانواده محترم استاد، به خصوص همکار ارجمندمان سرکار خانم دکتر افسانه
توسلی، همه همکاران و شاگردان ایشان، و اجتماع علمی جامعه شناسی و علوم اجتماعی ایران تسلیت عرض می کنیم و براي ایشان

 
رحمت و مغفرت و براي خانواده معزز ایشان شکیبایی و طول عمر با عزت مسئلت داریم. 

 
استاد اعظم و کم نظیر جامعه شناسی 



انجمن اسلامی مدرسین دانشگاه ها به مناسبت درگذشت دکتر غلامعباس توسلی هم در پیامی آورده است: او که یکی از برجسته
ترین اساتید جامعه شناسی و تحصیل کرده نزد برجسته ترین صاحبنظران دانشگاه سوربن فرانسه بود، علاوه بر تألیف وترجمه آثار
گران سنگ و فاخر در حوزه هاي مختلف جامعه شناسی و تربیت هزاران دانشجو که بخشی از انها اینک خود از جامعه شناسان
برجسته کشور به حساب می آیند، در سه مقطع حساس تاریخی، نقش و خدمات فوق العاده ماندگاري براي حفظ اعتبار و جایگاه

 
جامعه شناسی و علوم اجتماعی در ایران ایفا کرد. 

اواخر دهه چهل و اوایل دهه پنجاه و در شرایطی که علم جامعه شناسی و جامعه شناسان، عمدتاً مظهر و نماد تقابل و تعارض علم و
دین محسوب می شدند، پرچمدار جریانی در فضاي آن روز جامعه دانشگاهی کشور به ویژه در حوزه علوم اجتماعی شد که تعامل و
همسویی و یا لااقل سازگاري علم و دین را باور داشت و در میان بهت و ناباوري و حتی تمسخر همکاران دانشگاهی خود در دانشکده
علوم اجتماعی به حج مشرف شد و با رعایت همه جوانب مناسک نمادین، به صورت یک "حاجی" تمام عیار ظاهر شد و طلسم و
تابوي نامانوس جامعه شناس مسلمان و عامل بودن به مناسک دینی را شکست و با مایه گذاشتن از آبروي خویش، به دانشجویان این
رشته براي ابراز دینداري و افتخار به آن، جرأت و شهامت بخشید و به این ترتیب این علم را عملاً از انحصار خداناباوران و سکولار
مسلکان نجات بخشید و شمع وجودش محوري براي خود باوري دانشجویان مسلمان این رشته که در آن ایام بسیار منزوي و کم
تعداد بودند گردید. البته در این حرکت مرحوم دکتر شریعتی بر او فضل تقدم و صراحت داشت، با این تفاوت که شریعتی در مراحل
آغازین، جایگاه و اعتبار رسمی و دانشگاهی در فضاي تخصصی جامعه شناسی ایران نداشت؛ ولی دکتر توسلی این نقش را در شرایطی
ایفا کرد که مدرك دکتراي دولتی او از دانشگاه سوربن، اعتبار علمی خدشه ناپذیري داشت و در معتبرترین کانون جامعه شناسی
دانشگاهی کشور؛ یعنی دانشکده علوم اجتماعی دانشگاه تهران بعنوان استاد مسلم این رشته شناخته می شد و همین اعتبار علمی،

 
بسیار کارساز بود. 

دومین مرحله از نقش آفرینی دکتر توسلی به سال هاي پس از انقلاب و تند بادهاي جریان انقلاب فرهنگی باز می گردد که بعلت
تصویر نامأنوسی که از ناسازگاري بنیان هاي این علم با دین به وجود آمده بود و مواضع بسیاري از چهره هاي دانشگاهی این رشته نیز
به آن دامن زده بود، این رشته علمی در معرض فشارهاي همه جانبه قرارگرفت و از هر سو تحدید و مورد هجمه قرار می گرفت، در
این شرایط این دکتر توسلی بود که هم به اعتبار وجاهتی که بعنوان یک روشنفکر دینی در همسویی با انقلاب داشت و هم به اعتبار
علمی و قوت استدلال هاي مؤمنانه خود، براي حفظ اعتبار و جایگاه این علم توانست سینه سپر کند و با همفکري و مساعدت جامعه
شناس مسلمانی چون دکتر حسن حبیبی و همراهی شخصیت هایی چون مرحوم دکتر علی شریعتمداري، مرحوم دکتر احمد احمدي
و دکتر عبدالکریم سروش که از اعضاي ستاد انقلاب فرهنگی بودند، بنیان این رشته در نظام دانشگاهی محفوظ ماند و برنامه ها و

 
سرفصل دروس این رشته، خود را با انتظارت جدید وفق داد و ماندگار شد. 

موج سومی که علم جامعه شناسی را تحت فشار قرارداد حرکتی بود که بویژه پس از تسلط جریان هاي خاص بر ارکان اجرایی کشور
از سال 84 به بعد، تحت عنوان مقابله با مبانی شرك آمیز یا سکولار علوم انسانی برآمده از غرب بویژه علومی چون جامعه شناسی
شدت گرفت و بعضاً با رویکردهاي افراطی، بی مهري هاي فراوانی نسبت به این رشته ها و روند رشد و توسعه آنها بوجود آمد. هر چند
دکتر توسلی در این مرحله بعلت کهولت و باز نشستگی و فقدان نفوذهاي مدیریتی، نتوانست همچون ادوار گذسته به حد کافی در
مقابله با بعضی افراط گري هاي این دوره ایستادگی نماید؛ ولی بازهم بمدد نیروهایی که پرورش داده بود و نهادمندیهایی که بوجود

 
آورده بود تا حدودي در کاهش فشارها مؤثر واقع شد و جریان کلی این علم توانست با افت و خیزهایی به حیات خود ادامه دهد 

دکتر توسلی علاوه بر این نقش هاي کلیدي که شرح آن به اختصار گذشت، خود علاوه برتدریس در بالاترین مراجع و مراتب
دانشگاهی و تألیف و ترجمه هاي ماندگار، در فعالیت هاي نهادمند این رشته در کشور هم نقش بی بدیلی ایفا کرده است. او با
مدیریت گروه جامعه شناسی دانشگاه تربیت مدرس، توانست دوره هاي تحصیلات تکمیلی این رشته را در دوره فترت فعالیت سایر



دانشگاه ها راه اندازي نماید و افتخارهمراهی و همکاري و محوریت فعالیت هاي مربوط به تأسیس اولین دوره دکتراي جامعه شناسی
در ایران را در این دانشگاه نصیب خود گرداند. همچنین اولین همایش و گردهمایی تخصصی اندیشمندان وجامعه شناسان ایرانی پس
از انقلاب فرهنگی ذیل عنوان همایش جامعه شناسی و توسعه در دانشگاه تربیت مدرس را برگزار نماید و در پرتو این تجمع گسترده
که براي اولین بار محقق شده بود،، با محوریت دکتر توسلی، انجمن جامعه شناسی ایران نیز پا به عرصه وجود گذاشت که اینک به

 
حمداالله یکی از موفق ترین انجمن هاي علمی ایران به حساب می آید. 

این خدمات علاوه بر تلاش هایی است که دکتر توسلی در کانون فعالیت خود در دانشکده علوم اجتماعی دانشگاه تهران و نیز در
تأسیس و هدایت این رشته در دانشگاه آزاد عهده دار بود. دکتر توسلی در حیات پربار خود علاوه بر وجوه علمی، به تعهد و اخلاق
اجتماعی نیز پایبندي عملی داشت و اعتدال در منش و پذیرش خردجمعی را باور داشت. شاگرد پروري و به رسمیت شناختن آنان که
روزي دانشجویش بودند و اینک او با بزرگواري همکار ارجمند خود می نامید از دیگر ویژگی هاي او بود و بزرگیشان را نه تنها مخل

 
بزرگی خویش که افتخار خود می دانست. 

دکتر توسلی در عرصه سیاسی و کنشگري اجتماعی و حزبی هم فعال بود و بویژه پس از سوگ ناباورانه درگذشت پر ابهام دکتر
شریعتی، تا حدودي جاي خالی او را لااقل در فضاي دانشگاهی و نزد دانشجویانی که به شوق او بسوي علوم اجتماعی و جامعه شناسی
گرویده بودند پرکرد. در ایام پرشور رقابت هاي سیاسی جریان هاي مختلف مبارزاتی در برهه انقلاب، توسلی سخنران محبوب مجامع
دانشجویانی بود که اسلام گرایی را با مرام سیاسی خود عجین کرده بودند. ارتباط و همنوایی تنگاتنگ او با بزرگانی چون مرحوم
مهندس بازرگان و دکتر سحابی و دیگر افرادي که امروز به جریان ملی مذهبی شهره اند، همچون پلی بود که وي را به دنیاي سیاست
و فعالیت هاي حزبی متصل می کرد و انصافاً او از معدود افرادي بود که هزینه هاي پرداختنش به سیاست بمراتب بیش از منافعی بود
که از آن برد و پاك دستی سیاسی و سیاست ورزي میانه روانه، اخلاقی، پیوسته و اصلاح طلبانه بهترین وصفی است که از این وجه

 
شخصیت او می توان داشت. 

انجمن اسلامی مدرسین دانشگاه ها که افتخار آن را دارد در مراحل مختلف فعالیت خود از بدو تأسیس تاکنون همواره از شاگردان
وپرورش یافتگان مکتب این جامعه شناس بزرگ سود جسته است، در گذشت این شخصیت کم نظیر را به خانواده محترم آن مرحوم،
فرزندان فرهیخته ایشان بویژه سرکار خانم دکتر توسلی و همه خانواده بزرگ علوم اجتماعی ایران تسلیت عرض نموده، از خداوند منان

 
براي این روان شاد، پاداشی در خور عظمت روح و تلاش هاي ارزنده ایشان مسألت می کند. 

 
جایگاه رفیع و بی بدیل در جامعه شناسی ایران 

سید ضیا هاشمی دانشیار جامعه شناسی دانشگاه تهران هم در پیامی نوشت: فقدان استاد ارجمند جامعه شناسی ایران مرحوم دکتر
غلامعباس توسلی را به نوبه خودم به محضر خاندان و ارادتمندان ایشان و اصحاب علوم اجتماعی ایران تسلیت عرض می کنم. بی
گمان دکتر توسلی جایگاهی رفیع و بی بدیل در جامعه شناسی ایران دارد و نقش او در آموزش و ترویج و توسعه این علم بسیار

 
برجسته است. 

او به عنوان یک استاد دانشگاه و نیز از موضع یک کنشگر اجتماعی و سیاسی، در نیم قرن اخیر که دوران پرتلاطم جامعه ایران است،
نقش آفرینی کرد و آثار زیادي از خود به جا گذاشت و در عرصه هایی هم علوم اجتماعی ایران را نمایندگی کرد و البته مثل سایر
اعضاي این حوزه تخصصی از نقد و انتقاد همقطاران خود هم بی بهره نماند. اینک که او از میان ما رفته است، از موضع شاگرد ایشان
قدردان زحمات و خدماتش به ویژه به عنوان بزرگترین معلم جامعه شناسی در دوره معاصر هستیم و در روزهاي رحلت پیامبر اکرم

 
(ص) و شهادت امام حسن مجتبی (ع) و امام رضا (ع) شادي روحش را از بارگاه الهی مسئلت می کنیم. 



 
در حمایت از علم و جامعه جامعه شناسی کشور کوتاهی نمی کرد 

سید سعید زاهد زاهدانی استاد دانشگاه شیراز هم در مطلبی درباره استاد توسلی نوشت: دانشجوي دوره فوق لیسانس جامعه شناسی
دانشگاه تهران بودم که با جناب آقاي دکتر توسلی آشنا شدم. دو درس نظریه هاي جامعه شناسی با ایشان داشتم و استاد راهنماي
رساله من بودند. در سال هاي 53 تا 56 که من در آن مقطع دانشجو بودم جو دانشگاه تحت سیطره رژیم، به شدت در خفقان و تحت
تأثیر استبداد شاه بود. حتی به یاد دارم که در اولین سالگرد شهادت دکتر شریعتی، قبل از هر حرکتی ریوهاي پلیس وارد دانشکده
علوم اجتماعی و تعاون شدند و فضا را براي هر نوع حرکت و تظاهراتی مسدود نمودند. از سوي دیگر فرهنگ غرب به شدت تبلیغ می
شد. در چنین فضایی دکتر توسلی به عنوان یک استاد متدین انگشت نما بود و عوامل رژیم شاه پچ پچ هائی براي کم ارزش کردن

 
ایشان بین دانشجوها رواج می دادند. 

به خوبی یادم است که در یکی از کلاس ها وقتی دانشجویی با گرایش چپ، مقاله اي را در کلاس ایشان ارائه می داد، آیه اي از قرآن
کریم را نیمه بیان کرد که قرائت ناقص آن جایز نیست. من که اتفاقاً و برخلاف معمول در انتهاي کلاس نشسته بودم، نیمه دوم آیه را
خواندم و تذکر دادم که خواندن نیمه اول این آیه بدون ادامه آن جایز نیست. در این لحظه برقی در چشمان دکتر توسلی مشاهده
کردم که حاکی از رضایت و ایمان قلبی ایشان بود. همین رابطه عاطفی برقرار شده در آن کلاس کششی در من ایجاد کرد که تا بعد از
انقلاب و همکاري هاي دیگري نظیر فعالیت در گروه برنامه ریزي درسی علوم اجتماعی شوراي عالی انقلاب فرهنگی به ریاست ایشان
و تأسیس انجمن جامعه شناسی ایران با جلوداري ایشان ادامه یافت. به خوبی به یاد دارم که در جریان دفاع از رساله کارشناسی ارشد

 
من تعهد و وسواس و حمایت ایشان شاید بیش از خود من بود. 

علی رغم اختلاف نظري که با من در نگاه به فلسفه علم داشتند و حتی موجب شد در مصاحبه اولین دوره دکتراي جامعه شناسی
دانشگاه آزاد به علت پافشاریم بر نظر خود، من را نپذیرند، نگاه هاي مهربان و شوق انگیز ایشان و خیرخواهی هاي پایان ناپذیر او تا

 
آخرین ملاقاتی که با ایشان داشتم و توصیه اي که براي وقت بازنشستگی به من کردند ادامه داشت. 

به خوبی می توان گفت که ایشان به علم جامعه شناسی و ضرورت آن ایمان داشت و به حق می توان گفت که مؤثرترین شخص در
تثبیت این علم در ایران بعد از انقلاب اسلامی است. علم خویش را به کسی عرضه می کرد که خواهان آن باشد. او متواضع بود و به
شدت از فضل فروشی ابا داشت. حضور او در محافل مختلف با استحکام و اقتدار و در عین حال آرامشی که داشت مایه قوت قلب بود.
درایت اجرایی و مدیریتی او هر جا که بود، حتی در خارج از کشور که توفیق داشتم در یک کنفرانس علمی با ایشان باشم، راه گشاي

 
امر بود. در این کنفرانس مقاله من به علت دیر رسیدن در برنامه قرار نگرفته بود با وساطت ایشان موفق به ارائه آن شدم. 

تا زمانی که رویکرد سیاسی او در جامعه کاربرد داشت، در همه فعالیت هاي اجرایی مربوط به حمایت و نشر علم جامعه شناسی پیش
تاز و فعال بود. زمانی هم که گرایش هاي دیگر میدان دار شدند، هر جا که می توانست و حضور خود را مؤثر می دانست حاضر بود و
در حمایت از علم و جامعه جامعه شناسی کشور کوتاهی نمی کرد. خداوند حق ایشان را بر همه ما حلال کند. روحش شاد و با

 
صالحین محشور باد.� 

 
سیاستمدار دانشمند 

سید محمد صدوق، پژوهشگر حوزه جامعه شناسی هم طی پیامی آورده است: براي نوشتن در وصف ایشان خود را حقیر می دیدم و
می بینم. براي ما که از سال هاي دهه شصت و اولین سال هاي دهه هفتاد وارد حوزه جامعه شناسی شدیم مشهورترین چهره جامعه



شناسی آن روزگار بود آن هم نه به خاطر دانش که ما از آن بی بهره بودیم تا آن را قضاوت کنیم بلکه به خاطر کنشگري سیاسی
شهرت داشتند.به دانشگاه که وارد شدیم متوجه شدیم او همزمان دانشمند است اما شهرت دانشمندي ندارد یکی از معدود کتب
نظریه ها را دارد اما درس نظریه را متعلق به خودش نمی دانم (آنچه که در دیگر اساتید ندیدیم یا کم دیدیم) مسلمان است اما
شهرت مسلمانی ندارد در خلوتش نماز می گذارد اما براي نماز به نمازخانه نمی آید.سوالی که ذهنم را مشغول می کند این است: چه
چیزي در او متفاوت بود که طی سال ها یکی از مؤثرترین جامعه شناسان کشور شد؟ دانش او؟ کنشگري سیاسی او؟ فعالیت هاي
اجتماعی او؟ به زعم من هیچکدام. آنچه او را برجسته کرد و ما در بقیه عزیزان جامعه شناس نمی بینیم فرصت طلبی او براي ارتقا
سطح کمی؛ کیفی و منزلت جامعه شناسی در کشور بود. وقتی که بنا شد جامعه شناسی را از دروس علمی بعد از انقلاب فرهنگی
حذف کنند یک تنه ایستاد و علی ما نقل تا پیش حضرت امام ره هم رفت تا جلوي این حذف را بگیرد و گرفت و در تمام این سال ها
از هر فرصتی که دست داد براي ارتقا سطح کمی و کیفی و ارتقا منزلت علمی جامعه شناس کوشیداین دکتر غلامعباس توسلی است
که من می شناسم دست آخر هم در شب شهادت سلطان و پناه ایران و ایرانی ها امام علی ابن موسی الرضا (ع) جان به جان آفرین
تسلیم کرد. دعا می کنم شاگردان ایشان بر این موضوع مانند ایشان اهتمام کنند که اگر اهتمام کنند قطعاً جامعه شناسی به جایگاه

 
مناسب خود خواهد رسید. 

 
براي دانش ارج و قرب قائل بود 

علی انتظاري، استاد جامعه شناسی و مولف کتب درسی جامعه شناسی هم در نوشتاري آورد: درگذشت استادالاساتید جامعه شناسی
را به اهالی جامعه شناسی تسلیت عرض می کنم. در سال 1365 افتخار شاگردي ایشان را در دانشگاه تربیت مدرس داشتم. مواجهه
ایشان با دانشجویان بر خلاف همه ما مواجهه اي براساس «آب کم جو تشنگی آور به دست تا بجوشد آبت از بالا و پست» بود. تلاش
نمی کرد آنچه را می دانست به هر ضرب و زوري به دانشجو بیاموزد. براي دانش ارج و قرب قائل بود؛ اگر دانشجو پرسش جدي داشت
آن هم با کلی ناز و کرشمه از انبان دانش خود پاسخی به آن می داد که کمتر استادي در آن زمان می دانست. اگرچه این روحیه
انتقاد برانگیز بود لکن بهتر از آنچه اکثر ما انجام می دهیم شأن دانش جامعه شناسی را حفظ می کرد. اهتمام مرحوم دکتر توسلی در

 
ارتقاي شأن دانش جامعه شناسی در کشور ستودنی است. 

 
استادالاساتید جامعه شناسی کشور 

پروین سوادیان دیگر استاد جامعه شناسی بود که در این رابطه نوشت: این روزها دیگر داریم عادت می کنیم به شنیدن خبرهاي تلخ
از دست دادن بزرگان. دکتر غلام عباس توسلی استادالاساتید جامعه شناسی کشور بودند. بسیاري از استادان بنده در دانشگاه تهران
شاگردان ایشان بوده اند و از افتخارات من این است که در هر سه مقطع کارشناسی تا دکترا در محضرشان شاگردي کردم. و نه اینکه
فقط افتخارش برایم مانده باشد بخش بزرگی از آنچه از دانش نظري جامعه شناسی اندوخته ام بی شک از ایشان به یادگار دارم و نوع
نگاهی که به تئوري ها داشتند. در دهه هشتاد در کلاسهاي دوره دکترا با دو بیماري سرطان و پارکینسون دست و پنجه نرم می
کردند و هر هفته تصورمان این بود که نمی توانند به کلاس بیایند اما هر طور بود می آمدند و به هیچ وجه از کلاس شأن کم نمی
گذاشتند و درس بزرگی از همین رفتارشان به ما دادند. استاد مشاور رساله دکترایم بودند و روزي که رساله دکترایم را براي جلسه
دفاع خدمتشان بردم به من گفتند تو آخرین دانشجوي من در دانشگاه هستی. به زحمت جلوي اشک هایم را گرفتم و از آن پس دیگر
نتوانستند براي تدریس به دانشگاه بیایند. آخرین بار بهار نودوهشت در جلسه انتخابات انجمن جامعه شناسی در دانشگاه تهران ایشان
را ملاقات کردم. روي ویلچر بودند و بسیار نحیف. بسیار بسیار به ایشان عرض ارادت کردم اما پاسخشان فقط نگاه بود چرا که متأسفانه
قادر به پاسخ نبودند.یک انسان متعهد و مؤمن که سرانجام در ایام وفات پیامبر اسلام و امام حسن مجتبی و امام رضا علیهم السلام به
دیار باقی شتافتند و کتاب ها و آثار پرشمار خود را به یادگار گذاشتند. فقدان این استاد فرزانه را به خانم دکتر افسانه توسلی و
اصحاب علوم اجتماعی کشور به ویژه استاد ارجمندم جناب آقاي دکتر حسن سرایی تسلیت عرض می کنم. روحش شاد و راهش



 
جاودان باد. 

 
حافظ شأن دانشگاهی علوم اجتماعی 

سیدمحمود نجاتی حسینی، عضو هیئت علمی دانشگاه آزاد اسلامی و نویسنده درباره استاد توسلی یادآور شد: مرحوم غلام عباس
توسلی از زمره اعضاي هیأت علمی علوم اجتماعی بودند که پس از انقلاب سهم و تلاش زیادي براي تثبیت و حفظ شأن دانشگاهی

 
علوم اجتماعی به عنوان یک رشته دانش گاهی داشتند. 

تلاش ایشان هم چنین معطوف به نهادسازي بوروکراتیک و آکادمیک براي تداوم ساختاري علوم اجتماعی در ایران بود و لذا تأسیس
انجمن جامعه شناسی ایران در دهه ي 1370 شمسی و ریاست اولین دوره آن و هم چنین راه اندازي دوره دکتراي جامعه شناسی در
واحد علوم و تحقیقات دانش گاه آزاد در سازمان مرکزي دانش گاه در منطقه پونک تهران و مدیریت چندین دوره گروه جامعه شناسی

 
در آن واحد از جمله این تلاش ها است. 

مرحوم غلامعباس توسلی هم چنین در افزایش کمی تزهاي دکتراي جامعه شناسی در مقام استاد راهنما و تعداد دانش آموخته گان
دکتراي جامعه شناسی دانشگاه آزاد و تقویت کمی هیأت علمی جامعه شناسی این دانش گاه سهم زیاد و مؤثري داشتند. آن مرحوم
تقریباً اولین متن تألیف - ترجمه ي نظریه هاي جامعه شناسی را هم تقبل نمودند.درگیري در فعالیت هاي سیاسی به عنوان عضو
نهضت آزادي و هم چنین گرفتار شدن در اشتغالات اجرایی اداري و توجه صرف ایشان به تقویت و توسعه ي شکلی و فرمی و کمی
رشته علوم اجتماعی و جامعه شناسی در ایران متأسفانه مانع از این شد که ایشان بتوانند در تقویت و توسعه ي کیفی رشته و دانش
جامعه شناسی و ارتقاي کیفی تزهاي دکتراي جامعه شناسی و تربیت کیفی دانش آموخته گان دکتراي جامعه شناسی و همچنین

 
حفظ سنت حسنه ي استاد - شاگردي سهم بایسته و شایسته اي داشته باشند. 

از این حیث متأسفانه متون ترجمه اي - تألیفی - اقتباسی هم که با نام ایشان نیز منتشر شده، مشمول این قاعده شده است، به
طوري که کتاب هاي منتسب به ایشان نمی تواند میراث شایسته اي براي تقریباً پنجاه سال حضور آن مرحوم در دانش گاه هاي

 
تهران و دولتی و آزاد باشد. 

با همه این ها به سهم خودم منطقاً و اخلاقاً لازم است اداي احترام کنم به حق معلمی ایشان - زمانی که به عنوان دانش آموخته دوره
فوق لیسانس دانش گاه تهران در سال هاي 1369 تا 1373 از کلاس هاي نظریه هاي جامعه شناسی و تاریخ تفکر اجتماعی در اسلام
ایشان بهره مند شدم و ایشان در کنار مرحوم منوچهر صبوري کاشانی مشترکا استاد مشاور تز فوق لیسانس من در حوزه جامعه

 
شناسی تاریخی علم و تکنولوژي ایران بودند که راه نمایی آن نیز بر عهده ي جناب دکتر محمد توکل بود. 

همچنین آن مرحوم استاد راهنماي تز دکتراي جامعه شناسی سیاسی من در دانشگاه آزاد علوم و تحقیقات طی سال هاي 1378 تا
1383 بودند که مشاوره ان نیز مشترکا برعهده ي جناب دکتر حسین بشیریه و دکتر حسن سرایی بود. حضور در کلاس هاي نظریه
هاي جامعه شناسی و جامعه شناسی تاریخی مرحوم دکتر توسلی در معیت دوست فاضل فرهیخته هم کلاسی ام حسن محدثی

 
گیلوایی نیز حاصل آشنایی بیش تر با خلق وخو و روش تدریس و بحث علمی با آن مرحوم است. 

به یاد دارم من و محدثی در دوره دکتراي جامعه شناسی گفت وگوهاي انتقادي علمی زیادي با آن مرحوم در خصوص ارتقاي کیفیت
کلاس هاي درسی دکترا و تدریس دروس تخصصی گروه جامعه شناسی و حتی نوشتجات منتشره ي آن مرحوم داشتیم (خصوصاً
محدثی که روح انتقادي رادیکال نسبت به این نوع مسائل را بیش تر از من داشت و هنوز هم آن را حفظ نموده است) که البته ایشان



با خلق مهربانی که به عنوان مقام استاد داشتند با آن بحث ها مواجه می شدند هر چند ظاهراً و عملاً نیز آن بحث هاي انتقادي ما به
عنوان دانش جویان ایشان تأثیري هم در تغییر رویه گروه جامعه شناسی دانش گاه آزاد و کیفیت کلاس ها و تزهاي دکتراي جامعه

 
شناسی و نوشته هاي مرحوم دکتر توسلی نداشت! 

مرحوم دکتر توسلی در یک دهه اخیر به لحاظ رفتارهاي غیر اکادمیک که از سوي دانش گاه هاي تهران و آزاد و حتی انجمن جامعه
شناسی ایران در دوره هایی خاص در حق ایشان روا شد و تقریباً هم زمان با بازنشستگی اجباري از دانشگاه هاي تهران وعلوم و

 
تحقیقات و مصادف شدن با بیماري طولانی ایشان گردید، متأسفانه حضور کم تري هم در محافل اکادمیک و علمی داشتند. 

شخصاً آخرین بار در خرداد ماه سال 1398 در دوره برگزاري انتخابات انجمن جامعه شناسی ایران فرصتی بسیار کوتاه براي تجدید

 
دیدار با ایشان و اداي حق معلمی ایشان دست داده شد. 

 
سه گانه دین، علم و سیاست در استاد 

عالیه شکربیگی، نویسنده و استاد جامعه شناسی دانشگاه هم در یادداشتی با عنوان سه گانه دین، علم و سیاست به زوایاي وجودي

 
استاد بزرگ جامعه شناسی ایران پرداخت و نوشت: 

 
جز وي چه باشد کز اجل اندر رباید کل ما (مولانا) 

چند روز از درگذشت استاد برجسته ي جامعه شناسی ایران جناب آقاي دکتر غلامعباس توسلی گذشته است و من حیران که چگونه
مرگ داس اجل را برداشته و پیکر بزرگان سینما (خسرو سینایی، نصرت کریمی، نصراالله وحدت و و..)، موسیقی (استاد شجریان بی
بدیل) و جامعه شناسی (دکتر طالب، دکتر آشتیانی و دکتر توسلی..) را یکی پس از دیگري، درو می کند، غافل از اینکه تعالیم و
اندیشه این بزرگان در درونی ترین لایه هاي وجودي ما نفوذ کرده است و تا هستیم و نفس می کشیم، یاد و راه این عزیزان را گرامی
می داریم. در میان خاطرات فراوانی که از استاد در ذهن دارم، اولین برخوردم در سال 1378 با ایشان در جلسه مصاحبه ي دکتري
بود، نگاهی به کارهاي من انداخت و بعد سرش را بلند کرد و گفت حالا زود است براي پذیریش شما در این مقطع و بروید و بیشتر
زحمت بکشید تا در عرصه علم تجربه کسب کنید، آن موقع شاید معناي حرف استاد را عمیقاً درك نکردم و 5 سال بعد در سال
1383 دوباره به محضرش شتافتم و این بار تشویقم کرد و گفت خوب پیشرفت کردي، اما چرا علوم تحقیقات انتخاب نکردي؟ گفتم
استاد راهم دور است، اما حتماً در محضر علمی شما حضور خواهم یافت و آن سال 1383 در واحد تهران مرکزي قبول شدم، در واقع
استاد با رفتارش به من یک پیام ماندگار براي حضور علمی ام در عرصه ي عمومی داد که کسب هرچیزي نیازمند زحمت و تلاش و

 
کوشش و پشتکار است، همان گونه که خود در طی مسیر علمی و سیاسی و دینی اش، مرارت هاي زیادي را متحمل شد. 

در پیشینه علمی استاد، تلاش بی وقفه ي او در تولید دهها مقاله و کتب متعدد با مضامین تخصصی و اجتماعی در ژورنال هاي داخلی
و خارجی است، همچنین، استاد توسلی در شکل گیري خانواده بزرگ جامعه شناسی ایران، بسیار تأثیر گذار بود، به خصوص نقش
وزینش در مباحثات شوراي انقلاب فرهنگی بعد از انقلاب، که اگر استاد توسلی نبود در آن زمان، رشته ي جامعه شناسی هم امروز
نبود و بعد از حمایت جدي و یک تنه اش براي حفظ این رشته، عمر پربرکت خود را صرف تقویت و رشد این رشته نمود و از اولین
مؤسسان انجمن جامعه شناسی ایران به عنوان انجمن علمی برتر ایران در سال هاي اخیر بود، استاد همچنین در شکل گیري رشته
جامعه شناسی در دانشگاه آزاد به همراه سایر پیش کسوتانی چون دکتر ساروخانی، دکتر ازکیا، دکتر سیف الهی، دکتر مهدوي و سایر

 
بزرگان عرصه ي جامعه شناسی در واحد علوم و تحقیقات دانشگاه آزاد اسلامی نقش بسیار قابل توجهی ایفا نمود. 



از سجایاي برجسته استاد، مسئولیت و احساس تعهد او در قبال کشور و چگونگی دموکراسی و توسعه در کنار معنویت و دین باوري
پیراسته از هر نوع اندیشه بازدارنده بوده است. دکتر توسلی در عرصه هاي دین، علم و سیاست حضوري پربار در عرصه عمومی داشت

 
و عضویت او درجبهه ي نهضت آزادي ایران، دلیلی بر دغدغه هاي او در عرصه ي دموکراسی خواهی او بود. 

در هر حال، امروز ما در دانشگاه هاي کشور چه دولتی و چه آزاد، شاهد حضور گسترده اساتید، دانشجویان و فارغ التحصیلانی رشته
هاي علوم اجتماعی در توسعه ي علم جامعه شناسی و خلق گفتمان معرفتی در ایران هستیم، که بی تردید، تلاش ها و صبوري هاي
استاد مسلم جامعه شناسی ایران و سایر اساتید بزرگوار این حوزه، در این راه هویدا است و با توجه به اجتماعات علمی در این بستر و
اهمیت و نیاز سیاستگذاران و حکمرانان براي حل مسائل اجتماعی ایران، می توان به این نکته قطعی اشاره نمود که این دستاورد

 
حاصل تلاش استاد توسلی و سایر همراهان او می باشد. 

دکتر توسلی قلب تپنده علم جامعه شناسی در ایران بود و هست و به عنوان یک رهرو، راه او را تا زمانی که هستم، ادامه خواهم داد.
هزاران دانش آموخته جامعه شناسی امروز، یاد او را گرامی می دارند و او سرمایه ي علمی، اجتماعی علم جامعه شناسی در ایران
هست و خواهد بود و رحلت این بزرگ جامعه شناسی را به خانواده بزرگ جامعه شناسی ایران، دانشجویان و اساتیدي که او پرورش
داد و هم اکنون در دانشگاه هاي ایران مشغول تحصیل و پژوهش هستند و خانواده ي محترم استاد و علی الخصوص خانم دکتر افسانه
توسلی که در سال هاي بیماري استاد، نقش تأثیرگذاري در حمایت روانی و علمی و اجتماعی پدر داشت، تسلیت عرض می کنم و
امیدوارم خداوند رحمان، جایگاه استاد را در بالاترین مرتبه ي الهی قرار دهد. در پایان، با شعري از قیصر امین پور یاد استاد را گرامی

 
می دارم: 

 
حرف هاي ما هنوز ناتمام... 

 
تا نگاه می کنی 

 
وقت رفتن است، 

 
باز هم همان حکایت همیشگی 

 
پیش از آنکه باخبر شوي 

 
لحظه عزیمت تو ناگزیر می شود 

 
آي... 

 
اي دریغ و حسرتِ همیشگی 

 
ناگهان 

 
چقدر زود 



 
دیر می شود! 

 
نقش استاد توسلی در حفظ و بقاي علوم اجتماعی در سال هاي توفانی انقلاب 

عباس کاظمی، نویسنده و پژوهشگر هم در یادداشتی با عنوان غلامعباس توسلی و تکوین علوم اجتماعی در ایران نوشته است: از سال
1371 که به دانشکده علوم اجتماعی دانشگاه تهران پا گذاشتم، براي اولین بار توسلی را که با موها و ریش سفیدش دیدم، آرزو می
کردم که زودتر بتوانم کلاس ها را با وي بردارم. پس از آن کلاس هاي متعددي با وي در هر سه مقطع تحصیلی داشتم. یکی از ویژگی
هاي وي دایره اطلاعات گسترده اش در حوزه هاي مختلف علوم اجتماعی و تسلطش در تدریس بود. او همچنین شخصیتی متواضع و
فروتن داشت. توسلی با این حال، شخصیتی چند بعدي بود، هم در عرصه سیاست و هم در عرصه عمومی حضور داشت و هم فعالیت
گسترده اي در عرصه دانشگاهی ایفا کرد. سهم وي در علوم اجتماعی ایران غیرقابل انکار است و به گونه اي که وي را از جمله پدران
علوم اجتماعی ایران می توان به حساب آورد. از میان نقش هاي مختلفی که توسلی براي علوم اجتماعی ایران ایفا کرد در این مجمل
بهتر است بر نقش توسعه اي و تأسیسی وي در عرصه علوم اجتماعی کشور اشاره کنم. توسلی در تأسیس رشته هاي جامعه شناسی
دانشگاه هاي مختلف سهم مهمی داشت، جداي از آن خودش شخصاً کار تدریس دروس متفاوت را در دانشگاه هاي متفاوت از جمله

 
در شهرستان ها بر عهده داشت. روزهایی را به خاطر دارم که حتی پنج شنبه و جمعه به تدریس دروس علوم اجتماعی مشغول بودند. 

تألیف کتاب هاي درسی متعدد از جمله جامعه شناسی کار و شغل، پویایی گروهی، مبانی جامعه شناسی، نظریه هاي جامعه شناسی،
جامعه شناسی دین و… نشانه گستردگی حوزه اي است که وي کار کرده است. وي را از جمله بنیانگذارانی می توان دانست که به
توسعه علوم اجتماعی در ایران و شناساندنش آن در عرصه اجتماعی کمک کرده است. امروزه این همه تنوع ممکن است ایراد به حسن
به حساب نیاید، اما در زمان تأسیس چاره اي به معرفی قلمروهاي متفاوت نبوده است و وي این کار را در شرایط دشوار سال هاي پس
از انقلاب که علوم اجتماعی به حاشیه رانده شده بود به خوبی انجام داد. دفاع وي و نقشی که در حفظ علوم اجتماعی پس از انقلاب

 
فرهنگی داشته است نیز باید بخشی از همین نقش تأسیسی در نظر گرفته شود. 

فعالیت هاي مدیریتی وي در سمت مدیر گروه جامعه شناسی دانشگاه تهران و برخی دانشگاه هاي دیگر، دوره اي ریاست دانشکده
علوم اجتماعی دانشگاه تهران، نقش مهم در تأسیس انجمن جامعه شناسی و بعد ریاست دوره هاي اولیه انجمن جامعه شناسی ایران
از جمله مسئولیت هاي اجرایی است که در عرصه علوم اجتماعی داشته است. توسلی یکی از معدود چهره هایی بوده است که در دهه
هاي اولیه بعد از انقلاب در مطبوعات کشور و در سخنرانی هاي عمومی از علوم اجتماعی دفاع کرده است. او اگرچه چهره منتقد بوده
اما نقش میانه روانه اي در عرصه سیاست داشته و همین امر در حفظ و بقاي علوم اجتماعی در سال هاي توفانی انقلاب یاري رسان

 
بوده است. 

و آخر اینکه باید به نقش پیوندي وي در اتصال نسل هاي مختلف اشاره کرد. وي در تربیت نسل هاي مختلفی در علوم اجتماعی ایران
که در حال حاضر در دانشگاه هاي مختلف در کسوت استادي هستند سهم ارزنده اي داشت، با دانشجویان متعدد و با سلایق متفاوت

 
در ارتباط بود و بدین طریق توانسته بود نسل هاي مختلف را در کنار خود نگه دارد. یاد و خاطره اش گرامی باد. 

 
جهان، یادگار است و ما رفتنی 

 
به گیتی نماندَ، بجز گفتتی 

 
فقدان مرد علم و ایمان، ضایعه اي بر جامعه علمی است 



حجت الاسلام سید محمد ثقفی، استاد جامعه شناسی دانشگاه آزاد اسلامی و مولف آثار علوم اجتماعی هم در یادداشتی آورده است:
دکتر توسلی بعد از پیروزي انقلاب اسلامی در تولید علم و برنامه ریزي دانشگاه ها نقش مؤثري داشت. او در برنامه هاي تحصیلات

 
تکمیلی چندین موضوع را به تصویب رسانید که پیروزي انقلاب اسلامی، اهمیت آنها را در مراحل تحصیلی ایجاب می کرد. 

 
1. طرح موضوع اندیشه هاي اجتماعی متفکران مسلمان 

 
2. جامعه شناسی کشورهاي اسلامی 

 
3. انسان شناسی در قرآن 

از این جهت به ما دستور فرمود در این موضوع هاي یاد شده کار کنیم و دست به تألیف بزنیم. حاصل تلاش هاي علمی ما دو کتاب

 
ارزنده و قابل توجه بود که مورد استقبال دانشجویان قرار گرفت: 

 
1. نظریه هاي جامعه شناختی عالمان مسلمان 

 
2. جامعه شناسی کشورهاي مسلمان 

و به همین دلیل بود که استاد بر هر دو کتاب تقریظ، مقدمه علمی نوشت. کتاب نخست اثر قلمی اینجانب بود و کتاب دوم، محصول
یک کار جمعی. که استاد توسلی، همواره به پیروي از مهندس بازرگان، روي آن تاکید داشت. در تألیف جامعه شناسی کشورهاي
اسلامی 6 نفر از اساتید و مؤلفان مشارکت داشتند: 1. دکتر توسلی 2. سید محمد ثقفی 3. دکتر ایرج ساعی 4. دکتر شکربیگی 5.

 
دکتر حسن محدثی 6. دکتر سعید معدنی. 

 
به همین جهت نویسنده هم، متدولوژي ابن خلدون را به استاد توسلی تقدیم کردم. 

فقدان این استاد بزرگوار، مرد علم و ایمان، ضایعه اي بر جامعه علمی است. این مصیبت را به خانواده محترم - دخترش خانم دکتر

 
افسانه توسلی - اساتید علمی و هم مسلکان سیاسی اش تسلیت می گویم. 

 
منبع : مهر 

قم پرس منتظر دریافت اخبار و پیام هاي هموطنان عزیز می باشد.



محصولات راهبردي در کشت پاییزه قم تولید می شود

منبع: قم پرسشماره خبر:  164  |  تاریخ: 1399/07/30

عباس پورمیدانی روز چهارشنبه درگفت وگو با خبرنگار ایرنا، بیان کرد: روند کشت پاییزه استان از ابتداي مهرماه آغاز شده و
زمین هاي کشاورزي قم با تلاش بهره برداران به زیر کشت محصولات مورد نظر رفته است. وي افزود: از جمله مشکلات پیش

روي کشاورزان...

عباس پورمیدانی روز چهارشنبه درگفت وگو با خبرنگار ایرنا، بیان کرد: روند کشت پاییزه استان از ابتداي مهرماه آغاز شده و

 
زمین هاي کشاورزي قم با تلاش بهره برداران به زیر کشت محصولات مورد نظر رفته است. 

وي افزود: از جمله مشکلات پیش روي کشاورزان استان در این نوبت کشت، قیمت بالاي کودهاي فسفاته است که براي کمک به رفع
این مساله در جریان همکاري علمی با مراکز تحقیقات کشاورزي، تصمیم بر این شد که کودها همزمان با کشت مورداستفاده قرار

 
گیرد تا مقدار فسفات اولیه مورد نیاز گیاه تامین شود. 

وي ادامه داد: درکشت پاییزه استان به اندازه موردنیاز بذرهاي اصلاح شده، کودهاي شیمیایی و همه نهاده هاي لازم براي فعالیت

 
کشاورزان قمی تامین شده است و امیدواریم با تلاش هاي صورت گرفته سطح برداشت محصول در این نوبت فراتر از حد انتظار باشد. 

پورمیدانی بیان کرد:درهمین رابطه درکشت پاییزه سال جاري 22هزار و 500 هکتار از مزارع قم به کشت جو و چهارهزار و 500
هکتار نیز براي کشت گندم اختصاص دارد که پیش بینی می کنیم بیش از 100 هزار تن جو و 22هزار و 500 تن گندم از زمین هاي

 
کشاورزي استان برداشت شود. 

وي همچنین با اشاره به این که در کشت پاییزه سال جاري، 2هزار و 500 هکتار کلزا در قم کشت می شود، ادامه داد: پیش بینی می
کنیم بیش از پنج هزار تن محصول از مزارع کلزا استان برداشت شود که این رقم در مقایسه با دوره هاي قبلی رشد قابل توجهی را

 
نشان می دهد. 

اراضی زراعی زیر کشت قم بیش از 43 هزار هکتار است و با اجراي راهبرد تغییر الگوي کشت، محصولات این بخش ازنظر کمی و

 
کیفی روند رو به رشدي دارد. 

32 هزار هکتار از مزارع استان به کشت گندم، جو، کلزا و ذرت اختصاص یافته است که در تامین امنیت غذایی مهم ترین نقش را

 
دارد. 

همچنین در مزارع قم، یونجه، پنبه، صیفی جات و محصولات دیگر به تناسب شرایط آب و هوایی مناطق مختلف استان کشت می

 
شود و کشاورزان قمی مهارت بالایی در فرآیند تولید محصولات زراعی دارند. 

هم اکنون از مجموع بیش از 14 هزار بهره بردار قمی در حوزه کشاورزي، یک هزار و 100 تن خانم هستند، همچنین میزان متوسط

 
تولید بخش کشاورزي استان قم در سال برابر 805 هزار تن در زمینهٔ محصولات زراعی، باغی، دامی و شیلات است. 



بیشتر بهره برداران بخش کشاورزي قم را روستاییان استان تشکیل می دهند به نحوي که کشاورزي به تنهایی 45 درصد اشتغال

 
روستاییان در بخش هاي مختلف استان را به خود اختصاص داده است. 

 
منبع : ایرنا 

قم پرس منتظر دریافت اخبار و پیام هاي هموطنان عزیز می باشد.



واریز حقوق بازنشستگان مهر 99+ جزئیات افزایش حقوق

منبع: شمال نیوزشماره خبر:  165  |  تاریخ: 1399/07/30

حقوق بازنشستگان از مهرماه سال جاري با تغییراتی به حساب واریز می شود. جزئیات افزایش حقوق بازنشستگان و زمان
واریز حقوق بازنشستگان کشوري مهر 99 را در ادامه می خوانید.

به گزارش شمال نیوز، حقوق بازنشستگان کشوري مهر 99امروز به حساب واریز شد و براي تمام بازنشستگان قانون افزایش
حقوق اعمال شد.حقوق بازنشستگان از مهرماه سال جاري با تغییراتی به حساب واریز می شود. چندي پیش مسئولان خبر از صدور
احکام جدید دادند و بنا شد که افزایش حقوق بازنشستگان در مهر ماه اعمال شود. جزئیات افزایش حقوق بازنشستگان و زمان واریز

 
حقوق بازنشستگان کشوري مهر 99 را در ادامه می خوانید. 

 
واریز حقوق بازنشستگان با تغییر جدید 

به گزارش راهبرد معاصر احکام جدید بازنشستگان و وظیفه بگیران صندوق که بیش از یک میلیون و 480 هزار نفر از مشترکان را
شامل می شود، براساس دستورالعمل ابلاغی سازمان برنامه و بودجه کشور و سازمان امور اداري و استخدامی به صندوق بازنشستگی،

 
هفته گذشته صادر و براساس آن حقوق مهرماه با تأمین منابع لازم تا آخر وقت امشب (سه شنبه) پرداخت می شود. 

 
با اجراي طرح متناسب سازي، حقوق این افراد در مهر ماه به طور میانگین 45 درصد نسبت به ابتداي سال جاري افزایش یافته است. 

 
پرداخت مطالبات تا پایان سال 98 براي بازنشستگان 

اعتبار این ابلاغیه بابت پرداخت مانده مطالبات پاداش پایان خدمت بازنشستگان تا پایان سال 1398 دستگاههاي اجرایی به
بازنشستگان است و به دستور «محمدباقر نوبخت» معاون رییس جمهوري و رییس سازمان برنامه و بودجه اعتبارات به دستگاه هاي

 
اجرایی با رعایت قوانین و مقررات پرداخت شود. 

 
بنابراین گزارش، در نامه رییس سازمان برنامه و بودجه، تخصیص اعتبار موضوع این ابلاغیه به میزان 100 درصد تعیین شده است. 

همچنین دستگاه هاي اجرایی موظف شده اند، براي پرداخت به ذینفع نهایی مشخصات کامل افراد مشمول دریافت پاداش پایان
خدمت تا پایان سال 1398، شامل کدملی، تاریخ بازنشستگی، شماره حساب بانکی، مبلغ پرداختی و دستگاه محل خدمت را با امضا
ذیحساب به وزارت امور اقتصادي و دارایی و این سازمان اعلام کند. مسوولیت درستی اطلاعات یاد شده و تعیین میزان پاداش پایان

 
خدمت قابل پرداخت به هر فرد با آن دستگاه اجرایی است. 

پیش از این «محمد باقر نوبخت» یکم تیرماه در گفت وگوي زنده اینستاگرامی خود درباره پرداخت پاداش پایان خدمت بازنشستگان
گفت: پیش از این براي پرداخت هرچه سریع تر پاداش پایان خدمت کارکنان از سوي سازمان برنامه و بودجه به دستگاهها ابلاغ شد تا

 
بوسیله فروش اموال مازاد نسبت به پرداخت این بدهی اقدام کنند. 



وي اضافه کرد: دستگاه ها اعلام کردند که اموال مازادي براي واگذاري و پرداخت پاداش پایان خدمت در اختیار ندارند، بر همین
اساس سازمان برنامه و بودجه تاکید دارد، چه براي سازمان هایی که امکان واگذاري اموال مازاد را در اختیار دارند و چه سایر دستگاه

 
ها پاداش پایان خدمت کارکنان با پشتیبانی این سازمان حداکثر تا پایان مهر ماه جاري پرداخت شود. 

 
تعیین حقوق بازنشستگان خدمات لشکري 

سردار محمدرضا گودرزي افزود: پیش از همسان سازي حقوق بازنشستگان با شاغلان نیروهاي مسلح از ابتداي مهر امسال این افراد 3

 
میلیون و 200 هزار تومان حقوق دریافت می کردند. 

وي گفت: همسان سازي حقوق بازنشستگان در چهار سال گذشته به مرور اجرا شده است اما دولت، امسال تصمیم گرفت همسان

 
سازي را یکجا انجام دهد و چند ماه مقدمات آن انجام شد و قرار است در حقوق مهر، این همسان سازي اجرا شود. 

سردار گودرزي با بیان اینکه مبناي این افزایش حقوق بازنشستگان 90 درصد حقوق شاغلان است افزود: جداول این افزایش حقوق

 
تنظیم و ابلاغ شده است و در حال تنظیم حکم ها و فیش هاي حقوقی بازنشستگان نیروهاي مسلح هستیم. 

 
وي گفت: جدولی براي هر گروه شغلی تعیین شده که مبناي تعیین این عدد میانگین حقوق شاغلان در آن طبقه بوده است. 

سردار گودرزي افزود: به عنوان نمونه در رتبه سرگردي امتیاز 25200 ضرب در 2438 و یک عدد مدیریت نیز اضافه می شود که بر
اساس جایگاه و رتبه شخص از 5 درصد تا 25 درصد به این حقوق اضافه خواهد شد.وي گفت: ایثارگري و عائله مندي نیز موضوعات
دیگري هستند که به حقوق ها افز سردار گودرزي افزود: بر اساس تبصره 3 ماده 117 قانون پیش بینی شده که حقوق شاغلان یا

 
بازنشستگان نیروهاي مسلح همواره 20 درصد بیشتر از حقوق کارکنان کشوري باشد. 

وي گفت: در جدول همسان سازي حقوق بازنشستگان لشکري بخشی از این 20 درصد در نظر گرفته شده است و دلیل لحاظ نشدن
مقداري از آن نیز محدودیت 90 درصد حقوق شاغلان است که در این زمینه نیز مکاتباتی با سازمان برنامه و بودجه انجام و توافق
شده است این بخش نیز لحاظ شود البته بر اساس تصمیم کمیسیونی که در سازمان برنامه و بودجه امور استخدامی و صندوق کشوري

 
و سازمان تأمین اجتماعی نیروهاي مسلح تشکیل می شود. 

سردار گودرزي افزود: در شش ماهه باقیمانده سال این افزایش حقوق براي بازنشستگان اعمال و براي سال آینده نیز مبناي این حقوق

 
در بودجه پیش بینی می شود. 

 
وي گفت: بر این اساس در سال آینده موضوعی به عنوان همسان سازي در بودجه نخواهیم داشت. 

سردار گودرزي افزود: بیشتر منابع این افزایش حقوق به صورت سهام به سازمان تأمین اجتماعی نیروهاي مسلح واگذار شده است که

 
این سازمان باید آنها را به پول تبدیل کند و باقیمانده را نیز سازمان برنامه و بودجه قول داده است تا پایان سال بپردازد. 

وي گفت: مبناي محاسبه افزایش حقوق بازنشستگان بر اساس 30 سال خدمت است یعنی اگر بازنشسته اي بیش از 30 سال خدمت
کرده باشد به ازاي هر سال دو و نیم درصد به این عدد افزوده می شود و اگر کمتر خدمت کرده باشد به ازاي هر سال دو و نیم درصد

 
از این حقوق کم می شود. 



سردار گودرزي افزود: در دو سه روز آینده فیش هاي حقوقی بازنشستگان پیش از پرداخت حقوق آنان براي اطلاع بازنشستگان روي
سامانه بارگذاري می شود.وي گفت: به حدود یکصد هزار نفر از بازنشستگان وام 10 میلیون تومانی قرض الحسنه پرداخت می کنیم

 
البته این تسهیلات به کسانی تعلق می گیرد که تاکنون از ما وام نگرفته باشند. 

سردار گودرزي افزود: به بازنشستگانی که مشمول این تسهیلات می شوند اطلاع رسانی می کنیم.وي گفت: براي اشتغال فرزندان

 
بازنشستگان لشکري که کارآفرینی می کنند تسهیلات قرض الحسنه 50 میلیون تومانی پیش بینی کرده ایم. 

سردار گودرزي افزود: همه بازنشستگان لشکري که فرزندانشان ازدواج می کنند بدون مراجعه تسهیلات 10 میلیون تومانی خرید

 
جهیزیه یا کمک ازدواج به حساب آنان واریز می شود. این تسهیلات به همه فرزندان بازنشستگان که ازدواج می کنند تعلق می گیرد. 

 
سردار گودرزي افزود: تسهیلات درمان و وام جعاله تا سقف 20 میلیون تومان نیز براي بازنشستگان پیش بینی کرده ایم. 

وي با بیان اینکه دفترچه درمان نیروهاي مسلح از بهترین بیمه هاي کشور است گفت: بیمه تکمیلی براي بازنشستگان اختیاري است

 
و سقف آن براي بستري و عمل جراحی 30 میلیون تومان و براي کارهاي درمانگاهی 3 میلیون تومان پیش بینی شده است. 

سردار گودرزي افزود: موضوع بیمه در سازمان تأمین اجتماعی نیروهاي مسلح راهبرد اصلی براي کمک به پیشکسوتان است و در این

 
زمینه به عنوان نمونه رقم بیمه حوادث از 180 میلیون تومان سال گذشته به 250 میلیون تومان افزایش یافته است. 

 
وي گفت: بیمه حامی را نیز با همکاري بیمه کوثر براي مسائل حقوقی بازنشستگان پیگیري می کنیم که از ماه آینده آغاز می شود. 

سردار گودرزي افزود: جدول و امتیازات افزایش حقوق بازنشستگان بر اساس جایگاه شغلی آنان است و اگر افراد داراي رتبه حقوقی
باشند هر رتبه حقوقی امتیاز جداگانه دارد و کسانی که از سنوات ارفاقی استفاده کرده اند این سنوات جزو سنوات خدمتی آنان

 
محاسبه می شود. 

 
وي گفت: احیا کردن کارکرد بیمه اي صندوق هاي بازنشستگی تنها چاره کاهش هزینه هاست. 

 
سردار گودرزي افزود: پاداش پایان خدمت لشکریان سال 98 تأمین اعتبار شده است و پرداخت می شود. 

وي گفت: سودي که از محل شرکت هاي سازمان تأمین اجتماعی نیروهاي مسلح به دست می آید در حوزه خدمات رفاهی و کمک به

 
افزایش حقوق بازنشستگان لشکري هزینه می شود. 

اکبر شیرمحمدي مدیرکل امور فنی صندوق بازنشستگی کشوري نیز در این برنامه گفت: در تکمیل افزایش حقوق بازنشستگان که در

 
ابتداي سال انجام شد تا 90 درصد میانگین حقوق شاغلان هم تراز و هم رتبه افزایش حقوق بازنشستگان انجام شد. 

وي افزود: دستورالعمل این افزایش حقوق به صندوق هاي بازنشستگی کشوري ابلاغ و احکام 1 میلیون و 489 هزار بازنشسته صادر

 
شده است که بازنشستگان می توانند از سایت صندوق بازنشستگی احکام خود را ببینند. 



شیرمحمدي گفت: جداول ابلاغی درباره کارکنان مشمول قانون نظام هماهنگ و خدمات کشوري و دستگاه هایی که بدون گروه هاي

 
شغلی نظام هماهنگ بودند به طور یکسان و به عنوان کارمندان دولت در گروه هاي 20 گانه نظام هماهنگ در نظر گرفته شد. 

وي افزود: ضریب 2,438 ریال در عدد امتیاز هر فرد در گروه شغلی خود ضرب می شود و حقوق فرد را مشخص می کند که به این

 
عدد در اجراي ماده 109 و 110 قانون مدیریت افزایش دو و نیم درصدي مازاد بر 30 سال خدمت و سابقه مدیریت اضافه می شود. 

شیرمحمدي گفت: حداقل حقوق دریافتی بازنشستگان در ابتداي سال 2 میلیون و 800 هزار تومان بود که در پایین ترین گروه هاي

 
شغلی به 3 میلیون و 500 هزار تومان افزایش یافته است. 

وي افزود: آنچه که دولت بر اساس قانون مکلف به افزایش حقوق بازنشستگان و شاغلان بود از ابتداي مهر اتفاق افتاد و حقوق هر

 
بازنشسته با گروه شغلی خود متناسب با افراد شاغل در این گروه متناسب سازي شده است. 

شیرمحمدي گفت: از طریق واگذاري سهام شرکت هاي دولتی منابع این افزایش حقوق تأمین شده است.وي افزود: اعطاي تسهیلات 7
میلیون تومانی براي بازنشستگان ادامه دارد و تسهیلات ازدواج فرزندان بازنشستگان در حال نام نویسی است و مانند سال هاي گذشته

 
اجرا می شود. 

شیرمحمدي گفت: تسهیلات خرید اقساطی کالا نیز به وسیله صندوق بازنشستگی برنامه ریزي شده و قابل استفاده براي بازنشستگان

 
است. 

وي افزود: بیمه درمان تکمیلی را صندوق بازنشستگی از 60 هزار تومان به 140 هزار تومان افزایش داد در حالی که سهم بازنشستگان

 
همان 30 هزار تومان به ازاي هر نفر است. 

شیرمحمدي گفت: در بیمه تکمیلی سقف پرداخت هزینه جراحی تخصصی 44 میلیون تومان، بستري عمومی 22 میلیون تومان و

 
خدمات تشخیص سرپایی درمانی 17 میلیون تومان است و درباره هزینه مقابله با بیماري کرونا نیز از بازنشستگان حمایت می کنیم. 

وي افزود: بازنشستگان نیمه نخست سال 99 نیز مشمول همسان سازي حقوق از ابتداي مهر می شوند و تا هفته آینده احکام آنها

 
صادر می شود. 

آقاي شیرمحمدي گفت: با توجه به اینکه قوانین صندوق هاي بازنشستگی مربوط به سال هاي گذشته است این صندوق ها باید
اصلاحات ساختاري انجام دهند و قوانین آنها اصلاح شود زیرا هزینه هایی به صندوق هاي بازنشستگی تحمیل می شود و این صندوق

 
ها مشمول قوانین حمایتی شده اند در حالی که باید بیمه اي باشند. 

وي افزود: 70 درصد پرداختی صندوق هاي بازنشستگی از کمک هاي دولت و بقیه کسورات بازنشستگی کارکنان و تأمین منابع از

 
صندوق هاي بازنشستگی است. 

آقاي شیرمحمدي گفت: با توجه به اینکه سرمایه گذاري هاي صندوق هاي بازنشستگی پاسخگوي پرداخت حقوق بازنشستگان نیست

 
صندوق بازنشستگی کشوري اصلاح ساختار این شرکت ها را آغاز کرده است. 



وي افزود: مدرك تحصیلی تعیین کننده گروه شغلی کارکنان شاغل و بازنشستگان است و کسانی که با 30 سال خدمت و مدرك

 
کارشناسی بازنشست شده اند در گروه 14 قرار می گیرند و حقوق آنان 5 میلیون و 600 هزار تومان است. 

آقاي شیرمحمدي گفت: همسان سازي حقوق بازنشستگان شامل مستمري بگیران نیز می شود.



روز جهانی زن روستایی به صورت مجازي از طریق ویدئو کنفرانس برگزار شد

منبع: شبستانشماره خبر:  166  |  تاریخ: 1399/07/30

مهرابی، گفت: با حضور مدیران و کارشناسان امور زنان روستایی شهرستان ها و دهستان هاي استان در کنار بیش از 350 زن
روستایی و عشایري به صورت مجازي و از طریق ویدئو کنفرانس مراسم بزرگداشت زن روستایی برگزار شد.

مهرابی، گفت: با حضور مدیران و کارشناسان امور زنان روستایی شهرستان ها و دهستان هاي استان در کنار بیش از 350 زن

 
روستایی و عشایري به صورت مجازي و از طریق ویدئو کنفرانس مراسم بزرگداشت زن روستایی برگزار شد. 

کوروش مهرابی مدیر هماهنگی ترویج سازمان جهادکشاورزي استان کرمانشاه
در گفتگو با خبرنگار خبرگزاري شبستان در کرمانشاه گفت:چهارمین همایش
نقش آفرینی زنان روستایی و عشایري در توسعه پایدار همزمان با سراسر
کشور و از طریق ویدئوکنفرانس با حضور دکتر جهانگیري معاون اول رییس
جمهور و دکتر خاوازي وزیر جهاد کشاورزي ارتباط برقرار شد از دست

 
آوردهاي زنان روستایی و عشایري کشور رونمایی شد. 

وي خاطر نشان کرد: زنان روستایی استان کرمانشاه با تولیدات خود شامل15
محصول گواهی شده و سایر تولیدات دامی ، کشاورزي ، فراوري محصولات شامل ( ترشی و شوري، انواع سرکه ، شیره توت و انگور،

 
گیاهان دارویی و...) از جمله سرآمدان کشور هستند. 

مدیر هماهنگی ترویج سازمان جهادکشاورزي استان کرمانشاه، تاکید کرد: تاکنون 143 صندوق خرد زنان روستایی در استان کرمانشاه

 
با عضویت 4044 نفر تشکیل شده و با دریافت وام از صندوق کارآفرینی امید تولیدات مناسبی را به بازار مصرف ارایه کردند. 

مهرابی در پایان گفت: در این مراسم 350 نفر از زنان روستایی استان کرمانشاه به صورت مجازي شرکت کردند.



یک واحد آموزشی در فهرج به بهره برداري رسید

منبع: ایرناشماره خبر:  167  |  تاریخ: 1399/07/30

کرمان - ایرنا - دبستان عشایري "سرباز انقلاب" با اعتباري بالغ بر پنج میلیارد ریال در روستاي چاه دگال نگین کویر
شهرستان فهرج افتتاح شد.

کرمان - ایرنا - دبستان عشایري ""سرباز انقلاب"" با
اعتباري بالغ بر پنج میلیارد ریال در روستاي چاه دگال

 
نگین کویر شهرستان فهرج افتتاح شد. 

به گزارش ایرنا، دبستان سه کلاسه عشایري سرباز انقلاب با
زیربناي 200 مترمربع در زمینی به مساحت 2 هزار متر
مربع با اعتباري بالغ بر پنج میلیارد ریال با همت 40 نفر از
معلمان بازنشسته امروز چهارشنبه در شهرستان فهرج به

 
بهره برداري رسید. 

معاون آموزش ابتدایی آموزش و پرورش استان کرمان در آیین افتتاح این واحد آموزشی در شهرستان فهرج گفت: آموزش و پرورش

 
در تعلیم و تربیت دانش آموزان نقش بسزایی دارد و دانش آموزان نیز در توسعه آینده کشور تاثیرگذار هستند. 

عباس ضیا افزود: آموزش و پرورش همواره تلاش می کند تا دانش آموزانی خلاق، فعال و شاداب تربیت کند و نگرش افراد به تعلیم و

 
تربیت از نمره گرفتن و حفظ کردن مطالب باید به سمت مهارت آموزي، خلاقیت، تفکر و کارآفرینی تغییر کند. 

وي همچنین با اشاره به تلاش خیران مدرسه ساز براي ساخت واحدهاي آموزشی اظهار داشت: اقدام ارزشمند این افراد در زمینه

 
مدرسه سازي براي همیشه در جامعه ماندگار خواهد بود. 

رئیس آموزش و پرورش عشایري استان کرمان گفت: خیران مدرسه ساز داشته هاي خود را از آن خدا می دانند و همت و ثروت خود

 
را به پاي چشمه زاینده مدرسه سازي می ریزند، آن ها انسان هاي متعالی هستند که پاي در خاك و دست بر افلاك دارند. 

منوچهرامیرتیموري بیان داشت: دبستان عشایري سرباز انقلاب با همت و پشتکار 40 نفر از معلمان بازنشسته آموزش و پرورش به بهره

 
برداري رسیده که این به نوبه خود جاي ستایش دارد و باید بر دست تک تک این بزرگواران بوسه زد. 

 
47 دانش آموز در 6 پایه تحصیلی و همچنین هفت نوآموز پیش دبستانی در واحد آموزشی خیرساز فهرج مشغول به تحصیل شدند. 

 
برچسب ها 

- خبرگزاري جمهوري اسلامی 



 
- مدارس 

 
- کرمان 

- مدرسه سازي



تولید روزانه 90 هزار ماسک در آستارا

منبع: شبستانشماره خبر:  168  |  تاریخ: 1399/07/30

آهنی از تولید روزانه 90 هزار ماسک در بندر آستارا خبر داد و گفت: این میزان ماسک تولیدي، پاسخگوي نیاز شهروندان
آستارایی است.

آهنی از تولید روزانه 90 هزار ماسک در بندر آستارا خبر داد و گفت: این میزان ماسک تولیدي، پاسخگوي نیاز شهروندان

 
آستارایی است. 

«محسن آهنی» امروز(سه شنبه، 29 مهر) در گفت وگو با خبرنگار
خبرگزاري شبستان از آستارا،اظهارکرد: روزانه 90 هزار عدد ماسک

 
در آستارا تولید می شود که میزان پاسخگوي نیاز شهرستان است. 

رییس اداره صنعت، معدن و تجارت بندر آستارا با بیان اینکه ماسک
هاي تولیدي در آستارا به شهرستان هاي همجوار نیز صادر می شود،
افزود: در آینده نزدیک یک واحد تولیدي دیگر نیز در این شهرستان

 
راه اندازي می شود که ماسک تولید خواهد کرد. 

 
وي تصریح کرد: همچنین روزانه 15 هزار لیتر الکل و مواد ضدعفونی کننده در شهرستان آستارا تولید می شود. 

آهنی با اشاره به اینکه 423 واحد با اشتغال 485 نفر براي دریافت تسهیلات کرونا در حوزه صنعت، معدن و تجارت در سامانه کارا

 
ثبت نام کرده اند، گفت: تاکنون 301 پرونده با اشتغال 346 نفر موفق به دریافت تسهیلات شده اند. 

رییس اداره صنعت، معدن و تجارت بندر آستارا خاطرنشان کرد: مبلغ تسهیلات اعطایی به این تعداد پرونده، سه میلیارد و 100
میلیون تومان است.



بیشتر موقوفات مساجد محل مصرف مشخص دارند

منبع: شبستانشماره خبر:  169  |  تاریخ: 1399/07/30

حجت الاسلام حسینی گفت: موقوفات مساجد محل مصرف مشخصی دارند باوجود این می توان درآمد حاصل از آنها را با
اجازه حاکم شرع و واقف، صرف اموري همچون ایجاد اشتغال براي نیازمندان کرد.

حجت الاسلام حسینی گفت: موقوفات مساجد محل مصرف مشخصی دارند باوجود این می توان درآمد حاصل از آنها را با اجازه

 
حاکم شرع و واقف، صرف اموري همچون ایجاد اشتغال براي نیازمندان کرد. 

حجت الاسلام والمسلمین «سید حبیب االله حسینی» در گفت و
گو با خبرنگار گروه مسجد و کانون هاي مساجد خبرگزاري
شبستان با بیان اینکه موقوفات مساجد محل مصرف مشخصی
دارند باوجود این می توان درآمد حاصل از آنها را با اجازه حاکم
شرع و واقف، صرف اموري همچون ایجاد اشتغال براي نیازمندان
کرد، اظهار کرد: امام صادق (ع) فرمودند: «الوقوف علی حسب ما
یوقفها اهلها ان شاء االله» از این حدیث چنین برمی آید که وقف،
موضوعی است که رعایت احکام شرعی و نظر واقف در آن مهم

 
است. 

این استاد حوزه علمیه افزود: وقف سنتی حسنه است که پیامبر اسلام (ص) و اهل بیت (ع) پایه گذار و مروج آن بودند و نگاه به
املاك یا اموالی که وقف کردند نشان دهنده توجه حضرات معصومان (ع) به اولویت ها و مشکلات مردم است. وقف براي مسجد و امور

 
دینی از اقدامات و توصیه هاي پیامبر و ائمه اطهار (ع) بوده است. 

وي اضافه کرد: وقف در حوزه هاي مختلف نیز از سنت هایی است که مساجد باید در اجراي آن پیشگام باشند که البته هستند؛ براي
نمونه بسیاري از مساجد داراي درمانگاه و کتابخانه اي هستند که جزو رقبات این خانه هاي خدا هستند. فعالیت در حوزه اقتصادي نیز

 
از ابتکارات مساجد است که نمونه هاي فراوانی از آن را در دوره شیوع ویروس کرونا مشاهده کردیم. 

حسینی ادامه داد: درآمد حاصل از موقوفات از مهم ترین منابع تامین کننده هزینه هاي برخی از مساجد است و بهتر است این خانه

 
هاي خدا، از مساجدي که موقوفاتی ندارند یا کم درآمد هستند، حمایت کنند. 

وي با بیان اینکه سنت وقف موجب رونق دین در اعصار مختلف بوده است، خاطرنشان کرد: با توجه به محوریت مساجد در جامعه
اسلامی، همیشه این سنت با مساجد پیوند خورده است، البته میزان موقوفاتی که براي آستان هاي مقدس ائمه اطهار (ع) و امامزادگان
و بقاع متبرکه صورت گرفته نیز بسیار زیاد است که اینها را نیز می توان براي تولید اشتغال و مقابله با دسیسه دشمنان در عرصه هاي

اقتصادي و فرهنگی به کار گرفت.





کمک450 میلیارد ریالی خیران یزدي به مراکز نیکوکاري

منبع: شبستانشماره خبر:  170  |  تاریخ: 1399/07/30

مشعل چی گفت: مردم نوع دوست استان یزد در شش ماهه نخست امسال بیش از 450 میلیارد ریال به صورت نقد، کالا و
خدمات مستقیم به نیازمندان استان از طریق مراکز نیکوکاري کمک کردند.

مشعل چی گفت: مردم نوع دوست استان یزد در شش ماهه نخست امسال بیش از 450 میلیارد ریال به صورت نقد، کالا و

 
خدمات مستقیم به نیازمندان استان از طریق مراکز نیکوکاري کمک کردند. 

به گزارش خبرنگار خبرگزاري شبستان از یزد، «غلامرضا مشعل
چی» با بیان اینکه بیش از 14 هزار نیکوکار، مجمع و تشکل با
مراکز نیکوکاري همکاري دارند، گفت: مردم نوع دوست استان
یزد در شش ماهه نخست امسال 45 میلیارد و 204 میلیون
تومان به صورت نقد، کالا و خدمات مستقیم به نیازمندان استان

 
از طریق مراکز نیکوکاري کمک کردند. 

وي افزود: کمک هاي اهدایی به مراکز نیکوکاري به صورت نقدي
و کالا و در بخش هاي مختلفی ازجمله طرح اکرام ایتام و محسنین، اشتغال، اطعام، مسکن، درمان، زکات، کفاره، کمک هزینه ازدواج
و جهیزیه، سبد کالا و لوازم ضروري زندگی (معیشت)، نذر و قربانی، صدقات، آزادي زندانیان، شور عاطفه ها و نیکوکاري، پوشاك و

 
البسه و کمک هاي موردي بوده است. 

معاون توسعه مشارکت هاي مردمی کمیته امداد استان یزد با اشاره به اینکه بیش از 19 هزار خانوار نیازمند با جمعیت 37 هزار نفر از
خدمات مراکز نیکوکاري استفاده می کنند، ادامه داد: 149 مرکز نیکوکاري محله در استان یزد براي خدمت رسانی به نیازمندان با

 
کمیته امداد همکاري دارند. 

وي بابیان اینکه مراکز نیکوکاري در سه بخش محله محور، تخصصی و صنفی با شعار مردم براي مردم در حال فعالیت هستند، تصریح
کرد: براي هم افزائی و تعامل بیشتر بین کمیته امداد و مراکز نیکوکاري تفاهم نامه هایی در بخش هاي مختلف براي خدمت رسانی

 
بیشتر به نیازمندان در حال انعقاد و اجراست. 

واگذاري امور به مردم، شناسایی نیازمندان واقعی محله، شناسایی و جذب خیران محله، پیوند نیازهاي محرومان محله با توانمندي
هاي خیران محله، استفاده از حضور و تخصص مردم، احیاي حقوق همسایگی، تقویت همبستگی هاي اجتماعی، مردمی شدن حمایت
هاي اجتماعی، احیاي فرهنگ انفاق، نیکوکاري و نوع دوستی، جمع آوري کمک هاي مردمی و توزیع آن بین نیازمندان و افزایش

اعتماد عمومی ازجمله فواید کارکردهاي مراکز نیکوکاري محله است.



60درصد طلاي کشور در کردستان تولید می شود

منبع: تابناكشماره خبر:  171  |  تاریخ: 1399/07/30

 
60درصد طلاي کشور در کردستان تولید می شود 

یکی از معیارهاي جامعه پویاي است است که نقدپذیر باشد و کسانی که نقد می کنند باید بدانید که اگر این موارد شفاف سازي بشود

 
منفت جامعه را در بردارد یا زیان جامعه؟ 

معاونت هماهنگی و نیروي انسانی استانداري کردستان در گفتگوي اختصاسی با تابناك گفت: در زمینه صنعت استان طرح هاي
خاصی همچون پتروشیمی، لاتستیک بارز، طلاي قروه و معدن طلاي سقز که اگر بیش از 60 درصد طلاي کشور در کردستان تولید

 
می گردد. 

خالد جعفري افزود: در بخش معدن طلاي قروه فقط مشکل زمین تاسیس کارگاه بود که برطرف گردیده و و به زودي شاهد فعالیت

 
این معدن هم خواهیم بود. 

وي ادامه داد: در دوره مدیریت قبلی خبرگزاري تابناك، تیتري زده شد با این محتواي"شاخص امنیتی سرمایه گذاري در کردستان

 
چهار پله سقوط کرد" این نوع تیتر ها براي استان و حتی کشور هم بازتاب منفی دارد. 

معاونت هماهنگی و نیروي انسانی استانداري کردستان بیان داشت: نحوه منفی خبررسانی موجب می گردد که سرمایه گذاران داخلی
در استان حضور نداشته باشند و سرمایه گذاران خارجی از آمدن به استان خودداري می کنند. شاین ذکر است که: شاخص مذکور
براساس ساختار تحقیق میدانی با تعدادي اشخاص بوده که به صورت راندمی و با نگاه خاص انتخاب شده اند و این نمی تواند بیان
کننده وضع واقعی جامعه باشد. شاخص قبلی استان کردستان 19 بود و سه استان دیگر که در رتبه هاي بالاتر از استان بودند 75/6
بودن و ماهم برابر با این استان ها بودیم بجز این مورد که ما سه پله سقوط کرده بودیم و چه ضرورتی داشت که این بحث تیتر

 
بگردد؟ 

خالد جعفري اینگونه ادامه داد: بخش کشاورزي یکی از بخش هاي اصلی استان است ما هم اگر بتوانیم صنایع پسین و پیشین داشته
باشیم عامل ایجاد اشتغال در استان است. براي نمونه می توان به بخش دام و طیور اشاره نمود که با حضور صنایع پیشین و پسین
بستر اشتغال براي همشهریان فراهم شده است. در زمینه بحث زراعی که ما بیشتر در زمینه بحث نگهداري این محصولات از قبیل

 
سیلو و سردخانه است. 

 
وي اظهار داشت: با توجه به ظرفیت بالاي آب و خاك، رونق کشاورزي فرصتی مناسبی براي رسیدن استان به توسعه است. 

معاونت هماهنگی و نیروي انسانی استانداري کردستان گفت: در حوزه کشاورزي به دنبال برنامه هاي درازمدت نیستیم بلکه باید با

 
توجه به واقعیت هاي موجود نسخه بپیچیم؛ امروز جامعه مطالبه گر است و ما به راه حل نیاز داریم. 

وي ادامه داد: از لحاظ سطح اراضی کشاورزي رتبه دوم کشور را داریم و در تولید ارقام مختلف گندم به خوبی عمل کرده ایم. بر اساس

 
آمار هاي موجود، 30 درصد اشتغال استان در بخش کشاورزي است 

جعفري بیان داشت: اکثر کشور هاي جهان از کشاورزي به صنعت و توسعه رسیده اند؛ اما بسیاري از چالش هاي بخش کشاورزي ما
نتیجه مشکلات امروز بوده و نداشتن پیشرفت هاي اقتصادي استان، نه به دلیل ناتوانی بلکه به دلیل مختلف است و در این سال ها

 
تحریم ها کار را براي مسئولان استانی سخت تر کرده است. 

معاونت هماهنگی و نیروي انسانی استانداري کردستان بیان داشت: 27 درصد از تولید ناخالصی استان در بخش کشاورزي است؛
مجموعه جهادکشاورزي با تلاش و همراهی تولید کنندگان توانسته تاثیر توسعه اي بسزایی بر اقتصاد استان داشته است. توانسته ایم

 
رتبه دوم تولید گندم کشور، رتبه نخست مکانیزاسیون، ونیز اقدامات شایانی در تولید گوشت قرمز، توسعه باغات و ... داشته باشیم. 



وي افزود: در زمینه محصولات باغی امسال بیش از 340 هزار تن برداشت داشته ایم در اصل اساس ما باید سردخانه داشته باشیم،
اولین سردخانه ما ساینا بود که 3000 تن ظرفیت داشت و الان با پیگیري هاي لازمه در استان بیش از 40 هزار تن ظرفیت سردخانه

 
ایم د اریم 

جعفري گفت: در زمینه سردخانه اي بحث تسهیلات کم بهره را داشته باشیم؛ و در زمینه فراورده میوه هاي استان، مثلا آقاي مالک در
آساوله و همین ایستک و... مشغول فعالیت هستند از سال گدشته انگور سیاه در کردستان زیر قیمت 5000 تومان فروخته نشود و این

 
ثمره حضور بستر سردخانه اي است. 

وي ادامه داد: در سال آینده هم بحث دیگري در زمینه رب گوچه فرنگی هم تاسیس می گردد و در زمینه توت فرنگی هم که، چون
محصول لوکسی است و باید نصف آن براي مصرف روزانه برود و نصف دیگرش هم به صورت کارخانه اي در صنایع تبدیلی آماده و

 
روانه بازار می گردد که این تسهیلات در استان به صورت تبصره ماده 18 و یا اشتغال روستائی و... پرداخت گردیده است. 

معاونت هماهنگی و نیروي انسانی استانداري کردستان اظهار داشت: با راه اندازي سامانه پرورش باغی سد آزاد موجب می گردد که در

 
زمینه باغات و تولیدات باعی توسعه پیدا کنیم 

جعفري ادمه داد: حضور مرز موجب گردیده که ما نگاهی ویژه اي به سمت صادارات داشته باشیم و الان تولید براي تولید کننده در

 
استان خواهد مقرون به صرفه است باذکر اینکه حدود 30 درصد جمعیت استان روستائی هستند 

وي ادامه داد: در بحث سرمایه گذاري خارجی، بحث سنه سنتر و آربابا لند را داریم که به صورت خاصی در حال پیش روي است ما در
زمینه صنعت استانی ضعیفی هستیم و باید به سمت جذب سرمایه خارجی برویم مثلا بحث سیگار سازي در سقز که سرمایه گذاري

ترکیه اي دارد و به سمت خاصی در حرکت است.



تحولات در ساختار اجتماعی، فرهنگی و سیاسی راهکار کاهش معضل حاشیه

نشینی

منبع: ایرناشماره خبر:  172  |  تاریخ: 1399/07/30

اصفهان- ایرنا - پدیده حاشیه نشینی در چند دهه اخیر به دلیل چالش هاي زیستی و اقتصادي در کلانشهرهاي کشور شکل
گرفته و اکنون جمعیت این مناطق در اصفهان رو به افزایش است، کارشناسان بازنگري در حوزه تکالیف شهروندي و تحولات

اساسی در ساختارهاي اجتماعی، فرهنگی و سیاسی را در کاهش این معضل رو به گسترش جامعه ...

اصفهان- ایرنا - پدیده حاشیه نشینی در چند دهه اخیر به
دلیل چالش هاي زیستی و اقتصادي در کلانشهرهاي کشور
شکل گرفته و اکنون جمعیت این مناطق در اصفهان رو به
افزایش است، کارشناسان بازنگري در حوزه تکالیف
شهروندي و تحولات اساسی در ساختارهاي اجتماعی،
فرهنگی و سیاسی را در کاهش این معضل رو به گسترش

 
جامعه تاثیرگذار می دانند. 

به گزارش ایرنا و براساس آمارهاي وزارت راه و شهرسازي
اکنون 9 میلیون نفر از جمعیت بیش از 81 میلیونی کشور

در حاشیه 91 شهر به وسعت 53 هزار هکتار زندگی می کنند و بر این اساس جمعیت حاشیه نشین کشور با احتساب اتباع بیگانه به

 
13 میلیون نفر می رسد. 

نسبت حاشیه نشینان استان اصفهان به کشور به غیر از آمار اتباع بیگانه از نظر جمعیت و وسعت به ترتیب حدود پنج و چهار درصد

 
است. 

در مجموع بیش از 2 هزار هکتار از گستره شهرهاي استان اصفهان شامل اصفهان، کاشان، خمینی شهر، نجف آباد و شهرضا را مناطق

 
حاشیه نشین تشکیل می دهند. 

در زمان حاضر جداي از آمارهاي غیر رسمی و اتباع خارجی، بیش از 220 هزار نفر در وسعت 525 هکتاري حاشیه هاي کلانشهر

 
اصفهان ساکن هستند. همین تعداد طبق آمارهاي غیر رسمی، نیم میلیون نفر هم گزارش شده است. 

بنا به اعلام کمیسیون اجتماعی شوراي شهر اصفهان در آخرین بررسی ها 9 منطقه حاشیه اي و 400 نقطه بی دفاع شهري در

 
اصفهان شناسایی شده است، 

بسیاري از صاحب نظران امر معتقدند که عامل مهم ایجاد و گسترش حاشیه نشینی در کلانشهرها بطور عمده مشکلات اقتصادي و

 
مهاجرت است. 

آنها فقر اقتصادي، فرهنگی، بهداشتی و آموزشی را نتیجه و دستاورد حاشیه نشینی ذکر می کنند و مهمترین راهکار براي کاهش و یا



 
رفه این پدیده را تحول مهم در ساختارهاي اصلی جامعه در ابعاد سیاسی، اقتصادي، اجتماعی و فرهنگی می دانند. 

 
حاشیه نشینی در اصفهان از نوع مهاجرنشینی است 

استاد جامعه شناسی دانشگاه اصفهان با بیان اینکه حاشیه نشینی مشمول 2 تعریف در بعد جامعه شناسی (مهاجرت) و جغرافیا و
جامعه شناسی شهري است گفت: در بعد دوم که مربوط به جغرافیاي شهري است و افراد در خانه هایی زندگی می کنند که ساخت و
ساز آن غیرقانونی است و امکانات وخدمات دولتی مانند آسفالت، آب، برق و گاز وجود ندارد و یا غیرقانونی استفاده می شود در

 
اصفهان وجود ندارد. 

مرتضی پدریان در گفت و گو با ایرنا افزود: ولی اگر حاشیه نشینی را به معناي جامعه شناسی در سطح کلان بنگریم که از
مهاجرنشینی و محلی براي زیست طبقات پایین جامعه شکل گرفته بخشی از مناطق حاشیه اي شرق و غرب اصفهان را شامل می

 
شود. 

وي از جمله این مناطق به منطقه حصه و ارزنان در شرق اصفهان و منطقه جوي آباد در غرب و در شهرستان خمینی شهر اشاره کرد

 
که در آن مناطق، ترکیبی از مهاجران به دنبال فقر اقتصادي و فرهنگی ایجاد شده است. 

وي ادامه داد: مشکلات بهداشتی از جمله شیوع کرونا در مناطقی از استان که به لحاظ اقتصادي دچار فقر هستند به دلیل عدم

 
توانمندي مالی براي تقویت ساختارهاي فیزیولوژیکی بیشتر است . 

این پژوهشگر اجتماعی افزود: ساکنان این مناطق چون به لحاظ اقتصادي و تامین معاش و هزینه هاي زندگی دچار تنگنا هستند
خیلی به پروتکل هاي بهداشتی و مسائل مربوط به حوزه هاي پیشگیرانه دقت آنچنانی نمی کنند زیرا به لحاظ شرایط اقتصادي،

 
شرایط مناسبی ندارند. 

به گفته وي افراد در اینگونه جوامع که دچار فقر اقتصادي و به دنبال آن فقر فرهنگی هستند به داده هاي علمی خیلی توجه نمی

 
کنند و بیشتر به دنبال حوزه هاي تقدیرگرایانه درباره مرگ و زندگی هستند. 

پدریان تصریح کرد: بنابراین سه عامل مهم که در مناطق حاشیه اي در شرایط شیوع کرونا وجود داشت و دارد شامل اجبار در تامین
معیشت، ناتوانی در تقویت ساختارهاي فیزیولوژیک مانند تغذیه مناسب و استفاده از مواد غذایی موثر و پیشگیري کننده از بیماري و

 
فقر فرهنگی است. 

 
شرایط اقتصادي به گسترش حاشیه نشینی دامن زده است 

وي در خصوص این که میزان حاشیه نشینی گسترش یافته است، افزود: به طبع آنچه مهم است این است که امروز شرایط اقتصادي
جامعه ما به شدت دچار بحران است و جامعه یک التهاب خاصی را تجربه می کند کند که روز به روز میزان تورم و برآمدگی آن بیشتر

 
می شود که این به طبع باعث گسترش حاشیه نشینی شده است. 

استاد جامعه شناسی دانشگاه اصفهان افزود: اکنون بالارفتن فشار اقتصادي و هزینه هاي مسکن و افزایش میزان اجاره بها به گسترش
جغرافیایی این پدیده تهدیدزا در کلانشهرها منجر شده است زیرا در این شرایط بخشی از اعضاي جامعه، فقرشان سنگین تر و شدیدتر



 
شده و مجبور هستند براي تامین نیازها و یا حتی مسکن خود به حاشیه شهرها پناه ببرند. 

وي یکی از مهمترین علت هاي فشار اقتصادي در سالهاي اخیر به ویژه سال جاري را تحریمها و تورم عنوان کرد که روز به روز فربه تر

 
شده و جامعه را به سمت فقر و حاشیه نشینی گسترده هدایت می کند. 

 
آسیب هاي اجتماعی به عنوان ثمره گسترش حاشیه نشینی در 10 سال آینده می روید 

این پژوهشگر و محقق اجتماعی استان اصفهان تصریح کرد: حاشیه نشینی، آسیب هاي سنگینی به دنبال دارد بطوریکه پیش بینی

 
می شود ثمره گسترش و افزایش آن در 10 سال آینده با انواع آسیب هاي مختلف اجتماعی در جامعه نمایان شود. 

وي یادآور شد: براي این مقوله، راهکار مقطعی، محدود، منطقه اي و محلی نمی توان ارائه داد و تا ساختارها بطور کلی متحول و

 
دگرگون نشود نمی توان قدمی براي کاهش آن برداشت. 

به گفته پدریان، هر نوع راهکار محلی و منطقه اي در اصل شاید داروي مسکنی براي تسکین موقت درد باشد و براین اساس

 
راهکارهاي محلی و محدود نمی تواند مانع رشد بذر این آسیبهاي کاشته شده که در حال تنومند شدن است باشد. 

 
مهمترین راهکار تحول در ساختارهاي کلی کشور است 

این جامعه شناس افزود: تنها راهکار اساسی براي کاهش و یا رفع مساله حاشیه نشینی، تحولات اساسی در ساختارهاي سیاسی،

 
اجتماعی و فرهنگی است. 

وي اضافه کرد: پرداخت یک میلیون تومان به افراد یارانه بگیر و یا ودیعه مسکن علاوه بر اینکه نتوانست دردي از دردهاي افراد

 
نیازمند را رفع کند بلکه به معضل تورم در جامعه دامن زد. 

 
پدریان این اقدامات را به نوعی تزریق یک مسکن کوتاه مدت به جامعه دانست که حتی این تزریق نمی تواند ادامه داشته باشد. 

به گفته وي امروز افزایش قیمت دلار به بالاي 30 هزار تومان، تمام ارکان جامعه را از باربري که بار حمل می کند تا تاجري که
میلیاردي تجارت می کند تحت تاثیر قرار داد و دلیلش این است که زمانی در عرصه سیاست خارجه به گفته دلسوزان، اقتصاددانان و

 
متخصصان مسائل اقتصادي و سیاسی کشور توجه نکردیم. 

این پژوهشگر اجتماعی تصریح کرد: ما نمی توانیم مقابل دنیا بایستیم و انتظار داشته باشیم که کشور در رفاه باشد که این مشکل در

 
ساختار سیاسی جامعه است که باید بررسی و چاره اندیشی شود. 

 
ناتوانی تامین ملزومات زندگی، برخی افراد را به سکونتگاه هاي حاشیه اي کشاند 

عضو هیات علمی گروه روانشناسی دانشگاه علوم پزشکی اصفهان گفت: به علت اینکه سبک زندگی شهرنشینی به گونه اي شده که
بخشی از شهروندان عادي جامعه از عهده تکالیف، مسوولیت ها و ملزومات زندگی عادي بر نمی آیند، جمعیت حاشیه نشینی رو به

 
افزایش است. 



مجتبی ناجی در گفت و گو با ایرنا افزود: زندگی در سکونتگاه هاي عادي نیازمند ملزوماتی شامل پرداخت اجاره بها، حق شارژ براي

 
خدمات مصرفی مانند برق، آب و گاز و مالیات و عوارض است. 

وي ادامه داد: بر این اساس افرادي که توانایی یا وسع پرداخت تعهدات را ندارند و به طبع از مکان هاي طبیعی، سالم و نرمال رانده

 
می شوند و به سمت فضاهاي بی دفاع شهري که در آنجا تعهدات شهروندي از آنها مطالبه نمی شود کشانده می شوند. 

این روانشناس افزود: در مناطق حاشیه نشین شهرها هرچند مطالبات شهروندي تاحدودي از افراد صورت نمی گیرد ولی آنجا هم براي
خود قوانین نانوشته اي دارد اگر چه از دید بیرونی فکر شود که قوانین ندارد و هرج و مرج است در حالیکه آنها نیز براي خود فارغ از

 
مالیات و تعهدات شهرنشینی، هنجارهایی را تعریف می کنند. 

وي یکی از علتهاي مهاجرت از روستاها به حاشیه شهرها را علاوه بر مشکلات اقتصادي، اشتغال و بیکاري، کنترل و نظارت اجتماعی
در آن مناطق عنوان کرد و گفت: در آنجا به ساکنان اجازه نمی دهد خودسرانه براساس منویات خود زندگی کند و آنها پس از رانده

 
شدن به کلانشهرها می آیند چون اختلاط فرهنگی و تنوع وجود دارد و براي همه سطح افراد، جایگاهی پیدا می شود. 

عضو هیات علمی گروه روانشناسی دانشگاه علوم پزشکی اصفهان افزود: درصد بسیاري از افراد حاشیه نشین، مهاجر و غیربومی هستند
و حتی از کشورهاي دیگر هستند و در حواشی شهر اصفهان کسانی زندگی می کنند که فارسی زبان هم نیستند ولی یکدیگر را پیدا

 
می کنند. 

ناجی ادامه داد: در واقع حاشیه نشینی امري اجتناب ناپذیر است و اگر مناطقی که به عنوان حاشیه شناسایی می شود از بین برود

 
منطقه جدید دیگري تولید می شود. 

این روانشناس افزود: اگر بخواهیم به شکل علمی و آسیب شناسی با حاشیه نشینی برخورد کنیم باید بپذیریم که درصدي از افراد
جامعه هنجار پذیر نیستند و بنا به دلایل مختلف از جمله فقر اقتصادي، اجتماعی و فرهنگی و یا به دلایلی اختلالات و ویژگی هاي

 
شخصیتی و منش رفتاري که زیر بار قواعد و قوانین نمی روند و سلطه پذیر نیستند و به هنجارها و عرف جامعه احترام نمی گذارند. 

 
کاهش تعهدات شهروندي مهمترین راهکار پیشگیري از گسترش حاشیه نشینی 

استاد روانشناسی دانشگاه علوم پزشکی اصفهان افزود: یکی از راهکارهاي مهم براي پیشگیري از گسترش حاشیه نشینی، کاهش سطح

 
تعهدات شهروندي به گونه اي است که اکثریت مردم قادر به اجراي آن باشند. 

ناجی افزود: باید این تعهدات به شکلی باشد که مردم بتوانند از خدمات مصرفی و انرژي استفاده کنند و سرپناهی با درآمدي که دارند
اجاره بگیرند و مقداري از لحاظ اقتصادي واقع بینی صورت گیرد تا متناسب با درآمد افراد انتظارات و خواسته هایی که در قالب

 
عوارض شهري است از افراد گرفته شود. 

وي تصریح کرد: الان شرایطی در کلانشهرها ایجاد شده که اگر فردي با درآمد قانون کار تمام درآمد طول عمر کاري خود را براي تهیه
مسکن اختصاص دهد موفق نمی شود و بر این اساس همه مردم نمی توانند از مسکن و ماواي استاندارد برخوردار باشند و از سویی

 
نگهداري مسکن هم نیاز به هزینه هایی مانند آب، برق و گاز و سوخت دارد که از عهده این افراد خارج است. 



این روانشناس یادآور شد: غیر از این هزینه ها، افراد هزینه بهداشت ودرمان و آموزش دارند که الان هزینه هاي آموزشی که یکی از
معضلات نوپدید در این دوره به لحاظ شرایط کرونا و آموزش غیرحضوري است موجب شده که بسیاري از بچه ها بازمانده از تحصیل و

 
یا دچار افت تحصیلی شوند زیرا دسترسی به دستگاه هاي الکترونیکی ندارند و نمی توانند گوشی و یا تبلت تهیه کنند. 

وي تصریح کرد: در این شرایط علاوه بر اینکه آموزش جزو ضروریات و اولویت هاي اولیه زندگی آنها نیست بهداشت هم جایگاهی
ندارد زیرا استانداردهاي لازم براي رعایت موارد بهداشت را ندارند و رعایت نکردن مسائل بهداشتی مشکلات بعدي مانند بیماریهاي

 
عفونی و ویروسی را براي آنها ایجاد می کند. 

عضو هیات علمی گروه روانشناسی دانشگاه علوم پزشکی اصفهان افزود: بر این اساس سوء تغذیه و مشکلات درمانی ، بهداشتی و در

 
نهایت معجونی از آسیب هاي متعدد اجتماعی براي افراد حاشیه نشین ایجاد می شود. 

وي همچنین بافت این مناطق را به گونه اي دانست که اگر فردي نخواهد بزهکاري کند فرهنگ غالب و همرنگ شدن با آن محیط
ایجاب می کند که فرد به خرید و فروش مواد تن بدهد و یا کالاي قاچاق و دیگر رفتارهاي غیرقانونی از او سربزند زیرا بسیاري از این
افراد نه مجوزي براي تجارت دارند و نه پروانه اي براي کسب و یا حتی بعضی از آنها مشکلات شناسنامه دارند و نمی توانند هویت

 
خود را اثبات کنند. 

وي در نهایت آسیبهاي اجتماعی نشات گرفته از حاشیه نشینی را در ابعاد پیچیده تري شامل اعتیاد، بزهکاري، قاچاق، مسائل اخلاقی،

 
اضمحلال برخی از خانواده ها و یا تهدید سلامت جنسی افراد دانست. 

 
مددجویان با هویت ساکن مناطق حاشیه اي در اصفهان زیرپوشش بهزیستی قرار می گیرند 

معاون امور اجتماعی اداره کل بهزیستی اصفهان گفت: مددجویان ساکن مناطق حاشیه اي که هویت و کد ملی دارند زیر پوشش

 
دستگاه هاي حمایتی از جمله بهزیستی قرار می گیرند. 

ناجی با اشاره به برنامه هاي بهزیستی به عنوان دستگاه حمایتی در مناطق حاشیه نشین افزود: آنهایی که بی سرپرست و از کار افتاده

 
هستند و یا به تشخیص کمیسیون پزشکی مشمول درآمد نیستند به آنها مستمري پرداخت می شود. 

وي با بیان اینکه اعتیاد بطور معمول جزوي از رفتارهاي افراد حاشیه نشین است گفت: آن افرادي نیز که به دلیل وابستگی به مواد
مخدر و محرك نیازمند حمایت هاي درمانی هستند توسط واحدهاي بهزیستی در قالب تیم سیار در این مناطق شناسایی و زیرپوشش

 
قرار می گیرند. 

این مسوول افزود: افراد معتادي نیز که رغبتی به درمان نداشته باشند به آنها خدمات کاهش آسیب مانند سرنگ یکبار مصرف و
وسایل پیشگیري از سرایت بیماري عفونی مانند ایدز و هپاتیت سی ارائه می شود تا آسیبی که فرد تجریه کرده فراتر نرود و به یک

 
معتاد بیمار خطرناك تبدیل نشود. 

به گفته وي این افراد در مرحله بعد به سمت سم زدایی و درمان از طریق متادون درمانی و یا به مراکز اقامتی ترك اعتیاد ارجاع می

 
شوند. 



ناجی اضافه کرد: آنهایی که اعتیاد ندارند و بی خانمان هستند است اگر سالمند باشند به سراي سالمندان هدایت می شوند و اگر زیر

 
60 سال بود و نشانه هاي روانپزشکی داشت به مراکز اعصاب و روان که شبانه روزي است سپرده می شوند. 

وي افزود: افرادي هم که قابلیت بازتوانی و توانمند شدن دارند براي اشتغال یا حرفه آموزي بکارگیري می شوند و تسهیلاتی در اختیار

 
آنها قرار داده می شود که در قالب شبکه ارتباطی خانوادگی به سمت استقلال و خودکفایی مالی برسند. 

 
برچسب ها 

 
- اختصاصی ایرنا 

 
- اصفهان 

 
- اقشار حاشیه 

 
- آسیب ها 

 
- حاشیه نشینی بزهکاري 
- سازمان بهزیستی کشور



گره کور پرسنل عوارضی ها خیال بازشدن ندارد/ دستور نوبخت هم تضمین

نبود

منبع: داناشماره خبر:  173  |  تاریخ: 1399/07/30

طرح الکترونیکی شدن پرداخت عوارض آزادراه ها از اسفندماه سال 97 و با هدف کاهش ترافیک و افزایش راندمان، ایمنی و
سرعت اجرا شد. این طرح اگرچه مزایاي خود را داشت، اما از ابتدا این نگرانی را براي کارکنان عوارضی ها ایجاد کرد که با

اجراي این طرح و عدم نیاز به نیروي انسانی، وضعیت شغلی آنها چه خواهد شد؟

 طرح الکترونیکی شدن پرداخت عوارض آزادراه ها از
اسفندماه سال ي3ي1 و با هدف کاهش ترافیک و افزایش راندمان، ایمنی و سرعت اجرا شد. این طرح اگرچه مزایاي خود را داشت،
اما از ابتدا این نگرانی را براي کارکنان عوارضی ها ایجاد کرد که با اجراي این طرح و عدم نیاز به نیروي انسانی، وضعیت شغلی آنها

 
چه خواهد شد؟ 

به گزارش شبکه اطلاع رسانی راه دانا؛ به نقل از صبح قزوین؛ داستان ادامه دار و پرغصه کارکنان عوارضی هاي استان قزوین از جایی
سرباز کرد که دولت براي اجراي طرح دولت الکترونیک دست به تحقق شعارهایش زد و الکترونیکی شدن پرداخت عوارضی به تصویب

 
رسید. 

طرح الکترونیکی شدن پرداخت عوارض آزادراه ها از اسفندماه سال ي3ي1 و با هدف کاهش ترافیک و افزایش راندمان، ایمنی و
سرعت اجرا شد. این طرح اگرچه مزایاي خود را داشت، اما از ابتدا این نگرانی را براي کارکنان عوارضی ها ایجاد کرد که با اجراي این

 
طرح و عدم نیاز به نیروي انسانی، وضعیت شغلی آنها چه خواهد شد؟ 

از چندماه باقی مانده تا اجراي طرح الکترونیکی شدن در اسفند ي3ي1، متولیان امر در پاسخ به نگرانی هاي کارکنان خود اظهار می
کردند که کارکنان عوارضی ها در زمینه هاي راهداري و خدمات جدید آزادراهی بکار گرفته خواهند شد؛ وعده اي که امروز پس از

 
گذشت حدود دوسال از آن، در حد شعار توخالی باقی مانده است! 

از سال گذشته، کارکنان عوارضی هاي قزوین عملا بیکار شدند و با وعده هایی که بر زمین مانده بود به برگزاري تجمعاتی مقابل
استانداري، اداره کل راه و شهرسازي قزوین، سازمان راهداري کشور و وزارت دست زدند اما آنچه به گوش هاي مسئولان نرسید فریاد



 
این کارکنان بیکار شده بود. 

 
 

طی سال 98 کارکنان بیکار شده عوارضی هاي قزوین در یک شرکت خصوصی اداره راه به کار گرفته شده بودند، اما اولین روزهاي
عید نوروز سال 99 بود که مسئولان عیدي کارکنان عوارضی را با ارسال پیامکی به آنها دادند و محترمانه حکم اخراج و بیکاري این

 
60 نفر صادر شد! 

 
در متن پیامک کارکنان عوارضی هاي قزوین آمده بود: 

""احتراما، با توجه به اتمام قرارداد همکاري فیمابین در اول فروردین 1399، در صورت تمایل به استفاده از بیمه بیکاري، با توجه به
تسهیلاتی که سازمان تامین اجتماعی براي ثبت نام درنظر گرفته است، صرفا تا پایان فروردین ماه می توانید با مراجعه به سامانه
الکترونیکی ثبت درخواست متقاضیان بیمه بیکاري (https://bimebikari.mcls.gov.ir/) بدون نیاز به مراجعات حضوري، از

 
مزایاي آن بهره مند گردید. بدیهی است این شرکت آماده همکاري و ارائه مستندات لازم در چارچوب قانون و مهلت مقرر است.» 

با بیکار شدن این 60 نفر ماجراي تجمعات و اعتراضات کارکنان عوارضی رنگ دیگري به خود گرفت و هر روز شاهد رسانه اي شدن
گلایه ها و اعتراضات این کارکنان بودیم که هیچ مسئولی در قزوین پیگیري مشکلات آنها را بر گردن نگرفت. طی این مدت 12 نفر از

 
این پرسنل تسویه کردند و از مجموعه کارکنان جدا شدند و امروز 48 نفر بیکار مانده اند و منتظر تحقق وعده هاي داده شده هستند. 

 
وزیر راه: مسئله اي به نام مشکلات کارکنان عوارضی نداریم/ براي خودشان کار پیدا کنند! 

وزیر راه و شهرسازي که چندماه گذشته به قزوین سفر کرده بود در حاشیه این سفر در جمع خبرنگاران درباره ساماندهی نیروي
قراردادي اظهار کرد: در رابطه با نیروي قراردادي، ساختار آن با سازمان امور اداري استخدامی کشور است و اگر پذیرفته ایم که
سازمان راهداري داشته باشیم باید نیروي انسانی آن حل شود که درحال پیگیري است و امیدواریم به توافق رسیده و جایگاه شغلی آن

 
ها تثبیت و وضعیت نیروي انسانی تعیین تکلیف شود. 

محمد اسلامی با اشاره به مشکلات کارکنان عوارضی بیان کرد: ما مسئله اي به اسم مشکلات کارکنان عوارضی نداریم، بخشی از
کارکنان که خود را براي کار مهیا کرده و پیوستن به راهداري را پذیرفته بودند سرِ کار حضور یافتند و افرادي که نپذیرفتند حق و

حقوق را دریافت کرده و تسویه حساب کرده اند، بنابراین این موضوع مسئله ما نیست و باید براي خود شغل پیدا کنند!! 



 
مشکل کارکنان عوارضی درحال تبدیل شدن به بحران است! 

وزیر راه عملا ایجاد شغل براي کارکنان عوارضی هاي استان قزوین را از سر خود باز کرد! در همین ایام حتی بی توجهی مسئولان

 
راهداري و اداره راه و شهرسازي براي حل مشکلات این کارکنان صداي دادستان قزوین هم درآورد. 

 
 

دادستان قزوین درباره مشکل کارکنان عوارضی قزوین ابراز کرد: ما مخالف علم نوین و تصمیمات در سطح کلان نیستیم؛ اما این
اقدامات نباید حقوق افراد را تحت تاثیر قرار دهد، درواقع لازم است در کنار استفاده از علم نوین و اخذ الکترونیکی عوارض براي

 
نیروهایی که پیش از این در این عوارضی ها مشغول به کار بودند، چاره اندیشی شود. 

محمد قاسمی عنوان کرد: شاید راهداري از نظر قانونی تعهدي نداشته باشد؛ اما از نظر اخلاقی و منطقی باید براي اشتغال این پرسنل

 
تعیین تکلیف شود؛ زیرا عدم انجام این کار با سیره نبوي و منش اسلامی همخوانی ندارد. 

وي ادامه داد: ما تلاش هاي شرکت سپندار و وزارتخانه را براي به کارگیري این پرسنل نادیده نمی گیریم، اما اکنون موضوع عوارضی
در استان قزوین درحال تبدیل شدن به بحران است؛ درواقع لازم بود تمام فرضیات در سطح کلان و وزارتخانه درنظر گرفته می شد و

 
توقع ما پیگیري این مسئله و تعیین تکلیف پرسنل است. 

 
گره کار دست کیست؟ 

شهریورماه امسال بود که هفته دولت بهانه اي شد تا محمدباقر نوبخت معاون رئیس جمهور و رئیس سازمان برنامه و بودجه کشور
راهی قزوین شود تا دستی بر پروژه هاي بر زمین مانده قزوین بکشد، همین سفر فرصتی مناسب بود تا مشکلات کارکنان عوارضی از

 
سوي نمایندگان و استاندار قزوین در جلسه اي بررسی شود. 

استاندار قزوین درباره وعده نوبخت در این جلسه می گوید: یکی از اقدامات خوب رئیس برنامه و بودجه کشور در سفر به قزوین

 
برگشت به کار 48نفر از پرسنل عوارضی بود که مدت یکسال سرگردان بودند. 



جمالی پور اضافه می کند: در این سفر رئیس سازمان برنامه و بودجه 3 میلیارد تومان پرداختند کردند که هم مطالبات پرسنل

 
عوارضی پرداخت شود و زمینه بازگشت به کار آنها در راهداري فراهم شود. 

 
 

 
بازگشت به کار کارکنان عوارضی قزوین قطعی است/ پیگیر مراحل اداري وعده هاي نوبخت هستیم! 

31 شهریورماه سال جاري بود که لطف االله سیاهکلی در گفت وگو با خبرنگار اجتماعی صبح قزوین با اشاره به آخرین وضعیت
کارکنان عوارضی قزوین اظهار می کند: در سفر نوبخت رئیس سازمان برنامه و بودجه کشور به استان و با دستور وي، بودجه این

 
کارکنان تأمین شده و بر این اساس، کارکنان باید به کار خود بازگردند و حقوق و مزایاي خود را دریافت کنند. 

وي می افزاید: هرچند براي پیگیري و حل مشکل کارکنان عوارضی قزوین از سوي نوبخت قول مساعد داده شده و این به معناي
تحقق حل مشکلات کارکنان است؛ اما باید درنظرگرفت که تحقق این امر نیازمند زمان است و این گونه نیست که این کارکنان

 
بلافاصله به شغل خود بازگردند. 

رئیس مجمع نمایندگان استان قزوین بیان می کند: باید مراحل قانونی براي وعده هاي نوبخت و روند اداري در بخش هاي مختلف
صورت بگیرد؛ موضوع کارکنان عوارضی هم اکنون روند قانونی خود را طی می کند و در حالت کلی می توان گفت که بازگشت این

 
کارکنان به کار قطعی است. 

 
گره کور پرسنل عوارضی خیال بازشدن ندارد! 

مدیرکل سازمان راهداري و حمل و نقل جاده اي استان قزوین با اشاره به وضعیت بلاتکلیف پرسنل عوارضی قزوین به خبرنگار صبح
قزوین می گوید: نیمی از کارکنان عوارضی در آن زمان که سیستم حمل و نقل و آزادراه بانک ملی برقرار بود جذب مجموعه سازمان

 
راهداري شدند و نیمی دیگر به شرکت ساخت سپندار ملحق شدند. 

جواد حق لطفی اذعان می کند: کارکنان عوارضی که هم اکنون معترض شرایط حقوق و کاري خود هستند از شاغلین در مجموعه

 
شرکت سپندار هستند. 

وي عنوان می کند: حدود 170 نفر از کارمندان عوارضی که در استان هاي قزوین، زنجان، قم فعالیت می کردند، پس از اجراي طرح



آزادراه بانک ملی 110 نفر از این افراد جذب مجموعه راهداري در استان هاي مربوطه شدند و حدود 60 الی 70 نفر از این افراد به

 
شرکت سپندار ملحق شدند و امروز این عزیزان با شرکت سپندار طرف حساب هستند. 

 
حق لطفی بیان می کند: شرکت سپندار با سازمان راهداري و حمل و نقل جاده اي هیچ گونه ارتباط کاري ندارد. 

 
یک کار و هزار ناچاره! 

مدیرکل راه و شهرسازي استان قزوین نیز در پاسخ به وضعیت پرسنل بیکار شده عوارضی قزوین به خبرنگار صبح قزوین اظهار می

 
کند: این افراد هیچ گونه رابطه استخدامی با مجموعه راه و شهرسازي چه در سطح استان قزوین و چه در سطح وزارتخانه ندارند. 

مبارك قدم می افزاید: طرف قرارداد این افراد شرکت سپندار است و این شرکت نیز پیمانکار شرکت ساخت و توسعه زیربناهاي کشور

 
بوده که وظیفه نگهداري و کنترل راه ها را داراست و از طرفی اخذ عوارض و پیمایش مسیرها را نیز برعهده دارد. 

مدیرکل اداره راه و شهرسازي استان قزوین تصریح می کند: مجموعه شرکت سپندار و اداره راه و شهرسازي به صورت مستقل از هم

 
فعالیت می کنند. 

 
آیا وعده نوبخت رنگ واقعیت به خود می گیرد؟ 

به گزارش صبح قزوین؛ 48 خانواده پرسنل عوارضی هاي قزوین هفت ماه است که درآمد و حقوق و بیمه ندارند، فرزندانشان را با
هزینه خصوصی حوزه بهداشت و درمان نزد پزشک می برند، جدیدترین اظهارنظرهاي مسئولان اداره راه و شهرسازي و اداره راهداري

 
قزوین نیز نشان می دهد که هیچ نهادي تمایلی براي به کارگیري این پرسنل بیکار شده ندارد! 

امروز نزدیک دوماه از وعده نوبخت معاون رئیس جمهور براي بازگشت به کار و پرداخت معوقات این کارکنان می گذرد اما هنوز این
وعده رنگ تحقق به خود نگرفته و از سوي دیگر مسئولان برنامه و بودجه قزوین می گویند بودجه وعده داده شده به استان قزوین

 
تعلق گرفته اما نهاد و متولی دولتی براي برعهده گرفتن بازپرداخت این مطالبات و به کارگیري این کارکنان وجود ندارد! 

گویا قرار است این بودجه در قزوین سرگردان بماند و با بی تدبیري صورت گرفته از سوي مسئولان دولتی و به گردن نگرفتن حل

 
مشکل بیکاري این کارکنان به تهران برگشت داده شود! 

آیا امروز نیاز نیست که استاندار قزوین به عنوان نماینده عالی دولت در استان و دادستان قزوین به این پرونده بر زمین مانده ورود پیدا

 
کنند و فصل الخطابی براي بی تدبیري هاي صورت گرفته شوند؟ 

انتهاي پیام/



کمک خیران یزدي به مراکز نیکوکاري

منبع: خبرگزاري صدا و سیماشماره خبر:  174  |  تاریخ: 1399/07/30

مردم نوع دوست استان یزد در شش ماهه نخست امسال بیش از 45 میلیارد تومان به نیازمندان استان کمک کردند.

به گزارش خبرگزاري صداوسیما مرکز یزد، معاون توسعه مشارکت هاي مردمی کمیته امداد استان یزد با بیان اینکه بیش از 14
هزار نیکوکار، مجمع و تشکل با مراکز نیکوکاري همکاري دارند، گفت: مردم نوع دوست استان یزد در شش ماهه نخست امسال 45

 
میلیارد و 204 میلیون تومان به صورت نقد، کالا و خدمات مستقیم به نیازمندان استان از طریق مراکز نیکوکاري کمک کردند. 

غلامرضا مشعل چی افزود: کمک هاي اهدایی به مراکز نیکوکاري به صورت نقدي و کالا و در
بخش هاي مختلفی ازجمله طرح اکرام ایتام و محسنین، اشتغال، اطعام، مسکن، درمان، زکات،
کفاره، کمک هزینه ازدواج و جهیزیه، سبد کالا و لوازم ضروري زندگی (معیشت)، نذر و قربانی،
صدقات، آزادي زندانیان، شور عاطفه ها و نیکوکاري، پوشاك و البسه و کمک هاي موردي بوده

 
است. 

معاون توسعه مشارکت هاي مردمی کمیته امداد استان یزد با اشاره به اینکه بیش از 19 هزار خانوار نیازمند با جمعیت 37 هزار نفر از
خدمات مراکز نیکوکاري استفاده می کنند، ادامه داد: 149 مرکز نیکوکاري محله در استان یزد براي خدمت رسانی به نیازمندان با

 
کمیته امداد همکاري دارند. 

وي بابیان اینکه مراکز نیکوکاري در سه بخش محله محور، تخصصی و صنفی با شعار مردم براي مردم در حال فعالیت هستند، تصریح
کرد: براي هم افزائی و تعامل بیشتر بین کمیته امداد و مراکز نیکوکاري تفاهم نامه هایی در بخش هاي مختلف براي خدمت رسانی

 
بیشتر به نیازمندان در حال انعقاد و اجراست. 

واگذاري امور به مردم، شناسایی نیازمندان واقعی محله، شناسایی و جذب خیران محله، پیوند نیاز هاي محرومان محله با توانمندي
هاي خیران محله، استفاده از حضور و تخصص مردم، احیاي حقوق همسایگی، تقویت همبستگی هاي اجتماعی، مردمی شدن حمایت
هاي اجتماعی، احیاي فرهنگ انفاق، نیکوکاري و نوع دوستی، جمع آوري کمک هاي مردمی و توزیع آن بین نیازمندان و افزایش

اعتماد عمومی ازجمله فواید و کارکرد هاي مراکز نیکوکاري محله است.



140 میلیارد تومان تسهیلات تبصره 18 در بوشهر پرداخت شد

منبع: سوكشماره خبر:  175  |  تاریخ: 1399/07/30

رئیس سازمان جهاد کشاورزي استان بوشهر گفت: از ابتداي سال جاري تاکنون 140 میلیارد تومان تسهیلات بند الق تبصره
18 به 77 طرح این استان در حوزه کشاورزي پرداخت شده است.

به گزارش سوك؛ محمد تقی منوچهري روز چهارشنبه در گفت و گو با ایرنا افزود: با پرداخت این میزان تسهیلات براي 550 نفر
اشتغال ایجاد شده که پیش بینی شده تا پایان سال میزان اشتغال حاصل از تسهیلات تبصره در استان بوشهر به بیش از 2 برابر

 
افزایش یابد. 

وي بیان کرد: از مجموع تسهیلات پرداختی 120 میلیارد تومان مربوط به بانک کشاورزي، 11 میلیارد تومان مربوط به بانک توسعه

 
تعاون و مابقی نیز پرداختی از سوي سایر بانک ها بوده است. 

 
منوچهري یادآورشد: عمده تسهیلات پرداختی مربوط به احداث گلخانه و طرح هاي مربوط به آبزي پروري است. 

وي افزود: براي پرداخت تسهیلات یاد شده اقدامی ابتکاري نیز از سوي فرمانداری ها بدین شکل اجرا شده که نشست نهایی پرداخت

 
تسهیلات در خود فرمانداري ها انجام می شود. 

منوچهري اظهار کرد: در این نشست  ها با حضور نماینده بانک، جهاد کشاورزي و فرمانداري براي پرداخت تسهیلات مدنظر سرمایه

 
گذاران تصمیم گیري می  شود. 

وي گفت: در این نشست فرمانداران در صورت وجود اشکال در پرداخت تسهیلات زمانی براي رفع مشکل می گذارند که این روند در

 
تسریع روند پرداخت تسهیلات کمک شایانی کرده است. 

منوچهري اظهار کرد: در استان بوشهر حجم درخواستی تسهیلات براي شیلات و گلخانه 550 میلیارد تومان است که در این زمینه

 
گلوبال بودن تسهیلات در سطح حائز اهمیت ویژه اي است تا استان هایی پیشگام بتوانند به میزان بیشتري از تسهیلات برخوردار شوند. 

وي گفت: در بحث کمک هاي فنی اعتباري تفاهمنامه اي براي کاهش سود تسهیلات در سازمان مدیریت و برنامه ریزي براي کاهش سه
درصدي سود تسهیلات در مناطق غیربرخوردار و برخوردار امضا شد که این مهم انگیزه خوبی براي ورود سرمایه گذاران است.



دو مرکز نوآوري در دانشگاه علم و صنعت ایران افتتاح شد

شماره خبر:  176  |  تاریخ: 1399/07/30
منبع: وزارت علوم تحقیقات و

فناوري

«مرکز نوآوري انرژي» و «مرکز نوآوري هیدروتک» با حضور دکترسورنا ستاري معاون علمی و فناوري ریاست جمهوري، در
دانشگاه علم و صنعت ایران افتتاح شد.

به گزارش اداره کل روابط عمومی وزارت علوم به نقل از
دانشگاه علم و صنعت ایران، این مراسم با برگزاري نشست
در سالن جلسات ساختمان مرکزي دانشگاه علم و صنعت
ایران با حضور دکترستاري معاون علمی و فناوري ریاست
جمهوري و هیات همراه، دکتر ذاکري رییس دانشگاه، دکتر
دوایی مرکزي معاون پژوهش و فناوري، دکتر خان میرزا
مدیر دفتر توسعه فناوري، تجاري سازي و کارآفرینی آغاز

 
شد. 

در این نشست پیشرفت تفاهمات صورت گرفته بین دانشگاه و معاونت علمی و فناوري ریاست جمهوري و فعالیت هاي آتی مورد گفت

 
وگو و بررسی قرار گرفت. 

در ابتداي این نشست، دکترذاکري رئیس دانشگاه علم و صنعت ایران از حمایت هاي معاونت علمی و فناوري ریاست جمهوري در

 
توسعه مراکز نوآوري در دانشگاه قدردانی کرد و به میزان سرمایه گذاري دانشگاه در پروژه هاي انجام شده، اشاره کرد. 

در ادامه، دکتر دوایی مرکزي معاون پژوهش و فناوري و دکتر خان میرزا مدیر دفتر توسعه فناوري، تجاري سازي و کارآفرینی به
تشریح و تبیین فعالیت مجموعه مراکز نوآوري در سال هاي گذشته، همچون پروژه مانا و نیترو و مجموعه.هاي در دست افتتاح (مرکز
نوآوري انرژي و هیدروتک) و پروژه هاي در دست اقدام و آماده سازي، همچنین پروژه هایی در حوزه محیط زیست که وابسته به

 
دستاورد خود دانشگاه می باشد، اشاره کرد و بر لزوم حمایت دولت از این مراکز تاکید کرد. 

 
در خاتمه با حضور دکتر ستاري و هیات همراه، دو مرکز نوآوري انرژي و هیدروتک افتتاح و مورد بازدید قرار گرفت. 

مرکز شتابدهی نوآوري و تجاري سازي فناوري هیدروتک، بستري براي حمایت از توسعه زیرساختها و فناوري هاي عمیق در حوزه آب
و انرژي است. فعالیت این مرکز در امتداد توسعه و تجاري سازي فعالیت هاي پژوهشکده هیدرودینامیک کاربردي و سامانه هاي
دریایی می باشد و تلاش دارد با هم افزایی و فعال نمودن ظرفیت ها و توانایی هاي موجود در دانشگاه، رفع نیازهاي صنعتی در قالب
تولید دانش فنی و فناوري و راه اندازي و توسعه شرکت هاي دانش بنیان و تجاري سازي اهداف خود در مسیر تقویت اقتصاد دانش

 
بنیان و استمرار تولید دانش و تبدیل آن به ثروت را تحقق دهد. 

مرکز نوآوري انرژي نیز کوششی است جهت ایجاد بستري مناسب براي تجاري سازي نتایج تحقیقات، ایجاد زمینه کارآفرینی و
نوآوري، رونق اقتصاد، ایجاد فرصت هاي شغلی جدید و تولید و توسعه محصولات پیشرفته قابل عرضه به بازار و کمک به تیم ها و
گروه هاي کاري متخصص و فعال صاحب ایده هاي برتر. این مرکز مشاوره هاي ضروري و نیز خدمات و تجهیزات مناسب را براي رشد
و ارتقاي واحدهاي کوچک و نوپایی که با تکیه بر علم، تخصص و فناوري داراي ایده هاي قابل تجاري شدن هستند، به آنها ارایه می
دهد. خدماتی که در مرکز نوآوري انرژي به واحدهاي فناوري ارائه می شود شامل: منتورینگ و راهبري، نظارت، خدمات مشاوره اي و
آموزشی، خدمات پشتیبانی فنی، خدمات پشتیبانی عمومی، خدمات اطلاع رسانی و خدمات مالی و اعتباري در دو دوره پیش رشد و



 
رشد است. 

ل.س 42/ ل.م 54



بازگشت 40 واحد تولیدي راکد به چرخه تولید

منبع: برنا نیوزشماره خبر:  177  |  تاریخ: 1399/07/30

مدیرعامل شرکت شهرکهاي صنعتی آذربایجان شرقی از بازگشت 40 واحد تولیدي صنعتی مستقر در داخل شهرکها و نواحی
نعتی استان به چرخه در شش ماهه اول سال جاري خبر داد.

مدیرعامل شرکت شهرك هاي صنعتی اذربایجان شرقی
خبر داد: بازگشت 40 واحد تولیدي راکد به چرخه تولید
مدیرعامل شرکت شهرکهاي صنعتی آذربایجان شرقی از
بازگشت 40 واحد تولیدي صنعتی مستقر در داخل
شهرکها و نواحی نعتی استان به چرخه در شش ماهه اول

 
سال جاري خبر داد. 

به گزارش خبرگزاري برنا در آذربایجان شرقی، سید مرتضی
نیرومند اسکویی در جریان بازدید از واحدهاي تولید

صنعتی مستقر در شهرك صنعتی آیت االله هاشمی رفسنجانی در جمع خبرنگاران با اظهار اینکه یکی از مهمترین برنامه هاي شرکت
شهرکهاي صنعتی استان احیاي واحد هاي تعطیل مستقر در شهرکها و نواحی صنعتی می باشد گفت : ستاد تسهیل ورفع موانع تولید

 
در کنار بانک ها و دستگاهاي اجرایی و ...در کمک به بازگشت به تولید واحدهاي تعطیل نقش مهمی را دارند. 

وي افزود : معاونت صنایع کوچک شرکت شهرکهاي صنعتی استان با همکاري ستاد تسهیل و رفع موانع تولید ،بانک هاي استان و و
همچنین ارایه خدمات مشاوره به واحد هاي راکد توانسته است 40 واحد راکد تولیدي را در شش ماهه اول سال جاري به چرخه تولید

 
بازگرداند. 

مدیرعامل شرکت شهرکهاي صنعتی استان آذربایجان شرقی گفت : با راه اندازي مجدد این واحدهاي تولیدي صنعتی براي 317 نفر

 
اشتغال ایجاد و یا تثبیت شغل شده است 

سید مرتضی نیرومند اسکویی خاطرنشان کرد با توجه به نامگذاري سال 99 به عنوان سال جهش تولید توسط مقام معظم رهبري
عمل به این شعار یک تکلیف بوده و تلاش براي رفع موانع تولید واحدهاي صنعتی مستقر در شهرکها و نواحی صنعتی استان با توجه

به منویات رهبر انقلاب یکی از وظایف مهم شرکت شهرك هاي صنعتی آذربایجان شرقی می باشد.



کارگردان «نجلا»: قصه سریال «حب الحسین یجمعنا» است

منبع: آخرین خبرشماره خبر:  178  |  تاریخ: 1399/07/30

 
 

 
کارگردان «نجلا»: قصه سریال «حب الحسین یجمعنا» است 

فارس/ کارگردان سریال «نجلا» گفت: این سریال درباره ترغیب دو ملت ایران و عراق حرف می زند و ما نیز بر اساس شعار «حب

 
الحسین یجمعنا» که قبل از جنگ هم بوده است، پیش رفتیم. 

این شب ها سریال «نجلا» با محوریت وفاداري و عشق در بستر پیاده روي اربعین از شبکه سه پخش می شود. سریالی که علاوه بر

 
تهران در آبادان نیز مقابل دوربین رفته است و به روابط و زندگی آبادانی و خرمشهري ها قبل از سال 60 می پردازد. 

خیراالله تقیانی پور (کارگردان)، سید حسین امیرجهانی و مهدي حمزه (نویسندگان)، مصطفی ساسانی و عبدالرضا نصاري (بازیگران) و

 
علی غابشی (بازیگر و مسئول زبان عربی) این سریال در میزگردي به منظور نقد و بررسی این سریال مهمان خبرگزاري فارس بودند. 

 
 

 
آقاي تقیانی پور قرار است قصه سریال به جنگ بین ایران و عراق هم بپردازد؟ یا تمام می شود؟ 



 
- تقیانی پور: نه قصه ما در همان سال 58 بسته می شود و به جنگ نمی رسد. 

 
 

 
شما در بخشی از قصه این سریال به موضوع پیاده روي اربعین می پردازید. آیا پیاده روي اربعین در آن سالها برقرار بوده است؟ 

-حمزه: بله آنطور که شنیدیم و در تحقیق هایمان به آن رسیدیم در آن سالها هم راه نجف تا کربلا را پیاده می رفتند اما خب به طور

 
رسمی نبوده است. 

-امیرجهانی: قصه ما در روزهاي پایانی سال 58 می گذرد اما پیاده روي اربعین قدمت چند صد ساله دارد و یکی دو سال بعد از روي
کار آمدن حکومت بعث، عده اي به طور پنهانی به پیاده روي می رفتند. اما این تصور هم وجود دارد که به تازگی این موضوع باب

 
شده است. 

-حمزه: اما این درست است که از ایران کسی براي پیاده روي اربعین نمی رفته اما از شهرهاي مرزي مثل خرمشهر و آبادان به پیاده

 
روي می رفتند. 

-غابشی: من اصالتا آبادانی هستم و از کودکی در این شهر بزرگ شدم. یادم است در همان سالها در خرمشهر و آبادان، مدرسه هایی

 
بود که عراقی ها در آن درس می خواندند. 

-امیرجهانی: پیاده روي به سمت حرم امام حسین (ع) ملزم به زمانی مثل اربعین نبود بلکه علماي نجف ماهی یک بار از نجف به کربلا
را پیاد می رفتند و جاده طریق العلما را باید همه شنیده باشیم و براي همین قدمت دارد. همچنین در دوره خلفاي عباسی هم مردم

 
به صورت مخفیانه به پیاده روي می رفتند و حتی قانون هایی بود که می گفتند اگر به کربلا بروید دست تان قطع می شود! 



 
 

-حمزه: حتی در قصه سریال نجلا این را داریم که بارها عنوان می شود رفتن به این سفر کار خطرناکی است و شخصیت اصلی داستان
می خواهد به دنبال فرزندش در عراق برود و اینطور است که سیستم با رفتن آنها مخالفت می کند و قصه شکل می گیرد و اگر خیلی

 
راحت می شد به این سفر رفت که دیگر قصه اي شکل نمی گرفت. 

 
قصه شما در 15 قسمت به پایان می رسد؟ و آیا ادامه سریال هم ساخته خواهد شد؟ 

 
-تقیانی پور: نسخه پایانی ارائه شده 16 قسمت شد و درباره ساخت ادامه آن سازمان باید تصمیم بگیرد. 

داستان این سریال طوري است که مخاطب حدس می زند انگار ادامه سریال را باید در فصل هاي بعدي تماشا کند آیا این اتفاق می

 
افتد؟ 

-امیر جهانی: قصه ما ظرفیت و پتانسیل قسمت هاي بیشتري را داشت و قسمت 20 هم می شد ادامه دهیم اما خب زمان مان محدود
بود و این اجازه را به ما نداد و متاسفانه ما همیشه دقیقه نود کار مناسبتی انجام می دهیم. حتی 4 قسمت قصه داشتیم براي ادامه
داستان و بعد از شروع پیاده روي و مجبور شدیم این قسمت ها را براي فصل دوم نگه داریم که اتفاقا ریتم تندي داشت و از طرفی هم
کار باید به پخش می رسید. درباره سوالی که درباره زمان جهان قصه پرسیدید باید بگویم ماجراي اربعین براي ما مهم بود و از این
جهت دست روي سال 58 گذاشتیم و می خواستیم درباره برهه اي از زمان صحبت کنیم که فشاري از سمت بعث روي مردم عراق
است و چند سال بعد ماجراي اربعین سرخ رخ داد و فلش بک هایی که از گذشته نجلا و گم شدن فرزندش می بینیم همان اربعین

 
سرخ است. 

پژوهش شما در حوزه پیاده روي اربعین چقدر بوده است؟ به هر حال حاشیه هایی هست که ایجاد سوال می کند و آنهم این است که

 
چقدر از قصه ریشه در واقعیت دارد؟ 

-حمزه: اگر فرصت بود خیلی بیشتر از این می توانستیم بپردازیم. اگر فشاري که از سمت سازمان به گروه تولید کارهاي مناسبتی می

 
شود، کمتر بود ما هم می توانستیم با عمق بیشتري کار کنیم، اما این که می گویید در همین فرصت محدود هم خوب بود. 



 
 

قصه شما از لحاظ جغرافیایی الان حساسیت برانگیز است. غیر از ماجراي اربعین، موضوع لهجه است. خیلی از کارگردان ها دوست
ندارند از تهران بیرون بروند به این خاطر که هر جا بروند به این لهجه ها اعتراض می کنند. چه شد که شما به سمتی رفتید که همه

 
بازیگرانتان لهجه دارند؟ 

-تقیانی پور: معتقدم ترس برادر مرگ است. قبل از نجلا، تجربه فیلمی داشتم به نام اینجا خانه من است و خیلی از هنرمندان آبادانی
در آن حضور داشتند که تجربه خوبی بود. دوستانی که در سازمان این سریال را به من پیشنهاد دادند بر اساس پشتوانه کار قبلیم این
پیشنهاد را دادند. منتهی اینکه ما بترسیم که نکند عده قلیلی بگویند لهجه ها درست نبود، حالا شاید هم به حق باشد که می گویند
لهجه ما این شکل نیست، اما معمولا کم پیش می آید بازیگري که بومی آنجا نیست در مدت زمان کوتاه بتواند لهجه عربی یاد بگیرد و
مثل بومی هاي آن خطه صحبت کند. دلمان به قاطبه بازیگري مردم خرمشهر و آبادان گرم بود و بحث کرونا دستمان را بست.
درصدي کم شد و مجبور شدیم یکسري لوکیشن هایمان را در تهران انتخاب کنیم. به جرات می توانم بگویم 60 درصد از بازیگران ما
یا اهل جنوب هستند یا در همان خطه زندگی می کنند. از طرفی علی غابشی نیز در کنار ما به عنوان مشاور لهجه و بازیگر حضور
داشت و در همین مدت زمان کوتاهی که از پیش تولید تا تولید داشتیم مرتب دورخوانی می کردیم و سعی می کردیم لهجه ها را به

 
آن چه که هست نزدیک کنیم. 

 
تا الان بازخوردها چطور بوده است؟ 

-تقیانی پور: بازخوردهایی که تا الان داشتم اغلب مردم و اهالی خرمشهر و آبادان از این کار راضی هستند حالا اینکه عده اي معتقدند
برخی لهجه ها درست ادا نشده و این را توهین می دانند طبیعی است. حالا آقاي غابشی و ناصري که از هنرمندان بومی آن منطقه

 
هستند بهتر می توانند روي بحث لهجه و حساسیت هاي عده اي توضیح دهند. 

-غابشی: جا دارد در ابتدا از همه بازیگرانی که در این سریال براي اداي درست لهجه زحمت کشیدند تشکر کنم. من اصالتا آبادانی
هستم و از کودکی در آنجا بزرگ شدم و زندگی کردم. از نظر من لهجه بازیگران در این سریال فوق العاده بود و در همین مدت بارها
از اطرافیانم شنیدم که چقدر این بازیگران خوب بازي کردند و چقدر لهجه ها را خوب ادا کردند. ممکن است در این میان عده اي
مخالف این باشند و طبیعی است اما اغلب مردمی که خوزستانی هستند از بیان لهجه در این سریال استقبال کردند. حتی برخی
اعتراض می کنند و بعدا متوجه می شویم اصلا آبادانی نیستند! فردي اعتراض کرد و من به او گفتم شما آبادانی نیستی پس از کجا
می دانی لهجه آبادانی چطور است؟ باید بگویم ما دو تا لهجه داریم یک لهجه آبادانی که مختص الان است و مدرنیته تر شده و یک
لهجه اي هم داریم که براي آن موقع است. همانطور که در زبان عربی که وارد کشور عراق می شویم دو لهجه عربی داریم، زبان یکی

است اما با دو لهجه بصره اي و بغدادي که خیلی کم به این موضوع توجه می شود. 



 
 

براي این سریال که در سال 58 می گذرد، سعی کردیم لهجه سال 58 را توسط اقوامی که در آن زمان داشتیم، پیدا کنیم و اگر
بخواهید لهجه آبادانی الان را با لهجه آبادانی در سال 58 قیاس کنید از زمین تا آسمان فرق دارد. چرا؟ به این خاطر که در سال 58
به خاطر بندرنشین بودنش اغلب ملت هاي مختلف در آن رفت و آمد داشتند. مثل انگلیسی ها، آمریکایی ها، هندي ها و ... و از کلمه
هایی مثل لاتین، عربی، لري، دشتی و حتی هندي استفاده می کردند و همه اینها با هم ترکیب شده بود و لهجه آبادانی را درست
کرده بود. اگر بخواهم آبادانی آن زمان صحبت کنم در یک جمله عربی، آبادانی، انگلیسی و ... دارد. لهجه الان با آن زمان خیلی فرق
دارد و الان به فارسی نزدیک تر شده است و به نظرم بچه ها در این سریال درخشیدند و مادر من وقتی سریال را می دید لذت می برد
و می گفت دقیقا ما در آن سالها به این شکل صحبت می کردیم. حالا یکسري می گویند شما لهجه آبادانی ندارید! سوالم این است که
شما مگه می دانی لهجه آبادانی سال 58 به چه شکل است؟ حتی باید از آقاي تقیانی پور تشکر کنم به این خاطر که لوکیشن هایی
که انتخاب می کرد به فضاي آن سالها نزدیک بود و هم مدرن و هم قدیمی بود و این کار سختی بود به این دلیل که دیگر وجود ندارد
و کارگردان مجبور شد این لوکیشن ها را بسازد. آن زمان آبادان مدرن ترین شهر ایران بود و لقب عروس ایران گرفته بود. در کدام
فیلم بومی که تا حالا از آبادان ساخته شده است، سینماي صامت آبادان را دیدیم؟ حتی در ورد لباس ها هم به همین شکل است.
حتی مادرم بارها شده که با دیدن سریال نجلا گریه اش گرفته و می گوید دقیقا سال 58 آبادان به این شکل بوده که شما نشان
دادید. عمویم می گفت لباسی که عبد می پوشد را من در آن سالها داشتم و می پوشیدم. حتی عده اي می گویند رفتار فلان کاراکتر
عربی نیست! در صورتیکه آنها اصلا عرب نیستند و متاسفانه این دو را نمی توانند از هم تشخیص دهند. می گویند توهین است! من
در در پاسخ می گویم چه توهینی؟ من بیایم و به خودم توهین کنم؟ بارها این را گفتم که اجازه دهید داستان تمام شود و بعد آن را
نقد کنید. به نظر من که یک آبادانی هستم لهجه ها در این سریال بسیار دقیق بوده و دست همه بچه ها درد نکند و از آنها دفاع می

 
کنم. 

 
یعنی می فرمائید آنچه الان روي آنتن رفت شاید مقداري دقیق نباشد؟ 

 
-غابشی: همین معنی دقیق نبودن را متوجه نمی شوم. 

 
منظور از غلظت، اداي لهجه است. 

-غابشی: ما غلظت را در یکی از کاراکترها زیاد کردیم اما بچه ها تمام نکات مربوط به لهجه را رعایت کردند. البته برخی ها بر این
باورند که عده اي از شخصیت هاي این سریال عرب هستند اما اینطور نیست. نه نجلا عرب است نه پدرش و اینکه نجلا برخی اوقات
کلمه هاي عربی به کار می برد به این خاطر است که در عراق ازدواج کرده و یکسري کلمه ها مثل یوماه به معنی مادر را به کار می



برد. حتی در آبادان همه مردم که عرب نیستند! اما وقتی وارد عراق می شوي، رفتار و پوشش و لهجه ها عرب می شود. به دوستان

 
گفتم تا قسمت 9 صبر کنید و اگر نقدي دارید آن وقت به ما بگویید. 

 
شما در مورد نامه اي از نماینده مجلس آبادان هم صحبت کرده بودید. 

-غابشی: بله این نامه توسط نماینده مجلس آبادان نوشته شده است که سریال را ندیده اند و وقتی پرس و جو کردم متوجه شدم 99
درصد از افرادي که پاي نامه را امضا کردند می گفتند ما اصلا اطلاع نداریم! در این نامه گفتند به آبادانی و خرمشهري ها توهین شده
و من هر چه گشتم و از تمام هنرمندان شهر سوال کردم که این توهین چیست، متوجه نشدیم! و هنرمندان آبادانی خطاب به نماینده

 
محترم نامه نوشتند و گفتند ما چنین مشکلی با سریال نداریم! اما در مورد این سریال عجولانه رفتار کردند. 

- نصاري: ما در این سریال درباره آبادان در سال 58 صحبت می کنیم. ممکن است فردي بختیاري باشد، لهجه آبادانی داشته باشد و
یکسري اصطلاحات را بختیاري و انگلیسی به کار ببرد. مادربزرگ من عرب بود و انگلیسی هم بلد نبود اما وقتی می خواست به
بیمارستان برود می گفت برویم هاسپیتال. پدرم سیکل دارد اما به خاطر شرایط آن زمان و شغلی که داشته انگلیسی نروژي و هندي
هم بلد است. دوستان متاسفانه عجله کردند و به محض پخش شدن قسمت اول ما را قضاوت کردند. این موضوع در همه شهرها
هست، مثل بختیاري ها و آذري ها اصطلاحی وجود دارد که خاص همان منطقه است و به یکباره میان صحبت هاي خود به لهجه
آذري از اصطلاح هاي دیگري استفاده می کنند. اتفاقا دیشب سریال را با یکی از دوستان سوري ام می دیدم، او فکر می کرد خانم

 
حاجیان اصالتا عرب است. 

 
 

-تقیانی پور: حتی یکی از راننده سرویس هایمان می گفت خانم حاجیان براي کدام منطقه آبادان است؟ و زمانیکه گفتیم ترك هستند
اصلا باور نمی کرد. حالا این بحث یک طرف، الان مهم ترین بحثی که می خواهم مطرح کنم این است که سهوا اَ، اِ شده است، سوالم
این است که کجاي این توهین تلقی می شود؟ کاش به جاي این صحبت ها دوستان به داد فرهنگ تئاتر آبادان می رسیدند که در
شرایط کرونایی اصلا اوضاع خوبی ندارند. من توقع ندارم که با آغوش باز به سراغ ما بیایید، کما اینکه فرمانده شادگان این کار را کرد،
اما لااقل این حرف ها را نزنید که پخش سریال را متوقف کنید! کاش تا قسمت 16 می دیدند بعد نقد می کردند که در آن صورت ما
با جان و دل پذیراي نقدهایشان بودیم. شاید این استقبال ها از سمت مردم آبادان باعث شد ما به فصل دو سریال «نجلا» فکر کنیم و
انشاله تا آن زمان دیگر کرونا نباشد. تولید این سریال در آن منطقه نوعی اشتغال زایی براي بومی هاي آنجا است. آن وقت می گویند

 
سریال را توقیف کنید، آنهم سریالی که مناسبتی است و براي اربعین است و حول محور امام حسین (ع) ساخته شده است. 

-امیرجهانی: اصلا لفظ قومیت عرب و فارس کلمه هایی نژاد پرستانه است و حساسیت مردم را بیشتر می کند! با اینکه ما تا الان از



سمت مردم آن منطقه هیچ واکنش منفی نداشتیم. قصه نجلا قصه اي است که دارد از ترغیب دو ملت ایران و عراق حرف می زند و

 
دلیل اینکه به سال 58 رفتیم این است که قبل از ماجراي جنگ مرم ایران و عراق حتی مدرسه هاي مشترکی داشتند. 

 
-تقیانی پور: همان شعار «حب الحسین یجمعنا» قبل از جنگ هم بوده است. 

-امیرجهانی: حتی مقام معظم رهبري در نماز جمعه اي که بعد از شهادت سردار سلیمانی برپا شد، فرمودند زیر تابوت این دو شهید
وحدتی بین دو ملت ایجاد شده است که ما باید روي این نقطه دست بگذاریم. رسانه ها و بازار این دو ملت باید به هم نزدیک شوند و
هنوز هم اشتراك هاي فرهنگی بین ما وجود دارد و ما هم روي همین نقطه دست گذاشتیم. اتفاقا سازمان صداوسیما باید روي این

 
مسائل بیشتر کار کند. 

 
 

-نصاري: من بچه آبادان هستم درست است که سالها در تهران زندگی می کنم اما اصالتا آبادانی هستم پس حساسیت هایی که روي
ما به خاطر بومی بودنمان هست بیشتر بود و توقع از ما بیشتر. من شما را ارجاع می دهم به یکس از سکانس هاي سریال آنجایی که
عمه یک زن آبادانی است اما از اشعار کهن ادبیات فارسی استفاده می کند و پدر نجلا که می گوید من فارسم اما حرمتی که مردم
عراق به من گذاشتند من را شیخ نامیدند. فرهنگ چیست؟ ما آن را داریم در همین یک جمله تعریف می کنیم. کدام شهر در سال

 
58 باشگاه قایقرانی داشته است که ما این را در سریال نشان دادیم. 

-تقیانی پور: ما جنگی را در آنجا شروع نکردیم اما وقتی در شهر بمب گذاري می شود و رادیو فراخوان می دهد که عده اي نیاز به
خون دارند، شیخ و اهالی آبادان می روند و خون می دهند. ما تازه کارمان در آبادان تمام شده و این صحبت ها خستگی را روي
دوشمان باقی می گذارد. شما الان هر جاي تهران دوربین بگذارید نهایت همکاري مردم این است که سکوت کنند، اما مردم آبادان
علاوه بر اینکه در کنار ما بودند و به ما روحیه و انرژي می دادند، در گرماي 60 درجه کولرهایشان را خاموش می کردند که صدابردار
ما راحت بتواند کار خود را انجام دهد. یکی از نکته هایی که شنیدیم درباره این بود که شما آبادانی ها را سیاه نشان دادید! اول اینکه
انسان شریف است به انسانیتش و هیچ رنگ پوستی به رنگ پوست دیگري ارجح نیست و این حرف، خوراك دادن به رسانه هاي

 
بیگانه است. چرا آبادان و خرمشهر با وجود اینهمه بازیگر خوب، یک سالن خوب تئاتر ندارد؟ 



 
 

-غابشی: این سریال اگر براي شهرهاي دیگر هیچ نداشت براي هنرمندان شهر من خیلی خوب بود و در این مدت بالغ بر 60 بازیگر

 
آبادانی در این سریال بازي کردند. 

-امیرجهانی: ما در کشوري زندگی می کنیم که به خاطر تاریخی که پشت سر گذاشتیم زندگی همه ما با هم عجین شده است، من

 
آبادانی نیستم اما از روزیکه به دنیا آمدم زندگی ام با این شهر گره خورده است. 

 
آقاي تقیانی پور با توجه به محدودیت زمانی که به آن اشاره کردید بازیگرهاي خوبی در این سریال جمع کردید. 

-تقیانی پور: یکی از افتخاراتم این است که زاده تئاترم. و در تئاتر این را یاد می گیرید که کار برایتان جدي باشد و براي اینکه بتوانی
هنرت را ارائه بدهی چندین ماه زحمت می کشی و صرف این است که دوربین و چراغ ها روشن شوند و تو بروي جلوي دوربین. یکی
از بزرگترین افتخاراتم این است که 99 درصد از بازیگران سریال نجلا از بچه هاي تئاتري هستند، از خانم حاجیان گرفته تا هدایت
هاشمی و ... حسام منظور و سارا رسول زاده را از قبل می شناختم و قرار بود همکاري داشته باشیم که نشد. با مصطفی ساسانی و علی
غابشی چندین کار مشترك داشتم. شیوه کاري من به این صورت است که قبل از روشن کردن دوربین با بازیگر تمرین می کنم. حتی
در یکی از سکانس هاي فینال سینه موبیل نیامد و بچه ها خودشان تمرین کردند و هر اتفاق خوبی افتاد ماحصل همین تمرین ها بود.

 
 

 
و اینکه براي حضور این بازیگران به شهرستان دچار مشکل نشدید؟ 



 
-تقیانی پور: عمدتا اغلب بازیگرانی که در این سریال حضور دارند، انتخاب هاي اولم هستند. 

 
شما قصه ها را بر اساس بازیگرانی که در ذهنتان بود نوشتید یا اینکه قصه نوشته شد و بعد دنبال بازیگران رفتید؟ 

 
-تقیانی پور: با گروه نویسندگاه در تعامل بودیم و درباره هر کدام از بازیگران نظرهاي دوستان برایمان مهم بود. 

و خانم رسول زاده براي اولین بار است که نقش محوري سریالی را بازي می کند. چطور شباهت فیزیکی این بازیگر را به نقش دختري

 
عرب درآوردید؟ 

-تقیانی پور: بله و تک تک بچه ها براي ایفاي نقش هایشان زحمت کشیدند. یکی از معنی فارسی اسم نجلا یعنی چشمان زیبا و
پرستاره و دنبال بازیگري بودم که این خصیصه را داشته باشد. خانم رسول زاده سبقه تئاتري داشت و از لحاظ سنی هم به نقشی که
ما می خواستیم نزدیک بود. حتی بازیگرانی مدنظرمان بودند که به دلیل سن نمی توانستیم از آن افراد استفاده کنیم و اگر می
خواستیم این کار کنیم باید سن عبد را هم بالا می بردیم و با اساس قصه تمایز داشت. خانم رسول زاده بازیگر خوبی است و مدام

 
براي این نقش تمرین می کرد. 

 
نام دو شخصیت اصلی قصه در فیلم نامه بود؟ 

-تقیانی پور: یادم است ایده اولیه قصه را اولین بار با علی غابشی در میان گذاشتم و علی اسم عبد را به من پیشنهاد داد. براي اسم

 
نجلا هم جست و جویی کردیم و از آنجایی که به دنبال اسم عربی بودیم بهترین گزینه همین نام بود. 

 
 

-امیرجهانی: این سریال از لحاظ اجرایی کار سختی بود و ما که در بخش نگارش بودیم این را بهتر می دانیم که سکانس هاي بالاي

 
دو صفحه کم داشتیم! 

آقاي ساسانی شیرینی اي در کاراکتر شما دیده می شود. این از ابتدا در متن وجود داشت؟ یا اینکه نتیجه شوخ طبعی ذاتی خودتان

 
است؟ 

-ساسانی: یک بازیگر توسط سه راه می تواند کاراکتر را بشناسد، براساس حرف هایی که می زند، رفتارهایش و دیگري حرف هایی که
دیگران درباره اش می زنند. اگر بازیگر دقت کند، متن ایده هایی به او می دهد که براساس آن داده ها می توانید ساختمانی براي



نقشتان بسازید و من وقتی متن را می خواندم مشخص بود که رابطه عبد و عطا، عطا با پدر همسرش، عطا با شیرین به چه صورت
است. در قدم بعدي هدایت کارگردان است. همیشه معتقدم اگر بازي بازیگران خوب می شود، کارگردان هم درست انتخاب کرده و هم

 
درست هدایت کرده است. 

 
 

 
حتی دست و پا چلفتی بودنش؟ 

-بله شما به عنوان یک بازیگر اگر متن را بخوانید از متن متوجه می شوید که عطا در مواجهه با پدر همسرش هول می کند. من هر
ایده اي درباره ساخت یک شخصیت می گیرم، از خود متن می گیرم. در رابطه بین عبد و عطا، مشخص است که عبد به لحاظ اینکه
صاحب کار است از عطا بالاتر است و جنس دیالوگ این را می گوید و چیزي نیست که خودم به کاراکتر اضافه کنم و خودم را در

 
زمینه بازیگري خیلی خلاق نمی دانم. 

 
شما از برخی تکه کلام ها و اصطلاح ها هم استفاده می کردید. همه اینها برگرفته از متن بود؟ 

- بیشتر روي متن متمرکزم و حتی در رابطه بین عطا و شیرین هر آنچه متن در اختیارم قرار داده بود را اجرا کردم. درباره تکه کلام
ها هم باید بگویم یکسري از اینها را کارگردان ایده می داد و تعدادي از آنها در متن وجود داشت. ما یک ماه تمرین می کردیم و غیر

 
از آقاي تقیانی پور هیچ کس راضی نبود این نقش را بازي کنم. 

 
چرا؟ دلیلی داشتند؟ 

 
-می گفتند نمی تواند خوب بازي کند. 

 
اتفاقا حضور شخصیت عطا، فضاي سنگین قصه را تلطیف کرده است. 

-بله به این دلیل که آنقدر قصه اصلی ما تراژیک است، حضور عطا در قصه تنفسی براي مخاطب به شمار می آید. ما در همان مدتی

 
که تمرین می کردیم بارها بچه ها به من ایده می دادند و اجرا می کردیم و آزمون و خطا می کردیم که رابطه به خوبی دربیاید. 

 
شما اصالتا جنوبی نیستید، براي رسیدن به این نقش چقدر تمرین کردید؟ 



-ساسانی: قبلتر در کار دیگري تمرین لهجه جنوبی کرده بودم و براي سریال نجلا هم یک ماه و روزي 8 ساعت با علی غابشی تمرین

 
می کردم و دیگر از دست من کلافه شده بود و در زمان استراحتم هم تمرین لهجه می کردم. 

 
-غابشی: در این بیست سالی که تئاتر کار می کنم تا به حال فردي را ندیده بودم که به اندازه مصطفی تمرین کند. 

 
 

 
-ساسانی: معتقدم نقش در تمرین در می آید و با فکر کردن صرف در نمی آید. 

 
تدوین این کار به صورت فشرده و در زمان محدودي انجام شد. این موضوع به کار شما لطمه نزد؟ 

-تقیانی پور: بله خب چند بار قسمت هایی آماده می کردیم و با اصلاحیع مواجه می شدیم. خوشحالم که در این کار با مهدي سعدي

 
تدوین گر آشنا شدم که به کارشان مسلط هستند. 

 
اصلاحیه ها چه بود؟ 

 
-تقیانی پور: در آبادان مردم از واژه هایی استفاده می شود که براي پخش از تلویزیون مناسب نبود. 

چند قسمت پیش در سکانسی که عبد براي آوردن جنس هاي قاچاق می رفت، سکانس بعدي رفت در مغازه و تا حدي بی ربط به آن

 
سکانس بود. 

-تقیانی پور: ما نخواستیم زیاده گویی کنیم و الان طوري است که خاطب قراردادهاي سینما و تلویزیون را متوجه می شود. این زیاده
گویی ها ریتم کار را کند می کند و فکر می کنم اگر توفیقی در این چند قسمت پخش شده داشتیم به خاطر ریتم درست کار بوده
است. حتی پلانی داشتیم که گرفته شده اما مهدي سعدي گفته این پلان ریتم کار را کند می کند و استفاده اش نکردیم. از قسمت

 
دو و سه ریتم مان صعودي بوده و تا قسمت هاي پایانی نیز به همین صورت خواهد بود. 



 
 

 
شما اغلب کارهایتان در حوزه تئاتر است. درباره تفاوت مدیوم تئاتر و تلویزیون بفرمائید. 

-تقیانی پور: در تئاتر شما هستی و بازیگر و هیچ واسطه دیگري وجود ندارد، اما در تلویزیون اینطور نیست و افراد دیگري هستند که
دخیل هستند و تا کار به تولید برسد فاکتورهاي زیادي وجود دارد از جمله صدا، تصویر و ... که ایده آل تئاتري را ندارد. هر زمان که
تئاتر کار می کنم، دوست دارم وقتی تمام شد کار تصویر انجام دهم و هر زمان کار تصویر می کنم دوست دارم بعد از اتمامش تئاتر

 
کار کنم. 

 
بخشی از قصه شما در عراق می گذشت که گویا به خاطر کرونا نرفتید. 

 
-تقیانی پور: بله و مرزها بسته شد. 

 
یعنی قصه را بر اساس لوکیشن تغییر دادید؟ 

 
-تقیانی پور: نه، لوکیشن هایی که قرار بود در عراق بگیریم را در ایران گرفتیم. 

یکی از گلایه هایی که برخی ها دارند این است که در کارهاي جنوبی که ساخته می شود، دیگر هیچ اثري از معماري قدیمی در شهر

 
نیست. 

-تقیانی پور: آبادان در آن زمان در محاصره بود و انکس دست نخورده و سینما نفت بازسازي شده و خرمشهر اشغال شده است. اما باز

 
من سعی کردم در منطقه هایی آبادان را به تصویر بکشم که دست نخورده باقی مانده بود. 



 
 

 
چقدر روي زندگی و روابط آبادانی ها تحقیق و پژوهش داشتید؟ 

-تقیانی پور: دو کار قبلی ام در همان فضا بود و همان زمان تحقیق هایی داشتیم و حدود دو سه هفته اي به آبادان رفتیم و با آداب و

 
رسوم آنجا از نزدیک آشنا شدیم. 

-غابشی: آنقدر که آقاي تقیانی پور از بوم من (آبادان) شناخت دارد، من ندارم و عاشق آنجا است و خیلی خوب با این شهر ارتباط

 
برقرار می کند. 

 
 

-تقیانی پور: آبادان و خرمشهر مردم با صفایی دارد و نیازي نیست براي ارتباط با آنها زمان زیادي بگذارید و با هر تفکر و سلیقه اي به

 
راحتی با آنها ارتباط برقرار می کنید. 

 
چقدر به فیلم نامه وفادار بودید؟ 

 
-تقیانی پور: دوستان نویسنده باید بگویند. 

-امیرجهانی: حتی از قبل از شروع تولید تعامل خوبی با هم داشتیم و به همین خاطر همه ما به ذهنیت واحدي رسیده بودیم. نکته
مثبتی که خیراالله دارد این است که روي دورخوانی تمرکز دارد و همین به بازیگران کمک زیادي کرد. از طرفی وجود شخصیت عطا



براي کم کردن سنگینی قصه بود و دراجرا خیلی خوب درآمد. عشق زبان جهان شمول است و همه آن را می فهمند و قومیت و نژاد و
جغرافیا نمی فهمد و مخاطب هم با این کلیشه جذاب، همراه است. امیدوارم این روند ساخت سریال در خارج از تهران ادامه داشته
باشد چراکه مخاطبان دوست دارند آثاري را در خارج از تهران ببینند و از آنها استقبال می کنند. ما باید به سمت قومیت ها برویم و از

 
این ماجرا نترسیم و باید همه نوع مخاطب را در نظر داشته باشیم و باید سریالی بسازیم که همه آن را متوجه شوند. 

 
 

-حمزه: براساس تجربه هایی که داشتم به این نتیجه رسیدم که نویسندگی به صورت گروهی در تلویزیون و در زمان محدود خیلی
خوب جواب می دهد و شما با ایده هاي خوبی روبرو می شوید. به همین خاطر این کار با سه نویسنده من و آقاي امیرجهانی و هادي
قربانی پیش رفت. هم اینکه ما سه نفر تعامل خوبی با هم داشتیم و هم اینکه دوستان در بخش لهجه زحمت هاي بسیاري کشیدند و
ما هم در متن تا جایی که سوادمان به لهجه می رسید از آن استفاده کردیم. تجربه نگارش گروهی در سریال هاي خارجی هم به
همین شکل است، اما در ایران به خاطر سوتفاهم هایی که بر اساس نظریه مولف وجود دارد، کمتر به این سمت رفتیم و معتقدم
کارهایی که نویسنده هاي متفاوتی داشته موفق تر بوده است و به نظرم تلویزیون اگر می خواهد کار خوبی بسازد باید به این سمت

 
برود. 

 
فکر می کنید فصل دوم این سریال هم ساخته شود؟ 

-حمزه: سرنوشتی براي یکی از شخصیت هاي سریال نوشته بودیم که چون این احتمال وجود داشت تا بخواهیم ادامه اش دهیم،
سرنوشت او را تغییر دادیم. اما در مورد ساخت ادامه سریال باید گفت که به شبکه سه و سازمان صداوسیما بستگی دارد. قصه این

 
قابلیت را دارد به خصوص اینکه تجربه خوبی هم هست. 

این سریال قصه عاشقانه اي را تصویر می کند که بین دو نفر و یک مادر و فرزند وجود دارد. شما زاویه ورودتان به ماجراي اربعین و

 
پیاده روي به چه شکل بوده است و قرار است این اتفاق را در چه قابی به مخاطبان ارائه دهید؟ 

-تقیانی پور: پیاده روي آرام آرام از عشق زمینی به عشق دیگري رفتن است و سیر و سلوکی است که همه اینها از پیاده روي نشات
گرفته است و این سفر چنان پختگی به شخصیت هاي ما می دهد که ابتدا سعی کردیم از طریق عشق زمینی مطرحش کنیم و بعد به

 
جایی ختم می شود که هم عشق زمینی را در بر می گیرد و هم عرفان و شناختی بین این دو نفر ایجاد می شود. 



 
 

-حمزه: درباره این عشق باید بگویم دو طرف ماجرا از همدیگر تصوري دیگر دارند و در این سفر به شناختی کامل از هم می رسند و
این سفر بستر مناسبی بود براي ایجاد شناخت دو نفر که می خواهند با هم زندگی اي را شروع کنند و عشق خام عبد در پایان به یک

 
پختگی می رسد و این موضوعی بود که سفر اربعین محمل مناسبی براي این اتفاق بود. 

-امیرجهانی: کشور ما در شرایط تحریم به سر می برد و المان هایی که از صحبت هاي مقام معظم رهبري نیز برداشت می شود روي
بحث فرهنگی است و زنجیره فرهنگی بهترین وسیله براي شرایط الان ما است که توسط آن بتوانیم تحریم ها را دور بزنیم. شاید این
اصطلاح ها در قصه ما نبود اما تاکیدي که روي سفر داشتیم این را نشان می دهد. حتی تقابل شیعه و سنی در ماجراي ورود ایرانی ها
به عراق چشم پوشی می شود و همه به هدفشان که سفر اربعین است فکر می کنند. حتی با این روابط می توانیم ارتباط اقتصادي با

 
کشورها برقرار کنیم. 

 
نکته اي باقی نمانده؟ 

-تقیانی پور: جا دارد از آقاي سعید سعدي تشکر کنم. او در این کار بیشتر پیرغلام بود و پا به پاي ما به آبادان آمد. حتی نمی
توانستیم لوکیشن پیدا کنیم و دو سوم قصه را دکور زدیم و هیچ تهیه کننده اي این ریسک را نمی کرد. حتی خیلی ها معتقدند باید
بازیگر چهره بیاورند تا سریالشان مخاطب پیدا کند اما آقاي سعدي به حرف من اعتماد کرد. یادم است پلانی سخت گرفتیم و به نظرم
خوب شد اما دست یکی از بازیگران روي درجه سروان عراقی قرار گرفت و حاج آقا گفت یکبار دیگر تکرار کنید و علی رغم مخالفت

 
هاي من دوباره تکرار شد و بهترین پلان شد! 

 
 



 
-حمزه: آقاي سعدي هم چنان به کیفیت کار اهمیت می دهد. 

 
به پیج اینستاگرامی «آخرین خبر» بپیوندید 
instagram.com/akharinkhabar



رونق روستاگردي از پنج مسیر

منبع: اقتصاد آنلاینشماره خبر:  179  |  تاریخ: 1399/07/30

سازمان جهانی گردشگري که در روز جهانی گردشگري سال 2021-2020 را سال «گردشگري و توسعه روستایی» با هدف
دستیابی به توسعه پایدار نامیده، مسیرهاي دستیابی به آن را نیز براساس یک طرح استراتژیک جامع و فراگیر با رویکردي

مشارکتی در جهت رونق روستاگردي اعلام کرده است.

سازمان جهانی گردشگري که در روز جهانی گردشگري
سال 2021-2020 را سال «گردشگري و توسعه روستایی»
با هدف دستیابی به توسعه پایدار نامیده، مسیرهاي
دستیابی به آن را نیز براساس یک طرح استراتژیک جامع و
فراگیر با رویکردي مشارکتی در جهت رونق روستاگردي

 
اعلام کرده است. 

به گزارش اقتصادآنلاین به نقل از دنیاي اقتصاد؛ سازمان
جهانی گردشگري جغرافیاي جدید گردشگري را در پنج توصیه با هدف حمایت از دولت ها، بخش خصوصی و جامعه جهانی در توسعه
گردشگري مناطق روستایی مطرح کرده تا به توسعه فراگیر، پایدار و مقاوم دست یابد که منجر به ایجاد اشتغال، محافظت از منابع

 
طبیعی و میراث فرهنگی، توانمندسازي جوامع محلی و گروه هاي محروم سنتی به ویژه زنان و جوانان و بومیان شود. 

پس از همه گیري ویروس کرونا، نقش گردشگري در توسعه روستایی بیش از هر زمان دیگري مورد توجه قرار گرفته است زیرا باتوجه
به اینکه گردشگران به دنبال مقاصد کم جمعیت و فعالیت ها و تجربه ها در فضاي باز هستند، گردشگري در مناطق روستایی فرصت
هاي بسیاري را براي بازیابی فراهم می کند. همچنین باتوجه به تسریع ارتباط توسعه شهري و روستایی در بحران فعلی و تغییر در
جمعیت جهان به سمت مناطق شهري فرصت هایی براي یک نگاه پویاي جدید در جهت چگونگی بهبود بهتر ارتباطات شهري و
روستایی ایجاد شده است که براین اساس سازمان جهانی گردشگري براي دستیابی به ابزاري موثر براي توسعه روستایی پنج توصیه

 
کلیدي را به عنوان راهنماي ایجاد گردشگري مطرح کرده است. 

در نخستین گام، گردشگري باید به عنوان یک ستون استراتژیک در سیاست هاي توسعه روستایی قرار داده شود که این امر نیازمند
همکاري مشترك دولت هاي ملی، منطقه اي و محلی است که باتوجه به اقتصاد متنوع روستایی باید اقدام به ایجاد یک چارچوب
هنجاري، سرمایه گذاري کافی، راهنمایی و مشوق توسعه و مدیریت گردشگري در مناطق روستایی به طور موثر و پایدار کرد. دولت
ملی و محلی باید به طراحی برنامه هاي توسعه فراگیر، مقاوم و پایدار مناطق روستایی بپردازند و با ایجاد سیاست گذاري هایی در
سطح ملی، منطقه اي و محلی با توجه به پتانسیل هاي توسعه روستایی، گردشگري را به حداکثر برسانند. این امر با مشارکت تمامی
ذي نفعان بخش گردشگري، ایجاد فرصت هاي برابر براي زنان و مردان، بهره گیري از تمامی ظرفیت هاي گردشگري به منظور ارتقا و
افزایش سرمایه گذاري ها، نوآوري، کارآفرینی و دیجیتال سازي و ارتقاي ارتباط بین بافت هاي شهري و روستایی امکان پذیر است.
جامعه جهانی و سازمان هاي بین المللی با همکاري چندجانبه با دولت ها می توانند به ترویج سیاست ها و ابتکاراتی در جهت
دستیابی به رشد اقتصادي و مشاغل روستاها و کاهش فقر با استفاده از تنوع زیستی، تنوع زراعی، میراث فرهنگی و غذاي محلی



مناطق روستایی بپردازند و تامین مالی کشورهاي وابسته به گردشگري با درآمد بالا را بهبود بخشند و از میزان آسیب پذیري این

 
مناطق بکاهند. 

سازمان جهانی گردشگري در دومین توصیه کاربردي خود، گردشگري را به ایجاد بخشی عادلانه، فراگیر، مقاوم و پایدار رهنمون کرده
که به نفع و رفاه جوامع روستایی منجر شود و حس برد را در فعالان گردشگري ایجاد کند. سیاست هاي ملی، منطقه اي و محلی باید
اولویت اصلی خود را بر مبناي توجه اقتصادي، فرهنگی، اجتماعی و زیست محیطی جوامع روستایی قرار دهند. این امر با تقویت
مدیریت محلی، حمایت گسترده و موثر جامعه در مناطق روستایی، احترام به فرهنگ روستایی، تقسیم مساوي سود حاصل از
گردشگري با جوامع روستایی و مشارکت کامل تمامی اعضاي جامعه در زنجیره گردشگري به ایجاد یک مکانیزم جامع تقسیم منافع
در سطح محلی منجر می شود و شرایط محیط مساعد کارآفرینی در یک سیستم نظارتی مناسب براي تمامی اقشار جامعه به ویژه
گروه هاي در حاشیه همچون زنان و جوانان فراهم کند. این امر با آموزش و پرورش و توسعه مهارت هاي متخصصان و کارآفرینان
گردشگري در مناطق روستایی با تمرکز بر اقتصاد دیجیتالی امکان پذیر است تا به بهبود جوامع بومی و ایجاد رفاه و فرصت هاي

 
شغلی جدید منجر شود. 

در گام سوم توصیه ها باید با ایجاد فرصت هاي جدید براي گردشگري و توسعه روستایی به نوآوري، فناوري و دیجیتالی شدن روي
آورد. ایجاد سیاست هاي نوآورانه، فناوري و دیجیتالی سازي منجر به تسریع دسترسی مشاغل گردشگري محلی و ایجاد رقابت و
توسعه زیرساخت هاي گردشگري و افزایش محصولات سبز می شود که به تقویت و ارتقاي پایداري در غذا، کشاورزي، تولید، سلامتی،
ورزش و طبیعت کمک خواهد کرد. براي دستیابی به این امر تمامی فعالان گردشگري باید شرایط اتصال و دسترسی به فناوري ها را
همانند مناطق شهري براي جوامع روستایی فراهم کنند که این امر با همکاري مشترك فعالان این بخش و ارائه دهندگان خدمات

 
فناوري و ایجاد برنامه ها و مدیریت صحیح در حوزه گردشگري امکان پذیر است. 

سازمان جهانی گردشگري در چهارمین توصیه خود به توسعه محصولات زنجیره بازار گردشگري براي تجربه یک سفر پایدار و پیشرفته
اشاره کرده است. توسعه محصولات گردشگري مناطق روستایی باید به بررسی و مطالعه نقاط قوت و ضعف هاي پتانسیل هاي محیطی
آنها جهت توانمندسازي بپردازد که این امر تنها بر اساس ایجاد یک برنامه بلندمدت راهبردي اقتصادي و از یک دیدگاه جامع امکان
پذیر است که با مشارکت تمامی ذي نفعان در زنجیره فعالیت هاي اقتصادي-اجتماعی و زیست محیطی روستایی صورت می گیرد.
براي دستیابی به این منظور فعالان بخش گردشگري باید به ارتقاي مسیرهاي ارتباطی مقاصد روستایی، ترویج تجربه هاي جدید و
معتبر منحصر به مناطق روستایی، توجه به فرهنگ و طبیعت روستایی، بازاریابی و ارتقاي گردشگري در مناطق روستایی، توجه به
اهمیت جوامع روستایی و سهم آنها در اقتصاد ملی به منظور ارتقاي بازار داخلی، به روزرسانی محصولات و خدمات سفر روستایی،

 
ایجاد انگیزه و اعتماد سازي در گردشگران با ایجاد رقابت در بازار داخلی بپردازند. 

و در پایان پنجمین توصیه سازمان جهانی گردشگري براي دستیابی به توسعه روستایی پرورش سیاست ها و عملکردهاي پایدار در
مقاصد روستایی است که باتوجه به چشم انداز برنامه 2030 و اهداف مهم آن همچون رفع فقر، برابري جنسیتی، کار مناسب و رشد
اقتصادي، صنعت، نوآوري و زیرساخت ها، کاهش نابرابري ها، جوامع پایدار، مصرف و تولید انبوه می توان از گردشگري به عنوان
ابزاري موثر براي دستیابی به توسعه روستایی بهره وري کرد. براي دستیابی به این امر فعالان بازار گردشگري باید پنج مفهوم «مقصد
هوشمند» یعنی حاکمیت، نوآوري، فناوري، قابلیت دسترسی و پایداري را به اجرا درآورند که براي این منظور باید به ترویج شیوه هاي
پایدار و کارآمدتر منابع محلی و کاهش ضایعات با اقداماتی همچون استفاده از انرژي پاك ممنوعیت استفاده از پلاستیک و مواد مضر
در جهت رسیدن به اقتصاد سبز بپردازند. همچنین با ادغام منابع طبیعی و فرهنگی، نظارت بر تاثیرات اقتصادي، و اجتماعی و
فرهنگی و زیست محیطی مناطق روستایی و بهینه سازي منابع، جمع آوري اطلاعات و پردازش و ارزیابی آنها با همکاري و مشارکت

 
سازمان جهانی گردشگري می توانند به توسعه و رشد گردشگري دست یابند 



پربیننده ترین ماموریت توریستی به سبک دبی پکیج مناسب ذائقه گردشگران داخلی سقوط بیش از 50درصدي صنعت گردشگري
جهان/ کاهش 300میلیون توریست در پنج ماه نخست سال شرکت هاي هواپیمایی بلیت هاي ارزان را مسدود کرده اند ارزش

پاسپورت ایرانی در سال2020 چقدر است؟



دود گرانی نهاده هاي دامی در چشم مردم/قیمت مرغ در گلستان اوج گرفت

منبع: خبرگزاري مهرشماره خبر:  180  |  تاریخ: 1399/07/30

گرگان- افزایش قیمت گوشت مرغ و کمبود آن در بازار گلستان موجب گلایه هاي مردم از وضعیت موجود شده و مسئولان
افزایش قیمت نهاده ها را دلیل این مسئله می دانند.

 گرگان- افزایش قیمت گوشت مرغ و کمبود آن در بازار

 
گلستان موجب گلایه هاي مردم از وضعیت موجود شده و مسئولان افزایش قیمت نهاده ها را دلیل این مسئله می دانند. 

خبرگزاري مهر، گروه استان ها- اعظم محبی: این روزها شاهد اوج گرفتن قیمت مرغ در دومین قطب تولید کننده این محصول در

 
کشور هستیم و به نظر می رسد که این کمبودها و افزایش قیمت ها استمرار داشته باشد. 

گلستان به دلیل شرایط خاص جغرافیایی، محل استقرار حدود هزار واحد مرغداري و یکی از استان هاي مطرح در زمینه تأمین گوشت

 
مرغ و تخم مرغ کشور است، به گونه اي که تولیدات آن به 10 استان کشور صادر می شود. 

تولیدات گلستان سبب خودکفایی کشور از واردات مرغ شده و حجم بالاي مبادلات مالی در حوزه مرغ و مرغداري و اشتغال مستقیم و

 
غیرمستقیم ده ها هزار نفر در این بخش ضرورت حمایت بیشتر از این صنعت را نشان می دهد. 

در چند ماه اخیر مشکلات ناشی از تحریم و محدودیت هاي پیش آمده به سبب واردات نهاده هاي دامی و همچنین بالا رفتن قیمت
دلار سبب شد تا فعالان صنعت پرورش طیور گرفتار چالش هاي متعددي از جمله تأمین نقدینگی، تأمین نهاده هاي دامی و همچنین
محدودیت هایی در حوزه تأمین مکمل ها و داروهاي مورد نیاز شوند. این مشکلات تا جایی پیش رفته که تعدادي از مرغداران استان

 
حجم جوجه ریزي خود را کاهش و یا به صورت موقت از چرخه تولید کنار رفتند. 

همه این مسائل بر روي موجودي بازار و قیمت تمام شده تأثیر گذاشته و هم اکنون هر کیلوگرم مرغ آماده طبخ حدود 25 هزار تومان
عرضه می شود و این آشفته بازار سبب شده تا این محصول پروتئینی از سفره غذایی بسیاري از آحاد جامعه پر بکشد و گله و شکایت

 
مردم را به دنبال داشته باشد. بدون شک ساماندهی توزیع نهاده ها و حمایت از مرغدار می تواند در تعدیل قیمت ها مؤثر باشد. 



 
 

 
قیمت مرغ در گلستان پایین تر از میانگین کشوري باشد 

استاندار گلستان در جلسه ستاد تنظیم بازار استان با اشاره به نوسانات قیمت مرغ، گفت: قیمت مرغ در گلستان باید پنج درصد پایین

 
تر از میانگین کشوري تعیین شود. 

هادي حق شناس اضافه کرد: هدف ما حمایت همزمان از مصرف کنندگان و تولید کنندگان است و با توجه به اینکه گلستان یکی از

 
قطب هاي تولید مرغ در کشور است، باید قیمت این محصول پایین تر از میانگین کشوري باشد. 

وي افزود: همه دستگاه هاي اجرایی و نظارتی مرتبط، موظف به نظارت بر وضعیت بازار هستند تا مبادا افراد سودجو اجحافی در حق

 
مردم داشته باشند. 

حق شناس گفت: با توجه به مشکلات صنعت مرغداري استان سویا و کنجاله آن جهت مصارف تولیدکنندگان گلستان در استان باقی

 
خواهد ماند و مازاد آن به خارج از استان ارسال می شود. 

اما در حالی که حق شناس بیان کرد قیمت مرغ در استان باید پایین تر از میانگین کشوري باشد این روزها شاهد افزایش قیمت تا

 
کیلویی 24 هزار و 500 تومان هستیم. 

 
85 درصد مرغ گلستان صادر می شود 

مدیر امور طیور جهاد کشاورزي گلستان در خصوص مرغ تولیدي استان به خبرنگار مهر گفت: 975 واحد مرغداري در گلستان وجود

 
دارد که به طور میانگین ماهیانه 11 میلیون جوجه ریزي داشته و حدود 25 هزار تن مرغ آماده طبخ تولید می کنند. 

 
حبیب االله طاشی با بیان اینکه گلستان معین تهران در تأمین مرغ است، افزود: تقریباً 85 درصد تولیدات از استان خارج می شود. 



 
 

وي با اشاره به اینکه 85 درصد نهاده ها وارداتی است، بیان کرد: تهیه نهاده ها به دلیل مشکلات تأمین ارز و واردات آن از چند ماه

 
پیش دچار مشکل شده و این عوامل علاوه بر افزایش قیمت تمام شده، مرغداران را با چالش روبرو کرده است. 

طاشی با بیان اینکه این امر یک مسأله کشوري است و باید با برنامه ریزي در خصوص تهیه ارز برطرف شود، گفت: نسبت به سال قبل

 
قیمت مرغ بیش از 100 درصد افزایش یافته است. 

هم اکنون قیمت گوشت مرغ در گلستان به کیلویی 24 هزار تومان رسیده و قیمت مرغ زنده هم 17 هزار تومان است وي تصریح کرد:

 
هم اکنون قیمت مرغ در استان به کیلویی 24 هزار تومان رسیده و قیمت مرغ زنده هم 16 هزار و 500 الی 17 هزار تومان است. 

 
رانت در توزیع نهاده 

یک مرغدار گلستانی هم در خصوص مشکلات مرغداران به خبرنگار مهر گفت: در سابق سویا و ذرت با قیمت دولتی در اختیار

 
مرغداران قرار می گرفت و تولید کننده می توانست آن نهاده را مدیریت کرده و مرغ با کیفیت به بازار عرضه کند. 

کامران فلاح که بیش از هفت سال در صنعت مرغ فعال است، افزود: متأسفانه توزیع سویا و ذرت به کارخانه دان سپرده شد و آنها

 
نهاده را با هر کیفیتی که بخواهند فرآوري می کنند. 

وي بیان کرد: از طرف دیگر در این بخش رانت هم ایجاد شده و مرغداران نمی توانند سهم خود را به راحتی از کارخانه دان دریافت

 
کنند. 



 
 

این تولیدکننده گلستانی ادامه داد: اگر سویا و ذرت به صورت مستقیم در اختیار مرغدار قرار بگیرد می تواند آن را با هر فرمولی که

 
بخواهد تهیه کرده و بهترین مرغ را وارد بازار کند. 

فلاح با بیان اینکه علاوه بر کیفیت پایین نهاده، تهیه دان هم براي مرغدار مشکل است و ما نصف سهمیه خود را هم دریافت نمی
کنیم، گفت: جهاد کشاورزي به مرغدار حواله داده و ما به کارخانه مراجعه می کنیم ولی حتی دان با کیفیت پایین هم به ما نمی

 
دهند. 

وي تصریح کرد: مرغداري این روزها بسیار سخت شده و مرغدار باید با چند جناح از جمله جهاد کشاورزي، دامپزشکی، اتحادیه دان و

 
قیمت هاي سرسام آور مکمل ها و داروها درگیر باشد و هر چه جلوتر می رویم مشکلات بیشتر می شود. 

فلاح گفت: مرغداران سویا را با قیمت کیلویی 14 هزار تومان از بازار آزاد تهیه کرده تا جوجه گرسنه نماند و قیمت تمام شده ما با

 
قیمت عرضه برابر شده یا حتی متحمل ضرر می شویم. 

 
دوره پرورش مرغ افزایش یافت 

وي افزود: 6 ماه پیش سویا چهار هزار تومان و ذرت هم با قیمت دو هزار تومان به دست مرغدار می رسید و ما آن را به شکل کامل
مدیریت می کردیم و قیمت تمام شده هم مناسب بود اما هم اکنون متأسفانه با افتادن توزیع دان به دست کارخانه کسانی که بازار

 
خرد یا مرغداري متوسط دارند به مضیقه افتادند. 



 
 

این مرغدار گلستانی با بیان اینکه کیفیت دان بر روي پرورش جوجه مؤثر است، ادامه داد: قبلاً طی 45 روز، یک مرغ سه کیلویی

 
باکیفیت تولید می کردیم ولی هم اکنون دوره پرورش به 65 روز رسیده است. 

وي گفت: این 20 روز افزایش، هزینه هاي آب، برق، تأسیسات و تجهیزات را افزایش داده و 25 درصد روي قیمت تمام شده تأثیر می

 
گذارد. 

فلاح بیان کرد: هم اکنون قیمت تمام شده هر کیلو مرغ 16 هزار تومان بوده و به دلیل بالا بودن هزینه ها بسیاري از مرغداري ها

 
جوجه ریزي نداشته اند و یکی از علل کمبود مرغ در بازار به همین دلیل است. 

وي گفت: قیمت یک مکمل از کیلویی 20 هزار تومان به 120 هزار تومان رسیده و با افزایش هزینه ها حجم جوجه ریزي هم کاهش

 
یافته است. 

 
جوجه ریزي کاهش نیافته است 

معاون بهبود تولیدات دامی جهاد کشاورزي گلستان هم به خبرنگار مهر گفت: سال گذشته 295 هزار تن گوشت مرغ آماده طبخ در

 
گلستان تولید و بخش مازاد آن به استان هاي دیگر صادر شد. 

عبدالغفار تخله با بیان اینکه دلیل اصلی افزایش قیمت را باید در تأمین نهاده جستجو کرد، افزود: جوجه ریزي و تولید مرغ گلستان در

 
ماه هاي گذشته کاهش نیافته و در 6 ماهه نخست سال 150 هزار تن مرغ در استان تولید شده است. 

وي ادامه داد: با توجه به سپري کردن فصل تابستان میزان جوجه ریزي در کشور کاهش یافته ولی گلستان کمبودي در حوزه تولید

 
مرغ ندارد. 

تخله تصریح کرد: طی ماه هاي گذشته تلاش کردیم نهاده ها را براي تولیدکنندگان استان تأمین کنیم و تاکنون بین 60 تا 70 درصد

 
نهاده هاي مورد نیاز مرغداران استان تأمین شده است. 

بهبود توزیع نهاده هاي دامی و مدیریت مطلوب تر و نظارت اقلام مورد نیاز مرغداري ها می تواند بخشی از مشکلات بخش تولیدي را



برطرف کند و این امر علاوه بر حرکت در مسیر جهش تولید، زمینه ساز کاهش قیمت تمام شده محصول و به تبع آن دسترسی بیشتر
افراد جامعه به خصوص قشر متوسط و کم برخوردار از این نوع محصول خواهد شد.



درس هاي تحریم تسلیحاتی

درس هاي تحریم تسلیحاتی

منبع: روزنامه رسالتشماره خبر:  181  |  تاریخ: 1399/07/30

محمد ناظمی اردکانی قطعا به خاطر داریم که در مقطع جنگ تحمیلی و دفاع مقدس، قدرت هاي مسلط و مستکبر از فروش
حتی سیم خاردار به  ایران ممانعت به عمل آوردند و از طرفی رژیم بعث عراق که به نیابت از آنان می جنگید را به پیشرفته

ترین تجهیزات نظامی مسلح می کردند.بنابراین چاره اي جز این نبود که از همه (...)

قطعا به خاطر داریم که در مقطع جنگ تحمیلی و دفاع مقدس، قدرت هاي مسلط و مستکبر از فروش حتی سیم خاردار به
 ایران ممانعت به عمل آوردند و از طرفی رژیم بعث عراق که به نیابت از آنان می جنگید را به پیشرفته ترین تجهیزات نظامی مسلح

 
می کردند. 

 
محمد ناظمی اردکانی 

قطعا به خاطر داریم که در مقطع جنگ تحمیلی و دفاع مقدس، قدرت هاي مسلط و مستکبر از فروش حتی سیم خاردار به  ایران
ممانعت به عمل آوردند و از طرفی رژیم بعث عراق که به نیابت از آنان می جنگید را به پیشرفته ترین تجهیزات نظامی مسلح می
کردند.بنابراین چاره اي جز این نبود که از همه توان و ظرفیت علمی و فنی کشور براي ساخت سلاح استفاده شود. اینجانب شاهد
بودم که در وزارت صنایع سنگین بسیاري از کارخانجات ماشین سازي، ریخته گري و تجهیزات سازي صنعتی، تمامی و یا بخشی از
خط تولید خود را به نیازهاي دفاعی اختصاص دادند و بدون ذره اي بهانه و تعلل توان سخت افزاري و نرم افزاري خود را به میدان
آوردند و به کمک بخش هاي فنی وزارت دفاع آمدند، در نتیجه بخش هاي فنی مهندسی درگیر در جنگ تحمیلی به تدریج تقویت

 
شدند.  

بالاترین استعدادهاي طراحی – مهندسی کشور جذب عرصه هاي جبهه مقاومت شدند و با خلاقیت و کارآفرینی اقداماتی انجام دادند
که جبران کننده کمبود تجهیزات نظامی را می کرد. از طرفی قدرت ایمان، شهادت طلبی و شجاعت کم نظیر جاي هر نقصانی را پر
کرد و مجاهدت براي رفع آن با شتاب لازم صورت پذیرفت، به طوري که هیچ مانع و بن بستی براي پیروز شدن معنا نداشت.
فرماندهان ارشد و فرماندهان صف مقدم و سربازان و بسیجیان در یک صف واحد و متحد به پیروزي حق بر باطل ایمان داشتند،
روحیه انقلابی و شناخت دشمن باعث شده بود که هیچ گاه در ذهنشان مذاکره، سازش و کنار آمدن با قدرت هاي مسلط که میدان

 
دار اصلی جنگ بودند، خطور نکند، چراکه مقاومت و تکیه بر ظرفیت هاي کشور را رمز پیروزي دانستند. 

 اتخاذ چنین مشی انقلابی و جهادي بود که امروز شاهد پیشرفت هاي شگرفی در عرصه دفاعی و تحقق امنیت در کشور هستیم.
ساخت موشک هاي دوربرد نقطه زن، ساخت انواع پهپادهاي پیشرفته، دستیابی به فضا، دستیابی به دانش هسته اي ازجمله این
دستاوردهاست. به عبارتی ایران نه تنها بی نیاز از خرید تجهیزات نظامی است، بلکه می تواند جزء کشورهاي صادرکننده سلاح شود و
امروز از لحاظ قدرت دفاعی، قدرت سیزدهم  نظامی جهان در بین 20 قدرت برتر است. این رتبه بدون در نظر گرفتن امکانات و

 
تجهیزات سپاه پاسداران انقلاب اسلامی است. 

تحریم تسلیحاتی از بدو پیروزي انقلاب اسلامی به صورت هاي مختلف اعمال شد و در مقاطعی به جهت محدود کردن ایران در زمینه
پیشرفت فناوري هسته اي به صورت رسمی با مصوبه از سازمان ملل توسط قدرت هاي مسلط و مستکبر اعمال گردید که در تاریخ
27 مهرماه اعلام نمودند که ایران از این به بعد در فهرست تحریم تسلیحاتی نخواهد بود، اما متأسفانه درس بزرگ تحریم تسلیحاتی به

 
جهت کج اندیشی و تفکر غیرانقلابی برخی مسئولان اجرایی براي مقابله با تحریم اقتصادي به کار نگرفتیم. 

دشمن که نقطه ضعف وابستگی اقتصاد ایران به نفت خام را پیدا کرده بود، با تحریم خرید نفت از ایران، همه ترفندهاي خود را به کار
گرفت تا اقتصاد ملی را به فروپاشی و شکست بکشاند و تا حدودي هم به جهات غفلت و سهل انگاري بخش هاي اقتصادي و مدیران
غیرانقلابی، موفق بود و از همین جا تلاش کرد تا دولت مستقر را که تازه روي کار آمده بود، به پاي میز مذاکره بکشاند و همه



 
تصمیمات اقتصادي را به سرنوشت مذاکرات گره بزند و قریب هفت سال دوندگی بی حاصل را بر کشور تحمیل کند. 

در چهار دهه گذشته علیرغم پیشرفت هاي خوبی که در برخی صنایع داشتیم و لیکن برخی وابستگی هاي مواد اولیه، قطعات، خطوط
تولید در صنعت همچنان با تزریق اشتباه ارز نفتی حفظ شد. واحدهاي طراحی – مهندسی و نرم افزاري که می توانستند بخش
صنعت و تولید را از وابستگی نجات دهند، مورد حمایت قرار نگرفتند، چراکه هر نیازي با ارز نفتی آسان تر و به ظاهر ارزان تر قابل
تأمین بود و یا تجار سربرآورده از واحدهاي تولیدات صنعتی، با تحصیل ارز دولتی، اقدام به واردات کالاهاي ساخته شده کردند و
چنین سرنوشتی براي تولید در بخش صنعت و کشاورزي و خدمات رقم خورد که این روزها شاهد آن هستیم. خودرویی که به جهات
تکنولوژي بسیار عقب افتاده و خارج از استاندارد بوده و خط تولید آن در ایران و کشور تحت لیسانس آن متوقف شده است، با قیمت
گزاف خرید و فروش می شود، بنابراین در صورتی که از تحریم اقتصادي همانند تحریم تسلیحاتی فرصت ساخته می شد و نسخه
اقتصاد مقاومتی به اجرا گذاشته می شد و به جاي مذاکره، پاي قدرت مردم را به اقتصاد باز می کردند و از استعدادهاي کم نظیر
مردمی و نخبگان و مدیران انقلابی و حزب اللهی کمک  گرفته می شد، امروز ایران می توانست یکی از قدرت هاي برتر اقتصادي در

 
منطقه باشد و با اقتصادهاي دیگر جهانی رقابت کند و روي پاي خود بایستد و روز به روز بر عزتمندي اش در جهان افزون گردد. 

نویسنده : محمد ناظمی اردکانی |



ذرت هیبرید جایگزینی سودآور براي کشت محصولات پرآب در گچساران

منبع: ایرناشماره خبر:  182  |  تاریخ: 1399/07/30

گچساران -ایرنا - براساس بررسی هاي پردیس تحقیقات کشاورزي امامزاده جعفر گچساران ،بذر ذرت هیبرید جایگزین
مناسبی براي کشت محصولات با نیاز آب زیاد است که سبب افزایش درآمد کشاورزان در این شهرستان می شود.

گچساران -ایرنا - براساس بررسی هاي پردیس تحقیقات
کشاورزي امامزاده جعفر گچساران ،بذر ذرت هیبرید
جایگزین مناسبی براي کشت محصولات با نیاز آب زیاد
است که سبب افزایش درآمد کشاورزان در این شهرستان

 
می شود. 

براساس تحقیقات کارشناسان پردیس تحقیقات کشاورزي
امامزاده جعفر گچساران پس از مدت ها بررسی و کشت
ذرت هیبرید، گچساران شرایط طبیعی چون آب و خاك

 
مناسب براي کشت و تولید انبوه این بذر را دارد. 

کارشناسان بخش کشاورزي می گویند:خرید تضمینی محصول از سوي دولت، اشتغال زیاد در واحد سطح،ارزش افزوده بالا و کاهش

 
وابستگی به واردات از کشورهاي دیگر از کمترین مزایاي کشت بذر ذرت هیبرید توسط کشاورزان است. 

با توجه به تجربه تلخ و تکراري هر ساله کشاورزان گچسارانی در تولید محصولاتی مانند هندوانه و گوجه فرنگی که به دلیل نبود بازار
فروش متحمل زیان فراوانی می شدند ، اقدام به کشت ذرت از رقم هیبرید می تواند گره گشاي افزایش درآمد بهره برداران این

 
شهرستان باشد. 

بذر اصلاح شده ذرت هیبرید به دلیل شرایط خاص کشت و نیاز به تعداد کارگر زیاد سال ها از کشورهاي دیگر وارد ایران می شد اما

 
پس از اعمال تحریم هاي ظالمانه پردیس هاي تحقیقات کشاورزي کشور اقدام به تولید آن کردند. 

 
داشتن فاصله 200 متري با سایر محصولات از ویژگی هاي کاشت بذر ذرت هیبرید است. 

این بذر متشکل از پایه مادري و پدري است که به صورت چهارخط پایه مادري،دوخط پایه پدر کشت می شود و پس از شکوفا شدن
گل هاي مادري آن چیده می شود تا به جاي گل هاي خودش گل هاي پدري بر روي آن ریخته شود به همین دلیل هنگام برداشت

 
بذر به صورت یک اندازه رویش می کند. 

سالیانه نزدیک به 15 هزار تن بذر ذرت هیبرید در کشور نیاز است که سال گذشته بیش از 12 هزار و 500 تن از ارقام مختلف این
محصول در کشور تولید و گواهی شد. 



امسال حدود 6 هزار هکتار مزرعه در کشور زیر کشت بذر ذرت هیبرید رفته است که انتظار می رود 15 تا 18 هزار تن بذر هیبرید

 
ذرت در این مزارع برداشت شود. 

 
تجربه کشت اول 

رئیس پردیس تحقیقات و آموزش کشاورزي گچساران گفت:پارسال در نخستین تجربه ،کشت بذر ذرت هیبرید در سطح هشت هکتار

 
از مزارع پردیس امامزاده جعفر انجام شد که در هر هکتار سه تن بذر برداشت شد. 

سید محمد محمدي افزود: امسال نیز بذر ذرت هیبرید در 25 هکتار از مزارع پردیس تحقیقات کشاورزي امامزاده جعفر کشت شد که

 
هم اکنون در مراحل نهایی برداشت است. 

وي بیان کرد: با توجه به نظارت هاي مستمر کارشناسان پیش بینی می شود امسال از هر هکتار مزرعه چهار تن بذر ذرت هیبرید

 
برداشت شود که ببشتر از میانگین کشوري است. 

رئیس پردیس تحقیقات و آموزش کشاورزي گچساران گفت: در هر هکتار مزرعه ذرت هیبرید در مراحل کاشت تا برداشت 40 نفر روز

 
اشتغال ایجاد می شود. 

 
محمدي عنوان کرد: درآمد این محصول در هر هکتار پس از کسر همه هزینه ها حداقل 20 میلیون تومان است. 

 
وي با اشاره به نیاز کشور به بذر ذرت هیبرید گفت:تولید این بذر نقش مهمی در کاهش وابستگی به بیگانگان دارد. 

وي با اشاره به قیمت خوب بذر ذرت هیبرید عنوان کرد: توسعه کشت این بذر کمک خوبی به اشتغال بیکاران و درآمدزایی کشاورزان

 
در منطقه خواهد داشت. 

 
مزایاي استفاده از بذر هیبرید 

مدیر زراعت سازمان جهاد کشاورزي کهگیلویه و بویراحمد گفت: کشت بذر ذرت هیبرید به دلیل اینکه لاین مادري و پدري آن از 2

 
نژاد متفاوت است باعث بهبود کمی و کیفی محصول می شود. 

عیسی راستین نسب با اشاره به اینکه هم اکنون تقریبا تمام بذر مورد استفاده بهره برداران کهگیلویه و بویراحمد از نوع هیبرید است

 
افزود: میزان برداشت محصول در بذرهاي عادي در استان سه تا چهار تن در هکتار است اما در بذرهاي هیبرید 9 تن در هکتار است. 

 
وي بیان کرد: مقاومت در برابر عوامل محیطی مانند سرما و گرما از دیگر مزایاي کشت بذر ذرت هیبرید است. 

 
تولید بر محور دانش 

موسسه تحقیقات کشاورزي دیم کشور فعالیت هاي تحقیقاتی خود را در پنج ایستگاه اصلی و 9 ایستگاه فرعی در مناطق مختلف



 
سردسیري، گرمسیري و نیمه سردسیري و معتدل دیم کشور انجام می دهد که یکی از آنان در گچساران فعالیت دارد. 

ایستگاه اصلی مناطق سردسیر این موسسه در مراغه، ایستگاه اصلی مناطق معتدل در سرارود کرمانشاه، ایستگاه اصلی مناطق گرمسیر
و نیمه گرمسیر در گچساران، ایستگاه اصلی مناطق سرد و کم باران شمال شرق در شیروان خراسان شمالی و ایستگاه اصلی مناطق

 
سرد و کوهستانی غرب در قاملو کردستان واقع است. 

 
تولید بذرهاي مادري و پایه 

رئیس پردیس تحقیقات و آموزش کشاورزي گچساران گفت: از ابتداي فعالیت این پردیس تاکنون 40 رقم انواع بذر شامل

 
گندم،جو،عدس و علوفه در این پردیس معرفی شده است. 

 
محمد محمدي افزود: بیشترین ارقام معرفی شده بذر در پردیس تحقیقات کشاورزي امامزاده جعفر از نوع گندم با 20 بذر بوده است. 

 
وي عنوان کرد:از ابتداي سال جاري تاکنون 150 تن بذر اصلاح شده پایه و پرورشی 1 و 2 در این شهرستان تولید شده است. 

محمدي افزود: هم اکنون 30 طرح تحقیقاتی بذرهاي اصلاح شده براي محصولاتی مانند گندم،جو، دانه هاي روغنی و علوفه دیم در

 
پردیس تحقیقات کشاورزي امامزاده جعفر در حال اجراست. 

محمدي اظهار داشت:سالانه 10 هزار تن بذر اصلاح شده زیر نظر واحد ثبت و گواهی بذر این پردیس و توسط شرکت هاي تولید بذر

 
فراوري وآماده توزیع می شود. 

 
وي بیان کرد: این میزان بذر افزون بر مصرف بهره برداران کهگیلویه و بویراحمد به 16 استان هم اقلیم دیگر صادر می شود. 

 
محمدي تاکیدکرد: بذرهاي تولید شده به استان هایی هم اقلیم مانند فارس خوزستان،خراسان ها ،ایلام و کرمانشاه ارسال می شود. 

 
پردیس امامزاده جعفر 

مرکز تحقیقات کشاورزي امامزاده جعفر به عنوان نخستین مرکز آموزش متوسطه شبانه روزي در استان کهگیلویه و بویراحمد از سال

 
1350 فعالیت خود را آغاز کرد. 

پس از پیروزي انقلاب اسلامی ایران این مرکز در 11 رشته کاردانی و کارشناسی اقدام به جذب دانشجو کرد که حدود سه هزار نفر

 
دانشجو در آن فارغ التحصیل شدند. 

 
بخش پژوهشی این مرکز در سال 1368 تحقیقات خود را در محصولات زراعی شامل گندم،جو،برنج و حبوبات آغاز کرد. 

در سال هاي اخیر سیاست هاي جهاد کشاورزي پذیرش دانشجو متوقف و آموزش هاي کوتاه مدت براي بهره برداران در برنامه کاري

 
قرار گرفت. 

با توجه به اهمیت کشت غلاتی نظیر گندم و جو در 80 هزار هکتار از دیمزارهاي کهگیلویه و بویراحمد، پردیس تحقیقات کشاورزي

 
امامزاده جعفر با یافته هاي تحقیقاتی سالیانه مقادیر قابل توجهی از بذور پایه غلات را تولید می کند. 

 
کارشناسان این پردیس می گویند: ارقام موسسه تحقیقات دیم نسبت به ارقام موجود در کشور 25 درصد برتري عملکرد دارد. 

این متخصصان افزایش راندمان آب را از دیگر مزایاي بذرهاي اصلاح شده می دانند.مقاومت در برابر سرما، خشکی و آفت ها از ویژگی

 
هاي محصولات تولیدي در این موسسات است. 

 
ایستگاه تحقیقات کشاورزي امامزاده جعفر در 20 کیلومتري شهر دوگنبدان ،140 هکتار وسعت دارد. 



 
برچسب ها 

 
- رونق تولید 

 
- کهگیلویه وبویراحمد 

 
- جهش تولید 

 
- کشاورزي 
- گچساران



تحولات در ساختار اجتماعی و سیاسی جامعه راهکار کاهش معضل حاشیه

نشینی

منبع: ایرناشماره خبر:  183  |  تاریخ: 1399/07/30

اصفهان- ایرنا - پدیده حاشیه نشینی در چند دهه اخیر به دلیل چالش هاي زیستی و اقتصادي در کلانشهرهاي کشور شکل
گرفته و اکنون جمعیت این مناطق در اصفهان رو به افزایش است، کارشناسان بازنگري در حوزه تکالیف شهروندي و تحولات

اساسی در ساختارهاي اجتماعی، فرهنگی و سیاسی را در کاهش این معضل رو به گسترش جامعه ...

اصفهان- ایرنا - پدیده حاشیه نشینی در چند دهه اخیر به
دلیل چالش هاي زیستی و اقتصادي در کلانشهرهاي کشور
شکل گرفته و اکنون جمعیت این مناطق در اصفهان رو به
افزایش است، کارشناسان بازنگري در حوزه تکالیف
شهروندي و تحولات اساسی در ساختارهاي اجتماعی،
فرهنگی و سیاسی را در کاهش این معضل رو به گسترش

 
جامعه تاثیرگذار می دانند. 

به گزارش ایرنا و براساس آمارهاي وزارت راه و شهرسازي
اکنون 9 میلیون نفر از جمعیت بیش از 81 میلیونی کشور

در حاشیه 91 شهر به وسعت 53 هزار هکتار زندگی می کنند و بر این اساس جمعیت حاشیه نشین کشور با احتساب اتباع بیگانه به

 
13 میلیون نفر می رسد. 

نسبت حاشیه نشینان استان اصفهان به کشور به غیر از آمار اتباع بیگانه از نظر جمعیت و وسعت به ترتیب حدود پنج و چهار درصد

 
است. 

در مجموع بیش از 2 هزار هکتار از گستره شهرهاي استان اصفهان شامل اصفهان، کاشان، خمینی شهر، نجف آباد و شهرضا را مناطق

 
حاشیه نشین تشکیل می دهند. 

در زمان حاضر جداي از آمارهاي غیر رسمی و اتباع خارجی، بیش از 220 هزار نفر در وسعت 525 هکتاري حاشیه هاي کلانشهر

 
اصفهان ساکن هستند. همین تعداد طبق آمارهاي غیر رسمی، نیم میلیون نفر هم گزارش شده است. 

بنا به اعلام کمیسیون اجتماعی شوراي شهر اصفهان در آخرین بررسی ها 9 منطقه حاشیه اي و 400 نقطه بی دفاع شهري در

 
اصفهان شناسایی شده است، 

بسیاري از صاحب نظران امر معتقدند که عامل مهم ایجاد و گسترش حاشیه نشینی در کلانشهرها بطور عمده مشکلات اقتصادي و

 
مهاجرت است. 

آنها فقر اقتصادي، فرهنگی، بهداشتی و آموزشی را نتیجه و دستاورد حاشیه نشینی ذکر می کنند و مهمترین راهکار براي کاهش و یا



 
رفه این پدیده را تحول مهم در ساختارهاي اصلی جامعه در ابعاد سیاسی، اقتصادي، اجتماعی و فرهنگی می دانند. 

 
حاشیه نشینی در اصفهان از نوع مهاجرنشینی است 

استاد جامعه شناسی دانشگاه اصفهان با بیان اینکه حاشیه نشینی مشمول 2 تعریف در بعد جامعه شناسی (مهاجرت) و جغرافیا و
جامعه شناسی شهري است گفت: در بعد دوم که مربوط به جغرافیاي شهري است و افراد در خانه هایی زندگی می کنند که ساخت و
ساز آن غیرقانونی است و امکانات وخدمات دولتی مانند آسفالت، آب، برق و گاز وجود ندارد و یا غیرقانونی استفاده می شود در

 
اصفهان وجود ندارد. 

مرتضی پدریان در گفت و گو با ایرنا افزود: ولی اگر حاشیه نشینی را به معناي جامعه شناسی در سطح کلان بنگریم که از
مهاجرنشینی و محلی براي زیست طبقات پایین جامعه شکل گرفته بخشی از مناطق حاشیه اي شرق و غرب اصفهان را شامل می

 
شود. 

وي از جمله این مناطق به منطقه حصه و ارزنان در شرق اصفهان و منطقه جوي آباد در غرب و در شهرستان خمینی شهر اشاره کرد

 
که در آن مناطق، ترکیبی از مهاجران به دنبال فقر اقتصادي و فرهنگی ایجاد شده است. 

وي ادامه داد: مشکلات بهداشتی از جمله شیوع کرونا در مناطقی از استان که به لحاظ اقتصادي دچار فقر هستند به دلیل عدم

 
توانمندي مالی براي تقویت ساختارهاي فیزیولوژیکی بیشتر است . 

این پژوهشگر اجتماعی افزود: ساکنان این مناطق چون به لحاظ اقتصادي و تامین معاش و هزینه هاي زندگی دچار تنگنا هستند
خیلی به پروتکل هاي بهداشتی و مسائل مربوط به حوزه هاي پیشگیرانه دقت آنچنانی نمی کنند زیرا به لحاظ شرایط اقتصادي،

 
شرایط مناسبی ندارند. 

به گفته وي افراد در اینگونه جوامع که دچار فقر اقتصادي و به دنبال آن فقر فرهنگی هستند به داده هاي علمی خیلی توجه نمی

 
کنند و بیشتر به دنبال حوزه هاي تقدیرگرایانه درباره مرگ و زندگی هستند. 

پدریان تصریح کرد: بنابراین سه عامل مهم که در مناطق حاشیه اي در شرایط شیوع کرونا وجود داشت و دارد شامل اجبار در تامین
معیشت، ناتوانی در تقویت ساختارهاي فیزیولوژیک مانند تغذیه مناسب و استفاده از مواد غذایی موثر و پیشگیري کننده از بیماري و

 
فقر فرهنگی است. 

 
شرایط اقتصادي به گسترش حاشیه نشینی دامن زده است 

وي در خصوص این که میزان حاشیه نشینی گسترش یافته است، افزود: به طبع آنچه مهم است این است که امروز شرایط اقتصادي
جامعه ما به شدت دچار بحران است و جامعه یک التهاب خاصی را تجربه می کند کند که روز به روز میزان تورم و برآمدگی آن بیشتر

 
می شود که این به طبع باعث گسترش حاشیه نشینی شده است. 

استاد جامعه شناسی دانشگاه اصفهان افزود: اکنون بالارفتن فشار اقتصادي و هزینه هاي مسکن و افزایش میزان اجاره بها به گسترش
جغرافیایی این پدیده تهدیدزا در کلانشهرها منجر شده است زیرا در این شرایط بخشی از اعضاي جامعه، فقرشان سنگین تر و شدیدتر



 
شده و مجبور هستند براي تامین نیازها و یا حتی مسکن خود به حاشیه شهرها پناه ببرند. 

وي یکی از مهمترین علت هاي فشار اقتصادي در سالهاي اخیر به ویژه سال جاري را تحریمها و تورم عنوان کرد که روز به روز فربه تر

 
شده و جامعه را به سمت فقر و حاشیه نشینی گسترده هدایت می کند. 

 
آسیب هاي اجتماعی به عنوان ثمره گسترش حاشیه نشینی در 10 سال آینده می روید 

این پژوهشگر و محقق اجتماعی استان اصفهان تصریح کرد: حاشیه نشینی، آسیب هاي سنگینی به دنبال دارد بطوریکه پیش بینی

 
می شود ثمره گسترش و افزایش آن در 10 سال آینده با انواع آسیب هاي مختلف اجتماعی در جامعه نمایان شود. 

وي یادآور شد: براي این مقوله، راهکار مقطعی، محدود، منطقه اي و محلی نمی توان ارائه داد و تا ساختارها بطور کلی متحول و

 
دگرگون نشود نمی توان قدمی براي کاهش آن برداشت. 

به گفته پدریان، هر نوع راهکار محلی و منطقه اي در اصل شاید داروي مسکنی براي تسکین موقت درد باشد و براین اساس

 
راهکارهاي محلی و محدود نمی تواند مانع رشد بذر این آسیبهاي کاشته شده که در حال تنومند شدن است باشد. 

 
مهمترین راهکار تحول در ساختارهاي کلی کشور است 

این جامعه شناس افزود: تنها راهکار اساسی براي کاهش و یا رفع مساله حاشیه نشینی، تحولات اساسی در ساختارهاي سیاسی،

 
اجتماعی و فرهنگی است. 

وي اضافه کرد: پرداخت یک میلیون تومان به افراد یارانه بگیر و یا ودیعه مسکن علاوه بر اینکه نتوانست دردي از دردهاي افراد

 
نیازمند را رفع کند بلکه به معضل تورم در جامعه دامن زد. 

 
پدریان این اقدامات را به نوعی تزریق یک مسکن کوتاه مدت به جامعه دانست که حتی این تزریق نمی تواند ادامه داشته باشد. 

به گفته وي امروز افزایش قیمت دلار به بالاي 30 هزار تومان، تمام ارکان جامعه را از باربري که بار حمل می کند تا تاجري که
میلیاردي تجارت می کند تحت تاثیر قرار داد و دلیلش این است که زمانی در عرصه سیاست خارجه به گفته دلسوزان، اقتصاددانان و

 
متخصصان مسائل اقتصادي و سیاسی کشور توجه نکردیم. 

این پژوهشگر اجتماعی تصریح کرد: ما نمی توانیم مقابل دنیا بایستیم و انتظار داشته باشیم که کشور در رفاه باشد که این مشکل در

 
ساختار سیاسی جامعه است که باید بررسی و چاره اندیشی شود. 

 
ناتوانی تامین ملزومات زندگی، برخی افراد را به سکونتگاه هاي حاشیه اي کشاند 

عضو هیات علمی گروه روانشناسی دانشگاه علوم پزشکی اصفهان گفت: به علت اینکه سبک زندگی شهرنشینی به گونه اي شده که
بخشی از شهروندان عادي جامعه از عهده تکالیف، مسوولیت ها و ملزومات زندگی عادي بر نمی آیند، جمعیت حاشیه نشینی رو به

 
افزایش است. 



مجتبی ناجی در گفت و گو با ایرنا افزود: زندگی در سکونتگاه هاي عادي نیازمند ملزوماتی شامل پرداخت اجاره بها، حق شارژ براي

 
خدمات مصرفی مانند برق، آب و گاز و مالیات و عوارض است. 

وي ادامه داد: بر این اساس افرادي که توانایی یا وسع پرداخت تعهدات را ندارند و به طبع از مکان هاي طبیعی، سالم و نرمال رانده

 
می شوند و به سمت فضاهاي بی دفاع شهري که در آنجا تعهدات شهروندي از آنها مطالبه نمی شود کشانده می شوند. 

این روانشناس افزود: در مناطق حاشیه نشین شهرها هرچند مطالبات شهروندي تاحدودي از افراد صورت نمی گیرد ولی آنجا هم براي
خود قوانین نانوشته اي دارد اگر چه از دید بیرونی فکر شود که قوانین ندارد و هرج و مرج است در حالیکه آنها نیز براي خود فارغ از

 
مالیات و تعهدات شهرنشینی، هنجارهایی را تعریف می کنند. 

وي یکی از علتهاي مهاجرت از روستاها به حاشیه شهرها را علاوه بر مشکلات اقتصادي، اشتغال و بیکاري، کنترل و نظارت اجتماعی
در آن مناطق عنوان کرد و گفت: در آنجا به ساکنان اجازه نمی دهد خودسرانه براساس منویات خود زندگی کند و آنها پس از رانده

 
شدن به کلانشهرها می آیند چون اختلاط فرهنگی و تنوع وجود دارد و براي همه سطح افراد، جایگاهی پیدا می شود. 

عضو هیات علمی گروه روانشناسی دانشگاه علوم پزشکی اصفهان افزود: درصد بسیاري از افراد حاشیه نشین، مهاجر و غیربومی هستند
و حتی از کشورهاي دیگر هستند و در حواشی شهر اصفهان کسانی زندگی می کنند که فارسی زبان هم نیستند ولی یکدیگر را پیدا

 
می کنند. 

ناجی ادامه داد: در واقع حاشیه نشینی امري اجتناب ناپذیر است و اگر مناطقی که به عنوان حاشیه شناسایی می شود از بین برود

 
منطقه جدید دیگري تولید می شود. 

این روانشناس افزود: اگر بخواهیم به شکل علمی و آسیب شناسی با حاشیه نشینی برخورد کنیم باید بپذیریم که درصدي از افراد
جامعه هنجار پذیر نیستند و بنا به دلایل مختلف از جمله فقر اقتصادي، اجتماعی و فرهنگی و یا به دلایلی اختلالات و ویژگی هاي

 
شخصیتی و منش رفتاري که زیر بار قواعد و قوانین نمی روند و سلطه پذیر نیستند و به هنجارها و عرف جامعه احترام نمی گذارند. 

 
کاهش تعهدات شهروندي مهمترین راهکار پیشگیري از گسترش حاشیه نشینی 

استاد روانشناسی دانشگاه علوم پزشکی اصفهان افزود: یکی از راهکارهاي مهم براي پیشگیري از گسترش حاشیه نشینی، کاهش سطح

 
تعهدات شهروندي به گونه اي است که اکثریت مردم قادر به اجراي آن باشند. 

ناجی افزود: باید این تعهدات به شکلی باشد که مردم بتوانند از خدمات مصرفی و انرژي استفاده کنند و سرپناهی با درآمدي که دارند
اجاره بگیرند و مقداري از لحاظ اقتصادي واقع بینی صورت گیرد تا متناسب با درآمد افراد انتظارات و خواسته هایی که در قالب

 
عوارض شهري است از افراد گرفته شود. 

وي تصریح کرد: الان شرایطی در کلانشهرها ایجاد شده که اگر فردي با درآمد قانون کار تمام درآمد طول عمر کاري خود را براي تهیه
مسکن اختصاص دهد موفق نمی شود و بر این اساس همه مردم نمی توانند از مسکن و ماواي استاندارد برخوردار باشند و از سویی

 
نگهداري مسکن هم نیاز به هزینه هایی مانند آب، برق و گاز و سوخت دارد که از عهده این افراد خارج است. 



این روانشناس یادآور شد: غیر از این هزینه ها، افراد هزینه بهداشت ودرمان و آموزش دارند که الان هزینه هاي آموزشی که یکی از
معضلات نوپدید در این دوره به لحاظ شرایط کرونا و آموزش غیرحضوري است موجب شده که بسیاري از بچه ها بازمانده از تحصیل و

 
یا دچار افت تحصیلی شوند زیرا دسترسی به دستگاه هاي الکترونیکی ندارند و نمی توانند گوشی و یا تبلت تهیه کنند. 

وي تصریح کرد: در این شرایط علاوه بر اینکه آموزش جزو ضروریات و اولویت هاي اولیه زندگی آنها نیست بهداشت هم جایگاهی
ندارد زیرا استانداردهاي لازم براي رعایت موارد بهداشت را ندارند و رعایت نکردن مسائل بهداشتی مشکلات بعدي مانند بیماریهاي

 
عفونی و ویروسی را براي آنها ایجاد می کند. 

عضو هیات علمی گروه روانشناسی دانشگاه علوم پزشکی اصفهان افزود: بر این اساس سوء تغذیه و مشکلات درمانی ، بهداشتی و در

 
نهایت معجونی از آسیب هاي متعدد اجتماعی براي افراد حاشیه نشین ایجاد می شود. 

وي همچنین بافت این مناطق را به گونه اي دانست که اگر فردي نخواهد بزهکاري کند فرهنگ غالب و همرنگ شدن با آن محیط
ایجاب می کند که فرد به خرید و فروش مواد تن بدهد و یا کالاي قاچاق و دیگر رفتارهاي غیرقانونی از او سربزند زیرا بسیاري از این
افراد نه مجوزي براي تجارت دارند و نه پروانه اي براي کسب و یا حتی بعضی از آنها مشکلات شناسنامه دارند و نمی توانند هویت

 
خود را اثبات کنند. 

وي در نهایت آسیبهاي اجتماعی نشات گرفته از حاشیه نشینی را در ابعاد پیچیده تري شامل اعتیاد، بزهکاري، قاچاق، مسائل اخلاقی،

 
اضمحلال برخی از خانواده ها و یا تهدید سلامت جنسی افراد دانست. 

 
مددجویان با هویت ساکن مناطق حاشیه اي در اصفهان زیرپوشش بهزیستی قرار می گیرند 

معاون امور اجتماعی اداره کل بهزیستی اصفهان گفت: مددجویان ساکن مناطق حاشیه اي که هویت و کد ملی دارند زیر پوشش

 
دستگاه هاي حمایتی از جمله بهزیستی قرار می گیرند. 

ناجی با اشاره به برنامه هاي بهزیستی به عنوان دستگاه حمایتی در مناطق حاشیه نشین افزود: آنهایی که بی سرپرست و از کار افتاده

 
هستند و یا به تشخیص کمیسیون پزشکی مشمول درآمد نیستند به آنها مستمري پرداخت می شود. 

وي با بیان اینکه اعتیاد بطور معمول جزوي از رفتارهاي افراد حاشیه نشین است گفت: آن افرادي نیز که به دلیل وابستگی به مواد
مخدر و محرك نیازمند حمایت هاي درمانی هستند توسط واحدهاي بهزیستی در قالب تیم سیار در این مناطق شناسایی و زیرپوشش

 
قرار می گیرند. 

این مسوول افزود: افراد معتادي نیز که رغبتی به درمان نداشته باشند به آنها خدمات کاهش آسیب مانند سرنگ یکبار مصرف و
وسایل پیشگیري از سرایت بیماري عفونی مانند ایدز و هپاتیت سی ارائه می شود تا آسیبی که فرد تجریه کرده فراتر نرود و به یک

 
معتاد بیمار خطرناك تبدیل نشود. 

به گفته وي این افراد در مرحله بعد به سمت سم زدایی و درمان از طریق متادون درمانی و یا به مراکز اقامتی ترك اعتیاد ارجاع می

 
شوند. 



ناجی اضافه کرد: آنهایی که اعتیاد ندارند و بی خانمان هستند است اگر سالمند باشند به سراي سالمندان هدایت می شوند و اگر زیر

 
60 سال بود و نشانه هاي روانپزشکی داشت به مراکز اعصاب و روان که شبانه روزي است سپرده می شوند. 

وي افزود: افرادي هم که قابلیت بازتوانی و توانمند شدن دارند براي اشتغال یا حرفه آموزي بکارگیري می شوند و تسهیلاتی در اختیار

 
آنها قرار داده می شود که در قالب شبکه ارتباطی خانوادگی به سمت استقلال و خودکفایی مالی برسند. 

 
برچسب ها 

 
- اختصاصی ایرنا 

 
- اصفهان 

 
- اقشار حاشیه 

 
- آسیب ها 

 
- حاشیه نشینی بزهکاري 
- سازمان بهزیستی کشور



140 میلیارد تومان تسهیلات تبصره 18 در بوشهر پرداخت شد

منبع: ایرناشماره خبر:  184  |  تاریخ: 1399/07/30

بوشهر-ایرنا- رئیس سازمان جهاد کشاورزي استان بوشهر گفت: از ابتداي سال جاري تاکنون 140 میلیارد تومان تسهیلات
بند الق تبصره 18 به 77 طرح این استان در حوزه کشاورزي پرداخت شده است.

بوشهر-ایرنا- رئیس سازمان جهاد کشاورزي استان بوشهر
گفت: از ابتداي سال جاري تاکنون 140 میلیارد تومان
تسهیلات بند الق تبصره 18 به 77 طرح این استان در

 
حوزه کشاورزي پرداخت شده است. 

محمد تقی منوچهري روز چهارشنبه در گفت و گو با ایرنا
افزود: با پرداخت این میزان تسهیلات براي 550 نفر
اشتغال ایجاد شده که پیش بینی شده تا پایان سال میزان
اشتغال حاصل از تسهیلات تبصره در استان بوشهر به بیش

 
از 2 برابر افزایش یابد. 

وي بیان کرد: از مجموع تسهیلات پرداختی 120 میلیارد تومان مربوط به بانک کشاورزي، 11 میلیارد تومان مربوط به بانک توسعه

 
تعاون و مابقی نیز پرداختی از سوي سایر بانک ها بوده است. 

 
منوچهري یادآورشد: عمده تسهیلات پرداختی مربوط به احداث گلخانه و طرح هاي مربوط به آبزي پروري است. 

وي افزود: براي پرداخت تسهیلات یاد شده اقدامی ابتکاري نیز از سوي فرمانداری ها بدین شکل اجرا شده که نشست نهایی پرداخت

 
تسهیلات در خود فرمانداري ها انجام می شود. 

منوچهري اظهار کرد: در این نشست  ها با حضور نماینده بانک، جهاد کشاورزي و فرمانداري براي پرداخت تسهیلات مدنظر سرمایه

 
گذاران تصمیم گیري می  شود. 

وي گفت: در این نشست فرمانداران در صورت وجود اشکال در پرداخت تسهیلات زمانی براي رفع مشکل می گذارند که این روند در

 
تسریع روند پرداخت تسهیلات کمک شایانی کرده است. 

منوچهري اظهار کرد: در استان بوشهر حجم درخواستی تسهیلات براي شیلات و گلخانه 550 میلیارد تومان است که در این زمینه

 
گلوبال بودن تسهیلات در سطح حائز اهمیت ویژه اي است تا استان هایی پیشگام بتوانند به میزان بیشتري از تسهیلات برخوردار شوند. 

وي گفت: در بحث کمک هاي فنی اعتباري تفاهمنامه اي براي کاهش سود تسهیلات در سازمان مدیریت و برنامه ریزي براي کاهش سه



 
درصدي سود تسهیلات در مناطق غیربرخوردار و برخوردار امضا شد که این مهم انگیزه خوبی براي ورود سرمایه گذاران است. 

 
برچسب ها 

 
- بوشهر 

 
- بانک کشاورزي 

- سازمان جهاد کشاورزي استان بوشهر



آزمایشگاه دامپزشکی اصفهان مجهز به انجام تست آنفولانزاي فوق حاد است

منبع: تسنیمشماره خبر:  185  |  تاریخ: 1399/07/30

گروه استان ها- معاون سلامت اداره کل دامپزشکی استان اصفهان با اشاره به ارجاع نمونه ها از استان هاي یزد، چهارمحال
بختیاري، مرکزي، خوزستان، همدان، خراسان رضوي و جنوبی به اصفهان گفت: آزمایشگاه مرکزي اصفهان مجهز به تست

آنفلوآنزاي فوق حاد است.

گروه استان ها- معاون سلامت اداره کل دامپزشکی استان
اصفهان با اشاره به ارجاع نمونه ها از استان هاي یزد،
چهارمحال بختیاري، مرکزي، خوزستان، همدان، خراسان
رضوي و جنوبی به اصفهان گفت: آزمایشگاه مرکزي
اصفهان مجهز به تست آنفلوآنزاي فوق حاد است. - اخبار

 
استانها - 

به گزارش خبرگزاري تسنیم از اصفهان ، یکی از وظایف
مهم سازمان دامپزشکی نظارت بر سلامت دام و فراورده
هاي خام دامی مورد مصرف مردم است و در همین راستا

نظارت و بررسی سلامت دام از اهمیت بالایی برخوردار است و به منظور حفظ سلامت جامعه اکیپ هاي نظارتی دامپزشکی و
کارشناسان آزمایشگاه دقت بالایی در بررسی نمونه هاي مختلف دارند تا از بروز هر گونه مشکل بهداشتی در چرخه غذایی مصرف

 
کنندگان پیشگیري شود. 

معاون سلامت اداره کل دامپزشکی اصفهان در گفت و گو با خبرنگار تسنیم با اشاره به فعالیت مراکز آزمایشگاهی دولتی و خصوصی
در استان اظهار داشت: آزمایشگاه هاي دولتی آزمایشگاه هاي مرکزي اداره کل دامپزشکی است و 23 شهرستان استان نیز داراي

 
آزمایشگاه کوچکی در مجموعه هاي شبکه دامپزشکی دارند. 

محمد کشتکار افزود: آزمایشگاه هاي دولتی بیشتر نمونه هاي حاکمیتی، نظارتی و موارد بیماري هاي مشترك بین انسان و دام از

 
جمله سل، بروسلوز، آنفلوآنزاي فوق حاد پرندگان و غیره را انجام می دهند. 

وي با بیان اینکه در استان اصفهان 27 آزمایشگاه خصوصی در حال فعالیت و ارائه خدمت هستند گفت: از این تعداد 5 آزمایشگاه در

 
مراکز علمی، دانشگاهی و تحقیقاتی قرار دارند و 6 آزمایشگاه دیگر هم آزمایشگاه همکار سازمان دامپزشکی هستند. 

معاون سلامت اداره کل دامپزشکی اصفهان ادامه داد: اگر امکان انجام آزمایشی در آزمایشگاه هاي دولتی وجود نداشته باشد براساس

 
صلاح دید سازمان دامپزشکی بعضی از نمونه هاي آزمایش را به آزمایشگاه هاي همکار ارجاع داده می شود. 

وي تصریح کرد: مراکز بسیاري براي نمونه گیري از جمله 33 کشتارگاه دام، 18 کشتارگاه طیور، بیش از 40 کارخانه خوراك دام،



بیش از 200 کارگاه بسته بندي، قطعه بندي و سردخانه، 60 مرکز جمع آوري شیر، بیش از 3500 واحد مرغداري، گاوداري و آبزي

 
پروري تحت پوشش شبکه بهداشتی دامپزشکی وجود دارند. 

کشتکار با اشاره به انجام نمونه گیري ماهیانه اظهار داشت: نمونه ها به آزمایشگاه ها ارسال می شود و نظارت بر روي عملکرد

 
آزمایشگاه ها از لحاظ کمی و کیفی انجام می شود. 

وي خاطرنشان کرد: موضوع حمایت و تقویت بخش خصوصی از جمله اقدامات خوب سازمان دامپزشکی است و در راستاي حمایت 27
آزمایشگاه خصوصی استان، اشتغال زایی و تقویت نیروهاي فعال در آزمایشگاه و رفاه ارباب رجوع براي عدم مراجعه از شهرستانی به

 
شهرستان دیگر مدنظر قرار دارد. 

معاون سلامت اداره کل دامپزشکی اصفهان افزود: به عنوان مثال ارباب رجوع براي نمونه گیري از شهرستان گلپایگان نیاز نیست به

 
اصفهان بیاید و در همان شهرستان خودش به آزمایشگاه خصوصی مراجعه می کند. 

کشتکار با بیان اینکه در سال گذشته 1817 نمونه که بالغ بر 9188 آزمایش روي آن انجام شده به آزمایشگاه هاي همکار بخش
خصوصی ارجاع داده شده گفت: ولی تعداد آزمایشات انجام شده در آزمایشگاه خصوصی بیشتر از این مقدار است چرا که خود آنها نیز
به صورت روتین نسبت به اخذ نمونه ها از مراکز می کنند و این میزان فقط آمار آزمایش هاي برون سپاري شده توسط اداره کل

 
دامپزشکی استان است. 

وي ادامه داد: آمار آزمایش هاي برون سپاري شده و ارجاعی 6 ماهه نخست سال جاري 4115 نمونه بوده که 9015 نوع آزمایش روي

 
آنها صورت گرفته که در مجموع مبلغ 325 میلیون تومان درآمدزایی در این بازه زمانی به دنبال داشته است. 

 
کلینیک دامپزشکی سیار براي ارائه خدمات به عشایر استان فارس راه اندازي شد 

 
طرح  هاي نوآورانه "گیاهان دارویی" در حوزه دامپزشکی حمایت می شود 

 
نظارت دقیق دامپزشکی سیستان و بلوچستان بر عرضه دام/ 80 درصد ذبح غیرمجاز داراي اشکال شرعی است 

 
اردبیل| از مزرعه تا سفره؛ تامین امنیت غذایی در گرو دامپزشکی 

معاون سلامت اداره کل دامپزشکی اصفهان اظهار داشت: آزمایشگاه مرکزي اصفهان مجهز به تست آنفلوآنزاي فوق حاد و امکان

 
پاسخگویی ظرف 4 ساعت است. 

وي افزود: آزمایشگاه مرکزي اداره کل دامپزشکی استان اصفهان همکار سازمان دامپزشکی کشور نیز هست و نمونه هایی از استان

 
هاي یزد، چهارمحال بختیاري، مرکزي، خوزستان، همدان، خراسان رضوي و جنوبی به اصفهان ارجاع و مورد آزمایش قرار می گیرند. 

کشتکار با بیان اینکه نمونه هاي ارسالی از استان هاي دیگر به اصفهان نمونه هاي حاکمیتی است گفت: این نمونه آزمایش ها مربوط

 
به بیماري هاي مشترك بین انسان و دام مانند مشمشه، سل بروسلوز، آنفلوآنزاي فوق حاد پرندگان است. 

وي ادامه داد: 264 هزار و 380 مورد آزمایش هاي مختلف در سال 98 و در 6 ماهه امسال 114 هزار و 306 مورد آزمایش در

 
آزمایشگاه هاي کل استان اصفهان انجام شده است. 

معاون سلامت اداره کل دامپزشکی اصفهان تصریح کرد: آزمایشگاه هاي استان اصفهان، آزمایش هاي کامل میکروبی، تشخیص انواع



باکتري ها، ویروس ها، قارچ ها و مکمل ها را انجام می دهند و همچنین آزمایشگاه هاي شیمی و آنالیز مواد غذایی، فلزات سنگین و

 
عناصر کمیاب در استان انجام می شود که نشان از ظرفیت بالاي آزمایشگاه هاي استان اصفهان دارد. 

وي با اشاره به خونگیري سالانه بیش از 180 هزار راس دام در استان اظهار داشت: این تعداد دام از نظر تب مالت بررسی می شوند که

 
با انجام نمونه گیري و آزمایش مرتبط، دام هاي بیمار شناسایی و از بروز بیماري هاي مشترك بین انسان و دام جلوگیري می شود. 

کشتکار افزود: سالیانه بیش از 150 هزار راس دام تست سل و بالغ بر 2500 راس اسب مورد تست مشمشه قرار می گیرند.



نقش کلیدي سلامت زنان بر بهداشت و سلامت جامعه

منبع: ایسناشماره خبر:  186  |  تاریخ: 1399/07/30

امروزه سلامت و رفاه اجتماعی زنان که نیمی از جمعیت جامعه را تشکیل می دهند، نه تنها به عنوان یک حق انسانی
شناخته شده، بلکه تأثیر آن در سلامت خانواده و جامعه نیز اهمیت روزافزون یافته است. سلامت زنان در برگیرنده رفاه

جسمی، روانی، اجتماعی، فرهنگی، عاطفی و معنوي آن هاست و تحت تأثیر عوامل فیزیولوژیکی، ...

سلامت چه به صورت فردي و چه جمعی بی تردید از
مهمترین ابعاد مسائل حیات انسان است. شرطی ضروري
براي ایفاي نقش هاي اجتماعی است و همه انسان ها در
صورتی می توانند فعالیت کامل داشته باشند که هم خود
را سالم احساس کنند و هم جامعه آن ها را سالم بداند. از
نظر تالکوت پارسونز(جامعه شناس آمریکایی) کسی که
دچار بیماري می شود، ضمن اینکه از برعهده گرفتن
مسئولیت ناتوانی خود، به دلیل خارج از کنترل بودن آن،
معاف می شود، از انجام تعهدات و الزامات اجتماعی نیز

 
معذور است. 

 
زنان در مقایسه با مردان آسیب پذیري بیشتري در مقابل بیماري ها دارند 

اما هنگامی که بحث جنسیت و سلامت به میان می آید، بایستی در به کار بردن این مفهوم دقت کنیم؛ چراکه مفهومی متغیر در بین
دو جنس محسوب می شود. درست است که میزان مرگ و میر زنان در برخی از گروه هاي سنی کمتر از مردان است، اما زنان بر
اساس آمارهاي بهداشتی در مقایسه با مردان آسیب پذیري بیشتري در مقابل بیماري دارند. شیوع برخی بیماري ها در میان آنان
بیشتر است و از نظر دسترسی و استفاده از خدمات بهداشتی درمانی شرایط نامساعدتري دارند. «سازمان جهانی بهداشت» بر این
عقیده است که این نوع تفاوت ها در رابطه با جنسیت از بدو تولد و در سراسر جهان مطرح است. اطلاعات آماري این سازمان نشان
می دهد که سرعت ابتلاء به بیماري ایدز در زنان بیشتر از مردان است، هرچند که ویروس HIV عملاً بر هر دو جنس به یک میزان

 
می تواند مؤثر باشد. 

جامعه زنان به دلایل مختلف در مقایسه با مردان از مشکلات و مسائل بیشتري رنج می برند، به طوري که در دسترسی به آموزش،
اشتغال و خدمات بهداشتی - درمانی و بهره مندي از حقوق حقه خود از وضعیت یکسانی برخوردار نیستند و هرجا که این تفاوت

 
بیشتر باشد، وضعیت کودکان آنان وخیم تر و به طبع خانواده هایشان محروم تر به نظر می آیند. 

 
سلامت زنان در برگیرنده رفاه جسمی، روانی، اجتماعی، فرهنگی، عاطفی و معنوي آن هاست 

امروزه سلامت و رفاه اجتماعی زنان که نیمی از جمعیت جامعه را تشکیل می دهند، نه تنها به عنوان یک حق انسانی شناخته شده،



بلکه تأثیر آن در سلامت خانواده و جامعه نیز اهمیت روزافزون یافته است. سلامت زنان در برگیرنده رفاه جسمی، روانی، اجتماعی،
فرهنگی، عاطفی و معنوي آن هاست و تحت تأثیر عوامل فیزیولوژیکی، اجتماعی، اقتصادي و سیاسی قرار دارد. این تعریف از سلامت

 
زنان چارچوب مفهومی یک رویکرد مرتبط و مؤثر را در برنامه هاي ارتقاء سلامت و پیشگیري از بیماري ارائه می دهد. 

سلامت زنان، به دلیل ویژگی هاي بیولوژیکی و نقش باروري آن   ها و همچنین، نقش محوري و اساسی آنها در ارایه مراقبت هاي
سلامت در خانواده و جامعه با مردان متفاوت بوده و اهمیت ویژه اي دارد. براساس اطلاعات سازمان جهانی بهداشت، زنان به دلیل
ایفاي نقش هاي متعدد در خانواده و جامعه، گذراندن دوره هاي فیزیولوژیکی مختلف مانند بلوغ، قاعدگی، بارداري، زایمان و یائسگی و
همچنین، احتمال خطر بیشتر در ابتلا به فقر، گرسنگی و سوء تغذیه، بار کاري زیاد و تبعیض جنسیتی، گروه پرخطر محسوب می
شوند. سلامت زنان به دلایل مختلف آسیب پذیر است و علاوه بر ویژگی هاي بیولوژیکی، تحت تأثیر عوامل فرهنگی، اجتماعی،
اقتصادي و سیاسی است. زنان در دسترسی به آموزش و مراقبت هاي بهداشتی و اطلاعات و خدمات بهداشتی درمانی مورد نیاز، از
فرصت هاي عادلانه و مشابه با مردان برخوردار نیستند و هرچقدر تفاوت در دسترسی و بهره مندي از این فرصت ها بیشتر باشد،

 
وضعیت آنها و فرزندان و خانواده هایشان وخیم تر است و از محرومیت بیشتري رنج می برند. 

 
آموزش و فرهنگ سلامت، از طریق زنان توسعه می یابد 

وضعیت سلامت زنان شامل شرایط و بیماري هایی است که مختص زنان بوده یا داراي شیوع، شدت، عوارض و پیامدهاي متفاوت در
زنان است یا از نظر عوامل خطر و دوره زمانی با مردان متفاوت است. آموزش و فرهنگ سلامت، از طریق زنان توسعه می یابد. زنان هم
دریافت کننده و هم ارائه دهندگان اصلی مراقبت ها در نظام سلامت هستند و بخش بزرگی از مراقبان بهداشتی در بخش رسمی

 
سلامت را تشکیل می دهند. 

 
سلامت زنان در اهداف توسعه هزاره سوم سازمان ملل( MDG’s) بسیار تأکید شده است 

بر اهمیت توجه به سلامت زنان در اهداف توسعه هزاره سوم سازمان ملل( MDG’s) بسیار تأکید شده است و در این سند که یک
چارچوب بین المللی براي سنجش میزان پیشرفت به سوي توسعه پایدار و ریشه کنی فقر به شمار می رود، سه هدف ارتقاء برابري
جنسیتی و توانمند ساختن زنان، بهبود سلامت مادر و مقابله با بیماري ها، به طور مستقیم به سلامت زنان اختصاص یافته است.
همچنین به لزوم پرداختن به سلامت این گروه و مشارکت آنان در طراحی و اجراي سیاست ها و برنامه هاي کاهش خطر حوادث و
بلایا و توانمندسازي آنها براي آمادگی در برابر حوادث و بلایا و تدارك راه هاي جایگزین براي کسب درآمد پس از مواجهه با این

 
شرایط، در سند سنداي و برنامه استراتژیک 6 ساله سازمان جهانی بهداشت نیز توجه شده است. 

 
رسیدن به جامعه اي سالم در گرو سلامت زنان، مادران و دختران آن جامعه است 

با توجه به چنین نکاتی، می توان نتیجه گرفت که گرچه مسائل و مشکلات بهداشتی در هر دو جنس داراي اهمیت است لکن توجه به
سلامت زنان و دختران از اهمیت بیشتري برخوردار است؛ چراکه به ویژه دختران به لحاظ جنسیت خود و به تبع آن مسئولیت و ایفاء
نقش مورد انتظار جامعه داراي شرایط خاصی هستند. دختران امروز، مادران فردا هستند و به واسطه این شرایط قادرند نقش کلیدي
در وضعیت بهداشت و سلامت خود، خانواده و جامعه پیرامونشان ایفا نمایند هدف رسیدن به جامعه اي سالم در گرو سلامت زنان،
مادران و دختران آن جامعه است. از این رو، بنابر اهمیت جایگاه زنان در جامعه و نقش آنان در توسعه همه جانبه کشور، اطلاع از
وضعیت سلامت و بهداشت زنان و شناخت عوامل مؤثر بر آن می تواند مبناي برنامه ریزي ها و سیاستگذاري هاي مناسب در جهت

 
اصلاح وضعیت و پیشرفت زنان قرار گیرد. 
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طراحان استیضاح چه گلی می خواهند بر سر کشور بزنند؟ / میرلوحی:

استیضاح رئیس جمهور یک مسئله به مسائل کشور اضافه می کند

منبع: روزنامه اعتمادشماره خبر:  187  |  تاریخ: 1399/07/30

طراحان استیضاح چه گلی می خواهند بر سر کشور بزنند؟
/ میرلوحی: استیضاح رئیس جمهور یک مسئله به مسائل
کشور اضافه می کند یک فعال سیاسی گفت: با استیضاح

 
رئیس جمهور یک مسئله به مسائل کشور اضافه می شود. 

اعتمادآنلاین| محمود میرلوحی، فعال سیاسی اصلاح طلب
اظهار کرد: استیضاح رئیس جمهور یک قانون و یک امکانی است که در قانون اساسی پیش بینی شده و هر مجلسی این حق را دارد
که از رئیس جمهور توضیح بخواهد، حق دارد سوال کند و حتی عدم کفایت وي را صادر کند، اما باید توجه کنیم قانون اساسی فقط

 
همین یک اصل و یک امکان نیست، خیلی موضوعات دیگر هم مطرح است. تمام قوانین را باید در کنار هم دید. 

وي ادامه داد: در کشور ما رئیس جمهور نماد جمهوریت نظام است و راي یک پارچه ایرانیان در داخل و خارج به این شخص داده می
شود، این درحالی است که بقیه انتخابات ها مثل مجلس و خبرگان حوزه انتخابیه دارند. ساختار سیاسی کشور به طوري است که

 
مردم ما در انتخابات ریاست جمهوري راي و نظر خود را مطرح می کنند. 

این فعال سیاسی افزود: در شرایط فعلی که در تحریم هستیم و کرونا بی داد می کند و فشارهاي امریکا زیاد است و همچنین

 
انتخابات ریاست جمهوري هم پیش رو است همان طور که رهبري گفتند معلوم است این کار نمی تواند کار موثري باشد. 

وي گفت: استیضاح رئیس جمهور موثر نیست، چون فرصتی براي انتخابات رئیس جدید وجود ندارد و معاون اول باید سکان کار را به
دست بگیرد که خوب الان کارها را ایشان پی می گیرند. در چنین شرایطی یا استیضاح کنندگان می گویند جهانگیري کناره گیري

 
کند و یا شخص دیگري را وارد دولت کنند که معنی اش این است که کشور وارد چالش جدید می شود. 

میرلوحی گفت: در هر صورت با اتخاذ چنین تصمیماتی یک مسئله به مسائل کشور اضافه می شود . این در حالی است که همکاري و

 
هماهنگی مجلس در 8 ماه آینده بهتر می تواند نتیجه بخش باشد. 

وي تصریح کرد: گل ههاي استیضاح کنندگان اقتصادي است خب الان نظر اقتصادي شان را بگویند.آقاي ذوالنور و دوستانشان بگویند

 
در 8 ماه آینده با تمام اختیارات چه گلی بر سر اقتصاد کشور می خواهند بزنند. 

این فعال سیاسی در پایان گفت: پیش از استیضاح باید بگویند در اشتغال و ارز و منطقه چه می خواهند بکنند؟ با هر مقیاسی

 
استیضاح در شرایط فعلی دستاوردي ندارد. اگر همه قوا باهم کمک کنند بخشی از مشکلات کشور حل می شود. 



منبع: ایسنا



رشد 10 برابري گازرسانی به صنایع خراسان جنوبی

منبع: فصل اقتصادشماره خبر:  188  |  تاریخ: 1399/07/30

فصل اقتصاد - بیرجند - ایرنا - نهضت گازرسانی در خراسان جنوبی علاوه بر روستاها در بخش صنعت هم شکل گرفته به
طوري که فقط در 2 سال اخیر سرعت گازرسانی به واحدهاي صنعتی و تولیدي استان نسبت به میانگین سنوات قبل بیش از

10 برابر رشد داشته است.

فصل اقتصاد - بیرجند - نهضت گازرسانی در خراسان
جنوبی علاوه بر روستاها در بخش صنعت هم شکل گرفته
به طوري که فقط در 2 سال اخیر سرعت گازرسانی به
واحدهاي صنعتی و تولیدي استان نسبت به میانگین

 
سنوات قبل بیش از 10 برابر رشد داشته است. 

به گزارش فصل اقتصاد انرژي یکی از مهمترین ارکان
اساسی چرخه اقتصادي است و در این میان گاز از جمله

تاثیرگذارترین حامل هاي انرژي است که نه تنها در تحول جامعه صنعتی نقش اساسی دارد بلکه به لحاظ زیست محیطی نیز حائز

 
اهمیت است. 

توسعه شبکه هاي گازرسانی در بخش صنعت علاوه بر ایجاد ارزش افزوده، اشتغالزایی، صرفه جویی در مصرف سوخت فسیلی،

 
مهاجرت معکوس به روستاها و توسعه و آبادانی مناطق مختلف به ویژه مناطق کمتر توسعه یافته را به ارمغان می آورد. 

گازرسانی به صنایع و واحدهاي تولیدي اشتغالزا با هدف جایگزینی سوخت پاك و ارزان گاز با دیگر سوخت هاي فسیلی، از مهمترین

 
رسالت هاي شرکت گاز است و تاکنون در این راستا گازرسانی به هزار و 492 واحد صنعتی این استان انجام شده است. 

شرکت گاز خراسان جنوبی به گفته مدیرعامل این شرکت با فعالیت جهادي توانست در مورد گازرسانی به صنایع استان راه 10 ساله را

 
در کمتر از 2 سال طی کند. 

با توجه به نامگذاري سال 1399 به نام جهش تولید، پیش بینی می شود تا پایان امسال بیش از 200 واحد صنعتی و تولیدي دیگر در

 
خراسان جنوبی به شبکه سراسري گاز طبیعی متصل شوند. 

در مجموع با گازرسانی به واحدهاي صنعتی و تولیدي خراسان جنوبی تاکنون 51 میلیون لیتر در مصرف سوخت مایع صرفه جویی

 
شده است. 

 
گاز به 950 واحد صنعتی و تولیدي رسید 

مدیرعامل شرکت گاز خراسان جنوبی گفت: با تلاش همکاران شرکت گاز طی 2 سال اخیر 950 واحد صنعتی به شبکه سراسري گاز

 
طبیعی متصل شدند و در حال حاضر هزار و 492 واحد صنعتی و تولیدي استان از گاز طبیعی بهره مند هستند. 

سید محمود هاشمی افزود: با تلاش جدي و فعالیت جهادي تمامی همکاران شرکت گاز خراسان جنوبی در مورد گازرسانی به صنایع
توانستیم راه 10 ساله را در کمتر از 2 سال طی کنیم به طوري که فقط در 2 سال اخیر سرعت گازرسانی به واحدهاي صنعتی و

 
تولیدي استان نسبت به میانگین سنوات قبل (از ابتداي تاسیس شرکت تا ابتداي سال 1397) بیش از 10 برابر رشد داشته است. 

وي اظهار داشت: وجود صنایع کوچک و بزرگ باعث ایجاد اشتغال و جلوگیري از مهاجرت می شود در صورتی که نیازهاي اساسی و

 
اولیه مانند سوخت پاك که بهترین جایگزین سوخت هاي فسیلی است، براي صنایع فراهم شود. 



مدیرعامل شرکت گاز خراسان جنوبی درباره بهره مندي 950 واحد صنعتی استان از گاز طبیعی در سال هاي 97 و 98 گفت: این
پروژه ها بدون دریافت هزینه خط اختصاصی از صاحبان واحدهاي صنعتی و تولیدي اجرا شده که معادل 150 میلیارد تومان هزینه

 
گازرسانی به مثابه یارانه قابل توجه براي واحدهاي صنعتی و تولیدي استان منظور شده است. 

وي اضافه کرد: با گازرسانی به واحدهاي صنعتی و تولیدي خراسان جنوبی تاکنون 51 میلیون لیتر در مصرف سوخت مایع صرفه

 
جویی شده است. 

هاشمی گفت: سرعت گازرسانی در استان خراسان جنوبی بسیار پرشتاب است و سال گذشته شرکت گاز خراسان جنوبی موفق به
کسب رتبه اول از لحاظ تعداد واحدهاي صنعتی مشمول مصوبه شوراي اقتصاد، همچنین کسب رتبه دوم از لحاظ میزان شبکه اجرا

 
شده تا ورودي واحدهاي صنعتی و تولیدي بین شرکت هاي گاز استانی در سطح کشور شد. 

وي افزود: خوشبختانه زیرساخت هاي لازم براي گازرسانی به بیش از 90 درصد صنایع استان و همچنین تمامی شهرك ها، نواحی
صنعتی و منطقه ویژه اقتصادي خراسان جنوبی فراهم شده و شرایط نویدبخش را براي تحقق پیام مقام معظم رهبري مبنی بر جهش

 
تولید به ارمغان آورده است. 

مدیرعامل شرکت گاز خراسان جنوبی بیان کرد: گاز طبیعی حامل انرژي ارزان و پاك در دسترس همگان است و این شرکت تلاش

 
می کند تا آن را جایگزین سوخت هاي فسیلی کند. 

وي همچنین گفت: در راستاي تحقق شعار سال مبنی بر جهش تولید، عملیات اجراي انشعاب از خط 16 اینچ بیرجند - خوسف

 
براي گازرسانی به فاز دوم کارخانه کاشی فرزاد اجرا شد. 

هاشمی اظهار داشت: عملیات برش خط فولادي 16 اینچ بیرجند به خوسف، نصب سه راهی و اخذ انشعاب براي ایستگاه کاشی فرزاد

 
از محل خط 16 اینچ در هفته جاري با موفقیت اجرا شد. 

وي افزود: پس از انجام عملیات و با توجه به نیاز واحدهاي صنعتی و تولیدي با پیگیري و اقدامات انجام شده توسط کارکنان خدوم

 
شرکت گاز، جریان گاز واحدهاي صنعتی و تولیدي واقع در مسیر بیرجند - خوسف زودتر از موعد مقرر برقرار شد. 

مدیرعامل شرکت گاز استان گفت: امیدواریم در صورت نبود موانع و تامین به موقع منابع مالی تا پایان امسال بیش از 200 واحد

 
صنعتی و تولیدي در خراسان جنوبی به شبکه سراسري گاز طبیعی متصل شوند. 

 
گازرسانی به 94 درصد واحدهاي مستقر در نواحی و شهرك هاي صنعتی 

مدیرعامل شرکت شهرك هاي صنعتی استان خراسان جنوبی هم گفت: در حال حاضر 94 درصد واحدهاي صنعتی مستقر در نواحی و

 
شهرك هاي صنعتی استان از گاز برخوردار هستند. 

مهدي پارسا افزود: از مجموع 18 شرکت و ناحیه صنعتی در استان خراسان جنوبی که در حال واگذاري زمین هستیم تاکنون عملیات

 
گازرسانی به 10 شهرك و ناحیه صنعتی انجام شده است. 

وي بیان کرد: اکنون نیز عملیات گازرسانی به ناحیه صنعتی شهرك سنگ سربیشه با اعتبار 700 میلیون تومان و ناحیه صنعتی شهید

 
رحمانی خوسف با اعتبار چهار میلیارد تومان در دست انجام است که این 2 طرح تا پایان امسال تکمیل و بهره برداري می شود. 

مدیرعامل شرکت شهرك هاي صنعتی خراسان جنوبی با اشاره به اینکه گازرسانی به واحدهاي صنعتی و تولیدي استان در دولت
تدبیر و امید شتاب گرفت، اضافه کرد: مطالعات عملیات گازرسانی به شهرك صنعتی نهبندان، ناحیه صنعتی شهرستان هاي سرایان،

 
درمیان و زیرکوه در حال انجام است. 

 
او گفت: گازرسانی به واحدهاي صنعتی باعث کاهش هزینه تمام شده محصولات تولیدي و صرفه جویی در مصرف سوخت می شود. 

پارسا عنوان کرد: هزینه گازرسانی تا ورودي نواحی و شهرك هاي صنعتی توسط شرکت گاز و عملیات گازرسانی در داخل این

 
مجموعه ها توسط شرکت شهرك هاي صنعتی استان تامین می شود. 

وي افزود: این استان 23 شهرك و ناحیه صنعتی مصوب دارد که از این تعداد 18 ناحیه و شهرك صنعتی در حال واگذاري زمین و

 
انعقاد قرارداد است. 

مدیرعامل شرکت شهرك هاي صنعتی خراسان جنوبی گفت: با توسعه شبکه گازرسانی به صنایع علاوه بر ایجاد ارزش افزوده،

 
اشتغالزایی، افزایش سرمایه گذاري و پایداري محیط زیست را نیز به ارمغان می آورد. 



وي ادامه داد: در راستاي حمایت از تولید ملی، رونق اقتصادي، ایجاد اشتغال، توسعه صنعت استان و کمک به چرخه اقتصادي کشور،

 
در چند سال اخیر روند گازرسانی به صنایع رشد چشمگیري داشته است. 

براساس آخرین آمار رسمی حدود 96 درصد واحدهاي صنعتی خراسان جنوبی کوچک و متوسط هستند و 62 درصد از صنایع موجود

 
استان مربوط به حوزه ساختمان و معدنی است. 

علاوه بر واحدهاي تولیدي و صنعتی، گازرسانی به روستاهاي خراسان جنوبی نیز در دولت تدبیر و امید، روند جهشی داشته به طوري
که فقط در سه سال اخیر بیش از 736 روستاي این استان گازرسانی شده و همه این اقدامات ضمن توسعه زیرساخت ها در رونق

تولید، تثبیت جمعیت و جلوگیري از مهاجرت نیز تاثیر مستقیم داشته است.



70 مجوز معدنی امسال در استان اصفهان صادر شد

منبع: ایرناشماره خبر:  189  |  تاریخ: 1399/07/30

اصفهان- ایرنا- رییس سازمان صنعت، معدن و تجارت اصفهان گفت: 70 پروانه معدنی در بخش هاي اکتشاف و بهره برداري
از ابتداي سالجاري تاکنون در این استان صادر شده است.

اصفهان- ایرنا- رییس سازمان صنعت، معدن و تجارت
اصفهان گفت: 70 پروانه معدنی در بخش هاي اکتشاف و
بهره برداري از ابتداي سالجاري تاکنون در این استان صادر

 
شده است. 

ایرج موفق روز سه شنبه در گفت و گو با ایرنا افزود: موارد
یاد شده شامل 50 پروانه اکتشاف و گواهی کشف و 20

 
پروانه بهره برداري معدنی است. 

وي ادامه داد: هزینه عملیاتی و سرمایه گذاري پروانه هاي
صادرشده در بخش اکتشاف و گواهی کشف 28 میلیارد و 497 میلیون ریال و در بخش پروانه بهره برداري 174 میلیارد و 906

 
میلیون ریال محاسبه شد. 

رییس سازمان صنعت، معدن و تجارت اصفهان اظهار داشت : علاوه بر این اینکه زمینه اشتغال 131 نفر با صدور این تعداد پروانه بهره

 
برداري در استان فراهم شده است؛ 600 هزار تن به ظرفیت استخراج مواد معدنی استان می افزاید. 

 
موفق گفت: ذخیره قطعی این معادن بیش از 14 میلیون تن است. 

وي اضافه کرد: سال گذشته 35 فقره پروانه اکتشاف، 29 فقره گواهی کشف و 28 فقره پروانه بهره برداري در بخش معدن استان

 
اصفهان صادر و 34.1 میلیارد تومان حقوق دولتی معادن وصول شد. 

اصفهان با بیش از پنج میلیون نفر جمعیت بیش از 9 هزار واحد تولیدي کوچک و بزرگ با سرمایه 221 هزار میلیارد ریال و اشتغال

 
263 هزار نفر و حدود 180 هزار واحد صنفی، صنعتی ترین استان کشور بشمار می آید. 

این استان یکی از قطب هاي معدنی و صنایع وابسته به آن در کشور به شمار می آید و 828 معدن با اشتغال هشت هزار و 991 نفر و

 
سرمایه گذاري ثابت 689 میلیارد تومان دارد. 

سهم اصفهان در صنعت کشور 11 درصد، سرمایه گذاري 10 درصد و اشتغال صنعتی 8 درصد و رتبه این منطقه در طرح هاي نیمه
تمام صنعتی و تعداد معادن کشور اول و از نظر ذخایر معدنی دوم است. 



 
برچسب ها 

 
- وزارت صنعت معدن و تجارت 

 
- اشتغال زایی 

- اصفهان



فرماندار مهریز: نیت وقف به سمت رفع نیازهاي جوانان هدایت شود

منبع: ایرناشماره خبر:  190  |  تاریخ: 1399/07/30

یزد- ایرنا- فرماندار مهریز گفت: با همکاري رسانه ها، مبلغان و با فرهنگ سازي مناسب و به موقع باید نیات وقف در راستاي
رفع نیازهاي روز جامعه مردم به خصوص جوانان هدایت شود.

یزد- ایرنا- فرماندار مهریز گفت: با همکاري رسانه ها،
مبلغان و با فرهنگ سازي مناسب و به موقع باید نیات وقف
در راستاي رفع نیازهاي روز جامعه مردم به خصوص

 
جوانان هدایت شود. 

به گزارش ایرنا، رضا زارع زاده مهریزي سه شنبه شب در
نشست با رییس و کارکنان اداره اوقاف و امور خیریه
شهرستان به اهمیت وقف و نقش آن در جامعه اشاره کرد و
افزود: وقف سنت حسنه و مورد تاکید مکتب اسلام است و
باید با برنامه ریزي، هدف گذاري و کار رسانه اي مردم را به

 
سوي انجام وقف مورد نیاز تشویق کرد. 

وي با اشاره به اینکه اداره اوقاف و امور خیریه باید با همکاري مسوولان نسبت به شناسایی نیازهاي اساسی مردم رصد و سپس آن را
براي وقف مطرح کند، یادآور شد: توجه به درمان، آموزش، مسایل فرهنگی و دینی، ورزشی و تهیه نیازهاي جوانان باید در اولویت نیت

 
واقفان قرار گیرد. 

فرماندار مهریز به ظرفیت هاي خوب خیران و افراد نیکوکار در شهرستان اشاره کرد که در کنار دولت براي انجام امور فرهنگی و
آموزشی و سایر موارد نیاز مردم همکاري مناسبی دارند، اظهار کرد: باید خیران را با اطلاع رسانی در جریان نیازهاي اصلی مردم و

 
نسل جوان قرار داد. 

زارع زاده مهریزي اظهار کرد: وقف یک فرصت است و باید با تبیین اهداف و عملکرد موجب جلب اعتماد و مشارکت بیشتر مردم در
فعالیت هاي عمرانی و فرهنگی در شهر و روستاهاي بخش مرکزي شد که این مسوولیت جزو اهداف اصلی اوقاف و امور خیریه در

 
منطقه است . 

همچنین امام جمعه مهریز 29 مهرماه جاري گفته بود: مسوولان نهادهاي فرهنگی و نمایندگان رسانه هاي گروهی باید نیت واقفان را
به سمت وقف هاي نوین مورد نیاز مردم به خصوص در بخش هاي آموزش، بهداشت و تسریع در امر ازدواج و امور فرهنگی جوانان در

 
این شهرستان هدایت کنند. 

حجت الاسلام عبدالرضا محی الدینی به مناسبت هفته وقف ( 25 مهر تا اول آبان ماه ) در نشست با رییس و کارکنان اداره اوقاف و



امور خیریه شهرستان با قدردانی از تلاش هاي صورت گرفته در یک سال اخیر افزود: با همکاري روحانیان و بهره گیري از ظرفیت

 
رسانه ها باید مردم و خیران را به سوي وقف در خصوص نیازهاي روز جامعه و مردم برنامه ریزي و تشویق کنند. 

وي با اشاره به اینکه همانند گذشته دیگر به برخی امور در عرصه وقف اصلا نیازي نیست به اهمیت توجه به مسایل جدید و استفاده از
آن براي خدمت به جوانان به خصوص واگذاري زمین مناسب براي ازدواج و تشکیل خانواده و اشتغال و فعالیت هاي تولیدي و تامین

 
جهیزیه اشاره کرد و پیگیري آن را به عنوان یک ضرورت و مطالبه خواستار شد. 

همچنین رییس اداره اوقاف و امور خیریه مهریز 24 مهرماه جاري به خبرنگاران گفته بود: براي نخستین بار از ابتداي سال 1399

 
تاکنون 33 هزار سند مربوط به وقف این شهرستان در سامانه جامع موقوفه هاي کشور بارگذاري و ثبت الکترونیکی شده است. 

سید مهدي سیدي افزود: ثبت الکترونیکی اسناد به منظور تسهیل در انجام امور اداري، شتاب در پاسخگویی به مراجعان، جلوگیري از

 
بروز آسیب هاي چرخش پرونده هاي فیزیکی و حفظ و نگهداري اسناد و مدارك وقفی انجام می شود. 

این مسوول با اشاره به اینکه در شهرستان مهریز یک هزار و 900 موقوفه و چهار هزار و 406 رقبه وجود دارد که 95 درصد آن مربوط
به بخش کشاورزي است خاطرنشان کرد: کار بارگذاري تمامی اسناد موجود که بیش از 70 هزار برگ است به مرور تا پایان سال جاري

 
انجام می شود. 

به گفته سیدي هم اکنون یک هزار و 800 مستاجر موقوفه در شهر و روستاها زیرپوشش این اداره هستند که از این تعداد فقط 30
درصد آنها در موعد مقرر نسبت به پرداخت اجاره بها اقدام می کنند و تاخیر در این امر اداره را در انجام وظایف فرهنگی و تحقق نیات

 
واقفان با مشکل مواجه می کند. 

وي تصریح کرد: هنوز 700 پلاك وقفی در منطقه به خصوص در حوزه شهري وجود دارد که در دست مردم است ضروري است براي
تحویل آن و تعیین وضعیت بر اساس مقررات عمل شود و باید شهروندان تابع مسایل شرعی و قانونی باشند که بی توجهی به آن

 
پذیرفته نیست. 

 
هم اکنون در استان یزد بیش از 14 هزار موقوفه و افزون بر 36 هزار رقبه وجود دارد. 

 
مرکز شهرستان 55 هزار نفري مهریز در 30 کیلومتري جنوب شهر یزد قرار دارد. 

 
برچسب ها 

 
- مهریز 

 
- یزد 
- وقف



محصولات راهبردي در کشت پاییزه قم تولید می شود

منبع: ایرناشماره خبر:  191  |  تاریخ: 1399/07/30

قم - ایرنا - رییس سازمان جهاد کشاورزي قم گفت: با نظارت کارشناسان پهنه این سازمان مطابق برنامه تعیین شده در سال
جهش تولید، در کشت پاییزه استان، تولید محصولات راهبردي همچون غلات، گندم، جو و دانه هاي روغنی کلزا دنبال می

شود.

قم - ایرنا - رییس سازمان جهاد کشاورزي قم گفت: با
نظارت کارشناسان پهنه این سازمان مطابق برنامه تعیین
شده در سال جهش تولید، در کشت پاییزه استان، تولید
محصولات راهبردي همچون غلات، گندم، جو و دانه هاي

 
روغنی کلزا دنبال می شود. 

عباس پورمیدانی روز چهارشنبه درگفت وگو با خبرنگار
ایرنا، بیان کرد: روند کشت پاییزه استان از ابتداي مهرماه
آغاز شده و زمین هاي کشاورزي قم با تلاش بهره برداران

 
به زیر کشت محصولات مورد نظر رفته است. 

وي افزود: از جمله مشکلات پیش روي کشاورزان استان در این نوبت کشت، قیمت بالاي کودهاي فسفاته است که براي کمک به رفع
این مساله در جریان همکاري علمی با مراکز تحقیقات کشاورزي، تصمیم بر این شد که کودها همزمان با کشت مورداستفاده قرار

 
گیرد تا مقدار فسفات اولیه مورد نیاز گیاه تامین شود. 

وي ادامه داد: درکشت پاییزه استان به اندازه موردنیاز بذرهاي اصلاح شده، کودهاي شیمیایی و همه نهاده هاي لازم براي فعالیت

 
کشاورزان قمی تامین شده است و امیدواریم با تلاش هاي صورت گرفته سطح برداشت محصول در این نوبت فراتر از حد انتظار باشد. 

پورمیدانی بیان کرد:درهمین رابطه درکشت پاییزه سال جاري 22هزار و 500 هکتار از مزارع قم به کشت جو و چهارهزار و 500
هکتار نیز براي کشت گندم اختصاص دارد که پیش بینی می کنیم بیش از 100 هزار تن جو و 22هزار و 500 تن گندم از زمین هاي

 
کشاورزي استان برداشت شود. 

وي همچنین با اشاره به این که در کشت پاییزه سال جاري، 2هزار و 500 هکتار کلزا در قم کشت می شود، ادامه داد: پیش بینی می
کنیم بیش از پنج هزار تن محصول از مزارع کلزا استان برداشت شود که این رقم در مقایسه با دوره هاي قبلی رشد قابل توجهی را

 
نشان می دهد. 

اراضی زراعی زیر کشت قم بیش از 43 هزار هکتار است و با اجراي راهبرد تغییر الگوي کشت، محصولات این بخش ازنظر کمی و
کیفی روند رو به رشدي دارد. 



32 هزار هکتار از مزارع استان به کشت گندم، جو، کلزا و ذرت اختصاص یافته است که در تامین امنیت غذایی مهم ترین نقش را

 
دارد. 

همچنین در مزارع قم، یونجه، پنبه، صیفی جات و محصولات دیگر به تناسب شرایط آب و هوایی مناطق مختلف استان کشت می

 
شود و کشاورزان قمی مهارت بالایی در فرآیند تولید محصولات زراعی دارند. 

هم اکنون از مجموع بیش از 14 هزار بهره بردار قمی در حوزه کشاورزي، یک هزار و 100 تن خانم هستند، همچنین میزان متوسط

 
تولید بخش کشاورزي استان قم در سال برابر 805 هزار تن در زمینهٔ محصولات زراعی، باغی، دامی و شیلات است. 

بیشتر بهره برداران بخش کشاورزي قم را روستاییان استان تشکیل می دهند به نحوي که کشاورزي به تنهایی 45 درصد اشتغال

 
روستاییان در بخش هاي مختلف استان را به خود اختصاص داده است. 

 
برچسب ها 

 
- قم 

 
- جهش تولید 

 
- اختصاصی ایرنا 

 
- کلزا 

 
پروندهٔ خبري 

- سال 99؛ سال جهش تولید



40 هزار بهره بردار کردستانی محصولات پاییزه باغی برداشت می کنند

منبع: ایرناشماره خبر:  192  |  تاریخ: 1399/07/30

سنندج - ایرنا - مدیر روابط عمومی سازمان جهاد کشاورزي کردستان گفت: 40 هزار بهره بردار باغات این استان هم اکنون
مشغول برداشت محصولات پاییزه خود از سطح بیش از 22 هزار هکتار اراضی باغی هستند.

سنندج - ایرنا - مدیر روابط عمومی سازمان جهاد
کشاورزي کردستان گفت: 40 هزار بهره بردار باغات این
استان هم اکنون مشغول برداشت محصولات پاییزه خود از

 
سطح بیش از 22 هزار هکتار اراضی باغی هستند. 

مهدي فتحی روز چهارشنبه در گفت و گو با خبرنگار ایرنا
اظهار داشت: محصولات تولیدي پاییزي در باغات این

 
استان شامل انگور، گردو، انار، به، سیب و زالزالک است. 

وي اضافه کرد: سطح کشت انگور باغات این استان شامل
11 هزار و 500 هکتار، باغات گردو هفت هزار و 426 هکتار، 2 هزار و 100 هکتار سیب، 623 هکتار به و 119 هکتار زالزالک است که
بیشترین میزان تولید محصول پاییز انگور با تولید 75 هزار تن است که برداشت آن از اواسط مرداد آغاز شده و تا پایان آبان نیز ادامه

 
دارد. 

فتحی میزان کشت گردو در باغات این استان را 18 هزار و 500 تن، انار 9 هزار تن، به پنج هزار و 700 تن، سیب درختی 30 هزار تن

 
و زالزالک را 500 تن اعلام کرد. 

وي با اشاره به اینکه نهال بسیاي از باغات این استان به صورت مخلوط کشت شده است، افزود: پیش بینی می شود 40 هزار نفر از

 
بهره برداران این استان در برداشت محصولات پاییزه از باغات مشغول کار باشند. 

به گزارش ایرنا، در راستاي تحقق اهداف اقتصاد مقاومتی و برنامه هاي دولت تدبیر و امید براي توسعه متوازن سطح باغات این استان
در طول هفت سال فعالیت دولت، سطح باغات حدود 52 درصد افزایش یافته که در نتیجه آن میزان تولیدات باغی نیز از 240 هزار

 
تُن سال 1392 به 400 هزار تُن در سال جاري رسیده است. 

در ابتداي سال 1392 حدود 32 هزار هکتار از اراضی این استان باغات دیم و آبی بود که اکنون با اقدامات ترویجی و برنامه هاي

 
حمایتی این سطح به 47 هزار و 641 هکتار رسیده است. 

حدود 80 هزار بهره بردار باغات کردستان سالانه در کردستان 400 هزار تن محصول باغی تولید می شود که باغات دیم سهم 71 هزار
تنی از این میزان دارند. 



کردستان با داشتن بیش از یک میلیون و 200 هزار هکتار زمین قابل کشت مرغوب و مستعد یکی از قطب هاي تولید محصولات
کشاورزي کشور است بطوریکه باغداران استان با تولید سالانه بیش از 45 هزار تن انگور دیم رتبه دوم کشوري را به خود اختصاص

 
داده اند، سیب، گلابی، زردآلو، هلو، شلیل، بادام، گیلاس، آلبالو، آلو و گردو از دیگر محصولات باغی کردستان است. 

 
برچسب ها 

 
- وزارت جهاد کشاورزي 

 
- کردستان 

 
- برداشت محصول 

 
- اراضی کشاورزي 

 
پروندهٔ خبري 

- اشتغال و تولید در کردستان با تبدیل 96 هزار هکتار زمین دیم به آبی



اشخاص تاریخ را می سازند

منبع: روزنامه شهرآراشماره خبر:  193  |  تاریخ: 1399/07/30

غلامرضا زوزنی - مراسم رونمایی از کتاب تازه منتشرشده «سایه همایون» که بخشی از تاریخ تئاتر در مشهد را بررسی کرده
است، عصر دیروز در خانه هنرمندان برگزار شد. کتابی که به زندگی هنري مرحوم« منصور همایونی»، هنرمند فقید تئاتر مشهد،
پرداخته و سیدجواد اشکذري، روزنامه نگار، پژوهشگر و نویسنده و کارگردان تئاتر، حدود 2سال روي تحقیق و پژوهش آن زمان صرف
کرده است. «سایه همایون» سومین جلد از مجموعه 4جلدي «تاریخ دیروز و امروز تئاتر مشهد» است. اشکذري در 2جلد دیگر این
مجموعه با عنوان هاي «بر بسیط بارش مهتاب» و «آقاي صداي خاطره انگیز» به زندگی هنري مرحوم فریدون صلاحی و رضا رضاپور،
از پیشکسوتان تئاتر مشهد، پرداخته است. جلد چهارم این مجموعه نیز در آینده به چاپ خواهد رسید. از این نویسنده تاکنون 22جلد
کتاب به صورت فردي و گروهی در قالب مقاله، پژوهش و نمایشنامه منتشر شده است. به مناسبت رو نمایی کتاب « سایه همایون» با

 
سید جواد اشکذري درباره بزرگان دوران طلایی تئاتر در مشهد و موضوع کتاب تازه انتشار یافته گفت و گو کرده ایم. 

 
این پیشکسوتان تئاتر مشهد که درباره آن ها به صورت گسترده پژوهش کرده اید، چه ویژگی هایی داشتند؟ 

آن ها درواقع نسل دوم تاریخ تئاتر مشهد هستند. مرحوم منصور همایونی کتابی کم قطر اما مؤثر درباره نسل نخست تئاتر مشهد در
دهه40 نوشته که نایاب است. تمام متن آن هم در «سایه همایون» آمده است. در آن کتاب، جریان ها، گروه ها، تماشاخانه ها و... را
در مشهد بررسی کرده است. می توان گفت نسل نخست تئاتر مشهد جریان ساز نبوده اند. از دهه سی چهل که مرکز آموزش تئاتر راه
می افتد، جریان تئاتر هم در مشهد شکل می گیرد و دهه50 دوره طلایی هنر تئاتر در مشهد پدید می آید. من هم در مجموعه خود،
زندگی هنري پیشکسوتانی را که در این دوره فعال بودند، بررسی کردم. فریدون صلاحی گروه تئاتر راه می اندازد و بسیاري از
هنرمندان تئاتر را زیر چتر خود می برد. رضاپور نیز معروف ترین بازیگر تئاتر بومی بود که در همه زمینه ها و گونه هاي تئاتري

 
فعالیت و زیر نظر صلاحی رشد کرد. 

 
چرا براي نوشتن جلد سوم مجموعه «تاریخ دیروز و امروز تئاتر مشهد»، مرحوم همایونی را انتخاب کردید؟ 

او یکی از عاشق ترین افراد به تئاتر در تاریخ هنري مشهد بود. تمام ثروتی را که پدرش براي تحصیل او در خارج از کشور کنار گذاشته
بود، صرف تئاتر در مشهد کرد. نخستین تماشاخانه خصوصی را در مشهد راه اندازي کرد. بعد از چند سال به علت جریانات آن دوره
ورشکست و مجبور شد همه وسایل تماشاخانه را به سمساري بفروشد. علاوه بر این، همایونی اتفاقات بسیاري را براي نخستین بار در
تئاتر مشهد رقم زده است. نخستین کتاب پژوهشی در حوزه تاریخ تئاتر مشهد، نخستین و بزرگ ترین آرشیو عکس تئاتر مشهد، مهم
ترین عکسی که در دهه40 به صورت هنري از تئاتر عکاسی شده است (عکس طرح جلد کتاب) و اجراي نخستین تئاتر هاي موزیکال
را این هنرمند در دهه40 انجام داد. همچنین همایونی جزو اولین دراماتوژهاي تئاتر بوده است. کارگردان برجسته و بازیگر فوق العاده
اي هم بوده است. به نظر، او یک حکیم است که هم تدریس می کرده و هم قلبش براي هویت بخشی به تئاتر می تپیده است. عمر و
ثروتش را وقف تئاتر مشهد کرد و در فقر هم از دنیا رفت. درحالی که می توانست با ثروتی که پدرش به او داده بود، به خارج از کشور

 
برود و زندگی مرفهی براي خود رقم بزند. 

 
آیا شما با این بزرگان از نزدیک هم مراوده داشتید و آن ها را دیده بودید؟ 

دلیلی ندارد پژوهشگر شخصیتی را که درباره اش پژوهش می کند، دیده باشد، چون کار پژوهشگر با اسناد و وقایع است. این افراد هم



هنرمندانی بودند که هنوز بعد از درگذشتشان تأثیر فعالیتشان در تئاتر احساس می شود. با وجود این، تحقیق و پژوهش درباره چهره
هاي تاریخ تئاتر مشهد بسیار دشوار است و اسناد بسیار کمی درباره شان وجود دارد. به عنوان مثال مرحوم صلاحی در طول عمرش
اجازه نداد عکس یا فیلم زیادي از او بگیرند یا نگذاشته بود برایش بزرگداشت برگزار کنند. زمانی که ایشان زنده بود، به من هم اجازه
پژوهش نداد و بعد از فوتشان بود که کار پژوهش درباره شان را شروع کردم. بعد از نوشتن کتاب مرحوم صلاحی، آن را به مرحوم

 
رضاپور دادم و ایشان لطف کرد و گفت که این کتاب را دوست دارد و با مطالعه زندگی مرحوم صلاحی به تاریخ تئاتر مشهد می رسد. 
کار پژوهش کتاب آقاي رضاپور هم وقتی شروع شد که ایشان در قید حیات بود، اما تکلمش را از دست داده بود و بازهم مجبور شدم

 
به سراغ افراد دیگر بروم و شفاهی از آن ها پرس وجو کنم. منابع درباره او نیز بسیار کم بود. 

 
آیا این 3جلد کتاب، قالب متفاوتی با کتاب هاي مشابه دراین زمینه دارد؟ 

بله. من از قالب هاي روزنامه نگاري براي نوشتن در این کتاب ها استفاده کرده ام که به دلیل اشتغال خودم به این شغل بوده است.
این قالب تقریبا براي این نوع از کتاب ها بدیع است. در هر 3کتاب ، یادداشت و گفت وگو با هنرمند وجود دارد. مقاله، گزارش، عکس
و... هم دارد. قالب هاي روزنامه نگاري به کتاب جان تازه اي می دهد. از طرفی هنرمندان برجسته اي براي این کتاب یادداشت نوشته

 
اند که در آن چاپ شده است، افرادي مانند داریوش ارجمند، داوود کیانیان، رضا کیانیان و... . 

متأسفانه باید بگویم بسیاري از هنرمندان بزرگی که براي کتاب مرحوم صلاحی یادداشت نوشتند، هم اکنون در قید حیات نیستند.
اصغر میرخدیوي، انوشیروان ارجمند، رضا رضاپور، ماشاا... وحیدي، عباس کاظمی و... هر کدام می توانستند یک کتاب تاریخی باشند

 
که دیگر نیستند. 

در کنار زنده کردن یاد این بزرگان، یکی از اهداف شما براي انتشار این کتاب ها تأثیر بر نسل آینده و هویت بخشیدن آن هاست. فکر

 
می کنید نسلی که از مطالعه فاصله گرفته است، به خواندن این دست کتاب ها علاقه نشان می دهد؟ 

متأسفانه این واقعیت وجود دارد که هنرمندان جوان تر زیاد اهل مطالعه نیستند. اما این آثار قرار نیست الان خوانده شود، نسل هایی
که از این به بعد روي کار خواهند آمد، مخاطب این کتاب ها خواهند بود. این ها براي نسل هاي بعد باقی می ماند و در حافظه
تاریخی تئاتر مشهد حفظ می شود. به طور قطع این متون براي نسل هاي بعد جذاب خواهد بود. آن ها روزي مجبور خواهند شد به
تاریخ رجوع کنند. آن ها روزي به دنبال هویت خود خواهند رفت، مثل بسیاري از ما که دنبال هویت در تئاتر هستیم. آن ها هم روزي

 
از بی هویتی خسته خواهند شد. بنابراین باید سند و کتابی براي رجوع آن ها وجود داشته باشد. 

 
نسل فعلی به دنبال تولید نمایش متفاوت است. چگونه می توان به کار آن ها عمق بخشید؟ 

همه چیز در تئاتر که تولید نمایش متفاوت نیست. این هویت تئاتر است که هنرهاي نمایشی در مشهد را صدوچندساله کرده است.
این کتاب ها، تاریخ ایجاد می کند و تاریخ هم براي آموختن است. روزي این نسل به این نتیجه خواهد رسیدکه براي ساختن آینده

 
تئاتر باید به گذشته رجوع کند. 

این را هم بگویم که مهم تر از مشکلات مالی در تئاتر مشهد، بحران هویت است که گریبان گیر تئاتر است. بنابراین تنها چیزي که می
تواند هویت را به تاریخ تئاتر مشهد بازگرداند، بازخوانی تاریخ است. تاریخ، مسیر پرفرازونشیب تئاتر مشهد را پیش روي هنرمند قرار

 
می دهد و نقاط ضعف و قوت خود را می بیند. تاریخ بی رحمانه واقعیت را به ما می گوید. 

بهتر نبود براي نمایان کردن مسیر تاریخی تئاتر در مشهد به سراغ جریان ها و مقاطع تاریخی می رفتید و اشخاص را در میان آن

 
مسیر معرفی می کردید؟ 

این اشخاص هستند که تاریخ را شکل می دهند. آن ها هستند که تاریخ را ساخته و باعث شده اند تاریخ اهمیت پیدا کند. تاریخ تئاتر
مشهد بزرگان بسیاري دارد. به نظرم باید از طریق افراد به تاریخ برسیم نه برعکس. این افراد هستند که به تاریخ هویت و بعُد می
دهند. تاریخ تئاتر مشهد نیز در 110سال عمر خود ابعاد مختلفی یافته است. حالا می شود به این تاریخ پرداخت. هرچند تاریخ نگاري



 
درباره افراد یا پرتره نگاري تاریخی درباره بزرگان تئاتر مشهد به دلایلی که ابتدا گفتم کار دشواري است. 

 
رونمایی از «سایه همایون» 

خانه هنرمندان مشهد، در حوالی بوستان کوهسنگی، شاهد حضور هنرمندان پیشکسوت تئاتري مشهد بود که براي شرکت در مراسم
رونمایی از کتاب «سایه همایون» آمده بودند. محسن مصحفی، معاون فرهنگی و اجتماعی شهرداري مشهد، و خانواده مرحوم همایونی

 
نیز در جمع این هنرمندان حضور داشتند. 

مصحفی در این مراسم با قدردانی از سیدجواد اشکذري براي پژوهش هاي هنري اش گفت: از نظر مدیریت شهري انتشار کتاب هایی
مانند «سایه همایون» پاسداشت بزرگان فرهنگ و هنر این شهر است و پاسداشت از مفاخر فرهنگی و هنري وظیفه هر جامعه اي
است. او همچنین به جایگاه فرهنگی و هنري مشهد در کشور اشاره کرد و گفت: تردیدي نیست مشهد سرآمد فرهنگ و هنر در کشور

 
است و تئاتر در میان همه هنرها پیشتاز است. 

سیدجواد اشکذري نیز بیان کرد: مرحوم همایونی را ندیده ام، اما احساس می کنم براي پدر معنوي خود در تئاتر کتاب نوشته ام.
افرادي در تاریخ هستند که تأثیرگذار بودند، اما گمنام اند و وظیفه نویسندگان و پژوهشگران است که آن ها را از گمنامی بیرون
بکشند.نویسنده کتاب «سایه همایون» همچنین گفت: مجموعه کتاب هاي «تاریخ شفاهی دیروز و امروز تئاتر مشهد» را تا 8جلد ادامه

 
خواهد داد که چهارمین جلد آن به زودي چاپ خواهد شد. 

سیدرضا حسینی، هنرمند مشهدي و یکی دیگر از حضار، در نکوداشت پژوهش در نشریات صحبت به میان آورد و گفت: یکی از
مصداق هاي تولید علم، پژوهش است که متأسفانه انتشارات ما با آن بیگانه است. ترجمه و مقاله بخش وسیعی از انتشارات ما را
دربرگرفته است که بعضی از آن ها هیچ خلائی را در جامعه پر نمی کند.او با بیان اینکه جامعه در برابر مفاخر خود دچار گیجی است،

 
ابراز امیدواري کرد که هویت گم شده فرهنگ و هنر با همت پژوهشگرانی مانند سیدجواد اشکذري به جامعه بازگردد. 

دختر مرحوم همایونی نیز در چند جمله از عشق و علاقه پدر فقیدش به هنر اشاره کرد و گفت: تنها چیزي که پدرم را سرپا نگهداشته

 
بود، عشق به هنر بود و همه وقتش را صرف هنر و تئاتر کرد. 

همچنین دکتر محمدعلی لطفی مقدم، پدر تئاتر خراسان، در یادداشتی که به این مراسم فرستاده بود، از پژوهش هاي هنري منصور
همایونی قدردانی کرد.در این مراسم تعدادي از هنرمندان حاضر، چند جمله اي درباره مرحوم منصور همایونی صحبت کردند، از جمله

 
محمد الهی، بازیگر تئاتر، سینما و تلویزیون، که او را فردي به تمام معنا انسان معرفی کرد. 

حسین سوزنچی، بازیگر تئاتر، سینما و تلویزیون، همایونی را روشنابخش تئاتر خراسان خواند و گفت: او باعث شد نسلی که تئاتر را در

 
مشهد به اوج رساندند، رشد کنند. 

علی لشگري، پیشکسوت تئاتر مشهد، همایونی را فردي مهربان، بااخلاق و مجذوب کننده خواند و گفت: مرحوم همایونی من را به

 
هنرهاي نمایشی علاقه مند کرد. او بی دریغ کار می کرد و عاشق تئاتر بود. 

در پایان این مراسم از کتاب «سایه همایون» رونمایی شد و معاون فرهنگی و اجتماعی شهرداري مشهد نیز با اهداي یک اثر هنري به
خانواده مرحوم همایونی، از فعالیت هاي آن مرحوم قدردانی کرد.



اخبــار روز

منبع: روزنامه شهرآراشماره خبر:  194  |  تاریخ: 1399/07/30

 
کاهش میلیونی قیمت ها در بازار خودرو 

 
ــ ــ ــ ــ ـــ 

درپی کاهش نرخ ارز، قیمت ها در بازار خودرو نیز کاهشی شد، به طوري که قیمت خودرو هاي داخلی،بین 7 تا 10میلیون تومان
سقوط کرد. قیمت خودرو هاي خارجی نیز به طور متوسط حدود 30میلیون تومان کمتر شده است. به گزارش فارس، قیمت
سایپا131 که در بازار تا 130 و 132میلیون تومان افزایش یافته بود، هم اینک به 125میلیون تومان رسیده است. فعالان بازار می
گویند اگر کاهش نرخ دلار ادامه داشته باشد، قیمت این خودرو تا 115میلیون تومان نیز افت خواهد کرد. کوئیک معمولی نیز که
قیمت آن تا 181میلیون تومان افزایش یافته بود، دیروز با قیمت 172میلیون تومان در بازار عرضه شد. همچنین قیمت کوئیکR که
به 190میلیون تومان رسیده بود، با روندي کاهشی، 180میلیون تومان شده است. تیبا صندوق دار نیز که به قیمت 157میلیون تومان
معامله می شد، حالا به قیمت 150میلیون تومان فروخته می شود و درمورد تیبا2 نیز قیمت ها از 172میلیون تومان به 162میلیون
تومان سقوط کرده است. قیمت پژو405 که تا 240میلیون تومان افزایش یافته بود، دیروز به 230میلیون تومان رسید. ازطرفی قیمت
سمند ال ایکس در بازار از 230میلیون به 214میلیون تومان افت کرد. خودروي رانا نیز در بازار از 275میلیون تومان به 258میلیون
تومان رسیده است. همچنین قیمت پژوپارس از 310میلیون تومان به 298میلیون تومان کاهش یافته است. افت قیمت در بازار خودرو
هاي دست دوم نیز مشاهده می شود، به طوري که قیمت یک دستگاه راناي مدل97 از 210میلیون تومان به 200میلیون تومان افت

 
کرده است. 

 
امروز؛ آخرین مهلت نام نویسی وام کرونا 

 
ــ ــ ــ ــ ـــ 

همچنان که پیش از این اعلام شده بود، 30مهر آخرین فرصت ثبت نام براي دریافت وام کروناست و صاحبان کسب وکارها و بنگاه
هاي اقتصادي آسیب دیده از کرونا فقط امروز فرصت دارند درخواست خود را براي دریافت تسهیلات حمایتی کرونا در سامانه کارا به
ثبت برسانند. به گزارش ایسنا، برابر اعلام بانک مرکزي، تا پایان روز 28مهر بیش از 331هزارنفر از متقاضیان تسهیلات ویژه دولت
براي کسب وکارهاي آسیب دیده از کرونا و صاحبان مشاغل و بنگاه ها، موفق به دریافت وام کرونا شده اند و پرونده بیش از 238هزار

 
بنگاه دیگر نیز در مرحله بررسی و پرداخت است. 

 
متقاضیان وام ودیعه مسکن فقط امروز فرصت نام نویسی دارند 

 
ــ ــ ــ ــ ـــ 

معاون وزیر راه وشهرسازي گفت: مرحله دوم ثبت نام وام ودیعه مسکن که با مصوبه جدید ستاد ملی کرونا تا پایان مهر تمدید شده
بود، امروز به پایان می رسد. محمود محمودزاده در گفت وگو با باشگاه خبرنگاران جوان، با بیان اینکه تا روز دوشنبه، 193هزار نفر
مازاد بر تاییدشدگان مرحله اول، براي وام ودیعه مسکن ثبت نام کرده اند، گفت: در مرحله اول حدود 400هزار متقاضی وارد سامانه
شده بودند و حدود یک میلیون و800هزار متقاضی هم از طریق پیامک، درخواست وام ودیعه مسکن را ثبت کرده بودند که درنهایت

 
از این تعداد، حدود 430هزار نفر تایید شدند. 



 
استقبال سرمایه گذاران از سرمایه گذاري در گردشگري 

 
ــ ــ ــ ــ ـــ 

معاون سرمایه گذاري اداره کل میراث فرهنگی، صنایع دستی و گردشگري خراسان رضوي گفت: سرمایه گذاران از آلبوم فرصت هاي
سرمایه گذاري گردشگري استان استقبال کردند. احمد دیناري در گفت وگو با ایرنا افزود: بیش از 70درصد طرح هاي سرمایه گذاري
جدید امسال در حوزه گردشگري، از فرصت هاي این آلبوم استفاده کردند. وي ادامه داد: در قالب آلبوم فرصت هاي سرمایه گذاري
گردشگري جدید در خراسان رضوي طی سال گذشته، 130فرصت شناسایی شد و به منظور جذب سرمایه گذاران به فرمانداران
شهرستان هاي مختلف معرفی شدند. درقالب این آلبوم، تحقق 16هزارو160میلیارد ریال سرمایه گذاري بخش خصوصی پیش بینی

 
شده است. 

 
معین اقتصادي مشهد :بانک جامع حوزه کسب وکار را تهیه کرده ایم 

 
ــ ــ ــ ــ ـــ 

رئیس اداره معین اقتصادي شهرداري مشهد با بیان اینکه یکی از وظایف معین اقتصادي، پیگیري حل مشکلات کارآفرینان و سرمایه
گذاران است، گفت: بانک جامع ظرفیت هاي حوزه کسب وکار در بخش خصوصی و دولتی را تهیه کرده ایم تا با استفاده از چنین
فرصتی، براي حل مشکلات کارآفرینان اقدام کنیم. به گزارش روابط عمومی معین اقتصادي مشهد، ناصر فهیمی در جلسه کارگروه
ارزش آفرینی و توسعه ظرفیت هاي اشتغال مشهد افزود: برخی پروژه ها و مشاغل مانند گیاهان دارویی، طراحی و تولید زیورآلات،
تولید فرش دستباف و سوغات و پوشاك و پروژه اقامتگاه گردشگري، قابلیت گسترش در شرایط اقتصادي کنونی را دارند، از این رو
طی برنامه اي جامع با هم افزایی متولیان خصوصی و دولتی این گونه مشاغل، درصدد حمایت از آن ها هستیم.جواد آهویی، معاون
بازرگانی سازمان مشاغل شهري و فرآورده هاي کشاورزي شهرداري مشهد، نیز بیان کرد: در آذرماه با افتتاح یک بازار تخصصی صنعتی
در بولواروحدت با کمک کارآفرینان، 25نفر به صورت مستقیم و 60نفر به صورت غیرمستقیم مشغول به کار خواهند شد، ضمن اینکه

درحال افتتاح چند مجموعه نانوایی صنعتی نیز هستیم.



بورس همچنان در سراشیبی سقوط

منبع: روزنامه شهرآراشماره خبر:  195  |  تاریخ: 1399/07/30

مسعود سلطانی - آنچه معامله گران بازار سرمایه از آن ترس داشتند، اتفاق افتاد. دیروز شاخص کل بازار سرمایه با ریزش
42هزار واحدي به کف کانال یک میلیون و400هزار واحدي نزدیک تر شد. درمجموع از ابتداي هفته تا دیروز، شاخص کل، ریزش
160هزار واحدي داشته و معادل 10درصد افت کرده است.در جریان معاملات دیروز نیز نماگر اصلی بازار به سطح یک میلیون
و412هزار واحدي رسید و در این میان هیچ اتفاق امیدوارکننده اي نتوانست مقابل حجم تقاضاي فروش را بگیرد. تنها کورسوي امید

 
در دل معامله گران، افزایش قدرت خریداران بازار در معاملات سه شنبه نسبت به دوشنبه هفته جاري است. 

همان طور که پیش بینی کرده بوده است، دیروز روند معاملات بازهم تحت تأثیر قدرت زیاد جبهه عرضه کنندگان سهام بود. بررسی
ها نشان می دهد که دیروز، افزایش عرضه در 312نماد، موجب قفل شدن معاملات در این نمادها و تشکیل صف فروشی به ارزش
5هزارو953میلیارد تومان شد. ازسوي دیگر افزایش تقاضا تنها در 35نماد باعث شد که براي این نمادها، صف خریدي به ارزش
2هزارو74میلیارد تومان تشکیل شود.مقایسه تعداد نمادهاي معامله شده در صف، در جریان معاملات دیروز نشان می دهد که ارزش
صف هاي فروش در بازار سرمایه، 187درصد بیشتر از ارزش صف هاي خرید بوده است که این موضوع، از غلبه جبهه عرضه کنندگان
در بازار سرمایه حکایت می کند، با این حال درمقایسه با روز دوشنبه، وضعیت بازار دیروز به نسبت بهتر بود، زیرا ارزش صف هاي
فروش در معاملات دوشنبه حدود 480درصد بیشتر از ارزش صف هاي خرید بود.بررسی آخرین قیمت معاملاتی و همچنین قیمت
پایانی معاملات در تمامی نمادهاي بورسی و فرابورسی، نیز نکته مهمی را یادآوري می کند؛ درمجموع طی معاملات دیروز و در زمان
بسته شدن پنجره معاملاتی، 304نماد در بورس و فرابورس وجود داشتند که آخرین قیمت معامله شان، بیش از 2درصد کمتر از
قیمت پایانی شان بود و انتظار می رود قیمت این نمادها طی معاملات امروز کمتر شود.در نقطه مقابل، آخرین قیمت معامله در
91نماد، بیش از 2درصد بیشتر از قیمت پایانی(میانگین قیمت معاملات روز) بود که این موضوع، نوید رشد قیمت این نمادها را طی

 
معاملات امروز می دهد. 

با بررسی این آمارها و شرایط پیش آمده در صف هاي خریدوفروش و همچنین تفاوت ایجادشده در آخرین قیمت معاملاتی و قیمت
پایانی معاملات، می توان پیش بینی کرد که امروز روند حاکم بر بازار نسبت به 2روز قبل بهبود یابد و شاهد قدرت گرفتن جبهه

 
خریداران باشیم، با این حال احتمالا بازهم شاخص هاي بورسی، نزولی خواهد بود. 

همان طور که اشاره شد، دیروز شاخص کل بورس سقوط 42هزارو970واحدي را تجربه کرد و با 94/2درصد افت، به سطح یک
میلیون و419هزار واحدي بازگشت. شاخص کل هم وزن نیز با 5هزارو693پله سقوط، معادل 42/1درصد افت کرد و به سطح
394هزارواحدي رسید. فاصله زیاد میان ریزش شاخص کل و شاخص هم وزن، نشان می دهد که دیروز ریزش نمادهاي بزرگ شاخص
ساز سهم بیشتري در سقوط شاخص کل بورس داشته اند. شاخص کل فرابورس نیز دیروز، 266واحد افت کرد و به سطح 17هزار

 
واحدي رسید. 

 
توسعه محلی با سرمایه بومی از راه بورس 

یکی از انتقادهایی که به صورت مداوم از زبان مسئولان استانی درباره سیستم بانکی در کشور شنیده می شود، تخصیص نیافتن سپرده
هاي بانکی استان به پروژه هاي نیمه کاره و معطل سرمایه در استان است. به بیان ساده تر این انتقاد سال هاي سال در خراسان
رضوي مطرح شده است که چرا سپرده هاي مردم در بانک هاي خراسان رضوي صرف توسعه استان خودشان نمی شود. این موضوع،
مسئله اي بود که عضو هیئت مدیره بورس تهران در حاشیه افتتاح نخستین سوپرمارکت مالی در مشهد، به آن پرداخت. محمدرضا



خواجه نصیري در این رویداد با اشاره به اینکه در کشورهاي پیشرفته دنیا 80درصد مردم با مقوله سرمایه گذاري آشنا هستند، گفت:
یکی از کارکردهاي اصلی صندوق هاي مالی بومی و سوپرمارکت هاي مالی، استفاده از سرمایه هاي خرد محلی براي توسعه پروژه ها

 
در همان منطقه است. 

وي افزود: طبق بررسی هاي صورت گرفته، حجم سرمایه گذاري مردم در یکی از شهرستان هاي کوچک خراسان رضوي در بورس،
بیش از 2 هزار میلیارد تومان است. این درحالی است که در همان شهرستان یک پروژه اقتصادي و کارآفرینی معطل بودجه 50میلیارد
تومانی است. متاسفانه به دلیل ضعف ساختارهاي مالی و بانکی، تخصیص اعتبارات به شیوه صحیح انجام نمی شود و این پروژه نیمه

 
کاره رها شده است. 

عضو هیئت مدیره بورس تهران افزود: مشکل سیستم بانکی این است که تمامی اعتبارات را در مرکز تجمیع می کند و در آنجا در
زمان راه اندازي یک پروژه اقتصادي به ظرفیت هاي هر منطقه با واقع بینی نگاه نمی شود، بلکه میزان برش تیغ نماینده آن منطقه در
مجلس تعیین کننده شیوه توزیع منابع خواهد بود. این درحالی است که تشکیل صندوق هاي سرمایه گذاري بومی از طریق

سوپرمارکت هاي مالی، امکان توسعه بومی هر منطقه را با سرمایه هاي خرد همان منطقه فراهم می کند.



رنج کوله بري براي لقمه اي نان/ آیا کوله بران ساماندهی می شوند؟

منبع: باشگاه خبرنگاران جوانشماره خبر:  196  |  تاریخ: 1399/07/30

کولبران جانشان را کف دستشان می گذارند و براي کسب درآمد پا روي سلامت، امنیت و خیلی چیز هاي دیگر می گذارند تا
سفره زندگی خودشان خالی نشود.

به گزارش خبرنگار حوزه رفاه و تعاون گروه اجتماعی
باشگاه خبرنگاران جوان، با وجود مشکلات اقتصادي
چندسال اخیر و نبود درآمد هاي مکفی پدیده اي در مرز
هاي کشور درحال رواج یافتن است که اگر چه سال ها
شاید در کشور وجود داشت، اما حالا چندسالی است که

 
بسیار مطرح شده و به گوش خیلی از ما ها خورده است. 

کولبري پدیده است که اگرچه درآمد بالایی دارد، اما در کنار این درآمد بالا مزایا و معایب دیگري نیز دارد. کوبران اغلب در راه مرز

 
هاي کردستان، کرمانشاه و آذربایجان غربی هستند و این استان ها بیشترین درگیري را با این پدیده دارد. 

این افراد جانشان را کف دستشان می گذارند و براي کسب درآمد پا روي سلامت، امنیت و خیلی چیز هاي دیگر می گذارند تا سفره

 
زندگی خودشان و زن و بچه هایشان خالی نشود. 

هرچند وقت یکبار خبر هایی مبنی بر فوت این کولبران به گوش می رسید و اذهان عمومی را درگیر خود می کند برخی صاحب
نظران صدا بلند می کنند و می گویند وجود و فعالیت این افراد در شأن کشور ما نیست و برخی هم نداي دیگري سر می دهند و می

 
گویند بیاید کاري برایشان کنیم. 

اما در واقعیت باید براي این افراد چه کرد؟ دو مسئله اي که این روزا بسیار مطرح می شود این است که بیایم براي این افراد شغل
هایی با درآمد خوب ایجاد کنیم تا آن ها سختی راه و جور و مشقت چنین کاري را به دوش نکشند و در آینده با مشکلات غالبا
جسمی، روحی و... مواجه نشوند، و از طرفی هم مطرح می شود این شغل امري است که در کشور رواج یافته و نمی شود آن را از بین

 
برد همچنین باید براي بهبود آن شرایطی در زمینه کنترل و ساماندهی آن ها انجام داد. 

قطعا که متولی امور کولبران وزارت کشور است و آن ها معتقد به ساماندهی چنین گروهی از جامعه هستند؛ اما در این میان حسین
ذوالفقاري معاون امنیتی انتظامی وزارت کشور گفته است همه زیرساخت ها براي حمایت از جامعه کولبري فراهم شده است و ما براي
کمک به معیشت مرزنشینان بازارچه هاي مرزي را در نظر گرفتیم، اما به دلیل تحریم ها ورود برخی کالا ها به کشور ها ممنوع شد و

 
عملا مرزنشینان نتوانستند از لایحه حمایتی دولت بهره مند شوند. 

اقدامات مختلفی براي بهبود شرایط کولبران در کشور انجام شده است و حسین قاسمی مدیرکل امور مرزي وزارت کشور در گفت وگو



با باشگاه خبرنگاران جوان با اشاره به اینکه در حوزه بهبود معیشت مردم مرزنشین اقدامات مختلفی صورت گرفته تا از یک طرف راه
هاي ورودي غیرقانونی کالا و قاچاق را محدود و از طرفی معیشت مردم مرزنشین را تقویت کنیم، بیان کرد: وزارت کشور دو موضوع

 
بهبود معیشت مرزنشینان و اقدامات عمرانی را به صورت موازي با هم جلو برده است تا ورود کالاي قاچاق به کشور را مدیریت کند. 

از طرفی هم مرزیابی نیروي انتظامی خود را پشتیبان امنیت کولبران معرفی می کند و نیروي انتظامی بیان می کند کولبر کسی است
که در یک زمان و مکان اقلام مشخصی را که قانون برایش تعیین کرده تحت نظارت مستقیم مرزبانان از یک گذر مرزي عبور می کند.

البته مرزبانی نگرانی هایی درخصوص رد و بدل شدن کالا هاي قاچاق و اطلاعات امنیتی توسط این افراد دارد و در این باره سردار
احمد علی گودرزي فرمانده مرزبانی نیروي می گوید: افراد سودجو با سوء استفاده از کولبران آن ها را براي رد و بدل کردن کالا هاي
قاچاق به آن طرف مرز ها می فرستند و در مواقعی نیرو هاي ما دو تا سه بار دستور ایست می دهند و اعلام خطر می کنند، اما در

 
برخی از مواقع مجبور به تیراندازي می شوند. 

سردار گودرزي تصریح کرد: پیشنهاد ما این است که مسئولان امر و دستگاه هاي ذي ربط، اقداماتی را انجام دهند تا افراد مشخص

 
شوند و در یک زمان و مکان خاص اقلام مشخصی تحت نظارت مسئولان مرزبانی از مرز ها به کشور ورود پیدا کنند. 

برخی نمایندگان مجلس هم با نظرات وزارت کشور همسو هستند و خواستار ساماندهی در قالب تصویب مصوباتی در مجلس شوراي
اسلامی براي حمایت از کولبران شده اند به طوري که چندي پیش مهدي عیسی زاده رئیس کمیسیون اجتماعی مجلس شوراي
اسلامی اظهار کرد: کولبري یکی از معضلات بزرگ کشور است و هر ساله بسیاري از جوانان تحصیلکرده و نخبه درگیر این معضل می

 
شوند. 

 
عیسی زاده افزود: باید به معضل کولبري یک نگاه جامع داشت و کولبري هزاران معانی در پشت خود دارد. 

او با بیان اینکه ما علاوه بر اشتغال زایی پایدار و دائمی در مناطق مرزي، باید امنیت مرز ها و کشور را نیز لحاظ و تامین کنیم، ادامه

 
داد: بزرگترین پایگاه هاي آمریکا و اسرائیل در نزدیکی مرز هاي غربی ایران است. 

رئیس کمیسیون اجتماعی مجلس شوراي اسلامی تصریح کرد: گهگاه دشمنان کشور در آن سوي مرز ها کولبران را تخلیه اطلاعاتی
می کنند و از منظر امنیتی و اطلاعاتی هم باید به معضل کولبري پرداخت. از سوي دیگر، کولبران کالا هاي اساسی و مورد نیاز مردم

 
را جابه جا نمی کنند و همه چیز از قبل برنامه ریزي شده است. 

عیسی زاده با بیان اینکه نباید کولبران را بیگانه بدانیم و لازم است تا آن ها را ساماندهی کنیم، تصریح کرد: حتی می توانیم معابر

 
مشخصی را براي کولبران تعریف و مقرر کنیم تا کالا هاي مشخصی را حمل کنند. 

او افزود: ما در کمیسیون اجتماعی آماده همه نوع همکاري براي رفع معضل کولبري هستیم و حتی می توانیم هر پیشنهادي را در این

 
رابطه، در قالب طرح در صحن علنی مجلس مطرح و تصویب کنیم تا به شکل قانون درآید. 

اما مسئولان ذي ربطی که کولبري را زیبنده کشور نمی دانند راهکار هایی را مطرح می کنند که هم به کرامت انسانی این افراد

 
خدشه وارد نمی کند و هم آسیب هاي جانبی اي براي آن ها نخواهد داشت. 



 
 

بنیاد برکت ستاد اجرایی فرمان امام (ره) با همفکري نخبگان سعی دارد این پدیده را هرطور شده از کشور بزداید. آن ها با این هدف
که درحال حاضر کولبري در کشور یک مسئله عمومی است و موضوعیت این را دارد که هر چه سریعتر این پدیده را از کشور پاك

 
شود، در این باره برنامه ریزي هاي کلانی را هدف گذاري کرده اند. 

سید امیرحسین مدنی مدیر عامل بنیاد برکت ستاد اجرایی فرمان امام (ره) در اولین نشست تخصصی بررسی راهکار هاي اشتغال

 
کولبران اظهار کرد: ما با دستگاه هایی که در جهت رفع مشکل کولبران و ساماندهی آن ها فعالیت می کنند جلساتی را برگزار کردیم. 

 
او گفت: با رویکرد اشتغالزایی دنبال رفع این مشکل تلخ کشور در مناطق روستایی و مرزنشین هستیم. 

مدنی افزود: ستاد اجرایی فرمان امام(ره) به عنوان نهادي که حل مشکل کولبران را به عنوان یک دغدغه محوري خود دنبال می کند،

 
بحث اشتغالزایی براي کولبران روستایی استان هاي کردستان، کرمانشاه و آذربایجان غربی را در اولویت قرار داد. 

مدیرعامل بنیاد برکت با بیان اینکه در این سه استان 482 روستا شناسایی شده است که بخش عمده اي از کولبران ساکن این روستا

 
ها هستند، گفت: شناسایی ظرفیت هاي این روستا ها در دستور کار قرار گرفت. 

 
او ادامه داد: این استان ها در حوزه آبزي پروري، کشاورزي و صنایع دستی ظرفیت هاي خوبی دارند. 

مدیرعامل بنیاد برکت با بیان اینکه با مدل هاي ستاد اجرایی فرمان امام دارد بحث اشتغالزایی را دنبال می کنیم، گفت: 3 هزار و 500

 
طرح در روستا هاي مرزنشین اجرایی می شود که 10 هزار شغل را براي کولبران در بر میگیرد. 

او با بیان اینکه از ابتداي سال تاکنون 2 هزار 500 طرح اشتغالزایی شناسایی شده اند و براي دریافت تسهیلات به بانک معرفی شده

 
اند، گفت: تاکنون در 333 روستا حضور پیدا کرده ایم و در مابقی روستا ها تا پایان سال فعالیت هایی انجام خواهد گرفت. 

مدنی گفت: با راه اندازي ظرفیت اشتغالزایی می توانیم در ادامه در خصوص کنترل مرز ها با نهاد هاي حاکمیتی تعامل هایی داشته

 
باشیم. 

او با بیان اینکه جا به جایی کالا ها باید به صورت رسمی در کشور انجام شود و دستگاه هاي دولتی و قانون گذار باید پاي کار بیایند،

 
گفت: رویداد کاك برکت از ایده هاي مردمی و سایر دستگاه ها براي اشتغالزایی کولبران این مناطق استقبال می کند 



البته بنیاد برکت تنهایی نه، بلکه در زمینه ایجاد شغل براي کولبران با راه اندازي رویداد کاك برکت سعی دارد نظرات و ایده هاي
نخبگان را با خود همراه کند. کارآفرینان و ایده پردازان می توانند با مراجعه به آدرس سایت event.barkat.ir طرح ها و ایده هاي

 
نوآورانه خود را ارائه کنند تا طرح هاي منتخب پس از بررسی و داوري، از سوي بنیاد برکت حمایت و اجرا شوند. 

همچنین در این باره مدنی تصریح کرد: در نهایت شاید این ایده ها در قالب طرحی به مجلس شوراي اسلامی وارد شود و براي مناطق
مفید باشد همچنین تاکنون 180 ایده مردمی در حوزه اشتغالزایی به رویداد کاك برکت ارسال شده است و این تعداد افزایش پیدا می

 
کند. 

او با بیان اینکه همکاري با دستگاه ها و نهاد ها ایده ها افزایش می یابند، گفت: در نهایت به چند مدل خوب می رسیم که بتوانیم با

 
کمک مجلس و دولت طرح هاي خوبی را در این مناطق اجرایی کنیم. 

معضل کولبري به ظاهر مسأله ساده اي است، اما در واقع فقط با همدردي، همفکري و همراهی با مردم مناطق مرزي مرتفع می شود

 
و نیازمند یک همزیستی است. 

بر اساس آمار هاي غیررسمی، تا 40 هزار نفر در استان هاي مرزي کشور مشغول به کولبري هستند که بر اساس این نیاز، ایجاد

 
اشتغال براي کولبران توسط بنیاد برکت در سال هاي آینده هم ادامه خواهد داشت. 

به هر حال براي کولبران چه شغل هاي جدید و محلی ایجاد شود و چه فعالیت در حال حاضرشان ساماندهی شود باید کرامت
انسانیشان حفظ شود و در کنار آن درآمدي در حد شغل کولبري داشته باشند. درست است که برخی کولبران همچنان مصر هستند
شغلشان را ادامه دهند اما از دیدگاه بیشتر صاحب نظران کولبري به عنوان یک آسیب اجتماعی، تنها زمانی کاهش خواهد یافت که

 
کولبران بتوانند بر اثر اجراي برنامه هاي حمایتی، شغل مناسب جایگزینی را براي خود بیابند. 

 
بیشتربخوانید 

 
- مهارت آموزي صنایع دستی موجب رفع معضل کولبري می شود 

 
- ایجاد 10 هزار شغل براي کولبران مناطق مرز نشین 
- دولت به تنهایی نمی تواند پدیده کولبري را رفع کند



دست اندازهاي مسیر کارآفرینی در ایران/ چرا در دانشگاه ها خبري از

کارآفرین شدن نیست؟

منبع: باشگاه خبرنگاران جوانشماره خبر:  197  |  تاریخ: 1399/07/30

در راستاي جدي تر شدن بحث کار آفرینی در کشور بایستی دانشگاه ها به سمت و سویی هدایت شوند که کارآفرین تربیت
کنند.

به گزارش خبرنگار حوزه دانشگاهی گروه علمی پزشکی
باشگاه خبرنگاران جوان، عمده ترین مسئله اي که باعث
رشد و توسعه اقتصادي می شود، تغییر در کیفیت آموزش
و توجه به نیروي انسانی است. اگر می خواهیم بحث کار
آفرینی را در کشور جدي بگیریم باید نظام آموزشی ما به
سمتی برود که نیرو هایی با شهامت در تصمیم گیري

 
پرورش یابند. 

طبق تحقیقات گوناگون، آموزش هاي کسب وکار و فرهنگ کارآفرینانه، گسترش مراکز تحقیق و توسعه کارآفرینی، برگزاري کارگاه
هاي آموزش کارآفرینی دیجیتالی و ... راهکار هایی هستند که به عنوان ایجاد اشتغال و بهبود بحران بیکاري فارغ التحصیلان شناخته

 
شده اند. 

آموزش کار آفرینی یکی از برنامه هاي اصلی در توسعه کارآفرینی است که مواردي از جمله شیوه هاي جدید آموزشی و تعیین نقش

 
هاي نوین دانشجو و استادان را شامل می شود، اما دانشگاه ها تا کنون توجهی به این نکته نداشته اند. 

توجه به مهارت نیروي انسانی، مهم ترین عامل رشد و توسعه اقتصادي مهم ترین عامل رشد و توسعه اقتصادي در کشور بحث تغییر
کیفی آموزش و توجه به مهارت نیروي انسانی است. به منظور جدي گرفتن بحث کار آفرینی در جامعه لازم است تا نظام آموزشی به

 
سمت و سویی هدایت شود که بتواند نیرو هاي قوي جهت شرکت در تصمیم گیري هاي مربوط به کشور آموزش دهد. 

اشتغال زایی و رفاه دو دستاورد مهم کارآفرینی براي سیاستگذاران جامعه است و باید بتوانیم به ترویج این فرهنگ در کشور اقدام
کنیم. لازم است تا آموزشگاه هایی به منظور شناسایی استعداد ها و توانایی هاي فارغ التحصیلان دانشگاهی راه اندازي شود تا به
سمت کارآفرین بودن در حال حرکت باشیم. همچنین ناگفته نماند که دانشگاه ها باید در راستاي کارآفرین شدن به صورت جدي

 
تلاش کنند. 

 
ایجاد کارآفرینی یکی از مهم ترین مباحث ضروري در جامعه بوده که پرداختن به آن در شرایط سخت اقتصادي احساس می شود. 

چند سالی می شود که از تب کارآفرینی در کشور می گذرد، اما هنوز آن چنان که باید و شاید به حوزه اشتغال و کسب و کار فارغ
التحصیلان بها داده نمی شود و متخصصان کار آفرینی مدعی هستند که فاصله زیادي تا رسیدن به جایگاه برجسته در این حوزه
داریم، در واقع تاکنون واژه کارآفرینی مفهوم واقعی خود را پیدا نکرده است، به همین علت مسئولان مملکت تصمیم گرفته اند تا در



 
سخنرانی هاي خود همواره از این واژه به عنوان راه حلی براي رفع معضل بیکاري یاد کنند. 

اقتصاددانان و روساي دانشگاه ها مدعی هستند که رابطه مستقیمی بین اقتصاد و کارآفرینی وجود دارد و باید به این حوزه بیش از
پیش توجه شود تا بتوانیم پیشرفت چشمگیري داشته باشیم و استعداد هاي جوانان دانشجو و فارغ التحصیلان ایرانی را در جامعه به

 
نمایش بگذاریم. 

 
واژه کارآفرین در واقع به معناي هدایت، نظارت، کنترل و مخاطره پذیري است که باعث توسعه اقتصادي در جامعه می شود. 

کارآفرینان موتور رشد اقتصادي جامعه هستند اقتصاد دانان از کارآفرینان به عنوان «موتور رشد اقتصادي» جامعه یاد می کنند و
جامعه شناسان این افراد را ترویج دهنده فرهنگ رقابت، نواندیشی و پویایی اقتصادي به شمار می آورند، حتی اندیشمندان این گروه را

 
به عنوان اصلی ترین عامل تحرك و نو آوري سازمانی در عصر کنونی تلقی می کنند. 

کارآفرینی تنها به معنا و مفهوم کسب و کار تلقی نخواهد شد، بلکه ارزش آفرینی یکی دیگر از مفاهیم این حوزه است که باعث رشد و

 
پیشرفت اجتماعی، سیاسی و فرهنگی می شود. 

اعتماد به نفس بالا، خلاق، خوش بین، پر انرژي، مبتکر، دور اندیش، با پشتکار، انعطاف پذیر و داراي استقلال از ویژگی هاي افراد

 
کارآفرین به شمار می روند. 

 
 

ژاپن، اولین کشور توسعه دهنده کارآفرینی در جهان اولین کشوري که در حوزه کارآفرینی به صورت آموزشی در اواخر دهه 50
میلادي رشد کرد ژاپن بود که فرهنگ کار آفرینی را از سطح دبیرستان شروع کرد. آموزش کار آفرینی به عنوان سیاستی شناخته
شده است که به صورت مستقیم در سطح کمی و کیفی بودن تمامی مسائل جامعه اثر گذار است، همین عامل باعث شده است تا
دانشگاه ها مسئله کارآفرینی را به عنوان مهم ترین ویژگی آموزش عالی جلوه دهند و بتوانند در این حوزه فعالیت هاي به خصوصی از

 
خود به نمایش بگذارند. 

برخی از دانشگاه هاي کشور در راستاي کارآفرین شدن اقدامات زیادي انجام داده اند، اما طبق بررسی هاي گوناگون تا تحقق آن
فاصله زیادي داریم و مراکز آموزش عالی با برنامه ریزي هاي خاص باید در این زمینه بکوشند تا معضل اشتغال فارغ التحصیلان کشور

 
حل شود. 



 
 

حرکت دانشگاه تهران به سمت دانشگاهی کارآفرین مهدي پور فتح، مدیرکل امور پژوهش هاي کاربردي دانشگاه تهران در گفت وگو با
خبرنگار حوزه دانشگاهی، درباره فعالیت هاي دانشگاه تهران براي پیشبرد اهداف صنایع فولاد اظهار کرد: دانشگاه تهران مطابق با

 
برنامه هایی که در کشور وجود دارد به سمت دانشگاه هاي کارآفرین در حال حرکت است. 

او افزود: دانشگاه ها در گذشته به سمت آموزش و پژوهش در حرکت بودند و روي این موضوع تمرکز داشتند که امروزه در کنار

 
آموزشی و پژوهشی بودن به سمت و سوي کار آفرینی هم در حال حرکت هستند. 

پور فتح تصریح کرد: یک مسئله بسیار مهم در توسعه و تحقق کارآفرینی دانشگاه ها این است که ارتباط تنگاتنگی بین دانشگاه ها و
صنعت ایجاد شود. خوشبختانه در سطح مدیران دانشگاه تهران، مدیران فولاد مبارکه و سایر بخش هاي صنعت روابط بسیار خوبی را

 
ایجاد کرده ایم و حمایت هاي بسیار جدي از این مسئله صورت گرفته است. 

مدیرکل امور پژوهش هاي کاربردي دانشگاه تهران ادامه داد: ارتباط بین استادان، دانشجویان و شرکت هاي دانش بنیان یکی از برنامه
ریزي هاي ما به منظور تقویت و ایجاد رابطه بین این افراد و صنایع است و به منظور مفید بودن آن براي جامعه باید این ارتباط دو

 
جانبه باشد. 

او با بیان اینکه باید حضور جدي در خود صنعت و عرصه هاي میدانی داشته باشیم، تاکید کرد: تمام صنایع کشور باید روي مشکلات

 
متمرکز شوند. 

 
 

مدیرکل امور پژوهش هاي کاربردي دانشگاه تهران اظهار کرد: تاکید بر حل مشکلات صنعت یکی دیگر از برنامه هاي ما بوده است که



در حوزه هاي پژوهش دانشگاهی و شرکت هاي دانش بنیان مرتبط با دانشگاه، پارك علم و فناوري و ... فعال هستیم و ارتباط میان

 
این چند بخش را تقویت خواهیم کرد. 

 
بیشتر بخوانید 

 
- از بیانیه "دانشگاه هاي جامعه محور و کارآفرین" رونمایی شد 
- دانشگاه هاي کارآفرین در مسیر توسعه کشور حرکت می کنند



پرداخت 825 میلیارد ریال وام به خسارت دیدگان کرونا در گلستان

منبع: خبر فوريشماره خبر:  198  |  تاریخ: 1399/07/30

مدیرکل تعاون، کار و رفاه اجتماعی گلستان گفت: که تاکنون به 6 هزار و 432 فرد و کارفرماي خسارت دیده ناشی از شیوع
کرونا، معادل 49 درصد کل خسارت دیدگان این بیماري منحوس در استان، 825 میلیارد ریال تسهیلات پرداخت شد.

مدیرکل تعاون، کار و رفاه اجتماعی گلستان گفت: که
تاکنون به 6 هزار و 432 فرد و کارفرماي خسارت دیده
ناشی از شیوع کرونا، معادل 49 درصد کل خسارت دیدگان
این بیماري منحوس در استان، 825 میلیارد ریال

 
تسهیلات پرداخت شد. 

سعید مازندرانی روز سه شنبه اظهار داشت: به سبب همه
گیري شیوع کووید 19 در کشور و گلستان در مجموع 11
هزار و 553 فرد و کارفرماي واحدهاي تولیدي استان
خسارت دیدند که با تشکل پرونده براي دریافت یک هزار و

 
676 میلیارد ریال تسهیلات به بانک ها معرفی شدند. 

وي با اشاره به مهلت باقی مانده (پایان آبان ماه امسال) جهت بهره مندي از تسهیلات کرونا، از خسارت دیدگان معرفی شده به بانک

 
ها درخواست کرد تا با مراجعه به بانک و تکمیل مدارك مورد نیاز، نسبت به دریافت تسهیلات خود اقدام نمایند. 

مازندرانی، سقف تسهیلات پیش بینی شده براي هر فرد فعال در واحدها و کارگاه هاي خسارت دیده از کرونا را 160 میلیون ریال

 
اعلام کرد. 

مدیرکل تعاون، کار و رفاه اجتماعی گلستان اضافه کرد: رانندگان تاکسی، صاحبان رستوران و هتل داران، آموزشگاه هاي آزاد،
مهدهاي کودك، مدارس غیرانتفاعی و باشگاه هاي ورزشی از مهمترین گروه هاي خسارت دیده از کرونا در استان می باشند که

 
مشمول دریافت تسهیلات هستند. 

وي، پرداخت سه ماه حق بیمه برخی مشاغل خاص مانند فعالان عرصه فرهنگ و هنر، تعویق سه ماهه پرداخت اقساط تسهیلات
اشتغال روستایی، پرداخت 30 درصد حقوق و 2 سال سهم بیمه کارفرمایانی که نیروهاي جوان و فارغ التحصیل دانشگاهی استخدام

 
کنند را از دیگر اقدامات حمایتی دولت براي کمک به حفظ اشتغال گلستان در دوران کرونا اعلام کرد. 

مازندرانی همچنین گفت که به افزون بر 20 هزار فرد متقاضی دریافت بیمه بیکاري سه ماهه اسفند، فروردین و اردیبهشت در استان

 
گلستان، 185 میلیارد ریال پرداخت شد. 

سخنگوي وزارت بهداشت، درمان و آموزش پزشکی هم روز دوشنبه گفت: با فوت 337 بیمار دیگر مبتلا به کرونا در 24 ساعت
گذشته، شمار جانباختگان بیماري کووید 19 در کشور به 30 هزار و 712 نفر رسید.





برنامه اقتصادي مخالفان دولت چیست؟

منبع: برترین هاشماره خبر:  199  |  تاریخ: 1399/07/30

دولت دوازدهم در ضعیف ترین موقعیت خود است. روز و ساعت و شاید دقیقه اي نیست که فیلم و سخن و گفتاري علیه
عملکرد آن در فضاي مجازي منتشر نشود.

حسین حقگو . کارشناس اقتصادي در روزنامه شرق نوشت: دولت دوازدهم در ضعیف ترین موقعیت خود است. روز و ساعت و

 
شاید دقیقه اي نیست که فیلم و سخن و گفتاري علیه عملکرد آن در فضاي مجازي منتشر نشود. 

کلیپ هایی که متأسفانه به سرعت کاربران از آن استقبال می کنند و بازنشر می شود. رفتاري که بخش عمده اي از آن ریشه در
استیصال و نارضایتی شدید از وضعیت و عملکرد اقتصادي دولت دارد. شاید بتوان گفت جامعه ایران کمتر زمانی چنین نگران، عصبی

 
و بی افق بوده است. 

اکنون خرید خانه اي محقر و کوچک حتی در حاشیه شهرها یا داشتن یک پراید دست دوم به آرزویی دست نیافتنی تبدیل شده
است؛ یافتن شغلی با سه تا چهار میلیون تومان حقوق که تقریبا افسانه است. وضعیت بد اقتصادي از دو سال قبل و با شروع دور جدید

 
تحریم هاي ظالمانه و افزایش سوءسیاست ها و انجام نشدن اصلاحات ساختاري اقتصادي و پاندمی کرونا تشدید شد. 

تورم بالاي 30 درصد و منفی شدن رشد اقتصادي و ایجاد فضاي رکود تورمی و... بی شک تأثیرات بسیاري بر روح و روان و رفتار
انسان ایرانی گذاشته و می گذارد. آخرین گزارش درباره وضعیت روحی جامعه ایران مربوط به سال 2018 مؤسسه گالوپ است که

 
ایرانیان را در بین 185 کشور جهان در ردیف 105 و بعد از عراق، دومین مردم غمگین و عصبی جهان ارزیابی کرده بود. 

بهره برداري سیاسی مخالفان و رقیبان سیاسی دولت از این وضعیت ناگوار اقتصادي و زشت ترین توهین ها و تهدیدها را روانه دولت و
رئیس آن کردن، اما بسیار جاي تأسف و تعجب است. مخالفان و رقبایی که جز تهدید و توهین هیچ گاه در تمام دوران حضورشان چه
بر اریکه قدرت و چه خارج از آن، طرح و نقشه و برنامه اي براي تغییر مثبت و بهبودي اوضاع ارائه نداده و بالعکس کارنامه اي به

 
مراتب ناموفق تر از دولت حاضر در بهبودي زندگی و معیشت و کسب وکار مردم داشته اند. 

نابودي صدها میلیارد دلار درآمدهاي نفتی و غیرنفتی دولت هاي نهم و دهم در مقابل ایجاد اشتغال صفر درصد و رشدهاي منفی
اقتصادي، سرمایه گذاري و... هنوز پیش چشم است و جاي دوري نرفته است. واقعیت آن است که مشکل اقتصادي ایران، مشکلی

 
سخت پیچیده و دردي مزمن است و نیازمند طبیبانی حاذق و درمان هایی سخت. 

مشکلی که خود را در قالب نرخ تورم بالا، نرخ رشد اقتصادي پایین و نوسانات اقتصادي زیاد و ضعف شدید انباشت سرمایه و سرمایه
گذاري نشان می دهد. در این میان مؤلفه «انباشت سرمایه» مهم ترین گره اقتصادي چندده ساله این سرزمین است که تا این گره به

 
نحوي علمی و منطقی باز نشود، هیچ مشکلی به درستی و اساسی حل نمی شود. 

«لودویک فون میزس»، اقتصاددان برجسته، این ضرورت را چنین تبیین می کند «آن چیزي که براي ثروتمندکردن کشورهاي در



حال توسعه... لازم است... سرمایه است و البته آزادي عمل این سرمایه در چارچوب اصول بازار و نه ضوابط دولت ها. این کشورها باید
هم سرمایه هاي داخلی را انباشت کنند و هم راه جذب سرمایه خارجی را باز کنند». سرمایه اي که به گفته وي «بزرگ ترین رویداد
تاریخی قرن نوزدهم» است و «راه آهن ها، بندرها، کارخانه ها و معادن آسیا، کانال سوئز و بسیاري از چیزهاي دیگري که توسط غربی

 
ها ساخته شد، بدون سرمایه گذاري خارجی ساخته نمی شد». 

اما این هر دو راه انباشت سرمایه چه داخلی و خارجی نیازمند اعتماد و اعتبار و اطمینان فی مابین دولت و طرف هاي داخلی (جامعه)
و خارجی (دولت ها و نهادهاي بین المللی) است. در بعد داخلی ایجاد پس انداز توسط مردم، مستلزم پول باثبات است؛ یعنی اینکه
همه انواع تورم مهار شود و دولت انضباط مالی و عدم کسري بودجه داشته باشد که این خود برآمده از اعتماد جامعه و همراهی آحاد

 
آن با برنامه هاي اصلاحات اقتصادي دولت است، چراکه غالبا دارویی بسیار تلخ اما ناگزیر است. 

در بعد خارجی نیز مستلزم رعایت چارچوب ها، ضوابط و مناسبات جهانی در قالب منافع ملی است که این نیز تغییر نگرش اساسی به
خود و جهان را می طلبد. در چارچوب تبیین فوق، سؤال مهم آن است که اگر امروز مخالفان و رقباي سیاسی، دولت را متهم به
ناکارآمدي می کنند و سختی و تنگی شدید معیشت و کسب وکار مردم را صرفا ناشی از عملکرد آن می دانند، خود چه در چنته
دارند و قصد دارند چه طرحی دراندازند و با شکاف دولت - ملت به عنوان مبناي ضروري اصلاحات ساختاري اقتصادي و بهبود تعامل

 
با جهان براي جلب و جذب سرمایه هاي خارجی چه کنند؟! 

این افراد و گروه ها لطف کنند همراه کلیپ هاي به شدت انتقادي و نفی کننده دولت حاضر، برنامه هاي دولت لاحق مورد نظر خود را
نیز براي آشنایی مردم و خیل عظیم کاربران فضاي مجازي منتشر کنند تا مردم بدانند در آن آینده چه در انتظارشان است و با بازنشر

 
کلیپ هاي نفی دولت حاضر در کدام مسیر گام می نهند! 

مثلا خوب است دیدگاه و موضع خود را درباره تحلیل زیر ارائه کنند: «بهبود قابلیت اقتصادي کشورها در جهان، موکول به صنعتی
شدن آنهاست. چنین کاري هم فقط از طریق افزایش انباشت سرمایه و افزایش سرمایه گذاري، شدنی است... تعرفه ها و کنترل نرخ
ارز دقیقا همان چیزهایی هستند که مانع ورود سرمایه و صنعتی شدن کشورها می شوند. تنها راه سرعت بخشیدن به صنعتی شدن،

 
داشتن سرمایه بیشتر است. 

از حمایت گرایی فقط این کار برمی آید که مسیر سرمایه را از بخشی به بخش دیگر تغییر دهد. حمایت گرایی به خودي خود چیزي
به سرمایه کشورها اضافه نمی کند. براي اینکه کارخانه جدیدي ساخته شود، سرمایه لازم است. بهسازي کارخانه هاي موجود هم

سرمایه لازم دارد نه تعرفه» (لودویک فون میزس - سیاست اقتصادي).



گلایه بانوي کارآفرین مشهدي/ هیچ حمایتی از فعالان حوزه فرش نمی شود

منبع: تسنیمشماره خبر:  200  |  تاریخ: 1399/07/30

گروه استان ها- بانوي کارآفرین مشهدي که را راه اندازي دار قالی اشتغال زایی ایجاد کرده معتقد است چندان که باید و
شاید مورد حمایت قرار نمی گیرد.

گروه استان ها- بانوي کارآفرین مشهدي که را راه اندازي
دار قالی اشتغال زایی ایجاد کرده معتقد است چندان که

 
باید و شاید مورد حمایت قرار نمی گیرد. - اخبار استانها - 
به گزارش خبرگزاري تسنیم از مشهدمقدس، کارآفرینی به
ظاهر شاید ساده به نظر بیاید اما در واقع مشکلات خودش
را دارد؛ یک کارآفرین در حالی که باید ایده داشته باشد،
نباید به سادگی مایوس شود، بلکه هرچه مورد کم لطفی
قرار می گیرد، ناامید نمی شود و همین کارشکنی ها سبب

 
می شود انگیزه اش بیشتر شود. 

زینب سلیمانی؛ یکی از همین کارآفرینانی است که مورد بی لطفی مسئولان قرار گرفته اما این عدم حمایت او را از ادامه مسیرش
ناامید نکرده و آستین همت خود را بالا زد و در منزل خود کارگاه قالی بافی راه انداخت. وي از سن 18 سالگی به مدت پنج سال به
کار قالی بافی به صورت حرفه اي مشغول است. وي ابتدا به دلیل علاقه اي که به این هنر داشت وارد این عرصه شد اما بعد ها تصمیم

 
گرفت از هنري که دارد براي کسب روزي استفاده کند. 

وي می گوید: هنر قالیبافی سال هاست که رو به فراموشی است و من تصمیم گرفتم با آموزش آن به علاقمندان، هم این هنر را احیا

 
کنم و هم براي بانوان اشتغال خانگی ایجاد کنم لذا از طریق پایگاه بسیج و آموزش آن به بانوان موفق شدم این حرفه را رونق ببخشم. 

 
نمایشگاه و بازارچه دستاوردهاي بانوان کارآفرین قرچک افتتاح شد 

 
سوءاستفاده و تقلب کارت هاي بازرگانی به نام بانوان؛ زنان کارآفرین سهم بیشتري در اقتصاد داشته باشند 

 
روایت تسنیم از اشتغال زایی کارآفرین هرمزگانی براي جوانان / تولید سرکه چوب با استفاده از ضایعات نخل 

این بانوي کارآفرین می افزاید: هیچ سازمانی از من بابت این کار حمایت نکرد و وامی هم دریافت نکردم بلکه با سرمایه اولیه شخصی

 
خود به مبلغ یک میلیون و پانصد هزار تومان در یکی از اتاق هاي منزل خودم کار را شروع و در حال حاضر چهار بافنده دارم. 

وي درباره سفارشات و درآمد کار خود می گوید: سفارشات ما بیشتر از صنف قالی بافان است که متاسفانه اکنون به دلیل شرایط کرونا
و کم شدن بازار خرید میزان درآمدمان پایین آمده است. اگر نخ ما براي قالی ابریشمی باشد برایمان بیشتر صرف می کند و ماهانه

 
900 هزار تومان براي هر قالی باف درآمد به همراه دارد. 



بانوي کارآفرین مشهدي گفت: بازار فرش زیاد خوب نیست اما تمام تلاش من این است که این حرفه و هنر را توسعه دهم و هیچ وقت
از ادامه این مسیر ناامید نخواهم شد. متاسفانه دولت از کارآفرینان حمایت مالی نمی کند و من از هزینه شخصی خود توانستم

کارگاهی در منزل خود با 4 قالیباف راه بیندازم و از طرفی یکی دیگر از مشکلات ما نبود بیمه قالیبافان است.



گردشگري و حقوق محیط زیست

منبع: ایمناشماره خبر:  201  |  تاریخ: 1399/07/30

یک پژوهشگر حقوق در زمینه گردشگري گفت: گردشگري با افزایش استفاده از منابع می تواند محیط و منابع محلی را با
مشکل مواجه کند همچنین با حرکت گردشگران به سمت یک مقصد آلودگی هاي مختلف هوایی، دریایی و غیره در مقصد

رخ خواهد داد؛ با این حال گردشگري پیامدهاي مثبتی نظیر جلب حمایت براي محیط زیست خواهد داشت.

 
ایمان ژیان پور مطرح کرد؛  گردشگري و حقوق محیط زیست 

 یک پژوهشگر حقوق در زمینه گردشگري گفت: گردشگري با
افزایش استفاده از منابع می تواند محیط و منابع محلی را با مشکل مواجه کند همچنین با حرکت گردشگران به سمت یک مقصد
آلودگی هاي مختلف هوایی، دریایی و غیره در مقصد رخ خواهد داد؛ با این حال گردشگري پیامدهاي مثبتی نظیر جلب حمایت براي

 
محیط زیست خواهد داشت. 

به گزارش خبرنگار ایمنا، توسعه گردشگري همواره یکی از مسائل براي محیط زیست بوده است، گردشگري و محیط زیست رابطه اي
متقابل و وابستگی بسیاري به یکدیگر دارند. امروزه طبیعت گردي بخشی مهمی از صنعت گردشگري دنیا را شامل شده و انگیزه سفر
بسیاري از گردشگران بازدید از این مناظر طبیعی است. با این حال نوع برخورد افراد و به خصوص گردشگران با محیط زیست بسیار

 
اهمیت دارد. 

در واقع توسعه گردشگري نباید باعث نابودي منابع طبیعی یک مقصد شود. در همین راستا مفاهیم مختلفی در سایه صنعت
گردشگري از جمله «توسعه پایدار» و «سفر مسئولانه» پدیدار شده است. هر کدام از این مفاهیم براي اینکه گردشگران کمترین
آسیب و تأثیر به مقصد را داشته باشند، پدید آمده است. اما همچنان مشکلات زیست محیطی مختلفی در اثر حضور گردشگران در

 
مناطق طبیعی ایجاد می شود. 

در همین رابطه قوانین و مقرراتی مختلفی وجود دارد، قوانینی که به نظر می رسد نتوانسته آن طور که باید و شاید براي محیط زیست
کارآمد باشد. از طرفی عدم اجراي قوانین باعث شده تا در غالب کشورها به خصوص کشورهاي توسعه یافته ذهنیت منفی درباره

 
توسعه گردشگري به وجود آید. 



ایمان ژیان پور، پژوهشگر حوزه حقوق و گردشگري گفت: این کیهان از یک سري ویرانی هایی ساخته شده و با ساختن هم ویران
خواهد شد. این جمله مبحث پیچیده گردشگري و محیط زیست را به خوبی براي ما روشن خواهد کرد. در این مبحث انسان و محیط

 
زیست وجود دارند و این دو بخش الزام و ملزوم یک دیگر هستند. 

او ادامه داد: با روند صنعتی شدن و غلبه انسان بر طبیعت این رابطه دگرگون شده و انسان تا جایی پیش رفت که اثرات مخرب بر
محیط زیست گذاشت. محیط زیست یکی از حق هاي بشر است و به صراحت در نسل سوم حقوق بشر این مبحث ذکر شده است. بر
این اساس همه باید از نسل هاي حاضر تا آینده باید از حق محیط زیست سالم برخوردار باشد؛ اما این قانون متأسفانه ضمانت اجرایی

 
در چند دهه اخیر نداشته است. 

 
 

اطلاعات زیست محیطی باید در اختیار همه قرار گیرد ژیان پور که در وبینار «گردشگري و حقوق محیط زیست» صحبت می کرد،
توضیح داد: تحقق برخورداري از محیط زیست سالم در گرو توسعه پایدار است، توسعه پایدار یکی از جلوه هاي کرامت انسانی است.
جامعه جهانی نیز در این مورد سکوت نکرده و اعلامیه هاي مختلفی از جمله اعلامیه استکهلم و اعلامیه ریو صادر شده ضمن اینکه

 
قوانین داخلی کشورها نیز مباحث حقوق زیست محیطی را دنبال می کند. 

این پژوهشگر حقوق و گردشگري با اشاره به قوانین داخلی ایران درباره محیط زیست، اظهار کرد: در اصل 50 قانون اساسی بحث
حقوق محیط زیست و برخورداري از محیط زیست سالم و پایدار براي نسل حاضر و آینده مورد اشاره قرار گرفته است. اما صرفاً ذکر
اینکه گردشگران باید این قوانین را رعایت بکنند، کافی نخواهد بود؛ بلکه باید در تصمیمات زیست محیطی خود شهروندان مشارکت

 
داشته باشند، اینکه یک سازمان اقداماتی را انجام دهد هیچ فایده نخواهد داشت. 

او افزود: از طرفی باید اطلاعات زیست محیطی در اختیار همه قرار گیرد تا رعایت موارد از گردشگران مطالبه شوند. همچنین باید
تدریس و آموزش محیط زیست نیز وجود داشته باشد، تقریباً در اکثر کشورها نه تنها این آموزش ها وجود ندارد، بلکه سنگ اندازي
بسیاري هم در راستاي آن انجام می شود. در جوامع و کشورهاي مختلف حق دادخواهی و ضمانت اجرایی قوانین محیط زیستی نیز
اجرایی نمی شود. با وجود تمام این حق ها است که می توانیم از گردشگران حفظ ضوابط محیط زیستی را درخواست داشته باشیم.

 
گردشگري مرز نمی شناسد از طرفی محیط زیست هم مرز نمی شناسد و این اتفاق می تواند مخاطرات بسیاري را داشته باشد. 

آسیب هاي گردشگري براي محیط زیست ژیان پور رسیدن به توسعه پایدار و گردشگري را در گرو رعایت ضوابط زیست محیطی
دانست و گفت: محیط زیست و گردشگري هم پا هم کار می کنند، صنعت گردشگري مانند آتش می ماند، آتش هم می تواند غذا را



آماده کند و هم می تواند خانه اي را ویران کند. توسعه افسارگسیخته گردشگري و عدم آماده سازي زیرساخت ها می تواند یک
اکوسیستم را نابود کند. محیط زیست و گردشگري صنعت هاي بزرگی هستند. گردشگري نیازمند محیط زیست با کیفیت و مطلوب
است و گردشگري با معرفی محیط زیست منحصربه فرد یک مقصد رشد و توسعه می یابد. صنعت گردشگري به اشتغال و توسعه
اقتصادي پایدار کمک شایانی خواهد کرد، اما این کمک در کشورهاي در حال توسعه بر اساس عدم تخصص گرایی و نبود زیرساخت

 
ها بسیار مخرب خواهد بود. 

این فعال گردشگري با بیان اینکه "صنعت گردشگري داراي فعالیت هاي بسیاري است که می تواند مشکلات زیست محیطی به وجود
آورد" تاکید کرد: این مشکلات پیامد دو مقوله مهم بهره برداري از منابع طبیعی به صورت ناپایدار و ترکیب عناصر محیط زیست با

 
آلودگی ها است. زمانی که این پیامد وجود دارد، اثراتی شامل کاهش منابع طبیعی، آلودگی و پیامدهاي فیزیکی خواهد بود. 

 
 

او افزود: گردشگري با افزایش استفاده از منابع می تواند منابع طبیعی و محیط محلی را با مشکل مواجه کند. همچنین با حرکت
گردشگران به سمت یک مقصد آلودگی هاي مختلف هوایی، دریایی و غیره در مقصد رخ خواهد داد. گردشگران میزان قابل توجهی
پسماند ایجاد کرده که از طرفیت مقصد خارج است و تبدیل به بحران خواهد شد. پیامدهاي فیزیکی نیز مصادف با تخریب اکوسیستم
است، گردشگران نیازمند اقامتگاه و زیرساخت هاي مختلفی هستند و ایجاد گسترده این زیرساخت ها سبب تخریب محیط زیست می

 
شود. 

ژیان پور خاطرنشان کرد: ورود گردشگران به محیط زیست باعث کاهش تنوع زیستی خواهد شد؛ یعنی ورود انسان به منطقه اي بدون
فرهنگ سازي باعث تخریب محیط طبیعی در ابعاد مختلفی خواهد شد. براي جلوگیري از این مشکلات باید آمزوش هاي لازم به
گردشگران داده شود. بسیاري از آتش سوزي ها و بوته کنی ها در مقیاس وسیع نیز توسط گردشگران انجام می شود و این مسئله یک

 
معضل در کشور است. 

این پژوهشگر حوزه حقوق و گردشگري آلودگی و برهم خوردگی نظم طبیعی سواحل را یکی دیگر از مشکلاتی هجوم گردشگران به
مناطق طبیعی عنوان کرد و گفت: تمام این مشکلات به دلیل عدم ضمانت اجرایی قوانین و مقررات در رابطه با محیط زیست است. در
قانون کیفري ایران ریختن آشغال و نخاله در محیط هاي طبیعی و انسانی جریمه هایی وجود دارد که این قانون لازم و کافی نیست؛

 
حفظ محیط زیست نیاز به یک فرهنگسازي دارد. 

دولت و حکومتی که باعث آسیب به محیط زیست شده، خود باید هزینه جبران را پرداخت کند او اظهار کرد: دستیابی به توسعه
پایدار در گردشگري مستلزم کاهش اثرات مخرب محیط زیستی است و باید از طریق همان حقوقی که بیان شد به این هدف برسیم.



براي رسیدن به توسعه پایدار نیز باید تدابیري بر اساس تخصص ها و زیرساخت هاي درست باشد. حفاظت از میراث فرهنگی و منظر

 
یکی از مؤلفه هاي توسعه پایدار است و این ها میراث «مشترك بشریت» است. 

ژیان پور تصریح کرد: واژه حقوق محیط زیست تمام تئوري هایی که بیان شده را در چهارچوب هاي قانونی می گنجاند، تمام بایدها و
نبایدهاي فعالیت گردشگران نیز در این قوانین موجود است. گردشگران باید به اصولی مانند «پیشگیري» توجه کنند، از پیشگیري به
عنوان یک قاعده طلایی در صنعت گردشگري یابد می شود. در صورتی که محیط زیست آسیب ببیند غیر قابل جبران است و این
اتفاق چرخه صنعت گردشگري مقصد را نیز متوقف خواهد کرد؛ از همین بابت اصل پیشگیري بسیار اهمیت دارد. به عناوین مثال
زمانی که قرار است یک مرکز گردشگري ایجاد شود، باید بر اساس قاعده پیشگیري در صنعت گردشگري خسارات را در ابتدا برآورد

 
کنیم. اما متأسفانه روند کلی برخلاف این است و پس از ساخت یک مرکز به تحقیق درباره اثرات آن بر محیط زیست می پردازیم. 

این پژوهشگر حقوق و گردشگري درباره قاعده احتیاط توضیح داد: قانون احتیاط یکی از قواعدي است که هنوز به عنوان اصل کلی
حقوقی مورد پذیرش قرار نگرفته، اما سرآمد همه قوانین اتحادیه اروپا است . در قوانین کشور ما به صورت جز درباره این اصول
صحبت شده است. بر اساس قاعده احتیاط دولت ها باید مطابق با توان خودشان عمل کنند. وقتی یک منطقه اي توان توسعه

 
گردشگري را در خود می بیند، باید احتیاط کند و به سمت این توسعه پیش نرود. 

 
 

او با بیان اینکه "دولت و حکومتی که سبب ضربه به محیط زیست شده، خودش باید این پیامدهاي را به جان بخرد و موارد را رعایت
کند" تاکید کرد: باید آلوده کنندگان تمام هزینه هاي جبران آلودگی زیست محیطی را پرداخت کنند. به عنوان مثال اگر ساختاري در
گردشگري وجود داشت، بسیاري از سواحل و منابع طبیعی ما بر اثر حضور گردشگران به نابودي کشیده نمی شد. از طرفی باید این

 
مسئله را که مردم کشوري دسترسی به اطلاعات و موارد زیست محیطی نداشته باشند، نتوانند این مسائل را رعایت و مدیریت کنند. 

کمک هاي گردشگري به محیط زیست ژیان پور درباره یاري که گردشگري می تواند به محیط زیست برساند، توضیح داد: گردشگري
و محیط زیست باید از طریق فرهنگ سازي باهم در ارتباط باشند، استفاده بیش از حد منابع و انرژي گردشگران چیزي جز تخریب
محیط زیست برجاي نخواهد گذاشت. صنعت گردشگري قابلیت جذب در حمایت دارد، یعنی می تواند در آگاه سازي از موارد محیط
زیستی نقش به سزایی داشته باشد. همچنین صنعت گردشگري می تواند ارزش هاي زیست محیطی را از طریق ارتباطات فرهنگی و
ارائه اطلاعات ارتقا ببخشد. توسعه صنعت گردشگري بدون توجه به موارد اساسی موارد محیط زیستی و برنامه ریزي سبب تخریب

 
صددرصدي محیط زیست یک مقصد خواهد شد. 

این پژوهشگر ادامه داد: فرهنگ سازي و آموزش به گردشگران باید از جامعه دانشگاهی صورت بگیرد، باید زیرساخت هایی ایجاد شده



و افراد متخصص در بخش هاي مختلف صنعت گردشگري این ساز و کار را پیاده سازي کنند. افرادي هستند که بدون گذراندن دوره
ها و یا تحصیل در حوزه گردشگري اقدام به برگزاري تورهاي گردشگري می کنند و کدهاي اشتباهی به گردشگران می دهند. این
افراد آگاهی از طبیعت گردي ندارند و اکوسیستم را به نابودي می کشند. بنابراین استفاده از افراد متخصص در اجزاي مختلف صنعت

 
گردشگري بسیار اهمیت دارد. 

او درباره نقش جوامع مردم نهاد در فرهنگ سازي و آگاه سازي، گفت: آموزش جامعه محلی را رها کردیم و فقط به موارد مختلف

 
تئوریک روي آوردیم. اصل کار رها شده و باید از طریق سمن ها گام هاي خوب و مفیدي را برداشت. 

 
 

ژیان پور با بیان اینکه "صنعت گردشگري زمانی رشد پیدا خواهد کرد که محیط زیست با کیفیت وجود داشته باشد و محیط زیست با
کیفیت زمینه ساز حضور گردشگران خواهد شد" تصریح کرد: کشورهاي مختلف در قاعده هاي داخلی خودشان ساختارهاي مختلفی
در این راستا را ایجاد کردند و در حال توسعه آن هستند؛ اما بسیاري از کشورها از جمله ایران پس از ساخت یک مکان گردشگري

 
زیان هاي زیست محیطی آن را بررسی می کنند. 

قوانین جهانی گردشگري و محیط زیست این پژوهشگر با اشاره به قوانین و اعلامیه هاي جهانی پیرامون گردشگري و محیط زیست،
افزود: در سطح بین المللی اعلامیه هاي مختلفی وجود دارد که ضمانت اجرایی ندارد و در واقع یک نزاکت نامه است. اعلامیه
گردشگري لاهه 1989، اعلامیه مانیل، منشور جهانی اخلاق گردشگري (کدهاي اخلاق) و منشور جهانی طبیعت از جمله آن ها
هستند. در اعلامیه لاهه به وجود طبیعت سالم به عنوان شرط اصلی براي توسعه گردشگري تاکید شده است. تمام این اعلامیه ها را
منشور جهانی اخلاق گردشگري در خود جمع و ارائه داد. اما بسیاري از متخصصان گردشگري در کشور ما یک بار هم این کدها را

 
نگاه نکرده اند. 

او ادامه داد: در کدهاي اخلاق ذکر شده که صنایع گردشگري به عنوان میراث مشترك بشریت است باید آن ها را رعایت کنند
همچنین گردشگري باید با میراث فرهنگی و طبیعی مقصد سازگار باشد. گردشگري فعالیتی است که با اوقات فراغت و استراحت
درگیر است و به محیط زیست سالم نیاز دارد. این قوانین و لایحه ها بازو اجرایی براي پیوند گردشگري و محیط زیست هستند. این

 
اعلامیه ها در قوانین داخلی به کشورها کمک کرد تا جوانب مثبت گردشگري را به حداکثر برسانند. 





1700 واحد تولیدي تحت تملک بانک ها به چرخه تولید بازمی گردند

منبع: 55 آنلاینشماره خبر:  202  |  تاریخ: 1399/07/30

قائم مقام وزیر صمت گفت: بر اساس آخرین آمار هزار و 718 واحد تولیدي تحت تملک شبکه بانکی قرار دارند که در کوتاه
ترین زمان به چرخه تولید باز می گردند.

قائم مقام وزیر صمت گفت: بر اساس آخرین آمار هزار و 718 واحد تولیدي تحت تملک شبکه بانکی قرار دارند که در کوتاه

 
ترین زمان به چرخه تولید باز می گردند. 

بابک دین پرست در حاشیه برگزاري جلسه ستاد تسهیل و رفع
موانع تولید گفت: در جلسه امروز مقرر شد وزارت اقتصاد با
همکاري بانک مرکزي دستورالعمل هاي ویژه و بازگشت فوري
واحدهاي تحت تملک بانک ها به چرخه تولید و اشتغال را صادر

 
کنند. 

وي ادامه داد: تفاهم نامه اي نیز میان وزارت اقتصاد به عنوان
نماینده بانک ها و معاونت هاي ذیربط وزارت صنعت، معدن و

 
تجارت امضا می شود تا بتواند در کوتاه ترین زمان واحدهاي تملک شده توسط شبکه بانکی را در اختیار متقاضیان قرار دهد. 

قائم مقام وزیر صنعت، معدن و تجارت با اشاره به تعیین و تکلیف چهار هزارو 500 معدن غیر فعال کشور، اظهار داشت: همچنین در

 
ادامه جلسه امروز مقرر شد در راستاي تأکیدات ریاست جمهوري معادن غیر فعال به چرخه تولید باز گردند. 

دین پرست تاکید کرد: با بازگشت این چهار هزار و 500 معدن غیر فعال به چرخه تولید براي 888 هزار نفر ایجاد اشتغال می شود که
111 هزارِ آن اشتغال مستقیم است، در جلسه امروز برنامه زمانبندي بازگشت معادن به چرخه تولید مصوب شد که به استان ها ابلاغ

 
خواهد شد. 

وي خاطر نشان کرد: دستور کار دیگر ستاد تسهیل و رفع موانع تولید، احیا واحدهاي صنعتی غیر فعال در شهرك هاي صنعتی بود که

 
بر اساس گزارش هاي رسیده در حال حاضر 10 هزار واحد در شهرك هاي صنعتی غیر فعال هستند. 

قائم مقام وزیر صنعت، معدن و تجارت همچنین گفت: مشکلات این واحدهاي صنعتی توسط کلینیک هاي تخصصی استان ها بررسی
می شود تا واحدهایی که قابلیت احیا و بازگشت به چرخه تولید دارند توسط کارگروه هاي تسهیل و رفع موانع تولید اشتغال استان ها

 
تعیین شوند. 



دین پرست افزود: هدف گذاري وزارت صنعت، معدن و تجارت مبنی بر بازگشت هزار و 500 واحد صنعتی غیر فعال شهرك هاي

 
صنعتی به چرخه تولید بود که در جلسه امروز مصوب شد این میزان به دو هزار واحد افزایش یابد. 

وي در ادامه با اشاره به توافق وزیر کشور و صنعت براي راه اندازي مراکز شبانه روزي فوریت هاي رسیدگی به واحدهاي تولیدي کشور
تاکید کرد: ابلاغیه اي به استانداران ارسال شده که این مراکز تأسیس و به صورت شبانه روزي براي حل مشکلات و موانع واحدهاي

 
تولیدي اقدام کنند. 

قائم مقام وزیر صنعت، معدن و تجارت همچنین گفت: این مراکز تا 10 روز آینده راه اندازي می شوند و نمایندگان همه دستگاه هاي
ناظر بر تولید در آن مستقرند، سامانه مناسبی هم براي آن پیش بینی شده و نمایندگان دستگاه ها مشکلات واحدهاي تولیدي را به

صورت شبانه روزي دریافت و مورد بررسی قرار داده و براي حل آن در کوتاه ترین زمان اقدام می کنند.



میرلوحی: طراحان «استیضاح» چه گلی می خواهند بر سر کشور بزنند؟
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یک فعال سیاسی گفت: با استیضاح رئیس جمهور یک مسئله به مسائل کشور اضافه می شود.

 
یک فعال سیاسی گفت: با استیضاح رئیس جمهور یک مسئله به مسائل کشور اضافه می شود. 

محمود میرلوحی اظهار کرد: استیضاح رئیس جمهور یک قانون و
یک امکانی است که در قانون اساسی پیش بینی شده و هر
مجلسی این حق را دارد که از رئیس جمهور توضیح بخواهد، حق
دارد سوال کند و حتی عدم کفایت وي را صادر کند، اما باید
توجه کنیم قانون اساسی فقط همین یک اصل و یک امکان
نیست، خیلی موضوعات دیگر هم مطرح است. تمام قوانین را باید

 
در کنار هم دید. 

وي ادامه داد: در کشور ما رئیس جمهور نماد جمهوریت نظام است و راي یک پارچه ایرانیان در داخل و خارج به این شخص داده می
شود، این درحالی است که بقیه انتخابات ها مثل مجلس و خبرگان حوزه انتخابیه دارند. ساختار سیاسی کشور به طوري است که

 
مردم ما در انتخابات ریاست جمهوري راي و نظر خود را مطرح می کنند. 

این فعال سیاسی افزود: در شرایط فعلی که در تحریم هستیم و کرونا بی داد می کند و فشارهاي امریکا زیاد است و همچنین

 
انتخابات ریاست جمهوري هم پیش رو است همان طور که رهبري گفتند معلوم است این کار نمی تواند کار موثري باشد. 

وي گفت: استیضاح رئیس جمهور موثر نیست، چون فرصتی براي انتخابات رئیس جدید وجود ندارد و معاون اول باید سکان کار را به
دست بگیرد که خوب الان کارها را ایشان پی می گیرند. در چنین شرایطی یا استیضاح کنندگان می گویند جهانگیري کناره گیري

 
کند و یا شخص دیگري را وارد دولت کنند که معنی اش این است که کشور وارد چالش جدید می شود. 

میرلوحی گفت: در هر صورت با اتخاذ چنین تصمیماتی یک مسئله به مسائل کشور اضافه می شود . این در حالی است که همکاري و

 
هماهنگی مجلس در 8 ماه آینده بهتر می تواند نتیجه بخش باشد. 

وي تصریح کرد: گل ههاي استیضاح کنندگان اقتصادي است خب الان نظر اقتصادي شان را بگویند. آقاي ذوالنور و دوستانشان

 
بگویند در 8 ماه آینده با تمام اختیارات چه گلی بر سر اقتصاد کشور می خواهند بزنند. 



این فعال سیاسی در پایان گفت: پیش از استیضاح باید بگویند در اشتغال و ارز و منطقه چه می خواهند بکنند؟ با هر مقیاسی
استیضاح در شرایط فعلی دستاوردي ندارد. اگر همه قوا باهم کمک کنند بخشی از مشکلات کشور حل می شود.
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مدیر روابط عمومی و امور بین الملل منطقه آزاد چابهار در یادداشتی با اشاره به موقعیت استراتژیکی منطقه آزاد چابهار،
برخورداري این منطقه از شهر فرودگاهی را ضروري دانست.

مدیر روابط عمومی و امور بین الملل منطقه آزاد چابهار در یادداشتی با اشاره به موقعیت استراتژیکی منطقه آزاد چابهار،

 
برخورداري این منطقه از شهر فرودگاهی را ضروري دانست. 

در یادداشت حسام الدین یوسفی آمده است: پروژه ساخت شهر
فرودگاهی چابهار بعد از نزدیک دو دهه وقفه و البته دو بار کلنگ
زنی ناموفق و نیمه کاره، در روزهاي پایانی سال97 به تصویب
هیات وزیران رسید و پس از طی مراحل فنی و اداري، در
تیرماه99 وارد فاز اجرایی شد. آغاز به کار یک شهر فرودگاهی در
تنها بندر اقیانوسی ایران که به اذعان کارشناسان، می تواند نقطه
عطفی در بهبود زندگی مردم منطقه و توسعه اقتصادي سواحل

مکران باشد، در روند اجرا، اما با مخالفت هایی روبه رو شده است. مخالفت هایی که در در گام نخست، این پرسش ها را به ذهن
متبادر می سازد که از اساس ضرورت ساخت شهر فرودگاهی چیست؟ شهرهاي فرودگاهی با تکیه بر چه مزیت هایی، توسعه جامعه
پیرامونی خود را محقق می کنند؟ کدام تجربه هاي موفق جهانی، الگوي چابهار براي ساخت و توسعه شهر فرودگاهی به شمار می

 
روند؟ و ... 

مقاله حاضر که بر گرفته از کتاب global airport cities است، فارغ از آراء و نظرات موافق و مخالف ساخت شهر فرودگاهی
چابهار، نقش، کارکردها و ظرفیت هاي شهرهاي فرودگاهی را در توسعه اقتصادي و اجتماعی بررسی کرده و چند نمونه موفق شهر

 
فرودگاهی در جهان را موردکاوي می کند. 

 
عوامل تعیین کننده ایجاد شهرهاي فرودگاهی 

شهرهاي فرودگاهی با فرم هاي فضایی متنوع مبتنی بر پیش بینی در مورد اراضی موجود و همین طور حمل ونقل زمینی، ظهور و

 
تکامل تدریجی پیدا کرده اند، ولی عملاً در پاسخ به چهار عامل اصلی به وجود می آیند که عبارتند از: 

- نیاز فرودگاه ها به ایجاد منابع درآمدي جدید غیرپروازي به منظور رقابت بیشتر و همین طور انجام بهتر امور متداول مرتبط با

 
هوانوردي 



 
- تقاضاي بخش تجاري براي دستیابی به اراضی اداري با قیمت مناسب و قابل دسترسی 

 
- افزایش ترافیک مسافري و باري ایجاد شده از سوي فرودگاه هاي اصلی و کانونی 

 
- عملکرد فرودگاه ها به عنوان واسطه و تسهیل گر و نیروي جاذبه اي براي رونق کارهاي برون فرودگاهی. 

 
- طیف گسترده تاسیسات تجاري شهر فرودگاهی 

 
متداول ترین تاسیسات تجاري سمت پروازي و سمت غیرپروازي شهرهاي فرودگاهی در موارد زیر جاي می گیرد: 

 
- رستوران ها، خدمات تهیه غذا و دیگر خدمات غذایی 

 
- فروشگاه هاي خرده فروشی مارك هاي بین المللی و کالاهاي خاص 

 
- بانک ها و صرافی ها 

 
- فروشگاه هاي معاف از حقوق گمرکی 

 
- سالن هاي پذیرایی خطوط هوایی مختلف 

 
- اتاق هاي جلسات اختصاصی 

 
- هتل ها و امکانات اقامتی 

 
- ساختمان هاي اداري و دفتري 

 
- مراکز همایشی و نمایشگاهی 

 
- مراکز فرهنگی مانند موزه ها، گالري هاي هنري و سینماها 

 
- امکانات تفریحی مانند زمین هاي گلف، پیست مسابقات و بازي ها 

 
- خدمات رفاهی شخصی و خانوادگی مانند سالن ورزش، ماساژ و مهدکودك روزانه براي کارکنان فرودگاه و مسافران 

 
- امکانات پزشکی و سلامتی 

 
- فروشگاه هاي عرضه مستقیم کالا براي مسافران و افراد محلی 



 
- مجتمع هاي تجاري، مکان برگزاري حراج ها و مبادلات بازرگانی 

 
- صنایع مرتبط با هوانوردي مانند نگهداري، رفع نواقص فنی و تعمیرات اساسی هواپیما 

- تدارکات و توزیع، مانند تاسیسات سردخانه اي براي نگهداري مواد و کالاهاي فاسدشدنی و منجمد و ایجاد ارزش افزوده مانند

 
برچسب گذاري، بسته بندي و آزمایش مناطق آزاد تجاري، مناطق ویژه اقتصادي و انبارهاي نگهداري کالاهاي گمرکی. 

 
مسیر تجارت جهانی از شهرهاي فرودگاهی می گذرد 

آنچه باعث پیشرفت شهرهاي فرودگاهی می شود مزایایی است که براي کسب وکار در شبکه اقتصادي جهانی پرسرعت جدید، ایجاد
می کنند. شهر فرودگاهی در صدد اثبات این موضوع است که براي بخش خصوصی، جلب دفاتر مرکزي شرکت هاي منطقه، ایجاد
شعبه هاي نمایندگی و موسسات مبتنی بر دانش که کارکنان حرفه اي و متخصصی دارند که باید به طور مرتب به سفرهاي دور بروند،

 
مکان مناسب و ویژه اي است. 

افرادي که براي کسب وکار سفر می کنند، ترجیح می دهند از فرودگاه هایی رفت وآمد کنند که مزایاي قابل توجهی در اختیار آنها
می گذارد. مزایایی مانند دسترسی به فرودگاه هاي عمده و مهم با انتخاب هاي بیشتر از نظر پروازها و مقصدها، بهره مندي از قابلیت

 
آسان تغییر برنامه سفر و اجتناب از هزینه اقامت هاي شبانه در هتل ها، تاثیر بسزایی در جلب مسافران تجاري دارد. 

شرکت هاي متخصص در زمینه فنآوري مخابرات و اطلاعات و دیگر صنایع مرتبط با فنآوري هاي مدرن، معتقدند که دسترسی هوایی
بسیار حائز اهمیت است. تعداد سفرهاي هوایی متخصصان کارهاي دانش محور و متکی به فنآوري هاي نوین، نسبت به افراد دیگر،

 
بسیار زیاد بوده و روز به روز هم در حال افزایش است. 

شهر فرودگاهی، مزایاي بی نظیري نیز براي بسیاري از تولیدکننده ها به همراه دارد. امروزه، تولیدکنندگان بزرگ و به نام دنیا از
فنآوري اطلاعاتی پیشرفته و حمل ونقل سریع السیر براي برآورده کردن نیازهاي منحصر به فرد مشتریان استفاده می کنند. این
شرکت ها، سامانه هاي تولیدي سریعی را ایجاد می کنند که آن ها را به تامین کنندگان مواد اولیه و همین طور مشتریان سراسر
جهان مرتبط می کند و این امکان را فراهم می کند تا به تامین کنندگان مواد اولیه دسترسی پیدا کرده و محصولات مونتاژ شده را در

 
زمان مشخص، به موقع و پیوسته ارسال کنند. 

قابلیت یک تولیدکننده در برآوردن درخواست هاي مشتري به عوامل متعددي از جمله، وجود یک شبکه فراگیر ارسال هوایی بستگی
دارد که شهر فرودگاهی همان شبکه فراگیر هوایی در اختیار تولیدکننده قرار می دهد. این نوع شبکه، به عنوان یک نیاز و الزام براي
تولید محصولاتی که زمان در آن ها بسیار با اهمیت است و همین طور رشد و توسعه بخش توزیع، ایجاد و تقویت شده است. شبکه
ارسال زمینی به هوایی که عمدتا نزدیک فرودگاه است، این امکان را به تولیدکنندگان می دهد که میزان موجودي انبارهاي خود را به
حداقل رسانده، چرخه تولید را کوتاه تر کرده و دسترسی سریعی به نهاده هاي جدید مورد نیاز براي محصولات سفارشی مشتریان که

 
خود ایجاد ارزش افزوده می کند، پیدا کنند. 

 
استراتژي هاي درآمدي شهرهاي فرودگاهی 

پنج استراتژي اصلی درآمدي غیرپروازي یعنی «بهبود کیفیت خدمات»، «جذب و ایجاد ارزش»، «تغییر ساختار فرآیند کسب وکار»،



«تلفیق و تکامل افقی و عمودي» و «تنوع عملکردها»، در حال نفوذ به حیطه فرودگاه داري و استراتژي شهرهاي فرودگاهی هستند.

 
این استراتژي ها با یکدیگر همپوشانی داشته و براي ایجاد بسیاري از عناصر شهرهاي فرودگاهی، با یکدیگر تلفیق می شوند. 

با نگاهی جامع تر متوجه می شویم که با افزایش ترافیک هوایی، مجموعه نیازهاي مسافران، موسسات و صاحبان محموله ها نیز

 
گسترده تر شده و امکان افزایش خدمات هم به همین منوال فراهم می شود. 

محرکه یک مسافر کسب وکار، ملاقات رودررو با کارفرماها و یا افراد مرتبط با حرفه اش است. اگر این ملاقات بتواند در فرودگاه و یا در
نزدیکی آن صورت پذیرد، زمان و هزینه سفر می توانند به حداقل برسد. هنگامی که هزینه به حداقل و نفع به حداکثر برسد، پرواز به
آن مکان افزایش پیدا می کند؛ تاسیسات شهر فرودگاهی موجب کاهش هزینه هاي برگزاري ملاقات ها و کنفرانس ها و قرارهاي

 
تجاري می شود. 

 
طرح هاي بلندپروازانه در آسیا 

بلندپروازانه ترین طرح هاي شهرهاي فرودگاهی، بی تردید در آسیا دیده می شوند. پس از فرودگاه هاي سنگاپور، هنگ کنگ و
اینچئون، فرودگاه بین المللی کوالالامپور، به گونه اي طراحی شده که نه تنها یک شالوده هوانوردي، بلکه یک مرکز کشش بازرگانی
براي «سوپر کریدور تجاري» است. در خاورمیانه، دبی پیشرو آشکار در احداث شهر فرودگاهی بوده است. دبی با استفاده از موقعیت
جغرافیایی خود بین آسیا و اروپا و نزدیک بودن به دیگر بازارهاي عمده منطقه خلیج فارس، یکی از موفق ترین شهرهاي فرودگاهی را

 
ایجاد کرده است. 

 
مروري بر چند تجربه بین المللی 

 
1- شهر فرودگاهی آتن 

شهر فرودگاهی آتن مانند یک کاتالیزور براي توسعه بلندمدت کسب و کار و به عنوان یک سکوي تجاري براي بیش از 300موسسه که
ارتباط مستقیمی با عملیات فرودگاه دارند اداره می شود. شهر فرودگاهی آتن از نظر زیباشناسی داراي جذابیت بوده و بازدیدکنندگان
را به گذراندن وقت خود در یک محیط جذاب ترغیب می کند. افزون بر این، زیرساخت فن آوري اطلاعات و ارتباطات این امکان را در

 
اختیار می گذارد تا کسب وکار خود را به طور کارآمد و موثري انجام دهند. 

این فرودگاه به مجرد افتتاح، به طور خودکار حدود 3,300 شغل جدید ایجاد کرد و با توسعه بعدي خرده فروشی ها و بخش املاك،
بیش از 16هزار شغل در مجموعه فرودگاهی ایجاد شد که شهر فرودگاهی آتن را به یکی از بزرگ ترین پیشرانه هاي استخدامی در

 
کشور یونان تبدیل کرد. 

شهر فرودگاهی آتن، یکی از فرودگاه هاي اصلی اروپا، یک فرودگاه چندنقشی است که به یکی از آینده دارترین پیشرانه هاي رشد،
توسعه و استخدام کشور یونان تبدیل شده است. تاثیر اقتصادي این فرودگاه براي اولین بار در مطالعاتی که توسط دانشگاه اقتصاد و
کسب وکار آتن به انجام رسید، روشن شد. یافته هاي اصلی این مطالعات نشان دادند که این فرودگاه یک سرمایه اصلی براي اقتصاد

 
یونان است که تاثیر قابل توجهی در استخدام، تاسیس شرکت ها و همچنین گردشگري در سطح محلی و ملی دارد. 

 
2 - شهر فرودگاهی پکن 



با یک اقتصاد در حال رشد سریع و یک صنعت هوانوردي که با سرعت غیرقابل باوري در حال گسترش است، تعجب آور نیست که
فرودگاه بین المللی به دنبال تثبیت موقعیت خود به عنوان کانون پیشرو تدارکات هوایی باشد و توسعه شهرفرودگاهی، مصدق تحقق
این هدف است. شهر فرودگاهی پکن در روند توسعه خود، سالانه 19میلیون دلار به منطق پیرامونی کمک مالی کرده و زمینه ایجاد

 
500هزار شغل را فراهم کرده است. 

ایجاد شهر فرودگاهی پکن، توسط فرودگاه و پارك تدارکاتی شهر فرودگاهی که مسوولیت برنامه ریزي، ساخت وساز و مدیرت پارك
تدارکاتی باري را بر عهده دارد، پیش می رود. هنگامی که شهر فرودگاهی پکن به طور کامل تثبیت شود، یک ساختار عظیم معماري
چندمنظوره با محوریت فرودگاه، حمل ونقل هوایی یکپارچه، تدارکات، مراکز خرید، جهانگردي، تفریحاتی و توسعه صنعتی خواهد بود.

پارك تدارکاتی شهر فرودگاهی علاوه بر تقویت قابلیت هاي تجزیه و تفکیک، بسته بندي و حمل محموله هاي باري فرودگاه بین
المللی پکن، موجب پیشرفت توسعه اقتصادي نواحی شون یی، چائویانگ و تونگ ژو و همچنین وضعیت رقابتی بین المللی پکن

 
خواهد شد. 

 
3- شهر فرودگاهی کوالالامپور 

با اینکه فرودگاه بین المللی کوالالامپور هم یکی از چهارراه هاي اصلی مسافري آسیا بود، ولیکن چشم انداز آن فراتر از این بود که تنها
مکانی براي مقصدهاي پروازي مسافران باشد. از آنجا که فرودگاه ها هرچه بیش تر به یک حلقه مهم تر ارتباط با بازارهاي جهانی و
یک عامل تعیین کننده رقابتی کشورها تبدیل می شوند، اراضی 6هزار هکتاري فرودگاه بین المللی کوالالامپور فرصت منحصر به

 
فردي در اختیار آن گذاشت تا خود را به عنوان یک سکو براي کسب وکار و تجارت بین المللی، معرفی و تثبیت کند. 

شهر فرودگاهی کوالالامپور پاسخ روشنی به کسب سهم از بازار جهانی لجستیک بود که دست کم 22هزار فرصت شغلی را به مناطق
همجوار داد. این شهر فرودگاهی از طریق فراهم کردن املاك و مستغلات تجاري، یک مقصد براي کسب وکارها و همایش هاي بین
المللی و وارد شدن به بازار تامین کالا از طریق حمل محموله هاي باري، انبارداري و امکانات و تاسیسات پشتیبانی توانست تا با

 
حداکثر ظرفیت بالقوه از درآمدهاي غیرهوانوردي استفاده کند. 

شهر فرودگاهی بین المللی کوالالامپور، با ایجاد ثروت جدید براي ناحیه از طریق افزایش امکانات بالقوه یک فرودگاه با کلاس جهانی
در فرودگاه بین المللی کوالالامپور، بستر توسعه مناطق پیرامونی فرودگاه را فراهم کرد. در عین حال شهر فرودگاهی کوالالامپور خود
را نسبت به محیط زیست مسوول و متعهد دانسته و هرگونه ساخت وساز برنامه ریزي شده اي که بر زیستگاه هاي محلی تاثیر بگذارند
را مورد توجه قرار می دهد. حفظ اعتبارنامه هاي سبز و حصول اطمینان از پایداري بلندمدت فرودگاه بین المللی کوالالامپور حائز

 
اهمیت بسیار است. 

 
4 - شهر فرودگاهی فرانکفورت 

تبدیل فرودگاه فرانکفورت از دروازه اصلی کشور آلمان به یکی از قطب هاي بزرگ اروپایی، کار بسیار برجسته اي بوده است که با
ساخت شهر فرودگاهی محقق شده است. این فرودگاه بیشترین تعداد کارکنان در یک محل را دارد و موفق شده است که تبدیل به
یکی از مهمترین و پررونق ترین شهرهاي فرودگاهی جهان شود. امروزه بالغ بر 80هزار نفر به طور مستقیم در شهر فرودگاهی

 
فرانکفورت مشغول به کار هستند. 



 
اهداف شهر فرودگاهی فرانکفورت براي رشد اقتصادي بر سه پایه اصلی استوار بوده است: 

- تثبیت در فرودگاه فرانکفورت؛ تمرکز بر امتیاز بالاي هوانوردي و امور اجرایی زمینی، تحکیم روابط با مشتریان کلیدي و به حداکثر

 
رساندن بهره وري و کارآیی. 

 
- گسترش و افزایش ظرفیت؛ گسترش و نوسازي پایانه هاي فرودگاه و محل هاي خرده فروشی و توسعه املاك و مستغلات. 

- توسعه بیرونی؛ صادر کردن توانایی ها و مهارت هاي فرودگاهی به سایر نقاط جهان و همچنین جذب و اداره فرودگاهها و پایانه هاي

 
مسافري و اخذ قراردادهاي مدیریتی و ارایه خدمات. 

- شهر فرودگاهی فرانکفورت که بر پایه نقش آفرینی در حمل مسافر و کالا توسعه یافته، تبدیل به بزرگ ترین مجتمع استخدامی
آلمان در یک نقطه متمرکز شده است، طوري که از دیگر مجتمع هاي صنعتی و قدیمی آلمان چون فولکس واگن در وولفسبرگ هم

 
پیشی گرفته است. 

- شهر فرودگاهی فرانکفورت از نوآوران و مصرف کنندگان پیشرو در زمینه فنآوري پیشرفته در دنیاي سیار امروزي بوده و همانند یک
آهن ربا در جذب و پیاده سازي فن آوري هاي نو، محصولات و ایده هاي جدید عمل می کند. به علت وجود و تمرکز شرکت هاي نرم

 
افزاري، به این منطقه لقب «دره سیلیکون آلمان» را داده اند. 

 
5 - شهر فرودگاهی هلسینکی فنلاند 

شهر فرودگاه هلسینکی یک چهارراه کلیدي چندمنظوره بین اروپا و آسیا و همچنین بین اروپاي غربی و شرقی بوده و یکی از پیشرانه
هاي اصلی رشد اقتصادي آتی فنلاند است. این شهر فرودگاهی از نظر ارتباطات رتبه دوم را در اروپاي شمالی دارد و فرصت اشتغال را

 
براي 30هزار نفر فراهم کرده است. 

این شهر فرودگاهی براي توسعه حرکت هواپیماهاي دورپرواز شکل گرفت و اکنون یکی از مزایاي اصلی، این است که این فرودگاه
سریع ترین مسیر براي رسیدن به 10 مقصد در چین، ژاپن، کره، تایلند، هند و نیویورك است. این شهر فرودگاهی با استفاده از شبکه
اي بسیار کارآمد و پروازهاي متعدد، آسیا و اروپا را به یکدیگر متصل می کند. بر خلاف سایر فرودگاه هاي پرازدحام، شهر فرودگاهی
هلیسینکی، پایانه هاي خود را طوري طراحی کرده است تا محیطی زیبا و آرام بخش براي مسافران ایجاد شود. چنانکه در پروژخ
توسعه شهر فرودگاهی، از بخش جدیدي از پایانه پروازهاي طولانی خود پرده برداري کرد که در این بخش الحاقی که هزینه ساخت
آن 150 میلیون یورو بود، محلی لوکس براي استراحت و تمدد اعصاب ایجاد شده است. تمرکز بر نوآوري و کارآیی مسافرت، فلسفه

 
ساخت این طرح توسعه بود. 

 
6 - شهر فرودگاهی اینچئون 

شهر فرودگاهی بین المللی اینچئون نمونه موفقی در هوانوردي تجاري است. این فرودگاه هم یک قطب مسافري پررونق و هم یکی از
پیشرفته ترین شهرهاي فرودگاهی جهان است. این شهر فرودگاهی از نظر ارایه خدمات مسافري، بالاترین رتبه را در جهان دریافت
کرده است. بر اساس جایزه اهدا شده توسط شوراي بین المللی فرودگاه ها، این فرودگاه پنج سال متوالی موفق به دریافت جایزه



 
«کیفیت خدمات فرودگاهی» شده است. شهر فرودگاهی اینچئون نزدیک به 50هزار نفر را مشغول به کار کرده است. 

تاسیسات پیشرفته شهر فرودگاهی اینچئون، به عنوان یک دروازه بین المللی و تجاري، موجب اعتبار این فرودگاه در سراسر جهان
شده و بر موقعیت رقابتی آن افزوده است. تاسیسات موجود در این فرودگاه به پردازش سریع و مناسب مسافران خروجی و ورودي
کمک فراوانی می کند. همچنین فرهنگ منحصر به فرد و جاذبه هاي هنري و امکانات رفاهی باعث می شوند تا مسافران تجربه خوبی
از سفر خود داشته باشند. این فرودگاه، از نظر میزان بار جابجا شده داراي رتبه دوم و از نظر حجم مسافران بین المللی داراي رتبه

 
دوازدهم در جهان است. 

شهر فرودگاهی اینچئون، یک منطقه آزاد اقتصادي با مزایاي مالیاتی و معافیت هاي گمرکی خاص، در جزیره یونگ جونگ قرار گرفته
است. این فرودگاه بهترین محل براي کسب درآمدهاي غیرهوایی است و موجب شده تا این منطقه با محل هایی براي خرید و فروش،
امکانات کسب وکار، جاذبه هاي تفریحی و رفاهی و پارك هاي تدارکاتی تبدیل به یک شهر فرودگاهی چندمنظوره شود. این امکانات

 
نه تنها موجب شده که مسافران از سفر خود تجربه خوبی داشته باشند، بلکه باعث شکوفایی اقتصادي ملی نیز شده است. 

 
جمع بندي 

امروزه شهرهاي فرودگاهی، یک حرکت جهانی تثبیت شده مشخص و در حال گسترش هستند که فرودگاه هایی با هر اندازه در همه
قاره هاي این سیاره را دربر می گیرند. آري؛ شهرهاي فرودگاهی آینده صنعت حمل ونقل جهانی را در دست خواهند داشت و

توانمندي ها و ظرفیت هاي شان، عیار و معیار توسعه اقتصادي کشورها خواهد بود.



تکاپویی براي شیرین کامی مردم ایران

منبع: ایرناشماره خبر:  205  |  تاریخ: 1399/07/30

ارومیه- ایرنا- زنبورداري از مشاغل سبز و پرطرفدار در آذربایجان غربی به شمار می رود؛ در این صنعت بیش از 11 هزار نفر
از فعالان در بخش تولید و عرضه عسل فعالیت دارند که همه تلاش آنان براي شیرین کامی و سلامت مردم ایران است.

 ارومیه- ایرنا- زنبورداري از مشاغل سبز و پرطرفدار در
آذربایجان غربی به شمار می رود؛ در این صنعت بیش از 11 هزار نفر از فعالان در بخش تولید و عرضه عسل فعالیت دارند که همه

 
تلاش آنان براي شیرین کامی و سلامت مردم ایران است. 

به گزارش ایرنا، اواخر پاییز پارسال که هنوز سوز سرما و گرماي تابستان با هم کشتی می گرفتند، صبح که می شد اغلب کشاورزان و
دامداران که در مزارع و یا ییلاقات بودند راهی شهر می شدند تا محصولات خود را از شیر و کره و عسل گرفته تا انواع میوه ها به

 
مشتریان عرضه کنند. 

بسیاري از اهالی شهر و روستاهاي اطراف ارومیه هم به طمع تهیه محصولات سنتی اصیل، ارزان و تازه تر راهی بازار می شدند و ظهر

 
سرمست و شادان با کوله اي آذوقه، نان و نمک و عشق راهی منازل خود می شدند. 

اما از اسفند پارسال با شیوع کرونا و ادامه دار بودن آن، دیگر بازار مرکز شهر ارومیه آن شور و شوق و تکاپوي گذشته را به خود ندیده

 
است. 

کرونا هم که مشتاقانه یقه بسیاري از واحد هاي صنعتی و مشاغل مختلف را گرفته است و نفسشان را به شماره انداخته، ولی صاحبان
مشاغلی هستند و بودند که در این گیرو دار وانفساي شهر به جاي غوطه ور شدن در بحر اندوه و بیماري، فرصت هایی نو خلق کردند

 
و در آخرین لحظات هم شده خودشان را نجات دادند. 

صاحبان این مشاغل وارد بازارهاي مجازي و اینترنتی و به قول خودشان "شاپینگهاي اینترنتی و نت وورك مارکتینگ" شدند و در این
فضاي ویروس آلود محصولشان را عرضه و سود خوبی کسب کردند و به تبع آن کسب و کارشان را نجات دادند. 



"آراز محمدي" جزو این افرادي است که با منتقل کردن کسب و کار خود به فضاي اینترنت و راه اندازي مغازه اي مجازي در فضاي

 
اینستاگرام و صفحات دیگر با عرضه مستقیم محصولاتش رونق کسب و کارش را بیشتر کرده است. 

وي، شغلش زنبورداري است که در نیم هکتار زمین کشاورزي در روستایی در 17 کیلومتري ارومیه با 600 کندو مشغول کسب و کار

 
است و در فصل برداشت 6 نفر در زنبورستانش کار می کنند. 

 
 

در تابستان امسال 350 کندویش به علت بارش غیر منتظره باران از بین رفت ولی همچنان به امید کسب و کار اینترنتی با رونقی که

 
دارد دست از تکاپو و تلاش براي رونق بازارمحصولش برنداشته است. 

محمدي که دفتري کوچک، مصفا و معطر به بوي عسل حاصل از دشتهاي ارومیه در کوچه مسجد خطیب دارد، با رویی خوش و

 
دستی گشاده در آخرین شب پاییزي پذیراي مان شد، تا درباره کسب و کارش دراین ایام کرونایی توضیحاتی بدهد. 

پاي صحبتهاي این زنبوردار کهنه کار بود که فهمیدیم بیکاري، آخر دنیا نیست و می تواند آغازي بر کار آفرینی هم باشد چرا که

 
زنبورداري را با راهنمایی و همفکري و همکاري یک دوستش که در اثر بیماري بیکار شده بود، شروع کرده بودند. 

محمدي و دوستش کار و کارگري در باغ و زنبورستان را عار نمیدانند چرا که توانسته اند به ازاي هر100 کندو، براي سرپرست یک
خانواده اشتغال دایم را ثبت کنند و گذشته از این کارآفرینی محصولاتی متنوع هم در نتیجه تلاش زنبورهاي عسل تولید و روانه بازار

 
می کنند که خواص درمانی فوق العاده آنها براي همه اثبات شده است. 

وي براین باور است که زندگی با زنبور عسل سرشار از درس هاي عبرت و تجربه هایی ارزشمند است که به ثمنی بخس حاصل نمی

 
شود و باید نیش هاي زنبور را تحمل کرد تا به نوشهاي آن که در شیرینی هر قطره عسل پنهان است رسید. 



 
 

این زنبور دار ارومیه اي بسته بودن مرزهاي کشور همسایه براي صادرات، وجود محصولات تقلبی مختلف از فرآورده هاي عسل که از

 
کشورچین وارد بازارهاي داخلی شده را آفتی براي این بخش معرفی کرد. 

وي گفت: هرگز نمی شود فرآورده هاي قاچاق را از فرآورده هاي اصل ایرانی تشخیص داد و همیشه در این زمینه شرمنده مشتریان

 
هستیم. 

طبق گفته هاي این تولید کننده زنبورهاي عسل نیاز به مکانی آرام و دشتهایی پر گل دارند و تا 2 کیلومتر می توانند پرواز و گرده

 
افشانی کنند و دشتهاي ارومیه مکانی زیبا و بکر براي این کار تولیدي است. 

آراز با اشاره به قیمت برخی فراورده هاي زنبورستان ادامه داد: خود عسل قیمتهاي متفاوتی دارد و ناب ترین عسل عسل فصل بهار

 
است و عسل تولیدي در اواخر تابستان اغلب به کارخانجات جهت مصارف صنعتی منتقل می شود. 

این تولید کننده با بیان اینکه در بازار قیمت هر کیلو "گرده" بین 1.5 تا سه میلیون ریال (150 تا 300 هزار تومان) در نوسان است،
گفت: قیمت هر گرم ژل رویال هم حداقل 180 هزار ریال است و تشخیص گرده اصل با قاچاق کاري دشوار بوده که باید توسط

 
آزمایشگاه انجام شود. 

وي با اشاره به اینکه کشورهاي اروپایی و عراقی ها این روزها علاقه بسیاري به خرید بره موم و موم دارند، افزود: موم تولیدي در این

 
بخش در آرایشگاه هاي زنانه، زرگري ها، شکسته بندي و کارهاي پزشکی کاربردي وسیع دارد. 

محمدي گسترش تولیدات زنبورستانش را جزو برنامه هاي سال آینده اش بیان کرد و افزود: تک محصولی در شرایط فعلی که

 
متقاضیان زیادي براي فرآوده هاي حاصل از عسل وجود دارد آفتی براي این شغل است. 

این زنبوردار با اشاره به اینکه زنبورداري شغلی است که با سرمایه اندك هم می شود به آن پرداخت گفت: هر کندوي سنتی با 2

 
میلیون و 500 هزار ریال تهیه می شود و بقیه کارها بعد از گذاشتن موم مصنوعی در کندو برعهده زنبورهاست. 

از گفته هاي وي می شود فهمید که در هر دوره برداشت بین پنج تا 25 کیلوگرم عسل هم می توان از کندوها برداشت کرد و زنبورها



 
و نژادشان در میزان تولید نقش دارند. 

وي در این باره گفت: زنبورهاي به اصطلاح محلی "دیوانه"، زنبورهاي پر کار و فعالی هستند که میزان تولید عسلشان بسیار بالاست و

 
تغذیه و آب و هوا تاثیر زیادي بر نوع عسل تولیدي دارد. 

وي بیان کرد: هم اکنون کندوها در حال انتقال به انبار هستند تا بعد از یک استراحت چند ماهه در فصل سرد سال دوباره در بهار به

 
دشت ها منتقل شوند. 

 
 

این تولید کننده عسل در این دیدار براي بازدید از زنبورستان در فصل بهار دعوتمان کرد با یک شرط که تلفن همراه به زنبورستان

 
برده نشود چرا که معتقد بود امواج حاصل از تلفن همراه تاثیر منفی برزنبورهاي عسل دارد. 

 
رونق بازار عسل؛لبخند رضایت برلب زنبورداران 

آذربایجان غربی به لحاظ داشتن منابع لایزال الهی و شرایط آب و هوایی مناسب، وجود مراتع و منابع غنی سرشار از شهد و گرده یکی

 
از قطب هاي مهم براي پرورش زنبورعسل در سطح کشور به شمار می آید. 

این استان با دارا بودن 120 هزار هکتار باغ در ایام بهار ظرفیتی بکر براي پرورش زنبور عسل دارد که تولید عسل هایی از شهد گلهاي

 
بهاري توانسته همه ساله کام گردشگران را شیرین و این محصول را به سوغاتی ارزشمند براي میهمانان و گردشگران تبدیل کند. 

این موضوع باعث شده تا زنبورداري در استان آذربایجان غربی به کسب و کاري پر رونق تبدیل شود که لبخند رضایت را برلبان فعالان

 
این بخش نشانده است. 



 
 

رییس سازمان جهاد کشاورزي آذربایجان غربی در این زمینه در گفت و گو با خبرنگار ایرنا با اشاره به اینکه 27 درصد عسل تولیدي

 
کشور در این استان تولید می شود، گفت: سالانه 21 هزار و 500 تن عسل مرغوب در این استان تولید می شود. 

رسول جلیلی با اشاره به اینکه این استان داراي بیش از یک میلیون و 350 هزارکندوي مدرن و بومی است، ادامه داد: این موضوع

 
موجب اشتغال دایم و فصلی بیش از 11 هزار نفر در صنعت زنبورداري استان شده است. 

وي بیان کرد: میانگین تولید از هر کندوي مدرن 17 کیلوگرم و از کندوهاي بومی 5.5 کیلوگرم بوده و در مجموع در سطح استان،

 
یک میلیون و 345 هزار و 171کندو وجود دارد که از این میزان 110 هزار و 471 کندو بومی و بقیه مدرن هستند. 

رییس سازمان جهاد کشاورزي آذربایجان غربی اظهار داشت: شهرستان خوي با داشتن بیش از 390 هزار کندو و تولید بیش از10

 
هزار تن عسل، مقام اول استان را در تولید عسل به خود اختصاص داده است. 

وي گفت: در حال حاضر تعداد بهره برداران این صنعت که به طور مستقیم فعالیت دارند، 6 هزار و 165 نفر بوده و تعداد بیش از پنج

 
هزار نفر به صورت فصلی در زنبورستان ها مشغول به کار هستند. 

وي با بیان اینکه این استان امسال مقام اول کشوري را از لحاظ تعداد کندو و تولید عسل به خود اختصاص داد، گفت: آذربایجان غربی

 
با 16 تعاونی زنبور داري تحت پوشش در تهیه و توزیع نهاده هاي زنبورداري فعالیت چشم گیري را دارد. 

جلیلی ادامه داد: زنبورداران استان با وجود چهار کارخانه بسته بندي عسل به صورت مدرن و اتوماتیک در شهرستان هاي ارومیه،
خوي و مهاباد و نیز با داشتن 6 کارگاه بسته بندي عسل در شهرستان هاي مختلف در فراوري و صنایع تبدیلی این محصول نیز

 
فعالیت دارند. 

 
آذربایجان غربی استان پیشتاز کشور در تولید عسل 

این استان با رشد خوب پنج درصدي در سالجاري در صنعت زنبور داري توانسته در سالهاي اخیر رتبه اول کشور را کسب کند و

 
زنبورستانهاي مدرن استان هر روز در حال افزایش است. 



آموزشهاي مقدماتی و پیشرفته در تولید عسل و فراورده هاي آن گام مهمی است که بخش ترویج جهاد کشاورزي در این راستا

 
برداشته است و نتایج مستقیم آن امسال نیز در تولیدات فعالان این بخش به نمایش گذاشته شده است. 

معاون بهبود تولیدات دامی سازمان جهادکشاورزي آذربایجان غربی در این زمینه به خبرنگار ایرنا گفت: میزان رشد سالانه در صنعت

 
زنبورداري استان پنج درصد بوده است. 

رضا یوسف رضایی افزود: توزیع شکر به ازاي هر کندو 20 کیلوگرم سالانه در استان انجام می شود و نهاده هاي تخصیص یافته نیز از

 
طریق اتحادیه ها به تفکیک شهرستانها و با نظارت و بازرسی هر شهرستان انجام می شود. 

وي با اشاره به اینکه تولید عسل در استان به صورت تک محصولی نیست گفت: تولید ژله رویال، بره موم، گرده گل، موم و زهر زنبور

 
نیز در زنبورستانهاي استان انجام می شود. 

یوسف رضایی با بیان اینکه به روزرسانی اموزشهاي مرتبط با زنبور داري و اموزش پرورش زنبور عسل همواره جزو برنامه هاي جهاد

 
کشاورزي در بخش ترویج است گفت: برگزاري دوره مقدماتی پرورش زنبور عسل درجه یک و 2 در طول سال اجرا می شود. 

وي با اشاره به لزوم تولید فراورده هاي دیگر از عسل و خروج از صنعت تک محصولی در این بخش بیان کرد: براي نخستین بار در

 
استان دوره پیشرفته نحوه تولید ژله رویال به شکل صنعتی برگزار شد که با استقبال زنبورداران استان مواجه شد. 

 
 

 
خوشه عسل آذربایجان غربی خوشه برتر کشوري است 

طبق اظهارات مسوولان و کارشناسان صنعتی خوشه عسل آذربایجان غربی که از سال 1394 فعالیت خود را آغاز کرده با تولید 24

 
درصد عسل کشور، به عنوان خوشه برتر کشوري انتخاب شده است. 

خوشه صنعتی (Industrial Cluster) به مجموعه اي از واحدهاي کسب و کار گفته می شود که در یک منطقه جغرافیایی و یک
گرایش صنعتی متمرکز شده و با همکاري و تکمیل فعالیت هاي یکدیگر به تولید و عرضه تعدادي کالا و خدمات می پردازند و از

 
چالش ها و فرصت هاي مشترك برخوردار هستند. 

مدیرعامل شرکت شهرك هاي صنعتی آذربایجان غربی در این باره به خبرنگار ایرنا گفت: 13 واحد تولیدکننده عسل در قالب 6 عضو



 
کنسرسیوم این بخش فعالیت می کند که 21 هزار و 800 تن عسل را سالانه تولید، بسته بندي و روانه بازار هدف می کند. 

حسن حاتمی با اشاره به صادرات این محصول، ادامه داد: سالانه هزار و 200 تن عسل توسط این خوشه به کشورهاي قطر، کویت،

 
عراق و کشورهاي همسایه صادر می شود. 

وي گفت: واحدهاي تولیدي فعال در صنایع وابسته نیز در بخش تولید کندو، تولید عسل، تولید داروي مورد نیاز صنعت زنبورداري و

 
صنایع وابسته به عسل فعال است و حدود 800 نفر به صورت مستقیم و غیرمستقیم در آن مشغول فعالیت هستند. 

مدیرعامل شرکت شهرك هاي صنعتی آذربایجان غربی با اشاره به دستاوردهاي خوشه عسل اظهار داشت: تولید پودر عسل براي

 
نخستین بار در کشور از افتخارهاي خوشه صنعتی عسل آذربایجان غربی است. 

 
حاتمی اضافه کرد: پودر عسل طبیعی همان عسل معمولی است که داراي ماندگاري بیشتري است. 

وي بیان کرد: پودرعسل در صنایع شیرینی سازي و صنایع وابسته به این امر کاربرد فراوانی دارد و بازار کشورهاي حوزه خلیج فارس،

 
ارمنستان و جمهوري آذربایجان را هدف قرار داده است. 

وي اضافه کرد: واحدهاي تولیدي در قالب خوشه، فعالیت هاي همدیگر را هم پوشانی کرده و براي رسیدن به اهداف خود از جمله در

 
حوزه تهیه مواد اولیه با قیمت مناسب و بازاریابی با یکدیگر ارتباط و همکاري برقرار می کنند. 

به گزارش ایرنا زنبور عسل یکی از شگفت انگیزترین مخلوقات خداوندبوده و ارزش اقتصادي گرده افشانی زنبور عسل بسیار بیشتر از
عسل و موم تولید شده توسط این حشره مولد است و کارشناسان معتقد هستند که «حذف زنبور عسل از چرخه تولید به منزله هشدار

 
زیست محیطی است و زنبورها براي تنوع زیستی و بقاي بشریت لازم هستند» 

در کنار مردم تلاشگري که پرورش زنبور عسل را نسل به نسل و از طریق فعالیت هاي ترویجی جهاد کشاورزي آموخته اند، وجود
مراتع غنی و آب و هواي مساعد موجب توسعه صنعت زنبورداري در آذربایجان غربی شده و رتبه اول تولید عسل کشور را به این

 
استان کوهستانی اختصاص داده است. 

 
برچسب ها 

 
- آذربایجان غربی 

 
- توسعه ایران 

 
- کشاورزي 

 
- دام و طیور 
- زنبور عسل



بازخوانی نگاه ترامپ و بایدن به مسائل داخلی و خارجی در آستانه انتخابات

2020
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تهران - ایرنا - در حالی که شمارش معکوس براي برگزاري انتخابات ریاست جمهوري آمریکا آغاز شده و تقویم هر روز به
تاریخ سوم نوامبر (13 آبان) نزدیکتر می شود، مرور وعده هاي انتخاباتی «دونالد ترامپ» نامزد جمهوري خواه و «جو بایدن»

سناتور کهنه کار دموکرات، پیرامون برخی مسائل کلیدي حاکم بر احوال این روزهاي ...

 تهران - ایرنا - در حالی که شمارش معکوس براي
برگزاري انتخابات ریاست جمهوري آمریکا آغاز شده و تقویم هر روز به تاریخ سوم نوامبر (13 آبان) نزدیکتر می شود، مرور وعده هاي
انتخاباتی «دونالد ترامپ» نامزد جمهوري خواه و «جو بایدن» سناتور کهنه کار دموکرات، پیرامون برخی مسائل کلیدي حاکم بر احوال

 
این روزهاي آمریکا جالب توجه است. 

به گزارش سه شنبه ایرنا، فرآیند یک ساله انتخابات ریاست جمهوري آمریکا بیانگر این مطلب است که موضوعاتی مانند ویروس کرونا،
سیاست هاي اقتصادي، اشتغال و تجارت، مهاجرت و موقیت اقلیت ها، تغییرات اقلیمی و سیاست خارجی از مواردي است که به عنوان

 
محور اصلی منازعه هاي انتخاباتی این دو رقیب، افکار عمومی این کشور براي انتخاب گزینه مورد نظر خود را هدایت خواهد کرد. 

 
ویروس کرونا 

استراتژي جو بایدن براي مهار ویروس کرونا به عنوان تازه ترین و آشکارترین چالش حال حاضر کشور، انجام آزمایش رایگان در سطح

 
ملی و استخدام 100 هزار نفر براي راه اندازي برنامه ردیابس تماس هاي مبتلایان است. 

بایدن قصد دارد در هر ایالت دست کم 10 مرکز آزمایش ایجاد کرده و از آژانس هاي فدرال بخواهد منابع اعزام کنند. او همچنین
اعلام کرد طبق نظر کارشناسان فدرال، تدابیر سختگیرانه تري همچون استفاده اجباري از ماسک در همه ایالت ها را اعمال خواهد

 
کرد. 



 
 

در حالی که چالش ویروس کرونا، تلاش هاي ترامپ براي تمدید حضورش در مسند ریاست جمهوري آمریکا را با تهدید مواجه کرده
است اما او در ادامه نادیده انگاشتن ها و بی تفاوتی ها نسبت به امنیت بهداشتی شهروندان آمریکایی، هیچ برنامه مشخصی براي مقابله
با بیماري همه گیر در این کشور ارائه نکرده و حتی در نخستین مناظره انتخاباتی، رقیبش را به دلیل استفاده از ماسک دستمایه خنده

 
قرار می دهد. 

جو بایدن همچنین گفته است طرح بیمه سلامت عمومی که وقتی معاون باراك اوباما بود به تصویب رسید را گسترش خواهد داد و

 
طرحی را به اجرا در خواهد آورد که 97 درصد از آمریکایی ها تحت پوشش بیمه قرار بگیرند. 

 
سیاست هاي اقتصادي، اشتغال و تجارت 

پایگاه تحلیلی پراجکت سیندیکیت در مقاله اي تحلیلی با عنوان «چرا بایدن براي اقتصاد بهتر از ترامپ است؟ نوشت: این فرض که

 
جمهوري خواهان از نظر اقتصادي بهتر از دموکرات ها هستند، یک افسانه دیرینه است که باید از بین برود. 

پرداخت وام بیشتر به کسب و کارهاي کوچک، افزایش پرداخت هاي مستقیم به خانواده ها، افزایش 200 دلاري پرداخت هاي ماهانه

 
تامین اجتماعی، لغو قانون کاهش مالیات و بخشش 10 هزار دلار وام هر دانشجو از جمله طرح هاي اقتصادي بایدن است. 

وي همچنین از افزایش حداقل دستمزد دولت فدرال به 15 دلار در ساعت حمایت می کند، اقدامی که در بین جوانان محبوبیت یافته
و به نوعی به نماد حزب دموکرات در سال 2020 تبدیل شده است. چنین حرکتی همچنین از گرایش این حزب به جناج چپ هم
حکایت دارد. او علاوه بر این قصد دارد 2 تریلیون دلار در انرژي پاك سرمایه گذاري کند، با این استدلال که تقویت صنایع پاك به

 
ایجاد اشتغال براي کارگران کمک می کند. 

او علاوه بر این وعده داده است 400 میلیارد دلار از بودجه دولت فدرال را براي خرید کالاهاي ساخت آمریکا اختصاص دهد و قانون

 
«خرید کالاي آمریکایی» را به شکل گسترده تري در پروژه هاي جدید حمل و نقل به اجرا درآورد. 

بایدن در کارزار انتخاباتی 2020 این را هم وعده داده که از دولت فدرال بخواهد 300 میلیارد دلار بودجه به اجناس و خدمات

 
آمریکایی و همین طور تحقیقات و فناوري در کشور اختصاص دهد. 

ترامپ همیشه روي شعار انتخاباتی «اول آمریکا» تاکید داشته و براي رونق فرصت هاي شغلی و صنایع تولیدي آمریکا تلاش کرده
است. تجارت در دوران ترامپ به نقطه کانونی فعالیت هاي وي بدل شده است. وي از همان ابتدا درصدد بازنگري توافق هایی بوده



است که در دوره هاي قبل از وي به امضا رسیده و سیستمی را به چالش کشانده که به گفته وي نسبت به کارگران آمریکایی ناعادلانه
بوده است. در حالیکه ایالات متحده مدتها است رهبري تجارت آزاد جهانی را برعهده دارد، افزایش نابرابري ها منجر به بالاگرفتن

 
انتقادات از رویکرد ترامپ به این مساله شده است. 

او در جریان اولین کارزار انتخاباتی خود قول داد مالیات آمریکایی هاي شاغل را به میزان چشمگیري کاهش دهد. کاهش مالیات

 
شرکت ها، تحول وضع تجاري موجود و احیاي تولید داخلی آمریکا از جمله وعده هاي دیگر او به مردم بود. 

 
عدالت کیفري و قوانین اقلیت ها 

به دنبال اعتراضات نژادي که آمریکا امسال با آن روبرو بود، بایدن ضمن اذعان به وجود معضل نژادپرستی در این کشور گفت براي
مقابله با آن به برنامه هاي گسترده اجتماعی و سیاسی در حمایت از اقلیت ها نیاز است. یکی از بخش هاي اساسی برنامه «دوباره
بسازیم» او، طرحی 30 میلیارد دلاري براي حمایت از کسب وکارهاي جوامع اقلیت است. او همچنین سیاست هایی در جهت کاهش
مجازات حبس، رسیدگی به نابرابري هاي نژادي، جنسی و مبتنی بر درآمد در نظام عدالت کیفري و بازپروري زندانیان پس از آزادي

 
مطرح کرده است. 

آتش اعتراضات نژادي در حالی به یکی از چالش هاي جدي آمریکا در پرونده چهارساله حضور ترامپ ثبت شد که اگرچه به گفته
ترامپ، روش جنجالی فشار زانو بر گردن براي بازداشت مظنونین باید در حالت کلی غیرقانونی شود اما براي اعمال این ممنوعیت تا
کنون اقدامی انجام نداده است. ترامپ حتی در بحبوحه اعتراضات علیه نابرابري نژادي در این کشور، حمایت خود از پلیس را افزایش

 
داد. 

ترامپ با اعلام قانون «قدم اول» خود به عنوان اقدامی کلیدي در جهت اصلاح عدالت کیفري کشور، تبلیغات زیادي انجام داده است.
این قانون دو حزبی که سال 2018 تصویب شد، با اصلاح قوانین در سطح فدرال به قضات در رابطه با تعیین مجازات و تقویت برنامه

 
هاي بازپروري براي زندانیان، آزادي عمل بیشتري می داد. 

ترامپ همچنین وعده داد به دنبال آن قانون «قدم دوم» که بر موانع مربوط به اشتغال زندانیان پس از آزادي تمرکز داشت را به

 
تصویب برساند. البته تاکنون چنین قانونی ارائه نشده است. 

 
 

 
مهاجرت 

مهاجرت همواره موضوع تنش آفرینی در روابط ترامپ و دموکرات ها بوده و کاهش مهاجران قانونی و غیرقانونی شعار اصلی ترامپ در

 
انتخابات بود. 



بایدن رویکرد ترامپ درباره مهاجرت و پناهجویان را رد کرده و آن را «شکست اخلاقی» توصیف کرده است. این نامزد دموکرات

 
همواره از اصلاحات جامع در زمینه مهاجرت حمایت کرده و بر ریشه یابی معضل مهاجرت تاکید دارد. 

با این حال ترامپ براي پیروزي دوباره در انتخابات، وعده داده است که به ساخت دیوار مرزي میان آمریکا و مکزیک ادامه دهد. ترامپ

 
تاکنون موفق شده بودجه ساخت 716 کیلومتر از این دیوار مرزي که 1162 کیلومتر طول خواهد داشت، را تامین کند 

از طرفی بایدن اعلام کرده است در طول 100 روز اول حضور خود در کاخ سفید، سیاست هاي ترامپ که باعث جدایی والدین از
فرزندان خود در مرز مکزیک و آمریکا شده را تغییر دهد. او همچنین گفته محدودیت تعداد تقاضاهاي پناهندگی و ممنوعیت سفر

 
اتباع چندین کشور عمدتا مسلمان به آمریکا - که توسط ترامپ وضع شد- را هم لغو خواهد کرد. . 

 
تغییرات اقلیمی 

در حالی که مساله تغییرات آب و هوایی و گرمایش کره زمین یکی از دغدغه هاي بزرگ در جهان امروز و تهدیدي جدي محسوب می
شود اما براي حیات در کره خاکی محسوب می شود، ترامپ همانطور که در کارزار انتخاباتی 2016 خود وعده داد بود، از زمان آغاز

 
کار در کاخ سفید، صدها مقررات زیست محیطی از جمله محدودیت تصاعد دي اکسید کربن از نیروگاه ها و وسایل نقلیه را لغو کرد. 

او علاوه بر این ضمن خارج کردن آمریکا از معاهده اقلیمی پاریس گفت این توافق براي آمریکا زیان بار و صرفا به نفع سایر

 
کشورهاست. 

در مقابل، بایدن تغییر اقلیمی را تهدیدي واقعی توصیف کرده و اعلام کرد با بازگشت به معاهده اقلیمی پاریس، سایر کشورها را نیز به
اقدام هر چه سریع تر در جهت کاهش تولید گازهاي گلخانه اي فرا خواهد خواند. بر اساس این توافق که دونالد ترامپ از آن خارج

 
شد، آمریکا متعهد شده بود تا سال 2025 تصاعد دي اکسید کربن خود را نسبت به سال 2005 به میزان 28 درصد کاهش دهد. 

اقدامات ترامپ با نادیده انگاشتن تغییرات آب و هوایی و لغو محدودیت هاي مربوط به فعالیت هاي آلاینده، سبب شده تا این کشور

 
تولیدکننده 15 درصد گازهاي سمی در اتمسفر باشد. 

 
 

 
سیاست خارجی 

اگر چه همه گیري کنونی، بیکاري گسترده، اختلافات سیاسی عمیق به معناي تمرکز بیشتر بر مسائل داخلی در مقابل مسائل خارجی
است، با این حال بازگرداندن بخشی از سیاست خارجی گذشته امکان پذیر است. ترامپ در زمینه سیاست هاي خارجی هم مثل



 
تجارت وعده داده آمریکا را در اولویت قرار دهد. 

از زمان پایان جنگ جهانی دوم، واشنگتن رهبري تلاش هاي دیپلماتیک جهانی را براي ایجاد اتحاد و نهادهایی براي ارتقا برعهده

 
داشته است. 

واشنگتن از معماران سازمان ملل، بانک جهانی، صندوق بین المللی پول، سازمان تجارت جهانی (WTO) و سازمان پیمان آتلانتیک

 
شمالی (ناتو) و همچنین بسیاري از نهادهاي بین المللی دیگر بوده است. 

اما با روي کارآمدن ترامپ، وي کشور را از توافقنامه ها و تعهدات بین المللی که به زعم وي باعث کاهش منابع ایالات متحده می
شود، خارج کرده و با متحدان دیرینه خود در مورد مسائل دفاعی تا تجارت مخالفت ورزیده و از نهادهاي جهانی انتقاد کرده است که
به گفته وي آمریکا را مجبور به «تسلیم حاکمیت» می کند. وي در پیشنهادات بودجه خود تلاش کرده کمک هاي خارجی را کاهش

 
دهد و آن را منوط به حمایت از سیاست هاي ایالات متحده کند. 

بایدن تاکید می کند که ایالات متحده نمی تواند بدون روابط نزدیک با متحدان خود و همکاري نهادهاي بین المللی با چالش هاي
جدیدي که روبرو است مقابله کند. او می گوید کناره گیري ترامپ از معاهدات و تحقیر متحدانش قدرت آمریکا را در جهان کاهش

 
داده است. 

این رویکرد به خروج آمریکا از برخی توافق نامه هاي بزرگ چندجانبه از جمله معاهده اقلیمی پاریس و لغو عضویت این کشور در

 
بعضی سازمان هاي بین المللی از جمله سازمان جهانی بهداشت منجر شده است. 

در مقابل بایدن وعده داده است که با وجود تمرکز بر مسائل ملی کشور، در نقطه مقابل رویکرد انزوا طلبانه ترامپ، به ترمیم روابط

 
آمریکا با هم پیمانانش، چند جانبه گرایی و تعامل با جهان خواهد پرداخت. 

 
برچسب ها 

 
- ویروس کرونا 

 
- انتخابات 2020 

 
- دونالد ترامپ 

 
- مهاجرت 

 
- جو بایدن 

 
پروندهٔ خبري 
- آمریکا 2020
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بیرجند - ایرنا - نهضت گازرسانی در خراسان جنوبی علاوه بر روستاها در بخش صنعت هم شکل گرفته به طوري که فقط در
2 سال اخیر سرعت گازرسانی به واحدهاي صنعتی و تولیدي استان نسبت به میانگین سنوات قبل بیش از 10 برابر رشد

داشته است.

بیرجند - ایرنا - نهضت گازرسانی در خراسان جنوبی علاوه
بر روستاها در بخش صنعت هم شکل گرفته به طوري که
فقط در 2 سال اخیر سرعت گازرسانی به واحدهاي صنعتی
و تولیدي استان نسبت به میانگین سنوات قبل بیش از 10

 
برابر رشد داشته است. 

به گزارش ایرنا انرژي یکی از مهمترین ارکان اساسی چرخه
اقتصادي است و در این میان گاز از جمله تاثیرگذارترین
حامل هاي انرژي است که نه تنها در تحول جامعه صنعتی
نقش اساسی دارد بلکه به لحاظ زیست محیطی نیز حائز

 
اهمیت است. 

توسعه شبکه هاي گازرسانی در بخش صنعت علاوه بر ایجاد ارزش افزوده، اشتغالزایی، صرفه جویی در مصرف سوخت فسیلی،

 
مهاجرت معکوس به روستاها و توسعه و آبادانی مناطق مختلف به ویژه مناطق کمتر توسعه یافته را به ارمغان می آورد. 

گازرسانی به صنایع و واحدهاي تولیدي اشتغالزا با هدف جایگزینی سوخت پاك و ارزان گاز با دیگر سوخت هاي فسیلی، از مهمترین

 
رسالت هاي شرکت گاز است و تاکنون در این راستا گازرسانی به هزار و 492 واحد صنعتی این استان انجام شده است. 

شرکت گاز خراسان جنوبی به گفته مدیرعامل این شرکت با فعالیت جهادي توانست در مورد گازرسانی به صنایع استان راه 10 ساله را

 
در کمتر از 2 سال طی کند. 

با توجه به نامگذاري سال 1399 به نام جهش تولید، پیش بینی می شود تا پایان امسال بیش از 200 واحد صنعتی و تولیدي دیگر در

 
خراسان جنوبی به شبکه سراسري گاز طبیعی متصل شوند. 

در مجموع با گازرسانی به واحدهاي صنعتی و تولیدي خراسان جنوبی تاکنون 51 میلیون لیتر در مصرف سوخت مایع صرفه جویی

 
شده است. 

گاز به 950 واحد صنعتی و تولیدي رسید 



مدیرعامل شرکت گاز خراسان جنوبی گفت: با تلاش همکاران شرکت گاز طی 2 سال اخیر 950 واحد صنعتی به شبکه سراسري گاز

 
طبیعی متصل شدند و در حال حاضر هزار و 492 واحد صنعتی و تولیدي استان از گاز طبیعی بهره مند هستند. 

سید محمود هاشمی افزود: با تلاش جدي و فعالیت جهادي تمامی همکاران شرکت گاز خراسان جنوبی در مورد گازرسانی به صنایع
توانستیم راه 10 ساله را در کمتر از 2 سال طی کنیم به طوري که فقط در 2 سال اخیر سرعت گازرسانی به واحدهاي صنعتی و

 
تولیدي استان نسبت به میانگین سنوات قبل (از ابتداي تاسیس شرکت تا ابتداي سال 1397) بیش از 10 برابر رشد داشته است. 

وي اظهار داشت: وجود صنایع کوچک و بزرگ باعث ایجاد اشتغال و جلوگیري از مهاجرت می شود در صورتی که نیازهاي اساسی و

 
اولیه مانند سوخت پاك که بهترین جایگزین سوخت هاي فسیلی است، براي صنایع فراهم شود. 

مدیرعامل شرکت گاز خراسان جنوبی درباره بهره مندي 950 واحد صنعتی استان از گاز طبیعی در سال هاي 97 و 98 گفت: این
پروژه ها بدون دریافت هزینه خط اختصاصی از صاحبان واحدهاي صنعتی و تولیدي اجرا شده که معادل 150 میلیارد تومان هزینه

 
گازرسانی به مثابه یارانه قابل توجه براي واحدهاي صنعتی و تولیدي استان منظور شده است. 

وي اضافه کرد: با گازرسانی به واحدهاي صنعتی و تولیدي خراسان جنوبی تاکنون 51 میلیون لیتر در مصرف سوخت مایع صرفه

 
جویی شده است. 

هاشمی گفت: سرعت گازرسانی در استان خراسان جنوبی بسیار پرشتاب است و سال گذشته شرکت گاز خراسان جنوبی موفق به
کسب رتبه اول از لحاظ تعداد واحدهاي صنعتی مشمول مصوبه شوراي اقتصاد، همچنین کسب رتبه دوم از لحاظ میزان شبکه اجرا

 
شده تا ورودي واحدهاي صنعتی و تولیدي بین شرکت هاي گاز استانی در سطح کشور شد. 

وي افزود: خوشبختانه زیرساخت هاي لازم براي گازرسانی به بیش از 90 درصد صنایع استان و همچنین تمامی شهرك ها، نواحی
صنعتی و منطقه ویژه اقتصادي خراسان جنوبی فراهم شده و شرایط نویدبخش را براي تحقق پیام مقام معظم رهبري مبنی بر جهش

 
تولید به ارمغان آورده است. 

مدیرعامل شرکت گاز خراسان جنوبی بیان کرد: گاز طبیعی حامل انرژي ارزان و پاك در دسترس همگان است و این شرکت تلاش

 
می کند تا آن را جایگزین سوخت هاي فسیلی کند. 

وي همچنین گفت: در راستاي تحقق شعار سال مبنی بر جهش تولید، عملیات اجراي انشعاب از خط 16 اینچ بیرجند - خوسف براي

 
گازرسانی به فاز دوم کارخانه کاشی فرزاد اجرا شد. 

هاشمی اظهار داشت: عملیات برش خط فولادي 16 اینچ بیرجند به خوسف، نصب سه راهی و اخذ انشعاب براي ایستگاه کاشی فرزاد

 
از محل خط 16 اینچ در هفته جاري با موفقیت اجرا شد. 

وي افزود: پس از انجام عملیات و با توجه به نیاز واحدهاي صنعتی و تولیدي با پیگیري و اقدامات انجام شده توسط کارکنان خدوم

 
شرکت گاز، جریان گاز واحدهاي صنعتی و تولیدي واقع در مسیر بیرجند - خوسف زودتر از موعد مقرر برقرار شد. 



مدیرعامل شرکت گاز استان گفت: امیدواریم در صورت نبود موانع و تامین به موقع منابع مالی تا پایان امسال بیش از 200 واحد

 
صنعتی و تولیدي در خراسان جنوبی به شبکه سراسري گاز طبیعی متصل شوند. 

 
گازرسانی به 94 درصد واحدهاي مستقر در نواحی و شهرك هاي صنعتی 

مدیرعامل شرکت شهرك هاي صنعتی استان خراسان جنوبی هم گفت: در حال حاضر 94 درصد واحدهاي صنعتی مستقر در نواحی و

 
شهرك هاي صنعتی استان از گاز برخوردار هستند. 

مهدي پارسا در گفت و گو با خبرنگار ایرنا افزود: از مجموع 18 شرکت و ناحیه صنعتی در استان خراسان جنوبی که در حال واگذاري

 
زمین هستیم تاکنون عملیات گازرسانی به 10 شهرك و ناحیه صنعتی انجام شده است. 

وي بیان کرد: اکنون نیز عملیات گازرسانی به ناحیه صنعتی شهرك سنگ سربیشه با اعتبار 700 میلیون تومان و ناحیه صنعتی شهید

 
رحمانی خوسف با اعتبار چهار میلیارد تومان در دست انجام است که این 2 طرح تا پایان امسال تکمیل و بهره برداري می شود. 

مدیرعامل شرکت شهرك هاي صنعتی خراسان جنوبی با اشاره به اینکه گازرسانی به واحدهاي صنعتی و تولیدي استان در دولت
تدبیر و امید شتاب گرفت، اضافه کرد: مطالعات عملیات گازرسانی به شهرك صنعتی نهبندان، ناحیه صنعتی شهرستان هاي سرایان،

 
درمیان و زیرکوه در حال انجام است. 

 
او گفت: گازرسانی به واحدهاي صنعتی باعث کاهش هزینه تمام شده محصولات تولیدي و صرفه جویی در مصرف سوخت می شود. 

پارسا عنوان کرد: هزینه گازرسانی تا ورودي نواحی و شهرك هاي صنعتی توسط شرکت گاز و عملیات گازرسانی در داخل این

 
مجموعه ها توسط شرکت شهرك هاي صنعتی استان تامین می شود. 

وي افزود: این استان 23 شهرك و ناحیه صنعتی مصوب دارد که از این تعداد 18 ناحیه و شهرك صنعتی در حال واگذاري زمین و

 
انعقاد قرارداد است. 

مدیرعامل شرکت شهرك هاي صنعتی خراسان جنوبی گفت: با توسعه شبکه گازرسانی به صنایع علاوه بر ایجاد ارزش افزوده،

 
اشتغالزایی، افزایش سرمایه گذاري و پایداري محیط زیست را نیز به ارمغان می آورد. 

وي ادامه داد: در راستاي حمایت از تولید ملی، رونق اقتصادي، ایجاد اشتغال، توسعه صنعت استان و کمک به چرخه اقتصادي کشور،

 
در چند سال اخیر روند گازرسانی به صنایع رشد چشمگیري داشته است. 

براساس آخرین آمار رسمی حدود 96 درصد واحدهاي صنعتی خراسان جنوبی کوچک و متوسط هستند و 62 درصد از صنایع موجود

 
استان مربوط به حوزه ساختمان و معدنی است. 

علاوه بر واحدهاي تولیدي و صنعتی، گازرسانی به روستاهاي خراسان جنوبی نیز در دولت تدبیر و امید، روند جهشی داشته به طوري
که فقط در سه سال اخیر بیش از 736 روستاي این استان گازرسانی شده و همه این اقدامات ضمن توسعه زیرساخت ها در رونق

 
تولید، تثبیت جمعیت و جلوگیري از مهاجرت نیز تاثیر مستقیم داشته است. 



 
برچسب ها 

 
- واحد تولیدي 

 
- توسعه ایران 

 
- گاز رسانی 

 
- جهش تولید 

 
- کارخانه 

 
- خراسان جنوبی 

 
- اعتبارات 

 
- شرکت گاز استان خراسان جنوبی 

 
پروندهٔ خبري 

 
- خدمات ماندگار و گام هاي توسعه در خراسان جنوبی 

- سال 99؛ سال جهش تولید



1700 واحد تولیدي تحت تملک بانک ها به چرخه تولید بازمی گردند

منبع: درآمد نیوزشماره خبر:  208  |  تاریخ: 1399/07/30

قائم مقام وزیر صمت گفت: بر اساس آخرین آمار هزار و 718 واحد تولیدي تحت تملک شبکه بانکی قرار دارند که در کوتاه
ترین زمان به چرخه تولید باز می گردند. نوشته 1700 واحد تولیدي تحت تملک بانک ها به چرخه تولید بازمی گردند اولین

بار در درآمد نیوز. پدیدار شد.

قائم مقام وزیر صمت گفت: بر اساس آخرین آمار هزار و
718 واحد تولیدي تحت تملک شبکه بانکی قرار دارند که

 
در کوتاه ترین زمان به چرخه تولید باز می گردند. 

به گزارش درآمد نیوز به نقل از صدا و سیما، بابک دین
پرست در حاشیه برگزاري جلسه ستاد تسهیل و رفع موانع
تولید در جمع خبرنگاران، گفت: در جلسه امروز مقرر شد

وزارت اقتصاد با همکاري بانک مرکزي دستورالعمل هاي ویژه و بازگشت فوري واحدهاي تحت تملک بانک ها به چرخه تولید و

 
اشتغال را صادر کنند. 

وي ادامه داد: تفاهم نامه اي نیز میان وزارت اقتصاد به عنوان نماینده بانک ها و معاونت هاي ذیربط وزارت صنعت، معدن و تجارت

 
امضا می شود تا بتواند در کوتاه ترین زمان واحدهاي تملک شده توسط شبکه بانکی را در اختیار متقاضیان قرار دهد. 

قائم مقام وزیر صنعت، معدن و تجارت با اشاره به تعیین و تکلیف چهار هزارو 500 معدن غیر فعال کشور، اظهار داشت: همچنین در

 
ادامه جلسه امروز مقرر شد در راستاي تأکیدات ریاست جمهوري معادن غیر فعال به چرخه تولید باز گردند. 

دین پرست تاکید کرد: با بازگشت این چهار هزار و 500 معدن غیر فعال به چرخه تولید براي 888 هزار نفر ایجاد اشتغال می شود که
111 هزارِ آن اشتغال مستقیم است، در جلسه امروز برنامه زمانبندي بازگشت معادن به چرخه تولید مصوب شد که به استان ها ابلاغ

 
خواهد شد. 

وي خاطر نشان کرد: دستور کار دیگر ستاد تسهیل و رفع موانع تولید، احیا واحدهاي صنعتی غیر فعال در شهرك هاي صنعتی بود که

 
بر اساس گزارش هاي رسیده در حال حاضر 10 هزار واحد در شهرك هاي صنعتی غیر فعال هستند. 

قائم مقام وزیر صنعت، معدن و تجارت همچنین گفت: مشکلات این واحدهاي صنعتی توسط کلینیک هاي تخصصی استان ها بررسی
می شود تا واحدهایی که قابلیت احیا و بازگشت به چرخه تولید دارند توسط کارگروه هاي تسهیل و رفع موانع تولید اشتغال استان ها

 
تعیین شوند. 

دین پرست افزود: هدف گذاري وزارت صنعت، معدن و تجارت مبنی بر بازگشت هزار و 500 واحد صنعتی غیر فعال شهرك هاي

 
صنعتی به چرخه تولید بود که در جلسه امروز مصوب شد این میزان به دو هزار واحد افزایش یابد. 

وي در ادامه با اشاره به توافق وزیر کشور و صنعت براي راه اندازي مراکز شبانه روزي فوریت هاي رسیدگی به واحدهاي تولیدي کشور
تاکید کرد: ابلاغیه اي به استانداران ارسال شده که این مراکز تأسیس و به صورت شبانه روزي براي حل مشکلات و موانع واحدهاي

 
تولیدي اقدام کنند. 

قائم مقام وزیر صنعت، معدن و تجارت همچنین گفت: این مراکز تا 10 روز آینده راه اندازي می شوند و نمایندگان همه دستگاه هاي



ناظر بر تولید در آن مستقرند، سامانه مناسبی هم براي آن پیش بینی شده و نمایندگان دستگاه ها مشکلات واحدهاي تولیدي را به
صورت شبانه روزي دریافت و مورد بررسی قرار داده و براي حل آن در کوتاه ترین زمان اقدام می کنند.



ایجاد 11 هزار شغل برکت براي کولبران 484 روستاي مرزي

منبع: بسیج نیوزشماره خبر:  209  |  تاریخ: 1399/07/30

بنیاد برکت ستاد اجرایی فرمان امام 11 هزار شغل براي کولبران 484 روستاي مرزي ایجاد می کند.

به گزارش خبرنگار سپاه استان تهران خبرگزاري بسیج؛ به
گفته معاون تامین نهاده ها و مشارکت هاي اقتصادي بنیاد
برکت، این بنیاد براي کولبران 484 روستاي مرزي در
استان هاي کردستان، آذربایجان غربی و کرمانشاه 3500

 
طرح اشتغال زایی راه اندازي می کند. 

هادي جوهري که در جلسه همفکري مدیران بنیاد برکت با
مدیران اقتصادي کرمانشاه در چهارچوب رویداد «کاك
برکت» در محل استانداري این استان سخن می گفت،

 
تاکید کرد: راه اندازي این تعداد طرح اشتغال زایی، نزدیک به 11 هزار فرصت شغلی را در مناطق مرزي کشور به وجود خواهد آورد. 

وي افزود: 34 مجري و تسهیل گر در مناطق مرزي سه استان کردستان، آذربایجان غربی و کرمانشاه مشغول به فعالیت هستند و تا به

 
امروز 2500 نفر از کولبرانی که متقاضی شغل بوده اند براي دریافت تسهیلات به بانک هاي عامل معرفی شده اند. 

معاون تامین نهاده ها و مشارکت هاي اقتصادي بنیاد برکت با اشاره به فعالیت هاي این بنیاد در مناطق مرزي اظهار داشت: بنیاد
تمرکز خود را بر اشتغال زایی در این مناطق معطوف کرده است و برنامه هاي ویژه اي را براي ایجاد فرصت هاي کسب و کار براي

 
کولبران استان هاي مرزي به خصوص سه استان کردستان، آذربایجان غربی و کرمانشاه دارد. 

وي تصریح کرد: این 11 هزار فرصت شغلی در 8 رسته اصلی دام داري سبک و سنگین، پرورش زنبور عسل، طیور، تولیدي پوشاك،

 
صنایع دستی، آبزي پروري، خدمات گردشگري و مشاغل فنی راه اندازي می شود. 

جوهري از برگزاري رویداد ملی «کاك برکت» خبر داد و خاطرنشان کرد: این رویداد توسط ستاد اجرایی فرمان امام و با همکاري
دانشگاه علم و صنعت با هدف اشتغال زایی براي کولبران استان هاي مرزي برگزار می شود. هدف از برگزاري این رویداد، جلب

 
مشارکت هاي مردمی و جذب ایده ها و پیشنهادات خلاقانه و نوآورانه جهت ایجاد شغل براي کولبران است. 

معاون تامین نهاده ها و مشارکت هاي اقتصادي بنیاد برکت با تاکید بر فعالیت هاي این بنیاد براي بالا نگه داشتن پرچم اشتغال در
کشور گفت: بنیاد تا به امروز بیش از 60 هزار طرح اشتغال زایی خرد و خانگی را در کشور راه اندازي کرده که ایجاد بیش از 180 هزار

 
شغل را به دنبال داشته است. 

وي بیان کرد: هم اکنون 500 تسهیل گر بنیاد برکت در مناطق محروم سراسر کشور مشغول به فعالیت هستند و تعداد طرح هاي



 
اشتغال زایی بنیاد تا پایان سال به 100 هزار طرح می رسد که باعث راه اندازي 300 هزار شغل خرد و خانگی می شود. 

جوهري اظهار داشت: بنیاد برکت از طریق سرمایه گذاري و مشارکت اقتصادي در بنگاه هاي کوچک و متوسط نیز اقدام به اشتغال
زایی در مناطق محروم می کند. بنیاد تا به امروز با 360 بنگاه مشارکت کرده است که بسیاري از این واحدهاي صنعتی و تولیدي،

 
حکم پشتیبان را براي مشاغل خرد و خانگی دارند. 

در این جلسه، معاون هماهنگی امور اقتصادي استانداري کرمانشاه نیز با بیان این که زندگی در جوار مرز دشواري هاي خاص خود را
دارد، یادآور شد: باید به ایجاد شغل در مرزها توجه کنیم و براي آن ها مدل و ساز و کار مشخص تعریف کنیم و در کنار آن مدلی هم

 
براي حمایت از اشتغال موجود در نواحی مرزها خصوصا روستاها داشته باشیم. 

هدایت حاتمی تاکید کرد: در صورت نیاز باید آموزش هاي لازم براي مرزنشینان در نظر گرفته شود و یا حتی پشتیبان هایی براي

 
کمک به پیشبرد طرح هاي اشتغال زا بین آن ها مشخص شود. 

وي از آمادگی بنیاد برکت براي کمک به اشتغال مرزنشینان یاد کرد و ادامه داد: منابعی هم در داخل استان در اختیار داریم که می

 
توانیم از آن نیز براي کمک به ایجاد اشتغال در روستاهاي مرزي استفاده کنیم. 

همچنین در وبینار افتتاحیه رویداد «چرخ برکت» با حضور اعضاي هیات علمی دانشگاه هاي الزهرا و علم و صنعت، مدیران شرکت
هاي ریسندگی و بافندگی و فعالان و طراحان تولید پوشاك، نقاط قوت و ضعف صنعت پوشاك در کشور مورد بحث و بررسی قرار

 
گرفت. 

در این وبینار، ضمن طرح موانع بر سر راه صنعت تولید پوشاك از جمله مشکلات سخت افزاري و نرم افزاري، فرسوگی ماشین آلات،

 
تامین مواد اولیه، مالیات، بیمه، بالابودن قیمت تمام شده محصول و ... بر تشکیل و تکمیل زنجیره تولید در این صنعت تاکید شد. 

گفتنی است، «چرخ برکت» رویدادي ملی است که توسط ستاد اجرایی فرمان امام و با متولی گري بنیاد برکت با هدف تولید 5
میلیون دست پوشاك و ایجاد 2 هزار شغل برگزار می شود. هدف این رویداد، جذب طرح ها و ایده هاي نوآورانه و کارآفرینانه براي

 
تحول صنعت پوشاك و تولید 5 میلیون دست لباس تا پایان سال جاري است. 

کارآفرینان و ایده پردازان می توانند با مراجعه به آدرس event.barkat.ir طرح ها و ایده هاي نوآورانه خود را در رابطه با دو
رویکرد «کاك برکت» و «چرخ برکت» ارائه نمایند.



گیلان سومین قطب تولید زیتون در کشور

منبع: باشگاه خبرنگاران جوانشماره خبر:  210  |  تاریخ: 1399/07/30

باغداران رودباري به عنوان تنها شهرستان تولید کننده زیتون در گیلان، برداشت این محصول را از حدود 9 هزار هکتار از باغ
هایشان آغازکردند.

به گزارش خبرنگار گروه استان هاي باشگاه خبرنگاران جوان از رشت، شهرستان رودبار که به شهر شکوفه هاي زیتون در کشور
شهرت دارد ، به علت داشتن آب و هواي خشک تنها شهرستان تولید کننده زیتون در گیلان است ، سابقه کشت زیتون در رودبار

 
بیش از هزار سال است. 

 
 

 
 

باغداران رودباري به عنوان تنها شهرستان تولید کننده زیتون در گیلان این روز ها کمر همت بستند و برداشت زیتون را از بیش از 9

 
هزار هکتار از باغ هایشان آغاز کردند. 



 
 

به سراغ بانویی رفتیم که درآمد و امورات زندگی اش از راه برداشت زیتون می گذرد، او با شکرگزاري از محصول خوب زیتون در سال
جاري در گفتگو با خبرنگار گروه استان هاي باشگاه خبرنگاران جوان از رشت،گفت: به لطف خداوند باغ هاي زیتون امسال خیلی بارور

 
شدند و هرچقدر باغ ها محصولشان بیشتر باشد به همان میزان درآمد هاي کارگران از جمله خودم بیشتر می شود. 

 
 

آن سوي باغ زیتون، سراغ باغداري رفتم که محصولش را بدون واسطه و خودش در مغازه اش به فروش می رساند، او هم با ابراز
رضایت از محصول امسال در گفتگو با خبرنگار گروه استان هاي باشگاه خبرنگاران جوان از رشت، گفت: قیمت زیتون سبز در باغ به

 
قیمت 10 هزار تومان و زیتون فرآوري شده و آماده مصرف 15 هزار تومان است. 



 
 

برداشت زیتون از رقم ماري شروع و با رقم روغنی پایان می یابد اسماعیل گودرزوند چگینی یکی از باغداران نمونه اهل قره تیکان
لوشان رودبار که 10 هکتار از اراضی کشاورزي خود را به کشت زیتون اختصاص داده است ؛ در گفتگو با خبرنگار ما گفت: زیتون هاي
مختلف از جمله گلوله، زرد، ماري، روغنی، فیشمی، شنگه، مانزالینا، کنسروالیا و آربیکن را در باغ هاي خودم کشت و برداشت می

 
کنم. 

 
 

او با بیان اینکه در راستاي جهش تولید باغ هاي خود را به سیستم آبیاري نوین مجهز و درختان زیتون را هرس و اصلاح کرده ام ،
افزود: پرورش زیتون نه تنها موجب گذران زندگی خودم و خانواده ام شده است، بلکه با برداشت این محصول که به مدت سه ماه طول

 
می کشد کارگران زیادي کسب درآمد می کنند. 



 
 

سرنوشت زیتون هاي برداشت شده چه می شود؟ سراغ آقاي ناصر کشاورز کارخانه دار رودباري رفتیم تا برایمان از سرنوشت زیتون

 
هاي برداشت شده از سوي باغداران بگوید. 

 
 

او در گفتگو با خبرنگار ما با بیان اینکه در این کارخانه ارقام زیتون و همچنین سایز زیتون جدا سازي می شود ، گفت: از زیتون هاي

 
روغنی و سایز هاي ریز براي روغن کشی استفاده می کنیم و زیتون هاي درشت را نیز فرآوري و در بازار هاي مصرف عرضه می کنیم. 



 
 

این کارخانه دار با اشاره به مرغوبیت روغن هاي زیتون رودبار افزود: مرغوبیت محصولات فرآوري شده به حدي است که پاي مسافران

 
و گردشگران زیادي را به کارخانه باز کرده است. 

 
 

مسعود الماسی، رئیس سازمان جهد کشاورزي گیلان در گفتگو با خبرنگار ما، با اشاره به اینکه شهرستان رودبار با 9 هزار و 150
هکتار باغ زیتون یکی از قطب هاي کشت و تولید زیتون در کشور است، گفت: شهرستان رودبار یکی از 3 قطب اول تولید زیتون در

 
کشور است. 



 
 

فعالیت 10 واحد روغن کشی در رودبار او با اشاره به فعالیت 10 واحد روغن کشی با ظرفیت تولید سالانه 24 هزار تن روغن در

 
رودبار، افزود: پیش بینی شده امسال 18 هزار تن زیتون برداشت شود. 

 
 

الماسی به اهمیت فرآوري زیتون اشاره کرد و با بیان اینکه یکی از برنامه هاي دولت و وزارت جهاد کشاورزي خودکفایی در تولید دانه

 
هاي روغنی است، گفت: رودبار داراي 10 کارگاه روغن کشی است. 

او در ادامه با بیان اینکه این تعداد واحد روغن ظرفیت اسمی تولید سالانه 24 هزار تن دارند، افزود: 100 کارگاه فرآوري و بسته بندي

 
سنتی، مدرن و نیمه مدرن با ظرفیت سالانه 12 هزار تن نیز در رودبار فعال است. 



 
 

کیفیت زیتون هاي رودبار موجب راه یابی آن به بازار بورس شد داود صفري، رئیس اتحادیه صنف زیتون شهرستان رودبا در گفتگو با
خبرنگار ما گفت: بازار زیتون رودبار تنها بازار اقتصادي بورس بازار زیتون در کشور است که توانسته براي حدود 8 هزار نفر به صورت

 
مستقیم و حدود 14 هزار نفر نیز به صورت غیر مستقیم در این بازار شغل ایجاد کند. 

 
 

مردمان رودبار چطور محصولاتشان را به گردشگران و مسافران معرفی می کنند؟ خانم فروشنده اي که در یکی از فروشگاه هاي
زنجیره اي فروش محصولات زیتون رودبار مشغول کار است در گفتگو با خبرنگار ما گفت: ما به محض ورود هر مسافر و گردشگري

 
داخلی و خارجی به فروشگاه با زیتون پرورده که خیلی هم خوشمزه و پر طرفدار است پذیرایی می کنیم . 



 
 

 
او افزود: امکان ندارد کسی طعم و مزه زیتون پرورده و یا زیتون را بچشد و خرید نکند. 

 
 

سراغ مسافري رفتیم که مشغول خرید زیتون بود، این خانم که اهل تهران بود در گفتگو با خبرنگار ما، گفت: هر وقت وارد گیلان می

 
شوم امکان ندارد زیتون نخرم و با خودم سوغات نبرم. 



 
 

او با بیان اینکه زیتون رودبار بسیار خوشمزه و مرغوب است، افزود: تعریف من از زیتون رودبار موجب شد تا اقوام و دوستانم که وارد

 
گیلان می شوند از آن خریداري می کنند. 

 
 

زیتون هاي رودبار از صفر تا صد فرآوري می شوند فروشنده یکی از فروشگاه هاي زنجیره اي عرضه محصولات زیتون در رودبار در

 
گفتگو با خبرنگار ما گفت: ما همه محصولات فرآوري شده زیتون را داریم و به مشتریان عرضه می کنیم. 



 
 

او افزود: روغن طبی، روغن بو دار، روغن بدون بدون بو، صابون زیتون، زیتون بی هسته، زیتون کنسروي، زیتون پروده، زیتون ماري،

 
زیتون شکسته از مهمترین محصولات عرضه شده فروشگاه به مشتریان است. 

 
 

هسته زیتون هم این روز ها به کمک غذاي دام و طیور آمده است آقاي کشاورز در گفتگو با خبرنگار ما گفت: تفاله حاصل از زیتون را
از کارخانه فرآوري و روغن کشی زیتون پدرم به جاي آنکه دور بریزم جمع آوري می کنم و در این کارگاه خودم خشک و سپس

 
آسیاب می کنم. 



 
 

او با بیان اینکه این محصول تولیدي، بهترین جایگزین سویا و ذرتی است که با هزینه هاي زیاد از کشور هاي مختلف وارد کشور می

 
شود، این خوراك دام و طیور با قیمت خیلی پایین تر به فروش می رسد. 

 
 

این جوان خلاق از خریداران دام وطیور خواست تا با خرید از این محصولات که از نظر مرغوبیت چیزي از سویا و ذرت هاي وارداتی

 
کم ندارد ، خرید کنند. 



 
 

آقاي کشاورز تصریح کرد: با خرید از محصولات ایرانی با کیفیت می توان هم به چرخه تولید و اشتغال جامعه کمک کرد و هم مانع

 
خروج ارز از کشور شد. 

 
 

پیش بینی می شود باغداران رودباري امسال حدود 18 هزار تن زیتون به ارزش اقتصادي هزار و 440 میلیارد ریال برداشت و روانه

 
بازار کنند. 

اصلاح باغ هاي سنتی زیتون در رودبار، مبارزه بیولوژیک با آفت مگس زیتون و همچنین حمایت هرچه بهتر بیمه اي باغ هاي باغداران
رودباري نه تنها به بهبود وضعیت تولیدي و افزایش درآمد باغداران کمک می کند بلکه موجب می شود عرصه هایی را که در حال
حاضر بدون کشت رها شده اند با هدف رونق و جهش تولید به زیر کشت زیتون رود و رودبار را به قطب نخست تولید زیتون در کشور

 
تبدیل کند. 

- باغداران رودباري برداشت زیتون را آغاز کردند + فیلم گزارش از مریم عباسی زاده



12 هزار واحد مسکن ملی اول آبان افتتاح می شود

منبع: اقتصاد تهرانشماره خبر:  211  |  تاریخ: 1399/07/30

اقتصادتهران: معاون مسکن و ساختمان وزارت راه جزئیات افتتاح مسکن ملی را که با حضور رییس جمهوري در اول آبان ماه
انجام می شود، تشریح کرد و از تعیین تکلیف نهایی 400 هزار واحد مسکن ملی در قالب واگذاري زمین و یا معرفی افراد به

پروژه هاي آغاز شده و در حال ساخت خبر داد. به گزارش اقتصادتهران به نقل (...)

اقتصادتهران: معاون مسکن و ساختمان وزارت راه جزئیات افتتاح
مسکن ملی را که با حضور رییس جمهوري در اول آبان ماه انجام می
شود، تشریح کرد و از تعیین تکلیف نهایی 400 هزار واحد مسکن ملی
در قالب واگذاري زمین و یا معرفی افراد به پروژه هاي آغاز شده و در

 
حال ساخت خبر داد. 

به گزارش اقتصادتهران به نقل از وزارت راه و شهرسازي، «محمود
محمودزاده» درباره جزئیات افتتاح طرح اقدام ملی مسکن که بخشی از آن ها شامل افتتاح و برخی شامل آغاز عملیات اجرایی است
گفت: بخشی از برنامه هاي ویدئوکنفرانسی ریاست جمهوري در بخش مسکن نیز شامل بهره برداري از بیش از 40 هزار واحد مسکن

 
مهر باقی مانده است که به متقاضیان تحویل می شود. 

معاون مسکن و ساختمان وزیر راه و شهرسازي گفت: بنابر قولی که وزارت راه و شهرسازي داده بود، افتتاح طرح هاي اقدام ملی
مسکن و همچنین باقی مانده هاي مسکن مهر،  روز پنجشنبه اول آبان 99، به ریاست حجت الاسلام والمسلمین حسن روحانی

 
ریاست جمهوري، با حضور 31 استاندار و وزراي راه و شهرسازي و آموزش و پرورش به شکل ویدئوکنفرانس انجام می شود. 

 
افتتاح نزدیک به 12000 مسکن ملی در 8 استان 

معاون وزیر راه و شهرسازي در خصوص جزئیات افتتاح این طرح ها، توضیح داد: بخش اول مراسم روز پنجشنبه، اول آبان ماه، افتتاح

 
پروژه هاي طرح اقدام ملی است که در این بخش 11 هزار و 560 واحد در هشت استان افتتاح می شود. 

وي گفت: علاوه بر این واحدها، برخی از پروژه هاي بافت فرسوده که توسط مالکان احداث شده است نیز در سراسر کشور، افتتاح

 
خواهد شد. 

 
واگذاري گروهی 135000 واحد مسکن ملی به متقاضیان 

محمودزاده بخش دوم افتتاح هاي را شامل واگذاري زمین به گروه هاي ساخت عنوان کرد و گفت: 135 هزار زمین به گروه هاي
ساخت واگذار می شود که از این تعداد 95 هزار قطعه، ظرف یک سال گذشته واگذار شده و در این مراسم 40 هزار واحد دیگر واگذار



 
می شود. در این بخش، هر پلاك به گروه هاي سه نفر به بالا واگذار می شود تا نسبت به احداث واحد مسکن ملی، اقدام کنند. 

 
وي بخش دیگر مراسم روز پنجشنبه را معرفی 253 هزار نفر به 253 هزار واحد مسکن ملی در حال احداث برشمرد. 

 
بهره برداري از 6700 واحد مسکن ملی در بافت هاي فرسوده 

به گفته معاون وزیر راه و شهرسازي، حدود 14 هزار و 500 واحد مسکن ملی در بافت هاي فرسوده در حال انجام است که از این

 
تعداد 6 هزار و 700 واحد در این مراسم به بهره برداري می رسد. 

 
آغاز عملیات اجرایی ساخت 69000 مسکن ملی در قالب تفاهم نامه ها با سایر وزارتخانه ها 

محمودزاده همچنین بخشی از این مراسم را  آغاز واحدهاي مسکن ملی در قالب تفاهم نامه ها با دیگر وزارتخانه ها عنوان کرد و 
گفت: حدود 69 هزار واحد مسکن ملی در قالب تفاهم نامه ها آغاز عملیات اجراییشان انجام خواهد شد که از این تعداد، 30 هزار
واحد مسکن ملی فرهنگیان، 37 هزار واحد مسکن ملی نیروهاي مسلح، 2 هزار واحد مسکن ملی کارگران است. در این مراسم، آغاز
عملیات اجرایی ساخت مسکن فرهنگیان به شکل نمادین با حضور وزیر آموزش و پرورش انجام خواهد شد. پیش تر نیز 14 هزار و

 
500 واحدي براي فرهنگیان کلنگ زنی شد. 

محمودزاده تصریح کرد: در مجموع به غیر از مسکن مهر تعداد 400 هزار واحد مسکونی اقدام ملی، تعیین تکلیف می شود که برخی از

 
آن ها در قالب واگذاري زمین و برخی در قالب معرفی افراد به پروژه ها است. 

 
افتتاح 40108 واحد مسکن مهر 

معاون وزیر راه و شهرسازي، بخش آخر برنامه ویدئوکنفرانسی با رییس جمهور را افتتاح باقی مانده هاي مسکن مهر برشمرد و گفت:
افتتاح 40108 واحد مسکن مهر در روز پنجشنبه انجام خواهد شد که با این افتتاح در تعدادي از استان هاي کشور مسکن مهر، به

 
طور کامل به اتمام می رسد و جشن اختتام آن همزمان برگزار خواهد شد. 

وي یادآور شد: در مجموع 53 هزار واحد مسکن مهر باقی مانده است که در مراحل مختلف ساخت قرار دارد. بر اساس برنامه ریزي که

 
استان ها و دستگاه هاي متولی داشتند باید ظرف روزهاي آتی آنها نیز به اتمام برسد و تحویل متقاضیان شود. 

به گزارش ایرنا مراسم بخش مسکن، روز پنجشنبه، اول آبان با حضور رییس جمهوري است و 31 استاندار به شکل میهمان برخط در
جلسه حضور دارند. همچنین، مراسم هایی به شکل مجازي در شهرهاي سیرجان به عنوان پایلوت افتتاح 11هزار و 560 واحد اقدام
ملی خواهد بود. 135 هزار واحد واگذاري زمین و 253 هزار واحد مسکن ملی معرفی به پروژه هاي اقدام ملی به شکل پایلوت در شهر
بیرجند در خراسان جنوبی انجام می شود. مراسم کلنگ زنی و تفاهم نامه هاي در شهر هشتگرد در استان البرز و افتتاح مسکن مهر

 
در شهر پردیس انجام می شود. 

تاکنون قرار است، کلنگ زنی تفاهم نامه به شکل نمادین توسط وزیر آموزش و پرورش در قالب یکی از تفاهم نامه ها انجام شود. با

 
توجه به زمان محدودي که در اختیار است یکی از وزرا اینکار را انجام می دهد. 



ارزش پروژه اقدام ملی حدود 240 هزار میلیاردتومان است که حدود 60 هزار میلیاردتومان آن مربوط به قیمت اراضی و حدود 180
هزار میلیاردتومان آن مربوط به بخش اجرا و خدمات خواهد بود. این گردش مالی بسیار قابل ملاحظه اي است که می تواند تاثیرات
بسیار قابل ملاحظه اقتصادي داشته باشد. همچنین می تواند در موضوع اشتغال که ما در فرجه دو سالانه توزیع می شود. هم بحث

اقتصاد و هم بحث اشتغال آن که روي اقتصاد و اشتغال تاثیر جدي خواهد گذاشت.



خبرهاي خوش شوراي پول و اعتبار براي تولیدکنندگان

منبع: اکو نیوزشماره خبر:  212  |  تاریخ: 1399/07/30

شوراي پول و اعتبار عصر امروز و در مصوباتی جداگانه با افزایش سقف مانده تسهیلات سرمایه در گردش واحدهاي تولیدي،
تخصیص منابع بانکی به اولویت هاي دو بخش صنعت و معدن و مسکن، افزایش سقف تسهیلات اشتغالزایی روستاییان و

افزایش تسهیلات ساخت و خرید مسکن نخبگان موافقت کرد.

خبرهاي خوش شوراي پول و اعتبار براي تولیدکنندگان
اقتصاد ایران: شوراي پول و اعتبار عصر امروز و در مصوباتی
جداگانه با افزایش سقف مانده تسهیلات سرمایه در گردش
واحدهاي تولیدي، تخصیص منابع بانکی به اولویت هاي دو
بخش صنعت و معدن و مسکن، افزایش سقف تسهیلات
اشتغالزایی روستاییان و افزایش تسهیلات ساخت و خرید

 
مسکن نخبگان موافقت کرد.  

 
به گزارش خبرگزاري اقتصادایران 

به گزارش خبرگزاري اقتصادایران ، شوراي پول و اعتبار در یکهزار و سیصد و دومین جلسه مورخ 99.7.29 خود به ریاست عبدالناصر
همتی، در راستاي حمایت از تولید، به ویژه برنامه هاي کارگروه رفع موانع جهش تولید، سقف مانده تسهیلات سرمایه در گردش

 
اعطایی به بنگاه هاي تولیدي را تا 90 درصد فروش سال گذشته آنها افزایش داد. 

شوراي پول و اعتبار همچنین به منظور هدایت و تخصیص منابع بانکی به اولویت هاي دو بخش صنعت و معدن و مسکن و در راستاي
تحقق جهش تولید، مقرر کرد تا سقف 500 هزار میلیارد ریال منابع بانکی براي پرداخت تسهیلات از طریق سامانه وزارت صنعت،
معدن و تجارت و تا سقف 200 هزار میلیارد ریال به منظور پرداخت تسهیلات به بخش مسکن (ساخت) از طریق سامانه وزارت راه و

 
شهرسازي در اختیار واحدهاي مرتبط با این دو بخش قرار گیرد.  

طبق اعلام بانک مرکزي، افزایش سقف فردي تسهیلات قرض الحسنه براي توانمندسازي و توسعه اشتغال در مناطق روستایی و
محروم کشور به مبلغ 200 میلیون ریال با مدت بازپرداخت حداکثر هفت سال دیگر مصوبه شوراي پول و اعتبار در راستاي مساعدت

 
به رفع مشکلات روستاییان بود.  

در پایان به پیشنهاد بانک مرکزي جمهوري اسلامی ایران، سقف فردي تسهیلات ساخت و خرید مسکن نخبگان و استعدادهاي برتر از
مبلغ دو میلیارد ریال به سه میلیارد ریال افزایش یافت. شایان ذکر است که دوره بازپرداخت این تسهیلات 20 ساله و بر اساس نرخ

هاي مصوب شوراي پول و اعتبار خواهد بود.



1700 واحد تولیدي تحت تملک بانک ها به چرخه تولید بازمی گردند

منبع: خبرگزاري مهرشماره خبر:  213  |  تاریخ: 1399/07/30

قائم مقام وزیر صمت گفت: بر اساس آخرین آمار هزار و 718 واحد تولیدي تحت تملک شبکه بانکی قرار دارند که در کوتاه
ترین زمان به چرخه تولید باز می گردند.

قائم مقام وزیر صمت گفت: بر اساس آخرین آمار هزار و
718 واحد تولیدي تحت تملک شبکه بانکی قرار دارند که

 
در کوتاه ترین زمان به چرخه تولید باز می گردند. 

به گزارش خبرگزاري مهر به نقل از صدا و سیما، بابک دین
پرست در حاشیه برگزاري جلسه ستاد تسهیل و رفع موانع
تولید در جمع خبرنگاران، گفت: در جلسه امروز مقرر شد
وزارت اقتصاد با همکاري بانک مرکزي دستورالعمل هاي
ویژه و بازگشت فوري واحدهاي تحت تملک بانک ها به

 
چرخه تولید و اشتغال را صادر کنند. 

وي ادامه داد: تفاهم نامه اي نیز میان وزارت اقتصاد به عنوان نماینده بانک ها و معاونت هاي ذیربط وزارت صنعت، معدن و تجارت

 
امضا می شود تا بتواند در کوتاه ترین زمان واحدهاي تملک شده توسط شبکه بانکی را در اختیار متقاضیان قرار دهد. 

قائم مقام وزیر صنعت، معدن و تجارت با اشاره به تعیین و تکلیف چهار هزارو 500 معدن غیر فعال کشور، اظهار داشت: همچنین در

 
ادامه جلسه امروز مقرر شد در راستاي تأکیدات ریاست جمهوري معادن غیر فعال به چرخه تولید باز گردند. 

دین پرست تاکید کرد: با بازگشت این چهار هزار و 500 معدن غیر فعال به چرخه تولید براي 888 هزار نفر ایجاد اشتغال می شود که
111 هزارِ آن اشتغال مستقیم است، در جلسه امروز برنامه زمانبندي بازگشت معادن به چرخه تولید مصوب شد که به استان ها ابلاغ

 
خواهد شد. 

وي خاطر نشان کرد: دستور کار دیگر ستاد تسهیل و رفع موانع تولید، احیا واحدهاي صنعتی غیر فعال در شهرك هاي صنعتی بود که

 
بر اساس گزارش هاي رسیده در حال حاضر 10 هزار واحد در شهرك هاي صنعتی غیر فعال هستند. 

قائم مقام وزیر صنعت، معدن و تجارت همچنین گفت: مشکلات این واحدهاي صنعتی توسط کلینیک هاي تخصصی استان ها بررسی
می شود تا واحدهایی که قابلیت احیا و بازگشت به چرخه تولید دارند توسط کارگروه هاي تسهیل و رفع موانع تولید اشتغال استان ها

 
تعیین شوند. 

دین پرست افزود: هدف گذاري وزارت صنعت، معدن و تجارت مبنی بر بازگشت هزار و 500 واحد صنعتی غیر فعال شهرك هاي

 
صنعتی به چرخه تولید بود که در جلسه امروز مصوب شد این میزان به دو هزار واحد افزایش یابد. 



وي در ادامه با اشاره به توافق وزیر کشور و صنعت براي راه اندازي مراکز شبانه روزي فوریت هاي رسیدگی به واحدهاي تولیدي کشور
تاکید کرد: ابلاغیه اي به استانداران ارسال شده که این مراکز تأسیس و به صورت شبانه روزي براي حل مشکلات و موانع واحدهاي

 
تولیدي اقدام کنند. 

قائم مقام وزیر صنعت، معدن و تجارت همچنین گفت: این مراکز تا 10 روز آینده راه اندازي می شوند و نمایندگان همه دستگاه هاي
ناظر بر تولید در آن مستقرند، سامانه مناسبی هم براي آن پیش بینی شده و نمایندگان دستگاه ها مشکلات واحدهاي تولیدي را به

صورت شبانه روزي دریافت و مورد بررسی قرار داده و براي حل آن در کوتاه ترین زمان اقدام می کنند.



40108 مسکن مهر باقی مانده افتتاح و بهره برداري می شوند

منبع: خبرگزاري مهرشماره خبر:  214  |  تاریخ: 1399/07/30

معاون مسکن و ساختمان وزارت راه و شهرسازي جزئیات افتتاح هاي طرح اقدام ملی مسکن را که با حضور رییس جمهوري
در اول آبان ماه انجام می شود، تشریح کرد.

معاون مسکن و ساختمان وزارت راه و شهرسازي جزئیات
افتتاح هاي طرح اقدام ملی مسکن را که با حضور رییس

 
جمهوري در اول آبان ماه انجام می شود، تشریح کرد. 

به گزارش خبرگزاري مهر به نقل از وزارت راه و شهرسازي،
محمود محمودزاده، معاون مسکن و ساختمان وزیر راه و
شهرسازي در جزئیات افتتاح هاي طرح اقدام ملی مسکن
که بخشی از آن ها شامل افتتاح و برخی شامل آغاز
عملیات اجرایی است را اعلام کرد. به گفته وي بخشی از

برنامه هاي ویدئوکنفرانسی ریاست جمهوري در بخش مسکن نیز شامل بهره برداري از بیش از 40 هزار واحد مسکن مهر باقی مانده

 
است که به متقاضیان تحویل می شود. 

معاون مسکن و ساختمان وزیر راه و شهرسازي گفت: بنابر قولی که وزارت راه و شهرسازي داده بود، افتتاح طرح هاي اقدام ملی
مسکن و همچنین باقی مانده هاي مسکن مهر، روز پنجشنبه اول آبان 99، به ریاست حجت الاسلام والمسلمین حسن روحانی،

 
ریاست جمهوري، با حضور استانداران و وزراي راه و شهرسازي و آموزش و پرورش به شکل ویدئوکنفرانس انجام می شود. 

 
افتتاح نزدیک به 12000 مسکن ملی در 8 استان 

معاون وزیر راه و شهرسازي در خصوص جزئیات افتتاح این طرح ها، توضیح داد: بخش اول مراسم روز پنجشنبه، اول آبان ماه، افتتاح
پروژه هاي طرح اقدام ملی است که در این بخش 11 هزار و 560 واحد در هشت استان افتتاح می شود. علاوه بر این واحدها، برخی از

 
پروژه هاي بافت فرسوده که توسط مالکان احداث شده است نیز در سراسر کشور، افتتاح خواهد شد. 

 
واگذاري گروهی 135000 واحد مسکن ملی به متقاضیان 

محمودزاده بخش دوم افتتاح ها را شامل واگذاري زمین به گروه هاي ساخت عنوان کرد و گفت: 135 هزار زمین به گروه هاي ساخت
واگذار می شود که از این تعداد 95 هزار قطعه، ظرف یک سال گذشته واگذار شده و در این مراسم 40 هزار واحد دیگر واگذار می

 
شود. در این بخش، هر پلاك به گروه هاي سه نفر به بالا واگذار می شود تا نسبت به احداث واحد مسکن ملی، اقدام کنند. 

 
وي بخش دیگر مراسم روز پنجشنبه را معرفی 253 هزار نفر به 253 هزار واحد مسکن ملی در حال احداث برشمرد. 



 
بهره برداري از 6700 واحد مسکن ملی در بافت هاي فرسوده 

به گفته معاون وزیر راه و شهرسازي، حدود 14 هزار و 500 واحد مسکن ملی در بافت هاي فرسوده در حال انجام است که از این

 
تعداد 6 هزار و 700 واحد در این مراسم به بهره برداري می رسد. 

 
آغاز عملیات اجرایی ساخت 69000 مسکن ملی در قالب تفاهم نامه ها با سایر وزارتخانه ها 

محمودزاده همچنین بخشی از این مراسم را آغاز واحدهاي مسکن ملی در قالب تفاهم نامه ها با دیگر وزارتخانه ها عنوان کرد و گفت:
حدود 69 هزار واحد مسکن ملی در قالب تفاهم نامه ها آغاز عملیات اجراییشان انجام خواهد شد که از این تعداد، 30 هزار واحد
مسکن ملی فرهنگیان، 37 هزار واحد مسکن ملی نیروهاي مسلح، 2 هزار واحد مسکن ملی کارگران است. در این مراسم، آغاز عملیات
اجرایی ساخت مسکن فرهنگیان به شکل نمادین با حضور وزیر آموزش و پرورش انجام خواهد شد. پیش تر نیز 14 هزار و 500

 
واحدي براي فرهنگیان کلنگ زنی شد. 

محمودزاده تصریح کرد: در مجموع به غیر از مسکن مهر تعداد 400 هزار واحد مسکونی اقدام ملی، تعیین تکلیف می شود که برخی از

 
آن ها در قالب واگذاري زمین و برخی در قالب معرفی افراد به پروژه ها است. 

 
افتتاح 40108 واحد مسکن مهر 

معاون وزیر راه و شهرسازي، در بخش آخر برنامه ویدئوکنفرانسی با رئیس جمهور، گفت: افتتاح 40108 واحد مسکن مهر در روز
پنجشنبه انجام خواهد شد که با این افتتاح در تعدادي از استان هاي کشور مسکن مهر، به طور کامل به اتمام می رسد و جشن

 
اختتام آن همزمان برگزار خواهد شد. 

وي یادآور شد: در مجموع 53 هزار واحد مسکن مهر باقی مانده است که در مراحل مختلف ساخت قرار دارد. بر اساس برنامه ریزي که

 
استان ها و دستگاه هاي متولی داشتند باید ظرف روزهاي آتی آنها نیز به اتمام برسد و تحویل متقاضیان شود. 

مراسم بخش مسکن، روز پنجشنبه، اول آبان با حضور رئیس جمهوري است و استانداران به شکل میهمان برخط در جلسه حضور
دارند. همچنین، مراسم هایی به شکل مجازي در شهرهاي سیرجان به عنوان پایلوت افتتاح 11 هزار و 560 واحد اقدام ملی خواهد
بود. 135 هزار واحد واگذاري زمین و 253 هزار واحد مسکن ملی معرفی به پروژه هاي اقدام ملی به شکل پایلوت در شهر بیرجند در
خراسان جنوبی انجام می شود. مراسم کلنگ زنی و تفاهم نامه هاي در شهر هشتگرد در استان البرز و افتتاح مسکن مهر در شهر

 
پردیس انجام می شود. 

تاکنون قرار است، کلنگ زنی تفاهم نامه به شکل نمادین توسط وزیر آموزش و پرورش در قالب یکی از تفاهم نامه ها انجام شود. با

 
توجه به زمان محدودي که در اختیار است یکی از وزرا اینکار را انجام می دهد. 

ارزش پروژه اقدام ملی حدود 240 هزار میلیاردتومان است که حدود 60 هزار میلیاردتومان آن مربوط به قمیت اراضی و حدود 180
هزار میلیاردتومان آن مربوط به بخش اجرا و خدمات خواهد بود. این گردش مالی بسیار قابل ملاحظه اي است که می تواند تأثیرات
بسیار قابل ملاحظه اقتصادي داشته باشد. همچنین می تواند در موضوع اشتغال که ما در فرجه دو سالانه توزیع می شود. هم بحث

اقتصاد و هم بحث اشتغال آنکه روي اقتصاد و اشتغال تأثیر جدي خواهد گذاشت.





واگذاري گروهی 135000 واحد مسکن ملی به متقاضیان

شماره خبر:  215  |  تاریخ: 1399/07/30
منبع: گسترش صنعت معدن

تجارت

معاون مسکن و ساختمان وزارت راه جزئیات افتتاح مسکن ملی را که با حضور رییس جمهوري در اول آبان ماه انجام می
شود، تشریح کرد و از تعیین تکلیف نهایی 400 هزار واحد مسکن ملی در قالب واگذاري زمین و یا معرفی افراد به پروژه هاي

آغاز شده و در حال ساخت خبر داد.

معاون مسکن و ساختمان وزارت راه جزئیات افتتاح مسکن ملی را که با حضور رییس جمهوري در اول آبان ماه انجام می شود،
تشریح کرد و از تعیین تکلیف نهایی 400 هزار واحد مسکن ملی در قالب واگذاري زمین و یا معرفی افراد به پروژه هاي آغاز شده و در

 
حال ساخت خبر داد. 

 
راه و مسکن 

«محمود محمودزاده» درباره جزئیات افتتاح طرح اقدام ملی
مسکن که بخشی از آن ها شامل افتتاح و برخی شامل آغاز
عملیات اجرایی است گفت: بخشی از برنامه هاي ویدئوکنفرانسی
ریاست جمهوري در بخش مسکن نیز شامل بهره برداري از بیش
از 40 هزار واحد مسکن مهر باقی مانده است که به متقاضیان

 
تحویل می شود. 

معاون مسکن و ساختمان وزیر راه و شهرسازي گفت: بنابر قولی
که وزارت راه و شهرسازي داده بود، افتتاح طرح هاي اقدام ملی مسکن و همچنین باقی مانده هاي مسکن مهر، روز پنجشنبه اول آبان
99، به ریاست حجت الاسلام والمسلمین حسن روحانی ریاست جمهوري، با حضور 31 استاندار و وزراي راه و شهرسازي و آموزش و

 
پرورش به شکل ویدئوکنفرانس انجام می شود. 

افتتاح نزدیک به 12000 مسکن ملی در 8 استان معاون وزیر راه و شهرسازي در خصوص جزئیات افتتاح این طرح ها، توضیح داد:
بخش اول مراسم روز پنجشنبه، اول آبان ماه، افتتاح پروژه هاي طرح اقدام ملی است که در این بخش 11 هزار و 560 واحد در هشت

 
استان افتتاح می شود. 

وي گفت: علاوه بر این واحدها، برخی از پروژه هاي بافت فرسوده که توسط مالکان احداث شده است نیز در سراسر کشور، افتتاح

 
خواهد شد. 

محمودزاده بخش دوم افتتاح هاي را شامل واگذاري زمین به گروه هاي ساخت عنوان کرد و گفت: 135 هزار زمین به گروه هاي
ساخت واگذار می شود که از این تعداد 95 هزار قطعه، ظرف یک سال گذشته واگذار شده و در این مراسم 40 هزار واحد دیگر واگذار

 
می شود. در این بخش، هر پلاك به گروه هاي سه نفر به بالا واگذار می شود تا نسبت به احداث واحد مسکن ملی، اقدام کنند. 



 
وي بخش دیگر مراسم روز پنجشنبه را معرفی 253 هزار نفر به 253 هزار واحد مسکن ملی در حال احداث برشمرد. 

بهره برداري از 6700 واحد مسکن ملی در بافت هاي فرسوده به گفته معاون وزیر راه و شهرسازي، حدود 14 هزار و 500 واحد

 
مسکن ملی در بافت هاي فرسوده در حال انجام است که از این تعداد 6 هزار و 700 واحد در این مراسم به بهره برداري می رسد. 

آغاز عملیات اجرایی ساخت 69000 مسکن ملی در قالب تفاهم نامه ها با سایر وزارتخانه ها محمودزاده همچنین بخشی از این مراسم
را آغاز واحدهاي مسکن ملی در قالب تفاهم نامه ها با دیگر وزارتخانه ها عنوان کرد و گفت: حدود 69 هزار واحد مسکن ملی در قالب
تفاهم نامه ها آغاز عملیات اجراییشان انجام خواهد شد که از این تعداد، 30 هزار واحد مسکن ملی فرهنگیان، 37 هزار واحد مسکن
ملی نیروهاي مسلح، 2 هزار واحد مسکن ملی کارگران است. در این مراسم، آغاز عملیات اجرایی ساخت مسکن فرهنگیان به شکل

 
نمادین با حضور وزیر آموزش و پرورش انجام خواهد شد. پیش تر نیز 14 هزار و 500 واحدي براي فرهنگیان کلنگ زنی شد. 

محمودزاده تصریح کرد: در مجموع به غیر از مسکن مهر تعداد 400 هزار واحد مسکونی اقدام ملی، تعیین تکلیف می شود که برخی از

 
آن ها در قالب واگذاري زمین و برخی در قالب معرفی افراد به پروژه ها است. 

افتتاح 40108 واحد مسکن مهر معاون وزیر راه و شهرسازي، بخش آخر برنامه ویدئوکنفرانسی با رییس جمهور را افتتاح باقی مانده
هاي مسکن مهر برشمرد و گفت: افتتاح 40108 واحد مسکن مهر در روز پنجشنبه انجام خواهد شد که با این افتتاح در تعدادي از

 
استان هاي کشور مسکن مهر، به طور کامل به اتمام می رسد و جشن اختتام آن همزمان برگزار خواهد شد. 

وي یادآور شد: در مجموع 53 هزار واحد مسکن مهر باقی مانده است که در مراحل مختلف ساخت قرار دارد. بر اساس برنامه ریزي که

 
استان ها و دستگاه هاي متولی داشتند باید ظرف روزهاي آتی آنها نیز به اتمام برسد و تحویل متقاضیان شود. 

مراسم بخش مسکن، روز پنجشنبه، اول آبان با حضور رییس جمهوري است و 31 استاندار به شکل میهمان برخط در جلسه حضور
دارند. همچنین، مراسم هایی به شکل مجازي در شهرهاي سیرجان به عنوان پایلوت افتتاح 11هزار و 560 واحد اقدام ملی خواهد بود.
135 هزار واحد واگذاري زمین و 253 هزار واحد مسکن ملی معرفی به پروژه هاي اقدام ملی به شکل پایلوت در شهر بیرجند در
خراسان جنوبی انجام می شود. مراسم کلنگ زنی و تفاهم نامه هاي در شهر هشتگرد در استان البرز و افتتاح مسکن مهر در شهر

 
پردیس انجام می شود. 

تاکنون قرار است، کلنگ زنی تفاهم نامه به شکل نمادین توسط وزیر آموزش و پرورش در قالب یکی از تفاهم نامه ها انجام شود. با

 
توجه به زمان محدودي که در اختیار است یکی از وزرا اینکار را انجام می دهد. 

ارزش پروژه اقدام ملی حدود 240 هزار میلیاردتومان است که حدود 60 هزار میلیاردتومان آن مربوط به قیمت اراضی و حدود 180
هزار میلیاردتومان آن مربوط به بخش اجرا و خدمات خواهد بود. این گردش مالی بسیار قابل ملاحظه اي است که می تواند تاثیرات
بسیار قابل ملاحظه اقتصادي داشته باشد. همچنین می تواند در موضوع اشتغال که ما در فرجه دو سالانه توزیع می شود. هم بحث

اقتصاد و هم بحث اشتغال آن که روي اقتصاد و اشتغال تاثیر جدي خواهد گذاشت.



وجود بیش از 70 بنیاد علم و فناوري در کشور

منبع: حوزه نیوزشماره خبر:  216  |  تاریخ: 1399/07/30

حوزه/ مشاور وزیر و دبیر ستاد خیّرین وزارت علوم، با بیان اینکه در کشور بیش از 70 بنیاد علم و فناوري داریم، گفت: از این
تعداد حدود 8 بنیاد فعال است که در راس آن بنیاد علم و فناوري دانشگاه کاشان است.

 
مشاور وزیر و دبیر ستاد خیّرین وزارت علوم: وجود بیش از 70 بنیاد علم و فناوري در کشور 

حوزه/ مشاور وزیر و دبیر ستاد خیّرین وزارت علوم، با بیان اینکه
در کشور بیش از 70 بنیاد علم و فناوري داریم، گفت: از این
تعداد حدود 8 بنیاد فعال است که در راس آن بنیاد علم و

 
فناوري دانشگاه کاشان است. 

به گزارش خبرنگار خبرگزاري حوزه در کاشان، دکتر حسین
عسگریان ابیانه، در عملیات تکمیل، کلنگ زنی و افتتاح و
نوسازي 9 طرح آموزشی، خدماتی و رفاهی دانشگاه کاشان، که با
حضور نماینده ولی فقیه در کاشان و استاندار اصفهان در جوار
پردیس شهداي این دانشگاه برگزار شد، اظهار داشت: دانشگاه
کاشان در جذب خیرین، نگهداشت و تنوع بخشی به منابع

 
دانشگاه در حال حاضر که دولت مشکل اعتباري دارد پیشتاز است و این پیشتازي را در همه جوانب مشهود است. 

مشاور وزیر و دبیر ستاد خیّرین وزارت علوم با اشاره به اینکه در کشور بیش از 70 بنیاد علم و فناوري داریم، خاطر نشان کرد: از این

 
تعداد حدود 8 بنیاد فعال است که در راس آن بنیاد علم و فناوري دانشگاه کاشان است. 

وي ورود به کارآفرینی، تنوع بخشی و نوآوري را از ویژگی هاي ممتاز بنیاد حامیان علم و فناوري دانشگاه کاشان عنوان کرد و افزود:
خیرین و حامیان علم و فناوري تاکنون فعالیت هاي برجسته اي را در تمامی زمینه ها در این دانشگاه به یادگار گذاشته اند که جاي

 
تقدیر دارد. 

وي به کمک هاي و حمایت هاي بیش از حدود 40 هزار میلیارد ریال خیرین طی چهار سال گذشته تاکنون در کل کشور اشاره کرد و

 
افزود: میزان حمایت ها و تعهدات خیرین ارجمند امسال 10هزار میلیارد ریال در کل کشور است. 

لازم به ذکر است، در این مراسم عملیات تکمیل کتابخانه مرکزي دانشگاه با زیربناي 4240 متر مربع در 4 طبقه با اعتبار 42 میلیارد

 
ریال و مرکز همایش ملی و بین المللی دانشگاه با 2060 متر مربع و اعتبار 64 میلیارد ریال شروع شد. 

انتهاي پیام./



بیشترین نفع اجراي برجام به خانوارهاي ثروتمند رسید

منبع: افکارنیوزشماره خبر:  217  |  تاریخ: 1399/07/30

سازمان برنامه و بودجه کشور اعلام کرد: بیشترین اثر منفی اعمال تحریم هاي بین المللی بر دهک هاي پایین درآمدي به
خصوص روستایی و بیشترین نفع از اجراي برجام نصیب…

سازمان برنامه و بودجه کشور اعلام کرد: بیشترین اثر منفی اعمال تحریم هاي بین المللی بر دهک هاي پایین درآمدي به

 
خصوص روستایی و بیشترین نفع از اجراي برجام نصیب خانوارهاي پردرآمد شهري و روستایی شده است. 

به گزارش افکارنیوز، به نقل از سازمان برنامه و بودجه کشور، امور
اقتصاد کلان سازمان برنامه و بودجه کشور در مطالعه اي که با هدف
تحلیل تغییرات رفاه خانوار منتشر کرده، به بررسی نوسانات رفاه

 
مادي خانوار پرداخته است. 

در این مطالعه بررسی هایی روي مهمترین عواملی که بر رفاه مادي
خانوار تاثیر داشته از جمله ضریب جینی، اثر اعمال تحریمها و پرداختهاي انتقالی اعم از یارانه نقدي و کمک حق بیمه رایگان صورت

 
گرفته است. 

این مطالعه نشان می دهد براي سنجش دقیق رفاه مادي خانوار و استفاده از جریان مصرفی کالاي سرمایه اي خانوار ضرورت تولید

 
داده تابلویی بلندمدت هزینه هاي خانوار توسط مرکز آمار ایران ضروري است. 

بر اساس بررسی هاي دفتر اقتصاد کلان سازمان برنامه و بودجه کشور، شدت نابرابري (ضریب جینی) رفاه مادي خانوار از سال 1390
شاهد افزایش ملایمی بوده در حالیکه ضریب جینی براساس مخارج تقریبا ثابت تغییرات از نظر آماري غیر معنادار و افزایش نابرابري

 
درآمدي در طول زمان شدید بوده است. 

از سوي دیگر، در اثر اعمال تحریم هاي ابتداي دهه تمام دهکهاي درآمدي با کاهش رفاه مادي بین 10 الی 20درصدي مواجه شده
است و به نظر می رسد با انجام تفاهم اولیه سال 1392 و آغاز فرایند مذاکرات برجام و تسهیل در برخی مبادلات بین المللی،
خانوارهاي دهک هاي مختلف از لحاظ درآمدي منتفع شدند، اما بهبود در مصرف و رفاه مادي از ابتداي سال 1395 و با حذف تحریم
ها و رفع نااطمینانی تحریم، به وقوع پیوست. این مطالعه نشان می دهد طی دو سال پس از رفع تحریم ها، رفاه مادي خانوارهاي

 
شهري بین 5 الی 10 درصد بهبود یافته است. 

بیشترین اثر منفی اعمال تحریم هاي بین المللی بر دهک هاي پایین درآمدي به خصوص روستایی؛ و بیشترین نفع از اجراي برجام

 
نصیب خانوارهاي پردرآمد شهري و روستایی شده است. 

مشابه سایر مطالعات، بیشترین کاهش در سهم و مقدار اجزاء مصرف خانوار در بخش خوراکی، طی یک دهه گذشته مشاهده می شود



و این در حالی است که از سال 1395 و با اجراي طرح تحول سلامت مخارج خانوار در بخش سلامت بخصوص در مناطق روستایی

 
افزایش شدید داشته است. 

در این گزارش آمده است: پرداختهاي انتقالی اعم از یارانه نقدي و کمک حق بیمه رایگان به قیمت ثابت از سال 1390 به صورت

 
مستمر و به سرعت کاهش داشته است؛ به نحوي که در سال 1397 به یک سوم مقدار سال 1390 رسیده است. 

درآمد سرانه نیز به قیمت ثابت در همین دوره حدود 11 درصد کاهش داشته است، به نحوي که تنها از سال 96 تا سال 97 نزدیک به

 
15 درصد کاهش داشته است. 

درآمدهاي انتقالی نزدیک به 26 درصد از کل درآمدهاي خانوارهاي دهک اول و کمتر از 4 درصد از درآمد خانوارهاي دهک دهم را
پوشش می دهند. حقوق و درآمدهاي متفرقه معمولاً معاف از مالیات به ترتیب 35 و 41درصد از درآمدهاي خانوارهاي پردرآمد را

 
تامین می نماید. 

همچنین بدلیل همزمانی رفع تحریم ها و رشد اقتصادي در خلال سال هاي 95-96 و کاهش نابرابري مصرفی و همزمان رشد
چشمگیر در رفاه خانوار در این دو سال؛ به نظر میرسد ایجاد اشتغال و رشد اقتصادي اثر غالب در رفع نابرابري، کاهش فقر و افزایش

رفاه داشته است.



11 هزار شغل برکت براي کولبران 484 روستاي مرزي

منبع: روزنامه تعادلشماره خبر:  218  |  تاریخ: 1399/07/30

بنیاد برکت ستاد اجرایی فرمان امام 11 هزار شغل براي کولبران 484 روستاي مرزي ایجاد می کند.

 
بنیاد برکت ستاد اجرایی فرمان امام 11 هزار شغل براي کولبران 484 روستاي مرزي ایجاد می کند. 

به گفته معاون تامین نهاده ها و مشارکت هاي اقتصادي بنیاد برکت، این بنیاد براي کولبران 484 روستاي مرزي در استان هاي
کردستان، آذربایجان غربی و کرمانشاه 3500 طرح اشتغال زایی راه اندازي می کند. هادي جوهري که در جلسه همفکري مدیران
بنیاد برکت با مدیران اقتصادي کرمانشاه در چهارچوب رویداد «کاك برکت» در محل استانداري این استان سخن می گفت، تاکید
کرد: راه اندازي این تعداد طرح اشتغال زایی، نزدیک به 11 هزار فرصت شغلی را در مناطق مرزي کشور به وجود خواهد آورد. وي
افزود: 34 مجري و تسهیل گر در مناطق مرزي سه استان کردستان، آذربایجان غربی و کرمانشاه مشغول به فعالیت هستند و تا به
امروز 2500 نفر از کولبرانی که متقاضی شغل بوده اند براي دریافت تسهیلات به بانک هاي عامل معرفی شده اند. معاون تامین نهاده
ها و مشارکت هاي اقتصادي بنیاد برکت با اشاره به فعالیت هاي این بنیاد در مناطق مرزي اظهار داشت: بنیاد تمرکز خود را بر اشتغال
زایی در این مناطق معطوف کرده است و برنامه هاي ویژه اي را براي ایجاد فرصت هاي کسب و کار براي کولبران استان هاي مرزي به
خصوص سه استان کردستان، آذربایجان غربی و کرمانشاه دارد. وي تصریح کرد: این 11 هزار فرصت شغلی در 8 رسته اصلی دام داري
سبک و سنگین، پرورش زنبور عسل، طیور، تولیدي پوشاك، صنایع دستی، آبزي پروري، خدمات گردشگري و مشاغل فنی راه اندازي
می شود. جوهري از برگزاري رویداد ملی «کاك برکت» خبر داد و خاطرنشان کرد: این رویداد توسط ستاد اجرایی فرمان امام و با
همکاري دانشگاه علم و صنعت با هدف اشتغال زایی براي کولبران استان هاي مرزي برگزار می شود. هدف از برگزاري این رویداد،

جلب مشارکت هاي مردمی و جذب ایده ها و پیشنهادات خلاقانه و نوآورانه جهت ایجاد شغل براي کولبران است.



خبرهاي خوش شوراي پول و اعتبار براي تولیدکنندگان و نخبگان

منبع: عصر ایرانشماره خبر:  219  |  تاریخ: 1399/07/30

زینب هفت سال دارد و مبتلا به بیماري سرطان است. او آرزو داشت تا روزي ملکه شود و بتواند صاحب قلعه و گنج شود.
آرزوي زینب هفت ساله امروز سه شنبه 29 مهرماه در قلعه باستانی شوش و با حضور پیاده نظام تشریفاتی برآورده شد.

شوراي پول و اعتبار عصر امروز و در مصوباتی جداگانه با افزایش سقف
مانده تسهیلات سرمایه در گردش واحدهاي تولیدي، تخصیص منابع
بانکی به اولویت هاي دو بخش صنعت و معدن و مسکن، افزایش سقف
تسهیلات اشتغالزایی روستاییان و افزایش تسهیلات ساخت و خرید

 
مسکن نخبگان موافقت کرد. 

به گزارش ایسنا، شوراي پول و اعتبار در یکهزار و سیصد و دومین جلسه
مورخ 99.7.29 خود به ریاست عبدالناصر همتی، در راستاي حمایت از تولید، به ویژه برنامه هاي کارگروه رفع موانع جهش تولید،

 
سقف مانده تسهیلات سرمایه در گردش اعطایی به بنگاه هاي تولیدي را تا 90 درصد فروش سال گذشته آنها افزایش داد. 

شوراي پول و اعتبار همچنین به منظور هدایت و تخصیص منابع بانکی به اولویت هاي دو بخش صنعت و معدن و مسکن و در راستاي
تحقق جهش تولید، مقرر کرد تا سقف 500 هزار میلیارد ریال منابع بانکی براي پرداخت تسهیلات از طریق سامانه وزارت صنعت،
معدن و تجارت و تا سقف 200 هزار میلیارد ریال به منظور پرداخت تسهیلات به بخش مسکن (ساخت) از طریق سامانه وزارت راه و

 
شهرسازي در اختیار واحدهاي مرتبط با این دو بخش قرار گیرد. 

طبق اعلام بانک مرکزي، افزایش سقف فردي تسهیلات قرض الحسنه براي توانمندسازي و توسعه اشتغال در مناطق روستایی و
محروم کشور به مبلغ 200 میلیون ریال با مدت بازپرداخت حداکثر هفت سال دیگر مصوبه شوراي پول و اعتبار در راستاي مساعدت

 
به رفع مشکلات روستاییان بود. 

در پایان به پیشنهاد بانک مرکزي جمهوري اسلامی ایران، سقف فردي تسهیلات ساخت و خرید مسکن نخبگان و استعدادهاي برتر از
مبلغ دو میلیارد ریال به سه میلیارد ریال افزایش یافت. شایان ذکر است که دوره بازپرداخت این تسهیلات 20 ساله و بر اساس نرخ

 
هاي مصوب شوراي پول و اعتبار خواهد بود. 

asriran.com/0039iR :لینک کوتاه



مجلس خرید محبوبیت از جیب مردم را متوقف کند

منبع: روزنامه تعادلشماره خبر:  220  |  تاریخ: 1399/07/30

استاد اقتصاد دانشگاه علامه طباطبایی اظهار داشت: فاجعه آمیزترین و البته گویاترین داده مطرح شده در گزارش مجمع
جهانی اقتصاد مربوط به رتبه ایران در تنظیم گري مالی و کنترل رفتارهاي پرفساد و نابرابرساز بانک ها و به ویژه بانک هاي

خصوصی است

استاد اقتصاد دانشگاه علامه طباطبایی اظهار داشت: فاجعه آمیزترین و البته گویاترین داده مطرح شده در گزارش مجمع جهانی
اقتصاد مربوط به رتبه ایران در تنظیم گري مالی و کنترل رفتارهاي پرفساد و نابرابرساز بانک ها و به ویژه بانک هاي خصوصی است

 
که رتبه آخر جهان را در میان کل کشورهاي مورد بررسی دارد، این مساله کوچکی نیست و نیازمند گفت وگوي ملی است. 

فرشاد مومنی در گفت وگو با ایلنا در مورد شرایط کنونی اقتصاد کشور اظهار داشت: در شرایطی که نیازمند برانگیختن یک اراده
نیرومند براي مواجهه با طیف متنوعی از گرفتاري ها، مشکلات و بحران ها هستیم و در شرایطی که دشمنان بیرونی عریان تر و با
صراحت بیشتري نسبت به گذشته اهتمام براي براندازي حکومت ایران را دارند، ما به نوعی شاهد سردرگمی و آشفتگی در فرایندهاي
تصمیم گیري و تخصیص منابع هستیم. از همین روي، همه کسانی که دل در گرو این مردم و کشور دارند باید تا سر حد توان کمک
کنند تا تسخیرشدگی ها، آسیب پذیري ها و کاستی هاي بزرگی که نظام تصمیم گیري هاي اساسی کشور از خود نشان داده به

 
حداقل برسد و یک چشم انداز امیدوارکننده تري براي کشور به وجود بیاید. 

وي ادامه داد: ما شاهد طیف قابل اعتنایی از گروه هاي پرنفوذ، ذي نفع و البته مسوولیت گریز هستیم که گویی قادر هستند از بحران
ها و آب گل آلوده ماهی هاي درشت تر بگیرند و به صورت سازمان یافته تر به جریان سازي و طرح مطالبات خودشان اهتمام می
ورزند و در این میان کلاه تولیدکنندگان و عموم مردم با تاکید بر فرودستان، به طرز غیرمتعارفی برداشته می شود. جالب آنکه در این
شرایط نهادهاي نظارتی اساسی که باید دقت خود را افزایش دهند و سخت گیري هاي خود را در زمینه ارزیابی دقیق منطق ها و
نحوه اتخاذ تصمیم ها و تخصیص منابع ارتقاء دهند تا حدود زیادي در اثر این جریان سازي ها دچار نوعی انفعال شده اند. مومنی
تصریح کرد: از این زاویه شاید مهم ترین هشداري که بتوان به نظام و تصمیم گیري هاي اساسی داد، هوشیار سازي آنها نسبت به
پدیده موسوم به «سیکل سیاسی» است. در تمام دنیا و در ابعاد غیرمتعارف تري در ایران حتی در شرایط عادي و در آستانه سیکل
هاي سیاسی ما شاهد یک سلسله خطاهاي کوته نگرانه هستیم که گرچه منافع کوتاه مدت بخش هایی از اصحاب قدرت و ثروت را
تامین می کند اما فشارهاي طاقت فرساي آن در بلندمدت بر دوش مردم و تولیدکنندگان سنگینی می کند.این استاد دانشگاه بر
ضرورت فراخوان نخبگان کشور براي ایجاد گفت وگوي ملی اظهار داشت: در شرایطی که آسیب پذیري ها ابعاد شکنندگی آور و بی
سابقه اي پیدا کرده باید از آفات این سیکل سیاسی مصون بمانیم که یک وجه نمایان آن در شرایط کنونی، منفعل شدن و بی عمل
شدن بخش هاي قابل اعتنایی از مجریان کشور است. معمولا قاعده بر این بوده که در سال پایانی دولت همه فکرها هر جایی کشیده
می شود غیر از ایفاي مسوولیت. البته این موضوع شامل همه مسوولان نیست بلکه کسانی که به هر قیمتی به دنبال باقی ماندن در
قدرت هستند را شامل می شود.وي ادامه داد: بر این باور هستم که به ویژه درباره رفتار کاندیداهاي ریاست جمهوري آینده نظام
تصمیم گیري هاي اساسی کشور باید به صورت اضطراري و با ارایه طرح سه فوریتی به مجلس در مورد مهار انگیزه هاي فریبکارانه،
خرید محبوبیت از جیب مردم، تحریک انگیزه هاي تصمیم گیري هاي کوته نگرانه، دادن وعده هاي ناشدنی و اغلب ضد توسعه از
طریق مجلس اقدام کند. چون بنا بر ویژگی هاي خاص اقتصاد سیاسی ایران؛ افرادي که طمع کسب قدرت و ثروت را دارند معمولا در



بخش اعظمی از زمان به صورت چراغ خاموش حرکت کرده و در فرصت هایی که به نام انتخابات برایشان فراهم می شود آتش به پا
می کنند.مومنی افزود: بنابراین نظام قاعده گذاري کشور تنبیه هاي بسیار سنگینی را باید در این زمینه در نظر بگیرد در غیر این
صورت ما شاهد این خواهیم بود که با وجود بی سابقه ترین کسري هاي مالی و بروز بیماري کرونا، سقوط قیمت نفت و بازگشت
تحریم هاي ظالمانه این خطر وجود دارد آنهایی که به صورت چراغ خاموش و اعلام نشده انگیزه کاندیدا شدن دارند؛ از جیب جامعه،
گروگانگیري و به اسارت کشیدن آینده کشور هزینه هایی کنند که احتمالا براي آنها خرید محبوبیت دارد اما خسارت هایی که به
کشور وارد می شود قطعاً آثار ماندگار بر جاي خواهد گذاشت. با تاسف بسیار باید گفت نمونه هاي روبه افزایش از اینگونه پول پاشی

 
ها قابل مشاهده است و آن می تواند فاجعه سازي کند. 

استاد اقتصاد دانشگاه علامه تاکید کرد: باید با هرگونه تلاش براي پول پاشی هاي غیر شفاف و شبهناك برخورد فعال و عالمانه داشته
باشیم. سیاست هاي انبساطی مالی و به دنبال آن آثار شوم تورمی و اشتغال زدا یکی از بدیهی ترین پیامدهاي چنین مناسباتی است و
باید با ترتیبات قانونی مانع این فرصت طلبی ها، آینده سوزي ها و مملکت فروشی ها شد. از نظر ساختار انگیزشی، اینگونه شیوه ها
این پیام را می رساند که در چارچوب ساختار نهادي کنونی، چنین کارهایی هزینه اي براي شخص فرصت طلبان به همراه نخواهد

 
داشت گرچه جامعه به شدت آسیب می بیند. 

مومنی تصریح کرد: وقتی پرسیده می شود چرا کار باید صورت نمی گیرد؟ پاسخ می دهند به دلیل شوك هاي برونزاي سه گانه
منابعی وجود ندارد. اگر منابعی وجود ندارد، محل تامین تعهدات مالی سنگین جدیدي که در چند ماه اخیر با ظاهر مردم گرایانه در
دستور کار گرفته، کجا است؟ اگر قرار است مانند سنت جاري روي منابع ناپایدار، تعهدات پایدار و شکنندگی آور به کشور تامین شود
شوراي امنیت ملی یا جلسه سران قوا و یا در سطوح بالاتر باید ورود کنند تا آسیب پذیري ها در این زمینه را کاهش دهند. با وجود
فرصت سوزي هاي پرهزینه گذشته، براي انتخابات سال آتی یعنی تا زمان جدي شدن رقابت هاي انتخاباتی نظام تصمیم گیري هاي

 
اساسی کشور مجال دارد که به نحو بایسته اقدامات پیشگیرانه انجام دهد. 

رییس موسسه دین و اقتصاد با تاکید بر نیاز شدید به همدلی جمعی و نیاز شدت یافته به ذخایر دانایی ملی و کاربست هرچه بیشتر
آن در نظام تصمیم گیري هاي اساسی کشور نسبت به مهاجرت نخبگان هشدار داد و افزود: باید یک گفت وگوي ملی راهبردي در
مورد چگونگی جلوگیري از سرخوردگی دانایان و گرایش نامتعارف آنها به مهاجرت ایجاد شود. اخیرا پژوهشکده سیاست گذاري
دانشگاه شریف در گزارشی سالنامه مهاجرتی را منتشر کرده که حاوي نکات مهمی است و باید این گزارش و داده هاي آن را زیر ذره
بین قرار دهیم. براساس این گزارش به موازات سهل انگاري ها و بی اعتنایی به سرنوشت فرودستان، شاهد موج سرخوردگی دانایان و
مهاجرت آنها هم هستیم. خود این مساله می تواند به عنوان شاقول و معیار براي انتخاب هر سیاستی باشد و حتما زیان هاي ناشی از
سرخوردگی و خروج سرمایه هاي انسانی و مادي را باید در محاسبات هر سیاست اقتصادي یا اجتماعی اتخاذ شده جدید از این به بعد
منظور کرد.وي افزود: براساس این گزارش و با لحاظ همه شرایط از نظر روابط رسمی ایران و امریکا، ایرانی تبارهاي تحصیلات تکمیلی
گذرانده داراي رتبه نخست میان 67 گروه نژادي موجود در امریکا هستند و این به اندازه کافی بیانگر آن است که شیوه اعمال دوستی
و دشمنی با این کشور نیازمند بازنگري است. همین الان نزدیک به معادل 20 درصد کل اعضاي هیات علمی ایران که به مقام
پروفسوري رسیده اند، ایرانیان داراي همین رتبه علمی مقیم امریکا هستند. تا پیش از دو نقطه عطف سال 97 که رانت هاي حاصل از
سیاست هاي اقتصادي پرفساد و نابرابرساز دولت از رانت صدور نفت خام و گاز فزونی گرفت و 98 که براي اولین بار در 50 سال اخیر
میزان استهلاك سرمایه بیشتر از میزان سرمایه گذاري دولت و بخش خصوصی شد، تقریبا 30 درصد دانشجویان مورد بررسی تمایل

 
به مهاجرت داشتند اما با این جهت گیري هاي نابرابرساز، این تمایل به 63 درصد رسیده است! 

مومنی خاطرنشان کرد: به موازات این سیاست ها که محصول گفت وگوي ملی نبوده و بیشتر منافع غیرمولدها را در نظر دارد، از نقطه
عطف سال هاي 90 تا 98 حدود 100 میلیارد دلار فقط از کانال هاي رسمی خروج سرمایه داشتیم. همانطور که براساس گزارش هاي



بانک مرکزي همچنان شاهد پدیده مستمر و پایدار منفی بودن خالص حساب سرمایه هستیم، از همین روي پیشگیري از خروج
سرمایه مادي و جلوگیري از آن به شیوه هاي عقلایی و نهادمند و اعتماد برانگیز باید در اولویت باشد.



کرونا با اقتصاد ایران چه کرد؟
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با پایان یافتن مهر ماه، ایران هشتمین ماه از رو در رویی خود با ویروس جدید و ناشناخته کرونا را نیز پشت سر گذاشته است.

با پایان یافتن مهر ماه، ایران هشتمین ماه از رو در رویی
خود با ویروس جدید و ناشناخته کرونا را نیز پشت سر
گذاشته است. ویروسی که تاکنون سه موج گسترده همه
گیري در ایران به وجود آورده و در سومین موج، بالاترین
میزان همه گیري و مرگ و میر را به ثبت رسانده است. در
روزهاي اخیر براي نخستین بار در هشت ماه گذشته، نرخ
مرگ و میر روزانه بر اثر کرونا از مرز 300 نفر گذشته که
زنگ خطرهاي جدي را براي سلامت جامعه در روزها و

هفته هاي پیش رو به صدا در آورده است. در کنار دغدغه هاي بسیار مهم سلامت که مقامات دولتی بارها از آن به عنوان اولویت اصلی
کشور نام برده اند، دیگر حوزه اي که تحت تاثیر کرونا، آسیب هاي شدیدي را متحمل شده، اقتصاد است. اقتصاد ایران که در سال
هاي اخیر با توجه به تحریم هاي یک جانبه امریکا، فشارهاي شدید بین المللی را تحمل می کرد، در حالی با کرونا مواجه شد که به
دلیل کاهش درآمدهاي نفتی، در محدودیت شدید منابع ارزي به سر می برد و دست دولت در سرمایه گذاري هاي جدید و ایجاد
شغل بسته بود. با ورود کرونا، دولت ایران نیز مانند بسیاري از دیگر کشورهاي جهان، دوره اي از قرنطینه را کلید زد که حدودا دو ماه
به طول انجامید و در همین مدت بسیاري از کسب و کارها آسیب هاي جدي دیدند. هرچند از نخستین روزهاي شیوع کرونا، دولت
بسته هاي حمایتی اقتصادي را تدوین کرد که بعضی از آنها به خانوارهاي کم درآمد و بعضی به صاحبان مشاغل اختصاص داشت اما
در نهایت آنچه که قطعی به نظر می رسید، ناکافی بودن این حمایت ها نسبت به فشارهایی بود که مردم تحمل می کردند. بالا رفتن
نرخ تورم در سال هاي گذشته باعث کاهش ارزش پول در بازارهاي داخلی شد و کمک هاي محدود دولت، عملا گره اي از هزینه هاي
بالاي معیشتی مردم در بخش هاي مختلف اقتصادي باز نکرد. تحت تاثیر همین عوامل بود که دولت ایران مجبور شد، بسیار زودتر از
سایر دولت ها تن به بازگشایی مشاغل بدهد و بسیاري از کارشناسان این عجله را علت آغاز موج دوم کرونا در ایران، زودتر از سایر

 
کشورها دانستند اما در نهایت مقامات دولتی اعتراف کردند که چاره اي جز این تصمیم وجود نداشته است. 

 
اثر تحریم ها بر کرونا 

یکی از اصلی ترین مسائلی که در ماه هاي گذشته، مبارزه با کرونا را در ایران دشوار کرده است، تحریم هاي یک جانبه امریکا علیه
تمام بخش هاي اقتصادي ایران است. در شرایطی که سایر کشورها توانستند در دورانی محدود، از ظرفیت هاي بین المللی موجود به
نفع خود استفاده کنند، ایران جز همکاري هاي مستقیمی که با چین داشت و دریافت برخی اقلام بشردوستانه جهانی، همچنان زیر
بار تحریم ها باقی ماند و محدودیت ها در همکاري هاي بانکی، حتی استفاده از منابع بلوکه شده کشور در خارج از ایران را نیز دشوار
کرد. با وجود آنکه بسیاري از دولت ها و مقامات بین المللی با انتقاد جدي از عملکرد دولت ترامپ، از وي خواستند در ایام کرونا، فشار
تحریم ها را کاهش بدهد اما در عمل کاخ سفید همچنان فشارهاي خود را حفظ کرد تا ایران در کنار جنگ با کرونا، مجبور به



جنگیدن با مشکلات اقتصادي نیز بشود. با وجود این تاثیرات منفی اما تحریم ها در ایام کرونا یک اثر مثبت آماري نیز به وجود
آوردند. اقتصاد ایران که در سال هاي اخیر با رکود و رشد منفی اقتصادي مواجه بود، با شیوع کرونا، نسبت به سایر اقتصادهاي جهانی
آسیب کمتري دید، موضوعی که پیش از این مقامات ایرانی به آن اشاره داشتند و حالا بانک جهانی نیز در جدیدترین گزارش خود به

 
آن پرداخته است. 

بانک جهانی در گزارشی که به وضعیت اقتصاد ایران اختصاص یافته، آورده: اقتصاد ایران به دلیل تحریم هاي ایالات متحده و بحران
بیماري کرونا سومین سال متوالی رکود اقتصادي را پشت سر می گذارد. تولید ناخالص داخلی واقعی ایران در سال 98 (2019-
2020) پس از آنکه تحریم ها موجب شد تولید نفت ایران 38.7 درصد افت کند، 6.8 درصد کاهش یافت. با وجود گسترش تحریم ها
به سایر بخش هاي کلیدي، تولید ناخالص داخلی غیرنفتی 1.1 درصد رشد کرد، زیرا کاهش ارزش پول ایران باعث رقابت بیشتر در
تولید شد. کاهش تولید ناخالص داخلی در سه ماه اول سال 99 همچنان ادامه داشت زیرا اقدامات انجام شده براي مهار بیماري کرونا
منجر به کاهش 3.5 درصدي تولید ناخالص داخلی نسبت به سال قبل شد. این رقم نسبت به سایر کشورها تأثیر کمتري را نشان می

 
دهد که تا حدودي به دلیل پایه اقتصادي کوچک تر و ارتباط محدود با بقیه جهان پس از دهه ها تحریم است. 

 
افق غبار آلود سال هاي آینده 

بانک جهانی در تحلیل خود از وضعیت اقتصاد ایران، به مشکلاتی که در سال هاي گذشته براي کشور به وجود آمده اشاره کرده و
سهم مهمی را به فشارهاي تحریمی داده است. در بخشی از این گزارش آمده: اقتصاد ایران در دهه گذشته دچار رکود بوده است که
علت آن تحریم ها و وابستگی به بخش بی ثبات نفت است. از سال 1389 شمسی (2011-2010) تولید ناخالص داخلی با نرخ سالانه
یک دهم درصد رشد کرد و فرصت هاي کلیدي مانند اوج قیمت نفت از دست رفت. فعالیت هاي اقتصادي بسیار ناپایدار بود، چرا که
این کشور تحت تحریم هاي مختلف اقتصادي و نوسانات قیمت نفت قرار داشت. نوسانات زیاد اقتصادي منجر به ایجاد فضاي نامناسب
براي سرمایه گذاري و افزایش انتظارات براي تورم شد. در حالی که پایه اقتصاد در این کشور نسبتاً متنوع است، رشد بخش غیرنفتی
همچنان کند است. بیماري کووید19 چالش هاي ساختاري موجود را تقویت کرد اما ارتباط محدود اقتصاد ایران با سایر کشورهاي
جهان باعث کاهش شوك هاي خارجی می شود. سرمایه انسانی و منابع طبیعی فراوان فرصت هایی براي رشد اقتصادي فراهم می
کند. تکیه دولت به انتشار اوراق قرضه و فروش دارایی در بازار سهام باعث افزایش ریسک هاي مالی شده است. هزینه هاي بالاي
اعطاي یارانه و دستمزد کارمندان دولت مانع از اجراي سیاست هاي مالی «مخالف چرخه اي» شده و به حاشیه راندن بخش خصوصی
نیز منجر به عدم ایجاد اشتغال کافی شده است. اقدامات انجام شده براي کاهش فقر نیز از جمله نقل و انتقالات نقدي تا حدي به مهار
فشارهایی که بر فقرا تحمیل شده، کمک کرده است. کاهش ارزش پول ملی و افزایش تورم، دیگر موضوعی است که در گزارش بانک
جهانی به آن اشاره شده است. فشارهاي تورمی در سال 98 زیاد بود و با کاهش ارزش ریال ایران در پنج ماه اول سال 99، این فشار
دوباره افزایش یافت. تورم در سال 98 به میزان 10 تا 41.2 درصد افزایش یافت و دلیل این امر انتظارات تورمی و عوامل فشار بیشتر
از جمله هزینه هاي تجاري بالاتر و کاهش شدید ارزش پول به میزان 45.7 درصد، بود. بیشترین افزایش نرخ تورم در هزینه هاي مواد
غذایی و اجاره مسکن مشاهده شد و بر دهک هاي کم درآمد تأثیر گذاشت. همزمان با روند کاهشی ارزش پول ایران، نرخ تورم در
ژوئیه 2020 به بالاترین سطح خود طی 21 ماه یعنی به 6.4 درصد نسبت به ماه قبل از آن رسید. وخیم تر شدن اوضاع اقتصادي
منجر به کاهش شدید میزان مشارکت اقتصادي و نرخ اشتغال شد. در سال 2019-2020 یعنی سال 98 اشتغال 1.8 درصد افزایش
یافته و به 24.3 میلیون نفر شاغل رسیده بود اما در سه ماهه اول سال 2020-2021 یعنی سال 99 پس از شیوع کرونا 1.5 میلیون
شغل نسبت به دوره مشابه در سال قبل کاهش یافت. بانک جهانی در پایان گزارش خود، به چشم انداز پیش روي اقتصاد ایران
پرداخته است، چشم اندازي که تحت تاثیر تحریم ها و سرنوشت ویروس کرونا تعیین خواهد شد. چشم انداز اقتصاد ایران تحت تأثیر
بحران کرونا و بیماري کووید19 و ادامه تحریم ها قرار دارد. برآورد می شود تولید ناخالص داخلی این کشور در سال 99 به دلیل
تعطیلی هاي کوتاه مدت ناشی از کرونا، 4.5 درصد کاهش یابد. همچنین پیش بینی می شود که رکود اقتصادي کلی در نیمه دوم



سال 99 با موج جدید شیوع کرونا در فصل سرما افزایش یابد. در صورت عدم وجود یک واکسن تایید شده جهانی، بهبودي در سال
2021-2022 یعنی سال 1400 ضعیف خواهد بود و بیشترین آسیب به بخش غیرنفتی وارد خواهد شد. با محدودیت هاي بیشتر
تجاري یا در صورت ضعیف ماندن تقاضا در میان شرکاي صادراتی ایران، نرخ تعادل تجارت خارجی این کشور می تواند بدتر شود. لغو
تحریم هاي امریکا مانند زمان اجراي برجام در سال 2016 تأثیر مثبت زیادي بر اقتصاد ایران خواهد گذاشت. بانک جهانی پیش بینی
کرده که اقتصاد ایران در سال آینده میلادي، رشد مثبت 1.5 درصدي دارد و در صورت تغییر نکردن شرایط، در سال بعد نیز رشد
مثبت 1.7 درصدي خواهد داشت در حالی که انتظار می رود اقتصاد این کشور زیر بازده بالقوه عمل کند، بهبود در سال هاي آینده

می تواند قوي تر باشد.



کم اثري کرونا بر کسب وکارها
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نتایج پایش ملی محیط کسب وکار ایران در تابستان 1399 از رسیدن عدد این شاخص به 6.05 واحد (نمره 10 بدترین
ارزیابی است) حکایت دارد که مساعدتر از وضعیت این شاخص در ارزیابی فصل گذشته یعنی بهار 1399 با میانگین 6.01

گزاش شده بود.

اقتصادگردان- در تابستان 1399، فعالان اقتصادي مشارکت کننده در این پایش، به ترتیب سه مولفه «غیرقابل پیش بینی بودن
و تغییرات قیمت مواد اولیه و محصولات»، «بی ثباتی سیاست ها، قوانین و مقررات و رویه هاي اجرایی ناظر بر کسب وکار» و
«دشواري تأمین مالی از بانک ها» را نامناسب ترین مولفه هاي محیط کسب وکار کشور نسبت به سایر مولفه ها ارزیابی کرده اند. بر
اساس یافته هاي این طرح در تابستان 1399، استان هاي «کردستان، کرمان و سیستان و بلوچستان» به ترتیب داراي بدترین
وضعیت محیط کسب وکار و استان هاي «سمنان، آذربایجان غربی و مرکزي» به ترتیب داراي بهترین وضعیت محیط کسب وکار

 
نسبت به سایر استان ها ارزیابی شده اند. 

 
شاخص استانی محیط کسب وکار 

نتایج پایش ملی محیط کسب وکار در فصل تابستان 1399 از سوي مرکز آمار و اطلاعات اقتصادي اتاق ایران منتشر شد. در این
فصل، رقم شاخص ملی به 6.05 واحد رسیده که نسبت به فصل قبل 0.4 واحد بدتر شده است. بررسی ها نشان می دهد: میانگین
ظرفیت تولیدي (واقعی) بنگاه هاي اقتصادي شرکت کننده در طرح در فصل تابستان معادل 37.31 درصد بوده که نسبت به همین
میزان در فصل بهار (35.57 درصد)، با افزایش تقریبی 2 واحدي مواجه شده است. فعالان اقتصادي به طور متوسط، میزان تأثیر کرونا
بر محیط کسب وکار را 6.62 واحد ارزیابی کردند که در مقایسه با همین مقدار در فصل بهار (7.1 واحد) تا حدودي بهبود یافته است.
لازم به ذکر است که شاخص کل کشور، شاخص استانی و سایر شاخص ها نیز در این فصل با در نظر گرفتن این عامل محاسبه و
گزارش شده اند.همچنین بر اساس یافته هاي این طرح در تابستان 1399، استان هاي کردستان، کرمان و سیستان و بلوچستان به
ترتیب داراي بدترین وضعیت محیط کسب وکار و استان هاي سمنان، آذربایجان غربی و مرکزي به ترتیب داراي بهترین وضعیت
محیط کسب وکار نسبت به سایر استان ها ارزیابی شده اند. شاخص استانی محیط کسب وکار در فصل تابستان 1399 نیز به شرح زیر
است: در فصل تابستان 1399، میزان آسیب وارده بر کسب وکارها از شیوع ویروس کرونا در استان هاي اردبیل (8.75) ایلام (7.72)،
لرستان (7.58) و خوزستان (7.47)، بیشترین مقدار و در استان هاي سمنان (5.31)، قم (5.98)، فارس (6.12) و قزوین (6.13)،
کمترین مقدار نسبت به سایر استان ها توسط فعالان اقتصادي ارزیابی شده اند.براساس نتایج این پایش در تابستان 1399، وضعیت
محیط کسب وکار در بخش کشاورزي (5.93) در مقایسه با بخش هاي خدمات (6.11) و صنعت (5.94) مناسب تر ارزیابی شده است.
در بین رشته فعالیت هاي اقتصادي برحسب طبقه بندي استاندارد ISIC.rev4، رشته فعالیت هاي «اطلاعات و ارتباطات»، «حمل
ونقل و انبارداري» و «سلامت انسان و مددکاري اجتماعی» داراي بدترین وضعیت محیط کسب وکار بوده اند و رشته فعالیت هاي
«آموزش»، «سایر فعالیت هاي خدماتی» و «تولید صنعتی (ساخت) » بهترین وضعیت محیط کسب وکار را در مقایسه با سایر رشته
فعالیت هاي اقتصادي در کشور داشته اند.وضعیت محیط کسب وکار کشور برحسب تعداد کارکنان شاغل در بنگاه ها به گونه اي است
که بنگاه هاي با 6 تا 10 نفر کارکن (6.1) داراي بدترین وضعیت و بنگاه هاي با 101 تا 200 کارکن (5.67) داراي بهترین وضعیت
محیط کسب وکار نسبت به سایر بنگاه ها ارزیابی شده اند. وضعیت محیط کسب وکار کشور برحسب سال تأسیس بنگاه اقتصادي در
کارگاه هاي کمتر از 2 سال، بدترین وضعیت (6.13) و در کارگاه هاي بیشتر از 16 سال، داراي بهترین وضعیت (5.92) ارزیابی شده

اند. 



 
شاخص کسب وکار بر اساس نظریه شین 

بر اساس نظریه عمومی کارآفرینی شین، شاخص ملی محیط کسب وکار ایران در تابستان 1399، عدد 6.15 (عدد 10 بدترین ارزیابی
است) به دست آمده است که بدتر از وضعیت این شاخص در ارزیابی فصل گذشته (بهار 1399 با میانگین 6.1) است. میانگین ارزیابی
محیط اقتصادي عدد 6.39 است که در ارزیابی فصل گذشته عدد 6.3 حاصل شده بود و میانگین ارزیابی محیط نهادي عدد 5.96
است که در فصل گذشته عدد 5.93 ارزیابی شده بود. بر این اساس، همانند فصل گذشته محیط جغرافیایی با عدد 5.3 و محیط مالی

با عدد 8.35 به ترتیب مساعدترین و نامساعدترین محیط ها بر اساس نظریه عمومی کارآفرینی شین بوده اند.



بنیاد شهید و امور ایثارگران استانداري گیلان تفاهم کردند ( 29مهر 1399

(PM 10:54 ساعت

منبع: گیلان 24شماره خبر:  223  |  تاریخ: 1399/07/30

شبکه خبري ، تحلیلی گیلان 24: رییس سازمان بنیاد
شهید و امور ایثارگران کشور از امضاي تفاهم نامه با
استانداري گیلان مبنی بر ساخت مسکن و ایجاد اشتغال
براي خانواده ایثارگران استان خبر داد. رییس سازمان بنیاد
شهید و امور ایثارگران کشور در سفر یک روزه به گیلان
ضمن شرکت در برنامه هاي مختلف در نشست امضاي
تفاهم نامه تامین زمین ، ساخت مسکن ، ساماندهی

 
اشتغال و کارآفرینی ایثارگران استان با استانداري حضوریافت. 

معاون رییس جمهور در حاشیه مراسم امضاي این تفاهم نامه با استانداري گیلان گفت : با امضاي این تفاهم نامه براي تامین زمین و

 
ساخت هزار و 500 واحد مسکونی براي خانواده هاي ایثارگر استان گیلان اقدام خواهدشد. 

سعید اوحدي ، باتاکید بر گسترش روحیه جهادي و تاسی از فرهنگ ایثار و فداکاري شهدا و ایثارگران سال هاي دفاع مقدس ، افزود :
امضاي این تفاهم نامه بر رفع مشکل اشتغال خانواده ایثارگران هم دلالت داشته و با اجراي مفاد آن براي 2 هزار فرزند شاهد و ایثارگر

 
استان گیلان اشتغال ایجاد می شود. 

استاندار گیلان نیز در این نشست گفت : از ظرفیت هاي مختلف استان براي تامین مسکن و ایجاد اشتغال ایثارگران و خانواده هاي

 
آنها به خوبی بهره برداري خواهدشد. 

ارسلان زارع به مدیران و مسوولان دستگاه هاي اجرایی نیز تاکید کرد: این تفاهم نامه به منزله دستورالعمل اجرایی است و مدیران
دستگاه ها و ادارات مرتبط براي اجراي مفاد و تعهدات مندرج در آن ملزم هستند.



مدیرعامل ایرانسل: ایرانسل، ثمره یک تصمیم درست در وقت مناسب است

منبع: پیک اقتصاديشماره خبر:  224  |  تاریخ: 1399/07/30

ایرانسل 14 ساله شد مراسم چهاردهمین سالروز راه اندازي شبکه تلفن همراه ایرانسل، صبح امروز سه شنبه 29 مهر ماه
1399، با ارائه پنج خدمت جدید در حوزه زندگی دیجیتال، برگزار شد. ، در این مراسم که با حضور دکتر بیژن عباسی آرند،

مدیرعامل و جمعی از اعضاي هیأت مدیره و مدیران ایرانسل، در سالن همایش هاي ...

، در این مراسم که با حضور دکتر بیژن عباسی آرند،
مدیرعامل و جمعی از اعضاي هیأت مدیره و مدیران
ایرانسل، در سالن همایش هاي ساختمان مرکزي ایرانسل
برگزار شد. به دلیل شرایط کرونایی و لزوم رعایت پروتکل
هاي بهداشتی، ایرانسل به صورت آنلاین از طریق
اپلیکیشن تلویزیون اینترنتی لنز و نیز سامانه «دانا پلاس»،
پذیراي خبرنگاران بود و شمار کمی از اصحاب رسانه نیز، از
میان افرادي که متقاضی حضور در مراسم بودند و در قرعه
کشی برگزیده شدند، در این مراسم حضور داشتند. در این
مراسم، بالغ بر 40 رسانه حضوري و بیش از 80 رسانه به

 
صورت آنلاین از طریق پلتفرم داناپلاس، مشارکت کردند. 

مدیرعامل ایرانسل، در این مراسم، طی سخنانی با اشاره به سال هاي آغاز به کار ایرانسل، اظهار داشت: ایرانسل براي ورود به بازار و
گرفتن سهم بازار، رقابتی جدي با رقبایی سرسخت، با سابقه کار 12 ساله داشت و خوشبختانه با تلاش همکاران من، در این مدت،

 
ایرانسل به یک برند تأثیرگذار و رقیبی جدي براي سایر بازیگرانِ این عرصه تبدیل شده است. 

وي با اشاره به سابقه ورود تلفن همراه به ایران و اینکه زمانی تلفن همراه به عنوان کالایی لوکس در کشور در نظر گرفته می شد،
گفت: در مقطعی که ثبت نام سیم کارت، محلی براي جمع آوري نقدینگی بود، راه اندازي ایرانسل با حضور سرمایه گذار داخلی و
خارجی و یک استراتژي بزرگ، باعث شد انحصار در این زمینه شکسته شده و زمینه بروز و حضور فناوري هاي جدید در کشور فراهم

 
شود. 

عباسی آرند گفت: تجربه ایرانسل نشان داد، اگر اجازه دهیم بخش خصوصی وارد فعالیت ها شود، این امر انحصار را از بین برده و

 
زمینه ارائه خدمات با کیفیت تر را فراهم می کند. 

وي با اشاره به 53.5 میلیون مشترك ایرانسل، افزود: اگر برُوز و حضور ایرانسل در وقت مناسب نبود و رقابتی در این 14 سال شکل
نمی گرفت، شاید امروز این شبکه با کیفیت را ذیل شبکه ملی اطلاعات نداشتیم و نمی توانستیم خدمات مناسبی را  در ایام سخت
کرونایی که بسیاري از خدمات بر بستر فضاي مجازي ارائه می شود، عرضه کنیم. ایرانسل، ثمره یک تصمیم درست، در یک وقت

 
مناسب است. 



 
 5G ارائه خدمات

عباسی آرند در ادامه با قدردانی از سهامداران و اعضاي هیأت مدیره ادوار مختلف ایرانسل و افرادي که طی سال هاي گذشته، در
فعالیت هاي این اپراتور نقش داشته اند و تعامل ارزشمند وزارت ارتباطات و رگولاتوري، اظهار کرد: ایرانسل پرچم دار نسل جدید تلفن
همراه در کشور است و همچنان در ارائه خدمات جدید، این پیشتازي را حفظ کرده و با خدمات نسل پنج (5G) که به زودي در نقاط

 
بیشتري از تهران، ارائه خواهد شد و توسعه خدمات دیجیتال، فعالیت هاي خود را دنبال می کند. 

مدیرعامل ایرانسل در ادامه صحبت هاي خود با بیان این که فضاي مجازي، امروز به یک واقعیت انکارناپذیر تبدیل شده که تاثیري
جدي بر زندگی مردم می گذارد، اظهار کرد: طبیعتاً ایرانسل هم به عنوان جزئی از این شبکه، براي توسعه زیرساخت هاي خود تلاش
هاي فراوانی داشته است. برهمین اساس، طبق آمارها، اکنون بیش از 53.5 میلیون مشترك در حال استفاده از خدمات ایرانسل

 
هستند. 

 
40 میلیون مشترك دیتاي ایرانسل 

وي تعداد مشترکان دیتاي ایرانسل را بالغ بر 40 میلیون نفر عنوان کرد و گفت: در حال حاضر بیش 39 میلیون نفر مشترك اینترنت
همراه ایرانسل هستند و بیش از 660هزار نفر از خدمات اینترنت ثابت ایرانسل استفاده می کنند. از نظر جمعیتی نیز 89 درصد

 
جمعیت کشور، تحت پوشش این اپراتور قرار دارند. 

عباسی آرند در ادامه به نقش ایرانسل در اقتصاد دیجیتال پرداخت و گفت: از ابتداي فعالیت ایرانسل تاکنون، حدود هشت میلیارد دلار
سرمایه گذاري در این شرکت صورت گرفته و تا پایان سال گذشته، سهم این اپراتور در اقتصاد دیجیتال کشور، بالغ بر 15هزار میلیارد
تومان بوده است و این عدد در سال جاري به بین 18 تا 19هزار میلیارد تومان می رسد. از سوي دیگر، حدود 70 هزار شغل مستقیم
و غیرمستقیم به واسطه فعالیت این اپراتور در کشور ایجاد شده و سهم درآمدي ما، براي دولت، تاکنون حدود 36 هزار میلیارد تومان و

 
کل درآمدهاي مستقیم و غیرمستقیم ما براي دولت، بیش از 46 هزار میلیارد تومان بوده است. 

مدیرعامل ایرانسل در ادامه صحبت هاي خود به سهم ایرانسل از ترافیک دیتا در سال هاي گذشته پرداخت و گفت: در این سال ها،

 
سرانه دیتاي همراه مشترکان ما 40 برابر و رشد ترافیک دیتاي همراه 1228 برابر شده است. 

وي همچنین متذکر شد: اکنون دسترسی به اینترنت 4G مطالبه شهري و روستایی شده و در این زمینه، رشد بیش از 1400 برابري
داشته ایم و بیش از 1100 شهر و دهستان بزرگ، اکنون از خدمات نسل چهار ارتباطی استفاده می کنند که در حدود 90 درصد این

 
موارد، نسل 4.5 نیز در دسترس است. 

مدیرعامل ایرانسل با اشاره به سیاست هاي چند ساله اخیر دولت در بحث توسعه ارتباطات روستایی و عدالت ارتباطی اظهار کرد:
حدود 11 میلیون نفر از جمعیت روستایی کشور تحت پوشش شبکه پهن باند قرار گرفته اند که از این میان حدود هفت میلیون نفر

 
به صورت مستقیم و در بقیه موارد، با بهره گیري از رومینگ ملی و روستایی و از طریق سایر اپراتورها دسترسی ایجاد شده است. 

وي ادامه داد: در قالب اجراي طرح USO، نصب بیش از 400 سایت در نقاط روستایی براي سال جاري پیش بینی شده که از این

 
میان، تاکنون بیش از 270 مورد راه اندازي شده است. 



عباسی آرند همچنین خاطر نشان کرد: علاوه بر این اقدامات در مناطق روستایی و کوهستانی کشور، پرداختن به نسل پنجم ارتباطی
نیز از برنامه هاي ما بوده که خوشبختانه زیرساخت هاي لازم براي دسترسی به این شبکه ایجاد شده است و بیش از 1.5 سال است

 
که فعالیت براي گذر از  LTE به نسل پنجم (5G) را شروع کرده ایم. 

وي ادامه داد: اکنون نیز در دو نقطه، یعنی ساختمان مرکزي ایرانسل و پژوهشگاه ارتباطات و فناوري اطلاعات، خدمات 5G ایرانسل
راه اندازي شده و به زودي در دو نقطه دیگر نیز امکان دسترسی به شکل Hot Spot فراهم می شود که با توجه به محدودیت گوشی

 
هایی که امکان ارائه خدمات نسل پنجم را دارند، نقاطی در شهرها به این شبکه ارتباطی، تجهیز شود. 

 
تلاش براي بهره گیري بهتر از اینترنت اشیا 

مدیرعامل ایرانسل در ادامه صحبت هاي خود با اشاره به تحریم ها و محدودیت هایی که در حوزه تامین تجهیزات وجود دارد، اظهار
کرد: با این وجود ، تلاش می کنیم تجهیزات مدنظر را تأمین کنیم؛ چرا که 5G تنها یک نسل جدید براي استفاده مشترکان نیست

 
بلکه یک زیست بوم از خدمات جدید است که در قالب آن می تواند خدمات مختلفی به جامعه و صنعت ارائه کرد. 

وي ادامه داد: در تجربه اینترنت اشیا، هنوز ظرفیت تجاري بخش، به شکل شایسته شکل نگرفته است. البته زیرساخت هاي این
موضوع در کشور فراهم شده و امید است با ورود نسل پنجم به کشور و همکاري صنایع، بتوانیم ظرف مدت چند سال آینده به معناي

 
واقعی، شتاب و رشد اقتصاد دیجیتال را شاهد باشیم. 

عباسی آرند، همچنین به تلاش هاي ایرانسل براي بومی سازي تجهیزات اشاره کرد و گفت: از ابتدا در این زمینه تلاش هاي فراوانی
داشتیم و اکنون نیز بخشی از تجهیزات و دستگاه هایی که قرار است در آینده مورد استفاده قرار گیرد، در کشور تولید شده و ما در
حال تست آنها هستیم. برهمین اساس تلاش داریم با شرکت هاي دانش بنیان همکاري بیشتري داشته باشیم، البته کماکان براي

 
حفظ کیفیت، از ظرفیت فروشندگان خارجی نیز، استفاده خواهیم کرد. 

 
ارائه 57 درصدي خدمات پس از فروش آنلاین 

مدیرعامل ایرانسل به موضوع خدمات فروش در محیط هاي فیزیکی و الکترونیک اشاره کرد و گفت: در یک سال گذشته، فروش
دیجیتال ایرانسل از 92 به 95 درصد ارتقا پیدا کرده است. در بحث خدمات پس از فروش نیز، بیش از 18 میلیون گفت وگوي آنلاین
در کانال هاي متنوع پشتیبانی از مشتریان انجام شده که این رقم در نوع خود، یک رکورد محسوب می شود و براساس آن می توان

 
گفت که بیش از 57 درصد ارتباطات مشترکان ایرانسل، به صورت گفت و گوهاي آنلاین بوده است. 

وي با اشاره به این که ایرانسل در زمینه خدمات سازمانی هم به بیش از 8000 کسب و کار، خدمات مختلفی از جمله دسترسی به
محیطی امن براي برگزاري جلسات آنلاین، ارائه داده است، اضافه کرد: از جمله این مراکز، می توان به مجلس شوراي اسلامی اشاره
کرد که براي برگزاري جلسات غیرحضوري خود از این بستر استفاده می کند. البته با نیروي انتظامی هم براي ارائه خدمات هوشمند

 
پلیس همکاري هایی صورت گرفته و به زودي خدماتی در قالب اپراتور مجازي (MVNO) ارائه و راه اندازي خواهد شد. 

عباسی آرند ارائه زیرساخت هاي ارتباطی امن به بانک ها و مؤسسه هاي مالی و ارائه چند سرویس در حوزه اینترنت اشیا، از جمله
پارکینگ هوشمند در شهر مشهد را از دیگر فعالیت هاي ایرانسل برشمرد و در عین حال به تست کنتورهاي هوشمند گاز اشاره کرد و



گفت: در حال حاضر با شرکت گاز، همکاري هایی در این زمینه صورت گرفته و پس از تجاري سازي این طرح، امکان تعمیم آن به

 
سایر حوزه ها نیز وجود خواهد داشت. 

مدیرعامل ایرانسل در بخش دیگري از سخنان خود، خدمات ابري سازمانی را از دیگر خدمات ایرانسل براي کسب و کارهاي کوچک و
متوسط خانگی برشمرد و اظهار کرد: در دوران کرونا، در راستاي مسؤولیت هاي اجتماعی، خدمات متعددي از سوي ایرانسل ارائه شده
است که شاید مهم ترین آنها خدماتی باشد که به مشترکان اینترنت پرسرعت ثابت (TD-LTE) داده شد. کمک به بیمارستان ها
براي بخشی از نیازها، دسترسی رایگان به محتواي آموزشی و مشارکت فعال در کمپین هاي کمک، از جمله ایران همدل و ارائه

 
خدمات به استان هاي محروم، کمک به منابع طبیعی و جنگل ها و ساخت و تجهیز مدارس، از دیگر اقدامات این شرکت بوده است. 

 
تأسیس صندوق پژوهش و فناوري نوآفرین 

مدیرعامل ایرانسل ادامه داد: در حوزه کارآفرینی نیز اقدامات متعددي صورت گرفته و از جمله سرمایه گذاري در صندوق پژوهش و
فناوري نوآفرین براي حمایت از ایده هاي خلاقانه ایجاد شده است. از سوي دیگر، مرکز تحقیق و توسعه نیز در شرکت ایرانسل شکل

 
گرفته که ذیل آن حمایت از استارت آپ ها مورد توجه قرار می گیرد. 

عباسی آرند اظهار کرد: در توسعه کسب و کارها نیز از سوي ایرانسل سرمایه گذاري هاي متعددي صورت گرفت که از جمله در قالب

 
اسنپ، تاکنون حدود 2.5 میلیون شغل غیرمستقیم و بیش از 3000 شغل مستقیم ایجاد شده است. 

وي در عین حال به شکل گیري آکادمی ایرانسل نیز اشاره کرد و گفت: در قالب این آکادمی، بیشتر به ارائه خدمات تخصصی آموزشی

 
پرداخته می شود. 

مدیرعامل اولین و بزرگترین اپراتور دیجیتال ایران، در بخش دیگري از صحبت هاي خود با اشاره به پنج خدمت جدیدي که همزمان
با چهاردهمین سالروز آغاز به کار ایرانسل ارائه شده است، اظهار کرد: به نظر می رسد در زمینه تحول دیجیتال، همه سازمان ها و
ارگان ها به ویژه شرکت هاي تجاري باید توجه کافی، داشته و این موضوع را جزء اولویت هاي سازمانی خود قرار دهند. ما نیز در
شرکت ایرانسل این بحث را در دو حوزه پیگیري کرده ایم؛ اول بحث تحول اساسی در فرآیند هاي داخلی شرکت (توسعه و تکمیل

 
دفتر کار دیجیتال) و دوم، بحث خدماتی که می توان بر این اساس ارائه کرد. 

عباسی آرند اضافه کرد: پیش بینی می شود تا انتهاي سال 2021، این پروژه به نتیجه برسد و بتوان از مزایاي آن و خدماتی که در
این قالب ارائه می شود، استفاده کرد. وي ادامه داد: در حوزه هاي توانمندسازي، بر خدمات محتوایی، خدمات ابري، سلامت، اینترنت

 
اشیا، پیام رسان ها، سرگرمی، آموزش و دولت الکترونیک تمرکز داریم تا بتوانیم خدماتی را در این بخش ها ارائه کنیم. 

وي همچنین به پلتفرم آموزشی «دانا پلاس» به عنوان یک سامانه آموزش مجازي که قابلیت استفاده در دانشگاه ها و مدرسه ها را

 
دارد، اشاره کرد و یادآور شد: در قالب ارائه شبکه دانا در حضور رئیس جمهوري، پلتفرم آموزشی دانا پلاس نیز رونمایی شد. 

وي همچنین با اشاره به تأکید وزیر ارتباطات و فناوري اطلاعات در حوزه تحول در ایجاد محتوا، اظهار داشت: یکی از راه ها، ایجاد
برخی بسترها مانند آنچه امروز تحت سرویس سه -دو- یک ارائه می شود، است. البته نیاز است در این زمینه قوانین خاصی نیز از
سوي سازمان تنظیم مقررات و ارتباطات رادیویی تدوین شود که در حال مذاکره با رگولاتور هستیم تا در مواردي مانند بحث هاي
مالکیتی و غیره، مباحث دیده شود و پس از آن بتوان این خدمات را در قالب یک سرویس، در دسترس عموم مردم قرار داد. البته در



این زمینه چالش هایی مانند «اصالت محتوا» هم مطرح است که باید به آنها پرداخته شود، اما قطعاً استفاده از این نوع سرویس ها

 
باعث افزایش ترافیک دیتاي داخلی در قیاس با دیتاي بین الملل خواهد شد. 

مدیرعامل ایرانسل در زمینه ارائه خدمات نسل پنجم تلفن همراه (5G) و افزایش سرعت اینترنت گفت: با تجمیع فرکانس، سرعت
هاي بالاتري نیز تجربه خواهد شد، اما هنوز دستگاه هاي پشتیبانی کننده از این تکنولوژيِ سرعت هاي بالاتر، وارد بازار نشده و به
محض اینکه این نمونه ها عرضه شوند، آن ها را براي تست در شبکه ایرانسل، مورد استفاده قرار خواهیم داد. در تست هاي قبلی،
سرعت 1.5 گیگابیت بر ثانیه تجربه شده و با گوشی هاي جدیدي که تلاش می کنیم در همین فصل پائیز تهیه کنیم، قابلیت ثبت

 
رکورد جدید تا سه گیگابیت بر ثانیه در شبکه ایرانسل وجود دارد. 

عباسی آرند در بخش دیگري از صحبت هاي خود با اشاره به ارائه سرویس «دانا پلاس» گفت: در گذشته، در حوزه آموزش، به طور
پراکنده از پلتفرم هایی استفاده می شد که در اغلب موارد  از بسترهاي خارجی تأمین می شدند. از سویی، مؤسسات و مدارس نیز
هزینه هاي زیادي براي تجهیز و نگهداري زیرساخت ها متحمل می شوند که با توجه به تکنولوژي هاي آموزشیِ روز دنیا، با بهره
گیري از خدمات ابري می توان این هزینه ها را کاهش داد. ما اکنون بر این باوریم که باید این فضا به سمت بومی شدن پیش رود،
چرا که استفاده از بسترهاي قبلی و نگهداري از اطلاعات آن ها، هزینه هاي بسیاري را به شرکت هاي استفاده کننده، تحمیل می
کند؛ در زمینه نگهداري از داده ها نیز مشکلاتی وجود دارد که با بهره گیري از سامانه هاي ابري، مانند داناپلاس، این مشکلات برطرف

 
خواهد شد. 

 
تجاري سازي پنج سرویس دیجیتال 

در این مراسم همچنین مهندس باقر صمدي، معاون دیجیتال ایرانسل به ارائه توضیحاتی درباره پنج خدمت جدید دیجیتالِ این

 
اپراتور، پرداخت و گفت: این خدمات بر اساس دو استراتژي ارائه خدمت به مشترکان و توانمندسازي کسب و کارها ارائه شده است. 

وي در معرفی این پنج سرویس، به یلوهاب (Yellow Hub)، سامانه خدمات API براي توانمندسازي کسب و کارها، سامانه تبلیغات
دیجیتال «یلو ادوایز (Yellow Adwise)»، سامانه پایش هوشمند «یلو مانیتورینگ»، بستر توزیع محتواي «سه، دو، یک» و خدمات
ذخیره سازي ابري «ابرتو» اشاره و اظهار کرد: با توجه به شرایط فعلی باید از مدیرانی که فعالانه از توسعه این نوع دستاوردها حمایت
می کنند، تقدیر کرد. با وجود مشکلات موجود، این مسیر در ایرانسل ادامه خواهد یافت و در حوزه هاي جدید نیز سعی داریم، در

 
آینده نزدیک، با ارائه سرویس هاي جدید، در مسیر توسعه اقتصاد دیجیتال گام برداریم. 

 
تلاش براي خلق ارزش برمبناي تحقیق و توسعه 

دکتر حسن بولوردي معاون فنی و مهندسی ایرانسل نیز در این مراسم، به ارائه توضیحاتی درباره فعالیت هاي این شرکت در زمینه
هاي تحقیق و توسعه پرداخت و ابراز امیدواري کرد با توسعه زیرساخت هاي لازم و نیروي انسانی، شرایط به گونه اي پیش رود که
ایرانسل به جایگاه برتر در این حوزه تبدیل شده و براي خلق ارزش در حوزه ارتباطات و فناوري اطلاعات، محصولات و خدمات

 
جدیدي ارائه کند. 

وي با بیان اینکه در این بخش، سه مجموعه کلی طراحی شده، متذکر شد: مرکز نوآوري ایرانسل در حوزه هایی مانند رباتیک، کلان

 
داده، رایانش ابري، زنجیره بلوکی، پردازش زبان طبیعی، اینترنت اشیا، هوش مصنوعی و بیومتري، فعالیت هاي خود را دنبال می کند. 



بولوردي افزود: در این مرکز، بر حوزه هایی مانند سلامت هوشمند، تبلیغات دیجیتال، خدمات شهر هوشمند، احراز هویت دیجیتال
و… تمرکز شده و نیمه آبان ماه نیز یک رویداد استارتاپی خواهیم داشت که براي حضور در آن، 12 تیم انتخاب می شوند تا از سوي
مرکز نوآوري ایرانسل مورد حمایت قرار گیرند. در این زمینه، با وجود آنکه دو هفته از انتشار فراخوان می گذرد، درخواست هاي

 
متعددي به دست ما رسیده است. 

وي همچنین به آکادمی ایرانسل اشاره و اظهار کرد: در این آکادمی به دنبال آموزش هاي دیجیتال و دسترسی به آنها و ارتقاي سطح

 
دانش فنی هستیم که این خدمات به کل زیست بوم ایرانسل و سایر سازمان ها انتقال پیدا خواهد کرد. 

در انتهاي این مراسم، با حضور دکتر بیژن عباسی آرند مدیرعامل و دکتر سعید عسکري مدیرکل روابط عمومی و ارتباطات سازمانی
ایرانسل، بخش پرسش و پاسخ برگزار شد و به پرسش هاي خبرنگاران حاضر در سالن و خبرنگارانی که از طریق سامانه داناپلاس به

 
صورت آنلاین در مراسم شرکت کرده بودند، پاسخ داده شد. 

 
 -
-



حضور فعال زنان استان کرمانشاه در مراسم روز جهانی زن روستایی

منبع: موجشماره خبر:  225  |  تاریخ: 1399/07/30

با حضور مدیران و کارشناسان امور زنان روستایی
شهرستان ها و دهستان هاي استان کرمانشاه در کنار بیش
از 350 زن روستایی و عشایري به صورت مجازي و از
طریق ویدئوکنفرانس مراسم بزرگداشت زن روستایی برگزار

 
شد. 

به گزارش خبرگزاري موج کرمانشاه، در مراسم روز جهانی
زن روستایی که هم زمان با سراسر کشور و از طریق ویدئوکنفرانس با حضور دکتر جهانگیري معاون اول رئیس جمهور و دکتر خاوازي

 
وزیر جهاد کشاورزي ارتباط برقرار شد از دستاوردهاي زنان روستایی و عشایري کشور رونمایی به عمل آمد. 

کوروش مهرابی مدیر هماهنگی ترویج سازمان جهاد کشاورزي استان کرمانشاه با اشاره به موفقیت هاي زنان روستایی و عشایري
استان در تولید محصولات گواهی شده و فرآوري تولیدات گفت: زنان روستایی استان کرمانشاه با تولیدات خود شامل 15 محصول
گواهی شده و سایر تولیدات دامی، کشاورزي، فراوري محصولات شامل (ترشی و شوري، انواع سرکه، شیره توت و انگور، گیاهان

 
دارویی و...) ازجمله سرآمدان کشور هستند. 

وي تأکید کرد: تاکنون 143 صندوق خرد زنان روستایی در استان کرمانشاه با عضویت 4044 نفر تشکیل شده و با دریافت وام از

 
صندوق کارآفرینی امید تولیدات مناسبی را به بازار مصرف ارائه می نمایند. 

گفتنی است در این سمینار 350 نفر از زنان روستایی استان کرمانشاه به صورت مجازي در مراسم شرکت کنند.



تشکیل شوراي سیاستگذاري علمی بسیج در ایلام

منبع: خبرگزاري علم و فناوريشماره خبر:  226  |  تاریخ: 1399/07/30

شوراي سیاستگذاري علمی بسیج ایلام با حضور نمایندگان کارگروههاي تخصصی بسیج ، تشکیل جلسه داد.

تشکیل شوراي سیاستگذاري علمی بسیج در ایلام شوراي
سیاستگذاري علمی بسیج ایلام با حضور نمایندگان
کارگروههاي تخصصی بسیج ، تشکیل جلسه داد. به گزارش
خبرگزاري علم و فناوري استان ایلام ، شوراي
سیاستگذاري علمی بسیج ایلام با حضور نمایندگان
کارگروههاي تخصصی بسیج ، شامگاه امروز (29/07/99)
در سالن اجلاس دانشگاه آزاد اسلامی ایلام ، تشکیل جلسه

 
داد. 

 
شوراي سیاستگذاري بسیج ، پل ارتباطی کارگروههاي تخصصی و نخبگان است 

محمود علی پور مسئول سازمان بسیج علمی، پژوهشی و فناوري استان ایلام در این نشست ، ضمن تشریح اقدامات کارگروههاي
تخصصی خانه نخبگان ، به بیان اهداف شوراي سیاستگذاري علمی بسیج پرداخت و اظهار کرد : اساس کار این شورا بر نیازسنجی

 
مسائل و نیازهاي استانی و حل مشکلات حوزه هاي مختلف استوار خواهد بود . 

وي افزود: شناسایی ظرفیت ها ، قابلیت ها و استعدادهاي موجود در استان ، تقویت ارتباط مراکز علمی و دانشگاهی و برنامه ریزي
موثر و هوشمندانه براي حمایت از استعدادهاي درخشان استان و هدایت آنها به سمت توسعه راهبردي کشور از جمله وظایف شوراي

 
سیاستگذاري علمی بسیج در استان خواهد بود . 

 
آمادگی بسیج مهندسین صنعت ایلام در حمایت از طرح هاي کاربردي و فناورانه 

مسلم محمدي ، مسئول سازمان بسیج مهندسین صنعت استان ایلام نیز در این جلسه ، با مثبت ارزیابی کردن اهداف شوراي
سیاستگذاري علمی بسیج استان عنوان کرد : سازمان بسیج مهندسین صنعت استان ، همگام و همپاي این شورا ، آماده حمایت از

 
طرح هاي کاربردي و مورد نیاز استان خواهد بود و از هیچ کوششی براي رسیدن به اهداف ملی و استانی دریغ نخواهد کرد. 

وي ، با تاسی از بیانات مقام معظم رهبري ( مدظله العالی) ، در حمایت از نخبگان و تحقق شعار جهش تولید عنوان کرد : قطعاً جامه
عمل پوشاندن به منویات رهبري ، در گرو حمایت از نخبگان و محققان علمی خواهد بود و در این راستا سازمان بسیج مهندسین

 
استان ، با تشکیل کارگروه استانی صنعت ، معدن و انرژي ، گام هاي موثري برداشته است . 

مسئول سازمان بسیج مهندسین صنعت استان ایلام ، در پایان اظهارات خود عنوان کرد: کلینیک صنعتی راه اندازي شده در این
سازمان ، نیازمند همکاري تمامی نخبگان علمی استان است و از شوراي سیاستگذاري علمی بسیج انتظار داریم ، تا ضمن همکاري با



 
کلینیک صنعتی ، در تحقق اهداف این کارگروه ، یاریگر سازمان بسیج مهندسین صنعت استان باشند . 

 
شوراي سیاستگذاري علمی ، محلی براي تفکر ، تقویت همکاري و مشارکت فکري 

دکتر محمد ایدي رئیس شوراي سیاستگذاري علمی بسیج استان ایلام ، با بیان اینکه گاهی یک طرح و ایده توانسته است ، راهگشاي
بسیاري از مشکلات باشد اظهار کرد : یکی از اهداف اصلی شوراي سیاستگذاري علمی بسیج ، حمایت از طرح هاي توجیهی و عملیاتی

 
نمودن برنامه هاي کاربردي کارگروههاي تخصصی است . 

وي ، با بیان اینکه شوراي سیاستگذاري علمی ، محلی براي تفکر ، تقویت همکاري و مشارکت حداکثري خواهد بود عنوان کرد : در
این شورا ، ضمن توجه به راه اندازي کسب و کارهاي جدید و توسعه کارآفرینی ، زمینه تولید افکار جدید در زمینه هاي مختلف فراهم

 
خواهد شد . 

مدرس دانشگاههاي استان ، با تاکید بر اجراي برنامه هاي کاربردي عنوان کرد : تلاش شوراي سیاستگذاري ، بر شناسایی فرصت ها ،
تهدیدات و حمایت از نخبگان در عرصه هاي مختلف استوار خواهد بود و تلاش خواهیم کرد ، در عرصه هاي متعدد ، زمینه ساز

 
ترسیم افق هاي روشن براي نخبگان استان باشیم. 

 
مشکلات اقتصادي مردم اولویت اصلی شوراي سیاستگذاري علمی قرار گیرد 

دکتر محمد سلاورزي از اعضاي هیات علمی دانشگاه ایلام نیز در این نشست ، بر مشکلات اقتصادي جامعه و استان اشاره و عنوان
کرد : یکی از دغدغه هاي اصلی جامعه ، مشکلات معیشتی مردم و اوضاع نابسامان اقتصادي است و باید با تشکیل کارگروه اقتصادي ،
ضمن بررسی و نیازسنجی مشکلات اقتصادي ، برنامه ریزي و تدابیر لازم جهت کاهش مشکلات معیشتی مردم ، در شرایط حساس

 
کرونایی اندیشیده شود. 

وي ، با تاکید بر به حداقل رساندن مشکلات بیکاري و اقتصادي مردم عنوان کرد : در جدیدترین طرح آمایش سرزمینی استان ،
مشکلات اقتصادي خصوصاً بیکاري ، در رآس مشکلات استانی قرار گرفته و باید مسئولان عالی استان و کشور ضمن کمک به تحقیق ،

 
توسعه و ارتباط صنعت با دانشگاه ، تمام تمرکز خود را صرف حرکت اقتصاد به سمت ریل اصلی نمایند 

 
 .

 
مهمترین مشکل حوزه صنعت ، کمبود سرمایه گذار است 

دکتر حجت اله بلوچی ، از دیگر اعضاي شوراي سیاستگذاري علمی بسیج استان در این جلسه ، با تاکید بر ترسیم چشم انداز مطلوب
براي کارگروههاي تخصصی بسیج عنوان کرد : ترسیم چشم انداز مطلوب ، نیازمند شناسایی و نیازسنجی مشکلات و شکاف هاي

 
موجود در استان است. 

وي ، مهم ترین مشکل حوزه صنعت را کمبود سرمایه گذار و عدم وجود ضمانت اجرایی طرحهاي کاربردي دانست و اظهار کرد : با
توجه به قولهاي مساعد سپاه پاسداران ، در حمایت از طرح هاي کاربردي و فناورانه ، زمینه ي حضور سرمایه گذاران و معرفی

 
محصولات بومی استان ، به جامعه ملی و فراملی فراهم گردد. 



 
وضعیت وخیم کرونا در ایلام / طرح هاي حوزه سلامت در اولویت حمایت قرار گیرد 

دکتر رضا جوروند از اعضاي هیات علمی دانشگاه علوم پزشکی ایلام و مسئول کارگروه سلامت بسیج استان در این جلسه ، ضمن
تاکید بر اجراي طرح هاي کاربردي و فناورانه در حوزه سلامت اظهار کرد : بسیاري از طرح هاي کاربردي نخبگان علمی ، بدلیل
نداشتن ضمانت اجرایی ،در حد ایده مسکوت شده اند و با توجه به شرایط کنونی جامعه ، حمایت حداکثري تمامی نهادها در راستاي

 
ارتقاء سطح سلامت مردم استان امري لازم و ضرورتی اجتناب ناپذیر است. 

وي ، با تاکید بر بسترسازي حمایت از ایده هاي نو و طرح هاي کاربردي حوزه سلامت در استان اظهار کرد : جهش تولید در عرصه
سلامت ، خواسته ي اقشار مختلف مردم است و در جهت تحقق این مقوله اساسی و مهم ، نیازمند برنامه هاي کوتاه مدت وبلند مدت

 
هستیم . 

عضو هیات علمی دانشگاه علوم پزشکی ایلام ، با تاکید بر استفاده تمامی ظرفیت هاي استان جهت آگاه سازي مردم در خصوص
مشکلات بیماران کرونایی و لزوم توجه به پروتکل هاي بهداشتی عنوان کرد : هنجارشکنی و بی توجهی بسیاري از مردم به عواقب و

 
مشکلات ویروس کووید 19 ، بحرانی و نگران کننده است و ظرفیت مراکز درمانی ، پاسخگوي بیماران کرونایی در استان نیست. 

 
تشکیل کارگروه بررسی مشکلات حوزه شهري در دستور کار قرار گیرد 

دکتر حبیب اله محمودیان ، مسئول کارگروه گردشگري بسیج استان ، با تاکید بر شناسایی و بررسی مشکلات حوزه هاي مختلف در
شوراي سیاستگذاري استانی ، تشکیل کارگروه بررسی آسیب هاي حوزه شهري را از ضروریات این شورا دانست و اظهار کرد :براي رفع

 
مشکلات حوزه شهري ، نیازمند پیاده سازي تفکرات بلند و برنامه ریزي مناسب هستیم. 

وي رفاه ، منزلت و امنیت شهروندان را در حل مشکلات حوزه شهري ، دخیل دانست و تصریح کرد : افزایش سطح نشاط اجتماعی
مردم ، همچون سایر مقوله ها از ضروریات جامعه است و باید ضمن بررسی مشکلات فرهنگی و اجتماعی ، زمینه معرفی مفاخر استان

 
فراهم شود . 

 
انتهاي پیام 

خبرنگار: فرشته نیازي



درس هاي تحریم تسلیحاتی
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قطعا به خاطر داریم که در مقطع جنگ تحمیلی و دفاع مقدس، قدرت هاي مسلط و مستکبر از فروش حتی سیم خاردار به
ایران ممانعت به عمل آوردند و از طرفی رژیم بعث عراق که به نیابت از آنان می جنگید را به پیشرفته ترین تجهیزات نظامی

مسلح می کردند

به گزارش خبرداغ به نقل از روزنامه رسالت ، قطعا به خاطر داریم که در
مقطع جنگ تحمیلی و دفاع مقدس، قدرت هاي مسلط و مستکبر از فروش
حتی سیم خاردار به ایران ممانعت به عمل آوردند و از طرفی رژیم بعث
عراق که به نیابت از آنان می جنگید را به پیشرفته ترین تجهیزات نظامی
مسلح می کردند.بنابراین چاره اي جز این نبود که از همه توان و ظرفیت
علمی و فنی کشور براي ساخت سلاح استفاده شود. اینجانب شاهد بودم که
در وزارت صنایع سنگین بسیاري از کارخانجات ماشین سازي، ریخته گري
و تجهیزات سازي صنعتی، تمامی و یا بخشی از خط تولید خود را به

نیازهاي دفاعی اختصاص دادند و بدون ذره اي بهانه و تعلل توان سخت افزاري و نرم افزاري خود را به میدان آوردند و به کمک بخش

 
هاي فنی وزارت دفاع آمدند، در نتیجه بخش هاي فنی مهندسی درگیر در جنگ تحمیلی به تدریج تقویت شدند. 

بالاترین استعدادهاي طراحی - مهندسی کشور جذب عرصه هاي جبهه مقاومت شدند و با خلاقیت و کارآفرینی اقداماتی انجام دادند
که جبران کننده کمبود تجهیزات نظامی را می کرد. از طرفی قدرت ایمان، شهادت طلبی و شجاعت کم نظیر جاي هر نقصانی را پر
کرد و مجاهدت براي رفع آن با شتاب لازم صورت پذیرفت، به طوري که هیچ مانع و بن بستی براي پیروز شدن معنا نداشت.
فرماندهان ارشد و فرماندهان صف مقدم و سربازان و بسیجیان در یک صف واحد و متحد به پیروزي حق بر باطل ایمان داشتند،
روحیه انقلابی و شناخت دشمن باعث شده بود که هیچ گاه در ذهنشان مذاکره، سازش و کنار آمدن با قدرت هاي مسلط که میدان

 
دار اصلی جنگ بودند، خطور نکند، چراکه مقاومت و تکیه بر ظرفیت هاي کشور را رمز پیروزي دانستند. 

اتخاذ چنین مشی انقلابی و جهادي بود که امروز شاهد پیشرفت هاي شگرفی در عرصه دفاعی و تحقق امنیت در کشور هستیم.
ساخت موشک هاي دوربرد نقطه زن، ساخت انواع پهپادهاي پیشرفته، دستیابی به فضا، دستیابی به دانش هسته اي ازجمله این
دستاوردهاست. به عبارتی ایران نه تنها بی نیاز از خرید تجهیزات نظامی است، بلکه می تواند جزء کشورهاي صادرکننده سلاح شود و
امروز از لحاظ قدرت دفاعی، قدرت سیزدهم نظامی جهان در بین 20 قدرت برتر است. این رتبه بدون در نظر گرفتن امکانات و

 
تجهیزات سپاه پاسداران انقلاب اسلامی است. 

تحریم تسلیحاتی از بدو پیروزي انقلاب اسلامی به صورت هاي مختلف اعمال شد و در مقاطعی به جهت محدود کردن ایران در زمینه
پیشرفت فناوري هسته اي به صورت رسمی با مصوبه از سازمان ملل توسط قدرت هاي مسلط و مستکبر اعمال گردید که در تاریخ
27 مهرماه اعلام نمودند که ایران از این به بعد در فهرست تحریم تسلیحاتی نخواهد بود، اما متأسفانه درس بزرگ تحریم تسلیحاتی به

 
جهت کج اندیشی و تفکر غیرانقلابی برخی مسئولان اجرایی براي مقابله با تحریم اقتصادي به کار نگرفتیم. 

دشمن که نقطه ضعف وابستگی اقتصاد ایران به نفت خام را پیدا کرده بود، با تحریم خرید نفت از ایران، همه ترفندهاي خود را به کار
گرفت تا اقتصاد ملی را به فروپاشی و شکست بکشاند و تا حدودي هم به جهات غفلت و سهل انگاري بخش هاي اقتصادي و مدیران
غیرانقلابی، موفق بود و از همین جا تلاش کرد تا دولت مستقر را که تازه روي کار آمده بود، به پاي میز مذاکره بکشاند و همه



 
تصمیمات اقتصادي را به سرنوشت مذاکرات گره بزند و قریب هفت سال دوندگی بی حاصل را بر کشور تحمیل کند. 

در چهار دهه گذشته علیرغم پیشرفت هاي خوبی که در برخی صنایع داشتیم و لیکن برخی وابستگی هاي مواد اولیه، قطعات، خطوط
تولید در صنعت همچنان با تزریق اشتباه ارز نفتی حفظ شد. واحدهاي طراحی - مهندسی و نرم افزاري که می توانستند بخش صنعت
و تولید را از وابستگی نجات دهند، مورد حمایت قرار نگرفتند، چراکه هر نیازي با ارز نفتی آسان تر و به ظاهر ارزان تر قابل تأمین بود
و یا تجار سربرآورده از واحدهاي تولیدات صنعتی، با تحصیل ارز دولتی، اقدام به واردات کالاهاي ساخته شده کردند و چنین
سرنوشتی براي تولید در بخش صنعت و کشاورزي و خدمات رقم خورد که این روزها شاهد آن هستیم. خودرویی که به جهات
تکنولوژي بسیار عقب افتاده و خارج از استاندارد بوده و خط تولید آن در ایران و کشور تحت لیسانس آن متوقف شده است، با قیمت
گزاف خرید و فروش می شود، بنابراین در صورتی که از تحریم اقتصادي همانند تحریم تسلیحاتی فرصت ساخته می شد و نسخه
اقتصاد مقاومتی به اجرا گذاشته می شد و به جاي مذاکره، پاي قدرت مردم را به اقتصاد باز می کردند و از استعدادهاي کم نظیر
مردمی و نخبگان و مدیران انقلابی و حزب اللهی کمک گرفته می شد، امروز ایران می توانست یکی از قدرت هاي برتر اقتصادي در

 
منطقه باشد و با اقتصادهاي دیگر جهانی رقابت کند و روي پاي خود بایستد و روز به روز بر عزتمندي اش در جهان افزون گردد. 

محمد ناظمی اردکانی



تنزل نمره کسب وکار در فصل دوم
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دنیاي اقتصاد : نتایج پایش ملی محیط کسب وکار در تابستان امسال، از نامساعد شدن وضعیت این شاخص نسبت به بهار
1399 حکایت دارد. عدد شاخص محیط کار در تابستان به 05/ 6 واحد دست یافته که در مقایسه با سنجش کسب وکار در فصل بهار
امسال با عدد 01/ 6 واحد، افت 04/ 0 واحدي را تجربه کرده است. فعالان مشارکت کننده در پایش فصل دوم 99، «غیرقابل پیش
بینی بودن و تغییرات قیمت مواد اولیه و محصولات»، «بی ثباتی سیاست ها، قوانین و مقررات و رویه هاي اجرایی ناظر بر کسب وکار»
و «دشواري تامین مالی از بانک ها» را نامناسب ترین مولفه هاي محیط کسب وکار نسبت به سایر مولفه ها برآورد کرده اند. اما نکته
قابل توجه در پایش تابستانه کسب وکارها، کاهش اثرگذاري کرونا بر محیط کار با وجود آغاز موج هاي جدید کرونا در این فصل در

 
مقایسه با فصل بهار بوده است. 

 
 

دلیل این موضوع بر کسی عیان نیست اما برخی تحلیلگران بر احتمال رابطه مثبت میان ایمنی گله اي و بازگشت کسب وکارها به
وضعیت عادي تاکید دارند. نتایج پایش ملی محیط کسب وکار در فصل تابستان 1399 از سوي مرکز آمار و اطلاعات اقتصادي اتاق
ایران منتشر شد. در این فصل، رقم شاخص ملی به 05/ 6 واحد رسیده که نسبت به فصل قبل 4/ 0 واحد بدتر شده است. همچنین
فعالان اقتصادي به طور متوسط، میزان تاثیر کرونا بر محیط کسب وکار را 62/ 6 واحد ارزیابی کرده اند که در مقایسه با فصل بهار
48/ 0 واحد بهبود یافته است. از آنجا که شیوع ویروس کرونا تمامی فعالیت هاي اقتصادي در فصل بهار را تحت تاثیر قرار داده بود،
در دوره قبلی سنجش فصلی محیط کسب وکار (فصل بهار)، فعالان اقتصادي با امتیاز میانگین 1/ 7 میزان تاثیر این ویروس بر کسب
وکار خود را ارزیابی کردند (نمره 10 بدترین ارزیابی است). این بهبود نظریه برخی تحلیلگران نسبت به رابطه مثبت ایمنی گله اي و
بازگشت کسب وکارها به وضعیت عادي را پررنگ تر می کند. ایمنی جمعی که به آن اثر گله، مصونیت جامعه، ایمنی جمعیت یا
ایمنی اجتماعی گفته می شود، نوعی محافظت غیرمستقیم از بیماري هاي عفونی است که زمانی اتفاق می افتد که درصد زیادي از
جمعیت در اثر عفونت، از طریق عفونت هاي قبلی یا واکسیناسیون مصون شوند. از این طریق می توان از افرادي که مصون نیستند، در
مقابل بیماري حفاظت کرد. در جمعیتی که بخش اعظمی از افراد از مصونیت برخوردار هستند، چنین افرادي در انتشار بیماري سهمی
ندارند و زنجیره هاي انتشار عفونت مختل می شوند که این امر یا سبب توقف یا کند شدن شیوع بیماري می شود. در مورد بیماري
کووید-19 چیزي که متفاوت است، نبود واکسن بوده که براي قطع چرخه بیماري اهمیت بالایی دارد. تنها این گونه می توان رابطه

 
معناداري بین رشد آمار تلفات این بیماري در کشور با کاهش اثر کرونا بر کسب وکارها تعریف کرد. 



مولفه هاي اثرگذار در بهار 1399، فعالان اقتصادي مشارکت کننده در این پایش، به ترتیب سه مولفه «غیرقابل پیش بینی بودن و
تغییرات قیمت مواد اولیه و محصولات»، «دشواري تامین مالی از بانک ها» و «بی ثباتی سیاست ها، قوانین و مقررات و رویه هاي
اجرایی ناظر بر کسب وکار» را نامناسب ترین مولفه هاي محیط کسب وکار کشور نسبت به سایر مولفه ها ارزیابی کرده اند. جالب
اینجاست که در تابستان امسال نیز همین سه مولفه در صدر نامناسب ترین مولفه ها جانمایی شده اند. طبق ارزیابی ها در تابستان
1399 هم فعالان اقتصادي مشارکت کننده در این پایش به ترتیب سه مولفه «غیرقابل پیش بینی بودن و تغییرات قیمت مواد اولیه و
محصولات»، «بی ثباتی سیاست ها، قوانین و مقررات و رویه هاي اجرایی ناظر بر کسب وکار» و «دشواري تامین مالی از بانک ها» را
نامناسب ترین مولفه هاي محیط کسب وکار کشور نسبت به سایر مولفه ها ارزیابی کرده اند. از سوي دیگر براساس یافته هاي این
طرح در تابستان 1399، استان هاي کردستان، کرمان و سیستان و بلوچستان به ترتیب داراي بدترین وضعیت محیط کسب وکار و
استان هاي سمنان، آذربایجان غربی و مرکزي به ترتیب داراي بهترین وضعیت محیط کسب وکار نسبت به سایر استان ها ارزیابی شده
اند. همچنین بررسی ها نشان می دهد میانگین ظرفیت تولید (واقعی) بنگاه هاي اقتصادي شرکت کننده در طرح در فصل تابستان

 
معادل 31/ 37 درصد بوده که نسبت به همین میزان در فصل بهار (57/ 35 درصد)، با افزایش تقریبی 2 واحدي مواجه شده است. 

آسیب دیدگان بزرگ از کرونا فعالان اقتصادي به طور متوسط، میزان تاثیر کرونا بر محیط کسب وکار را 62/ 6 واحد ارزیابی کردند که
در مقایسه با همین مقدار در فصل بهار (1/ 7 واحد) تا حدودي بهبود یافته است. شاخص کل کشور، شاخص استانی و سایر شاخص
ها نیز در این فصل با در نظر گرفتن این عامل محاسبه و گزارش شده اند. ارزیابی ها نشان می دهد در فصل تابستان 1399 میزان
آسیب وارده بر کسب وکارها از شیوع ویروس کرونا در استان هاي اردبیل (75/ 8) ایلام (72/ 7)، لرستان (58/ 7) و خوزستان (47/
7)، بیشترین مقدار و در استان هاي سمنان (31/ 5)، قم (98/ 5)، فارس (12/ 6) و قزوین (13/ 6)، کمترین مقدار نسبت به سایر

 
استان ها توسط فعالان اقتصادي ارزیابی شده اند. 

رونق کار در بخش کشاورزي براساس نتایج این پایش در تابستان 1399، وضعیت محیط کسب وکار در بخش کشاورزي (93/ 5) در
مقایسه با بخش هاي خدمات (11/ 6) و صنعت (94/ 5) مناسب تر ارزیابی شده است. در بین رشته فعالیت هاي اقتصادي برحسب
طبقه بندي استاندارد ISIC.rev4، رشته فعالیت هاي «اطلاعات و ارتباطات»، «حمل ونقل و انبارداري» و «سلامت انسان و
مددکاري اجتماعی» داراي بدترین وضعیت محیط کسب وکار بوده اند و رشته فعالیت هاي «آموزش»، «سایر فعالیت هاي خدماتی» و

 
«تولید صنعتی (ساخت)» بهترین وضعیت محیط کسب وکار را در مقایسه با سایر رشته فعالیت هاي اقتصادي در کشور داشته اند. 

وضعیت محیط کسب وکار کشور برحسب تعداد کارکنان شاغل در بنگاه ها به گونه اي است که بنگاه هاي با 6 تا 10 نفر کارکن (1/
6) داراي بدترین وضعیت و بنگاه هاي با 101 تا 200 کارکن (67/ 5) داراي بهترین وضعیت محیط کسب وکار نسبت به سایر بنگاه
ها ارزیابی شده اند. از سوي دیگر وضعیت محیط کسب وکار کشور برحسب سال تاسیس بنگاه اقتصادي در کارگاه هاي کمتر از دو

 
سال بدترین وضعیت (13/ 6) و در کارگاه هاي داراي بیشتر از 16 سال سابقه، داراي بهترین وضعیت (92/ 5) ارزیابی شده اند. 

شاخص کسب وکار از نگاه «شین» براساس نظریه عمومی کارآفرینی شین، شاخص ملی محیط کسب وکار ایران در تابستان 1399،
عدد 15/ 6 (عدد 10 بدترین ارزیابی است) به دست آمده است که بدتر از وضعیت این شاخص در ارزیابی فصل گذشته (بهار 1399 با
میانگین 1/ 6) است. میانگین ارزیابی محیط اقتصادي عدد 39/ 6 است که در ارزیابی فصل گذشته عدد 3/ 6 حاصل شده بود و

 
میانگین ارزیابی محیط نهادي عدد 96/ 5 است که در فصل گذشته عدد 93/ 5 ارزیابی شده بود. 

بر این اساس همانند فصل گذشته محیط جغرافیایی با عدد 3/ 5 و محیط مالی با عدد 35/ 8 به ترتیب مساعدترین و نامساعدترین
محیط ها براساس نظریه عمومی کارآفرینی شین بوده اند. شاخص شین به دلیل در نظر گرفتن وزن عوامل مختلف در محاسبه، از

 
دقت بیشتري نسبت به شاخص کل برخوردار است. 



در بین رشته فعالیت هاي اقتصادي برحسب طبقه بندي استاندارد ISIC.rev4 در فصل تابستان، فعالیت هاي «سایر فعالیت هاي
خدماتی شامل تعمیرات رایانه و کالاهاي شخصی و خانگی، آرایشگاه ها، شست وشو و خشکشویی منسوجات، خدمات سونا، ماساژ و
گرمابه (45/ 8)»، «تامین جا و غذا شامل هتل ها، اقامتگاه ها و رستوران ها و تالارهاي پذیرایی (14/ 8)» و «اداري و خدمات
پشتیبانی شامل آژانس هاي توریستی و مسافرتی، موسسات حمل مسافر و موسسات کرایه لوازم، ابزار و ماشین آلات (86/ 7)»

 
بیشترین آسیب را از شیوع ویروس کرونا متحمل شده اند. 

در مقابل رشته فعالیت هاي «مالی و بیمه (28/ 5)»، آبرسانی، مدیریت پسماند، فاضلاب و فعالیت هاي تصفیه (58/ 5)»، و «استخراج

 
معدن (78/ 5)» کمترین آسیب را از شیوع ویروس کرونا نسبت به سایر فعالیت ها متحمل شده اند. 

 
 

 
این مطلب برایم مفید است بلی 1 نفر این پست را پسندیده اند 

کپی شد



ترس از کارآفرینی

منبع: روزنامه دنیاي اقتصادشماره خبر:  229  |  تاریخ: 1399/07/30

نویسنده: Guy Raz مترجم: مهدي نیکوئی برگرفته از کتاب: چگونه این (کسب وکار) را ساختم : ترس یکی از واکنش هاي
طبیعی براي اجتناب از خطر است. اما چرا بسیاري از ما به سادگی نمی توانیم بین ترس هاي خود و شرایط واقعا خطرناك تفاوت قائل
شویم؟ ما از پرواز می ترسیم اما از سرعت 140 کیلومتر در اتوبان هراسی نداریم؛ با آنکه احتمال مرگ در تصادف با خودرو 86 برابر

 
احتمال آن در یک حادثه هوایی است. حتی براساس آمارها، احتمال خفه شدن با غذا هم سه برابر بیشتر از سقوط با هواپیما است. 

به همین صورت از کوسه ها می ترسیم و به این موضوع توجه نداریم که هر روز یک آمریکایی در وان حمام غرق می شود و فقط یک
نفر از آنها در سال طعمه کوسه می شوند. جیمز فالوز، نویسنده آمریکایی در مقاله اي در مجله آتلانتیک سال 2014 نوشت: «عجیب
است که موضوع یکی از قسمت هاي مستندهاي شبکه دیسکاوري را به خطرات وان حمام اختصاص نمی دهند.» فالوز به خوبی درباره
تفاوت بین خطر و ترس بحث کرد و دلیل آن به نسبت ساده است: ما با موضوعات و شرایطی که با آن آشنا هستیم، به راحتی کنار

 
می آییم. 

شما امسال چند بار سوار خودرو شده اید؟ چند بار با هواپیما پرواز کرده اید؟ چند بار با کوسه مواجه شده اید و چند بار حمام رفته
اید؟ زمانی که ما با موضوعی آشنایی نداریم، بدترین اتفاقات ممکن را از مواجهه با آن در ذهن خود می سازیم. آن چیزي که واقعا ما
را می ترساند، خطر نیست؛ بلکه ابهام و ورود به حیطه هاي ناشناخته است. همین وضعیت براي کارآفرینان هم وجود دارد و آنها را در
ابتداي مسیرشان به شدت می ترساند. فردي که قصد استعفا از شغل ثابت و قابل اتکاي خود را دارد و می خواهد کسب وکاري جدید

 
راه بیندازد، با سطح بالایی از ابهام و احتمالا ترس مواجه خواهد شد. 

حتی در ادبیات و فرهنگ کشورهاي مختلف هم شاید نتوان تفاوت ترس و خطر را به خوبی روشن کرد. اصطلاح «سیلی نقد به از
حلواي نسیه» به خوبی نشان می دهد که بیشتر افراد تمایلی به از دست دادن آرامش کنونی براي رسیدن به دستاوردهاي مبهم
ندارند. جیم کخ، یکی از کارآفرینانی بود که توانست بر ترس خود غلبه کند. او در سال 1984 و در ششمین سال فعالیت خود در گروه
مشاوره بوستون تصمیم گرفت که حوزه فعالیت خود را تغییر دهد. او هنوز 35 سال نداشت و 250 هزار دلار در سال درآمد کسب می
کرد. فردي که 3 مدرك تحصیلی از هاروارد داشت و یکی از بزرگ ترین مشاوران مدیریتی دوران خود به حساب می آمد، به این
نتیجه رسید که خواهان کسب آموخته ها و تجربیات دیگري است. پس از درآمد هنگفت و قدرت و جایگاه اجتماعی برجسته خود

 
چشم پوشی کرد و یک شرکت تولید نوشیدنی راه انداخت! 

کخ بعدها درباره اقدامِ به ظاهر غیرمنطقی خود گفت: «در زندگی بین چیزهاي ترسناك و خطرناك تفاوت وجود دارد. چیزهاي
فراوانی هستند که به رغم ترسناك بودنشان، خطرناك نیستند. برعکس این موضوع هم صحت دارد. به عنوان مثال، سقوط آزاد از یک
صخره با طناب پشتیبان به شدت ترسناك است، اما خطري ندارد. طنابی شما را حمایت می کند که می تواند یک خودرو را نگه دارد.
در طرف دیگر، قدم زدن در دامنه یک کوه در یک روز آفتابی اردیبهشت می تواند خطرناك باشد؛ به هر حال خورشید در حال ذوب
کردن برف ها است و خطر سیل و بهمن شما را تهدید می کند. براي من هم باقی ماندن در گروه مشاوره بوستون خطرناك بود اما
ترسناك نبود. خطر واقعی ادامه دادن کاري بود که از آن لذت نمی بردم و پس از 65ساله شدن، با نگاه به عقب متوجه می شدم که

 
زندگی ام را هدر داده ام.» 



این تناقض بزرگ بین ترس و خطر را در زندگی بسیاري از کارآفرینان معاصر می توان دید؛ افرادي که اکنون مورد احترام و تحسین
هستند اما در ابتداي مسیرشان، اطرافیان خود را به شدت نگران کردند. می توانید استیو جابز و بیل گیتس را در نظر بگیرید. آنها به
ترتیب در سال هاي 1972 و 1975 دانشگاه را رها کردند تا شرکت هاي اپل و مایکروسافت را بنیان گذاري کنند. با این حال، می
توانید مطمئن باشید که والدین آنها موافق چنین حرکتی نبوده اند و سال ها از خواب راحت بی نصیب مانده اند؛ همان طور که
والدین مارك زاکربرگ از انصراف او از مدرسه و راه اندازي فیس بوك نگران بودند. اوان ویلیامز نیز پس از یک سال و نیم، دانشگاه

 
نبراسکا را رها کرد تا در استارت آپ هاي فناوري فعالیت کند (او بعدها بنیان گذار بلاگر، توییتر و مدیوم شد). 

رها کردن یک شغل باثبات و پردرآمد یا انصراف از دانشگاه، کاري نیست که هر فردي در زندگی انجام دهد؛ حتی اگر بهترین ایده را

 
هم براي ایجاد یک کسب وکار داشته باشد. 

مایکل دل هم یکی دیگر از کارآفرینانی بود که سراغ ناشناخته ها رفت. او توضیح می دهد که «پدرم پزشک بود، برادرم پزشک بود و

 
همچنین بسیاري از پسرعموهایم. من هم همیشه فکر می کردم پزشک می شوم.» 

اما او در دوران مدرسه راهنمایی اش با کامپیوتر آشنا و به سرعت مجذوبش شد. او نخستین کامپیوتر خود را که یک اپل 2 بود، در
15 سالگی خرید و آن را قطعه قطعه کرد تا با شیوه کارش آشنا شود. او یکی از آن کودکان کنجکاو بود و سرگرمی جدیدي پیدا کرد.
مایکل دل در دوران دانشگاه، کامپیوترها را باز می کرد، آنها را با قطعات جدید ارتقا می داد و با قیمت هایی بالاتر به فروش می
رساند. امروزه کامپیوترها به راحتی حافظه هایی 2 گیگابایتی دارند، اما در دوران تحصیل مایکل برخی از کامپیوترهاي آي بی ام حتی
هارددیسک هم نداشتند. او توضیح می دهد: «من براي کامپیوترها حافظه داخلی نصب می کردم. به این صورت، کامپیوترها می
توانستند به جاي دیسکت هاي 160 یا 320 کیلوبایتی، یک هارد 10 مگا بایتی داشته باشند که در آن زمان، خارق العاده بود.» او
توانست کسب وکارش را توسعه دهد و با فروش کامپیوترهاي ارتقا یافته به پزشکان، وکلا و بسیاري از شیفتگان فناوري، به درآمد 50

 
تا 80 هزار دلاري در هر ماه برسد؛ آن هم از یک اتاق خوابگاه در سال 1983. 

کسب وکار فوق العاده اي داشت، نه؟ خب، دو نفر با شما موافق نیستند: مادر و پدرش. او از این موضوع آگاه بود و به همین دلیل از
سرگرمی و درآمدهایش چیزي نگفته بود. البته مخفی کاري او تا زمانی ادامه یافت که نمرات آن ترم اعلام شد و باید به والدینش
دلیل نمرات پایینش را توضیح می داد. در نهایت، مایکل دل هم مانند بسیاري از کارآفرینان دیگر، به رغم نگرانی هاي اطرافیان به

 
فعالیت هایش ادامه داد و شرکت بزرگ خود را بنیان گذاري کرد. 

 
این مطلب برایم مفید است بلی 1 نفر این پست را پسندیده اند 
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رونق کشاورزي با حل مشکل کم آبی+فیلم

منبع: باشگاه خبرنگاران جوانشماره خبر:  230  |  تاریخ: 1399/07/30

طرح استخر ذخیره آب با تامین اعتبار یک و نیم میلیارد تومان تسهیلات قرض الحسنه صورت گرفت؛ و با حمایت صندوق
کارآفرینی امید ایجاد شد.

به گزارش طرح استخر ذخیره آب در روستاي قهرود در
استان اصفهان با تامین اعتبار یک و نیم میلیارد تومان
تسهیلات قرض الحسنه و با حمایت صندوق کارآفرینی
امید ایجاد شد. ارائه تسهیلات ارزان قیمت و هدفمند از
سوي دولت باعث رونق کشاورزي در منطقه شده که می
تواند الگوي مناسبی براي ایجاد اشتغال پایدار در کشور

 
شود. 
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اجراي طرح روستاي بدون بیکار در سه روستاي سوادکوه شمالی

منبع: روستا نیوزشماره خبر:  231  |  تاریخ: 1399/07/30

طرح روستاي بدون بیکار در سه روستاي سوادکوه شمالی اجرا می شود.

 
طرح روستاي بدون بیکار در سه روستاي سوادکوه شمالی اجرا می شود. 

به گزارش خبرنگار ما، مدیر جهاد کشاورزي شهرستان سوادکوه شمالی گفت: با
همکاري صندوق کارآفرینی امید، طرح روستاي بدون بیکار در سه روستاي رئیسکلا،

 
گالشکلا و آبندان منطقه لفور اجرا می شود. 

قاسم حکمت شعار این طرح را چرخه اي متشکل از شناسایی ظرفیت ها و مزیت هاي

 
رقابتی، ساماندهی کسب و کار هاي موجود، تأُمین مالی ایجاد کسب و کار هاي خرد جدید و افزایش تولید محصول معرفی کرد. 

وي با بیان اهمیت ایجاد اشتغال پایدار و حمایت از تولید بخش کشاورزي از طریق اعطاي تسهیلات کم بهره بانکی به متقاضیان و
ارائه خدمات مشاوره اي براي افزایش راندمان و بهبود کیفیت و کمیت تولیدات دامی، خواستار همکاري همه جانبه بخش هاي مرتبط

 
براي دستیابی به اهداف این طرح شد. 

مدیر جهاد کشاورزي شهرستان سوادکوه شمالی تصریح کرد: براي انجام این طرح، وضعیت شغلی و بیمه اي متقاضیان اشتغال در
بخش هاي مختلف کشاورزي برررسی و پس از دریافت مجوز هاي قانونی و صنفی با همکاري صندوق کارآفرینی امید به آنان

 
تسهیلات کم بهره اعطا می شود. 

حکمت شعار افزود زنبور داري، دامپروري و شیلات از فعالیت هاي مورد حمایت این طرح است.




